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A. Vragen waarop werd geantwoord binnen de reglementaire termijn



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -3- 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KRIS PEETERS, 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 

 VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN, 
 HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 98 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 98 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
GENERIEK ANTWOORD 
 
Hierna wordt, voorafgaand aan de individuele antwoorden per minister, in generieke termen een 
antwoord gegeven op de gestelde vragen (onderdelen 2 tot en met 7). Deze antwoorden zijn enkel 
bedoeld als algemeen inleidend kader. Gelet op de noodzakelijke specifieke concretiseringen en/of 
afwijkingen zijn deze generieke antwoorden samen te lezen met de individuele antwoorden op de 
subvragen 2 tot en met 7. 
 
2. Voor de publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigde agentschappen (EVA’s) wordt de 

juridische basis gevormd door het kaderdecreet bestuurlijk beleid van 18 juli 2003, meer bepaald 
door het artikel 23, zoals gewijzigd bij decreet van 27 april 2007. 

 Artikel 23 §1, tweede lid, bepaalt dat het toezicht op deze agentschappen wordt uitgeoefend door 
een regeringsafgevaardigde aangesteld bij besluit van de Vlaamse Regering op voordracht van de 
bevoegde Vlaamse minister onder wie het agentschap ressorteert en door een regerings-
afgevaardigde aangesteld bij besluit van de Vlaamse Regering op voordracht van de minister 
bevoegd voor Financiën en Begroting. 

 
 Voor sommige instellingen wordt de juridische basis gevormd door artikel 9 van de wet van 16 

maart 1954 betreffende de controle op sommige instellingen van openbaar nut. 
 
 Daarnaast zijn er nog andere instellingen, vennootschappen en verenigingen, waarvoor de 

juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen vervat is in specifieke regel-
geving met betrekking tot de oprichting (of de machtiging tot oprichting) van de desbetreffende 
instelling, vennootschap of vereniging. 

 
 In de navolgende individuele antwoorden per minister wordt, voor elk van de agentschappen, 

instellingen, vennootschappen en verenigingen onder zijn/haar bevoegdheid, de juridische basis 
vermeld. 

 
3. Er is geen algemeen reglementair kader waarin formele criteria voor de aanstelling van 

regeringscommissarissen zijn vastgesteld. De aanstellingen gebeuren (elk wat hem/haar betreft) op 
voordracht van de bevoegde ministers, zijnde enerzijds de voor de betrokken instelling functioneel 
bevoegde Vlaamse minister, en anderzijds de Vlaamse minister bevoegd voor financiën en 
begroting. 

 
 Uit de aard van de functie en uit de taakstelling van de regeringsafgevaardigden vloeit voort dat 

een degelijk algemeen inzicht, ervaring en kennis van het bestuur en de werking van de Vlaamse 
overheid, en van de beslissingsprocessen en -procedures ten zeerste aangewezen is.  

 Voor de "inhoudelijke" regeringsafgevaardigde is tevens een specifieke kennis vereist (of 
minstens de mogelijkheid tot kennisopbouw) van de inhoudelijke materie en van het beleidsveld 
waarin de betrokken instelling actief is. Voor de regeringsafgevaardigden die de minister bevoegd 
voor financiën en begroting vertegenwoordigen is inzonderheid ook inzicht en kennis inzake de 
financieel-budgettaire aangelegenheden noodzakelijk. 
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 Aangezien de functie bovendien een vertrouwensfunctie uitmaakt ten aanzien van de bevoegde 
minister is ook dit een belangrijk aspect. 

 
4. Er is geen algemeen reglementair kader dat voorziet in een formele selectieprocedure voor de 

aanstelling van regeringscommissarissen. 
 Zoals vermeld in het antwoord op vraag 3 gebeurt de aanstelling op voordracht van de bevoegde 

minister, die daarin autonoom is en over een appreciatierecht beschikt. In beginsel zal de minister 
zich bij de aanwijzing van de voorgedragen persoon laten leiden door de gewenste kwaliteiten en 
door het profiel zoals vermeld in het antwoord op vraag 3. 

 
5. Voor de publiekrechtelijk vormgegeven EVA’s bepaalt artikel 23 §7 van het kaderdecreet 

bestuurlijk beleid van 18 juli 2003, zoals ingevoegd bij decreet van 27 april 2007, dat de Vlaamse 
Regering een regeling inzake de deontologie en onverenigbaarheden van de regerings-
afgevaardigden kan bepalen. Een dergelijke algemene regeling werd tot nog toe niet vastgesteld. 

 
 Voor sommige agentschappen/instellingen zijn onverenigbaarheden voor de regerings-

afgevaardigden ingesteld in de specifieke oprichtingsdecreten of besluiten van de Vlaamse 
Regering (cf. de navolgende individuele antwoorden per minister). 

 
6.  

a) Voor de regeringsafgevaardigden bij de publiekrechtelijk vormgegeven EVA’s is het 
vergoedingssysteem generiek vastgelegd in het besluit van de Vlaamse Regering van 9 maart 
2007 tot regeling van de vergoedingen van de bestuurders van de publiekrechtelijk 
vormgegeven EVA’s van de Vlaamse overheid, en van de regeringsafgevaardigden die 
toezicht uitoefenen bij deze agentschappen. 

 
De regeringsafgevaardigden ontvangen dezelfde vergoeding als de leden van de raad van 
bestuur van het agentschap waarop ze toezicht uitoefenen. De vergoeding bestaat uit een vaste 
vergoeding op jaarbasis en een presentiegeld per vergadering van de raad van bestuur waaraan 
de regeringsafgevaardigde heeft deelgenomen. De hoogte van de vergoeding is afhankelijk 
van de categorie waarin het betrokken agentschap is ingedeeld in het voormelde besluit van de 
Vlaamse Regering van 9 maart 2007. 

 
De vergoedingen per categorie bedragen (actuele bedragen, na indexatie): 
∗ categorie I : vaste vergoeding op jaarbasis: 2.601,00 euro ; presentiegeld per vergadering: 

260,10 euro; 
∗ categorie II : vaste vergoeding op jaarbasis: 2.080,80 euro ; presentiegeld per vergadering 

208,08 euro; 
∗ categorie III : vaste vergoeding op jaarbasis: 1.560,60 euro ; presentiegeld per 

vergadering: 156,06 euro; 
∗ categorie IV : vaste vergoeding op jaarbasis: 1.300,50 euro ; presentiegeld per 

vergadering: 130,05 euro. 
In de navolgende individuele antwoorden per minister wordt, voor elk van de betrokken 
agentschappen onder zijn/haar toezicht, de van toepassing zijnde categorie en/of het bedrag 
gespecificeerd. 

 
b) Voor een aantal andere instellingen en ondernemingen is het vergoedingssysteem generiek 

geregeld in het besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 1988 houdende sommige 
maatregelen tot harmonisatie van de toelagen en presentiegelden aan commissarissen, 
gemachtigden van financiën, afgevaardigden van de Vlaamse Regering, voorzitters en leden 
van niet-adviserende bijzondere commissies of van raden van bestuur van instellingen en 
ondernemingen die onder de Vlaamse Regering behoren. 

 Dit besluit voorziet een vergoeding voor de commissarissen, gemachtigden van financiën en 
afgevaardigden, die een forfaitaire jaarlijkse toelage en een presentiegeld omvat. De hoogte 
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van de vergoeding is afhankelijk van de categorie waarin de betrokken instelling of 
onderneming is ingedeeld. De vergoedingen per categorie bedragen (actuele bedragen, na 
indexatie) : 
∗ categorie I : forfaitaire jaarlijkse toelage: 1.083,38 euro ; presentiegeld per vergadering: 

36,11 euro; 
∗ categorie II : forfaitaire jaarlijkse toelage: 1.625,05 euro ; presentiegeld per vergadering: 

54,17 euro; 
∗ categorie III : forfaitaire jaarlijkse toelage: 2.166,73 euro ; presentiegeld per vergadering: 

72,22 euro. 
 
De betrokken instellingen en ondernemingen, en hun indeling in één van de drie categorieën, 
zijn vastgesteld in het besluit van de Vlaamse Regering van 13 juli 1988, zoals meermaals 
gewijzigd, tot uitvoering van voormeld besluit van 27 januari 1988. 
In de navolgende individuele antwoorden per minister, wordt voor elk van de betrokken 
instellingen en ondernemingen die onder het besluit van 27 januari 1988 vallen, de van 
toepassing zijnde categorie en/of het bedrag gespecificeerd. 

 
c) Daarnaast zijn er nog een aantal andere instellingen, vennootschappen en verenigingen, 

waarvoor de vergoeding voor de regeringscommissaris wordt geregeld in de specifieke 
regelgeving met betrekking tot de betrokken instelling, vennootschap en vereniging. 

  Deze worden vermeld in de navolgende individuele antwoorden per minister. 
 
7. Er is geen algemeen reglementair kader dat voorziet in een formele procedure voor de evaluatie 

van de regeringscommissarissen. 
Aangezien het een vertrouwensfunctie betreft komt het toe aan de bevoegde ministers, elk wat 
hem/haar betreft, om te oordelen of de regeringsafgevaardigde zijn/haar toezichtfunctie naar 
behoren vervult. In artikel 23 van het kaderdecreet Bestuurlijk Beleid van 18 juli 2003 staat 
algemeen dat de toevertrouwde taken beschreven worden in een verslag aan de minister die hem 
heeft voorgedragen. In eerste instantie is het de minister die het functioneren van de 
regeringsafgevaardigde beoordeelt. 

 
SPECIFIEKE AANVULLINGEN PER MINISTER 
 
Aanvullend antwoord door de heer Kris Peeters, minister-president van de Vlaamse Regering en 
Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij en 
Plattelandsbeleid 
 
Beleidsdomein "Diensten voor het Algemeen Regeringsbeleid" 
 
Voor wat mijn bevoegdheden betreft in het beleidsdomein "Diensten voor het Algemeen 
Regeringsbeleid" gaat het over het publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigd agentschap 
AGIV (Agentschap voor Geografische Informatie Vlaanderen). Aanvullend op het generieke antwoord 
(cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens worden verstrekt. 
 
1. De toezichtfunctie is georganiseerd overeenkomstig artikel 23 van het kaderdecreet bestuurlijk 

beleid. Voor AGIV worden de beide functies van regeringsafgevaardigde opgenomen door de heer 
Sam De Smedt (aanstelling bij BVR 19/10/2007, artikel 4). 

 
5. In artikel 13 bis van het oprichtingsdecreet AGIV dd. 7 mei 2004 zijn voor de functie van 

regeringsafgevaardigde de volgende onverenigbaarheden opgesomd : 
 1° dezelfde onverenigbaarheden als voor de functie van bestuurder. 
  Voor de bestuurder van een publiekrechtelijk vormgegeven agentschap voorziet artikel 21 van 

het kaderdecreet bestuurlijk beleid de volgende onverenigbaarheden: 
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- een mandaat in het Europees Parlement, de Kamer van Volksvertegenwoordigers, de 
Senaat, het Vlaams Parlement en het Brussels Hoofdstedelijk Parlement;  

- het ambt van minister of staatssecretaris en de hoedanigheid van kabinetslid van de 
minister onder wiens toezicht het publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigd 
agentschap valt; 

- het ambt van personeelslid van het extern verzelfstandigde agentschap, de gedelegeerd 
bestuurder en algemeen directeur in voorkomend geval uitgezonderd. 

  Specifiek voor bestuurders van AGIV gelden, krachtens artikel 7 van het oprichtingsdecreet 
van AGIV, bovendien ook nog de volgende onverenigbaarheden : het lidmaatschap van 
- de Stuurgroep GIS-Vlaanderen (GIS : Geografisch InformatieSysteem) 
- de Geografische Informatie Raad 
- het Wetenschappelijke Comité GIS-Vlaanderen 
- de GRB-raad (GRB : Geografisch ReferentieBestand). 

 2° provinciegouverneur of lid van de bestendige deputatie van de provincieraad ; 
 3° lid van een provincieraad ; 
 4° burgemeester, schepen of lid van een gemeenteraad ; 
 5° bestuurder van het agentschap. 
 
6. Het agentschap AGIV is ingedeeld in de categorie IV volgens de regeling in het BVR 9/3/2007. 
 
Beleidsdomein "Landbouw en Visserij" 
Binnen dit beleidsdomein zijn er geen regeringscommissarissen aangesteld. 
 
Aanvullend antwoord door heer Dirk Van Mechelen, viceminister-president van de Vlaamse 
Regering en Vlaams minister van Financiën en Begroting en Ruimtelijke Ordening 
 
Beleidsdomein "Financiën en Begroting" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Financiën en Begroting”: 

 
1. Binnen het kader van het beleidsdomein Financiën en Begroting zijn er geen regerings-

commissarissen voor VOI’s. Wel bestaat de vzw “Egalisatiefonds Responsabiliseringsbijdrage van 
de Vlaamse Gemeenschap - Vlaams Pensioenfonds”. Bij deze vzw zijn twee commissarissen 
voorzien, een die rapporteert aan de Vlaamse minister van Bestuurszaken en een die rapporteert 
aan mezelf: de heer Marc de Kort. 

 
Van de diensten, instellingen of rechtspersonen waarvoor ik als minister van Financiën en 
Begroting en Ruimtelijke Ordening bevoegd ben (zie besluit van de Vlaamse Regering van 27 juli 
2004 tot bepaling van de bevoegdheden van de leden van de Vlaamse Regering) hebben de 
investeringsmaatschappijen NV Limburgse Reconversiemaatschappij (LRM) en Gimvindus NV 
een regeringsafgevaardigde, respectievelijk mevrouw Lieve Schuermans en de heer Daniël Geerts.  

 
Bij de NV Participatiemaatschappij Vlaanderen (PMV) en bij de NV Vlaamse 
Participatiemaatschappij (VPM), is er geen regeringsafgevaardigde. 
 

2. Ingevolge artikel 17 van het decreet van 6 juli 1994 houdende bepalingen tot begeleiding van de 
aanpassing van de begroting 1994 werd de Vlaamse Regering gemachtigd toe te treden tot de vzw 
Egalisatiefonds voor de responsabiliseringsbijdrage - Vlaams Pensioenfonds. De statuten van deze 
vzw bepalen dat deze twee commissarissen-afgevaardigden telt. 
 
De juridische basis voor de aanstelling van voornoemde regeringsafgevaardigde bij LRM is het 
decreet van 7 mei 2004 betreffende de investeringsmaatschappijen van de Vlaamse overheid. In 
afwachting van een besluit dat de rechtspositie van regeringsafgevaardigden regelt, wordt de 
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rechtspositie geregeld overeenkomstig het besluit van de Vlaamse Regering van 14 december 
1994 tot vaststelling van de voorwaarden en de wijze waarop de commissarissen van de Vlaamse 
Regering bij de investeringsmaatschappijen in dienst worden genomen. De juridische basis voor 
de aanstelling van een regeringscommissaris bij Gimvindus NV is nog steeds het decreet van 13 
juli 1994 betreffende de Vlaamse investeringsmaatschappijen. Ingevolge artikel 5 van het decreet 
van 6 juli 2001 houdende bepalingen tot herstructurering van Gimvindus NV, zoals toegevoegd 
door het decreet van 15 december 2006, blijven de bepalingen van dit decreet immers van 
toepassing op Gimvindus NV tot aan haar ontbinding of tot aan de effectieve realisatie van haar 
overdracht. 

 
6. De regeringscommissarissen bij het Vlaams Pensioenfonds krijgen elk een forfaitaire vergoeding 

van 541,68 EUR (bruto) (geïndexeerd bedrag, vanaf 1/1/2008) per kwartaal. Daarnaast krijgen ze 
72,22 EUR (bruto) )(geïndexeerd bedrag, vanaf 1/1/2008) aan zitpenningen per vergadering. Deze 
vergoedingen worden betaald door de Vlaamse Gemeenschap, maar gerecupereerd bij het Vlaams 
Pensioenfonds. 
 
De verloning van de regeringsafgevaardigden bij LRM en Gimvindus wordt geregeld in het nog 
steeds van kracht zijnde besluit van de Vlaamse Regering van 14 december 1994 tot vaststelling 
van de voorwaarden en de wijze waarop de commissarissen van de Vlaamse Regering bij de 
investeringsmaatschappijen in dienst worden genomen (zie artikel 7ter, §5 van het voornoemd 
decreet van 7 mei 2004). Deze regeringsafgevaardigden worden bezoldigd in de weddenschaal 
A311 van toepassing op het personeel van de Vlaamse Gemeenschap / Vlaamse Gewest en 
bekomen een forfaitaire onkostenvergoeding ten belope van 4.462 EUR (basisbedrag, gekoppeld 
aan het indexcijfer van 102.02 van januari 1990). 
 
In de begroting 2008 staan de onkostenvergoeding en de salarissen van deze regerings-
afgevaardigden vermeld onder het programma EA (beleidsdomein Economie, Wetenschap en 
Innovatie, Apparaatskredieten), basisallocaties 11.02 en 11.03. 

 
Beleidsdomein "Ruimtelijke Ordening, Woonbeleid en Onroerend Erfgoed" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Ruimtelijke Ordening, 
Woonbeleid en Onroerend Erfgoed”: 
 
Binnen de beleidsvelden Ruimtelijke Ordening en Onroerend Erfgoed zijn er geen 
regeringscommissarissen aangesteld. 
 
Aanvullend antwoord door heer Frank Vandenbroucke, viceminister-president van de Vlaamse 
Regering en Vlaams minister van Werk, Onderwijs en Vorming 
 
Beleidsdomein "Onderwijs en Vorming" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Onderwijs en Vorming”: 
 
1. Bij de instellingen voor hoger onderwijs (universiteiten, hogescholen, associaties, instellingen 

die bepaalde vormen van hoger kunstonderwijs aanbieden) is een regeringscommissaris 
aangesteld. Het gaat concreet om: 
 
De heer Yannick De Clerq:  
Universiteit Gent, UZ Gent en Associatie Universiteit Gent 
 
De heer Johan D’hondt: 
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Vrije Universiteit Brussel en Universitaire Associatie Brussel 
 
De heer Jos Bosmans: 
Katholieke Universiteit Leuven en Associatie K.U.Leuven 
 
De heer Jan De Groof: 
Universiteit Antwerpen, Universiteit Hasselt, Associatie Universiteit & Hogescholen 
Antwerpen en Associatie Universiteit-Hogescholen Limburg 
 
De heer Paul Cottenie: 
Hogeschool Gent, Katholieke Hogeschool Brugge-Oostende, Hogeschool West-Vlaanderen, 
Katholieke Hogeschool Zuid-West-Vlaanderen, Arteveldehogeschool, Katholieke Hogeschool 
Sint-Lieven, Hogeschool Sint-Lukas Brussel en Hogeschool voor Wetenschap en Kunst. 
 
Mevrouw Anita Ruttens: 
Katholieke Hogeschool Leuven, Katholieke Hogeschool Kempen, Groep T Leuven 
Hogeschool, Katholieke Hogeschool Limburg, XIOS Hogeschool Limburg, Orpheus Instituut, 
EHSAL-Europese Hogeschool Brussel, Erasmushogeschool Brussel en Performing Arts 
Research and Training Studio (P.A.R.T.S.). 
 
Mevrouw Nadine Van Haecke: 
Hogere Zeevaartschool, Hogeschool Antwerpen, Karel de Grote Hogeschool, Lessius 
Hogeschool, Plantijn Provinciale Hogeschool Antwerpen, Provinciale Hogeschool Limburg, 
Katholieke Hogeschool Mechelen, Operastudio Vlaanderen en Hoger Instituut voor Schone 
Kunsten - Vlaanderen (H.I.S.K.). 
 

2. Bij de universiteiten: 
- Decreet van 12 juni 1991 betreffende de universiteiten in de Vlaamse Gemeenschap, 

inzonderheid de artikelen 170, 171, 172 en 172bis; 
- Besluit van de Vlaamse Regering van 23 juli 1998 tot vaststelling van het statuut van 

de regeringscommissarissen bij de universiteiten in de Vlaamse Gemeenschap; 
- Individuele aanstellingsbesluiten: KB's van 6 juli 1987 voor de heren De Clercq en De 

Groof, BVR van 24 februari 1993 voor de heer Bosmans, BVR van 1 december 2006 
voor de heer Dhondt 

 
Bij de hogescholen: 

- Decreet van 13 juli 1994 betreffende de hogescholen in de Vlaamse Gemeenschap, 
inzonderheid artikel 242, § 3; 

- Besluit van de Vlaamse Regering van 18 maart 2005 tot vaststelling van de 
ambtsgebieden van de commissaris-coördinator en van de commissarissen van de 
Vlaamse Regering bij de hogescholen in de Vlaamse Gemeenschap 

- Individuele aanstellingensbesluiten: BVR's van 30 november 1994 voor de heer 
Cottenie en voor de dames Rutten en Van Haecke 

 
Bij de associaties: 

- Decreet van 4 april 2003 betreffende de herstructurering van het hoger onderwijs in 
Vlaanderen, inzonderheid de artikelen 108, 109 en 110 

- Aanstellingsbesluit: MB houdende aanduiding van de commissarissen van de Vlaamse 
Regering belast met het toezicht op de associaties in het hoger onderwijs (september 
2008) 

 
Bij het UZ Gent 
Wet van 16 maart 1954 betreffende de controle op sommige instellingen van openbaar nut. 
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3. Bij de universiteiten: 
Minimale voorwaarden in het decreet: 

- houder zijn van een diploma van de tweede cyclus van een academische opleiding 
- ten minste 5 jaar ervaring hebben 

 
Bijkomende voorwaarden in het besluit: 

- Belg zijn 
- van onberispelijk gedrag zijn 
- voldoen aan de bepalingen van de taalwetten 
- de burgerlijke en politieke rechten genieten 
- lichamelijk geschikt zijn verklaard tot het uitoefenen van de functie door de Sociaal- 

Medische Rijksdienst.  
 
Bij de hogescholen: 
- Voor de commissarissen: ambtenaar van niveau A van het ministerie van onderwijs en 

vorming zijn met ten minste 3 jaar anciënniteit 
 
- Voor de commissaris-coördinator:  

 houder van een diploma van de tweede cyclus van een academische opleiding of een 
basisopleiding van academisch niveau zijn, die een nuttige ervaring heeft verworven 
in of met de organisatie van het hoger onderwijs verstrekt door de hogescholen 

 onderdaan zijn van een lidstaat van de Europese Unie of van de Europese 
Vrijhandelsassociatie of daarvoor door de Vlaamse Regering een vrijstelling 
verkregen hebben 

 de burgerlijke en politieke rechten genieten 
 voldoen aan de bepalingen van de taalwetten 
 een gedrag hebben dat in overeenstemming is met de eisen van het beoogde ambt 
 voldoen aan de dienstplichtwetten 
 lichamelijk geschikt zijn verklaard voor het uitoefenen van de functie door de 

Sociaal-Medische Rijksdienst.  
 
4. De leidend ambtenaar van het Agenstschap voor Hoger Onderwijs, Volwassenenonderwijs en 

Studietoelagen maakt de vacature bekend en stelt een jury samen. Deze jury levert een advies 
over de verschillende kandidaten. De minister bevoegd voor het onderwijs benoemt de 
regeringscommissaris. 

 
5. Voor de regeringscommissarissen bij de universiteiten is de functie niet cumuleerbaar met: 

1°  het lidmaatschap van het Europees of Belgisch parlement, van een gemeenschaps- of 
gewestraad, van de Commissie van de Europese Gemeenschappen, van een regering op 
federaal niveau of gemeenschaps- of gewestniveau; het ambt van gouverneur, vice-
gouverneur, bestendig afgevaardigde, burgemeester, schepen of O.C.M.W.-voorzitter in 
een gemeente met meer dan 30.000 inwoners;  

2°  het uitoefenen van een vrij of ander zelfstandig beroep of van een mandaat van 
zaakvoerder of gedelegeerd bestuurder van een burgerlijke vennootschap of van een 
handelsvennootschap;  

3°  een opdracht die uitsluitend onderwijsactiviteiten omvat in een andere universiteit of een 
instelling van hoger onderwijs buiten de universiteit in binnen- of buitenland, die meer 
dan twee weekuren onderwijsactiviteiten bedraagt.  

 
Indien de regeringscommissaris zijn functie toch wil combineren met een activiteit vermeld 
sub 2° of 3°, moet de betrokken regeringscommissaris jaarlijks een gemotiveerd verzoek 
indienen bij de minister. Na onderzoek van zijn beschikbaarheid en bij een met redenen 
omklede beslissing kan de minister vaststellen dat de activiteit de omvang van twee halve 
dagen per week niet overschrijdt en derhalve de uitoefening van het ambt niet hindert. Deze 
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beslissing wordt met de bijbehorende motivering bekend gemaakt via een publicatie in het 
Belgisch Staatsblad. 
 
Het ambt van commissaris is onverenigbaar met elk ambt in de universiteit waarbij het ambt 
wordt uitgeoefend. 
 
Bij de hogescholen: 
De commissaris-coördinator kan geen andere beroepsactiviteit of een andere bezoldigde 
activiteit uitoefenen dan met toestemming van de minister. De commissaris-coördinator richt 
daartoe een gemotiveerd verzoek aan de minister. De met redenen omklede beslissing van de 
minister wordt bij uittreksel bekendgemaakt in het Belgisch Staatsblad. 
Daarnaast is het ambt onverenigbaar met: 
1°  het lidmaatschap van het Europees of Belgisch parlement, van een gemeenschaps- of 

gewestraad, van de Commissie van de Europese Unie, van een regering op federaal niveau 
of gemeenschaps- of gewestniveau;  

2°  het ambt van gouverneur, vice-gouverneur, bestendig afgevaardigde;  
3°  het ambt van burgemeester, schepen of O.C.M.W.-voorzitter in een gemeente met meer 

dan 30.000 inwoners;  
4°  een opdracht aan een hogeschool in de Vlaamse Gemeenschap.  
 
De overige commissarissen volgen de bepalingen uit het Vlaams Personeelsstatuut. 

 
6. De regeringscommissarissen aan de universiteiten worden bezoldigd als gewoon hoogleraar. 

De regeringscommissarissen bij de hogescholen worden tijdens de eerste 4 dienstjaren 
bezoldigd aan salarisschaal A214 en daarna aan A 311, volgens het Vlaams Personeelsstatuut. 
De commissaris-coördinator bij de hogescholen wordt gedurende de eerste 4 jaar bezoldigd als 
een directeur-generaal van het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap en daarna als 
hoogleraar. 
 

7. De regeringscommissarissen worden geëvalueerd door de minister, op basis van een verslag 
van een externe evaluatie-instantie.  

 
Beleidsdomein "Werk en Sociale Economie" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Werk en Sociale 
Economie”: 
 
1. Mevrouw Anne Marie van Gramberen werd op 15 september jl. aangesteld als 

regeringsafgevaardigde bij de publiekrechtelijk vormgegeven EVA VDAB. 
 De heren Laurent Dewilde en Jaak Floridor zetelen in de Raad van Bestuur van de 

publiekrechtelijk vormgegeven EVA Syntra. Beide heren werden op basis van de oude 
wetgeving (de wet van 16 maart 1954) aangesteld bij de rechtsvoorganger van Syntra, het 
Vlaams Instituut voor het Zelfstandig Ondernemen (VIZO). De Vlaamse Regering zal 
kortelings de aanstellingen van de regeringsafgevaardigden bij Syntra, in overeenstemming 
brengen met de nieuwe wetgeving (het kaderdecreet bestuurlijk beleid van 18 juli 2003, zoals 
gewijzigd op 27 april 2007). 

 
6. Het Agentschap VDAB is ingedeeld in de categorie I volgens de regeling in het BVR 

9/3/2007.  Het agentschap Syntra is ingedeeld in de categorie III volgens de regeling in het 
BVR 9/3/2007. 

 
Aanvullend antwoord door mevrouw Kathleen Van Brempt, Vlaams minister van Mobiliteit, 
Sociale Economie en Gelijke Kansen 
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Beleidsdomein "Mobiliteit en Openbare Werken" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Mobiliteit en Openbare 
Werken”: 
 
1. Onder de bevoegdheid van Vlaams Minister van Mobiliteit, sociale Economie en Gelijke Kansen 

zijn er twee regeringscommissarissen bij Vlaamse Vervoermaatschappij - De Lijn. 
- De Bruyne Kurt 
- Lieve Schuermans 

 
6. De Vlaamse Vervoermaatschappij is ingedeeld in de categorie I volgens de regeling in het BVR 

9/3/2007.   
 
Beleidsdomein "Werk en Sociale Economie" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Werk en Sociale 
Economie’: 
 
Binnen mijn bevoegdheden in het beleidsdomein ‘Werk en Sociale Economie” zijn er geen 
regeringscommissarissen aangesteld. 
 
Aanvullend antwoord door heer Steven Vanackere, Vlaams minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin 
 
Beleidsdomein "Welzijn, Volksgezondheid en Gezin" 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in het beleidsdomein “Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin”: 
 
1.  Mevrouw Karine Moykens werd aangesteld als regeringscommissaris van de Vlaamse Regering 

en de heer Marc Ruelens werd aangesteld als gemachtigde van financiën bij het Openbaar 
Psychiatrisch Zorgcentrum te Geel. 

 Bij het Openbaar Psychiatrisch Zorgcentrum Rekem werden de heren Marc Servaes als 
regeringscommissaris en Erwin Vermeulen als gemachtigde van financiën aangesteld. 

 
6.  De openbare psychiatrische centra te Geel en Rekem behoren tot de categorie III van de 

publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigde agentschappen., volgens de regeling in 
het BVR 9/3/2007. 

 
Aanvullend antwoord door mevrouw Hilde Crevits, Vlaams minister van Openbare Werken, 
Energie, Leefmilieu en Natuur 
 
Beleidsdomein "Mobiliteit en Openbare Werken" en “Leefmilieu, Natuur en Energie” 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in de beleidsdomeinen “Mobiliteit en Openbare 
Werken” en “Leefmilieu, Natuur en Energie”: 
 
1. Waterwegen en Zeekanaal NV 
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De heer ir. Jozef Van Hoof is bij beslissing van de Vlaamse Regering van 7 december 1994 
(B.S. 20 januari 1995) aangesteld als regeringsafgevaardigde van de functioneel bevoegde 
minister. 
 
De heer Tom Van Laere is bij beslissing van de Vlaamse Regering van 18 januari 2008 (B.S. 
14 februari 2008) aangesteld als regeringsafgevaardigde van de minister bevoegd voor 
Financiën en Begroting.  

 
nv De Scheepvaart  
De heer Jaak de Wachter is bij beslissing van de Vlaamse Regering van 20 juli 2006 (B.S. 4 
augustus 2006) aangesteld als regeringsafgevaardigde van de functioneel bevoegde minister. 
 
De heer Frederik Delecluyse is bij beslissing van de Vlaamse Regering van 1 november 2007 
(B.S. 14 februari 2008) aangesteld als regeringsafgevaardigde van de minister bevoegd voor 
Financiën en Begroting.  
 
Vlaamse Landmaatschappij 
De heer Frans Cornelis werd aangewezen tot gewestcommissaris bij de Vlaamse 
Landmaatschappij bij besluit van de Vlaamse Regering van 9 juni 2006 houdende de 
benoeming van de voorzitter, de vice-voorzitter, de leden van de raad van bestuur en de 
gewestcommissaris bij de Vlaamse Landmaatschappij en houdende de inwerkingtreding van 
het decreet van 21 april 2006 houdende wijziging van het decreet van 7 mei 2004 houdende de 
oprichting van het publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigde agentschap 
“Agentschap voor Geografische Informatie Vlaanderen” en houdende wijziging van diverse 
decreten (B.S., 11 juli 2006). 

 
Bij besluit van de Vlaamse Regering van 18 januari 2008 werd de heer Koenraad De Bock 
aangewezen bij de VLM als regeringsafgevaardigde van de Vlaamse minister, bevoegd voor 
Financiën en Begroting (B.S., 14 februari 2008). 
 
Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt 
Voor de Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt zijn er nog geen 
regeringscommissarissen aangeduid. 
 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
De heer Sammy Wuyts is bij besluit van de Vlaamse Regering van 9 december 2005 benoemd 
tot commissaris van de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening. 
 
De heer Paul Thomas is bij besluit van de Vlaamse Regering van 5 april 1995 benoemd tot 
commissaris van de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening. 
 
Vlaamse Milieuholding NV 
De heer Géry Vanlommel is bij besluit van de Vlaamse Regering van 3 juni 2005 benoemd tot 
commissaris van de Vlaamse Milieuholding NV en SEV Asset Management met ingang van 1 
juli 2005. De functie van regeringscommissaris bij SEV Asset Management is opgeheven bij 
besluit van de Vlaamse regering van 20 juli 2006 in het kader van het Balmatt dossier, 
aangezien SEV Asset Management op dat ogenblik haar kwalificatie van “gespecialiseerde 
dochteronderneming” verloor. 

 
2. De juridische basis voor de aanstelling van de regeringsafgevaardigden is het decreet van 27 

april 2007 houdende wijziging van het kaderdecreet bestuurlijk beleid van 18 juli 2003 op het 
vlak van het toezicht van de Vlaamse Regering op de publiekrechtelijk vormgegeven extern 
verzelfstandigde agentschappen (B.S. 29 juni 2007). 
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Dit decreet wijzigt in essentie (naast een aantal wijzigings-, overgangs- en 
opheffingsbepalingen) artikel 23 van het kaderdecreet bestuurlijk beleid van 18 juli 2003. 
 
Krachtens artikel 2, 2de lid van het gewijzigde artikel 23 wordt de regeringsafgevaardigde 
aangesteld bij besluit van de Vlaamse Regering, op voordracht van de betrokken minister. 
 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
In artikel 39 van de statuten van de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening, 
goedgekeurd door de Vlaamse Regering op 6 oktober 2006, is voorzien dat “de maatschappij 
is onderworpen aan een administratief toezicht zoals bepaald in de toepasselijke wetgeving”.  
 
Vlaamse Milieuholding 
De algemene juridische basis voor de aanstelling van een regeringscommissaris binnen 
investeringsmaatschappijen is voorzien in artikel 12 van het decreet van 13 juli 1994 
betreffende de Vlaamse investeringsmaatschappijen. Dit artikel bepaalt dat iedere 
investeringsmaatschappij onder de controle staat van de Vlaamse Regering en dat die controle 
wordt uitgeoefend door een regeringscommissaris die wordt benoemd en ontslagen door de 
Vlaamse Regering. Het toezicht door een regeringscommissaris is opgenomen in artikel 22 
van de statuten van de Vlaamse Milieuholding. 
 

5. Artikel 2 §7 van hoger genoemd gewijzigd artikel 23 bepaalt dat de Vlaamse Regering de 
onverenigbaarheden van de regeringsafgevaardigde kan bepalen. In algemene zin heeft de 
Vlaamse Regering van deze mogelijkheid nog geen gebruik gemaakt.  
 
Waterwegen en Zeekanaal NV 
De functie van regeringsafgevaardigde is voor Waterwegen en Zeekanaal en De Scheepvaart 
niet cumuleerbaar met: 

- lid van de Europese Commissie; 
- lid van de rechterlijke macht, staatsraad of assessor in de Raad van State of lid van het 

auditoraat van de Raad van State; rechter of referendaris van het Arbitragehof; 
- commissaris-revisor aangesteld bij Waterwegen en Zeekanaal of De Scheepvaart; 
- provinciegouverneur of lid van de bestendige deputatie van de provincieraad; 
- lid van een provincieraad; 
- burgemeester, schepen of lid van een gemeenteraad; 
- bestuurder van Waterwegen en Zeekanaal of De Scheepvaart. 

Voor Waterwegen en Zeekanaal is dit vastgesteld in artikel 33 en artikel 51 van het decreet 
van 4 mei 1994 betreffende het publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigd 
agentschap Waterwegen en Zeekanaal, naamloze vennootschap van publiek recht. 

 
nv De Scheepvaart  
De functie van regeringsafgevaardigde is voor Waterwegen en Zeekanaal en De Scheepvaart 
niet cumuleerbaar met: 

- lid van de Europese Commissie; 
- lid van de rechterlijke macht, staatsraad of assessor in de Raad van State of lid van het 

auditoraat van de Raad van State; rechter of referendaris van het Arbitragehof; 
- commissaris-revisor aangesteld bij Waterwegen en Zeekanaal of De Scheepvaart; 
- provinciegouverneur of lid van de bestendige deputatie van de provincieraad; 
- lid van een provincieraad; 
- burgemeester, schepen of lid van een gemeenteraad; 
- bestuurder van Waterwegen en Zeekanaal of De Scheepvaart. 

Voor De Scheepvaart is artikel 44 van het decreet van 2 april 2004 betreffende de omzetting 
van de Dienst voor de Scheepvaart in het publiekrechtelijk vormgegeven extern 
verzelfstandigde agentschap De Scheepvaart, van toepassing. 
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Vlaamse Landmaatschappij 
 Het mandaat van de regeringsafgevaardigde van de Vlaamse Landmaatschappij is 

onverenigbaar met het mandaat van: 
- provinciegouverneur of lid van de bestendige deputatie van de provincieraad; 
- lid van een provincieraad; 
- burgemeester, schepen of lid van een gemeenteraad; 
- bestuurder, van het Agentschap (art. 18, § 4 van het decreet van 21 december 1988 

houdende oprichting van de Vlaamse Landmaatschappij). 
Bovendien gelden voor deze regeringsafgevaardigden dezelfde onverenigbaarheden als voor 
de leden van de raad van bestuur van de Vlaamse Landmaatschappij:  

- een mandaat in het Europees Parlement, de Kamer van volksvertegenwoordigers, de 
Senaat, het Vlaams Parlement en het Brussels Hoofdstedelijk Parlement;  

- het ambt van minister of staatssecretaris en de hoedanigheid van kabinetslid van de 
minister onder wiens toezicht het publiekrechtelijk vormgegeven extern 
verzelfstandigd agentschap valt;  

- het ambt van personeelslid van het extern verzelfstandigde agentschap, de gedelegeerd 
bestuurder en algemeen directeur in voorkomend geval uitgezonderd. (art. 21, § 1 van 
het kaderdecreet bestuurlijk beleid van 18 juli 2003). 

 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
Voor de regeringscommissaris in de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening werden 
geen onverenigbaarheden vastgelegd. 
 
Vlaamse Milieuholding 
Voor de regeringscommissaris in de Vlaamse Milieuholding werden geen onverenigbaarheden 
vastgelegd. 

 
6. Artikel 2 §7 van het hoger genoemd gewijzigd artikel 23 voorziet dat de Vlaamse Regering de 

vergoedingen van de regeringsafgevaardigde vaststelt. 
 

De Vlaamse Regering heeft hieraan uitvoering gegeven door het besluit van de Vlaamse 
Regering van 9 maart 2007 tot regeling van de vergoedingen van de bestuurders van de 
publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigde agentschappen van de Vlaamse 
Overheid, en van de regeringsafgevaardigden die toezicht uitoefenen bij deze agentschappen 
(B.S. 24 april 2007). Hierbij worden de agentschappen ingedeeld in vier categorieën. De 
regeringsafgevaardigde ontvangt een vaste vergoeding op jaarbasis en een presentiegeld per 
vergadering die hij bijwoont. 

 
Deze regeling is uitgewerkt voor de bestuurders in de artikelen 2 t/m 15 van hoger genoemd 
besluit van de Vlaamse Regering, om vervolgens in artikel 16 van toepassing te worden 
verklaard op de regeringsafgevaardigde. 
 
Waterwegen en Zeekanaal NV 
Waterwegen en Zeekanaal NV is ingedeeld in categorie II volgens het hoger genoemd besluit 
van de Vlaamse Regering. De vaste vergoeding op jaarbasis bedraagt voor categorie II 2.000 
euro en het presentiegeld per bijgewoonde vergadering bedraagt voor categorie II 200 euro (a 
rato van 11 à 12 vergaderingen per jaar). 
 
nv De Scheepvaart  
Ook nv De Scheepvaart is ingedeeld in categorie II volgens het hoger genoemd besluit van de 
Vlaamse Regering. De vaste vergoeding op jaarbasis bedraagt voor categorie II 2.000 euro en 
het presentiegeld per bijgewoonde vergadering bedraagt voor categorie II 200 euro (a rato van 
10 vergaderingen per jaar). 
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Vlaamse Landmaatschappij 
 De vergoedingen stemmen overeen met de categorie II waarin de VLM is ingedeeld volgens 

het hoger genoemd besluit van de Vlaamse Regering. De vaste vergoeding op jaarbasis 
bedraagt voor categorie II 2.000 euro en het presentiegeld per bijgewoonde vergadering 
bedraagt voor categorie II 200 euro (a rato van 22 vergaderingen per jaar). 

 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
De verloning wordt bepaald op basis van het besluit van de Vlaamse Regering van 23 
november 2007 tot regeling van de vergoedingen van de regeringsafgevaardigden die toezicht 
uitoefenen bij de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening waarbij de Vlaamse 
Maatschappij voor Watervoorziening wordt ingedeeld in categorie I, zoals voorzien in het 
hoger vermeld besluit van 9 maart 2007. 
Concreet bestaat de verloning van een regeringsafgevaardigde uit 250 euro per bijgewoonde 
vergadering en een vaste jaarlijkse vergoeding van 2500 euro (a rato van 10 vergaderingen per 
jaar). 
 
Vlaamse Milieuholding 
Wat de Vlaamse Milieuholding betreft wordt deze verloning volgens het besluit van de 
Vlaamse Regering van 3 juni 2005 vastgesteld op 8% van een opdracht met volledige 
prestaties in de salarisschaal A311. Concreet betekent dit 520 euro per maand. 

 
Aanvullend antwoord door mevrouw Patricia Ceysens, Vlaams minister van Economie, 
Ondernemen, Wetenschap, Innovatie en Buitenlandse Handel 
 
Beleidsdomein "Economie, Wetensschap en Innovatie" en “Internationaal Vlaanderen” 
 
Aanvullend op het generieke antwoord (cf. supra) kunnen hieromtrent nog de volgende gegevens 
worden verstrekt voor wat betreft mijn bevoegdheden in de beleidsdomeinen “Economie, Wetenschap 
en Innovatie” en “Internationaal Vlaanderen”: 
 
1. Instituut voor Innovatie door Wetenschap en Technologie (IWT) : Michèle Oleo 

Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek (VITO) : Piet Schiepers, Toon Tessier 
(gemachtigde van financiën) 
Herculesstichting : Alfons Borginon 
Interuniversitair Micro-elektronica centrum (IMEC) : A. Van Calster, Antoon Soete (gemachtigde 
financiên) 
Vlaams (interuniversitair) instituut voor de biotechnologie (VIB) :  Gil Beyen, Koen De Bock 
(gemachtigde financiën) 
Vlaams Instituut voor de Zee (VLIZ) : Marie-Claire Van De Velde, Luc Gobin (gemachtigde van 
financiën) 
Flanders Investment and Trade (FIT): Tim Hermans 
I-City: Hedwig De Koker 
 

2. IWT 
Bij IWT is de juridische basis artikel 22 van het decreet betreffende de oprichting van een Instituut 
voor de aanmoediging van Innovatie door Wetenschap en Technologie in Vlaanderen. Dit artikel 
regelt het toezicht en de controle. 
 
VITO 
Bij VITO is de juridische basis artikel 34 van het decreet van 23 januari 1991 betreffende de 
Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek. Dit artikel regelt het toezicht en de controle. 
 
Herculesstichting 
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Bij de Herculesstichting is de juridische basis artikel VI.9.15 van het decreet van 19 maart 2004 
betreffende de rechtspositieregeling van de student, de medezeggenschap in het hoger onderwijs, 
de integratie van bepaalde afdelingen van het hoger onderwijs voor sociale promotie in de 
hogescholen en de begeleiding van de herstructurering van het hoger onderwijs in Vlaanderen. Dit 
artikel regelt het toezicht en de controle. 
 
IMEC 
Artikel 40 van de statuten van IMEC vormt de juridische basis.    
 
VIB 
Artikel 37 van de gecoördineerde statuten vormt de juridische basis. 
 
VLIZ 
Artikel 37 van de statuten vormt de juridische basis. 
 
FIT 
Bij F.I.T. is de juridische basis voor de aanstelling van een regeringscommissaris het decreet tot 
oprichting van het publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigd agentschap "Vlaams 
Agentschap voor Internationaal Ondernemen” van 07-05-2004 dat verwijst in artikel 21 naar de 
wet van 16 maart 1954 die zegt dat er voor de openbare instellingen een regeringscommissaris 
moet aangesteld worden. 
 
I-CITY 
Artikel 18  van de statuten vormt de juridische basis. 
 

6. De regeringscommissarissen hebben recht op een forfaitaire jaarlijkse vergoeding, presentiegelden 
en de terugbetaling van onkosten overeenkomstig de bepalingen van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 27 januari 1988 houdende sommige maatregelen tot harmonisatie van de toelagen en 
presentiegelden aan commissarissen, gemachtigden van financiën, afgevaardigden van de Vlaamse 
Regering, voorzitters en leden van  niet-adviserende bijzondere commissies of van raden van 
bestuur van instellingen en ondernemingen die onder de Vlaamse Regering behoren. De hieraan 
verbonden onkosten zijn ten laste van de werkingsmiddelen van deze instellingen. 
 
Wat VITO betreft wordt de regeringscommissaris vergoed overeenkomstig de bepalingen van het 
besluit van de Vlaamse Regering van 24 juli 1991 tot vaststelling van de presentiegelden en de 
vergoedingen van de voorzitter en de leden van de Raad van Bestuur, van de gemachtigde van 
financiën en van de commissaris van de Vlaamse Regering van de Vlaamse Instelling voor 
Technologisch Onderzoek. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 98 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Antwoord van Vlaams minister Keulen 
 
Wat mijn bevoegdheden Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid en Inburgeirng betreft kan ik u het 
volgende mededelen:  
 
Ter informatie verwijs ik ook naar het gecoördineerde antwoord van de leden van de Vlaamse 
Regering op vraag nr. 65 van 11 januari 2006 van de heer Rob Verreycken, waarin reeds uitvoerig 
ingegaan is op de situatie van de verschillende regeringscommissarissen.  
 
1. Voor wat mijn bevoegdheden inzake binnenlandse aangelegenheden, stedenbeleid en inburgering 

betreft is de toestand sindsdien niet gewijzigd. De enige regeringscommissaris in die sectoren is de 
commissaris van de Vlaamse regering bij de intergemeentelijke samenwerkingsverbanden. 

 
2. De betrokken regeringscommissaris is aangesteld op grond van artikel 71 van het Decreet van 6 

juli 2001 houdende de intergemeentelijke samenwerking. 
 
3. Gelet op de opdrachten waarmee de regeringscommissaris belast is in het kader van de 

hoofdstukken III en IV van het voornoemde decreet van 6 juli 2001, zullen de criteria die gelden 
voor zijn aanstelling hoofdzakelijk betrekking hebben op enerzijds een adequate juridische 
scholing met duidelijk inzicht in financiële en economische aangelegenheden, anderzijds een 
voldoende ervaring die bij voorkeur rechtstreeks voortvloeit uit het gepresteerde werk ten opzichte 
van de doelgroep, zonder dat deze criteria als zodanig geformaliseerd zijn in een wettekst of een 
reglement. 

 
4. Rekening houdend met wat voorafgaat citeer ik uit de motivering in het besluit tot aanstelling van 

de huidige regeringscommissaris: « ….dat zijn jarenlange ervaring in de intercommunale sector 
hem een nauwelijks te evenaren inzicht in de materie heeft bezorgd, dat zijn vertrouwdheid met de 
doelgroep de uitoefening van zijn taak ten goede komt ».  

 
5. De enige eventuele onverenigbaarheid met de functie van de regeringscommissaris is deze die zou 

kunnen ontstaan bij toepassing van de artikels 48 en 59 van het voornoemde decreet van 6 juli 
2001 die gelden voor de uitoefening van mandaten in de intergemeentelijke sector zelf. 

 
6. De regeringscommissaris ontvangt geen enkele vergoeding voor de uitoefening van zijn mandaat.  

De enige tegemoetkomingen waarvan hij geniet zijn de terugbetaling van de verplaatsingskosten 
van zijn woonplaats naar zijn bureau in Brussel en het gebruik van een mobiele telefoon met het 
oog op zijn bereikbaarheid. 

 
7. De regeringscommissaris brengt verslag uit over de uitoefening van zijn opdracht volgens de 

procedure die het decreet van 6 juli 2001 voorziet en staat in geregeld contact met mijzelf en met 
de leden van mijn kabinet. Dit leidt tot een permanente evaluatie van zijn inzet en werkzaamheden 
zonder dat daartoe een specifieke procedure nodig is.  
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Voor wat mijn bevoegdheid wonen betreft kan ik u het volgende mededelen: 
1. Er zijn regeringscommissarissen aangeduid bij het Vlaams Woningfonds van de Grote Gezinnen 

en de Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen: 
 

A. Vlaams Woningfonds van de Grote Gezinnen (Vlaams Woningfonds - VWF) 
 
De regeringscommissarissen bij het Vlaams Woningfonds zijn: 
- de heer Hugo Van Driessche, vertegenwoordiger voor de Vlaamse minister bevoegd voor 

Wonen, werkzaam bij van het directoraat-generaal land- en tuinbouw; 
- de heer I. De Vos, vertegenwoordiger van de Vlaamse minister bevoegd voor Financiën en 

Begroting. 
 

B. Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen (VMSW) 
 

De regeringscommissarissen bij de VMSW zijn: 
- de heer Albert Vanhoof, vertegenwoordiger voor de Vlaamse minister bevoegd voor Wonen 

en inspecteur-generaal van financiën; 
- de heer Olivier De Cock, vertegenwoordiger van de Vlaamse minister bevoegd voor Financiën 

en Begroting. 
 
 
2.  De juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen bij VWF en VMSW 

verschilt: 
 

A. VWF 
 
De juridische grondslag van de aanstelling van regeringscommissarissen is artikel 4 van het besluit 
van de Vlaamse regering van 21 december 1983 tot vaststelling van de voorwaarden waaronder de 
toelating wordt verstrekt aan de coöperatieve vennootschap “Vlaams woningfonds van de grote 
gezinnen” tot het aangaan van leningen. (B.S. , 10 februari 1984) 

 
De bevoegde ministers om een regeringscommissaris aan te stellen zijn: 
- de Vlaamse minister van Financiën; 
- de Vlaamse minister van Huisvesting. 

 
Bij artikel 1 van het besluit van de Vlaamse Regering van 30 juni 2006 tot gedeeltelijke 
operationalisering van het beleidsdomein ruimtelijke ordening, woonbeleid en onroerend erfgoed 
en houdende aanpassingen van de regelgeving inzake wonen als gevolg van het bestuurlijk beleid 
worden deze commissarissen vervangen door de toezichthouder voor de sociale huisvesting, 
vermeld in artikel 29bis van het decreet van 15 juli 1997 houdende de Vlaamse Wooncode.  

 
Dit artikel zal in werking treden op de datum waarop artikel 46  van het decreet van 24 maart 2006 
houdende wijziging van decretale bepalingen inzake wonen als gevolg van het bestuurlijk beleid 
in werking treedt. 
 
Vanaf dan zal artikel 55 van de Vlaamse Wooncode de juridische basis vormen voor de 
aanstelling van de regeringscommissarissen. 

 
B. VMSW 

 
Bij artikel 23 van het besluit van de Vlaamse regering van 1 juli 2005 houdende de goedkeuring 
van de wijziging van de statuten van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij, is de Vlaamse 
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Regering gemachtigd om twee gemeenschapscommissarissen aan te stellen op voordracht van de 
Vlaamse ministers, respectievelijk bevoegd inzake Huisvesting en Financiën. 

 
3.  Er worden vanuit de desbetreffende regelgeving geen criteria opgelegd voor de aanstelling van de 

regeringscommissarissen. 
 
4. Bij de concrete selectie worden uiteraard wel de individuele kwaliteiten beoordeeld. 
 
 
5. De rechten en plichten van de regeringscommissarissen worden geregeld door de wet van 16 maart 

1954 betreffende de controle op sommige instellingen van openbaar nut. Er worden in deze 
regelgeving geen cumulbepalingen voorzien.  

 
6. 

A. VMSW 
 
De verloning van commissarissen wordt generiek geregeld in het besluit van de Vlaamse Regering 
van 9 maart 2007 tot regeling van de vergoedingen van de bestuurders van de publiekrechtelijk 
vormgegeven extern verzelfstandigde agentschappen van de Vlaamse overheid, en van de 
regeringsafgevaardigden die toezicht uitoefenen bij deze agentschappen, waarbij de vergoeding 
bestaat uit: 

- een vaste vergoeding op jaarbasis, zijnde 2000 euro bruto per jaar; 
- een presentiegeld per vergadering van de raad van bestuur, waaraan de 

regeringsafgevaardigde heeft deelgenomen, zijnde 200 euro. 
 

Die vergoeding is afhankelijk van de categorie waartoe de instelling waar de commissaris actief is 
behoort. De VMSW behoort tot categorie II. 

 
Deze bedragen zijn gekoppeld aan de evolutie van het gezondheidsindexcijfer overeenkomstig de 
wet van 1 maart 1977 houdende de inrichting van een stelsel waarbij sommige uitgaven in de 
overheidssector aan het indexcijfer van de consumptieprijzen van het rijk worden gekoppeld. Het 
spilindexcijfer waaraan de bedragen gekoppeld zijn bedraagt 104.14 (basis 2004). 

 
 

B. VWF 
 

De vergoedingen voor de commissarissen bij het VWF zijn bepaald in het besluit van de Vlaamse 
regering van 27 januari 1988 houdende sommige maatregelen tot harmonisatie van de toelagen en 
het presentiegeld aan commissarissen, gemachtigden van Financiën, afgevaardigden van de 
Vlaamse regering, voorzitters en leden van de niet-adviserende bijzondere commissies of raden 
van bestuur van instellingen en ondernemingen die onder de Vlaamse regering behoren. 

 
De toelage is afhankelijk van de categorie tot dewelke de regering de VWF heeft ingedeeld.  

 
Bij artikel 1 van het besluit van de Vlaamse regering van 13 juli 1988 tot uitvoering van het 
besluit van de Vlaamse regering van 27 januari 1988 houdende sommige maatregelen tot 
harmonisatie van de toelagen en presentiegelden aan commissarissen, gemachtigden van 
financiën, afgevaardigden van de Vlaamse regering, voorzitters en leden van niet-adviserende 
bijzondere commissies of van raden van bestuur van instellingen en ondernemingen die onder de 
Vlaamse regering ressorteren werd het VWF ingedeeld bij categorie III. 

 
De forfaitaire vergoeding voor een regeringscommissaris bij een instelling van categorie III wordt 
door artikel 4 van het besluit van 27 januari 1988 op 60.000 frank bepaald en door artikel 9 wordt 
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per vergadering een presentiegeld uitgekeerd van maximum 2000 frank per zitting, met een 
maximum van 80 000 frank per jaar.  

 
Deze bedragen worden tweejaarlijkse geïndexeerd. 

 
In concreto ontvangen de commissarissen momenteel een forfaitaire jaarlijkse toelage van 2166,73 
euro en een presentiegeld van 72,22 euro per vergadering. 

 
Het besluit voorziet ook dat er vergoedingen voor reis- en verblijfkosten kunnen worden 
toegekend, doch deze mogen in geen geval hoger liggen dan de vergoedingen welke gelden voor 
de personeelsleden van de Vlaamse overheid. 

 
7. De desbetreffende wetgeving voorziet geen concrete evaluatie of evaluatiemethodiek. Maar an de 

hand van de concrete uitvoering van de opdracht kunnen betrokkenen worden beoordeeld of 
geëvalueerd. De regeringscommissarissen dienen overigens op regelmatige basis te rapporteren 
aan de minister. Via dergelijke rapportage kan worden nagegaan in hoeverre de opdracht adequaat 
wordt uitgevoerd. Ook via notulen, onder meer van de Raad van Bestuur, kan de minister een 
aantal elementen zoals aanwezigheid en tussenkomsten op bestuursvergaderingen evalueren. Met 
andere woorden de minister beschikt over voldoende informatie om te beoordelen of betrokkenen 
in vertrouwen hun functie al dan niet verder kunnen uitoefenen, en mocht blijken dat de functie 
niet langer adequaat wordt uitgeoefend kan overwogen worden een andere commissaris aan te 
stellen.  

 
 

Antwoord Vlaams minister Anciaux 
 
1-2-4-5 
 
Voor het Vlaams Audiovisueel Fonds is de heer Paul Corthouts bij besluit van de Vlaamse Regering 
van 18 oktober 2002 aangesteld als 'afgevaardigde van de Vlaamse minister bevoegd voor het 
audiovisuele creatiebeleid' bij het Vlaams Audiovisueel Fonds. 
Het artikel 13 van het decreet van 13 april 1999 houdende machtiging van de Vlaamse Regering om 
toe te treden tot en om mee te werken aan de oprichting van de vereniging zonder winstgevend doel 
Vlaams Audiovisueel Fonds (VAF) vormt de juridische basis van deze aanstelling. Dit artikel wordt 
verder geconcretiseerd in de beheersovereenkomst die de Vlaamse Gemeenschap met het VAF heeft 
gesloten. 
Criterium is generieke vertrouwdheid met beleids- en financiële aangelegenheden en subsidiair met 
het domein. 
De heer Corthouts is licentiaat in de rechten en heeft expertise opgedaan op het snijvlak van kunsten 
en economie, onder meer als docent bij het RITS en als zakelijk leider van het SMAK  
Er worden geen specifieke onverenigbaarheden gesteld zodat de algemene principes van de 
deontologie gelden. 
De vzw VAF werd ondergebracht in de categorie II, a) van het Besluit van de Vlaamse Regering van 
13 juli 1988 tot uitvoering van het besluit van de Vlaamse regering van 27 januari 1988 houdende 
sommige maatregelen tot harmonisatie van de toelagen en presentiegelden aan commissarissen, 
gemachtigden van financiën, afgevaardigden van de Vlaamse regering, voorzitters en leden van niet-
adviserende bijzondere commissies of van raden van bestuur van instellingen en ondernemingen die 
onder de Vlaamse regering ressorteren, d.d. 13 juli 1988. Op grond hiervan heeft de afgevaardigde van 
De Vlaamse minister voor het audiovisuele creatiebeleid recht op een jaarlijkse forfaitaire vergoeding 
aan 100% van € 1.115,52 (momenteel uitbetaald à € 1.471,93), een presentiegeld van € 37,18 
(momenteel € 49,06) per zitting, met een maximum van €1.962,57 en een reis- en verblijfsvergoeding 
conform de vergoedingen van de ambtenaren van het eerste niveau de Vlaamse Gemeenschap. Deze 
vergoedingen zijn ten laste van het VAF. 



-24-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

De evaluatie gebeurt op basis van een jaarlijks beoordelingsverslag over de werking van het VAF dat 
door de heer Corthouts wordt opgemaakt. 
 
 
Voor de Stichting Vlaams Cultuurhuis de Brakke Grond is mevrouw Christine Claus bij Besluit 
van de Vlaamse Regering aangesteld als lid van de raad van toezicht van de Stichting Vlaams 
Cultuurhuis De Brakke Grond. 
Volgens artikel 35 van het decreet van 5 juli 2002 houdende bepalingen tot begeleiding van de 
aanpassing van de begroting 2002 wordt in het kader van het toezicht de regering gemachtigd twee 
toezichthoudende ambtenaren, waarvan één deskundige in culturele aangelegenheden en één 
deskundige inzake financieel beheer, te benoemen. Zij worden als waarnemer zonder stemrecht op alle 
vergaderingen uitgenodigd en krijgen volledige informatie met betrekking tot de werkings- en 
financiële documenten van de stichting. De Vlaamse regering wordt ertoe gemachtigd het toezicht 
nader te regelen bij besluit. 
Op 3 oktober 2003 werd het besluit van de Vlaamse regering tot regeling van het toezicht op de 
Stichting Vlaams Cultuurhuis De Brakke Grond ondertekend. 
Artikel 2 van dit besluit van de Vlaamse regering tot regeling van het toezicht op de Stichting Vlaams 
Cultuurhuis De Brakke Grond d.d. 3 oktober 2003 stelt dat de aanwijzing van de toezichthoudende 
ambtenaren gebeurt enerzijds op voordracht van de Vlaamse minister bevoegd voor cultuur, voor wat 
betreft de toezichthouder met een deskundigheid in culturele aangelegenheden en anderzijds op 
voordracht van de Vlaams minister bevoegd voor financiën en de begroting, voor wat betreft de 
toezichthouder met een deskundigheid inzake financieel beheer. Zij vormen de raad van toezicht. 
Er werd tot nu toe nooit iemand voorgedragen als toezichthouder met deskundigheid inzake financieel 
beheer. 
 
Volgens het benoemingsbesluit van 21 december 2007 zijn de volgende commissarissen aangesteld: 
VRO-VRK: Lieven Boelaert 
 
vzw deFilharmonie: Guy Redig 
 
vzw deSingel: Guy Redig 
 
Kaaitheater: Adinda Van Geystelen 
 
Ancienne Belgique: Neal Raes 
 
MuHKA: Peter Hardy 
 
Overeenkomstig artikel 7§13 van het Decreet van 30 maart 1999 houdende de oprichting van een 
Vlaams Fonds voor de Letteren woont een vertegenwoordiger van de Vlaamse regering de 
bestuursvergaderingen van het Vlaams Fonds voor de Letteren bij.  
 
Vlaams Fonds voor de Letteren: Jan Denolf 
 
Vlaams Theater Instituut: Eddy Frans 
 
Koninklijk Ballet van Vlaanderen: 
Roger Claeys voor cultuur  
 
Vlaamse Opera:  
George Nagels voor cultuur  
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Conform artikel 4 van het besluit van de Vlaamse Regering van 27 juli 2004 tot bepaling van de 
bevoegdheden van de leden van de Vlaamse Regering zoals gewijzigd is de Vlaamse minister voor 
Cultuur bevoegd voor het toezicht op de Vlaamse Opera 

 
Lukas Arts in Flanders vzw:  
Jos Van Rillaer was aangesteld als commissaris voor cultuur toen het Reproductiefonds een N.V. was. 
Op 12 maart 2008 is de werking van het Reproductiefonds omgevormd tot een VZW, waar geen 
commissaris is aangesteld. 
 
3.  
 
Er is geen algemeen reglementair kader waarin formele criteria voor de aanstelling van 
regeringscommissarissen zijn vastgesteld. De aanstellingen gebeuren op voordracht van de bevoegde 
ministers, ieder voor zich, enerzijds de voor de betrokken instelling functioneel bevoegde minister, en 
anderzijds de minister bevoegd voor Financiën en Begroting. 
Uit de aard van de functie en de taakstelling vloeit voort dat een degelijk algemeen inzicht, ervaring en 
kennis van de administratieve werking en de beslissingsprocessen en -procedures aangewezen is, 
alsook de nodige specifieke kennis betreffende het beleidsveld waarin de betrokken instelling actief is; 
voor de regeringsafgevaardigden die de minister van financiën en begroting vertegenwoordigen is 
inzonderheid ook inzicht en kennis inzake de financieel-budgettaire aangelegenheden noodzakelijk. 
Aangezien de functie bovendien een vertrouwensfunctie ten aanzien van de bevoegde minister betreft, 
is ook dit aspect belangrijk. 

 
6. 
 
Overeenkomstig artikel 1 van het Besluit van de Vlaamse regering van 13 juli 1988 tot uitvoering van 
het Besluit van de Vlaamse regering van 27 januari 1988 houdende sommige maatregelen tot 
harmonisatie van de toelagen en presentiegelden aan commissarissen, gemachtigden van financiën, 
afgevaardigden van de Vlaamse regering, voorzitters en leden van niet-adviserende bijzondere 
commissies of van raden van bestuur van instellingen en ondernemingen die onder de Vlaamse 
regering ressorterend werden de volgende instellingen ingedeeld onder categorie I : 
  
- de Ancienne Belgique 
- de Singel 
- Koninklijk Ballet van Vlaanderen 
- deFilharmonie  
- MUHKA 
  
Op grond hiervan heeft de afgevaardigde van de Vlaamse minister recht op een jaarlijkse forfaitaire 
vergoeding aan 100% van € 1.115,52 (momenteel uitbetaald à € 1.471,93), een presentiegeld van 
€ 37,18 (momenteel € 49,06) per zitting, met een maximum van €1.962,57 en een reis- en 
verblijfsvergoeding conform de vergoedingen van de ambtenaren van het eerste niveau van de 
Vlaamse Gemeenschap.  
 
7.  
 
Er is geen algemeen reglementair kader dat voorziet in een formele (selectie)procedure voor de 
aanstelling en evaluatie van regeringscommissarissen. 
Zoals reeds vermeld gebeurt de aanstelling op voordracht van de bevoegde minister, die daarin 
autonoom is en vrije keuze heeft.  In beginsel zal de minister zich bij de aanwijzing van de 
voorgedragen persoon laten leiden door de gewenste kwaliteiten en het profiel zoals reeds vermeld. 
Het is aan de minister door wie de regeringscommissaris werd voorgedragen, om te oordelen of deze 
zijn/haar functie naar behoren vervult. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 99 
van 9 juli 2008 
van CHRISTIAN VEROUGSTRAETE 
 
 
 
Zeewering Oostende   -   Knelpunten 
 
Om de stad Oostende tegen overstromingsgevaar te beschermen, werd enkele jaren geleden 
overgegaan tot de aanleg van een noodstrand tussen het casino en het zeeliedenmonument. Immers, de 
bestaande zeedijk ligt ongeveer vier tot vijf meter te laag en verkeert in een slechte staat van stabiliteit. 
 
Deze aanleg van een noodstrand kon destijds op heel wat tegenstand rekenen in Oostendse milieus, die 
wezen op te verwachten gevolgen – die zich thans ook voordoen. Sinds de aanleg van het kunstmatige 
strand, is het beeld en de fysionomie van het Klein Strand, maar zeker van het Groot Strand, tussen het 
casino en de Renbaan, immers totaal veranderd. 
 
Wat stelt men nu vast. 
 
De aanleg van het kunstmatige strand impliceert een voortdurend aanvoeren van zand, vooral via 
buizen, en wegvoeren met camions en bulldozers, en dit dag en nacht. Zand, dat onmiddellijk weer 
door de zee en de wind weggevoerd en weggespoeld wordt. Het weggespoelde zand komt op het 
Groot Strand (tussen Casino en Renbaan) terecht, met alle gevolgen van dien: 
- het strand van het Groot Strand is zo een grote zandboel geworden met putten en zandheuvels; 
- de kelken, die tijdens de zomer opduiken, zijn verworden tot diepe stukken zeewater; 
- bij eb en vloed doen zich abnormale zaken voor, en dit vooral in de zomer, waarbij een zandmuur 

gevormd wordt met steile en onverwachte dalingen; 
- het zand tussen de Venetiaanse Gaanderijen en de Renbaan komt bijna tot aan de rand van de 

dijkpromenade; 
- het zal niet lang meer duren of de golfbrekers zullen met zand overdekt worden; 
- het zand van het Groot Strand is minder vast van structuur geworden, zodat men er als het ware in 

wegzakt; 
- van echt mul zand, maar ook van stevig hard zand is geen sprake meer; 
- bij de minste wind waait het zand over de hele zeedijk, wat tot gevolg heeft dat diensten meer en 

meer zand moeten scheppen met meer en meer middelen, kortom een eindeloos verhaal; 
- het strand is nog bijna geen enkele dag zonder bulldozer geweest, wat ook een verstoring betekent 

van het achtergrondgeluid van de branding; 
- finaal zijn de mooie lijn en de structuur van het oorspronkelijke Groot Strand verloren gegaan. 
 
1. Wat is de jaarlijkse gemiddelde kostprijs voor het aanvoeren en opspuiten van zand door de 

baggermaatschappijen? 
 

2. Wat is de jaarlijkse gemiddelde kostprijs voor het opruimen van het overgewaaid zand op de 
zeedijk? 
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3. Welke maatregelen worden er genomen m.b.t. bovenvermelde problemen en meer in het bijzonder 
de eindeloze strijd tegen zanderosie? 

 
4. Welke structurele maatregelen moeten nog worden genomen om Oostende optimaal te 

beschermen tegen overstromingsgevaar? 
 
5. In het najaar zouden werken worden aangevat voor de bouw van een nieuwe en sterke zeedijk 

tussen het Casino en het Zeeliedenmonument, met garages in de ondergrond. 
 

Zal na de bouw van deze versterkte zeedijk nog een noodzaak bestaan voor de verdere aanleg en 
onderhoud van een kunstmatig strand? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 99 van 9 juli 2008 
van CHRISTIAN VEROUGSTRAETE 
 
 
 
De aanleg van het noodstrand was noodzakelijk om aan Oostende een minimum beschermingsniveau 
tegen overstroming door de zee te geven. Dat minimum niveau stemt nu, dank zij het noodstrand, 
overeen met bescherming tegen een stormvloed die statistisch eens om de 100 jaar optreedt (= 100-
jarige storm). De stormvloed van 1953, waarbij te Oostende acht slachtoffers vielen, was een 250-
jarige storm. Het is dus absoluut noodzakelijk om de structurele maatregelen die Oostende tegen een 
superstorm (= 1000-jarige storm) moeten beschermen, nu zo vlug mogelijk uit te voeren. Verwacht 
wordt dat die werken in 2010 zullen kunnen worden aangevat. 
 
In het plan MER voor de kustverdediging en de maritieme toegankelijkheid van Oostende werden de 
milieueffecten van de geplande structurele maatregelen voor de kustverdediging en de maritieme 
toegankelijkheid van Oostende onderzocht. Aansluitend op het plan MER zal nu ook nog een project 
MER worden uitgevoerd dat meer bepaald het deelproject met de structurele maatregelen die Oostende 
tegen overstroming moeten beschermen, zal evalueren. 
 
Het zandverlies van het noodstrand is uiteraard afhankelijk van de zwaarte van de optredende stormen, 
maar bedraagt jaarlijks gemiddeld een 10 % van het oorspronkelijk aangelegde strand. De stabiliteit 
van het noodstrand is niet optimaal doordat er geen voldoende hooggelegen en voldoende lang 
strandhoofd aanwezig is dat het noodstrand kan stabiliseren. Maar het noodstrand vervult wel zijn 
functie om Oostende tegen een 100-jarige storm te beschermen in afwachting van de uitvoering van de 
structurele maatregelen. 
 
Ook nog vele andere stranden langs de Vlaamse kust verliezen zand en ook op die stranden moet zand 
worden aangevoerd. Werken aan de stranden en dus ook aan het noodstrand worden in principe in 
voor/najaar uitgevoerd, maar ook na stormperiodes kunnen werken nodig zijn. 
 
Een zandkust wordt door de zee geboetseerd. Tenzij de exploitatie van een strand erdoor in het 
gedrang komt, wordt dat natuurlijk fenomeen door mijn administratie niet tegengewerkt.  
 
1. De jaarlijkse gemiddelde kostprijs voor het aanvoeren en opspuiten van zand door de 

baggermaatschappijen te Oostende voor het noodstrand, zal in 2008 en 2009 van de orde van 
1.100.000 euro zijn. 

 
2. De Vlaamse overheid staat niet in voor het opruimen van overgewaaid zand op de zeedijk, maar 

wel de stad Oostende. Informatie over de kostprijs hiervan dient dus bij de stad Oostende te 
worden ingewonnen. 

 
3. Door de stad Oostende worden op het Groot Strand buiten het badseizoen zandschermen geplaatst. 

Wanneer hoogteverschillen de exploitatie van het strand bemoeilijken, wordt het strand 
genivelleerd. De maatregelen die worden voorzien in het kader van het plan voor de 
kustverdediging en de maritieme toegankelijkheid van Oostende, zullen toelaten het probleem van 
de zanderosie gestructureerd aan te pakken. 
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4. De structurele maatregelen die nog moeten worden genomen om Oostende optimaal tegen 
overstromingsgevaar te beschermen, houden de verruiming van het noodstrand in en de aanleg van 
een nieuwe westelijke havendam. De nieuwe havendam zal ook dienst doen als een strandhoofd en 
aldus het nieuwe strand stabiliseren. Deze structurele maatregelen moeten Oostende beschermen 
tegen een superstorm (de zgn. 1000-jarige storm). 

 
5. De werken die in het najaar worden voorzien, betreffen de renovatie van de zeedijkpromenade en 

van de aan de zeedijk palende zijstraten, en de bouw van het casco (= de zijmuren en de dakplaat) 
van de ondergrondse garages. De hoogte van de zeedijk blijft ongewijzigd en ook de glooiing van 
de zeedijk wordt niet gewijzigd. Het noodstrand blijft dus nog steeds nodig om een minimaal 
beschermingsniveau tegen overstroming te verzekeren in afwachting dat de geplande structurele 
maatregelen kunnen worden uitgevoerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 100 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Statistisch beleid   -   Stand van zaken 
 
Naar aanleiding van het besluit van de bespreking van de Beleidsnota Planning en Statistiek 2004-
2009 werd aan de Vlaamse Regering gevraagd om deze legislatuur een voelbare vooruitgang te 
boeken in de organisatie en de uitbouw van een eigen beleid voor statistiek. 
 
1. Welke initiatieven zijn er sinds het begin van deze legislatuur ter zake genomen? Wat is de stand 

van zaken? 
 
2. Welke specifieke initiatieven zijn er genomen om hierbij niet alleen aandacht te hebben voor 

statistieken die betrekking hebben op gewestelijke indicatoren, maar ook om meer statistische 
kennis te verwerven over aangelegenheden die de gemeenschapsbevoegdheden aanbelangen? Wat 
is hier de stand van zaken? Kan de minister een overzicht geven van de 
gemeenschapsbevoegdheden waarover inmiddels meer statistische kennis is verworven? 

 
3. Welke bijzondere aandacht is er geschonken aan de problematiek van ontbrekende regionale 

reeksen, zoals in het geval van een regionale index van de consumptieprijzen? 
 



-32-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 100 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 

 
1.  De Vlaamse overheid heeft sinds haar ontstaan gekozen voor een decentrale aanpak van de 

regionale Vlaamse statistiekproductie. Er is geen afzonderlijk instituut voor de statistiek 
opgericht dat op centrale wijze de statistiekproductie in eigen regie zou organiseren. Een van de 
motieven hiervoor was dat statistiekproductie zoveel mogelijk deel moet uitmaken van de 
beleidsprocessen zodat de gegevens quasi automatisch voortvloeien uit administratieve 
registraties (goedkoper, sneller). Een decentrale aanpak geeft een grotere garantie dat de 
aangemaakte statistieken relevant zijn voor het beleid en de data gebruikt wordt ter 
ondersteuning van het beleid. Een nadeel is dat een globaal overzicht aan bestaande regionale 
statistieken ontbreekt en er weinig controle is op de kwaliteit van deze statistieken. Om deze 
reden werd aan de Administratie Planning en Statistiek (APS) en nadien (1 april 2007) de 
Studiedienst van de Vlaamse Regering een coördinerende functie toevertrouwd.  

 Deze coördinatiefunctie wordt in hoofdzaak vanuit kwaliteitsdoelstellingen ingevuld. Naast 
handleidingen met beschrijving van de kwaliteitsstandaarden voor statistiek en survey-
onderzoek, geïnspireerd op de Europese kwaliteitscriteria, biedt de Studiedienst 
methodologische ondersteuning aan de departementen en agentschappen onder de vorm van 
opleidingen statistiek en indicatoren, verleent hij adviezen op vraag, organiseert hij workshops 
over conceptualisatie van surveyvragen en indicatoren. Op vraag van ministers of op eigen 
initiatief worden door SVR gebruikersgroepen samen gesteld om te zoeken naar 
gemeenschappelijke aanpak (vb registratie van allochtonen op vraag minister gelijke 
kansenbeleid). Hij verricht ook onderzoek vanuit beleidsvraagstukken op beschikbare 
databanken en toont hiermee aan welke informatie uit deze databanken kan worden afgeleid (of 
niet). 

 Een belangrijke kwaliteitsvereiste is dat de datareeksen (administratieve databanken of 
surveyresultaten) goed gedocumenteerd zijn zodat ze voor analyse bruikbaar zijn. De 
metadatabank FRED bevat nu al meer dan 1000 fiches en is vrij consulteerbaar via de website.  

 Daarnaast worden ook inspanningen gedaan om een overzicht te verwerven over de beschikbare 
data. Voor het surveyonderzoek op vraag van de Vlaamse regering wordt jaarlijks een bevraging 
georganiseerd bij alle domeinen. Het meldpunt surveyonderzoek wordt ontsloten via de website 
zodat alle geïnteresseerden weten welk onderzoeksmateriaal beschikbaar is. Voor wat de 
regionale statistieken betreft, geeft VRIND jaarlijks een actueel beeld van beschikbare 
statistieken op alle beleidsdomeinen. Dit boek is uiteraard maar een greep (in functie van 
beleidsdoelstellingen) uit wat bestaat. De meeste agentschappen zijn met hun 
beleidsondersteunende cellen volop bezig met het beter ontsluiten van data mede onder impuls 
van de beheersovereenkomsten. De departementen hebben een coördinerende en 
ondersteunende rol binnen het domein. 

 Om de coördinatie binnen de Vlaamse overheidsadministratie nog beter te stroomlijnen, werd 
het Platform Coördinatie Statistiek samengesteld met vertegenwoordigers van de 13  
beleidsdomeinen. SVR heeft het voorzitterschap. Er zullen adviezen worden geformuleerd over 
het te voeren statistiekbeleid (zie Bijdrage aan regering), over lacunes in het aanbod en 
mogelijke acties tegenover het federale niveau, over definities en registratiewijze van data die 
op regionaal niveau moeten aggregeerbaar zijn, … 
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 Aangezien het regeerakkoord een pleidooi hield voor een betere ondersteuning van de lokale 
besturen, werd door SVR samen met het Agentschap Binnenlands Bestuur het initiatief 
genomen om een samenwerkingsverband uit te werken met vertegenwoordigers van de lokale 
besturen. De bedoeling van de website ‘lokalestatistieken’ is om aan de gemeenten en 
provincies actuele en relevante data ter beschikking te stellen die nuttig zijn om hun 
beleidsplannen voor te bereiden en op te volgen. Jaarlijks stelt SVR een gemeentelijke 
profielschets samen. Ondertussen zijn in het onderliggende datawarehouse ook kubussen 
geprogrammeerd voor andere beleidsgerichte beleidsplannen zoals Vlaamse rand, RESOC 
gebieden, Politiezones, thuiszorggebieden enz.  

 
 De relatie met het federale niveau wordt vooral ingevuld door de Studiedienst die door de 

Vlaamse regering officieel werd aangesteld voor vertegenwoordiging in de Hoge raad voor 
Statistiek en de wetenschappelijke Begeleidingscomités voor de Nationale rekeningen. De 
samenwerking met federale instanties werd geïntensifieerd uit efficiëntie oogpunt (bundelen van 
middelen) en om de vergelijkbaarheid van regionale statistieken te waarborgen (zelfde 
methodologie). Zo wordt samen gewerkt met het Planbureau met het oog op het realiseren van 
macro-economische simulaties op middellange termijn. Er wordt samengewerkt met de FOD 
Economie, Algemene Directie Statistiek en Economische Informatie (ADSEI) voor het 
verkrijgen van data van het Rijksregister, het samen opzetten van enquêtes (Gender and 
generations, module in EAK). Het aangekondigde Coördinatiecomité (dat de onderlinge 
statistiekproductie van regionale en federale overheid op elkaar moet afstemmen) is op vandaag 
nog niet opgericht. Het uitvoeringsbesluit ligt klaar en de vertegenwoordigers van de Vlaamse 
overheid werden aangeduid.  

 
 De vertegenwoordiging op internationaal niveau gebeurt grotendeels vanuit de betrokken 

departementen en agentschappen omdat ze een grondige kennis van de materie vereisen en 
omdat afstemming met de beschikbare regionale statistieken essentieel is. 

 
2. De productie van nieuwe statistieken is grotendeels gebaseerd op volgende vaststellingen:  

- Er zijn nieuwe maatschappelijk evoluties waarop het beleid wil inspelen; 
- In beleidsplannen, beleidsbrieven, beheersovereenkomsten zijn er meer kwantificeerbare 

beleidsdoelstellingen die opvolging vereisen; 
- Verbetering van bestaande statistieken door betere (systematisch, gestandaardiseerd) 

registratie en koppeling van datareeksen 
- Betere ontsluitingsmogelijkheden van databanken dankzij gebruik van ICT (vb 

datawarehouses) wardoor statistieken in functie van de vraag kunnen worden samengesteld 
- Analyses op secundaire federale en internationale databanken (benchmarking) 

 
 Zonder exhaustief te willen zijn, geven we hier een overzicht van enkele nieuwe 

statistiekproducties inzake gemeenschapsmateries  
 
 Media-Ict: 
 

• Opvolging van nieuwe wetgeving en beleidsdoelstellingen, nieuwe performantie-
maatstaven VRT: aanmelding van radio- en televisiediensten, diversiteit op het Vlaamse 
beeldscherm, investeringen in kinderprogramma's, werkingscijfers van nieuwe 
instellingen zoals de Raad voor de journalistiek, Vlaamse Regulator voor de Media, 
evolutie van de nieuwsgaring en mediagebruik (per medium en naar demografische 
groep) - bestond, maar nu worden de analyses systematisch bijgehouden en internet is er 
als medium bijgekomen 

• ICT- infrastructuur en -gebruik bij bedrijven sinds 2005 (secundaire analyses op materiaal 
van Eurostat (epp.eurostat.cec.eu.int), Belgische data: Algemene directie Statistiek en 
Economische informatie, FOD Economie, K.M.O., Middenstand en Energie) 31 nieuwe 
indicatoren 
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• ICT- infrastructuur en -gebruik bij burgers sinds 2005 (secundaire analyses op materiaal 
van Eurostat (epp.eurostat.cec.eu.int), Belgische data: Algemene directie Statistiek en 
Economische informatie, FOD Economie, K.M.O., Middenstand en Energie) 35 nieuwe 
indicatoren 

• Kwaliteit van de media: nieuwe items zoals vertrouwen in de media, vertrouwen in de 
juistheid van de berichtgeving op basis van SCV-survey 

• Digitale kloof van eerste en van tweede orde, drop-outs, ... op basis van SCV-survey.  
 
Toerisme:  

 
• Logiesaanbod in Vlaanderen (jaarlijkse update): sinds 2002 wordt door het Steunpunt 

Buitenlands Beleid, Toerisme en Recreatie – spoor Toerisme en Recreatie (STeR), in 
opdracht van de Vlaamse minister bevoegd voor Toerisme, jaarlijks de logiessector 
geïnventariseerd. Met het rapport ‘Te gast in Vlaanderen. Logiesaanbod 2002-2006’ 
maakte het STeR de actuele gegevens over het toeristische aanbod in Vlaanderen 
toegankelijk voor zowel professionelen als geïnteresseerden.  

• Toeristische werkgelegenheid in Vlaanderen: een methodiek die de problematiek rond het 
isoleren van toerisme als economische activiteit kan perfectioneren, is ontwikkeld door de 
World Tourism Organisation, OECD en Eurostat rond toeristische satellietrekeningen 
(TSA). De implementatie van de methodiek in Vlaanderen moet nog gebeuren.  

• Toeristische attracties in Vlaanderen. Het aanbod 2003 doorgelicht: deze publicatie is een 
systematische en volledige inventarisatie van de attracties in Vlaanderen die van 
toeristisch belang zijn, werd nog niet eerder uitgevoerd. Door de grote verscheidenheid 
van attracties was het essentieel om voorafgaand aan de registratie een aantal criteria te 
bepalen. Het rapport omvat een eerste overzicht van de kenmerken van het aanbod van 
toeristische attracties in Vlaanderen anno 2003. In vele opzichten is dit te beschouwen als 
een nulmeting, namelijk een basisdatabestand dat jaarlijks geactualiseerd zal worden. 
(Tot op heden één meting/oplijsting gepubliceerd).  

• Betekenis van attracties in Vlaanderen: om een wetenschappelijk onderbouwd beeld te 
krijgen van de sociale en economische betekenis van de attracties, organiseerde het 
Steunpunt voor Toerisme en Recreatie (K.U.Leuven) een grootschalige bezoekersenquête 
die liep van 20 mei tot 4 oktober 2004. De bedoeling van het onderzoek was om voor de 
attracties in Vlaanderen inzicht te krijgen in (1) de mobiliteitsaspecten van het 
attractiebezoek, (2) het (sociaal) profiel van de bezoekers en (3) hun bestedingen. Tot op 
heden één meting/oplijsting gepubliceerd. 

  
Cultuur, jeugd en sport: 
 
• Nieuwe ontsluitingsmogelijkheden van Datawarehouse met aantallen (adressen) van 

erkende voorzieningen of instanties in sociaal cultureel volwassenenwerk, bibliotheken, 
culturele centra, volkscultuur, amateurskunsten, podiumkunsten, jeugdwerk en –
verblijfplaatsen, musea, muziek, archieven; medisch verantwoord sporten op basis van 
administratieve databanken 

• Cultuurparticipatie: er was een uitgebreide bevraging over cultuurparticipatie door het 
steunpunt CJS in de periode 2005-2006. De bevraging in de SCV-survey over deelname 
aan culturele evenementen  en filmbezoek is uitgebreider geworden (SCV 2007). Ook 
was er recent een Eurobarometer rond cultuurparticipatie. 

• Nieuwe cijfers rond het cultuuraanbod op basis van de Cultuurdatabank (Cultuurnet 
Vlaanderen) 

• Nieuwe indicatoren rond economische aspecten van cultuur: evolutie cultuurbudget 
(CJSM), evolutie culturele tewerkstelling (SVR),  indicatoren bedrijven culturele sector 
(SVR) 

• Wat sport betreft zijn de indicatoren rond sportinfrastructuur toegankelijker geworden. 
Ook in de SCV-survey wordt sinds 2004 een uitgebreidere module opgenomen wat de 
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gelegenheid geeft uitspraken te doen rond de sportintensiteit, sportdiversiteit, 
sportvoorkeur en sportcontext. Tevens wordt sinds een paar jaar het aantal ondersteunde 
topsporters gemeten. Sinds 2004 waren er 2 eurobarometers rond sportparticipatie. 

• De JOP-monitor geeft brede informatie over de leefomstandigheden, de leefwereld en de 
gedragingen van jongeren tussen 14 en 25 jaar 

 
Er zijn bovendien ook nog een reeks nieuwe indicatoren op komst in het kader van de nieuwe 
cijferboeken cultuur en sport. Dit voor jeugd bestaat al langer. Hierbij wordt tweejaarlijks aan 
de gemeenten een online-vragenlijst voorgelegd.  
  
Gelijke kansen: 
 
• Actualisatie van statistieken over tewerkstelling van personen met een handicap op basis 

van EAK-module tweede kwartaal 2007 
• Nieuwe indicatoren over houding tegenover holebiseksualiteit op basis van SCV-survey 

2006 
• Voor een uitgebreid overzicht over genderstatistieken: zie genderzakboekje van het 

Steunpunt gelijkekansen Vlaanderen 
• Nieuwe en bestaande armoedestatistieken op basis van nieuwe SILC-enquête (voorheen 

huishoudpanelonderzoek)  
 

Gezondheid en welzijn:  
 
• Nieuwe ontsluitingsmogelijkheden van Datawarehouse met uitgebreide tabellen over 

jongerenwelzijn, algemeen welzijn, maatschappelijk opbouwwerk (erkende 
voorzieningen, personeel, cliënten, hulpverlening, subsidies); erkende armenverenigingen 
en vrijwilligers-organisaties; ziekenhuizen, beschut wonen, psychiatrishe verzorgings-
tehuizen, psychiatrische ziekenhuizen (aantal erkende diensten, functies, zorgprogram-
ma’s en theoretische programmatiecijfers); artsen; Vlaamse Zorgverzekering (aantal 
aangesloten personen naar type); ouderenvoorzieningen (erkenningen, programmatie), 
thuiszorg (aanbod, programmatie), centra geestelijke gezondheidszorg. 

• het Vlaams Instituut voor Gezondheidspromotie verzamelt cijfers over eetgewoonten, 
ongevallen in de privésfeer, tabaksgebruik bij volwassenen en jongeren, indicatoren over 
rook-, voeding en bewegingsbeleid op het werk en op school op basis van eigen enquête 
of door verwerking van externe databanken.  

• Kind en Gezin: Jaarverslag van K&G, Activiteitenverslagen over kinderopvang en 
adoptie, het Kind in Vlaanderen (socio-demografische kenmerken van kinderen en 
gezinnen, aspecten van gezondheid en ontwikkeling van het jonge kind, aspecten van 
preventie en veiligheid); nieuwe Gemeentelijke Kindrapporten met informatie over 
kenmerken van kinderen en moeders van de kinderen, aanbod en bezetting van 
voorschoolse en buitenschoolse kinderopvang, preventieve zorg (gebaseerd op 
databanken OSIRIS en IKAROS) 

• Vlaams Agentschap voor Personen met Handicap: Jaarverslag van VAPH, cijfers over 
persoonlijk assistentiebudget (aantal), nieuw zorgregierapport op basis van databank 
zorgvragen, aanbod aan voorzieningen (aantal plaatsen of begeleidingen, bezetting) en 
toekenning hulpmiddelen. VAPH besteedt ook onderzoek uit bijstandsvormen, 
indicatiestelling, onderwijs en tewerkstelling van personen met handicap, nieuwe 
ontwikkelingen, maatschappelijke integratie bijzondere doelgroepen enz.  

 
Onderwijs:  
  
• Het departement Onderwijs en Vorming heeft al jaren een vrij volledig statistisch 

overzicht over leerlingenaantallen, afgeleverde studiebewijzen, onderwijsinstellingen, 
personeelsaantallen, budget, andere opleidingsvormen (volwassenenonderwijs) en 
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internationaal vergelijkbare statistieken. Deze cijfers worden gepubliceerd in het 
Statistisch jaarboek van het Vlaams Onderwijs. De statistieken zijn gebaseerd op 
administratieve databanken. 

• Jaarlijks worden studieopdrachten toegekend aan universiteiten over onderwijsgere-
lateerde problemen. Dit kan gaan over evaluatie van gevoerd beleid tot kenmerken van 
schoolpopulatie, allerhande onderwijsproblematieken. De onderzoeksrapporten zijn 
online consulteerbaar via de databank onderwijsliteratuur. 

• Het departement doet ook oproepen om projecten in te dienen in het kader van 
internationale onderzoeksprogramma’s rond onderwijsgerelateerde problemen (vb 
taalkennis, vraag en aanbod onderwijspersoneel, aansluiting onderwijs-arbeidsmarkt) 

 
3.  De Vlaamse administratie heeft in het verleden meerdere malen een lijst met ontbrekende, 

essentiële gegevens overhandigd aan het Nationaal Instituut voor de Statistiek (huidige 
Algemene Directie Statistiek en Economische Informatie of ADSEI) en ter discussie gelegd aan 
de Hoge Raad voor Statistiek. De reactie was beperkt omdat ADSEI zelf geen data verzamelde 
over deze thema’s. Een oplossing moest gezocht worden in samenwerking met de andere 
partners van het Instituut voor Nationale Rekeningen (INR) 

 
 De gouverneur van de NBB riep in juni 2007 voor het eerst een vergadering samen met de 

gewesten. Het Vlaamse gewest had voorafgaandelijk, op initiatief van SVR, het overzicht van 
desiderata in overleg met de SERV en betrokken departementen geactualiseerd. Er werd 
eveneens overleg met de andere gewesten gehouden om de vragen op elkaar af te stemmen. Op 
de bijeenkomst met de NBB en de gewesten werd beslist om een programma uit te werken 
geconcentreerd rond drie assen: 
- de bestedingszijde van het regionale BBP (concreet de regionale consumptie, de regionale 

buitenlandse handel in goederen en in diensten volgens ESR95). De nieuwe statistieken zullen 
waardevolle informatie geven over welke variabelen verantwoordelijk zijn voor de creatie van 
het Vlaamse BBP. Zo wordt duidelijk of economische groei bepaald wordt door de 
consumptiedynamiek of investeringen van bedrijven en/of overheid of dat de buitenlandse 
handel een belangrijke rol speelt. In het bijzonder zal de rol van de diensten in onze economie 
beter belicht worden. Zij zijn momenteel immers verantwoordelijk voor het gros van onze 
gecreëerde welvaart. De export van diensten wordt meer en meer een sleutelvariabele in het 
beleid. 

- de trimestrialisatie van het regionale BBP (dat wil zeggen kwartaalcijfers van het regionale 
BBP waar momenteel enkel jaarcijfers bestaan). Hierdoor zal het Vlaamse conjunctuur-
onderzoek over extra informatie beschikken. Een jaarcijfer verhult soms tegenstrijdige 
tendensen tijdens de loop van het jaar. Voorts kan een vergelijking tussen kwartaaldata van de 
regio’s onderling en van België tot inzichten leiden in verband met de 
conjunctuurgevoeligheid van de respectievelijke economieën. 

- de overheidsrekeningen van de lokale besturen volgens ESR95 (exhaustieve rekeningen van 
gewesten en gemeenschappen en opmaak rekeningen lokale overheden). De nieuwe 
statistieken zijn nuttig voor de Vlaamse minister van Binnenlands Bestuur. Zij zullen inzicht 
geven in de middelen- en ontvangstenstromen van alle overheidsentiteiten binnen België. 

 
Werkgroepen stelden een inventaris op van het ontbrekende bronnenmateriaal en maakten op 
basis van een gap-analyse ramingen voor het benodigde personeel en middelen. De Directieraad 
van de NBB stemde in juni 2008 in met de voorstellen van de drie werkgroepen op voorwaarde 
dat de gewesten hun vraag op politiek vlak zouden bevestigen en bereid zouden zijn een 
bijdrage te leveren in de kosten van de dataontsluiting en bewerking. Op vergaderingen tussen 
de gewesten en de NBB in juli 2008 is overeengekomen dat elke partner bij het project een 
gelijk deel van de kosten zal dragen; Er zal aan de respectievelijke overheden voorgesteld 
worden om gedurende 2 jaar 1 voltijdse expert ter beschikking te stellen van het project. Deze 
afspraken moeten nog in een samenwerkingsovereenkomst worden vastgelegd en de respectieve 
regeringen moeten nog de budgetten ter beschikking stellen voor 2009. Daarna zou dit personeel 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -37- 
 
 

 

verantwoordelijk zijn voor de update van de reeksen. De experten van de gewestelijke 
instellingen zullen het datamateriaal exploreren (aanmaken van studies). 
 
Dit project zal ook input leveren aan het HERMREG-project dat in 2005 van start ging binnen 
het kader van een samenwerkingsverband tussen het Federale Planbureau en de drie gewesten. 
De bedoeling van dit project was om een regionale databank te ontwikkelen met lange 
tijdreeksen (tot 1980) en vergelijkbare statistieken over arbeidsaanbod en –vraag, economische 
groei en componenten van het BBP, productiviteit, loonkosten, investeringen. Deze databank is 
ontwikkeld (1980-2006) en zal ter beschikking gesteld worden voor onderzoeksdoeleinden. Er 
gebeurt een jaarlijkse update door de experten van de gewestelijke statistiekdiensten en het 
Planbureau. Op basis van deze data kon ook het nationale macro-economische simulatiemodel 
HERMES worden geregionaliseerd waardoor economische voorspellingen per gewest en voor 
13 bedrijfstakken op middellange termijn (5 jaar) mogelijk zijn. Ook de realisatievooruitzichten 
van de Lissabonstreefdoelen kunnen met dit model worden berekend. Een tweede jaarrapport 
met de simulatievooruitzichten 2007-2013 is beschikbaar. Recent werden aan het model 
regionale statistieken toegevoegd over energiegebruik en broeikasgasemissies waardoor de 
naleving van de afspraken over het akkoord van Kyoto kunnen worden opgevolgd en de 
haalbaarheid van de streefnormen per gewest kan worden geraamd (verspreiding van het rapport 
medio september 2008). 
 
Een regionale index van de consumptieprijzen is (nog) niet aan de orde omdat belangrijke 
investeringen nodig zijn in de statistische data-inzameling om tot een betrouwbare regionaal 
indexcijfer op productgroepniveau te komen. Om tot een representatief cijfer te komen zou men 
immers met een specifiek wegingschema moeten werken dat rekening houdt met het 
bestedingspatroon in de regio en moeten er voldoende meetpunten zijn waar gedurende de hele 
maand prijzen worden genoteerd.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 101 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
“Sociale staat van Vlaanderen”   -   Stand van zaken 
 
Gelet op het ontbreken van een complete periodieke synthese m.b.t. de maatschappelijke problematiek 
in Vlaanderen heeft het Vlaams Parlement in een resolutie gevraagd om onder coördinatie van de 
Studiedienst van de Vlaamse Regering een tweejaarlijks rapport over de “sociale staat van 
Vlaanderen” te bezorgen aan het Vlaams Parlement. (Stuk 890 (2005-2006)-Nr.8) 
 
1. Wat is de stand betreffende de opmaak van dit rapport? 
 
2. Op welke wijze wordt dit rapport opgesteld? Wie is hierbij betrokken? 
 
3. Wat is de juiste formulering van de gegeven studieopdracht? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 101 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 

 
 

1.  Op 21 juni 2006 werd door Koen Van Den Heuvel (CD&V), Caroline Gennez (SP.A) en Jan 
Peumans (N-VA) een voorstel van resolutie ingediend waarbij, gegeven het ontbreken van een 
periodieke synthese van de maatschappelijke problematiek in Vlaanderen, aan de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering (verder SVR genoemd) wordt gevraagd een tweejaarlijks rapport te 
coördineren over de ‘Sociale Staat van Vlaanderen’ (verder SSV genoemd).  

 Andere publicaties van de SVR zoals VRIND bieden heel wat statistische informatie maar gaan 
onvoldoende in op achtergronden en oorzaken. De resolutie werd besproken, geamendeerd en 
uiteindelijk goedgekeurd op 28 maart 2007. Daarin wordt indirect het door de SVR gedane 
voorstel opgenomen zijnde: 

 
- het behoud van ‘VRIND’ in zijn huidige vorm als jaarlijks monitorinstrument voor alle 

beleidsdomeinen; 
- de selectie van een aantal thema’s die in de SSV verder worden uitgewerkt 
- de begeleiding door de SVR van het hele SSV-project 
- het feit dat de eerste editie van de SSV noodzakelijkerwijze zal gebaseerd zijn op bestaand 

studiemateriaal en data. 
 

 In de periode april-juli 2007 werd binnen de SVR gewerkt aan een conceptnota waarin de opzet 
van de SSV, de inhoudelijke invulling en de aanpak werden geduid (zie volgende vragen). Voor 
de inhoudelijke en praktische uitwerking van de SSV werd een team van drie 
projectcoördinatoren aangesteld onder leiding van de administrateur-generaal van de SVR. 
Daarnaast werd een stuurgroep opgericht die het project mee begeleidt. 

 Gezien de aanbeveling van het Vlaams Parlement om een virtueel netwerk te vormen met 
bestaande onderzoeksgroepen en steunpunten, werd in september 2007 een open oproep 
gelanceerd naar alle onderzoeksinstellingen in Vlaanderen (alle onderzoeksraden van Vlaamse 
universiteiten en hogescholen kregen bericht met een bestek).  

 De respons was hoog: meer dan 40 onderzoeksvoorstellen werden ingeleverd die ter 
beoordeling werden voorgelegd aan de stuurgroep, bestaande uit de drie projectcoördinatoren en 
de leidend ambtenaar van de SVR, de coördinator van de Sociale Staat van Nederland van het 
Nederlandse Sociaal en Cultureel Planbureau, de voorzitter van de Verenigde Verenigingen en 
twee leden van de commissie Algemeen Beleid, Financiën en Begroting van het Vlaams 
Parlement (indieners van de resolutie). De evaluatie van de ingediende onderzoeksvoorstellen 
vond plaats in december 2007. 

 
 Bij overmaking van het dossier aan de Inspecteur van Financiën bleek dat geen toestemming 

kon worden verleend om de onderzoeksvoorstellen als afzonderlijke studieopdrachten te laten 
vastleggen. Omdat alle onderdelen moesten worden gepoold, werd een andere gunning-
procedure van toepassing met onder meer een bekendmaking via het Belgische Staatsblad en het 
Europese bulletin van aanbestedingen. Gevolg: er diende een nieuwe procedure te worden 
gestart en dit aan de hand van een algemene offerteaanvraag. Hierdoor is het aanvankelijk 
vooropgesteld tijdspad met als deadline de voorstelling van de publicatie van de SSV in 
december 2008 niet meer haalbaar.  
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 In de nieuwe procedure werd niets gewijzigd aan het voorwerp van de opdracht behoudens de 
toevoeging van één levensdomein namelijk ‘mobiliteit’. De toevoeging van dit domein was 
opportuun gelet op de signalen die het Vlaamse Parlement tijdens de bespreking van de 
beleidsbrief voor 2008 had gegeven over het belang van de verplaatsingsproblematiek. 

 Aldus werd de opdracht verdeeld over 14 percelen: 7 algemene bijdragen (A1 tot A7) en 7 
focusbijdragen (F1 tot F7).  

 Meer dan 30 offertes werden ingediend en in openbare zitting geopend op 7 april 2008.  
 
 De samenstelling van de jury werd niet gewijzigd. De wijze van beoordeling van de voorstellen 

werd op vraag van de Inspectie van Financiën bijgesteld: naast de kwaliteit (met daarin de 
dimensies: breedte van het voorstel, diepte van het voorstel, historische dimensie en mate van 
betrokkenheid van verschillende onderzoeksinstellingen, –groepen en –disciplines) met een 
totaal gewicht van 50% werd ook de prijs als criterium voor de gunning opgenomen met een 
gewicht van eveneens 50%. Verder dienden de beoordelaars expliciet de sterke en zwakke 
punten van elk voorstel te noteren zodat ieder voorstel expliciet kon beoordeeld worden. 

 
 Op 15 mei 2008 kwam de jury samen en werd naar een consensus gezocht over de gunning van 

de onderzoeksopdracht. Voor perceel F7 werd beslist geen gunning toe te kennen omdat het 
enig ingediende onderzoeksvoorstel volgens de jury niet paste in het inhoudelijke opzet van de 
Sociale Staat van Vlaanderen. Om het totale project niet te vertragen werd overeen gekomen 
geen nieuwe oproep te lanceren voor het perceel F7. 

 Na goedkeuring van het gehele dossier door de IF werden contracten afgesloten met de gekozen 
indieners. 

 
 Het boek over de SSV zal dus naast een inleidend stuk, volgende hoofdstukken bevatten (1 tot 

en met 7 zijn algemene bijdragen; 8 tot en met 13 zijn focusbijdragen: 
 Hoofdstuk 1: over onderwijs en opleiding 
 Hoofdstuk 2: over werk en arbeidsparticipatie 
 Hoofdstuk 3: over inkomen armoede 
 Hoofdstuk 4: over gezondheid en zorg 
 Hoofdstuk 5: over wonen en woonomgeving 
 Hoofdstuk 6: over sociale participatie 
 Hoofdstuk 7: over mobiliteit 
 Hoofdstuk 8: Wie neemt deel aan het volwassenenonderwijs en waarom? 
 Hoofdstuk 9: De ongekende samenleving  
 Hoofdstuk 10: Patronen van inkomensongelijkheid.  
 Hoofdstuk 11: Het zorggebruik van de Vlaamse ouderen: vinden vraag en aanbod elkaar? 
 Hoofdstuk 12: Dorpsvlucht in Vlaanderen 
 Hoofdstuk 13: Etnische diversiteit en sociaalkapitaal in Vlaanderen. 
 
 Volgend tijdspad is voorzien:  
 
 Tegen 15 oktober 2008 wordt een eerste ontwerp verwacht van de bijdragen evenals een 

verslag van de vorderingen van de werkzaamheden.  
 Deze ontwerpteksten worden met de indieners besproken in de stuurgroep en kunnen aanleiding 

geven tot aanbevelingen met betrekking tot de inhoud (breedte, diepte, historische 
dimensie/actualiteit) en de structuur van het artikel. De opdrachtnemer zal met deze 
aanbevelingen rekening houden voor de tweede versie  

 
 Tegen 31 januari 2009 moet de tweede versie van de bijdragen worden ingediend. 
 
 De review van het artikel wordt georganiseerd door de stuurgroep. De opdrachtnemer zal met de 

aanbevelingen van de reviewers rekening houden en zijn eindversie uiterlijk 15 maart 2009 
indienen bij de Studiedienst van de Vlaamse Regering 
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 De auteurs zullen medewerking verlenen aan de studiedag ‘De Sociale Staat van Vlaanderen 

2009’ die in mei 2009 wordt voorzien. 
 
2-3.  De tweejaarlijkse publicatie ‘Sociale staat Vlaanderen’ beoogt wetenschappelijke inzichten te 

bundelen over de maatschappelijke situatie en trends in Vlaanderen. In navolging van de 
‘Sociale Staat Nederland’ werd er voor gekozen om de maatschappelijke situatie te benaderen 
vanuit de invalshoek van de leefsituatie van de individuele Vlaming. De leefsituatie van het 
individu verwijst enerzijds naar objectiveerbare levensomstandigheden (wijze waarop iemand 
woont, werkt, participeert, ….) maar omvat ook een subjectieve component (de eigen 
inschatting van of tevredenheid over de woning, het werk, de gezondheid, …). De focus ligt dus 
op de leefsituatie van de individuele Vlaming, maar tegelijk komen ook de relevante 
ontwikkelingen in de Vlaamse samenleving als geheel aan bod. 

 
 Het is uitdrukkelijk niet de bedoeling om te komen tot een exhaustief ‘social monitoring’-

rapport over de leefsituatie van de individuele Vlaming. Die doelstelling blijft voorbehouden 
voor VRIND. Er wordt in de SSV gewerkt met een thematische benadering: per levensdomein 
wordt dieper ingegaan op beleidsrelevante en/of maatschappelijk actuele kwesties en 
problematieken. Al is het dus niet de bedoeling om exhaustiviteit na te streven, toch lijkt het 
aangewezen om via een doordachte keuze van te behandelen kwesties en problematieken te 
streven naar een voldoende brede synthese van de actuele situatie op de verschillende 
levensdomeinen. Op grond van een lezing van de onderzoeksprogramma’s van verschillende 
instellingen konden we besluiten dat volgende thema’s of levensdomeinen blijvend onder de 
aandacht komen: onderwijs, werk, inkomen en armoede, gezondheid en zorg, wonen, sociale 
participatie, mobiliteit. 

 
 Alvorens te kunnen inzoomen op één bepaald deelfacet dat als maatschappelijk probleem kan 

worden geduid, is het nodig te kunnen beschikken over een ‘state of the art’, zijnde een 
algemene benadering van het desbetreffende thema. Op die wijze kan de eerste aflevering van 
de SSV als een nulmeting worden beschouwd, wat niet noodzakelijk betekent dat elke volgende 
aflevering exact volgens hetzelfde stramien moet worden opgebouwd. 

 
 Per levensdomein wordt voorzien in een algemene bijdrage en een focusbijdrage. De algemene 

bijdrage zal het levensdomein in de breedte behandelen wat betekent dat op een essayistische 
wijze een ‘state of the art’ wordt gemaakt op basis van bestaande literatuur en 
onderzoeksresultaten met de bedoeling zoveel mogelijk relevante facetten van het levensdomein 
te vatten, te zoeken naar achtergronden en verklaringen voor de gedane vaststellingen en de 
trends en ontwikkelingen van de afgelopen 20 à 25 jaar te bespreken. Daarnaast zijn er 
focusbijdragen die zich richten naar één of een beperkt aantal samenhangende maatschappelijke 
kwesties met naast een beschrijving van de toestand ook oog voor verklaringen. Rapportering 
over eigen onderzoeksinspanningen en –resultaten wordt voor een focusbijdrage expliciet 
aangemoedigd. 

 De behandeling van de levensdomeinen wordt voorafgegaan door een inleidende bijdrage met 
daarin een schets van de algemene maatschappelijke, demografische en economische 
ontwikkelingen in Vlaanderen over de afgelopen 20 à 25 jaar. De drie projectcoördinatoren 
zullen deze bijdrage voor hun rekening nemen. 

 
 Kortom: Er wordt enerzijds een algemene bijdrage voorzien voor elk levensdomein waarin aan 

de hand van de bestaande onderzoeksliteratuur en –resultaten de leefsituatie van de individuele 
Vlaming op het domein in kwestie wordt beschreven met aandacht voor de evolutie van de 
afgelopen 20 à 25 jaar, en anderzijds een focusbijdrage waarin wordt ingegaan op één of een 
beperkt aantal samenhangende maatschappelijke actuele kwestie(s).  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 102 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 102 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
1. Bijgevoegde tabel geeft per kabinet het aantal kabinetsmedewerkers die, tijdens de uitoefening 

van hun kabinetsfunctie in de huidige regeerperiode, een politiek mandaat hebben uitgeoefend 
(zijnde raadslid in gemeente-, OCMW-, district- of provincieraad, schepen, burgemeester, 
OCMW-voorzitter, lid vast bureau OCMW, of gedeputeerde).   

 
 In deze aantallen zijn: 

- zowel actueel in dienst zijnde kabinetsmedewerkers als diegenen die tijdens deze 
regeerperiode uit dienst zijn getreden, meegeteld; 

- zowel voltijdse als deeltijdse kabinetsmedewerkers opgenomen; 
- ook de kabinetsmedewerkers meegeteld die inmiddels hun politiek mandaat niet meer 

uitoefenen.  
 

Telkens vermeldt de tabel ook over welke politieke mandaten het gaat en voor welke politieke 
partij. 

 
Kabinet   

Minister-president (Leterme / Peeters)   
a) 23 kabinetsmedewerkers  
b) 9 gemeenteraadslid 

 9 schepen 
 3 burgemeester 
 1 ocmw-lid vast bureau 
 1 ocmw-voorzitter 
 7 provincieraadslid 

c)  CD&V 
   
Minister Van Mechelen 
(inclusief ex-kabinet Moerman) 

  

a) 14 kabinetsmedewerkers 
b) 6 gemeenteraadslid 

 2 schepen 
 2  burgemeester 
 3 ocmw-raadslid 
 2 ocmw-lid vast bureau 
 1 provincieraadslid 

c)  Open VLD 
   
Minister Vandenbroucke   

a) 11 kabinetsmedewerkers 
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b) 5 gemeenteraadslid 
 2 schepen 
 4 ocmw-raadslid  
 1 provincieraadslid 

c)  Sp.a 
   
Minister Anciaux   

a) 7 kabinetsmedewerkers 
b) 3 gemeenteraadslid 

 3 schepen 
 1 provincieraadslid 

c)  Vlaamse Progressieven 
  

Minister Bourgeois   
a) 6 kabinetsmedewerkers 
b) 3 gemeenteraadslid 

 3 ocmw-raadslid 
c) 5 N-VA 

 1 CD&V 
   
Minister Keulen   

a) 11 kabinetsmedewerkers 
b) 8 gemeenteraadslid 

2 schepen 
1 lid districtsraad 

c)  Open VLD 
   
Minister Van Brempt   

a) 9 kabinetsmedewerkers 
b) 4 gemeenteraadslid 

1 schepen 
1 districtschepen/ provincieraadslid 
3 ocmw-raadslid 

c)  Sp.a 
   
Minister Vanackere   

a) 7 kabinetsmedewerkers 
b) 3 gemeenteraadslid 

1 schepen 
1 burgemeester 
1 ocmw-raadslid  
1 provincieraadslid 

c)  CD&V 
   
Minister Crevits   

a) 12 kabinetsmedewerkers 
b) 4 gemeenteraadslid 
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4 schepen 
1 burgemeester 
1 ocmw-raadslid  
2 provincieraadslid 

c)  CD&V 
  

Minister Ceysens   
a) 5 kabinetsmedewerkers 
b) 4 gemeenteraadslid 

1 burgemeester 
1 provincieraadslid 

c)  Open VLD 
   

 
2. Samen met mijn collega's kan ik u mededelen dat de beschrijving van de heer Aernoudt in zijn 

boek over het politieke dienstbetoon van de kabinetsmedewerkers geenszins beantwoordt aan de 
realiteit van de dagelijkse werking binnen de Vlaamse kabinetten.  

 
3. In de deontologische code voor de personeelsleden van de kabinetten van de leden van de 

Vlaamse Regering, verankerd in Omzendbrief VR 2007/40, zijn verschillende gedragsregels 
opgenomen die ondermeer betrekking hebben op betrokkenheid bij dossierbehandeling en 
adviesverlening. Deze gedragsregels waarborgen dat kabinetsleden hun specifieke rol op een 
correcte en integere manier invullen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 103 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 103 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Het passief kiesrecht (het recht om verkozen te worden voor een politiek mandaat) wordt ook voor 
personeelsleden van de diensten van de Vlaamse overheid gegarandeerd door artikel 8, tweede lid van 
de Grondwet.  
 
Enkel de Grondwet en de overige wetten op de politieke rechten kunnen bepalen welke de vereisten 
zijn waaraan men moet voldoen om het passief kiesrecht te kunnen uitoefenen.  
 
Onverenigbaarheden tussen de uitoefening van een functie en de uitoefening van een politiek ambt 
kunnen dus alleen door de wet ( of het decreet) ingevoerd worden.  
 
Zo bestaat er bijvoorbeeld overeenkomstig de wet van 6 augustus 1931 houdende vaststelling van de 
onverenigbaarheden en ontzeggingen betreffende ministers, gewezen ministers en ministers van staat, 
alsmede de leden en gewezen leden van de wetgevende kamers een onverenigbaarheid tussen lid van 
een wetgevende kamer en de hoedanigheid van ambtenaar. De ambtenaar heeft recht op politiek verlof 
voor het uitoefenen van zijn mandaat.  
 
De Vlaamse Regering is krachtens artikel 87, §3 van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot 
hervorming der instellingen bevoegd om bij besluit een politiek verlof in te stellen en de 
administratieve en geldelijke toestand van de personeelsleden tijdens dat verlof te bepalen, (met 
uitzondering van het politiek verlof voor de personeelsleden die lid zijn van het Vlaams Parlement of 
de Vlaamse Regering).  
 
Het politiek verlof voor ambtenaren ( en contractuele personeelsleden) bij de diensten van de Vlaamse 
overheid wordt geregeld door: 
 
-  Het besluit van de Vlaamse Regering van 13 januari 2006 houdende vaststelling van de 

rechtspositie van het personeel van de diensten van de Vlaamse overheid dat een coherente regeling 
inzake politiek verlof voor alle politieke mandaten behelst ( uitgezonderd van Vlaams 
parlementslid en van lid van de Vlaamse Regering).  

-  Het bijzonder decreet over de Vlaamse instellingen van 7 juli 2006 dat een politiek verlof instelt 
voor personeelsleden die de eed afleggen als lid van het Vlaams Parlement of lid van de Vlaamse 
Regering.  

 
Daarnaast zijn voor de publiekrechtelijke rechtspersonen die niet ressorteren onder het VPS de 
decreten van 30 november 1988 tot instelling van het politiek verlof voor de personeelsleden van de 
openbare instellingen en publiekrechtelijke verenigingen die van de Vlaamse Gemeenschap of het 
Vlaamse Gewest afhangen, van toepassing.  
 
Het systeem van politiek verlof gaat uit van een dubbele bezorgdheid: enerzijds de uitoefening door de 
personeelsleden van de overheidsdiensten van hun politieke rechten vergemakkelijken door hun de 
nodige tijd te verschaffen voor het efficiënt uitoefenen van hun mandaat en anderzijds bepaalde 
cumulaties weren die niet gerechtvaardigd zijn en schaden aan de goede werking van de diensten.  
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Ik meen dan ook dat uit het feit dat personeelsleden een politiek mandaat uitoefenen men niet mag 
besluiten dat de departementen gepolitiseerd zouden zijn. Ook om die reden worden geen gegevens 
bijgehouden over de aard van het politiek mandaat en de politieke partij waarvoor dat mandaat wordt 
uitgeoefend. Het behoort niet tot de opdracht van de administratie om buiten de context van de 
reglementair vastgestelde bevoegdheden en onverenigbaarheden over de medewerkers gegevens bij te 
houden van persoonlijke en/of politieke aard.  
 
Binnen de 13 departementen en de Studiedienst van de Vlaamse Regering zijn er 55 medewerkers die 
in de periode 2004-2007 gebruik hebben gemaakt van de mogelijkheid om politiek verlof op te nemen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 104 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Strategische visienota zeehavens   -   Implementatie 
 
Naar aanleiding van het debat over het statuut en de inhoud van de strategische visienota betreffende 
de zeehavens heeft het Vlaams Parlement in een motie gevraagd om de strategische visienota spoedig 
te implementeren. 
 
1. Wat is de stand van zaken betreffende de implementatie van deze strategische visienota? Welke 

concrete beleidsinitiatieven zijn er inmiddels genomen? 
 
2. Wat is de stand van zaken betreffende de aanpak van de missing links en de intermodale 

verbindingen in het kader van het interportuaire verkeer in opvolging van bovenvermelde motie? 
 
 

N.B.  Deze  vraag werd gesteld aan minister-president Peeters (vraag nr. 104) en minister Crevits  
 (nr. 854). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 104 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1.  In de mededeling aan de Vlaamse Regering van 16 februari 2007 over de strategische visienota 

door de Vlaamse minister bevoegd voor het havenbeleid aangegeven dat deze nota in essentie 
het doel had om een beeld te geven van de initiatieven die in de komende drie jaar inzake 
zeehavenbeleid zouden genomen worden.  

 
 Concreet werden in de nota zes strategische beleidsthema’s naar voren geschoven. Binnen het 

kader van deze strategische beleidsthema’s zijn er al diverse initiatieven genomen en projecten 
gerealiseerd. Hierna volgt per beleidsthema een overzicht van de voornaamste realisaties: 

 
1) Verzekeren van een toekomstgerichte en economisch verantwoorde toegankelijkheid van de 
Vlaamse Zeehavens. 

 
In de vier Vlaamse zeehavens werden verschillende projecten opgestart of afgerond. 

 
- Antwerpen: 
 
In het kader van het verbeteren van de maritieme toegang werd werk gemaakt van de verdieping 
van de Westerschelde (december 2007) en de verdieping van het Scheur. Onderzoek werd 
uitgevoerd naar de tweede sluis voor de Waaslandhaven. Voor het onderhoud van de maritieme 
toegang werd het project AMORAS geïnstalleerd. Dit zal operationeel zijn tegen 2010. 

 
- Gent: 
 
Wat betreft het verbeteren van de maritieme toegang werden de basculebruggen in Terneuzen 
vervangen (2007 en 2008). In het kader van de studie KGT 2008 werd een probleemanalyse 
uitgevoerd en een voorstel van beslissing is voorzien voor september 2008.  

 
- Oostende: 
 
We bevinden ons in de eerste fase voor de aanleg van de nieuwe havendammen. Studiewerk is 
lopende voor de tweede fase 

 
- Zeebrugge: 

 
De verdieping van Pas van ’t Zand en de toegang tot de zeesluis en tijdokken is gerealiseerd. Het 
onderzoek naar het weghalen van de Visartsluis is lopende. De MKBA is reeds afgerond. Begin 
2008 is de milieu effecten rapporterings-procedure opgestart. Hierbij zullen de milieu-effecten 
van de verschillende alternatieven van het SHIP geëvalueerd worden. Daarna zal de keuze 
gemaakt worden welk alternatief verder uitgewerkt zal worden 

 
2) Verbeteren van de multimodale hinterlandontsluiting, interportuaire verbindingen en 
intermodale overslagfaciliteiten 
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a) Volgende investeringen zijn uitgevoerd of opgestart: 

 
- Antwerpen 

- Een shuttledienst voor containerbinnenvaart werd principieel goedgekeurd door de 
Vlaamse Regering eind 2007. Deze regeling moet eerst aangemeld worden bij de EU. 

- Wat betreft het Albertkanaal tot klasse VI tussen Wijnegem en Antwerpen is de 
herbouw van een eerste brug (Noorderlaanbrug) in 2008 aangevat. De herbouw van 
zeven bruggen in dit kanaalvak wordt in de periode 2008 - 2016 uitgevoerd door 
BAM in uitvoering van het Masterplan Antwerpen. In dezelfde periode zal de 
verbreding van het Albertkanaal tussen Wijnegem en Antwerpen worden uitgevoerd 
in afstemmming met de BAM-werken. Aansluitend hierop zal tot slot het 
Albertkanaal in dit kanaalvak worden verdiept met het oog op het realiseren van een 
voldoende vaargabariet. 

- De renovatie van de Van Cauwelaertsluis is begonnen in december 2007. De 
Royerssluis volgt. 

 
- Gent 

- Langs Vlaamse zijde wordt samengewerkt met Frankrijk en het Waalse gewest bij de 
voorbereiding van het Seine-Schelde project. Op dit ogenblik wordt de basis gelegd 
voor het structureren van de samenwerking en voor het vastleggen van de toegezegde 
Europese subsidie. 

- De ontdubbeling van de sluis in Evergem is lopende. Het einde van de werken wordt 
verwacht in 2009. 

 
- Oostende 

- De optimalisatie van de ontsluiting met het hinterland is ten studie. (Seine-schelde 
West) 

 
- Zeebrugge 

- Voor het Seine-Schelde west project werd de planMER-procedure opgestart in januari 
2008. Het eindrapport van de haalbaarheidsstudie en de MKBA zijn al klaar. Op 
heden wordt ook nog gewerkt aan het opmaken van een Gebiedsvisie. 

- Wat betreft de afwerking van het Brittaniadok: de werken aan de afsluitdam zijn 
begonnen op 1 maart 2008.  

- Voor het project estuaire vaart werden drie schepen geselecteerd. Twee van deze 
schepen( de Amberes, Deseo ) zijn reeds in de vaart. Een derde schip (Tripoli) wordt 
op korte termijn verwacht.  

b)  Inzake het ontwikkelen van multimodale terminals en logistieke terreinen in het hinterland 
zijn volgende zaken gerealiseerd: 

- Er wordt een ondersteuningsbeleid gevoerd voor publieke en private terminaloperatoren 
 In het kader van het PPS-programma voor kaaimuren, dat loopt sinds 1998, waren eind 2007 

binnen het Vlaamse gewest in totaal 134 projectaanvragen goedgekeurd. 63 projecten zijn 
intussen al operationeel. 

 
c). Met betrekking tot het bevorderen van binnenvaart zijn volgende initiatieven genomen: 
 
- Antwerpen 

Wat de Linkerscheldeoever betreft wordt onderzoek verricht naar het toegankelijk maken 
van het Deurganckdok voor binnenvaart en het voorzien van extra wachtplaatsen. 
Op de Rechterscheldeoever wordt werk gemaakt van het verbeteren van infrastructuur in de 
dokken dokken in verband met lig- en wachtplaatsen (Noordlanddok en wachthaven 
Wijnegem) Gemeentelijk Havenbedrijf Antwerpen en de waterwegbeheerders onderzoeken 
in overleg met alle actoren hoe de afhandeling van de containerbinnenvaart in de Antwerpse 
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haven kan worden verbeterd : consolidatie van kleine volumes, verbetering van 
afhandelingscondities op deapsea-terminals. 

 
- Gent: 

Het onderzoek naar optimalisatie en goede locaties voor wachtplaatsen voor binnenvaart is 
lopende 

 
d). Inzake het bevorderen van short sea shipping is Vlaanderen samen met Nederland de trekker 

van de North Sea Motorways of the Sea Task Force. 
 

3) Zorgen voor voldoende en tijdig beschikbare terreinen 
 
De definitieve afbakening van het zeehavengebied Gent was reeds afgerond met het GRUP van 
2005. Dit zorgde voor de wettelijke basis om ondermeer het Kluizendok aan te leggen en de 
terreinen in gebruik te nemen. Voor Zeebrugge is de procedure voor het afbakeningsGRUP van 
het zeehavengebied lopende. Voor Oostende werd de opdracht voor de opstart van de GRUP-
procedure gegeven begin maart 2008. Voor de haven van Antwerpen bevindt het 
voorbereidende werk (strategisch plan, RVR, plan MER) voor het opstarten van de eigenlijke 
procedure voor opmaak van een afbakeningsGRUP zich in een eindfase. 
 
4) Bevorderen van innovatieve concepten en processen in haventechnologie en havenlogistiek 
 
Tijdens deze regeerperiode werd Flanders Logistics opgericht. Flanders Logistics is een 
samenwerkingsproject van de Vlaamse overheid en de logistieke sector. Binnen dit kader 
werden in 2007 concrete pilootprojecten uitgewerkt die mogelijke bedreigingen omvormen tot 
opportuniteiten om de logistiek dieper in Vlaanderen te verankeren en te versterken. De 
verschillende pilootprojecten spelen in op aspecten van lokalisatie (logistieke clusters), 
capaciteitsbenutting (ontbrekende schakels wegennet, waterwegennet, optimaliseren laad en 
lostijden, …), arbeidsmarkt(‘logistiek, onderwijs en arbeidsmarkt’), onderzoek en innovatie, 
informatietechnologie. Waar mogelijk hebben ze een internationaal en intermodaal karakter. 
 
Ook in het kader van Flanders Port Area (een project waarin de Vlaamse overheid samenwerkt 
met de private sector) worden inspanningen geleverd op het vlak van innovatie en onderzoek: 

 
- Er werd een ‘Expert Meeting’ georganiseerd over trends die zich op lange termijn, in 

mondiale context zouden kunnen voordoen. In de nasleep van deze meeting worden een 
aantal policy papers geschreven. De resultaten hiervan worden verwacht eind 2008; 

- Het opmaken van een overzicht van alle belangrijke Europese onderzoeks- en 
innovatieprogramma’s is gebeurd; 

- Het opmaken van een basisinventaris van alle recent uitgevoerde of nog lopende 
onderzoeksprojecten is gebeurd; 

- De behoeften en haalbaarheid voor een (digitaal) “Vlaams kennisplatform havenlogistiek 
en haventechnologie” wordt momenteel nog bestudeerd. 

- De behoeften en haalbaarheid voor een (digitaal) “Vlaams Cargo Community System” 
worden momenteel nog bestudeerd. 

 
Met betrekking tot rationeel investeringsbeleid voor haveninfrastructuurprojecten wordt 
verwezen naar de standaardmethodiek die werd ontwikkeld voor de opmaak van MKBA’s. 
 
5) Aansporen tot intensievere samenwerking tussen de Vlaamse Zeehavens 
 
Voor wat betreft de intensieve samenwerking verwijs ik naar een reeks initiatieven in het kader 
van ‘Flanders Port Area’. Ondertussen zit ‘Flanders Port Area’ op kruissnelheid en kunnen de 
eerste resultaten worden voorgelegd.  
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a). Export en Promotiebeleid: 

 
- Code of Conduct: Op 22 februari 2008 ondertekenden de vier havens de ‘Code of 

Conduct’. In deze principeverklaring spreken de vier havens onderling af hoe ze zich 
inzake promotiebeleid gezamenlijk zullen inzetten en welke gezamenlijke waarden ze 
voor het promotiebeleid in het buitenland in acht zullen nemen. Via een structureel 
havenoverleg (eveneens ingesteld op 22 februari 2008), worden de gezamenlijke 
waarden en sterkten dieper geconcretiseerd. 

 
- Structureel overleg : Op regelmatige basis wordt overlegd met FIT, VIL, FITA, 

promotie SSS, het departement MOW en de vier Vlaamse zeehavens, om de 
buitenlandse promotieactiviteiten van de havens op elkaar af te stemmen en afspraken te 
maken over gemeenschappelijke FPA-missies in het buitenland. De eerste 
gemeenschappelijke FPA-missie gaat door in Japan eind september - begin oktober 
2008. 

 
- Brandbuilding (afgewerkt april 2008): Met de brandbuildingoefening is een 

merkarchitectuur bepaald en is het kwaliteitslabel ‘Connected by Flanders Port Area’ 
ontworpen dat de merken van de vier individuele havens en van de private 
ondernemingen in de havens in het buitenland moet versterken. Met het kwaliteitslabel 
‘Connected by Flanders Port Area’ wordt coherentie nagestreefd in de communicatie 
naar onderscheiden doelgroepen en klanten in het buitenland. Connected by Flanders 
Port Area zal ingezet worden bij individuele en gezamenlijke initiatieven van de 
Vlaamse havens inzake exportpromotie, communicatie en versterking van het imago 
van de haven in zijn relaties met het buitenland. De merknaam komt niet in de plaats 
van de individuele merknamen van de vier Vlaamse havens. Het komt er op aan dat de 
havens samenwerken bij het creëren en vergroten van de trafieken en de toegevoegde 
waarde die ze samen kunnen creëren van en naar het buitenland. 

 
b). Communicatie en maatschappelijk draagvlak 
 
Op het vlak van communicatie en maatschappelijk draagvlak kan verwezen worden naar de 
succesvolle eerste editie van de Havendag op 5 juli 2008, waar de vier havens hun schouders 
onder hebben gezet. 
 
Verder is er ook gewerkt aan een gemeenschappelijk communicatieplan voor de vergroting van 
het draagvlak. 
 
c). Gemeenschappelijke achterlandstrategie 
 
Ook op het vlak van het ontwikkelen van een gemeenschappelijke strategie voor de Vlaamse 
havens naar het achterland toe worden momenteel binnen Flanders Port Area een aantal zaken 
uitgevoerd: 

 
- Een oplijsting van bestaande studies werd al gemaakt en goedgekeurd op de Task Force 

Flanders Port Area van 31 januari 2008;  
- Er wordt een studieopdracht voorbereid met als doel het in kaart brengen van 

knelpunten en potenties voor bestaande en nieuwe grote marktcentra en het in beeld 
brengen van scenario’s voor de mogelijke houding van havenbedrijven  

- Een bevraging van de private sector wordt opgenomen in een studieopdracht. Het bestek 
is in aanbesteding. 
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6) Zorgen voor een stimulerend investeringsklimaat en aantrekkelijke vestigingsfactoren in de 
Vlaamse zeehavens 
 
Met betrekking tot dit laatste beleidsthema kan ik nu reeds volgende zaken melden.  
 
a) Opleidingen en Arbeidsmarkt: 
 
Op 25 februari 2008 werd een vierkante tafel met als thema ‘De Haven Werkt’ georganiseerd. 
Op de resultaten en bevindingen van deze vierkante tafel zal nu verder worden gewerkt. 
 
b) Regelgevend en procedureel kader 
 
Er is in eerste instantie gewerkt aan een inventarisering van mogelijke knelpunten op 
regelgevend en procedureel vlak. In een volgende fase zal nu werk worden gemaakt van het 
zoeken naar oplossingen.  

 
2. Zie antwoord onder vraag 1 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 105 
van 25 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Visserijdok Oostende   -   Geplande demping 
 
Sinds kort hebben enkele omwonenden en bedrijfsleiders in Oostende “vzw Oostendse Oosteroever” 
opgericht. Deze vzw verzet zich tegen de plannen om het Visserijdok in Oostende te dempen. Dit zou 
gebeuren ten behoeve van de container- en roll-on/roll-off trafieken.   
 
Met het dempen van het dok zou echter een prachtige locatie aan het water verloren gaan. Bovendien 
kunnen de plannen om het dok te dempen een slechte invloed hebben op het toeristisch, recreatief, 
economisch en ecologisch functioneren van de stad. Daarnaast legt het een hypotheek op de daar 
gevestigde bedrijven, op de mobiliteit en toegankelijkheid en op de verdere ontwikkeling van de 
Oosteroever en de stad Oostende in het algemeen. 
 
De haven van Oostende is uniek wegens haar functionele stedelijke binding tussen het westelijke deel, 
de binnenstad en haven en het oostelijk deel “de Oosteroever”. Bijgevolg zou het goed zijn dat deze 
ruimtelijke binding wordt bewaard zodat barrièrevorming tussen deze delen in de toekomst vermeden 
zal worden. 
 
Bovendien heeft Oostende een kleine haven met beperkte uitbreidingsmogelijkheden, zeker wat de 
voorhaven betreft. Investeren in het concurreren met andere havens is bijgevolg geen prioriteit.   
 
1. Is het noodzakelijk om het visserijdok te dempen? Is er geen andere mogelijkheid, aangezien met 

het dempen de meerwaarde van de locatie verloren gaat? 
 
2. Hoever staat het met de plannen om het dok te dempen? 
 
3. Is er onderzoek gebeurd naar bodemvervuiling op die locatie? Is er nood aan bodemsaneringen? 
 



-58-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 105 van 25 juli 2008 
van PATRICK DE CLERCK 
 
 
 
1. In het eindrapport van het strategisch plan voor de haven van Oostende dat werd afgerond in 

2005, wordt op diverse plaatsen verwezen naar een eventuele gedeeltelijke demping van het 
Visserijdok.  

 
 Onder meer in kernbeslissing 30 van het eindrapport staat te lezen dat een gedeeltelijke demping 

van het Visserijdok kan nodig zijn om voldoende ruimte te bieden voor de groei van 
haventrafieken. Hierbij moet het functioneren van de visserij-activiteiten gevrijwaard blijven. 
Nieuwe activiteiten op de kop van het Visserijdok en het gebruik van het Visserijdok voor 
andere dan visserij-activiteiten, moeten onderling afgestemd worden met de andere 
ontwikkelingen op Oosteroever. Daarom worden ook geen nieuwe milieubelastende 
productiebedrijven op de kop van het Visserijdok (Nieuwewerfkaai, Vismijnlaan, H. Baelskaai) 
en op het (ev. te dempen deel van het) Visserijdok toegelaten. 

 
 Verder stelt het eindrapport dat het Visserijdok vanuit het oogpunt van de ontwikkeling van de 

haven (groot wateroppervlak dat niet volledig nodig is voor de visserijvloot), als ook de 
aanpalende terreinen op de kop, onderbenut is en ingeschakeld zouden kunnen worden t.b.v. de 
ontwikkeling van maritieme trafieken (bv. als RORO-parking ev. op gedeeltelijk gedempt 
Visserijdok). Op Oosteroever wordt –ter hoogte van het zuidelijke (ev. te dempen) deel van het 
Visserijdok voor de toekomst een gemengde ontwikkeling vooropgesteld (kantoren, 
dienstverlenende bedrijven, KMO, bewoning,…). Daarom is het belangrijk dat enerzijds dit 
gebied in de haven t.b.v. haventrafieken wordt voorzien en geen nieuwe milieubelastende 
productiebedrijven worden toegelaten. Anderzijds moet bij de herbestemming en ontwikkeling 
van het gebied Oosteroever rekening gehouden worden met de aanpalende havenontwikkeling. 
Dit is een toepassing van het principe van goed nabuurschap.  

 
 In verband met dit nabuurschap vermeldt het eindrapport ook dat zowel op Oosteroever als aan 

de Kernstad bijkomende stedelijke ontwikkelingen gepland worden. Hierdoor wordt het 
raakvlak met de Voorhaven nog versterkt. Dit is nu net het havengedeelte waar de echte 
kernactiviteiten van de Oostendse haven moeten kunnen groeien nl. diepwatergebonden 
maritieme trafieken en visserij. Om zowel de economische ontwikkeling van de haven als de 
stedelijke versterking te kunnen realiseren, moet goed nabuurschap nagestreefd worden. Dit 
goed nabuurschap werkt evenwel in twee richtingen. Hiertoe worden overgangszones gecreëerd 
over het grensgebied tussen haven en stad. In deze overgangzones wordt vanuit de haven 
rekening gehouden met de raakvlakken met (bestaande en nieuwe) stedelijke functies en 
natuurwaarden. Aansluitend op het stedelijk gebied wordt daarom bijkomende milieubelastende 
bedrijvigheid zoveel mogelijk geweerd. Tegelijkertijd wordt evenwel gevraagd om ook bij 
stedelijke (her)ontwikkeling in deze overgangszones rekening te houden met de aanwezigheid 
van de bestaande en toekomstige havenactiviteiten en eventuele omgevingshinder die deze met 
zich mee zouden brengen. Het kan immers niet dat de nieuwe stedelijke functies worden 
ingebracht zonder rekening te houden met de haven, waardoor de toekomst van de haven op de 
helling zou komen te staan.  
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 In de Gewenste Ruimtelijke Structuur in het plangebied die ook is opgenomen in het eindrapport 
van het Strategisch plan, wordt dan ook melding gemaakt van het creëren van overgangszones 
tussen haven en de aanpalende stedelijke, recreatieve en/of natuurfuncties ter hoogte van 
Visserijdok/slipway. Specifieke aandachtspunten, die aanleiding geven tot bijkomende 
verfijning van de zoneringen en/of voorschriften, zijn dan ook de herbestemming van het 
zuidelijk deel van het Visserijdok, dat gedempt kan worden om de groei van de haventrafieken 
op te vangen indien de noodzaak zich voordoet, tot zeehavengebied. Het gebied is nu bestemd 
als zone voor bestaande waterweg en moet nabestemming krijgen als haventerrein.  

 
 Parallel met de opmaak van dit strategisch plan werd er ook een Milieueffectenrapport en een 

Ruimtelijke Veiligheidsrapport voor het strategisch plan opgesteld.  
 
 De Vlaamse Regering heeft in haar beslissing van 07 maart 2008 akte genomen van het 

strategisch plan voor de haven van Oostende en de Vlaamse minister bevoegd voor Ruimtelijke 
Ordening belast met het  opmaken van een Gewestelijk Ruimtelijk Uitvoeringsplan voor de 
afbakening van de zeehaven van Oostende.  

 
 Gelet op de hierboven vermelde verwijzingen in het strategisch plan naar de eventuele 

gedeeltelijke demping van het Visserijdok werd in het principieel programma dat n.a.v. deze 
beslissing aan de Vlaamse Regering ook melding gemaakt van een herbestemming van dit 
gebied tot ‘gebied voor zeehavenactiviteiten’ om een eventuele demping van het Visserijdok 
mogelijk te maken. De procedure voor de opmaak van het GRUP voor de afbakening van de 
zeehaven van Oostende is dus momenteel opgestart. 

 
2. Tot op heden werden vanuit de Vlaamse Overheid dus enkel stappen gezet om de mogelijkheid 

tot een gedeeltelijke demping van het dok te voorzien in een GRUP. Het havenbestuur van 
Oostende, AGHO, heeft ter voorbereiding van een toekomstige uitvoering wel reeds een 
voorstelling omtrent het project gegeven waarop alle betrokken partijen uitgenodigd waren. Het 
feit dat er rond het te dempen deel van het Visserijdok nog andere activiteiten uitgeoefend 
worden, noodzaakt tot de nodige voorzichtigheid. Het is evident dat bij een beslissing tot 
voorbereiding en uitvoering van dit project terdege rekening zal moeten worden gehouden met 
de in het strategisch plan geformuleerde randvoorwaarden die hierboven zijn geschetst. 

 
 Om de opmaak van het GRUP optimaal te ondersteunen zal de afdeling Maritieme Toegang van 

de Vlaamse Overheid een status quaestionis van het betrokken gebied opmaken. Hiertoe wordt 
een opdracht uitgeschreven. 

 
3. Het onderzoek naar een mogelijke bodemvervuiling maakt deel uit van de status quaestionis die 

zal opgemaakt worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 106 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 106 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Antwoord Vlaams minister-president Peeters 
 
Departement MOW 
 
Binnen het departement Mobiliteit en Openbare Werken (MOW), werd tijdens deze legislatuur de 
website Flanders Port Area opgericht (www.flandersportarea.be), die informatie verleent over de havens en 
over het project Flanders Port Area. 
Flanders Port Area is een beleidsinitiatief genomen in samenwerking met de havens en de sector, om 
vanuit de Vlaamse overheid een structurele ondersteuning te bieden voor de eigen dynamiek van de 
vier Vlaamse havens.  
Het is een programma van een hele reeks actiepunten die samenhangen met verschillende subthema’s, 
zoals promotiebeleid, onderzoek en innovatie, communicatie en draagvlak, regelgevend en 
procedureel kader, enz. Het grootste deel van de 10 geselecteerde subthema’s zal een concrete 
uitwerking krijgen op korte termijn.  
Flanders Port Area is een merknaam die kan worden gebruikt als ondersteuning van gezamenlijke 
initiatieven van de Vlaamse havens inzake promotie, communicatie en versterking van het 
maatschappelijk draagvlak.  
Het resultaat van deze website is dat er een bron van informatie over de Vlaamse havens wordt 
gecreëerd. Deze levert informatie aan voor de burger, de ondernemer, maar ook naar het buitenland 
toe. 
De informatieverspreiding is een feit. Een evaluatie van dit ‘onderdeeltje’ van het project Flanders 
Port Area gebeurde tot op heden niet. 
MOW ontwikkelt de website helemaal zelf, zowel naar inhoud als naar onderhoud.  
De hosting gebeurt wel extern, maar op de serverruimte van Mobiel Vlaanderen, zodat daar geen 
aparte kosten voor worden aangerekend. 
 
Binnen het beleidsdomein MOW werd recent een project opgestart rond e-procurement. In het kader 
wordt gewerkt aan een nieuwe toepassing voor contractbeheer, de zogenaamde ‘nieuwe Delta’-
applicatie. 
De verschillende entiteiten van het beleidsdomein MOW maken gebruik van de (federale) “Digiflow”-
applicatie die toelaat dat de aanbestedende overheid zelf attesten in het kader van 
aanbestedingsprocedures opvraagt. 
 
Binnen het Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust (MDK) wordt het “Loodswezen 
Informatie Systeem” (LIS) ontwikkeld. 
Het Loodswezen Informatie Systeem (LIS) verzorgt de volledige opvolging van het 
beloodsingsproces, vanaf de loodsbestelling, de planning en inzet van de loodsen via een automatische 
beurtregeling, de scheepsopvolging, de facturatie van de loodsgelden en vergoedingen, de berekening 
van de loodstoelages, personeelsbeheer, opvolging van de logistieke middelen en statistische 
informatie naar het management. 
Het LIS bevat hiernaast een enorme hoeveelheid aan gegevens, zoals de gedetailleerde 
manoeuvreereigenschappen en uitrusting van de zeeschepen. 
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Het systeem is gekoppeld met diverse Vlaamse havens en met het informatieverwerkende systeem van 
de Schelde Radar Keten. 
 
De Internet interface voorziet onder meer : 
 
• toegang voor de scheepsagenten met mogelijkheid tot interactief bestellen en het opvolgen van 

hun scheepsreizen, inclusief loodstoewijzing, en passages in het werkingsgebied en overige 
loodsinformatie (zoals bv. De nautische pagina); 

• het raadplegen door de loodsen van de reisoverzichten en vaarplanning, de beurtrol en individuele 
prestatieoverzichten; 

• toegang vanaf de loodsboten voor het raadplegen van de scheepsreizen en loodstoewijzing en 
loods-aan-boord / loods-van-boord halen aan de West of Noord kruisposten. 

 
Op deze manier kunnen loodsen worden besteld via het internet en kan de scheepsreis van begin tot 
einde worden gevolgd. Dit gedeelte van de website is enkel toegankelijk voor personen met een 
geldige autorisatie. 
 
DAR 
 
De Vlaamse overheid besteedt reeds sedert meerdere jaren bijzondere aandacht aan een vlotte en 
laagdrempelige bereikbaarheid van haar diensten. Daarbij wordt op meerdere sporen gewerkt ; de 
bereikbaarheid langs elektronische weg is één van die sporen. 
 
Waar er een intensieve interactie is met de buitenwereld worden elektronische loketten ontwikkeld. 
Daarnaast wordt heel wat overheidsinformatie langs elektronische weg beschikbaar gesteld ; in mijn 
beleidsbrief "Overheidscommunicatie" is de toegankelijkheid van overheidsinformatie trouwens 
bestempeld als één van de beleidsprioriteiten. 
 
Hierna worden de belangrijkste initiatieven overlopen ; bij elk project wordt ingegaan op de 
verschillende aspecten van de vraag. 
 
IPUBLISH (INFORMATIE ONTSLUITEN VIA CMS - CONTENT MANAGEMENT SYSTEEM) 
 
Op initiatief van de afdeling Communicatie van het departement DAR werd in april 2007 het 
contentmanagementsysteem iPublish ingevoerd en werd met dit systeem het extranet voor de Vlaamse 
overheid gerealiseerd (het extranet is weliswaar een intern gericht communicatiekanaal, maar het 
voorziet de Vlaamse ambtenaren wel van een grote hoeveelheid informatie die zij in hun contacten 
met de burger kunnen gebruiken). In november 2007 volgde een iPublish-omgeving voor internetsites 
van de Vlaamse overheid. 
 
Resultaten 
 
• Sinds april 2007 werden enkele honderden redacteurs opgeleid in het gebruik van iPublish. 
• Het extranet kan bezocht worden door vrijwel alle ambtenaren van de Vlaamse overheid (34.000 

personen in departementen, agentschappen en kabinetten). 
• Het extranet bevatte na een jaar 10.690 pagina’s en werd in die periode 23.658.000 maal bekeken. 
• Alle websites die met iPublish zijn gemaakt, hebben een gelijke huisstijl en wijze van navigeren, 

enz waardoor zij herkenbaar zijn als websites van de Vlaamse overheid. 
• Websites die gemaakt zijn met dit systeem kunnen eenvoudig voldoen aan de eisen van het 

initiatief Toegankelijk Web. 
• Het systeem is zeer gebruiksvriendelijk waardoor ook ambtenaren met beperkte technische bagage 

in een dagdeel kunnen leren om degelijke websites te maken. Dit is tijdsbesparend en levert betere 
websites op. 
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Evaluatie 
 
Uit de cijfers blijkt al dat het gebruik en de bezoekersaantallen van websites in iPublish goed zijn. Het 
gebruik van dit systeem voor het maken van internetsites zit in de lift. De toegankelijkheid van het 
systeem voor personen met een handicap rechtvaardigt de verwachting dat er in de toekomst grotere 
aantallen sites in dit systeem zullen worden gemaakt. 
 
Budgettaire weerslag 
 
De realisatie van het extranet kostte 224.665 euro. De internetomgeving kostte 164.619 euro. 
 
ELEKTRONISCH BESTELLOKET VOOR OVERHEIDSPUBLICATIES 
 
Het elektronische bestelloket voor publicaties werd in 2005 op de portaalsite van de Vlaamse overheid 
(www.vlaanderen.be) in gebruik genomen. Over alle beleidsdomeinen heen maakt dit loket op een 
transparante en klantgerichte manier een enorme hoeveelheid overheidsinformatie toegankelijk. In het 
transactionele frontoffice van het loket kunnen burgers, organisaties en ambtenaren publicaties zoeken, 
downloaden, aanvragen en elektronisch betalen met kredietkaart. In het backoffice van het bestelloket 
worden bestellingen op een efficiënte en klantvriendelijke wijze afgehandeld. Het elektronische 
bestelloket wordt ook gebruikt als backofficesysteem voor andere websites en toepassingen. Sinds de 
lancering is er zowel aan de aanbodzijde als aan de gebruikerskant een groei merkbaar.  
Op 26 april 2006 heeft het Vlaams Parlement een resolutie goedgekeurd over het rationeel inzetten van 
overheidsmiddelen voor de opmaak van jaarverslagen van Vlaamse overheidsinstellingen. Ter 
uitvoering van deze resolutie werden in het elektronische bestelloket de digitale versies van de 
jaarverslagen van de Vlaamse overheidsinstellingen toegankelijk gemaakt. 
 
Resultaten en evaluatie 
 
In 2007 werden er via het bestelloket 44.736 bestellingen verwerkt. Het merendeel van deze 
bestellingen werd rechtstreeks via het bestelloket op de portaalsite geplaatst. 30% van de bestellingen 
werd in het bestelsysteem ingelezen via andere frontoffices en websites, zoals het contactcentrum 
1700 en de website van het Vlaams Ministerie voor Onderwijs en Vorming. Een opvallende tendens in 
2007 is de prominente plaats van digitale publicaties in het totale aanbod. 70% van de publicaties is 
beschikbaar in digitale vorm. Van de publicaties die in 2007 nieuw werden uitgegeven, is 90% 
elektronisch opvraagbaar. De toenemende digitalisering weerspiegelt zich in de gebruikscijfers. In 
2007 werden er 27.673 brochures gedownload. Dit is een verdubbeling ten opzichte van 2006.  
 
Budgettaire weerslag 
 
De initiatieven voor de verspreiding van publicaties via het Elektronisch Bestelloket hebben geen 
specifieke kredieten gevergd ; zij zijn gerealiseerd binnen het reguliere communicatiebudget. 
 
UITBOUW VAN HET CONTACTPUNT VLAAMSE INFOLIJN ALS UNIEK INFORMATIE- EN 
INTERACTIELOKET VAN DE VLAAMSE OVERHEID 
 
Een van de meest zichtbare initiatieven is de opwaardering van de Vlaamse Infolijn (met gratis 0800-
nummer) naar het Vlaams klantencontactcentrum '1700'. Via het gratis en verkorte nummer 1700 
bereiken burgers, bedrijven en voorzieningen het centrale klantencontactcentrum van de Vlaamse 
overheid dat hen wegwijs maakt binnen de hele Vlaamse overheid. Het unieke nummer 1700 moet alle 
geledingen van de Vlaamse overheid overspannen, ook de sectorale lijnen. Op 5 december 2006 werd 
'1700' aan de pers voorgesteld. De lancering ging gepaard met een uitgebreide mediacampagne. 
 
Een open overheid is toegankelijk via zoveel mogelijk nuttige communicatiekanalen. 1700 is een 
multikanaal loket, bereikbaar via telefoon, e-mail, brief, fax, website, chat, teletekst en iDTV.  
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De portaalsite www.vlaanderen.be onderging de afgelopen jaren een metamorfose. Het 
informatieaanbod op de oude site was groot maar weerspiegelde nog sterk de interne structuur van de 
overheid en de zoekfunctie vertoonde gebreken. Een nieuwe thema- en navigatiestructuur voor de 
portaalsite werd uitgewerkt, alsook een volledig nieuwe en meer hedendaagse stijl.  
De belangrijkste vernieuwing schuilt echter op het inhoudelijke vlak. De portaalsite bevat nu meer 
informatie, die grotendeels is herschreven, en aldus vlotter leesbaar en begrijpbaar voor een groot 
publiek. Een redactieteam actualiseert de site dagelijks, in functie van het beleid, de veelgestelde 
vragen en de actualiteit. Tevens is de mogelijkheid voorzien om de beschikbare informatie te 
waarderen via een score en op die manier onmiddellijk feedback te krijgen van de gebruikers. 
 
E-mail en chat maken de portaalsite interactief en zorgen voor een verbinding naar het 
klantencontactcentrum. Bijzondere aandacht ging naar de toegankelijkheid van de site voor mensen 
met een visuele of lichamelijke beperking. 
 
Naast de portaalsite wordt een pakket basisinformatie ontsloten via Teletekst en via de interactieve, 
digitale televisiepagina’s van Telenet. 
 
Om de drempel voor begrijpbare en samenhangende overheidsinformatie nog te verlagen werd de 
1700 Infomobiel gelanceerd ; hij reed voor het eerst uit in juni 2007. Deze promotiebus van het 
Contactpunt Vlaamse Infolijn doorkruist Vlaanderen en houdt halt op markten en evenementen, waar 
burgers folders of brochures van de Vlaamse overheid kunnen aanvragen, of meer uitleg en advies aan 
de aanwezige voorlichters of experten. In de 1700 Infomobiel hebben de voorlichters rechtstreeks 
toegang tot het kennissysteem van het Contactpunt Vlaamse Infolijn. 
 
Resultaten en evaluatie 
 
2007 was het eerste volledige werkjaar met het verkorte nummer 1700. Het meest recente 
klantentevredenheidsonderzoek leverde alvast een bevredigend resultaat op : bijna 7 procent van de 
ondervraagden geeft spontaan aan het nummer 1700 te kennen. Bij het vorige onderzoek kende slechts 
1 procent het 0800-nummer. Het nieuwe nummer blijft dus wel degelijk langer in het geheugen 
hangen. 
 
Het Contactpunt Vlaamse Infolijn registreerde in 2007 in totaal 1.397.394 klantencontacten, via het 
nummer 1700 en via de sectorale lijnen die het ondersteunt. Dat komt neer op gemiddeld 3.828 
contacten per dag. Ten opzichte van 2006 steeg het aantal klantencontacten met 221.039 of ongeveer 
606 contacten extra per dag. De introductie van het nummer 1700 heeft zijn effect op het vlak van 
bereikbaarheid en toegankelijkheid van de dienstverlening niet gemist. 
 
Telefonische oproepen maken nog steeds het merendeel van de klantencontacten uit (1.311.988 
telefonische oproepen). Daarna volgen de schriftelijke contacten (76.809) via e-mail, brief of fax. De 
chatmodule op www.vlaanderen.be werd 8.308 keren gebruikt. 
 
De zelfbedieningskanalen scoren eveneens goed. Niet alleen worden ze meer bezocht, ook de 
kwalitatieve beoordeling en gebruiksvriendelijkheid van de zelfbedieningskanalen is er sterk op 
vooruit gegaan. Dankzij deze kanalen is de Vlaamse Infolijn bovendien niet meer enkel toegankelijk 
tijdens de openingsuren van het klantencontactcentrum. Dag en nacht kunnen de portaalsite en de 
infopagina’s op Teletekst en iDTV geraadpleegd worden. 
 
Op 11 april 2008 werd de vernieuwde site www.vlaanderen.be gelanceerd met extra aandacht voor 
toegankelijkheid. Een lettervergroter laat slechtzienden toe de tekst op de site groter te maken zonder 
veel moeite. De voorleesfunctie op de site laat grote stukken tekst door een computerstem voorlezen. 
De portaalsite behaalde bovendien het AnySurfer Plus label, het strengste toegankelijkheidslabel voor 
internetsites. 
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Door de sterk operationele werking van het Contactpunt Vlaamse Infolijn zijn de resultaten dagelijks 
meetbaar, enerzijds aan de hand van het aantal klantencontacten en websitebezoeken, anderzijds aan 
de hand van de kwaliteit van de dienstverlening. Dagelijks worden de resultaten geëvalueerd. Indien 
nodig worden er maatregelen getroffen om de kwaliteit of toegankelijkheid van de dienstverlening te 
verbeteren. 
 
Met de realisatie van 1700 als uniek, centraal gecoördineerd, multikanaal loket van de Vlaamse 
overheid, bekleedt het Contactpunt Vlaamse Infolijn vandaag een unieke plaats in het landschap van 
Europese contactcenters. Het Contactpunt wordt dan ook vaak geciteerd als beste praktijk. Die 
reputatie werd nog eens onderstreept op de European eGovernment Awards 2007. 1700 mocht als 
enige genomineerde van de Vlaamse overheid deelnemen aan de finale in Lissabon op 20 september 
2007. Het Contactpunt Vlaamse Infolijn werd geprezen omwille van zijn één-loket-denken en 1700 
kreeg daarvoor het Europese ‘Good Practice Label for eGovernment’. 
 
Budgettaire weerslag 
 
De maatregelen die genomen zijn en hierboven beschreven staan, passen budgettair in de dagelijkse 
werking van het Contactpunt Vlaamse Infolijn en vereisten daarom geen specifieke budgetten. Het 
totale budget voor de Vlaamse Infolijn in de begroting 2007 bedraagt iets minder dan 7 mio euro. 
 
VLIOM-DATABANK (VLAAMSE INSTELLINGEN, ORGANEN EN MANDATEN) 
 
Er werd een databank ontwikkeld met gegevens over de Vlaamse advies- en bestuursorganen en over 
de afvaardiging van de Vlaamse overheid in bestuursorganen van Vlaamse instellingen, alsook in 
(inter)federale en internationale advies- en beslissingsorganen. 
 
Vanaf 1 januari 2008 kunnen de gegevens die opgenomen zijn in de databank worden geraadpleegd 
via de webtoepassing VLIOM (www.vlaanderen.be/vliom) door alle geïnteresseerden. 
 
Alle gegevens van instellingen en organen die in de databank zijn opgenomen, zijn voor iedereen 
raadpleegbaar. Van de persoonsgegevens zijn, om redenen van privacy, enkel de naam en voornaam 
van de personen die in de databank zijn opgenomen, raadpleegbaar door derden. 
 
Budgettaire weerslag : 92.220,08 euro. 
 
ONDERSTEUNING VAN HET KWALITEITSLABEL VOOR FORMULIEREN 
 
Op 5 mei 2006 stemde de Vlaamse Regering in met een voorstel van de Vlaamse minister bevoegd 
voor Bestuurszaken tot uitbouw van een overheidsbrede, centrale website met kwaliteitsvolle 
formulieren. In de eerste fase van het project werd een inventaris gemaakt van de Vlaamse 
overheidsformulieren. Bij de lancering van de formulierensite (www.vlaanderen.be/formulieren) 
werden al de formulieren online geplaatst.  
 
De dienst Taaladvies van mijn departement heeft zijn medewerking verleend aan de tweede fase van 
dit project, die gericht was op de kwaliteitsverbetering van de formulieren. Uit de inventarisatie bleek 
dat de gemiddelde kwaliteit van de formulieren zeer laag was. Om de kwaliteit van de formulieren te 
verhogen, hebben de dienst Wetsmatiging van het Departement Bestuurszaken en de dienst Taaladvies 
van het Departement Diensten voor het Algemeen Regeringsbeleid een kwaliteitslabel in het leven 
geroepen. Dat label wordt toegekend als een formulier voldoet aan de criteria die uitgewerkt zijn in de 
Formulierenleidraad (dienst Taaladvies) en de Checklist Formulieren (dienst Wetsmatiging). Bij de 
screening wordt gekeken naar alle aspecten van elektronische formulieren en webtoepassingen : de 
gewenste gegevens, de titel, de administratieve gegevens, de algemene aanwijzingen, de structuur, de 
vragen en antwoorden, de formulering, het taalgebruik en de opmaak. 
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Resultaten 
 
Op 1 september 2008 telde de formulierenwebsite 861 formulieren. Daarvan hebben 235 formulieren 
ondertussen een kwaliteitslabel verworven (27%). De formulieren van het beleidsdomein Onderwijs 
en Vorming staan op een afzonderlijke website. Deze website telt 371 formulieren. Daarvan hebben 
ondertussen 305 formulieren het kwaliteitslabel verworven (82,21%). 
 
Budgettaire weerslag 
 
Voor wat mijn departement betreft is er geen specifieke budgettaire weerslag verbonden aan deze 
dienstverlening. De screening van de formulieren door de dienst Taaladvies geschiedt met de hulp van 
een externe dienstverlener. Het departement Bestuurszaken neemt de daaraan verbonden kosten 
(78.650 euro in 2007 en 2008) ten laste op zijn budget. 
 
TAALADVIES  
 
Dezelfde dienst van mijn departement behartigt tevens een dienstverlening voor taaladvies 
(www.taaladvies.net). Dit initiatief werd reeds in maart 2001 gestart onder de auspiciën van de 
Vlaamse en de Nederlandse ministers bevoegd voor Cultuur, resp. Onderwijs. Deze taaladviessite van 
de Nederlandse Taalunie bevat meer dan 1200 taaladviezen en een elektronisch formulier waarmee 
taalvragen aan een taaladviseur voorgelegd kunnen worden. De Taaltelefoon en het Genootschap Onze 
Taal zijn de twee diensten die sinds de start de taalvragen hebben beantwoord. De Taaltelefoon maakt 
deel uit van de dienst Taaladvies bij de afdeling Kanselarij van mijn departement.  
 
De Taaltelefoon en Taaladvies.net hebben de voorbije jaren op verschillende vlakken bijgedragen tot 
een ruimere en betere dienstverlening via het internet. Een belangrijk initiatief was de integratie van de 
herziene Woordenlijst Nederlandse Taal (het Groene Boekje) in Taaladvies.net in oktober 2005. 
Daarnaast werden alle adviezen die verband houden met lexicale en grammaticale verschillen tussen 
het Nederlands in België en dat in Nederland volledig bewerkt. 
 
Resultaten 
 
Taaladvies.net is de belangrijkste internetreferentie voor taaladvieskwesties voor het Nederlands en 
trekt daardoor ook steeds meer bezoekers. In 2007 waren er 1,6 miljoen bezoekers. Die waren goed 
voor 4 miljoen geconsulteerde pagina's. In 2005 waren er nog maar 350.000 bezoekers voor 
Taaladvies.net. 
 
Door de vraaggestuurde aanpak worden steeds meer veelgestelde vragen afdoende beantwoord via de 
website Taaladvies.net. Bij de start van de Taaltelefoon vormden de telefonische oproepen de 
meerderheid van de oproepen (in 2000 : telefoon 84,51 % ; e-mail 14,93 %). In de loop der jaren is het 
aandeel telefonische oproepen stelselmatig gedaald ten voordele van de oproepen via elektronische 
weg (in 2007 : telefoon 36,91 % ; e-mail en Taaladvies.net : 63,07 %). De exponentiële groei van het 
aantal bezoekers van Taaladvies.net heeft er echter niet toe geleid dat het aantal vragen dat via het 
vraagformulier aan een taaladviseur is voorgelegd, in dezelfde mate is gestegen, onder andere door het 
gebruik van automatische antwoordsuggesties. 
 
De Taaltelefoon nam ook andere initiatieven om het correcte en verantwoorde gebruik van het 
Nederlands te bevorderen, bijvoorbeeld het e-zine Taallink (sinds oktober 2005) en de pdf-brochure 
'Spelling : de regels op een rij' (mei 2006). 
 
Budgettaire weerslag 
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Door de geïntegreerde aanpak is de personeelsinzet (3 VTE) voor de Taaltelefoon sinds maart 2002 
gelijk kunnen blijven. Voor de toekomst wordt ook uitgegaan van een gelijk blijvende personeelsinzet. 
De Nederlandse Taalunie financiert de projectmedewerker (1 VTE) die voor Taaladvies.net bij de 
dienst Taaladvies gedetacheerd is. 
 
GEOGRAFISCHE INFORMATIE 
 
Alle initiatieven die ik als minister-president neem met betrekking tot het beleidsveld geografische 
informatie leveren direct of indirect een bijdrage tot het e-governmentbeleid van de Vlaamse 
Regering. Hieronder haal ik enkele voorbeelden aan en wordt dieper ingegaan op KLIP. Meer 
informatie is te vinden in mijn beleidsbrief Geografische Informatie 2007-2008 alsook op de website 
van het Agentschap voor Geografische Informatie Vlaanderen (AGIV) en in het AGIV-jaarverslag van 
2007 (www.agiv.be). 
 
Geo-Vlaanderen 
 
Tot de permanente taken van het AGIV behoort de ontsluiting van geografische beleidsinformatie via 
een internetportaal, bekend als Geo-Vlaanderen. Dit portaal is een verzameling van internetloketten 
over thema’s zoals risicogebieden voor overstroming, bedrijventerreinen en beschermde 
natuurgebieden, enzovoort. Het zal in de nabije toekomst verder worden uitgebouwd door middel van 
geografische netwerkdiensten die door verschillende overheidsdiensten zullen worden aangeleverd. 
Gelet op het belang van dit portaal voor de burger, de bedrijven en de overheid en om garanties te 
kunnen bieden in verband met de actualiteit, de volledigheid en de nauwkeurigheid van de gegevens 
werk ik aan een decretale onderbouwing. De Vlaamse Regering heeft in dit verband op 18 juli 2008 
haar principiële goedkeuring gehecht aan het decreet betreffende de Geografische Data-Infrastructuur 
Vlaanderen (GDI-decreet). 
 
Authentieke gegevensbron van adressen 
 
Eén van de basisregisters voor een efficiënte en geïntegreerde overheidsdienstverlening is het 
adresgegeven. Een dergelijke gegevensbron bestaat reeds in Vlaanderen, namelijk het Centraal 
Referentie AdressenBestand (CRAB). Om de kwaliteit (juistheid, volledigheid, actualiteit) van de in 
het CRAB opgenomen adressen verder op te drijven tot deze die nodig is om te kunnen fungeren als 
authentieke geografische gegevensbron, is vereist dat alle 308 Vlaamse gemeenten rechtstreeks 
worden betrokken bij de aanmaak en het bijhouden van het CRAB. De gemeenten zijn namelijk 
bevoegd voor het toekennen van straatnamen, huisnummers en subadressen (appartement- en 
busnummers) op hun grondgebied. Om te verzekeren dat dit op een uniforme wijze gebeurt èn om 
ervoor te zorgen dat er een voldoende stringent kader is voor een rechtmatig gebruik van de in het 
CRAB opgenomen persoonsgegevens, is een decretale regeling aangewezen. Het CRAB-decreet zal 
het juridisch kader bieden om de aanmaak, het bijhouden en het beheer van het CRAB organisatorisch 
en technisch te regelen. Binnenkort zal ik hiertoe een voorontwerp van decreet voorleggen aan de 
Vlaamse Regering. 
 
Geografisch themabestand rechten van voorkoop 
 
Met het oog op de uitvoering van het decreet van 25 mei 2007 houdende de harmonisering van de 
procedures van voorkooprechten heb ik het AGIV de opdracht gegeven om een uniek themabestand 
rechten van voorkoop op te bouwen. Bovendien dient het AGIV ook te zorgen voor een beheersysteem 
om dit themabestand 'rechten van voorkoop' te onderhouden en een bekendmakingsysteem om de 
geldende rechten bekend te maken via het e-voorkooploket van de VLM (Vlaamse Landmaatschappij). 
Ik verwijs in dat verband naar de elementen het antwoord die ik als minister-president aangereikt heb 
met het oog op het beantwoorden van de vraag om uitleg nr. 1616 van Vlaams 
volksvertegenwoordiger Tinne Rombouts door de Vlaamse minister van Bestuurszaken, Buitenlands 
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Beleid, Media en Toerisme over de harmonisering van de procedures van voorkooprechten (citaat in 
de Handelingen Commissievergadering C304-BIN24 dd. 1 juli 2008). 
 
Kabel en Leiding Informatie Portaal (KLIP) 
 
Het KLIP is een initiatief om graafschade aan kabels en leidingen te voorkomen. In Vlaanderen liggen 
minstens 500.000 kilometer ondergrondse kabels en leidingen langs de wegen. Per werkdag doen zich 
meer dan 90 schadegevallen voor door graafwerkzaamheden. Elk schadegeval houdt ernstige risico’s 
in. Eerst en vooral is er de kans op lichamelijke schade bij de betrokken werknemers en omwonenden. 
Verder is er de directe materiële schade aan de kabels en leidingen zelf, en aan het materieel van de 
aannemer. Tot slot is er de gevolgschade, die beperkt kan zijn, maar ook een belangrijke economische, 
veiligheids- en/of milieu-impact kan hebben. 
 
Het AGIV ontwikkelde het KLIP om de informatie-uitwisseling tussen planaanvragers en kabel- en 
leidingbeheerders te optimaliseren. Het AGIV staat tevens in de voor de exploitatie. 
 
Het KLIP-initiatief werd in 2008 decretaal onderbouwd om de nodige garanties te kunnen bieden naar 
volledigheid en correctheid van de informatie. 
 
Het AGIV zal ook instaan voor de tweede fase van het KLIP : de ontwikkeling van een 
uitwisselingsformaat, namelijk het Informatie Model Kabels en Leidingen (IMKL). Daardoor zal naast 
de planaanvraag ook de planafhandeling op elektronische wijze via het KLIP mogelijk worden en zal 
een “Atlas van de ondergrond” opgebouwd worden. Deze tweede fase kan pas algemeen ingevoerd 
worden wanneer het Grootschalig Referentie Bestand (GRB) voor heel Vlaanderen beschikbaar is. Het 
GRB vormt het topografische referentiekader waarop kabel- en leidinginformatie kan worden 
ingetekend. 
 
Het KLIP zal, op vraag van mijn collega's die bevoegd zijn voor de openbare werken, respectievelijk 
voor het mobiliteitsbeleid (met inbegrip van het gemeenschappelijke stads- en streekvervoer), ook 
ingeschakeld worden in een generiek project dat minder hinder bij wegenwerken moet 
bewerkstelligen. Met dit Generiek Informatie Platform Openbaar Domein (GIPOD) wordt beoogd alle 
informatie die aanwezig is in bestaande toepassingen over werken op het openbaar domein uit te 
wisselen om steden en gemeenten te voorzien van ondersteunende instrumenten. 
 
Resultaten en evaluatie 
 
Sinds de lancering van het KLIP op 1 maart 2007 werden ruim 50.000 planaanvragen uitgevoerd. Eén 
elektronische aanvraag via www.klip.be maakt het mogelijk om plannen te bekomen van alle kabel- en 
leidingbeheerders die op de plaats van de geplande werken ondergrondse kabels en leidingen beheren. 
Ondertussen zijn ruim 2.000 professionele planaanvragers toegetreden tot het KLIP. Via dit portaal 
kunnen zij plannen opvragen bij de 300 verschillende kabel- en leidingbeheerders die vrijwillig zijn 
toegetreden tot het KLIP.  
 
Dankzij het KLIP kunnen alle betrokkenen correcter, uniformer en efficiënter werken. Het levert 
tijdswinst op en vermindert de administratieve lasten en kosten aanzienlijk. 
 
Het decreet biedt alle betrokkenen bij het KLIP een rechtszeker kader. 
 
Budgettaire weerslag 
 
Voor de ontwikkeling en exploitatie van het KLIP ontvangt het AGIV sedert 2006 een jaarlijks dotatie 
van 250.000 euro. Een deel van deze dotatie werd in 2008 gebruikt voor de ontwikkeling van het 
IMKL. 
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OPENBARE STATISTIEKEN 
 
Vanuit de coördinerende bevoegdheid op het gebied van statistiek, verzamelt en ontsluit de 
Studiedienst van de Vlaamse Regering (SVR) datareeksen die relevant zijn voor het Vlaamse beleid.  
 
De Studiedienst verzamelt de data die hij nodig heeft voor domeinoverschrijdende rapporteringen aan 
de Vlaamse overheid met het accent op omgevingsfactoren en effecten van het beleid. Een voorbeeld 
hiervan is VRIND. Het gaat zowel om administratieve databanken als enquêtes, om Vlaamse als 
federale bronnen. De verzameling van de gegevens kan ook vraaggestuurd gebeuren in functie van de 
behoeften van de diensten van de Vlaamse overheid, dit om te vermijden dat zelfde reeksen meerdere 
malen worden aangekocht en er meerdere versies van rapporten zouden verspreid worden. Een 
voorbeeld hiervan is het samenwerkingsverband met de lokale besturen waarbij statistieken worden 
verzameld en ontsloten in functie van de beleidsrapporten die zij in opdracht van de Vlaamse regering 
moeten opstellen.  
 
De ontsluiting en verspreiding gebeuren via meerdere technieken en kanalen. Grote databanken met 
atomaire (geanonimiseerde) gegevens worden ontsloten via het datawarehouse zodat de gebruiker 
gemakkelijker selecties kan maken tussen de veelheid aan variabelen. Eenvoudiger tabellen worden in 
excelbestanden opgeslagen. De verspreiding gebeurt via internet in zoverre de wet op de bescherming 
van de privacy van persoonsgegevens dit toelaat. De website www.vlaanderen.be/dar/svr en 
www.lokalestatistieken.be geven toegang tot deze databanken. Er worden rapporten aangeboden met 
veel gevraagde variabelen zodat technisch niet ingewijden iets gemakkelijker deze interactieve 
databanken kunnen raadplegen. De website "lokalestatistieken" stelt ook functionaliteiten ter 
beschikking voor allerhande samenwerkingsverbanden die op initiatief van de overheid zijn ontstaan 
en ook informatiebehoeften hebben voor het uitstippelen van hun strategie en opvolging van hun 
resultaten. Voorbeelden hiervan zijn de aggregatiemogelijkheden op het niveau van RESOC, 
politiezones, samenwerkingsverbanden thuiszorg, enz. Beide websites worden ondersteund door een 
help desk en elektronische nieuwsbrief. 
 
In 2008 werd de bestaande website van de Studiedienst aps.vlaanderen.be vervangen en vernieuwd 
door Sharepoint7-nieuwe website www.vlaanderen.be/dar/svr. De nieuwe site biedt zowel voor 
ambtenaren als voor het brede publiek uitgebreide informatie omtrent regionale en lokale cijferreeksen 
en de monitoren (Pact van Vilvoorde, Lissabon, Stedenbeleid, Economische Conjunctuur, ICT, …), 
surveys en studies die essentieel zijn voor het algemeen demografisch, sociaal-cultureel en 
economisch regeringsbeleid. Er werd vooraf overleg gepleegd met intensieve gebruikers om hun 
verwachtingen te kennen (webenquête, gesprekken, interactieve oefeningen met doelgroepen) en er 
werd geluisterd naar de ervaring van deskundigen op het gebied van ICT, informatiebeheer en e-
government. De nieuwe site is ontwikkeld als een web contentmanagement systeem.  Dit betekent dat  
zowel interne en externe redacteurs en communicatieverantwoordelijken mee de aangeboden inhoud 
rechtstreeks kunnen publishen. Met deze technologie wil SVR zijn opdracht in het kader van de 
coördinatie van het Vlaams Statistisch Systeem verder uitwerken in samenspraak met de informatie en 
statistiekverantwoordelijken van de overige Vlaamse beleidsdomeinen. Voor de collega’s ambtenaren 
en de burgers betekent dit dat ze hun zoektocht naar Vlaamse regionale statistieken, indicatoren en 
studies die betrekking hebben op het algemeen regeringsbeleid via die ene toegangspoort op een 
systematische en effectieve manier kunnen starten.   
 
Resultaten en evaluatie 
 
Er is in toenemende mate behoefte aan cijfers voor het beleid (evidence based policy) maar ook voor 
wetenschappelijk onderzoek, de mediaberichtgeving.  
 
Het aanbod aan cijfers (vooral gebaseerd op VRIND-indicatoren) kreeg in 2006 een belangrijke 
aanvulling met het portaal voor gemeentelijke statistieken. Deze site kreeg grote aandacht tijdens de 
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gemeenteraadsverkiezingen (meer dan 50.000 clicks in de verkiezingsmaand), vooral de gemeentelijke 
profielschetsen werden veelvuldig geconsulteerd.  

 
Via de nieuwe Sitestat-versie kunnen we beter dan vroeger de activiteiten van de gebruikers op beide 
websites opvolgen. Zo zien we in welke mate de publicaties en datareeksen worden gedownload en in 
welke mate de aangeboden functionaliteiten effectief worden gebruikt door de bezoekers (bijvoorbeeld 
aanklikken van Excel-tabellen en het downloaden van publicaties in pdf-versie). Deze gedetailleerde 
gegevens maken een beter outputoverleg mogelijk. 
Hierna enkele kerncijfers van de trafiek op de beide SVR-sites samen : 
- Aantal bezoekers tussen 1 september 2007 en 31 augustus 2008 : 400.000 (daggemiddelde: 1.000); 
- Aantal bezoeken tussen 1 september 2007 en 31 augustus 2008 : 420.000 (daggemiddelde: 1.150); 
- Aantal clicks tussen 1 september 2007 en 31 augustus 2008 : 1.400.000 (daggemiddelde: 3.700). 

 
Er waren in de eerste jaarhelft 2008 een 20.000 downloads van eigen SVR-publicaties. Demografie, 
welzijn, arbeidsmarkt blijven de echte toppers. De groei situeert zich bij de gemeentelijke 
profielschetsen en de publicaties inzake milieu- en gezondheidsindicatoren.  
 
Eind juni 2008 waren er in totaal 1.530 abonnees op SVR-zine  waarvan 450 Vlaamse en 220 lokale 
ambtenaren. SVR-zine is een elektronisch bericht dat een overzicht geeft van de nieuwe informaties op 
de beide websites. De groep ambtenaren maakt dus 50% van het totale abonnementenbestand uit. De 
overige abonnees zijn in grote getale onderwijsmensen, studenten, consultants en verantwoordelijken 
uit diverse maatschappelijke organisaties.  
 
Budgettaire weerslag 
 
Voor de vernieuwing van de SVR-website werd in 2007 39.283 euro betaald, in het bijzonder voor de 
(gedeelde) aankoop en installatie van de sharepointserver en voor een interactieve test met gebruikers. 
De kosten voor de nieuwe hardware werden gedeeld met andere Vlaamse overheidsdiensten die 
eveneens kozen voor de Sharepointomgeving. 
De normale onderhoudskosten worden verrekend op de informaticakredieten van SVR (constant 
beleid). 
 
ANDERE WEBSITES 
 
Volledigheidshalve vermeld ik nog een aantal specifieke websites die eveneens kaderen binnen mijn 
bevoegdheden als minister-president : duurzame ontwikkeling, publiek-private samenwerking, 
Vlaanderen in Actie (met inbegrip van de Lissabon-strategie), interne audit. Deze (en andere) websites 
zijn opgelijst in het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 66 van 17 april 2008 van Martine Fournier : 
"Overheidswebsites - stand van zaken". Ik verwijs tevens naar de Communicatiejaarverslagen van de 
Vlaamse Regering die elektronisch opvraagbaar zijn via www.vlaanderen.be > Publicaties van de 
Vlaamse overheid. 
 
Media 
 
Algemeen  
 
De bereikbaarheid van de diensten en dienstverlening is steeds een belangrijk aandachtspunt bij de 
uitvoering van het beleid inzake Media. Het uitbouwen van een volwaardig e-government past binnen 
de strategie om kwaliteitsvolle diensten te leveren. Er zijn tijdens deze legislatuur initiatieven 
genomen op twee sporen.  
− Het ene spoor, de front-office, voorziet in een reeks toepassingen die zich rechtstreeks tot de 

klanten richten en hen de mogelijkheid bieden om via het internet of webapplicaties, informatie op 
te vragen, te delen of ter beschikking te stellen.  
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− Het tweede spoor, is meer fundamenteel en beoogt de inrichting van een e-government back-
office. De applicatie(s) die in dit kader ontwikkeld werden richten zich niet direct tot de klant 
maar ondersteunen de administratie bij de uitvoering van haar taken en moeten er voor zorgen dat 
de administratieve lasten voor de klanten tot een minimum herleid worden. Doordat afstemming 
met andere, vaak externe partijen (bv. Kruispuntbank Ondernemingen en RijksRegister) nodig is, 
is de doorlooptijd voor de realisatie van dit tweede spoor groter. Het vergt ook een grondige 
planning en coördinatie. Het spreekt voor zich dat de applicaties die zich rechtstreeks tot de 
klanten richten ook gekoppeld worden met de back-office applicaties. 

 
1. E-government kan vele vormen aannemen en vele ladingen dekken. Online-applicaties en 

contactgegevens vormen een eerste stap van E-government.  
 

- Wat betreft de front-office of de bereikbaarheid van mijn diensten kan ik voor het team media 
van het departement CJSM het volgende melden:  

o Via de website www.vlaanderen.be/media of www.cjsm.vlaanderen.be kan men doorklikken 
naar een pagina met telefoonnummers waar ook een on-line invulformulier staat 
waarmee men een vraag kan opsturen, ofwel een email kan sturen naar 
media@vlaanderen.be .  

o Eenmaal het on-line formulier opgestuurd, komt via mail de notificatie binnen op het 
secretariaat en wordt het doorgestuurd naar het teamhoofd media die hierop een 
antwoord formuleert. Het antwoord wordt dan door het teamhoofd rechtstreeks 
doorgemaild op het emailadres van de vraagsteller, en dit meestal binnen de vijf 
werkdagen.  

 
- Ook via de site van de Vlaamse Regulator voor de Media kan men via een online 

invulformulier vragen stellen aan de Regulator. Op de site staan ook telefoonnummers en een 
email adres om de regulator te contacteren. Een klacht kan echter niet ingediend worden op 
basis van een simpele email, daarvoor is een mail met elektronische handtekening vereist. Het 
gebruik van de elektronische handtekening werd ingevoerd om redenen van rechtszekerheid, 
en is opgenomen in artikel 3 van het besluit van de Vlaamse Regering van 30 juni 2006 
betreffende de procedure voor de Vlaamse Regulator voor de Media (procedurebesluit) dat 
stelt: “krachtens artikel 170 van het Mediadecreet worden klachten bij de Regulator ingediend 
met een aangetekende brief of via elektronische post of een ander telecommunicatiemiddel dat 
resulteert in een schriftelijk stuk aan de zijde van de geadresseerde, en waarop een 
(elektronische) handtekening is aangebracht die voldoet aan de vereisten van artikel 1322 van 
het Burgerlijk Wetboek”.  

 
- Wat betreft de back-office wordt op het departement CJSM gewerkt aan de ontwikkeling van 

het Centraal Identificatie Bestand (CIB): dit is een cruciale applicatie die tot doel heeft om 
identificatie- en contactgegevens bij te houden van de organisaties en personen waarmee mijn 
diensten, vanuit hun werking regelmatig contact hebben. Daarnaast omvat het CIB ook een 
beperkte set basisgegevens over subsidies, erkenningen en vergunningen die aan de klanten 
toegekend werden. Via het Centraal Identificatie Bestand worden alle identificatie- en 
contactgegevens van de organisaties en personen waarmee het Ministerie een relatie 
onderhoudt centraal beheerd. Deze gegevens worden zoveel mogelijk opgevraagd uit de 
Verrijkte Kruispunt Bank voor Ondernemingen (VKBO) respectievelijk de Verrijkte 
Kruispunt Bank voor Personen (VKBP). Dit zijn authentieke gegevensbronnen die door 
CORVE ter beschikking gesteld worden.   

 
2. Resultaten 
 

- Met betrekking tot de bereikbaarheid van het team media en van de VRM lijken zich geen 
problemen voor toe doen. Er worden geen klachten gemeld over slechte bereikbaarheid of 
langdurig wachten op antwoorden. 
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- Het CIB wordt pas op 1 januari 2009 in gebruik genomen.  
 

3. Een evaluatie is nog niet gebeurd.  
 

- Voor wat betreft de front-office zijn er geen problemen gemeld en wordt er aangenomen dat 
alles vrij goed werkt.  

- Voor wat betreft de back- office wordt het CIB vanaf 1 januari 2009 in gebruik genomen.  
 

4. Budgettaire weerslag 
 

- Voor wat betreft het online invulformulier is er geen budgettaire weerslag. 
- Voor wat betreft het CIB bedraagt de kostprijs 660.000 euro. Wel nuanceer ik hierbij dat deze 

applicatie niet enkel voor media gebruikt wordt, maar voor het gehele ministerie, te weten het 
departement CJSM en de twee IVA’s, namelijk Kunsten en Erfgoed, en Sociaal-cultureel werk 
voor jeugd en volwassenen.  

 
Antwoord Vlaams minister Ceysens 
 
1+2.  
 
Op mijn voorstel werd op 20 juli 2006 het actieplan Vlaanderen i2010 goedgekeurd door de Vlaamse 
regering, Dat actieplan is een doorvertaling naar het beleidsdomein EWI van de Europese 
doelstellingen uit het Europese actieplan i2010, en wil informatie- en communicatietechnologieën 
(ICT) maximaal benutten als hefboom voor het versnellen van de innovatieketen. 
 
In het actieplan worden vijf strategische krachtlijnen uitgewerkt, waarvan één specifiek over e-
government:  

• grotere voorsprong creëren in O&O  
• resoluut kiezen voor e-onderzoek  
• het stimuleren van e-ondernemen bij Vlaamse KMO's 
• maximale inzet op e-government  
• duurzame bruggen bouwen over de digitale kloof. 
 

Hieronder worden per entiteit uit mijn beleidsdomein de belangrijkste initiatieven en de resultaten 
toegelicht voor wat betreft het luik e-government: 
 
Agentschap Economie: 
 
- digitale steunmaatregelen voor de bedrijven 
 
 Bij het uitwerken van zijn steunmaatregelen hecht het Agentschap Economie groot belang aan het  

e-gov-principe en de administratieve lastenverlaging. Naast een sterk geautomatiseerde back-
office maakt het Agentschap eveneens gebruik van interactieve webapplicaties waarbij een klant 
een aanvraag om steun via de website moet indienen, hierdoor wordt een elektronisch dossier 
aangemaakt waarvan de behandeling maximaal elektronisch gebeurt.  

 
 De afdeling Economisch Ondersteuningsbeleid van het Agentschap Economie lanceerde 

ondertussen drie webapplicaties die het ondernemingen mogelijk maakt om steun en de 
uitbetaling ervan aan te vragen via digitale weg. Deze digitale steunmaatregelen zijn groeipremie 
(investeringssteun aan KMO’s in het Vlaamse gewest) via www.vlaanderen.be/groeipremie, 
ecologiepremie en ecologiepremie via call (steun voor ecologische investeringen aan onderne-
mingen in het Vlaamse gewest) via www.vlaanderen.be/ecologiepremie en BEA (steun voor opleiding, 
advies, kennis en mentorschap aan KMO’s in het Vlaamse Gewest) via www.beaweb.be. De toegang 
tot deze applicaties gebeurt via de centrale INKOM-module. Wanneer een onderneming voor het 
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eerst wenst gebruik te maken van voormelde steunmaat-regelen dient zij zich te registreren via de 
INKOM, en dit op basis van haar ondernemings-nummer. De applicatie checkt het bestaan van de 
onderneming aan de Graydondatabank. De coördinaten van de onderneming worden opgehaald 
uit de Graydondatabank.  

 
- e-economy, een virtueel bedrijvenloket (portaal ondernemen)  
 

Het project Economy III bouwt verder op deze filosofie en heeft de ambitie uit te groeien tot de 
portaalwebsite voor de ondernemingen. In een eerste fase wordt Graydon vervangen door de 
authentieke overheidsbron via het Magda-platform en wordt de ondernemingsfoto gelanceerd.. In 
toepassing van het principe waar de Vlaamse overheid de informatie van de onderneming moet 
halen waar zij beschikbaar is, en niet bij de klant/onderneming, zal de Vlaamse Verrijkte 
Kruispuntbank Ondernemingen als unieke referentietabel worden gebruikt voor alle applicaties. 
De eerste fase van dit project is begin augustus 2008 geïmplementeerd: hiermee kan de 
onderneming via een beveiligde toegang (federaal token, elektronische identiteitskaart) inloggen 
op de portaalsite www.vlaanderen.be/ondernemen. De ingelogde onderneming kan de dossiers 
raadplegen inzake Groeipremie, Ecologiepremie en BEA en er ook rechtstreeks transacties op 
uitvoeren. De ondernemingsfoto geeft de onderneming in 1 oogopslag een overzicht van alle 
lopende dossiers bij het Agentschap Economie. De ondernemingsfoto zal in een tweede fase 
worden uitgebreid zodat de ingelogde onderneming ook de dossiers zal kunnen raadplegen van 
IWT. Dit project werd door collega-minister Bourgeois weerhouden als VIP-project wat betekent 
dat het én gecofinancierd wordt én mee gedragen wordt door Corve. In een volgende fase kan 
vervolgens grensoverschrijdend naar gegevensuitwisseling worden gezocht bijvoorbeeld bij FIT, 
milieu of ruimtelijke ordening. Het eindresultaat ambieerteen overzicht van een volledig 
klanteninformatiemodel dat flexibel hanteerbaar is door ambtenaren of door de klant zelf (dit 
model wordt reeds toegepast door financiële instellingen. 
 

- Voor wat betreft EFRO werd voor de uitvoering en opvolging van de doelstelling 2 - programma 
Vlaanderen 2007 - 2013 (ondersteuning met middelen uit het Europees Fonds voor Regionale 
Ontwikkeling, van projecten welke beantwoorden aan vooraf vastgelegde prioriteiten) een 
algemeen beheers- en monitoringsysteem ontwikkeld door het Agentschap Economie. Het betreft 
een internettoepassing welke, naast het bijhouden van de vereiste basisgegevens voor beheer en 
controle van het programma en de elektronische gegevensuitwisseling met de Europese 
Commissie, tevens een gemakkelijke toegang garandeert aan projectpromotoren op het vlak van 
informatie en opvolging van de projectaanvragen. 
Via deze toepassing kunnen zij op elektronische en klantvriendelijke wijze: 

- een projectvoorstel indienen (waarbij, indien gewenst, een beroep kan worden gedaan op 
ondersteuning door het programmasecretariaat en provinciale contactpunten bij het 
invullen van het standaardaanvraagformulier); 

- de stand van zaken m.b.t. de afhandeling van hun aanvraag, op elk ogenblik nagaan;  
- de vereiste rapporteringen opmaken en toesturen; 
- de aanvragen tot uitbetaling van de toegekende EFRO - steun indienen. 

 
Tot nog toe werden via het systeem een 200-tal projectaanvragen ingediend. 

 
- Binnen de prioriteit “Kenniseconomie en innovatie” voorziet het programma tevens 

mogelijkheden tot ondersteuning van innovatie in ICT-gebruik waaronder e-government-
projecten. In het  kader daarvan wordt een initiatief op lokaal vlak gesteund met Europese en 
Vlaamse middelen, met name “Kennis Platform Lokale Overheden” van de Vlaamse ICT 
Organisatie (V-ICT-OR). Met dit initiatief wordt een gestructureerde en geïntegreerde 
kennisdeling tussen steden en gemeenten beoogd, ten einde te komen tot een snellere en 
efficiëntere dienstverlening.  Dit verbetert de interne werking van lokale overheden en indirect de 
resultaten bij burgers en bedrijven, en draagt bij tot het verbeteren van het imago en 
voorbeeldfunctie van de overheid. 
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- Inzake het ruimtelijk-economisch beleid werd een opdracht gegund voor de optimalisering van 

het bestaande GIS-bedrijventerreinen. Hierbij dienen de knelpunten op het vlak van 
informatieverzameling en - doorstroming en van de kwaliteitsbewaking van de data opgelost te 
worden rekening houdend met de visies, de praktijken, de personele en de budgettaire 
mogelijkheden van de voornaamste partners zijnde o.a. VLAO, FIT, POM’s, afdeling ruimtelijke 
planning van het departement RWO en het Agentschap Economie. Tot realisatie van dit project 
werd een procesbegeleider aangesteld zijnde de tijdelijke handelsvennootschap Belconsulting – 
Esri-Belux – Cabus Consulting. De GIS-bedrijventerreinendatabank zal ervoor zorgen dat de 
gegevens gemakkelijker interpreteerbaar zijn en tevens zal het de eenvormigheid van de 
informatie ten goede komen.Het concept zal enerzijds de bedrijven, zowel de binnen- als de 
buitenlandse investeerders, die op zoek zijn naar een geschikte kavel en eenieder ander toelaten 
op een gebruiksvriendelijke manier de gegevens online te raadplegen en anderzijds zal de 
uitgebreide info (ligging, benaming, beheerder, eigenaar, gebruik, contactgegevens, de typologie 
van de bedrijventerreinen) de beleidsvorming ondersteunen.  

 
- In het kader van het actieplan ondernemingsvriendelijke gemeente, dat eind 2007 ten einde liep, 

werden verschillende acties ondernomen om ook lokale besturen te stimuleren om hun 
dienstverlening naar ondernemers te optimaliseren en om hen daarbij te ondersteunen. Zo werden 
bijvoorbeeld bij 101 lokale besturen diverse aspecten van hun dienstverlening  gescreend door 
een mystery shopper. Ook werd een model van webframe opgesteld en ter beschikking gesteld 
van de lokale besturen. Dit moet hen helpen om de informatie voor ondernemers zo volledig en 
transparant mogelijk ter beschikking te stellen via de website. Er werd onder meer ook een 
benchmark onderzoek uitgevoerd. Dit alles werd gecombineerd met verschillende 
vormingsinitiatieven.  

 
Departement EWI 
 
- interactieve speurgids  
 Van de speurgids, een jaarlijkse publicatie over de uitgaven van het departement EWI en het 

horizontale begrotingsprogramma wetenschapsbeleid, is een webinterface gebouwd 
(www.speurgids.be) waar de klant op een gebruiksvriendelijke manier alle gegevens kan doorzoeken, 
en cijfergegevens en gedetailleerde toelichtingen online kan opvragen. 

 
- jaarverslag : 
 Er is een nieuw besluit rond de jaarverslaggeving voor de universiteiten en hogescholen in 

voorbereiding.  Daarbij wordt extra aandacht besteed aan het minimaliseren van de 
administratieve overlast voor de instellingen.  Zo zal voor het kwantitatieve gedeelte van het 
verslag waar mogelijk rechtstreeks worden geput uit bestaande referentiedatabanken. 

 
- FRIS-databank  
 FRIS (Flanders Research Information Space) is een ambitieus programma dat tot doel heeft om 

een transparante onderzoeksinformatieruimte uit te bouwen die kan bijdragen tot het versnellen 
van de innovatiewaardeketen in Vlaanderen.  In 2008 werd in dat kader al een eerste versie van 
de nieuwe onderzoekportaal gelanceerd (www.onderzoeksportaal.be)  waar alle informatie over 
lopend onderzoek aan de Vlaamse universiteiten op een gebruiksvriendelijke manier kan worden 
opgezocht. Ontwikkelingen zijn lopend om de informatie aangeboden via deze portaal 
stelselmatig uit te breiden en nieuwe diensten aan te bieden. 

 
- De website van het departement is de eerste toegangspoort voor al haar externe klanten. De 

bezoekers vinden alle contactgegevens van het departement gemakkelijk terug. Via het algemene 
emailadres info@ewi.vlaanderen.be is het departement EWI te contacteren. Op de website worden 
tevens de publicaties die het departement EWI uitgeeft aangeboden, waar ze als PDF’s kunnen 
worden gedownload. 
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Fonds voor Wetenschappelijk Onderzoek – Vlaanderen (FWO) 
 
Alle ICT-projecten kaderen bij het FWO in de algemene doelstellingen van e-government en lopen er 
zelfs op vooruit.  Het FWO wendt zich tot de wetenschappelijke wereld, zijn doelgroep, grotendeels 
via elektronische weg.  
 
Het FWO heeft een zeer uitgebreide website met volledige informatie over de instelling met opname 
van statuten, reglementen, historiek, samenstelling van bestuurs- en adviesorganen, lijsten van 
beneficianten van mandaat- en kredietgenieters, een subsidiewijzer, een nieuwsbrief, een jaarboek, een 
administratief jaarverslag, mededelingen, bestedingsanalyse, beleidsplan, enz. 
 
De oproepen tot de kandidaten gebeurt via elektronische weg, zonder de klassieke verspreiding uit te 
schakelen. 
 
De FWO online aanvraagformulieren waren van de eerste die in Vlaanderen werden aangeboden ter 
vervanging van vroegere “templates”. Deze formulieren beantwoorden aan de kwaliteitsnormen van 
de Vlaamse overheid. De behandeling van deze formulieren met registratie, inwinnen van 
wetenschappelijke adviezen aan internationale referenten, het vragen van informatie aan de 
universiteiten-onthaalinstellingen, ontvangstberichten met het inwinnen van aanvullende inlichtingen 
gebeurt eveneens elektronisch. Het bekendmaken van de resultaten gaat eveneens via de website. 
 
Herculesstichting 
Onmiddellijk na de formele oprichting heeft de Herculesstichting een website opgezet 
(www.herculesstichting.be).  Naast het geven van informatie aan het brede publiek over de opdracht van de 
Herculesstichting, is deze website in de eerste plaats bedoeld voor de onderzoekers. Hierop worden de 
gegevens over de verschillende oproepen gepubliceerd, wordt informatie verstrekt over de voortgang 
van het beoordelingsproces en worden de beslissingen van de Raad van Bestuur bekendgemaakt. 
 
Aan de Commissie Hercules-Science en de Commissie Hercules-Invest die belast zijn met de 
beoordeling van aanvragen voor middelzware onderzoeksinfrastructuur wordt het schriftelijk materiaal 
via een afgesloten deel van de website ter beschikking gesteld.  Ook de beoordeling door 
vakdeskundigen van de verschillende aanvragen gebeurt via e-mail, tenzij de beoordelaar verkiest haar 
of zijn beoordelingsrapport op papier via fax of post in te zenden. 
Deze werkwijze levert een aanzienlijke tijdwinst en kostenbesparing op.  
 
Instituut voor de aanmoediging van Innovatie door wetenschap en technologie in Vlaanderen (IWT-
Vlaanderen) 
IWT is actief betrokken bij de verschillende projecten zoals o.a. het VIP-project rond de 
ondernemingsfoto en de GTA TD-projecten die zullen geïntegreerd worden in de BEA+ toepassing 
onder technologie verkenning maar de initiatief nemers zijn hier collega’s uit ons departement. Verder 
kunnen we nog een aantal IWT-ondersteunende projecten oplijsten die transparantie, eenvoud en 
efficiëntie vooropstellen om daarmee het beleid van administratieve vereenvoudiging te ondersteunen 
via ICT maar niet organisatie of departement overschrijdend zijn zoals o.a een electronisch 
opvolgingssysteem voor onze IWT-projecten, een nieuwe interactieve website,… 
 
Vlaams Agentschap Ondernemen (VLAO) 
De website van het VLAO werd verder uitgebouwd met vermelding van de contactgegevens van de 
accountmanagers in de verschillende domeinen waarin het VLAO actief is, zodat ondernemers 
eenvoudig en meteen contact kunnen opnemen met de juiste personen en snel een antwoord kunnen 
krijgen op hun vraag.  
 
Daarnaast werd eveneens de subsidieleidraad on line gelanceerd. Een applicatie waarmee ondernemers 
gratis geïnformeerd worden over wijzigingen en nieuwe steunmaatregelen. De abonnees op deze 
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applicatie worden per e-mail verwittigd wanneer één van de brochures op de website wordt 
geactualiseerd.  Deze e-mail bevat tevens een korte toelichting van de gewijzigde of nieuwe 
steunmaatregel. 
 
3.   
 
Agentschap Economie 
Zoals boven aangestipt is een van de belangrijkste oogmerken van de inschakeling van e-government 
het reduceren van de administratieve lasten. Hiernavolgende tabel geeft een overzicht van de tijdens 
deze legislatuur gerealiseerde lastenreducties. De cijfers werden bekrachtigd door de Dienst 
Wetmatiging. 
 

 
 
 
De inspanningen resulteerden in een geschatte administratieve lastenreductie van bijna 10 miljoen 
euro. Op 29 juni 2007 keurde de Vlaamse Regering een algemene nulmeting goed die de door de 
Vlaamse wetgeving in Vlaanderen veroorzaakte administratieve lasten moet in kaart brengen. Op 14 
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december 2007 legde de Vlaamse Regering het stappenplan en de criteria vast voor de 
reductiedoelstelling op maat. Voor wat betreft EWI moest het beleidsdomein uiterlijk op 31 december 
2008 een reductievaststelling vastleggen en aan de Vlaamse minister, bevoegd voor administratieve 
vereenvoudiging bezorgen. Ter uitvoering van deze beslissing werd de effectieve lastenverlaging 
berekend. De hiernavolgende tabel geeft het samenvattend overzicht. 
 

 
 
 
Samengevat kan gesteld worden dat volgens de reële instroom de lastenreductie 10.337.700 euro 
bedraagt (volgens de ramingen 9.167.555 euro). In procentuele termen bedroeg zij bijna 62%.  
 
De introductie van de beveiligde toegang was tevens een uitstekende aangelegenheid om de 
agentschapsdoelstelling 2008 rond klantgerichtheid te implementeren. Zoals boven aangegeven werd 
eind 2007 de nieuwe registratiemethode voor de eerste keer geïmplementeerd bij de lancering van de 
eerste oproep voor de ecologiepremie via het call systeem. Aangezien deze doelgroep goed 
afgebakend was, leek dit de opportuniteit om dit als testcase te nemen. Begin 2008 werd dan ook een 
enquête georganiseerd waarbij alle gebruikers van de nieuwe registratie werden aangeschreven met als 
doel de pijnpunten in kaart te brengen. Voor de enquête werden er 244 aanvragers van de 
ecologiepremie via call aangeschreven. De responsgraad van de enquête bedroeg 52,5 %, wat goed is. 
Alle vragen werden beantwoord door de respondenten. De informatie op de website en de beschikbare 
demonstratiefilmpjes scoorden goed. De informatie werd duidelijk bevonden. Ook de toepassing zélf 
kreeg een score van 3 of meer op 5. De meeste respondenten waren tevreden over het contact met de 
helpdesk. Hoewel slechts 20 tot 30% van de respondenten de informatie en de toepassing niet volledig 
duidelijk vonden, werd bekeken hoe de informatiebronnen nog konden verbeterd worden. Er werd ook 
een testpanel geselecteerd. Aan het panel werd gevraagd de nieuwe registratie volledig zelf uit te 
voeren; een personeelslid van de afdeling noteerde de bevindingen en moeilijkheden. Alle bevindingen 
en opmerkingen van de klanten werden door het Agentschap Economie vertaald in concrete acties. Zo 
werden de demonstratiefilmpjes ook in afdrukbare versie aangeboden als leidraad om de 
klanten doorheen de nieuwe procedure te leiden. De informatieve teksten op de website werden 
duidelijker en beknopter geschreven. Daarnaast werd ook een folder met een schematisch overzicht 
opgesteld. Deze folder is een overzichtelijk 3-luik dat handig is om bij de hand te hebben tijdens de 
registratie. Het telefoonnummer en e-mailadres van de helpdesk werd duidelijk vermeld en 
gecommuniceerd. Wat de implementatie van de nieuwe procedure bij de verschillende maatregelen 
betreft, werd vooraf en op het moment van implementatie een duidelijke e-mailing gestuurd naar alle 
klanten van de desbetreffende maatregel. Ook de intermediaren werden betrokken. De dienstverleners 
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van de maatregel BEA werden geïnformeerd; het middenveld werd aangespoord de informatie tot bij 
hun leden te brengen. De afdeling organiseerde een informatiesessie voor intermediairen en 
dienstverleners waarbij de nieuwe procedure werd toegelicht en gedemonstreerd. Ook in de 
kwartaalnieuwsbrief van het Agentschap Economie werd telkens geïnformeerd over de stand van 
zaken. De nieuwsbrief wordt naar 50.000 geïnteresseerden gestuurd. In oktober 2008 is er nog een 
evaluatiemoment voorzien.  
 
Voor de actie ondernemingsvriendelijke gemeente kunnen de resultaten voorlopig als volgt 
samengevat worden. 
 
Uit de evaluatie en het benchmark onderzoek bleek onder meer dat het bevorderen van 
bedrijfsvriendelijkheid, of klantvriendelijkheid in het algemeen, een proces is van aaneengeschakelde 
acties. Zo zal bijvoorbeeld enkel een betere website niet leiden tot een positievere beoordeling als er 
geen aandacht is voor de andere aspecten. Dit sluit ook aan bij de stelling van de ombudsman  dat de 
ontwikkeling rond e-gov geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening kan 
vervangen. Wel bleek uit de evaluatie ook dat voor de toekomst de ambitie van lokale besturen verder 
moet gaan dan het ontsluiten van informatie en dat er een evolutie moet komen naar e-gov. Maar dat 
het belangrijk zal zijn lokale besturen daarbij te ondersteunen.  en dat als men lokale besturen op dit 
vlak wil ondersteunen coachingprojecten en ervaringsuitwisseling een belangrijk instrument kunnen 
zijn. Verschillende  EFRO- projecten bouwen verder op deze bevindingen, zo onder meer het  UNIZO 
project rond  e-gov. Belangrijk is nu om de  samenwerking tussen  verschillende actoren die al actief 
zijn op dat domein maximaal te stimuleren; dit zal het rendement van de verschillende acties enkel 
maar versterken. Deze samenwerking en afstemming zal dan ook een belangrijk aandachtspunt zijn in 
een verder beleid rond ondernemingsvriendelijke gemeente.  
 
Voor wat betreft de ruimtelijk-economische acties is er nog geen definitieve oplevering van de studie 
gebeurd. De implementatie van het bestaande GIS bedrijventerreinen naar het nieuwe concept moet 
nog starten: is er dus nog geen evaluatie gebeurd en er kunnen dus ook nog geen conclusies getrokken 
worden.  
 
Departement EWI: 
Vragen van klanten worden ingevoerd in het vragenregister om te kunnen bewaken dat elke vraag 
tijdig wordt beantwoord.  Het gebruik van alle webinterfaces wordt gemonitored.  In het programma 
FRIS wordt uitgebreid overlegd met de stakeholders die meebepalen welke diensten worden 
ontwikkeld. 
 
FWO-Vlaanderen:  
Zoals in de beheersovereenkomst is bepaald werden de resultaten van het FWO van de voorbije 
vijfjaarlijkse periode geëvalueerd via een externe  doorlichting van IDEA Consult op initiatief van de 
Vlaamse overheid. Deze doorlichting is recent gebeurd, was positief en zal aan de basis liggen van de 
toekomstige samenwerkingsovereenkomst. Een verdere samenhang tussen “front office” en “back 
office” zal nog worden nagestreefd, maar dat is een werk van lange adem. Een groot gedeelte van de 
administratie steunt op een elektronische verwerking van gegevens. 
 
Herculesstichting  
Met het oog op de voorbereiding van volgende oproep wordt de procedure doorgelicht die bij de eerste 
oproep werd gevolgd. Een onderdeel hiervan is gebruik van elektronische informatieverspreiding 
 
IWT-Vlaanderen 
Er zijn nog geen evaluaties gebeurd aangezien elk van de projecten nog lopende is. 
 
VLAO:  
Er zijn nog geen evaluaties gebeurd. 
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4. 
 
Agentschap Economie 
 

Maatregel Scope Budget inclusief BTW 
BEA (fase 1 + fase 2) Analyse + ontwikkeling 1.209.966,05 euro 
Groeipremie Analyse + ontwikkeling 1.181.000,00 euro 
Ecologiepremie via call Analyse + ontwikkeling 1.120.642,90 euro 
e-conomy III (fase a + b) Analyse (opgestart) 259.869,61 euro  

waarvan 100.000 euro door 
CORVE gedragen wordt in het 
kader van de VIP projecten 

 
Voor wat betreft EFRO bedroeg de globale kostprijs 745.000 euro. 
Voor wat betreft de ondernemingsvriendelijke gemeente was voor de 10 acties in totaliteit ruim 
900.000 euro ter beschikking.  
Voor wat betreft het ruimtelijk-economische heeft het Agentschap Economie voor het aanstellen van 
de procesbegeleider een budget van 64.178,40 euro vastgelegd.  
 
Departement EWI 
Voor de uitvoering van bovenvermelde initiatieven van het dept. EWI werden geen bijkomende 
beleidskredieten aangesproken. 
 
FWO 
De uitgaven gebeuren binnen de perken van de toegestane administratieve kosten van de instelling 
zoals bepaald in de huidige beheersovereenkomst en hebben geen bijkomende uitgaven ten laste van 
de overheidsbegroting gevergd. 
 
Herculesstichting 
Omdat het een kleine organisatie is,  heeft de Herculesstichting ervoor geopteerd geen beroep te doen 
op een bedrijf, maar een deeltijdse medewerker (0.2 FTE) aan te trekken voor het beheer van de 
website. Deze oplossing maakt het mogelijk erg flexibel te werken en snel in te spelen op 
ontwikkelingen.  
 
Voor andere ICT-ondersteuning heeft de Herculesstichting een overeenkomst afgesloten met VLAO. 
 
IWT-Vlaanderen 
De budgettaire weerslag is op dit ogenblik beperkt voor het IWT gezien zij geen initiatiefnemer zijn 
voor de opgelijste projecten en is daarnaast ook nog niet juist of volledig in te schatten omdat de 
projecten nog niet zijn afgerond. 
 
VLAO 
De kostprijs van de ontwikkeling van deze website en bijhorende CMS bedraagt 17.000 EUR. 
 
Antwoord Vlaams Minister Vanackere 
 
Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid 
 
Vaccinnet: 
1. Vaccinnet werd verder uitgebouwd en verbeterd. Een module voor groepspraktijken werd 

ontwikkeld en toegankelijk gemaakt. Bijzondere aandacht werd besteed aan de mogelijkheid om 
tot gegevensuitwisseling te kunnen komen tussen Vaccinnet en de elektronische medische dossiers 
van de vaccinatoren. Een gedeelte hiervan is al gerealiseerd. Door het gebruik van Vaccinnet 
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kunnen vaccinatoren op elk moment vaccins bestellen en de eventuele momenten voor de 
leveringen aanpassen. Voor de Centra voor Leerlingenbegeleiding is een speciale module voor 
groepsregistratie voor leerlingen in programmatie. 
Bij K&G werd de vaccinatiedatabank uitgebreid met een bestel- en stockbeheermodule voor 
vaccins gekoppeld aan vaccinatieregistratie. Hierdoor is er een grote meerwaarde in gebruik voor 
privé-artsen. 
Daarenboven werd naast gebruik door tal van andere vaccinatoren (KDV’s, CKG’s,….) een 
uitwisseling van gegevens met de CLB’s gerealiseerd. 

 
2. Momenteel hebben al 1673 artsen toegang gevraagd tot Vaccinnet. Dit jaar zijn er al 239 

bijgekomen. Ondertussen hebben 87 groepen artsen een aanvraag gedaan om de groepspraktijk-
module te kunnen gebruiken. Van alle artsen die vaccins bestellen via de Vlaamse overheid maakt 
bijna 40% gebruik van Vaccinnet om zelf bestellingen te plaatsen. Daarnaast maken ook Kind en 
Gezin en de Centra voor Leerlingenbegeleiding gebruik van het systeem. 

 
3. Er gebeurde vorig jaar een bevraging van de gebruikers van Vaccinnet en een aantal elementen 

werden meegenomen ter verbetering. Een aantal huisartsen en kinderartsen wachten op een vlotte 
gegevensuitwisseling met hun elektronisch medisch dossier (EMD). Hiervoor werden 
overlegvergaderingen gehouden met vertegenwoordigers van de huisartsen, de kinderartsen en de 
softwareontwikkelaars. Ondertussen werden al een aantal elementen hiervoor geprogrammeerd en 
werd dit al geïmplementeerd in sommige medische programma’s. Vanuit een EMD kan men 
rechtstreeks naar het dossier van dezelfde patiënt in Vaccinnet en eventueel de gekende 
vaccinatiegegevens uit Vaccinnet downloaden. Een laatste fase hiervoor moet nog verder 
uitgewerkt en geprogrammeerd worden, om ook vanuit het EMD een aantal gegevens automatisch 
te kunnen opladen naar Vaccinnet. Op vraag van de vaccinatoren werd na een haalbaarheidsstudie 
beslist dit uit te voeren. 

 
4. Het is niet eenvoudig de budgettaire weerslag van deze maatregelen te berekenen. Enerzijds is er 

een kost voor het programmeren en anderzijds moeten minder vaccins door de administratie van 
de Vlaamse overheid zelf besteld worden. Wel is het resultaat dat correcte vaccinatiegegevens 
bewaard worden en door de vaccinatoren kunnen geraadpleegd en aangevuld worden. Het 
bestellen verloopt op een flexibele manier voor de vaccinatoren. Dit leidt tot een betere kwaliteit 
van het vaccinatieprogramma en een grotere tevredenheid van de vaccinatoren. 

 Ter informatie vermeld ik hier de kosten wat de specifieke programmatie van de verschillende 
onderdelen betreft: 

- Module groepspraktijken: 15.790 euro 
- Uitwisseling met elektronisch medisch dossier (downloaden en automatische toegang tot 

patiënt, inclusief begeleiden pilootprojecten): 205.889 euro 
- Haalbaarheidstudie laatste fase uitwisseling elektronisch medisch dossier: 26.111 euro. 
- Uitwerken en programmeren automatische gegevensoverdracht vanuit EMD naar 

Vacccinnet: voorzien budget: 168.850 euro. 
 
Vesta: 
 
1. Het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid werkt, samen met vzw Smals, en in overleg met de 

diensten voor gezinszorg, aan een systeem van elektronische gegevensuitwisseling tussen het 
agentschap en de diensten voor gezinszorg (project “Vesta”): vanaf 1 januari 2009 zullen de 
diensten de gegevens die nodig zijn voor de subsidiëring elektronisch doorsturen. 

 
De doelstellingen van dat ICT-project zijn: 

- de subsidiëring van de diensten voor gezinszorg verbeteren (zorgen voor een efficiënte en 
snellere uitbetaling van de subsidies), via een systeem waarbij de diensten zelf de 
subsidiegegevens elektronisch versturen naar een centrale databank en het agentschap die 
gegevens controleert en de subsidieberekening uitvoert; 
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- ervoor zorgen dat gegevens over de door de diensten geholpen gebruikers beschikbaar 
worden in een centrale databank voor verwerking, waaruit dan relevante (beleids)-
informatie kan gegenereerd worden. 

 
Het project kadert ook in de langetermijnstrategie van de Vlaamse overheid om mensen in staat te 
stellen zo lang mogelijk in de thuisomgeving te kunnen blijven wonen. Daarom zal het mogelijk 
zijn om gegevens over de cliënten en de zorg te delen, in eerste instantie met andere diensten voor 
gezinszorg, maar in de toekomst ook met andere zorgactoren. Op die manier kan men tot één up-
to-date zorgdossier per cliënt komen. 

 
2. Aangezien het ICT-project Vesta nog maar in de ontwikkelingsfase zit, zijn er nog geen concrete 

resultaten op het terrein.  Vanaf 1 januari 2009 komt het systeem van elektronische 
gegevensuitwisseling in de plaats van de papieren formulieren, die de diensten voor gezinszorg 
vandaag moeten gebruiken om de nodige gegevens voor de subsidieberekening te bezorgen aan 
het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. 

 
3. Omdat er nog geen concrete resultaten zijn, werd er ook nog geen evaluatie uitgevoerd. 
 
4. Ik heb voor het Vesta-project in 2007 een budget van ongeveer 2,5 miljoen euro ter beschikking 

gesteld aan het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. Die financiële middelen komen uit het 
ICT-investeringsplan voor de welzijns- en gezondheidssector. 

 
Gezondheid- en welzijnsinformatiesystemen: 
 
1. Er werd gestart met de uitvoering van het decreet van 16 juni 2006 betreffende 

gezondheidsinformatiesysteem. 
Op 12 oktober 2007 werd in Belgische Staatsblad het Besluit van de Vlaamse Regering van 21 
september 2007 tot samenstelling van de toezichtcommissie in het kader van het gezondheids-
informatiesysteem en tot bepaling van de presentiegelden en vergoedingen van de leden 
gepubliceerd. Aansluitend hierop werd een oproep voor kandidaten gedaan. Er is een voorstel tot 
samenstelling dat nog in onderzoek is in het kader van het gelijke kansenbeleid. 
Parallel werd de werving gestart van de secretaris van de commissie. 
Naast de uitvoering van het decreet is de opdracht gegeven om te onderzoeken of het 
toepassingsgebied van het decreet kan worden uitgebreid naar de sectoren van de welzijnssector.  
Met deze uitbreiding zal er een organisatorisch en juridisch kader worden gecreëerd dat de 
elektronische gegevensuitwisseling tussen welzijns- en gezondheidswerkers onderling en met de 
overheid mogelijk maakt en vereenvoudigt in overeenstemming met de wetgeving op de 
bescherming van de persoonlijke levenssfeer. 

 
Ik zal in het najaar van 2008 een voorontwerp van decreet betreffende het platform voor 
gezondheids- en welzijnsinformatie voorleggen aan de Regering. 
In het najaar van 2008 zal ook worden gestart met een studie naar protocollen en logaritmen voor 
de beveiliging van de gegevensuitwisseling. Deze studie is als project opgenomen in het ICT 
investeringsplan van het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin.  
 

2. Als voorlopige resultaten kunnen worden vermeld: een voorstel tot samenstelling van de 
toezichtcommissie, de werving van een secretaris, een voorontwerp van decreet voor de 
uitbreiding van het toepassingsgebied tot de welzijnssector en een bestek voor de studie naar 
protocollen en logaritmen. 

 
3. Een evaluatie werd nog niet uitgevoerd aangezien de maatregelen nog niet van toepassing zijn. 
 
4. Binnen de begroting van 2008 voor het gezondheidsbeleid zijn middelen opgenomen voor de 

presentiegelden en vergoedingen van de toezichtcommissie (geraamd op 150.000 euro). 
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Bovendien werd in het ICT investeringsplan van het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en 
Gezin een bedrag van 336.000 euro voorzien voor de studie naar protocollen en logaritmen.  

 
Portaalsite Zorg en Gezondheid: 
 
1. Het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid heeft haar aanwezigheid op het internet versterkt 

door de uitbouw van een nieuwe website ‘Zorg & Gezondheid’, die een waaier van informatie 
aanbiedt over tal van aspecten van het Vlaams zorg- en gezondheidsbeleid. 

 
2. Deze website richt zich tot de verschillende klantengroepen van het agentschap, elk met een eigen 

informatiebehoefte. Twee grote doelgroepen worden onderscheiden: burgers en professionelen. 
Burgers zoeken op onze website voornamelijk naar betrouwbare informatie over het aanbod en de 
organisatie van ‘gezondheids-zorg’ in onze samenleving, over een gezonde levensstijl en het 
vermijden van ziekte. De doelgroep van de professionelen is sterk gevarieerd. Voor hen is 
volgende informatie van belang: beleid & regelgeving, organisatie, cijfermateriaal (feedback), 
aanbevelingen, best practices, resultaten van onderzoek, documenten, formulieren … 

 
Daarnaast wil de website ook internationale bezoekers informeren over het Vlaamse zorg- en 
gezondheidsbeleid. Daartoe werd ook een beperkte subsite voor burgers in het Frans en het 
Engels voorzien. Het systeem is gebaseerd op een gebruiksvriendelijk content management 
systeem dat frequente aanpassingen door de tientallen redacteurs op een efficiënte manier 
mogelijk maakt.  
 
Verder is het portaal er ook op voorzien om documenten en online invulformulieren beschikbaar 
te stellen die professionelen dienen te gebruiken in hun contacten met het agentschap. Via de 
formulieren worden gerichte bevragingen gedaan van specifieke sectoren en worden via deze weg 
op een zeer efficiënte en weinig arbeidsintensieve manier gegevens verzameld die vroeger per 
brief beantwoord werden en vaak zeer omslachtig waren om elektronisch te verwerken. 
 
Via het portaal kunnen gebruikers zich ook inschrijven op de nieuwsbrieven (burgers en 
professionelen). 
 
Op middellange termijn zal worden gestreefd naar de integratie met het elektronisch dossier-
opvolgingssysteem van het agentschap, dit voor specifieke domeinen. Ingevulde formulieren 
komen terecht in de werklijst van de dossierbehandelaar en worden via de juiste procedure op een 
volledig digitale manier afgehandeld door de organisatie. Op specifieke momenten wordt de 
gebruiker op de hoogte gesteld van de stand van zaken van zijn dossier. 

 
3. In maart en april 2008 liet het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid de gebruikerservaring 

van de portaalsite www.zorg-en-gezondheid.be onderzoeken door usability-experts. Dit gebrui-
kersonderzoek wees onder meer uit dat een te complexe navigatie en gebrekkige informatie-
structuur een positieve gebruikerservaring in de weg staan. 

 
 Om de portaalsite zo goed mogelijk af te stemmen op de behoeften en verwachtingen van de 

gebruikers zal het agentschap een logische informatiearchitectuur laten ontwikkelen die nauw 
aansluit bij de manier hoe mensen informatie zoeken, vinden en verwerken. Dit project is gepland 
voor het najaar 2008 en verloopt in samenwerking met een extern expertenbureau.  

 
4. Budgettaire weerslag 

Ontwikkeling en licenties: 48.929,88 euro, incl BTW 
Vaste recurrente kosten (hosting, licenties): 19.959,00 euro, incl BTW per jaar 

 Variabele kosten (onderhoud – correctief, adaptief en evolutief): 12.541 euro, incl BTW (2005-
2008) – nieuw contract (nog in onderhandeling): 13.762 euro, incl BTW 

 Project informatiearchitectuur: +/- 25 000 euro. 
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Agentschap Jongerenwelzijn 
 
1. Dit Agentschap kent in dit kader drie projecten: de website Jongerenwelzijn, het 

registratiesysteem private voorzieningen en DOMINO. 
 

De website Jongerenwelzijn maakt een onderscheid tussen de professionele doelgroep 
hulpverleners en het ruimer publiek en behaalde het AnySurfer label. Ze bevat  
a) De kerncijfers van het agentschap Jongerenwelzijn 
b) De erkende capaciteit van de voorzieningen 
c) Een link naar de informatie- en klachtenlijn. 
 
Het registratiesysteem private voorzieningen is een modulair uitbreidbare webtoepassing te 
gebruiken door alle werkvormen. Het zal objectieve en betrouwbare cijfers over de hulpverlening 
leveren ten behoeve van de individuele voorzieningen en het agentschap. 
 
DOMINO is een geïntegreerd cliëntopvolgingssysteem voor alle medewerkers van het agentschap 
die rechtstreeks met cliënten in aanraking komen. Door de integratie moet een eenmaal ingevoerd 
gegeven niet opnieuw opgevraagd worden. 
 
In de nabije toekomst zal het Agentschap Jongerenwelzijn in overleg met de sector onderzoeken 
hoe DOMINO kan bijdragen tot de informatisering van de voorzieningen. 
Dit kan op twee vlakken. Ten eerste door automatisering van de wettelijk bepaalde 
informatieuitwisseling, zoals het hulpverleningsprogramma en evolutieverslag. Ten tweede door 
het hergebruik van relevante onderdelen van DOMINO in de voorzieningen zelf. Zo kan de 
module “handelingsplan” van de gemeenschapsinstellingen dienstig zijn voor de residentiële 
voorzieningen. Dit alles stemmen we af met de implementatie van integrale jeugdhulp. 

 
2.  De website is beschikbaar. De ontwikkeling van het registratiesysteem private voorzieningen is 

gestart. DOMINO is intern binnen het agentschap in gebruik. 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
 Uit klantentevredenheidsonderzoeken blijkt dat de voorzieningen positief staan ten opzichte van 

e-government, maat dat er verder moet gewerkt worden aan administratieve vereenvoudiging.  
 
4. E-government wordt geïntegreerd in de ICT-strategie. Als dusdanig brengt e-government geen 

meerkost met zich mee. 
 
Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH) 
 
1.  Sinds het begin van de legislatuur werden een aantal projecten gestart om de dienstverlening van 

het VAPH te ontsluiten naar de personen met een handicap en de bestaande service te verbeteren. 
- In een eerste plaats werd de website beter gestructureerd en toegankelijk gemaakt voor 

personen met een handicap. De gebruikers kunnen via deze website reeds zelf een eerste 
aanvraag indienen. 

- Er werd een project “zorgregie” opgezet om personen met een zorgvraag sneller toe te leiden 
naar een gepaste voorziening en  

- Er werd een project “e-dossier” opgezet om de dossiers van de personen met een handicap op 
termijn om te zetten naar een volledig elektronische vorm. 
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2. - Het project ivm de website is opgeleverd en hiervoor heeft het VAPH het “anysurfer”-label 
 behaald. De site voldoet dus volledig aan de vereisten voor toegankelijkheid van personen met 
 een handicap. 

 - Het project ivm de zorgregie zal in het najaar van 2008 operationeel zijn en zal in de tweede 
 helft van 2009 kunnen geëvalueerd worden. 

 - Het project ivm het elektronisch dossier is nog volledig in analyse fase. 
 
3. Voor wat de website betreft is een technische evaluatie gebeurd waardoor het VAPH nu het 

“anysurfer”-label mag gebruiken.  
 Voor de andere projecten is het nog te vroeg voor een evaluatiemoment. 
 
4. Om het budgettaire impact van deze projecten haalbaar te maken heeft de minister voorzien in 

financiële middelen via een aantal ICT-investeringsplannen, waarbij het departement en de 
agentschappen relevante projecten konden indienen.  
Voor het VAPH betreft dit de ICT investeringsprojecten: “zorgregie 1 & 2”(totaal 690.000 euro) 
en “e-dossier” (340.000 euro).  
Voor het project van de website hebben we kunnen rekenen op middelen (6.270 euro) van het 
“impulsprogramma 2008”. 
 

Departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 
 
Rechtenverkenner 
Het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin – afdeling Welzijn en Samenleving ontwikkelde 
de website www.rechtenverkenner.be, een portaalsite over sociale grondrechten.  
 
1. De rechtenverkenner geeft een overzicht van voordelen en tegemoetkomingen op het vlak van 

onderwijs, arbeid, inkomen, welzijn, cultuur ... De site brengt de federale, Vlaamse, provinciale en 
gemeentelijke maatregelen samen en verwijst – in samenwerking met de interprovinciale sociale 
kaart (www.desocialekaart.be) – gericht door naar organisaties en diensten waar men de 
tegemoetkomingen en sociale voordelen moet aanvragen. De achterliggende databank maakt het 
mogelijk de rechtenverkenner te doorzoeken op doelgroep of thema, op een trefwoord, in een 
alfabetische lijst van sociale voordelen en tegemoetkomingen (Van A-Z) of door het invoeren van 
een gedetailleerd persoonlijk profiel. 

 
 De rechtenverkenner wil de burger en in het bijzonder de zogenaamde kansengroepen informeren 

over zijn/haar sociale (grond)rechten. Hulpverleners (als intermediairen in het bereik van de 
kansengroepen) krijgen met de rechtenverkenner een instrument voor rechtenonderzoek in handen. 
Op deze manier wordt het mogelijk de complexiteit van de wetgeving (verschillende overheden op 
verschillende domeinen) te overstijgen.  

 
 Voor lokale besturen vormt de rechtenverkenner een ondersteuning bij de uitbouw van hun sociaal 

huis en een instrument om de informatieverschaffing naar hun inwoners te optimaliseren. De 
lokale besturen kunnen de rechtenverkenner verder afstemmen op hun eigen dienstverlening via 
een gemeentekit. Deze laat toe de lay-out van de rechtenverkenner af te stemmen op de eigen 
huisstijl en de (eigen) rechten zelf te gaan beheren.  

 Voor een verdere integratie met andere applicaties zijn webservices in uitwerking die een 
automatische informatie-uitwisseling tussen de rechtenverkenner en diverse productencatalogi 
toelaten. Dit gebeurt in overleg met een aantal ICT - leveranciers van lokale besturen.  

 
2. Momenteel zijn 92 federale, 42 Vlaamse, 18 provinciale en 1.130 lokale rechten in de 

rechtenverkenner opgenomen. Van 209 gemeenten zijn er rechten in de rechtenverkenner 
opgenomen en 46 besturen kregen een eigen gemeentekit.  
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 In maart 2008 werden in de verschillende provincies infosessies rond de rechtenverkenner 
georganiseerd. Ter ondersteuning van het gebruik van het instrument zijn een brochure en affiches 
opgemaakt.  

 
3.  Eind 2007 werd in samenwerking met een aantal hulpverleners een doorlichting van de 

rechtenverkenner georganiseerd. Op basis van verschillende praktijkdossiers werd het instrument 
waar nodig bijgestuurd. Vanuit de verschillende provinciale infosessies werd de rechtenverkenner 
positief onthaald. De suggesties die tijdens deze sessies naar boven kwamen zijn mee opgenomen 
in de planning. Tenslotte zorgt een stuurgroep, samengesteld uit vertegenwoordigers van de 
diverse betrokken actoren, voor een meer permanente evaluatie van de rechtenverkenner.  

 
4.  Inhoudelijk verzorgt mijn administratie de opvolging van de rechtenverkenner. Voor het technisch 

onderhoud en uitwerking werd in de begroting 2007 een budget van 51.062 euro vrijgemaakt 
vanuit de basisallocatie 12.30 allerlei uitgaven in het kader van het lokaal sociaal beleid.  

 
Kind en Gezin 
 
1. Bij Kind en Gezin werd een uitgebreide ICT strategie-oefening uitgevoerd, van waaruit specifieke 

ICT-jaarplannen opgesteld worden. Deze jaarplannen omvatten ook specifieke initiatieven op 
informaticavlak naar de sectoren waarvoor Kind en Gezin bevoegd is. 
Daarnaast is een investeringsplan voor het beleidsdomein WVG, van waaruit een aantal 
initiatieven naar de sectoren waarvoor Kind en Gezin bevoegd is, apart gefinancierd worden. 

2. De concrete acties voor de sectoren waarvoor Kind en Gezin bevoegd is, omvatten: 
Elektronisch dossierbeheer 
Via een webtoepassing hebben momenteel de diensten voor Opvanggezinnen rechtstreeks inzage 
in hun dossier en kunnen dit deels online beheren. Dit wordt verder uitgebouwd voor alle 
voorzieningen. 
 
LOVER 
Een toepassing ter ondersteuning van het lokaal sociaal beleid (inzake kinderopvang). De concrete 
plannen worden vanuit deze toepassing rechtstreeks gepublished op de website. 
Deze toepassing zal in 2008 hergebruikt worden binnen Welzijn en Samenleving. 
Informatisering Centra voor Kinderzorg en Gezinsondersteuning / Vertrouwenscentra 
Kindermishandeling: ter ondersteuning van de werking van deze sectoren wordt vanuit Kind en 
Gezin een centrale webtoepassing gerealiseerd, aangeboden en ondersteund. 
Informatisering consultatiebureaus voor het jonge kind 
De consultatiebureau’s van K&G werden geïnformatiseerd zodat het aanbieden van toepassingen 
ter ondersteuning van de dienstverlening aldaar kunnen aangeboden (bv. groeicurven en 
afsprakenmodule) en verder uitgebouwd worden. 
Extranet voor CB-artsen 
Een beveiligde website met alle informatie voor de ondersteuning van de werking van de CB-
artsen, consulteerbaar van thuis of vanop het (geïnformatiseerde) consultatiebureau. 
eRIK@ 
Elektronische raad en info van Kind en Gezin aan ouders, voorzieningen en andere 
geïnteresserden via elektronische nieuwsbrieven. 
Adoptie 
Toepassing ter ondersteuning van de trajectbegeleiders van de kandidaat adoptanten. 
Gemeentelijke Kindrapporten 
Met de Gemeentelijke kindrapporten wil Kind en Gezin de gegevens die het verzamelt online via 
de website ter beschikking stellen van de lokale besturen en andere geïnteresseerden. Sinds 1999 
worden de gegevens van kinderen die wonen in Vlaanderen verzameld in de ‘Ikaros-databank’. 
Gegevens over de kinderopvangvoorzieningen worden verzameld in de ‘Osiris-databank’. 
K&G-lijn 
Gehoor- en visusscreening voor jonge kinderen. 
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3. Voorgaande projecten worden gefinancierd vanuit de werkingsmiddelen van Kind en Gezin. 

Binnen de bijkomende financiering vanuit het WVG-investeringsplan, is beslist voor 2007: 
- project Informatisering Centra voor Kinderzorg en Gezinsondersteuning: 327.000 euro; 
- project Elektronisch Dossierbeheer voor de Diensten voor Opvanggezinnen: 208.000 euro. 
Voor 2008 zijn volgende projecten ingediend voor het WVG-investeringsplan: 
- project Automatisering Vertrouwenscentra Kindermishandeling: 300.000 euro; 
- project dynamische rapportering Gemeentelijke Kindrapporten: 85.000 euro; 
- project verderzetting elektronisch dossier voorzieningen: 140.000 euro. 

 
Binnen Kind en Gezin werd dit als werkpunt opgenomen binnen het ICT-beleidsplan 2008-2011. In 
het kader van de uniformisering van technologie, zal verder gewerkt worden aan de standaardisering 
van de ontwikkelingstechno 
 
Antwoord Vlaams minister Van Mechelen 
Financiën en begroting 
 
1. In navolging van de beslissing van de Vlaamse regering van 24 mei 2002 werd binnen de 

cluster Vlaamse en lokale fiscaliteit reeds in de vorige legislatuur het startschot gegeven voor 
de realisatie van een aantal belangrijke interactieve e-governmentprojecten.   
Gelet op het belang van een sterk geautomatiseerd backofficeproces voor het welslagen van 
een succesvolle e-governmentapplicatie werd binnen de clusterstuurgroep beslist de 
geviseerde projecten te centraliseren rond de inning van de onroerende voorheffing. Op dat 
ogenblik was dit namelijk quasi de enige Vlaamse belasting waar het achterliggend 
administratief proces terzake zich reeds in een vergevorderd stadium van automatisering 
bevond. 
Met CIPAL, dat toen reeds instond voor de administratieve inning van de onroerende 
voorheffing en de informatica-ondersteuning terzake, werd een projectplan uitgewerkt voor 
volgende twee webservices: 

• Simulatie berekening onroerende voorheffing; 
• Indienen en opvolgen bezwaarschrift tegen aanslagbiljet onroerende voorheffing. 

Deze webservices werden ondergebracht op volgende url:  
http://www. onroerendevoorheffing.be. Gelet op het succes van deze webservices enerzijds, en 
de intentie van de toenmalige Vlaamse regering anderzijds om het e-governmentverhaal in 
Vlaanderen verder vorm te geven, werd eind 2003 het startschot gegeven voor de 
ontwikkeling van een aantal nieuwe webservices en voor de verdere verfijning van de 
bestaande webapplicaties. 
Meer bepaald gaat het om volgende projecten: 

• Het mogelijk maken dat het indienen van een bezwaar volledig online kan gebeuren; 
• Verder uitbreiden van de module ‘statusopvolging van het bezwaardossier’ door een 

meer uitgebreide historiek van het bezwaardossier ter informatie aan te bieden; 
• Het nieuw te ontwikkelen project e-notificaties dat toelaat dat de fiscale kennisgeving 

van de notaris met betrekking tot de overdracht van een onroerend goed alsook het 
antwoord van de Vlaamse belastingadministratie volledig online verloopt; 

• Het mogelijk maken dat iedere belastingplichtige onroerende voorheffing én de 
Vlaamse Belastinglijn via een onlinetoepassing de historiek en stand van zaken in zijn 
belastingdossier kan opvragen.  

 
Wegens de gevoeligheid van de vrijgegeven informatie, is van bij het begin veel aandacht 
gegaan naar de beveiliging van de toepassing. In de allereerste fase werd gebruik gemaakt van 
een combinatie van unieke nummers (kohierartikelnummer en rijksregisternummer). Al in de 
tweede fase werd de beveiliging verstrengd, door de ingebruikname van het ‘token’. In de loop 
van 2006 werd het nodige gedaan om de verschillende modules eveneens toegankelijk te 
maken via de elektronische identiteitskaart.   
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In 2006 werd ook de eerste fase van de e-notificaties als erg positief geëvalueerd. Met deze e-
notificaties werd dan ook een duidelijke winwinsituatie gecreëerd die binnen de overheid als 
voorbeeld diende. Omdat de evaluatie zo positief was, werd in 2006 beslist twee verdere 
doelstellingen na te streven: 

• Verfijning van de reeds bestaande elektronische notificatieprocedure en de 
automatisatie van het verdere verloop ervan; 

• Afstemming van diverse regelgeving op elkaar. 
In 2008 wordt vervolgens werk gemaakt van het eenvormig maken van de procedures op het 
gebied van sociale en fiscale materie. 

 
Parallel met deze ontwikkelingen, werd ook een informatieve website over andere Vlaamse 
belastingen dan onroerende voorheffing verder uitgewerkt:  
http://www.vlaanderen.be/belastingen. 

 
De toegevoegde waarde voor de gebruiker van deze toepassingen staat vast: hij kan op elk 
moment van de dag de status van zijn dossier opvragen, of nagaan hoeveel onroerende 
voorheffing hij voor een welbepaald bebouwd of onbebouwd perceel verschuldigd is. 
 
Kortom, zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger hierboven kan lezen, heb ik in de 
afgelopen legislatuur niet alleen het eerder ingeslagen pad verder bewandeld, maar is er door 
mijn administratie ook een verdere uitdieping van de reeds lopende projecten geweest. 

 
Naast deze verdere uitdieping, heb ik er binnen deze legislatuur bovendien voor gezorgd om 
ook nieuwe projecten op te starten en uit te werken:   

• Het Vlaams Fiscaal Platform. Aan deze toepassing die vanaf 1 januari 2009 de huidige 
internettoepassingen op www.onroerendevoorheffing.be zal vervangen, is reeds meerdere 
jaren gewerkt. In tegenstelling tot de bestaande toepassingen voor onroerende 
voorheffing, betekent de implementatie van het Vlaams Fiscaal Platform immers de 
ingebruikname van een generiek platform, waarop alle huidige én toekomstige 
Vlaamse belastingen moeten samenkomen in een nieuwe belastingportaal voor 
Vlaanderen. Op 1 januari 2009 wordt deze vernieuwde internettoepassing ter 
beschikking gesteld aan burgers en bedrijven. Verder in 2009 wordt de site uitgebreid 
met bijkomende functionaliteiten en toepassingen voor specifieke doelgroepen zoals 
notarissen, gerechtsdeurwaarders en gemeenten. Het belastingportaal Vlaanderen 
wordt vanaf 2009 de grote internettoegangspoort waarlangs men als Vlaamse 
ingezetene zijn weg kan vinden doorheen het fiscale landschap. Zoals het VFP een 
generiek belastingplatform is, zal ook het nieuwe belastingportaal als uitvloeisel ervan 
generiek zijn.   

• Elektronische verwerking van attesten vrijstelling successierechten. Artikel 60bis en 
artikel 55ter van het Wetboek Successierechten voorzien respectievelijk in een 
vrijstelling voor familiale ondernemingen en familiale vennootschappen en in een 
vrijstelling voor gronden gelegen in het VEN. Om van deze vrijstellingen te kunnen 
genieten, richt de belastingplichtige een aanvraag tot de Vlaamse Belastingdienst, die 
dan controleert of aan de voorwaarden voor vrijstelling voldaan is en aansluitend al 
dan niet een attest aflevert aan de belastingplichtige en aan de federale ontvanger.  Om 
de burger een snelle dienstverlening te kunnen garanderen, is het van primordiaal 
belang om hem te wijzen op eventuele ontbrekende documenten, en op de 
onvolledigheid van de aanvraag. Vandaag dient de belastingplichtige deze aanvragen 
schriftelijk en aangetekend in. In het licht van administratieve lastenverlaging, werd 
een nieuwe webtoepassing opgemaakt, waarop de burger zijn aanvraag online kan 
indienen. Bovendien wordt in een statuscontrole voorzien. De administratie zal 
vervolgens het dossier volledig elektronisch kunnen afhandelen. Deze toepassing zal - 
indien alles verloopt zoals voorzien - in de loop van 2009 operationeel worden. 
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Ten slotte is mijn administratie zowel in 2006 als in 2007 nagegaan welke opportuniteiten 
digitale televisie inzake e-government zou kunnen bieden. Zowel de aard van de materie 
(fiscaliteit), als de wijze en mate waarop digitale televisie op dat moment was ontwikkeld, 
heeft ertoe geleid dat dit spoor niet verder is bewandeld. Vanzelfsprekend blijven mijn 
diensten de verschillende moderne technologieën wel opvolgen. Zo wordt het Vlaams Fiscaal 
Platform ontwikkeld met open technologie, die ook raadpleging via digitale televisie of 
mobiele toestellen mogelijk moet maken. 

 
1. Zoals beschreven in het antwoord op de eerste vraag, bestaan er binnen de cluster Vlaamse 

fiscaliteit reeds enkele jaren een aantal belangrijke e-governmenttoepassingen .  Deze zijn 
opgebouwd rond de onroerende voorheffing, en richten zich tot zowel de burger als notarissen. 
Daarnaast moet het duidelijk zijn dat er de afgelopen jaren heel wat is geïnvesteerd in de 
analyse en ontwikkeling van het Vlaams Fiscaal Platform. De resultaten hiervan zullen, net als 
voor de toepassing rond successierechten, vanaf 2009 zichtbaar worden.   

 
2. Wat betreft de e-governmenttoepassingen, is van meet af aan een uitgebreid monitoring-

systeem uitgewerkt. Dit gaat vooral na, hoe vaak een bepaalde module wordt gebruikt. 
Bovendien wordt een uitsplitsing gemaakt tussen gebruik door de burger of door 
personeelsleden van de Vlaamse Belastinglijn. Op die manier wordt een zo goed mogelijk 
zicht gekregen op wie de informatie opzoekt, en hoe dit gebeurt.  
Analyse van de cijfers maakt duidelijk, dat de toepassingen steeds meer gebruikt worden, 
rechtstreeks door de burger. Via onderstaande tabel wil ik de volksvertegenwoordiger meer 
informatie geven op een overzichtelijke wijze: 
 

Jaar Opvraging 
algemene 

info 

Uitgevoerde 
simulaties 

Belastingdossier Opvraging status 
bezwaardossier 

Ontvangen 
bezwaren 

2003 
(va. 
juli) 

9301 4592 3264 962

2004 29544 15073 12817 442
2005 29970 30666 (va. juli)    1425 5354 472
2006 30535 33084 2529 4676 544
2007 30120 39896 3033 4640 610
2008 
(t/m 
juni) 

19003 16888 1913 1672 265

 
Meer algemeen kan van het aantal bezoekers van de website www.onroerendevoorheffing.be 
waarop zich de verschillende toepassingen bevinden, maar waar ook informatie met 
betrekking tot onroerende voorheffing gegeven wordt, het volgende gezegd worden: 
Eerste jaarhelft 2008    64099 
2007 118556 
2006 106609 

 
Wat betreft het aantal ontvangen bezwaren per kalenderjaar via de website in verhouding tot 
het totaal aantal bezwaren per kalenderjaar inzake onroerende voorheffing, bedroeg dit in 
2007 3,44 %, waar het in de eerste jaarhelft van 2008 4,64 % bedraagt.   

 
Wat e-notificaties betreft tenslotte, zijn volgende kencijfers beschikbaar: 
 

Jaar Automatische 
E-not 

Niet-automat. 
e-not 

Totaal e-not Manuele 
notificaties 

Totaal 
notifcaties 
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2004 1620 530 2150 Geen cijfers 
beschikbaar 

2005 61499 17586 79355 119666 199021
2006 106461 25703 132164 80564 212728
2007 156309 9492 165801 37859 203660
2008     
(tem 
30/06) 

96444 1199 97643 12862 110505

 
Daarbij volgende verduidelijking: 

• Automatische e-notificaties: proces gebeurt volledig automatisch; 
• Niet-automatische e-notificaties: bijkomende opzoekingen zijn nodig om de notificatie 

te kunnen verwerken; 
• Manuele notificaties: notificaties die nog per brief binnenkomen. 

 
Keer op keer geven de cijfers aan dat de investeringen in e-government terecht waren, en 
tegemoetkomen aan een nood. Dit is uiteraard een aanmoediging voor verdere stappen inzake 
e-government.  Bovendien wil ik er de Vlaamse volksvertegenwoordiger op wijzen, dat het 
terzake gaat om een en-én-verhaal: de e-governmentprojecten hebben de bestaande procedures 
niet vervangen, maar wel aangevuld. Wél heeft e-government ervoor kunnen zorgen dat 
dossiers ook sneller kunnen worden afgehandeld en beter gemonitord. Ook dit is dus positief 
voor de klant. 

 
3. Het is zeer moeilijk een exacte berekening te kunnen geven van alle uitgaven inzake e-

government, waarin zowel onderzoek als de eventuele ontwikkeling van toepassingen zijn 
opgenomen. Niettemin kan in grootteorde gesteld worden dat volgende uitgaven gemaakt zijn: 

• Ontwikkeling fase 1 webtoepassing inzake onroerende voorheffing: € 489 070,00; 
• Evolutief onderhoud en verdere aanpassingen aan webtoepassingen inzake onroerende 

voorheffing (2004 t.e.m. 2008): € 1 675 934,70; 
• Ontwikkeling webtoepassing inzake e-notificaties: € 75 000,00; 
• Ontwikkeling webtoepassing inzake successierechten: € 212 544,93 waarvan ten laste 

van CORVE: € 49784,47. 
 
 Ruimtelijke ordening 
 
1. E-goverment is structureel verankerd binnen het beleidsdomein Ruimtelijke Ordening, 

Woonbeleid en Onroerend Erfgoed (RWO). Sinds verscheidene jaren staan er verschillende 
websites ter beschikking van alle belanghebbenden met informatie die door het beleidsdomein 
wordt beheerd. Ik denk hierbij in het bijzonder aan de websites ‘Ruimtelijke ordening in 
Vlaanderen’, ‘Bouwen en Wonen’ en deze over ‘Onroerend Erfgoed’. Deze websites worden 
permanent onderhouden en vernieuwd, waardoor een permanente ondersteuning van gemeenten, 
burgers en andere belanghebbenden wordt verzekerd. 

 
Ik heb tijdens deze legislatuur ook in het bijzonder aandacht gehad voor het opzetten van een 
aantal VIP-projecten, en dit in samenwerking met de Coördinatiecel Vlaams e-government 
(CORVE). Het VIP programma heeft de bedoeling om projecten die bijdragen tot een 
klantvriendelijke, elektronische én vereenvoudigde overheid inhoudelijk en financieel te 
ondersteunen. In het bijzonder werd dankzij deze projecten de ontwikkeling gerealiseerd van 
geGIS, een generieke applicatie die aan alle Vlaamse overheden toelaat om geografische gegevens 
snel en efficiënt uit te wisselen, te visualiseren als actueel te houden. Tevens werden recent twee 
projecten opgestat die op termijn moeten toelaten om enerzijds bouwaanvragen digitaal in te 
dienen, als anderzijds om ruimtelijke informatie snel uit te wisselen via een generiek systeem van 
zogenaamde webservices. 
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Tijdens deze legislatuur werd de website www.bouwenenwonen.be verder uitgebouwd. Deze website 
geeft ruime informatie aan particulieren en andere belanghebbenden over diverse 
tegemoetkomingen aan burgers waneer zij een woning bouwen, kopen, verbouwen, huren. In de 
loop van de legislatuur werd de site verder ontwikkeld met de module "premiezoeker", die de 
burgers toelaat om op een interactieve manier op te zoeken welke premies zij kunnen aanvragen. 
Een volledig overzicht van alle beschikbare premies wordt aan de burger aangeboden. Daarnaast 
wordt er actueel eveneens gewerkt aan het ontwikkelen van de applicatie PCS (Personal Civil 
Servant of Persoonlijke Ambtenaar (PA) of robotambtenaar = een formulierengenerator die toelaat 
om snel juiste informatie op maat aan te leveren). Via PCS moet het mogelijk worden voor de 
burger om on-line een aanvraag om een tegemoetkoming in te dienen.     

 
2. Als eerste geGIS-applicatie zal vanaf 1 september worden gestart met een loket ten behoeve van 

gemeentelijke ambtenaren voor het aanleveren van het gemeentelijk ‘Register van Onbebouwde 
Percelen’. Met dit nieuwe instrument biedt de Vlaamse overheid bijkomende ondersteuning aan de 
gemeenten bij de opmaak van de broodnodige registers van onbebouwde percelen. Zij worden 
extra begeleid in hun streven naar ontvoogding. 
Nu al wordt op korte termijn een geoloket met informatie over de ‘Atlas van de 
woonuitbreidingsgebieden’ in het vooruitzicht gesteld. Via geGIS werd namelijk een proefloket 
opgezet dat moet toelaten om de huidige statistische webpagina’s op korte termijn te vervangen. 
Ik zal de nodige stappen zetten en heb al de nodige budgetten voorzien om geGIS op termijn 
verder uit te bouwen tot een referentie-instrument inzake geografische informatie voor het 
beleidsdomein RWO. 

 
Het VIP-project ‘digitale bouwaanvraag’ werd in 2007 opgestart. Actueel wordt de nodige 
technische en functionele analyse van een eerste basisversie uitgevoerd. Het is de bedoeling dat 
deze eerste basisapplicatie eind 2009 zal functioneren. 

 
Het VIP-project inzake ‘webservices’ werd pas medio 2008 goedgekeurd. Na het zomerreces 
starten de eerste werkvergaderingen. 

 
Premiezoeker en de website ‘Bouwen en Wonen’ worden frequent geconsulteerd. Het gemiddeld 
aantal bezoekers per dag bedraagt 1.628, het gemiddeld aantal bezoekers per maand bedraagt 
49.554 en het totaal aantal bezoekers in de periode van september 2007 tot juli 2008 bedraagt 
545.099. 
Premiezoeker en PA kunnen maar volledig tot hun recht komen als de verdere functionaliteiten 
zijn uitgebouwd. Hier zal ook in de volgende jaren de nodige aandacht aan besteed worden en 
middelen voor voorzien worden. 

 
3. Het loket ‘Register Onbebouwde Percelen’ gaat als eerste geGIS-applicatie op 1 september van 

start. In de loop van de maanden september en oktober zal deze applicatie aan gemeentelijke 
stedebouwkundige ambtenaren worden voorgesteld en zal er tijdens de vijf voorziene infodagen 
een eerste reeks discussiefora worden opgezet waar zij hun indrukken kwijt kunnen. In functie van 
deze overlegmomenten, als door een permanent contact via de gewestelijke coördinator van het 
register zal de applicatie indien nodig worden bijgestuurd. 

 
Samen met de ontwerper van de website ‘Bouwen en Wonen’, zullen in de loop van augustus en 
september alle instanties waarvan er premies op "premiezoeker" staan worden aangeschreven; om 
hen hun mening te vragen over premiezoeker, en om hun interesse en medewerking te vragen bij 
de verdere ontwikkeling van "Persoonlijke Ambtenaar" en om hen te vragen om de informatie die 
op dit ogenblik wordt aangeboden na te kijken op de accuraatheid van de gegevens. 
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4. Een deel van de geïnvesteerde middelen – in het bijzonder voor het actueel houden van websites – 
zijn vervat in de structurele werking van de organisatie, en kunnen derhalve moeilijk worden 
bepaald. E-gov is overigens geïntegreerd in de globale ICT-strategie van het beleidsdomein. 

 
Het ontwikkelen van de generieke applicatie geGIS heeft 284.955,00 Euro gekost. Voor de 
specifieke ontwikkeling van de loketten ‘Register Onbebouwde Percelen’ en ‘Atlas van de 
Woonuitbreidingsgebieden’ zal eind 2008 een bedrag van + 190.000 Euro zijn besteed. 

 
In het onderhoud en de ontwikkeling van de website ‘Bouwen en Wonen’ werd vorige 99.462,04 
euro geïnvesteerd. 

 
Antwoord Vlaams minister Van Brempt 
 
Mobiliteit: 
 
1. www.mobielvlaanderen.be 
 
Op 25 november 2004 startte de nieuwe portaalsite "Mobiel Vlaanderen". Deze site ontsluit op een 
éénvoudige en vraaggerichte manier relevante diensten en informatie over verkeer en mobiliteit in 
Vlaanderen, België en Europa. Deze site is bereikbaar op het webadres http://www.mobielvlaanderen.be.  
 
In totaal omvat deze website meer dan 1.200 webpagina's, 750 downloadbare documenten, ongeveer 
850 unieke externe links naar websites en pagina’s en meer dan 2.500 grafische bestanden. Dagelijks 
bezoeken gemiddeld meer dan 1.500 unieke bezoekers de website (gegevens Webalizer 2.01, eerste 
helft 2008).   
Meer dan 1.500 externe webpagina’s bevatten een hyperlink naar www.mobielvlaanderen.be (gegevens 
Yahoo Site Explorer, augustus 2008). Deze website staat voor het gehele beleidsdomein mobiliteit en 
openbare werken. 
 
De portaalsite kwam er nadat uit een klantenbevraging van de Vlaamse administratie in 2004 bleek dat 
er nood was aan een degelijke en klantvriendelijke portal site. Uit die bevraging bleek dat de burger 
wenst geïnformeerd te worden over openbaar vervoer, wegeninfrastructuur, de verkeersveiligheid, 
reisinformatie, verkeersreglementering en verkeerscontrole. De bedrijven verwachten van de overheid 
eerder tools en informatie voor het verbeteren van de bereikbaarheid voor hun klanten, leveranciers en 
personeel. 
De aanbieders van personenvervoer en goederenvervoer vragen voornamelijk accurate verkeers-
informatie en in de tweede plaats informatie over openbare werken. 
Bij de overheden zijn de gemeenten en de provincies de belangrijkste vragende partijen. Zij wensen 
informatie over openbare werken, het wegennetwerk en het beleid. De beleidsinformatie die zij 
wensen, kan opgesplitst worden in richtlijnen en best practices en de toegang tot mobiliteitsstudies en -
rapporten. Via deze website communiceert het departement Mobiliteit en Openbare Werken over zijn 
werkzaamheden en informeert o.a. over de opdrachten die worden gelanceerd, waarbij op snelle 
toegankelijke manier bestekken en andere info kunnen worden ter beschikking gesteld. 
Via deze website worden eveneens de nieuwste ontwikkelingen in het domein verkeer en mobiliteit 
gecommuniceerd via persberichten, nieuwsberichten en een overzicht van relevante nieuwsbrieven en 
periodieke publicaties. De Vlaamse infolijn beheert de vragen die via de website binnenkomen en 
verzorgt de opvolging om deze op de gewenste manier te beantwoorden (e-mail, telefonisch en 
begeleid surfen). Het beheer en de opvolging van de website gebeurt door een redactievergadering 
waar naast de webmaster ook vertegenwoordigers van de afdeling Beleid Mobiliteit en 
Verkeersveiligheid en de communicatiediensten van het beleidsdomein zetelen. Naast de inhoudelijke 
invulling worden in deze vergadering ook de evaluatie en de gewenste en noodzakelijke aanpassingen 
besproken. 
 
Voor de ontwikkeling en de operationalisering van de website werd 134.036,30 euro geïnvesteerd. 
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Er werd ook rekening gehouden met internetgebruikers met een visuele handicap. De aanpassingen om 
in aanmerking te komen voor het BlindSurfer-kwaliteitsmerk kostten 9.670,50 euro. Het abonnement 
voor de webhosting kost 525 euro per jaar, de inhuring van een webmaster 60.500 euro per jaar. 
 
2. Verkeersinformatie 
 
Het Verkeerscentrum is een onderdeel van het Vlaams ministerie van Mobiliteit en Openbare Werken 
en staat in voor de monitoring en het beheer van het verkeer op het snel- en gewestwegennet. Het 
Verkeerscentrum staat ook in voor de verspreiding van verkeersinformatie. Het stuurt 
verkeersinformatie via RDS-TMC (Radio Data System-Traffic Message Channel.Berichten) over files, 
incidenten en wegwerkzaamheden in Vlaanderen. Deze informatie wordt ontsloten naar de 
weggebruiker via de VRT en Q-Music, maar kan ook rechtstreeks worden ontvangen door middel van 
een TMC-decoder, mogelijkerwijs ingebouwd in een speciale autoradio of het navigatiesysteem van de 
wagen. Op basis van deze actuele informatie kan de bestuurder een alternatieve route volgen en 
daardoor verkeershinder vermijden. 
Het verkeerscentrum beschikt sinds juni 2004 over een eigen website www.verkeerscentrum.be die ook via 
de portaalsite wordt ontsloten. De verkeersinformatie wordt er automatisch en in real-time gegenereerd 
uit het centrale systeem van het Verkeerscentrum. Men krijgt op kaart of in tekstvorm weginfo, 
informatie m.b.t. wegenwerken, incidenten en de drukte van het verkeer. In het voorjaar 2005 is deze 
dienstverlening uitgebreid met ‘Spitsmail’, een mailservice waarbij de bezoeker een abonnement 
aanvraagt, waarbij deze zelf bepaalt welke informatie van welke wegen en op welk(e) tijdstip(pen) 
hij/zij wenst te ontvangen. Later werden ook live camerabeelden van de verkeerssituatie rond 
Antwerpen en Brussel aan de website toegevoegd.  
Door het Verkeerscentrum werd ook een PDA-versie van de website ontwikkeld. Deze versie draait 
momenteel op proef. Met de Standaard online werd onlangs een samenwerking aangegaan, zodat de 
verkeersinformatie ook via dit PDA-kanaal ter beschikking wordt gesteld.  
De website wordt dagelijks door bijna 15.000 unieke bezoekers geraadpleegd. Dit aantal neemt 
dagelijks gestaag toe. 
 
Het Verkeerscentrum controleert voortdurend de goede werking van de toepassingen. Als het nodig 
blijkt, wordt de capaciteit van de website verhoogd. Begin 2007 werd er via de website een 
verkeersinformatie-enquête gehouden. 3.258 mensen namen er aan deel.  De belangrijkste conclusies 
zijn: 
 
1) De vooropgestelde doelstellingen van de enquête werden bereikt. De enquête leverde een duidelijk 

beeld op van de snelweggebruikers die de website bezoeken. Er kon worden achterhaald wat de 
weggebruiker van verkeersinformatie verwacht. 

2) Zowel de website als de Spitsmailservice van het Verkeerscentrum vervult een belangrijke rol als 
pre-tripverkeersinformatiekanaal. Uit de enquête blijkt namelijk dat pre-tripinformatie effect heeft 
op het verplaatsingsgedrag van weggebruikers: veel mensen passen immers soms op basis van die 
informatie hun route of vertrektijdstip aan. 

3) Op basis van de resultaten en suggesties uit de enquête is er een toekomstig verbetertraject 
gedefinieerd. 

 
Voor de uitwerking van het concept, de ontwikkeling, de koppeling met andere computersystemen van 
het Verkeerscentrum, de nodige aanpassingen hieraan en de operationalisering van de applicatie werd 
in totaal 569.573,6 euro besteed. 
 
3. De convenantenwebsite 
 
Een specifiek onderdeel van de portaalsite (www.mobielvlaanderen.be) is opgebouwd rond de ontsluiting 
van alle informatie m.b.t. het instrument mobiliteitsconvenant. Deze website is het verzamelpunt voor 
teksten en links in verband met het mobiliteitsconvenant, gemeentelijke mobiliteitsplanning en 
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projecten/acties via modules van het mobiliteitsconvenant. Deze is in eerste instantie bedoeld voor alle 
betrokken partners. De grootste doelgroep zijn de lokale besturen.  
Omdat de doelgroep dus tot op zekere hoogte reeds ‘specialist’ is, is het bij de convenantenwebsite 
niet belangrijk om zoveel mogelijk mensen te bereiken, maar wel dat de juiste mensen de weg naar de 
website vinden en daar vlot de informatie vinden die ze nodig hebben. Deze website vervangt de 
oorspronkelijke papieren versie van het Mobiliteitshandboek en maakt dat er nog meer uitgebreide 
informatie, op een snelle manier kan ontsloten en/of geactualiseerd worden. De website beperkt zich 
ook niet alleen tot convenantgebonden informatie maar wordt aangevuld met alle 
achtergrondinformatie die in het kader van lokale mobiliteitsplanning nuttig kan zijn. De rubriek ‘wat 
is nieuw?’ geeft overzichtelijk weer wat wanneer werd aangepast en de gebruiker kan zich via een 
inschrijving op de e-mail nieuwsbrief van www.mobielvlaanderen.be op de hoogte houden van de 
aanvullingen of wijzigingen op deze website.  Momenteel wordt gewerkt aan de herschikking van de 
website zodat alle info voor gemeenten op www.mobielvlaanderen.be gebundeld zal zijn onder een 
navigatieknop gemeenten. 
 
Eind 2005 is deze website omgebouwd van een statische site naar een dynamische, databasegestuurde 
website dankzij de integratie van een ‘Content Management System (CMS)’. Dat resulteerde in een 
duidelijke verbetering van het navigatiesysteem voor de bezoeker. Maar ook ‘back-office’ kunnen de 
redacteurs nu op een vlotte en gebruiksvriendelijke manier de inhoud actualiseren of nieuwe 
informatie toevoegen zonder tussenkomst van ICT-mensen, wat leidt tot een zeer snel publicatieproces 
met beperking van mankracht. Wie zijn weg niet vindt in het navigatiemenu, kan beroep doen op de 
zoekfunctie. Uiteraard wordt er op deze pagina ook duiding en uitleg gegeven voor de toevallige 
bezoeker die niet-specialist is. 
 
Voor deze website bestaat er een uitgebreide redactieraad waarin de diverse partners van het 
mobiliteitsconvenant zijn vertegenwoordigd. Deze redactieraad wordt aangestuurd door het 
Departement Mobiliteit en Openbare Werken. Deze redactieraad houdt éénmaal per jaar een evaluatie. 
Het eigenlijke redactiewerk wordt uitbesteed en is momenteel na een algemene offertevraag gegund 
aan de NV Wolters Kluwer Belgium. Het overeenstemmend budget bedraagt jaarlijks 31.905,5 euro. 
 
4. Meldpunt fietspaden 
 
Het Meldpunt fietspaden (www.meldpuntfietspaden.be) werd gelanceerd in 2007 en biedt de mogelijkheid 
aan fietsers om abnormale toestanden te melden die een gevaar vormen voor de fietser en die een 
dringende tussenkomst van de wegbeheerder vereisen. De melding omvat 4 stappen en wordt 
automatisch doorgestuurd naar de betrokken wegbeheerder: het betreffende district van het 
Agentschap Wegen en Verkeer, of de betreffende gemeente/provincie als het om een gemeente-
/provincieweg gaat. De fietser dient niet op de hoogte te zijn van wie precies de wegbeheerder is, het 
volstaat de lokalisatie te preciseren aan de hand van een straatnaam en nummer, de melding komt op 
een geautomatiseerde manier terecht. Voorheen stuurde de fietser een klacht of opmerking per post. 
Het was niet altijd duidelijk naar waar de brief het best verzonden werd, het duurde soms lang eer de 
brief uiteindelijk bij de feitelijke wegbeheerder terecht kwam. Bij abnormale en gevaarlijke situaties is 
dergelijke doorlooptijd onaanvaardbaar. Daarnaast komt het administratieve werk dat gepaard ging bij 
de verwerking en het doorsturen van deze briefwisseling te vervallen. 
 
Begin 2008 was er een evaluatie van het meldpunt. Op basis hiervan worden momenteel een aantal 
aanpassingen aan de website uitgevoerd om deze nog gebruiksvriendelijker te maken en ook de manier 
waarop de informatie kan worden ingebracht uit te breiden, bijvoorbeeld het meesturen van foto’s zal 
mogelijk zijn. 
 
Voor de uitwerking van het concept, de ontwikkeling en operationalisering van de applicatie werd in 
totaal 60.833,96 euro besteed. De jaarlijkse onderhoudskosten samen met de kleinere aanpassingen 
zijn goed voor een bedrag van 29.814,40 euro.  
 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -95- 
 
 

 

5. www.delijn.be 
 
Ook De Lijn heeft een eigen website ontwikkeld. Via deze weg wordt alle informatie ontsloten m.b.t. 
de vervoersmaatschappij zelf en haar dienstverlening. In de website is er ook een routeplanner 
geïntegreerd waarbij de reiziger een reisvoorstel krijgt voor het gehele traject, rekeninghoudend met 
overstap- en vertrektijden en met alle openbaar vervoermiddelen, ook van andere vervoers-
maatschappijen. In 2006 werd bij gebruikers van de toenmalige website en routeplanner van De Lijn 
een usability-onderzoek uitgevoerd. De resultaten van dit onderzoek werden als basis gebruikt voor 
het ontwerp en bouw van een nieuwe website, met aangepaste routeplanner-functionaliteit. 
 
De nieuwe website www.delijn.be werd gelanceerd in september 2007. Sinds de lancering van de nieuwe 
website is het aantal bezoekers van www.delijn.be toegenomen met 25%. Dit draagt bij tot de strategische 
doelstelling van De Lijn om de informatie en communicatie naar reizigers toe te verbeteren. De 
nieuwe website werd gekoppeld aan de introductie van een ‘Content Management-systeem’ (CMS), 
wat het beheer van de informatie van de website op een vlottere en vooral snellere manier mogelijk 
maakt. 
 
De kost van dit project, inclusief de introductie van het CMS-systeem, bedroeg 110.000 euro.  
 
6.On-line aankoop abonnementen van De Lijn 
 
Sinds oktober 2007 biedt De Lijn de mogelijkheid aan haar klanten om online een abonnement te 
bestellen via www.delijn.be. Via de EID-kaart, en een elektronische kaartlezer, kan de klant zich kenbaar 
maken in het systeem. Door deze elektronische identificatie is het mogelijk om de juiste vorm van 
abonnementen aan alle gezinsleden van de aanvrager aan te bieden, en dit aan de beste prijs. Zo wordt 
in het systeem rekening gehouden met de Gezinskorting voor Buzzy Pazzen, en met de 
derdebetalerkorting voor inwoners van gemeenten die een derdebetalersysteem met De Lijn hebben 
afgesloten. 
 
Voor dit project werd intens samengewerkt met de Coördinatiecel Vlaams E-Government (CORVE), 
gebruik makend van hun MAGDA-platform. Dit maakte het mogelijk om, via elektronische 
identificatie met de EID-kaart, de gezinssituatie van de klant te raadplegen in de Kruispuntbank van de 
Sociale Zekerheid. Op basis van de gezinssituatie kan het juiste abonnement, aan de juiste prijs 
worden aangeboden. 
 
De online mogelijkheid heeft als effect dat klanten niet langer kopies van de identiteitskaart en andere 
attesten dienen aan te leveren aan De Lijn. Door de link met de Kruispuntbank van de Sociale 
Zekerheid kan De Lijn elektronisch leeftijd, adres, … van de aanvrager nagaan. Dit voordeel leidt tot 
succes: tot en met 4 augustus 2008 waren reeds 1.524 abonnementen verkocht via het online kanaal. 
 
Dit e-gov initiatief werd ingediend als een Vlaams Integratie Project (VIP-project).  Het werd 
goedgekeurd door de Minister van Bestuurszaken Geert Bourgeois op 21 december 2006, waarbij een 
subsidie van 96.000 euro werd voorzien. De uitwerking van het project werd medegefinancierd door 
deze subsidie. 
 
7. Het e-loket van De Lijn 
 
In navolging van het succes van de online verkoop van abonnementen, en op basis van 
onderzoeksresultaten, heeft De Lijn recent (sinds 22 juli 2008) een pilootproject gelanceerd inzake 
online verkoop van magnetische vervoerbewijzen (biljetten, rittenkaarten, dagpassen, …). 
 
Hiervoor werkt De Lijn samen met De Post, die reeds sinds drie jaar een ‘eShop’ online heeft. 
Reizigers kunnen via de websites van De Lijn en De Post vervoerbewijzen bestellen en betalen, die de 
volgende dag samen met de postbedeling worden afgeleverd. 
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Het betreft hier een pilootproject dat wordt gepland voor een periode van 6 maanden. Op basis van een 
aantal criteria, zoals omzet, aantal gebruikers, gemiddelde aankoop, klantentevredenheid, impact op de 
afbouw van verkoop bij de chauffeur, enz., zal na afloop van het pilootproject de verdere strategie 
inzake online verkoop bij De Lijn worden bepaald. 
De ontwikkeling van dit project kende geen investerings- of opstartkosten. Met De Post werd 
onderhandeld dat een commissie wordt betaald op de gerealiseerde omzet. Hierdoor wordt het 
‘financieel’ risico van dit pilootproject gedragen door zowel De Post als De Lijn. 
 
Sociale Economie: 
 
De verschillende entiteiten binnen het beleidsdomein WSE zetten sterk in op een e-governementbeleid 
dat moet bijdragen tot een betere dienstverlening en een verhoging van de efficiëntie en effectiviteit 
van het gevoerde beleid. 
 
Vlaams ministerie voor Werk en Sociale Economie (Departement WSE en Vlaams 
Subsidieagentschap WSE) 
 
1. Initiatieven genomen door het Departement WSE en Vlaams Subsidieagentschap WSE sinds het 

begin van de legislatuur 
 

Het Departement WSE en het Vlaams subsidieagentschap WSE zetten hoog in op het verbeteren 
van haar dienstverlening naar al haar klanten, zowel burgers als bedrijven. Hiervoor werd in 2007 
een ICT-investeringsplan opgesteld tot 2010 met volgende doelstellingen: 

 
• Dienstverlening verbeteren naar de verschillende klanten van het Agentschap en 

Departement 
• Administratieve lasten doen dalen voor de klanten.  
• Interne beheerslast verminderen.  
• Interactieve beleidsontwikkeling, kennisopbouw en kennisdeling ondersteunen.   
• Beleidsinformatie beter ontsluiten  

 
De uitvoering van het ICT-investeringsprogramma is eind 2007 opgestart waardoor de meeste 
projecten nog in de analyse en ontwikkelfase zitten. De eerste grote resultaten zullen pas in 2009 
zichtbaar zijn. 
 
Er werden een aantal prioritaire projecten naar voor geschoven die alvast in 2008 en 2009 moeten 
gerealiseerd worden. 
 
Werk.be, portaal voor werk en sociale economie in Vlaanderen 
 
De uitbouw van Werk.be tot startpunt, portaal, oor alles wat met Werk en Sociale Economie in 
Vlaanderen te maken heeft wordt gefaseerd uitgerold. In een eerste fase, die op 26 mei 2008 
online is gegaan, bevat Werk.be een overzicht van maatregelen en informatie over Werk en 
Sociale Economie naast een omstandig gedeelte cijfers en beleidsinformatie. Ook beschikt de 
burger nu over een kanaal om een melding te doen over arbeidsgerelateerde discriminatie. De 
tweede fase, waarbij er ook transacties van burgers en bedrijven via de website mogelijk zijn 
(onder andere een aanvraag voor een aanmoedingspremie, diversiteitsplannen,…) en de WSE-
medewerkers, in concreto de inspecteurs en een deel van de dossierbehandelaars via werk.be 
zullen werken, is gepland in de loop van 2009. 
 
Aanmoedigingspremies online 
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Binnen het Vlaams subsidieagentschap WSE wordt prioritair aandacht besteed aan de maatregel 
aanmoedigingspremies (50.000 dossiers op jaarbasis). Tegen begin 2009 zal de werknemer de 
mogelijkheid hebben om zijn aanvraag online in te dienen (via de portaalsite werk.be). Tot nu toe 
kan dit enkel via een papieren aanvraag  per post. De identificatie van de werknemer zal gebeuren 
op basis van het rijksregisternummer, de identificatie van de werkgever op basis van het 
ondernemingsnummer. De aanvrager zal dus zelf minder gegevens moeten invullen wat voor 
minder fouten zorgt.  Kortom: een duidelijke verbetering wat betreft het efficiënt uitvoeren van de 
maatregel. 
 
Elektronische oproepen en prestatiestaten tewerkstellingsprogramma’s 
 
Een tweede groot verbetertraject binnen het Vlaams subsidieagentschap WSE betreft de 
oproepen, de opvolging en het beheer van elektronische prestatiestaten binnen de afdeling 
Tewerkstelling en Sociale Economie. Maatregelen waarbij oproepen en prestatiestaten een 
belangrijk deel uitmaken van de subsidieprocessen zijn: sociale werkplaatsen, beschutte 
werkplaatsen, arbeidszorg, Lokale Diensteneconomie, Invoegbedrijven, Wep-plus, Gesco’s, 
DAC. 

 
Oproepen i.k.v. Sociale Economie en klassieke tewerkstellingsprogramma’s 
 
De oproepen worden nu op de website gepubliceerd. De aanvraagformulieren kunnen daar 
gedownload worden en moeten daarna ingevuld en per post naar het Vlaams subsidieagentschap 
WSE  opgestuurd te worden. Aangezien men wil komen tot één loket voor het aanvragen, de 
behandeling en de subsidiëring van de projecten zullen zowel de Vlaamse als Europese middelen 
worden beheerd binnen het Vlaams subsidieagentschap WSE 
 
Het Vlaams subsidieagentschap WSE zal voor de publicatie en de afhandeling van de oproepen 
gebruik maken van de nieuwe ESF applicatie, die recent is ontwikkeld voor dergelijke 
aanvraagprocessen. Deze werkwijze betekent een win/win situatie. Voor het ESF-agentschap is er 
een duidelijke administratieve vereenvoudiging aangezien zij nog maar één promotor dienen te 
beheren, en het VSA dient zelf geen nieuwe toepassing te ontwikkelen. Op termijn zal er een 
integratie voorzien worden tussen de ESF- formulieren en het WS10-platform.  
 
Opvolging en beheer elektronische prestatiestaten i.k.v. Sociale Economie, beschutte 
werkplaatsen en klassieke tewerkstellingsprogramma’s 
 
Voor zover de toekenning van specifieke subsidies afhankelijk is van informatie omtrent de 
effectieve of gelijkgestelde prestaties van de betrokken werknemers en/of van het loon dat zij 
ontvangen hebben, gebeuren de aangiften bij het VSAWSE via periodiek op te sturen 
prestatiestaten. In kader van de subsidiëring van de beschutte werkplaatsen worden de 
prestatiestaten tot nu toe op een nogal omslachtige wijze verstuurd via mail; in kader van andere 
maatregelen gebeurt de aangifte nog geheel via papier (verstuurd per post). 
  
Onder het portaal www.werk.be zal er een webtoepassing ontwikkeld worden die toelaat 
prestatiestaten in elektronisch formaat op te laden, of desgewenst deze via de grafische interface 
van de webtoepassing manueel in te geven. 
 
Wat de beschutte werkplaatsen betreft zullen in een eerste fase (tegen april 2009) de 
prestatiestaten via deze online webapplicatie geautomatiseerd doorgegeven kunnen worden aan 
de huidige BackOffice. In een latere fase zullen deze aangiften afgebouwd worden naarmate er 
meer gegevensdeling mogelijk is met andere (voornamelijk federale) databanken (zoals bvb. 
DMFA). 
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De prestatiestaten in kader van Sociale Economie en de (klassieke) Tewerkstellingsprogramma’s 
zullen vanaf medio 2009 voor het eerst op een elektronische wijze naar het VSA kunnen 
opgestuurd worden via dezelfde online webtoepassing. Ook deze prestatiestaten zullen 
doorgestuurd worden naar de bestaande BackOffice in beheer bij een sociaal secretariaat, dat 
daarna de berekeningen uitvoert. Op termijn zullen ook deze aangiften afgebouwd worden 
naarmate er meer gegevensdeling mogelijk is met federale gegevensdatabanken. 
 
Elektronisch inspectiedossier 
 
Het Elektronisch inspectiedossier is een zeer ambitieus project om enerzijds de werking van de 
inspectiediensten op een gedegen wijze te ondersteunen met een goede informatica-oplossing en 
anderzijds om een maximale ontsluiting van verschillende databanken voor de inspecteurs te 
verkrijgen. Het gaat onder andere over het rijksregister, Dimona en Limosa en Dolsis (regionale 
versie van Genisis) 
 
De kern van de nieuwe e-gov webapplicatie bestaat uit een dossieropvolgings en –
documentbeheersysteem dat de volledige workflow die een dossier binnen Inspectie doorloopt 
ondersteunt. 
 
Tijdens een dergelijk dossierverloop worden op verschillende momenten en door verschillende 
personen documenten geproduceerd: briefwisseling, verslaggeving, bijlages bij de verslaggeving, 
documentatie, … Deze documenten moeten online, mogelijks voorzien van een digitale 
handtekening, in eerste instantie kunnen bijgehouden worden en online geraadpleegd door zij die 
hiertoe toegang krijgen, en later eventueel ook in digitale vorm aan bepaalde instanties 
overgemaakt worden. 
 
Tijdens het dossierverloop kan een dossier tevens gevoed moeten worden met data van buitenaf. 
Het kan hierbij bvb. gaan over gegevens die beschikbaar zijn in de ESF-applicatie op het ESF-
agentschap en die de inspecteur nodig heeft om zijn controle uit te voeren. 
 
Daarnaast wordt de elektronische ontsluiting van authentieke bronnen centraal gesteld. 
Momenteel heeft Inspectie WSE enkel een beperkte toegang tot het rijksregister en KBO (ook 
VKBO). Voor een goede uitoefening van hun functie, dienen de inspecteurs bijkomend toegang te 
verkrijgen tot o.a. Dimona, Dolsis, Limosa, …  Hiertoe wordt in september 2008 een 
machtigingsaanvraag ingediend. Tegen het einde van 2008 kan de ontsluiting van deze 
toegangen, op basis van de machtigingen gerealiseerd worden voor de sociaalrechterlijke 
inspecteurs.  
 
Uit het dossieropvolgingssysteem moeten tevens rapporten kunnen worden getrokken. Het gaat 
hierbij enerzijds om rapporten ter voeding van een jaarverslag (of kwartaalverslag), bij specifieke 
vragen, bij parlementaire vragen over de controles van een bepaald aspect in een bepaalde materie 
(bvb. controles met betrekking tot arbeidskaarten knelpuntberoep in de materie migratie), … 
 
Anderzijds gaat het om opvolgingsrapporten voor de interne werking van de dienst. Tot slot 
dienen tevens rapporten te worden getrokken uit gegevens waarvan inspectie geen eigenaar is 
voor gebruik in onder andere risco-analyse. 

 
2. Resultaten van de genomen initiatieven. 
 

De e-govprojecten binnen zowel het departement WSE als het agentschap WSE zitten nog in 
opstartfase. Enkel werk.be is momenteel online, tesamen met de front office 
tewerkstellingsmaatregelen en trekt een 30.000 bezoekers op maandbasis.  De 
aanmoedigingspremies online zullen pas tegen 1 januari 2009 beschikbaar zijn, de andere 
processen zullen in 2009 en 2010 verder geïnformatiseerd worden. 
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3. Evaluatie van de concrete resultaten op het terrein 
 

Er is nog geen evaluatie van de concrete resultaten op het terrein gebeurd.  
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 

In kader van het ICT-investeringsplan werden er voor 2008 extra kredieten bekomen. Voor de 
uitrol van het WS10-programma wordt 4,2 miljoen euro voorzien. Voor 2009 wordt uitgegaan 
van een investering van 3,4 miljoen euro. Dit bedrag dekt meer dan alleen de e-govinspanningen 
binnen het WS10 programma. Ondermeer de hardware en softwareontwikkeling zijn in dit 
investeringsbedrag mee opgenomen. 

 
Gelijke Kansen: 
 
1. Allereerst beschikt Gelijke Kansen in Vlaanderen sinds maart 2008 over een volledig vernieuwd 

subportaal: www.gelijkekansen.be. Bij de keuze van de structuur en lay-out van deze website heeft 
vooral de toegankelijkheid, bereikbaarheid en verstaanbaarheid naar burgers met een beperking 
toe een belangrijke rol gespeeld. Dit vertaalt zich dan ook in het behalen van het Anysurfer plus-
label in mei 2008. Alle beschikbare info met betrekking tot Gelijke Kansen in Vlaanderen staat 
digitaal ter beschikking van alle geïnteresseerden op deze website; brochures kunnen via het 
centrale bestelloket opgevraagd worden. Daarnaast kunnen burgers met een beperking terecht op 
www.toevla.be indien ze informatie zoeken m.b.t. de toegankelijkheid van verschillende types 
accommodatie, zoals gemeentehuizen, scholen, verblijfsaccommodaties, musea, culturele centra, 
sportcentra, …De informatie op deze site werd en wordt tijdens deze legislatuur verder aangevuld 
dankzij de screenings die door de vier gespecialiseerde provinciale adviesbureaus toegankelijkheid 
continu worden uitgevoerd. Uiteraard beschikt ook deze site over het Anysurfer-label. 

 
2. Het is niet mogelijk resultaten te geven voor wat betreft het vernieuwde subportaal, aangezien de 

website niet met een teller uitgerust is. Er worden evenmin gegevens bijgehouden, die toelaten het 
totaal aantal opgevraagde publicaties bij Gelijke Kansen in Vlaanderen te berekenen.  
 
Wat www.toevla.be betreft waren er sinds begin dit jaar reeds 5.957 bezoekers.  

 
3. Nihil. 
 
4. De ontwikkeling van een vernieuwde website voor ‘Gelijke Kansen in Vlaanderen’ heeft in totaal 

2.795,10€ gekost.  
 
5. Het beheren van de Toevla-databank kost de overheid jaarlijks 48.000€. 
 
Antwoord viceminister-president Vandenbroucke 
 
Onderwijs en Vorming 
 
Sinds de reorganisatie van de Vlaamse overheid door de operatie Beter Bestuur Beleid is op de 
portaalsite onderwijs.vlaanderen.be informatie opgenomen om de burger wegwijs te maken in de 
nieuwe onderwijsadministratie. Alle praktische informatie en contactgegevens zijn vermeld op de 
website.  
Bezoekers kunnen op elk tijdstip van de dag, 7 dagen op 7, 24 uur op 24, het vragenformulier van de 
Infolijn Onderwijs gebruiken om een vraag te stellen over onderwijs. Deze dienst was al voorzien van 
vóór het vermelde memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst.  
Sinds 1 mei 2008 kan iedereen ook iets melden aan of een klacht indienen over de 
onderwijsadministratie via het online meldpunt Onderwijs en Vorming.  
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Het domein Onderwijs en Vorming hecht veel belang aan de toegankelijkheid van zijn communicatie 
voor personen met een handicap. Een stijlgids, centrale bouwstenen en een kleine, centrale  
redactionele en technische cel ondersteunen de webbeheerders, onder meer om aan de Anysurfer-
richtlijnen te kunnen voldoen. In juli 2008 werd dit door de minister van Bestuurszaken gehonoreerd: 
meer dan 1/5 van het beschikbare budget van het impulsprogramma Toegankelijkheid gaat naar 
projecten van het Vlaams ministerie van Onderwijs en Vorming.  
Daarnaast nam het beleidsdomein Onderwijs en Vorming de andere initiatieven die ik hierna  toelicht.  
 
A. Online inschrijven voor evenementen van Onderwijs en Vorming 
B. School- en studietoelagen  
C. Project Kinderbijslag 
D. Modernisering Examencommissie Vlaamse Gemeenschap 
E. Rekeninguittreksels onderwijspersoneel on demand  
F. WebEDISON 
G. Website Agentschap voor Infrastructuur in het Onderwijs (AGIOn)  

1 A. Online inschrijven voor evenementen van Onderwijs en Vorming  
 

1. Voor alle evenementen (conferenties, studiedagen, infosessies en –dagen) die het 
ministerie (mee) organiseert, kunnen geïnteresseerden sinds augustus 2007 online 
registreren op één centrale webstek: onderwijs.vlaanderen.be/inschrijvingen.  

 Wie registreert, ontvangt een eenvoudige bevestiging via mail.  
 Speciale zorg en aandacht is besteed aan de bescherming van de persoonsgegevens die we 

voor deze registraties nodig hebben.  
 De Klasse Lerarenkaart heeft reeds sinds augustus 2003 een eigen module voor de 

lerarendagen die deze service (co-)organiseert, ingebouwd in de site lerarenkaart.be. 
Leraren ontvangen per mail een gepersonaliseerde bevestiging van hun inschrijving.  

 
2.  Inschrijving evementen Onderwijs en Vorming: het eerste jaar schreven in totaal 5.450 

personen in via deze module.  
 Lerarenkaart: Op vijf jaar tijd zijn 175.000 inschrijvingen via dit systeem geregistreerd. 
 
3. We evalueren en verbeteren de inschrijvingsmodules regelmatig op basis van 

gebruikersfeedback en terugkoppeling van de organisatoren.  
 
4. Het gebruik van de inschrijvingsmodule is gratis en genereert ook voor het ministerie 

geen kosten omdat de module intern ontwikkeld is en beheerd wordt. 
 Ook het gebruik van de module van de Lerarenkaart is gratis, zowel voor de leraren als 

voor de organisatoren als voor het ministerie. 

2 B. School- en studietoelagen  
a) Digitaal aanvraagformulier en dossieropvolging 
 

1. Samenwerking tussen de afdeling Studietoelagen en de Vlaamse 
integratieprojecten  
Maximale Gegevensdeling tussen diensten (VIP-Magda) van de 
Coördinatiecel Vlaamse e-government (CORVE)   

2. voor de burger: digitaal aanvragen kan erg snel gebeuren. De burger moet veel 
minder gegevens zelf invullen; naam, adres, geboortedatum en gezins-
samenstelling worden overgenomen van de kruispuntdatabank; 
schoolgegevens secundair kunnen gemakkelijk gekozen worden op basis van 
de databank van Onderwijs en Vorming. 
Los van het feit of een burger de aanvraag digitaal heeft gedaan, kan hij of zij 
de stand van zijn dossier online opvolgen: brieven en betalingen zijn zichtbaar 
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voor het huidige jaar en de vorige jaren (voor zover er voor dat onderwijstype 
dat schooljaar al met de nieuwe berekeningstoepassing werd gewerkt) 
voor de organisatie: aanvragen komen sneller binnen en er moet minder 
manueel werk aan gebeuren. Dat draagt bij tot een vlottere verwerking en 
eventueel betaling, het resulteert dus ook in een voordeel voor de burger.  

3. Evaluatie: positief.  
De twee vorige jaren kwam het langzaam op gang: +/- 5.000 digitale 
aanvragen in 2006-07, 13.058 in 2007-08. Voor het aanvraagjaar 2008-09 zijn 
er op 1 september al meer dan 3.500 digitale aanvragen ingediend. 

4. Budget: +/- 500.000 euro.  
 

b) Berekeningstoepassing School- en studietoelagen 
 

1. Deze applicatie is voor hoger onderwijs in werking vanaf 2005-2006, voor 
secundair onderwijs vanaf 2007-2008 en voor Basisonderwijs vanaf 2008-
2009. 

2. Door de nieuwe toepassing moet de burger minder papieren meesturen met de 
aanvraag en moet er per gezin ook nog maar één aanvraag gebeuren sinds 
2007-08. Die aanvraag bestaat dan uit één algemeen stuk en één stuk per 
kandidaat. 
Bewijzen die aanvragers niet meer moeten meesturen:  
• kopie aanslagbiljet 
• kopie aanslag onroerende voorheffing (in Vlaanderen) 
• gegevens handicap 
• inschrijvingsgegevens hoger onderwijs en studiehistoriek (van na 2000-

2001) hoger onderwijs. 
3. Evaluatie: positief. Minder papieren insturen is een belangrijke verlichting van 

administratieve lasten voor de burger. 
4. Budget: +/- 1.500.000 euro in 2006, 800.000 euro in 2007. 

 
c) Automatische rechtentoekenning Schooltoelagen 

 
1. Het project, dat nu van start gaat, wil op basis van bij de overheid beschikbare 

gegevens (inkomsten, schoolloopbaan, gezinssamenstelling, nationaliteit) al 
zoveel mogelijk mensen pro-actief aanschrijven met de mededeling dat ze, 
voor zover de beschikbare gegevens correct zijn, in aanmerking komen voor 
een toelage. Ze kunnen dan een 'verkorte aanvraag' indienen door te 
bevestigen dat die gegevens correct zijn of eventuele correcties aan te 
brengen. Dit zal het probleem van het niet-opnemen van rechten verhelpen. 

2. Resultaten: het project moet nog starten.  
3. Evaluatie: het project zit in de planningsfase, evaluatie is nog niet mogelijk. 4.  
4. Budget: we onderzoeken momenteel het prijskaartje van dit project. Dit 

varieert afhankelijk van de scenario's die in de planningsfase worden gekozen. 

3 C. Project Kinderbijslag 
 

1.  Samenwerking van beleidsdomein Onderwijs en Vorming met de Rijksdienst voor 
Kinderbijslag van Werknemers (RKW) en het Rijksinstituut voor de Sociale 
Verzkeringen der Zelfstandigen (RSVZ).  

2. Resultaten: afschaffen van papieren inschrijvingsattesten die +18-jarige leerlingen 
secundair onderwijs en studenten hoger onderwijs moeten voorleggen aan de 
kinderbijslagfondsen om het recht op kinderbijslag aan te tonen.  
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Door de realisatie van dit project worden de papieren attesten van de scholen 
vervangen door elektronische berichten die centraal door het beleidsdomein via de 
kruispuntdatabank aan genoemde kinderbijslagfondsen bezorgd worden.  
Op deze manier worden 160.000 papieren attesten in het hoger onderwijs en 76.000 
papieren attesten in het secundair onderwijs afgeschaft. De leerlingen en studenten 
moeten niet langer naar het secretariaat van de onderwijsinstellingen. 

3.  Evaluatie project: gunstig, gezien de massale impact 
4. Budget: 148.244,26 euro in 2005  - 184.518,4 euro in 2006 - 49.991 euro in 2007 

4 D. Modernisering Examencommissie van de Vlaamse Gemeenschap 
 

1. De bouw van digitale inschrijvingsformulieren voor de vier verschillende afdelingen 
van de examencommissie, zodat de kandidaten zich online kunnen inschrijven, de 
nodige bijlagen aan de inschrijving kunnen toevoegen en hun gegevens automatisch 
geëxporteerd worden naar de back office-systemen van de afdelingen om zo een 
snellere en foutloze inschrijving te garanderen. 

2.  De oplevering van de formulieren is voorzien voor december 2008. Bijgevolg zullen 
de eerste resultaten pas kunnen opgemaakt worden na de eerste zittijd van 2009, d.w.z. 
vanaf de zomer van 2009. 

3.  Zie vorige vraag 
4.  Budget: voor het project is 145.026,61 euro voorzien. 

 
5 E. Rekeninguittreksels onderwijspersoneel on demand 
 

1.  De bedoeling van dit project is tweeërlei: 
- Het Agentschap voor Onderwijsdiensten wil het salarisbriefje elektronisch 

aanbieden. Concreet betekent dit, dat iedere leraar zijn salarisbriefje 
maandelijks kan opvragen via de toepassing van het thuisbankieren.  

- Klantvriendelijker lay-out van het salarisbriefje. De bedoeling is vooral om het 
gedeelte herzieningen van het salaris op een gebruiksvriendelijkere manier aan 
te bieden aan onze klanten. 

2. Resultaten: het project loopt sinds maart 2008.  
 Eerste resultaten verwachten we voorjaar 2009 

Dit project bespaart papier en zorgt voor minder uitgaven in de verzendingskosten – 
zie verder onder 4: budget. 

3.  Evaluatie: naar aanleiding van de eerste resultaten, voorjaar 2009. 
4. Budget: 100.000 euro is voorzien voor het eerste deel van het project, het elektronisch 

aanbieden van het salarisbriefje. Dit project bespaart papier en zorgt voor minder 
uitgaven in de verzendingskosten. Jaarlijks worden 1.500.000 salarisbrieven gestuurd 
aan het onderwijzend personeel met een jaarlijkse kostprijs van 360.000 euro.. 
De kostprijs van het eerste luik van dit project wordt door bovenvermelde besparingen 
terugverdiend binnen de 6 maanden (in het meest optimistische scenario). In het minst 
optimistische scenario hopen wij op 18 maanden. 
Het tweede luik van dit project, het verbeteren van de leesbaarheid van de 
salarisbriefjes, kostprijs 220.000 euro, is een dienstverleningsproject en zal in de loop 
van de komende jaren betaald worden door de besparingen op de verzendingskosten. 

6 F. WebEDISON 
 

1.  Modernisering van het elektronische communicatiekanaal tussen de 
onderwijsinstellingen en het ministerie van Onderwijs en Vorming (gegevens over 
personeel, instellingen en lerenden).  

2.  Resultaten:  
- Technisch: de elektronische communicatie gebeurt nu via een webtoepassing. 

Dit kan van op elke computer, er is geen installatie van speciale software meer 
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nodig. Nieuwe mogelijkheden in de toepassing zijn onmiddellijk voor alle 
instellingen beschikbaar. 

- Organisatorisch: de instellingen mandateren nu zelf de personen die toegang 
krijgen tot het systeem (met elektronische identiteitskaart en/of federaal token) 
en bepalen zelf met welke rol. Zo kunnen ze hun eigen secretariaat beter 
organiseren (bijv. opsplitsing personeelsadministratie/leerlingenadministratie) 
of zelf een centraal secretariaat opzetten (bijv. voor een scholengroep). 
Hiervoor is geen tussenkomst van het ministerie meer nodig.   

3. Evaluatie: er zijn momenteel iets meer dan honderd instellingen die het vernieuwde 
communicatiekanaal gebruiken. Deze instellingen zijn tevreden tot heel tevreden. De 
uitrol naar alle onderwijsinstellingen (bijna 5000) is voorzien voor het schooljaar 
2008-2009 . 

  4.  Budget: 470.000 euro. 
 
 G. Website Agentschap voor Infrastructuur in het Onderwijs (AGIOn) 
 

1.  De website agion.be werd verfijnd. Opgestart, jaren terug, als een statisch gegeven, 
een soort digitale brochure op het scherm, moest de AGIOn-site meer een instrument 
worden, waar er juiste informatie wordt verstrekt met oog voor sober en doelgericht 
taalgebruik, en met meer aandacht voor communicatie over en weer en transactie. 
Nadruk dus meer op de inhoud dan op de vorm. 
Zo werd het luik voor de architecten / bouwheer/ ontwerpers voorzien van externe 
links naar wetgeving, besluiten fysische en financiële normen, … 
Er werd bovendien voorzien in  downloadbare invul- en aanvraagformulieren voor de 
inrichtende machten of schoolbesturen die subsidies willen aanvragen voor een 
infrastructuurproject aan hun school. 
Er werd voorzien in verschillende documenten naargelang de procedure: inschrijving 
op de wachtlijst / standaardprocedure/ spoedprocedure / verkorte procedure / REG-
investeringen. Dit alles opgesplitst naargelang het onderwijsniveau of soort onderwijs. 
Deze aanvraagformulieren worden op dit ogenblik gescreend door de cel Taaladvies. 
AGIOn zal zodoende binnen afzienbare tijd ook het label 'kwaliteitsvol formulier' 
kunnen behalen.  
Ook de opmaak van het luik scholenbouwrealisaties werd grondig gewijzigd . Er werd 
overgestapt naar een duidelijke fotomodule opgemaakt via thumbnails in plaats van 
een gewone lijst van de scholen die door AGIOn werden gesubsidieerd. 
Aandacht ging ook naar de handigheid om een keuzeselectie te maken: eerst per 
provincie, dan per onderwijsniveau. De naam van de school werd vermeld.  
Het Blindsurferlabel werd verkregen op 8 februari 2006. 
Al het mogelijke werd gedaan om tegemoet te komen aan het voornemen van de 
Vlaamse overheid om de website van elke organisatie toegankelijk te maken voor elke 
burger.  

2.   De AGIOn-website geeft aan de toevallige bezoeker/ surfer een beter en duidelijker 
beeld (  fotomodule) van de financiële inspanningen (scholenbouwsubsidies) van de 
Vlaamse overheid. De websitebezoeker ziet bovendien meerdere foto’s per school. 
Toekomstige scholenbouwplanners/bouwers kunnen hierin ook meer inspiratie vinden. 
De meer gespecialiseerde bezoeker ( o.m. architect / ontwerper) van de website vindt 
zijn informatie nu meer online en heeft minder nood aan kennisvergaring via 
telefonische contacten of mailverkeer naar de personeelsleden van AGIOn. Dit 
betekent op zich minder tijdverlies voor de dossierbehandelaars van AGIOn, en dit 
levert onrechtstreeks tijdswinst op, waardoor een snellere aanpak van het technisch 
nazicht van de scholenbouwdossiers kan gebeuren. 
Hoewel het Blindsurferlabel werd verkregen, bleven enkele documenten moeilijk 
toegankelijk voor visueel gehandicapten, doordat technisch sommige tabellen niet 
omzetbaar en/of opsplitsbaar waren.  
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Dit werd opgelost door - daar waar nodig - een speciaal aandachtspunt/ kenteken bij te 
zetten waarbij AGIOn de visueel gehandicapte voorstelt om bij problemen rechtstreeks 
te mailen naar het centrale infopunt, of te telefoneren. Daar wordt hij/zij dan individueel 
verder geholpen. 

3.  De website wordt regelmatig geëvalueerd. Belangrijk voor de continue verfijning van 
de site is en blijft een duidelijke startpagina. Op de startpagina moet steeds duidelijk 
zijn wat de bezoeker mag verwachten én moet de juiste structuur van de site te 
achterhalen zijn: wie zijn we - waarvoor kunt u bij ons terecht - hoe kunt u ons 
bereiken - publicaties - interessante links.  
Van deze conclusie mag niet worden afgeweken de komende jaren. De bezoeker moet 
via een logische navigatie immers snel de gevraagde informatie vinden. Uit een 
evaluatie van de voorbije twee jaar werd geleerd dat, om snel wijzigingen te kunnen 
aanbrengen aan het internet, het belangrijk is dat het inhoudelijke beheer van de 
website toe wordt vertrouwd aan de communicatiedienst van de instelling. Dit zal ook 
zo blijven, want dit werkt! 
Verder streven we op langere termijn naar een extra technische “plannen-link”, naast 
de foto’s van de scholenbouwrealisaties. Zo zullen ook de technische bouwplannen 
van het project zichtbaar worden voor de websitebezoeker. Op korte termijn is dit 
technisch nog niet haalbaar.  
Het Blindsurferlabel bewees al herhaaldelijk zijn nut. We kregen hierover mondeling 
al meerdere positieve reacties. Een interessante en bruikbare website is en blijft een 
krachtig middel om aan het doelpubliek mee te delen wat een overheidsinstelling 
allemaal doet.  
Onderwijsinstellingen en geïnteresseerde “passanten” bezoeken immers enkel een 
website wanneer die correcte en actuele inhoud biedt. Een bezoek aan een site is vaak 
het eerste contact met een instelling. 

4.  Budget 
Restyling en hosting website agion.be vanaf 1ste kwartaal tot nu: 10.345,50 euro 
De hosting kost jaarlijks 2.176 euro 

  
 
Werk 
 
De verschillende entiteiten binnen het beleidsdomein WSE zetten sterk in op een e-governementbeleid 
dat moet bijdragen tot een betere dienstverlening en een verhoging van de efficiëntie en effectiviteit 
van het gevoerde beleid. 
 
A. VDAB 
 
1. Initiatieven genomen door VDAB sinds het begin van de legislatuur. 
 
 Tijdens de legislatuur van de minister werden door VDAB tal van initiatieven genomen die 

binnen integrated governance in belangrijke mate werden geoperationaliseerd door het inzetten 
van services aan de hand van de kanalenmix: de contactdiensten, de servicelijn (call center) en de 
onlinediensten (webdiensten). 

 
 Het doel van deze multi-channel strategie is, te komen tot een ideale mix van kanalen die efficiënt 

en bestuurbaar is en voldoet aan de verwachtingen van de klant. Het is belangrijk op te merken 
dat de VDAB steeds voorstander is van een ‘en-en’-benadering en niet een ‘of-of’benadering van 
de verschillende klantengroepen. Binnen deze strategie worden componenten als 
klantenverwachting, kosten en beheersbaarheid als belangrijke factoren meegenomen.  
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 Voor de online dienstverlening bestaat de uitdaging erin om performante online instrumenten, 
geïntegreerd in de processen van de totale dienstverlening, verder te ontwikkelen. Bestaande 
instrumenten worden constant bijgestuurd op basis van de ervaring van de burger.  

 Momenteel kan de klant voor bepaalde dienstverlening van VDAB (vb. inschrijving als 
werkzoekende)  kiezen welk kanaal hij hiervoor gebruikt (de contactdiensten via de werkwinkels, 
de servicelijn en de website). Voor meer ondersteuning en begeleiding kan de werkzoekende 
terecht in de werkwinkels of bij de diverse trajectconsulenten. 

 
 Onderstaande realisaties dragen bij tot meer en betere trajecten naar werk, met aandacht voor de 

kansengroepen i.k.v. e-government: 
 

Informatief 
 

- Restyling en vernieuwing van het Wis-kioskenpark: de Wis-kiosken of  jobcomputers  van 
de VDAB werden volledig vernieuwd en werden voorzien van een kaartlezer en VOIP-
technologie. Op de kiosken werd het aanbod uitgebreid naar de dienstverlening van andere 
overheden, zoals informatie over gemeentediensten. 
Door middel van de elektronische identiteitskaart (e-id) op de WIS-kiosken, is het o.a. 
mogelijk om gemeentelijke documenten aan te vragen, voor zover gemeenten meewerken. 

 
- Een uitgebreide restyling van de VDAB-website, die de site ook beter toegankelijk maakt 

voor blinden en slechtzienden. VDAB behaalde begin 2007 het AnySurfer  Plus-label als 
eerste organisatie. Dit is een kwaliteitslabel voor websites die voor iedereen toegankelijk 
gemaakt zijn, ook voor bezoekers met een motorische, visuele of auditieve beperking. 
Veel aandacht werd besteed aan de toegankelijkheid. De site beantwoordt aan de nieuwste 
normen en voorschriften voor websites en werd getest met verschillende browsers en 
hulpmiddelen voor mensen met aan arbeidshandicap.  

 
- Met het aanbieden van podcasting op de website zette de VDAB een nieuw communicatie-

kanaal op om zijn klanten te informeren. Daarenboven is podcast een ideaal communicatie-
middel voor enkele van de kansengroepen (slechtzienden, laaggeschoolden). Slechthorenden 
kunnen de uitgeschreven versie (pdf-bestand) van de podcast raadplegen. 

 
- Via RSS kunnen websitebezoekers feeds (vacatures, info,…) automatische downloaden.  
 
- De uitbreiding van de dienstverlening voor werknemers op eigen verzoek via eenvoudige 

toegang tot de informatietools (bv. beroepenfilms en informatie over opleidingen) en 
zelfredzaamheidstools van VDAB. 

 
- Aanbieden van VDAB-toepassingen via interactieve digitale televisie (iDTV): vacatures 

worden aangeboden via Telenet digitale televisie. 
 
- Via film.vdab.be kunnen werkgevers nu ook hun bedrijf of vacature voorstellen aan de hand 

van een film. 
 
- Via .mobi is het mogelijk om via gsm vacatures op te zoeken analoog aan de werkwijze op 

de VDAB-site. 
 
- Ontwikkelen van doelgroependeelsites om de kansengroepen gerichter te kunnen bedienen:  

een belangrijk gegeven is de focus op kansengroepen (allochtonen, mensen met een 
arbeidshandicap, 50+). Bedrijven die vacatures op de VDAB-site willen publiceren, kunnen 
aangeven dat hun vacatures ook automatisch getoond mogen worden op kansengroepensites, 
waarmee de VDAB een overeenkomst heeft. Deze bedrijven engageren zich tot een 
diversiteitsbeleid in hun hr- en aanwervingpolitiek. In 2007 had VDAB daarvoor 
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samenwerkingsovereenkomsten met Kif Kif, het Minderhedenforum, het Vlaams 
Patiëntenplatform, het Steunpunt voor Allochtone Meisjes en Vrouwen en het Internationaal 
Comité. 
Met de Vlaamse administratie en de agentschappen werd een project opgezet om een 
databank met cv’s van kansengroepen apart raadpleegbaar te maken, zodat deze prioritair 
kunnen geselecteerd worden. 

 
-  Ontwikkeling van een globaal informatiesysteem van alle Belgische tewerkstellings-

ondersteunende maatregelen: deze toepassing werd geïntegreerd en ter beschikking gesteld 
via de website.  

 
Interactief 

 
- Automatische matching vraag en aanbod: cv’s en vacatures (en vice versa) worden 

automatisch met elkaar gematcht (vb. vacatures worden gematcht met klantendossiers en de 
werkzoekenden worden aan de hand van een cascadesysteem via e-mail, sms of brief 
geïnformeerd over de vacature).  
Meerdere aanvullende projecten werden hierop in productie gebracht onder andere in 
combinatie met ‘campagnemanagement’. Via een campagnemanagementtool werd de 
communicatie naar de klanten efficiënter en sneller op een gepersonaliseerde wijze 
geïntegreerd binnen de werking.  
Het gebruik van de campagnemanagementtool laat toe om contacten te automatiseren en 
bestaande en nieuwe processen met geïntegreerde acties te ondersteunen, uitgaande van een 
optimale kanalenmix, integrale service én een efficiënte klantgerichte benadering. 
Een eerste pilootproject in het kader van het jeugdwerkplan werd in juli 2006 succesvol 
uitgetest in Oostende en werd veralgemeend in 2008. Het project bestaat uit het automatisch 
matchen van vacatures en het in realtime communiceren (via e-mail en sms) van deze 
vacatures aan werkzoekenden. Jongeren worden op die manier sneller aan het werk geholpen 
(snellere doorlooptijd). 

 
- In samenwerking met de hoge scholen en de universiteiten van Brussel en Vlaanderen werd 

een jobstudentensyteem (JOS) gelanceerd. Via Jos krijgen 120.000 studenten toegang tot 
vacatures  voor studentenjobs, ingevoerd door alle deelnemende instellingen, bedrijven en de 
VDAB.  

 
- Ontwikkeling en aanbieden van een beroepsoriënteringstest op basis van competenties 

(BORCOMP-beroepsoriënteringstest) en het aanbieden van arbeidsmarktgegevens rond dit 
beroep.  

 
- Opzet van een beheersysteem en raadpleegbaarheid (via internet, WIS, werkwinkel, …) van 

het opleidingenaanbod. Dit beheer opleidingen aanbod (BOA) steunt op 3 peilers: een 
Learningmanagementsysteem, een Content Managementsysteem voor opleidingen en een 
backoffice. 

 
- Opzet van een webapplicatie voor de IBO: bij de individuele beroepsopleiding dient de 

klant-werkzoekende een opleiding te volgen bij het bedrijf. Naarmate de werkzoekende 
vordert dienen de prestaties te worden vergoed. Deze tool zorgt voor de correcte facturatie. 

 
Transactioneel 

 
- De uitbouw van ‘Mijn VDAB’ tot een geïntegreerde sollicitatietool voor de burger en tot een 

volwaardige Hr-ruimte voor de werkgever, waardoor het aanwervingsproces van begin tot 
einde kan gevolgd worden. Deze uitbouw wordt verder uitgewerkt in het project ‘Mijn 
Loopbaan’. 
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- Een verdere uitbreiding van het aantal webleercursussen, gekoppeld aan de mogelijkheid van 

certificering van de geslaagde cursisten. 
 
- In het kader van de PPS met Federgon: Uitwisselen van vacatures via hr-xml: 

uitzendkantoren en bedrijven kunnen automatisch (via online-gegevensuitwisseling) alle 
vacatures publiceren en updaten bij VDAB.  

 
- De KSZ-koppelingen en gegevensstromen met RVA, RSVZ en RIZIV-databanken voor 

automatische opvolging van de beschikbaarheid voor de arbeidsmarkt van alle 
werkzoekenden. Reductie van de door de werkzoekende te verstrekken informatie. 

 
- De vernieuwing van de VDAB-bedrijven-klantendatabank door koppeling aan de Verrijkte 

KBO, via het Vlaamse Integratie Platform (VIP-project). 
 
- De ICT-ondersteuning van het vlaamse Meerbanenplan via snelle realisatie  van de 

aanvraag- en beheertoepassingen voor: 
- Tewerkstellingspremies 50+ 
- IBO-Interim 
- Nieuwe Jobkanaalbenadering 
- Tewerstellingscellen en 50-plus-clubs 

 
In volle onwikkeling zijn volgende projecten:  

 
- Het project ‘Mijn loopbaan’ beoogt de introductie van een persoonsgebonden e-portfolio met 

een set van bijhorende toepassingen (services) voor iedere burger, alsook andere instellingen.  
De e-portfolio met bijhorende diensten zal gebaseerd zijn op een nieuw basis IT-platform. 
Elke burger zal op termijn kunnen beschikken over een loopbaandossier. Dit project beoogt 
ook de samenwerking met onderwijs om dit reeds vanaf de schoolbanken vorm te geven.  

 
- De ontwikkeling van een pilootproject voor de on-linetrajectbegeleiding van 

werkzoekenden. (e-coaching). 
 
- De ontwikkeling van een competentiebalans die behalve het diploma ook de verworven 

competenties en de verwachtingen van werkzoekenden in beeld brengt. Binnen ‘Mijn 
loopbaan’ (zie hoger) wordt een specifieke zone voorzien met een competentieprofiel van de 
klant. Doordat het strategisch project ‘Mijn loopbaan’ dat zoveel mogelijk automatische 
input wil genereren in het dossier van de burger is de koppeling van een competentie-
databank een belangrijk informatieleverancier.  Met competent wordt een nieuw Vlaams 
Competentiekader opgezet, gebaseerd op internationale standaarden. Dit is een project in 
samenwerking met de SERV. 

 
- Opzet van een Vlaamse leer- en ervaringsbewijzendatabank: opnieuw is dit project een 

belangrijke bouwsteen in het kader van de e-portfolio van ‘Mijn Loopbaan’. Momenteel is 
de certificatie-notitie in het klantendossier op verklaring van de werkzoekende. De koppeling 
met de authentieke bron vervangt de bevraging van de klant en valideert de data. VDAB 
participeert in dit project samen met Onderwijs en vorming, het departement Werk en 
Sociale Economie en Syntra. 

 
- Elektronische uitwisseling van cv’s met de andere regionale bemiddelingsdiensten en 

actoren op de arbeidsmarkt. 
 
- Opzetten van gegevensuitwisseling tussen VAPH en VDAB i.v.m. de erkenning als 

arbeidsgehandcapte ter ondersteuning van de nieuwe PmAH-dienstverlening.  
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2. Resultaten van de genomen initiatieven: 
 

De dynamiek op vlak van e-government heeft zijn vruchten afgeworpen zoals blijkt uit volgende 
resultaten:  
 
In 2007 registreerde het onafhankelijks onderzoeksbureau CIM 19.315.021 bezoeken op de vdab-
website. Dit is bijna een verdubbeling tegenover het aantal bezoeken eind 2003. Toen werd de 
vdab-site in totaal 10.367.233 keer bezocht.  
 
De waardering van de klant blijkt niet enkel uit de bezoekcijfers. De site werd in 2007 door de 
lezers van het computertijdschrift Clickx verkozen tot de beste Belgische site in de categorie 
‘Jobs en Opleidingen’. In het algemeen klassement (alle categorieën) behaalde de site een 9e 
plaats. 
 
Met een marktaandeel van 37% blijft de VDAB de best bezochte jobsite in België. 
De vacaturebank blijft het meest bezochte onderdeel van de site. De inspanningen die geleverd 
werden om de transparantie op de arbeidsmarkt te verhogen, renderen. Hiertoe heeft VDAB 
indermeer zijn site opgesteld voor privé-spelers. Er werden partnerschappen afgesloten met Jobat 
(Corelio), Stepstone, Jobzone (Het Laatste Nieuws), Monster, De Streekkrant (Roularta), 
Carejobs (zorgsector), Federgon… 
 
Impact op de arbeidsmarkt - Resultaten van de e-VDAB 
 
Dienstverlening voor werkgevers 
 
Vacatures:  
57.394 bedrijven hadden eind 2007 een Mijn VDAB-overeenkomst, waarmee ze o.a. de KISS-
sollicitantenbank kunnen raadplegen en via de Jobmanager hun vacatures 
kunnen invoeren en beheren.  
Momenteel zijn er dagelijks 85.000 tot 90.000 jobs raadpleegbaar op de site.  
In 2007 werd 90% van de ontvangen vacatures door de werkgevers zelf of door intermediairen 
(uitzendkantoren) aangemeld op de site. 
Eind 2003 bedroeg dit nog 66%.  
 
In 2007 bedroeg het aantal raadplegingen van vacatures via WIS-kiosken en het internet 
88.829.842. 
Er werden in totaal 8.837.996 vacaturesessies geteld via het internet die samen goed waren voor 
83.691.055 vacatureconsultaties. 
  
Cv’s: 
Eind december 2007 bevatte de KISS-sollicitantenbank 189.405 cv's. 
In totaal werd in de KISS-sollicitantenbank 1.558.059 keer geselecteerd. 
 
Dienstverlening voor werkzoekenden: 
Vacatures: 
Het aantal WIS-contacten (vacatures, opleidingen) via het internet en de WIS-kiosken bedroeg 
9.063.466. 
 
Cv’s: 
189.405 werkzoekenden publiceerden eind december 2007 hun cv in de KISS-sollicitantenbank. 

 
3. Evaluatie van de concrete resultaten op het terrein:  
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Tot de doelstellingsparameters voor de beheersovereenkomst 2005-2009 behoort de 
tevredenheidsmeting basisdienstverlening voor per klantengroep (werkzoekenden, werknemers en 
werkgevers) binnen de 3 kanalen: contactdiensten, servicelijn en de webdiensten. 
 
In 2007 werd in totaliteit voor de 3 kanalen het vorkobjectief behaald: webdiensten behaalde een 
globaal tevredenheidspercentage over de 3 klantengroepen heen van 76.2% ( voor de webdiensten 
ligt het vorkobjectief tussen de 75% en 80%). 
 
Voor de website worden door Insites Consulting, marktonderzoeksbureau op het gebied van 
online marktonderzoek, regelmatig een tevredenheidsmeting afgenomen: 
 

Tevredenheid website in %

66

73

75

80

83

86

86

86

94

86

Personalisering

Technische performantie

Recente informatie

Look & feel

Duidelijke structuur

Snelheid

Geloofwaardigheid

Relevante inhoud

Leesbaarheid

Algemene tevredenheid

 
Bron: InSites Consulting, december 2007 

 
4. Budgettaire weerslag van deze maatregelen: 
 

ICT-budgetten bevatten geen afzonderlijke posten i.v.m. e-government, niet op het vlak van 
softwareontwikkelingen, noch op het vlak van hardwareinvesteringen ( zie hoger onder punt 1: 
optie van VDAB om de dienstverlening aan te bieden via een mix van kanalen).  
Indien ervan uitgegaan wordt dat voor het ter beschikking stellen van de dienstverlening door 
middel van e-governmenttoepassingen 25 % van het budget voor softwareontwikkeling nodig is, 
geeft dit volgende raming: 
- budget 2004:  1.910.948 
- budget 2005:  2.865.471 
- budget 2006:  3.157.942 
- budget 2007:  3.948.906 

 
SYNTRA Vlaanderen 
 
1. Genomen initiatieven sinds het begin van de legislatuur: 
 

Wat de vorming van zelfstandigen en kmo betreft: 
 

- wordt het opleidingsaanbod van het SYNTRA-opleidingsnetwerk voor zelfstandigen en kmo  
on line aangeboden via www.syntra.be en www.wordwatjewil.be; 

- kunnen ondernemers zich via www.leertijd.be on line kandidaat stellen als opleidingsbedrijf  voor 
jongeren uit de leertijd of stagiairs in het kader van een ondernemersopleiding. Ook kandidaat-
leerlingen en -stagiairs kunnen hier hun kandidatuur stellen. Dezelfde database wordt 
eveneens ontsloten via www.wordwatjewil.be;  



-110-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

- is er de ontsluiting van de informatie van het Agentschap SYNTRA Vlaanderen via 
www.werk.be;  

- wordt er permanent geïnvesteerd in een klantvriendelijke en zo optimaal mogelijke 
dienstverlening via de verschillende websites. Zo behaalde www.syntra.be in het voorjaar het 
Any-surfer label, het kwaliteitslabel dat webtoegankelijkheid voor mensen met een sensoriële 
of motorische beperking garandeert. De andere sites worden ook herwerkt om te voldoen aan 
de normen; 

- worden samen met het SYNTRA-opleidingsnetwerk verschillende opleidingen via 
afstandsleren aangeboden.  

 
2. Resultaten van de genomen initiatieven: 
 

Wat de vorming van zelfstandigen en kmo betreft: 
 

- is door de ontsluiting van de informatie via internet het opleidingsaanbod permanent 
consulteerbaar.  

- worden via afstandsleren nieuwe doelgroepen cursisten bereikt die via de traditionele 
opleidingen niet bereikt worden.  

 
3. Conclusies: 
 

Wat de vorming van zelfstandigen en kmo betreft: 
 

- zijn de websites één van de kanalen voor de klanten van het SYNTRA-opleidingsnetwerk om 
zich te informeren. De bezoekersaantallen nemen jaarlijks toe. Deze dienstverlening is niet 
meer weg te denken uit de communicatie-mix. Er wordt dan ook permanent geïnvesteerd in 
het onderhoud en verbetering er van; 

- zit ook het afstandsleren in de lift, o.a. via de projecten e-bedrijfsbeheer in het kader van het 
doelgroepenbeleid en matroos binnenvaart in de leertijd. 

 
4. Budgettaire weerslag:  
 

De maatregelen inzake vorming van zelfstandigen en kmo worden geput uit de algemene dotatie 
van Syntra Vlaanderen of via projectsubsidies. De budgettaire weerslag zit verspreid over diverse 
diensten, algemene budgetten en projecten, en kan niet precies over de diverse maatregelen 
worden geventileerd.  Naar aanleiding van de invoering van jaaractieplannen (cfr 
ondernemingsplannen in het kader van het beter bestuurlijk beleid) zal in de toekomst over 
soortgelijke vragen meer duidelijkheid  kunnen worden verschaft. 

 
ESF-Agentschap Vlaanderen 
 
1. Initiatieven genomen door het ESF-Agentschap sinds het begin van de legislatuur: 
 

ESF-applicatie 
 
Het ESF-agentschap levert op een geïntegreerde en permanente manier openbare diensten via een 
optimaal gebruik van de informatie- en communicatietechnologie (ICT). Zij wenst de kwaliteit 
van de geleverde openbare diensten en van de processen te verbeteren en de steun van het 
openbare beleid te versterken. Om bovenstaande doelstelling te bereiken is het ESF-Agentschap 
gestart met de bouw van een nieuwe webapplicatie.  
 
De ESF-applicatie zorgt ervoor dat de administratieve procedures, zoals het verzamelen, 
verwerken en elektronisch uitwisselen van gegevens op een efficiënte manier kunnen gebeuren.  
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De organisatie die bij het Europees Sociaal Fonds een project wenst in te dienen, dient zich in de 
applicatie (https://esf2007-2013.vlaanderen.be) te registreren aan de hand van de elektronische 
identiteitskaart of het federale token. In het kader van de administratieve vereenvoudiging gebeurt 
de registratie van ondernemingsgegevens via het ondernemingsnummer. Via dit nummer worden 
de noodzakelijke gegevens vanuit VKBO opgehaald 
 
Alvorens het systeem te bouwen werd een bevraging georganiseerd om de noden en behoeften 
waaraan een dergelijk projectopvolgingssysteem moet voldoen, te detecteren. 
 
Het volledige project, van voorstel tot eindrapportering, kan in de applicatie gevolgd worden. 
Alle communicatie wordt elektronisch bij het dossier gevoegd teneinde steeds over een volledig 
elektronisch dossier te beschikken.  
 
Het systeem zal in de nabije toekomst ook de mogelijkheid bieden om documenten elektronisch 
te handtekenen opdat ook de juridische waarde correct is. 
 
Kritische incidentenkaart (KIK) 
 
Naast het projectopvolgingssysteem heeft het ESF-Agentschap ook een systeem laten 
ontwikkelen waarbij promotoren kritische incidenten kunnen melden of eventuele vragen kunnen 
stellen. Via dit systeem kan de promotor op de voet volgen hoe wordt omgegaan met het kritisch 
incident, welke structurele acties ondernomen worden om het incident te voorkomen.  
 
ESF-website 
 
Daarnaast werd een ESF-website  (www.esf-agentschap.be) uitgebouwd die alle informatie inzake het 
Europees Sociaal Fonds programma op een rij zet voor geïnteresseerde burgers in Vlaanderen en 
Europa. Bezoekersaantallen worden per maand bijgehouden ter evaluatie.  
 

2. Resultaten van de genomen initiatieven: 
 

De ontwikkeling van de ESF-applicatie werd getimed in functie van de behoeften op dat 
ogenblik.  
Sinds begin januari 2007 is de ESF-applicatie operationeel voor de aanmelding van 
geïnteresseerde organisaties voor eventuele ESF-oproepen. Deze aanmelding werd ondersteund 
met een e-learning module. Tevens werd de kwaliteitsopvolgingsmethodiek veralgemeend 
ingevoerd naar alle organisaties. In de loop van 2007 werd de applicatie ook operationeel voor de 
indiening van projectvoorstellen. In 2008 werd de projectrapportering operationeel en werden de 
dashboardgegevens ten behoeve van de monitoring van het programma ontwikkeld.  
 
De ontwikkeling van het systeem voor de aanmelding van kritische incidenten zal vanaf oktober 
2008 operationeel zijn.  
 
De nieuwe website van het ESF-Agentschap is sinds mei 2007 operationeel. 
 

3. Evaluatie van de concrete resultaten op het terrein: 
 

Bezoekersaantallen website worden aangeleverd vanaf april 2008. Evaluaties zijn jaarlijks te 
voorzien op basis van de communicatieplannen 2007-2013. Voor het eerst over het jaar 2008 
tegen juni 2009.  

 
4. Budgettaire weerslag van deze maatregelen: 
 

De totale ontwikkelingskost van de ESF-applicatie werd geraamd op 1.687.884 euro. 
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Het systeem voor het melden van kritische incidenten heeft een budgettaire kost van 53.288 euro.  
De kostprijs voor de opbouw van de website bedraagt 1500 euro. 

 
Vlaams ministerie voor Werk en Sociale Economie (Departement WSE en Vlaams 
Subsidieagentschap WSE) 
 
5. Initiatieven genomen door het Departement WSE en Vlaams Subsidieagentschap WSE sinds het 

begin van de legislatuur: 
 

Het Departement WSE en het Vlaams subsidieagentschap WSE zetten hoog in op het verbeteren 
van haar dienstverlening naar al haar klanten, zowel burgers als bedrijven. Hiervoor werd in 2007 
een ICT-investeringsplan opgesteld tot 2010 met volgende doelstellingen: 

 
• Dienstverlening verbeteren naar de verschillende klanten van het Agentschap en Departement 
• Administratieve lasten doen dalen voor de klanten.  
• Interne beheerslast verminderen.  
• Interactieve beleidsontwikkeling, kennisopbouw en kennisdeling ondersteunen.   
• Beleidsinformatie beter ontsluiten  

 
De uitvoering van het ICT-investeringsprogramma is eind 2007 opgestart waardoor de meeste 
projecten nog in de analyse en ontwikkelfase zitten. De eerste grote resultaten zullen pas in 2009 
zichtbaar zijn. 
 
Er werden een aantal prioritaire projecten naar voor geschoven die alvast in 2008 en 2009 moeten 
gerealiseerd worden. 
 
Werk.be, portaal voor werk en sociale economie in Vlaanderen 
 
De uitbouw van Werk.be tot startpunt, portaal, voor alles wat met Werk en Sociale Economie in 
Vlaanderen te maken heeft wordt gefaseerd uitgerold. In een eerste fase, die op 26 mei 2008 
online is gegaan, bevat Werk.be een overzicht van maatregelen en informatie over Werk en 
Sociale Economie naast een omstandig gedeelte cijfers en beleidsinformatie. Ook beschikt de 
burger nu over een kanaal om een melding te doen over arbeidsgerelateerde discriminatie. De 
tweede fase, waarbij er ook transacties van burgers en bedrijven via de website mogelijk zijn 
(onder andere een aanvraag voor een aanmoedingspremie, diversiteitsplannen,…) en de WSE-
medewerkers, in concreto de inspecteurs en een deel van de dossierbehandelaars via werk.be 
zullen werken, is gepland in de loop van 2009. 
 
Twee grote verbeterprojecten worden momenteel voorbereid. Met name de aanmoedigings-
premies en het beheer van electronische prestatiestaten. 
 
Oproepen ikv Sociale Economie en klassieke tewerkstellingsprogramma’s 
 
De oproepen worden nu op de website gepubliceerd. De aanvraagformulieren kunnen daar 
gedownload worden en moeten daarna ingevuld en per post naar het Vlaams subsidieagentschap 
WSE opgestuurd te worden. Aangezien men wil komen tot één loket voor het aanvragen, de 
behandeling en de subsidiëring van de projecten zullen zowel de Vlaamse als Europese middelen 
worden beheerd binnen het Vlaams subsidieagentschap WSE 
 
Het Vlaams subsidieagentschap WSE zal voor de publicatie en de afhandeling van de oproepen 
gebruik maken van de nieuwe ESF applicatie, die recent is ontwikkeld voor dergelijke 
aanvraagprocessen. Deze werkwijze betekent een win/win situatie. Voor het ESF-agentschap is er 
een duidelijke administratieve vereenvoudiging aangezien zij nog maar één promotor dienen te 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -113- 
 
 

 

beheren, en het VSA dient zelf geen nieuwe toepassing te ontwikkelen. Op termijn zal er een 
integratie voorzien worden tussen de ESF- formulieren en het WS10-platform.  
 
Opvolging en beheer elektronische prestatiestaten ikv Sociale Economie, beschutte werkplaatsen 
en klassieke tewerkstellingsprogramma’s 
 
Voor zover de toekenning van specifieke subsidies afhankelijk is van informatie omtrent de 
effectieve of gelijkgestelde prestaties van de betrokken werknemers en/of van het loon dat zij 
ontvangen hebben, gebeuren de aangiften bij het VSAWSE via periodiek op te sturen 
prestatiestaten. In kader van de subsidiëring van de beschutte werkplaatsen worden de 
prestatiestaten tot nu toe op een nogal omslachtige wijze verstuurd via mail; in kader van andere 
maatregelen gebeurt de aangifte nog geheel via papier (verstuurd per post). 
 
Onder het portaal www.werk.be zal er een webtoepassing ontwikkeld worden die toelaat 
prestatiestaten in elektronisch formaat op te laden, of desgewenst deze via de grafische interface 
van de webtoepassing manueel in te geven. 
 
Wat de beschutte werkplaatsen betreft zullen in een eerste fase (tegen april 2009) de 
prestatiestaten via deze online webapplicatie geautomatiseerd doorgegeven kunnen worden aan 
de huidige BackOffice. In een latere fase zullen deze aangiften afgebouwd worden naarmate er 
meer gegevensdeling mogelijk is met andere (voornamelijk federale) databanken (zoals bvb. 
DMFA). 
 
De prestatiestaten in kader van Sociale Economie en de (klassieke) Tewerkstellings-programma’s 
zullen vanaf medio 2009 voor het eerst op een elektronische wijze naar het VSA kunnen 
opgestuurd worden via dezelfde online webtoepassing. Ook deze prestatiestaten zullen 
doorgestuurd worden naar de bestaande BackOffice in beheer bij een sociaal secretariaat, dat 
daarna de berekeningen uitvoert. Op termijn zullen ook deze aangiften afgebouwd worden 
naarmate er meer gegevensdeling mogelijk is met federale gegevensdatabanken. 
 
Elektronisch inspectiedossier 
 
Het Elektronisch inspectiedossier is een zeer ambitieus project om enerzijds de werking van de 
inspectiediensten op een gedegen wijze te ondersteunen met een goede informatica-oplossing en 
anderzijds om een maximale ontsluiting van verschillende databanken voor de inspecteurs te 
verkrijgen. Het gaat onder andere over het rijksregister, Dimona en Limosa en Dolsis (regionale 
versie van Genisis) 
 
De kern van de nieuwe e-gov webapplicatie bestaat uit een dossieropvolgings en –
documentbeheersysteem dat de volledige workflow die een dossier binnen Inspectie doorloopt 
ondersteunt. 
 
Tijdens een dergelijk dossierverloop worden op verschillende momenten en door verschillende 
personen documenten geproduceerd: briefwisseling, verslaggeving, bijlages bij de verslag-geving, 
documentatie, … Deze documenten moeten online, mogelijks voorzien van een digitale 
handtekening, in eerste instantie kunnen bijgehouden worden en online geraadpleegd door zij die 
hiertoe toegang krijgen, en later eventueel ook in digitale vorm aan bepaalde instanties 
overgemaakt worden. 
 
Tijdens het dossierverloop kan een dossier tevens gevoed moeten worden met data van buitenaf. 
Het kan hierbij bvb. gaan over gegevens die beschikbaar zijn in de ESF-applicatie op het ESF-
agentschap en die de inspecteur nodig heeft om zijn controle uit te voeren. 
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Daarnaast wordt de elektronische ontsluiting van authentieke bronnen centraal gesteld. 
Momenteel heeft Inspectie WSE enkel een beperkte toegang tot het rijksregister en KBO (ook 
VKBO). Voor een goede uitoefening van hun functie, dienen de inspecteurs bijkomend toegang te 
verkrijgen tot o.a. Dimona, Dolsis, Limosa, …  Hiertoe wordt in september 2008 een 
machtigingsaanvraag ingediend. Tegen het einde van 2008 kan de ontsluiting van deze 
toegangen, op basis van de machtigingen gerealiseerd worden voor de sociaalrechterlijke 
inspecteurs.  
 
Uit het dossieropvolgingssysteem moeten tevens rapporten kunnen worden getrokken. Het gaat 
hierbij enerzijds om rapporten ter voeding van een jaarverslag (of kwartaalverslag), bij specifieke 
vragen, bij parlementaire vragen over de controles van een bepaald aspect in een bepaalde materie 
(bvb. controles met betrekking tot arbeidskaarten knelpuntberoep in de materie migratie), … 
 
Anderzijds gaat het om opvolgingsrapporten voor de interne werking van de dienst. Tot slot 
dienen tevens rapporten te worden getrokken uit gegevens waarvan inspectie geen eigenaar is 
voor gebruik in onder andere risco-analyse. 

 
6. Resultaten van de genomen initiatieven: 
 

De e-govprojecten binnen zowel het departement WSE als het agentschap WSE zitten nog in 
opstartfase. Enkel werk.be is momenteel online, tesamen met de front office tewerkstellings-
maatregelen en trekt een 30.000 bezoekers op maandbasis. 

 
7. Evaluatie van de concrete resultaten op het terrein: 
 
 Er is nog geen evaluatie van de concrete resultaten op het terrein gebeurd.  
 
8. Budgettaire weerslag van deze maatregelen: 
 

In kader van het ICT-investeringsplan werden er voor 2008 extra kredieten bekomen. Voor de 
uitrol van het WS10-programma wordt 4,2 miljoen euro voorzien. Voor 2009 wordt uitgegaan 
van een investering van 3,4 miljoen euro. Dit bedrag dekt meer dan alleen de e-govinspan-ningen 
binnen het WS10 programma. Ondermeer de hardware en softwareontwikkeling zijn in dit 
investeringsbedrag mee opgenomen. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 106 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Antwoord Vlaams minister Anciaux 
 
De bereikbaarheid van mijn diensten en dienstverlening is steeds een belangrijk aandachtspunt bij de 
uitvoering van het beleid inzake Cultuur, Jeugd en Sport. Het uitbouwen van een volwaardig e-
government past binnen de strategie om kwaliteitsvolle diensten te leveren. Er zijn tijdens mijn 
legislatuur initiatieven genomen op twee sporen.  

- Het ene spoor, de front-office, voorziet in een reeks toepassingen die zich rechtstreeks tot de 
klanten richten en hen de mogelijkheid bieden om via het internet of webapplicaties, 
informatie op te vragen, te delen of ter beschikking te stellen.  

- Het tweede spoor, is meer fundamenteel en beoogt de inrichting van een e-government back-
office. De applicatie(s) die in dit kader ontwikkeld werden richten zich niet direct tot de klant 
maar ondersteunen de administratie bij de uitvoering van haar taken en moeten er voor zorgen 
dat de administratieve lasten voor de klanten tot een minimum herleid worden. Doordat 
afstemming met andere, vaak externe partijen (bv. Kruispuntbank Ondernemingen en 
RijksRegister) nodig is, is de doorlooptijd voor de realisatie van dit tweede spoor groter. Het 
vergt ook een grondige planning en coördinatie. Het spreekt voor zich dat de applicaties die 
zich rechtstreeks tot de klanten richten ook gekoppeld worden met de back-office applicaties. 

 
1. Wat betreft de front office of de bereikbaarheid van mijn diensten, werden de volgende applicaties 

in gebruik genomen: 
 
- Het Cijferboek Jeugd, Cultuur, Sport is een front-office applicatie die tot doel heeft om 

informatie over de lokale werking en initiatieven inzake Jeugd, Cultuur en Sport te verzamelen bij 
de verschillende gemeentelijke ambtenaren via een online (enquête) applicatie. Gegevens 
waarover mijn diensten reeds beschikten werden in de webapplicatie ter validatie aan de 
gemeentelijke ambtenaren  aangeboden. In een tweede luik van deze opdracht zal de relevante 
informatie ook via een webapplicatie bevraagd kunnen worden door het publiek. De lancering van 
dit cijferboek is voorzien aan het einde van het eerste kwartaal 2009. De online bevraging vond dit 
voorjaar plaats. 

 
- Applicatie ‘Iedereen kan zetelen’. In het voorjaar 2008 werd de campagne “Iedereen kan 

zetelen” gelanceerd met als doel de samenstelling van bestuursorganen, commissies, adviesraden 
en jury’s in de cultuur-, jeugdwerk-, en sportsector meer divers te maken. De campagne dient te 
resulteren in een divers samengestelde pool van geïnteresseerde en geëngageerde mensen die een 
vrijgekomen mandaat binnen de bestuursorganen kunnen opnemen. Uit de campagne volgt dus 
een databank die voor de Vlaamse overheid een instrument zal zijn voor de samenstelling van haar 
commissies, raden en jury’s binnen de cultuur-, jeugd- en sportsector. Een aantal specifieke 
doelgroepen zoals etnisch-culturele minderheden, mensen in armoede, personen met een 
arbeidshandicap en vrouwen worden expliciet aangemoedigd te kandideren. Een informatieve 
website www.iedereenkanzetelen.be werd specifiek voor deze campagne ontwikkeld en bevat meer 
informatie over de doelstellingen van de campagne. Via deze site kunnen geïnteresseerden zich 
tevens kandidaat stellen voor een mandaat. De toegang tot de online databank is voorbehouden 
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aan: het departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media, het agentschap Kunsten en Erfgoed, het 
agentschap Sociaal-cultureel Werk voor Jeugd en Volwassenen, BLOSO, de Raad voor Cultuur, 
Jeugd, Sport en Media en organisaties uit de cultuur-, jeugdwerk- of sportsector. Deze organisaties 
kunnen de kandidaturen raadplegen en gebruiken voor de selectie van geschikte kandidaten voor 
de vrijgekomen mandaten en krijgen toegang tot de online databank na registratie via het 
departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media.  

 
- De website ‘Interculturaliseren’ www.interculturaliseren.be is het centrale instrument van het 

kennisknooppunt interculturaliseren dat werd opgericht binnen het departement Cultuur, Jeugd, 
Sport en Media om interculturele ervaringen op een toegankelijke en praktijkgerichte manier te 
inventariseren, duiden en ontsluiten. De website laat toe op een dynamische wijze te 
communiceren aangaande het thema interculturaliseren. 

 
- BIOS 2 is een databasegestuurde webapplicatie van het agentschap Sociaal-cultureel Werk voor 

Jeugd en Volwassenen voor de registratie van adres-, bibliotheek- en jaargegevens van alle 
bibliotheken in Vlaanderen en Brussel. Sinds 1998 verzamelt de administratie de kencijfers van de 
bibliotheeksector via een webtoepassing BIOS (het Bibliotheek Informatie- en 
Opvolgingssysteem). In 2006 zorgde de administratie voor een nieuwe webtoepassing BIOS2 die 
een stuk gebruikersvriendelijker is, rekening houdt met nieuwe ontwikkelingen in de sector en met 
het nieuwe decreet. 

 
- Podium is een selectiebank van programma’s van gezelschappen en artiesten. Het agentschap 

Sociaal-cultureel Werk voor Jeugd en Volwassenen ontwikkelt momenteel in samenwerking met 
een externe partner een nieuwe webapplicatie om het beleid Podium bekend te maken en te 
ondersteunen. Podium geeft erkende sociaal-culturele organisaties en culturele instellingen de 
kans om aan gunstige voorwaarden als organisator op te treden. Zo betaalt de overheid aan de 
organisator een deel van de uitkoopsom voor een voorstelling die is opgenomen in het aanbod 
Podium. Deze nieuwe webapplicatie zal de huidige website http://www.vlaanderen.be/podium 
vervangen. Via deze webapplicatie kunnen gezelschappen een aanvraag indienen om opgenomen 
te worden in het aanbod. De organisatoren zullen via deze website subsidies kunnen aanvragen 
voor de voorstellingen die in het aanbod opgenomen zijn. Aan de nieuwe webapplicatie is ook een 
back-office-applicatie gekoppeld waardoor de administratie de ingediende aanvragen 
geautomatiseerd kan opvolgen. Via deze applicatie kunnen zowel de aanvraagdossiers van 
gezelschappen en artiesten ter opname in het aanbod als de subsidieaanvragen van organisatoren 
beoordeeld worden. 

 
Wat betreft de back-office werden de volgende stappen ondernomen: 
 
- Op het departement CJSM wordt gewerkt aan de ontwikkeling van het Centraal Identificatie 

Bestand (CIB): dit is een cruciale back-office applicatie die tot doel heeft om identificatie- en 
contactgegevens bij te houden van de organisaties en personen waarmee mijn diensten, vanuit hun 
werking, regelmatig contact hebben. Daarnaast omvat het CIB ook een beperkte set basisgegevens 
over subsidies, erkenningen en vergunningen die aan de klanten toegekend werden. Het CIB wordt  
vanaf 1 januari 2009 in gebruik genomen. Via het CIB worden alle identificatie- en 
contactgegevens van de organisaties en personen waarmee het Ministerie een relatie onderhoudt, 
centraal beheerd. Deze gegevens worden zoveel mogelijk opgevraagd uit de Verrijkte Kruispunt 
Bank voor Ondernemingen (VKBO) respectievelijk de Verrijkte Kruispunt Bank voor Personen 
(VKBP). Dit zijn authentieke gegevensbronnen die door CORVE ter beschikking gesteld worden. 

 
- Binnen het agentschap Kunsten en Erfgoed werd gestart met een analyse ter optimalistatie van 

MSAccessdatabanken. Momenteel wordt beperkte dossierinformatie over dossieraanvragen in 
enkele losstaande MSAccesbestanden bijgehouden (o.a. klantgegevens, aanvraaggegevens en 
statusgegevens). Aangezien het om losstaande MSAccessbestanden gaat, worden sommige 
gegevens meerdere keren bewaard én opgevraagd (voornamelijk klantgegevens). Er loopt een 
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project binnen Kunsten en Erfgoed dat analyseert welke informatie in de verscheiden 
MSAccessdatabanken wordt bewaard met het oog op de ontwikkeling van een back-office-
applicatie in 2009. 

 
- Herziening formulieren Kunsten en Erfgoed: In 2008 werden alle (papieren) formulieren 

herzien en aangepast met het oog op het digitaliseren. 
 
2. Naar resultaten: 
 
- Cijferboek Jeugd, Cultuur, Sport: de online bevraging die dit voorjaar werd opgezet werd door 

lokale besturen ingevuld. Op basis van de opgeleverde informatie wordt nu het nodige gedaan om 
deze gegevens zo klantvriendelijk mogelijk te ontsluiten. 
 

- Applicatie ‘Iedereen kan zetelen’: De campagne Iedereen Kan Zetelen werd in februari 2008 
gelanceerd. Er zijn intussen 131 kandidaten geregistreerd via de website en 97 organisaties hebben 
zich aangemeld om toegang te krijgen tot de databank. Het is momenteel nog te vroeg om zicht te 
krijgen op het aantal kandidaten dat een effectief mandaat zal opnemen. 
 

- De Website ‘Interculturaliseren’ ging online op 26 februari 2008. Er komen per dag een 
honderdtal verschillende bezoekers naar de website. Er zijn 600 inschrijvingen op de maandelijkse 
nieuwsbrief. 
 

- BIOS 2: De webapplicatie draait ondertussen al 2 jaar succesvol en er is gegevensuitwisseling met 
andere organisaties, zoals PBS (Provinciaal Bibliotheek Systeem) en VCOB (Vlaams Centrum 
voor Openbare Bibliotheken), zodat de bibliotheken slechts éénmaal hun gegevens moeten 
ingeven en alles centraal beheerd wordt, via de Bios2-databank. De ingevoerde gegevens worden 
ook teruggekoppeld naar de sector via een rapporteringswebsite waarin alle cijfers worden 
ontsloten en vergelijking tussen bibliotheken mogelijk is. 

 
- Podium: De webapplicatie Podium zal in het najaar gelanceerd worden. Via de nieuwe applicatie 

zullen de artiesten, de gezelschappen en organisatoren de stand van hun dossier eenvoudig kunnen 
opvolgen. Ze zullen ook een deel van de gegevens zelf kunnen beheren. Door de nieuwe applicatie 
kan de jurering van de gezelschappen of artiesten die willen opgenomen worden in het aanbod 
Nieuw Talent vereenvoudigd worden. De halfjaarlijkse jurering zal vervangen worden door een 
permanente jurering via het e-juryforum. 

 
- Het Centraal Identificatie Bestand (CIB) wordt vanaf 1 januari 2009 in gebruik genomen. 
 
- De Analyse van MSAccessdatabanken is momenteel nog lopend. 
 
- Herziening formulieren Kunsten en Erfgoed: Alle formulieren van het agentschap Kunsten en 

Erfgoed hebben het kwaliteitslabel van de Vlaamse Overheid behaald. 
 
3. De vermelde applicaties worden op relatief korte termijn gelanceerd of zijn recent in gebruik 

genomen. Om die reden heeft er nog geen formele evaluatie op het terrein plaats gevonden. 
 
Wat betreft de bovenvermelde front-office-applicaties, tonen de praktijk en/of de bijgehouden 
statistieken aan dat zij gekend zijn en gebruikt worden 

 
4. Voor het Cijferboek, Jeugd, Cultuur, Sport bedraagt de kostprijs 45.000 euro voor de online 

enquête; de applicatie voor de rapportage van de gegevens wordt in eigen beheer ontwikkeld (kost 
200 mensdagen).  
Voor de applicatie ‘Iedereen kan zetelen’ bedraagt de kostprijs 40.000 euro.  
Voor de website ‘Interculturaliseren’ bedraagt de kostprijs 80.642,87 euro.  
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BIOS 2 heeft geen budgettaire weerslag.  
Voor Podium bedraagt de kostprijs  45.000 euro.  
Voor het CIB bedraagt de kostprijs 660.000 euro. Wel nuanceer ik hierbij dat deze applicatie 
bedoeld is voor het ganse ministerie, te weten het departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media en 
de twee IVA’s, namelijk Kunsten en Erfgoed en Sociaal-cultureel werk voor Jeugd en 
Volwassenen. 
Voor de analyse van de MSAccessdatabanken  bedraagt de kostprijs 58.354,71 euro. 
De herziening formulieren Kunsten en Erfgoed heeft geen budgettaire weerslag.  
 

 
Antwoord Vlaams minister Crevits 
 
1. Door veilige en gebruiksvriendelijke elektronische diensten aan te bieden wil de Vlaamse overheid 

burgers en bedrijven lasten en kosten doen besparen en de competitiviteit van de ondernemingen 
steunen. 

 Initiatieven inzake e-government worden gecoördineerd door het Departement Bestuurszaken. 
 

Beleidsdomein MOW 
 
Specifiek voor het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken (MOW) werden inzake e-
government volgende initiatieven genomen: 
 
Departement MOW 
 
Website www.verkeerscentrum.be 
De afdeling Verkeerskunde van het Departement bouwt voortdurend aan de verbetering van haar 
website www.verkeerscentrum.be voor het aanleveren van verkeersinfo en informatie over 
wegwerkzaamheden. 
 
Er wordt thans gewerkt aan de uitbouw van een elektronisch platform voor het publiceren van 
bestekken en het indienen van offertes bij de Vlaamse overheid. Dat staat in het actieplan e-
procurement dat de Vlaamse Regering goedkeurde op vrijdag 18 juli 2008.  
Een kenniscentrum inzake overheidsopdrachten werd omwille van het bijzonder belang van e-
procurement voor het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken opgericht binnen de afdeling 
Algemene Technische Ondersteuning (ATO) van het Departement MOW opgericht. 

 
Agentschap Wegen en Verkeer 
a)  Website www.mobielvlaanderen.be 
 De website www.mobielvlaanderen.be wordt regelmatig aangepast aan de vraag van lokale 

overheden, belangengroepen en beroepsorganisaties. 
b)  Website www.wegenwerken.be 
 Via de website www.wegenwerken.be worden alle wegenwerken inclusief bijhorende informatie 

kenbaar gemaakt. Hierbij gaat het om werken uitgevoerd door zowel het Vlaamse Gewest als 
door Steden en Gemeenten, Provincies, Aquafin, intergemeentelijke samenwerkingsverbanden 
zoals Riobra voor de provincie Vlaams-Brabant, … enz.  

c)  Website www.meldpuntfietspaden.be 
 Via het meldpunt www.meldpuntfietspaden.be kunnen knelpunten voor fietsers worden 

gesignaleerd aan de bevoegde wegbeheerder (gemeente, provincie, gewest, ...) in Vlaanderen. 
Het is vooral bedoeld om een abnormale toestand te melden, die een echt gevaar inhoudt voor 
de fietsers en die een dringende tussenkomst van de wegbeheerder vereist. 

 
 Met betrekking tot de uitbouw van het contractbeheer (in het kader van e-procurement) zijn 

sinds augustus 2008 verschillende werkgroepen met deskundigen actief. 
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Waterwegen en Zeekanaal NV en nv De Scheepvaart 
Waterwegen en Zeekanaal NV en de nv De Scheepvaart treffen voorbereidingen om voor de 
binnenschepen alle contacten met de waterwegbeheerder op elektronische wijze te laten verlopen. 
Het havenmanagement- en scheepvaartbegeleidingsysteem FLARIS werd aanbesteed voor beide 
agentschappen samen. 
FLARIS is in 2007 aanbesteed en is momenteel in uitvoering. Op basis van FLARIS is het plan 
opgevat om nog in 2008 een aanbesteding te doen voor FLARIS II, waarmee de één-loketfunctie 
voor de binnenvaart zal worden gerealiseerd.  
 
Beleidsdomein LNE. 
 
Binnen het Beleidsdomein LNE worden talrijke initiatieven genomen om de bereikbaarheid van 
mijn administratie te vergroten. Zo wordt veel informatie digitaal aangeboden, er wordt gebruik 
gemaakt van online formulieren, … Hieronder worden al deze initiatieven per entiteit besproken. 
 
Departement LNE 
a) Digitale bereikbaarheid en dienstverlening - E-loketten 
1. Het digitaal Integraal Milieujaarverslag - loket wordt geoptimaliseerd en uitgebreid. 
2. Het MilieuKlachten Registratie- en Opvolgingsloket (MKROS)  wordt geoptimaliseerd. 
3. De Vlaamse Navigator Milieu-, Natuur- en energiewetgeving wordt verbeterd en stelselmatig 

verder aangevuld. 
4. Het loket voor bevraging en bijhouden van de NME-inventaris (inventaris van educatief 

materiaal m.b.t. Natuur en Milieu bij alle aangesloten Vlaamse Centra) wordt verbeterd. 
5. Het milieuvergunningenloket, bestaande uit een wegwijzer, een bevragingsmodule op de 

milieuvergunningendatabank en een interactieve toepassing voor het invullen van de in 
Vlarem I bepaalde formulieren wordt ontwikkeld. 

6. Emissies van bedrijven worden digitaal raadpleegbaar via het PRTR-loket. Het betreft hier de 
via het IMJV van de bedrijven ontvangen gegevens (na validatie door de betrokken diensten).  

7. De communicatie met de lokale overheden met betrekking tot de 
Samenwerkingsovereenkomst wordt vereenvoudigd door het oprichten van een digitaal loket. 

8. Voor studiedagen of conferenties wordt zoveel mogelijk gewerkt met online formulieren 
waarbij er automatisch ingeschreven kan worden. 

9. Publicaties van het Departement LNE zijn online bestelbaar en downloadbaar via 
www.vlaanderen.be/publicaties en www.lne.be. 

b) Digitale bereikbaarheid en dienstverlening - eenvoudig contact via e-mail 
1. Er is één algemeen e-mailadres waar iedereen met alle vragen terecht kan (info@lne.be). 

Daarnaast heeft elke afdeling van het Departement LNE en buitendienst eveneens een apart 
algemeen e-mailadres waardoor rechtstreeks met die dienst contact opgenomen kan worden.  

2. info@lne.be wordt op alle communicatiedragers gepromoot, daarnaast zijn alle algemene e-
mailadressen ook éénvoudig terug te vinden op de website.  

3. Tot slot is er ook een algemeen klachten e-mailadres waar men terecht kan voor klachten 
(klachten@lne.be). 

c) Digitale communicatie 
1. Nieuwsbrieven 

Driemaandelijks brengt het Departement LNE zijn belanghebbenden met een e-zine op de 
hoogte van de verschillende ontwikkelingen binnen de administratie.  

 Daarnaast zijn er binnen de verschillende afdelingen nog diverse nieuwsbrieven over meer 
specifieke onderwerpen: o.a. natuur- en milieueducatie (NME-zine), MER, milieuzorg, … 

2. Website  
De LNE-website is op basis van de resultaten van een onderzoek volledig vernieuwd en is 
sinds vorig jaar thematisch en volgens doelgroep opgebouwd. Zo vindt iedereen online nog 
sneller de nodige informatie. 

 Dit najaar gaat de nieuwe website www.milieuinfo.be online. Dit wordt de portaalsite over 
leefmilieu, natuur en energie van de Vlaamse overheid. 
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3. Campagnes 
 Bij de campagnes van het Departement LNE is er steevast een groot digitale luik. Tijdens de 

campagne van de Dikke-truiendag kon bijvoorbeeld online berekend worden hoeveel CO2 
bespaard werd. Inschrijven om deel te nemen, bestellen van affiches, … gebeurde allemaal 
digitaal.  

4. Openbaarheid van bestuur 
 In het kader van de openbaarheid van bestuur zijn de nodige documenten downloadbaar op de 

website. 
 
Agentschap voor Natuur en Bos 
a) Website www.natuurenbos.be 

De website van het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) www.natuurenbos.be wordt actueel 
gehouden met betrekking tot een aantal onderwerpen (wetgeving, subsidies, …). Voorts loopt 
een aanbestedingsprocedure om een nieuwe webstek op te maken voor het ANB waarvoor de 
inschrijvingen tegen 1 september worden verwacht.  

b) Leveren van  inhoudelijke bijdrage aan www.milieuinfo.be 
Als entiteit binnen het Ministerie van Leefmilieu, Energie, Natuur en Milieu en het daarmee 
overeenstemmende beleidsdomein levert het ANB inhoudelijke bijdragen voor de uitbouw van 
de website www.milieuinfo.be/ als wegwijs-website doorheen het Beleidsdomein Leefmilieu, 
Natuur en Energie. Het Agentschap voor Natuur en Bos levert informatie aan voor alle 
onderdelen die met het werkterrein van het ANB te maken hebben. 

c) Formulieren 
Het ANB stelt via haar eigen website verschillende formulieren ter beschikking zoals voor het 
inschrijven voor het jachtexamen, voor bebossing van landbouwgronden, voor aanvragen van 
allerlei subsidies en machtigingen. 

d)  Medewerking aan de website http://nme.milieuinfo.be 
Het ANB verleent zijn medewerking aan de website voor Natuur- en Milieueducatie 
http://nme.milieuinfo.be en geeft informatie over de bosmusea en bezoekerscentra van het ANB. 

 
Vlaams Energieagentschap 
a) Communicatie met het VEA 
 Vragen aan het VEA worden gesteld via een vragenformulier op de website 

www.energiesparen.be of via het mailadres energie@vlaanderen.be. Individuele mailadressen van de 
werknemers worden niet gecommuniceerd naar een breed publiek, zodat alle vragen 
gestructureerd en gebundeld worden in een databank. Vanuit dit centrale systeem worden de 
vragen toegewezen aan de juiste werknemer. Door gebruik te maken van één kanaal voor het 
stellen van vragen, hoeven de vraagstellers niet zelf uit te zoeken, aan wie ze het beste hun 
vraag stellen. De communicatie vanuit het VEA is hiermee ook duidelijker en bereikt zo een 
ruim publiek.  

b) Elektronische- en papieren publicaties 
 Op de website www.energiesparen.be kunnen bezoekers publicaties van het VEA via een 

webformulier op een laagdrempelige manier aanvragen en bestellen. De aanvragen die op deze 
elektronische manier ontvangen worden, worden geautomatiseerd verwerkt. Dit vermindert de 
administratieve last voor het VEA. 

c) Subsidies opzoeken 
 Het VEA biedt sinds 2003 een dynamisch overzicht van alle premies voor energiebesparende 

maatregelen aan op www.energiesparen.be per doelgroep, per gemeente en per categorie van 
energie-ingreep. Aangezien het VEA het aanspreekpunt is voor netbeheerders, provincies en 
gemeenten wat betreft de energiepremies, is dit overzicht steeds zo actueel en volledig 
mogelijk. Opdat de juiste en meest recente informatie zo veel mogelijk zou worden verspreid, 
biedt het VEA de gegevens van deze overzichtslijst ook aan aan betrouwbare partners op het 
internet. Tot nu toe werden de aangeboden gegevens enkel gebruikt om de bezoekers van 
andere websites correct te informeren. Er wordt nu overleg gepleegd met de federale overheid 
om deze gegevens ook aan te bieden voor het gebruik in interactieve programma’s, analoog 
aan de premiemodule van energiesparen.be.  
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d) Energiewinst berekenen 
 De energiewinstcalculatoren op www.energiesparen.be zijn programma’s om de investeringen in 

dakisolatie, vervanging van glas door hoogrendementsbeglazing, vervangen van een oude 
stookketel, plaatsen van een zonneboiler of fotovoltaïsche zonnepanelen en het gebruik van 
spaarlampen in de plaats van gloeilampen uit te drukken in terugverdientijd en energiewinst. 
Het programma vereist minimaal de postcode van de gemeente waar de investering zal 
plaatsvinden om de berekening te maken. In de berekening worden de subsidies uit het 
subsidieoverzicht verwerkt en het resultaat geeft een idee aan de potentiële investeerder wat 
zijn investering kan opbrengen.  

e) Formulieren 
 Alle formulieren die via www.energiesparen.be worden aangeboden voldoen aan het 

kwaliteitslabel voor formulieren van de Vlaamse overheid. Dit kwaliteitslabel bevestigt een 
grondige evaluatie van de Kenniscel Wetsmatiging van de Vlaamse overheid en verzekert een 
vereenvoudigde verwerking ervan, een verminderde administratieve werklast en een 
vereenvoudiging van het invullen van het formulier. 

f) Website http://www.energieprestatiedatabank.be 
 Het Vlaams Energieagentschap beschikt ook over de website www.energieprestatiedatabank.be  

Deze beoogt geen algemene informatie te verschaffen naar het publiek, maar fungeert als een 
met elektronische identiteitskaart of met federaal token beveiligde front-end voor het 
inbrengen van dossiers in het kader van de energieprestatie-wetgeving voor nieuwbouw en 
bestaande gebouwen. 

 De Energieprestatiedatabank verzekert een uniforme vorm van de ingegeven resultaten van de 
verslaggevers en energiedeskundigen. Naast de optie voor het ingeven van informatie zijn er 
ook stukken software geïntegreerd in deze webapplicatie. Bovendien genereren de ingevoerde 
gegevens de officiële documenten die vereist zijn om te voldoen aan de 
energieprestatieregelgeving. 

 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 
a) Formulierenproject en "eFormulieren" 
 Formulieren die te downloaden zijn via de OVAM website worden kwalitatief verbeterd en in 

meerdere formaten (.doc, .odt en .pdf) aangeboden. De betere kwaliteit en keuzemogelijkheid 
van formaten zorgt voor een verhoogde dienstverlening. Enkele formulieren werden mee 
opgenomen in de eerste fase van het "eFormulieren" project van de Vlaamse overheid. De 
bedoeling is om ze volledig te digitaliseren en via een webloket invulbaar te maken.  
b) Mistral e-loket 

 Het vernieuwde OVAM e-loket laat toe aan bodemsaneringsdeskundigen om hun 
bodemonderzoeken en -projecten digitaal op te laden in de OVAM databank. Via het e-loket is 
het eveneens mogelijk om bodemattesten aan te vragen. Het Mistral e-loket is de digitale 
front-office van de Mistral toepassing. 

c) Eudin project 
 Het Eudin project zorgt voor de uitwisseling van informatie over afvalstromen en -transporten. 

Het maakt deel uit van een samenwerkingsovereenkomst tussen verschillende overheden en 
landen. Via een webloket laat het toe dat kennisgevers en verwerkers van afvalstoffen aangifte 
doen van hun transport of verwerking. Het project is momenteel in pilootfase. 

d) Berekeningsmodel milieuverantwoord productgebruik 
 Het berekeningsmodel is een softwaretoepassing waarmee een organisatie test hoe goed zij 

presteert op het vlak van milieuverantwoorde consumptie en productgebruik. Men kan met dit 
model snel de huidige én toekomstige aankoopprestaties evalueren, of vergelijken met de 
aankopen in het verleden. Bovendien kan men de milieucriteria uit het model eenvoudig 
integreren in bestekken. Ook bij de beoordeling van offertes kan dit model als toetssteen 
worden gebruikt. Tot slot wordt de aankoper door het toepassen van het model zelf beter 
bewust van wat milieuverantwoord productgebruik inhoudt. 

e) Webtoepassing Overdrachten 
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 Deze toepassing op de OVAM website laat de burger of de notaris toe na te gaan of een 
overdracht kan plaatsvinden en welke stappen eventueel nog ondernomen moeten worden 
conform het Decreet voor bodemsanering en bodembescherming. 

f) Aanpassing website voor het verkrijgen van het Anysurfer label 
 Anysurfer is een kwaliteitslabel voor websites die voor iedereen toegankelijk zijn, ook voor 

mensen met een functiebeperking. Dit komt de dienstverlening ten goede.  
g) Integraal Milieujaarverslag IMJV  

 De OVAM levert een bijdrage tot het tot stand komen van het digitale IMJV-loket. De 
coördinatie ligt bij het Departement LNE.  

 
Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt 
a) Leveranciersvergelijking 
 De leveranciersvergelijking op de website van de VREG geldt nog steeds als voorbeeld van 

goede e-gov praktijk volgens de website van CORVE, de coordinatiecel Vlaams e-
government. Sinds de laatste grondige verbetering van deze toepassing, kunnen de 
energieleveranciers hun gegevens elektronisch opladen, wat veel efficiënter is. 

b) Automatisering aanvraagformulier voor kleine PV-installaties 
 De VREG werkt aan het automatiseren van het aanvraagformulier voor kleine PV-installaties 

door er een elektronisch formulier van te maken en heeft al haar formulieren die gericht zijn 
op burgers of bedrijven aangepast aan de richtlijnen van de kenniscel wetsmatiging in het 
kader van de Vlaamse formulierenwebsite en beschikbaar gesteld op haar website. 

c) Elektronische rapportering 
 De bedrijven uit de elektriciteits- en aardgassector krijgen steeds meer de gelegenheid om 

rapportering op elektronische wijze bij de VREG in te dienen, zowel in het kader van 
marktstatistieken als op andere vlakken. Er wordt gewerkt aan een databanktoepassing die dit 
verder zal systematiseren. 

d) Databank 
 De databank die de VREG ontwikkelt voor het ondersteunen van het systeem van de Vlaamse 

groenestroom- en warmtekrachtcertificaten, wordt continu verbeterd met het oog op efficiëntie 
en gebruiksgemak. 

 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
a) VMW-website 
 Momenteel kunnen klanten hun meterstand al telefonisch doorgeven of via de VMW-website. 

Op de website www.vmw.be kunnen VMW-klanten ook formulieren downloaden, die voorlopig 
nog op de klassieke manier dienen te worden ingediend. Daarnaast kunnen klanten via de 
website publicaties bestellen, informatie vragen of een klacht formuleren. 

 De VMW bereidt bovendien een nieuwe website voor die binnenkort online gaat. De 
informatiearchitectuur werd opgesteld op basis van gebruikerstesten, zodat de nieuwe site zal 
beantwoorden aan de verwachtingen en behoeften van de gebruikers. Voor een optimale 
gebruiksvriendelijkheid werd bij het ontwerp van de nieuwe website rekening gehouden met 
de principes van ‘Toegankelijk Web’. In 2007 heeft de VMW bovendien een jongerenwebsite 
gelanceerd (www.kids.vmw.be) waaraan een educatief luik gekoppeld is. Leerkrachten kunnen de 
website niet alleen integreren in hun lessen, maar kunnen ook aangepaste lessenpakketten 
downloaden. 

b) Klantenbeheerssysteem 
 In 2007 heeft de VMW een nieuw klantenbeheersysteem in gebruik genomen dat een goede 

basis vormt voor verdere CRM- en e-lokettoepassingen.  
c) Kabel- en leidingportaal KLIP 
 Van bij de opstart van het kabel- en leidingportaal KLIP in april 2007 vervult de VMW 

nauwgezet haar rol als kabel- en leidingbeheerder.  
d) Generiek Informatieplatform Openbaar Domein 
 De VMW werkt tot slot mee aan het Generiek Informatieplatform Openbaar Domein 

(GIPOD), dat de uitwisseling van informatie beoogt in het kader van werken aan of langs de 
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openbare weg. In 2008 werd een conceptuele studie voor GIPOD opgeleverd. De uitwerking 
zal in 2009 volgen en gefinancierd worden door het Vlaamse Gewest. Dankzij GIPOD kan de 
hinder door werken verder beperkt worden en zal de burger via internet accurate informatie 
krijgen over werken op het openbaar domein (impact, duur, omleidingswegen, ...). 

 
 Al deze inspanningen voor elektronische dienstverlening nemen niet weg dat de VMW haar 

bestaande klantencontactpunten behoudt en optimaliseert. Naast de vier provinciale 
klantendiensten heeft de VMW 19 sectorale dienstencentra waar klanten terecht kunnen. 

 
Vlaamse Landmaatschappij 

Project VLM-portaalsite 2006-2008 
Het strategisch VLM-project VLM-portaalsite 2006-2008 had als belangrijke mijlpaal het 
online gaan van de nieuwe portaalsite op 22 oktober 2007. Het project kent twee fasen. 
 
Fase 1 voorziet in het aanleveren van “bouwblokken” in de software Sharepoint 2007 voor het 
bouwen van internetsites en de oplevering van een nieuwe portaalsite voor de VLM als toets 
voor het functioneren van die bouwblokken. De VLM beschikt nu over een portaalsite, met 
doelgroepgerichte informatie (voor het algemeen publiek, land- en tuinbouwers, notarissen, 
intermediairs, overheden en partners), mediatheek, contactmodule, elektronische nieuwsbrief 
en zoekmodule. In deze fase ligt voor de klanten de klemtoon op informatieverstrekking. 
Informatie geven (éénrichtingsverkeer) vanuit de eigen organisatie en expertise is belangrijk, 
maar slechts de eerste stap in E-governmentbeleid. Belangrijker zijn de volgende stappen: 
interactie en transactie. De Vlaamse Landmaatschappij is hier volop mee bezig. Op het vlak 
van interactie is er een contactmodule voor automatische opvolging van vragen van klanten; 
de elektronische nieuwsbrief van de VLM waarop klanten zich kunnen abonneren en die 
verstuurd wordt via de portaalsite; de applicatie “gemeentestatistieken van de Mestbank” (met 
gegevens over landbouwbedrijven, dierenaantallen, mestproductie en mestvervoer per 
gemeente); de applicatie “recht van voorkoop – waar in de gemeente?”, waarbij notarissen 
kunnen nagaan of op een bepaald te verkopen goed een ‘recht van voorkoop’ van de Vlaams 
overheid van toepassing is; het MestInternetloket (MIL) waarbij landbouwers de bij de VLM 
beschikbare gegevens over hun bedrijfsvoering kunnen raadplegen. Ook op het vlak van 
transactie bouwt de VLM ervaring op, o.m. met de automatische afhandeling van meldingen 
van mesttransporten via MTIL.  
 
Fase 2 in het project VLM-portaalsite voorziet o.a. in beveiligde toegang op de portaalsite 
voor externe klanten en partners. Ter voorbereiding van deze fase heeft de VLM de teamsite 
http://pdpo2.vlm.be ontwikkeld, met authenticatie en beveiligde toegang voor zowel VLM-
personeelsleden als “externe” klanten. Fase 2 start effectief met de opzet van twee 
pilootprojecten: de bouw van eenvoudige transactionele modules voor landbouwers (allerlei 
aanvragen bij de Mestbank; aanvragen bedrijfsbezoek VLM-bedrijfsplanners of bepaalde 
pakketten beheerovereenkomsten) en voor notarissen, ter voorbereiding van de bouw van het 
unieke e-voorkooploket. In de toekomst zal de procedure voor alle decretale voorkooprechten 
identiek verlopen en zullen alle voorkooprechten digitaal worden aangeboden aan de VLM – 
Vlaamse Grondenbank via het e-voorkooploket. Het doorgroeien naar fase 2 past binnen de e-
visie van de VLM, de beleidsbrieven “E-government en wetsmatiging” van de Vlaamse 
regering en de aanbevelingen van de Coördinatiecel Vlaams e-government (CORVE). 

 
Vlaamse Milieumaatschappij  
a) Integraal Milieujaarverslag (IMJV) 
 Om de lasten van deze informatieverplichtingen en aangiften te verminderen, werd een 

internetloket voor het IMJV gemaakt om de informatie op een efficiënte wijze te 
communiceren met de diverse milieuadministraties, waaronder ook de Vlaamse 
Milieumaatschappij.  

b) Centraal Bedrijvenbestand 
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 Met betrekking tot de centrale bedrijvendatabank (referentiebestand met bedrijfsgegevens, 
exploitanten en exploitaties) wordt na ingrijpende conversie een inhoudelijke gelijkschakeling 
van de bedrijvenkoepel met het centraal bedrijvenbestand (CBB) gerealiseerd.  Koppeling is 
voorzien met het Vlaamse Kruispuntbank voor ondernemingen (VKBO). Het CBB wordt ook 
ter beschikking gesteld van gemeenten en provincies.  

c) Digitale communicatie 
1. VMM website - meetgegevens over water en lucht 

Deze website werd in maart 2007 geactualiseerd en omvat meetgegevens over water en 
lucht zoals: 

- de actuele zwemwaterkwaliteit van de kust- en binnewateren (vanaf midden juni); 
- actuele meetwaarden ozon, fijn stof (PM 10 en PM 2,5), … 
- geoview: het ontsluiten van de databank water via een geografische interface: 

hiermee kan het oppervlaktewatermeetnet (fysisch-chemisch meetnet, biologisch 
meetnet, bacteriologisch meetnet, MAP-meetnet) en het waterbodemmeetnet via 
kaarten geraadpleegd worden; 

- links naar andere websites met actuele informatie vb. de modelvoorspellingen ozon 
en fijn stof van de IRCEL (intergewestelijke cel voor het leefmilieu). 

2. Geoloket zoneringsplannen 
 Dit geoloket is operationeel sinds 18 juli 2008 en biedt de mogelijkheid om op te zoeken 

in welke zuiveringszone een woning is gelegen.  
3. Formulieren 
 Er zijn verschillende elektronische formulieren beschikbaar op de website van VMM 

zoals: aanvraag onderzoek kwaliteit putwater, aanvraag subsidie voor de aanleg van 
gemeentelijke rioleringen en kleinschalige waterzuivering, bestelformulieren 
publicatiemateriaal, aanvraag Verrekijker, aangifte heffingen, …). De elektronische 
formulieren zijn nieuw en hebben allemaal een kwaliteitslabel gekregen van de dienst 
Wetsmatiging in het kader van “vereenvoudigde formulieren”. 

4. Berekening drinkwaterprijs 
 De VMM ontwikkelde een gebruiksvriendelijke toepassing om het bedrag van de eigen 

drinkwaterfactuur na te rekenen. Men krijgt hierbij een duidelijk overzicht van: 
• het abonnementsgeld;  
• wat de productie en levering van drinkwater kost;  
• hoeveel de bijdrage voor de aanleg en het onderhoud van rioleringen, kwzi en 

grachten bedraagt (= gemeentelijke bijdrage);  
• hoeveel de bijdrage voor de afvalwaterzuivering bedraagt (= bovengemeentelijke bijdrage). 

 Men kan ook eenvoudig berekenen hoeveel de volgende drinkwaterfactuur zal bedragen.  
5. Overstromingsvoorspeller en hydronet 
 Sinds juni 2007 kan on-line de actuele en voorspelde overstromingstoestand in de 11 

bekkens in Vlaanderen worden geconsulteerd; via hydronet worden actuele hydrologische 
en meteogegevens ter beschikking gesteld 

6. Verspreiding digitale nieuwsbrief VMM sinds 19 oktober 2007 worden de professionele 
doelgroepen van de VMM (bedrijven, milieuambtenaren, e.a.) geïnformeerd via een 
toegankelijke nieuwsbrief. 

7. Alle publicaties van de VMM zijn digitaal ter beschikking via www.vmm.be/publicaties. 
d)  Digitale bereikbaarheid en dienstverlening 

Er is één e-mailadres waar externen terecht kunnen met al hun vragen: info@vmm.be.  
 
2. Beleidsdomein MOW 
 

Voornoemde websites worden stelselmatig geactualiseerd en veelvuldig geraadpleegd door het 
doelpubliek. 
Wat FLARIS betreft is het nog te vroeg om resultaten voor te leggen omdat het momenteel nog in 
uitvoering is. 

 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -125- 
 
 

 

Beleidsdomein LNE 
 
De bereikbaarheid van het Beleidsdomein LNE wordt vergroot door deze initiatieven. Burgers 
kunnen op digitale wijze vragen stellen, informatie over leefmilieu, Natuur en Energie raadplegen, 
formulieren downloaden, … Hieronder wordt per entiteit de resultaten van de initiatieven 
besproken.  
 
Departement LNE 
a)  
1. Het digitale IMJV-loket werd in 2006 operationeel en is sindsdien geoptimaliseerd, stabieler 

gemaakt en uitgebreid met betrekking tot de sectorale verplichtingen van verbrandingsovens 
en stortplaatsen. Ook  in 2008 werd verder gewerkt aan het IMJV-loket en is het aantal digtaal 
ingediende IMJV`s gestegen tot 43% (24% in 2007). De bijhorende website, nieuwsbrief en 
helpdesk werden in een enquête achteraf positief beoordeeld door de klanten. In het kader van 
de PRTR-richtlijn werden vanaf 2008 alle bekende PRTR-bedrijven uitgenodigd het IMJV-
loket te gebruiken. 

2. De MKROS-toepassing werd geoptimaliseerd. 
3. De Vlaamse Navigator Milieu-, Natuur- en energiewetgeving werd volledig vernieuwd en in 

februari 2008 in productie genomen. Inhoudelijk wordt momenteel de energiewetgeving 
stelselmatig toegevoegd. 

4. NME-inventaris (beheersmodule(s) en zoekmodule) werd bijgestuurd en verder gepromoot 
naar de diverse doelgroepen. 

5. Het milieuvergunningenloket 
1. De milieuvergunningenwegwijzer is voor 37 hoofdactiviteiten operationeel en 

wordt stelselmatig voor andere hoofdactiviteiten uitgebreid. 
2. De bevragingsmodule op de milieuvergunningendatabank is ontwikkeld en wordt 

kortelings in productie gesteld. 
3. De interactieve toepassing voor het invullen van de in Vlarem I bepaalde 

formulieren is nog in ontwikkeling. Getracht wordt deze nog in het najaar van 2008 
in productie te krijgen. 

4. De functionele analyse is afgerond. De verwachting is dat de in productiestelling 
van het PRTR-loket in overeenstemming zal zijn met de Europese richtlijn terzake.  

6. Gelet op de status van het PRTR-loket kunnen er nog geen resultaten worden meegedeeld. 
7. Voor het communicatieloket met de lokale overheden start de analyse in september 2008. 
8. Wat betreft studiedagen werd er bv. bij de provinciale infosessies rond milieuhandhavings- en 
 schadedecreet met online inschrijvingen en formulieren gewerkt. Er is ook steeds iemand 
 beschikbaar om bij problemen de gebruikers ondersteuning te bieden. Er worden echter geen 
 totalen bijgehouden van studiedagen waarbij online kan ingeschreven worden. 
9. Er worden geen resultaten van downloads en bestelde brochures bijgehoude. 
b) 
1-2. In totaal kwamen er sinds de start van info@lne.be 620 vragen binnen. Gemiddeld werden 24,8 

vragen per maand gesteld. In de periode juli 2006 – juni 2007 kwamen er in totaal 251 vragen 
binnen (gemiddeld 20,9 vragen per maand). In de periode juli 2007 – juni 2008 waren dit er 
331 met een gemiddelde van 28,4 vragen per maand. 

3. Via klachten@lne.be kwamen 23 klachten binnen waarvan 4 in 2007 en 19 in 2008. 
c) 
1. Sinds de start begin 2007 hebben 852 personen een abonnement op het LNE-zine.  
2. De LNE-website heeft sinds het online gaan eind mei 2006 meer dan 486.000 bezoekers 

gehad. 
3. Tijdens de Dikke-truiendag waren er 2906 inschrijvingen. Inschrijvingen gebeurden volledig 

online. Er was een campagne e-zine en een campagnewebsite waar iedereen zijn eigen CO2-
reductie kon berekenen. 

 
Agentschap voor Natuur en Bos 
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a) De website van het ANB is geactualiseerd wat de beleidsaspecten bos, groen, wildbeheer en 
visserij betreft. Aan het actualiseren van het gedeelte over natuur wordt gewerkt. 

b) De website www.milieuinfo.be is geactualiseerd wat de beleidsaspecten bos, groen, wildbeheer en 
visserij betreft. Aan het actualiseren van het gedeelte over natuur wordt gewerkt. 

c) De aflaadmogelijkheid voor allerlei formulieren wordt veelvuldig gebruikt. 
d) Het consulteren van de informatie over natuur- en milieueducatie wordt veelvuldig gebruikt. 

 
Vlaams Energieagentschap 
a) VEA beschikt door dit systeem over een volledig overzicht van alle vragen die gesteld worden 

aan het VEA. Hieruit kunnen de veelgestelde vragen die verschijnen op de website 
www.energiesparen.be gemakkelijk actueel worden gehouden. Bovendien kunnen de werknemers 
van het VEA de antwoorden van hun collega’s raadplegen op de gestelde vragen. Vragen die 
meerdere keren gesteld worden, kunnen dan ook beantwoord worden met hetzelfde antwoord. 
Dit vermindert de administratieve last voor het VEA. 

b) De mogelijkheid om publicaties via het bestelformulier op de website te bestellen bestaat al 
verschillende jaren. Initieel was het bestellen zo laagdrempelig dat bezoekers bestellen van 
brochures gemakkelijker vonden dan het milieuvriendelijkere alternatief van downloaden. 
Deze applicatie werd vervolgens zo aangepast dat de bezoeker gestuurd wordt om publicaties 
te downloaden, doch dat het bestellen via het formulier niet moeilijker werd gemaakt. 

c) Dit overzicht wordt steeds zo actueel en volledig mogelijk gehouden. 
d) De energiewinstcalculator biedt potentiële investeerders een overzicht van wat een investering 

kan opbrengen. 
e) Alle formulieren die via www.energiesparen.be worden aangeboden voldoen aan het 

kwaliteitslabel voor formulieren van de Vlaamse overheid. 
f) Door de software gecentraliseerd te houden, verzekert het VEA zich ervan dat de gegevens 

met de laatste versie van het programma worden verwerkt en houdt het VEA een overzicht van 
alle gebruikers. Eén centraal webadres voor het ingeven van dossiers vereenvoudigt bovendien 
de communicatie naar de gebruikers toe.  

 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 
a) De digitaal op de website aangeboden formulieren worden stelselmatig verbeterd. 

Verschillende ontvingen reeds een kwaliteitslabel.  
b) Het vernieuwde e-loket is nog maar recent in productie gegaan. Circa 80% van alle 

bodemattestaanvragen gebeuren momenteel elektronisch, waarbij een meederheid van de 
aanvragen via het e-loket en de overige via het e-notariaat gebeuren. Voor het opladen van de 
bodemonderzoeken en -projecten zijn nog geen cijfers beschikbaar. 

c) Het Eudin project zit nog in pilootfase, resultaten zijn niet beschikbaar. 
d) Het aantal geregistreerde gebruikers sinds het berekeningsmodel op 22 november 2007 online 

ging bedraagt 262 (op 8 augustus 2008). Het aantal onderzochte producten bedraagt 113 
producten (op 8 augustus 2008). 

e) Het aantal "hits" op de startpagina van de webtoepassing Overdrachten voor de maand juni 
2008 werd opgevraagd bij de provider en bedraagt 7429, en dit door 1205 unieke gebruikers. 

f) De website werd vernieuwd om te voldoen aan de criteria. Na een eerste evaluatie dienen nog 
enkele zaken te worden aangepast om het label te kunnen ontvangen.  

g) Het aantal via elektronische weg ingediende milieujaarverslagen is 43%. 
 

Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt 
a) De leveranciersvergelijking blijft een van de belangrijkste redenen waarom de burgers de 

VREG-website bezoeken.  Gedurende de laatste twee jaren steeg het aantal unieke bezoekers 
op de website telkens met 18%, wat voor 2008 resulteert in 1270 unieke bezoekers per 
kalenderdag. Het aantal bezoekers op de website bedraagt 1803 per kalenderdag in 2008. 

b-d) De reacties van de betrokken burgers en bedrijven tonen aan dat deze inspanningen 
gewaardeerd worden en leiden tot een efficiëntere en gemakkelijkere samenwerking met de 
VREG. Dit bleek duidelijk uit de stakeholdersenquête die de VREG eind vorig jaar liet 
uitvoeren. 
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Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
a) Op jaarbasis maken ruim een half miljoen klanten van deze mogelijkheid gebruik (283.000 

indexfoon en 218.000 indexweb). 
b) Door dit klantenbeheersysteem moet het tegen 2010 mogelijk worden om bv. een 

verhuisdossier volledig via het internet af te handelen. 
c) Tot op dit moment werden ca. 20.000 planaanvragen ontvangen en beantwoord. Door dit 

systeem wordt het opstellen van planaanvragen, nodig voor het voorkomen van graafschade, 
veel toegankelijker voor aannemers en ontwerpers. De behandeling van de aanvragen vraagt 
bovendien minder tijd. De VMW zal op korte termijn nog investeren in het semi-automatisch 
afhandelen van binnenkomende planaanvragen, zodat de tijd tussen aanvraag en ontvangst van 
het antwoord in 90% van de gevallen beperkt wordt tot maximum 1,5 dag. 

d) De uitwerking volgt in 2009. 
 
Vlaamse Landmaatschappij 

De VLM-portaalsite is online sedert 22 oktober 2007 en wordt regelmatig uitgebreid en 
verbeterd. 
Voor de maand van het platteland (september 2008) werd door eigen medewerkers een nieuwe 
website, www.maandvanhetplatteland.be, gebouwd in de beschikbare bouwblokken met de 
geleverde technologie. Via deze website worden o.a. wedstrijden georganiseerd 
(plattelandskunstenaar, plattelandsondernemer). 
In september 2008 gaan 2 websites over plattelandsprojecten online: de (vernieuwde) website 
www.demerodeonline.be en http://veldgebied.vlm.be.  

 
Vlaamse Milieumaatschappij 
a) Voor resultaten verwijs ik naar antwoord 2.a)1. van het Departement LNE. 
b) Naast het gelijkschakelen van de bedrijvenkoepel en het centraal bedrijvenbestand worden 

authentieke gegevens over ondernemingen nu ook onderling uitwisselbaar tussen het CBB het 
VKBO via een identificatiesleutel. Dit zorgt voor een grotere coherentie tussen de 
verschillende gegevens van de ondernemingen.  

c) Het online ter beschikking stellen van informatie blijkt te voldoen aan een duidelijke behoefte, 
gezien het zeer grote aantal consultaties van de verschillende toepassingen. Zo kreeg de VMM 
hoofdsite in 2007 zo’n 100.000 unieke bezoekers en het waterloket 15.000, zijn er momenteel 
4.556 abonnees van de elektronische nieuwsbrief, werd de overstromingsvoorspeller sinds juni 
2007 meer dan 1.000.000 keer geconsulteerd. 

d) In 2007 zijn 8629 vragen geregistreerd bij het Infoloket, waarvan 3972 via e-mail zijn binnen 
gekomen (45,98% van het totaal aantal vragen). 

 
3. Beleidsdomein MOW 
 
 Gezien de investeringen in ICT, e-government en e-procurement binnen het beleidsdomein MOW 

niet zinvol van elkaar te onderscheiden zijn, heeft een afzonderlijke evaluatie per entiteit dan ook 
weinig toegevoegde waarde. 

 
 Voor de evaluatie van FLARIS is het nog te vroeg.  
 
 Beleidsdomein LNE 
 
 Voor het Beleidsdomein LNE geldt dat op basis van de ervaringen en de cijfers van de digitale 

kanalen merken we dat de het belang hiervan elk jaar stijgt. De digitale kanalen zullen in de 
toekomst dus ook een substantieel en belangrijk deel blijven uitmaken van de dienstverlening. 

 
Departement LNE 
a)  
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1. Het digitale IMJV-loket wordt geoptimaliseerd en uitgebreid. Ingevolge de optimalisatie is het 
aantal elektronisch ingediende IMJV’s gestegen zoals wordt weergegeven in onderstaande 
tabellen. 
Totaal ontvangen IMJV's = 13.435 waarvan 5.752 digitaal. 

 
Aantal verstuurde IMJV's = 16.571 waarvan 535 dossiers werden stopgezet. 

 
Tabel 1a: aantal ontvangen IMJV’s per deelformulier voor het IMJV 2008 

 Lucht-
emissie 

energie Water- 
emissie 

Grond- 
water 

Afval 
producent 

Afval 
verwerker 

Digitaal 
ontvangen 

176 275 470 178 5.662 386 

Totaal 
ontvangen 

388 645 776 770 12.274 748 

 
Tabel 1b: percentage ontvangen IMJV's dat digitaal werd ingediend 

Jaar Lucht-
emissie 

energie Water- 
emissie 

grondwater Afval  
producent 

Afval 
verw
erker 

Totaal  
IMJV 

2007 33% 38% 54% 17% 21% 24% 24% 

2008 45% 43% 61% 23% 46% 52% 43% 

 
Bovendien werden er in 2008 evaluatiesessies georganiseerd met bedrijven die veel 
grondwateremissies dienen in te vullen om na te gaan waar de toepassing verder kan verbeterd 
worden. 

2. Met betrekking tot de internettoepassing MKROS (milieuklachten registratie en 
opvolgingssysteem) merken we een duidelijke stijging van het aantal geregistreerde 
meldingen: 
 
Tabel 2: geregistreerde meldingen via MKROS 

Jaartal Aantal geregistreerde meldingen  
(d.d. 11 augustus 2008) 

t.e.m. 2002 536 
2003 1123 
2004 906 
2005 1472 
2006 4984 
2007 5329 
2008 2317 
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 We verwijzen voor meer informatie over MKROS tevens naar het antwoord op schriftelijke 
vraag nr. 551 van Joris Van Hauthem (status april 2008).  

3. De Vlaamse Navigator Milieu-, Natuur- en Energiewetgeving wordt per maand gemiddeld 
door 5000 gebruikers bezocht. De teksten die in hoofdzaak geraadpleegd worden zijn deze van 
Vlarem I en II en van VLAREA.  

 
Tabel 3: bezoekers in de maand juli 2008 

Land Aantal nieuwe bezoekers Aantal pagina’s per bezoek 
Belgium 5.059 3,64 
Netherlands 133 2,92 
United Kingdom 88 3,44 
United States 48 4,52 
Germany 38 3,47 
France 24 2,79 
Finland 17 5,00 
Luxembourg 4 6,25 
Sweden 3 2,67 
Slovenia 3 2,33 

 
4. De NME-inventaris: deze databank wordt geoptimaliseerd waarbij aan de ene kant Vlaamse 

organisaties/centra online hun NME-aanbod (materialen, activiteiten, infrastructuren) vlotter 
kunnen toevoegen en anderzijds de burger gerichter kan zoeken naar een geschikt aanbod 
(http://nme.milieuinfo.be).  

 De NME-inventaris omvatte midden 2008: meer dan 1000 organisaties/centra, 2500 
permanente aanbodsfiches en continu 200 à 250 tijdelijke activiteiten. De bezoekersaantallen 
gaan in stijgende lijn sinds de laatste bijsturing.  

5. Er is nog geen evaluatie gebeurd van het milieuvergunningenloket dat uit verschillende 
onderdelen bestaat. De wegwijzer wordt nog steeds uitgebreid, de bevragingsmodule moet nog 
in productie komen en ook het loket is nog in volle ontwikkeling. 

6. Gelet op de status van het PRTR-loket is er nog geen evaluatie uitgevoerd. 
7. Gelet op de status van het loket voor de lokale overheden is er nog geen evaluatie uitgevoerd. 
8. Er is nog geen evaluatie gebeurd.  
9. Er is nog geen evaluatie gebeurd van het aantal online gedownloade en bestelde publicaties 

want hiervan worden geen resultaten bijgehouden. 
b) - c) Om verder in te spelen op de nood van de verschillende belanghebbenden, kan het 

Departement LNE op basis van onder andere de binnengekomen vragen via info@lne.be en 
klachten@lne.be, reacties op de nieuwsbrieven, bezoekers van de website het online aanbod 
evalueren en aanpassen waar nodig. 

 
Agentschap voor Natuur en Bos 
De oude website van het ANB is aan vernieuwing toe en inmiddels is het voorbereidende werk 
voor de nieuwe website aangevat. 
 
Vlaams Energieagentschap 
a) Dit systeem van centrale verwerking van alle vragen van het VEA werd in gebruik genomen in 

2008. Deze applicatie is bijgevolg nog te recent om een grondige evaluatie te kunnen 
uitvoeren. 

b) Uit een evaluatie bleek dit het gewenste positieve resultaat te hebben. Momenteel wordt er 
overleg gepleegd om de bestelformule te uniformiseren met de portaalsite vlaanderen.be 

c) De premiemodule op www.energiesparen.be is een groot succes. Het raadplegen van deze dienst is 
één van de meest uitgevoerde activiteiten op de website. De interesse van andere organisaties 
voor deze gegevens bevestigt het nut en de waarde ervan. 
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d) De energiewinstcalculatoren bestaan sinds begin 2007 en zijn al verschillende keren 
geëvalueerd. De behoefte aan een berekening voor deze investeringen blijkt duidelijk uit het 
succes ervan. Moeilijke begrippen en technische informatie werden aan de hand van de 
evaluaties verder toegelicht en beter voorgesteld. Ook zullen de calculators verruimd worden 
naar andere investeringsmogelijkheden. 

e) Alle formulieren die via www.energiesparen.be worden aangeboden voldoen aan het 
kwaliteitslabel voor formulieren van de Vlaamse overheid. Dit kwaliteitslabel bevestigt een 
grondige evaluatie van de Kenniscel Wetsmatiging van de Vlaamse overheid en verzekert een 
vereenvoudigde verwerking ervan, een verminderde administratieve werklast en een 
vereenvoudiging van het invullen van het formulier. 

f) De energieprestatiedatabank is voor nieuwbouw gestart in 2006. Er werden enquêtes 
uitgevoerd bij de gemeenten, architecten en vertegenwoordigers van de verslaggevers- en 
architectenorganisaties. De resultaten hiervan waren positief, de opmerkingen die werden 
gegeven, zijn opgenomen in aanpassingen en aanvullingen van de energieprestatiedatabank. 
Daarnaast houdt het VEA ook alle opmerkingen die via e-mail of telefonisch worden gebruikt 
door individuele gebruikers bij en worden deze opmerkingen gebruikt om de 
energieprestatiedatabank aan te passen en te verbeteren. Sinds 2008 is de databank aangevuld 
met de gegevens voor bestaande woningen. Deze applicatie wordt ook regelmatig onder de 
loupe genomen. Er zijn voor de komende maanden nog verschillende aanvullingen en 
uitbreidingen gepland. 

 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 
a) Er is door de OVAM geen evaluatie van de resultaten op het terrein doorgevoerd. 
b) Door de recente ingebruikname is er nog geen evaluatie van de resultaten op het terrein 

doorgevoerd. 
c) Het Eudin project zit nog in pilootfase, hierdoor zijn nog geen conclusies beschikbaar. 
d) Er is nog geen concrete evaluatie gebeurd, gezien de korte periode dat het berekeningsmodel 

online is. Het berekeningsmodel werd voor de lancering wel uitgetest door verschillende 
instanties en positief bevonden. Er loopt momenteel een opdracht voor het ontwikkelen van 
een procedure voor een permanente evaluatie van de bestaande indicatorensets in het 
berekeningsmodel, met als doel de meest recente informatie aan het berekeningsmodel toe te 
voegen en op een objectieve, neutrale en uniforme manier om te gaan met vragen en klachten. 
Deze opdracht zal eind 2008 worden afgerond. 

e) Een formele evaluatie is niet uitgevoerd. Uit feedback van burgers en notarissen blijkt evenwel 
dat de webtoepassing een echte hulp bij overdracht betekent en veelvuldig wordt gebruikt. 

f) Het Anysurfer label werd nog niet toegekend zodat nog geen conclusies kunnen worden 
getrokken. 

g) De coördinatie ligt bij het Departement LNE, de OVAM heeft geen evaluatie doorgevoerd. 
 

Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt 
Er is geen specifieke evaluatie gebeurd van de e-government initiatieven. 
 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
Er is geen evaluatie gebeurd van de initiatieven met betrekking tot e-governement. 
 
Vlaamse Landmaatschappij 
Via het MTIL (Mest Transport Internetloket), in gebruik sinds 2001, worden jaarlijks meer dan 
100.000 mesttransporten van erkende mestvoerders in Vlaanderen automatisch gemeld, 
gecontroleerd en gevalideerd zonder tussenkomst van administratieve medewerkers. 
Via het beperkte - van MTIL afgeleide – MIL (het MestInternetLoket) raadplegen meer dan 5.000 
landbouwers in Vlaanderen de gegevens over hun eigen bedrijf die beschikbaar zijn bij de 
Vlaamse Landmaatschappij. 
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Via de VLM-portaalsite zijn 1.600 klanten geabonneerd op de elektronische nieuwsbrief van de 
VLM die digitaal wordt verstuurd en ontvangt de VLM dagelijks gemiddeld een tiental 
dossiergebonden vragen van klanten die in de backoffice worden opgevolgd. 
 

 
Vlaamse Milieumaatschappij 
a-d) Jaarlijks wordt een interne evaluatie opgemaakt van de verschillende kanalen en middelen 

die worden ingezet. Op basis van die evaluatie zijn bijsturingen mogelijk. Zo werd de 
VMM-website in 2007 volledig vernieuwd en werd de website van de 
overstromingsvoorspeller uitgebreid met informatie in het Frans en het Engels.  

 De VMM combineert elektronische en klassieke dienstverlening om ook wie minder 
vertrouwd is met de elektronische dienstverlening te blijven bereiken. 

 
4. Beleidsdomein MOW 

 
Gezien de investeringen in ICT, e-government en e-procurement binnen het beleidsdomein MOW 
niet zinvol van elkaar te onderscheiden zijn, kan hiervoor geen correcte en afzonderlijke 
budgettaire weerslag bepaald worden.  
 
FLARIS kost in totaal 800.000 euro. 

 
Beleidsdomein LNE 
 
In het Beleidsdomein LNE werd 1.039.138,05 euro gespendeerd aan initiatieven m.b.t. e-
government Hierbij dient opgemerkt te worden dat dit bedrag niet het volledige kostenplaatje dekt. 
Naast ICT-infrastructuur heeft ook de personeelskost immers een belangrijke budgettaire impact. 
In onderstaand antwoord wordt de budgettaire weerslag van de initiatieven per entiteit besproken. 

 
Departement LNE 
De voornaamste budgettaire weerslag van deze maatregelen is naast ICT-infrastructuur de 
personeelskost. 
 
Agentschap voor Natuur en Bos 
Voor de huidige webstek van het ANB is er behalve de beperkte inzet van 1 VTE voor leveren van 
inhoudelijke informatie geen directe budgettaire weerslag voor het ANB (viel onder algemeen 
contract van de Vlaamse overheid). Voor de nieuwe website zal de effectieve kostprijs bepaald 
kunnen worden op grond van de aanbesteding en een voorlopige raming van 1,5 VTE. 
 
Vlaams Energieagentschap 
De voornaamste budgettaire weerslag van deze maatregelen is naast ICT-infrastructuur de 
personeelskost. 

 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 
a) Het verbeteren van de formulieren gebeurt grotendeels bij een herziening van het formulier 

zelf. De budgettaire weerslag is daardoor beperkt.  
b) De vernieuwing en uitbreiding van het e-loket past binnen het Mistral project dat ook de back-

office volledig vernieuwt. Door de volledige verwevenheid van front en back-office binnen 
Mistral, is de budgettaire weerslag moeilijk in te schatten. De kostprijs voor het 
implementeren en ondersteunen van het e-loket wordt geraamd op circa 300.000 euro incl. 
BTW. 

c) De budgettaire weerslag voor de OVAM bedraagt circa 250.000 euro incl. BTW. 
d) De totale budgettaire weerslag van het berekeningsmodel bedraagt 137.417 euro incl. BTW. 
e) Het maken van de webtoepassing Overdrachten heeft 15.104 euro incl. BTW gekost. Dit 

bedrag is inclusief de kost voor latere wijzigingen aangebracht ten gevolge van nieuwe 
regelgeving. 
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f) De budgettaire weerslag voor de OVAM bedraagt circa 11.000 euro incl. BTW. 
g) Geen. 

 
Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt 
Het gaat vrijwel nooit om pure e-government projecten, zodat de kost ervan niet te scheiden valt 
van de overige aspecten (verbetering werking toepassingen, efficiëntieverbeteringen, enz.). 
 
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening 
De investeringen in de digitale toepassingen worden gedragen via eigen budgetten. 
 
Vlaamse Landmaatschappij 
De kostprijs voor de ontwikkeling van het VLM-portaal bedraagt 41.466,70 euro voor de studie 
‘Concept en haalbaarheid eGOV’ en 284.150,35 euro voor de ‘Ontwikkeling van een platform 
voor de uitbouw van sites en de ontwikkeling van een corporate site voor de VLM’. 
 
Vlaamse Milieumaatschappij 
Het IMJV en CBB worden gefinancierd met middelen ter beschikking gesteld via het MMIS. De 
overige maatregelen werden gefinancierd binnen de reguliere middelen van de VMM. Hierbij 
wordt maximaal gebruik gemaakt van intern beschikbare expertise. Voor de meeste projecten 
bestaat een koppeling tussen interne optimalisatie enerzijds en het ontwikkelen van e-government 
anderzijds.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 107 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 107 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Bijgevoegde tabel geeft per kabinet het aantal kabinetsmedewerkers die, tijdens de uitoefening van 

hun kabinetsfunctie in de huidige regeerperiode, een bestuursmandaat hebben opgenomen binnen 
de raad van bestuur van een Vlaams extern verzelfstandigd agentschap of Vlaamse openbare 
instelling.  Deze aantallen hebben betrekking zowel op de actueel in dienst zijnde 
kabinetsmedewerkers als diegenen die tijdens deze regeerperiode uit dienst zijn getreden.  
Telkens vermeldt de tabel ook binnen welk agentschap of openbare instelling. 

 
Kabinet Vlaams Agentschap/ Vlaamse Openbare Instelling 

Minister-president 
(Leterme / Peeters) 

 

a) 11 kabinetsmedewerkers 
b) Vlaams Agentschap voor Ondernemersvorming - SYNTRA 

 Flanders District of Creativity 
 Vlaams Agentschap voor Internationaal Ondernemen 
 Agentschap Vlaams Centrum voor Agro- en VisserijMarketing 
 VIA-INVEST Vlaanderen NV 
 Participatiemaatschappij Vlaanderen NV 
 Vlaamse Zorgkas vzw 
 Herculesstichting 
 Interdisciplinair Instituut voor Breedbandtechnologie vzw 
 Koninklijk Ballet van Vlaanderen 
  
Kabinet Van Mechelen 
(inclusief ex-kabinet 
Moerman) 

 

a) 6 kabinetsmedewerkers 
b) BAM nv 

 Participatiemaatschappij Vlaanderen NV 
 Lijninvest nv 
 VIA-INVEST Vlaanderen NV 
 Lijncom 
 Liefkenshoek NV 
 Agentschap Geografische Informatie Vlaanderen 
 Vlaams-Europees Verbindingsagentschap vzw 
 Vlaamse Opera vzw 
 Cultuurinvest PMV 
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Kabinet 
Vandenbroucke 

 

a) 10 kabinetsmedewerkers 
b) Flanders District of Creativity vzw 

 Participatiemaatschappij Vlaanderen NV 
 Instituut voor Aanmoediging van Innovatie door Wetenschap en 

Technologie in Vlaanderen 
 Vlaamse Zorgkas vzw 
 ESF-Agentschap vzw 
 Vlaamse Landmaatschappij 
 Vlaams-Europees Verbindingsagentschap vzw 
 EPON vzw 
 Vlaamse Stichting Verkeerskunde vzw 
  
Kabinet Anciaux  

a) 3 kabinetsmedewerkers 
b) Agentschap Geografische Informatie Vlaanderen 

 Interdisciplinair Instituut voor Breedbandtechnologie vzw 
 Raad GO! 
  
Kabinet Bourgeois  

a) 0 kabinetsmedewerkers 
b)  

  
Kabinet Keulen  

a) 1 kabinetsmedewerker 
b) Vlaamse Zorgkas vzw 

  
Kabinet Van Brempt  

a) 1 kabinetsmedewerker 
b) Vlaamse Stichting Verkeerskunde vzw 

  
Kabinet Vanackere  

a) 2 kabinetsmedewerkers 
b) Vlaamse Zorgkas vzw 

 OPZ Geel (tot 31/12/2006) 
  
Kabinet Crevits  

a) 0 kabinetsmedewerkers 
b)  

  
  
Kabinet Ceysens  

a) 3 kabinetsmedewerkers 
b) Interdisciplinair Instituut voor Breedbandtechnologie vzw 

 Vlaams Waarborgbeheer NV 
 Fonds voor Wetenschappelijk Onderzoek Vlaanderen 
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2. Bij de aanduiding van bestuurders past de Vlaamse regering de onverenigbaarheden toe die 
decretaal zijn voorzien in de diverse oprichtingsdecreten van deze instellingen. Daarnaast 
wordt ook het beginsel gevolgd, zoals verankerd in artikel 21 §1, 2° van het kaderdecreet 
bestuurlijk beleid van 18 juli 2003, waarbij gesteld wordt dat een bestuurdersmandaat 
onverenigbaar is met de hoedanigheid van kabinetslid van de minister onder wiens toezicht het 
publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigd agentschap valt.  Dit decretaal verankerd 
beginsel waarborgt de doelstelling om vereenzelviging van toezichthouder en gecontroleerde te 
vermijden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 108 
van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Dorpskern Doel   -   Bestemming 
 
Nadat het dorp Doel het eerste weekend van augustus positief in het nieuws kwam met de Doelse 
Feesten en de Scheldewijding is het tij opnieuw gekeerd. Einde juni werden reeds zeven woningen 
afgebroken en nadat de Raad van State het beroep tegen de sloopvergunningen afwees, werd een 
volgende serie woningen gesloopt. Dit ging weerom gepaard met protestacties die als doel hadden de 
afbraak te verhinderen. De burgemeester van Beveren was zelfs genoodzaakt de federale politie in te 
zetten om de veiligheid van actievoerders te verzekeren.  
 
De bestemming, of misschien beter herbestemming, van Doel blijft echter onduidelijk.  
 
Door sommigen wordt dan gewezen op het gelijkaardige verhaal van het kunstenaarsdorp Ruigoord in 
de Amsterdamse Afrikahaven, dat dit jaar zijn vijfendertigste verjaardag viert. Ook dit dorp moest 
begin jaren zeventig wijken voor de uitbreiding van de Amsterdamse haven, maar door de acties van 
een groep kunstenaars werd het polderdorp uiteindelijk niet gesloopt. Bij een tweede havenexpansie 
eind jaren negentig kwam het opnieuw tot een confrontatie. Onder politiebescherming werd het dorp 
ontruimd om het vervolgens te kunnen slopen voor de realisatie van de Afrikahaven. Uiteindelijk 
kwam een compromis uit de bus: het dorp werd behouden als vrijhaven voor kunstenaars midden de 
havendokken, mits de belofte dat er niet langer permanent gewoond zou worden. De negentien 
resterende panden en de kerk dienen nu als ateliers en expositieruimtes. In het “bestuur” van het 
cultuurdorp is er zelfs een vertegenwoordiger van de haven opgenomen. 
 
Een dergelijk voorbeeld doet dromen. Een historisch dorp, waar met het Hooghuis zelfs nog een 
eigendom van de familie Rubens bestaat, als culturele baken tussen Antwerpen en het Waasland. Het 
dorp Doel heeft dit potentieel, eventueel zelfs aangevuld met bijvoorbeeld een cateringfunctie: in het 
havengebied is er immers zo goed als geen horeca. De problematiek van de bescherming en 
conservatie van de historisch waardevolle gebouwen in de dorpskern (kerk, pastorie, begraafplaats, 
molen, Hooghuis) zou daarmee gelijk van de baan zijn.  
 
Een dergelijk scenario zou in elk geval een unieke brug tot stand brengen tussen economische en 
culturele belangen en tegelijk een blijvende kanttekening zijn bij havenexpansie en de polderdorpen 
die daarvoor moesten wijken.  
 
1. Wat zal er gebeuren met de historisch waardevolle gebouwen in de dorpskern van Doel (kerk, 

pastorie, begraafplaats, molen, Hooghuis)?  
 
2. Zijn er reeds studies uitgevoerd naar het eventuele behoud van (een deel) van de dorpskern al dan 

niet met een culturele of faciliterende invulling of zijn er plannen in die zin?  
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3. Wanneer zal er een beslissing worden genomen over de toekomst van het dorp Doel en een 
mogelijke nieuwe functie ervan? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 108 van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1-2.  Op 24 april 2007 gaf ik u reeds een antwoord op deze vraag in de commissie voor Openbare 

Werken, Mobiliteit en Energie van het Vlaamse Parlement. Ik citeer uit de notulen : 
 “Wat het behoud van de historische gebouwen in Doel betreft, staat in de richtlijnen van de 

plan-MER met betrekking tot de studie naar de effecten op mens en ruimtelijke aspecten op 
bladzijde 18: “De mogelijkheid kan worden onderzocht of Doel niet voorbehouden en 
uitgebouwd kan worden als een site met beperkte nietverblijfsfuncties”. 

 
 Conform die richtlijnen zal in de plan-MER onderzocht worden of en onder welke voorwaarden 

een dergelijke beperkte niet-verblijfsfunctie voor Doel mogelijk is, uitgaande van het onderzoek 
met betrekking tot de verschillende MERdisciplines en voor zover relevant op planniveau. 

 Op basis van onder meer de resultaten van de plan-MER kan dan bij de goedkeuring door de 
Vlaamse Regering van de afbakenings-GRUP al dan niet ruimte voor behoud van de historische 
kern en gebouwen in Doel met beperkte niet-verblijfsfunctie worden voorzien. In afwachting 
zijn er bewarende maatregelen voor de windmolen op de dijk, de kerk, het Hooghuis, de pastorij 
en de begraafplaats genomen.” 

  
 Het genoemde plan-MER “Ontwerp strategisch plan en afbakening van de haven van 

Antwerpen en haar omgeving” werd op 15 september 2008 ter goedkeuring ingediend bij de 
dienst Milieueffectrapportage van het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie.  

 
3. Op 20 januari 1998 stelde de Vlaamse Regering in haar beslissing aangaande de bouw van een 

containergetijdendok op de Linkerscheldeoever vast dat de leefbaarheid van Doel hierdoor 
ingrijpend wijzigt, en dat de leefbaarheid niet kan worden gewaarborgd en verder achteruitgaat 
naarmate de industrialisatie voortschrijdt (VR/PV/1998/3 - punt 29).  

  
 De beslissing stelde verder dat het op te maken strategisch plan voor het 

Linkerscheldeoevergebied dient uit te gaan van de uiteindelijke “onleefbaarheid van Doel en de 
daaropvolgende onteigening”. 

 Ten einde dit uitdoofbeleid te begeleiden werd in diezelfde beslissing de aanzet gegeven tot het 
uitwerken van een sociaal begeleidingsplan voor Doel. 

 Uit de hele beslissingshistoriek van de afgelopen 10 jaar blijkt dat de Vlaamse Regering 
consequent beslissingen heeft genomen die verder bouwen op de beslissing van 20 januari 1998. 
Ondanks alle commotie zijn de bedoelingen van de Vlaamse Regering steeds duidelijk geweest 
aangaande de door u bevraagde “toekomst van het dorp Doel”. De opeenvolgende beslissingen 
van de Vlaamse overheid hebben trouwens tot op heden steeds een grote mate van 
rechtszekerheid geboden aan de betrokkenen. 

 
 Het sinds 1998 gevoerde beleid en in het bijzonder het sociaal begeleidingsplan heeft ertoe 

geleid dat de toestand in Doel anno 2008 niet meer vergelijkbaar is met die in 1998. De sociaal-
organisatorische structuur van de woonkern is in die mate gewijzigd dat de woonfunctie er bijna 
volledig afgebouwd is. Dat uit zich zowel in het verminderen van het aantal woningen, de sterke 
daling van de bevolking (-70%), de zeer sterke daling van de oorspronkelijke bevolking (-90%) 
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in de dorpskern van Doel, als in het verdwijnen van diensten, horeca, scholen en andere 
voorzieningen. De socio-demografisch evolutie is van die aard dat kan gesteld worden dat er 
geen sprake meer is van een woon- of leefgemeenschap in de dorpskern van Doel. 

 
 Na goedkeuring van het hoger genoemde plan-MER door de dienst Mer van het Departement 

Leefmilieu, Natuur en Energie, zal de Vlaamse Regering opdracht geven tot de opmaak van een 
ruimtelijk uitvoeringsplan (RUP) dat de planologische bestemming van de verschillende 
onderdelen van het strategisch plan, waaronder de dorpskern van Doel, zal aanduiden. Deze 
beslissing mag rond het einde van 2008 verwacht worden. 

 
 Aangenomen mag worden dat de opmaak van dit RUP ongeveer een jaar zal in beslag nemen, 

zodat de Vlaamse Regering in het najaar van 2009 het nieuwe RUP definitief zal kunnen 
vaststellen, inclusief de nieuwe bestemming van de woonkern Doel.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 109 
van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Investeringssteun Vlaams Landbouwinvesteringsfonds   -   Stand van zaken 
 
De investeringen van vandaag in de land- en tuinbouwsector bepalen mee de dynamiek en de 
slagkracht van de sector morgen. Via het Vlaams Landbouwinvesteringsfonds (VLIF) steunt de 
Vlaamse overheid de land- en tuinbouwsector met rentesubsidies, investeringspremies en 
leningenwaarborg.  
 
De VLIF-steun kan worden verkregen voor de vestiging van jonge land- en tuinbouwers, voor de 
investeringen op land- en tuinbouwbedrijven en bij de oprichting van nieuwe groeperingen van land- 
en tuinbouwers. 
 
De evolutie van de investeringsdossiers bij het VLIF geeft een goede aanduiding van de dynamiek en 
de toekomstperspectieven in de land- en tuinbouw. Hieraan kunnen ook beleidsconclusies verbonden 
worden. 
 
1. Hoeveel dossiers werden in 2007 voor eerste installaties goedgekeurd? Voor welke bedragen werd 

er steun verleend? Hoe verhouden deze cijfers zich tot 2006? Graag een uitsplitsing per type 
bedrijf. 

 
2. Hoeveel dossiers werden in 2007 voor investeringen goedgekeurd? Voor welke bedragen werd er 

steun verleend? Hoe verhouden deze cijfers zich tot 2006? Graag een uitsplitsing per type bedrijf. 
 
3. Zijn er verschuivingen merkbaar in de aard van de investeringen? Welke? 
 
4. Hoeveel investeringssteun ging er naar land- en tuinbouwbedrijven rechtstreeks, en hoeveel steun 

ging er naar para-agrarische bedrijven en de voedingssector? 
 
5. Hoe evalueert de minister de werking van het VLIF? Worden wijzigingen of nieuwe klemtonen in 

de VLIF-steun in het vooruitzicht gesteld? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 109 van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1.  In onderstaande tabel worden de gevraagde gegevens m.b.t. de eerste installlaties weergegeven: 
 

Jaar 2006 2007 
Landbouw 180 281 
Tuinbouw 23 41 

Aantal dossiers 

Totaal 203 322 
Landbouw 32,01 49,44 
Tuinbouw 2,32 4,91 

Gesubsidieerd bedrag 
in miljoen euro 

Totaal 34,33 54,35 
Landbouw 9,36 14,51 
Tuinbouw 0,82 1,61 

Verleende steun in 
miljoen euro 

Totaal 10,18 16,12 
 
 In 2007 werd er duidelijk aan veel meer en op een veel groter bedrag vestigingskosten steun 

verleend dan in het voorgaande jaar. Dit heeft te maken met het grote aantal aanvragen dat 
ingeleid werd, maar ook met de inspanningen van de administratie om die aanvragen om 
vestigingssteun met voorrang af te handelen. Algemeen kan gesteld worden dat het aantal 
aanvragen om vestigingssteun niet terugloopt maar eerder licht toeneemt. Hiervoor zijn 
verschillende verklaringen (cfr. activiteitenverslagen VLIF) en ondermeer de inmiddels goed 
bekende mogelijkheid voor het verkrijgen van een vestigingspremie op een eerste schijf van 
vestigingskosten, zonder externe financiering, speelt hierin mee. 

 
2.  In onderstaande tabel worden de gevraagde gegevens i.v.m. investeringssteun weergegeven: 

 
 
 Hier geldt dezelfde vaststelling nl. een toename van het aantal behandelde dossiers en van de 

gesubsidieerde investeringen. Dat een dergelijk groot aantal dossiers kon beslist worden voor een 
veel hoger investeringsvolume, was mogelijk door de belangrijke budgettaire inspanning die in 
2007 geleverd werd voor het VLIF. Ik wil het achtbaar lid er aan herinneren dat in 2007 de initiële 

Jaar 2006 2007 
Landbouw 2.002 2.646 
Tuinbouw 963 1.160 

Aantal dossiers 

Totaal 2.965 3.806 
Landbouw 141,40 205,64 
Tuinbouw 71,21 91,23 

Gesubsidieerd bedrag in 
miljoen euro 

Totaal 212,61 296,87 
Landbouw 37,41 48,54 
Tuinbouw 16,35 21,47 

Verleende steun in 
miljoen euro 

Totaal 53,76 70,01 
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vastleggingsmachtiging van 51,273 miljoen euro (louter Vlaamse middelen) in verschillende 
stappen verhoogd werd tot 72,138 miljoen euro. 

 
3.  Verwijzend naar het activiteitenverslag 2007 en wat al vermeld werd voor de vestigingen kan 

m.b.t. de investeringen vooraf gesteld worden dat de gemiddelde kosten per dossier stijgen. De 
mechanisatie van de land- en tuinbouwsector blijft een belangrijke investeringspost. Ook de bouw 
van ammoniakemissiearme stallen blijft belangrijk, al is er hier duidelijk een vermindering van het 
investeringsvolume vergeleken met 2005 en 2006. Ze worden afgelost door belangrijke 
investeringen in de tuinbouwsector. Investeren in schaalvergroting in de glastuinbouw, in 
energiebesparing en in installaties (WKK, houtverbranding) gericht op een vermindering van de 
energiekost per m², zijn aan de orde. Ook de melkveesector investeert sterk, zowel in stallen als in 
melkinstallaties en in voederautomatisatie. Ook bewaar- en machineloodsen blijven substantieel 
aanwezig in het investeringsbeeld, zowel in de landbouw als in de tuinbouw. Van recentere datum 
zijn het grote aantal aanvragen om steun voor het plaatsen van zonnecellen. Dit neemt niet weg dat 
ook investeringen in diversificatie (hoevetoerisme en hoeveproducten) hun plaats blijven opeisen. 

 
4.  Voor de drie pijlers binnen het VLIF nl. producenten + coöperaties, omkadering (proeftuinen- en 

centra) en de agrovoedingssector was in 2007 de VLIF-steun (Vlaamse en EU-steun samen) als 
volgt verdeeld: 

− Particuliere land- en tuinbouwers: 94,62 miljoen euro of 96,36 %; 
− Coöperaties van land- en tuinbouwers: 3,57 miljoen euro of 3,63 %; 
− Agro-voedingssector: 0,07 miljoen euro of 0,01 %; 
− Omkadering: geen steun of 0 %. 

 Hierbij dient opgemerkt dat zowel voor de agro-voedings- als omkaderingsector met een call-
systeem wordt gewerkt. Er werd voor beide sectoren een call uitgeschreven in de loop van 2007, 
die echterbudgettair werd vastgelegd op de budgetten van 2008. Het ging daarbij om 
respectievelijk 5,4 miljoen euro (Vlaamse en Europese steun) voor agro-voeding en 2,3 miljoen 
euro (Vlaamse steun) voor omkadering.  

 
5.  De noden van de Vlaamse land- en tuinbouw evolueren constant en in een steeds sneller tempo. 

Het VLIF blijft één van de belangrijkste instrumenten voor de sturing en ondersteuning van de 
land- en tuinbouwsector. Het VLIF is bovendien een belangrijk instrument om de landbouwsector 
te laten inspelen op een aantal maatschappelijke eisen inzake voedselveiligheid, leefmilieu en 
dierenwelzijn. 

 De normen hieromtrent zijn doorgaans strenger in Europa dan in de rest van de wereld. Het 
ondersteunen van kostprijsreducerende investeringen op dit vlak is dan ook een zeer te 
verantwoorden beleid. 

 Belangrijk is wel dat de bedrijven voldoende economische ontwikkelingsmogelijkheden moeten 
krijgen om dergelijke investeringen aan te kunnen. Vandaar dat de VLIF-regelgeving wordt 
aangepast om de bedrijfsontwikkelingen en de daarmee doorgaans gepaard gaande 
schaalvergroting mee te ondersteunen. Bedrijven die verder ontwikkelen/ uitbreiden hebben de 
mogelijkheid om te investeren in leefmilieu, voedselveiligheid en dierenwelzijn.   

 
 De EU blijft een belangrijke partner in de financiering van het structuurbeleid dat ingekapseld zit 

in het Programma voor Plattelandsontwikkeling. De EU bepaalt nog altijd het algemeen kader 
waarbinnen de werking van het VLIF verloopt. Binnen dit kader en vanuit de noodzakelijke 
budgettaire discipline heeft de Vlaamse regering recent een aantal wijzigingen beslist in de VLIF-
regelgeving, die na advies van de Raad van State dit najaar definitief zullen  goedgekeurd worden. 
De regelgeving op het gepaste tijdstip bijsturen in functie van de noden is een permanente opgave. 
De 4 grote krachtlijnen van deze laatste wijziging betreffen: 
− De begrenzing van de mogelijkheden op steun bij vestiging in het EU – beleid en de 

bepalingen over niet-subsidiabele investeringen, worden verwerkt in de Vlaamse regelgeving. 
− Bij de evolutie naar minder marktsturende maatregelen, minder rechtstreeks gesubsidieerde 

productie, een verdere daling van het aantal bedrijven en de nood aan groei bij de blijvers, 
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wordt het subsidiesysteem dat nog een aantal door het marktbeleid geïnspireerde beperkingen 
bevat, geactualiseerd en afgestemd op de huidige noden. 

− Bij de concretisering van bepalende randvoorwaarden voor de toegelaten omvang van de 
bedrijven, zijn bijkomende capaciteitsvoorwaarden in de investeringssteunregelgeving niet 
meer opportuun. 

− Bij het versoepelen van beperkende voorwaarden o.m. in de veehouderij, moeten er 
gelijktijdig maatregelen doorgevoerd worden om de uitgaven binnen de beschikbare budgetten 
te houden en zodoende de continuïteit van de steunverlening te verzekeren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 110 
van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Mestverwerkingsinstallaties Waasland   -   Stand van zaken 
 
Al sinds 2000 wordt er gesproken over de nood om in het Waasland minimum twee 
mestverwerkingsinstallaties in te planten. Vanaf het begin werd gedacht aan een locatie in de 
gemeente Kruibeke als een deel van de compensatiemaatregelen voor de 650 hectare landbouwgrond 
die in Kruibeke, Bazel en Rupelmonde moest worden opgeofferd voor de uitvoering van het 
Sigmaplan in de vorm van de realisatie van de “potpolder”. Daarenboven werd de landbouwsector 
geconfronteerd met honderden hectaren onteigeningen op de linkerscheldeoever. 
 
1. Wat is de stand van zaken in dit dossier? Zal er een mestverwerkingsinstallatie komen in Kruibeke 

of in welke andere gemeente? Zo ja, onder welke formule, met welke partners en met welke 
financiering? 

 
2. Wordt er reeds uitgekeken naar een vestigingsplaats? Welke plaatsen komen in aanmerking?  
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 110 van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Er worden inderdaad reeds verschillende maanden gesprekken gevoerd om een 
‘Mestdrukverminderingsinstallatie’ op te starten als flankerende maatregel ter begeleiding van 
landbouwers die worden getroffen door onteigening ter realisatie van het Sigma-plan (deel 
Linkerscheldeoever), havenuitbreiding en natuurcompensaties (Strategisch Plan Haven van 
Antwerpen, deel Linkerscheldeoever). 
 
Op dit moment wordt op basis van een uitgewerkt voorstel van de Vlaamse Landmaatschappij met de 
landbouwsector bekeken op welke manier de getroffen landbouwers kunnen vergoed worden in 
functie van hun verlies aan mestafzet. 
De vergoeding, die een schadeloosstelling is voor de verminderde mestafzetmogelijkheden, zou er in 
bestaan dat een korting wordt gegeven op de mestverwerkingskosten  voor de verwerking van mest in 
een op te richten ‘Mestdrukverminderinsinstallatie’ in de regio. 
 
De financiering van deze vergoeding is voor rekening van die instanties die verantwoordelijk zijn voor 
de grondinname en het daaraan gekoppelde verlies aan mestafzet. 
 
Er bestaat interesse bij een aantal landbouwers/veehouders uit de regio om in coöperatief verband zelf 
een dergelijke ‘Mestdrukverminderingsinstallatie’ op te starten. 
 
Langs overheidswege kan de Vlaamse Landmaatschappij hiervoor gronden ter beschikking stellen via 
een erfpachtformule.  
Concreet gaat het om een inplantingsplaats gelegen juist naast de E17 op het grondgebied van de 
gemeente Kruibeke. 
 
Teneinde de noodzakelijke investering te kunnen realiseren werd binnen het beleidsdomein Landbouw 
nagegaan of er binnen de context van de werking van het Vlaams Landbouwinvesteringsfonds (VLIF) 
een ondersteuning mogelijk is en in welke mate. 
 
Hierbij wordt niet direct gedacht aan een financiële tegemoetkoming, maar aan een overheidswaarborg 
voor de af te sluiten financiering tot verwezenlijking van dit project. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 111 
van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Prosperpolder   -   Leefbaarheidsonderzoek 
 
De aanleg van een overstromingsgebied in Prosperpolder start na het bouwverlof. Dit ondanks de 
onduidelijkheid die er nog heerst over wat de Nederlandse overheid met de naastgelegen 
Hedwigepolder zal doen.  
 
Ook de Sint-Antoniushoeve, één van de vier hoeves die werden opgestart door hertog Prosper van 
Arenberg, na de inpoldering zal binnenkort worden afgebroken. Ook een dertigtal zwaluwnesten in de 
grote polderschuur zullen moeten verhuizen om plaats te maken voor “nieuwe natuur” in de vorm van 
slikken en schorren. 
 
In een interpellatie van 2 oktober 2007 stelde de minister dat aan de woongehuchten Ouden Doel en 
Prosperpolder niet geraakt zal worden en dat er nader onderzoek zou gebeuren naar de leefbaarheid 
van de beide gehuchten.  
 
1. Kan de minister bevestigen dat er aan de beide dorpskernen van Ouden Doel en Prosperpolder niet 

geraakt zal worden? 
 
2. Werd het te realiseren overstromingsgebied reeds concreet afgebakend? Worden er buiten de Sint-

Antoniushoeve nog andere gebouwen in het gebied van Prosperpolder gesloopt? 
 
3. Klopt het dat de beide gehuchten nog maar via één kleine weg toegankelijk zouden zijn? 
 
4. Werd het onderzoek naar de leefbaarheid van de beide gehuchten reeds afgesloten? Wat zijn de 

conclusies? Kunnen bijkomende stimuli aan de woonkernen gegeven worden? Kunnen er nog 
nieuwe woonhuizen bijkomen? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 111 van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Met betrekking tot de nederzettingsstructuur stelt het Strategisch Plan voor de Haven van Antwerpen 
(Linker- en Rechterscheldeoever) volgende randvoorwaarde voorop bij de verdere ontwikkeling van 
de haven (Tussentijds strategisch plan haven van Antwerpen 2006, p. 38):  
“De leefbaarheid van de huidige woonkernen van Zandvliet, Berendrecht, Stabroek, Hoevenen, 
Zwijndrecht, Kallo, Verrebroek en Kieldrecht dient minstens behouden te blijven op hetzelfde peil als 
vandaag en waar nodig versterkt. Het sociaal-economisch draagvlak van Kallo en Kieldrecht dient 
hersteld te worden. De randvoorwaarde van leefbaarheid dient voor de woongehuchten Prosperpolder 
en Oude Doel op genuanceerde wijze toegepast.”  
Samenvattend kan dus worden gesteld dat het strategisch plan een duurzame ruimtelijke verhouding 
tussen de haven en omliggende woongemeenschappen nastreeft.  
In het plan MER “Ontwerp strategisch plan en afbakening van de haven van Antwerpen en haar 
omgeving” wordt nagegaan of en in hoeverre de verschillende planvarianten een bedreiging vormen 
voor de leefbaarheid van de omliggende nederzettingen. Ook voor Ouden Doel en Prosperpolder is op 
planniveau onderzoek naar de wisselwerking wonen-natuur uitgevoerd. Hierbij werd ook expliciet de 
opdracht gegeven om na te gaan wat de impact van natuur op de bewoning en ook omgekeerd wat de 
impact van het behoud van die woningen op de natuur zou kunnen zijn.  
Op 15 september 2008 werd het plan-MER ter goedkeuring voorgelegd aan de dienst 
Milieueffectrapportage van het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie. In afwachting van het 
advies van de dienst Mer, is het aangewezen om niet vooruit te lopen op de procedure en nog niet 
dieper in te gaan op de uitspraken met betrekking tot Ouden Doel en Prosperpolder die in het plan-
MER zijn opgenomen.  
In het kader van de op 16 april 2008 vergunde werken voor de deelzone Prosperpolder binnen het 
project “Hedwige- en Prosperpolder” van het Geactualiseerd Sigmaplan, wordt niet geraakt aan beide 
dorpskernen.  
Het projectgebied werd afgebakend in deze stedenbouwkundige vergunning. Alle gebouwen gelegen 
binnen het projectgebied worden afgebroken.  
Na de realisatie van de vergunde werken zullen de beide gehuchten via meerdere wegen toegankelijk 
blijven. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 112 
van 3 september 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Oosterweelverbinding   -   Alternatievenonderzoek 
 
Tijdens de voortgangsrapportage over het Masterplan Antwerpen en de daaropvolgende plenaire 
debatten over de Oosterweelverbinding en het alternatievenonderzoek voor het tracé van deze 
verbinding werd door verschillende ministers van de Vlaamse Regering gesteld dat de bouwaanvraag 
reeds in september 2008 zou worden ingediend. Dit zou getuigen van onvoldoende respect voor de 
verschillende procedurestappen in de besluitvorming, omdat in dit geval de conclusies van het 
alternatievenonderzoek niet zouden worden ingewacht. 
 
1. Wat is de concrete stand van zaken in het dossier van de bouwaanvraag voor de 

Oosterweelverbinding?  
 

Blijft de Vlaamse Regering bij haar standpunt dat de bouwaanvraag reeds kan ingediend worden 
voordat de resultaten van het alternatievenonderzoek bekend zijn? Zo ja, waarom? 

 
2. Wat is de concrete stand van het alternatievenonderzoek? Wie voert het uit en wanneer zullen de 

resultaten bekend zijn? Hoeveel kost dit onderzoek? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 112), Van Mechelen (nr. 207) en 

Crevits (nr. 901). 
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GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 112 van 3 september 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
1. Het dossier van de bouwaanvraag is samengesteld zoals voorgeschreven door het besluit van de 

Vlaamse Regering van 28 mei 2004 betreffende de dossiersamenstelling van de aanvraag voor een 
stedenbouwkundige vergunning, en kan in beginsel worden ingediend. 
 
De Vlaamse Regering is voorstander van een zo groot mogelijke transparantie in het kader van het 
te organiseren openbaar onderzoek. Het publiek dient op een zo ruim mogelijke wijze aan de hand 
van de meest recente informatie te worden ingelicht over de wettelijke en ruimtelijke context 
waarbinnen het project zich situeert. 
 
Het alternatievenonderzoek lijkt in dit opzicht een document te kunnen zijn dat het publiek toelaat 
om met volle kennis van zaken op zinvolle wijze hun eventuele bezwaren of opmerkingen te 
formuleren in het kader van het openbaar onderzoek. 
 
Het toevoegen van het alternatievenonderzoek aan het aanvraagdossier van de stedenbouwkundige 
vergunning is bovendien van aard om de bevoegde overheden de nodige inlichtingen en gegevens 
te verstrekken opdat zij met kennis van zaken over de aanvraag zouden kunnen oordelen. 
 
Op grond van bovenstaande overwegingen zal BAM de resultaten van het alternatievenonderzoek 
afwachten alvorens de aanvraag in te dienen. 

 
 
2. In het Europees Publicatieblad van 12 juli 2008 werd de aankondiging van een algemene 

offerteaanvraag gepubliceerd met als voorwerp het maken van een onafhankelijke 
multidisciplinaire vergelijking van 3 tracés voor de Oosterweelverbinding. 

 
Er werden twee offertes ingediend.  
De aanbieders waren : 
- de Technische universiteit Delft 
- ARUP–SUM (tijdelijke groepering Ove Arup & Partners Ltd en SumResearch) 

 
De gunningsprocedure voor deze opdracht is momenteel nog niet afgerond en er is nog geen 
overeenkomst tot stand gekomen. 

 
Voor het uitvoeren van deze opdracht is voorzien dat de opdrachtnemer beschikt over een 
uitvoeringstermijn van 3 maanden vanaf de toewijzing van de opdracht. 
De concrete kostprijs van het onderzoek zal eveneens gekend zijn na toewijzing van de opdracht.  
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Vraag nr. 113 
van 11 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Europees schoolfruitproject   -   Deelname 
 
In de Europese Unie lijden 22 miljoen kinderen aan overgewicht, 5 miljoen in erge mate. Jaarlijks 
komt daar een half miljoen bij. 
 
Dit is de motivatie voor de Europese Unie om gratis fruit uit te delen. De Unie stelt een systeem voor 
waarbij scholen gratis fruit ter beschikking kunnen stellen aan hun leerlingen, met Europese steun. 
Daarvoor trekt ze 90 miljoen euro per jaar uit. 
 
Deze idee is gerezen bij de hervorming van de fruit- en groentesector in 2007. Om de prijzen te 
ondersteunen, is in de mogelijkheid voorzien om fruit uit de markt te nemen en te vernietigen. Dit zal 
nu nuttiger besteed worden in de strijd tegen overgewicht en obesitas. 
 
De lidstaten moeten zelf beslissen of ze meedoen. Het Europees geld dient immers als aanvulling voor 
de projecten die regeringen opzetten en financieren. 
 
1. Neemt de Vlaamse overheid deel aan dit initiatief? 
 
2. Zo ja, hoeveel kost dit de Vlaamse overheid? 
 
3. Welke andere projecten rond gezonde voeding op school kunnen hierdoor eventueel versterkt of 

vervangen worden? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 113) en Vandenbroucke (nr. 391). 
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GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 113 van 11 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
A.  Antwoorden Minister-president Kris Peeters: 
 
In 2007 in de rand van de discussie m.b.t. de hervorming van de Gemeenschappelijke marktordening 
heeft de Raad van Landbouwministers vorig jaar de Europese Commissie verzocht een voorstel tot 
schoolfruitactie (SFA) uit te werken gebaseerd op een impactanalyse. 
 
Op 11 juli 2008 heeft de Europese Commissie haar voorstel met betrekking tot een Europese 
schoolfruitactie voorgesteld in de Raad van Landbouwministers. Er is enerzijds het immense probleem 
van steeds stijgende obesitas bij jongere kinderen en anderzijds de vaststelling dat de consumptie van 
gezonde groenten en fruit stagneert of zelfs achteruitgaat. Met deze actie wil de EU bijdragen in het 
aanleren  van goede eetgewoonten. De actie heet schoolfruitactie maar dekt evenzeer groenten af en 
bovendien kan het zowel om verse als verwerkte producten gaan.  
 
De technische discussie over dit onderwerp is nu volop aan de gang volgens de normale procedures. 
Naar alle verwachting zal voor het einde van het jaar een akkoord kunnen gesloten worden over een 
Raadsverordening. In een tweede fase zal de Commissie – in overleg met de lidstaten- de 
toepassingsbepalingen uitwerken die de die de lidstaten en de betrokken partijen zullen moeten 
naleven bij het implementeren van de SFA . 
 
Met betrekking tot uw concrete vragen kan ik het volgende antwoorden: 
 
1.  Vlaanderen doet al het nodige doen om actief in het Europese debat aanwezig te zijn en om in 

Vlaanderen effectief in een SFA te stappen en een regionale strategie uit te schrijven. Dit kan 
evenwel  pas vaste vormen aannemen van zodra de Europese krijtlijnen definitief vastliggen. 

 
 Tussen de verschillende betrokken departementen (Landbouw, Onderwijs, Welzijn, etc) 

werden hiertoe inmiddels al de eerste contacten gelegd. Ook de groenten- en fruitsector in het 
bijzonder de productie en de handel worden actief in het debat betrokken. 

 
 Voor de toepassing van de SFA zullen de lidstaten of de regio’s die dat wensen een 

nationale/regionale strategie moeten uitwerken In deze strategie zal onder andere de doelgroep 
of leeftijdscategorie moeten bepaald worden waarop wij ons richten en daarnaast moet ook 
een lijst gemaakt worden van producten die in aanmerking komen of eventueel uitgesloten 
zullen worden. Ook dient een begeleidend, sensibiliserend kader uitgewerkt te worden.  

 
2.  De Europese Commissie voorziet een jaarlijks budget van 90 miljoen euro. In het 

Commissievoorstel is een Europese financiering voorzien van 50% en 50% 
nationale/regionale steun voor de uitvoering van de nationale/regionale strategie.  

 
 Momenteel is nog moeilijk in te schatten wat dit concreet zal kosten omdat het Europese kader 

en de verdeelsleutel voor het budget  nog niet volledig vastligt en de concrete invulling van de 
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SFA in de nationale strategie in onderlinge samenwerking tussen de diverse departementen zal 
moeten uitgewerkt worden. 

 
3.  Op dit ogenblik zijn er meerdere concrete projecten lopende in Vlaanderen zoals Tutti Frutti 

en Start2eat4kids. Additionalitet is in het Europese voorstel een gevoelig punt. De Europese 
Commissie  wil niet de financiering overnemen van bestaande programma’s maar sluit de 
uitbreiding van bestaande programma’s zoals bijvoorbeeld tutti fruti en start2eat4kids niet uit. 
Concrete beslissingen kunnen pas genomen worden wanneer het volledige Europese kader 
vastgesteld is. 

 
B.  Antwoorden Minister Frank Vandenbroucke: 
 
1+2 Ik verwijs naar mijn antwoord op de vraag nr.363 van 7 augustus 2008 van mijnheer Paul 

Delva over schoolfruit. 
 
3.  Ik wil niet vooruit lopen op het werk dat er de komende periode zal worden verricht en nu al 

zeggen welk project wordt versterkt of vervangen. Bij het uitwerken van een insteek voor 
Vlaanderen zal er alleszins rekening gehouden worden met  Tutti Frutti, een initiatief van het 
Vlaams Instituut voor Gezondheidspromotie (=VIG). 
Het VIG, maar ook de gezondheidscoördinator en mijn collega minister Vanackere nemen 
deel aan de gesprekken over het Europees project rond schoolfruit, zodanig dat rekening kan 
worden gehouden met alle bestaande initiatieven en kan worden nagegaan hoe het best wordt 
afgestemd tussen al lopende projecten en de richtlijnen die er vanuit Europa worden gegeven. 
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Vraag nr. 114 
van 16 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
Consultancyopdrachten kabinetten   -   Opmerkingen Rekenhof 
 
Uit het verslag van het Rekenhof over de consultancyopdrachten gegund door de kabinetten blijkt dat 
de toepassing van de onderhandelingsprocedure (i.p.v. mededinging) meestal niet of onvoldoende 
werd gemotiveerd. In vier gevallen was sprake van een verkeerde motivering. Twee keer werd 
gemotiveerd dat de opdracht onder een grensbedrag bleef (artikel 17, §2, 1°, a), maar ging het om 
verlengbare opdrachten en overschreed de kostprijs verbonden aan de maximale periode dat 
grensbedrag. Twee keer werd ten onrechte technische of artistieke specificiteit (artikel 17, §2, 1°, f) 
ingeroepen. 
 
Meestal werd geen beroep gedaan op de mededinging, doorgaans zonder motivering. Tijdens dit 
onderzoek wezen de kabinetten er vaak op dat er een vertrouwensband nodig is tussen minister en 
dienstverlener, maar motivering blijft ook dan verplicht. Bovendien werd de vertrouwensband in geen 
enkel geval bij de selectie- of gunningscriteria opgenomen. Slechts bij twee ministers is het de regel 
dat een gemotiveerde gunningsbeslissing wordt opgemaakt. Bij de anderen gebeurt dat slechts 
uitzonderlijk. 
 
In zijn antwoord verwees de minister-president naar twee algemene maatregelen: de schrapping van 
artikel 8 uit het desbetreffende kabinetsbesluit, en naar een nieuw protocol dat afgesloten zal worden 
met de Voorzitter van het Parlement, maar er wordt m.i. niet voldoende ingegaan op het voorkomen 
van deze specifieke misbruiken. Het gaat immers niet om ontoereikende regelgeving, maar om het 
systematisch ontduiken of misbruiken ervan. De Vlaamse Regering kondigde daarom maatregelen aan 
die een “versterkt toezicht” en een “versterkte interne controle” zouden moeten garanderen. 
 
1. Welke concrete maatregelen zijn in dit pakket opgenomen om een volledige en correcte 

motivering van de onderhandelingsprocedure af te dwingen? 
 

Omvatten deze maatregelen een voorafgaandelijke controle? Zo ja, door welke instantie? Tot nu 
toe kon het Rekenhof alleen post factum misbruiken vaststellen. 
 

2. Welke concrete maatregelen zijn in dit pakket opgenomen om het vermelde misbruik van artikel 
17, §2, 1°, betreffende de technische of artistieke specifiteit te voorkomen? Omvatten deze 
maatregelen een voorafgaandelijke controle, zo ja, door welke instantie? 

 
3. Welke concrete maatregelen zijn in dit pakket opgenomen om misbruiken als het onderduiken van 

het grensbedrag (door de truc met de verlengbare opdrachten) te voorkomen? 
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4. Uit de aard van de vermelde onregelmatigheden blijkt duidelijk dat hier niet alleen sprake is van 
vergissingen of interpretatiefouten, maar van opzettelijke misbruiken en ontwijking van de 
regelgeving? 

 
Werd onderzocht wie daarvoor verantwoordelijk was? Zo ja, door welke instantie? 
 
Werden er eventueel sancties getroffen? Zo ja, welke en door welke instantie? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 114 van 16 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
1.  Met betrekking tot de concrete maatregelen om een volledige en correcte motivering van de 

onderhandelingsprocedure af te dwingen, kan worden verwezen naar de maatregelen die door de 
Vlaamse Regering werden genomen op 19 oktober 2007. 

 
 De vraag verwijst reeds naar de schrapping van artikel 8 van het Kabinetsbesluit van 14 

september 2001, waardoor de leden van de Vlaamse Regering geen beroep meer kunnen doen 
op hetzij experten die gedetacheerd of aangesteld worden hetzij op expertise via consultancy. 

 
 Daarnaast werd aan alle betrokken diensten en ambtenaren de opdracht gegeven om het toezicht 

op de correcte toepassing van de overheidsopdrachtenwet te versterken. Het gaat hierbij om de 
Inspectie van Financiën, de controleurs van de vastleggingen, de ordonnateurs en de 
dossierbehandelaars in de administratie. Dit toont aan dat de controle niet beperkt is tot een post 
factum controle van het Rekenhof, doch dat gedurende het volledige verloop van een 
gunningsprocedure verschillende instanties controle uitoefenen. 

 
 Door de Vlaamse Regering werd tevens beslist dat de administratieve voorbereiding van het 

uitschrijven en toewijzen van een dienstenopdracht gebeurt onder de verantwoordelijkheid van 
de bevoegde ambtenaren uit het departement van de betrokken minister. Dit houdt concreet in 
dat de principiële uitvoering en opvolging van de gunning van overheidsopdrachten voor 
beleidsstrategisch advies wordt onttrokken aan de ministeriële kabinetten en wordt opgedragen 
als taak aan de departementen. Bovendien kunnen kabinetsleden enkel nog met raadgevende 
stem lid zijn van een beoordelingscommissie in het kader van een gunningsprocedure.  

 
 In de Omzendbrief VR 2007/22 betreffende de organisatie van de kabinetten wordt een 

afzonderlijke rubriek voorzien met betrekking tot de efficiënte en effectieve organisatie van de 
interne controle binnen het kabinet. Bovendien wordt een verwijzing opgenomen naar de 
deontologische code die van toepassing is op de kabinetsleden (Omzendbrief 2007/40). 

 
 Bovenstaande maatregelen leiden tot een correcte toepassing van de wetgeving inzake 

overheidsopdrachten, rijkscomptabiliteit en motivering van bestuurshandelingen. Dit houdt met 
betrekking tot de onderhandelingsprocedure zonder bekendmaking concreet in dat de keuze voor 
deze procedure steeds moet worden gemotiveerd, dat - indien mogelijk - een beroep moet 
worden gedaan op de mededinging en dat steeds een gemotiveerde gunningsbeslissing moet 
worden opgemaakt. 

 
 
2.  Artikel 17, § 2, 1° f van de Overheidsopdrachtenwet voorziet dat een beroep kan worden gedaan 

op de onderhandelingsprocedure zonder bekendmaking indien de diensten omwille van hun 
technische of artistieke specificiteit slechts aan één bepaalde dienstverlener kunnen 
toevertrouwd worden.  
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 Deze grond voor een onderhandelingsprocedure zonder bekendmaking moet restrictief 
geïnterpreteerd worden. De dienstverlener moet werkelijk de enige zijn die in staat is om de 
opdracht uit te voeren. Het volstaat bijgevolg niet dat het aangewezen is om technische redenen 
om de opdracht aan één bepaalde dienstverlener toe te vertrouwen.   

 
 Zoals reeds vermeld in het voorgaande punt wordt ook hier gewaakt over de correcte toepassing 

en interpretatie van deze bepaling. Deze controle dient eveneens uit te gaan van  de Inspectie 
van Financiën, de controleurs van de vastleggingen, de ordonnateurs, het Rekenhof en de 
dossierbehandelaars in de administratie. 

 
3.  Artikel 17, § 2, 2° b van de Overheidsopdrachtenwet legt volgende voorwaarden op aan de 

herhaling (verlenging) van een bepaalde opdracht:  
- het moet gaan om soortgelijke opdrachten (op kleine wijzigingen of verbeteringen na); 
- het basisproject moet zijn gegund bij aanbesteding of offerteaanvraag; 
- de mogelijkheid tot het bijbestellen van de herhalingsprestaties moet al bij de gunning van de 

basisopdracht zijn gestipuleerd; 
- deze bijbestelling(en) moeten gebeuren binnen een periode van drie jaar vanaf de toewijzing 

van de basisopdracht. 
 

 Dit artikel is bijgevolg niet toepasselijk op een opdracht die initieel werd gegund door middel 
van een onderhandelingsprocedure zonder bekendmaking. Een verlenging van een opdracht die 
werd gegund op basis van artikel 17, § 2, 1° a van de Overheidsopdrachtenwet is mogelijk 
indien het totale bedrag (van de initiële opdracht en de verlengingen) onder het drempelbedrag 
van 67.000 euro blijft. 

 
 De maatregelen vermeld onder punt 1 leiden hier tevens tot een correcte toepassing en 

interpretatie van deze bepaling. 
 
4.  Het Rekenhof heeft het in het verslag over diverse inbreuken en concludeert dat er in casu 

onzorgvuldig is omgesprongen met de vigerende regelgeving en procedures.  
 
 Ik meen dat de Vlaamse Regering ingevolge de aanbevelingen die werden gedaan door de 

Ombudsdienst, en het daaruit voortvloeiende ontslag van een lid van de Vlaamse Regering, snel 
en adequaat heeft gehandeld, met het oog op het herstel van het vertrouwen. Het voorliggend 
verslag van het Rekenhof wijst uit dat de handelswijze van de Vlaamse Regering, inzonderheid 
het opheffen van artikel 8 van het kabinetsbesluit, op dat ogenblik de juiste beslissing was. 
M.a.w. het verslag van het Rekenhof staaft de gegrondheid van de genomen maatregelen.  

 
 Thans is een gerechtelijk onderzoek lopende in verband met de feiten die door de Ombudsdienst 

werden vastgesteld. De rechterlijke instanties zullen nu uitmaken wat er verder zal gebeuren.  
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Vraag nr. 115 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 115 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Het antwoord zal gecoördineerd worden door Vlaams minister Vanackere.  
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Vraag nr. 116 
van 18 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Plattelandsbeleid   -   Armen, ouderen en zorgbehoevenden 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” bepaalt dat de 
Vlaamse Regering, in het kader van het plattelandsbeleid, in samenwerking met de gemeenten en 
OCMW’s erover zal waken dat de armen en de ouder wordende en zorgbehoevende bevolking op het 
platteland worden bereikt en begeleid via gerichte en aangepaste programma’s en projecten. 
 
1. Hoe wordt de plattelandsarmoede in kaart gebracht?  
 
2. In welke beleidsdomeinen komt deze problematiek tot uiting? 
 
3. Welke gerichte en aangepaste programma’s en projecten zijn er, in samenwerking met gemeenten 

en OCMW’s, reeds genomen? Graag een overzicht van de programma’s en/of projecten.  
 

Welke zijn de resultaten en/of aanbevelingen die hieruit vloeien?  
 

Hoeveel middelen staan er vanuit de Vlaamse Regering tegenover deze programma’s en 
projecten? 

 
4. Wat is de rol van de gemeenten en OCMW’s in deze programma’s en projecten? 
 
5. Hoe verhouden de middelen voor armoede in centrumsteden zich tot de inzet van middelen voor 

armoede op het platteland? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vanackere (vraag nr. 335) en Peeters (nr. 116). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 116 van 18 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Antwoord vanuit DAR 
 
1. De Studiedienst van de Vlaamse regering (SVR) volgt de ontwikkelingen in 

plattelandsgemeenten op aan de hand van indicatoren en cijfers. Een weergave hiervan vindt 
men jaarlijks in VRIND (VRIND2008, p. 420-434).  

 
 Een voorafgaande vraag was de geografische omschrijving van ‘platteland’. Er bestaan 

meerdere methoden om stad en platteland en de vele overgangsvormen te definiëren. De 
Studiedienst maakt voor haar analyses gebruik van bestaande afbakeningen die gebaseerd zijn 
op wetenschappelijk onderbouwde studies. We verwijzen hier naar de studies in het kader van 
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen en het Strategisch Plan Ruimtelijke Economie. In totaal 
worden 101 gemeenten op basis van deze criteria als landelijk aanzien. Deze selectie werd bij 
het begin van deze legislatuur overlegd met het bevoegde kabinet en is ook bij de start van het 
Interbestuurlijk Plattelandsoverleg (IPO – 27 juni 2005) toegelicht. Sindsdien wordt deze 
indeling zowel in VRIND als op het portaal lokale statistieken gebruikt en wordt telkens de 
situatie van plattelandsgemeenten vergeleken met de rest van het buitengebied, de grootsteden 
Antwerpen en Gent, de 11 centrumsteden, de grootstedelijke rand, het provinciaal kleinstedelijk 
gebied, het regionaalstedelijke gebied, de rand rond Brussel en het structuurondersteunend 
kleinstedelijk gebied.  

 
 De volgende stap was de keuze van relevante indicatoren. De keuze van de indicatoren die 

betrekking hebben op de algemeen sociaal economische positie van de inwoners zijn de 
volgende: 
1. demografische ontwikkelingen: evolutie huishoudens (o.a. alleenstaanden met of zonder 

kinderen), grijze druk, interne vergrijzing, familiale zorgindex, afhankelijkheidsratio. 
2. kansarmoede: aantal leefloners, gemiddeld inkomen per huishouden en per persoon, 

kinderen geboren in een kansarm gezin, gewaarborgd inkomen of inkomensgarantie voor 
bejaarden, aantal personen met een voorkeursregeling in de ziekteverzekering, evoluties 
op de arbeidsmarkt (werkzaamheid, werkloosheid naar doelgroepen en duurtijd). 

3. voorzieningen: evolutie welzijnsvoorzieningen zoals rusthuizen, serviceflats, kortverblijf, 
dagverzorgingscentra, lokale dienstencentra, kinderopvang, gezinszorg, poetsdiensten, 
tevredenheid voorzieningen (enkel op aggregatieniveau) 

4. andere aspecten: ontwikkelingen woonmarkt, economie en sociale netwerken (enkel op 
aggregatieniveau). 

 
 De tijdreeksen over deze variabelen zijn terug te vinden op de portaalsite Lokale Statistieken 

(www.lokalestatistieken.be ), zowel op gemeentelijk niveau als op aggregatieniveau van platteland. 
 
 De jongste jaren ging heel wat aandacht naar ‘achterstelling’ op het platteland.  
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 De toenemende aandacht voor deze problematiek is deels het gevolg geweest van onderzoek van 
de Koning Boudewijnstichting1 dat eind jaren negentig plaats vond. Deze onderzoeken gaan in 
op drie vormen van armoede: verplaatsings- en contactarmoede, huisvestingsarmoede en werk-
armoede. 

 De problematiek van plattelandsarmoede komt recent ook uitvoerig aan bod in de editie van de 
Atlas achtergestelde buurten in Vlaanderen en Brussel.2 De onderzoekers actualiseerden de 
vorige atlas, die gebaseerd was op cijfers van de volkstelling van 1991. Ze maakten daarvoor 
o.a. gebruik van de Sociaal Economische Enquête van 2001. Op basis van een aantal 
indicatoren, waarvan vermoed kon worden dat ze relevante indicatoren van ruimtelijke 
concentratie van plattelandsachterstelling zouden zijn, werd met behulp van statistische 
technieken een typologie voor plattelandsachterstelling in Vlaanderen geconstrueerd. 

 De structuren op het platteland bleken minder duidelijk en complexer in elkaar te zitten, dan de 
stedelijke. Dit komt volgens de onderzoekers doordat het platteland op zich eigenlijk uiteenvalt 
in een ruraal-urbaan continuüm met verschillende graden van landelijkheid, waar de problemen 
daarenboven sterk verschillen van streek tot streek.  

 23 beginvariabelen vormden het uitgangspunt voor de typologie: 
1. huishouden en persoonskenmerken: gehuwden, alleenstaanden, ouderen en 

gezondheidsindex 
2. scholing, sociale situatie en tewerkstellingssector: werkzoekenden, laaggeschoolden, 

hooggediplomeerden, eigenaars, inkomen per persoon, beroepsbevolking werkend in de 
dienstensector en landbouwers 

3. kwaliteit van de woningen en van het publiek domein: gemiddelde woonoppervlakte, 
recente woningen, oude woningen, staat van de woning, centrale verwarming, open 
woningen, uitzicht van de gebouwen, internetaansluiting en vaste telefoon. 

 
 Variabelen die volgens de onderzoekers te maken hebben met plattelandsarmoede, met name 

het aandeel landbouwers, ouderen, slechte woningen, slechte bereikbaarheid en 
onvoldoende faciliteiten, vertonen systematisch een andere ruimtelijke spreiding dan deze die 
met algemene sociaal-economische achterstelling te maken hebben. Volgens de onderzoekers 
bestaat plattelandsachterstelling wel degelijk, zij het met een andere territoriale concentratie dan 
de algemene achterstelling (die dezelfde kenmerken heeft als stedelijke achterstelling, maar met 
duidelijk minder uitgesproken waarden). Volgens de onderzoekers bestaan er aldus twee types 
van achterstelling op het platteland: enerzijds het doorsijpelen van stedelijke achterstelling op 
het platteland (zie indicatoren VRIND), in het zog van een veralgemeende verstedelijking, en 
anderzijds de erosie van het traditionele plattelandsleven.  

 
 De VRIND benadering is ruimer dan de specifieke invalshoek van de ‘Atlas van achtergestelde 

buurten’. Afhankelijk van de beleidsopties zal bij aanvang van de nieuwe legislatuur de 
benadering en afbakening van het platteland opnieuw bekeken en aangepast moeten worden. 

 
2. nihil 
 
3. niet van toepassing 
 
4. niet van toepassing 
 
5. niet van toepassing 
 
Antwoord vanuit Landbouw en Zeevisserij 
 
                                                      
1 Koning Boudewijnstichting,1998,  Sociale uitsluiting in plattelandsgebieden; 1999, Boeren in de knel;  Erop of 
eronder, 2002, Bestaansonzekere boeren en hun overlevingsstrategieën. 
2 Christiaan Kesteloot en Sarah Meys,  Atlas van de achtergestelde buurten in Vlaanderen en Brussel, Instituut 
voor Sociale en Economische Geografie KULeuven, p. 95-150),  
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1.  Vanuit het beleidsdomein landbouw en Visserij zijn er geen specifieke acties mbt het in kaart 
brengen van plattelandsarmoede. Rapportering is voornamelijk gericht op de gehele land- en 
tuinbouwsector, die wel een voorname speler is op het platteland.  

 
2-4.  Vanuit het beleidsdomein Landbouw en Visserij zijn er geen gerichte en aangepaste 

programma’s en projecten genomen in samenwerking met gemeenten en OCMW’s  
 
 Andere initiatieven:  
 

-  zorgboerderijen 
 Vlaanderen heeft een lange traditie in het opnemen van een of andere vorm van zorg op het 

landbouwbedrijf. Een halve eeuw geleden was er op een groot gedeelte van de 
landbouwbedrijven een zorgvrager aanwezig die in de schoot van het landbouwbedrijf werd 
opgenomen en daar geborgenheid en arbeidsvreugde kon vinden. Onder meer door de 
intensivering, de doorgedreven specialisatie en mechanisatie is deze traditionele taak van de 
landbouw stilaan verdwenen. Een groot gedeelte van de arbeidstaken kan de zorgvrager 
immers niet meer uitvoeren. In deze huidige context kan de landbouwer deze taak niet meer 
opnemen, tenzij louter uit idealisme. Het landbouwbedrijf is immers een economische 
activiteit waar de landbouwer een meer dan fulltime taak heeft aan het bedrijfsmanagement en 
aan de uitvoering van de landbouwwerkzaamheden. 

 Indien er bij deze taak nog extra aandacht dient te worden besteed aan een zorgvrager, gaat dat 
ten koste van de andere taken. De zorgvrager kan wel ingezet worden in het landbouwbedrijf, 
maar het gehaalde rendement is nooit dat van een arbeidskracht in de landbouw. De quasi 
permanente begeleiding door iemand op het landbouwbedrijf is noodzakelijk, waardoor het 
netto-saldo zelden positief zal zijn. Door het vergoeden van de aan de zorg bestede tijd op het 
bedrijf, kan de landbouwer toch deze zorgtaak op zich nemen. Via een subsidieregeling krijgt 
de landbouwer een kleine vergoeding van 15-40 euro /dag.  

-  Boeren op een Kruispunt vzw 
 Gezien de zeer snelle evolutie inzake beleidsbeslissingen en marktontwikkelingen is de druk 

op land- en tuinbouwers enorm groot geworden. Niet alle landbouwers zullen hun bedrijf zo 
kunnen oriënteren dat ze kunnen concurreren op de wereldmarkt of dat ze door diversificatie 
en de verkoop van nicheproducten zullen kunnen blijven bestaan. Sommige bedrijfsleiders 
zullen genoodzaakt zijn om geheel of gedeeltelijk te stoppen en om ander werk te zoeken. 

 
 Op andere bedrijven doen zich acute noodsituaties voor, als gevolg van overlijden, 

werkongeval, ziekte, relatieproblemen, tegenslagen in de teelt, financiële problemen, … 
 
 Daarom werd de vzw Boeren op een Kruispunt opgericht die in 2007 operationeel werd. De 

vzw biedt individuele hulp aan adviesvragers op psychosociaal en bedrijfsvlak. Door middel 
van vergaderingen en voordrachten tracht men de sector te sensibiliseren over de mogelijke 
probleemsituaties. Men tracht ook preventief op te treden door opleiding en advies. De vzw 
heeft hiervoor bekwame vertrouwenspersonen in dienst, waarvan elk een specifieke vakkennis 
heeft. Vanuit de begroting Landbouw en Visserij is hiervoor een jaarlijkse subsidie van 
300.000 euro voorzien. 

 
5. Bij het land- en tuinbouwbeleid wordt geen geografisch onderscheid gemaakt tussen armoede in 

steden en op het platteland. Landbouwmaatregelen zijn over het algemeen horizontale 
maatregelen die van toepassing zijn op gans het Vlaamse Gewest.  

 
Antwoord Vlaams minister Vanackere 
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1. Een belangrijk referentiewerk inzake ruimtelijke achterstelling in Vlaanderen en Brussel is de 
atlas van achtergestelde buurten, door prof. Chris Kesteloot van het Instituut voor Sociale en 
Economische Geografie opgesteld in 1996. Deze atlas kan gebruikt worden bij het lokaliseren 
van sociaal-economisch kwetsbare gebieden. Hij geeft op basis van een synthesemaat voor 
achterstelling een zicht op de achtergestelde buurten in Vlaanderen en Brussel. De atlas werd 
opgesteld met de gegevens van de volks- en woningtelling van 1991. 

 
 Ondertussen ging er in 2001 een nieuwe volkstelling door, nu de socio-economische enquête 

genaamd. Daarom vroegen de Vlaamse provinciebesturen prof. Kesteloot om de atlas 
achtergestelde buurten van 1996 te actualiseren met de gegevens van de socio-economische 
enquête 2001. Bijkomend werd de vraag gesteld om bijzondere aandacht te schenken aan 
armoede op het platteland. 

 De geactualiseerde atlas van achtergestelde buurten, met daarin de gegevens inzake armoede op 
het platteland, werd voorgesteld op 6 juni 2008. 

 Voor het downloaden van de resultaten van de geactualiseerde "atlas achtergestelde buurten in 
Vlaanderen en Brussel" kunt u terecht bij de provinciale steunpunten sociale planning (via 
http://www.vlaamseprovincies.be/nieuwsbrief0806/080607.html) 

 
2. De “atlas achtergestelde buurten in Vlaanderen en Brussel” bevat informatie inzake gezondheid, 

scholing, tewerkstelling, huisvesting, mobiliteit e.d.  
 
3. Vanuit het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin worden geen gerichte 

programma’s en projecten opgestart in samenwerking met gemeenten en OCMW’s. 
 
4. Hiervoor verwijs ik u naar mijn antwoord op vraag 3. 
 
5. In 2008 ontvangen 50 verenigingen waar armen het woord nemen samen 1.747.510 euro 

subsidies. Deze verenigingen zijn hoofdzakelijk gesitueerd in de centrumsteden of kleinere 
regionale steden. Vier verenigingen zijn gesitueerd in eerder landelijke gebieden (Puurs, Zarren, 
Houthalen, Heusden-Zolder). Zij ontvangen samen 91.875 euro. Een aantal verenigingen in 
kleine steden bereiken ook mensen in armoede uit de omliggende gemeenten. Het gaat om 
werkingen in Mol, Roeselare, Izegem, Herentals, Ronse en Eeklo. Deze verenigingen ontvangen 
samen 121.125 euro. Bovendien is er ook nog Welzijnsschakels vzw die een werking heeft over 
heel het Vlaamse Gewest met 116 afdelingen, waarvan er zich 50-tal in landelijke gebieden 
situeren en ook de afdelingen die gelegen zijn in regionale steden mensen uit de omliggende 
landelijke gemeenten bereiken. Welzijnsschakels krijgt van het Vlaams Netwerk van 
verenigingen waar armen het woord nemen 66.000 euro subsidies. 

 Daarnaast organiseren diverse regionale instituten voor samenlevingsopbouw projecten op het 
platteland. Het gaat om RIMO Limburg (versterking dorpskernen Zuid-Limburg) , RISO 
Vlaams-Brabant (Dorpsspiegel Herne, Wonen in het Pajottenland), Samenlevingsopbouw Oost-
Vlaanderen (Grondrechtenboom) en Samenlevingsopbouw West-Vlaanderen (Netwerk dorpen, 
Zorgnetwerken).  

 
 In 2007 verleende ik aan deze instituten een subsidie van 3.630.037 euro voor hun algemene 

werking. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 117 
van 18 september 2008 
van ANDRE VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Concessiebeleid op het water   -   Haven Zeebrugge 
 
De Brugse Zeil- en Yacht Club (BZYC), gelegen aan de Louis Coiseaukaai in de Brugse achterhaven, 
telt 200 actieve leden. De club geeft cursussen aan jong (vanaf 7 jaar) en oud. In het laatste weekend 
van augustus 2008 werd ook een zeilmarathon georganiseerd: jeugdclubs en zeescouts kwamen daar 
gretig op af. 
 
De BZYC is aangesloten bij de Vlaamse Yachting Federatie (VYF). 
 
De BZYC heeft in 2005 met de bevriende zeilclub Royal Belgian Sailing Club (RBSC) uit Gent een 
overeenkomst getekend dat de bijkomende Zeebrugse ligplaatsen die de overheid in dat jaar aan de 
RBSC zou toekennen, in onderverhuring aan de Brugse zeilclub zouden worden afgestaan. Het gaat 
om zone B, in het verlengde van de concessie RBSC en rechtover zone A (de duikboot) in het oude 
vissersdok. 
 
De Maritieme Dienst van de Kust (MDK) stelde op 24 december 2004 per brief: “Rekening houdende 
met de huidige situatie en de toekomstige ontwikkelingen en de onderlinge overeenkomst tussen U en 
RBSC stel ik U voor de concessie aan RBSC te verlenen voor zone B …”. In dezelfde brief wordt 
zone A aan het commerciële Channel Sailing uit Oostende toegekend. Channel Sailing, die jachten 
commercieel verhuurt en niet aangesloten is bij een erkende Vlaamse sportfederatie, komt op de plaats 
van de duikboot (= zone A). 
 
In de loop van 2005 kreeg Channel Sailing eveneens zone B in concessie. Met de Brugse Zeil- en 
Yacht Club werd dus helemaal geen rekening gehouden. 
 
De Vlaamse Maritieme Dienst van de Kust beslist dus zo maar een zeilclub, aangesloten bij een 
erkende Vlaamse sportfederatie, én ondanks een schriftelijke belofte (cf. brief 24.12.2004), door een 
commerciële firma te laten voorbijsteken bij het toekennen van ligplaatsen. 
 
Straks komt er in het Tydok een nieuwe zone voor ligplaatsen. Er zijn reeds concessies grotendeels 
aan de sportvissers toegewezen. 
 
De Brugse zeilclub en de resterende sportvissers zitten op dezelfde lijn wat betreft de overige 
ligplaatsen: 80 BZYC en 20 sportvissers. 
 
Het Tydok zal in 2010 klaar zijn. De ervaring van de voorbije jaren zorgt begrijpelijk voor onrust naar 
de directe toekomst toe. 
 
1. Is de studie van de Universiteit Gent klaar wat betreft het concessiebeleid op het water?  
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2. Waarom wordt een zeilclub zoals BZYC, aangesloten bij een erkende Vlaamse sportfederatie, 

voor het ogenblik door de Vlaamse Maritieme Dienst van de Kust niet geholpen en een 
commerciële firma wel? 

 
3. Komt er in 2010 een transparant beleid ter zake? Ook voor de sportieve zeilclubs? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 117 van 18 september 2008 
van ANDRE VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Voor de bijkomende ligplaatsen in het Albert I–dok waren er initieel twee aanvragen, namelijk 
Channel Sailing (nu Westhinder Marina) en de Royal Belgian Sailingclub (RBSC). Nadien is daar de 
aanvraag van de Brugse Zeil- en Yachtclub (BZYC) bijgekomen.  
 
Aangezien de aanvraag van BZYC later werd ingediend, kon deze niet bij voorkeur behandeld 
worden. Zodoende werd, op aandringen van de afdeling Kust van het agentschap MDK, tussen BZYC 
en RBSC een overeenkomst opgesteld voor het tijdelijke gebruik door BZYC van de ligplaatsen die 
aan RBSC zouden toegewezen worden in afwachting van de bijkomende plaatsen in het Tijdok. 
 
BZYC heeft uiteindelijk afgezien van dit voorstel van tijdelijke onderconcessie, waardoor deze 
ligplaatsen zijn toegekend aan Westhinder Marina in afwachting van de herinrichting van de locatie ter 
hoogte van de duikboot. Na de herinrichting van de site duikboot worden de ligplaatsen Westhinder 
Marina herschikt en wordt de concessie RBSC uitgebreid met de vrijgekomen ligplaatsen langsheen 
de Rederskaai.  
 
In het Tijdok wordt een project uitgewerkt om de vroegere kielbank om te bouwen tot een dok met 
bijkomende ligplaatsen. Het toekennen van een concessie aan de sportvissers in deze betreft louter een 
herlokalisatie van de huidige vergunninghouders, waarbij er geen bijkomende ligplaatsen toegekend 
worden aan de sportvisserij. 
 
1. De studie van U-Gent in verband met het concessiebeleid voor jachthavenexploitatie, die in nauw 

overleg verloopt met het subteam Kustjachthavens van het Overlegplatform Waterrecreatie, -sport 
en -toerisme, zal eind dit jaar klaar zijn. 

 
2. De aanvraag van de BZYC voor de bijkomende ligplaatsen in het Tijdok kreeg mijn bijzondere 

aandacht. De afdeling Kust van mijn administratie is momenteel in onderhandeling met de BZYC 
om het wederzijdse rechten- en plichtenkader van een mogelijke concessie in te vullen. Zo werd 
recent op 24 september 2008 het investeringsplan van de BZYC voorgesteld en besproken.  

 
3. Uiteraard dient het concessiebeleid met betrekking tot de waterrecreatie, -sport en -toerisme 

transparant te zijn. De beleidslijnen zullen vastgesteld worden op basis van de lopende studie en in 
overleg met het desbetreffende Overlegplatform – subteam Kustjachthavens. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 118 
van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Overlegplatform investeringsklimaat   -   Ministeriële uitspraken 
 
Een tijd geleden verklaarde de minister-president tijdens een bezoek aan de fabriek van Pfizer in Puurs 
dat, teneinde ervoor te zorgen dat Vlaanderen interessant blijft om te investeren en te groeien, een 
Vlaams overlegplatform aangewezen zou zijn. Dat zou voor regelmatig contact en overleg tussen de 
regering en de bedrijven kunnen zorgen en via dat platform zouden gezamenlijke investeringen 
kunnen worden uitgewerkt, een fiscaal vriendelijker klimaat bekeken en administratieve rompslomp 
vermeden. 
 
De minister-president beloofde de vraag over zo’n platform mee te zullen nemen naar de Vlaamse 
Regering. 
 
Kan de minister-president verduidelijken of er rond die idee sinds zijn verklaring bij Pfizer nog iets 
gebeurd is? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 118 van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
De Vlaamse Regering heeft een model uitgetekend voor het overleg met diverse industriële sectoren. 
Dit werd geformaliseerd in een mededeling aan de Vlaamse Regering van 11 januari 2008. Dit in 
opvolging van de Ronde Tafels die eerder ad hoc werden georganiseerd. Zo zijn er ondertussen 
nieuwe overlegmomenten voorzien met de voertuigindustrie en de Textiel-, hout-, en meubelindustrie. 
Ook met de chemie en Life sciences sector zijn eerder al Ronde Tafels georganiseerd. 
 
De Vlaamse Regering, en dan vooral de bevoegde minister van economie, wetenschap en innovatie 
volgt deze gesprekken van nabij op. Het gaat dan over specifieke projecten zoals de biobank, maar ook 
over de plaats van de sector in de strategische oefening rond de clusters die door de VRWB en de 
werkgeversorganisaties wordt gemaakt. 
Bedoeling is dat de diverse gesprekken, projecten en plannen voor het jaareinde culmineren in een 
evaluatiemoment, waar ook de farmasector bij betrokken zal worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 6 
van 2 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
Restauratie Mercator   -   Stand van zaken 
 
In het Vlaams Parlement heb ik reeds meermaals de erbarmelijke toestand van het zeilschip Mercator 
aangekaart. In de plenaire vergadering van 10 juli 2007 antwoordde de minister-president dat het schip 
na de zomer van 2007 uit het water zou worden gelicht en zou worden gerestaureerd, als de 
besprekingen met de stad Oostende waren afgerond. In het antwoord van de minister-president op 
mijn schriftelijke vraag van 31 oktober 2007 bleek dat de besprekingen met de stad Oostende in het 
najaar van 2007 nog niet waren afgerond. Bijgevolg bleef de Mercator in het water liggen. De minister 
stelde toen als nieuwe timing voor dat de restauratiewerken aan de Mercator begin 2008 zouden 
starten, op voorwaarde dat de besprekingen met de stad Oostende waren afgerond. De 
restauratiewerken zouden de hele winter in beslag nemen, zodat het zeilschip tegen het voorjaar 
opnieuw te bewonderen zou zijn. De restauratiekosten werden geraamd op 500.000 euro. 
 
Nu is in de pers bekendgmaakt dat de minister-president 1 miljoen euro vrijmaakt voor 
restauratiewerken aan de Mercator. Op 30 september zou het schip zijn vaste ligplaats verlaten voor 
een grondige onderhoudsbeurt. Op 1 april 2009 moet de Mercator weer op zijn vertrouwde plaats in de 
haven liggen. 
 
1. Klopt de timing van de restauratie zoals die in de pers werd voorgesteld? Wat is de exacte timing? 
 
2. Worden de kosten voor restauratie volledig door de Vlaamse Regering gedragen? Is er sprake van 

een pps-formule? Welke voorwaarden worden hier tegenover gesteld? 
 
3. Is het nog steeds de bedoeling dat de stad Oostende het beheer en de exploitatie van de Mercator 

overneemt? Zijn de besprekingen met de stad Oostende hieromtrent reeds afgerond? Indien niet, 
waarom niet? 

 
Indien het beheer en de exploitatie reeds zijn overgenomen door de stad Oostende, welke 
voorwaarden werden door de Vlaamse overheid gesteld bij de overdracht naar de stad Oostende of 
naar een vzw? Is hier een contract van opgesteld? Wat is de inhoud? 
 
Indien de uitbating reeds is overgenomen door een vzw, op basis waarvan is de vzw samengesteld 
en wie zetelt in de vzw? 

 
4. Volgt de minister in de toekomst het dossier verder op en zal hij blijven nagaan wat er op korte en 

lange termijn gebeurt met de uitbating van de Mercator? 
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5. Hoe komt het dat de restauratiewerken 500.000 euro meer bedragen dan aanvankelijk was 
geraamd? 

 
6. Komt de Mercator na de herstellingswerken in het geplande droogdok te liggen? Indien niet, 

waarom niet? Wat is het alternatief? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 6 van 2 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
1. Medio oktober, bij het eerstkomend astronomisch hoogwater, zal de Mercator vanuit het Mercator-

dok naar de scheepswerf worden gebracht voor het uitvoeren van de geplande restauratiewerken. 
Tegen de lente en dus voor de aanvang van het toeristische seizoen,zal de Mercator zich terug op 
zijn ligplaats in het Mercatordok bevinden. De werken zijn toegekend aan de Oostendse scheeps-
werven IDP en Lowyck. Hierdoor zal de huidige exploitatievorm van de Mercator als museum-
schip voor een zeer lange periode verzekerd zijn. De nodige afstemming met het Agentschap 
Ruimtelijke Ordening en Onroerend Erfgoed Vlaanderen (Agentschap R-O Vlaanderen) blijft 
plaatsvinden. 
 

2. De kosten voor het herstellen worden volledig door de Vlaamse Regering gedragen. Een PPS-
constructie was hiervoor niet mogelijk. De bedoeling is om de Mercator in goede staat over te 
dragen aan de nieuwe vzw Mercator die zal instaan voor het vruchtgebruik van de Mercator, en 
die zal verder zal instaan voor het onderhoud en latere vereiste herstellingswerken. 

 
3.  De besprekingen met de Stad Oostende zijn afgerond. Het beheer en de exploitatie van de 

Mercator vallen nu onder de nieuwe vzw Mercator. De vzw is eind 2007 opgericht door de 
volgende personen: de heer Paul Gerard (voorzitter), de heer Jo Dielman (gedelegeerd bestuurder), 
de heer Raphaël Jacxsens en de heer Guy Taillieu. De vereniging heeft tot doel de nodige fondsen 
te verwerven en te beheren om het behoud te verzekeren van de Mercator. 

 Het Vlaamse Gewest, nl. het Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust, en de vzw 
Mercator hebben een overeenkomst ondertekend inzake het vruchtgebruik van de Mercator als 
museumschip. Daarin zijn de gangbare bepalingen inzake vruchtgebruik opgenomen. Bij het 
beëindigen van de overeenkomst dient de vzw het zeilschip in goede staat terug te geven aan de 
eigenaar (Vlaamse Gewest). Daartoe dient de vruchtgebruiker het vaartuig te onderhouden en alle 
noodzakelijke herstellingen en onderhoudswerken op zich te nemen. Binnen de perken van de 
beschikbare begrotingskredieten kan het Vlaamse Gewest de uitbreidings- of vervangings-
investeringen geheel of gedeeltelijk te laste nemen. Daarnaast zijn er ook een aantal bepalingen 
opgenomen die het naleven van de klassering van de Mercator als monument garanderen. 

  
4. Ik blijf samen met mijn collega, Vlaams viceminister-president Van Mechelen, het dossier verder 

opvolgen om na te gaan wat er in de toekomst dient te gebeuren met de Mercator. Ik verwijs 
hiervoor naar mijn antwoord op uw zesde vraag. 

 
5. De kosten voor de herstelling van de Mercator bedragen bijna 800.000 euro. De kosten zijn hoger 

dan de oorspronkelijke raming van 500.000 euro. Dit is te wijten aan later gevonden gebreken en 
aan de bijkomende kosten die vereist waren om op vraag van het Agentschap R-O Vlaanderen de 
eventuele optie van een (beperkt) varende toekomst van de Mercator niet te hypothekeren. 

 
6. Samen met viceminister-president Van Mechelen heb ik een politiek-ambtelijke werkgroep 

ingesteld die naast de optie van een museumschip in een droogdok, ook de mogelijkheden en o-
nmogelijkheden van een (beperkt) varende toekomst moet verkennen. De belangrijkste elementen 
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van overwegingen bij het onderzoek naar een varend alternatief zijn: veiligheid, 
scheepsbouwkunde, inzet bemanning en wetgeving. 
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FRANK VANDENBROUCKE, 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 
 VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS EN VORMING 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 310 
van 3 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
School- en studietoelagen   -   Stand van zaken (2) 
 
Het Vlaams Parlement keurde in mei 2007 het nieuwe decreet over studiefinanciering goed. Daardoor 
komen sinds het schooljaar 2007-2008 meer gezinnen in aanmerking voor een schooltoelage in het 
secundair en een studietoelage in het hoger onderwijs. De doelstelling is dat één op de vier 
leerlingen/studenten in aanmerking komt.  
 
In antwoord op mijn schriftelijke vraag (vraag nr. 161, Websitebulletin publicatiedatum 22-04-2008) 
van 6 maart 2008 stelde de minister dat er toen  165.738 individuele aanvragen voor school- of 
studietoelagen werden ingediend. 10,64 % van de geregistreerde aanvragen gebeurde online. 
 
Een aanvraag indienen, kon tot 30 juni 2008. Graag ontving ik een geactualiseerd overzicht. 
 
1. Hoeveel aanvragen voor school- en studietoelagen werden ingediend sinds het begin van dit 

schooljaar t.e.m. 30 juni 2008? Kan de minister cijfers geven voor secundair en hoger onderwijs? 
Kan de minister differentiëren naar provincie en opleiding? 

 
2. Hoeveel aanvragen gebeurden online? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 310 van 3 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
1. Voor het school- en academiejaar 2007-2008 zijn er 191.526 individuele aanvragen ingediend, 

waarvan 134.925 voor het secundair onderwijs en 56.601 voor het hoger onderwijs. 
 
 De eerste tabel bevat de aanvragen per provincie opgesplitst, met als criterium de postcode van 

de domicilie van de leerling/student. 
 

School- en academiejaar 2007-2008        
Provincie HO SO Totaal per provincie 
Oost-Vlaanderen 11.824 28.357 40.181
West-Vlaanderen 10.929 27.437 38.366
Limburg 8.868 22.819 31.687
Vlaams Brabant+Brussels Hoofdstedelijk Gewest 7.981 16.211 24.192
Antwerpen 16.745 39.699 56.444
Andere provincies 254 402 656
 Totaal 56.601 134.925 191.526
 

De volgende tabellen differentiëren deze cijfers naar opleiding en provincie voor het secundair onderwijs. 
Gelijkaardige gegevens voor het hoger onderwijs worden nagestuurd. 
 
Secundair onderwijs 

 
Oost-Vlaanderen   

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 2
  BSO 31
  BSO 4de graad 0
  BUSO 10
  Deeltijds 0
  1e graad 2
  KSO 1
  TSO 17
  Totaal 63
Gehuwd student ASO 1
  BSO 3
  BSO 4de graad 19
  BUSO 1
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 2
  Totaal 26
Zelfstandig student ASO 3
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  BSO 25
  BSO 4de graad 39
  BUSO 6
  Deeltijds 1
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 8
  Totaal 82
Ten laste van andere ASO 19
  BSO 75
  BSO 4de graad 2
  BUSO 53
  Deeltijds 1
  1e graad 58
  KSO 1
  TSO 41
  Totaal 250
Ten laste ouder ASO 4.605
  BSO 5.281
  BSO 4de graad 172
  BUSO 1.629
  Deeltijds 176
  1e graad 7.550
  KSO 330
  TSO 4.962
  Totaal 24.705
Totaal   25.126
statuut onbekend   224
Algemeen totaal   25.350
   
   
Vlaams-Brabant + Brussels Hoofdstedelijk Gewest 

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 5
  BSO 11
  BSO 4de graad 1
  BUSO 2
  Deeltijds 0
  1e graad 2
  KSO 1
  TSO 5
  Totaal 27
Gehuwd student ASO 0
  BSO 1
  BSO 4de graad 5
  BUSO 1
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 7
Zelfstandig student ASO 2
  BSO 8
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  BSO 4de graad 9
  BUSO 4
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 1
  TSO 2
  Totaal 26
Ten laste van andere ASO 17
  BSO 28
  BSO 4de graad 0
  BUSO 14
  Deeltijds 3
  1e graad 28
  KSO 0
  TSO 15
  Totaal 105
Ten laste ouder ASO 3.037
  BSO 2.920
  BSO 4de graad 72
  BUSO 695
  Deeltijds 80
  1e graad 4.609
  KSO 181
  TSO 2.600
  Totaal 14.194
Totaal   14.359
statuut onbekend   137
Algemeen totaal   14.496
   
   
Antwerpen   

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 6
  BSO 40
  BSO 4de graad 2
  BUSO 2
  Deeltijds 1
  1e graad 5
  KSO 0
  TSO 18
  Totaal 74
Gehuwd student ASO 0
  BSO 9
  BSO 4de graad 12
  BUSO 3
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 1
  Totaal 25
Zelfstandig student ASO 4
  BSO 38
  BSO 4de graad 50
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  BUSO 9
  Deeltijds 3
  1e graad 1
  KSO 1
  TSO 9
  Totaal 115
Ten laste van andere ASO 31
  BSO 80
  BSO 4de graad 1
  BUSO 48
  Deeltijds 1
  1e graad 74
  KSO 2
  TSO 49
  Totaal 286
Ten laste ouder ASO 5.993
  BSO 8.233
  BSO 4de graad 223
  BUSO 2.043
  Deeltijds 291
  1e graad 10.450
  KSO 485
  TSO 7.318
  Totaal 35.036
Totaal   35.536
statuut onbekend   315
Algemeen totaal   35.851
   
   
Limburg   

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 0
  BSO 18
  BSO 4de graad 3
  BUSO 3
  Deeltijds 0
  1e graad 2
  KSO 0
  TSO 8
  Totaal 34
Gehuwd student ASO 0
  BSO 3
  BSO 4de graad 17
  BUSO 2
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 22
Zelfstandig student ASO 0
  BSO 12
  BSO 4de graad 54
  BUSO 5
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  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 2
  Totaal 73
Ten laste van andere ASO 18
  BSO 45
  BSO 4de graad 1
  BUSO 25
  Deeltijds 0
  1e graad 41
  KSO 3
  TSO 13
  Totaal 146
Ten laste ouder ASO 3.387
  BSO 4.685
  BSO 4de graad 270
  BUSO 1.218
  Deeltijds 112
  1e graad 5.720
  KSO 312
  TSO 4.366
  Totaal 20.070
Totaal   20.345
statuut onbekend   133
Algemeen totaal   20.478
   
   
West-Vlaanderen   

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 2
  BSO 28
  BSO 4de graad 1
  BUSO 7
  Deeltijds 1
  1e graad 3
  KSO 0
  TSO 11
  Totaal 53
Gehuwd student ASO 0
  BSO 4
  BSO 4de graad 17
  BUSO 2
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 23
Zelfstandig student ASO 4
  BSO 12
  BSO 4de graad 65
  BUSO 2
  Deeltijds 1
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  1e graad 0
  KSO 1
  TSO 8
  Totaal 93
Ten laste van andere ASO 15
  BSO 67
  BSO 4de graad 1
  BUSO 43
  Deeltijds 3
  1e graad 37
  KSO 1
  TSO 22
  Totaal 189
Ten laste ouder ASO 4.027
  BSO 4.672
  BSO 4de graad 271
  BUSO 1.662
  Deeltijds 135
  1e graad 6.897
  KSO 267
  TSO 267
  Totaal 18.198
Totaal   18.556
statuut onbekend   226
Algemeen totaal   18.782
   
   
Andere provincies  

Statuut Niveau 
Totaal per 
niveau 

Alleenstaand student ASO 0
  BSO 0
  BSO 4de graad 0
  BUSO 0
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 0
Gehuwd student ASO 0
  BSO 0
  BSO 4de graad 1
  BUSO 0
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 1
Zelfstandig student ASO 0
  BSO 0
  BSO 4de graad 0
  BUSO 0
  Deeltijds 0
  1e graad 0
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  KSO 0
  TSO 0
  Totaal 0
Ten laste van andere ASO 0
  BSO 2
  BSO 4de graad 0
  BUSO 0
  Deeltijds 0
  1e graad 0
  KSO 0
  TSO 2
  Totaal 4
Ten laste ouder ASO 70
  BSO 53
  BSO 4de graad 3
  BUSO 12
  Deeltijds 3
  1e graad 97
  KSO 5
  TSO 71
  Totaal 314
Totaal   319
statuut onbekend   3
Algemeen totaal   322

 
 N.B. Het statuut kan “niet bekend zijn” als het dossier een afwijzing betreft. De 

statuutsvoorwaarden worden dan niet steeds vervolledigd. 
 
2. 13.058 aanvragen gebeurden voor het school-en academiejaar 2007-2008 online. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 312 
van 3 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Participatiedecreet   -   Enquête 
 
Enkele weken geleden stelde het Vlaams Secretariaat van het Katholiek Onderwijs (VSKO) resultaten 
voor van een (eigen) evaluatie van het decreet ter bevordering van de participatie in het onderwijs. 
 
In deze evaluatie werd bekend gemaakt dat 70 procent van de ondervraagde directeurs en voorzitters 
van schoolraden en –besturen vindt dat het decreet niet tot meer participatie heeft geleid. Hoewel er al 
lang (informele) participatievormen bestonden in de scholen, werd dit in 2004 geformaliseerd door 
vereisten vast te leggen met betrekking tot de samenstelling en de werking van zowel schoolraden als 
andere raden. 
 
Uit dit onderzoek blijkt dat er vaak te weinig (of net genoeg) kandidaten zijn om in één van de raden te 
zetelen, waardoor er geen verkiezingen moeten plaatsvinden. Ook vroegen de scholen van het vrije net 
het schoolbestuur op te nemen als vaste geleding van de schoolraad. Daarnaast maakt het onderzoek 
duidelijk dat zonder de inzet en het voorbereidend werk van de directeur veel schoolraden en 
onderliggende raden niet naar behoren zouden kunnen functioneren. 
 
Het Vlaams Secretariaat van het Katholiek Onderwijs vraagt om het decreet aan te passen, maar de 
principes wel overeind te laten. Ze hebben daaromtrent enkele beleidsvoorstellen geformuleerd om de 
reeds aanwezige participatievormen minder te laten hinderen door verschillende formele bepalingen in 
het decreet. Het VSKO vreest namelijk dat formele procedures een open klimaat juist bemoeilijken en 
de werkdruk voor scholen verhogen. 
 
Na het debat hierover in de plenaire zitting op 4 juni laatstleden (Handelingen Plenaire vergadering nr. 
44 van 4 juni 2008, blz. 18), heb ik hierover nog bijkomende vragen. 
 
1. Klopt het dat er in veel scholen vaak onvoldoende kandidaten zijn om verkiezingen voor de raden 

te organiseren? 
 

Hoe wil de minister de participatie van de verschillende geledingen stimuleren? 
 

In het antwoord op de actuele vraag van collega Tavernier werd gesproken over een brede enquête, 
waarvan de resultaten zouden worden verwerkt tegen het najaar. Ik zou graag het volgende vernemen 
over deze enquête. 
 
2. Kan de minister toelichten of er ook wordt gepeild bij ouders, leerlingen, leerkrachten, directies en 

schoolbesturen of zij nood hebben aan minder formalisme en meer vereenvoudiging? Zo ja, hoe 
wordt dit gepeild? Zo neen, waarom niet? 
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3. Wordt er onderzocht wat de bovenvermelde actoren vinden over het onderscheid tussen advies- en 
overlegbevoegdheden? Zo ja, hoe? Zo neen, waarom niet?  

 
4. Wordt er in het onderzoek nagegaan hoe ouders, leerlingen en leerkrachten staan tegenover een 

eventuele aanwezigheid van het schoolbestuur op de schoolraad? Zo neen, waarom niet? 
 
5. Wordt er nagegaan welke regeling de verschillende actoren of geledingen (ouders, leerlingen en 

personeelsleden) verkiezen wat betreft de afvaardiging naar de schoolraad? Zo ja, hoe wordt dit 
onderzocht? Zo neen, waarom niet? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 312 van 3 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Er is momenteel in opdracht van de overheid een bevraging aan de gang bij een representatieve 
steekproef van basis- en secundaire scholen. Hierin wordt bij directies, leerkrachten, ouders en 
leerlingen (in het secundair onderwijs) gepeild naar hun ervaringen met participatie. De resultaten 
daarvan zullen in het najaar verwerkt worden. Ik wens dit veldwerk niet te beïnvloeden door nu al het 
inhoudelijke debat ten gronde te openen.  
 
De onderliggende vraag bij de intentie uit het regeerakkoord om participatie te meten, is te weten te 
komen of we evolueren naar een hogere schoolbetrokkenheid en schooltevredenheid van de diverse 
actoren. Vele andere actoren naast de centrale overheid en vele andere initiatieven naast het 
participatie decreet bepalen het participatieklimaat van scholen. 
Voor de aan de gang zijnde bevraging heeft de overheid geopteerd voor een onderzoeksdesign waarbij 
met gevalideerde vragenlijsten de verschillende actoren bevraagd worden over hoe zij het 
participatieklimaat ervaren en hoe dit evolueert in de tijd. Het is zeer belangrijk dat we niet enkel 
peilen naar standpunten maar dat we maatschappelijke effecten en evoluties meten.  De bevraging zal 
ons informatie geven over wie participeert (participatiegroepen: ouders, leerkrachten, leerlingen 
en directies), waarover (participatiedomeinen), in welke mate (participatiegraden) en hoe 
(participatiekanalen, zowel de formele decretale als alle mogelijke informele wegen ). Er wordt 
gepeild naar hun motivatie, hun tevredenheid, hun actuele graad van inspraak rond diverse 
onderwerpen. Dat alles wordt getoetst aan persoons- en schoolkenmerken. 
 
De resultaten van de bevraging die nu loopt, de resultaten van het onderzoek door VSKO, maar ook 
initiatieven die andere stakeholders voorbereiden (bijvb. Vlaamse scholierenkoepel) en de resultaten 
van de themadoorlichting van de inspectie over de naleving van participatiedecreet die werd 
doorgevoerd in het schooljaar 2007-2008 moeten samen kunnen gelezen worden. Dat zullen we pas in 
het voorjaar van 2009 kunnen doen. Dan pas zal ik ten gronde een standpunt kunnen innemen over de 
stand van zaken over de inspraak in het onderwijs en over eventuele beleidsmaatregelen die daaraan 
gekoppeld kunnen worden. 
 
Ingaand op uw specifieke vragen kan ik alvast het volgende antwoorden: 
 
1. Uit de themadoorlichtingen door de inspectie uitgevoerd, blijkt dat zowel in het basisonderwijs als 

in het secundair onderwijs een meerderheid van de scholen een schoolraad heeft opgericht. 
Volgens het onderzoek van de inspectie hebben scholen zich wel degelijk ingespannen om de 
verschillende geledingen goed te informeren en te sensibiliseren om deel te nemen aan de 
verplichte en de niet verplichte participatieorganen. Desondanks komt de inspectie tot de 
vaststelling dat er in het merendeel van de gevallen meer te verkiezen plaatsen dan kandidaten 
waren. In de aan de gang zijnde bevraging (aan de hand van de bestaande participatiebarometer) 
wordt aan leden van raden zowel als aan niet-leden gevraagd naar hun motivatie om al dan niet 
kandidaat te zijn. Deze bijkomende info zal ons in staat stellen te verklaren waarom er soms zo 
weinig kandidaatstellingen zijn en of er stimulerende maatregelen mogelijk of wenselijk zijn.    

   
2. De planlast bij het oprichten én de werking van de decretaal opgelegde organen wordt niet in die 

bewoordingen bevraagd. Wel wordt er in de aan de gang zijnde bevraging gepeild naar het 
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bestaan, de frequentie van bijeenkomsten, het belang en een oordeel over de werking van zowel 
formele raden, comités, overleg, maar ook naar het bestaan, de intensiteit en de beoordeling van de 
werking van allerlei informele kanalen zoals werkgroepen, teamvergaderingen, gesprekken….Op 
die wijze krijgen we een volledig beeld over welke participatiekanalen leerkrachten, ouders, 
directies in het basis en secundair onderwijs en leerlingen in het SO prefereren, en welke 
participatiekanalen zij minder geschikt beoordelen en waarom.   

 
3. In het participatiedecreet worden een aantal beleidsaspecten als overlegmaterie en een aantal 

andere als adviesmaterie aangeduid. In de themadoorlichtingen door de inspectie uitgevoerd, werd 
nagegaan welke thema’s in de participatieorganen het meeste aan bod kwamen en welke thema’s 
het minst, ongeacht of dit nu in het decreet als advies of als overlegbevoegdheid gekwalificeerd 
werd. Zonder nu al in te gaan op de “scores” van deze thema’s en op de thema’s zelf, wil ik de 
algemene conclusie die de inspectie hieraan koppelt wel al vrijgeven: de resultaten bevestigen 
vroeger onderzoek, namelijk dat schoolraden zich vooral richten op de elementaire aspecten van 
de schoolwerking vervat in het participatiedecreet en niet altijd op het ruime beleidsterrein. 
Inspraak en overleg over visie en langetermijnplanning blijkt veel minder aan de orde. In de aan 
de gang zijnde bevraging op basis van de participatiebarometer wordt bovendien over 25 
beleidsthema’s (met name de decretaal vastgelegde thema’s waarover inspraak moet plaatsvinden, 
maar ook een aantal andere belangrijke onderwerpen uit het schoolleven) bij de verschillende 
actoren gepeild naar de mate waarin zij zelf maar ook de andere actoren bij beslissingen over deze 
onderwerpen inspraak krijgen en naar de tevredenheid over hun mate van betrokkenheid en de 
tevredenheid over de mate van betrokkenheid van de andere actoren. De resultaten van het 
onderzoek van de inspectie in combinatie met de resultaten uit de aan de gang zijnde bevraging, 
zullen de overheid meer duidelijkheid verschaffen : over welke thema’s er inspraak wordt 
gegarandeerd, over welke thema’s de verschillende actoren het belangrijk vinden inspraak te 
krijgen en of deze rangorde het decretaal opgelegde verschil tussen overleg- en adviesbevoegdheid 
doorkruist of bevestigd en of dit onderscheid zin heeft.        

 
4. de vraag hoe ouders, leerlingen en leerkrachten staan tegenover een eventuele aanwezigheid van 

het schoolbestuur op de schoolraad wordt niet gesteld in de aan de gang zijn de enquête noch in 
het onderzoek van de inspectie omdat er geen indicaties zijn dat de aan- of afwezigheid van leden 
van het schoolbestuur als problematisch wordt ervaren. De aanwezigheid van de directie in de 
schoolraad – die schoolhoofd is én gemandateerde van het schoolbestuur - wordt in het 
participatiedecreet voorzien. Indien de achterliggende bedoeling van uw vraag is, te peilen naar de 
gewijzigde rol van de directie in de schoolraad (nl niet langer als lid of als voorzitter maar met 
raadgevende stem), dan kan ik meedelen dat dit wel werd bevraagd in het inspectieonderzoek. 
Bovendien wordt in de aan de gang zijnde bevraging bij de directie zelf gepeild naar het belang 
van hun rol in het besluitvormingsproces van de schoolraad. Aan de andere actoren wordt 
gevraagd de inspraakbereidheid en bereikbaarheid van hun directie in te schatten. Afhankelijk van 
deze antwoorden kan een wijziging van de rol van de directie in de schoolraad worden overwogen.  

 
5. In het onderzoek van de inspectie werd nagegaan of de geledingen van de schoolraad via 

rechtstreekse verkiezing in de raad terecht komen of via het in het decreet voorziene getrapte 
systeem uit de geledingsspecifieke raden.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 313 
van 3 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Weggestuurde leerlingen   -   Stand van zaken 
 
Geregeld wordt in de media melding gemaakt van leerlingen die door wangedrag van school worden 
gestuurd. Men stelt ook steeds meer spijbelaars vast. Vaak worden deze leerlingen in verband gebracht 
met buurten waar een onveiligheidsgevoel heerst. 
 
1. Kan de minister voor de laatste vijf jaar, opgesplitst per jaartal, een overzicht geven van het aantal 

weggestuurde leerlingen? Kan dit ook opgesplitst per provincie? 
 
2. Welke oplossing wordt voor deze leerlingen geboden? Waar kunnen die leerlingen zich 

aanmelden? 
 
3. Wat is de stand van zaken van de beleidsinitiatieven m.b.t. de spijbelproblematiek? 
 
4. Bestaan er studies naar het verband met het onveiligheidsgevoel in bepaalde buurten en wat zijn 

de conclusies hiervan? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 313 van 3 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1.  In onderstaande tabel ziet de Vlaams volksvertegenwoordiger een overzicht van het aantal 

leerlingen dat uitgeschreven werd met als reden “tucht”, gerangschikt per schooljaar en per 
provincie, voor het secundair onderwijs. Gegevens in verband met definitieve uitsluitingen in 
het basisonderwijs worden niet verzameld door het Ministerie van Onderwijs en Vorming.  

 Bij de provincies zijn ook de aantallen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest gevoegd, voor 
de volledigheid: 

   
Provincie 2003-2004 2004-2005 2005-2006 2006-2007 2007-2008 
Antwerpen 326 447 380 477 517 
Brussels 
Hoofdstedelijk 
Gewest 

26 43 62 81 74 

Limburg 116 150 106 142 171 
Oost-Vlaanderen 142 199 230 301 303 
Vlaams-Brabant 82 85 131 131 141 
West-Vlaanderen 152 224 206 281 317 
 844 1148 1115 1413 1523 

 
 Bij deze tabel dienen een aantal opmerkingen te worden gemaakt: 

-  de reden van uitschrijving “tucht” wordt steeds aangegeven door de school bij de zending 
van de uitschrijving naar het Agentschap voor Onderwijsdiensten. Dit geeft dus de visie 
van de school weer, er kunnen geen sluitende garanties gegeven worden over de juistheid 
van dit gegeven. 

- tot 2005-2006 werden leerlingen die definitief uitgesloten werden, ook direct 
uitgeschreven. Vanaf het schooljaar 2005-2006 blijven de leerlingen die definitief 
uitgesloten worden, ingeschreven tot ze een nieuwe school gevonden hebben. Dit kan een 
vertekening in de evolutie van de cijfers geven. Vanaf het schooljaar 2008-2009 is er wel 
een zending tucht, waarbij iedere leerling met een definitieve uitsluiting wordt 
doorgegeven aan het Agentschap voor Onderwijsdiensten, ongeacht of deze leerling is 
uitgeschreven of niet. Dit zal ons toelaten meer accurate cijfers te verzamelen. 

-  de definitieve uitsluitingen die pas ingaan op 31 augustus, zijn niet in deze cijfers 
opgenomen, daar deze niet moeten gezonden worden. 

-  het Ministerie van Onderwijs en Vorming verzamelt geen gegevens over de reden van een 
definitieve uitsluiting. Hierover kan dus ook geen informatie gegeven worden. 

 
2.  Een definitieve uitsluiting gaat in tijdens het schooljaar en uiterlijk op 31 augustus. Indien de 

uitsluiting pas op 31 augustus ingaat, dan heeft ze in de feiten betrekking op het daaropvolgende 
schooljaar. Een uitsluiting per 31 augustus strekt ertoe om, in het belang van de leerling, alsnog 
de gelegenheid te bieden aan de (eind)examens of proeven van dat schooljaar deel te nemen; de 
school is er dan wel toe gehouden om de leerling tot op het einde van dat schooljaar effectief de 
lessen te laten bijwonen. 
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 Een leerling die vóór 30 juni definitief wordt uitgesloten, blijft in de school ingeschreven tot op 
het ogenblik van inschrijving in een andere school. De uitsluiting op zich doet dus geen afbreuk 
aan de regelmatigheid van de leerling.De school die uitsluit blijft verplicht om, samen met het 
begeleidend CLB, de leerling actief bij te staan bij het zoeken naar een andere school. In 
afwachting van de inschrijving in een andere school, kunnen de betrokken personen aan de 
school een gemotiveerd verzoek richten tot opvang. 

 Indien de school op dit verzoek niet of niet langer (niet langer opvangen kan bijv. het geval zijn 
indien de betrokken personen en de leerling geen enkele inspanning leveren om mee te zoeken 
naar een andere school) ingaat, dan moet dit schriftelijk én gemotiveerd aan de betrokken 
personen worden meegedeeld. 

 De motivering van de weigering moet op school ter inzage liggen van de verificatie. Indien de 
school op het verzoek wél ingaat, dan mag ze aan de opvang voorwaarden koppelen; hiertoe 
worden afspraken gemaakt met de betrokken personen en de leerling. De school bepaalt ook 
autonoom welke invulling aan deze opvang wordt gegeven (er geldt m.a.w. geen pedagogisch-
didactisch verantwoorde opvangverplichting). 

 Een definitieve uitsluiting die ingaat op 31 augustus doet ook geen afbreuk aan de bepalingen 
aangaande uitstel van eindbeslissing (tot uiterlijk 1 september) en aan de bepalingen aangaande 
de beroepsprocedure tegen controversiële eindbeslissingen (tot uiterlijk 20 september). Deze 
bepalingen, die onderdeel vormen van de rechtspositieregeling voor leerlingen, blijven op 
leerlingen die pas op het einde van het schooljaar definitief worden uitgesloten, onverminderd 
van toepassing. 

 Een leerling kan tegen een definitieve uitsluiting in beroep gaan. 
 De procedure wordt opgenomen in het schoolreglement. De leerling kan zich ten slotte ook 

wenden tot het Lokaal Overlegplatform (LOP) van zijn of haar regio. Het LOP heeft een 
bemiddelingscel die kan bemiddelen tussen de leerling en de uitsluitende school en tussen de 
leerling en eventuele nieuwe scholen waar de leerling geweigerd wordt. 

3.  In bijlage vindt de Vlaams volksvertegenwoordiger een stand van zaken van de 
beleidsinitiatieven met betrekking tot de spijbelproblematiek. 

4.  Ik beschik niet over informatie met betrekking tot eventuele studies naar het verband tussen de 
definitieve uitsluitingen en het onveiligheidsgevoel in bepaalde buurten. 

 
BIJLAGE 
 
Stand van zaken spijbelactieplan (september 2008) 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/313/antw.313.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 314 
van 3 juli 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Onderwijsinspectie   -   Schoolsanitair 
 
Het belang van goede en nette sanitaire voorzieningen in schoolgebouwen moet wellicht niet meer 
worden benadrukt. Urologen gaven reeds eerder aan dat één op de tien kinderen plasproblemen heeft. 
 
Het schoolbeleid in het basisonderwijs kan mee aan de basis liggen van bepaalde plasproblemen. 
Kinderen die hun plas moeten ophouden, krijgen vroeg of laat blaasproblemen stellen urologen. Vaak 
moeten kinderen in scholen nu vaak op bevel plassen, met name tijdens de speeltijd. Ook de netheid 
van en onvoldoende privacy op het schoolsanitair is soms een rem voor kinderen om naar toilet te 
gaan op school. Sommige kinderen zullen zelfs niet voldoende drinken, om te voorkomen dat ze op 
school het toilet moeten gebruiken, wat nog ongezonder is. 
 
De minister gaf in het verleden reeds aan dat het in de eerste plaats de verantwoordelijkheid is van de 
inrichtende machten en de scholen zelf, maar dat bij onderwijsinspecties het schoolsanitair ook 
aandacht krijgt. Bij deze inspecties zal in eerste instantie worden gekeken of er volgens de geldende 
normen voldoende sanitair aanwezig is. In tweede orde bekijkt men de hygiëne. 
 
1. Geeft het rapport van de inspectiediensten “onderwijsspiegel” de minister voldoende informatie 

om het beleid van scholen omtrent schoolsanitair te kunnen beoordelen? Waarom wel of waarom 
niet? 

 
2. Kunnen er conclusies getrokken worden uit de doorlichtingsverslagen op het vlak van sanitair? Is 

er voldoende sanitair aanwezig en is het voldoende hygiënisch? Is er een evolutie merkbaar wat 
betreft de toestand van schoolsanitair? Kan de minister dit staven met cijfers? 

 
3. Acht de minister het wenselijk om de controlelijst voor het basisonderwijs uit te breiden met een 

aandachtspunt omtrent het schoolbeleid rond de momenten waarop kinderen mogen plassen? 
 
4. Moet er in het schoolreglement informatie worden gegeven over het sanitair dat voor de leerlingen 

beschikbaar is, het onderhoud van dit sanitair en omtrent de momenten waarop kinderen het 
sanitair kunnen gebruiken? Is het wenselijk dat dit zou gebeuren? 

 
5. Kan de minister aangeven in welke mate scholen scoren op volgend punt van de controlelijst RBB 

basisonderwijs: 
 

4. Hygiëne, gezondheid en milieuzorg 
4.1 Infrastructurele voorzieningen 
  7 “De kinderen hebben de mogelijkheid om water te drinken” 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 314 van 3 juli 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
1.  In het schooljaar 2004-2005 stimuleerde de onderwijsinspectie (op vraag van de minister) de 

scholen om actief een intern gezondheidsbeleid te voeren. Tijdens het schooljaar 2005-2006 
voerde de inspectie een steekproef uit naar de huidige stand van zaken in het basis- en het 
secundair onderwijs. Met de rapportering van dit onderzoek in ‘Onderwijsspiegel 2007’ vestigt 
de inspectie de aandacht op de decretale opdrachten die de scholen hebben in verband met 
gezondheidseducatie. Anderzijds worden in de resultaten van dit onderzoek zowel de sterke als 
de zwakke punten van de huidige aanpak voorgelegd aan het onderwijsveld. 

 De ‘onderwijsspiegel’ biedt voldoende informatie om het beleid van scholen omtrent 
gezondheidseducatie in het algemeen te kunnen beoordelen. Voor de specifieke controle, en 
voor de stand van zaken in verband met het schoolsanitair, steunen we op de 
schooldoorlichtingen en de bijbehorende controle van bewoonbaarheid, veiligheid en hygiëne. 

 
2. De controlelijst ‘veiligheidsbeleid’ vermeldt 11 aspecten die op het vlak van sanitaire 

voorzieningen worden gecontroleerd: 
 

- het aantal waterclosets en urinoirs (afzonderlijk voor jongens en meisjes); 
- geen rechtstreekse verbinding met eetzaal of kleedkamers; 
- toiletruimtes voor de jongste kleuters sluiten dicht aan bij de klas en de speelplaats; 
- de kinderen kunnen op een adequate en hygiënische wijze verzorgd en verpleegd 

worden; 
- de toiletten worden voldoende gelucht, verwarmd, verlicht en zindelijk gehouden. Er 

is geen geurhinder; 
- er is steeds toiletpapier ter beschikking; 
- de beweegbare bril van elk watercloset is van duurzaam, waterdicht en glad materiaal; 
- elk watercloset is voorzien van een waterspoeling; 
- de grond en de (scheidings)wanden van de toiletruimten zijn bedekt met duurzaam en 

volledig waterdicht materiaal; 
- personen kunnen hun handen wassen en drogen binnen de sanitaire ruimte; 
- specifiek voor het buitengewoon basisonderwijs: er zijn voldoende toiletruimtes voor 

personen met een handicap. 
 

 Bij de beoordeling hanteert de inspectie een vijfpuntenschaal: 
 

0 De sanitaire installaties en toebehoren zijn niet conform de regelgeving. 
1 De sanitaire installaties en toebehoren zijn tijdelijk aanvaardbaar maar maatregelen 

en/of verbeteracties zijn noodzakelijk. 
2 De sanitaire installaties en toebehoren zijn conform de regelgeving maar aanpassingen 

of verbeteracties kunnen de voorzieningen optimaliseren. 
3 De sanitaire installaties en toebehoren voldoen. 
4 Binnen het dynamisch risicobeheersingsbeleid is er permanent aandacht voor sanitaire 

installaties en toebehoren. 
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 Krijgt de school een beoordeling ‘O’ voor de sanitaire installaties en toebehoren, dan leidt dit in 
het advies van de doorlichting tot een gunstig advies beperkt in de tijd. 

 Tijdens het schooljaar 2006-2007 werden 338 scholen doorgelicht. De gemiddelde score voor 
het sanitair bedroeg 2,7 met een tekort voor de sanitaire voorzieningen in 6 scholen. 

 Tijdens het schooljaar 2007-2008 zijn de gegevens verwerkt van 277 doorlichtingen; de 
gemiddelde score is 2,65 met een tekort voor de sanitaire voorzieningen in 3 scholen. 

 In het reeds vermelde onderzoek tijdens het schooljaar 2005-2006 werd vastgesteld dat de 
tekorten, vermeld in de doorlichtingsverslagen van 2001-2002 en 2002-2003 grotendeels waren 
weggewerkt. Exacte cijfers zijn hiervan niet beschikbaar. De inspectie houdt ook rekening met 
de periode die nodig is om vanuit de wettelijk voorziene subsidiëringsmogelijkheden grotere 
aanpassingswerken te realiseren. 

 
3. De controlelijst uitbreiden met een aandachtspunt omtrent het schoolbeleid rond de momenten 

waarop kinderen mogen plassen, achten we niet wenselijk omdat: 
 

- de koppeling van het tijdstip van sanitairbezoek aan de speeltijden behoort tot de 
autonomie van de schoolbesturen die zelf hun dagverloop kunnen bepalen; 

- de problematiek ook leeftijdgebonden is hetgeen meestal met klasafspraken wordt 
opgevangen. 

 
 Binnen de voorziene participatie- en overlegorganen is er voor ouders en andere participanten 

bovendien voldoende de mogelijkheid om dergelijke problemen in overleg met het 
schoolbestuur te bespreken. 

 
4.  Deze vraag sluit nauw aan bij de voorgaande. 
 Het schoolreglement moet niet met dergelijke informatie aangevuld worden. De 

onderwijsinstellingen doen voldoende inspanningen om de ouders de gebruikte infrastructuur te 
laten kennen. Meestal wordt dergelijke informatie ook opgenomen in informatiebrochures die 
bij de inschrijving aan de ouders worden bezorgd. Daarnaast kunnen we ook hier rekenen op de 
bestaande overleg- en participatiekanalen. 

 
5. De verwerking van de gegevens gebeurt op het niveau van de cluster van variabelen van elke 

indicator, niet voor elke variabele afzonderlijk. 
 Concreet: voor de 338 scholen doorgelicht tijdens het schooljaar 2006-2007 was de gemiddelde 

score voor de infrastructurele voorzieningen 2,84. 
 Voor de 277 doorlichtingen van 2007-2008 was de gemiddelde score 2,95. 
 Specifieke gegevens over de 7 gecontroleerde aspecten/variabelen afzonderlijk zijn niet 

geregistreerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 315 
van 4 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Nederlandstalig onderwijs Brussel   -   Anderstaligen 
 
Het is algemeen bekend dat het Brussels Nederlandstalig onderwijs kampt met een grote toestroom 
anderstalige kinderen, waardoor Nederlandstalige kinderen een minderheid binnen de klas vormen.  
 
Uit enkele krantenberichten blijkt dat het aantal homogeen Nederlandstalige kleuters in het Brussels 
Nederlandstalig onderwijs tussen 1997 en 2007 bijna gehalveerd is. Bovendien blijkt dat hoe langer 
hoe meer kleuters thuis noch Nederlands, noch Frans praten. Dat dit voor extra werkdruk zorgt bij de 
kleuterleid(st)ers, spreekt voor zich. 
 
Ook de lagere en secundaire scholen kennen een steeds toenemende instroom van anderstalige 
kinderen, waardoor de werkdruk ook daar alsmaar toeneemt. De gevolgen hiervan laten zich al voelen 
op het terrein: vele leerkrachten verlaten na enkele jaren het Brussels onderwijs. 
 
1. Kan de minister de cijfers bezorgen van het aantal kleuters in het Brussels Hoofdstedelijke gewest 

in de laatste vijf schooljaren? (uitgesplitst per Nederlandstalige school) 
 

Hoeveel van deze kleuters komen uit een homogeen Nederlandstalig gezin, uit een taalgemengd 
(Nederlands – andere taal) gezin, uit een homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig (noch 
Nederlands, noch Frans) gezin?  

 
2. Kan de minister de cijfers bezorgen van het aantal leerlingen lager onderwijs in het Brussels 

Hoofdstedelijke gewest in de laatste vijf schooljaren? (uitgesplitst per Nederlandstalige school) 
 

Hoeveel van deze leerlingen komen uit een homogeen Nederlandstalig gezin, uit een taalgemengd 
(Nederlands – andere taal) gezin, uit een homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig (noch 
Nederlands, noch Frans) gezin?  

 
3. Kan de minister de cijfers bezorgen van het aantal leerlingen secundair onderwijs in het Brussels 

Hoofdstedelijke gewest in de laatste vijf schooljaren? (uitgesplitst per Nederlandstalige school) 
 

Hoeveel van deze leerlingen komen uit een homogeen Nederlandstalig gezin, uit een taalgemengd 
(Nederlands – andere taal) gezin, uit een homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig (noch 
Nederlands, noch Frans) gezin?  

 
4. Wat is de stand van zaken m.b.t. maatregelen om leerkrachten aan te moedigen in Brussel les te 

komen geven? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 315 van 4 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
1. Hierbij het aantal kleuters in het Brussels Hoofdstedelijk gewest in de laatste vijf schooljaren, 

uitgesplitst per Nederlandstalige school uit de databanken van het Agentschap voor 
Onderwijsdiensten.  

 
 Aantal leerlingen 

Gewoon kleuteronderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

Basisschool van het GO Brussel 141 133 167 187 187
Basisschool van het GO Brussel  181 172 161 168 169
Basisschool van het GO -H.Conscience Schaarbeek  175 178 195 192 178
Basisschool van het GO Etterbeek  154 180 186 181 205
Basisschool van het GO -Tehuis voor kinderen zonder vaste 
verblijfplaats   12 13 10 13
Basisschool van het GO -De Wimpel Elsene  175 168 177 191 175
Basisschool van het GO -De Bron Sint-Gillis  198 209 217 230 245
Basisschool van het GO Ganshoren  131 153 164 179 187
Basisschool van het GO Koekelberg  160 171 183 183 180
Basisschool van het GO Sint-Agatha-Berchem  103 108 103 105 102
Basisschool van het GO Evere  58 64 74 75 73
Basisschool van het GO-De Weg-Wijzer Evere 125 131 130 117 136
Basisschool van het GO-De zonnewijzer Sint-Pieters-Woluwe 79 73 89 76 76
Basisschool van het GO Oudergem  138 148 153 147 180
Basisschool van het GO Watermaal-Bosvoorde  99 88 94 94 95
Basisschool van het GO Ukkel  95 111 109 107 108
Basisschool van het GO Sint-Lambrechts-Woluwe  142 139 131 142 139
Vrije Kleuterschool Brussel 86 90 91 92 88
Vrije Basisschool Maria Boodschap Brussel  87 93 94 91 94
Vrije Basisschool Sint-Joris Brussel  100 129 112 118 122
Vrije Basisschool Brussel   105 102 103 117 118
Vrije Basisschool Brussel   59 78 118 107 108
Vrije Basisschool Sint-Albert Sint-Jans-Molenbeek  54 55 57 51 47
Gemeentelijke Basisschool Kakelbont Brussel  98 99 94 95 90
Gemeentelijke Basisschool Brussel  112 127 65 78 79
Gemeentelijke Basisschool Regenboog Sint-Jans-Molenbeek  102 117 132 151 145
Gemeentelijke Basisschool Sint-Joost-aan-zee   167 169 174 174 148
Vrije Basisschool Schaarbeek   76 80 80 83 76
Vrije Basisschool Schaarbeek   91 83 85 82 80
Vrije Basisschool Schaarbeek   115 123 117 111 118
Vrije Basisschool Schaarbeek   85 82 79 79 80
Vrije Basisschool Brussel   81 82 79 73 68
Vrije Basisschool Etterbeek   89 107 103 106 105
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Vrije Basisschool Elsene   86 78 91 83 90
Vrije Basisschool Sint-Gillis   88 81 84 84 81
Vrije Kleuterschool Sint-Jans-Molenbeek   133 126 138 133 124
Vrije Basisschool Anderlecht  81 81 81 89 86
Vrije Basisschool Anderlecht   60 74 71 75 67
Vrije Basisschool Anderlecht   47 48 54 60 60
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht       92 89 89
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht  190 197 152 146 151
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht  35 44 87 86 87
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht  116 118 102 94 90
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht  163 173 84 83 78
Vrije Basisschool Anderlecht   67 75 77 75 74
Vrije Basisschool Anderlecht   50 48 53 57 57
Vrije Basisschool Anderlecht   73 80 77 86 90
Vrije Kleuterschool Anderlecht  139 139 140 141 139
Vrije Basisschool Anderlecht  29 46 48 59 66
Vrije Basisschool Sint-Agatha-Berchem   52 57 52 54 49
Vrije Basisschool Sint-Agatha-Berchem   66 64 80 97 86
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   37 37 41 26 28
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   73 69 73 72 72
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek  70 80 79 83 85
Gemeentelijke Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   112 112 101 104 89
Gemeentelijke Basisschool Tijl Uylenspiegel Sint-Jans-Molenbeek 147 127 132 133 131
Gemeentelijke Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   110 110 98 107 113
Gemeentelijke Basisschool Sint-Agatha-Berchem   92 109 116 136 140
Vrije Basisschool Koekelberg   80 89 72 68 68
Gemeentelijke Basisschool De kadeekes Koekelberg  91 86 87 88 88
Vrije Basisschool Ganshoren   120 107 110 111 115
Vrije Basisschool Ganshoren   81 88 88 87 84
Vrije Basisschool Vier Winden Sint-Jans-Molenbeek  68 72 69 75 78
Gemeentelijke Basisschool Vande Borne Jette  143 159 147 140 159
Gemeentelijke Basisschool Poelbos Jette  88 81 86 85 91
Vrije Basisschool Jette   84 88 99 97 96
Vrije Basisschool Jette   85 89 92 91 95
Vrije Basisschool  Jette  83 97 86 82 90
Gemeentelijke Basisschool Brussel       85 90 90
Vrije Basisschool Brussel   52 49 51 49 70
Gemeentelijke Basisschool Evere   105 110 111 111 111
Vrije Basisschool Evere   49 47 48 49 47
Vrije Basisschool Heilig Hart van Maria Evere  103 102 96 94 100
Vrije Basisschool Evere   61 66 62 62 69
Gemeentelijke Basisschool Stokkel Sint-Pieters-Woluwe  83 97 90 84 81
Vrije Kleuterschool Mater Dei Sint-Pieters-Woluwe  171 172 171 170 169
Vrije Basisschool Oudergem   63 68 75 83 69
Vrije Basisschool Oudergem  51 54 50 46 44
Vrije Basisschool Watermaal-Bosvoorde   69 71 78 65 69
Vrije Basisschool De Wemelweide Watermaal-Bosvoorde  76 68 65 78 76
Vrije Basisschool Ukkel  72 74 78 81 82
Vrije Basisschool Ukkel 89 87 87 83 84
Vrije Basisschool Ukkel 53 60 57 55 51
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Vrije Kleuterschool Ukkel  33 31 33 40 39
Gemeentelijke Basisschool Vorst   109 103 104 114 126
Vrije Basisschool Vorst   78 75 78 80 75
Vrije Basisschool Vorst   74 78 79 74 64
Gemeentelijke Basisschool Sint-Lambrechts-Woluwe   151 166 154 149 140
Vrije Basisschool -Angelusinstituut Sint-Lambrechts-Woluwe  84 82 85 86 81
Vrije Basisschool -Voorzienigheid Sint-Lambrechts-Woluwe   60 86 86 94 88
Vrije Basisschool Sint-Lambrechts-Woluwe  55 55 59 56 59
Gemeentelijke Kleuterschool    207 215 202 218 231
Gemeentelijke Kleuterschool -Koningin Astrid   114 119 121 115 110
Vrije Basisschool Anderlecht   78 85 86 89 94
Vrije Basisschool Anderlecht  49 54 54 50 46
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht   125 137 141 135 145
Gemeentelijke Basisschool Brussel   163 145 144 134 131
Gemeentelijke Basisschool Van Asbroek Jette  109 123 131 124 123
Basisschool van het GO t' OverbeekGanshoren  91 93 87 91 81
Basisschool van het GO De Mozaïek Schaarbeek 179 172 176 180 181
Vrije Basisschool -Prinses Juliana Etterbeek  54 59 56 60 60
Vrije Kleuterschool Brussel   143 147 162 160 178
Kleuterschool van het GO Sint-Jans-Molenbeek  110 106 114 110 112
Basisschool van het GO Etterbeek  81 86 83 81 83
Basisschool van het GO Zavelput Sint-Agatha-Berchem  90 103 88 90 88
Gemeentelijke Basisschool Mooi-Bos Sint-Pieters-Woluwe  116 117 114 124 107
Vrije basisschool -Rudolf Steinerschool -Anderlecht  47 53 52 48 46
Basisschool van het GO Ukkel  56 65 58 68 67
Basisschool van het GO Schaarbeek  82 82 86 80 82
Vrije Basisschool Lucerna Anderlecht       44 79 100
Totaal 10335 10745 10949 11097 11149

 

 
Aantal 

lln 

Buitengewoon kleuteronderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

MPI van het GO Heemschool Brussel 27 29 21 25 27
Vrije Basisschool voor Buitengewoon Onderwijs SPES 
Brussel   16 15 17 20 18
Officiële Basisschool voor BuO Kasterlinden Sint-Agatha-
Berchem 39 38 47 52 59
Vrije Basisschool voor Buitengewoon Onderwijs Sint-
Lambrechts-Woluwe   37 35 34 26 33
Totaal 119 117 119 123 137

 
 Er zijn geen exacte cijfers beschikbaar van kleuters die komen uit een homogeen 

Nederlandstalig gezin, ofwel uit een taalgemengd (Nederlands-andere taal)gezin, uit een 
homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig gezin(noch Nederlands, noch Frans)gezin. 

 
2. Hierbij het aantal leerlingen lager onderwijs in het Brussels Hoofdstedelijk gewest in de laatste 

vijf schooljaren, uitgesplitst per Nederlandstalige school uit de databanken van het Agentschap 
voor Onderwijsdiensten. 

 
 Aantal lln

Gewoon lager onderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 
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Basisschool van het GO Brussel 117 119 131 146 162
Basisschool van het GO Brussel 267 266 243 246 239
Basisschool van het GO H.Conscience Schaarbeek  167 176 186 193 195
Basisschool van het GO Etterbeek  318 315 316 319 310
Basisschool van het GO Tehuis voor kinderen zonder vaste 
verblijf plaats 72 72 65 72 70
Basisschool van het GO De Wimpel  Elsene 113 109 108 97 102
Basisschool van het GO De Bron Sint-Gillis  85 88 99 119 124
Lagere School van het GO Sint-Jans-Molenbeek 173 178 175 165 154
Basisschool van het GO Ganshoren 107 115 112 126 153
Basisschool van het GO Koekelberg  262 258 267 260 263
Basisschool van het GO Sint-Agatha-Berchem  118 108 112 116 119
Basisschool van het GO Brussel  47 47 43 50 59
Basisschool van het GO De Weg-Wijzer Evere 164 164 171 151 147
Basisschool van het GO De zonnewijzer Sint-Pieters-Woluwe 117 113 104 111 117
Basisschool van het GO Oudergem  72 65 62 75 94
Basisschool van het GO Watermaal-Bosvoorde 151 133 128 135 128
Basisschool van het GO Ukkel 116 123 126 120 123
Basisschool van het GO Sint-Lambrechts-Woluwe  145 138 135 152 173
Gemeentelijke Lagere School Brussel   192 188 214 241 261
Vrije Basisschool Maria Boodschap Brussel  118 129 133 137 139
Vrije Basisschool-Sint-Joris Brussel 92 98 122 126 106
Vrije Basisschool Brussel   159 153 155 150 166
Vrije Basisschool Brussel  83 81 75 65 73
Vrije Basisschool Sint-Albert Sint-Jans-Molenbeek 63 68 74 71 78
Gemeentelijke Lagere School Koningin Astridschool Brussel  165 164 154 143 158
Gemeentelijke Basisschool Kakelbont Brussel 132 132 135 131 134
Gemeentelijke Basisschool Brussel      59 67 73
Gemeentelijke Basisschool Regenboog Sint-Jans-Molenbeek  108 126 152 137 148
Gemeentelijke Basisschool Sint-Joost-aan-zee Sint-Joost-ten-
Node  147 154 158 179 172
Vrije Basisschool Schaarbeek   97 97 102 98 100
Vrije Basisschool Schaarbeek  100 103 98 106 104
Vrije Basisschool Schaarbeek  129 114 118 118 108
Vrije Basisschool Schaarbeek  83 84 94 97 91
Vrije Basisschool Brussel  79 85 74 84 90
Vrije Basisschool Etterbeek  116 103 115 104 105
Vrije Basisschool Elsene  96 96 106 116 118
Vrije Basisschool Sint-Gillis   79 74 77 82 82
Vrije Basisschool Anderlecht  84 84 87 83 85
Vrije Basisschool Anderlecht   71 75 76 75 78
Vrije Basisschool Anderlecht   80 78 84 85 90
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht   166 167 109 121 131
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht      39 42 61
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht   169 179 120 120 135
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht   99 102 117 117 125
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht       110 119 104
Vrije Basisschool Anderlecht   83 85 84 86 80
Vrije Basisschool Anderlecht   91 81 85 90 91
Vrije Basisschool Anderlecht  90 95 99 115 108
Vrije Basisschool Anderlecht  51 54 66 71 82
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Vrije Basisschool Sint-Agatha-Berchem   94 94 104 104 99
Vrije Basisschool Sint-Agatha-Berchem   106 104 96 101 101
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek  132 132 138 131 136
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   104 102 101 102 114
Vrije Basisschool Sint-Jans-Molenbeek   92 86 90 89 84
Gemeentelijke Basisschool Sint-Jans-Molenbeek  124 118 120 106 106
Gemeentelijke Basisschool Tijl Uylenspiegel Sint-Jans-
Molenbeek  130 145 137 138 140
Gemeentelijke Basisschool Sint-Jans-Molenbeek  96 94 91 96 87
Gemeentelijke Basisschool Sint-Agatha-Berchem   64 67 76 88 95
Vrije Basisschool Koekelberg   89 89 92 91 78
Gemeentelijke Basisschool De kadeekes Koekelberg  91 91 91 93 88
Vrije Basisschool Ganshoren  158 156 137 133 143
Vrije Basisschool Ganshoren  161 140 131 141 128
Vrije Basisschool Vier Winden Sint-Jans-Molenbeek  70 74 68 85 79
Gemeentelijke Basisschool Vande Borne Jette  93 100 99 106 100
Gemeentelijke Basisschool Poelbos Jette  129 140 141 138 141
Vrije Basisschool Jette  261 269 260 266 263
Vrije Basisschool Jette  91 89 91 88 83
Vrije Basisschool Jette  104 113 127 115 124
Gemeentelijke Basisschool Brussel   145 146 93 104 109
Vrije Basisschool Brussel   81 78 83 83 74
Gemeentelijke Basisschool Evere   173 173 169 174 167
Vrije Basisschool Evere   45 53 58 62 60
Vrije Basisschool Heilig Hart van Maria Evere  103 100 102 101 97
Vrije Basisschool Evere   103 98 101 94 93
Gemeentelijke Basisschool Stokkel Sint-Pieters-Woluwe  93 97 110 113 123
Vrije Lagere School Sint-Pieters-Woluwe  209 202 200 188 181
Vrije Lagere School Mater Dei Sint-Pieters-Woluwe  242 263 266 263 269
Vrije Basisschool Oudergem  132 123 115 118 114
Vrije Basisschool Oudergem  73 74 80 83 80
Vrije Basisschool  atermaal-Bosvoorde  78 83 88 79 89
Vrije Basisschool De Wemelweide Watermaal-Bosvoorde  88 79 75 72 73
Vrije Basisschool Ukkel   93 97 105 91 89
Vrije Basisschool Ukkel  137 141 142 143 140
Vrije Basisschool Ukkel   85 80 81 91 94
Gemeentelijke Basisschool Vorst  95 83 83 90 96
Vrije Basisschool Vorst  82 93 102 107 101
Vrije Basisschool Vorst  87 89 82 93 94
Gemeentelijke Basisschool Sint-Lambrechts-Woluwe  99 103 106 110 113
Vrije Basisschool Angelusinstituut Sint-Lambrechts-Woluwe  103 110 113 118 129
Vrije Basisschool Voorzienigheid Sint-Lambrechts-Woluwe  65 74 88 103 113
Vrije Basisschool Sint-Lambrechts-Woluwe   67 72 88 104 112
Vrije Basisschool Anderlecht   97 105 103 101 100
Vrije Basisschool Anderlecht  37 38 37 40 41
Gemeentelijke Basisschool Anderlecht   109 108 123 140 136
Gemeentelijke Basisschool Brussel   107 108 113 117 137
Gemeentelijke Basisschool Van Asbroek Jette  139 148 161 166 165
Basisschool van het GO t' Overbeek Ganshoren 96 95 98 102 103
Basisschool van het GO De Mozaïek Schaarbeek 155 165 170 165 164
Vrije Lagere School Sint-Jan Berchmanscollege Brussel   289 300 301 307 306



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -205- 
 
 

 

Vrije Basisschool Prinses Juliana Etterbeek  95 89 91 90 84
Basisschool van het GO Etterbeek 80 95 96 92 102
Basisschool van het GO Zavelput Sint-Agatha-Berchem  101 107 102 107 106
Gemeentelijke Basisschool Mooi-Bos  Sint-Pieters-Woluwe 56 62 58 71 88
Vrije basisschool Rudolf Steinerschool -Brussel Anderlecht 69 72 81 80 90
Vrije Lagere School Anderlecht 338 346 365 367 361
Basisschool van het GO Ukkel  87 82 90 95 98
Basisschool van het GO Schaarbeek 78 86 89 93 93
Vrije Lagere School Brussel   233 225 228 239 235
Vrije Basisschool Lucerna Anderlecht       21 46 70
Totaal 12466 12581 12921 13242 13486

 
  Aantal lln 

Buitengewoon lager onderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

MPI van het GO Heemschool Brussel 71 73 84 81 85
Vrije Basisschool voor BuO SPES Brussel  114 120 122 114 123
Vrije Lagere School voor BuO Sint Jozefschool Sint-Jans-
Molenbeek 92 87 75 80 87
Gemeentelijke Lagere School voor BuO De Ladder Anderlecht 71 71 71 58 68
Officiële Basisschool voor BuO Kasterlinden Sint-Agatha-Berchem 37 47 68 71 77
Vrije Basisschool voor BuO Sint-Lambrechts-Woluwe 51 57 61 66 64
Gemeentelijke Lagere School voor BuO Klim Op Sint-Lambrechts-
Woluwe 79 79 79 80 83
Totaal 515 534 560 550 587

 
 Er zijn geen exacte cijfers beschikbaar van leerlingen lager onderwijs die komen uit een 

homogeen Nederlandstalig gezin, ofwel uit een taalgemengd (Nederlands-andere taal)gezin, uit 
een homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig gezin(noch Nederlands, noch Frans)gezin. 

 
3. Hierbij het aantal leerlingen secundair onderwijs in het Brussels Hoofdstedelijk gewest in de 

laatste vijf schooljaren, uitgesplitst per Nederlandstalige school uit de databanken van het 
Agentschap voor Onderwijsdiensten 

 
  Aantal lln 

Voltijds secundair onderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

Sint-Niklaasinstituut Bergense Steenweg 1421-1070 Anderlecht 763 718 745 450   
K.A. Anderlecht Sint-Guidostraat 73-1070 Anderlecht 269 254 271 313 292
Elishout, school voor voeding Emile Grysonlaan 1-1070 
Anderlecht 296 316 305 281 264
Sint-Guido-Instituut Dokter Jacobsstraat 67-1070 Anderlecht 575 692 685 711 789
Lutgardiscollege Zandgroeflaan 2-1160 Oudergem 301 345 350 362 351
Maria Assumptalyceum ASO-TSO-BSO Stalkruidlaan 1-1020 
Brussel 617 638 662 699 684
Sint-Jan Berchmanscollege Ursulinenstraat 4-1000 Brussel 697 731 742 765 753
Maria-Boodschaplyceum Moutstraat 22-1000 Brussel 356 395 417 450 479
Hoofdstedelijk Atheneum Karel Buls Bonekruidlaan 88-1020 
Brussel 217 218 240 241 186
Regina Pacisinstituut Magnolialaan 2-1020 Brussel 340 343 344 355 347
Instituut Anneessens-Funck Groot Eiland 39-1000 Brussel 275 289 296 298 311
Jan-van-Ruusbroeckollege Forumlaan 4-1020 Brussel 723 707 714 716 701
Heilig Hartcollege Landsroemlaan 126-1083 Ganshoren 273 300 256 245 45
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Sint-Pieterscollege Léon Theodorstraat 167-1090 Jette 596 594 633 617 617
Imelda-Instituut Moutstraat 19-1000 Brussel 338 331 327 339 346
Mater Dei-Instituut Luchtvaartlaan 70-1150 Sint-Pieters-Woluwe 530 523 534 558 549
Sint-Jozefscollege Woluwelaan 20-1150 Sint-Pieters-Woluwe 427 406 405 420 425
Don Bosco Technisch Instituut Guldendallaan 90-1150 Sint-
Pieters-Woluwe 197 187 175 179 191
Lyceum Martha Somers Brussel Karel Bogaerdstraat 4-1020 
Brussel 233 243 227 245 283
K.A. Etterbeek Edmond Mesenslaan 2-1040 Etterbeek 661 622 654 678 682
K.T.A. Jette Léon Theodorstraat 80-1090 Jette 383 384 373 383 387
K.A. Koekelberg Klein-Berchemstraat 1-1081 Koekelberg 493 519 559 572 558
K.A. Sint-Jans-Molenbeek Toverfluitstraat 19-1080 Sint-Jans-
Molenbeek 264 274 217 186 238
K.A. Schaarbeek-Evere Charles Gilisquetlaan 34-1030 Schaarbeek 535 565 642 706 510
K.T.A. Sint-Agatha-Berchem-Anderlecht Oscar Ruelensplein 13-
1082 Sint-Agatha-Berchem 296 273 247 240 253
K.A. Ukkel Nekkersgatlaan 17-1180 Ukkel 214 221 225 224 190
M.S.G.O. Ukkel-Beersel Nekkersgatlaan 17-1180 Ukkel 119 120 112 106 117
K.A. Sint-Pieters-Woluwe Grote Prijzenlaan 59-1150 Sint-Pieters-
Woluwe 227 205 214 219 203
Kunsthumaniora Muziek en Woord Chrysantenstraat 26-1020 
Brussel 119 117 130 129 174
Sint-Lukas Kunsthumaniora Groenstraat 156-1030 Schaarbeek 323 325 351 354 380
Vrije Nederlandst.school Lucerna College Industrielaan 31-1070 
Anderlecht   284 490 553 658
Sint-Niklaasinstituut MS Bergense Steenweg 1421-1070 
Anderlecht       308   
Victor Hortaschool Technisch Atheneum Oud-Strijderslaan 200-
1140 Evere         225
Sint-Niklaasinstituut Bergense Steenweg 1421-1070 Anderlecht         608
Sint-Niklaasinstituut autonome 1e graad Bergense Steenweg 1421-
1070 Anderlecht         140
Totaal 11657 12139 12542 12902 12936

 
  Aantal lln

Deeltijds beroepssecundair onderwijs 2003-2004
2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

Instituut Anneessens-Funck Groot Eiland 39-1000 Brussel 127 130 132 137 135
Don Bosco Technisch Instituut Guldendallaan 90-1150 Sint-
Pieters-Woluwe 36 43 52 65 66
K.A. Schaarbeek-Evere Charles Gilisquetlaan 34-1030 
Schaarbeek 95 103 85 92 84
Totaal 258 276 269 294 285

 
  Aantal leerlingen 

Deeltijds beroepssecundair onderwijs 
2003-
2004 

2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

Instituut Anneessens-Funck Groot Eiland 39-1000 Brussel 127 130 132 137 135
Don Bosco Technisch Instituut Guldendallaan 90-1150 Sint-
Pieters-Woluwe 36 43 52 65 66
K.A. Schaarbeek-Evere Charles Gilisquetlaan 34-1030 
Schaarbeek 95 103 85 92 84
Totaal 258 276 269 294 285

 

  
Aantal 

leerlingen 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -207- 
 
 

 

Buitengewoon secundair onderwijs 2003-2004 
2004-
2005 

2005-
2006 

2006-
2007 

2007-
2008 

S.S.B.O.G.O. Heemschool II Koning Albertlaan 181-1120 
Brussel 63 64 71 73 75
Off.gesubs.BuSO-school Zaveldal Huidevettersstraat 41-
1000 Brussel 52 52 62 62 79
Bu.S.O. Cardijnschool Mathieu Desmaréstraat 16-1020 
Brussel 190 183 188 206 203
Off. gesub. Bu.S.O.-school Kasterlinden-1082 Sint-Agatha-
Berchem 39 43 41 45 63
Koninklijk Instituut Woluwe - Bu.S.O-1200 Sint-
Lambrechts-Woluwe 100 110 111 124 145
Totaal 444 452 473 510 565

 
 Er zijn geen exacte cijfers beschikbaar van leerlingen secundair onderwijs die komen uit een 

homogeen Nederlandstalig gezin, ofwel uit een taalgemengd (Nederlands-andere taal)gezin, uit 
een homogeen Franstalig gezin, uit een anderstalig gezin(noch Nederlands, noch Frans)gezin. 

 
4. Wat betreft de laatste vraag, kan ik verwijzen naar mijn antwoord op de vraag van de heer Delva 

dd. 6 mei 2008 (nr 248), en naar de  conclusies en beleidsaanbevelingen die in het 
arbeidsmarktrapport worden geformuleerd. Vanaf dit schooljaar zijn er al een aantal belangrijke 
maatregelen genomen om het lerarentekort in het algemeen aan te pakken: zo zijn de regels voor 
cumulatie versoepeld en voor de basisscholen is het mogelijk om voor de instaplestijden ook 
kinderverzorgsters aan te nemen. Ik zal ook met de inrichtende machten en de vakorganisaties 
nog verdere gesprekken over de maatregelen die we kunnen/moeten nemen om het voorspelde 
lerarentekort zo goed mogelijk op te vangen.  

 De Rondetafelconferentie Brussel heeft ook geleid tot een aantal maatregelen die de situatie in 
het Brusselse onderwijs moeten verbeteren. Zo zal vanaf 2009-2010 het schoolreglement het 
wederzijds engagement en de wederzijdse verwachtingen moeten bevatten. Daarmee wordt de 
idee van een “engagementsverklaring” van ouders, voorgesteld tijdens de Brusselse 
rondetafelconferentie, gerealiseerd. Verder zal een kind vanaf 2010-2011 pas ingeschreven 
kunnen worden in het eerste leerjaar van het Nederlandstalig onderwijs als het al een jaar in een 
Nederlandstalige kleuterklas gevolgd heeft. Deze maatregelen kunnen de werkomstandigheden 
van leerkrachten verlichten.  

 Verder heb ik beslist om de regelgeving m.b.t. de onderwijstaalexamens aan te passen. Deze 
maatregel wordt momenteel voorbereid.  

 Het budget voor de Brusselpremie is voorzien vanaf 1 september 2009. Ik hoop dat de premie de 
vlucht van personeel uit Brussel zal beperken.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 316 
van 4 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
Vastgoedmakelaars   -   Diploma en beroepservaring 
 
Momenteel is het zo dat men vastgoedmakelaar kan worden nadat men een erkenning heeft verkregen 
van het Beroepsinstituut der Vastgoedmakelaars (BIV). Deze erkenning verkrijgt men normaal gezien 
als men kan aantonen dat men een gediplomeerd vastgoedmakelaar is. 
 
In de praktijk rijzen echter problemen met dit beginsel. Sommige mensen die een ander diploma 
hebben, dat nochtans vergelijkbaar is met het diploma van vastgoedmakelaar, krijgen niet de 
erkenning die ze verdienen. Ook personen die al jaren relevante ervaring hebben in de vastgoedsector, 
worden niet toegelaten tot de erkende uitoefening van het beroep, omdat zij het vereiste diploma niet 
bezitten. 
 
Zo ontstaan absurde situaties waarbij mensen die, behalve jaren ervaring in de beroepssector, ook nog 
lesgeven in de betrokken materie, toch worden weerhouden door het BIV om toe te treden tot het 
beroep. 
 
Samengevat kan worden gesteld dat de regelgeving omtrent deze materie zeer rigide is. Mensen met 
de benodigde capaciteiten raken niet erkend door het BIV omdat zij het nodige diploma ontberen. 
Hoewel dit alles uiteraard federale materie betreft, valt het gelijkstellen van beroepservaring wel onder 
het bevoegdheidsdomein van de minister. 
 
Is de minister op de hoogte van dit probleem binnen het BIV? 
 
Zijn er plannen om in de toekomst minder rigide beginselen te hanteren om de erkenning van 
vastgoedmakelaar te bekomen en zo bijvoorbeeld jarenlange beroepservaring gelijk te stellen met het 
behalen van een diploma? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 316 van 4 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
1. Het beroep van vastgoedmakelaar is sinds 1993 een gereglementeerd zelfstandig beroep: dit is 

geregeld bij middel van het Koninklijk Besluit van 6 september 1993 tot bescherming van de 
beroepstitel en van de uitoefening van het beroep van vastgoedmakelaar (gepubliceerd in het 
Belgisch Staatsblad van 13 oktober 1993). Het KB trad in werking vanaf de dag van 
bekendmaking in het Belgisch Staatsblad en is gebaseerd op de Kaderwet van 1 maart 1976 tot 
reglementering van de bescherming van de beroepstitel en van de uitoefening van de 
dienstverlenende intellectuele beroepen (gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad van 27 maart 
1976). Sindsdien mag iemand het beroep van vastgoedmakelaar als zelfstandige in hoofd- of 
bijberoep slechts uitoefenen als deze persoon erkend wordt door het Beroepsinstituut van 
vastgoedmakelaars (B.I.V.). 

 De reglementering betreffende de toegang tot een gereglementeerd beroep is inderdaad nogal 
strikt, maar de reglementering van de toegang tot dit specifiek zelfstandig beroep van 
vastgoedmakelaar is niet strikter of meer rigide dan de reglementering van de toegang tot andere 
dienstverlenende intellectuele beroepen zoals bv. accountant, bedrijfsrevisor, psycholoog. Het is 
zelfs zo dat de lijst van diploma’s die de eigenaar ervan toegang verlenen tot het beroep van 
vastgoedmakelaar (zie artikel 5, §1 van het KB van 06-09-93) relatief uitgebreid is: het somt 25 
verschillende diploma’s op die kunnen behaald worden aan een Belgische hogeschool of 
universiteit.  

 Naast de algemene echo’s die ik soms opvang over de striktheid van de federale reglementering 
betreffende de toegang tot de gereglementeerde beroepen, zijn mij geen specifieke problemen 
bekend met betrekking tot het Beroepsinstituut van vastgoedmakelaars (B.I.V.) 

 
2. Als Vlaams minister van Werk, Onderwijs en Vorming ben ik niet bevoegd om beroepservaring 

gelijk te stellen met één of meerdere diplomavereisten uit het federaal Koninklijk Besluit van 
1993. Ik kan bijgevolg niet antwoorden op de tweede vraag betreffende eventuele plannen om in 
de toekomst de federale regelgeving te versoepelen. Deze vraag dient gesteld te worden aan de 
bevoegde federale minister. Momenteel is dit mevrouw Sabine Laruelle, federaal minister van 
KMO, Middenstand, Landbouw en Wetenschapsbeleid. 

 
 Heeft iemand met relevante beroepservaring, maar zonder een diploma uit de lijst van diploma’s 

opgenomen in art. 5, §1 van het KB, dan geen mogelijkheid om toegang te krijgen tot dit 
beroep? Toch wel, maar deze beroepservaring dient verworven te zijn vóór de inwerkingtreding 
van het KB, dus vóór 13 oktober 1993. De inschrijving bij het B.I.V. kan dan worden verkregen 
op basis van een beroepservaring die beantwoordt aan de voorwaarden vermeld in artikel 17, § 7 
of 8 van de kaderwet van 1 maart 1976. Deze ervaring houdt de uitoefening in van het beroep 
van vastgoedmakelaar als zelfstandige gedurende 3 maanden in de periode tussen 14 juli 1993 
en 13 oktober 1993 of als zelfstandige of loontrekkende gedurende minstens 3 jaar in de periode 
tussen 14 oktober 1983 en 13 oktober 1993. De aanvrager die van deze reglementering kan 
genieten, moet bijgevolg niet voldoen aan de voorwaarden met betrekking tot de diploma’s zoals 
voorzien in het KB van 1993. 

 
 Ten slotte is het zo dat ik als Vlaams minister bevoegd voor Onderwijs en Vorming de 

instellingen voor hoger onderwijs in Vlaanderen stimuleer om de relevante beroepservaringen 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -211- 
 
 

 

van hun studenten maximaal te laten renderen door hen op basis van de erkenning van reeds 
verworven competenties vrij te stellen van een maximaal aantal opleidingsonderdelen. Hierdoor 
kunnen studenten met relevante beroepservaring sneller een diploma behalen. Dit kadert in mijn 
beleid met betrekking tot het erkennen van verworven competenties (EVC). Het spreekt voor 
zich dat de beroepservaring opgedaan in de vastgoedsector het meest zal renderen bij het volgen 
van een opleiding dat dicht bij de kwalificatie-eisen van de sector aanleunt zoals bv. 
gegradueerde of bachelor in vastgoed.  

 Met de invoering van de Vlaamse Kwalificatiestructuur (gepland in de loop van 2009) zorg ik er 
bovendien voor dat de EVC- procedures voortaan vlotter en op een meer geobjectiveerde manier 
kunnen verlopen. De Vlaamse Kwalificatiestructuur brengt op een heldere manier alle 
kwalificaties in kaart die door de Vlaamse overheid worden erkend. De door de Vlaamse 
regering gevalideerde beschrijving van de kwalificatie “vastgoedmakelaar” zal dan als 
referentiekader kunnen dienen voor alle Vlaamse instellingen hoger onderwijs bij het uitwerken 
van hun EVC- procedures. Ook zal de Vlaamse overheid en de instanties die instaan voor de 
kwaliteitsborging in het hoger onderwijs dit referentiekader kunnen hanteren om na te gaan of 
de EVC- procedures op een consistente en objectieve manier verlopen in de instellingen. Zo 
zorg ik ervoor dat EVC- procedures minder versnipperd en kwaliteitsvoller zijn, en dat iemand 
bij om het even welke instelling die de dezelfde opleiding aanbiedt op basis van hetzelfde 
referentiekader vrijstellingen krijgt. 

 Als Vlaams minister van Onderwijs en Vorming ben ik dus bevoegd voor het laten erkennen (in 
de onderwijsinstellingen) van competenties verworven via beroepservaring en dit in functie van 
het verwerven van een diploma, maar niet voor de rechtstreekse gelijkstelling van een aantal 
jaren beroepservaring met een diploma dat is opgenomen in de federale regelgeving betreffende 
de toegang tot gereglementeerde zelfstandige beroepen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 317 
van 4 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
Secundair en hoger onderwijs  -  Basisopleiding Financiën 
 
De financiële sector pleit voor een basisopleiding financiën in het secundair en hoger onderwijs. 
Althans dat blijkt uit een krantenbericht van 19 juni 2008. De basisopleiding zou als doel hebben om 
de leerlingen en studenten een elementaire kennis over financiën mee te geven. 
 
Het krantenbericht vermeldt dat de minister gewonnen is voor het idee en dat hij aan een soortgelijk 
lessenpakket werkt. 
 
1. Klopt dit? Wat zijn de plannen ter zake van de minister? 
 
2. Wat betekent de invoering van dergelijke basisopleiding financiën voor de eindtermen? Gaat het 

dan om een apart nieuw of geïntegreerd vak? 
 
3. Zal ook aandacht worden besteed aan budgetbeheer? 
 



-214-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 317 van 4 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
1. Dit klopt niet in die zin dat de overheid geen lespakketten ontwerpt. 
 Ik ben wel gewonnen voor de idee om leerlingen en studenten maximaal voor te bereiden op 

kritisch-creatief functioneren in de samenleving en om hun persoonlijk leven uit te bouwen. De 
verantwoordelijkheid voor hun persoonlijke financiën maakt daar deel van uit.  

 De plannen die ik heb, zijn gericht op het actualiseren van de vakoverschrijdende eindtermen en 
ontwikkelingsdoelen.  

 Momenteel ligt hiervoor een voorstel bij de VlOR ter advisering. In dit voorstel krijgen 
'verantwoordelijkheid' en 'zelfredzaamheid' nogal wat aandacht naast 'onderscheidingsvermogen' 
(kritisch denken). Ook 'budgetbeheer' en het beheren van 'persoonlijke administratie' zijn in het 
voorstel opgenomen. 

 
2. Het gaat dus om vakoverschrijdende eindtermen. Vakoverschrijdende eindtermen zijn 

minimumdoelen inzake kennis, vaardigheden en attitudes die niet specifiek behoren tot een 
vakgebied, maar onder meer door middel van meerdere vakken of onderwijsprojecten worden 
nagestreefd. Onderwijs wil op die manier aan belangrijk geachte maatschappelijke 
verwachtingen voldoen en de band tussen onderwijs en samenleving verstevigen. 

 
3. In het voorstel voor de vakoverschrijdende eindtermen werd in de context van ‘Socio-

economische samenleving’ de volgende eindterm opgenomen: ‘De leerlingen kunnen het eigen 
budget en de persoonlijke administratie beheren.’ 

 Let wel, het voorstel bevindt zich nog maar in de eerste fase van advisering en kan dus 
gewijzigd worden. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -215- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 318 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 318 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters, minister-president, 
bevoegd voor het algemene communicatiebeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 319 
van 8 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Werkzoekenden Ronse   -   Nederlands 
 
De Vlaamse Regering maakte van Nederlandse taalverwerving en van een sluitende aanpak voor 
werkzoekenden twee van haar prioriteiten. 
 
1. Kan de minister met betrekking tot de werkloosheid in de stad Ronse volgende gegevens 

verstrekken? 
 

a) Het totale aantal niet-werkende werkzoekenden, ingedeeld naar moedertaal, en dit voor het 
jaar 2007. 

 
b) Een overzicht, voor 2007, van de kennis van het Nederlands van de niet-werkende 

werkzoekenden met een andere moedertaal dan het Nederlands, op het vlak van de vier 
componenten van taalkennis, namelijk: noteren, spreken, lezen en verstaan. 

 
c) Het aantal vacatures bij de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

(VDAB) waarvoor de kennis van het Nederlands niet vereist is, en dit voor het jaar 2007. 
 

d) Een overzicht van de duur van de werkloosheid voor de niet-werkende werkzoekende per 
moedertaal voor het jaar 2007. 

 
e) Het aantal deelnemers aan de opleiding Nederlands voor het jaar 2007. 

 
2. Sinds kort worden dossiers van werkzoekenden overgemaakt aan de RVA als zij weigeren een 

taalopleiding aan te vatten. 
 

a) Hoe vaak werd een cursus Nederlands gezien als “wenselijk en dus versterkend voor de 
arbeidsmarktpositie van de werkzoekende”? Graag een overzicht voor het jaar 2007 voor de 
stad Ronse. 

 
b) Hoeveel dossiers voor de stad Ronse werden er in 2007 overgemaakt aan de RVA in het kader 

van de transmissie op basis van de weigering om een taalopleiding Nederlands aan te vatten? 
 

Wat gebeurde er verder met deze dossiers? Ging men ook effectief over tot sanctionering? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 319 van 8 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
1. a) In de onderstaande tabel vindt u een overzicht van de verdeling van de niet-werkende  
werkzoekenden in de stad Ronse volgens moedertaal (Nederlands, Frans, andere) - Toestand eind 
december 2007 (bron: VDAB Studiedienst) 
┌──────────────────┬──────┬──────┬──────┐ 
│                  │      │      │Totaal│   
│                  │aantal│  %   │aantal│ 
├──────────────────┼──────┼──────┼──────┤ 
│moedertaal        │      │      │      │ 
│NL                │   498│ 40.3%│   498│ 
│FR                │   560│ 45.3%│   560│ 
│Andere            │   178│ 14.4%│   178│ 
│Totaal            │  1236│100.0%│  1236│ 
└──────────────────┴──────┴──────┴──────┘ 
 
1. b) Sinds 2004 gebruiken zowel werkzoekenden als consulenten de toepassing dossiermanager (in 
plaats van AMI) bij de inschrijving en het beheer van de dossiers. In die toepassing is slechts een 
globale beoordeling van taal voorzien en niet meer de 4 afzonderlijke vaardigheden (schrijven, 
spreken, lezen en begrijpen). 
In onderstaande tabel vindt u een globale beoordeling van het niveau van de beheersing van het 
Nederlands bij die niet werkende werkzoekenden die een andere moedertaal dan het Nederlands 
hebben in de stad Ronse - Toestand eind december 2007 (bron: VDAB Studiedienst) 
 
┌──────────────────┬──────┬──────┐ 
│                  │Aantal│  %   │ 
├──────────────────┼──────┼──────┤ 
│nl_niveau         │      │      │ 
│0 Niet            │   286│ 38.8%│ 
│1 In beperkte mate│   327│ 44.3%│ 
│2 Goed            │    95│ 12.9%│ 
│3 Zeer goed       │    30│  4.1%│ 
│Totaal            │   738│100.0%│ 
└──────────────────┴──────┴──────┘ 
2007 Nederlands geen talen geen totaal
    ingevoerd Nederlands   
          
normaal economisch circuit  
zonder interimopdrachten 435 30 1 466

interimopdrachten 362 165 1 528

normaal economisch circuit 797 195 2 994
 
 
 
 
1. d) Hieronder vindt u een overzicht van de werkloosheidsduur van de niet-werkende werkzoekenden 
in de stad Ronse volgens moedertaal - Toestand eind december 2007 (bron VDAB- studiedienst) 
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2007.12 Absolute aantallen 
 
┌──────────────────┬─────────────────────────────────────────────────────┬────────┐ 
│                  │                      werkloos                       │        │ 
│                  ├────────┬────────┬────────┬────────┬────────┬────────┤        │ 
│                  │  -3m   │ 3m -6m │ 6m -1j │ 1j -2j │ 2j -5j │  5j +  │ Totaal │ 
├──────────────────┼────────┼────────┼────────┼────────┼────────┼────────┼────────┤ 
│moedertaal        │        │        │        │        │        │        │        │ 
│NL                │     110│      90│      75│      64│      94│      65│     498│ 
│FR                │     116│     101│      83│      85│     103│      72│     560│ 
│Andere            │      31│      30│      31│      35│      31│      20│     178│ 
│Totaal            │     257│     221│     189│     184│     228│     157│    1236│ 
└──────────────────┴────────┴────────┴────────┴────────┴────────┴────────┴────────┘ 
 
2007.12 Percentages 
 
┌──────────────────┬─────────────────────────────────────────┬──────┐ 
│                  │                werkloos                 │      │ 
│                  ├──────┬──────┬──────┬──────┬──────┬──────┤      │ 
│                  │ -3m  │3m -6m│6m -1j│1j -2j│2j -5j│ 5j + │Totaal│ 
├──────────────────┼──────┼──────┼──────┼──────┼──────┼──────┼──────┤ 
│moedertaal        │      │      │      │      │      │      │      │ 
│NL                │ 22.1%│ 18.1%│ 15.1%│ 12.9%│ 18.9%│ 13.1%│100.0%│ 
│FR                │ 20.7%│ 18.0%│ 14.8%│ 15.2%│ 18.4%│ 12.9%│100.0%│ 
│Andere            │ 17.4%│ 16.9%│ 17.4%│ 19.7%│ 17.4%│ 11.2%│100.0%│ 
└──────────────────┴──────┴──────┴──────┴──────┴──────┴──────┴──────┘ 
 
 
1. e) Volgende tabel geeft een overzicht van het aanbod NT2 van basiseducatie en de CBO’s voor de 
regio Zuid-Oost-Vlaanderen: 
 
Overzicht aanbod NT2 CBE  regio Zuid-Oost-Vlaanderen 
 
  Aantal deelnemersuren 
jaar 2002 2003 2004 2005 2006 2007 
Nederlands tweede taal 51.162 58.235 56.781 47.877 48.020 55.863 
Nederlands tweede taal Alfa 6.452 12.801 18.375 17.543 22.832 25.763 
 
  Groeipercentage 
jaar 2003 2004 2005 2006 2007 
Nederlands tweede taal 13,82% -2,50% -15,68% 0,30% 16,33% 
Nederlands tweede taal Alfa 98,40% 43,54% -4,53% 30,15% 12,84% 
 
 
Overzicht aanbod NT2 CVO regio Zuid-Oost-Vlaanderen 
 
NT2 TOTAAL 
  2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
VSKO 41.580 33.340 41.400 42.100 45.500 41.920 36.320 
GO! 97.000 123.060 127.140 184.060 150.460 165.180 141.900 
OVSG               
POV 17.880 16.860 18.320 26.420 23.480 25.060 27.480 
VOOP               
Geen               
Z-O-Vlaanderen 156.460 173.260 186.860 252.580 219.440 232.160 205.700 
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NT2 MARKTAANDEEL + GROEIPERCENTAGE 
  2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
VSKO 26,58% 19,24% 22,16% 16,67% 20,73% 18,06% 17,66% 
GO! 62,00% 71,03% 68,04% 72,87% 68,57% 71,15% 68,98% 
OVSG               
POV 11,43% 9,73% 9,80% 10,46% 10,70% 10,79% 13,36% 
VOOP               
Geen               
Z-O-Vlaanderen  10,74% 7,85% 35,17% -13,12% 5,80% -11,40% 
 
In 2007 namen in de stad Ronse 72 anderstaligen deel aan een opleiding NT2 (Bron: VDAB 
Studiedienst). 
 
De VDAB wijst erop dat de krapte op de arbeidsmarkt en dalende werkloosheid hebben geleid tot een 
aanpak van de kortste weg naar werk (de zogenaamde ‘focus op werk’).   
 
Dit betekent een algemene dalende toeleiding naar opleidingen en dus ook naar taalopleidingen. De 
opleidingen zijn ook korter en vaak wordt het taalaspect geïntegreerd in de finaliteitsopleiding (zoals 
o.a. bij de opleiding horecamedewerker).  
Daarnaast gaan potentiële kandidaten voor een (taal)opleiding sneller in op vacature-opportuniteiten. 
VDAB heeft hiervoor de nodige instrumenten ontwikkeld ter ondersteuning op de werkvloer zoals 
Nederlands op de werkvloer (NODW), Individuele Beroepsopleiding (IBO) en sinds dit jaar de IBO 
met taalondersteuning. 
 
 
2. a) In 2007 werd in de stad Ronse bij 109 werkzoekenden in de intakeleidraad aangegeven dat NT2 
wenselijk en dus versterkend is voor de arbeidsmarktpositie. (Bron: VDAB Studiedienst) 
 
Dit cijfer heeft enkel betrekking op werkzoekenden waarbij een formeel traject naar werk werd 
opgestart vanuit de VDAB-trajectbegeleiding. Spontane kandidaten die zelf een opleiding Nederlands 
aanvragen bijvoorbeeld worden niet in deze cijfers opgenomen. 
 
Het verschil tussen de 109 werkzoekenden in vraag 2 a) en de 72 werkzoekenden in vraag 1 e) wordt 
als volgt verklaard. Van de 109 werkzoekenden die een notering kregen om NT2 te volgen hebben een 
aantal de opleiding gevolgd in 2007, anderen zullen deze in 2008 volgen. Nog anderen hebben 
ondertussen werk of het blijkt later dat de indicatie NT2 in de intake niet nodig was. 
  
Van de 72 werkzoekenden die in 2007 een cursus NT2 volgden bij VDAB, zijn er een aantal 
ingestroomd op basis van een intake die ze in 2006 kregen, voor sommigen kan dit zijn omdat - 
hoewel niet bij intake genoteerd - in de loop van het traject blijkt dat een opleiding NT2 nodig is. 
Slechts een deel van deze groep had in 2007 én een intake NT2 én een opleiding NT2. 
 
 
2. b) De consulent bepaalt of de onvoldoende kennis van het Nederlands een serieuze belemmering is 
om aan het werk te geraken. 

 Indien hij besluit dat de werkzoekende aan het werk kan zonder Nederlands te spreken 
dan geeft hij de werkzoekende 3 maanden de kans om zo werk te vinden. Vindt de wz. 
geen werk binnen de 3 maanden wordt een cursus Nederlands verplicht  aangeboden.   

 Als de consulent denkt dat de wz. niet aan het werk kan zonder Nederlands dan wordt 
een cursus Nederlands verplicht aangeboden. 

 
Voor wie geen Nederlands wil volgen volgt transmissie. 
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Op basis van een individuele en manuele analyse van de transmissies per dossier heeft de VDAB in de 
stad Ronse vastgesteld dat in 2007 1 weigering van opleiding Nederlands werd overgemaakt aan de 
RVA. De desbetreffende werkzoekende werd geschorst door de RVA. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 320 
van 8 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Allochtone werkzoekenden   -   Integratie op de werkvloer 
 
Het OCMW in Ukkel wil de integratie van werkloze allochtonen verhogen en plant in dit kader een 
nieuwe cursus die allochtonen vertrouwd moet maken met onze codes, regels en gebruiken op de 
werkvloer. Daarnaast wordt ook een nieuwe dienst opgericht die specifiek allochtonen zal begeleiden. 
 
Aanleiding voor deze initiatieven zijn de vele klachten over problemen en spanningen met allochtone 
wernemers die bij federaal minister Turtelboom binnenstroomden. Allochtone werknemers zouden een 
andere mentaliteit hebben, moeilijk communiceren en onze gedragscodes niet kennen, met conflicten 
en problemen als gevolg. Bovendien zouden zij vaak samenspannen en veel allochtone mannen blijken 
moeite te hebben met het gezag van vrouwen. 
 
Volgens de Ukkelse OCMW-voorzitter is een dergelijk cursus meer dan nodig. Bepaalde 
bevolkingsgroepen hebben echte problemen met leiding en is het nodig duidelijk te tonen wat kan en 
niet kan. 
 
Onder meer in het kader van het beleid van evenredige arbeidsdeelname en diversiteit en het 
inburgeringsbeleid besteedt de Vlaamse overheid reeds heel wat aandacht aan de integratie van 
allochtone werkzoekenden op de arbeidsmarkt. Ondanks de geleverde inspanningen en opgedane 
ervaring zijn er echter nog heel wat spanningen op de werkvloer. 
 
1. Er is sprake van een regen van klachten en verzuchtingen aan het adres van federaal minister 

Turtelboom. 
 

Wordt ook de minister hiermee geconfronteerd in het kader van zijn bevoegdheden? Wat is de 
aard van deze klachten? Zijn er terugkerende knelpunten vast te stellen en zijn deze gelijklopend 
met voormelde problemen? 
 
Zijn de knelpunten een individueel gegeven, of betreft het toch een algemeen probleem? 
 

2. Worden er op Vlaams niveau initiatieven genomen inzake (arbeids)attitude van allochtone 
werkzoekenden? Wat gebeurt er vandaag ter zake en welke initiatieven zijn eventueel nog 
gepland? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 320 van 8 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Het Vlaamse werkgelegenheids- en arbeidsmarktbeleid, waaronder het beleid van evenredige 

arbeidsdeelname en het inwerkingsbeleid, wordt voornamelijk geconfronteerd met heel andere 
problemen waar het de integratie van allochtonen op de werkvloer betreft.  

 
Enkele belangrijke knelpunten zijn: 
• Het behaalde opleidingsniveau en de gevolgde opleidingsrichting van een deel van de 

tweede en van de derde generatie allochtonen blijken nog te vaak niet goed afgestemd op de 
noden van de huidige arbeidsmarkt. We pakken dit knelpunt aan via verschillende 
initiatieven en bijzondere aandacht in de trajectwerking van de VDAB, via afspraken rond 
stages, opleiding, opdoen van werkervaring, IBO en dergelijke in sectorconvenants, via 
gerichte instroomprojecten met derden. 

• Teveel hooggeschoolde allochtonen zijn nog onder hun niveau aan de slag. Tal van factoren 
spelen daarin mee, waaronder – zeker voor nieuwkomers – de waarde van buitenlandse 
diploma’s of de moeilijkheid om een accurate inschatting van hun competenties te maken. 
Deze problematiek wordt aangepakt via de promotie van ervaringsbewijzen, via leer-werk 
trajecten op maat, via een meer accurate erkenningsprocedure,... 

• Maar soms lijkt er ook sprake van koudwatervrees bij sommige organisaties om allochtonen 
in dienst te nemen, om hun een leidinggevende job te geven. Op die manier blijven talenten 
onderbenut. Wij proberen via het beleid evenredige arbeidsdeelname (o.a. 
diversiteitsplannen) de evenredige participatie op alle niveau’s te stimuleren.  

• We constateren soms ook een gebrek aan geloof in de eigen mogelijkheden bij sommige 
allochtone jongeren. Negatieve ervaringen of (soms vermeende) discriminatoire feiten 
geven hen onterecht de indruk dat er voor hen geen plaats zou zijn op onze arbeidsmarkt. 
We zetten daar sterk op in met instrumenten zoals Jobkanaal, de activeringsconsulenten bij 
acht allochtone federaties, de diversiteitsplannen. Gekoppeld aan het activeringsbeleid van 
de VDAB, met specifieke aandacht voor werkzoekende jongeren, moeten die maatregelen 
hen overtuigen dat we hen niet in de steek laten. 

• Nog teveel allochtone vrouwen zijn momenteel inactief. Daar valt nog heel wat potentieel te 
vinden voor de Vlaamse arbeidsmarkt, een potentieel dat we nu niet goed bereiken. 

 
Uiteraard doen zich ook (individuele) gevallen voor van communicatiestoornissen. Soms, maar 
lang niet altijd, kan taal daarvan aan de basis liggen. Via de verschillende mogelijkheden van 
Nederlands op de werkvloer (NODW) en met de variant ‘NODW voor KMO’s’ die zelfs in 
micro-ondernemingen inzetbaar is, wordt daar binnen diversiteitsplannen of via sectorale 
afspraken een oplossing voor gezocht. In bijna alle gevallen: met succes. Maar veelal is gewoon 
sprake van misverstanden of wederzijdse stereotypering. Ook in die gevallen is een 
diversiteitsplan een goed instrument gebleken om de communicatie en het wederzijdse 
vertrouwen te versterken. Tegelijk moeten we helaas nog vaststellen dat er op onze arbeidsmarkt 
ook nog sprake is van – soms onbedoelde – discriminatie. Ook daaraan wordt gewerkt, onder 
andere met het Actieplan Bestrijding Arbeidsgerelateerde Discriminatie (ABAD), waar de 
klemtoon ligt op het vinden van een onderhandelde oplossing. 

 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -225- 
 
 

 

2.  Het Vlaamse werkgelegenheidsbeleid wil iedere werkzoekende op weg zetten naar duurzaam en 
kwaliteitsvol werk. Wanneer attitudeproblemen, gebrek aan geloof in eigen kunnen of vrees 
voor nieuwe uitdagingen een traject naar werk bemoeilijken, dan kan iedere werkzoekende 
rekenen op aangepaste ondersteuning om meer zelfvertrouwen op te bouwen en aan zijn of haar 
attitudes te sleutelen. We doen dat via een VDAB-traject op maat voor iedere werkzoekende, 
met aangepaste instrumenten en methodieken. Hierbij brengen we hun competenties in kaart en 
maken we deze (eventueel) meer zichtbaar in een portfolio; we reiken ervaringsbewijzen uit; we 
laten mensen werkervaring opdoen, onder andere via WEP+; we zetten jobcoaches in, al dan 
niet via een COMPAS-traject. Waar nodig leggen we binnen deze inclusieve aanpak ook 
specifieke accenten, gericht op bepaalde categorieën van werkzoekenden. Denk bijvoorbeeld 
aan de 50+-clubs. Voor (vooral jonge) allochtone werkzoekenden die uit hun activeringstraject 
dreigen te vallen, biedt het project van de activeringsconsulenten van de allochtone federaties 
uitkomst. Deze activeringsconsulenten trachten een brug te slaan tussen de jonge allochtone 
werkzoekenden en de reguliere instanties (zoals VDAB) om de kansen voor de jongeren op die 
manier te verhogen.  





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -227- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 321 
van 8 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Comeniusprogramma   -   Stand van zaken 
 
Socrates verdwijnt, maar de samenstellende delen Comenius, Erasmus en Grundtvig blijven. Samen 
met Leonardo da Vinci worden ze vanaf 1 januari 2007 (tot en met 31 december 2013) de “sectorale 
programma’s” in het nieuwe “Een leven lang leren Programma (LLP)”. Studiebezoeken (vroeger 
Arion), projecten rond ICT (vroeger Minerva) en talen (vroeger Lingua) blijven ook nog mogelijk.  
 
In de beleidsbrief van de minister kunnen we de volgende passage lezen: “De VZW Epos wordt de 
opvolger van het Vlaams Leonardo da Vinci Agentschap en het Vlaamse Socrates Agentschap en zal 
fungeren als Nationaal Agentschap voor het LLP in Vlaanderen. Ook het Nationaal Europass Centrum 
maakt deel uit van de nieuwe VZW Epos. Vanaf 2008, wanneer de belangrijkste nieuwigheden in LLP 
geïmplementeerd worden, zal het takenpakket van EPOS aanzienlijk uitbreiden.” 
 
1. Hoeveel leerlingen participeren jaarlijks aan Comenius, Grundtvig en met welke bestemming? 
 
2. Hoeveel leerkrachten hebben een buitenlandse ervaring kunnen opdoen via Comenius, en waar?  
 

Welke doelstelling hebben deze leerkrachten gekoppeld aan hun buitenlandse ervaring?  
 
Voor welke periode gaan deze leerkrachten naar het buitenland? 

 
3. Welke middelen van de totale middelen die voorzien zijn voor Comenius worden aangewend om 

leerkrachten naar het buitenland te laten gaan? 
 
4. Welke regeling is er voorzien om deze leerkrachten op te vangen tijdens hun afwezigheid? 
 
5. Wat is de stand van zaken van de werking van VZW EPOS? Is dit agentschap volledig 

operationeel?  
 

Met welke takenpakketten zal VZW EPOS nog uitgebreid worden en wat is de timing hiervoor? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 321 van 8 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
De relevante acties binnen het Comeniusprogramma worden vooreerst kort geschetst: 
 
 in de multilaterale schoolpartnerschappen (MP) werken minimum 3 scholen uit verschillende 

landen samen. Centraal staan internationale mobiliteit van en samenwerking tussen leerkrachten 
en directies, en samenwerking (op afstand, van in de klas, geïntegreerd in het gewone curriculum) 
tussen leerlingen. Internationale mobiliteit van leerlingen komt ook aan bod maar in beperkte 
mate. 
 in de bilaterale schoolpartnerschappen (BP) werken 2 scholen uit verschillende landen samen. Het 

is de enige actie binnen Comenius waar de internationale mobiliteit van leerlingen (m.n. via 
klasuitwisselingen) centraal staat. De klasuitwisselingen staan in het teken van het “taalbad” 
enerzijds en het werken rond het projectthema anderzijds. 
 via een voorbereidend bezoek (PV) gaat een kleine delegatie van de ene school naar een potentiële 

partnerschool in het buitenland, voor een grondige kennismaking enerzijds en de voorbereiding 
van een projectvoorstel anderzijds.  
 een internationaal contactseminarie (CS) is een soort “door derden georganiseerd voorbereidend 

bezoek”. Er nemen leerkrachten en directies van scholen uit verschillende landen aan deel. Ze 
krijgen informatie over het Comeniusprogramma, ze worden ondersteund bij het vinden van 
projectpartners en ze worden begeleid bij het opmaken van een goed projectvoorstel. 
 via actie “nascholingsbeurzen” (IST) worden individuele beurzen verstrekt aan personeel in het 

schoolonderwijs en de lerarenopleiding (leraren, docenten, directies, inspecteurs, pedagogische 
begeleiders,…), voor een nascholingsactiviteit in het buitenland. Dat kan gaan om een formele 
nascholingscursus maar evengoed over een stage in een buitenlandse school, firma of andere 
organisatie. 
 via de actie “Comenius Assistenten” (AS) tenslotte, kunnnen leerkrachten-in-opleiding een beurs 

krijgen om voor minimum 3 maand en maximaal een volledig schooljaar stage te lopen in een 
school in het buitenland. Scholen kunnen een aanvraag indienen om zo’n buitenlandse Comenius 
Assistent te ontvangen. 

 
1. Internationale leerlingenmobiliteit komt eerder beperkt aan bod binnen Comenius, behalve dan 

binnen de bilaterale schoolpartnerschappen (maar daarbij gaat het gemiddeld om minder dan 10 
projecten per jaar). Volgens het evaluatierapport over Socrates II (cf. infra) gingen in de Socrates  
(SOC)II-periode (2000-2006) op jaarbasis en binnen de schoolpartnerschappen zo’n 350 à 450 
leerlingen naar het buitenland, in ongeveer de helft van de gevallen via projectmeetings binnen de 
multilaterale schoolpartnerschappen en in de andere helft via klasuitwisselingen binnen de 
bilaterale schoolpartnerschappen. 
Als er niet enkel naar de mobiliteit wordt gekeken maar naar de ruimere betrokkenheid, dan gaat 
het uiteraard over een veel groter aantal leerlingen (ruim 21.000 in 2005-06; hetzelfde aantal in 
2006-07). Een duidelijke lijn qua populariteit van bepaalde landen valt niet echt te trekken (cf. ook 
infra). 
Het Grundtvig-programma richt zich specifiek op de (formele en non-formele) 
volwasseneneducatie. Gezien het onderwerp van deze vraag en de strekking van alle andere 
deelvragen, wordt Grundtvig hier buiten beschouwing gelaten. 
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2. Volgend overzicht verschaft enige duidelijkheid omtrent de mobiliteit van leerkrachten: 
 

Actie Totalen voor SOC 
II-periode (2000-
2006 

2007 Doelstelling en duur van de mobiliteit 

MP 4.550 (gemiddeld 
een 650-tal per jaar) 

Nog geen cijfers 
beschikbaar 
(projecten lopen nog 
t.e.m. 2008-2009) 

Voor het overgrote deel 
projectvergaderingen (duur: 1 week), 
gekoppeld aan de projectwerking 

BP 161 (gemiddeld een 
20-tal per jaar) 

Nog geen cijfers 
beschikbaar 
(projecten lopen nog 
t.e.m. 2008-2009) 

Voor het overgrote deel de begeleiding 
van de klasuitwisselingen (duur: 2 weken) 

PV 
en 
CS 

550 (gemiddeld een 
80-tal per jaar) 

87 Potentiële partnerscholen leren kennen en 
projectvoorstel voorbereiden (duur: 1 
week) 

IST 386 (gemiddeld een 
55-tal per jaar) 

91 Nascholing en professionalisering (duur: 
1-6 weken zijn mogelijk; meestal 1 week) 

AS 188 (gemiddeld een 
25-tal per jaar) 

43 eerste-werkervaring via stage (duur: 3-10 
maand) 

 
Wat de bestemming betreft: volgens het SOC II-evaluatierapport (cf. infra) bleken in de 
schoolpartnerschappen de Scandinavische landen populair te zijn bij de Vlaamse leerkrachten, 
naast het Verenigd Koninkrijk en Spanje. 
De buurlanden (Nederland, Frankrijk, Duitsland en Luxemburg) zijn blijkbaar minder populair. 
Mogelijk omdat er heel wat mobiliteit naar die landen is via het buurlandenbeleid dat Vlaanderen 
voert. Of misschien omdat eigen investeringen door de scholen zelf bij samenwerking met de 
buurlanden (door de geringere afstand) iets meer voor de hand ligt. 
Niettemin komen alle vroegere Socrates- en de huidige Lifelong Learning Program-landen (de 27 
EU-lidstaten, IJsland, Liechtenstein, Noorwegen en Turkije) in mindere of meerdere mate aan bod, 
ook bij de andere acties (en daar valt niet echt een lijn te trekken qua populariteit van bepaalde 
landen). 
 

3. De internationale mobiliteit van leerkrachten staat centraal in alle Comenius-acties behalve de 
bilaterale schoolprojecten (die minder dan 10% van het budget innemen). Het overgrote deel van 
het totale Comeniusbudget gaat dus naar de internationale mobiliteit van leerkrachten. Ter 
illustratie: 
 de subsidies voor de schoolpartnerschappen worden toegekend op basis van het aantal 

geplande (internationale) “mobiliteiten”, voor het merendeel van leerkrachten 
 als verdeling van het Comeniusbudget voor 2007 (1.709.000) werd vooropgesteld: 1.297.000 

EUR (76%) voor de multilaterale schoolpartnerschappen, 100.000 EUR (6%) voor de 
bilaterale schoolpartnerschappen, 137.000 EUR (8%) voor de nascholingsbeurzen, 40.000 
EUR (2%) voor de voorbereidende bezoeken en contactseminaries en 135.000 EUR (8%) voor 
de Assistenten. 

 
4. Er zijn 2 stelsels van vervangingen mogelijk voor afwezigheden in het kader van een 

internationale mobiliteit (onder andere maar niet uitsluitend binnen Comenius): 
  
 gewone/reglementaire vervangingen: een vervanger kan worden bezoldigd indien de 

voorziene afwezigheid van het personeelslid ten minste 10 werkdagen bedraagt.  Dit kan vanaf 
1 september tot en met 31 mei (in het secundair onderwijs) of tot en met 30 juni (in het 
basisonderwijs). Voorwaarde is dat het te vervangen personeelslid vastbenoemd is én het gaat 
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om een internationale mobiliteit in een door de Vlaamse overheid erkend uitwisselingsproject 
(zoals bvb. een Comenius Schoolpartnerschap). 

  
  vervangingen van korte afwezigheden  (VKA) : een vervanger kan worden bezoldigd indien     

de  voorziene  afwezigheid  minder dan 10 dagen bedraagt  als  de school er binnen haar 
vervangingsbeleid voor kiest om hiervoor de beschikbare "vervangingseenheden" in te zetten. 

 
5. De vzw Epos is operationeel sinds 1 januari 2007. De vzw Epos is de opvolger van de vzw 

Leonardo da Vinci-agentschap (in 1995 als autonome vzw opgericht ter uitvoering van het 
Leonardo da Vinci programma) en het Socrates-agentschap (dat binnen het departement 
Onderwijs functioneerde voor het Erasmus, Comenius en Grundtvig programma). 
Het Leonardo da Vinci-agentschap werd opgericht door de institutionele onderwijs- en 
opleidingsverstrekkers,  onderwijs, VDAB en Syntra als autonome vzw voor de uitvoering. 
De vzw werkt overeenkomstig de bepalingen van het Life Long Learning programma, te weten in  
een contractuele relatie zowel met de aansturende “Nationale Autoriteit” in casu het departement 
Onderwijs en Vorming enerzijds als met de Europese Commissie anderzijds. 
Er zijn niet meteen plannen voor de uitbreiding van het takenpakket van de vzw Epos. 

 
Verdere informatie: 
 in het “evaluatierapport over de implementatie en impact van Socrates II in Vlaanderen” (juni 

2007), beschikbaar via www.epos-vlaanderen.be 
 in de “LLP Guide for applicants”, beschikbaar via: 

http://ec.europa.eu/education/programmes/llp/guide/index_en.html (over mogelijkheden binnen het “Een 
Leven Lang Leren Programma (LLP)” en Comenius voor individuen en organisaties) 
 op de website van EPOS vzw: www.epos-vlaanderen.be (wordt eind september vernieuwd), voor 

algemene info over LLP, de subprogramma’s en acties; en voor aanvraagformulieren, 
overzichten van goedgekeurde projecten, enz. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 322 
van 8 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Studietrajecten hoger onderwijs   -   Stand van zaken 
 
Door zijn inschrijving aan een hogeschool of universiteit, sluit een student een contract af met de 
instelling en geeft daarmee te kennen dat hij een bepaald studietraject aan de instelling wenst af te 
leggen. Hij onderschrijft de onderwijs- en examenreglementen van de instelling en neemt zo kennis 
van zijn rechten en plichten. 
 
Naast het meest gebruikte diplomacontract, kan de student ook kiezen voor een creditcontract of voor 
een examencontract. 
 
Bij een creditcontract streeft de student ernaar om een aantal opleidingsonderdelen te volgen zonder 
dat dit meteen tot het behalen van een diploma leidt. Voor elk opleidingsonderdeel waarvoor de 
student een examencijfer van 10 op 20 behaalt, krijgt hij een creditbewijs. Als de student binnen de 
decretaal bepaalde termijn voldoende creditbewijzen verzamelt, kan hij alsnog de keuze maken een 
diplomacontract te sluiten. 
 
Bij een examencontract sluit de student een overeenkomst met de instelling die zich beperkt tot het 
engagement van het afleggen en afnemen van examens. Via een examencontract kunnen 
creditbewijzen worden verzameld die zowel binnen een diplomacontract als binnen een creditcontract 
dienstig kunnen zijn. 
 
Deze vrij recente herschikking van de verschillende typen contracten die een student kan afsluiten om 
een leertraject af te leggen, noodzaakt een sluitend systeem van registratie. Het moet immers zowel 
voor de instelling als voor de betrokken student steeds mogelijk zijn om een totaalbeeld te krijgen van 
het traject dat reeds werd afgelegd. Het toenemend benutten van de verschillende soorten contracten 
verzwaart dan ook de administratieve last voor de verschillende instellingen. 
 
Contacten met het veld lijken momenteel een stijging van het aantal creditcontracten en 
examencontracten te suggereren. Beleidsmatig lijkt het relevant te weten of dit inderdaad zo is en of 
dit zich beperkt tot studenten die reeds eerder een diploma van bachelor of master hebben behaald, of 
niet. 
 
1. In welke mate verzwaart het tegelijkertijd bestaan van meerdere typen contracten de 

administratieve last voor de instellingen? 
 
2. Kan de minister bevestigen dat er toenemend gebruik wordt gemaakt van de verschillende typen 

contracten? 
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3. Kan de minister per instelling de evolutie schetsen van het aantal diplomacontracten, 
creditcontracten en examencontracten, en dit voor de academiejaren 2005/2006, 2006/2007 en 
2007/2008? 

 
4. Hoeveel van de studenten die in de vermelde academiejaren kozen voor een creditcontract of een 

examencontract, waren reeds in het bezit van een diploma van bachelor of master? Kunnen deze 
cijfers worden uitgesplitst per instelling? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 322 van 8 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. Op dit ogenblik heb ik geen zicht op de precieze bijkomende administratieve lasten die het 

bestaan van verschillende soorten contracten voor de instellingen mogelijks met zich 
meebrengt. De administratie gaat na of deze vraag meegenomen kan worden in de evaluatie 
van het Flexibiliseringsdecreet die dit academiejaar gepland is.  

 
2.  In de voorbije drie academiejaren is zowel het aantal diplomacontracten als het aantal 

creditcontracten telkens gestegen. Het aandeel van de creditcontracten is daarbij toegenomen. 
De examencontracten kenden een status quo. 

 
    diplomacontract           creditcontract         examencontract 

2005-2006
  

190933 98,0% 3012 1,5% 846 0,4% 

2006-2007 193777 97,7% 3817 1,9% 785 0,4% 
2007-2008 200195 97,3% 4804 2,3% 830 0,4% 

 
Merk op: het gemiddelde aantal opgenomen studiepunten bij credit- en examencontracten ligt 
beduidend lager dan bij diplomacontracten. Ter illustratie zijn hieronder de opgenomen 
studiepunten onder creditcontract herrekend naar voltijdse contracten (totaal aantal 
studiepunten gedeeld door 60). 

  
Aantal 
creditcontracten 

Opgenomen 
studiepunten 

Equivalent voltijdse 
contracten 

2005-2006            3012                 41.829                  697 
2006-2007            3817                 50.238                  837 
2007-2008            4804                 61.645                1027 

 
3. In 2005-2006 gebeurde over alle instellingen heen 98% van de inschrijvingen met een 

diplomacontract, met een minimum van 95,4% (Katholieke Universiteit Brussel) en een 
maximum van 100% (Groep T – Leuven Hogeschool en transnationale Universiteit Limburg). 
Met uitzondering van de Katholieke Universiteit Brussel (4,6%) werd in geen enkele instelling 
meer dan 3% creditcontracten gesloten. Het aandeel van de examencontracten bedroeg 
gemiddeld 0,4%, met een maximum van 1,6% (Provinciale Hogeschool Limburg). 

 
In 2006-2007 bedroeg het aandeel van de diplomacontracten ten minste 95,4% (Hogeschool 
Sint-Lukas Brussel) en ten hoogste 99,9% (Groep T – Hogeschool Leuven). In de Katholieke 
Universiteit Brussel werden relatief gezien het meeste creditcontracten gesloten (4,3%). Het 
aandeel van de examencontracten bereikte in geen enkele instelling 1%. 

 
Ook in 2007-2008 werden in Groep T – Leuven Hogeschool relatief gezien het meeste 
diplomacontracten gesloten (99,9%). In de Katholieke Hogeschool Limburg werden het 
meeste creditcontracten gesloten (5,1% tegenover maar 94,5% diplomacontracten). Net als in 
2006-2007 telde geen enkele instelling meer dan 1% examencontracten. 
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Groep T – Leuven Hogeschool is de enige instelling waar de afgelopen drie academiejaren 
geen enkel examencontract gesloten werd. 

 
Voor meer gedetailleerde cijfers verwijs ik naar de tabellen in bijlage 1. 

 
4.  Bijna de helft van de studenten met een creditcontract heeft al een diploma hoger onderwijs op 

zak: 45% in 2005-2006, 42% in 2006-2007 en 48% in 2007-2008. Er is wel een verschil 
tussen de universiteiten en de hogescholen: studenten die met een creditcontract aan de 
universiteit studeren, zijn vaker al in het bezit van een diploma hoger onderwijs dan studenten 
die zich met een creditcontract inschrijven in een hogeschool. Uitzonderingen op deze regel 
zijn enerzijds de Universiteit Gent en anderzijds de EHSAL – Europese Hogeschool Brussel. 

 
Iets minder studenten met een examencontract blijken al in het bezit van een diploma hoger 
onderwijs: 43% in 2005-2006, 36% in 2006-2007 en 38% in 2007-2008. Ook hier hebben 
studenten die zich inschrijven aan de universiteit vaker al een diploma hoger onderwijs dan 
hogeschoolstudenten. 

 
Voor meer gedetailleerde cijfers verwijs ik naar de tabellen in bijlage2. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Aantal contracten per instelling 
2. Credit- en examencontracten in bezit van diploma 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/322/antw.322.bijl.001.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/322/antw.322.bijl.002.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 323 
van 8 juli 2008 
van ROBERT VOORHAMME 
 
 
 
Stagiairs lerarenopleiding   -   Berekening mentoruren 
 
De minister heeft een initiatief genomen om ook in het basisonderwijs “mentoruren” toe te kennen 
voor de begeleiding van stagiairs uit de lerarenopleiding aan de hogescholen. 
 
Vanuit de hogescholen verneem ik thans dat voor de berekening van die mentoruren alleen de stages 
vóór de paasvakantie als maatstaf worden genomen. Een groot deel van de stages die de studenten in 
de basisscholen presteren, valt echter na de paasvakantie. Dit is een gevolg van de jaarindeling aan de 
hogescholen. Op die manier dreigen de basisscholen echter heel wat nuttige mentoruren kwijt te 
spelen. Die uren zijn voor de basisscholen, de hogescholen en vooral de studenten nochtans zeer 
belangrijk. 
 
Kan de minister meedelen wat de reden is voor deze beperking van de in aanmerking komende stages 
tot die van voor de paasvakantie? 
 
Is het niet logischer alle gepresteerde stages – en de daarbij geboden begeleiding – op gelijke voet te 
behandelen, ongeacht het tijdstip in het schooljaar? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 323 van 8 juli 2008 
van ROBERT VOORHAMME 
 
 
 
De middelen voor de begeleiding van studenten en cursisten tijdens de stage worden verdeeld op basis 
van het aantal uren stage dat in een school voor basisonderwijs, een instelling van het secundair 
onderwijs, een Centrum voor Volwassenenonderwijs of een instelling van het deeltijds kunstonderwijs 
werd gelopen.  
 
Aan de expertisenetwerken is de opdracht gegeven om een registratiesysteem voor stage uit te werken. 
Dit registratiesysteem zal slechts operationeel zijn vanaf het schooljaar 2010-2011. 
 
In afwachting daarvan organiseert de overheid de bevraging met betrekking tot de stage bij de 
aanbieders van de lerarenopleidingen, namelijk de universiteiten, hogescholen en Centra voor 
Volwassenenonderwijs.  
 
De bevraging voor de verdeling van de middelen voor het schooljaar 2008-2009 werd begin juni 2008 
opgestart. Op dat moment werd inderdaad slechts rekening gehouden met de stage die werd gelopen in 
de periode van 1 september tot het begin van de paasvakantie.  
 
De resultaten van deze bevraging bleken echter onvolledig te zijn en foutieve gegevens te bevatten: 
 
- de bevraging was laat opgestart, waardoor het voor een aantal instellingen niet meer mogelijk was 

om de bevraging tijdig in te vullen; 
- er was onduidelijkheid over de periode en de wijze van registratie.  
 
Die resultaten konden dan ook niet gebruikt worden voor de verdeling van de middelen voor de 
begeleiding van studenten en cursisten tijdens de stage voor het schooljaar 2008-2009.  
  
De bevraging met betrekking tot de stage werd daarom opnieuw geopend: de aanbieders van de 
lerarenopleidingen kregen de kans om de ingestuurde gegevens te vervolledigen of te corrigeren en dit 
op basis van duidelijke afspraken met betrekking tot de periode en de wijze van registreren. De 
bevraging werd definitief afgesloten op 15 september 2008.  

 
De vraag naar een verlenging van deze referteperiode werd in juni 2008 herhaaldelijk gesteld, omdat 
studenten en cursisten ook na de paasvakantie stage lopen. Op deze vraag werd ingegaan bij het 
heropenen van de bevraging. De nieuwe referteperiode voor het berekenen van de middelen voor 
begeleiding van cursisten en studenten tijdens de stage loopt van 1 september tot en met 31 mei van 
het voorgaande schooljaar.  

 
Aangezien de bevraging voor het schooljaar 2008-2009 verlengd werd tot 15 september, moest er voor 
het schooljaar 2008-2009 in een overgangsregeling voorzien worden.  
 
Voor de begeleiding van studenten en cursisten tijdens de stage werd aan de scholen, centra en 
instellingen voor de maanden september en oktober 2008 namelijk hetzelfde aantal uren toegekend als 
voor de maanden september en oktober 2007.  
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Het is de bedoeling om vanaf 1 november 2008 het correcte aantal mentoruren te geven op basis van 
de gecorrigeerde gegevens. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 324 
van 9 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Leerkrachten in verlofstelsels   -   Evolutie 
 
Leerkrachten beschikken over verschillende mogelijkheden om minder te gaan werken of er even 
tussenuit te gaan. Zo bestaat er verlof voor verminderde prestaties, afwezigheid voor verminderde 
prestaties, loopbaanonderbreking, terbeschikkingstelling wegens persoonlijke aangelegenheden en ten 
slotte verlof wegens opdracht. 
 
Gezien het tekort aan instroom van nieuwe leerkrachten en de grote uitstroom van leraren die met 
terbeschikkingstelling of pensioen gaan, zal er zich tussen 2007 en 2010 een tekort aan leraren op de 
arbeidsmarkt voordoen. 
 
1. Hoeveel leraren hebben de laatste 10 jaar van elk van de verschillende mogelijkheden om minder 

te gaan werken (verminderde prestaties, afwezigheid voor verminderde prestaties, 
loopbaanonderbreking, terbeschikkingstelling wegens persoonlijke aangelegenheden, verlof 
wegens opdracht) gebruik gemaakt? Graag in % t.o.v. het totale personeelscijfer. 

 
Welke evolutie ziet de minister in deze cijfers in het licht van bovenvermelde problematiek? 
 

2. Hoeveel leraren zijn de laatste 10 jaar vervroegd met pensioen gegaan?  
 

Welke evolutie ziet de minister in deze cijfers in het licht van bovenvermelde problematiek? 
 

3. Hoe is de verhouding van mensen uit het onderwijs die gebruik maken van de verschillende 
mogelijkheden om minder te gaan werken en vervroegd op pensioen gaan ten opzichte van 
werknemers in de overheidssector en de private sector? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 324 van (9 juli 2008) 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1. Wat de eerste vraag betreft kan ik de volledige cijfers geven voor het leerplichtonderwijs 

vanaf het schooljaar 2000-2001. Vanaf dat schooljaar beschikt het Agentschap voor 
Onderwijsdiensten immers over betrouwbare cijfers betreffende het aantal verloven en 
dienstonderbrekingen in het basisonderwijs en het secundair onderwijs. 

 
Volgende dienstonderbrekingen worden hierbij in kaart gebracht: 
• Terbeschikkingstelling wegens persoonlijke aangelegenheden (niet: voorafgaand aan het 

rustpensioen) 
• De detacheringen (14 stelsels) 
• De loopbaanonderbrekingen (11 stelsels) 
• De verloven en afwezigheden voor verminderde prestaties (6 stelsels) 

 
Alleen het bestuurs- en onderwijzend personeel wordt in aanmerking genomen. Er wordt geen 
rekening gehouden met het volume van de dienstonderbreking of met de duur van de 
dienstonderbreking. 

 
Uit onderstaande tabellen blijkt dat er tijdens het schooljaar 2007-2008 bijna 16% van het 
totale aantal personeelsleden van het bestuurs- en onderwijzend personeel in het 
basisonderwijs en secundair onderwijs, één van de vermelde verloven of dienstonderbrekingen 
heeft genoten. Dit aantal is met iets meer dan 1,5 % gestegen tegenover het schooljaar 2000-
2001. 

 
Het percentage personeelsleden dat een loopbaanonderbreking geniet, is tijdens diezelfde 
tijdspanne quasi stabiel gebleven (7,72 tot 7,56 %). 

 
Alle bovenvermelde dienstonderbrekingen (leerplichtonderwijs) – inclusief 
loopbaanonderbreking*: 

 
Schooljaar Aantal personeelsleden 

basisonderwijs en 
secundair onderwijs 

Aantal personeelsleden 
met dienstonderbreking 

Verhouding % 

2000-2001 128.532 18.361 14,26 
2001-2002 133.004 19.109 14,30 
2002-2003 135.256 19.578 14,36 
2003-2004 136.682 20.213 14,65 
2004-2005 137.583 20.318 14,61 
2005-2006 138.839 20.772 14,75 
2006-2007 139.138 21.367 15,05 
2007-2008 139.991 23.716 15,77 

 
Enkel loopbaanonderbreking*: 
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Schooljaar Aantal personeelsleden 
basisonderwijs en 
secundair onderwijs 

Aantal personeelsleden 
met 
loopbaanonderbreking 

Verhouding % 

2000-2001 128.532 9.930 7,72 
2001-2002 133.004 10.339 7,77 
2002-2003 135.256 10.611 7,84 
2003-2004 136.682 10.757 7,87 
2004-2005 137.583 10.488 7,62 
2005-2006 138.839 10.240 7,37 
2006-2007 139.138 9.999 7,18 
2007-2008 139.991 10.591 7,56 

*Bronnen: databanken van het elektronische personeelsdossier van het 
Agentschap voor Onderwijsdiensten 

 
2. De tweede vraag betreft de evolutie van het aantal/aandeel personeelsleden in het onderwijs 

dat een terbeschikkingstelling voorafgaand aan het rustpensioen geniet. In de tabellen in de 
bijlage wordt voor de verschillende onderwijsniveaus het percentage van het aantal budgettaire 
fulltime equivalenten weergegeven dat zich in een terbeschikkingstelling wegens persoonlijke 
aangelegenheden voorafgaand aan het rustpensioen bevindt. De tabellen geven de evolutie 
weer vanaf 2000. 
Hieruit blijkt dat het aandeel personeelsleden in een TBS voorafgaand aan het rustpensioen het 
hoogst was in de periode 2002-2003. De jaren daaropvolgend is het percentage geleidelijk 
gedaald als een gevolg van de hervorming van het TBS-stelsel (verhoging van de 
minimumleeftijd). In 2006 bedroeg het percentage nog 4,2 %, in 2007 is het percentage 
gedaald tot 3,48%. 
 

3.  Voor wat betreft uw vraag naar de verhouding van het aantal mensen in het onderwijs dat 
minder gaat werken of vervroegd op pensioen gaat ten opzichte van de werknemers in de 
overheidsdiensten en de private sector, werden volgende gegevens verzameld door het 
steunpunt Werk en Sociale Economie (WSE). 

 
Tabel 1 geeft de absolute cijfers van de personen die op brugpensioen gaan of hun loopbaan 
onderbreken (volgens type onderbreking) naar sector, alsook het totale aantal loontrekkenden 
in de betreffende sectoren. 

 
Werknemers die met steun van de RVA hun arbeidstijd aanpassen en voltijds bruggepensioneerden 

 (Vlaams Gewest, 2006) 

Type onderbreking onderwijs 

algemeen 
overheidsbestuur, 
defensie, wettelijke 
sociale verzekering 

privésector* totaal 

voltijds brugpensioen 244 487 74.603 75.334

halftijds brugpensioen 13 4 489 506

Loopbaan-
onder-
breking volledige onderbreking 1.618 2.629 1.292 5.539

  vermindering van prestaties 8.624 19.038 14.256 41.918
  thematische verloven 895 3.287 22.301 26.483
Tijdskrediet volledige onderbreking 74 47 8.077 8.198
  vermindering van prestaties 493 390 64.281 65.164
Totaal   11.961 25.882 185.299 223.142
Loontrekkenden** 213.546 203.164 1.787.100 2.203.810
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* De privésector is hier het totaal exclusief onderwijs en overheidssector. Dit maakt dat er onder de noemer privésector in dit 
geval ook nog een aantal overheidsinstellingen vallen (die op basis van de gebruikte bronbestanden niet af te bakenen zijn).  
** De sectorafbakening bij de loontrekkenden: overheidssector=Openbaar bestuur+Justitie, defensie en openbare 
veiligheid+Verplichte sociale verzekering/privésector=totaal aantal loontrekkenden - (overheid+ onderwijs) 
Bron: RVA Statistisch Jaarboek 2006, Vlaamse Arbeidsrekening o.b.v. RSZ-DMFA, RSZPPO, RSVZ, RIZIV, CBS, IGSS, OEA, 
SEE, RVA, IWEPS, FOD Economie - Bevolkingsstatistieken, DWH AM&SB bij de KSZ (Bewerking Steunpunt 
WSE/Departement WSE) 
*** Brugpensioen en tijdskrediet betaald door de RVA is enkel van toepassing voor die werknemers in het onderwijs die niet 
behoren tot de door de Vlaamse overheid gefinancierde of gesubsidieerde personeelsleden, die ressorteren onder de 
personeelsstatuten voor het onderwijs. 

 
Tabel 2 geeft het aandeel werknemers per sector die gebruik maakt van een bepaald type 
onderbreking of vervroegde beëindiging van de loopbaan binnen het totale aantal 
loontrekkenden van die sector. Binnen de overheidssector maakt 12,7% van de werknemers 
gebruik van één van de vermelde stelsels. Binnen de privésector is dat 10,4%. 

 
Aandeel werknemers die met steun van de RVA hun arbeidstijd aanpassen en aandeel bruggepensioneerden 

in totaal aantal loontrekkenden per sector (Vlaams Gewest, 2006) 

Type onderbreking onderwijs 

algemeen 
overheidsbestuur, 
defensie, wettelijke 
sociale verzekering 

privésector* totaal 

voltijds brugpensioen 0,1% 0,2% 4,2% 3,4% 
halftijds brugpensioen 0,0% 0,0% 0,0% 0,0% 

Loopbaan-
onder-
breking volledige onderbreking 0,8% 1,3% 0,1% 0,3% 

  vermindering van prestaties 4,0% 9,4% 0,8% 1,9% 
  thematische verloven 0,4% 1,6% 1,2% 1,2% 
Tijdskrediet volledige onderbreking 0,0% 0,0% 0,5% 0,4% 
  vermindering van prestaties 0,2% 0,2% 3,6% 3,0% 
Totaal   5,6% 12,7% 10,4% 10,1% 

 
De cijfers van het steunpunt WSE betreffende het aantal “loontrekkenden in het onderwijs”, 
hebben betrekking op alle werknemers in de onderwijssector, op alle onderwijsniveaus en 
inclusief de personeelsleden die niet worden gefinancierd of gesubsidieerd door het ministerie 
van Onderwijs en Vorming. Het stelsel van brugpensioen en tijdskrediet is overigens niet van 
toepassing op deze laatste (grootste) groep van statutaire personeelsleden. 

 
Bovenvermelde cijfers zijn wel relevant, wanneer zij worden vergeleken met de cijfers 
afkomstig van het Agentschap voor Onderwijsdiensten en de statistische jaarboeken van het 
onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap. 

 
Hieruit blijkt dat het stelsel van loopbaanonderbreking verhoudingsgewijs meer succes kent in 
de overheidssector (12,3%) dan in het gefinancierde of gesubsidieerde onderwijs (7,18 % in 
2006-2007). In de privé-sector genoot 6,2 % van de werknemers in 2006 van één van de 
stelsels van loopbaanonderbreking of tijdskrediet. 

 
Het voltijds of deeltijds brugpensioen komt in de overheidssector zeer weinig voor (0,2%). In 
de privésector vertegenwoordigt het aantal bruggepensioneerden 4,2 % van het totale aantal 
loontrekkenden. Voor de gefinancierde/gesubsidieerde personeelsleden van de onderwijssector 
bedroeg het percentage personeelsleden in een TBS voorafgaand aan het rustpensioen in 2006 
ook 4,2 %. In 2007 bevond zich nog maar 3,48% van de statutaire personeelsleden in dit TBS-
stelsel.  

 
BIJLAGE 
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Evolutie vanaf 2000 van het percentage van het aantal budgettaire fulltime equivalenten dat zich 
bevindt in een terbeschikkingstelling wegens persoonlijke aangelegenheden voorafgaand aan het 
rustpensioen en dit voor de verschillende onderwijsniveaus. 
 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/324/antw.324.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 325 
van 9 juli 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
Incest en seksueel geweld   -   Preventie-acties in schoolverband 
 
Incest en seksueel geweld zijn erg gevoelige thema’s, waarop een maatschappelijk taboe rust. 
 
Verschillende maatregelen zijn nodig om het taboe te doorbreken en de nodige hulp en bijstand te 
verlenen aan de slachtoffers. 
 
Tijdens een studiedag van de vzw ISG (Incest en Seksueel Geweld) in oktober 2007 werd voorgesteld 
dat de ministers van Welzijn en Onderwijs zouden overleggen over mogelijke acties in schoolverband 
rond de preventie en de bestrijding van incest en seksueel geweld. Er werd ook geopperd om  een 
vorming voor leerkrachten op te zetten in verband met het problematiek. 
 
1. Heeft het overleg tussen de minister voor Onderwijs en de minister van Welzijn al plaatsgehad?  
 

Wat zijn de belangrijkste conclusies daarvan? 
 
2. Worden voor het volgende schooljaar al preventie-initiatieven voorzien in de scholen? 
 
3. Zal de vorming  voor leerkrachten al volgend schooljaar kunnen beginnen? 
 
4. Wordt er nagedacht over het betrekken van ervaringsdeskundigen in preventie en vormingen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 325) en Vanackere (nr. 

276). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 325 van 9 juli 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
Het antwoord op deze vraag wordt gecoördineerd door de Vlaams minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 326 
van 9 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Onderwijs   -   Whiteboards 
 
Whiteboard is Engels en betekent “wit bord”. Een whiteboard heeft meestal een kunststof coating of is 
van gelakt metaal. Hierdoor kan er met uitwisbare viltstiften op worden geschreven. Het wordt 
gebruikt als stofvrij alternatief voor het traditionele schoolbord. 
 
Er bestaat ook internetgebaseerde whiteboardsoftware. Hiervoor is geen speciale computerhardware 
nodig. Elke gebruiker die verbonden is met het witbord ziet alle acties in realtime op zijn beeldscherm. 
Enkele voordelen van deze digitale witborden is dat gebruikers op afstand kunnen deelnemen aan een 
sessie en dat multimedia gebruikt kan worden om zaken te verduidelijken. 
 
Het gebruik van interactieve whiteboards blijkt, vooral in Nederland waar reeds de helft van de 
klassen er over beschikt, zeer populair. Ze zijn zeer gebruiksvriendelijk en leveren een belangrijke 
bijdrage aan het leerproces van de leerlingen. 
 
1. Is de minister op de hoogte van de stijgende vraag naar hoogtechnologisch didactisch materieel en 

is hij zich bewust van het hoge prijsplaatje dat hieraan vasthangt voor de scholen? 
 
2. Voorziet de minister extra middelen om deze whiteboards aan te schaffen om zo tegemoet te 

komen aan de snel evoluerende digitale noden in het onderwijs? 
 
3. Hoeveel scholen maken momenteel gebruik van whiteboards? 
 



-248-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 326 van 9 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 

 
 

1. Interactieve witborden zijn mij bekend. Het interactieve witbord is opnieuw een stap in de 
evolutie van elektronische leer-en onderwijsmiddelen. De evolutie zal daarmee niet eindigen. 
Het gebruik van ict in het onderwijs is voortdurend in evolutie. Ik ben op de hoogte van het 
stijgende aanbod van dit en andersoortig hoogtechnologisch materiaal.  

 
Het is inderdaad zo dat de prijs van dit materiaal vrij hoog is. Zeker in de beginfase moeten de 
producenten nog veel ontwikkelingswerk doen en is de oplage nog zeer beperkt. Dat verhoogt 
de prijs in sterke mate. Zoals dat meestal het geval is daalt de prijs van dit soort materiaal 
wanneer het meer succesvol wordt, het in een grotere oplage gemaakt wordt en de 
ontwikkelingskosten dalen.  
 
De school moet zelf een afweging maken van de opportuniteit om zich zo’n interactieve 
witborden aan te schaffen. Ik stel mij voorzichtig op bij het aanmoedigen van leer- en 
onderwijsmiddelen. In onderwijskundige kringen luidt de boodschap dat men ieder leermiddel 
op een functionele manier moet kunnen inpassen in een omvattend pedagogisch en didactisch 
project. Net zoals eender welk leer- en onderwijsmiddel kan het interactieve witbord goed of 
minder goed worden gebruikt.   

 
2. Vanaf 1 september 2007 zijn in het basisonderwijs en in de eerste graad so nieuwe 

vakoverschrijdende eindtermen ict van kracht. De invoering van de ict-eindtermen en -
ontwikkelingsdoelen ging gepaard met een budgettaire inhaaloperatie voor ict-infrastructuur 
van 35 miljoen euro. De overheid verstrekte via dit ict-infrastructuurprogramma financiële 
middelen voor de aankoop of huur van informatie- en communicatietechnologie. Ik voorzie 
niet in specifieke extra middelen voor het aanschaffen van witborden. Binnen het ict-beleid 
van een onderwijsinstelling neemt de keuze van aangepaste en kwaliteitsvolle infrastructuur 
een belangrijke plaats in. Het kiezen van hardware vereist een zorgvuldig afwegingsproces 
waarbij de evaluatie van het beschikbare aanbod, het bekijken van voor- en nadelen en vooral 
het afstemmen op de concrete noden van de school doorslaggevend zijn. Dat proces gebeurt 
best in overleg tussen leerkrachten, schoolleiding en ict-coördinatoren. De scholen kiezen 
volledig vrij waar ze de producten aan- of huurkopen en bij welke provider ze een 
internetabonnement nemen. Ze kunnen daarvoor terecht bij hun lokale verdeler. De school kan 
best zelf de markt bevragen om na te gaan wat in haar geval de meest gunstige condities zijn. 
Groepsaankopen - bv. op het niveau van de scholengroep of scholengemeenschap - kunnen 
vaak prijsreducties opleveren. Bij dit beleid horen geen gekleurde middelen om specifieke 
hardware aan te kopen.  

 
3. Ik beschik niet over dergelijke cijfers. Momenteel wordt een ict -monitor ontwikkeld door de 

universiteiten van Gent en Leuven. Dit instrument moet mij toelaten om diversie ict-
indicatoren - waaronder infrastructuur en gebruik ervan - op te volgen. Ik verwacht pas tegen 
eind 2008 een afgewerkt en gevalideerd instrument. Het is niet gebruikelijk dat de overheid 
tussen komt bij het kiezen en aanbevelen van leermiddelen. In het Vlaamse onderwijs behoort 
de inzet van onderwijsleermiddelen tot het domein van de pedagogische vrijheid.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 327 
van 9 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
“Draaischijf ondernemerschap”   -   Evaluatie 
 
In het kader van het Vlaamse Meerbanenplan werd in juli 2006 door Syntra in samenwerking met de 
departementen Werk, Economie en Onderwijs de “draaischijf ondernemerschap” opgericht. De 
bedoeling was om het vormingsaanbod voor ondernemers en toekomstige ondernemers ruimer en 
overzichtelijker te maken door het oprichten van een online kenniscentrum, de ontwikkeling van een 
Actieplan Ondernemend Onderwijs en het opstarten van specifieke initiatieven om kansengroepen 
warm te maken voor het ondernemerschap. De nadruk van de initiatieven zou bij de kleine 
ondernemingen komen te liggen. 
 
Uit de verschillende beleidsbrieven blijkt dat er ondertussen heel wat vooruitgang werd geboekt. 
Volgens de minister zorgt Syntra vandaag voor een uitgebreide waaier aan opleidingen en werden tal 
van initiatieven gestart. Met Competento werd de online toepassing voorzien en het geplande 
Actieplan Ondernemend Onderwijs alsook verschillende opleidingstrajecten werden opgestart. 
Volgens minister van Economie Ceysens werkt Syntra ook samen met VLAO (Vlaams Agentschap 
Ondernemen) en de VDAB om kandidaat-ondernemers de gepaste begeleiding te geven om beter 
voorbereid de stap naar zelfstandig ondernemerschap te zetten. 
 
1. Kan de minister meedelen hoeveel mensen de afgelopen jaren een ondernemersopleiding bij 

Syntra zijn gestart? 
 

Hoe evalueert de minister die evolutie en voldoet deze aan de verwachtingen? Slaagt men erin de 
uitstroom naar ondernemerschap te verhogen? Ziet de minister regionale verschillen en zo ja, hoe 
verklaart hij dat? 
 

2. Kan het Actieplan Ondernemend Onderwijs al geëvalueerd worden? Zo ja, voldoet het actieplan 
aan de vooropgestelde doelstellingen zoals het stimuleren van ondernemingszin? 

 
3. Er zouden specifieke initiatieven worden opgestart om kansengroepen warm te maken voor het 

ondernemerschap. 
 

Kan de minister deze initiatieven kort toelichten? 
 
Beschikt de minister over cijfers inzake deelname en uitstroom naar ondernemerschap? 
 
Slaagt het specifieke doelgroepenbeleid erin de deelname van doel- en kansengroepen aan 
ondernemersvorming en uitstroom naar ondernemerschap te verhogen? Hoe evalueert de minister 
deze resultaten? 
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4. “De draaischijf ondernemerschap welke gestalte geeft aan het doelgroepenbeleid vergde een extra 
input van 325.000 euro”, zo blijkt uit de bespreking van de begroting. 

 
Kan de minister toelichten wat de concrete aanleiding is voor de verhoging van de middelen? 
 

5. Waaruit bestaat de samenwerking van Syntra met de VDAB en VLAO en hoe verloopt die? Is de 
minister tevreden over deze samenwerking? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 327 van 9 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Op basis van het aantal ingeschreven cursisten per SYNTRA en per geslacht, valt er een 

duidelijke stijging van het aantal inschrijvingen vast te stellen over alle SYNTRA heen. De 
instroom groeide in 2006-2007 met 3,1%. 

 
 Een gedetailleerde analyse van de cijfers volgens de verdeling man/vrouw geeft aan dat de 

stijging overwegend te danken is aan een toenemend aantal vrouwelijke cursisten binnen de 
ondernemersopleiding. Deze stijging is het sterkst in SYNTRA Brussel en Antwerpen & 
Vlaams-Brabant, waarbij Brussel, gezien het lage aantal cursisten in de opstartfase van het 
vernieuwde centrum, de grootste (procentuele) stap voorwaarts zet. De mannelijke cursisten 
blijven globaal status quo. De daling in Syntra Midden-Vlaanderen wordt gecompenseerd met 
de stijging in Syntra West.  

 
 In onderstaande tabellen worden de inschrijvingen binnen de ondernemersopleiding van de 

laatste twee cursusjaren weergegeven.  
 

Ondernemersopleiding 
Ingeschreven cursisten 

2005/2006 2006/2007 
SYNTRA M V Totaal M V Totaal 
SYNTRA Limburg 3.932 3.230 7.162 3.913 3.428 7.341 
SYNTRA Midden-Vlaanderen 3.376 2.430 5.806 3.252 2.579 5.831 
SYNTRA Antwerpen & Vlaams-
Brabant 3.838 3.136 6.974 3.811 3.368 7.179 
SYNTRA West 4.584 3.997 8.581 4.743 4.103 8.846 
SYNTRA Brussel 336 403 739 404 564 968 
TOTAAL 16.065 13.197 29.262 16.122 14.043 30.165 

 
Absolute 

groei 
Procentuele 

groei 
SYNTRA M V Totaal M V Totaal
SYNTRA Limburg -19 198 179 -0,5% 6,1% 2,5% 
SYNTRA Midden-Vlaanderen -124 149 25 -3,7% 6,1% 0,4% 
SYNTRA Antwerpen & Vlaams-
Brabant -27 232 205 -0,7% 7,4% 2,9% 
SYNTRA West 159 106 265 3,5% 2,7% 3,1% 
SYNTRA Brussel 68 161 229 20,1% 40,1% 31,0%
TOTAAL 57 846 903 0,4% 6,4% 3,1% 

 
 Vermits het de ambitie is van het SYNTRA-netwerk om mensen op weg zetten naar het 

zelfstandig ondernemerschap vormen naast de instroom in de opleidingen ook de slaagcijfers en 
de doorstroom naar zelfstandige arbeid belangrijke aandachtspunten. De cijfers van de 
afgelopen cursusjaren tonen aan dat tussen de 70 à 80% van de cursisten deelneemt aan het 
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examen en dat gemiddeld meer dan 80% van de deelnemers aan het examen ook effectief slaagt. 
Om de uitstroom naar ondernemerschap te bepalen, bevindt SYNTRA Vlaanderen zich 
momenteel in de testfase van een project waarbij cursistgegevens uitgewisseld worden met de 
kruispuntbank van de sociale zekerheid om de werksituatie van de cursist bij de start van de 
opleiding (einde 4e kwartaal van het jaar waarin de opleiding gestart is), te vergelijken met 3 
volgende momenten (1 jaar later, 2 en 5 jaar later). Een eerste datakoppeling werd door 
SYNTRA Vlaanderen gerealiseerd voor het cursusjaar 2005-2006. Hoewel deze cijfers nog met 
enige voorzichtigheid moeten worden bekeken (gebaseerd op 75% van de cursisten, en enkel 1 
jaar later), leveren ze reeds interessante inzichten op. Bij de aanvang van hun 
ondernemersopleiding werkte 15,6% van de cursisten binnen het SYNTRA-netwerk als 
zelfstandige. Een jaar later bedroeg het aandeel zelfstandigen al 22,3%. 

 
 Voorafgaand aan dit nieuwe project werd de effectiviteit van het opleidingsaanbod door 

SYNTRA Vlaanderen opgevolgd door driejaarlijkse externe studies. Telkens werden cursisten 
bevraagd die 5 jaar tevoren een ondernemersopleiding hadden beëindigd. Hieruit bleek dat niet 
alleen bijna iedereen aan het werk was, maar dat van de cursisten die bedrijfsbeheer hadden 
gevolgd ongeveer 1 op 2 effectief gestart was als zelfstandige. Voor de cursisten beroepskennis 
bedroeg dit bijna 40%.    

 
2.  Samen met de minister van Economie zette ik het Actieplan Ondernemend Onderwijs op om de 

beleidsintenties vorm te geven. Binnen het Actieplan Ondernemend Onderwijs stellen we 3 
operationele doelstellingen voorop: het stimuleren en ontwikkelen van ondernemingszin, 
leerlingen en studenten bewuster maken van de mogelijkheid om te kiezen voor een loopbaan 
als ondernemer en het stimuleren van ondernemerschap door de opleiding bedrijfsbeheer meer 
competentiegericht te maken o.m. door de introductie van “activerende werkvormen.” Om de 
effecten van dit Actieplan vast te stellen, moet nog even gewacht worden. Werken aan 
ondernemerschap vraagt een mentaliteitswijziging, wat slechts geleidelijk kan gebeuren.  

 
 De Ondernemersklasseweek is één van de instrumenten die hiervoor ingezet wordt. De 

kwantitatieve gegevens over de ondernemersklasseweek geven aan dat dit initiatief succes heeft 
en groeit. Uit de cijfers van het aantal deelnemers in 2008 blijkt een quasi verdubbeling t.o.v. 
het jaar ervoor. Concreet wordt in het volgende schooljaar rond het thema “creativiteit en 
innovatie” gewerkt. Dit thema is afgestemd op het Europees jaar van Creativiteit en Innovatie. 
Deze derde editie vindt plaats tussen 9 en 13 maart 2009. 

 
 Verder werden op 24 oktober 2007 de resultaten van het rapport ‘Ondernemend Leren en 

Lerend Onderwijs, Pleidooi voor meer ondernemerschap in onderwijs’ voorgesteld tijdens een 
symposium, werd een nieuwe oproep voor brugprojecten economieonderwijs (Agentschap 
Economie) gelanceerd en wordt er verder gewerkt aan de optimalisering van de opleidingen 
bedrijfsbeheer. Het nieuwe Koninklijke Besluit rond het attest bedrijfsbeheer werd in het 
Belgisch Staatsblad gepubliceerd op 24/07/2007. De bepalingen uit dit KB leidden tot een 
aangepaste omzendbrief SO/2008/01die in werking treedt op 1 september 2008. 

 
3.  Mijn initiële bedoeling was en is de participatiegraad te verhogen van groepen die minder 

doorstromen naar ondernemerschap en dit om uitéénlopende redenen. Naast de initiatieven om 
via het versterken van de ondernemerszin (actieplan ondernemend onderwijs) op iets langere 
termijn ook het ondernemerschap aan te zwengelen, gaf ik SYNTRA Vlaanderen als draaischijf 
ondernemersvorming ook de opdracht om kansengroepen op een specifieke, maatgerichte wijze 
te bereiken en te begeleiden.  

 
 Een eerste belangrijke doelgroep vormen de werkzoekenden. Hiervoor werd een 

samenwerkingsprotocol gesloten tussen VDAB en SYNTRA Vlaanderen zodat de trajecten 
kwaliteitsvol en op maat worden aangeboden. De eerste stap is op basis van de ENTRE-spiegel 
waarbij de ondernemerscompetenties worden gemeten. De ENTRE-spiegel is geen kennistest, 
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maar toetst de beschikbaarheid van de competenties die belangrijk zijn voor een ondernemer af. 
In een aansluitend evaluatiegesprek worden de resultaten besproken met de kandidaat en wordt 
nagegaan of op basis van deze meting de interesse voor het ondernemerschap intact blijft. Aan 
deze kandidaten wordt op basis van ervaring en vooropleiding een aangepast opleidingstraject 
aangeboden. Cursisten die laaggeschoold zijn en weinig ervaring op het vlak van bedrijfsbeheer 
hebben opgedaan, kunnen een voortraject (60 uur) volgen als voorbereiding op de cursus 
bedrijfsbeheer. Ook na de opleiding eindigt voor de prestarters hun traject nog niet en is verdere 
begeleiding wenselijk. Teneinde de opstart van een eigen zaak te faciliteren, werd een eerste 
terugkomdag samen met verschillende organisaties georganiseerd voor de werkzoekenden die 
een attest bedrijfsbeheer behaalden. 

 
 In het eerste samenwerkingsjaar (2006-2007) werden 688 cursisten bereikt. Tijdens het 

afgelopen cursusjaar werd de nadruk gelegd op het kwalitatief verbeteren van het voortraject 
voor de kortgeschoolden. In dit kader werd o.a. een docentenbevraging georganiseerd. Het 
voortraject zal - in navolging van de cursus bedrijfsbeheer - in de loop van volgend cursusjaar 
competentiegericht herschreven worden en ook de resultaten/suggesties uit de 
docentenbevraging zullen hierin opgenomen worden. 

 
 Van de cursisten van het cursusjaar 2006-2007 was na 6 maanden 15% gestart als zelfstandige 

en had 30% het werkzoekende statuut omgeruild voor werknemer. Deze cijfers gaan na 1 jaar 
wellicht in stijgende lijn omdat de installatie en oprichting van een zaak wel een 
voorbereidingstermijn vergt om effectief van start te kunnen gaan3.  

 
 Een tweede belangrijke doelgroep zijn de allochtonen met ondernemersaspiraties. Deze 

doelgroep wordt apart benaderd, louter vanuit de taalproblematiek. De inspanningen die werden 
geleverd ten aanzien van deze doelgroep waren divers en laagdrempelig. Er werd gewerkt via 
een uitgebreid stappenplan bestaande uit diverse schakels. De eerste stap omhelst de toeleiding, 
gevolgd door een taaltest, eventueel een vooropleidingtraject bedrijfsbeheer (schakelcursus) 
voor diegenen met een beperkte kennis Nederlands. Dit vooropleidingstraject bedrijfsbeheer 
wordt ook soms in omkaderde vorm aangeboden met name met taalondersteuning (voor 
homogene taalgroepen). Er werd zeer nauw samengewerkt met actoren ter plaatse en met 
allochtone verenigingen. Er werden infosessies gehouden in wijkhuizen, culturele centra en ook 
in moskeeën. Een paar honderd cursisten zijn een opleidingstraject gestart en ongeveer 60% van 
hen beëindigden de opleiding. 

 
 Tijdens het tweede werkingsjaar (2007-2008) werd in eerste instantie de nadruk gelegd op de 

uitwerking van de methodiek van taal- en leercoach, dit om de kwaliteit van de opleiding en 
begeleiding de volgende jaren structureel te optimaliseren. Daarnaast werd bijzondere aandacht 
gegeven aan de nieuwkomers en het daarmee gepaard gaande inburgeringtraject. In het 
inburgeringtraject werd een directe lijn voorzien naar het ondernemersschap en de bijbehorende 
vorming. Van bij de start van hun inburgeringtraject kunnen personen met interesse en/of 
ervaring in ondernemerschap, reeds een ‘introductiecursus ondernemerschap in België’ volgen 
(SYNTRA Brussel). 

 
 Ten aanzien van de allochtone cursisten (cursisten 2006-2007) werd er een telefonische 

enquêtering gehouden. Ongeveer 9 maand na de start bleek bijna 30% van de geslaagde 
cursisten effectief gestart en van de overige 70% had ongeveer 50% nog steeds concrete 
starterplannen. 

 
 Daarnaast werd er onder meer nog specifieke aandacht besteed aan knelpuntberoepen, nieuwe 

marktsegmenten (o.m. culturele sector, sociale economie, …), ondernemerstrajecten voor 
hooggeschoolden uit niet economische richtingen, kortgeschoolden/kansarmen, …  

                                                      
3 Deze informatie werd verkregen op basis van het rijksregisternummer en sociaal statuut van de cursist. 
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 Samenvattend geef ik de bereikte aantallen voor het cursusjaar 2006-2007 weer. 

- Werkzoekenden: 688 cursisten binnen de specifieke opleiding bedrijfsbeheer, 120 
voortrajecten voor kortgeschoolden; 

- Allochtonen: 45 cursisten in schakelcursussen, 207 cursisten in omkaderde cursussen 
bedrijfsbeheer, 243 o.a. deelnemers ‘Nederlands in de winkelstraten’; 

- Kansarmen: 132 cursisten in een aangepast opleidingstraject voor laaggeletterden in functie 
van het behoud van werk in de onderneming; 

- Knelpuntberoepen: 213 cursisten werden bereikt in specifieke opleidingen gericht op 5 
sectoren; 

- Nieuwe marktsegmenten (culturele sector, interimsector, social profit, sociale economie): 184 
cursisten; 

- Hoger geschoolden zonder economische vooropleiding: 120 deelnemers in een project rond e-
leren; 

- Vrouwen: 102 deelnemers aan de voortrajecten ‘diverse ondernemende dames’. 
 
 Het is uitermate belangrijk dat aandacht voor doel- en kansengroepen, meer dan in het verleden, 

deel uitmaakt van het strategisch en operationeel beleid van SYNTRA Vlaanderen en vooral 
ook van de SYNTRA. In de beheersovereenkomst van SYNTRA Vlaanderen werd bijzondere 
aandacht besteed aan de opname van deze kansengroepen en werden er ook 
doelstellingsparameters vastgelegd. Dit werd door SYNTRA Vlaanderen vertaald in 
samenwerkingsovereenkomsten met de SYNTRA. Tevens werd er in juli 2008 een addendum 
aan de beheersovereenkomst toegevoegd met concrete streefcijfers of doelstellingen ten aanzien 
van het bereik van zelfstandigen, werknemers uit KMO, werknemers uit micro-ondernemingen, 
kortgeschoolden, allochtonen en 50+. 

 
4.  Op 20 juli 2006 werd de rol van SYNTRA Vlaanderen als draaischijf ondernemersvorming 

goedgekeurd door de Vlaamse regering. Dit was de aanleiding voor de bijkomende middelen. In 
2006 konden de activiteiten nog slechts betrekking hebben op het najaar zodanig dat éénmalig 
een gedeelte van de middelen voor 2006, in 2007 konden worden aangewend ten bedrage van 
325.000 euro. Er moest nog slechts een bedrag van 440.000 EURO worden overgeheveld in 
2007. Vanaf 2008 komt de kostprijs voor een volledig werkjaar uit de provisie met name 
765.000 EURO. Omdat reeds 440.000 EURO decretaal was verworven, vergde dit in 2008 nog 
een bijkomende inspanning van 325.000 EURO. Dit zijn de integrale middelen voor personeel 
en activiteiten. De kosten voor activiteiten gaan in de eerste plaats naar personen die optreden 
als lesgever/docent zowel van SYNTRA als van externe partners. 

 
 
5.  Zoals reeds hoger aangegeven werd er een samenwerkingsovereenkomst gesloten tussen VDAB 

en SYNTRA Vlaanderen (en SYNTRA) waarin de afspraken tussen de partners worden 
vastgelegd. Door deze samenwerking (zowel op centraal als regionaal niveau) krijgen 
werkzoekenden de kans om gratis aangepaste opleidingstrajecten te volgen. De kosten voor het 
opleidingstraject (semi-maatwerk) worden grotendeels door SYNTRA Vlaanderen gedragen, 
het inschrijvingsgeld voor de cursus bedrijfsbeheer wordt door VDAB ten laste genomen. De 
samenwerking tussen VDAB en SYNTRA Vlaanderen gaat verder. Tweemaandelijks heeft er 
tussen beide agentschappen een strategisch overleg plaats waarbij op diverse terreinen met een 
gemeenschappelijke noemer de samenwerking wordt besproken en uitgediept.  

 
 Met VLAO is er geen structurele samenwerkingsovereenkomst. Wel werken SYNTRA 

Vlaanderen en VLAO samen binnen diverse operationele activiteiten. Hierbij kan worden 
verwezen naar de terugkomdagen voor werkzoekenden of naar het inburgeringtraject voor 
nieuwkomers. Ook volgen adviseurs van VLAO de opleiding noodzakelijk voor de afname van 
de ENTRE-spiegel. Om nog beter in de starterbegeleiding te voorzien, specifiek voor 
werkzoekenden, werd er een ESF-oproep gelanceerd met name “Trajectbegeleiding 
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Werkzoekenden naar Ondernemerschap”. De uitvoering daarvan moet verder garant staan voor 
een kwalitatieve begeleiding, ook na de opstart. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 328 
van 10 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
Lerarenopleidingen   -   Diplomabonificatie 
 
Met deze schriftelijke vraag wil ik een probleem voorleggen op een terrein waar federale 
pensioenreglementering en Vlaamse onderwijsreglementering elkaar ontmoeten. 
 
Op Vlaams niveau bestaat er namelijk een omstandige regelgeving op het stuk van 
bekwaamheidsbewijzen voor leraren met bijvoorbeeld een systeem van vereiste/voldoende 
geachte/andere diploma’s.  
Federaal regelt een wet van 16 juni 1970, met aanpassingen in 1999 en 2006, bepaalde zaken met 
betrekking tot een zogenaamde diplomabonificatie. Daarin is sprake van: “De bonificatie is gelijk aan 
het minimumaantal studiejaren dat nodig is om het diploma te behalen dat vanwege betrokkene vereist 
is hetzij bij het begin van de ambtsuitoefening hetzij in de loop ervan.” 
 
De vraag rijst wat de precieze gevolgen zijn van die regelgeving in de concrete praktijk voor leraren 
die een toenmalige graduaatsopleiding en GPB-opleiding hebben gedaan in het onderwijs voor sociale 
promotie, in vergelijking met collega’s die een regulier hogeronderwijsdiploma hebben behaald in een 
hogeschool of universiteit. Met name bij zogenaamde zij-instromers, die een gemengde loopbaan 
(eerst met gewone arbeidsovereenkomst in een bedrijf, nadien bijvoorbeeld voor technische of 
praktische vakken in het onderwijs als vastbenoemde) hebben en pas later, vaak met een 
avondonderwijsdiploma, in het onderwijs terechtkwamen, heeft de vermelde regelgeving wellicht 
negatieve gevolgen op het moment dat hun pensioenberekening gemaakt wordt. Bij de 
pensioenberekening zou sprake kunnen zijn van een discriminatie tussen enerzijds leraren met een 
avondschooldiploma en anderzijds leraren met een regulier lerarendiploma van een hogeschool of 
universiteit, die allemaal tijdens hun loopbaan dezelfde salarisschaal genoten hebben, en wel op basis 
van die regelgeving over diplomabonificaties. 
 
1. Heeft volgens de vermelde regelgeving over diplomabonificaties een leraar die vastbenoemd is 

met een “voldoende geacht bekwaamheidsbewijs” géén recht op een diplomabonificatie en zijn 
collega met een “vereist bekwaamheidsbewijs” wél? 

 
2. Is die verschillende behandeling inzake pensioenberekening legitiem op grond van het argument 

dat de diplomabonificatie alleen te maken heeft met de precieze aard van het behaalde diploma en 
dus niet met de aard van de onderwijsopdracht zelf? Of kan deze verschillende behandeling toch 
een discriminatie genoemd worden? Worden er in dit laatste geval initiatieven genomen vanuit 
Onderwijs om dit op te lossen? 

 
3. Is er inzake pensioenberekening sprake van een discriminatie ook tussen twee groepen zij-

instromers onderling met eenzelfde gemengde loopbaan: dus identiek aantal jaren bedrijfservaring, 
in de loop waarvan beide, met het oog op een overstap naar het onderwijs, een 
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“hogeronderwijsdiploma” behaalden, maar wel de ene in avondonderwijs en de andere in een 
hogeschool of universiteit, en dan na de bedrijfservaring een identiek aantal jaren in eenzelfde 
salarisschaal in het onderwijs? En zulks met name op grond van de bepaling dat de eerste groep 
geen diplomabonificatie krijgt en de tweede groep wel: die tweede groep zou dan voor de 
studieperiode tijdens de bedrijfservaring eigenlijk tweemaal pensioenrechten genieten (eenmaal 
als reguliere werknemer en nog eens een keer voor dezelfde periode als diplomabonificatie voor 
de lerarenloopbaan nadien); de eerste groep zou voor de studieperiode alleen pensioenrechten 
genieten als werknemer en nadien pensioenrechten (zonder diplomabonificatie) voor de 
daaropvolgende lerarenloopbaan?  

 
Zo ja, wat wordt er vanuit Onderwijs ondernomen om dit op te lossen? Of sluit de 
pensioenreglementering zulke dubbele pensioenrechten voor eenzelfde periode automatisch uit?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 328 van 10 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
Na grondig nalezen van de vraag en van de toepasselijke wetgeving is de conclusie dat het thema 
geheel tot de bevoegdheid van de federale overheid behoort. 
 
De vraag is te herleiden tot een oproep om maatregelen te nemen op het vlak van de 
pensioenberekening van leraren, meerbepaald dat voor de tijdsbonificatie wegens het bezit van een 
diploma, de verschillen tussen diploma’s van hoger onderwijs met volledig leerplan en diploma’s van 
hoger onderwijs voor sociale promotie opgeheven zouden worden.  
 
Dit is echter een federale bevoegdheid die geregeld is in de Wet van 16 juni 1970 betreffende de 
bonificaties wegens diploma’s in zake pensioenen van leden van het onderwijs. De gevraagde 
maatregel kan niet bewerkstelligd worden via aanpassingen aan de Vlaamse regelgeving over vereiste, 
voldoende geachte en andere bekwaamheidsbewijzen voor ambten in het onderwijs.  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 329 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Motie huisartsentekort   -   Initiatieven 
 
Het dreigende tekort aan Vlaamse huisartsen is een dossier dat geregeld in de actualiteit komt. 
 
Tot besluit van een interpellatie van 11 januari 2007 over deze problematiek heeft het Vlaams 
Parlement aan de Vlaamse Regering in een motie gevraagd binnen haar bevoegdheden de nodige 
maatregelen te nemen of voor te bereiden indien uit het dossier van de contingentering mocht blijken 
dat wijzigingen in de instroom en zo nodig in de uitstroom van de opleiding in de geneeskunde 
wenselijk zijn om een optimaal medisch aanbod in Vlaanderen te garanderen (Stuk 1060 (2006-2007) 
– Nr. 2). 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister in het kader van de opvolging van het dossier van de 

contingentering genomen? 
 
2. Welke initiatieven heeft de minister genomen om de nodige maatregelen te nemen of voor te 

bereiden betreffende de problematiek van het dreigende tekort aan huisartsen? 
 
3. Bij sommige specialisten-geneesheren is er een groot tekort en dient de patiënt een wachttijd te 

respecteren alvorens een afspraak te kunnen maken. Soms loopt de wachttijd op tot enkele 
maanden. 

 
Kan de minister een overzicht geven van de specialisaties binnen de geneeskunde waarin er 
duidelijke tekorten zijn? Welke tekorten? 
 
Zijn er initiatieven genomen om deze tekorten aan te pakken? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 329 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Samen met de minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin heb ik op 6 juni 2008 de Vlaamse 

Regering een standpunt laten innemen over het nieuwe Koninklijk Besluit betreffende de planning 
van het medisch aanbod. Hierover is ook in het Vlaams Parlement gedebatteerd. Ik verwijs naar de 
Handelingen van het Vlaams Parlement van 3 juli 2008, p. 13 ev. 

 
2. Reeds bij de nieuwe financiering van het hoger onderwijs heb ik voor de huisartsenopleiding een 

bijzondere inspanning gevraagd; de Vlaamse Regering en het Vlaams Parlement zijn mij daarin 
gevolgd. Afwijkend van de algemene regel voor vervolgopleidingen genereert elk diploma in de 
huisartsgeneeskunde voor de universiteit voortaan 120 studiepunten. 

 
 Ook de faculteiten geneeskunde hebben inmiddels inspanningen geleverd om in de basisopleiding 

de aantrekkingskracht voor huisartsgeneeskunde te verhogen. Zo kunnen bijvoorbeeld een reeks 
misvattingen over het beroep van huisarts uit de wereld geholpen worden door al tijdens de 
basisopleiding te zorgen voor regelmatig contact met gemotiveerde huisartsen. Deze weg moet 
worden voortgezet door nog meer huisartsgeneeskundig onderwijs en stages in de bachelor- en 
masteropleidingen op te nemen.  

 
 Dergelijke aanpassingen in de basisopleiding en zelfs een meer effectieve sturing in de 

contingentering zijn, hoewel noodzakelijk, op zich echter onvoldoende. Om reële resultaten te 
boeken, is de herwaardering van het beroep van huisarts een absolute noodzaak. In het standpunt 
van de Vlaamse Regering over de planning van het medisch aanbod is dit daarom ook 
uitdrukkelijk opgenomen. 

 
3. Gegevens over de specialisaties binnen de geneeskunde waarin er duidelijke tekorten zijn, moeten 

aangeleverd worden door de federale minster bevoegd voor de volksgezondheid en sociale zaken.  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 330 
van 10 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Medisch Schooltoezicht   -   Vrouwelijke genitale verminking 
 
In de Artsenkrant van 29 februari 2008 verscheen een artikel over de resultaten van een doctoraal 
onderzoek aan de Gentse universiteit van Els Leye naar genitale verminking, en dit op basis van een 
bevraging waarbij 334 Vlaamse gynaecologen geantwoord hadden. Uit dit artikel blijkt dat 60 % van 
de 334 Vlaamse gynaecologen al een vrouwelijke patiënt met een genitale verminking over de vloer 
heeft gehad; ruim 50 % werd hiermee nog het laatste jaar geconfronteerd en bijna 20 % heeft het 
laatste jaar minstens drie vrouwen met een genitale verminking over de vloer gehad. 
 
Eerder onderzoek van Els Leye schatte het aantal vrouwen dat op 1 januari 2003 in België seksueel 
verminkt was op 2.745 en het aantal jonge meisjes tot 14 jaar met een risico op seksuele verminking 
op 534. Ze gaf daarbij de volgende detailcijfers: in Antwerpen ging het respectievelijk om 409 
vrouwen en 90 meisjes; in Gent om 130 vrouwen en 24 meisjes; en in Brussel om 1.142 vrouwen en 
206 meisjes. Het merendeel van de vrouwen was toen afkomstig uit Ghana (343), Congo (331), 
Guinea (240), Egypte (224) en Kameroen (202). Het ging bovendien om een onderschatting, 
aangezien asielzoekers en illegalen niet in deze statistieken zaten. 
 
Sinds 2001 beschikt België over een wettelijk arsenaal om genitale verminking juridisch te bestrijden. 
Het probleem blijft echter de opsporing, omdat genitale verminking gebeurt in de privésfeer. 
 
In de commissie Welzijn van 11 maart laatstleden werd hierover een vraag om uitleg gesteld aan de 
minister van Welzijn. Minister Vanackere wees “ten aanzien van jonge meisjes die slachtoffer werden 
of het risico lopen slachtoffer te worden, […] op de rol van de Vertrouwenscentra Kindermishandeling 
en het preventieve kinder- en leerlingenonderzoek” (Handelingen C 172 – WEL 16 – 11 maart 2008, 
blz. 1-3). 
 
Het is inderdaad zo dat het Medisch Schooltoezicht alle jongeren tot 15 jaar medisch onderzoekt, maar 
op oudere leeftijd worden de geslachtsorganen daarbij niet meer onderzocht. Professor Jean-Jacques 
Amy (VUB) is een groot voorstander van een verplichte controle tijdens het Medisch Schooltoezicht. 
Toenmalig staatssecretaris Mandaila Malamba stelde in haar voorstel van actieplan “de 
noodzakelijkheid te bestuderen van een onderzoek van de uitwendige geslachtsorganen en de 
verificatie van de integriteit ervan te onderwerpen aan een medisch onderzoek bij jonge meisjes en 
jongens” (sic). Dit voorstel van actieplan werd besproken op de Interministeriële Conferentie (IMC) 
Maatschappelijke Integratie. De werkgroep kwam samen op 21/12/2006, 24/01/2007, 12/03/2007 en 
de conclusies werden getrokken op 24/04/2007. 
 
In het voorstel van actieplan van staatssecretaris Mandaila Malamba stonden een achttal actiepunten, 
waaronder onderzoek van uitwendige geslachtsorganen (punt 5) en tevens ook opleiding (punt 4). Uit 
het vermelde artikel van de Artsenkrant blijkt immers dat amper 7,5 % van de 334 gynaecologen die 
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de vragenlijst hebben beantwoord, tijdens hun basisopleiding geneeskunde over genitale verminking 
bij vrouwen had gehoord. Bij gynaecologen onder de 40 jaar lag dit percentage op 10 %. 
 
1. Werd de minister betrokken op de IMC Maatschappelijke Integratie bij de bespreking van het 

voorstel van nationaal actieplan voor de strijd tegen genitale verminkingen van de toenmalige 
federale staatssecretaris Mandaila Malamba? 

 
2. Welke beleidsvisie hanteert de minister m.b.t. een systematische preventieve controle ter zake in 

het kader van het Medisch Schooltoezicht? 
 
3. Mocht de minister een systematische preventieve controle overwegen, zal er dan ook in een 

centrale registratie worden voorzien met een eventuele link naar Justitie? 
 
4. Werden er al acties ondernomen om kennisverwerving inzake genitale verminking op te nemen in 

de basisopleiding geneeskunde? Of zijn er plannen in die zin? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 330 van 10 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Ik werd niet betrokken in de IMC Maatschappelijke Integratie, noch in de besprekingen van de 

werkgroep Genitale Verminkingen. Ook bij de besprekingen van het voorstel van nationaal 
actieplan voor de strijd tegen genitale verminkingen werd ik niet betrokken. 

 
2.  Ik wil er eerst en vooral op wijzen dat wij niet langer spreken van het Medisch Schooltoezicht, 

maar over algemene en gerichte consulten door het Centrum voor Leerlingenbegeleiding. De 
algemene consulten worden uitgevoerd bij leerlingen uit de volgende leerjaren: 

• Tweede jaar kleuteronderwijs 
• Vijfde jaar lager onderwijs 
• Eerste jaar secundair onderwijs 
• Derde jaar secundair onderwijs 
• Eerste jaar deeltijds beroepssecundair onderwijs 
 

Tijdens deze algemene consulten wordt een leeftijdsspecifiek algemeen medisch onderzoek 
verricht dat altijd een aantal elementen omvat, waaronder de genitaliën. Dit is slechts een 
oppervlakkig onderzoek. 
Naast deze algemene consulten worden ook gerichte consulten uitgevoerd bij leerlingen uit de 
volgende leerjaren: 

• Eerste jaar kleuteronderwijs 
• Eerste jaar lager onderwijs 
• Derde jaar lager onderwijs 

 
Vooraleer ik zou onderzoeken of de invoering van een systematische preventieve controle van 
genitale verminking door de CLB’s zinvol is, wil ik wachten op de goedkeuring van het 
nationaal actieplan voor de strijd tegen genitale verminkingen en op de verdere concretisering 
van de aanbevelingen uit dit actieplan in een werkgroep binnen de IMC, zoals voorzien was.  
Het lijkt me niet zinvol om losstaande initiatieven te gaan ontwikkelen, wanneer er een 
actieplan voorhanden is.  Ik ga ervan uit dat, wanneer het actieplan goedgekeurd en 
geconcretiseerd is, de bevoegde collega mij zal contacteren om verdere stappen te 
ondernemen. Ik denk dat het zeker nuttig is om verder na te denken over deze problematiek, 
aangezien men mij vanuit de CLB-sector signaleert dat men hier af en toe wel mee wordt 
geconfronteerd.  
 
Vooraleer te kunnen overgaan tot de invoering van een dergelijke preventieve controle, 
zouden er wel nog heel wat vragen moeten beantwoord worden, zoals: wie gaat er gescreend 
worden? Moet men iedereen screenen (jongetjes én meisjes, autochtonen én allochtonen) of 
alleen meisjes uit risicolanden en hoe selecteer je die dan? Er moet ook gekeken worden of het 
CLB de geschikte instantie is om een dergelijke controle te doen. Dit zijn allemaal vragen die 
waarschijnlijk door de geplande werkgroep kunnen opgelost worden. 
 

3. Het is nu nog te vroeg om op deze vraag te antwoorden. Als uit het actieplan en de 
concretisering blijkt dat er een vraag is naar een centrale registratie met een eventuele link 
naar justitie, dan ben ik bereid om hier mee over na te denken. 
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4. De overheid komt niet tussen in het bepalen van de opleidingsprogramma's; dat behoort tot de 

autonomie van de instellingen. De instellingen moeten er uiteraard wel zorg voor dragen dat 
hun opleidingsprogramma's actueel zijn en, zeker waar het gaat om sterk beroepsgerichte 
opleidingen, beantwoorden aan de eisen die gesteld worden aan de beginnende 
beroepsbeoefenaar.  

 
Concreet: de overheid kan niet opleggen dat de opleiding in de geneeskunde een 
opleidingsonderdeel over vrouwelijke genitale verminking moet bevatten. Verschillende 
instellingen bieden dat echter wel aan, net omdat artsen in hun praktijk met deze problematiek 
geconfronteerd worden. Navraag bij de Vlaamse faculteiten geneeskunde leert bijvoorbeeld 
dat aan de Universiteit Gent het probleem van de vrouwelijke genitale verminking wordt 
gedoceerd in de 3de bachelor (blok III Voortplanting en Seksualiteit) in het kader van de les 
Traditionele praktijken. In de masterfase wordt dit in de les verloskunde (blok Genetica, 
verloskunde, pediatrie) nogmaals herhaald, maar meer vanuit de verloskundige implicaties. 
Zodra ik informatie krijg van de andere faculteiten geneeskunde, zal ik u die bezorgen. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 331 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 331 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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Vraag nr. 332 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 332 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 333 
van 17 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
St.-Aloysiusinstituut Lier   -   Studierichting Jeugd- en Gehandicaptenzorg 
 
De minister heeft beslist een eerste jaar derde graad TSO Jeugd- en Gehandicaptenzorg niet toe te 
kennen aan het Sint-Aloysiusinstituut voor Verpleegkunde in Lier. De opleiding wordt wel toegekend 
aan het Sint-Ursula-Instituut in Wilrijk.  
 
Vragen rijzen over de motivering voor het niet toekennen van de bovenvermelde opleiding aan het 
Sint-Aloysiusinstituut voor Verpleegkunde. 
 
1. Welk advies werd vanuit de geëigende adviesorganen gegeven m.b.t. de aanvraag voor de 

opleiding van het Sint-Aloysiusinstituut voor Verpleegkunde? 
 
2. Op welke concrete argumenten heeft de minister zich gebaseerd om de aanvraag te weigeren?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 333 van 17 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 

 
 

1. Specifieke studierichtingen, zoals jeugd- en gehandicaptenzorg - derde graad TSO, moeten een 
bijzondere aanvraagprocedure doorlopen. De Vlor gaf voor deze studierichting een positief advies. 

 
2. Bij de beoordeling van programmatieaanvragen voor specifieke studierichtingen moet er rekening 

gehouden worden met zes criteria. Deze criteria zijn decretaal vastgelegd. Het gaat ondermeer 
over de socio-economische context, de evolutie van de leerlingenpopulatie en de te verwachten 
leerlingeninstroom. Ook het al dan niet voorkomen van het op te richten studierichting in de 
gemeente, scholengemeenschap of onderwijszone in kwestie is een criterium. Het is mijn 
overtuiging dat er reeds een voldoende aanbod van de studierichting jeugd- en gehandicaptenzorg 
in de regio van Lier. Nog meer aanbod verdeelt de groep potentiële leerlingen en de deskundigheid 
in de regio. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 334 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Opleidingen zorgsector   -   Actualisering 
 
In toenemende mate rijst het probleem van het beschikbaar zijn van voldoende personeel in de 
gezondheidszorg. Volgens de Vlaamse Gezondheidsraad zijn er ook in Vlaanderen indicaties voor 
(toekomstige) tekorten. De belangrijkste tekorten doen zich voor op het vlak van verpleegkundigen en 
dit in alle sectoren. Maar hier niet alleen. 
 
Het is van groot belang om in de opleidingen competentiegericht te werken, waarbij de competenties 
in een veranderend maatschappelijk veld met wijzigende zorgvraag voortdurend worden 
geactualiseerd. 
 
De Vlaamse Gezondheidsraad heeft in haar Jaarverslag 2006 een aantal belangrijke aanbevelingen 
gedaan op het vlak van de opleiding. 
 
1. De Vlaamse Gezondheidsraad stelt dat er moet worden onderzocht of naast de bestaande profielen 

er niet een aantal nieuwe profielen dienen te worden uitgetekend en op een adequate wijze worden 
opgeleid. De aanpassingen van de opleidingen aan de maatschappelijke ontwikkelingen is 
belangrijk. 

 
Kan de minister meedelen welke inspanningen er ter zake gedurende de voorbije twee schooljaren 
zijn gedaan om hieraan tegemoet te komen? Zijn er initiatieven genomen om nieuwe profielen op 
te leiden? Zo ja, welke? 
 

2. In dit verband is het essentieel dat de Vlaamse overheid de master-na-masteropleidingen voor 
disciplines in de zorgsector blijft financieren. 

 
Welke inspanningen zijn er gedurende de voorbije twee schooljaren geleverd om hieraan tegemoet 
te komen? 
 

3. Binnen de opleidingen dient er meer aandacht te worden besteed aan interdisciplinaire 
samenwerking, aan maatschappelijk kwetsbare groepen en aan het aanleren en trainen van 
communicatievaardigheden. 

 
Welke initiatieven zijn er hier ter zake genomen sinds 2006? Wat zijn hiervan de concrete 
resultaten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 334 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Vooraf dient duidelijk gesteld te worden dat de planning en de reglementering met betrekking 

tot de gezondheidsberoepen tot de bevoegdheid van de federale overheid behoort. Vragen in 
verband met prognoses over mogelijke tekorten, de erkenning van nieuwe beroepen, 
aangepaste beroepsvereisten in de gezondheidszorg e.d. dient u dus te stellen aan de federale 
minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid, mevrouw Onkelinx. 
 
De manier waarop naar die beroepen met hun eigen profielen en beroepsvereisten wordt 
opgeleid, is uiteraard een gemeenschapsaangelegenheid. In deze genieten de universiteiten en 
de hogescholen evenwel een grote autonomie: in het hoger onderwijs hebben de instellingen 
het initiatiefrecht voor de organisatie van nieuwe opleidingen, stellen zij autonoom hun 
opleidingsprogramma’s vast e.d. Dat alles dient weliswaar binnen een regelgevend kader te 
gebeuren; dat kader is evenwel globaal en niet toegespitst op bepaalde sectoren, disciplines of 
opleidingen.  
 
Eén van de principes in die globale regelgeving is dat het instellingsbestuur bij de vaststelling 
van het opleidingsprogramma rekening moet houden met de bij of krachtens de wet, het 
decreet of de Europese richtlijn vastgestelde voorwaarden die de toegang tot bepaalde ambten 
of beroepen reguleren (cf. het decreet van 30 april 2004 betreffende de flexibilisering van het 
hoger onderwijs in Vlaanderen en houdende dringende hogeronderwijsmaatregelen). Concreet 
betekent dit dat de Vlaamse hogescholen en universiteiten geacht worden permanent en 
autonoom hun opleidingen aan te passen aan gewijzigde maatschappelijke ontwikkelingen. 
Via het systeem van de kwaliteitszorg worden zij daar ook op gecontroleerd.  
 
Aangezien de indeling en reglementering van de gezondheidszorgberoepen een federale 
bevoegdheid is, is het dus federale wetgeving die aanleiding geeft voor het uittekenen van 
nieuwe opleidingsprofielen. Bij wijze van voorbeeld: met de Gezondheidswet van 2006 heeft 
de federale overheid de huidige taken en verantwoordelijkheden van de vroedvrouw 
aangepast. Vervolgens is op federaal niveau het beroepsprofiel van vroedvrouw aangepast; op 
Vlaams niveau heeft onder de auspiciën van de Raad Hoger Onderwijs van de Vlaamse 
Onderwijsraad een werkgroep Vroedkunde een opleidingsprofiel opgesteld. Het is ten slotte 
aan de opleiders om dit aangepaste opleidingsprofiel te vertalen naar een geactualiseerd 
opleidingsprogramma. Noteer dat zij daarbij ook rekening moeten houden met de bepalingen 
inzake de minimale opleidingseisen zoals voorgeschreven in de Europese Richtlijn 
2005/36/EG. 
 
Buiten het reguliere opleidingskader van het hoger onderwijs kan ik u melden dat in het najaar 
2006 het pilootproject ‘tandartsassistent’ van start is gegaan. Dit project is een 
samenwerkingsinitiatief van de VDAB, het Verbond der Vlaamse Tandartsen en een aantal 
scholen. De inhoudelijke invulling van deze opleiding is gebaseerd op een beschrijving van de 
beroepsactiviteiten van tandartsassistent, opgesteld door het Verbond der Vlaamse Tandartsen, 
en op de VDAB-beroepenfiche van tandartsassistent.  
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2. Allereerst wil ik opmerken dat quasi alle voortgezette opleidingen in het studiegebied 
Gezondheidszorg bachelor-na-bacheloropleidingen zijn en geen master-na-masteropleidingen. 
Overeenkomstig het nieuwe Financieringsdecreet (decreet van 14 maart 2008 betreffende de 
financiering van de werking van de hogescholen en de universiteiten in Vlaanderen) zijn de 
bachelor-na-bacheloropleidingen financierbaar a rato van 50% van een vergelijkbare initiële 
bacheloropleiding. Het Financieringsdecreet voorziet tevens in een procedure waarbij in een 
aantal gevallen bachelor-na-bacheloropleidingen volledig financierbaar kunnen zijn. Vanaf 
2010 kunnen de instellingen daartoe een aanvraag indienen bij de Erkenningscommissie. Deze 
zal de aanvraag beoordelen op basis van de volgende criteria: 

- de maatschappelijke meerwaarde, zoals de behoeften op de arbeidsmarkt; 
- de wetenschappelijke relevantie als het gaat om master-na-masteropleidingen; 
- de kwaliteit van de opleidingen zoals die blijkt uit de visitatierapporten. 

 
Aan de universiteiten is er een enigszins uitzonderlijke situatie met de vervolgopleidingen in 
de geneeskunde, die weliswaar geen initiële opleiding zijn maar ook niet gelijkgeschakeld 
kunnen worden met een gewone master-na-masteropleiding; ook al dragen ze dat label. De 
vervolgopleiding in de huisartsgeneeskunde is met het nieuwe Financieringsdecreet voor het 
eerst financierbaar geworden. Voor de andere vervolgopleidingen (de specialismen) hangt de 
financierbaarheid af van de academisering van deze opleidingen. 
 
Ten slotte wil ik nog opmerken dat een aantal hogescholen en universiteiten vanaf het 
academiejaar 2004-2005 gezamenlijk de masteropleiding Verpleegkunde en Vroedkunde 
aanbiedt. Deze opleiding staat in hoofdzaak open voor de houders van een graad van bachelor 
in het hoger professioneel onderwijs, die met succes een schakelprogramma doorlopen 
hebben. Vermits het hier gaat over een initiële masteropleiding, is deze opleiding volledig 
financierbaar.  

 
3. Met betrekking tot dit punt moet ik opnieuw verwijzen naar de voornoemde 

verantwoordelijkheid van de instellingen in het hoger onderwijs. Zij zelf actualiseren hun 
programma’s en moeten daarbij aandacht besteden aan onder andere interdisciplinaire 
samenwerking, maatschappelijk kwetsbare groepen en het trainen van communica-
tievaardigheden. In het kader van de kwaliteitszorg moet uit de visitatierapporten van de 
opleidingen blijken of en waar er op die punten nog bijsturing nodig is. De recente 
visitatierapporten van de opleidingen uit de gezondheidssector geven op dat punt alvast een 
positief signaal. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 335 
van 17 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Examenresultaten   -   Betwistingen 
 
Onlangs verscheen in de pers een artikel over een advocaat die gebuisde studenten die hun punten 
willen aanvechten, wil verdedigen. Aan de hand van een affichecampagne informeert hij studenten 
over hun rechten en hij vermeldt het adres van zijn kantoor voor gratis advies. 
 
De Raad voor Betwistingen inzake Studievoortgangsbeslissingen kreeg op een jaar tijd al een 
verdubbeling van het aantal zaken. Er is dus duidelijk een probleem van een stijgend aantal 
betwistingen van examenresultaten, en dit zowel in het hoger onderwijs als in het leerplichtonderwijs. 
Bij betwisting moeten beide partijen gehoord worden, waardoor onderwijsinstellingen extra financiële 
middelen voor verdediging moeten uittrekken. 
 
1. Hoeveel leerlingen hebben de voorbije drie jaar hun examen of schoolresultaten betwist in het 

leerplichtonderwijs? 
 
2. Hoeveel studenten hebben de voorbije drie jaar hun examen betwist in het hoger onderwijs? 
 
3. Bij hoeveel van deze betwistingen hebben de klagers een beroep gedaan op een advocaat om hun 

uitslag te betwisten?  
 
4. Wat waren de resultaten hiervan? In hoeveel gevallen heeft de leerling/student gelijk gekregen? 
 
5. In hoeveel gevallen is de onderwijsinstelling in beroep gegaan? 
 
6. Zijn scholen financieel en qua personeelsbezetting en knowhow gewapend tegen deze juridische 

procedures? 
 
7. Heeft de minister in zijn beleid bepalingen voorzien om de toenemende juridische kosten te 

dekken voor onderwijsinstellingen in het leerplichtonderwijs als gevolg van deze toename van 
examenresultatenbetwisting? 

 
8. Heeft de minister in zijn beleid bepalingen voorzien om de toenemende juridische kosten te 

dekken voor onderwijsinstellingen in het hoger onderwijs als gevolg van deze toename van 
examenresultatenbetwisting? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 335 van 17 juli 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1.  In het secundair onderwijs kunnen leerlingen en hun ouders op het einde van het schooljaar de 

beslissing van de delibererende klassenraad, waarbij een oriënteringsattest B of C wordt 
toegekend, betwisten. In het schoolreglement moet de beroepsprocedure uitdrukkelijk staan 
vermeld. Indien dit niet tot het gewenste resultaat leidt dan rest enkel nog een procedure voor 
de rechtbank. Het ministerie van Onderwijs en Vorming komt niet tussen bij dergelijke 
betwistingen en vraagt ook geen gegevens daarover op. Er zijn dus geen cijfers beschikbaar. 
Ook voor de volgende vragen zijn voor het secundair onderwijs dan ook geen gegevens 
beschikbaar. 

 
2. Voor het hoger onderwijs heeft de decreetgever voorzien in een dubbele beroepsprocedure.  

De organisatie van het interne beroep is uitsluitend de bevoegdheid van de instellingen. De 
onderwijsreglementen bepalen in dit verband de regels. Ik beschik niet over cijfergegevens in 
verband met deze interne procedures. Het betreft alleszins een vrij omvangrijk aantal 
procedures dat wordt ingeleid. De informatie en organisatie van deze interne procedures 
verloopt bij de instellingen wel geleidelijk aan meer gecentraliseerd, zodat informatie 
hieromtrent in de toekomst wel eenvoudiger via de instellingen te verzamelen zal zijn.  
 
Over de externe beroepsprocedure bij het administratief rechtscollege de Raad voor 
betwistingen inzake studievoortgangbeslissingen (hierna: Raad), waar studenten terecht 
kunnen na uitputting van het intern beroep, vindt u uitgebreide informatie en cijfergegevens in 
de jaarverslagen op de website van de Raad: www.ond.vlaanderen.be/hogeronderwijs/Raad/  

  Het aantal verzoekschriften over de verschillende werkjaren bedraagt: 
- werkjaar 2005: 48 verzoeken 
- werkjaar 2006: 43 verzoeken 
- werkjaar 2007: 89 verzoeken 
- werkjaar 2008: 48 verzoeken (werkjaar nog lopend) 

 
3. De instellingen voor hoger onderwijs blijken over de jaren heen in zowat de helft van de zaken 

een beroep te doen op een advocaat, de verzoekende studenten in ongeveer een derde van de 
zaken: 
- werkjaar 2005: instellingen 23 maal, studenten 16 maal (op 48) 
- werkjaar 2006: instellingen 19 maal, studenten 15 maal (op 43) 
- werkjaar 2007: instellingen 41 maal, studenten 30 maal (op 89) 

 
4 De uitspraken in de betreffende werkjaren zijn als volgt: 

 
Werkjaar 2005 (48 verzoeken): 
Na behandeling van de zaken besliste de Raad in twee gevallen dat het verzoek van de student 
volledig gegrond was. In zeven gevallen werd het verzoekschrift deels gegrond bevonden. In 
12 gevallen heeft de Raad zich niet kunnen buigen over de grond van de zaak wegens de 
onontvankelijkheid van het verzoekschrift of wegens het feit dat het verzoek in de loop van de 
procedure zonder voorwerp werd. Op de 36 zaken waar de Raad kon ingaan op de 
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gegrondheid werden dus 9 zaken volledig of deels gegrond verklaard. Dat betekent een 
verhouding van 1 op 4. 

 
Werkjaar 2006 (43 verzoeken): 
Na behandeling van de zaken besliste de Raad in 17 gevallen dat het verzoek van de student 
volledig gegrond was. In één geval werd het verzoekschrift deels gegrond bevonden. In 10 
gevallen heeft de Raad zich niet kunnen buigen over de grond van de zaak wegens de 
onontvankelijkheid van het verzoekschrift of wegens het feit dat het verzoek in de loop van de 
procedure zonder voorwerp werd. Op de 33 zaken waar de Raad kon ingaan op de 
gegrondheid werden dus 18 zaken volledig of deels gegrond verklaard, wat neerkomt op een 
percentage van 55 %. 

 
Werkjaar 2007 (89 verzoeken): 
In 30 gevallen besliste de Raad dat het beroep van de verzoeker volledig gegrond was. In 14 
zaken heeft de Raad zich niet moeten uitspreken over de grond van de zaak wegens 
onontvankelijkheid (7 zaken) en in 7 zaken omdat het verzoek in de loop van de procedure 
zonder voorwerp werd verklaard. In één geval was het beroep deels ontvankelijk maar 
ongegrond. In totaal werden 41 zaken niet gegrond verklaard.  
Op een totaal van 75 ontvankelijke (en deels ontvankelijke) zaken tellen we 34 gegronde (en 
deels gegronde) zaken, wat neerkomt op een percentage van 45 %. 

 
5.   Tegen de uitspraken van de Raad is een administratief cassatieberoep bij de Raad van State 

mogelijk overeenkomstig artikel 14, §2 van de gecoördineerde wetten op de Raad van State. 
Tot nu toe zijn er slechts 6 beroepen ingeleid bij de Raad van State. Het betreft in twee 
gevallen een instelling en in vier gevallen de student die een beroep instelde. Eén beroep werd 
niet toelaatbaar verklaard, wat zeer uitzonderlijk is. In één beroep heeft de instelling haar 
beroep wegens geen verder belang ingetrokken. De overige 4 beroepen liggen momenteel ter 
behandeling bij de Raad van State. In geen van deze beroepen heeft de Raad van State op het 
ogenblik reeds een uitspraak gedaan.  

 
6. Hoger onderwijs  

De organisatie van de ‘interne’ beroepsprocedures maakt deel uit van de interne kwaliteitszorg 
van de instellingen. Duidelijke onderwijs- en examenreglementen, degelijke evaluatie- en 
deliberatiesystemen, goed gemotiveerde studievoortgangsbeslissingen, goede begeleiding door 
de ombudsdiensten e.d. maken intrinsiek deel uit van de kwaliteit van het aangeboden 
onderwijs. Een optimalisering hiervan zal op termijn ook het aantal betwistingen doen dalen. 
Het decretaal verplichten van deze procedures en de mogelijkheid van een extern beroep door 
de student zal onrechtstreeks de kwaliteit van het onderwijs ten goede komen. 
De organisatie van deze procedures vergt ongetwijfeld extra inspanningen van het bestaande 
personeel (directie, examencommissies, ombudsdiensten., ...). De meeste hogescholen en 
universiteiten beschikken wel over een eigen juridische dienst die instaat voor het begeleiden 
en uitwerken van deze procedures, het opstellen van de onderwijsreglementering, 
studiecontracten enz.… 
De instelling is echter noch wat betreft het interne beroep noch wat betreft de procedure voor 
de Raad verplicht om een advocaat in te schakelen. Zoals uit hoger meegedeelde cijfers 
afgeleid kan worden, gebeurt dit toch in bijna de helft van de gevallen wanneer het een 
‘extern’ beroep betreft. De externe beroepsprocedures bouwen voort op de interne beroepen. 
Dit houdt in dat deze zaken reeds grotendeels zijn voorbereid. Ondanks de globale stijging van 
het aantal externe beroepen blijft het aantal dat per individuele instelling wordt ingesteld, nog 
steeds zeer beperkt. De extra kosten die dit ‘externe’ beroep meebrengt, zelfs als men een 
advocaat inschakelt, blijven dan ook beperkt. 
 
Leerplichtonderwijs 
Scholen ontvangen jaarlijks middelen om hun werkingskosten te kunnen betalen. Betwistingen 
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aangaande beslissingen van de delibererende klassenraad horen bij de werking van een school. 
Bij de mededeling aan de betrokken personen van de beslissing om een oriënteringsattest B of 
C toe te kennen is steeds een nadere verklaring vereist. Door de school zal aan deze personen 
een document moeten worden overhandigd waarin een synthese ligt vervat van de elementen 
die hebben geleid tot de beslissing in hoofde van de leerling. Dit document mag een uittreksel 
zijn uit de notulen van de delibererende klassenraad. Uitsluitend informatie die de personen 
rechtstreeks aanbelangt, dient ter beschikking gesteld. Bovendien moet bij de mededeling van 
het toekennen van een attest B of C de school betrokken personen herinneren aan de  
beroepsprocedure zoals omschreven in het schoolreglement.  
Dit laatste heb ik recent nog in de regelgeving laten inschrijven om eventuele verdere 
juridische procedures tot een minimum te herleiden. Voor scholen komt het er dus op aan om 
goed te motiveren en de voorgeschreven procedures goed te volgen.  
 

7. + 8. Er zijn geen specifieke middelen voorzien om eventuele bijkomende juridische kosten te 
dekken. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 336 
van 17 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
Arbeidskaarten en verblijfsvergunningen  -   Stroomlijning procedures 
 
Bijna alle havenbedrijven hebben het momenteel moeilijk om logistiek en technisch personeel te 
vinden. Per jaar ontstaan er duizend vacatures op een totaal van 66.000 arbeidsplaatsen. Een sterke 
groei van de havenbedrijven gecombineerd met een hoog personeelsverloop en een sterke vergrijzing 
maken het de bedrijven lastig alle openstaande jobs in te vullen. Ook de organisatie van een jobbeurs 
volstaat niet om alle knelpunten weg te werken. 
 
Daarom is het opportuun om zelf de touwtjes in handen te nemen. Zo niet krijgen we een willekeurig 
verloop van mensen. De pas opgerichte Dienst voor Economische Migratie moet onder meer een 
vlottere afhandeling van visa garanderen, zodat bijvoorbeeld de multinationals in de haven 
gemakkelijker personeel uit andere afdelingen kunnen laten overkomen. 
 
Federaal minister Annemie Turtelboom is van plan om overleg te plegen met haar gewestelijke 
collega’s om de procedures voor het verkrijgen van arbeidskaarten en verblijfsvergunningen te 
stroomlijnen. 
 
Heeft het geplande overleg inmiddels plaatsgevonden? Zo ja, wat was de uitkomst ervan? 
 
Zo neen, hoe staat de minister tegenover het voorziene overleg? Onderschrijft de minister dat 
"slimme" economische migratie en het stroomlijnen van de procedures voor het verkrijgen van 
arbeidskaarten en verblijfsvergunningen ter zake soelaas kunnen bieden? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 336 van 17 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
Het overleg met minister Turtelboom waarnaar u refereert heeft nog niet plaatsgevonden. 
 
Met betrekking tot het stroomlijnen van de procedures voor het verkrijgen van arbeidskaarten en 
verblijfsvergunningen kan ik u meedelen dat mijn administratie hier reeds jaren voor pleit. 
In de jaarverslagen (www.werk.be), alsook in de vergaderingen van de Adviesraad voor Buitenlandse 
Arbeidskrachten, werden in dit verband meerdere voorstellen geformuleerd. 
Ik stel mij dan ook positief op ten opzichte van elk voorstel dat in dit verband voor administratieve 
vereenvoudiging en versnelling van procedures kan zorgen, zonder natuurlijk afbreuk te doen aan een 
degelijke inhoudelijke analyse en behandeling van de aanvraagdossiers. 
 
Met betrekking tot “slimme” economische migratie wens ik vooreerst op te merken dat er op basis van 
de nu geldende regelgeving al vrij veel mogelijkheden bestaan. Bovendien wordt algemeen erkend dat 
wij een performant systeem hebben voor wat de uitreiking van arbeidsvergunningen en arbeidskaarten 
betreft (cfr. de vergelijkende studie van arbeidskaarten door Laga & Philippe van 6 januari 2006). 
 
Desalniettemin sta ik, naast blijvende inspanningen om werkzoekenden op de Vlaamse en Belgische 
arbeidsmarkt te activeren, open voor discussie omtrent het verbeteren van de bestaande migratie-
kanalen. In eerste instantie voor het vervroegd openstellen van de arbeidsmarkt voor werknemers uit 
de 10 nieuwe lidstaten, mits de voorwaarde met betrekking tot de hoofdelijke aansprakelijkheid van 
hoofdaannemers en opdrachtgevers gerealiseerd wordt. Deze voorwaarden werden immers expliciet 
opgenomen in het Koninklijk Besluit betreffende de tewerkstelling van vreemde werknemers van 9 
juni 1999. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 337 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Volwassenenonderwijs   -   Tolkuren voor doven 
 
Normaal gezien was het gepland voor 1 september 2007, maar sinds 1 januari 2008 hebben doven en 
slechthorenden die aanspraak kunnen maken op tolkuren binnen het VAPH (Vlaams Agentschap voor 
Personen met een Handicap), ook recht op tolkuren voor hun studies in het volwassenenonderwijs. 
Deze tolkuren worden gesubsidieerd door het ministerie van Onderwijs. 
 
Ik verneem dat deze uren enkel gebruikt kunnen worden voor lessen en mondelinge proeven. Overleg 
met coördinator, zorgcoördinator, docent, enzovoort, valt niet onder het aanwendingsgebied. 
 
Ook de tolkuren vanuit leefsituaties kunnen niet gebruikt worden voor dit overleg. Het CAB (Vlaams 
Communicatie-assistentiebureau voor Doven) stelt dat deze tolkuren niet gebruikt mogen worden 
binnen het volwassenenonderwijs. Terwijl dit nochtans voorheen wel gebeurde. 
 
Het lijkt niet logisch dat noch de tolkuren vanuit Welzijn, noch de tolkuren vanuit Onderwijs voor dit 
soort overleg gebruikt kunnen worden. Dan dwingt men de mensen de facto om op zoek te gaan naar 
creatieve oplossingen. 
 
1. Ziet de minister ter zake een oplossing? 
 

Wordt dienaangaande eventueel overleg gepleegd met de minister bevoegd voor Welzijn? 
 

2. Hoeveel tolkuren werden de voorbije maanden gebruikt binnen het volwassenenonderwijs?  
 

Hoeveel individuen betreft dit? 
 

Hoe ziet de minister de evolutie naar het komende schooljaar? 
 
Is voor het begrotingsjaar 2009 ter zake een budgetverhoging nodig? 
 
Wat is het gemiddeld aantal tolkuren dat werd toegekend (procent van de totale moduleduur)? 
 

3. Welke budget werd in het kader van de speciale onderwijsleermiddelen binnen het 
volwassenenonderwijs besteed voor kopieën? Hoeveel verschillende studenten betreft dit? 
Hoeveel studenten gebruikten het maximale budget van 75 euro? 

 
N.B. Een vraag over dit onderwerp werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 337) en 

Vanackere (nr. 297). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 337 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Sinds 1 januari 2008 kunnen speciale onderwijsleermiddelen worden aangewend in het 
volwassenenonderwijs. Hiervoor is een jaarlijks budget van 250.000 EUR voorzien. Met speciale 
onderwijsleermiddelen worden hulpmiddelen bedoeld die een volwassene met een auditieve of visuele 
handicap nodig heeft om het onderwijsleerproces in een Centrum voor Basiseducatie of een Centrum 
voor Volwassenenonderwijs te kunnen volgen. Concreet kunnen speciale onderwijsleermiddelen 
worden aangewend voor tolkuren of voor de omzetting van lesmateriaal in braille of grootletterdruk.  
 
Op de specifieke deelvragen die mevrouw Stevens met betrekking tot de tolkuren voor doven in het 
volwassenenonderwijs stelt, luidt het antwoord als volgt: 
 
1. Met betrekking tot het door u gestelde probleem is er overleg geweest tussen de minister bevoegd 

voor Onderwijs en de minister bevoegd voor Welzijn. 
 

De tolkuren vanuit Onderwijs zijn uitsluitend bedoeld om lesmomenten te ondersteunen. Tijdens 
een lesmoment is de informatieoverdracht immers het grootst. Ondersteuning is dan uitermate 
belangrijk om de betrokken cursist in staat te stellen het onderwijsleerproces te kunnen volgen. 
Tolkuren vanuit Onderwijs kunnen bijgevolg niet aangewend worden voor vergaderingen of 
andere contact- en overlegmomenten, enz…. Hiervoor kunnen doven of slechthorenden echter wel 
nog steeds gebruik maken van de tolkuren die door het VAPH werden toegekend. Maar het moet 
duidelijk zijn dat er geen dubbele aanwending meer kan zijn. Dit betekent dat voor activiteiten 
waarvoor er tolkuren toegekend worden via de speciale onderwijsleermiddelen, geen tolkuren 
meer kunnen ingezet worden die door het VAPH toegekend zijn, en omgekeerd.   
 
Wel stellen we vast dat in de aanvragen voor het bekomen van tolkuren niet altijd duidelijk wordt 
aangegeven waarvoor deze ingezet zullen worden. Het CAB kan bijgevolg niet altijd bepalen of 
het hier een lesactiviteit betreft of een overlegmoment met personeelsleden van een Centrum voor 
Volwassenenonderwijs buiten die formele lescontext. Wanneer na interpretatie van de ingediende 
aanvraag niet duidelijk is welke de inhoud is van de onderwijs(gebonden)activiteit waarvoor men 
tolkuren aanvraagt, kan het dus inderdaad zijn dat de aanvraag geweigerd wordt.  
 
Ook is er het gegeven dat het contingent van tolkuren die het CAB ter beschikking kan stellen 
voor het volwassenenonderwijs momenteel onvoldoende is om iedereen van de nodige tolkuren te 
voorzien. Daarom hebben we prioriteit gegeven aan sommige opleidingen die kaderen binnen het 
Tweedekansonderwijs en de specifieke lerarenopleiding. Doven of slechthorenden die een andere 
opleiding volgen, beschikken dus over een kleiner pakket aan tolkuren. Er is vastgesteld dat 
sommigen gevraagd hebben om tolkuren toegekend via het VAPH te kunnen gebruiken voor de 
lesmomenten in het Centrum voor Volwassenenonderwijs. Dat is gelet op bovenstaande afspraken 
niet meer mogelijk, vandaar dat deze aanvragen geweigerd werden. Het tekort aan beschikbare 
tolkuren hopen wij echter te kunnen wegwerken bij de volgende beheersovereenkomsten met het 
CAB.   
 

2. Voor de periode 1 februari 2008 – 30 juni 2008 werden 207,5 uren van de 372 toegekende 
tolkuren gebruikt. Het betreft 10 cursisten. 
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Het gemiddelde aantal tolkuren dat in de periode 1 februari 2008 – 30 juni 2008 per cursist werd 
toegekend, bedraagt 19% van de moduleduur. Het maximum bedraagt 28%, het minimum 11%.  

 
Voor het aantal toegekende tolkuren per cursist is ervoor geopteerd eenzelfde verdeelsleutel te 
hanteren als deze die voor het voltijds gewoon secundair- en hoger onderwijs wordt gebruikt. Het 
effectief aantal gebruikte tolkuren per cursist is afhankelijk van verschillende factoren waarvan de 
meest belangrijkste de gekozen module en/of opleiding en de beschikbaarheid van de tolken zijn. 

 
De tolkuren die tijdens de periode 1 februari 2008 – 30 juni 2008 werden toegekend, hebben 
echter nog niet de reële behoefte aan tolkuren in het volwassenenonderwijs aangetoond. Voor de 
periode 1 september 2008 – 31 januari 2009 werden momenteel reeds 448 tolkuren toegekend aan 
16 cursisten. Er is dus duidelijk een groei vast te stellen.  

 
Voor het begrotingsjaar 2009 is geen budgetverhoging nodig. Het voorziene budget is toereikend.  

 
3. Tijdens de periode 1 februari 2008 – 30 juni 2008 werd voor kopieën van nota’s een budget van 

600 euro toegekend voor 8 cursisten (75 euro per cursist). Momenteel beschikt de administratie 
nog niet over gegevens met betrekking tot het exacte aantal effectief aangewende middelen per 
cursist. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 338 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Tewerkstellingsondersteuning gehandicapten   -   Vereenvoudiging 
 
Het lijkt belangrijk dat bij de uitwerking van de dienstverlening door de VDAB naar werknemers met 
een handicap, ook rekening gehouden wordt met de administratieve eenvoud voor de werkgevers. 
 
Dit aspect kwam eigenlijk naar voor op een meeting van werkgevers in Aalter rond “diversiteit in 
KMO’s”. Hoe vlotter vanuit de overheid maatregelen worden aangereikt/gepresenteerd, hoe sneller de 
werkgevers toehappen. 
 
Toen de tewerkstellingsondersteunende maatregelen voor personen met een handicap nog onder het 
Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH) ressorteerden, diende de werkgever – 
als hij werknemers heeft uit verschillende provincies – dossiers in te dienen bij verschillende 
provinciale kantoren van het VAPH volgens de domicilie van de werknemer met handicap. Het lijkt 
opportuun en ook logisch dat de werkgever zich tot één aanspreekpunt kan wenden, logischerwijze 
gelegen in de regio of provincie van de plaats van tewerkstelling. 
 
1. Welke initiatieven voorziet de minister inzake administratieve eenvoud voor de werkgevers 

(aanvraagprocedures, documenten,…)? 
 
2. Zullen er regionaal/per provincie aanspreekpunten zijn waar werkgevers bij één persoon of loket 

met al hun vragen terecht kunnen rond de diverse tewerkstellingsondersteunende maatregelen 
(jobkanaal, VOP, aanpassingen arbeidspost, jobcoaching,…)? 

 
3. In welke mate worden deze tewerkstellingsondersteunende maatregelen actief en persoonlijk 

gepromoot bij de werkgevers? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 338 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Op 18 juli 2008 keurde de Vlaamse Regering het besluit goed met betrekking tot de bijzondere 
tewerkstellingsbevorderende maatregelen voor personen met een arbeidshandicap.  
 
Dit zal een belangrijke administratieve vereenvoudiging betekenen. 
 
1. Vanaf 1/10/2008 wordt de VIP (Vlaamse Inschakelingspremie ) en CAO-26 samengevoegd tot 

één maatregel, de Vlaamse Ondersteuningspremie (VOP). 
 
In deze nieuwe regelgeving is ervoor gezorgd dat de nodige elementen van het referteloon waarop 
de tegemoetkoming berekend wordt, uit de DMFA-aangifte kan gehaald worden. 
Dit betekent een grote administratieve lastenverlaging vermits de werkgever niet zelf meer 
driemaandelijks de gegevens moet overmaken aan de VDAB. 
 
Tot nog toe dient de werkgever de tussenkomst voor het tewerkstellen van een personen met een 
arbeidshandicap (VIP, CAO-26 of arbeidspostaanpassing) aan te vragen bij de provinciale dienst 
van de woonplaats van de betrokken werknemer. Vanaf 1 oktober 2008 zal de provinciale dienst 
van de vestigingsplaats van de werkgever de aanvragen behandelen en afwerken. Dit wijzigt dus. 
De werkgever krijgt één aanspreekpunt in de eigen provincie.  

 
De aanvragen voor tussenkomsten die door de persoon met een arbeidshandicap zelf dienen te 
gebeuren (arbeidsgereedschap, tolken, vervoerstussenkomsten) blijven behandeld door de 
provinciale dienst van zijn woonplaats. Dit wijzigt niet. 

 
Daarenboven zullen de gerechtigden en de werkgevers een aanvraag kunnen indienen bij middel 
van elektronische aanvraagformulieren die via de VDAB-website (www.vdab.be) of via de 
persoonlijke toegang op de website (in het kader van ‘mijn VDAB’) ter beschikking gesteld 
worden. Deze formulieren worden automatisch naar de bevoegde dienst doorgestuurd. 
 
Per persoon met een arbeidshandicap is er één elektronisch klantendossier waarop alle aanvragen 
en beslissingen geregistreerd worden. Dit dossier is raadpleegbaar en aanpasbaar door de daarvoor 
bevoegde diensten van de VDAB. 

 
De nieuwe regelgeving verhoogt in sterke mate de klantvriendelijkheid. 

 
2. Zoals gesteld behandelt en verstrekt de VDAB sinds 1 april 2006 al de tegemoetkomingen voor de 

gerechtigden op bijzondere ondersteuning. Specifiek voor de personen met een arbeidshandicap 
zijn er 5 provinciale diensten arbeidshandicapspecialisatie die alle vragen i.v.m. de bijzondere 
tewerkstellingsondersteunende maatregelen voor arbeidshandicap behandelen. Zowel in de 
werkwinkels als de servicelijn als de webstek van VDAB kunnen de werkgevers terecht voor alle 
mogelijke vormen van ondersteuning in functie van de doelgroepwerknemer. Ook de 
bedrijfsconsulenten (de vacaturebehandelaars) en de bedrijfsaccounts (meer dan 200 VDAB-
medewerkers in Vlaanderen) kunnen de werkgevers informeren over al deze maatregelen. Tevens 
zijn ook de (traject)begeleiders en opleiders van VDAB, de Gespecialiseerde Trajectbepalings- en 
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Begeleidingsdienst (GTB) en de Gespecialiseerde Opleidings-, Begeleidings- en 
bemiddelingsdiensten (GOB) op de hoogte van de (nieuwe) maatregelen en de aanvraagprocedure. 
De werkgever heeft dus de keuze en kan bij zijn vertrouwde arbeidsconsulent, in de werkwinkel of 
de gespecialiseerde dienst terecht. 

 
3. In de loop van september/oktober zal de VDAB maximaal communiceren naar de werkgevers en 

hun organisaties. De bijzondere tewerkstellingsbevorderende maatregelen worden op 
verschillende manieren en via verschillende kanalen gepromoot o.a. e-nieuwsbrief naar 
werkgevers, werkgeversbrochure, informatie naar lokale besturen, onderwijs en de uitzendsector, 
seminaries,… 

 
De werkgever kan een tegemoetkoming vragen als de persoon gerechtigd is. De personen met een 
arbeidshandicap zijn dus veelal zelf de aanbrengers van de maatregel(en) bij hun werkgever. De 
gerechtigden zullen daarover dan ook uitgebreid geïnformeerd worden. Idem dito wat betreft de 
vacatureconsulenten en begeleidingsconsulenten. Bij bemiddeling naar werk van de personen met 
een arbeidshandicap zullen zij de werkgevers de passende tegemoetkoming voorstellen. 
 
Ten slotte worden op de Banenmarkt van 4 oktober 2008 de nieuwe maatregelen specifiek onder 
de aandacht gebracht. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 339 
van 25 juli 2008 
van MIET SMET 
 
 
 
Pensioenrechten hoger onderwijs   -   Niet-verworven weddeschalen 
 
Sommige personeelsleden van hogescholen en van Vlhora (Vlaamse Hogescholenraad) zouden betaald 
worden met een niet-verworven weddeschaal (hoger onderwijs). Op deze niet-verworven weddeschaal 
(hoger onderwijs) zou men geen pensioenrechten kunnen doen gelden maar zou er wel 7,5 % 
afgehouden worden voor het pensioen.  
 
Voor de algemeen directeurs, de bibliothecarissen en de departementshoofden in de hogescholen die 
ook op deze manier vergoed werden, zou intussen een decretale regeling zijn getroffen. Maar voor 
andere personeelsleden van de hogescholen en van Vlhora zou er dus een probleem blijven. 
 
1. Hoeveel personeelsleden van hogescholen en Vlhora worden betaald met een niet-verworven 

weddeschaal waarop ze geen pensioenrechten kunnen doen gelden? 
 
2. Hoe kan het verschil in decretale regeling worden verklaard?  
 
3. Denkt de minister eraan om ook een decretale regeling voor deze andere personeelsleden van de 

hogescholen en van Vlhora uit te werken?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 339 van 25 juli 2008 
van MIET SMET 
 
 
 
1. Tijdens het academiejaar 2007-2008 werden er 320 personeelsleden betaald die een niet decretaal 

mandaat hadden. Een decretaal mandaat is het in artikel 132 van het hogescholendecreet van 13 
juli 1994 vermelde mandaat van algemeen directeur, departementshoofd of bibliothecaris. 

 
2. Ik wil er vooreerst voor alle duidelijkheid stellen dat in deze aangelegenheid de regeling in het 

hogescholendecreet enkel betrekking heeft op de mandaten in de hogescholen en de bezoldiging 
ervan. De sociale zekerheid en de pensioenen zijn federale bevoegdheden waarin de Vlaamse 
overheid niet kan ingrijpen.  
 
In het hogescholendedecreet hebben de hogescholen de mogelijkheid gekregen om 
personeelsleden die buiten hun organieke ambt bijkomende opdrachten vervullen, hiervoor een 
bijkomende bezoldiging te geven. Vanuit de aard van een mandaat gaat het hier meestal om 
tijdelijke bijkomende opdrachten. Met uitzondering van de drie decretale mandaten waarvoor er in 
het decreet minimale diplomavereisten opgelegd zijn, zijn de hogescholen autonoom in het 
toekennen van een mandaat.  
 
Dit gegeven, een mandaat buiten het organieke ambt waarvoor een bijkomende bezoldiging 
gegeven wordt, heeft aparte rechtsgevolgen voor de toepassing van de sociale zekerheid en de 
pensioenberekening. Voor de berekening en de inhouding van de sociale zekerheidsbijdragen 
wordt uitgegaan van het begrip loon dat slaat op alle voordelen die een werknemer van de 
werkgever ontvangt als gevolg van zijn indienstneming, met uitzondering van de loonelementen 
die bij Koninklijk Besluit uitgesloten zijn zoals bijvoorbeeld maaltijdcheques. 
 
Dat betekent in het geval van de bezoldigde mandaten dat er ook sociale zekerheidsrechten 
afgehouden worden op de bijkomende bezoldiging. De afhouding voor de sociale zekerheid staat 
los van de uiteindelijke pensioenberekening. 
 
Voor de pensioenberekening wordt uitgegaan van een referentiesalaris, zijnde het gemiddelde 
salaris van de laatste vijf dienstjaren verbonden aan een ambt waarin men vast benoemd is. Er 
wordt voor de pensioenberekening geen rekening gehouden met de bijkomende bezoldiging voor 
een mandaat, tenzij de federale overheid bij Koninklijk Besluit het mandaat gelijkgesteld heeft met 
een vaste benoeming.  
 
Dit laatste is het geval voor de personeelsleden met een decretaal mandaat, die bij Koninklijk 
Besluit van 7 mei 2004 tot uitvoering van artikel 8, §1, derde lid en §2, vierde lid van de wet van 
21 juli 1844 gelijkgesteld zijn met een vaste benoeming. 
 
Voor de niet decretale mandaten die de hogescholen zelf kunnen invullen, is deze gelijkstelling 
met een vaste benoeming er niet. Dat is dan ook de verklaring voor de verschillende behandeling 
tussen de decretale en de niet decretale mandaten. 
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3. Uit het antwoord op de tweede vraag volgt dat – ook al zou ik het willen – ik niet de bevoegdheid 
heb om in te grijpen in de reglementering voor de sociale zekerheid of de pensioenen. Ik ben er 
ook niet van overtuigd dat een aanpassing van deze regelgeving nodig en haalbaar is. 

 
Enerzijds bevat het hogescholendecreet in de artikelen 136 en 158 nu al een terugvalpositie 
waarbij de salarisschaal voor een mandaat definitief verworven is, als het mandaat gedurende 10 
jaar opgenomen is. In dat geval kan men inderdaad niet meer spreken van een tijdelijk andere 
opdracht, maar zou de opdracht eigenlijk moeten worden opgenomen in het organieke ambt. 
 
Anderzijds bestaat het gevaar dat de voordelen die er nu aan het gebruik van een mandaat 
verbonden zijn, tenietgedaan worden, als er aan alle mandaten pensioenrechten verbonden worden.  
 
Bij de decretale mandaten gaat het immers om een beperkt aantal specifieke mandaten waarvan de 
budgettaire impact op de pensioenen vooraf in te schatten is. 
 
De niet decretale mandaten zijn volledig vrij, wat een flexibel gebruik toelaat, maar daardoor is 
het niet mogelijk de budgettaire impact te overzien als ook aan deze mandaten pensioenrechten 
zouden verbonden worden, wat de haalbaarheid van een uitbreiding van het systeem heel erg 
beperkt. 
 
Niettemin ben ik bereid om de problematiek verder te bestuderen en te zien welke wijzigingen er 
eventueel wenselijk en haalbaar zijn. Hoe dan ook zal in dat geval een decretale aanpassing niet 
volstaan, maar dient ook de federale pensioenregelgeving gewijzigd te worden.  
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Vraag nr. 340 
van 25 juli 2008 
van ANDRÉ VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Pensioenrechten hoger onderwijs   -   Niet-verworven weddeschalen 
 
Een aantal personeelsleden in de hogescholen wordt en werd voor bepaalde periodes betaald met een 
niet-verworven weddeschaal (“bonus”; “mandaatvergoeding”). 
 
Hierop kunnen bepaalde personeelsleden echter geen pensioenrechten doen gelden alhoewel er wel 
een percentage wordt en werd afgehouden voor het pensioen. Voor algemeen directeurs, 
bibliothecarissen en departementshoofden werd wél een decretale regeling uitgewerkt. 
 
Is het dan ook niet billijk en vanuit het gelijkheidsbeginsel niet redelijk dat voor alle personeelsleden 
eenzelfde regeling wordt uitgewerkt? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 340 van 25 juli 2008 
van ANDRE VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Voor een grondige duiding van de problematiek waarop deze vraag betrekking heeft, verwijs ik naar 
mijn antwoord op de vraag nummer 339 van mevrouw Miet Smet.  
 
Het is inderdaad zo dat er een verschillende behandeling is in zake pensioenrechten voor 
personeelsleden aan de hogescholen met een decretaal mandaat en personeelsleden zonder decretaal 
mandaat.  
 
Er bestaat momenteel tussen de decretale en de niet-decretale mandaten een redelijk verschil dat een 
verschillende behandeling in zake pensioenen verantwoordt.  
 
Bij de decretale mandaten van algemeen directeur, departementshoofd of bibliothecaris gaat het om 
een beperkt aantal specifieke mandaten waaraan een bijzondere verantwoordelijkheid verbonden is en 
waaraan de decreetgever specifieke diplomavereisten verbonden heeft.  
Daardoor is het mogelijk de budgettaire impact op de pensioenrechten in te schatten.  
 
Bij een ruimere toekenning van de pensioenrechten voor alle personeelsleden met een mandaat dat de 
hogescholen zelf bepalen, is de budgettaire impact niet in te schatten. De vraag is dan ook of de 
federale overheid bereid is de pensioenregelgeving aan te passen (gelijkstelling met een vaste 
benoeming is noodzakelijk) om dat verschil weg te werken.  



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -297- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 341 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Schooldirecteurs   -   Uitstroom 
 
Uit het antwoord op een vorige schriftelijke vraag bleek dat een vrij groot aantal leerkrachten het 
onderwijs verlaat binnen vijf jaar (schriftelijke vraag nr. 248, Websitebulletin publicatiedatum 24-06-
2008). In Brussel betreft dit meer dan 50 % van de leerkrachten. Het recente arbeidsmarktrapport 
(april 2008) geeft enkele verklaringen voor Brussel: de anderstaligheid, de stedelijke omgeving, en 
dergelijke. Voor Vlaanderen worden er geen echte verklaringen gegeven voor deze uitstroom.  
 
Ik verneem dat niet alleen leerkrachten, maar ook directeurs geregeld de onderwijswereld achter zich 
laten (wegens hoge werkdruk, stress, complexe wetgeving, e.d.).  
 
Een mogelijk tekort aan directeurs of het niet-vinden van vervanging dreigt natuurlijk gevolgen te 
hebben op organisatorisch en op kwaliteitsvlak. Directeurs vervullen immers een cruciale rol in het 
schoolgebeuren: ze zijn verantwoordelijk voor het personeels-, financieel en logistiek beleid van een 
school. Zonder duidelijke leiding is het moeilijk voor leerkrachten om in optimale omstandigheden les 
te geven. 
 
1. Kan de minister een evolutie geven van het aantal directeurs die het onderwijs vervroegd 

(hieronder versta ik de directeurs die niet op vervroegd pensioen gaan maar ontslag hebben 
genomen) verlaten hebben sinds 2000 (zowel in absolute cijfers als procentueel, en zowel voor het 
basis- als het secundair onderwijs)?   

 
2. Kan hij tevens de cijfers apart geven voor het Nederlandstalig onderwijs in het Brusselse gewest 

en voor Vlaanderen? Zijn er markante verschillen tussen Brussel en Vlaanderen?   
 
3. Zijn er studies gemaakt over de redenen waarom directeurs het onderwijs vervroegd verlaten? Is er 

al specifiek onderzocht waarom directeurs in Brussel uitstromen? Kan de minister de bevindingen 
van deze studies meedelen?  

 
4. Kan de minister een evolutie geven van het aantal directeurs die op langdurig ziekteverlof zijn 

gesteld sinds 2000 (zowel in absolute cijfers als procentueel, en zowel voor het basis- als het 
secundair onderwijs)? Kan hij tevens de cijfers apart geven voor het Nederlandstalig onderwijs in 
het Brusselse gewest en voor Vlaanderen? Zijn er markante verschillen tussen Brussel en 
Vlaanderen?   

 
5. Is er onderzocht waarom er een stijging of een daling is van directeurs in ziekteverlof? Welke 

conclusies heeft de minister hieruit getrokken om een beleid tegen ziekteverzuim uit te werken? 
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6. In onder andere het arbeidsmarktrapport, maar ook in de laatste beleidsbrief Onderwijs worden 
enkele maatregelen opgesomd om de werkdruk te verlichten en voor een betere loonsituatie voor 
de directies, vooral voor kleinere scholen.  

 
Neemt de minister, naast de opsomming van alle maatregelen die hij vermeldt in het antwoord op 
de schriftelijke vraag van collega Schoofs (vraag nr. 218, Websitebulletin publicatiedatum 08-11-
2007), specifieke en bijkomende maatregelen om de uitstroom van directeurs en (langdurig) 
ziekteverlof van directeurs te beperken of te verminderen in Brussel?  

 
7. Heeft de minister hierover overleg met de VGC (Vlaamse Gemeenschapscommissie) en in het 

bijzonder met het bevoegd collegelid? Welke beslissingen of maatregelen zijn hieruit al 
voortgevloeid? 

 
8. Weet de minister of en hoeveel scholen sinds 2000 ( enerzijds in Brussel en anderzijds in 

Vlaanderen apart) moeilijkheden hebben (hieronder versta ik scholen die meer dan 6 maanden 
zonder directeur hebben moeten functioneren) om een nieuwe directeur aan te stellen, tijdelijk bij 
ziekteverlof van een directeur, of vast bij een ontslag of pensioen van een directeur? Kan hij 
hiervan een evolutie geven sinds 2000? Zijn hier markante verschillen tussen Brussel en 
Vlaanderen?  

 
Welke conclusies trekt de minister hieruit voor het beleid? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 341 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. + 2.  De bevraging uit het arbeidsmarktrapport betreffende het verloop van personeelsleden in 

Brussel en Vlaanderen waarnaar u verwijst in uw inleiding, werd herhaald voor directeurs. 
 

Tabel: verloop van directeurs gedurende vijf jaar – procentueel 
 

plaats Niveau 
stmnrs 
in 2000 

weg in 
2001 

weg in 
2002 

weg in 
2003 

weg in 
2004 

weg in 
2005 

weg in 
2006 

totaal 
weg 
t.o.v. 
2000 

Vlaanderen Kleuteronderwijs 189 3,17% 2,12% 0,53% 3,70% 1,59% 1,06% 12,17%
Vlaanderen Lager onderwijs 2469 2,19% 1,82% 2,23% 2,15% 2,23% 1,86% 12,47%
Vlaanderen BuBO 187 2,14% 2,14% 2,14% 3,74% 1,07% 2,14% 13,37%
Vlaanderen BuSO 57 1,75% 1,75% 5,26% 7,02% 1,75% 3,51% 21,05%
Vlaanderen SO 935 0,96% 1,71% 1,28% 3,10% 4,17% 2,03% 13,26%
Brussel Kleuteronderwijs 13 0,00% 0,00% 0,00% 7,69% 0,00% 0,00% 7,69%
Brussel Lager onderwijs 139 0,72% 3,60% 2,88% 1,44% 1,44% 1,44% 11,51%
Brussel BuBO 6 0,00% 0,00% 0,00% 0,00% 0,00% 0,00% 0,00%
Brussel BuSO 1 0,00% 0,00% 0,00% 0,00% 100,0% 0,00% 100,00%
Brussel SO 46 2,17% 2,17% 2,17% 4,35% 4,35% 2,17% 17,39%

 
Het verloop van de directeurs is in de Brusselse scholen niet opvallend hoger of lager ten 
opzichte van het verloop in Vlaanderen.  

 
3.  Er is geen specifiek onderzoek naar de redenen waarom directeurs in Brussel uitstromen. Wel 

is er in het verleden een OBPWO-onderzoek gebeurd naar het welbevinden en functioneren 
van directies basisonderwijs (OBPWO 03.06). U kunt het volledige onderzoek terugvinden op 
www.ond.vlaanderen.be/OBPWO/projecten/2003. 

 
4.  Er zijn geen gedetailleerde cijfers betreffende het aantal directeurs dat langdurig met 

ziekteverlof is. Er werd wel onderzoek gedaan naar de redenen van afwezigheid van directeurs 
gedurende het schooljaar 2005-2006 in Brussel, Antwerpen, Gent en Vlaanderen. Hieruit 
bleek dat de redenen van afwezigheid niet verschillen in Brussel ten opzichte van Vlaanderen.  

 
5.  Hierover is geen onderzoek gebeurd. 
 
6.  Zoals u zelf al vermeldt, heb ik in het antwoord op de vraag van de heer Schoofs gewezen op 

de maatregelen die in cao VIII zijn afgesproken. Via cao VIII werden diverse maatregelen 
genomen om de directeurs te waarderen in hun opdracht, om goede directeurs aan te trekken 
en het leiderschap van een school verder te professionaliseren. Alleen de afspraak om een 
oplossing te zoeken voor het probleem van de vervanging van langdurig afwezige directeurs 
bevat cao VIII dient nog uitgevoerd te worden. 
 
Andere bijkomende maatregelen heb ik voorlopig niet genomen. 
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7.  Samen met de VGC heb ik de Rondetafelconferentie Brussel georganiseerd. In de werkgroep 

personeel is tijdens de verschillende gesprekken niet gewezen op specifieke problemen 
betreffende uitstroom of verloop van directeurs in het Brusselse Nederlandstalig onderwijs. 

 
8.  Op uw laatste vraag kan ik niet antwoorden, aangezien de werving en selectie van directeurs 

tot de autonomie van de inrichtende macht behoort. Het ministerie van Onderwijs en Vorming 
heeft hierover geen gegevens beschikbaar.   
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Vraag nr. 342 
van 25 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Kinesitherapiestudenten   -   Contingentering (2) 
 
Sinds 2005 wordt de uitstroom van het aantal kinesitherapiestudenten beperkt met een 
“uitgangsexamen” in het laatste jaar van hun opleiding. Het koninklijk besluit van 3 mei 1999 bepaalt 
het contingent voor de Vlaamse Gemeenschap. 
 
De minister formuleerde in het verleden bedenkingen bij het eventueel organiseren van een 
toelatingsproef bij de instroom. Op mijn vraag (nr. 250, Websitebulletin publicatiedatum 24-06-2008) 
van 9 mei 2008, meer bepaald bij punt 3, stelt de minister opnieuw dat hij het niet opportuun acht om 
een toelatingsproef te organiseren bij de instroom, naar analogie met de artsen- en tandartsenopleiding. 
 
De Vlaamse Regering stelt in haar standpunt t.a.v. de planning van het medisch aanbod van 6 juni 
2008 (Handelingen C311 – OND35) dat er nood is aan verder overleg tussen de betrokken overheden 
over een verfijning van de maatregelen voor een beperking van het aanbod in de (door het RIZIV 
terugbetaalde) kinesitherapie. Die verfijning van de maatregelen hoeft natuurlijk niet meteen tot een 
toelatingsproef te leiden, maar stelt wel de nodige reflectie in het vooruitzicht. 
 
Ter verduidelijking stelde ik de minister graag volgende vragen. 
 
1. Op welke gegevens  heeft de minister zich destijds gebaseerd om een toelatingsproef niet als 

toereikend middel te beschouwen om te voldoen aan de contingentering? 
 
2. Wat is de motivering van de minister om, gezien de argumenten in vraag nr. 250 van 9 mei 2008, 

nog steeds de toelatingsproef niet te overwegen als valabele optie? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 342 van 25 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1+2. Een uitgebreid antwoord op de vraag waarom ik een toelatingsproef niet als toereikend middel 

zag en zie om te voldoen aan de contingentering inzake kinesitherapie, kunt u terugvinden in 
mijn antwoord op de vraag om uitleg van de heer Erik Matthijs "over de geplande organisatie 
van een examen voor kinesisten" (zie het verslag van de vergadering van 3 maart 2005 van de 
Commissie voor Onderwijs, Vorming, Wetenschap en Innovatie). 
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Vraag nr. 343 
van 25 juli 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Verkeerseducatie   -   Stand van zaken 
 
Om jongeren op te leiden tot een volwaardige deelnemer aan het verkeer wordt heel wat aandacht 
besteed aan het thema verkeer en aan verkeerseducatie. 
 
Theoretische verkeerslessen en het toepassen van de opgedane kennis in de veilige omgeving van het 
verkeerspark zijn waardevolle pedagogische initiatieven. Waar het eigenlijk op aan komt, is de 
toepassing van al deze kennis en vaardigheden in het echte verkeer, in al zijn complexiteit en met al 
zijn bedreigingen. 
 
De vraag rijst of de overstap naar het echte verkeer niet te bruusk is. 
 
1. Welke concrete initiatieven inzake verkeersopvoeding werden er de voorbije vier jaar genomen 

om onze 12-jarigen op een veilige manier aan het verkeer te laten deelnemen? 
 
2. Werden er initiatieven genomen die verkeerseducatie in het echte verkeer laten plaatsvinden? 
 

Zo ja, welke initiatieven werden er genomen en waar werden ze toegepast? 
 
Zo neen, worden de mogelijkheden onderzocht om verkeerseducatie in het echte verkeer te laten 
plaatsvinden? Wat is in voorkomend geval de stand van zaken? 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Brempt (vraag nr. 255) en Vandenbroucke (nr. 
343). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 343 van 25 juli 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Het antwoord op deze vraag wordt gecoördineerd door de Vlaamse minister bevoegd voor Mobiliteit, 
Sociale Economie en Gelijke Kansen. 
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Vraag nr. 344 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Delokalisatie van bedrijven   -   Brussel-Vlaanderen 
 
Begin mei is er een studie van het “Institut de Gestion de l’environnement et d’aménagement du 
territoire” (IGEAT) van de Université Libre de Bruxelles (ULB) verschenen waaruit blijkt dat de 
voorbije tien jaar tien procent van de grote bedrijven in Brussel verhuisd is naar de Rand rond Brussel. 
Bedrijven die gelegen zijn in de commerciële of financiële kern van de stad verhuizen zelden omdat 
hun activiteiten hen verplichten om in het stadscentrum te blijven. Een verhuizing van bedrijven naar 
de Vlaamse Rand die elders in het Brusselse gewest zijn gevestigd, gebeurt echter op geregelde basis.  
 
Daaruit besloten de (Franstalige) onderzoekers dat de grenzen van Brussel op administratief vlak niet 
overeenstemden met de economische uitbreiding van de stad. 
 
1. Was de minister op de hoogte van deze studie? Hebben de betrokken departementen van de 

Vlaamse overheid meegewerkt aan deze studie? Zo ja, op welke manier? 
 
2. Heeft de Vlaamse overheid een soortgelijke studie gedaan en komt deze tot dezelfde resultaten? 

Zo neen, tot welke wel? Is er ook onderzocht hoeveel bedrijven verhuizen van Vlaanderen naar 
Brussel?  

 
In hoeverre hangt deze beweging naar Vlaanderen samen met het groeiend aantal pendelaars 
vanuit Brussel die in Vlaanderen komen werken? 

 
3. Zal de minister deze ULB-studie gebruiken in zijn/haar beleid? In welke zin? 
 
4. Is er (structureel) overleg tussen de betrokken ministers van beide gewesten over 

verhuisbewegingen van bedrijven? Is er een gezamenlijk beleid uitgestippeld om de 
verhuisbewegingen beter te kunnen stroomlijnen, aangezien dit soms overlast (bijvoorbeeld 
mobiliteitsproblemen) berokkent aan de buurten waar de bedrijven vertrekken en aankomen?  

 
5. Werd de verhuis van bedrijven tussen de regio’s besproken tijdens de interregionale 

banenconferentie die georganiseerd werd in juli laatstleden? Welke resultaten zijn daaruit 
voortgevloeid voor toekomstig beleid? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 344) en Ceysens (nr. 113). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 344 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door mevrouw Patricia Ceysens, Vlaams minister 
van Economie, Energie, Buitenlandse Handel en Wetenschapsbeleid. 
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Vraag nr. 345 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 345 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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Vraag nr. 346 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 

2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 
beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 346 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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Vraag nr. 347 
van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Werkwinkels   -   Werkgelegenheidsplannen 
 
De werkwinkel is een plaats waar verschillende organisaties (zoals de VDAB) mensen helpen in hun 
zoektocht naar werk. 
 
Met de jaren hebben verschillende van deze werkwinkels een visie/beleidsplan ontwikkeld. In veel 
gevallen gaat het om een zogenaamd “werkgelegenheidsplan”. Dat is geen verplichting van 
hogerhand, maar toch nuttig. 
 
Omdat het zinvol lijkt dat werkwinkels op dit vlak van elkaar leren, heb ik de volgende vragen voor de 
minister. 
 
1. Welke werkwinkels beschikken over een soort van werkgelegenheidsplan? 
 
2. Neemt de minister initiatieven om een uitwisseling van good practices op dit vlak tussen de 

verschillende werkwinkels op te starten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 347 van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
1. De installatie van de werkwinkels ging gepaard met het oprichten van lokale fora voor 

werkgelegenheid. Deze fora werden nieuw opgericht of vonden aansluiting bij een bestaand 
lokaal overlegorgaan en behelsden het zorggebied van de werkwinkel.  

 
 De werkwinkels en de respectieve fora lokale werkgelegenheid zijn twee onderscheiden maar 

complementaire instrumenten inzake de lokale arbeidsmarkt en het lokale werkgelegenheids-
beleid.  

 
 Het forum is een overleg- en adviesorgaan inzake het lokale werkgelegenheidsbeleid en is zo 

samengesteld dat alle actoren die werkzaam zijn rond werk en arbeidsmarkt, betrokken zijn. Het 
betreft o.a. de lokale overheden, de OCMW’s, de sociale partners, VDAB, derdenorganisaties,… 
Deze partners bouwen samen, onder voorzitterschap van de lokale overheid, een performant 
netwerk uit dat toelaat een strategisch werkgelegenheidsplan uit te tekenen waarbij optimaal 
rekening gehouden wordt met de lokale sociaal-economische situatie en geanticipeerd wordt op 
de toekomstige ontwikkelingen ter zake. Daarnaast vervullen deze fora een belangrijke rol bij 
het erkennen van initiatieven lokale diensteneconomie als bij de verdere ontwikkeling en 
uitbouw zoals gespecificeerd in het decreet op de lokale diensten-economie van 26 december 
2006. 

 
 De werkwinkels zijn het instrument bij uitstek om het lokaal werkgelegenheidsplan gestalte te 

geven. Ze focussen zich op de concrete dienstverleningsnoden van werkzoekenden, werknemers 
en werkgevers. 

 Eén van de taken die het forum kan opnemen is de lokale besturen adviseren tot het uittekenen 
van een visie op het lokaal werkgelegenheidsbeleid en bij de opmaak van een strategisch 
actieplan ter zake. In de praktijk gebeurt de opmaak van een lokaal werkgelegenheidsplan 
meestal op gemeentelijk niveau. Elke gemeente is namelijk verplicht – minimum om de zes jaar 
– een lokaal sociaal beleidsplan (LSB) waarin vaak een luik werkgelegenheid vervat is. Vaak 
worden de werkwinkelpartners of de leden van het forum daarbij op één of andere manier 
geconsulteerd.  

 
 Toch zijn er een aantal zorggebieden waar wel een overkoepelend werkgelegenheidsplan 

uitgewerkt werd, hetzij onder impuls van de werkwinkelpartners, hetzij van het lokaal bestuur of 
van het forum lokale werkgelegenheid. (De bijgevoegde tabel bevat een overzicht van 
zorggebieden en/of werkwinkels waar iets extra gedaan werd op dit vlak.)  

 
2. Het uitwerken van een overkoepelend werkgelegenheidsplan beschouw ik reeds als een goede 

praktijk. Gemeentes, hun inwoners en bedrijven, functioneren binnen een ruimere, 
streekgebonden context en werkgelegenheidsplannen winnen aan waarde indien met deze 
context rekening gehouden wordt.  

 
 Het uitwisselen van goede praktijken inzake de werking van de werkwinkel is niet nieuw. Dit 

gebeurde eerder al m.b.t. andere verbeterprojecten in de werkwinkels zoals o.a. rond het onthaal 
en het gebruik van de zelfbedieningshoek.  
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 De elektronische nieuwsbrief die driemaandelijks verspreid wordt naar alle werkwinkel-

consulenten en beleidsmedewerkers van de partnerorganisaties is hier een aangewezen kanaal 
voor. Hierin komen telkens enkele opvallende goede praktijken aan bod. Verder is er ook een 
werkwinkel-extranet waarop zowat alle bestaande goede praktijken integraal kunnen 
gepubliceerd worden. Dit werkwinkel-extranet is toegankelijk voor alle betrokken consulenten 
en beleidsmedewerkers.  

 
 Ik ben zeker bereid een initiatief te nemen om de goede praktijken inzake de opmaak van een 

lokaal werkgelegenheidsplante ter beschikking te stellen van alle betrokkenen en 
geïnteresseerden.  Beide kanalen, met name de electronische nieuwsbrief en het werkwinkel-
extranet, wil ik hiervoor benutten.  

  
 Ook het persoonlijk contact tussen de werkwinkelconsulenten en de beleidsmedewerkers van de 

partnerorganisaties is een belangrijk aandachtspunt voor een optimaal functionerende 
netwerkorganisatie en het uitwisselen van goede praktijken. Om het onderling delen van kennis 
en goede praktijken te vergemakkelijken worden bijna jaarlijks vormingsdagen georganiseerd, 
meestal op provinciaal niveau, waar consulenten rond actuele themata  opleiding krijgen en 
ervaringen kunnen uitwisselen. Daarnaast werd in april 2005 voor de eerste maal een 
grootschalig werkwinkelcongres georganiseerd waarop alle betrokken medewerkers en lokale 
beleidsmakers uitgenodigd waren en waarop zij rechtstreeks informatie kregen over de 
toekomstvisie van de werkwinkels en op een interactieve manier vragen kwijt konden over het 
functioneren van de werkwinkels en de rol van de fora.  

 
 Ook dit najaar zal voor de tweede maal een werkwinkelcongres zal plaatsvinden. Op dat congres 

zal ook een reeks goede praktijken toegelicht worden, waarbij o.a. ook enkele voorbeelden van 
een goede forumwerking aan bod kunnen komen. 

 
BIJLAGE 
 
Overzicht lokale werkgelegenheidsplannen 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/347/antw.347.bijl.001.xls 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 348 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Lokaal flankerend onderwijsbeleid   -   Budget (2) 
 
Bij de bespreking van het decreet op het lokaal flankerend onderwijsbeleid werd duidelijk gemaakt dat 
zowel centrumsteden als niet-centrumsteden projecten in het kader van lokaal flankerend 
onderwijsbeleid konden indienen. Wat het beschikbare budget betreft, wordt wel een onderscheid 
gemaakt tussen centrum- en niet-centrumsteden. 
 
Intussen zijn de goedgekeurde projecten bekend gemaakt. 
 

1. a)  Volstaat het door de minister vooropgestelde bedrag om aan alle projecten ingediend door de  
centrumsteden een gunstig gevolg te geven? 

 
Zo neen, op basis van welke criteria werd aan de goedgekeurde projecten voorrang gegeven? 

 
b) Kan de minister een overzicht geven van alle niet-goedgekeurde projecten, met opgave van 

reden voor niet-goedkeuring? 
 

2. a)  Volstaat het door de minister vooropgestelde bedrag om aan alle projecten ingediend door de  
niet-centrumsteden een gunstig gevolg te geven? 
 
Zo neen, op basis van welke criteria werd aan de goedgekeurde projecten voorrang gegeven? 

 
b) Kan de minister een overzicht geven van alle niet-goedgekeurde projecten, met opgave van 

reden voor niet-goedkeuring? 
 
3. Indien de aanvragen het voorziene budget overstijgen, overweegt de minister dan maatregelen om 

het bedrag aan te passen, zowel voor de centrumsteden als voor de niet-centrumsteden? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 348 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
1. a)  Het vooropgestelde budget volstond om alle projectvoorstellen van de centrumsteden te 

subsidiëren. 
De projectvoorstellen werden door een ambtelijke commissie beoordeeld op basis van de 
criteria zoals bepaald in artikel 19 van het decreet betreffende het flankerend onderwijsbeleid 
op lokaal niveau van 30 november 2007 en in het Besluit van de Vlaamse Regering tot 
regeling van de procedure voor de toekenning van subsidies aan projecten in het kader van het 
flankerend onderwijsbeleid op lokaal niveau van 18 april 2008.  

 
b)  Het project ‘Beroepenhuis’ uit Gent werd niet goedgekeurd omdat de projectaanvraag niet 

overtuigde: de noodzaak van de gevraagde middelen werd niet aangetoond, de 
probleemanalyse ontbrak. 

 
2. a)  Het vooropgestelde budget volstond niet om alle projectvoorstellen van de niet-centrumsteden 

te subsidiëren. 
 
De projectvoorstellen werden door een ambtelijke commissie beoordeeld op basis van de 
criteria zoals bepaald in artikel 21 van het decreet betreffende het flankerend onderwijsbeleid 
op lokaal niveau van 30 november 2007 en in het Besluit van de Vlaamse Regering tot 
regeling van de procedure voor de toekenning van subsidies aan projecten in het kader van het 
flankerend onderwijsbeleid op lokaal niveau van 18 april 2008.  

 
b)  De selectiecommissie onderzocht eerst de ontvankelijkheid van de ingediende dossiers. Enkel 

de ontvankelijke projecten werden verder in aanmerking genomen. Vervolgens verdeelde de 
commissie de projecten in een aantal groepen: onvoldoende kwaliteit, voldoende kwaliteit, 
hoge kwaliteit. Het het beschikbare budget konden enkel de projecten met hoge kwaliteit 
worden gesubsidieerd.  
De overige projectvoorstellen kregen geen subsidies. Het gaat om de projectvoorstellen van 
volgende gemeenten: 
Onontvankelijk: Hoeilaart, Lommel, Beringen, Hamme, Vorselaar en Molenbeek.  
Onvoldoende kwaliteit: Eeklo, Nieuwpoort, IGS Liedekerke en Affligem, Tielt, Houthulst, 
Izegem en Edegem.  
Voldoende kwaliteit: Zele, IGS Heusden-Zolder en Houthalen-Helchteren, Leopoldsburg, 
Middelkerke, Intergem. Ontwikkelingsmaatschappij voor de Kempen, Vilvoorde, IGS 
Hamont-Achelt, Neerpelt en Overpelt, Oudenaarde en Deinze.  

 
3.  De grote vraag en de kwaliteit van de projecten wijst erop dat het huidige budget voor de niet 

centrumsteden krap is. Binnen de huidige meerjarenbegroting kan ik echter niet tegemoet 
komen aan de stijgende vraag.  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 349 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Leerlingentelling “Gelijke Onderwijskansen”   -   West-Vlaanderen (2) 
 
In het kader van het decreet Gelijke Onderwijskansen (GOK) worden om de drie jaar gegevens 
opgevraagd, op basis waarvan voor een volgende periode van drie jaar aanvullende GOK-lestijden 
worden toegekend. “Thuistaal niet het Nederlands” (TNN) is één van de indicatoren, die in combinatie 
met één of meerdere van de andere indicatoren kunnen leiden tot het toekennen van aanvullende 
lestijden. 
 
In antwoord op verschillende vragen liet de minister weten dat de gegevens, verkregen na analyse van 
de vragenlijst die ouders van alle kinderen uit het gewoon basis- en secundair onderwijs via de school 
ontvangen hebben begin dit schooljaar, gebruikt zullen worden voor de berekening van de lestijden 
van de volgende GOK-cyclus. Met deze grootschalige enquête werd de eigenlijke GOK-bevraging dus 
vervroegd. Vermits de teldatum pas op 1 februari valt, hadden scholen echter tot die datum de 
mogelijkheid om eventuele wijzigingen nog door te geven. 
 
In het verleden heb ik de minister al cijfers gevraagd m.b.t. het aantal GOK-leerlingen, het aantal 
TNN-leerlingen en het aantal extra lesuren dat de scholen op basis van deze cijfers verkregen. In 
antwoord op een eerdere vraag liet de minister weten dat de cijfers nog niet beschikbaar waren. 
 
Aangezien de cijfers nu wel beschikbaar zijn, vermits de scholen die nodig hebben om in september 
goed te kunnen starten, had ik graag antwoord gekregen op volgende vragen. 
 
Kan de minister per school in West-Vlaanderen (lager en secundair onderwijs) het totaalaantal 
leerlingen meedelen, het aantal GOK-leerlingen, het percentage GOK-leerlingen, het aantal 
anderstalige leerlingen (TNN) en het percentage anderstalige leerlingen? 

 
Kan de minister daarbij de vergelijking met de vorige GOK-cycli bezorgen? 

 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal GOK-
leerlingen, verkrijgen? 

 
Kan de minister meedelen welke scholen, door een negatieve evaluatie van de vorige GOK-cyclus, 
voor het komende jaar slechts de helft van de hun toegekende GOK-uren krijgen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 349 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Wegens de complexe aard van het verzamelen van de gevraagde data, maar ook vanwege het delicate 
karakter van een aantal van de door u gevraagde gegevens, ben ik binnen de voorziene termijnen niet 
bij machte u de gevraagde gegevens te bezorgen. 
 
Zodra de gegevensverzameling volledig is, zal ik u een passend antwoord bezorgen. 
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Vraag nr. 350 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Leerlingentelling “Gelijke Onderwijskansen”   -   Vlaams-Brabant (2) 
 
In het kader van het decreet Gelijke Onderwijskansen (GOK) worden om de drie jaar gegevens 
opgevraagd, op basis waarvan voor een volgende periode van drie jaar aanvullende GOK-lestijden 
worden toegekend. “Thuistaal niet het Nederlands” (TNN) is één van de indicatoren, die in combinatie 
met één of meerdere van de andere indicatoren kunnen leiden tot het toekennen van aanvullende 
lestijden. 
 
In antwoord op verschillende vragen liet de minister weten dat de gegevens, verkregen na analyse van 
de vragenlijst die ouders van alle kinderen uit het gewoon basis- en secundair onderwijs via de school 
ontvangen hebben begin dit schooljaar, gebruikt zullen worden voor de berekening van de lestijden 
van de volgende GOK-cyclus. Met deze grootschalige enquête werd de eigenlijke GOK-bevraging dus 
vervroegd. Vermits de teldatum pas op 1 februari valt, hadden scholen echter tot die datum de 
mogelijkheid om eventuele wijzigingen nog door te geven. 
 
In het verleden heb ik de minister al cijfers gevraagd m.b.t. het aantal GOK-leerlingen, het aantal 
TNN-leerlingen en het aantal extra lesuren dat de scholen op basis van deze cijfers verkregen. In 
antwoord op een eerdere vraag liet de minister weten dat de cijfers nog niet beschikbaar waren. 
 
Aangezien de cijfers nu wel beschikbaar zijn, vermits de scholen die nodig hebben om in september 
goed te kunnen starten, had ik graag antwoord gekregen op volgende vragen. 
 
Kan de minister per school in Vlaams-Brabant (lager en secundair onderwijs) het totaalaantal 
leerlingen meedelen, het aantal GOK-leerlingen, het percentage GOK-leerlingen, het aantal 
anderstalige leerlingen (TNN) en het percentage anderstalige leerlingen? 
 
Kan de minister daarbij de vergelijking met de vorige GOK-cycli bezorgen? 
 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal GOK-
leerlingen, verkrijgen? 
 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal TNN-
leerlingen, verkrijgen (uiteraard enkel voor die scholen die in aanmerking komen voor TNN-uren)? 
 
Kan de minister meedelen welke scholen, door een negatieve evaluatie van de vorige GOK-cyclus, 
voor het komende jaar slechts de helft van de hun toegekende GOK-uren krijgen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 350 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Wegens de complexe aard van het verzamelen van de gevraagde data, maar ook vanwege het delicate 
karakter van een aantal van de door u gevraagde gegevens, ben ik binnen de voorziene termijnen niet 
bij machte u de gevraagde gegevens te bezorgen. 
 
Zodra de gegevensverzameling volledig is, zal ik u een passend antwoord bezorgen. 
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Vraag nr. 351 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Leerlingentelling “Gelijke Onderwijskansen”   -   Antwerpen (2) 
 
In het kader van het decreet Gelijke Onderwijskansen (GOK) worden om de drie jaar gegevens 
opgevraagd, op basis waarvan voor een volgende periode van drie jaar aanvullende GOK-lestijden 
worden toegekend. “Thuistaal niet het Nederlands” (TNN) is één van de indicatoren, die in combinatie 
met één of meerdere van de andere indicatoren kunnen leiden tot het toekennen van aanvullende 
lestijden. 
 
In antwoord op verschillende vragen liet de minister weten dat de gegevens, verkregen na analyse van 
de vragenlijst die ouders van alle kinderen uit het gewoon basis- en secundair onderwijs via de school 
ontvangen hebben begin dit schooljaar, gebruikt zullen worden voor de berekening van de lestijden 
van de volgende GOK-cyclus. Met deze grootschalige enquête werd de eigenlijke GOK-bevraging dus 
vervroegd. Vermits de teldatum pas op 1 februari valt, hadden scholen echter tot die datum de 
mogelijkheid om eventuele wijzigingen nog door te geven. 
 
In het verleden heb ik de minister al cijfers gevraagd m.b.t. het aantal GOK-leerlingen, het aantal 
TNN-leerlingen en het aantal extra lesuren dat de scholen op basis van deze cijfers verkregen. In 
antwoord op een eerdere vraag liet de minister weten dat de cijfers nog niet beschikbaar waren. 
 
Aangezien de cijfers nu wel beschikbaar zijn, vermits de scholen die nodig hebben om in september 
goed te kunnen starten, had ik graag antwoord gekregen op volgende vragen. 
 
Kan de minister per school in Antwerpen (lager en secundair onderwijs) het totaalaantal leerlingen 
meedelen, het aantal GOK-leerlingen, het percentage GOK-leerlingen, het aantal anderstalige 
leerlingen (TNN) en het percentage anderstalige leerlingen? 
 
Kan de minister daarbij de vergelijking met de vorige GOK-cycli bezorgen? 
 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal GOK-
leerlingen, verkrijgen? 
 
Kan de minister meedelen welke scholen, door een negatieve evaluatie van de vorige GOK-cyclus, 
voor het komende jaar slechts de helft van de hun toegekende GOK-uren krijgen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 351 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Wegens de complexe aard van het verzamelen van de gevraagde data, maar ook vanwege het delicate 
karakter van een aantal van de door u gevraagde gegevens, ben ik binnen de voorziene termijnen niet 
bij machte u de gevraagde gegevens te bezorgen. 
 
Zodra de gegevensverzameling volledig is, zal ik u een passend antwoord bezorgen. 
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Vraag nr. 352 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Leerlingentelling “Gelijke Onderwijskansen”   -   Oost-Vlaanderen (2) 
 
In het kader van het decreet Gelijke Onderwijskansen (GOK) worden om de drie jaar gegevens 
opgevraagd, op basis waarvan voor een volgende periode van drie jaar aanvullende GOK-lestijden 
worden toegekend. “Thuistaal niet het Nederlands” (TNN) is één van de indicatoren, die in combinatie 
met één of meerdere van de andere indicatoren kunnen leiden tot het toekennen van aanvullende 
lestijden. 
 
In antwoord op verschillende vragen liet de minister weten dat de gegevens, verkregen na analyse van 
de vragenlijst die ouders van alle kinderen uit het gewoon basis- en secundair onderwijs via de school 
ontvangen hebben begin dit schooljaar, gebruikt zullen worden voor de berekening van de lestijden 
van de volgende GOK-cyclus. Met deze grootschalige enquête werd de eigenlijke GOK-bevraging dus 
vervroegd. Vermits de teldatum pas op 1 februari valt, hadden scholen echter tot die datum de 
mogelijkheid om eventuele wijzigingen nog door te geven. 
 
In het verleden heb ik de minister al cijfers gevraagd m.b.t. het aantal GOK-leerlingen, het aantal 
TNN-leerlingen en het aantal extra lesuren dat de scholen op basis van deze cijfers verkregen. In 
antwoord op een eerdere vraag liet de minister weten dat de cijfers nog niet beschikbaar waren. 
 
Aangezien de cijfers nu wel beschikbaar zijn, vermits de scholen die nodig hebben om in september 
goed te kunnen starten, had ik graag antwoord gekregen op volgende vragen. 
 
Kan de minister per school in Oost-Vlaanderen (lager en secundair onderwijs) het totaalaantal 
leerlingen meedelen, het aantal GOK-leerlingen, het percentage GOK-leerlingen, het aantal 
anderstalige leerlingen (TNN) en het percentage anderstalige leerlingen? 
 
Kan de minister daarbij de vergelijking met de vorige GOK-cycli bezorgen? 
 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal GOK-
leerlingen, verkrijgen? 
 
Kan de minister meedelen welke scholen, door een negatieve evaluatie van de vorige GOK-cyclus, 
voor het komende jaar slechts de helft van de hun toegekende GOK-uren krijgen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 352 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Wegens de complexe aard van het verzamelen van de gevraagde data, maar ook vanwege het delicate 
karakter van een aantal van de door u gevraagde gegevens, ben ik binnen de voorziene termijnen niet 
bij machte u de gevraagde gegevens te bezorgen. 
 
Zodra de gegevensverzameling volledig is, zal ik u een passend antwoord bezorgen. 
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Vraag nr. 353 
van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Leerlingentelling “Gelijke Onderwijskansen”   -   Limburg (2) 
 
In het kader van het decreet Gelijke Onderwijskansen (GOK) worden om de drie jaar gegevens 
opgevraagd, op basis waarvan voor een volgende periode van drie jaar aanvullende GOK-lestijden 
worden toegekend. “Thuistaal niet het Nederlands” (TNN) is één van de indicatoren, die in combinatie 
met één of meerdere van de andere indicatoren kunnen leiden tot het toekennen van aanvullende 
lestijden. 
 
In antwoord op verschillende vragen liet de minister weten dat de gegevens, verkregen na analyse van 
de vragenlijst die ouders van alle kinderen uit het gewoon basis- en secundair onderwijs via de school 
ontvangen hebben begin dit schooljaar, gebruikt zullen worden voor de berekening van de lestijden 
van de volgende GOK-cyclus. Met deze grootschalige enquête werd de eigenlijke GOK-bevraging dus 
vervroegd. Vermits de teldatum pas op 1 februari valt, hadden scholen echter tot die datum de 
mogelijkheid om eventuele wijzigingen nog door te geven. 
 
In het verleden heb ik de minister al cijfers gevraagd m.b.t. het aantal GOK-leerlingen, het aantal 
TNN-leerlingen en het aantal extra lesuren dat de scholen op basis van deze cijfers verkregen. In 
antwoord op een eerdere vraag liet de minister weten dat de cijfers nog niet beschikbaar waren. 
 
Aangezien de cijfers nu wel beschikbaar zijn, vermits de scholen die nodig hebben om in september 
goed te kunnen starten, had ik graag antwoord gekregen op volgende vragen. 
 
Kan de minister per school in Limburg (lager en secundair onderwijs) het totaalaantal leerlingen 
meedelen, het aantal GOK-leerlingen, het percentage GOK-leerlingen, het aantal anderstalige 
leerlingen (TNN) en het percentage anderstalige leerlingen? 
 
Kan de minister daarbij de vergelijking met de vorige GOK-cycli bezorgen? 
 
Kan de minister ook het aantal extra uren meedelen dat scholen, op basis van het aantal GOK-
leerlingen, verkrijgen? 
 
Kan de minister meedelen welke scholen, door een negatieve evaluatie van de vorige GOK-cyclus, 
voor het komende jaar slechts de helft van de hun toegekende GOK-uren krijgen? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 353 van 31 juli 2008 
van AN MICHIELS 
 
 
 
Wegens de complexe aard van het verzamelen van de gevraagde data, maar ook vanwege het delicate 
karakter van een aantal van de door u gevraagde gegevens, ben ik binnen de voorziene termijnen niet 
bij machte u de gevraagde gegevens te bezorgen. 
 
Zodra de gegevensverzameling volledig is, zal ik u een passend antwoord bezorgen. 
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Vraag nr. 354 
van 31 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Databank Hoger Onderwijs   -   Stand van zaken 
 
Artikel 71 van het decreet van 14 maart 2008 betreffende de financiering van de werking van de 
hogescholen en de universiteiten in Vlaanderen, maakt de organisatie van een “Databank Hoger 
Onderwijs” mogelijk. De doelstellingen van deze databank zijn: het opvolgen van studieloopbanen; de 
implementatie van het financieringsdecreet; het verzamelen van statistisch materiaal; de 
voorbereiding, monitoring en evaluatie van het overheidsbeleid ter zake. 
 
Hetzelfde artikel vermeldt tevens dat de identificatiegegevens van studenten die in de databank zijn 
opgenomen, uitgewisseld worden tussen het Vlaams Ministerie van Onderwijs en Vorming en de 
betrokken instellingen voor het hoger onderwijs. In de toelichting bij het artikel (bij de parlementaire 
behandeling van het decreet ingevoegd bij een amendement) lezen we dat de databank niet alleen 
gegevens zal bevatten die nodig zijn voor de financiering van de hogeronderwijsinstellingen of om de 
evolutie van de studentenpopulatie in het Vlaamse hoger onderwijs op te volgen, maar ook gegevens 
over individuele studenten die bepalend zijn voor zijn of haar studieloopbaan en over de rechten 
waarover hij of zij hierbij beschikt.  
 
1. Wat is de stand van zaken in de opbouw van deze databank? 

 
2. Is de voorziene stuurgroep opgericht? 

 
3. In welke mate is de databank reeds voldoende uitgebouwd om de studieloopbaan van een student 

te volgen? 
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1. De Databank Hoger Onderwijs (DHO) is operationeel gegaan op 16 juni 2008. De DHO laat al 

toe om inschrijvingen van studenten voor opleidingen en voor opleidingsonderdelen te registreren 
voor het academiejaar 2008-2009. Vooraleer een instelling dit kan doen, moet zij slagen voor een 
zogenaamde Blauwe Wimpeltest. Zij moet daarbij aantonen dat zij op een correcte manier de 
nodige data kan aanleveren. Op 8 september waren er al 17 instellingen met volledige toegang tot 
de DHO en 6 instellingen die al wel inschrijvingen konden registreren maar nog niet de volledige 
toegang hadden. Dit op een totaal van 29 hogeronderwijsinstellingen. 

 
 Verder worden webservices voor het registreren van de studieresultaten ontwikkeld. Deze staan 

gepland om uitgetest en in gebruik genomen te worden in het laatste kwartaal van 2008. Op dat 
ogenblik kunnen alle relevante data die in het komende academiejaar nodig zijn voor de 
uitvoering van het financieringsdecreet (opgenomen en verworven studiepunten) geregistreerd en 
opgeslagen worden in de DHO. 

 
2. De realisatie van de DHO werd parallel met de behandeling van het financieringsdecreet 

aangepakt. De stuurgroep DHO kwam voor het eerst samen in december 2007. De stuurgroep 
vergadert sindsdien maandelijks. De stuurgroep is paritair samengesteld met gemandateerde 
vertegenwoordigers van de vijf associaties hoger onderwijs en van de Vlaamse overheid. 

 
 Op dit ogenblik ziet de stuurgroep vooral toe op de tijdige vordering van de werkzaamheden voor 

de realisatie van de DHO, aan de kant van zowel de instellingen als de overheid. In de komende 
maanden zal de stuurgroep de verdere werkzaamheden rond het registreren van resultaten en 
diploma’s van nabij opvolgen. Ook de andere delen van het project, zoals de 
financieringsberekening, de kwaliteitszorg, de rapportering, zal de stuurgroep opvolgen. De 
werking van de stuurgroep zal verder afgelijnd worden in een huishoudelijk reglement. 

 
3. De databank voorziet in de registratie van ondermeer inschrijvings- en resultaatsgegevens van de 

student. Die registratie van individuele gegevens is nodig, want aan de hand daarvan wordt het 
individuele leerkrediet van elke student bijgehouden. De volledige studieloopbaan wordt dus 
geregistreerd. Die dataregistratie kan ontsloten worden via het studentenportaal, waarop de 
student zijn eigen leerkredietsaldo en zijn volledige loopbaan vanaf het academiejaar 2008-2009 
kan raadplegen. Deze toepassing is operationeel in september 2008. Naast de individuele 
dimensie van een studieloopbaan onderzoekt de administratie ook de mogelijkheid om 
indicatoren over studieloopbanen van de volledige studentenpopulatie, of cohortes ervan, uit te 
werken. Daarnaast is in het project ook in de conversie voorzien van de gegevens uit de oude 
studentendatabank Databank Tertiair Onderwijs naar de nieuwe DHO. Het betreft de 
studentengegevens van de academiejaren 1999-2000 tot en met 2007-2008. Door de conversie 
van de oudere gegevens komen deze ook beschikbaar voor raadpleging. Dit biedt onder andere 
mogelijkheden aan de instellingen om hun eigen processen rond het administreren van studenten 
hierop af te stemmen en eventueel te vereenvoudigen. 
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Vraag nr. 356 
van 31 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Arbeidsgehandicapten   -   Welzijnsbevorderende initiatieven 
 
Uit een analyse van STV Innovatie en Arbeid blijkt dat de groep van werkende personen met een 
arbeidshandicap vaak over het hoofd gezien wordt.  
 
Uit die analyse kan men verder afleiden dat werknemers met een handicap, een langdurige 
lichamelijke aandoening of ziekte, aanzienlijk vaker met werkbaarheidsproblemen kampen dan andere 
werknemers. Dit is zo voor de 2 % werknemers die erge hinder ondervinden in hun dagdagelijkse 
bezigheden als voor de 14 % werknemers die in beperkte mate hinder ondervinden. De analyse duidt 
concreet aan dat hun welzijn op het werk beduidend lager is dan dat van anderen: bij de groep met 
erge hinder heeft slechts 19 % werkbaar werk, in de groep met beperkte hinder is dit 36 %. Bij 
werknemers zonder hinder heeft 58 % werkbaar werk. 
 
Daarnaast kamp 64,5 % van de groep met erge hinder met werkstress, heeft 42 % weinig 
leermogelijkheden en heeft 24 % van de groep het moeilijk om werk en privé goed op elkaar af te 
stemmen. Kortom, het welzijn van werknemers met een handicap op het werk is beduidend lager dan 
dat van anderen. 
 
Aangezien niet alleen de participatie op de arbeidsmarkt van belang is, maar ook de kwaliteit van die 
participatie, is het belangrijk dat er meer aandacht gaan naar de kwetsbaarheid van werknemers met 
een arbeidshandicap. Volgens de SERV (Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen) moeten hun 
arbeidsomstandigheden zorgvuldig bewaakt worden en moet er aandacht besteed worden aan een 
taakinvulling en een arbeidsorganisatie die het welzijn op het werk kunnen bevorderen. 
 
1. Welke initiatieven heeft de Vlaamse Regering reeds genomen en zullen er nog genomen 

worden om de werkbaarheid en de kwaliteit van de arbeidsparticipatie voor werknemers met 
een handicap te bevorderen? 

 
2. Er zijn reeds individuele initiatieven genomen vanuit de Vlaamse Regering ter ondersteuning 

van werknemers met een handicap. 
 

Zijn er echter plannen vanuit de Vlaamse Regering om een structurele en holistische aanpak 
ter zake op punt te stellen? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 356 van 31 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
1. Er zijn reeds heel wat initiatieven genomen vanuit de Vlaamse Regering ter ondersteuning van 

werknemers met een handicap. De meest aandacht ging de afgelopen periode uit naar het op 
punt stellen van het nieuwe instrumentarium voor de toeleiding van mensen met een 
arbeidshandicap naar de arbeidsmarkt, maar dit neemt niet weg dat ook daarin al elementen 
aanwezig zijn voor de aanpak van problemen van werkbaarheid en kwaliteit van de arbeid. 
Daarbij valt vooral te denken aan de instrumenten voor aanpassing van de werkomgeving, zoals 
een aangepaste arbeidspost, aangepast arbeidsgereedschap en de beschikbaarheid van 
doventolken. Dit instrumentarium zal zowel de productiviteit van de gehandicapte werknemer 
verhogen als de werkbaarheid van de job. Voor materiële aanpassingen van de arbeidsomgeving 
worden al vele jaren tussenkomsten verleend, maar de kennis over die aanpassingen was niet 
ruim beschikbaar noch gemakkelijk toegankelijk. Voor het ogenblik wordt er gewerkt aan de 
uitbouw van een expertisecentrum binnen de VDAB, in samenwerking met andere competente 
centra en deskundigen.  
Ook loonkostensubsidies voor personen met een arbeidshandicap kunnen zodanig ingezet 
worden dat ze de werkdruk kunnen verlichten (bv. door pauzes te compenseren) of 
ondersteuning door collega's kunnen mobiliseren, hetgeen ten goede komt aan de kwaliteit van 
de arbeid van werknemers met een handicap. 
Al deze maatregelen kunnen enkel worden ingezet voor personen die via een procedure bij de 
VDAB in aanmerking komen voor bijzondere tewerkstellingsondersteunende maatregelen.  
Via ESF-projecten werden ook experimenten supported employment opgezet, waarbij 
ondersteuning wordt geboden aan personen met een arbeidshandicap op de reguliere werkvloer 
via begeleiding. 

 
De groep die gedetecteerd werd in de analyse van STV Innovatie en Arbeid is wel veel ruimer 
en de behoeften kunnen ook niet altijd gedekt worden door dit type van maatregelen. Het gaat 
vaak om aspecten van interne arbeidsorganisatie die hun weerslag hebben op mensen met een 
handicap of met langdurige gezondheidsproblemen.  

 
Het omgaan met problemen van (langdurige) ziektes en handicaps op de arbeidsplaats is het 
voorwerp van wat men "Disability Management" noemt. Deze aanpak is in Vlaanderen 
ontwikkeld in een Equal-project dat getrokken werd door de organisatie "Prevent", met de steun 
en medewerking van vele partners die daarin een inbreng hadden (het eindverslag van dit project 
is te vinden op http://www.introdm.be/). Het gaat in belangrijke mate om het coördineren van 
interventies van personeelsdiensten, HRM-afdelingen, ziekenfondsen, alle organisaties die 
betrokken zijn bij Welzijn en Gezondheid op het werk, enz.  
 

2. Ik heb aan mijn administratie gevraagd om een overzicht te maken van alle reguliere en 
gespecialiseerde maatregelen die er bestaan ter ondersteuning van de werkbaarheid en kwaliteit 
op de werkplek en welke leemtes er bestaan voor deze doelgroep. Op basis daarvan zal ik 
bekijken welke verdere stappen nodig zijn in het beleid om het welzijn op het werk te 
bevorderen voor deze specifieke doelgroep. 
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Vraag nr. 357 
van 31 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Opleidingen hoger onderwijs   -   Accreditaties 
 
De bacheloropleiding Fysica van de Universiteit Antwerpen (UA) kreeg geen accreditatie van de 
Nederlands-Vlaamse Accreditatieorganisatie (NVAO). De belangrijkste kritiek werd geuit op het lage 
slaagpercentage in het eerste jaar en de te beperkte begeleiding van nieuwe studenten. De NVAO kent 
wel een accreditatie toe aan de masteropleiding. De bacheloropleiding wordt verder aangeboden, zij 
het met een tijdelijke erkenning. De Universiteit Antwerpen zou bij de Vlaamse Regering een 
tijdelijke erkenning aanvragen. Als de tijdelijke erkenning verstrijkt, komt de visitatiecommissie 
opnieuw op bezoek. Volgens de UA zouden de pijnpunten ondertussen zijn weggewerkt. 
 
De vraag rijst in welke mate dergelijke situatie zich voordoet in het hoger onderwijs en welke evolutie 
ter zake kan worden vastgesteld. Vandaar volgende vragen. 
 
1. Hoeveel opleidingen kregen geen accreditatie, respectievelijk in 2006, 2007 en 2008? Graag 

opgedeeld per instelling, met de vermelding van de reden voor het niet toekennen van de 
accreditatie. 

 
2. Hoeveel opleidingen verloren hun accreditatie, respectievelijk in 2006, 2007 en 2008? Graag 

opgedeeld per instelling, met de vermelding van de reden voor het niet toekennen van de 
accreditatie. 

 
3. Hoeveel en welke opleidingen worden momenteel aangeboden met een tijdelijke erkenning? 

Graag opgedeeld per instelling. 
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ANTWOORD 
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van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1-2. In het decreet van 4 april 2003 betreffende de herstructurering van het hoger onderwijs in 

Vlaanderen is voorzien dat alle opleidingen die succesvol naar de bachelor-master-structuur 
zijn omgevormd, automatisch van een overgangsaccreditatie genieten. Dit om te vermijden dat 
alle opleidingen binnen eenzelfde beperkte tijdsperiode een accreditatieaanvraag zouden 
moeten indienen. Gedurende deze overgangsperiode worden de opleidingen geacht geaccre-
diteerd te zijn. 
De einddatum van deze overgangsaccreditatie is niet voor alle opleidingen gelijk, maar hangt 
af van het tijdstip waarop de vorige externe beoordeling (visitatierapport) van de betrokken 
opleiding is gepubliceerd. 
De accreditatie van een opleiding wordt uitgevoerd door de Nederlands-Vlaamse 
accreditatieorganisatie (NVAO). Sinds de geleidelijke invoering van de bama-structuur zijn er 
reeds een groot aantal opleidingen (300-tal) in Vlaanderen geaccrediteerd, vele opleidingen 
genieten evenwel nog altijd van de overgangsaccreditatie. Een opleiding krijgt een positieve 
accreditatie indien de NVAO op basis van de externe beoordeling in redelijkheid meent te 
kunnen besluiten dat er voldoende generieke kwaliteitswaarborgen voorhanden zijn. 
Een opleiding wordt beoordeeld aan de hand van zes onderwerpen: doelstellingen van de 
opleiding, programma, inzet van personeel, voorzieningen, interne kwaliteitszorg en 
resultaten. Deze onderwerpen worden verder onderverdeeld in facetten en beoordeeld op basis 
van de daarbij behorende criteria. Er is een differentiatie in functie van het niveau (bachelor of 
master) en van de oriëntatie (professioneel of academisch gericht) van de opleiding. 
 
In 2006 kreeg geen enkele opleiding een negatieve accreditatie 
In 2007 kregen drie opleidingen een negatieve accreditatie en in 2008 zes opleidingen. 
Merk op: het is steeds de instelling die bij de NVAO een accreditatie-aanvraag indient, op 
basis van een externe beoordeling. Indien een opleiding niet aan externe beoordeling 
onderworpen is, kan geen accreditatie-aanvraag worden ingediend. Op basis van de externe 
beoordeling kan de instelling ook beslissen om de accreditatie niet aan te vragen. In die 
gevallen wordt dan uiteraard ook geen besluit over de accreditatie genomen. 

 
2007 

 
Negatief beoordeelde 
onderwerp(en) 

Negatief beoordeelde facet(ten) binnen dit onderwerp 

Katholieke Universiteit Leuven – bachelor in de taal- en regiostudies: arabistiek en 
islamkunde (03-04-2007) 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
Katholieke Universiteit Leuven – master in de taal- en regiostudies: arabistiek en 
islamkunde (03-04-2007) 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
Faculteit voor Protestantse Godgeleerdheid te Brussel – master in de protestantse 
godgeleerdheid (24-04-2007) 
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doelstellingen van de 
opleiding 

domeinspecifiek referentiekader 

programma eisen gerichtheid 
 relatie doelstellingen - programma 
 samenhang programma 
 studielast 
 afstemming vormgeving - inhoud 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
resultaten onderwijsrendement 

 
2008 

 
Negatief beoordeelde 
onderwerp(en) 

Negatief beoordeelde facet(ten) binnen dit onderwerp 

Katholieke Universiteit Leuven – Master of Tropical Natural Resources Management 
(MNM) (14-01-2008) 
doelstellingen van de 
opleiding 

niveau en oriëntatie 

 domeinspecifiek referentiekader 
Katholieke Universiteit Brussel – bachelor in de rechten (14-03-2008) 
programma relatie doelstellingen - programma 
 samenhang programma 
inzet personeel kwantiteit 
resultaten gerealiseerd niveau 
XIOS Hogeschool Limburg – bachelor in de journalistiek (20-05-2008) 
doelstellingen  niveau en oriëntatie 
 domeinspecifiek referentiekader 
programma eisen gerichtheid 
 relatie doelstellingen - programma 
 samenhang programma 
inzet personeel eisen gerichtheid 
 kwaliteit 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
 betrokkenheid 
resultaten gerealiseerd niveau 
 onderwijsrendement 
XIOS Hogeschool Limburg – bachelor in het communicatiemanagement (20-05-2008) - 
afstudeerrichting Public Relations en Voorlichting 
doelstellingen  niveau en oriëntatie 
 domeinspecifiek referentiekader 
inzet personeel eisen gerichtheid 
 kwaliteit 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
 betrokkenheid 
resultaten gerealiseerd niveau 
 onderwijsrendement 
XIOS Hogeschool Limburg – bachelor in het communicatiemanagement (20-05-2008) - 
afstudeerrichting Commerciële Communicatie 
doelstellingen  niveau en oriëntatie 
 domeinspecifiek referentiekader 
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programma eisen gerichtheid 
 relatie doelstellingen - programma 
 samenhang programma 
inzet personeel eisen gerichtheid 
 kwaliteit 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
 betrokkenheid 
resultaten gerealiseerd niveau 
 onderwijsrendement 
Universiteit Antwerpen – bachelor in de fysica (11-06-2008) 
interne kwaliteitszorg evaluatie resultaten 
 maatregelen tot verbetering 
 betrokkenheid 
Vrije Universiteit Brussel – Master of Human Ecology (12-06-2008) 
programma eisen gerichtheid 
 relatie doelstellingen - programma 
 masterproef 

 
Alle accreditatierapporten zijn terug te vinden op de website van de NVAO 
(http://www.nvao.net/beoordeelde-opleidingen). 

 
3. Ingeval van een negatief accreditatiebesluit kan een instellingsbestuur een aanvraag met een 

verbeterplan indienen, bij de Vlaamse Regering. Op basis van een advies van de 
Erkenningsscommissie kan de Vlaamse Regering een tijdelijke erkenning van maximaal drie 
jaar toekennen aan de betrokken opleiding. 
Alle negatief beoordeelde opleidingen hebben tot op heden een tijdelijke erkenning gekregen.  
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Vraag nr. 358 
van 7 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Sector Bijzondere Maatregelen Gemeenschapsonderwijs   -   Takenpakket 
 
Het Gemeenschapsonderwijs, vandaag bekend als het “GO!-onderwijs van de Vlaamse 
Gemeenschap”, beschikt over een aantal centrale diensten. Tot die centrale diensten behoort onder 
andere de “sector Bijzondere Maatregelen”. De algemene opdracht van deze sector wordt op de 
webstek van het GO! als volgt omschreven: 
 
“In de sector Bijzondere Maatregelen wordt ondersteunend en voorbereidend werk geleverd in 
verband met aspecten van interne kwaliteitszorg in de onderwijsinstellingen. De sector begeleidt de 
scholen(groepen) bij de verschillende procedures ten aanzien van personeelsleden bij wie 
functioneringsproblemen werden vastgesteld. In deze sector is ook het secretariaat van de Raad van 
Beroep gehuisvest.” 
 
Een verdere omschrijving van de taken op dezelfde webstek resulteert in de opsplitsing in een drietal 
specifieke taken die worden uitgevoerd door deze sector. 
 
- Bemiddeling bij allerhande functioneringsproblemen in de scholen(groepen) : via counseling, 

onderhandeling, redelijke argumentatie en overreding wordt geprobeerd een oplossing te vinden die 
voor alle partijen bevredigend is. 

- Het geven van ondersteuning aan de scholen en scholengroepen bij de verschillende procedures 
met betrekking tot bijzondere maatregelen. Het gaat hierbij om orde- en tuchtmaatregelen, 
evaluaties en beoordelingen “onvoldoende”, ontslagen bij hoogdringendheid, ambtshalve 
ontslagen, verwijdering uit het ambt of het oordelen over ongewettigde afwezigheden. De 
begeleiding van de scholen en scholengroepen loopt dan vanaf de samenstelling van het dossier tot 
en met de mededeling van de beslissing aan de betrokkenen. In het kader van deze opdracht werden 
scholen(groepen) tot voor kort eveneens bijgestaan bij de behandeling van de dossiers inzake 
functioneringsproblemen door de vroegere Raad van Beroep. 

- De sector Bijzondere Maatregelen voert ten slotte ook het secretariaatswerk van de (voormalige) 
Raad van Beroep uit. Dit werk bestaat ondermeer uit het samenstellen van de dossiers, het 
uitnodigen van de mensen die dienen te verschijnen voor de Raad van Beroep, ondersteuning 
verlenen aan de leden van de Raad van Beroep, enzovoort. 

 
Uit deze uiteenzetting van het takenpakket van de sector Bijzondere Maatregelen kunnen een aantal 
evidente problemen worden vastgesteld in het licht van het “good governance”-principe dat de 
Vlaamse Regering genegen is. Een aantal van de hier uiteengezette taken van de sector Bijzondere 
Maatregelen lijken immers niet zomaar samen te gaan. 
 
Het is uiteraard zo dat de derde taak, namelijk het secretariaatswerk voor de Raad van Beroep, is 
komen te vervallen met de wijzigingen in het decreet rechtspositie aangebracht door het “decreet van 
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13 juli 2007 houdende dringende maatregelen met betrekking tot functiebeschrijving en evaluatie in 
het onderwijs”. Door deze wijzigingen werd de Kamer van Beroep in het leven geroepen ter 
vervanging van de voormalige Raad van Beroep.  
 
De problemen situeren zich ten eerste in de tegenstelling tussen enerzijds de algemene 
bemiddelingsopdracht die door de sector wordt uitgevoerd en anderzijds de ondersteuningsopdracht 
die hij uitoefent voor scholen en scholengroepen. Het is deontologisch weinig correct dat een orgaan 
binnen het GO! eerst wordt belast met een onafhankelijke en objectieve bemiddelaarsfunctie bij 
functioneringsproblemen van personeelsleden om vervolgens desgevallend in een latere fase, bij de 
behandeling van diezelfde functioneringsproblemen, in een ondersteunende rol te worden gezet ten 
bate van de scholen(groepen). De vraag rijst hoe de objectiviteit en onafhankelijkheid van de sector 
Bijzondere Maatregelen is gegarandeerd. 
 
Een opsplitsing van het takenpakket van de sector Bijzondere Maatregelen lijkt derhalve aangewezen 
om de geloofwaardigheid en objectiviteit van zijn werking te kunnen garanderen. Er zou bijvoorbeeld 
aan kunnen worden gedacht om vooral de rol van bemiddelaar tot de kern van het takenpakket te 
maken. Een dergelijke taak past immers perfect binnen de huidige cultuur van “goed bestuur” en 
beoogt het verminderen van het aantal eigenlijke tuchtprocedures in het geval van minder ernstige 
conflicten, die dan resulteren in een lichtere tuchtstraf. Een geslaagde bemiddeling geniet allicht de 
voorkeur als alternatief voor een tuchtprocedure, zowel bij het personeelslid als bij het schoolbestuur. 
 
Ten tweede kan worden vastgesteld dat bij de ganse werking van de sector Bijzondere Maatregelen en 
de taken hem toebedeeld, geen enkel werkingsreglement kan worden voorgelegd. Dit betekent dat de 
sector aan geen enkele concrete procedureregeling of zelfs deontologische code onderhevig is bij de 
werkzaamheden die hij uitoefent, inzonderheid bij de bemiddelingsopdracht. Gezien de moeilijke 
combineerbaarheid van de taken, zoals blijkt uit bovenvermelde uiteenzetting, is dit een gemis. 
Aanbevelingen uit de literatuur stellen nochtans dat bemiddelingsprocedures voorzien van strikte 
regels, waarin bijgevolg ook weinig ruimte is voor afwijking van die regels, zorgen voor meer 
rechtswaarborgen en daardoor ook maximaal transparant zijn (L. DE GEYTER, Bemiddeling in het 
bestuursrecht, alternatieve methoden tot beslechting van bestuursgeschillen, Brugge, Die Keure, 2006, 
201). Het lijkt dus belangrijk om bij een bemiddelingsopdracht vaste regels uit te zetten die strikt 
moeten worden gevolgd. Ook de wenselijkheid van een deontologische code in hoofde van de 
medewerkers van de sector Bijzondere Maatregelen behoeft geen verdere verduidelijking. 
 
1. Acht de minister het noodzakelijk om ter zake regelgevend op te treden, meer in het bijzonder ook 

wat de taakstelling en het statuut van de sector Bijzondere Maatregelen betreft? 
 
2. Acht de minister het anderszins ook nuttig om minstens een overleg te organiseren met het GO! 

teneinde te komen tot een akkoord aangaande het splitsen van het dubbele takenpakket van de 
sector Bijzondere Maatregelen ten voordele van een sterke en belangrijke bemiddelingsopdracht?  

 
Is de sector Bijzondere Maatregelen in het licht van zijn bemiddelende taak dan ook niet veeleer 
gebaat bij een echte deontologische code en een procedurereglement (dat breed kenbaar is bij de 
personeelsleden van het GO!) om aldus zijn onafhankelijkheid en objectiviteit te kunnen 
garanderen? Ik verneem graag de regelgevende of andere initiatieven die de minister ter zake 
eventueel beoogt. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 358 van 7 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
1. De taakomschrijving van de sector Bijzondere Maatregelen zoals ze op de website van het 

GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap te lezen was, geeft inderdaad aanleiding tot 
potentiële misvattingen en rolverwarring. 
Er moet verduidelijkt worden dat de ‘bemiddeling’ waarvan sprake in de tekst slechts gebeurt 
in het kader van de ondersteunende rol aan de scholen en scholengroepen, en in die zin niet 
strikt genomen kan gecatalogiseerd worden als een bemiddelingsprocedure maar wel als een 
informatieverstrekking of uiteenzetting van de potentiële procedures die kunnen volgen 
wanneer het conflict niet in een embryonaal stadium kan ontzenuwd worden. Uiteraard vinden 
deze overlegmomenten plaats vanuit de optiek dat een snelle en minnelijke oplossing voor een 
problematiek de voorkeur geniet als alternatief voor een orde- of tuchtprocedure, zowel voor 
het personeelslid als voor de Inrichtende Macht. 
Met het oog op het actualiseren van de website van het GO! onderwijs van de Vlaamse 
Gemeenschap op 1 september 2008 werd de tekst betreffende de ondersteuning van de sector 
Bijzondere Maatregelen – en dan meer bepaald de passages die voor interpretatie vatbaar 
waren – dan ook aangepast. 
De begin september verschenen taakomschrijving leest als volgt: 

“De sector Bijzondere Maatregelen houdt zich, op verzoek van de scholen(groepen), 
actief bezig met aspecten van de interne kwaliteitszorg van het GO! onderwijs van de 
Vlaamse Gemeenschap door de scholen(groepen) te ondersteunen bij de verschillende 
procedures ten aanzien van personeelsleden waarbij functioneringsproblemen werden 
vastgesteld. 
In concreto gaat het over orde- en tuchtmaatregelen, evaluaties en beoordelingen 
‘onvoldoende’, ontslagen bij hoogdringendheid, ambtshalve ontslagen, verwijdering 
uit het ambt en ongewettigde afwezigheden. 
De sector Bijzondere Maatregelen woont, uitsluitend op verzoek van de organen van 
het lokale en meso-niveau, informatieve gesprekken bij. Bij dergelijke gesprekken 
wordt het geheel van de reglementaire mogelijkheden om aan de problematiek een 
oplossing te bieden, toegelicht. 
De sector Bijzondere Maatregelen ondersteunt de organen van het lokale niveau en 
het meso-niveau ook bij het nemen van hun beslissingen. Dit betekent dat indien de 
procedure een hoorzitting voorschrijft de sector Bijzondere Maatregelen de 
verslaggeving ter zake op zich neemt wanneer dit uitdrukkelijk gevraagd wordt door 
de Raad van Bestuur van de scholengroepen. 
De sector Bijzondere Maatregelen staat de scholen en scholengroepen ook bij bij de 
afhandeling door de Raad van beroep van nog hangende dossiers.” 

De aangepaste tekst maakt duidelijk dat de ‘bemiddeling’ waarvan sprake in de voorheen op 
de website gepubliceerde taakomschrijving zich louter situeert binnen het kader van de 
ondersteuning die de sector Bijzondere Maatregelen op regelgevend vlak biedt aan de organen 
van het lokale en meso-niveau. 
Vanuit deze invalshoek verschilt de ondersteuning van de sector Bijzondere Maatregelen van 
deze van de Onderzoekscel van het ‘GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap’. Deze 
Onderzoekscel voert autonoom neutrale en objectieve onderzoeken met betrekking tot een 
door de scholengroep gedefinieerde opdracht. Voor wat betreft de inhoud van deze 
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onderzoeken werkt deze onderzoekscel volkomen onafhankelijk van zijn opdrachtgevers zoals 
dit reeds werd verwoord in het antwoord op de parlementaire vraag nr. 243 van 20 september 
2006. 
De ondersteunende taken die de sector Bijzondere Maatregelen op zijn beurt biedt, verlopen 
op verzoek én in volledige afspraak met de lokale beleidsorganen. De gemaakte afspraken 
fungeren de facto als een operationele leidraad, waarbuiten de sector zich niet autonoom zal 
begeven. De sector Bijzondere Maatregelen staat derhalve steeds de lokale beleidsorganen bij 
en opereert niet onafhankelijk van zijn opdrachtgevers. 
De ondersteuning van de scholen en scholengroepen bij de afhandeling van dossiers door de 
Raad van beroep is, omwille van de oprichting van het College van Beroep (beroepsinstantie 
voor evaluaties ‘onvoldoende’) en de Kamer van Beroep (beroepsinstantie inzake tuchtzaken), 
uitdovend en omvat enkel de nog af te handelen dossiers met betrekking tot procedures 
evaluaties ‘onvoldoende’ die werden opgestart voorafgaand aan de wijziging van het decreet 
rechtspositie door het decreet van 13 juli 2007 houdende dringende maatregelen met 
betrekking tot functiebeschrijving en evaluatie in het onderwijs. 
Conform artikel 28 van het Besluit van de Vlaamse Regering omtrent de evaluatie, 
maatregelen van orde en de tucht in het gemeenschapsonderwijs van 22 mei 1991 wijst de 
Raad van het Gemeenschapsonderwijs een deskundige aan die de instantie die het voorstel 
heeft gedaan, moet bijstaan. Doorgaans wordt ook voor deze ondersteunende taak beroep 
gedaan op een personeelslid van de sector Bijzondere Maatregelen. Dit stemt eveneens 
overeen met artikel 33, § 1, 9° van het Bijzonder Decreet dat de Raad van het 
gemeenschapsonderwijs bevoegd maakt inzake de ondersteuning van de andere 
bestuursniveaus, op voorstel van de afgevaardigd bestuurder. Deze ondersteunende taak staat 
volledig los van het secretariaat van deze Raad van beroep dat toegewezen wordt aan een 
ambtenaar van de administratieve diensten van het GO! onderwijs van de Vlaamse 
Gemeenschap, waarbij er steeds over gewaakt wordt dat deze ambtenaar niet betrokken was 
bij de geboden ondersteuning bij het betrokken dossier. 
Gelet op de voorafgaande uiteenzetting lijkt het niet noodzakelijk om regelend op te treden 
betreffende de taakinvulling en het statuut van de sector Bijzondere Maatregelen. 
 

2. Uit mijn bevraging van het GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap is gebleken dat het 
GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap zeer bekommerd is inzake de problematiek 
betreffende klachtenbehandeling en bemiddeling. 
Het GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap is reeds geruime tijd bezig een beleid uit te 
tekenen inzake klachtenbehandeling. 
Recent werd terzake de nieuwe Vlaamse ombudsman uitgenodigd om wat deze 
aangelegenheid betreft uit te klaren wat kan gebeuren op het niveau van het GO! onderwijs 
van de Vlaamse Gemeenschap en wat eventueel op het niveau van de Vlaamse Ombudsdienst 
kan gebeuren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 359 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Hoger onderwijs   -   Studentenaantallen en studiepunten 
 
Het Agentschap voor Hoger Onderwijs, Volwassenenonderwijs en Studietoelagen (AHOVOS) - 
afdeling Hoger Onderwijs, publiceerde de studentenaantallen op 31 oktober 2007 voor het 
academiejaar 2007-2008, de zogenaamde “beperkte statistische telling”. 
 
De berekening van het variabel onderwijsdeel van de instellingen hoger onderwijs conform het decreet 
van 14 maart 2008 betreffende de financiering van de werking van de hogescholen en de universiteiten 
in Vlaanderen, berust echter nog op andere gegevens. Daarom graag volgende vragen. 
 
1. Wat zijn de totale studentenaantallen en de aantallen per instelling voor hoger onderwijs op datum 

van 1 februari 2008 (eventueel uitgesplitst prof. ba; acad. ba, master, manama, banaba, 
schakelprogramma’s, e.d.)? 

 
2. Wat is het aantal opgenomen studiepunten door generatiestudenten (totaal en per instelling) in:  
 

- het academiejaar 2005-2006 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-input 
2008); 

 
- het academiejaar 2006-2007 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-input 

2009); 
 
- het academiejaar 2007-2008 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-input 

begrotingsjaar 2010)? 
 
3. Wat is het aantal verworven studiepunten (totaal en per instelling ) door niet-generatiestudenten in 

een basisopleiding in afbouw, in een initiële bachelor- en masteropleiding, in een 
schakelprogramma (de student heeft met de instelling een diplomacontract afgesloten): 

 
- voor het academiejaar 2005-2006 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-

output-initieel begrotingsjaar 2008); 
 
- voor het academiejaar 2006-2007 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-

output-initieel begrotingsjaar 2009); 
 
- voor het acadmiejaar 2007-2008 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-

output-initieel begrotingsjaar 2010)? 
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4. Wat is het aantal verworven studiepunten door studenten met een creditcontract: 
 

- voor het academiejaar 2005-2006 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-
credit begrotingsjaar 2008); 

 
- voor het academiejaar 2006-2007 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-

credit begrotingsjaar 2009); 
 
- voor het academiejaar 2007-2008 (nodig voor berekening aantal financieringspunten FPi-

credit begrotingsjaar 2010)? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 359 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. De studentenaantallen per instelling voor hoger onderwijs zijn op datum van 1 februari 2008 

de volgende: 
 

       Diplomacontract   creditcontract  examencontract 
Arteveldehogeschool 8331 44 34 
EHSAL-Europ. Hogeschool 3957 20 8 
Erasmushogeschool 4377 41 6 
Groep T - Hogeschool 1725 2 0 
Hogere Zeevaartschool 532 4 1 
Hogeschool Antwerpen 6702 71 8 
Hogeschool Gent 14806 81 72 
Hogeschool Sint-Lukas 861 17 3 
Hogeschool Wenk 5741 31 46 
Hogeschool W-Vlaanderen 4088 25 7 
KUBrussel 538 9 1 
KULeuven 30597 691 105 
Karel de Grote Hogeschool 8201 25 61 
Kath. Hogeschool Br-Oost 3502 6 4 
Kath Hogeschool Kempen 5969 23 9 
Kath Hogeschool Leuven 5287 4 9 
Kath Hogeschool Limburg 5432 231 9 
Kath Hogeschool Mechelen 4319 40 24 
Kath Hogeschool Sint-Lieven 4801 28 7 
Kath Hogeschool Zwest-Vl 6656 75 15 
Lessius Hogeschool 3150 51 13 
Plantijn Hogeschool 3291 6 7 
Provinciale Hogeschool Lim 3886 25 7 
Transnat Universiteit Lim 767 11 0 
Universiteit Gent 27990 414 53 
Universiteit Hasselt 1529 9 3 
Universiteit Antwerpen 10698 199 90 
Vrije Universiteit Brussel 9197 79 7 
XIOS Hogeschool Limb 3013 4 17 

 
2.  2005-2006: totaal aantal opgenomen studiepunten: 2.607.341  
     2006-2007: totaal aantal opgenomen studiepunten: 2.702.873  
 

NOOT : Deze opgenomen studiepunten zijn de FPi-input punten. Tot en met het academiejaar 
2007-2008 worden hiervoor de opgenomen studiepunten gebruikt van de generatiestudenten; 
dit zijn de studenten die zich in een bepaald academiejaar voor het eerst inschrijven met een 
diplomacontract voor een professioneel of academisch gerichte bachelor. Vanaf het 
academiejaar 2008-2009 worden daarvoor de studiepunten gebruikt die door studenten onder 
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diplomacontract in een bacheloropleiding zijn opgenomen, en dit tot op het ogenblik dat zij 60 
studiepunten verworven hebben in één en dezelfde bacheloropleiding. 

 
3. 2005-2006: totaal aantal verworven studiepunten: 5.862.477  
 2006-2007: totaal aantal verworven studiepunten: 5.885.337  
 
4. 2005-2006: totaal aantal verworven studiepunten in creditcontracten: 20.494  
 2006-2007: totaal aantal verworven studiepunten in creditcontracten: 27.510 
 
De antwoorden op de tweede, derde en vierde vraag, omhelzen de academiejaren 2005-2006 en 2006-
2007. Voor het academiejaar 2007-2008 zijn nog geen gegevens beschikbaar. De definitieve gegevens 
op het vlak van opgenomen en verworven studiepunten voor de verschillende contractsoorten worden 
pas ingezameld na afloop van het academiejaar. De inzameling voor het academiejaar 2007-2008 start 
vanaf 30 september 2008. Naar verwachting zijn de gegevens compleet tegen eind 2008. 
 
Voor de uitsplitsing van de studiepunten per instelling verwijs ik de Vlaams volksvertegenwoordiger 
naar de Excel bijlage. Verder verwijs ik de Vlaams volksvertegenwoordiger graag naar de website van 
het hoger onderwijs, daar kan de Vlaams volksvertegenwoordiger in het rekenmodel zowel de 
opgenomen als de verworven studiepunten per instelling raadplegen, alsmede de verdere indeling per 
gerichtheid (professioneel, academiserend, academisch,….): 
http://www.ond.vlaanderen.be/hogeronderwijs/beleid/Financiering/default.htm 
 
BIJLAGE 
 
Opgenomen studiepunten - Verworven studiepunten - Verworven studiepunten creditcontract 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/359/antw.359.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 360 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Lessen "Nederlands Tweede Taal" Brussel   -   Kinderopvang 
 
In het stuk over de toeleiding van ouders en leerlingen naar een Nederlandstalige omgeving uit de 
conceptnota m.b.t. het Nederlandstalig onderwijs in Brussel, raakt de minister, naast de uitbreiding van 
het Nederlandstalig vrijetijdsaanbod, ook de kinderopvang aan tijdens de lessen NT2 (Nederlands 
Tweede Taal).  
 
De minister vermeldt in de conceptnota, gelanceerd naar aanleiding van de rondetafelconferentie over 
de situatie van het Brussels Nederlandstalig onderwijs, dat er voor het (blijven) volgen van 
Nederlandse lessen heel wat praktische bezwaren zijn, waaronder het vinden van geschikte en 
betaalbare kinderopvang tijdens deze lessen. Ouders, in het bijzonder van allochtone afkomst, staan 
vaak zelf in voor de opvang en daarom kan occasionele opvang op locatie en tijdens de lessen dit 
probleem verhelpen. De Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC) heeft dit probleem aangekaart bij 
Adviesraad Voorschoolse Aangelegenheden en de directie Welzijn en Gezondheid.  
 
In de conceptnota wordt verder besproken hoe de VGC dit vraagstuk wil inventariseren en enkele 
aspecten wil bestuderen zoals de potentiële noodzaak aan mobiele kinderopvang, lokalen, beschikbare 
budgetten, en dergelijke. 
 
De minister kondigde hierbij aan dat de eerste resultaten van het onderzoek in het voorjaar van 2008 
zullen worden gepresenteerd op de Algemene Raad Onderwijs en Voorschoolse Aangelegenheden van 
de VGC. 
 
1. Kan de minister de voornaamste resultaten van het bovenvermelde onderzoek meedelen?  
 

Welke beleidsinitiatieven (op basis van deze resultaten) zijn er genomen om dit probleem aan te 
pakken? 

 
2. Op welke manier ondersteunt de minister de uitbreiding of versterking van dit soort 

kinderopvang? Hoe verloopt de samenwerking tussen de administratie van de minister en 
enerzijds het VGC-lid bevoegd voor Onderwijs en anderzijds het VGC-lid bevoegd voor Welzijn?  

 
3. Zijn er andere actoren (bijvoorbeeld Vlaams Minister van Welzijn, Vlaams Minister bevoegd voor 

Brussel, Kind en Gezin, e.d.) hierbij betrokken geweest en welke rol spelen zij hierin? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 360 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1+2. Allochtone ouders staan vaker zelf in voor de opvang van hun kinderen. Zij hebben geen 

reguliere opvangmomenten buitenshuis ter beschikking. Het voortijdig stoppen of niet starten 
met een opleiding Nederlands tweede taal (NT2) hangt vaak samen met het ontbreken van 
kinderopvang tijdens de lessen NT2. 
Het voorzien van de occasionele opvang op de locatie van en tijdens de lessen NT2 kan de 
participatie aan opleidingen NT2 in belangrijke mate bevorderen.  
In het voorjaar van 2008 heeft mijn administratie in samenwerking met de huizen van het 
Nederlands een overleg georganiseerd ten einde de bestaande initiatieven van kinderopvang 
bij lessen NT2 in Vlaanderen te inventariseren, de mogelijke knelpunten op te lijsten en 
cijfergegevens te verzamelen. Dit ter ondersteuning van eventuele (beleids)initiatieven die 
rond dit thema zullen genomen worden. Ook de Vlaamse Gemeenschapscommissie werd 
actief in dit overleg betrokken voor de Brusselse situatie. 
Uit het overleg bleek dat er in Brussel verschillende initiatieven worden genomen om 
kinderopvang bij lessen NT2 te optimaliseren. Netwerking is hierbij van groot belang. 
Zo is er bijvoorbeeld een netwerk opgezet met 42 Nederlandstalige opvangcentra (ongeveer de 
helft van het aantal bestaande centra in Brussel). 
Al deze centra proberen in hun werking aandacht te hebben voor de sociale functie van 
kinderopvang naast de tewerkstellingsfunctie (bevorderen van toegang tot de arbeidsmarkt 
voor ouders via kinderopvang). 
Een aantal van deze centra hebben plaatsen voor occasionele opvang, andere centra proberen 
hun bezetting te maximaliseren. 
In het Huis van het Nederlands Brussel zal naar verwachting eind 2009 een nieuw 
kinderdagverblijf worden geopend. Er zullen een aantal reguliere plaatsen voorzien worden 
naast een aantal plaatsen voor occasionele opvang. Het oprichten van een nieuw 
kinderdagverblijf neemt drie tot vier jaar in beslag.  
Deze mogelijkheid biedt dan ook geen oplossing op korte termijn. 
Het Brussels onthaalbureau BON heeft een dvd ontwikkeld voor het informeren en duiden van 
kinderopvang voor ouders binnen de doelgroep. Reeds tweemaal werd hierover een infosessie 
georganiseerd. Occasionele kinderopvang is immers niet vanzelfsprekend voor de 
verschillende betrokken partners.  
Voor bepaalde doelgroepen van ouders is kinderopvang geen evidente oplossing, zij moeten 
voldoende geïnformeerd en begeleid worden. Occasionele kinderopvang vraagt ook aan de 
opvangcentra een specifieke aanpak door het grote verloop van kinderen. 
Een andere conclusie die uit het overleg kon getrokken worden is dat de precieze omvang van 
de vraag naar kinderopvang aansluitend bij de lessen NT2 op dit, ogenblik niet gekend is. 
Deze vraag wordt niet systematisch geregistreerd. Ook de specifieke vraag van de VGC naar 
de omvang van de groep van ouders met schoolgaande én niet-schoolgaande kinderen kan 
momenteel niet beantwoord worden. 
Uit de ervaringen van andere steden met kinderopvang blijkt dat de samenwerking met 
stedelijke diensten een belangrijk pluspunt blijkt te zijn. Hierbij is het belangrijk of de stad 
zelf aanbieder van kinderopvang is of niet. In Brussel is de VGC geen aanbieder van 
kinderopvang. 
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Op dit ogenblik wordt door de VGC er een werkgroep opgestart met daarin afgevaardigden 
van mijn administratie, de Huizen van het Nederlands, het beleidsdomein Welzijn en Kind en 
Gezin, voor het uittekenen van een model voor de organisatie van occasionele kinderopvang 
bij de lessen NT2. 

 
3. Zowel de VGC als mijn administratie proberen zo veel mogelijk andere relevante actoren 

hierbij te betrekken.  
Zoals reeds aangehaald in mijn antwoord op vragen 1. en 2. werden bij het overleg dit voorjaar 
de Huizen van het Nederlands  en de algemene directies Onderwijs en Vorming, en Welzijn en 
Gezondheid van de VGC hierbij betrokken. Naast deze actoren zullen ook het beleidsdomein 
Welzijn en Kind en Gezin uitgenodigd worden om deel te nemen aan de werkzaamheden van 
de werkgroep die dit najaar wordt opgericht. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 361 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Capaciteit basisonderwijs Brussel  -  Onderzoeksopdracht 
 
Naast de verhoging van de betrokkenheid van de ouders, is de versterking in het studiekeuze-aanbod 
een duidelijke beleidsoptie in de conceptnota op basis van de voorstellen van de rondetafelconferentie 
Brussel. 
 
Een element hiervan was het in kaart brengen van de mogelijke capaciteitsproblemen in het 
basisonderwijs. Het Nederlandstalig onderwijs in Brussel is een succesverhaal: volgens berekeningen 
zouden er dan op termijn zo’n 15.000 kinderen in het kleuteronderwijs en een 25.000-tal kinderen in 
het lager onderwijs les volgen. Dit betekent dat ongeveer een kwart van het totaalaantal leerlingen in 
het onderwijs in Brussel les volgt in Nederlandstalige scholen.  
 
De onderwijsadviesraad van de Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC) vindt scholenbouw 
(renovatie, uitbreiding, nieuwe school) een optie. De minister gaat hiermee akkoord, mits de kwaliteit 
van het onderwijs hiervoor niet moet inboeten.  
 
Daarom heeft de VGC besloten een prioritair onderzoek in te stellen rond de capaciteitsproblemen in 
het basisonderwijs. Naast de omvang zal het onderzoek ook aandacht besteden aan de oorzaken van 
het capaciteitsprobleem. In de conceptnota worden hierbij enkele onderzoeksvragen opgesomd: “Is het 
gebrek aan capaciteit in het Nederlandstalig onderwijs een gevolg van een capaciteitsprobleem in het 
Franstalig onderwijs? Is er een tekort aan ruimte? Kunnen de beschikbare ruimten beter aangewend 
worden (na herbouw of renovatie)? Is er een onvoldoende spreiding van de scholen?” 
 
De minister vermeldt hierbij dat de oplevering van het onderzoek voorzien is voor juni 2008. 
 
1. Werd het bovenvermelde onderzoek, zoals voorzien, afgerond in juni 2008? 
 
2. Kan de minister de conclusies en beleidsaanbevelingen van het onderzoek naar de 

capaciteitsproblemen in het basisonderwijs toelichten? Waar zijn de grootste pijnpunten in 
Brussel? 

 
3. Heeft de minister een zicht op welke aanbevelingen hij hiervan zal of kan uitvoeren voor het einde 

van de legislatuur? Heeft hij al beslist welke andere initiatieven hieromtrent nog genomen zullen 
worden voor juni 2009?  

 
4. Heeft de minister al overleg gehad met het bevoegde VGC-collegelid over deze studie? Welke 

beslissingen zijn er voortgevloeid uit dit overleg? Is er ter zake een “prioriteitenlijst” opgesteld? 
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5. Welke aanbevelingen kan of zal de minister alleen uitvoeren? Welke aanbevelingen moet hij 
samen met de VGC uitvoeren?  

 
6. Onderneemt de minister stappen om met de bevoegde Franstalige minister van Onderwijs te 

praten over de eventuele acties die hij neemt rond capaciteitsuitbreiding van de scholen in 
Brussel? In hoeverre heeft de minister al aangekaart bij zijn Franstalige collega dat bepaalde 
gegevens over het Franstalig onderwijs (mobiliteit, de capaciteit van opleiding en vorming,…) 
noodzakelijk zijn voor een correcter beeld van de situatie in Brussel? Hoe zijn bovenstaande 
elementen opgenomen in dit onderzoek? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 361 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Mag ik de Vlaamse volksvertegenwoordiger erop wijzen dat een antwoord op deze vraag reeds werd 
meegedeeld door mijn collega, de heer Guy Vanhengel, VGC-collegevoorzitter bevoegd voor 
onderwijs, op de zitting van 16 juni 2008 van de Raad van de Vlaamse Gemeenschapscommissie, 
waarop de Vlaamse volksvertegenwoordiger ook aanwezig was. 
De onderzoeksopdracht om het capaciteitsprobleem in Brussel in kaart te brengen werd pas 
goedgekeurd door het VGC-college in maart 2008. De offertes konden ingediend worden tot 7 juni. 
De resultaten van het onderzoek worden verwacht voor het einde van het jaar. 
Ondertussen werd de onderzoeksopdracht gegund aan het Brussels Informatie-, Documentatie en 
Onderzoekscentrum (BRIO). Dit gebeurde op 17 juli 2008. 
De onderzoekers zijn gestart op 1 augustus en het onderzoek zal opgevolgd worden door een 
stuurgroep waarin ook mijn administratie zal vertegenwoordigd zijn. 
Het onderzoek zal zich niet allen toespitsen op het capaciteitsprobleem, maar ook nagaan wat de 
invloed van de demografische groei op het Brusselse onderwijs zal zijn. 
Ik heb op regelmatige basis een overleg met de heer Guy Vanhengel over de uitvoering van de 
conceptnota over het Nederlandstalig onderwijs in Brussel.  
Het onderzoeksopdracht loopt tot 15 december. Van zodra de conclusies en beleidsaanbevelingen van 
het onderzoek worden opgeleverd zullen we nagaan hoe we ze kunnen integreren in ons beleid en 
daarvoor het nodige overleg aangaan. 
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Vraag nr. 362 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Onderwijsaanbod Brussel  -  Masterplan 
 
Op de Rondetafelconferentie over het Nederlandstalig onderwijs in Brussel kwam opnieuw ter sprake 
dat het secundair onderwijs leemtes in het studieaanbod vertoont: in Brussel zijn er veel ASO-scholen 
(algemeen secundair onderwijs) maar een beperkt TSO-aanbod (technisch secundair onderwijs). Het 
BSO/TSO (BSO: beroepssecundair onderwijs) in Brussel heeft een te lage bezettingsgraad in 
vergelijking met Vlaanderen en biedt te weinig nijverheidstechnische richtingen aan. 
 
Daarom zouden de verschillende actoren van het secundair onderwijs, onder coördinatie van de VGC 
(Vlaamse Gemeenschapscommissie) en “in nauw overleg met het Vlaams Ministerie van Onderwijs en 
Vorming” (conceptnota, blz. 9) een “masterplan onderwijsaanbod” uitwerken. Zoals wordt vermeld in 
de conceptnota, is het masterplan “gericht op uitbouw, bijsturing en differentiëring van het aanbod 
t.a.v. leemtes en de toeleiding naar de arbeidsmarkt (o.m. knelpuntberoepen) zowel in het Gewest als 
in de Vlaamse Rand.“ 
 
De minister stelt voorop dat de aanpassingen inzake het verruimde aanbod gerealiseerd moeten 
worden binnen vijf jaar. Hij wenste tevens een protocolakkoord af te sluiten tegen het einde van het 
schooljaar 2007-2008. De meest noodzakelijke aanpassingen moesten op 1 september 2008 gebeuren. 
In het overleg, dat de VGC opstart en coördineert, worden ook de socio-economische actoren, zoals 
VDAB, Actiris, en dergelijke betrokken.  
 
De Vlaamse Regering engageert zich in de conceptnota om een meerjarenbegroting voor te leggen 
“met het oog op de realisatie, binnen een aanvaardbare korte tijd, van het masterplan”. 
 
 
Over het masterplan onderwijsaanbod heb ik de volgende vragen. 
 
1. Kan de minister het masterplan iets uitgebreider toelichten? In de conceptnota wordt vermeld dat 

het masterplan duidelijke prioriteiten bevat: welke zijn dat? Hoe tracht het masterplan een 
antwoord te bieden op de leemtes en toeleiding naar de arbeidsmarkt? 

 
2. Hoe verliep het overleg onder coördinatie van de VGC, waarvan sprake? Is het overleg afgerond 

en welke beleidsinitiatieven zijn hieruit voortgekomen? Welke knelpunten kwamen aan de 
oppervlakte tijdens het overleg? 

 
3. In de conceptnota wordt er melding gemaakt van een protocolakkoord dat zou worden afgesloten 

tegen het einde van het vorig schooljaar (2007-2008): is dit getekend? Welke punten zijn hierin 
opgenomen? Tussen welke actoren werd dit protocol afgesloten? 
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4. De minister vraagt dat de meest noodzakelijke aanpassingen zouden gebeuren tegen 1 september 
2008: over welke noodzakelijke aanpassingen gaat het hier? Zullen deze worden geïmplementeerd 
tegen 1 september 2008? 

 
5. Heeft de minister al een meerjarenbegroting ter zake opgesteld? Zo ja, kan hij deze bezorgen en 

de krachtlijnen ervan meedelen?  
 

Zo neen, wat zijn de knelpunten vooraleer deze begroting kan worden afgewerkt? Wanneer mag 
we deze meerjarenbegroting worden verwacht? 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -353- 
 
 

 

FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 362 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Het concept van het masterplan onderwijsaanbod was een antwoord op enkele vaststellingen 

die naar boven kwamen tijdens de ronde tafelconferentie over de kwaliteit van het 
Nederlandstalig onderwijs in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Ik denk hierbij 
voornamelijk aan het beperkte aanbod van de B-stroom in de eerste graad en het onvoldoende 
brede  studieaanbod in het tso en bso. Bovendien bleek dit aanbod niet voldoende mee 
geëvolueerd met de noden van de arbeidsmarkt in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de 
Vlaamse rand. Dunbevolkte studierichtingen komen bovendien nog steeds dubbel voor en 
onttrekken middelen aan andere studierichtingen. De spreiding van de onderwijsvormen en 
van de studierichtingen toont een onevenwicht aan. 
Te veel aso-scholen lijken op elkaar: een volledig aso-aanbod en een beperkt tso-aanbod 
binnen het studiegebied handel. Dit kan een probleem betekenen voor de keuzemogelijkheden 
enerzijds en voor de oriëntering van leerlingen en het uitbouwen van een gepaste 
schoolloopbaan anderzijds.  
Gelet op de hoge werkloosheidsgraad bij Brusselse jongeren, dringt een verbreding van het 
onderwijsaanbod - rekening houdend met een grondige analyse van de arbeidsmarkt - zich op.  
Dit probleem stelt zich ook in andere grootstedelijke kernen, maar is het meest uitgesproken in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. 
Een oplossing is nodig niet alleen om de bestaande arbeidsplaatsen in het gewest mee in te 
vullen met werkkrachten die komen uit het gewest, maar ook om tegemoet te komen aan 
vacatures uit het Vlaamse Gewest, in de eerste plaats de Rand rond Brussel. En zo de 
torenhoge (jeugd)werkloosheid tegen te gaan.  
Het rechtstreekse bestuur van scholen ligt in handen van de inrichtende machten die cruciale 
beslissingen nemen op de grote beleidsdomeinen zoals organisatie, programmatie of afbouw 
van de school, pedagogische keuzes, personeelsbeleid en infrastructuur.  Zowel de Vlaamse 
overheid, als de Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC) willen hard investeren in de 
nijverheidstechnische richtingen maar ondanks de beleidslijnen en de ondersteunende 
initiatieven van de overheden zijn het finaal de inrichtende machten die bepalen hoe het 
Brussels onderwijslandschap er uitziet.  
De vertegenwoordigers van het Brussels secundair onderwijs engageerden zich op de ronde 
tafelconferentie om  in de loop van vorig schooljaar een “masterplan onderwijsaanbod” uit te 
werken. Dit ontwerp van masterplan moest worden gericht op bijsturing van het aanbod t.a.v. 
wezenlijke leemtes. De socio-economische actoren en verantwoordelijke overheden moesten 
worden betrokken bij de voorbereiding. 
Het ontwerp is een meerjarenplan dienden ook duidelijke prioriteiten te bevatten : de 
voorgestelde aanpassingen inzake aanbod worden binnen een realistisch tijdsschema (voorstel: 
5 jaar) geplaatst, waarbij de meest noodzakelijke aanpassingen al moesten kunnen ingaan op 
01/09/2008. 
Deze timing bleek te optimistisch en het masterplan is nog niet geheel afgerond. 
In het kader van dit masterplan nam ik het initiatief om de logge programmatieprocedure voor 
nieuwe structuuronderdelen te vervangen door een snelle procedure (cfr. besluit van de Vlaamse 
Regering van 6 juli 2007 tot vaststelling van de indienings- en adviseringsprocedure voor 
voorstellen van nieuwe structuuronderdelen in het voltijds secundair onderwijs, laatst 
gewijzigd op 30 mei 2008). 
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Een beslissing over nieuwe (noodzakelijk geachte) programmaties (op basis van het 
masterplan ) kunnen aldus worden versneld. De overheid moest tenslotte een 
meerjarenbegroting voorleggen met het oog op de realisatie (binnen een aanvaardbaar korte 
tijd) van het masterplan.  

  
2. De coördinatie en opstart van het vooropgestelde overleg werd toevertrouwd aan de VGC. 

De eerste vergadering begon met het toelichten van de algemene doelstelling om te komen tot 
een overeenkomst, een meerjarenplan, met afspraken wie wanneer welke studierichtingen 
organiseert, uitbreidt of afbouwt. 
De stuurgroep stelde daarop verschillende werkgroepen samen (1. aso en sport 2. kso 3. 
zorgsector 4. nijverheidstechnische sector en 5. dienstensector) voor een verdiepende analyse 
per deelgebied. De conclusies en bevindingen van deze werkgroepen werden dan 
teruggekoppeld naar de stuurgroep. 
De stuurgroep besloot bovendien in een eerste fase over te gaan tot een verkenning en het 
verzamelen van cijfers. De onderzoeksvragen waren daarbij : wat zijn de ontbrekende 
studierichtingen? waarvan is het aanbod te schraal of net te groot? wat is het aanbod in de 
rand? Ook de vraagzijde moest worden bestudeerd. 
De VGC herhaalde haar engagement om te blijven inzetten op de promotie van technisch 
onderwijs. Er gebeurde ook een analyse betreffende de leerlingenstromen vanuit en naar 
Brussel.  
Al snel kwamen enkele knelpunten naar voren die een uitbouw van het masterplan 
bemoeilijken en waar scholen weinig greep op hebben. Zo is de vraag naar 
nijverheidstechnische studierichtingen erg laag bij de Brusselse leerlingen en dit ondanks 
inspanningen van de overheid. Naast andere problemen zoals het vinden van geschikte 
leerkrachten en de hoge kost van infrastructuur en machines was er in de stuurgroep een grote 
voorzichtigheid om grote ingrepen te doen in het nijverheidstechnisch aanbod.  
Een algemeen probleem is de vaststelling dat capaciteitsuitbreiding in Brussel vaak erg 
moeilijk zo niet onmogelijk is en handenvol geld kost. 
Er was binnen de stuurgroep geen draagvlak voor ingrijpende wijzigingen. De 
vertegenwoordigers van de inrichtende machten opteerden voor een weinig ambitiese 
rationalisatie en optimalisatie van het bestaande aanbod. 
Ik betreur dit ten zeerste maar zoals ik reeds zei is ligt het rechtstreekse bestuur van scholen  in 
handen van de inrichtende machten die cruciale beslissingen nemen op de grote 
beleidsdomeinen zoals organisatie, programmatie of afbouw van de school, pedagogische 
keuzes, personeelsbeleid en infrastructuur.  Zowel de Vlaamse overheid, als de VGC kunnen 
ondersteunend en coördinerend optreden maar finaal zijn het de inrichtende machten die 
bepalen hoe het Brussels onderwijslandschap er uitziet 
 

3.  Het protocolakkoord waarvan gewag werd gemaakt kwam er dus niet door een gebrek aan 
draagkracht voor ingrijpende wijzigingen. De VGC bereidt een communicatie voor aan het 
adres van de participanten om de activiteiten van de stuurgroep masterplan stop te zetten. 
De VGC wil wel verdere gesprekken met dezelfde participanten in een breder kader verder 
zetten in het bestaande forum werkgroep onderwijs. In deze werkgroep vinden op geregelde 
tijdstippen ontmoetingen plaats tussen de VGC en de vertegenwoordigers van het Brusselse 
onderwijsveld. De hoop bestaat dat er in dit forum knopen kunnen worden doorgehakt en dat 
het besef groeit dat er ingrijpende wijzigingen noodzakelijk zijn, vertrekkend vanuit een 
globaal overzicht, met een realistische inschatting van leefbaarheid en wenselijkheid van het 
aanbod. 

 
4+5. Gezien er geen masterplan is tot stand gekomen werden er geen aanpassingen doorgevoerd en 

werd er geen begroting hiervoor opgesteld. 
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Vraag nr. 363 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Gratis fruit op school   -   Brussel (2) 
 
In juli 2008 raakte bekend dat de Europese Commissie geld vrijmaakt voor een initiatief waarbij 
scholen gratis fruit ter beschikking krijgen. Dit initiatief past in de strijd van de EU tegen 
zwaarlijvigheid en de promotie van gezonde voeding. Het voorstel is er gekomen na de hervorming 
van de fruit- en groentesector: daarbij worden overschotten van fruit en groenten vernietigd om de 
prijs niet fel te verlagen. Maar de Europese Commissie stelt voor dit overschot te geven aan scholen in 
plaats van het te vernietigen 
 
De lidstaten moeten beslissen of ze dit project opzetten en financieren; de EU cofinanciert dergelijke 
projecten. 
 
In december 2007 heb ik over een soortgelijk project een vraag om uitleg (nr. 270, Handelingen C79 - 
OND10 - 6 december 2007) en aansluitend een schriftelijke vraag (nr. 160, Websitebulletin 
publicatiedatum 21-04-2008) gesteld, meer bepaald over de problemen die de Brusselse scholen 
ervaren om volwaardig deel te nemen aan het in Vlaanderen bestaande project ter zake. Brusselse 
scholen moeten bijvoorbeeld een waarborg betalen voor een toegangspasje bij het BIRB, de Vlaamse 
scholen niet. De minister heeft toen onder andere geantwoord dat dit probleem niet onder zijn 
bevoegdheid viel en hij hier dus weinig tegen kon doen. 
 
1. Hoe zal Vlaanderen deelnemen aan het bovenvermelde project van de Europese Commissie? Heeft 

de minister er al een zicht op hoeveel middelen hij hiervoor kan krijgen van de Unie? 
 
2. Hoe zal dit project van toepassing zijn in het Nederlandstalig onderwijs in Brussel? Zullen de 

Brusselse scholen aan dezelfde voorwaarden kunnen genieten van gratis fruit als de scholen in 
Vlaanderen? Zo neen, welke verschillen zullen er tussen beide bestaan? 

 
Indien er andere voorwaarden bestaan voor het Nederlandstalig onderwijs in Brussel: neemt de 
minister dan initiatieven om de verschillen tussen scholen in Brussel en Vlaanderen weg te 
werken? Neemt hij in het bijzonder maatregelen tegen de vaak hoge transportkosten voor 
Brusselse scholen van en naar veilingen in Vlaanderen? 

 
3. Wordt er een promotiecampagne opgestart gericht naar de Brusselse scholen om hen te stimuleren 

deel te nemen aan dit project, aangezien er slechts vijf scholen in Brussel in het reeds bestaande 
soortgelijke project participeerden? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 363 van 7 augustus 2008  
van PAUL DELVA 
 
 
 
1-3.  Sinds 6 december 2007 hebben mijn medewerkers blijvend informatie ingewonnen bij het 

Belgisch Interventie en Restitutiebureau, kortweg het BIRB, dat onder de bevoegdheid valt 
van de federale overheid. Sinds die datum is er dan ook het één en ander veranderd. 
De Europese Unie heeft namelijk de gemeenschappelijke marktordening groenten en fruit 
grondig gewijzigd met ingang van 1 januari 2008, waardoor het toekennen van een 
bestemming aan de uit de markt genomen producten, waaronder ook de gratis verdeling, niet 
meer onder de verantwoordelijkheid van het BIRB valt en ook de steun van de logistieke 
kosten niet meer kunnen worden vergoed.  
Ook het toekennen van pasjes gebeurt niet meer door het BIRB.  
Het probleem over de stopzetting van gratis fruit op school in 2008 heb ik aangekaart bij de 
minister bevoegd voor Landbouw, die op zijn beurt het probleem heeft voorgelegd aan de 
Raad van Landbouwministers en de Commissaris voor landbouw. Er werd bekomen dat de 
regelgeving werd versoepeld: de veilingen zouden zelf mogen beslissen of ze fruit ter 
beschikking stellen in 2008.  
De veilingen hebben echter beslist om dat niet te doen.  
Ondertussen werkt men op Europees niveau aan een nieuw project over fruit op school. 
De eerste resultaten daarover worden pas in 2009 verwacht. Mijn administratie en kabinet 
blijven dit op de voet volgen. Scholen kunnen ondertussen altijd blijven werken met het Tutti 
Frutti-project, zoals de meeste Brusselse scholen al deden voor er sprake was van de 
stopzetting van de fruitverdeling door het BIRB. 
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Vraag nr. 364 
van 7 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Schoolkosten basisonderwijs  -  Dubbele maximumfactuur 
 
Vanaf het schooljaar 2008-2009 wordt de dubbele maximumfactuur van kracht.  
 
De scherpe maximumfactuur omvat onder andere activiteiten zoals toneelbezoek, sportactiviteiten, 
schooluitstappen van één dag en materialen die de kinderen verplicht moeten aankopen.  Deze scherpe 
maximumfactuur bedraagt 20 euro voor een kleuter en 60 euro voor een scholier. Doel is de kosten te 
beperken voor de ouders. 
 
De minder scherpe maximumfactuur omvat de activiteiten buitenshuis zoals meerdaagse uitstappen 
voor één of meerdere klassen tijdens de schooluren (bv. zeeklassen,…). Deze minder scherpe 
maximumfactuur is niet toepasbaar voor kleuters en bedraagt 360 euro voor scholieren voor de 
volledige duur van het lager onderwijs. 
 
Deze decreetwijziging realiseert de kosteloosheid voor alle ouders wat de kosten in verband met de 
eindtermen betreft. Voor gezinnen met een bescheiden inkomen wordt zelfs het hele 
onderwijsgebeuren gratis door de combinatie met het nieuwe decreet studiefinanciering. 
 
Er heerst echter heel wat onduidelijkheid, kritiek en angst over de invoering van deze dubbele 
maximumfactuur. 
 
- Leerkrachten kopen soms zelf klein materiaal aan, dat dan door hen rechtstreeks wordt afgerekend 

in de klas. Als dit moet worden meegerekend in de scherpe maximumfactuur creëert dit alweer 
extra planlast voor de scholen. 

 
- Sinds goedkope vliegtuigtickets het internationale bustoerisme hebben gedecimeerd, draait de 

sector van de autocarbedrijven nog op twee belangrijke activiteiten: de schoolreizen en de 
uitstappen voor het verenigingsleven. Met de invoering van de dubbele maximumfactuur stellen 
schooldirecties dat ze vanaf september nog amper excursies zullen organiseren omdat ze de 
middelen niet hebben om die zelf te betalen. De autocarsector ziet de toekomst dan ook zwart in. 

 
- Naast de autocarsector vrezen ook uitbaters van attracties die normaal gezien het bezoek krijgen 

van veel schoolgroepen (bv. kindertheater, ….) dat ook zij de dupe zullen zijn van de dubbele 
maximumfactuur aangezien schoolbezoekjes in de toekomst niet langer mogelijk zullen zijn. 

 
- De vakhandelaars-winkeliers in papierwaren, schoolmateriaal en kantoorbenodigdheden zien hun 

toekomst somber in want scholen zullen wellicht niet bij hen aankopen. Tevens menen zij dat het 
budget ruimschoots onvoldoende is voor de aankoop van kwalitatief schoolmateriaal. Zij stellen dat 
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de taak van de school van educatieve aard is en dat alle commerciële activiteiten (zoals aankoop 
schoolmateriaal) uit de school geweerd moeten worden. 

- Nu zijn er heel wat scholen die sneeuwklassen organiseren voor de leerlingen van de hogere 
klassen. Dikwijls wordt hier een zeer sociaal beleid gevoerd, waardoor de kinderen voor een fractie 
van de normale prijs kunnen gaan skiën, buiten de “dure” schoolvakanties. Dikwijls werken 
scholen hier met een spaarsysteem voor de ouders en daarnaast leggen ze dikwijls nog geld bij dat 
door allerlei creatieve (koekjes verkopen,…) activiteiten ingezameld wordt. Voor vele kinderen is 
dit een unieke ervaring die ze enkel kunnen beleven omdat het in schoolverband wordt 
georganiseerd en de school voorziet in een combinatie van een spaarsysteem én een solidariteit 
onder de participanten. De dubbele maximumfactuur maakt meteen ook een einde aan de 
sneeuwklassen, vermits er wellicht geen enkele school is die de 360 euro, die bedoeld is voor zes 
jaar, in één keer kan opsouperen aan deze ene uitstap, hoe waardevol deze ook is. 

 
- Ook lokale overheden zitten met een aantal vragen. Naast de nieuwe financiering speelt ook het 

nieuwe decreet flankerend onderwijsbeleid. Gemeenten kunnen in het kader van dit decreet een 
gemeentelijke bijdrage leveren voor bijvoorbeeld busvervoer en schoolzwemmen. Het is echter niet 
duidelijk of de sociale voordelen die gemeenten verplicht dienden toe te kennen tegelijk worden 
opgeheven? 

 
1. In welke mate zullen scholen in staat zijn de dubbele maximumfactuur te monitoren? 
 
2. Hoe zal de overheid de dubbele maximumfactuur monitoren? 
 
3. Onderschrijft de minister de bekommernissen en opmerkingen respectievelijk van de 

autocarsector, de sector van de papierhandelaars en de sector van amusement specifiek gericht op 
schoolgroepen? 

 
4. In welke mate zullen er vanaf het schooljaar 2008-2009 minder schooluitstappen mogelijk zijn? 
 
5. Hoe zijn volgens de minister de normen van de dubbele maximumfactuur verzoenbaar met het 

belangrijke socialiserende karakter van gezamenlijke klasreizen naar de sneeuw?  
 
6. Dient de gemeente vanaf 1 september 2008 de bijdrage voor zwemlessen en busvervoer aan niet- 

gemeentelijke basisscholen nog te bekostigen? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 364 van 7 augustus 2009 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Bij de discussie over de maatregelen inzake kostenbeheersing in het basisonderwijs blijf ik vaststellen 
dat veelal slechts één kant van het verhaal aan bod komt, nl. de maximumfacturen die ingevoerd zijn. 
De andere kant, de extra werkingsmiddelen die elke school in het kader van de kosteloosheid van 
ontwikkelingsdoelen en eindtermen vorig jaar bij gekregen heeft (de 45 euro per leerling) én de extra 
middelen in het kader van de nieuwe financiering vanaf dit schooljaar, komt veelal minder uitgebreid 
ter sprake, terwijl beide aspecten onlosmakelijk met elkaar verbonden zijn.  
Opleggen dat een school minder mag doorrekenen aan de ouders, raakt uiteraard rechtstreeks aan de 
inkomsten van de scholen. Het zou niet correct geweest zijn als daar niets tegenover werd gesteld. Met 
het decreet nieuwe financiering is dat evenwel wel gebeurd.  
 
1. Elke school kan de dubbele maximumfactuur naar eigen inzichten monitoren. Hier bestaan geen 

specifieke regels voor. 
 
2. Op macroniveau wordt de maatregel inzake kostenbeheersing wel gemonitord. Ik heb hiertoe een 

onderzoek laten opstarten naar de eventuele effecten van het invoeren van de maximumfactuur op 
de activiteiten die het onderwijs in onze basisscholen levendiger maken. De cel ‘Schoolloopbanen 
in het Basisonderwijs’ (SiBO) van het Steunpunt ‘Studie- en Schoolloopbanen’ (SSL) hield een 
bevraging over de deelname van leerlingen aan culturele, sportieve en andere activiteiten. Deze 
bevraging gebeurde bij 190 scholen tijdens het najaar van 2007. De aangeschreven scholen waren 
scholen die participeerden aan het SiBO-onderzoek. Vragen omtrent de organisatie van culturele 
en sportieve activiteiten werden geïntegreerd in de directievragenlijst van het steunpunt. In deze 
vragenlijst werd gevraagd welke activiteiten de scholen organiseerden tijdens het schooljaar 2006-
2007. Concreet werd er gepeild naar de activiteiten die hoogstens één dag duren en die tijdens de 
schooluren plaats vonden. Op basis van deze retrospectieve bevraging kan een beeld gevormd 
worden hoe de participatie aan nevenschoolse activiteiten is voor de invoering van de scherpe 
maximumfactuur. Met betrekking tot de meerdaagse uitstappen wordt er een nulmeting gedaan op 
het schooljaar 2007-2008. Zowel voor de scherpe als de minder scherpe maximumfactuur zullen 
tijdens de loop van het schooljaar nieuwe metingen worden gedaan. Op dat ogenblik zal het 
steunpunt een vergelijking maken over de participatie aan deze nevenschoolse activiteiten voor en 
na de invoering van de maximumfactuur. 

 
3. Ik ben ervan overtuigd dat een modale school haar leerlingen minstens evenveel zal kunnen bieden 

als vandaag, ook al mag ze minder aan de ouders doorrekenen. De invoering van de maximum-
facturen is zoals gezegd gekoppeld aan de nieuwe financiering die extra werkingsmiddelen 
oplevert. Wat de school minder aan de ouders mag doorrekenen, krijgt de school meer van de 
overheid. Het extra budget van 85 miljoen euro voor het basisonderwijs betekent gemiddeld 130 
euro extra per leerling en per jaar. Daarom komt er een éénmalige tussenstap in dit begrotingsjaar 
2008. Een extra van 21,3 miljoen euro. Een deel van dit budget kan de school gebruiken om de 
maximumfactuur te compenseren. Scholen die heel veel of heel dure activiteiten buiten hun muren 
organiseren, zullen wel de kost van hun activiteiten moeten herbekijken. Maar is dat slecht?  

 
Ik kan de bekommernissen van de diverse sectoren begrijpen. Ze zijn veelal ingegeven door het 
feit dat men slechts een deel van het verhaal kent, nl. de invoering van de maximumfacturen maar 
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niet de extra werkingsmiddelen die de nieuwe financiering genereert (zie 3). Anderzijds merk ik, 
dat zeker daar waar één schoolbestuur meerdere scholen heeft, er vaak tijdens de eerste weken van 
het schooljaar nog wat onduidelijkheid bestaat over het precieze bedrag dat elke school aan 
werkingsmiddelen zal ontvangen. Vele directies proberen terecht een “goed huisvader” te zijn. 
Men kan dan ook niet uitsluiten dat er hierdoor tijdelijk een meer afwachtende houding wordt 
aangenomen. 
 

5. Ik ben er absoluut van overtuigd dat gezamenlijke uitstappen een socialiserend karakter kunnen 
hebben. Dit kan onder de vorm van sneeuwklassen, maar evengoed kan daarbij gebruik worden 
gemaakt van andere werkvormen, al dan niet met een residentieel karakter. 

  
6. Op 30 november laatstleden werd het decreet betreffende het flankerend onderwijsbeleid op lokaal 

niveau bekrachtigd door de Vlaamse regering. Dit decreet bevat naast o.a. een hoofdstuk over de 
extra ondersteuning voor de centrumsteden en een hoofdstuk over de mogelijke uitbreiding van 
extra ondersteuning aan niet-centrumsteden, ook een hoofdstuk over sociale en andere voordelen. 

 De sociale voordelen die in het decreet flankerend onderwijsbeleid zijn opgenomen zijn niet 
nieuw. Omdat de sociale voordelen veel beter kaderen in het decreet flankerend onderwijsbeleid, 
werden ze geschrapt in het decreet basisonderwijs en in de wet van 29 mei 1959. Het decreet van 
30 november 2007 wijzigt echter de limitatieve lijst van sociale voordelen niet. Eén van de sociale 
voordelen die in de lijst zijn opgenomen, is de toegangsprijs tot het zwembad. De gemeente mag 
op het vlak van sociale voordelen niet discrimineren tussen de leerlingen van de eigen scholen en 
de leerlingen van de scholen van de andere netten op haar grondgebied. Een gemeente die tussen-
komt in de toegangsprijs tot het zwembad voor de leerlingen van het gemeentelijk onderwijs, moet 
diezelfde inspanning ook leveren voor de leerlingen van de scholen van de andere schoolbesturen 
gelegen op haar grondgebied. Uiteraard beslist de gemeente autonoom of ze al dan niet aan de 
leerlingen van de eigen scholen sociale voordelen zal toekennen. De gemeente kan  ten alle tijden 
de tussenkomst voor de toegangsprijs tot het zwembad stopzetten maar dan niet enkel voor de 
leerlingen van de niet-gemeentelijke basisscholen. 

 
 Wat betreft het busvervoer van en naar het zwembad; dit is geen sociaal voordeel maar een ander 

voordeel. Lokale besturen die aan de scholen van het eigen schoolbestuur andere voordelen 
toekennen dan de sociale voordelen, kunnen die voordelen, in de context van het lokaal flankerend 
onderwijsbeleid, ook toekennen aan de scholen van de andere schoolbesturen op hun grondgebied. 
Elk lokaal bestuur kan autonoom beslissen of het al dan niet andere voordelen toekent aan de 
scholen van de andere schoolbesturen. Initiatieven die een lokaal bestuur voor haar eigen scholen 
neemt, kunnen op vrijwillige basis uitgebreid worden naar de scholen van de andere school-
besturen. Indien de gemeente het vervoer van en naar het zwembad bekostigt voor de leerlingen 
van het gemeentelijk onderwijs, kan de gemeente beslissen dit voordeel ook uit te breiden naar de 
leerlingen van de scholen van de andere netten gelegen op haar grondgebied.  
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Vraag nr. 365 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Resolutie voorkooprecht scholen   -   Initiatieven 
 
Naar aanleiding van de resolutie betreffende een voorkooprecht voor scholen (Stuk 461 (2004-2005) - 
Nr. 3) goedgekeurd door het Vlaams Parlement werd aan de Vlaamse Regering gevraagd om als extra 
stap te laten onderzoeken of bij een verkoop van schoolgebouwen, die gefinancierd werden met 
overheidsmiddelen, een vorm van voorkooprecht aan andere, geïnteresseerde inrichtende machten van 
scholen mogelijk is, waardoor een aantal lokale problemen sneller en efficiënter opgelost kan worden. 
 
1. Aan wie werd de opdracht gegeven dit onderzoek uit te voeren? Wat is hiervan de kostprijs? 
 
2. Wat is de stand van zaken van dit onderzoek? Is dit inmiddels afgerond, zo ja, wat zijn de 

resultaten? 
 
3. Indien een vorm van voorkooprecht aan andere geïnteresseerde inrichtende machten van scholen 

mogelijk is, kan de minister meedelen in hoeveel dossiers hiervan reeds gebruik is gemaakt? 
Graag een opsplitsing per provincie. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 365 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
In mijn beleidsbrief 2007-2008 heb ik in het licht van resolutie 461, gewezen op de bestandsopname 
“onderwijsinfrastructuur in Vlaanderen”. Het betreft een bevraging door AGIOn van de toestand van 
het schoolgebouwenpark. Deze bevraging kadert in een ruimer onderzoeksproject dat met behulp van 
verschillende gegevensbronnen en onderzoekstechnieken op periodieke basis een stand van zaken wil 
opmaken van de kwaliteit, het gebruik en het beheer van het bestaand schoolgebouwenpatrimonium in 
Vlaanderen. 
 
In de bevraging werd ook een specifieke vraag gesteld of een inrichtende macht de laatste vijf jaar een 
initiatief genomen om een ander gebouw aan te kopen met de bedoeling om dit als nieuw 
schoolgebouw te gebruiken? En of dit initiatief geslaagd is of niet. Op deze manier wil men toch 
enigszins inzicht proberen te verwerven over eventuele optimalisatie van aankoopmogelijkheden ten 
gunste van de scholen. Ik signaleer hier trouwens nogmaals dat de aankoop van gebouwen uiteraard 
reeds nu mogelijk is, en als dusdanig reeds gefinancierd en gesubsidieerd wordt. 
 
U zal dus begrijpen dat ik eerst – zoals reeds gemeld in de vorige beleidsbrief – nog even de resultaten 
van deze bestandsopname wens af te wachten, om een zo coherent en gefundeerd mogelijk beleid te 
kunnen vormgeven, met inbegrip van desgevallend instrumenten zoals een voorkooprecht. 
 
Met betrekking tot de bestandsopname zelf kan ik u meedelen dat in totaal 8482 enquêtes zijn 
verstuurd en dat AGIOn zo’n 4715 ingevulde enquêtes heeft ontvangen. De koppeling van data-
bestanden en de statistische analyse zullen vermoedelijk nog enkele maanden duren gezien de 
methodologische zorgvuldigheid die dit met zich meebrengt.  
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Vraag nr. 366 
van 13 augustus 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Studietoelagen   -   Stand van zaken 
 
Leerlingen die naar een secundaire school gaan die erkend is door de Vlaamse Gemeenschap en 
studenten die ingeschreven zijn in een erkende Nederlandstalige instelling voor hoger onderwijs in 
Vlaanderen of het Brusselse Hoofdstedelijke gewest kunnen, mits zij voldoen aan bepaalde 
voorwaarden, een studietoelage krijgen van de Vlaamse Gemeenschap. De aanvragen moeten uiterlijk 
op 30 juni van het desbetreffende school- of academiejaar ingediend worden.  
 
Graag kreeg ik antwoord op de volgende vragen met betrekking tot het schooljaar 2007-2008. 
 
1. Hoeveel aanvragen voor een studietoelage werden er ingediend voor het secundair onderwijs? 
 

Graag gegevens per provincie, een opsplitsing naar het type onderwijs (ASO, TSO, BSO, KSO, 
BUSO en ASBO-4de graad) en leefeenheid van de aanvrager. 

 
2. Hoeveel aanvragen voor een studietoelage werden er ingediend voor het hoger onderwijs? 
 

Graag gegevens per provincie, onderwijstype (hoger niet-universitair en hoger universitair 
onderwijs) en leefeenheid van de aanvrager. 

 
3. Hoeveel bedraagt het totale budget voor de uitbetaling van de studietoelagen voor het 

begrotingsjaar 2007 en 2008? 
 
4. Hoeveel studietoelagen werden reeds toegekend en uitbetaald? 
 

Graag gegevens per provincie, onderwijsniveau en inkomenscategorie/leefeenheid van de 
aanvrager. 

 
5. Hoeveel aanvragen kregen een negatieve beslissing en wat waren de meest voorkomende 

weigeringsgronden? 
 

Graag gegevens per provincie, onderwijsniveau en inkomenscategorie/leefeenheid van de 
aanvrager. 

 
6. Hoeveel “uitzonderlijke” studiefinancieringen werden er uitgeschreven in 2007-2008? 
 
7. Welk percentage van de aanvragers heeft het statuut van zelfstandige leerling of student? 
 
8. Wat is de gemiddelde doorlooptijd vanaf de aanvraag tot de uitbetaling van een studietoelage? 
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9. Hoeveel aanvragen werden via papieren formulieren, dan wel via het internet ingediend?  
 

Graag gegevens per provincie, onderwijsniveau en inkomenscategorie/leefeenheid van de 
aanvrager. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 366 van 13 augustus 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
1. Hieronder vindt de vraagsteller het aantal aanvragen ingediend per provincie, leefeenheid en type 

onderwijs voor het secundair onderwijs. 
  

Provincie Leefeenheid Niveau Aantal 
    
Oost-
Vlaanderen Alleenstaand student ASO 2 
    BSO 31 
    BSO 4de graad 0 
    BUSO 10 
    Deeltijds 0 
    1e graad 2 
    KSO 1 
    TSO 17 
    Totaal 63 
  Gehuwd student ASO 1 
    BSO 3 
    BSO 4de graad 19 
    BUSO 1 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 2 
    Totaal 26 
  Zelfstandig student ASO 3 
    BSO 25 
    BSO 4de graad 39 
    BUSO 6 
    Deeltijds 1 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 8 
    Totaal 82 
  Ten laste van andere ASO 19 
    BSO 75 
    BSO 4de graad 2 
    BUSO 53 
    Deeltijds 1 
    1e graad 58 
    KSO 1 
    TSO 41 
    Totaal 250 



-366-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

  Ten laste ouder ASO 4.605 
    BSO 5.281 
    BSO 4de graad 172 
    BUSO 1.629 
    Deeltijds 176 
    1e graad 7.550 
    KSO 330 
    TSO 4.962 
    Totaal 24.705 
  Totaal   25.126 
  leefeenheid onbekend   224 
  Algemeen totaal   25.350 
    
Vlaams Alleenstaand student ASO 5 
Brabant +    BSO 11 
Brussels   BSO 4de graad 1 
Hoofdstedelijk   BUSO 2 
Gewest   Deeltijds 0 
    1e graad 2 
    KSO 1 
    TSO 5 
    Totaal 27 
  Gehuwd student ASO 0 
    BSO 1 
    BSO 4de graad 5 
    BUSO 1 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 7 
  Zelfstandig student ASO 2 
    BSO 8 
    BSO 4de graad 9 
    BUSO 4 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 1 
    TSO 2 
    Totaal 26 
  Ten laste van andere ASO 17 
    BSO 28 
    BSO 4de graad 0 
    BUSO 14 
    Deeltijds 3 
    1e graad 28 
    KSO 0 
    TSO 15 
    Totaal 105 
  Ten laste ouder ASO 3.037 
    BSO 2.920 
    BSO 4de graad 72 
    BUSO 695 
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    Deeltijds 80 
    1e graad 4.609 
    KSO 181 
    TSO 2.600 
    Totaal 14.194 
  Totaal   14.359 
  leefeenheid onbekend   137 
  Algemeen totaal   14.496 
    
Antwerpen Alleenstaand student ASO 6 
    BSO 40 
    BSO 4de graad 2 
    BUSO 2 
    Deeltijds 1 
    1e graad 5 
    KSO 0 
    TSO 18 
    Totaal 74 
  Gehuwd student ASO 0 
    BSO 9 
    BSO 4de graad 12 
    BUSO 3 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 1 
    Totaal 25 
  Zelfstandig student ASO 4 
    BSO 38 
    BSO 4de graad 50 
    BUSO 9 
    Deeltijds 3 
    1e graad 1 
    KSO 1 
    TSO 9 
    Totaal 115 
  Ten laste van andere ASO 31 
    BSO 80 
    BSO 4de graad 1 
    BUSO 48 
    Deeltijds 1 
    1e graad 74 
    KSO 2 
    TSO 49 
    Totaal 286 
  Ten laste ouder ASO 5.993 
    BSO 8.233 
    BSO 4de graad 223 
    BUSO 2.043 
    Deeltijds 291 
    1e graad 10.450 
    KSO 485 
    TSO 7.318 
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    Totaal 35.036 
  Totaal   35.536 
  leefeenheid onbekend   315 
  Algemeen totaal   35.851 
    
Limburg Alleenstaand student ASO 0 
    BSO 18 
    BSO 4de graad 3 
    BUSO 3 
    Deeltijds 0 
    1e graad 2 
    KSO 0 
    TSO 8 
    Totaal 34 
  Gehuwd student ASO 0 
    BSO 3 
    BSO 4de graad 17 
    BUSO 2 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 22 
  Zelfstandig student ASO 0 
    BSO 12 
    BSO 4de graad 54 
    BUSO 5 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 2 
    Totaal 73 
  Ten laste van andere ASO 18 
    BSO 45 
    BSO 4de graad 1 
    BUSO 25 
    Deeltijds 0 
    1e graad 41 
    KSO 3 
    TSO 13 
    Totaal 146 
  Ten laste ouder ASO 3.387 
    BSO 4.685 
    BSO 4de graad 270 
    BUSO 1.218 
    Deeltijds 112 
    1e graad 5.720 
    KSO 312 
    TSO 4.366 
    Totaal 20.070 
  Totaal   20.345 
  leefeenheid onbekend   133 
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  Algemeen totaal   20.478 
    
West-
Vlaanderen Alleenstaand student ASO 2 
    BSO 28 
    BSO 4de graad 1 
    BUSO 7 
    Deeltijds 1 
    1e graad 3 
    KSO 0 
    TSO 11 
    Totaal 53 
  Gehuwd student ASO 0 
    BSO 4 
    BSO 4de graad 17 
    BUSO 2 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 23 
  Zelfstandig student ASO 4 
    BSO 12 
    BSO 4de graad 65 
    BUSO 2 
    Deeltijds 1 
    1e graad 0 
    KSO 1 
    TSO 8 
    Totaal 93 
  Ten laste van andere ASO 15 
    BSO 67 
    BSO 4de graad 1 
    BUSO 43 
    Deeltijds 3 
    1e graad 37 
    KSO 1 
    TSO 22 
    Totaal 189 
  Ten laste ouder ASO 4.027 
    BSO 4.672 
    BSO 4de graad 271 
    BUSO 1.662 
    Deeltijds 135 
    1e graad 6.897 
    KSO 267 
    TSO 5508 
    Totaal 23.439 
  Totaal   23797 
  leefeenheid onbekend   226 
  Algemeen totaal   24.023 
    
Andere Alleenstaand student ASO 0 
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provincies 
    BSO 0 
    BSO 4de graad 0 
    BUSO 0 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 0 
  Gehuwd student ASO 0 
    BSO 0 
    BSO 4de graad 1 
    BUSO 0 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 1 
  Zelfstandig student ASO 0 
    BSO 0 
    BSO 4de graad 0 
    BUSO 0 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 0 
    Totaal 0 
  Ten laste van andere ASO 0 
    BSO 2 
    BSO 4de graad 0 
    BUSO 0 
    Deeltijds 0 
    1e graad 0 
    KSO 0 
    TSO 2 
    Totaal 4 
  Ten laste ouder ASO 70 
    BSO 53 
    BSO 4de graad 3 
    BUSO 12 
    Deeltijds 3 
    1e graad 97 
    KSO 5 
    TSO 71 
    Totaal 314 
  Totaal   319 
  leefeenheid onbekend   3 
  Algemeen totaal   322 

 
2. Hierbij bezorg ik de Vlaams volksvertegenwoordiger het aantal formulieren hoger onderwijs 

ingediend per provincie, leefeenheid en type onderwijs. 
 

Provincie Leefeenheid Type onderwijs Aantal 
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Antwerpen Alleenstaande student Hogeschool 79 
    Universiteit 23 
  gehuwd student Hogeschool 155 
    Universiteit 56 
  Ten laste van andere Hogeschool 36 
    Universiteit 13 
  ten laste van ouders Hogeschool 8666 
    Universiteit 3994 
  Zelfstandig Hogeschool 744 
    Universiteit 286 
  Niet bekend Hogeschool 186 
    Universiteit 66 
  Totaal Hogeschool 9866 
    Universiteit 4438 
    Algemeen totaal 14304 
    
Limburg Alleenstaande student Hogeschool 15 
    Universiteit 8 
  gehuwd student Hogeschool 56 
    Universiteit 13 
  Ten laste van andere Hogeschool 13 
    Universiteit 6 
  ten laste van ouders Hogeschool 5171 
    Universiteit 2062 
  Zelfstandig Hogeschool 178 
    Universiteit 63 
  Niet bekend Hogeschool 55 
    Universiteit 23 
  Totaal Hogeschool 5488 
    Universiteit 2175 
    Algemeen totaal 7663 
    
Oost-
Vlaanderen Alleenstaande student Hogeschool 49 
    Universiteit 36 
  gehuwd student Hogeschool 104 
    Universiteit 50 
  Ten laste van andere Hogeschool 45 
    Universiteit 10 
  ten laste van ouders Hogeschool 6158 
    Universiteit 2693 
  Zelfstandig Hogeschool 612 
    Universiteit 274 
  Niet bekend Hogeschool 140 
    Universiteit 65 
  Totaal Hogeschool 7108 
    Universiteit 3128 
    Algemeen totaal 10236 
    
Vlaams-
Brabant Alleenstaande student Hogeschool 42 
en Brussels   Universiteit 18 
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Hoofdstedelijk gehuwd student Hogeschool 65 
Gewest   Universiteit 61 
  Ten laste van andere Hogeschool 18 
    Universiteit 9 
  ten laste van ouders Hogeschool 3718 
    Universiteit 2178 
  Zelfstandig Hogeschool 376 
    Universiteit 276 
  Niet bekend Hogeschool 75 
    Universiteit 51 
  Totaal Hogeschool 4294 
    Universiteit 2593 
    Algemeen totaal 6887 
    
West-
Vlaanderen Alleenstaande student Hogeschool 32 
    Universiteit 7 
  gehuwd student Hogeschool 58 
    Universiteit 22 
  Ten laste van andere Hogeschool 22 
    Universiteit 5 
  ten laste van ouders Hogeschool 6122 
    Universiteit 2451 
  Zelfstandig Hogeschool 300 
    Universiteit 87 
  Niet bekend Hogeschool 79 
    Universiteit 30 
  Totaal Hogeschool 6613 
    Universiteit 2602 
    Algemeen totaal 9215 
    
Andere 
provincies Alleenstaande student Hogeschool 1 
    Universiteit 2 
  gehuwd student Hogeschool 2 
    Universiteit 0 
  Ten laste van andere Hogeschool 1 
    Universiteit 0 
  ten laste van ouders Hogeschool 113 
    Universiteit 79 
  Zelfstandig Hogeschool 9 
    Universiteit 6 
  Niet bekend Hogeschool 0 
    Universiteit 0 
  Totaal Hogeschool 126 
    Universiteit 87 
    Algemeen totaal 213 
    
Buitenland Alleenstaande student Hogeschool 0 
    Universiteit 0 
  gehuwd student Hogeschool 0 
    Universiteit 0 
  Ten laste van andere Hogeschool 0 
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    Universiteit 0 
  ten laste van ouders Hogeschool 11 
    Universiteit 10 
  Zelfstandig Hogeschool 1 
    Universiteit 4 
  Niet bekend Hogeschool 1 
    Universiteit 2 
  Totaal Hogeschool 13 
    Universiteit 16 
    Algemeen totaal 29 

 
3. Het totale budget voor de uitbetaling van de studietoelagen voor het begrotingsjaar 2007 bedroeg 

72 903 000 euro. Op het einde van het jaar 2007 was er nog 9 818 309,07 euro over. Dat bedrag 
werd overgedragen naar 2008.  
Het totale budget voor de uitbetaling van de studietoelagen voor het begrotingsjaar 2008 bedroeg 
90 781 000 euro (exclusief het overschot voor 2007 van 9 818 309,07 euro).  

 
4. Hieronder vindt de vraagsteller het aantal betaalde studietoelagen per provincie per leefeenheid. 
 

Provincie Leefeenheid Type onderwijs Aantal 
        
Antwerpen Alleenstaande student HO 80 
    SO 58 
  gehuwd student HO 113 
    SO 15 
  Ten laste van andere HO 35 
    SO 256 
  ten laste van ouders HO 7798 
    SO 29218 
  Zelfstandig HO 715 
    SO 92 
  Totaal HO 8741 
    SO 29639 
    Algemeen totaal 38380 
      
Limburg Alleenstaande student HO 21 
    SO 30 
  gehuwd student HO 41 
    SO 13 
  Ten laste van andere HO 13 
    SO 130 
  ten laste van ouders HO 4747 
    SO 16951 
  Zelfstandig HO 170 
    SO 66 
  Totaal HO 4992 
    SO 17190 
    Algemeen totaal 22182 
        
Oost-
Vlaanderen Alleenstaande student HO 71 
    SO 53 
  gehuwd student HO 85 



-374-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

    SO 16 
  Ten laste van andere HO 39 
    SO 220 
  ten laste van ouders HO 5674 
    SO 20178 
  Zelfstandig HO 633 
    SO 69 
  Onbekend HO 2 
    SO 4 
  Totaal HO 6504 
    SO 20540 
    Algemeen totaal 27044 
        
Vlaams-
Brabant Alleenstaande student HO 43 
en    SO 23 
Brussels gehuwd student HO 70 
Hoofdstedelijk   SO 4 
Gewest Ten laste van andere HO 18 
    SO 88 
  ten laste van ouders HO 3687 
    SO 11697 
  Zelfstandig HO 457 
    SO 27 
  Totaal HO 4275 
    SO 11839 
    Algemeen totaal 16114 
        
West-
Vlaanderen Alleenstaande student HO 31 
    SO 45 
  gehuwd student HO 43 
    SO 11 
  Ten laste van andere HO 21 
    SO 170 
  ten laste van ouders HO 5345 
    SO 19033 
  Zelfstandig HO 272 
    SO 73 
  Totaal HO 5712 
    SO 19332 
    Algemeen totaal 25044 
        
Andere 
provincies Alleenstaande student HO 1 
    SO 0 
  gehuwd student HO 2 
    SO 0 
  Ten laste van andere HO 0 
    SO 3 
  ten laste van ouders HO 128 
    SO 251 
  Zelfstandig HO 13 
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    SO 0 
  Totaal HO 144 
    SO 254 
    Algemeen totaal 398 
        
Buitenland Alleenstaande student HO 0 
    SO 0 
  gehuwd student HO 0 
    SO 0 
  Ten laste van andere HO 0 
    SO 1 
  ten laste van ouders HO 13 
    SO 11 
  Zelfstandig HO 3 
    SO 0 
  Totaal HO 16 
    SO 12 
    Algemeen totaal 28 

 
Aantal betaalde studietoelagen per provincie en per inkomenscategorie 
   
Provincie Inkomenscategorie Aantal 
      
Vlaams-Brabant Ambachtsman 124 
en Ambtenaar 739 
Brussels Arbeider 4091 
Hoofdstedelijk Bediende 3887 
Gewest Handelaar 601 
  Landbouwer 172 
  Met brugpensioen 136 
  Met pensioen 624 
  Onthaalouder 42 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 1174 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 350 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 83 
  Tijdskrediet 33 
  Vrij beroep 389 
  Werkloos 1939 
  Zonder beroep 416 
  Niet bekend 1314 
      
  Totaal 16114 
   
Antwerpen Ambachtsman 343 
  Ambtenaar 1529 
  Arbeider 12193 
  Bediende 7193 
  Handelaar 1357 
  Landbouwer 553 
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  Met brugpensioen 535 
  Met pensioen 1492 
  Onthaalouder 97 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 2624 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 959 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 215 
  Tijdskrediet 84 
  Vrij beroep 737 
  Werkloos 4934 
  Zonder beroep 820 
  Niet bekend 2715 
      
  Totaal 38380 
   
Oost-Vlaanderen Ambachtsman 289 
  Ambtenaar 1291 
  Arbeider 8375 
  Bediende 5093 
  Handelaar 1205 
  Landbouwer 599 
  Met brugpensioen 303 
  Met pensioen 933 
  Onthaalouder 53 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 1983 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 662 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 143 
  Tijdskrediet 38 
  Vrij beroep 579 
  Werkloos 3001 
  Zonder beroep 474 
  Niet bekend 2023 
      
  Totaal 27044 
   
West-Vlaanderen Ambachtsman 461 
  Ambtenaar 1214 
  Arbeider 8751 
  Bediende 4320 
  Handelaar 1580 
  Landbouwer 1267 
  Met brugpensioen 241 
  Met pensioen 727 
  Onthaalouder 61 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 1743 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 315 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 119 
  Tijdskrediet 25 
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  Vrij beroep 506 
  Werkloos 1799 
  Zonder beroep 313 
  Niet bekend 1602 
      
  Totaal 25044 
   
Limburg Ambachtsman 207 
  Ambtenaar 979 
  Arbeider 7723 
  Bediende 3035 
  Handelaar 688 
  Landbouwer 277 
  Met brugpensioen 377 
  Met pensioen 2279 
  Onthaalouder 39 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 1842 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 229 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 77 
  Tijdskrediet 30 
  Vrij beroep 377 
  Werkloos 2217 
  Zonder beroep 325 
  Niet bekend 1481 
      
  Totaal 22182 
   
Andere  Ambachtsman 11 
provincies Ambtenaar 13 
  Arbeider 80 
  Bediende 89 
  Handelaar 36 
  Landbouwer 16 
  Met brugpensioen 3 
  Met pensioen 8 
  Onthaalouder 2 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 24 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 7 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 4 
  Tijdskrediet 0 
  Vrij beroep 23 
  Werkloos 46 
  Zonder beroep 7 
  Niet bekend 29 
      
  Totaal 398 
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Buitenland Ambachtsman 0 
  Ambtenaar 1 
  Arbeider 4 
  Bediende 5 
  Handelaar 1 
  Landbouwer 3 
  Met brugpensioen 0 
  Met pensioen 2 
  Onthaalouder 0 
  Rechthebbende op ziekte- of invaliditeitsvergoeding 0 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 0 
  Rechthebbenden op tegemoetkoming mindervaliden 0 
  Tijdskrediet 0 
  Vrij beroep 0 
  Werkloos 3 
  Zonder beroep 0 
  Niet bekend 9 
      
  Totaal 28 

 
5. Aantal afwijzingen per provincie, weigeringsgrond en leefeenheid. 
 

Provincie Leefeenheid weigeringsgrond aantal 
    
Vlaams  Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 32 
Brabant +    Financiële voorwaarden 23 
Brussels    andere 1 
Hoofdstedelijk   Totaal 56 
Gewest Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 250 
    Financiële voorwaarden 1496 
    andere 3 
    Totaal 1749 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 8 
    andere 0 
    Totaal 8 

  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 12 
    Financiële voorwaarden 16 
    andere 0 
    Totaal 28 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 2 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 2 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 36 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 9 
    Totaal 45 
  Totaal   1888 
    
Antwerpen Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 43 
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    Financiële voorwaarden 50 
    andere 0 
    Totaal 93 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 582 
    Financiële voorwaarden 3231 
    andere 13 
    Totaal 3826 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 1 
    Financiële voorwaarden 10 
    andere 0 
    Totaal 11 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 14 
    Financiële voorwaarden 53 
    andere 0 
    Totaal 67 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 1 
    andere 0 
    Totaal 1 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 74 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 9 
    Totaal 83 
  Totaal   4081 
    
 Limburg Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 10 
    Financiële voorwaarden 11 
    andere 0 
    Totaal 21 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 262 
    Financiële voorwaarden 1639 
    andere 1 
    Totaal 1902 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 1 
    Financiële voorwaarden 2 
    andere 0 
    Totaal 3 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 7 
    Financiële voorwaarden 12 
    andere 0 
    Totaal 19 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 21 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 6 
    Totaal 27 
  Totaal   1972 
    
Oost-Vlaanderen Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 25 
    Financiële voorwaarden 33 
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    andere 0 
    Totaal 58 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 328 
    Financiële voorwaarden 2314 
    andere 5 
    Totaal 2647 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 2 
    Financiële voorwaarden 4 
    andere 0 
    Totaal 6 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 8 
    Financiële voorwaarden 30 
    andere 0 
    Totaal 38 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 49 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 9 
    Totaal 58 
  Totaal   2807 
    
West-Vlaanderen Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 8 
    Financiële voorwaarden 24 
    andere 0 
    Totaal 32 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 317 
    Financiële voorwaarden 2576 
    andere 8 
    Totaal 2901 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 1 
    andere 0 
    Totaal 1 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 8 
    Financiële voorwaarden 19 
    andere 0 
    Totaal 27 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 18 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 3 
    Totaal 21 
  Totaal   2982 
    
 Andere  Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 0 
 provincies   Financiële voorwaarden 2 
    andere 0 
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    Totaal 2 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 9 
    Financiële voorwaarden 48 
    andere 1 
    Totaal 58 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 1 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 1 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 2 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 2 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Totaal   63 
    
 Buitenland Zelfstandig student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Ten laste van ouders Pedagogische voorwaarden 2 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 2 
  Ten laste van andere Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Gehuwd student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Alleenstaand student Pedagogische voorwaarden 0 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 0 
  Onbepaald Pedagogische voorwaarden 2 
    Financiële voorwaarden 0 
    andere 0 
    Totaal 2 
  Totaal   4 

 
Aantal negatieve beslissingen per weigeringsgrond en per inkomenscategorie 
    
Provincie Inkomenscategorie Weigeringsgrond Aantal 
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Vlaams-Brabant Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 5
en   Financiële voorwaarden 28
Brussels   andere 0
Hoofdstedelijk Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 28
Gewest   Financiële voorwaarden 206
    andere 1
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 40
    Financiële voorwaarden 299
    andere 2
  Bediende Pedagogische voorwaarden 104
    Financiële voorwaarden 676
    andere 1
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 19
    Financiële voorwaarden 46
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 23
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 6
    Financiële voorwaarden 8
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 7
    Financiële voorwaarden 47
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 2
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 16

    Financiële voorwaarden 19
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 6

    Financiële voorwaarden 0
    andere 1

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 1

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 2
    Financiële voorwaarden 4
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 15
    Financiële voorwaarden 49
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 28
    Financiële voorwaarden 33
    andere 2
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  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 18
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 52
    Financiële voorwaarden 85
    andere 6
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 332
    Financiële voorwaarden 1543
    andere 13
       
    Totaal 1888
    
Antwerpen Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 9
    Financiële voorwaarden 35
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 49
    Financiële voorwaarden 467
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 144
    Financiële voorwaarden 897
    andere 4
  Bediende Pedagogische voorwaarden 190
    Financiële voorwaarden 1223
    andere 0
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 43
    Financiële voorwaarden 154
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 8
    Financiële voorwaarden 65
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 12
    Financiële voorwaarden 30
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 32
    Financiële voorwaarden 64
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 4
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 31

    Financiële voorwaarden 28
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 4

    Financiële voorwaarden 3
    andere 10
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Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 1

    Financiële voorwaarden 2
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 2
    Financiële voorwaarden 4
    andere 1
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 36
    Financiële voorwaarden 94
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 52
    Financiële voorwaarden 64
    andere 1
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 15
    Financiële voorwaarden 28
    andere 1
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 85
    Financiële voorwaarden 183
    andere 5
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 714
    Financiële voorwaarden 3345
    andere 22
       
    Totaal 4081
    
Limburg Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 4
    Financiële voorwaarden 21
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 36
    Financiële voorwaarden 248
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 67
    Financiële voorwaarden 526
    andere 1
  Bediende Pedagogische voorwaarden 56
    Financiële voorwaarden 466
    andere 1
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 12
    Financiële voorwaarden 66
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 4
    Financiële voorwaarden 32
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 11
    Financiële voorwaarden 35
    andere 0
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  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 24
    Financiële voorwaarden 75
    andere 1
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 1
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 15

    Financiële voorwaarden 20
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 3

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 1

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 2
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 4
    Financiële voorwaarden 48
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 19
    Financiële voorwaarden 20
    andere 2
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 14
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 42
    Financiële voorwaarden 90
    andere 2
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 301
    Financiële voorwaarden 1664
    andere 7
       
    Totaal 1972
    
Oost-Vlaanderen Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 36
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 37
    Financiële voorwaarden 313
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 79
    Financiële voorwaarden 627
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    andere 2
  Bediende Pedagogische voorwaarden 87
    Financiële voorwaarden 843
    andere 0
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 27
    Financiële voorwaarden 110
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 9
    Financiële voorwaarden 83
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 8
    Financiële voorwaarden 20
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 16
    Financiële voorwaarden 44
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 17

    Financiële voorwaarden 24
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 5

    Financiële voorwaarden 2
    andere 2

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 4
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 26
    Financiële voorwaarden 82
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 22
    Financiële voorwaarden 40
    andere 2
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 5
    Financiële voorwaarden 16
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 69
    Financiële voorwaarden 136
    andere 8
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 412
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    Financiële voorwaarden 2381
    andere 14
       
    Totaal 2807
    
West-Vlaanderen Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 6
    Financiële voorwaarden 51
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 30
    Financiële voorwaarden 374
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 81
    Financiële voorwaarden 726
    andere 4
  Bediende Pedagogische voorwaarden 86
    Financiële voorwaarden 830
    andere 0
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 41
    Financiële voorwaarden 162
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 8
    Financiële voorwaarden 127
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 5
    Financiële voorwaarden 32
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 8
    Financiële voorwaarden 48
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 2
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 12

    Financiële voorwaarden 29
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 2
    andere 4

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 2

    Financiële voorwaarden 2
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 4
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 16



-388-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

    Financiële voorwaarden 77
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 20
    Financiële voorwaarden 18
    andere 1
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 8
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 31
    Financiële voorwaarden 120
    andere 2
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 351
    Financiële voorwaarden 2610
    andere 11
       
    Totaal 2972
    
Andere provincies Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 6
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 4
    andere 0
  Bediende Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 15
    andere 0
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 3
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 3
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    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 1

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 8
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 1
    andere 0
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 3
    Financiële voorwaarden 2
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 4
    andere 1
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 12
    Financiële voorwaarden 50
    andere 1
       
    Totaal 63
    
Buitenland Ambachtsman Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Ambtenaar Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Arbeider Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Bediende Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Handelaar Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Landbouwer Pedagogische voorwaarden 0
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    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Met brugpensioen Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Met pensioen Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Onthaalouder Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  
Rechthebbende op ziekte- 
of invaliditeitsvergoeding Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  
Rechthebbende op 
leefloon/bestaansminimum Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0

  

Rechthebbenden op 
tegemoetkoming 
mindervaliden Pedagogische voorwaarden 0

    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Tijdskrediet Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Vrij beroep Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Werkloos Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Zonder beroep Pedagogische voorwaarden 0
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
  Niet bekend Pedagogische voorwaarden 1
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
       
  Totaal Pedagogische voorwaarden 4
    Financiële voorwaarden 0
    andere 0
       
    Totaal 4

 
6. Hieronder vindt de vraagsteller het aantal uitzonderlijke studiefinancieringen. 
 

  Aantal uitzonderlijke 
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studiefinanciering 
HO 301 
SO 602 

 
7. 5,92 % van de studenten hoger onderwijs vraagt een studietoelage aan als zelfstandig student. In 

het secundair onderwijs bedraagt deze groep 0,33%. Op de totale groep studenten (HO en SO) 
bedraagt deze groep 1,98%. 

 
8. Het streefdoel van de gemiddelde doorlooptijd vanaf de aanvraag tot de uitbetaling van een 

studietoelage bedraagt twee maanden. Door problemen met de applicatie werd dit streefdoel niet 
gehaald, maar vanaf de tweede helft van het aanvraagjaar wel.  

 
9. Hierbij bezorg ik de vraagsteller het aantal aanvragen via papieren formulieren en internet per 

provincie, onderwijsniveau en leefeenheid van de aanvrager. 
 

Provincie Leefeenheid Onderwijsniveau Papier Digitaal Aantal 
            
Vlaams-Brabant Alleenstaande student HO 54 6 60
en Brussels   SO 27 0 27
Hoofdstedelijk gehuwd student HO 110 22 132
Gewest   SO 12 0 12
  Ten laste van andere HO 28 3 31
    SO 111 2 113
  ten laste van ouders HO 5790 985 6775
    SO 14274 1416 15690
  Zelfstandig HO 552 124 676
    SO 41 1 42
  Niet bekend HO 206 47 253
    SO 255 10 265
  Totaal HO 6740 1187 7927
    SO 14720 1429 16149
    Algemeen totaal 21460 2616 24076
      
Antwerpen Alleenstaande student HO 99 5 104
    SO 74 2 76
  gehuwd student HO 242 40 282
    SO 39 0 39
  Ten laste van andere HO 52 5 57
    SO 280 16 296
  ten laste van ouders HO 12750 1911 14661
    SO 35035 3342 38377
  Zelfstandig HO 921 141 1062
    SO 117 5 122
  Niet bekend HO 434 83 517
    SO 610 26 636
  Totaal HO 14498 2185 16683
    SO 36155 3391 39546
    Algemeen totaal 50653 5576 56229
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Oost-Vlaanderen Alleenstaande student HO 82 3 85
    SO 67 1 68
  gehuwd student HO 158 19 177
    SO 40 0 40
  Ten laste van andere HO 55 2 57
    SO 234 26 260
  ten laste van ouders HO 8796 1340 10136
    SO 25013 2294 27307
  Zelfstandig HO 817 95 912
    SO 83 6 89
  Niet bekend HO 304 71 375
    SO 445 14 459
  Totaal HO 10212 1530 11742
    SO 25882 2341 28223
    Algemeen totaal 36094 3871 39965
      
West-Vlaanderen Alleenstaande student HO 41 2 43
    SO 55 1 56
  gehuwd student HO 78 21 99
    SO 32 2 34
  Ten laste van andere HO 26 2 28
    SO 195 3 198
  ten laste van ouders HO 8892 1161 10053
    SO 24274 2254 26528
  Zelfstandig HO 365 42 407
    SO 106 4 110
  Niet bekend HO 222 39 261
    SO 399 12 411
  Totaal HO 9624 1267 10891
    SO 25061 2276 27337
    Algemeen totaal 34685 3543 38228
       
Limburg Alleenstaande student HO 24 0 24
    SO 34 1 35
  gehuwd student HO 71 9 80
    SO 25 2 27
  Ten laste van andere HO 17 3 20
    SO 146 7 153
  ten laste van ouders HO 7271 957 8228
    SO 20496 1671 22167
  Zelfstandig HO 232 25 257
    SO 73 6 79
  Niet bekend HO 181 26 207
    SO 249 10 259
  Totaal HO 7796 1020 8816
    SO 21023 1697 22720
    Algemeen totaal 28819 2717 31536
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Andere provincies Alleenstaande student HO 3 0 3
    SO 0 0 0
  gehuwd student HO 2 0 2
    SO 1 0 1
  Ten laste van andere HO 1 0 1
    SO 4 0 4
  ten laste van ouders HO 208 18 226
    SO 369 16 385
  Zelfstandig HO 13 2 15
    SO 1 0 1
  Niet bekend HO 5 1 6
    SO 16 0 16
  Totaal HO 232 21 253
    SO 391 16 407
    Algemeen totaal 623 37 660
      
Buitenland Alleenstaande student HO 0 0 0
    SO 1 0 1
  gehuwd student HO 0 0 0
    SO 0 0 0
  Ten laste van andere HO 0 0 0
    SO 1 0 1
  ten laste van ouders HO 22 0 22
    SO 29 0 29
  Zelfstandig HO 6 0 6
    SO 0 0 0
  Niet bekend HO 5 0 5
    SO 15 0 15
  Totaal HO 33 0 33
    SO 46 0 46
    Algemeen totaal 79 0 79
 Algemeen totaal      190.773

 
Aantal aanvragen via papieren formulieren en internet, per inkomenscategorie 
     
Provincie Inkomenscategorie Papier Digitaal Aantal
          
Vlaams-Brabant Ambachtsman 184 14 198
en Ambtenaar 1044 378 1422
Brussels Arbeider 5376 417 5793
Hoofdstedelijk Bediende 5453 1093 6546
Gewest Handelaar 764 103 867
  Landbouwer 219 29 248
  Met brugpensioen 179 18 197
  Met pensioen 758 71 829
  Onthaalouder 51 9 60
  Rechthebbende op ziekte- of 1373 95 1468
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invaliditeitsvergoeding 
  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 448 19 467

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 102 6 108

  Tijdskrediet 37 16 53
  Vrij beroep 493 104 597
  Werkloos 2332 139 2471
  Zonder beroep 495 73 568
  Niet bekend 2152 32 2184
         
  Totaal 21460 2616 24076
    
Antwerpen Ambachtsman 480 40 520
  Ambtenaar 2307 648 2955
  Arbeider 15877 1423 17300
  Bediende 9858 2067 11925
  Handelaar 1906 234 2140
  Landbouwer 746 50 796
  Met brugpensioen 630 59 689
  Met pensioen 1838 121 1959
  Onthaalouder 111 6 117

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 2984 204 3188

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 1234 22 1256

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 235 7 242

  Tijdskrediet 102 14 116
  Vrij beroep 1022 155 1177
  Werkloos 5786 342 6128
  Zonder beroep 1012 124 1136
  Niet bekend 4486 60 4546
         
  Totaal 50614 5576 56190
    
Oost-Vlaanderen Ambachtsman 373 38 411
  Ambtenaar 1919 512 2431
  Arbeider 11219 890 12109
  Bediende 7047 1300 8347
  Handelaar 1507 192 1699
  Landbouwer 857 82 939
  Met brugpensioen 367 32 399
  Met pensioen 1174 71 1245
  Onthaalouder 61 2 63

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 2265 179 2444

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 871 19 890

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 172 8 180

  Tijdskrediet 50 8 58
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  Vrij beroep 756 144 900
  Werkloos 3512 250 3762
  Zonder beroep 595 53 648
  Niet bekend 3349 81 3430
         
  Totaal 36094 3861 39955
    
West-Vlaanderen Ambachtsman 641 44 685
  Ambtenaar 1892 501 2393
  Arbeider 12090 933 13023
  Bediende 6234 1157 7391
  Handelaar 2127 189 2316
  Landbouwer 1813 121 1934
  Met brugpensioen 315 36 351
  Met pensioen 907 56 963
  Onthaalouder 57 10 67

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 1986 148 2134

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 454 3 457

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 138 4 142

  Tijdskrediet 33 5 38
  Vrij beroep 683 90 773
  Werkloos 2106 182 2288
  Zonder beroep 425 23 448
  Niet bekend 2784 41 2825
         
  Totaal 34685 3543  
     
Limburg Ambachtsman 275 28 303
  Ambtenaar 1452 423 1875
  Arbeider 10098 787 10885
  Bediende 4297 698 4995
  Handelaar 888 91 979
  Landbouwer 393 36 429
  Met brugpensioen 492 46 538
  Met pensioen 2677 187 2864
  Onthaalouder 42 0 42

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 2063 106 2169

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 291 4 295

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 96 2 98

  Tijdskrediet 40 3 43
  Vrij beroep 498 67 565
  Werkloos 2522 164 2686
  Zonder beroep 382 35 417
  Niet bekend 2313 40 2353
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  Totaal 28819 2717 31536
    
Andere  Ambachtsman 14 0 14
provincies Ambtenaar 28 6 34
  Arbeider 118 5 123
  Bediende 129 12 141
  Handelaar 50 4 54
  Landbouwer 25 3 28
  Met brugpensioen 2 1 3
  Met pensioen 17 0 17
  Onthaalouder 2 0 2

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 30 0 30

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 12 0 12

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 6 0 6

  Tijdskrediet 2 0 2
  Vrij beroep 38 1 39
  Werkloos 59 2 61
  Zonder beroep 21 2 23
  Niet bekend 70 1 71
         
  Totaal 623 37 660
     
Buitenland Ambachtsman 0 0 0
  Ambtenaar 1 0 1
  Arbeider 11 0 11
  Bediende 10 0 10
  Handelaar 2 0 2
  Landbouwer 4 0 4
  Met brugpensioen 0 0 0
  Met pensioen 4 0 4
  Onthaalouder 0 0 0

  
Rechthebbende op ziekte- of 
invaliditeitsvergoeding 1 0 1

  Rechthebbende op leefloon/bestaansminimum 1 0 1

  
Rechthebbenden op tegemoetkoming 
mindervaliden 0 0 0

  Tijdskrediet 0 0 0
  Vrij beroep 1 0 1
  Werkloos 5 0 5
  Zonder beroep 5 0 5
  Niet bekend 34 0 34
        0
  Totaal 79 0 79

 
Aanvullende opmerkingen: 
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1. De opsplitsing naar hogescholen en universiteiten kan enkel gemaakt worden als het dossier een 
toekenning betreft. Als het dossier afgewezen wordt, worden de pedagogische voorwaarden niet 
vervolledigd waardoor de opsplitsing naar hogescholen en universiteiten niet gekend is.  

 
2. De leefeenheid kan “niet bekend zijn” als het dossier een afwijzing betreft. De voorwaarden 

voor de leefeenheid worden dan niet steeds vervolledigd.  
 
3. In deze cijfers worden de aanvragen in wacht niet opgenomen. Dit verklaart het verschil met de 

vorige cijfers (gegeven op 19 augustus).  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 367 
van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Comeniusprogramma   -   Stand van zaken 
 
Het Comeniusprogramma is één van de vier sectorale programma’s van het Europese Programma 
“Een Leven Lang Leren” en richt zich tot alle geledingen van het onderwijs: het kleuter- en lager 
onderwijs, alle vormen van het secundair onderwijs (ASO, TSO, (D)BSO en KSO), het buitengewoon 
(basis- en secundair) onderwijs maar ook de lerarenopleiding en –nascholing. 
 
Om in aanmerking te komen voor een dergelijk Comeniusproject moet een school een aanvraagdossier 
indienen dat goedgekeurd moet worden. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van het totaalaantal ingediende Vlaamse Comeniusdossiers 

sinds 2002 tot nu? Hoeveel in totaal? Hoeveel werden er goedgekeurd? Hoeveel afgekeurd? Wat 
zijn de redenen voor afkeuring? 

 
2. Hoeveel Comeniusdossiers werden er afgekeurd omdat de vormgeving (bv. ontbreken 

handtekening) niet in orde was? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 367 van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
1. Deze tabel geeft overzicht van het aantal aangevraagde/goedgekeurde Comenius 

Schoolpartnerschappen in de periode 2002-2007: 
 

Jaar Aangevraagd Afgekeurd 
wegens niet-
ontvankelijk 

Afgekeurd 
n.a.v. 

“nationale 
preselectie” 

Afgekeurd 
n.a.v. 

“Europese 
matching” 

goedgekeurd 

2002 275 5 48 32 190 
2003 237 2 44 14 177 
2004 242 1 25 28 188 
2005 255 0 32 9 214 
2006 276 0 52 17 207 
2007 257 12 32 40 173 

 
In de periode 2002-2007 verliep de selectieprocedure als volgt: 
 
 Elk Nationaal Agentschap (NA) controleerde de ontvangen aanvragen van de eigen scholen op 

ontvankelijkheid. Aanvragen die niet voldeden aan de (door de Europese Commissie) 
vooropgestelde vormvereisten (te laat ingediend, onvolledig, ingediend middels verkeerde 
formulieren, niet ondertekend,…) werden afgekeurd wegens niet-ontvankelijk. Dit was een 
eerste reden voor afkeuring van een aanvraag. 
 Vervolgens werd de ontvankelijke aanvragen kwalitatief beoordeeld in het NA van elke 

partnerschool afzonderlijk tijdens de zogenaamde “nationale preselectie”. Elk NA keurde de 
aanvragen van de eigen scholen (voorlopig) goed of (definitief) af naargelang de behaalde 
kwaliteitsscore enerzijds en het beschikbare budget anderzijds. Een te lage kwaliteitsscore 
vanwege het eigen NA was een tweede reden voor afkeuring. 
 De voorlopig goedgekeurde projecten namen deel aan de zogenaamde “Europese matching”. 

Daarin werden de resultaten van de ontvankelijkheidscontrole en de “nationale preselectie” in 
de diverse NA’s vergeleken. Projecten met een voorlopige goedkeuring in het eigen NA én in 
minstens 2 andere NA’s (1 ander NA bij de bilaterale projecten), kregen een definitieve 
goedkeuring en financiering van hun eigen NA. Projecten met onvoldoende voorlopige 
goedkeuringen werden door àlle NA’s definitief afgekeurd. Dit was de derde reden voor 
afkeuring. 

 
De selectiekansen lagen in 2007 lager dan in de jaren voordien. Enerzijds waren er iets meer 
onontvankelijke aanvragen ten gevolge van iets andere en striktere vormvereisten (vooropgesteld 
door de Europese Commissie). Anderzijds waren de meeste afkeuringen het gevolg van 
budgettaire beperkingen. Volgens de financieringsmodaliteiten binnen het nieuwe “Een Leven 
Lang Leren Programma (LLP)”, ontvingen de goedgekeurde projecten een budget voor 2 jaar 
(voordien voor 1 jaar). Dit vereiste per project een veel hoger budget dan in de vorige jaren. 
Bovendien was 2007 een overgangsjaar waarbij lopende projecten een laatste keer een verlenging 
(van maximum 2 jaar) konden aanvragen. Bijgevolg konden de NA’s minder projecten 
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goedkeuren dan voordien. Dit probleem is vanaf 2008 weggevallen aangezien er nu enkel nog 
aanvragen voor nieuwe projecten ingediend kunnen worden. 
 
Vanaf 2008 en voor de rest van de looptijd van het LLP (tot 2013), is de selectieprocedure 
gewijzigd. De ontvankelijkheidscontrole in elk NA blijft behouden. De “nationale preselectie” in 
elk NA is vervangen door een kwaliteitsbeoordeling in het NA van de coördinerende school 
alléén. Met andere woorden: is een Vlaamse school partner in een project dat gecoördineerd wordt 
door een Oostenrijkse school, dan wordt de aanvraag enkel door het Oostenrijkse NA inhoudelijk 
beoordeeld, niet meer in Vlaanderen. En tijdens de “Europese matching” wordt nu enkel nagegaan 
tot hoever elk NA de Schoolpartnerschappen met een voldoende score (minimum 50%) kan 
financieren, te beginnen met de hoogst scorende projecten. De redenen voor afkeuring van een 
aanvraag blijven echter in essentie dezelfde: onontvankelijkheid; onvoldoende kwaliteit van het 
projectvoorstel; onvoldoende beschikbaar budget in het eigen NA; en onvoldoende budget in 
teveel àndere NA’s, waardoor niet het minimum aantal partnerscholen gehaald wordt. Meer 
informatie omtrent de resultaten van de selectieronde 2008 verschijnt binnenkort op de website 
van het Vlaamse NA, EPOS vzw (www.epos-vlaanderen.be).  

 
2. Een overzicht van het aantal dossiers dat afgekeurd werd wegens onontvankelijk, is eveneens te 

vinden in de bovenstaande tabel. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 368 
van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Leerlingenstages   -   Gegevensuitwisseling 
 
Sinds het schooljaar 2006-2007 zijn directies/stagebegeleiders verplicht om alle gegevens in verband 
met de leerlingenstages door te geven aan het Vlaams Ministerie van Onderwijs en Vorming en dit ten 
laatste in de maand mei voorafgaand aan het schooljaar waarin de stage zal plaatsvinden. 
 
Volgende gegevens moeten doorgegeven worden: naam leerling, naam stageplaats, adres stageplaats, 
contactgegevens, ondernemingsnummer, website, e-mail, sector, Nace-code, stagementor, functie 
stagementor, nummer paritair comité waaronder stagiair valt en RSZ-nummer. 
 
1. Waarom wordt in het kader van de administratieve vereenvoudiging deze opvraging van 

informatie niet beperkt tot naam leerling, ondernemingsnummer stageplaats en tot slot naam en 
functie van de stagementor? Alle gegevens van het bedrijf in kwestie kunnen toch automatisch 
teruggevonden worden in de Kruispuntdatabank bij ingave van het ondernemingsnummer.  

 
2. De vraag rijst of de deadline (eind mei van voorgaand schooljaar) voor het doorgeven van de 

gegevens niet te vroeg is gesteld. Er zijn immers altijd nog leerlingen die er in het begin van het 
schooljaar bijkomen of die toch liever een andere stageplaats zouden hebben. Waarom wordt hier 
niet “korter op de bal” gespeeld? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 368 van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 

 
 

1. Het ministerie van Onderwijs en Vorming vraagt jaarlijks een aantal leerlingengegevens op.  
 
 De scholen communiceren deze gegevens via elektronische weg. Eén van deze zendingen betreft 

gegevens over de leerlingenstages en het arbeidsgeneeskundig onderzoek.  
 Een deel van de door u opgesomde gegevens worden niet door het ministerie van Onderwijs en 

Vorming opgevraagd. Gegevens zoals website, stagementor en functie van de stagementor vragen 
wij niet op. Stagegegevens worden wel per individuele leerling opgevraagd voor een deel van de 
leerlingenpopulatie.  

 De meeste ondernemingen hebben een ondernemingsnummer. In dat geval volstaat het 
ondernemingsnummer als identificatie van de stageplaats. Mijn administratie haalt de 
noodzakelijke gegevens uit die databanken. De desbetreffende omzendbrief zal hiertoe worden 
aangepast. 

 Sommige ondernemingen hebben geen ondernemingsnummer.  
 De mogelijkheid moet dus bestaan om de adresgegevens en de naam van de onderneming op te 

geven.  
 Verder moeten scholen ofwel het nummer van het paritair comité, de NACE-code of het RSZ-

werkgeverskengetal opgeven. Enkel werken met het ondernemingsnummer is ontoereikend 
vermits een bepaalde onderneming in meerdere (deel)sectoren kan actief zijn. De uiteindelijke 
bedoeling van deze bevraging is een zicht te krijgen op zowel het volume van de leerlingenstages 
als de respectieve deelsectoren waarin de leerlingenstages worden gelopen.  

 De opgevraagde informatie is essentieel voor het afsluiten en opvolgen van de respectieve 
sectorconvenants. De opgevraagde informatie werd tot het noodzakelijke minimum beperkt, 
rekening houdende met de planlast voor scholen.  

 
2. De zendingen leerlingenstages hebben steeds betrekking op gegevens aangaande het lopende 

schooljaar. Dus in mei 2009 zullen de gegevens betreffende de leerlingenstages van het schooljaar 
2008-2009 worden opgevraagd. Er wordt dus kort op de bal gespeeld. 
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Vraag nr. 369 
van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Studiekostenmeting   -   Stand van zaken 
 
Op 9 januari 2008 ondervroeg ik de minister in de plenaire vergadering op basis van een reeks 
persartikels over de stijgende kosten om hogere studies succesvol af te ronden. De minister 
antwoordde toen dat hij geen vijf jaar meer zou wachten om de werkelijke kosten voor het onderhoud 
van een student te meten en om na te gaan of deze kosten overeenkomen met de uitgekeerde toelagen, 
maar deze studie zo snel mogelijk zou laten uitvoeren door zijn administratie (Handelingen Plenaire 
vergadering 23, blz. 12-15). 
  
Als opvolging van deze actuele vraag van 9 januari 2008 had ik van de minister graag een antwoord 
gekregen op volgende vragen. 
 
1. Hoeveel studietoelagen werden er in het schooljaar 2006-2007 en 2007-2008 uitgereikt voor de 

professionele bachelors, academische bachelors, universitaire bachelors en masters? 
 
2. Hoeveel aanvragen werden er geweigerd voor de zelfde categorieën als hierboven? 
 
3. Welke zijn de bedragen van toelage die werden uitgereikt aan deze verschillende categorieën? 
 
4. Welke zijn de geschatte studiekosten per categorie van student? 
 
5. Wat is de stand van zaken van het geplande onderzoek naar de werkelijke studiekosten voor de 

bovenvermelde categorieën? 
 
6. Hoeveel middelen heeft de minister begroot om dit onderzoek uit te voeren? 
 
7. Wat is de draagwijdte van het onderzoek? Zullen alle instellingen en studierichtingen onder de 

loep genomen worden in het onderzoek? 
 
8. Welke kosten zullen onderdeel vormen van het onderzoek? Zal het onderzoek zich beperken tot 

enkel de eerstelijnskosten zoals inschrijvingsgeld en studiemateriaal of zullen ook de 
tweedelijnskosten zoals ICT, huisvesting en algemene levensduurte verwerkt worden? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 369 van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1-3. Het geachte lid stelt diverse vragen over de stand van zaken in verband met studietoelagen 

bij hogere studies. De eerste drie vragen worden samen beantwoord in onderstaande 
tabellen. Deze tabellen bevatten het aantal geweigerde aanvragen, het aantal goedgekeurde 
aanvragen en het totale bedrag van de goedgekeurde aanvragen. De gegevens zijn opgedeeld 
per type onderwijs en per type opleiding.  

 
2006-2007 

HO-type Opleidings-type Geweigerd 
Goedgekeur
d Bedrag 

Hogeschoo
l Academische Bachelor 759 3824 5877237,72
 Professionele Bachelor 3626 21368 29263257,77
  Master 149 1198 1920390,84
  Voortgezette opleiding 30 6 8371,91
  Schakelprogramma 33 216 319224,00
  Voorbereidingsprogramma 0 8 14132,57
  Niet gekend 269 186 236.444,38 
  Totaal 4866 26806 37639059,19
Universiteit Academische Bachelor 1882 8417 13928412,72
  Master 465 2693 4754811,40
  Schakelprogramma 59 316 526660,30
  Voorbereidingsprogramma 3 31 59333,73
  aggregaat 0 1 904,49
  Niet gekend 218 149 262.215,64 
  Totaal 2627 11607 19532338,28
Totaal   7493 38413 57171397,47

 
2007-2008 
HO-type Opleidings-type Geweigerd Goedgekeurd Bedrag 
Hogeschool Academische Bachelor 781 3823 5927145,40
 Professionele Bachelor 3856 21412 29920199,18
  Master 204 1153 1834207,80
  Voortgezette opleiding 1 1 879,79
  Schakelprogramma 42 322 464075,20
  Voorbereidingsprogramma 0 3 4021,37
  SLO 3 17 31183,61
  Niet gekend 283 159 213.886,81 
  Totaal 5170 26890 38395599,16
Universiteit Academische Bachelor 1853 8225 13789345,68
  Professionele Bachelor 1 4 12158,11
  Master 575 2755 4722387,85
  SLO 9 51 102515,97
  Schakelprogramma 89 375 617177,10
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  Voorbereidingsprogramma 16 83 141457,70
  Niet gekend 143 170 305.054,95 
  Totaal 2686 11663 19690097,36
Totaal   7856 38553 58085696,52

 
Het geachte lid zal merken dat de hierboven vermelde cijfers afwijken van eerder in de 
commissie aangeleverd cijfermateriaal. Deze afwijking wordt verklaard door het feit dat 
informatie over de opleiding van de kandidaat alleen maar wordt ingevoerd in ons 
gegevensbestand wanneer de weigering gebeurt op basis van de pedagogische voorwaarden. 
Als een dossier geweigerd wordt om financiële redenen en de pedagogische voorwaarden 
zijn niet ingevuld, dan vraagt de afdeling Studietoelagen geen aanvullende informatie over 
opleiding op. Dit betekent dat bij een opsplitsing op het niveau van opleiding (prof ba, aca 
ba ) de weigeringsdossiers niet compleet zijn. Een volledig beeld van geweigerde dossiers 
kan enkel op het niveau van onderwijstype ( hoger, secundair, kleuter- en lager onderwijs ). 
In 2006-2007 werden er 12.047 ( of 23% ) dossiers Hoger Onderwijs geweigerd. In 2007-
2008 waren er dat 13.797 dossiers of 24%. 

 
4.  Over de geschatte studiekosten voor professionele bachelors, academische bachelors, 

universitaire bachelors en masters zijn geen recente gegevens beschikbaar. In de studie-
kostenmeting zal minstens een onderscheid tussen hogeschoolstudenten en universiteits-
studenten gemaakt worden.  

 
5.  In juli 2008 schreef de administratie een onderzoeksopdracht voor dit onderzoek uit. 

Universiteiten, hogescholen en onderzoeksbureaus hadden de mogelijkheid zich kandidaat 
te stellen tot en met 1 september. Momenteel worden kandidaturen met elkaar vergeleken 
waarna de opdracht aan één van de kandidaten gegund wordt. Het onderzoekscontract zal 
ten laatste aanvangen op 1 oktober, zodat de studentenbevraging in het najaar kan 
plaatsvinden. De resultaten worden in het voorjaar van 2009 verwacht.  

 
6.  In de begroting van 2008 is 125.000 euro voorzien om dit onderzoek uit te voeren.  
 
7.  Aan de onderzoekers is de opdracht gegeven de bevraging te organiseren bij een 

representatieve steekproef van de studenten uit het Vlaamse hoger onderwijs. Uit alle 
instellingen en alle studierichtingen zullen studenten bevraagd worden. In de uiteindelijke 
resultaten zal een opsplitsing per opleiding evenwel zeker niet voor alle opleidingen 
mogelijk zijn. Bepaalde, vooral kleinere, opleidingen zullen een te kleine steekproef kennen. 
We streven wel naar een zinvolle opdeling minstens tot op het niveau van het studiegebied. 

 
8.  Er zal in de studiekostenmeting een opdeling gemaakt worden in volgende categorieën: 

inschrijvingskosten, vervoerskosten voor kotstudenten/pendelstudenten, huur en comfort-
kosten, handboeken, cursussen en kopieën, kosten voor computers ( apparatuur, internet, ..), 
uitrusting ( veiligheidskledij, duurzame materialen, ..), verbruiksmaterialen, studie-
begeleidingkosten, stagekosten, kosten voor studiereizen, kosten voor eindwerken en kosten 
voor buitenlandse verblijven. 
In de studiekostenmeting zal waar mogelijk worden gestreefd naar vergelijkbaarheid met de 
studiekostenmeting van 10 jaar geleden. Aangezien er ondertussen op maatschappelijk vlak 
wijzigingen zijn opgetreden en het hoger onderwijs belangrijke evoluties heeft gekend, zal 
dit niet steeds mogelijk zijn.  
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Vraag nr. 370 
van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Imamopleiding   -   Haalbaarheidsonderzoek 
 
Het academiejaar 2008-2009 of 2009-2010 is voor de minister het jaar waarin men voor het eerst een 
opleiding tot imam zou kunnen volgen.  
 
Momenteel is er in Vlaanderen een tekort aan imams waardoor er velen uit het buitenland komen. In 
samenspraak met de Moslimexecutieve vroeg de minister aan alle universiteiten om een academische 
opleiding uit te werken. De Universiteit Antwerpen (UA) is hierop ingegaan en startte een 
overlegplatform met de KU Leuven, de Stedelijke Integratiedienst van de stad Antwerpen en het 
Antwerpse middenveld. 
 
CeMIS, het  Centrum voor Migratie en Interculturele Studies kreeg van de UA in 2007 de opdracht om 
een haalbaarheidsonderzoek uit te voeren naar een specifiek vormingsinitiatief voor moslimkaders. De 
resultaten werden verwacht tegen de zomer. De concrete invulling van een imamopleiding hangt af 
van deze studie. 
 
In het regeerakkoord 2004-2009 van de Vlaamse Regering staat te lezen dat er snel werk gemaakt 
wordt “van de inrichting van een volwaardige opleiding voor islamleraars en imams binnen het 
Vlaamse onderwijs”. 
 
1. Beschikt de minister reeds over de resultaten van dit haalbaarheidsonderzoek?  
 

Zo ja, wat zijn de conclusies van dit onderzoek? 
 

Zo neen, tegen wanneer verwacht de minister de resultaten van dit onderzoek? 
 
2. Wanneer zal dit onderzoek bezorgd worden aan het Vlaams Parlement? 
 
3. Acht de minister het nog haalbaar om volgend academiejaar te starten met een academische     

imamopleiding? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 370 van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1. De eerste fase van het haalbaarheidsonderzoek is in september afgerond. De belangrijkste 

conclusie van het rapport is dat de uitbouw van een volwaardige academische opleiding voor 
islamkaders op korte termijn niet haalbaar is. Het rapport, dat voor de oplevering getoetst 
werd bij een brede groep deskundigen uit zowel de universitaire wereld als de diverse 
moslimgemeenschappen, stelt een stappenplan voor, waarbij in een eerste fase een 
postuniversitaire, modulaire opleiding in islamitische studies ten bedrage van 60 studiepunten 
wordt gestart, met zowel een theologische als een maatschappelijke inhoud. Daarnaast pleit 
het rapport ervoor om in een specifiek vormingsprogramma te voorzien voor imams en 
bedienaars van de islamitische eredienst die niet beschikken over een diploma hoger onderwijs 
en die een inburgeringstraject moeten volgen. 

 
2. Het definitieve rapport wordt aan de voorzitter van het Vlaams Parlement overgemaakt. 
 
3. Ik heb de onderzoekers in een bijkomende opdracht gevraagd om het voorgestelde 

stappenplan concreet uit te werken door per opleidingsonderdeel een beknopte omschrijving te 
geven van inhoudelijke contouren en van de onderwijskundige aanpak en door telkens 
indicaties te geven van handboeken en van basisliteratuur. Dit impliceert ook de concrete 
uitwerking van het vormingsluik (zie 1). Dit moet toelaten om in het academiejaar 2009-2010 
met een programma van start te gaan. 
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Vraag nr. 371 
van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Erkenning buitenlandse diploma’s   -   Stand van zaken 
 
Een procedure voor erkenning van een buitenlands diploma houdt in dat een buitenlandse opleiding 
vergeleken wordt met een Vlaamse opleiding op basis van wettelijk vastgelegde criteria. Indien het 
resultaat van dit vergelijkend onderzoek positief is, wordt gelijkwaardigheid verleend met een 
Vlaamse graad. Op basis hiervan heeft de houder van het buitenlands diploma dezelfde rechten als de 
houder van het overeenstemmende Vlaamse diploma. NARIC-Vlaanderen, behoort tot het Ministerie 
van Onderwijs en Vorming en is verantwoordelijk voor het procedureverloop (NARIC: National 
Academic Recognition and Information Centre). Op de website van het NARIC kan men eveneens de 
precedentendatabank terugvinden. 
 
In het regeerakkoord staat dat men werk wil maken van een snellere en meer doordachte erkenning 
van buitenlandse diploma's. Ondanks de enorme evolutie onder invloed van het Bolognaproces blijken 
er vandaag nog schrijnende situaties te bestaan waarbij mensen op het einde van de rit bij het 
verkennen van carrièreobjectieven voor verrassingen komen te staan.  
 
In zijn antwoorden op vragen om uitleg gesteld in 2005 en 2007 had de minister reeds vermeld dat hij 
al veel stappen ondernomen had om de erkenning van buitenlandse diploma’s te vereenvoudigen, maar 
gaf hij aan dat hij nog extra maatregelen overwoog.  
 
Op basis van de huidige procedure van erkenning van buitenlandse diploma’s en de antwoorden van 
de minister op eerdere vragen om uitleg, stel ik graag de volgende vragen. 
 
1. Welke maatregelen heeft de minister genomen om ervoor te zorgen dat studenten bij het begin van 

de opleiding in het buitenland (of via Open Universiteit) de waarde van hun diploma in 
Vlaanderen kunnen nagaan?  

  
2. Hoeveel aanvragen voor erkenning van buitenlandse universitaire diploma’s werden er sinds 2000 

gedaan? Hoeveel werden er daarvan goedgekeurd met overeenstemming met een Vlaams 
universitair diploma en hoeveel met een Vlaams hogeschooldiploma? Over welke diploma’s gaat 
het? Uit welke landen komen de diploma’s? 

 
3. Hoeveel diploma’s werden er sinds 2000 geweigerd? Over welke diploma’s gaat het? Uit welke 

landen komen deze diploma’s? Wat is hiervoor de meest voorkomende reden? 
 
4. Werd er bij de aanvragen ook fraude vastgesteld? Zo ja, uit welke landen en voor welke 

opleidingen? Bestaat er hiervoor een gespecialiseerde internationale controlecommissie?  
 
5. De termijn van afhandeling van de aanvraag tot erkenning bedraagt maximaal drie maanden. 
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Hoeveel aanvragen werden niet tijdens deze vastgestelde periode afgehandeld? Hoeveel van deze 
aanvragen kregen uiteindelijk een positief gevolg?  

 
6. De procedure tot erkenning gebeurt door voor elk individueel diploma het advies te vragen aan 

drie Vlaamse universiteiten. Voor de gelijkwaardigheid  van diploma’s lijkt dit onderzoek 
toereikend te zijn. Echter, dit advies is ook nodig bij een aanvraag voor een niveaubepaling op 
academisch  niveau.  

 
Heeft de minister reeds stappen ondernomen om voor de procedure tot niveaubepaling op 
academisch niveau een meer algemene soepele regeling uit te werken?  

 
7. Wordt een weigering van erkenning van diploma gemotiveerd?  
 
8. Wordt er bij weigering van erkenning van gelijkwaardigheid een advies gegeven m.b.t. de 

bijscholing die de aanvrager kan volgen om alsnog een erkenning van het diploma te krijgen?  
 
9. Hoeveel aanvragers zijn reeds hun dossier komen inkijken?  
 
10. Zijn er voor richtingen die in Vlaanderen geen numerus clausus kennen terwijl dat in andere 

landen wel geldt, extra aanvragen door buitenlandse studenten? Uit welke landen komen deze 
aanvragen en voor welke richtingen? 

 
11. Op de website van het NARIC is een precedentendatabank terug te vinden. Op de site wordt een 

onderscheid gemaakt tussen buitenlandse diploma’s uitgereikt vóór 01/07/07 en na 01/07/07. 
 

Wordt voor de erkenning van de buitenlandse diploma’s voor het volgend academiejaar uitgegaan 
van de precedentwaarde van het voorgaande jaar of wordt elk diploma elk jaar opnieuw 
geëvalueerd?  

 
12. In een vraag om uitleg van 10 november 2005 over de erkenning van buitenlandse diploma’s 

kondigt de minister een aantal acties aan om de erkende buitenlandse diploma’s meer 
zichtbaarheid te geven, zoals het trainen van medewerkers van de VDAB, de onthaalbureaus en 
huizen van het Nederlands met het oog op een betere begeleiding van individuele dossiers.  

 
Wat is de stand van zaken van deze acties? Nemen de medewerkers van de VDAB, onthaalbureaus 
en huizen van het Nederlands concrete maatregelen om in hun gesprekken actief te verwijzen naar 
de mogelijkheid tot erkenning van een buitenlands diploma?  

 
13. Hoeveel nieuwkomers hebben een erkenning aangevraagd van een buitenlands diploma? Hoeveel 

erkenningen werden positief bevonden en welke diploma’s betrof het? Hoeveel aanvragen werden 
geweigerd en welke diploma’s betrof het?  
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1. De volgende maatregelen zijn genomen om de waarde van een buitenlands diploma op voorhand 

beter te kunnen inschatten: 
- Studenten die in het buitenland een opleiding wensen te volgen kunnen via de 

precedentendatabank op de website van NARIC-Vlaanderen nagaan of het diploma dat ze 
wensen te behalen in het verleden reeds met een Vlaamse graad gelijkwaardig verklaard werd 
(http://www.ond.vlaanderen.be/hogeronderwijs/naric/precedentendatabank). 

- De infoverstrekking in deze materie is ook sterk verbeterd door het klantvriendelijker maken 
van de website, de cursussen voor medewerkers van de VDAB en van de onthaalbureaus en de 
NARIC-infoseminaries. 

- Dankzij het invoeren van de Bachelor-Masterstructuur is de vergelijkbaarheid van 
buitenlandse hogeronderwijsdiploma’s van een onderwijsssysteem dat ook de Bachelor-
Masterstructuur invoerde conform het Bolognaproces, sterk toegenomen. 

- Op dit ogenblik is de Lisbon Recognition Convention, het Verdrag inzake de erkenning van 
diploma’s betreffende het hoger onderwijs in de Europese Regio van 11 april 1997 voor 
België nog niet geratificeerd. Ondanks dit feit streeft NARIC-Vlaanderen ernaar de principes 
vervat in dit verdrag reeds zo goed mogelijk toe te passen. 

- Indien studenten later met hun buitenlands bachelordiploma willen instromen in een Vlaamse 
masteropleiding, dan kunnen ze nu al de Vlaamse hogeronderwijsinstellingen contacteren en 
hun precedenten raadplegen. 

- In 2009 zal de Vlaamse Gemeenschap de Verification of Compatibility with the Framework 
for Qualifications of the European Higher Education Area publiceren, de vergelijking van het 
Vlaams hogeronderwijssysteem met de Dublin descriptors in het kader van het Bolognaproces 
(First, second en third cycle-structuur) en de European Qualifications Framework for lifelong 
learning van 23 april 2008 (8 referentieniveaus voor het volledig onderwijsveld). Doel hiervan 
is de nationale (hoger)onderwijsstructuren via de Europese referentiekaders transparanter en 
vergelijkbaarder te maken, zodat de erkenning van de diploma’s en de internationale mobiliteit 
van studenten en afgestudeerden vlotter verloopt. 

 
2. De evolutie van het aantal aanvragen wordt in de onderstaande tabel weergegeven: 
 

aanvragen 
jaar 

academische 
erkenning 

niveaubepaling professionele 
erkenning 

2001  806  507  65 
2002  911  693  57 
2003  1.119  832  45 
2004  1.307  1.175  63 
2005  1.116  1.070  61 
2006  1.517  974  68 
2007  1.356  689  73 

 
Wat de nationaliteiten betreft, komt een derde van de aanvragen uit Nederland. Andere landen die 
hoog scoren qua aantal aanvragen zijn Rusland, Oekraïne, Congo, Turkije en Marokko voor de 
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academische erkenningen. Uit India en Pakistan komen relatief veel aanvragen voor 
niveaubepalingen. 
 
De vraag naar niveaubepalingen is plots teruggevallen, wat waarschijnlijk te verklaren valt door 
het feit dat ook de FOD Economische Zaken sinds een paar jaar een precedentendatabank hanteert 
voor de niveaubepalingen. 
 

3. Gegevens in verband met geweigerde diploma's worden nog nagestuurd. 
 
4. Jaarlijks worden inderdaad een aantal fraudegevallen vastgesteld. Deze fraude kan verschillende 

vormen aannemen: van wijzigen van examenresultaten, tot identiteitsverwisseling of effectief 
voorleggen van vervalste documenten. Het betreft meestal diploma’s uit West- en Centraal-Afrika, 
Zuid-Azië en Oost-Europa. Voor het opsporen van fraude bestaat geen gespecialiseerde 
internationale controlecommissie. NARIC-Vlaanderen maakt wel deel uit van het NARIC-netwerk 
met centra in alle Europese landen, de Verenigde Staten, Mexico, Canada, Nieuw-Zeeland, 
Rusland en Australië. Bij twijfel over fraude worden de collega’s van de NARIC-centra 
gecontacteerd om de authenticiteit van een aantal gegevens te checken. NARIC-Vlaanderen heeft 
ook contacten met specialisten inzake fraude van het Nederlandse en het Britse NARIC. Het is de 
bedoeling deze samenwerking te formaliseren in een overeenkomst met de betrokken centra. 
 

5. De tijdigheid van afhandeling van de dossiers wordt opvolgd via een maandelijkse Balanced Score 
Card. Voor de Balanced Score Card van augustus 2008 was 94% van de dossiers ingediend in juni 
2008 tijdig afgehandeld, 95% van de dossiers ingediend in mei 2008 en 96% van de dossiers 
ingediend in april 2008. De minimale norm die NARIC-Vlaanderen moet halen bedraagt 80%. 
 

6. Deze vraag is wat onduidelijk aangezien men een onderscheid moet maken tussen de procedure 
van de niveaubepaling en de mogelijkheid om een niveaugelijkwaardigheid te verlenen in het 
kader van de procedure van de academische erkenning.  
 
De procedure van de niveaubepaling is een veel soepeler procedure dan deze van de academische  
erkenning. Voor een niveaubepaling dienen enkel het diploma en het diplomasupplement aan de 
aanvraag toegevoegd te worden. De afhandelingstermijn bedraagt maximaal 3 weken; dit in 
tegenstelling tot een afhandelingstermijn van maximaal 3 maanden voor de academische 
erkenning. Voor de niveaubepaling wordt geen advies gevraagd aan de Vlaamse instellingen voor 
hoger onderwijs. 
 
Daarnaast kan men in het kader van de procedure van de academische erkenning een 
niveaugelijkwaardigheid krijgen met de Vlaamse graad bachelor, master of doctor indien het een 
opleiding betreft die niet in Vlaanderen aangeboden wordt of indien er geen gelijkwaardigheid kan 
verleend worden met een bestaande specifieke opleiding. NARIC-Vlaanderen onderzoekt 
momenteel of het mogelijk is om de niveaugelijkwaardigheden niet meer te laten verlenen door de 
instellingen maar door NARIC-Vlaanderen zelf. Na overleg met de instellingen en op basis van 
nauwkeurig vastgelegde criteria zou NARIC-Vlaanderen dan de bevoegdheid kunnen krijgen om 
niveaugelijkwaardigheid te verlenen met de Vlaamse graad van bachelor of master zonder 
specificatie, met dien verstande dat voor complexe dossiers nog steeds het advies van de 
instellingen kan gevraagd worden. 
 

7. Een negatieve beslissing voor de erkenning van een buitenlandse diploma wordt steeds 
gemotiveerd aan de hand van de wettelijk vastgelegde criteria. Deze motivering staat in de brief 
aan de aanvrager. 

 
8. Bij een negatieve beslissing probeert NARIC-Vlaanderen de aanvrager zo goed mogelijk te 

oriënteren. In de begeleidende brief wordt de aanvrager voor gedeeltelijke gelijkwaardigheid of 
voor de EVC-EVK-procedure doorverwezen naar de instellingen voor hoger onderwijs. De 
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instellingen maken evenwel autonoom uit onder welke voorwaarden (bv. volgen van een aantal 
vakken, bijkomende stage, …) de houder van een buitenlands diploma alsnog een Vlaamse graad 
kan bekomen. Bij de brief worden ook brochures gevoegd over het hoger onderwijs in Vlaanderen, 
de EVC-EVK-procedure en de studiemogelijkheden na het secundair onderwijs. 
 

9. Sinds 2006 dienen jaarlijks slechts 2 à 3 personen een aanvraag in om hun dossier te komen 
inkijken. Tijdens de bezoekuren hebben de aanvragers de mogelijkheid dossiers in te dienen maar 
ook beslissingen met de medewerkers van NARIC-Vlaanderen te bespreken.  
 

10. Houders van een buitenlands diploma die een opleiding wensen aan te vangen waarvoor in 
Vlaanderen geen numerus clausus van toepassing is, hebben geen gelijkwaardigheidsbeslissing 
nodig. De Vlaamse instellingen voor hoger onderwijs beslissen autonoom over de toegang tot hun 
opleidingen voor houders van een buitenlands diploma. 
Indien er toch een gelijkwaardigheid vereist is voor een buitenlands diploma op niveau secundair 
onderwijs, moet de aanvrager zich richten tot het Agentschap AGODI. Er is geen informatie over 
de motivering van deze aanvragen.  
 

11. Voor de precedentendatabank geldt dat de waardering van een diploma in principe 5 jaar geldig is. 
Het onderscheid tussen voor en na 1 juli 2007 heeft enkel en alleen te maken met de uitreiking van 
de eerste Vlaamse bachelordiploma’s vanaf 1 juli 2007. 
 

12. Vanaf eind 2007 werden de eerste cursussen aangeboden aan de medewerkers van de 
onthaalbureaus en van de VDAB. In 2008 werden in het voorjaar 4 cursussen georganiseerd (2 
voor de onthaalbureaus en 2 voor de VDAB). In het najaar zijn er nog 4 cursussen gepland ; één 
van de cursussen is specifiek gericht op medewerkers van de onthaalbureaus die reeds over heel 
wat ervaring beschikken. 
 
Het aantal aanvragen van de medewerkers van de VDAB overschrijdt het cursusaanbod en het 
aantal beschikbare plaatsen per cursus. Met de vormingsdienst van de VDAB is daarom de 
afspraak gemaakt om het cursusaanbod in het voorjaar van 2009 te verdubbelen om aan deze 
belangstelling te kunnen voldoen. 
 
Naast de cursussen organiseert NARIC-Vlaanderen ook infoseminaries die zich niet alleen tot de 
medewerkers van de onthaalbureaus en van de VDAB richten, maar tot alle betrokken actoren en 
geïnteresseerden in de erkenningsproblematiek. De thema’s die tot nu toe aan bod kwamen zijn 
erkenning van buitenlandse diploma’s die toegang geven tot gereglementeerde beroepen in de 
gezondheidssector, fraude met diploma’s uit Azië en de erkenning van Vlaamse diploma’s in het 
buitenland. We stellen vast dat er een merkelijke verbetering is van de kwaliteit van de dossiers 
die ingediend worden via de onthaalbureaus of de VDAB en denken dat deze cursussen en 
informatie-inspanningen dus wel degelijk vruchten afwerpen. 
 

13. NARIC-Vlaanderen maakt geen onderscheid naargelang de “categorie” van aanvragers. De 
databank van NARIC-Vlaanderen laat dus niet toe om uit te maken wie tot de groep van de 
nieuwkomers behoort. Er zijn hierover trouwens ook internationale afspraken gemaakt inzake de 
bescherming van de privacy. Specifieke informatie betreffende nieuwkomers kan eventueel wel 
bekomen worden bij de onthaalbureaus of bij het Vlaams Minderhedencentrum.  
 
Eind augustus heeft NARIC-Vlaanderen een intentieverklaring tot samenwerking afgesloten met 
Vluchtelingenwerk Vlaanderen betreffende een pilootproject dat als doel heeft om een instrument 
te ontwikkelen en uit te testen waarmee hoogopgeleide vluchtelingen hun elders verworven 
competenties in kaart kunnen brengen in functie van een erkenning van hun buitenlandse 
kwalificaties en/of in functie van instroom in een opleiding. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 372 
van 21 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Arbeidsbemiddeling en vorming   -   Samenwerking met Brussels Gewest 
 
In februari 2008 heb ik een vraag om uitleg gesteld (nr. 719, Handelingen C141 – OND15 – 14 
februari 2008) over het samenwerkingsakkoord tussen het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de 
Franse Gemeenschap m.b.t. de Beroepsreferentiecentra (Brussels Gewest) en de Centres de 
Technologie Avancée (Franse Gemeenschap). Het akkoord moest ertoe leiden de versnippering van 
middelen in technische uitrusting tegen te gaan. Ik vroeg waarom de minister dit niet had ondertekend 
of goedgekeurd en of er hieromtrent overleg bezig was met de bevoegde minister Cerexhe. De 
minister antwoordde dat de Vlaamse Gemeenschap geen samenwerkingsakkoord kon maken, omdat 
de Vlaamse Regering verantwoordelijk is voor zowel onderwijs als werkgelegenheid. Hij voegde er 
aan toe dat dit over een louter Franstalig-Waalse kwestie ging. Het leek de minister daarom niet nuttig 
om hiertoe toe te treden. 
 
In januari 2005 heeft collega Sven Gatz (vraag om uitleg nr. 312, Handelingen C74 – ECO6 – 13 
januari 2005) gevraagd naar de coördinatie van arbeidsbemiddeling en beroepsopleiding in Brussel. In 
zijn antwoord heeft de minister de verschillende samenwerkingsinitiatieven ter zake opgesomd en 
vermeldde hij: “Inmiddels is er reeds tweemaal overleg gepleegd op kabinetsniveau, waarbij onder 
meer de volgende punten werden behandeld: de oprichting van een eerste werkwinkel in Brussel, de 
samenwerking tussen VDAB en BGDA in het kader van de beroepsreferentiecentra,…” In dezelfde 
paragraaf gaat de minister verder: “Tevens zijn we bereid tot samenwerking in het kader van de 
Brusselse beroepsreferentiecentra.” 
 
1. Hoeveel keer is er nog overleg geweest rond de samenwerking tussen VDAB en BGDA (het 

huidige Actiris) in het kader van de beroepsreferentiecentra? Wat was hiervan het resultaat?  
 
2. Hoe koppelt de minister het antwoord aan collega Gatz aan het antwoord op mijn vraag om uitleg? 

Kan de minister toelichten waarom hij in het antwoord aan collega Gatz bereid is tot 
samenwerking in het kader van de Brusselse beroepsreferentiecentra en hij in zijn antwoord op 
mijn vraag het niet nuttig acht een samenwerkingsakkoord met de Brusselse 
beroepsreferentiecentra aan te gaan? 

 
3. Is er een evaluatie gebeurd rond de samenwerking tussen het Brussels Gewest en de Vlaamse 

Gemeenschap op het vlak van arbeidsbemiddeling en vorming? Wat waren hiervan de conclusies? 
Heeft men er zicht op tot welke resultaten dit heeft geleid? 

 
Welke nieuwe beleidsmaatregelen zijn voortgevloeid uit deze evaluatie?  

 
4. Hoe zijn de samenwerkingsvormen op het vlak van bemiddeling en opleiding tussen de beide 

ministers geïntensifieerd de laatste jaren? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 372 van 21 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
In mijn antwoord aan de Vlaamse Volksvertegenwoordiger maak ik twee onderdelen: de Brusselse 
Beroepenreferentiecentra en de samenwerking in het kader van de interregionale mobiliteit. 
 
Op de specifieke deelvragen luidt het antwoord als volgt: 
 
1. Zoals voorzien in het Contract Economie en Tewerkstelling heeft het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest vijf beroepenreferentiecentra opgericht. In de Raden van Bestuur van de vijf vzw’s zetelen 
telkens onder meer afgevaardigden van Actiris, Bruxelles Formation en VDAB. Deze raden van 
bestuur komen maandelijks of tweemaandelijks samen en VDAB wordt daarin vertegenwoordigd 
door de directeur van de Regionale Dienst Brussel. In het beroepenreferentiecentrum Iris Tech+ 
(metaal) geeft VDAB opleidingen Basistechnieken metaal en Onderhoudsmechanica. Na de 
pensionering van twee VDAB-instructeurs is de aanwervingsprocedure voor een vervanger 
lopende. Het beroepenreferentiecentrum Iris T&L (transport en logistiek) zal operationeel zijn 
vanaf 1 januari 2009 en daar zal een VDAB-instructeur opleidingen Heftruck en Logistiek geven 
aan Brusselse werkzoekenden. Het beroepenreferentiecentrum Evoliris (ICT) biedt opleidings-
infrastructuur en opleidingsprogramma’s aan waar een opleidingspartner van VDAB gebruik van 
maakt bij het geven van door VDAB erkende opleidingen. De beroepenreferentiecentra Bouw en 
Horeca zijn in een opstartfase. In al de beroepenreferentiecentra staat Actiris in voor de toeleiding 
van Brusselse werkzoekenden. Ook de Brusselse werkwinkels helpen bij de toeleiding. 

 
2. Wat het bevoegdheidsdomein Werk betreft, hebben VDAB en Actiris inzake bemiddeling en 

opleiding een akkoord gesloten om hun samenwerking structureel te maken. Daarbij wordt onder 
andere gebruik gemaakt van de beroepenreferentiecentra (cf. antwoord op vraag 1.). Wat het 
bevoegdheidsdomein Onderwijs betreft, heb ik in mijn antwoord op uw vraag om uitleg nr. 719 
reeds vermeld dat in het decreet houdende de organisatie en werking van de Regionale 
Technologische Centra (RTC’s) expliciet bepaald werd dat het werkingsgebied van RTC Vlaams-
Brabant ook het Brussels Hoofdstedelijk Gewest omvat. Het is de betrokken beoordelings-
commissie, samengesteld uit telkens één lid per pedagogische begeleidingsdienst, twee leden van 
de Onderwijsinspectie en twee leden van het Vlaams Ministerie van Onderwijs en Vorming, die 
evalueert of dit RTC ook in dat Gewest voldoende acties voorziet. Indien dat niet het geval is, 
krijgt het RTC de kans om haar plannen bij te sturen. Het RTC kan onder andere contact leggen 
met beroepenreferentiecentra, maar dat is echter een beslissing die conform het decreet volledig 
onder de eigen RTC-beleidsautonomie ressorteert. 

 
3. Op basis van het globaal samenwerkingsakkoord dat in 2005 werd goedgekeurd door de gewest- 

en de gemeenschapsregeringen werden een aantal lijnen verder uitgediept en gespecificeerd, zowel 
in concrete actielijnen als in bijkomende bilaterale akkoorden. Dit resulteerde op 4 mei 2006 in 
een samenwerkingsakkoord tussen Brussel en Vlaanderen omtrent de mobiliteit van 
werkzoekenden.  
Deze samenwerking wordt permanent opgevolgd en geëvalueerd. De publieke bemiddelings- en 
opleidingsdiensten hebben de afgelopen jaren een hechte samenwerking opgezet om de 
interregionale mobiliteit van werkzoekenden te bevorderen die tot volgende realisaties leidden: 
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 Uitwisseling van vacatures 
 

Sinds juni 2006 wisselen VDAB en ACTIRIS de volgende vacatures automatisch uit: 
- Vacatures voor een knelpuntberoep; 
- Vacatures met een looptijd van meer dan 42 dagen; 
- Vacatures voor tewerkstelling in een andere regio; 
- Vacatures waarvan de consulent van oordeel is dat ze moeilijk in te vullen zijn. 
 
De uitgewisselde vacatures worden gepubliceerd op mekaars website. Bij de VDAB zijn de 
vacatures ook opgenomen in de interne werksystemen voor de consulenten. 
Van januari tot augustus 2008 maakte VDAB 31.527 vacatures over aan Actiris. Actiris maakte in 
deze periode 3.188 vacatures over aan VDAB.  
 

 Opleidingen 
 

Met het oog op het bevorderen van de taalopleidingen en de organisatie van transregionale 
opleidingen werden eveneens diverse initiatieven genomen. Zo vinden zowel voor taal- als 
technische opleidingen uitwisselingen plaats tussen het Brussels Gewest en Vlaanderen.  Ik geef u 
een aantal belangrijke initiatieven mee. 
 
Sinds 2005 maak ik recurrent 150.000 € vrij bovenop de reguliere middelen voor extra 
taalopleidingen met oog op de bevordering van de professionele inschakeling van Brusselse 
werkzoekenden. Deze middelen worden besteed aan Opleidingen Nederlands Op de 
Opleidingsvloer, aan oriëntatie- en ingroeicursussen voor anderstalige werkzoekenden, aan 
onderdompelingscursussen. Tussen 2005 en nu leidde RDB (Regionale Dienst Brussel) in totaal 
606 cursisten op. 
Daarnaast heeft Bruxelles Formation sinds 2004 een opleidingscentrum opgericht dat exclusief 
taalopleidingen geeft: Bruxelles Formation Langues. In dit centrum volgden in 2007  500 
Brusselse werkzoekenden een opleiding Nederlands. Anderzijds volgen werkzoekenden, die over 
de nodige technische competenties beschikken, er een taalopleiding volgens het concept 
“gebruikstaal bij de beroepsuitoefening”.  In 2007 werden 992 Brusselse werkzoekenden volgens 
dit concept opgeleid. 
 
Om het opleidingsaanbod t.a.v. mobiliseerbare werkzoekenden te versterken hebben de publieke 
opleidingsdiensten in 2008 een actieplan e-leren opgesteld.  Het gaat om het gebruik van internet, 
afstandsleren, blended leren etc.  Deze aanpak is relatief nieuw en vereist nieuwe ontwikkelingen 
waarvoor de publieke opleidingsdiensten samenwerken, ten einde een maximaal resultaat te 
bereiken. 
 

 Sociaal noodplan bij collectief ontslag 
 

Sinds eind 2005 werken de opleidings- en bemiddelingsdiensten ook samen aan een sociaal 
noodplan en voeren deze ook samen uit bij collectief ontslag. Bij de start werd er samengewerkt 
bij grote gewestoverschrijdende herstructureringen/faillissementen (meer dan 250 werknemers). 
Deze samenwerking heeft geresulteerd in de opstart van een crisiscel n.a.v. de herstructurering bij 
Volkswagen (voorzitterschap Brusselse Minister van Werk) en die bij Carrefour (onder mijn 
voorzitterschap).  De opgerichte tewerkstellingscellen vallen onder het voorzitterschap van Actiris. 
 
Op 16 april 2008 heeft SYNERJOB een bijkomende samenwerkingsovereenkomst tussen de 
verschillende diensten goedgekeurd. Het is immers niet alleen belangrijk om bij grote collectieve 
ontslagen werknemers uit een ander gewest op te vangen, maar ook bij kleinere ontslagen hebben 
werknemers uit een ander gewest recht op een goede dienstverlening. Door deze samenwerkings-
overeenkomst wordt vanaf nu ook voorzien in een samenwerking bij dossiers die niet voldoen aan 
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de voorwaarden gesteld in het interregionaal samenwerkingsakkoord, maar waarbij wel 
werknemers woonachtig in verschillende gewesten betrokken zijn. 
 
In 2008 hebben de publieke diensten samengewerkt in meer dan 20 dossiers van collectieve 
ontslagen. Zo was er een samenwerking (Forem)-Actiris-VDAB bij volgende bedrijven: Scania, 
Belgo nucléaire, La médiatheque, Vishay. 
 

 Brusselse werkwinkels 
In 2007 en 2008 werden drie Nederlandstalige Brusselse werkwinkels opgericht door ACTIRIS, 
de VDAB en vzw Tracé, die verantwoordelijk is voor de dagelijkse werking van de werkwinkels. 
VDAB en Actiris hebben zich ertoe geëngageerd dat de Brusselse werkzoekenden steeds terecht 
kunnen bij de werkwinkels met zowel vragen betreffende werk als op het gebied van opleiding en 
begeleiding. Het samenwerkingsprotocol van 27 september 2006 tussen ACTIRIS en de VDAB 
rond de werking van de lokale Werkwinkels in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de 
overeenkomst van 30 november 2006 tussen de VDAB en Tracé Brussel vzw rond het inhoudelijk 
aanbod, het beheer en de dagelijkse werking van de werkwinkels concretiseren deze oprichting. 
 
Tussen GTB (Gespecialiseerde Trajectbepalings- en begeleidingsdienst, Vlaanderen) en de 
Werklijn (Trajectbegeleiding voor personen met een arbeidshandicap in Brussel) werd een 
samenwerkingsakkoord uitgewerkt m.b.t. de dienstverlening aan Nederlandstalige Brusselse 
werkzoekenden met een arbeidshandicap. 
 

 Sociale uitzendkantoren 
In Brussel werden drie sociale uitzendkantoren opgericht: Exaris (februari ’07), Inter S (mei 2008) 
en Instant A (mei 2008). Deze uitzendkantoren richten zich naar laaggeschoolde en kansarme 
jonge Brusselaars. 

 
 Synerjob 

Op 3 juli 2007 richtten de publieke bemiddelings- en opleidingsdiensten in België (de VDAB, Le 
Forem, ACTIRIS, Bruxelles Formation en ADG) de vzw Synerjob op. Deze vereniging stelt zich 
tot doel de krachten te bundelen ten einde beter tegemoet te komen aan de uitdagingen van de 
verschillende regionale arbeidsmarkten.  
 
Verder werkten VDAB en Actiris samen bij het organiseren van jobbeurzen, zoals o.a. de 
banenmarkt in 2007 (langs de taalgrens en in Brussel hebben “ACTIRIS”, Bruxelles Formation 
deelgenomen in het kader van de interregionale mobiliteitsacties) en de Jobday in april 2008. Een  
tweede banenmarkt zal op 4 oktober 2008 doorgaan bij Turn en Taxis en in de Skyhall van 
Zaventem waar ze samenvalt met de jobbeurs van de gemeente.  Ook nu is er een intensieve 
samenwerking en worden werkzoekenden uit beide gewesten gesensibiliseerd en actief toegeleid. 
 

4. Vanuit de vaststelling dat het louter automatisch uitwisselen van vacatures onvoldoende mobiliteit 
over de taalgrenzen teweeg brengt, werden sinds najaar 2007 bijkomende interregionale 
mobiliteitsacties opgestart vanuit VDAB en ACTIRIS.   
 
Hierbij worden Vlaamse vacatures overgemaakt aan de andere bemiddelingsdiensten. Bij de 
selectie van vacatures wordt rekening gehouden met het profiel van werkzoekenden die in het 
Brussels gewest beschikbaar zijn. Vervolgens worden Brusselse werkzoekenden geselecteerd en 
actief toegeleid naar deze vacatures. De zogenaamde actieve bemiddeling kan ook plaatsvinden 
via de formule van jobdatings. Jobdatings organiseert men wanneer één of meerdere bedrijven een 
zeker volume van vacatures kan aanbieden. Intensieve sollicitatiegesprekken worden dan gevoerd 
met Brusselse werkzoekenden. VDAB ondersteunt via sollicitatietraining, IBO, IBO-taal, 
opleiding, stage of jobcoaching. 

 
In de samenwerking tussen VDAB en ACTIRIS werden de volgende afspraken gemaakt:  
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- er worden op jaarbasis 1.000 werkaanbiedingen (in de zone Halle-Vilvoorde) door VDAB 
verzameld voor actieve bemiddeling;  
- ACTIRIS verwijst hierop 6.000 Brusselse werkzoekenden door.  

 
De werking werd in het najaar van 2007 opgestart. Eind augustus 2008 waren al 2.273 
werkaanbiedingen door VDAB doorgegeven met een vraag om actieve bemiddeling en het aantal 
doorverwezen Brusselse werkzoekenden op de door ACTIRIS actief bemiddelden vacatures ligt 
zeer dicht bij het afgesproken aantal doorverwijzingen. Er vonden 24 jobdatings plaats.  
 
Deze actieve bemiddeling wordt gecontinueerd, met blijvende aandacht voor een verbetering van 
de kwaliteit van de doorgestuurde werkaanbiedingen en een kwaliteitsvolle toeleiding van 
Brusselse werkzoekenden naar Vlaamse bedrijven.  
Ter versterking van de samenwerking tussen Bruxelles Formation, RDB, VDAB en Actiris 
werden tijdens de interregionale banenconferentie van 14 juli jl. volgende afspraken gemaakt:  
 

 Bemiddeling van Brusselse cursisten van Bruxelles Formation en RDB naar werk: 
- Bruxelles Formation gaat op regelmatige basis een lijst versturen naar ACTIRIS en VDAB met 
de cursisten die bijna aan het einde van hun opleiding zijn; 
- ACTIRIS zal -in samenwerking met VDAB- infosessies organiseren voor de cursisten van 
Bruxelles Formation en RDB net voor het einde van hun opleiding. Op die manier worden de 
cursisten tijdig geïnformeerd over het aanbod vanuit de bemiddelingsdiensten (vb. tips inzake 
sollicitatie)  en de jobopportuniteiten in de regio.   De Brusselse werkwinkels ondersteunen deze 
actie; 
- Samen met ACTIRIS zal Bruxelles Formation een sollicitatiemodule organiseren voor zijn 
cursisten. I.h.k.v. de interregionale mobiliteit zal deze activiteit worden uitgebreid naar de 
Jobclubs van de VDAB. 
 

 Samenwerking inzake taalopleidingen tussen Bruxelles Formation en de VDAB: 
- het verhogen van het aantal taaluitwisselingen bij cursisten naar 100 per jaar; 
- in de opleidingen van de secundaire sector zal Brufor standaard een module Nederlands 
integreren. Vandaag wordt enkel in de bediendeopleidingen Nederlands gegeven. Brufor wenst 
hiervoor cursusmateriaal met de VDAB uit te wisselen; 
- het stageproject in Vlaamse bedrijven zal worden geïntensifieerd en uitgebreid naar andere 
sectoren.  
 

 Het optimaal benutten van de opleidingscapaciteit door: 
- het uitwisselen van informatie tussen RDB en Brufo over de vrije plaatsen in elkaars 
opleidingsaanbod, zodat voor opleidingen met wachtlijsten bij de ene organisatie, cursisten 
kunnen uitgewisseld worden met de andere organisatie; 
- het streven naar zoveel mogelijk gebruik te maken van elkaars opleidingsinfrastructuur in hun 
gezamenlijke opleidingscentrum in Anderlecht en in de Brusselse referentiecentra. 

 
 Het luchthavenactieplan: 

 
 Nieuw is het initiatief “airport@work”, waar samen met de Vlaamse luchthavencommissie 

gewerkt wordt aan een allesomvattend plan om de kansen die de luchthaven biedt aan te boren. 
Eén onderdeel betreft het bemiddelingsluik:  
-  aan de bedrijven zal advies worden verleend om vacatures zo realistisch mogelijk te formuleren, 

in het bijzonder wat betreft taalvereisten. Daartoe zal een vacature- en taalscan ingezet worden 
ingezet;  

- op de luchthaven zullen jobdatings georganiseerd worden voor die werkgevers die zich 
engageren in dit project. De competenties van de werkzoekenden die naar de jobdatings worden 
doorverwezen zullen worden gescreend, in het bijzonder op vlak van taal. De werkzoekende 
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kunnen rekenen op ondersteuning op vlak van sollicitatietraining, de opmaak van een CV, 
informatie over het bereiken van de luchthaven ed;  

- de werkzoekenden die op de jobdatings niet worden weerhouden wegens een gebrek van b.v. 
taalkennis en technische competenties zullen worden doorverwezen naar competentie-
versterkende acties en/of naar vacatures die meer mogelijkheden bieden. Het zijn werk-
zoekenden die hun interesse voor de luchthaven getoond hebben en die concrete acties 
aangeboden krijgen zodanig dat ze met perspectief op tewerkstelling kunnen instromen. Op die 
manier wordt als het ware een arbeidsreserve gecreëerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 373 
van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Resolutie “rechtszekere start schooljaar”   -   Toetsing 
 
Op 28 mei 2003 werd door de plenaire vergadering van het Vlaams Parlement unaniem de resolutie 
aangenomen betreffende tijdige indiening van ontwerpen van decreet inzake het onderwijs, met het 
oog op een rechtszekere en ordentelijke start van het schooljaar (Stuk 1578 (2002-2003) – Nr. 5).  
 
Hierin werd aan de Vlaamse Regering gevraagd om vanaf 1 september 2004 alle besluiten en 
omzendbrieven aan de scholen mee te delen uiterlijk op 25 juni, voor bepalingen die in werking treden 
op 1 september. Tevens wordt gevraagd geen omzendbrieven aan de scholen mee te delen waarvoor de 
wettelijke basis ontbreekt. 
 
Deze legislatuur gaat het komende schooljaar haar laatste jaar in. Ter voorbereiding van een evaluatie 
van de start van het schooljaar 2008-2009 – wat dit formele juridische aspect betreft – stelde ik de 
minister graag volgende vragen. 
 
1. Hoeveel uitvoeringsbesluiten die uitwerking hebben vanaf 1 september 2008 werden genomen na 

25 juni 2008? Dit wat het onderwijs algemeen, het basisonderwijs, het secundair onderwijs, het 
hoger onderwijs en de permanente vorming betreft. 

 
2. Hoeveel omzendbrieven die uitwerking hebben vanaf 1 september 2008, werden na 25 juni 2008 

aan de scholen verzonden? Dit wat het onderwijs algemeen, het basisonderwijs, het secundair 
onderwijs, het hoger onderwijs en de permanente vorming betreft. 

 
3. Hoeveel omzendbrieven werden verzonden aan de scholen waarvoor de wettelijke basis formeel 

nog ontbrak, op het moment van verzending? 
 
4. Welke evaluatie maakt de minister van de naleving van de resolutie inzake een ordentelijke start 

van het schooljaar en welke perspectieven zijn er voor dit aspect van de regelgeving naar het 
komende parlementair jaar en de daaropvolgende start van het schooljaar 2009-2010? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 373 van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. Na 25 juni 2008 heeft/zal de Vlaamse Regering de volgende uitvoeringsbesluiten en - voor het 

hoger onderwijs - individuele erkenningsbesluiten goedgekeurd/goedkeuren waarin 
maatregelen zijn opgenomen die dit school- of academiejaar in werking zijn getreden. 
Besluiten met een (*) hebben echter zeer weinig of geen impact op de voorbereiding door de 
instellingen van het nieuwe school- of academiejaar. Ze hebben b.v. wel als ingangsdatum 1 
september 2008, maar beïnvloeden de ordentelijke start van het school- of academiejaar niet. 
Voor alle besluiten was er in ieder geval een decretale basis. 

 
Uitvoeringsbesluiten 
 

A) ARBEIDSVOORWAARDEN EN PERSONEELSSTATUUT 
 
-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende personeelsleden in het secundair 

onderwijs die op bedrijfsstage gaan  
-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de vervangingen voor bepaalde 

personeelsleden van het onderwijs en de centra voor leerlingenbegeleiding  
-  Besluit van de Vlaamse Regering houdende geldelijke bepalingen voor de 

personeelsleden van de Centra voor Basiseducatie en tot wijziging van het koninklijk 
besluit van 15 april 1958 houdende bezoldigingsregeling van het onderwijzend, 
wetenschappelijk en daarmee gelijkgesteld personeel van het Ministerie van Openbaar 
Onderwijs en het koninklijk besluit van 1 december 1970 houdende 
bezoldigingsregeling van het administratief personeel, het meesters-, vak- en 
dienstpersoneel van de rijksinrichtingen voor kleuteronderwijs, voor lager, 
buitengewoon, middelbaar, technisch, kunst- en normaalonderwijs (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de toekenning van een verlof voor het 
uitoefenen van een andere tewerkstelling van bepaalde duur voor sommige 
personeelsleden van de Centra voor Basiseducatie (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 12 oktober 2007 tot regeling van een aantal aangelegenheden van de 
Centra voor Basiseducatie ter uitvoering van het decreet van 15 juni 2007 (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende het verlof voor onderbreking of 
vermindering van de arbeidsprestaties voor sommige personeelsleden van de Centra 
voor Basiseducatie (*) 

- Besluit van de Vlaamse Regering tot vaststelling van de functies, de 
bekwaamheidsbewijzen en de salarisschalen in de Centra voor Basiseducatie (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 12 december 2003 tot vaststelling van de bekwaamheidsbewijzen en de 
salarisschalen van de personeelsleden van de centra voor leerlingenbegeleiding (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 27 juni 1990 betreffende de bekwaamheidsbewijzen, de salarisschalen 
en de bezoldigingsregeling in het gewoon basisonderwijs (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 9 februari 2001 betreffende de bekwaamheidsbewijzen en de prestatie- 
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en bezoldigingsregeling voor de personeelsleden van de centra voor 
volwassenenonderwijs (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 14 juni 1989 betreffende de bekwaamheidsbewijzen, de salarisschalen, 
het prestatiestelsel en de bezoldigingsregeling in het secundair onderwijs en tot 
wijziging van het besluit van de Vlaamse Regering van 31 juli 1990 betreffende de 
bekwaamheidsbewijzen, de salarisschalen en de bezoldigingsregeling in het 
buitengewoon onderwijs (*) 

 
B) BASISONDERWIJS 

 
- Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 

Regering van 1 september 2006 betreffende de toekenning van aanvullende lestijden 
voor de integratie van anderstaligen  

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 17 juni 1997 betreffende de personeelsformatie in het gewoon 
basisonderwijs (verhoging coëfficiënt instaplestijden)  

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 5 maart 2004 betreffende de puntenenveloppen voor de 
scholengemeenschappen basisonderwijs en het besluit van de Vlaamse Regering van 
17 juni 1997 betreffende personeelsformatie in het gewoon basisonderwijs  

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 17 juni 1997 betreffende programmatie en rationalisatie in het 
buitengewoon basisonderwijs  

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 19 juli 2002 betreffende het geïntegreerd ondersteuningsaanbod in het 
gewoon basisonderwijs  

 
C) SECUNDAIR ONDERWIJS  
 
-  Besluit van de Vlaamse Regering van 27 juni 2008 tot wijziging van sommige 

besluiten van de Vlaamse Regering met betrekking tot tijdelijke projecten in het 
basisonderwijs en secundair onderwijs  

-  Besluit van de Vlaamse Regering van 18 juli 2008 houdende organisatie van het 
experimenteel voltijds gewoon secundair onderwijs volgens een modulair stelsel (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de investeringsoperatie in scholen voor 
technologie en industriële technieken voor het schooljaar 2008-2009 (*)  

 
D) VOLWASSENENONDERWIJS  

 
- Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 tot wijziging van het besluit van de 

Vlaamse Regering van 19 juli 2007 betreffende de modulaire structuur van het 
secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied bijzondere educatieve noden 
(*) 

- Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied bouw (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van de studiegebieden van het hoger beroepsonderwijs (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied hout (*) 

- Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied huishoudelijk 
onderwijs (*) 
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- Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied Nederlands tweede taal 
(*) 

- Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied personenzorg (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied talen richtgraad 3 en 4 
(*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering van 10 juli 2008 betreffende de modulaire structuur 
van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied voeding (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de nadere modaliteiten en de procedure 
voor de opheffing of gedeeltelijke opheffing van de erkenning van een Centrum voor 
Basiseducatie of een Centrum voor Volwassenenonderwijs (*) 

- Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van de regelgeving betreffende de 
modulaire structuur van het secundair volwassenenonderwijs voor het studiegebied 
bijzondere educatieve noden, de modulaire structuur van de leergebieden van de 
basiseducatie, de indeling van leergebieden en studiegebieden in opleidingen en de 
studiebekrachtiging in het volwassenenonderwijs (*) 

-  Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 12 oktober 2008 tot regeling van een aantal aangelegenheden voor de 
Centra voor Basiseducatie ter uitvoering van het decreet van 15 juni 2007 betreffende 
het volwassenenonderwijs  

 
E) NIVEAUOVERSTIJGENDE BESLUITEN 
 
-   Besluit van de Vlaamse Regering tot wijziging van het besluit van de Vlaamse 

Regering van 12 december 2003 betreffende de integratie van leerlingen met een 
matige of ernstige verstandelijke handicap in het gewoon lager en secundair onderwijs 
(*) 

-    Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de toekenning van de middelen voor het 
mentorschap in het onderwijs 

                    
                  F)    HOGER ONDERWIJS  

 
-  Besluit tot tijdelijke erkenning van de professioneel gerichte opleidingen bachelor in 

het communicatiemanagement en bachelor in de journalistiek van de Xios Hogeschool 
Limburg (*) 

-  Besluit tot erkenning van de professioneel gerichte bacheloropleiding bachelor in de 
pop- en rockmuziek als nieuwe opleiding van de Provinciale Hogeschool Limburg (*) 

-  Besluit tot tijdelijke erkenning van de opleiding Master of Human Ecology van de 
Vrije Universiteit Brussel (*) 

-  Besluit tot tijdelijke erkenning van de opleiding bachelor in de fysica van de 
Universiteit Antwerpen (*) 

 
2.+3. In totaal zijn er 36 omzendbrieven na 25 juni 2008 aan de scholen bezorgd met informatie 

over toepassingen die vanaf dit schooljaar ingaan. 
Van die nieuwe omzendbrieven waren er 22 omzendbrieven waarvoor op dat moment een 
formele rechtsgrond ontbrak. Dit betekent dat de besluiten die de rechtsgrond vormen voor 
deze omzendbrieven nog niet definitief goedgekeurd waren op het moment dat de 
omzendbrieven verstuurd werden.  

 
Omzendbrieven (De omzendbrieven waarvoor een formele rechtsgrond ontbrak worden 
cursief weergegeven) 
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A) ARBEIDSVOORWAARDEN EN PERSONEELSSTATUUT  
 
- Omzendbrief vaste benoeming - Procedure, voorwaarden en mededeling aan het 

Ministerie van onderwijs en vorming 
- Omzendbrief puntenenveloppen voor scholen en scholengemeenschappen 

basisonderwijs: personeelsformatie en personeelsaspecten 
- Omzendbrief mededeling: bekwaamheidsbewijzen in het gewoon kleuter-, lager en 

basisonderwijs 
-  Omzendbrief bekwaamheidsbewijzen in het buitengewoon basisonderwijs 
- Omzendbrief bekwaamheidsbewijzen in het gewoon secundair onderwijs vanaf 1 

september 2007 
-  Omzendbrief actualisering bekwaamheidsbewijzen centra voor leerlingenbegeleiding 
- Omzendbrief actualisering bekwaamheidsbewijzen volwassenenonderwijs  
- Omzendbrief internaten inrichtende machten en de personeelsleden tewerkgesteld in 

het niet-tertiair onderwijs 
-  Omzendbrief schaarste aan onderwijsverstrekkers – overwerk, bijbetrekking en 

opnieuw in actieve dienst treden 
- Omzendbrief vervangingen van korte afwezigheden in het basis- en secundair onderwijs  
- Omzendbrief bekwaamheidsbewijzen Deeltijds Kunstonderwijs: wijzigingen met 

ingang van 1 september 2007 
-  Omzendbrief vervangingen van personeelsleden uit het secundair onderwijs die op 

bedrijfstage gaan 
 

B) BASISONDERWIJS  
 

-  Omzendbrief invullen van de BKL-formulieren (BaO/2003/05). Gepubliceerd op 18 
augustus 2008 

-  Omzendbrief invullen van de bao-formulieren (BaO/2003/04). Gepubliceerd op 13 
augustus 2008 

- Omzendbrief controle van de leerlingen in het gewoon basisonderwijs (BaO/2006/04). 
Gepubliceerd op 29 augustus 2008. 

-  Omzendbrief controle van de leerlingen in het buitengewoon basisonderwijs 
(BaO/2006/05). Gepubliceerd op 29 augustus 2008. 

-  Omzendbrief zending van leerlingengegevens in het basisonderwijs (BaO/2008/03). 
Gepubliceerd op 29 augustus 2008 

-  Omzendbrief afwezigheden van leerlingen in het basisonderwijs (BaO/2002/11) Het 
betreft hier echter geen reglementaire wijzigingen maar praktische richtlijnen over het 
opvolgen / doorgeven van problematische afwezigheden. Gepubliceerd op 2 september 
2008. 

-  Omzendbrief integratie van leerlingen met een matige of ernstige verstandelijke 
handicap in het gewoon lager en secundair onderwijs (23/07/08 – is niveau 
overstijgend) 

-  Omzendbrief het gelijke onderwijskansenbeleid in het basisonderwijs. Gepubliceerd 
op 27 juli 08 

-  Omzendbrief onthaalonderwijs voor anderstalige nieuwkomers  
- Omzendbrief aanvullende lestijden voor de integratie van anderstaligen in de 

Nederlandstalige scholen voor basisonderwijs gelegen in de rand- en 
taalgrensgemeenten en in de scholen voor basisonderwijs gelegen in de gemeenten die 
grenzen aan de randgemeenten en/of grenzen aan de gemeenten van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest. Deze omzendbrief is naar de scholen verstuurd op 18 juli, 
maar het besluit dat de formele rechtsgrond vormt voor deze omzendbrief wordt pas 
op 5 september 2009 definiteif goedgekeurd 

-  Omzendbrief programmatie en rationalistie in het buitengewoon onderwijs 
- Omzendbrief het gelijke onderwijskansenbeleid in het basisonderwijs. 
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C) SECUNDAIR ONDERWIJS  

 
-  Omzendbrief betreffende het experimenteel secundair onderwijs volgens een modulair 

stelsel (SO/2008/04) 
-  Omzendbrief betreffende het stelsel van leren en werken in de Vlaamse Gemeenschap 

(SO/2008/08) 
-  Omzendbrief betreffende de organisatie van het voltijds secundair onderwijs (SO 64). 

De wijziging werd verzonden op 4 juli 2008 
-  Omzendbrief betreffende afwezigheden en in- en uitschrijvingen in het secundair 

onderwijs (SO/2005/04). De wijzigingen werden verzonden op 30 juni 2008 
- Omzendbrief SO/2008/04 van 18 juli 2008: verzonden na aanneming decreet 

betreffende het stelsel van leren en werken door Vlaams parlement doch 
vooralsnog zonder definitieve goedkeuring uitvoeringsbesluit van de Vlaamse 
regering   

-  Omzendbrief betreffende afwezigheden en in- en uitschrijvingen in het secundair 
onderwijs(SO/2005/04) wijziging verzonden na aanneming decreet betreffende het 
stelsel van leren en werken door Vlaams parlement doch vooralsnog zonder 
definitieve goedkeuring uitvoeringsbesluit van de Vlaamse regering 

-  Omzendbrief SO 64: wijziging verzonden zonder vooralsnog definitieve goedkeuring 
besluit tot wijziging van het besluit van de Vlaamse regering van 19 juli 2002 
betreffende de organisatie van het voltijds secundair onderwijs 

- Omzendbrief SO 51 betreffende rationalisatienormen, SO 61 betreffende 
programmatienormen en SO 62 betreffende scholengemeenschappen: wijzigingen 
verzonden vóór aanneming onderwijsdecreet XVIII. 

- SO/2005/03 -  aanneming onderwijsdecreet XVIII.  
 

D) VOLWASSENENONDERWIJS  
 
-  De aangepaste versie van de omzendbrief de organisatie van het 

volwassenenonderwijs - Centra voor Basiseducatie (VWO/2007/02 (CBE)). 
Gepubliceerd op 1 juli 2008 

-  De aangepaste versie van de omzendbrief de organisatie van het 
volwassenenonderwijs - Centra voor Volwassenenonderwijs (VWO/2007/02 (CVO)). 
Gepubliceerd op 1 juli 2008. 

  
4. Mijn kabinet en mijn administratie doen – zoals alle jaren trouwens – veel moeite om de 

resolutie over de rechtszekere en ordentelijke start van het schooljaar te respecteren en doen al 
het mogelijke om nieuwe maatregelen tijdig mee te delen. 
De doorlooptijd van deze besluitvormingsprocessen wordt echter door vele actoren, hun 
werkagenda’s en hun verschillende standpunten bepaald. 

 
Er worden allerlei inspanningen geleverd om via allerlei kanalen rechtstreeks met het 
onderwijsveld te communiceren. Ik denk hierbij aan school- en lerarendirect en wil ook 
melding maken van de Jaarlijkse Rondes van Vlaanderen die de administratie organiseert. In 
juni en juli 2008 werden scholen en instellingen geïnformeerd over de nieuwe regelgeving die 
vanaf 1 september 2008 van kracht zou worden. De administratie organiseerde ook 
informatiesessies voor het volwassenenonderwijs en voor alle CLB-directeurs waarop deze 
geïnformeerd werden over de laatste nieuwigheden. 
Een ordentelijke start van het schooljaar houdt niet alleen in dat er snel wordt meegedeeld wat 
er wijzigt, maar dat accuraat wordt uitgelegd wat dit in de scholen, centra en instellingen 
betekent. Dit kan niet sneller dan het besluitvormingsproces zelf.  
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Voor het schooljaar 2009-2010 zal ik opnieuw al het nodige proberen te doen om de resolutie 
te kunnen respecteren, maar er kunnen zich altijd onverwachte omstandigheden voordoen die 
dat opzet dwarsbomen of die een snelle oplossing noodzakelijk maken. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 374 
van 3 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Actieplan jeugdwerkloosheid   -   Duurzaamheid jobs 
 
In antwoord op een actuele vraag van 13 februari 2008 stelde de minister dat de VDAB tegen midden 
2008 zou beschikken over de resultaten van een onderzoek naar de duurzaamheid van de 
werkgelegenheid in het kader van het actieplan jeugdwerkloosheid. 
 
Wat waren de resultaten van dit onderzoek? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 374 van 3 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Het steden- en gemeentenplan m.b.t. jeugdwerkloosheid had als doel om naast het bestaande VDAB-
aanbod in Vlaanderen ook gerichte acties te voeren naar een segment van laaggeschoolde jongeren in 
de meest problematische steden en gemeenten. 
 
De steden en gemeenten werden gekozen op basis van objectieve criteria: een gemiddelde 
jeugdwerkloosheidsgraad in de periode 2002-2004 van minimaal 20% en een kritische massa van 
gemiddeld 200 -25-jarige laaggeschoolde werkzoekenden. 
 
Het betrof in totaal 13 steden en gemeenten waarin het profiel van de jonge werklozen vaak een 
combinatie was van lage scholing, allochtone afkomst en langdurige werkloosheid. Het ging om een 
harde kern van werkzoekende jongeren waarvoor de toenmalige sluitende aanpak verdiept diende te 
worden omdat ze niet participeerden aan de arbeidsmarkt omwille van grote drempels die o.a. 
gerelateerd waren aan hun zelfbeeld, motivatie, het zoeken en verwerken van informatie, attitudes en 
een gebrek aan werkervaring. 
 
Eerder werd reeds vastgesteld dat de werkloosheid onder laaggeschoolde jongeren in die steden en 
gemeenten substantieel gedaald is en relatief gezien meer dan in vergelijking met zowel de rest van 
Vlaanderen als met 13 controlesteden en -gemeenten die in het kader van de monitoring werden 
geselecteerd als vergelijkingsgroep. 
 
In het kader van de evaluatie van het plan werd door de VDAB-studiedienst ook onderzoek gedaan 
i.v.m. de duurzaamheid van de tewerkstelling van jongeren die na een begeleiding uitstroomden naar 
werk.  

 
De duurzaamheid werd daarbij vanuit verschillende perspectieven bekeken: 
 

1. Het percentage jongeren dat uitstroomde naar werk bij afsluiting van het traject en dat ook drie 
maanden later nog uitgestroomd was naar werk;  

2. Het percentage effectief gewerkte dagen in dezelfde periode van drie maanden; 
3. Het percentage interimarbeid binnen het effectief aantal gewerkte dagen. 

 
De tabel in bijlage geeft een overzicht van deze metingen alsook een vergelijking tussen de situatie in 
de 13 steden en gemeenten in het plan en de 13 controlesteden en -gemeenten. 

 
De volgende conclusies kunnen uit deze metingen worden getrokken (stand van zaken op 
31/08/’08): 
 

1. M.b.t. het plan is 77,47% van de jongeren die uitstroomden naar werk bij afsluiting van het traject 
ook drie maanden later nog uitgestroomd naar werk (een lichte verbetering t.o.v. de 76,76% op 
04/06/’08). In de controlesteden en -gemeenten is dat 82,41%; 

2. 60,86% van de uitgestroomde jongeren is gedurende de volledige opvolgingsperiode van drie 
maanden tewerkgesteld (een lichte verbetering t.o.v. de 60,32% op 04/06/’08). In de 
controlesteden en -gemeenten is dat 66,91%; 
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3. 64,25% van de uitgestroomde jongeren is gedurende de volledige opvolgingsperiode van drie 
maanden niet één dag via interimarbeid tewerkgesteld (een lichte stijging t.o.v. de 63,38% op 
04/06/’08). 22,39% is gedurende de volledige periode via interimarbeid tewerkgesteld (een lichte 
daling t.o.v. de 22,87% op 04/06/’08). In de controlesteden en -gemeenten is dat 68,43% resp. 
18,07%. 

 
De verschillende indicatoren i.v.m. de duurzaamheid van de uitstroom naar werk van werkzoekenden 
die werden begeleid in het plan tonen aan dat het grootste gedeelte van deze tewerkstellingen wel 
degelijk een duurzaam karakter heeft. 
 
Er is een verschil tussen de 13 steden en gemeenten in het plan en de controlesteden en –gemeenten.  
Het verschil is niet erg groot. Zeker niet wanneer men rekening houdt met bepaalde kenmerken van de 
doelgroep die in deze 13 steden en gemeenten aanwezig is (zo is het aandeel van allochtonen 
bijvoorbeeld dubbel zo groot als in de controlesteden en -gemeenten ± 34% t.o.v. ± 17%). 
 
BIJLAGE 
 
Tabel 1: Overzicht uitstroom naar werk en duurzaamheidsindicatoren per subpopulatie (stand van 
zaken op 31/08/’08) 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/374/antw.374.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 375 
van 3 september 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Levensbeschouwelijk onderricht   -   Leerlingengegevens en privacy 
 
In de officiële scholen worden parallel verschillende levensbeschouwelijke vakken aangeboden. 
Daarvan wordt middels de vrije keuze gebruikgemaakt door de onderwijsgebruikers. 
 
Kennis van enkele persoonsgegevens van de leerlingen is in een zekere mate noodzakelijk voor de 
organisatie van iedere afzonderlijke levensbeschouwelijke cursus. Bij het deelnemen aan de cursus 
behoeft het niet zo te zijn dat de leerling zelf of diens ouders aanhanger zijn van de religie of 
levensovertuiging die in de cursus centraal staat.  
 
Informatie over het religieuze toebehoren behoort tot de zogenaamde gevoelige gegevens, beschermd 
door de wetgeving inzake persoonsgegevens. Het zijn echter gegevens die door administratie en 
mogelijk ook door verantwoordelijken van de levensbeschouwelijke vakken in bestanden zijn 
opgenomen. Reeds in 2000 werd aan dit aspect aandacht besteed (zie Tijdschrift voor Onderwijsrecht 
en Onderwijsbeleid 1999-2000, nr. 4, pp. 258-260). 
 
De vraag rijst welke grenzen respectievelijk mogelijkheden de wetgeving op dit punt biedt. 
 
1. Is het de organisatoren van levensbeschouwelijke vakken (representatieve instanties, 

levensbeschouwelijke inspecties) toegestaan centraal (boven schoolniveau) lijsten aan te leggen 
met persoonsgegevens van leerlingen? 

 
Welke regelgeving heeft deze mogelijkheid toegestaan? Welke zijn de aan deze 
gegevensverzameling gestelde grenzen? 
 

2. Is het daarbij toegestaan de religieuze gezindte (eventueel gepreciseerd naar deelstrekking, 
religieuze jurisdictie of denominatie) in de gegevens op te nemen? 

 
Welke regelgeving heeft deze mogelijkheid toegestaan? Welke zijn de aan deze 
gegevensverzameling gestelde grenzen? 
 

3. Zijn er databanken waarin de onderwijsadministratie gepersonaliseerde gegevens bijhoudt over het 
door de leerling gevolgde levensbeschouwelijke vak en zo ja, welke? 

 
Welke regelgeving heeft deze mogelijkheid toegestaan? Welke zijn de aan deze 
gegevensverzameling gestelde grenzen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 375 van 3 september 2008 
van WARD KENNES 
 

 
 

1. Het ministerie van Onderwijs en Vorming vraagt jaarlijks een aantal leerlingengegevens op. De 
scholen communiceren deze gegevens via elektronische weg aan AgODi. In het kader van de 
financiering/subsidiëring van de onderwijsinstellingen wordt per leerling gevraagd naar het 
levensbeschouwelijk vak dat dat schooljaar wordt gevolgd. Het urenpakket bestaat immers ook uit 
een luik uren godsdienst/niet-confessionele zedenleer. In functie van het aantal leerlingen per 
levensbeschouwelijk vak worden deze uren toegekend. 

 Aan de inspectie levensbeschouwelijke vakken worden geen lijsten met persoonlijke 
leerlingengegevens doorgegeven. Per school wordt er wel een overzicht met de verdeling van het 
aantal uren per erkende godsdienst, niet confessionele zedenleer en het aantal eventuele 
vrijstellingen doorgegeven. 

 Ieder natuurlijk persoon, rechtspersoon, feitelijke vereniging of openbaar bestuur is onderworpen 
aan de wet “tot bescherming van de persoonlijke levenssfeer ten opzichte van de verwerking van 
persoonsgegevens” van 8 december 1992 (privacywet). Deze wet geldt dus ook voor de erkende 
instanties. 

 Wij hebben geen weet van instanties of natuurlijke personen die gegevens rond de 
godsdienstkeuze opvragen en centraal bijhouden in een databank. Dergelijke gegevens kunnen hoe 
dan ook enkel verzameld en opgeslagen worden in databanken mits de voorwaarden en 
waarborgen van de privacywet worden nageleefd. Voor het ministerie van Onderwijs en Vorming 
is aan de voorwaarden voldaan vermits deze gegevens worden opgevraagd in het kader van de 
financiering/subsidiëring van de respectieve onderwijsinstellingen. 

 
2. Vanuit het ministerie worden er geen gegevens opgevraagd rond deelstrekkingen. Het programma 

van de elektronische zendingen laat enkel toe dat er per leerling een keuze wordt gemaakt uit de 
zes erkende godsdiensten, niet confessionele zedenleer of eigen levensbeschouwing 
(vrijstellingen). 

 Er zijn dus geen gegevens beschikbaar rond deelstrekkingen want dit is ook niet nodig voor de 
berekening van het urenpakket godsdienst/niet-confessionele zedenleer. 

 
3. Zoals aangehaald, bevat de databank leerlingengegevens per leerling in het leerplichtonderwijs het 

gevolgde levensbeschouwelijk vak. 
 De regelgeving betreffende de financiering/subsidiëring van scholen (meer specifiek rond de 

omkadering) vormt de wettelijke grondslag. Bovendien behoort het vak levensbeschouwelijk 
onderricht tot het minimum lessenrooster van het leerplichtonderwijs. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 376 
van 4 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Energieprestaties schoolgebouwen   -   Bewijsvoering 
 
In het decreet betreffende energieprestaties in scholen (7 december 2007) wordt aangegeven aan welke 
eisen een school moet voldoen met betrekking tot de passiefhuisstandaard: 
- een netto energiebehoefte voor verwarming <= 15 kWh/m² jaar; 
- een netto energiebehoefte voor koeling <= 15 kWh/m² jaar; 
- een luchtdichtheid (n50-waarde) <= 0,6 h-1; 
- een maximaal E-peil van E55. 
 
Er wordt in het decreet echter niet aangegeven hoe bewezen kan worden dat aan deze eisen wordt 
voldaan. er wordt ook niet aangegeven op welk ogenblik de bewijsvoering moet gebeuren. 
 
Men kan ervan uitgaan dat ter zake mogen worden gebruikt: 
 
- een netto energiebehoefte voor verwarming per oppervlakte-eenheid 

a) berekening van de netto energiebehoefte voor verwarming (kWh) volgens paragraaf 5.2 van 
bijlage 2 aan het besluit van de Vlaamse Regering tot vaststelling van de eisen op het vlak van 
de energieprestaties en het binnenklimaat van gebouwen (11 maart 2005); 

b) berekening van de gebruiksoppervlakte zoals gedefinieerd in paragraaf 2 van hetzelfde besluit; 
- een netto energiebehoefte voor koeling per oppervlakte-eenheid 

a) berekening van de netto energiebehoefte voor koeling (kWh) volgens paragraaf 5.2 van bijlage 
2 aan het besluit van de Vlaamse Regering tot vaststelling van de eisen op het vlak van de 
energieprestaties en het binnenklimaat van gebouwen (11 maart 2005); 

b) berekening van de gebruiksoppervlakte zoals gedefinieerd in paragraaf 2 van hetzelfde besluit; 
- een luchtdichtheid (n50-waarde) 

a) bepaling volgens NBN en 13829:2001 Thermische eigenschappen van gebouwen – Bepaling 
van de luchtdoorlatendheid van gebouwen – overdrukmethode; 

- een maximaal E-peil van E55 
a) berekening van de netto energiebehoefte voor verwarming (kWh) volgens paragraaf 4 van 

bijlage 2 aan het besluit van de Vlaamse Regering tot vaststelling van de eisen op het vlak van 
de energieprestaties en het binnenklimaat van gebouwen (11 maart 2005). 

 
Voor het tijdstip van de bewijsvoering lijkt het logisch om uit te gaan van het moment waarop het 
bouwaanvraagdossier wordt ingediend. Als de bewijsvoering alleen kan gebeuren bij het indienen van 
het energieprestatieverslag, dan ontstaat een grote druk op de directie van de school: subsidies die op 
het ogenblik van de start van de bouwwerken onzeker zijn, vormen een belangrijk risico. 
 
Kan de minister meedelen op welke wijze en wanneer dient aangetoond te worden dat aan de in het 
decreet gestelde eisen wordt voldaan? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 376 van 4 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
De in het decreet gestelde eisen (zijnde een netto energiebehoefte voor verwarming <= 15 kWh/m² 
jaar / een netto energiebehoefte voor koeling <= 15 kWh/m² jaar / een luchtdichtheid (n50-waarde) <= 
0,6 h-1/ en een maximaal E-peil van E55) zal inderdaad cijfermatig gecontroleerd worden, en dit vanaf 
het begin van de werken.  
 
De basis van de manier van “meten” van de eisen waaraan een school moet voldoen met betrekking tot 
de passiefhuisstandaard is opgenomen in een softwareprogramma. Dit specifiek programma is 
ontworpen om passieve gebouwen reeds van bij het ontwerp door te rekenen. Om een optimaal en dus 
kosten-efficiënt ontwerp te verkrijgen is het immers belangrijk dat een passief gebouw al tijdens het 
ontwerp wordt doorgerekend. Het evalueren van het al dan niet passief zijn van een ontwerp, kan dan 
ook gebeuren op basis van deze software.  
 
Om tegemoet te komen aan de vraag van verschillende professionelen om een evaluatie te kunnen 
voorzien van de berekening, nog vóór de start van de werken, werd een “Quick scan procedure” 
ontwikkeld. Daarbij wordt de berekening nagekeken op de meest voorkomende fouten, en dit vóór de 
aanvang van de werken. Hoewel dit geen garantie geeft dat het resultaat ook effectief passief zal zijn - 
dat hangt immers af van de kwaliteit van het geleverde werk door de aannemers en van het al dan niet 
doorvoeren van cruciale wijzigingen aan de plannen tijdens de bouw - geeft het wel de nodige 
zekerheid dat het gebouw als ontwerp voldoet aan de passiefstandaard. Daarbij worden voor de enkele 
factoren die nog niet gekend zijn, want verband houden met de uitvoeringspraktijk, realistische 
standaardwaarden aangenomen. Zo zal voor de luchtdichtheid worden gerekend met n50 = 0,6 h-1 . 
Deze quick scans worden op dit moment reeds uitgevoerd als de architect of bouwheer er effectief om 
vraagt. 
 
De berekeningen worden na de werken opnieuw uitgevoerd en grondig nagekeken. Daarbij wordt 
uitgegaan van de situatie “as built”, op basis van de “as-built” plannen en op basis van de effectief 
gebruikte materialen, te staven door middel van officiële documenten zoals een factuur. Naast het 
nakijken van de berekeningen, zal een onafhankelijke partij een pressuratieproef uitvoeren voor het 
testen van de luchtdichtheid (een "BlowerDoor test") volgens de van toepassing zijnde Belgische 
Norm. Het effectief voldoen aan de criteria van de passiefhuisstandaard na uitvoering van de werken 
zal dan moeten blijken uit een kwaliteitsverklaring die wordt uitgereikt door een instelling, die 
middels een procedure volgens de wetgeving overheidsopdrachten geselecteerd wordt.  
Bij de start van de werken kan men dus niet 100% zeker zijn of het resultaat ook effectief zal worden 
gehaald na uitvoering van de werken. Dat is op zich niet vreemd, gezien er bij de bouw van elk 
gebouw, passief of niet, een kwalitatieve uitvoeringspraktijk nodig is om het gewenste resultaat te 
verkrijgen.  
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Vraag nr. 378 
van 5 september 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Snoepautomaten in scholen   -   Europese aanbeveling 
 
Overgewicht is een groeiend probleem in het “rijke Westen”.  Steeds meer mannen en vrouwen en ook 
kinderen kampen met overgewicht.  
 
De Wereldgezondheidsorganisatie stelt dat een gezonde levensstijl een dagelijkse consumptie van 
minimum 400 gram groenten en fruit vraagt.  Slechts 8 van de 27 EU-landen halen echter deze norm.   
 
Deskundigen zijn het erover eens dat gezonde voeding een grote rol speelt bij de vermindering van 
overgewicht en de gezondheidsrisico’s die daarmee gepaard (kunnen) gaan op latere leeftijd.  
 
Op 8 juli 2008 kondigde Europees commissaris Mariann Fischer Boel aan dat de Europese Unie 90 
miljoen uittrekt voor het zogenaamde “Schoolfruitprogramma” om jongeren goede (eet)gewoonten bij 
te brengen. Eén van de aanbevelingen is dat scholen in de Europese Unie snoepautomaten zouden 
moeten weghalen en, in plaats van ongezonde snacks, fruit en groenten aanbieden aan hun leerlingen. 
 
1. Hoe staat de minister tegenover de aanbeveling van de Europese Commissie inzake 

snoepautomaten in scholen  
 
2. Heeft de minister zicht op het aantal scholen dat sinds het begin van de legislatuur 

snoepautomaten heeft weggehaald en in plaats daarvan gezonde snacks aanbiedt aan de 
leerlingen? Zo ja, graag een overzicht per onderwijsniveau en per provincie. 

 
3. Heeft de minister sinds 2004 (proef)projecten opgestart in de Vlaamse scholen die het gebruik van 

ongezonde snacks ontmoedigen en/of het promoten van een gezonde levensstijl stimuleren? Zo ja, 
wat houden deze projecten in en in welke scholen lopen deze projecten? Graag een overzicht per 
onderwijsniveau en per provincie. 

 
4. Welke maatregelen heeft de minister sinds het begin van de legislatuur genomen om een gezonde 

levensstijl bij leerlingen te stimuleren?  
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ANTWOORD 
op vraag nr. 378 van 5 september 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
1. Ik opteer voor een beleid waarin scholen worden aangemoedigd en gestimuleerd om te komen tot 

een gezond aanbod, eerder dan te werken met verboden. De scholen ontwikkelen daarvoor een 
gezondheidsbeleid op maat van hun leerlingen en kiezen zelf, in functie van de thema’s waaraan 
ze willen werken, de voor hen meest geschikte doelstellingen en acties. Het afschaffen van de 
automaat behoort tot de mogelijkheden van acties van de school, maar is niet verplicht. Het 
verbieden van de snoepautomaten zou in Vlaanderen ook een eerder beperkt effect hebben. Deze 
conclusie maak ik op basis van een tabel (zie bijlage 1) in de Indicatorenbevraging van het Vlaams 
Instituut voor Gezondheidspromotie (= VIG). Het VIG ging na langs welke distributiekanalen er 
in scholen voedingsproducten onder kinderen en jongeren worden verspreid. De snoepautomaten 
zijn in vergelijking met andere distributiekanalen eerder in de minderheid. De kantine of het 
winkeltje van de school zijn meer in gebruik  

 
2. Het Vlaams Ministerie van Onderwijs en Vorming houdt geen cijfers bij over het aantal scholen 

dat snoepautomaten heeft weggehaald en in de plaats daarvan gezonde snacks aanbiedt. Ik kan dus 
ook geen cijfers per provincie of per onderwijsniveau weergeven. Het is ook niet de bedoeling dat 
het Vlaams Ministerie van Onderwijs en Vorming hierop een overzicht zou houden.  

 Ook in de Indicatorenbevraging van het VIG tref ik geen indicatie van het aantal scholen dat een 
snoepautomaat heeft weggehaald en in de plaats daarvan gezonde snacks aan de leerlingen 
aanbiedt. Het VIG concludeert wel in haar rapport dat, in vergelijking met 2003, er een 
opmerkelijke vooruitgang is van het aanbod van vers fruit en groenten in de scholen. 

 
3. Ik heb geen proefprojecten opgestart in de Vlaamse scholen. Ik lanceerde in het schooljaar 2006-

2007 wel een oproep naar alle Vlaamse scholen om hun goede praktijk op het gebied van gezonde 
voeding en beweging bekend te maken. Op basis van de goede praktijkvoorbeelden werd er 
gewerkt aan een DVD, die aan alle Vlaamse scholen werd bezorgd. 

 
4. Voor een goed algemeen overzicht van maatregelen die ik sinds het begin van deze  legislatuur 

heb genomen, verwijs ik naar het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 86 van 30 november 2007 
van mevr. Els Robeyns. 

 In het najaar van 2008 maak ik onder meer werk van een campagne over frisdranken en gezonde 
tussendoortjes op scholen. Ik laat me daarbij leiden door het advies van de VLOR om frisdranken 
en snoep in de scholen niet te verbieden, maar om scholen te ondersteunen in het voeren van een 
beleid waarin suikerrijke drankjes en vetrijke tussendoortjes aan banden worden gelegd. 

 
BIJLAGE  
 
Tabel voedingsaanbod op school. 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/378/antw.378.bijl.001.doc 
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EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 379 
van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Jeugdwerkinfrastructuur   -   Faciliteitengemeenten 
 
Uit een dossier over de jeugdwerkinfrastructuur in de zes faciliteitengemeenten van de Vlaamse 
Gordel, zou blijken dat de toestand daarvan vrij slecht is. Het jeugdwerk krijgt op het vlak van de 
infrastructuur dan ook weinig steun van de betrokken gemeentebesturen. Onder meer in Wemmel, 
Sint-Genesius -Rode en Kraainem zou de toestand van de jeugdhuizen lamentabel zijn. 
 
Heeft de minister kennis genomen van bovenvermeld dossier? 
 
Hoe reageert hij er desgevallend op? 
 
Zijn er als gevolg van het dossier reeds initiatieven genomen of worden er overwogen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 379) en Anciaux (nr. 193). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 379 van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Bert Anciaux, Vlaams minister van 
Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel. 
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Vraag nr. 380 
van 9 september 2008 
van FIENTJE MOERMAN 
 
 
 
Maximumfactuur   -   Schoolzwemmen 
 
Vanaf 1 september 2008 werken basisscholen met de dubbele maximumfactuur (= het 
maximumbedrag dat aan de ouders mag doorgerekend worden). 
 
De scherpe maximumfactuur wordt ingevoerd voor dagactiviteiten zoals sportactiviteiten, 
toneelbezoeken, studiereizen en tal van andere activiteiten die niet langer dan een dag duren. Per 
schooljaar mogen de lagere scholen aan de ouders niet meer dan 60 euro vragen voor deze 
dagactiviteiten. In de kleuterklas mag van de ouders jaarlijks niet meer dan een bijdrage van 20 euro 
gevraagd worden. De minder scherpe maximumfactuur omvat de meerdaagse activiteiten buitenshuis 
(bijv. zeeklassen, sneeuwklassen,…). De minder scherpe maximumfactuur bedraagt voor een kleuter 0 
euro en voor een kind uit de lagere school 360 euro voor de volledige duur van het lager onderwijs. 
 
Bij het begin van het schooljaar waren echter berichten te horen over de stopzetting of verminderde 
frequentie van bepaalde activiteiten, met name sportactiviteiten als zwemmen. 
 
Heeft de minister er zicht op hoeveel scholen het schoolzwemmen hebben verminderd of zelfs 
stopgezet in vergelijking met vorige schooljaar? 
 
Wat is daarbij de verdeling tussen de netten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 380 van 9 september 2008 
van FIENTJE MOERMAN 
 
 
 
Elke leerling heeft in de loop van het lager onderwijs recht op één schooljaar gratis zwemmen, om zo 
de eindtermen zwemmen te bereiken. Hiertoe zijn de werkingsmiddelen van het basisonderwijs 
indertijd verhoogd met 3,7 mio euro. Het jaar gratis zwemmen is een wettelijke bepaling die door elke 
school nageleefd moet worden en hierop wordt wel toezicht uitgeoefend. 
Daarnaast kunnen scholen beslissen om in de andere jaren ook te gaan zwemmen en mag hiervoor een 
kost aan de ouders doorgerekend worden. Deze kost valt sinds dit schooljaar onder de scherpe 
maximumfactuur (20 euro per leerjaar kleuteronderwijs, 60 euro per leerjaar lager onderwijs). 
Aangezien zwemmen (met uitzondering van het jaar gratis zwemmen) een vrijwillig initiatief van elke 
school is, dienen scholen hieromtrent geen gegevens door te geven aan Brussel. 
Ik heb bijgevolg geen zicht op het feit of scholen het schoolzwemmen hebben verminderd of 
stopgezet, en indien ja, in welke mate dit gebeurd is en hoe de verdeling van deze vermindering / 
stopzetting over de netten zou zijn.  
Wel wordt op macroniveau de maatregel inzake kostenbeheersing gemonitord. Ik heb hiertoe een 
onderzoek laten opstarten naar de eventuele effecten van het invoeren van de scherpe maximumfactuur 
op de activiteiten die het onderwijs in onze basisscholen levendiger maken. De cel ‘Schoolloopbanen 
in het Basisonderwijs’ (SiBO) van het Steunpunt ‘Studie- en Schoolloopbanen’ (SSL)  hield een 
bevraging over de deelname van leerlingen aan culturele, sportieve en andere activiteiten. 
Deze bevraging gebeurde bij 190 scholen tijdens het najaar van 2007. De aangeschreven scholen 
waren scholen die participeerden aan het SiBO-onderzoek.  
Vragen omtrent de organisatie van culturele en sportieve activiteiten werden geïntegreerd in de 
directievragenlijst van het steunpunt. In deze vragenlijst werd gevraagd welke activiteiten de scholen 
organiseerden tijdens het schooljaar 2006-2007. Concreet werd er gepeild naar de activiteiten die 
hoogstens één dag duren en die tijdens de schooluren plaats vonden. Op basis van deze retrospectieve 
bevraging kan een beeld gevormd worden hoe de participatie aan nevenschoolse activiteiten is voor de 
invoering van de scherpe maximumfactuur. Als deze bevraging in de komende jaren opnieuw wordt 
afgenomen, zal het mogelijk zijn om een vergelijking te maken over de participatie aan deze 
nevenschoolse activiteiten voor en na de invoering van de maximumfactuur. 
Overigens wens ik er nogmaals op te wijzen dat de invoering van de maximumfactuur gekoppeld is 
aan de invoering van de nieuwe financiering, die extra werkingsmiddelen oplevert. Deze extra 
werkingsmiddelen kunnen, als de school hiervoor kiest, uiteraard ook voor het schoolzwemmen 
gebruikt worden.  
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Vraag nr. 381 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Examenresultaten op internet   -   Randvoorwaarden 
 
Meer en meer onderwijsinstellingen maken voor de bekendmaking van de examenresultaten van hun 
studenten gebruik van het internet. Via een beveiligde pagina kan de student dan zelf zijn resultaten 
achterhalen. De uitwerking van een dergelijk systeem valt terecht onder de verantwoordelijkheid en 
autonomie van de instellingen. 
 
Recent bereikten ons meerdere getuigenissen van studenten die door een falend systeem of een 
menselijke vergissing foutieve examenresultaten kregen gepresenteerd. 
 
De emotionele impact van examenresultaten kan echter zeer groot zijn. Zeker wanneer de resultaten 
(zeer) slecht zijn of hoegenaamd niet overeenstemmen met de verwachtingen van de student. In 
tegenstelling tot bij de klassieke en publieke proclamatie van de examenresultaten, kan de student bij 
het consulteren van zijn resultaten via internet, niet onmiddellijk terugvallen op sociale en emotionele 
ondersteuning van jaargenoten of op professionele opvang door bijvoorbeeld de ombudsdienst van de 
faculteit of instelling. Deze eerste opvang en ondersteuning is echter van groot belang. Daarom is het 
aangewezen dat de instellingen de nodige vormen van opvang, begeleiding en ondersteuning 
aanbieden via en kenbaar maken op de webpagina’s waar de examenresultaten worden weergegeven. 
 
Vanuit deze bekommernis stelde ik de minister graag volgende vragen. 
 
1. Welke universiteiten en hogescholen maken de examenresultaten bekend via het internet? Hoeveel 

van deze instellingen verwijzen op de betrokken webpagina’s naar een informatielijn en/of 
hulpaanbod gericht op examenproblemen? 

 
2. Acht de minister het nodig hieromtrent initiatieven te ontwikkelen? 
 
3. Acht de minister het systeem waarmee examenresultaten via internet worden meegedeeld 

voldoende betrouwbaar? Heeft de minister zicht op het aantal klachten dat bij de respectieve 
instellingen werd ingediend wegens het niet weergeven van de juiste resultaten? 

 
Acht de minister het raadzaam om de instellingen te verplichten bepaalde veiligheidsgaranties in 
acht te nemen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 381 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. Alle universiteiten (Vrije Universiteit Brussel, K.U.Leuven, Universiteit Antwerpen, 

Universiteit Gent, Universiteit Hasselt, KUBrussel i.s.m. Ehsal) maken examenresultaten 
bekend via het internet en verwijzen op hun website ook naar een informatielijn en/of 
hulpaanbod gericht op uitleg over de examenproblemen. 

 
 Slechts acht van de 22 hogescholen delen hun examenresultaten mee via het internet: Karel De 

Grote-Hogeschool, Groep T, Hogeschool Gent, Katholieke Hogeschool Kempen, Hogeschool 
West-Vlaanderen, Arteveldehogeschool, Provinciale Hogeschool Limburg en Katholieke 
Hogeschool Mechelen. De meeste verwijzen op hun website naar de mogelijkheid om gebruik te 
maken van een informatielijn en/of hulpaanbod. Hogeschool West-Vlaanderen en de 
KHKempen doen dat niet. De Hogeschool Gent organiseert wel feedback aansluitend op de 
bekendmaking, maar verwijst hiernaar niet op haar website zelf.  

 
 De overige hogescholen delen geen examenresultaten mee via het internet. (Merk op: Plantijn 

Hogeschool, XIOS-Hogeschool Limburg en Hogere Zeevaartschool hebben niet tijdig 
gereageerd op de bevraging). 

 
2-3. Noch de universiteiten noch de hogescholen die examenresultaten via het internet meedelen 

spreken van (extra) klachten die zouden zijn ingediend wegens onbetrouwbaarheid of het niet 
weergeven van de juiste resultaten. In één reactie (KUBrussel+Ehsal) werd er zelfs op gewezen 
dat studenten net als vroeger de weg naar de opvang en ondersteuning door de instelling weten 
te vinden, met als enige verschil dat bij het consulteren van examenresultaten via het internet, de 
eerste emotionele reacties eerder telefonisch binnenkomen en gekanaliseerd kunnen worden, 
terwijl studenten vroeger meteen en onaangekondigd voor de deur stonden. Dat eerste 
telefonische contact heeft als voordeel dat in een later gesprek meer oplossingsgericht gewerkt 
kan worden. Het feit van in een vertrouwde omgeving (of althans in een omgeving die studenten 
zelf kiezen) kennis te kunnen nemen van de examenresultaten, blijkt ook voor veel studenten 
eerder positief. Zo hoeven ze hun eventuele mislukking niet meteen publiek te maken, en 
kunnen ze kiezen voor opvang door ouders, goede vrienden, enz. 

 
 Inzake beveiliging kan ik bevestigen dat alle instellingen de examenresultaten bekend maken via 

een beveiligde internetsite. Studenten hebben enkel toegang tot hun eigen resultaten en dit via 
een systeem met login en paswoord. Wanneer door een menselijke vergissing foutieve 
examencijfers worden ingevoerd in de studentenadministratiedatabank, doet het er in feite niet 
toe via welk medium de resultaten aan de student worden bekend gemaakt. Zowel bij 
elektronische bekendmaking als bij overhandiging van een afgedrukte puntenlijst zal de student 
dan geconfronteerd worden met het foutieve cijfer. In zo een geval moet dit uiteraard worden 
rechtgezet. 

 
 Ik plan niet om daar bijkomende richtlijnen rond uit te vaardigen. Dergelijke zaken zijn 

afhankelijk van administratieve controles die ingebouwd zijn en deel uitmaken van een goed 
kwaliteitsbeleid van een instelling, en vallen bijgevolg onder de verantwoordelijkheid van de 
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instelling. Het lijkt me wel aangewezen dat alle instellingen daadwerkelijk melding maken van 
de mogelijkheid om een beroep te doen op een informatieaanbod en/of hulplijn. 
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Vraag nr. 382 
van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Moeilijk bemiddelbare werkzoekenden  -   Activeringsbeleid 
 
Volgens de OCMW-voorzitter van Antwerpen telt Antwerpen bijna 3.000 mensen die niet meer in 
aanmerking komen voor de arbeidsmarkt. Het zou gaan om een groep van sociaal onaangepasten met 
psychische problemen die niet meer inzetbaar zijn voor de arbeidsmarkt, zelfs niet in projecten 
"sociale economie". Volgens de OCMW-voorzitter heeft het weinig zin voor deze groep 
activeringsprojecten te blijven organiseren, omdat men bij voorbaat weet dat zij zullen afhaken. De 
OCMW-voorzitter pleit voor een verruiming van het Vlaams Fonds voor Sociale Integratie van 
Personen met een Handicap. 
 
In zijn Beleidsbrief Werk 2007-2008 stelde de minister dat er van de groep langdurig werkzoekenden 
tot 50 jaar die twee jaar of meer werkzoekende waren, ongeveer 9.000 met medische, mentale, 
psychische en/of psychiatrische problemen (MMPP) kampen. De cijfers dateren van april 2007 en 
verwacht werd dat het aantal werkzoekenden met een MMPP-problematiek nog verder zou oplopen. 
 
Voor deze harde kern van langdurig werkzoekenden met de grootste afstand tot de arbeidsmarkt, was 
er volgens de minister nood aan gespecialiseerde activeringstrajecten en in mei 2007 werd in dit kader 
een uitbesteding opgestart naar private actoren voor de re-integratie van langdurige werkzoekenden 
met een ernstige MMPP-problematiek. De doelstelling van deze projecten is het inschakelen van deze 
werkzoekenden in normaal economisch circuit, beschermd circuit of arbeidszorg. 
 
1. Volgens de Antwerpse OCMW-voorzitter zijn er in Antwerpen bijna 3.000 mensen die niet meer 

in aanmerking komen voor de arbeidsmarkt wegens ernstige sociale disfuncties. Volgens de 
Beleidsbrief Werk waren er dat 9.000 voor gans Vlaanderen. 

 
Kan de minister een actueel overzicht geven van deze problematiek? Graag cijfermateriaal voor de 
laatste jaren en naar regio. 
 
Hoe interpreteert de minister deze cijfers en evolutie? 
 

2. In mei 2007 werd gestart met een aantal specifieke tenderingsprojecten en sinds dan doet de 
VDAB een beroep op niet-commerciële en commerciële begeleidingsorganisaties om 
begeleidings- en activeringstrajecten te realiseren. 

 
Hoe lopen deze initiatieven? Beschikt de minister over resultaten en cijfermateriaal? Hoe evalueert 
de minister deze en acht hij bijsturing, uitbreiding en bijkomende initiatieven nodig? 
 

3. De Antwerpse OCMW-voorzitter stelt dat het weinig zin heeft nog activeringsprojecten te blijven 
organiseren voor deze doelgroep. 
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Hoe ziet de minister dat? Moet niet juist meer op deze projecten worden ingezet? Acht de minister 
de voorgestelde uitbreiding van het Vlaams Fonds haalbaar dan wel wenselijk? 
 
Kan de minister dit kort toelichten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 382 van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. De meest recente analyse is gebaseerd op een bestand met gegevens van werkzoekenden die eind 

2007 minstens twee jaar werkzoekend geweest zijn, aangevuld met allen die de laatste jaren tot die 
curatieve doelgroep hebben behoord, ook als ze eind 2007 geen NWWZ meer waren, aangevuld 
met personen voor wie in het kader van de preventieve werking of spontaan een kwalificerende 
intake is gedaan. Tijdens de kwalitatieve intake noteren de VDAB-consulenten een aantal 
gegevens die toelaten om een kwantitatief zicht te geven op een aantal problemen onder de 
werkzoekenden. Hieruit blijkt dat 15% van de langdurige werkzoekenden (13.700 personen) 
potentieel te maken hebben met MMPP-problemen.  

 
Het Meerbanenplan voorziet drie acties voor die specifieke groep van werkzoekenden die omwille 
van medische, mentale, psychische en/of psychiatrische problemen (MMPP) specifieke 
begeleiding nodig hebben om te kunnen doorstromen naar betaalde arbeid in het kader van het 
normaal economische of het beschermde circuit. Een van die acties betreft de 
activeringsscreeningen (3000 op jaarbasis door Diensten voor Gespecialiseerd Arbeidsonderzoek). 
Eind augustus 2008 zijn er 3244 definitieve adviezen. Daaruit blijkt dat zowat 13,6% van de 
gescreende werkzoekenden met een MMPP-problematiek als ‘niet-toeleidbaar’ wordt 
aanschouwd. Geëxtrapoleerd naar alle NWWZ die eind 2007 meer dan twee jaar werkloos waren 
en het label potentieel MMPP kregen (9237 personen), geeft dit een subgroep van 1261 NWWZ.   
 
In deze analyse zijn de gegevens niet op te splitsen naar regio.   
 
De cijfers op basis van de activeringsscreeningen en het bestand van NWWZ kunnen we niet 
vergelijken met het cijfer van de Antwerpse OCMW-voorzitter. Binnen het kader van OCMW 
bereikt men immers ook inactieven die niet ingeschreven zijn als NWWZ en bijgevolg niet gekend 
zijn binnen het kader van de publieke arbeidsbemiddeling.  

 
2. VDAB besteedt de activeringstrajecten uit aan 5 provinciale partnerschappen. Elk provinciaal 

partnerschap bestaat uit een netwerk van partners werk, partners zorg en partners arbeidszorg. Het 
werkveld en het zorgveld bundelen op die manier voor het eerst verregaand de krachten. Ze geven 
vorm aan activeringsbegeleidingen op maat waarin de zorg, zij het steeds met de blik gericht op de 
arbeidsmarkt, centraal staat.  
De gunning van de activeringsbegeleidingen loopt voor een periode van 2 jaar, maximaal 
verlengbaar met 1 jaar. Voor de provincie West-Vlaanderen loopt de gunning vanaf 1 september 
2007, voor de andere provincies vanaf 1 mei 2007. De toeleidingsgarantie dient behaald te worden 
2 jaar na de aanvang van de gunning, of 3 jaar na de aanvang van de gunning bij verlenging met 1 
jaar.  

 
Gezien het grote percentage 'adviezen activeringsbegeleiding' bij de screening (44% van de 
activeringsscreeningen i.p.v. de beoogde 21%) dringt een verdere uitbreiding van het aanbod 
activeringsbegeleidingen zich op. Hiertegenover staat de uitdaging om in elke provincie een 
kwalitatief waardevol aanbod te realiseren. Dit betekent een verregaande samenwerking tussen 
werk en welzijn in de begeleiding van de allermoeilijkst bemiddelbaren. Hun complexe 
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problematieken vereisen één integraal begeleidingstraject op maat waarin zowel hun medische, 
psychische als sociale problematieken aangepakt kunnen worden.  

 
Begin mei werd een eerste kwalitatieve evaluatie van de activeringsbegeleidingen gemaakt binnen 
CoWeZO (Coördinatie Werk Zorg), een ambtelijke werkgroep waaraan het departement Werk en 
Sociale Economie, VDAB en het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin deelnemen.  

 
 Er is een grote verscheidenheid in de profielen van de provinciale partnerschappen en de 

trajecten die ze de werkzoekenden aanbieden. 
 Een sterke provinciale aansturing, een gelijkmatige toeleiding vanuit de VDAB en een 

actieve koppeling van het werkveld met het zorgveld bieden de beste garanties op een 
kwaliteitsvol aanbod.  

 Alle betrokken actoren en zelfs de zorgsector benadrukken dat het om een bijzonder zware 
doelgroep gaat. Ze kampen met een veelheid van erg verscheiden problematieken op zowel 
medisch, psychisch als sociaal vlak. 

 De organisatie van de domeinoverschrijdende samenwerking tussen het werkveld en het 
zorgveld is verre van evident. De zorgsector is erg behoedzaam voor het verplichte karakter 
van de activeringsbegeleidingen dat sterk conflicteert met het zorgparadigma van de 
vrijwilligheid. De beter georganiseerde provincies realiseren een kwaliteitsvol aanbod voor 
zowel de medische, de psychische als de sociale problematieken waarmee de 
werkzoekenden kampen. Ondermeer de mogelijkheid tot vrije keuze van de zorgpartners 
faciliteert een flexibel inspelen op individuele problematieken. 

 De in- en uitroom van de activeringbegeleidingen wordt sterk beïnvloed door een aantal 
externe factoren. De voornaamste zijn de wachtlijsten binnen de zorg, de beperkingen van 
het regionale arbeidszorgaanbod en de onzekerheid omtrent het statuut van de niet-
toeleidbaren.  

 Ondanks heel wat afstemmingsproblemen realiseert elke provincie intussen een snelle 
instap in de begeleiding voor de werkzoekenden die toegeleid worden. 

 
De lopende tender activeringsbegeleidingen MMPP loopt in het voorjaar 2009 ten einde, terwijl 
het aantal adviezen voor ‘activeringsbegeleiding’ onverminderd blijft. In plaats van de tender met 
één jaar te verlengen opteer ik voor het uitschrijven van een nieuwe tender. Op die manier kan de 
activeringsbegeleiding MMPP verder worden ontwikkeld rekening houdend met de nood aan meer 
activeringsbegeleidingen dan oorspronkelijk geschat en met elementen uit de ‘ongoing’ evaluatie 
van de huidige tender. Opzet is om met inbreng van welzijn een sterkere zorgregie te realiseren in 
het kader van die activeringsbegeleidingen. Het opstarten van de nieuwe uitbesteding is voorzien 
medio 2009. Het aflopen van de huidige uitbesteding moet samensporen met het starten van de 
nieuwe aanbesteding zodat er geen lacune ontstaat.  

 
3. Ik vind het absoluut belangrijk dat niemand in de kou blijft staan. Deze bekommernis deel ik met 

de OCMW voorzitster van Antwerpen.   
Daar waar zorg nodig is moet dit ook geboden kunnen worden. Ik zet hier op in door mijn 
specifieke acties in samenwerking met de zorgsector voor deze groep via de tender. We stoten 
hierbij ook op grenzen omdat voor een bepaalde groep dit geen soelaas brengt om zich te 
integreren op de arbeidsmarkt, zonder dat dit een levenslang etiket hoeft te zijn. Hier is verder 
denkwerk en beleid nodig. 
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Vraag nr. 383 
van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Imamopleiding   -   Stand van zaken 
 
In een antwoord op een schriftelijke vraag over de mogelijke organisatie van een imamopleiding (nr. 
137 van 14 februari 2008, Websitebulletin publicatiedatum 28-03-2008) stelde de minister dat hij in 
navolging van verschillende Europese landen ook in Vlaanderen een opleiding voor imams wil 
uitbouwen. 
 
In dit kader werd in december 2007 een overeenkomst gesloten met het Centrum voor Migratie en 
Interculturele Studies (CeMIS) van de Universiteit Antwerpen, om een haalbaarheidsonderzoek te 
doen naar een specifiek vormingsinitiatief voor moslimkaders (imams, leerkrachten Islam, 
verantwoordelijken en werkzamen in de moslimgemeenschap). Daarbij zou onder meer worden 
nagegaan of het mogelijk is te komen tot een geschikte opleiding voor imams die gemeenschappelijk 
is voor de verschillende strekkingen binnen de gemeenschap. 
 
Het streefdoel was om in het academiejaar 2008-2009 of het academiejaar 2009-2010 met een 
opleiding te starten. De minister verklaarde eerst de haalbaarheidsstudie te willen afwachten. De studie 
zou tegen begin van de zomer worden opgeleverd en neerslag krijgen in een rapport dat als blauwdruk 
zou dienen voor de organisatie van de opleiding, onafhankelijk van het feit of de opdrachthouder bij de 
latere organisatie wordt betrokken. 
 
Begin juni 2008 erkenden verschillende unies van moskeeën in Vlaanderen dat bepaalde moskeeën in 
ons land de aansluiting met de maatschappij verloren hebben en dat het organiseren van een eigen 
imamopleiding de enige manier is om dat te veranderen. Volgens de moskeeën is het hoog tijd dat hier 
werk wordt van gemaakt (De Morgen – 3 en 4 juni 2008). 
 
Voor een stand van zaken kreeg ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Werd de haalbaarheidsstudie ondertussen afgerond? Welke zijn de vaststellingen en conclusies? 

Hoe interpreteert de minister het rapport? 
 
2. Kan/zal in het academiejaar 2008-2009 met een opleiding voor imams gestart worden? 
 

Indien zo, hoe en door wie zal dit georganiseerd worden en waaruit zal de opleiding concreet 
bestaan? 
 
Indien niet, wanneer denkt de minister dat de opleiding effectief van start kan/zal gaan? 
 
Kan de minister dit kort toelichten? 
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3. De studie zou niet enkel de mogelijkheden onderzoeken van een imamopleiding, maar ruimer van 
een specifiek vormingsinitiatief voor moslimkaders, dus ook leerkrachten Islam, 
verantwoordelijken en werkzamen in de moslimgemeenschap. 

 
Heeft het onderzoek ter zake knelpunten of opportuniteiten zichtbaar gemaakt en plant de minister 
hier nieuwe initiatieven? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 383 van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. De eerste fase van het haalbaarheidsonderzoek is in september afgerond. De belangrijkste 

conclusie van het rapport is dat de uitbouw van een volwaardige academische opleiding voor 
imams in Vlaanderen op korte termijn niet haalbaar is. Het rapport, dat voor de oplevering 
getoetst werd bij een brede groep deskundigen uit zowel de universitaire wereld als de diverse 
moslimgemeenschappen, stelt een stappenplan voor, waarbij in een eerste fase een 
postuniversitaire, modulaire opleiding in islamitische studies ten bedrage van 60 studiepunten 
wordt gestart, met zowel een theologische als een maatschappelijke inhoud. Daarnaast pleit het 
rapport ervoor om een specifiek vormingsprogramma te voorzien voor imams en bedienaars van 
de islamitische eredienst die niet beschikken over een diploma hoger onderwijs dat toegang 
geeft tot deze academische opleiding in Islamitische studies en die een inburgeringstraject 
moeten volgen. 

 
2. Ik heb de onderzoekers in een bijkomende opdracht gevraagd om het voorgestelde stappenplan 

concreet uit te werken door per opleidingsonderdeel een beknopte omschrijving te geven van 
inhoudelijke contouren, de onderwijskundige aanpak en indicaties te geven van handboeken en 
van basisliteratuur. Dit impliceert ook de concrete uitwerking van het vormingsluik. Dit moet 
toelaten om in het academiejaar 2009-2010 met een programma van start te gaan. 

 
3. In antwoord op deze vraag verwijs ik graag naar het antwoord op vragen 1 en 2. 
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Vraag nr. 384 
van 10 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Decreet “rechtspositie” Gemeenschapsonderwijs   -   Toepassing art. 53bis 
 
Het decreet van 27 maart 1991 “betreffende de rechtspositie van bepaalde personeelsleden van het 
Gemeenschapsonderwijs” (hierna: het decreet “rechtspositie”) bevat een artikel 53bis dat vorig jaar 
nog werd gewijzigd door artikel V.16 van het decreet van 13 juli 2007 “houdende dringende 
maatregelen met betrekking tot functiebeschrijvingen en evaluatie in het onderwijs”. Voornoemd 
artikel 53bis bevat een regeling waardoor vastbenoemde directeurs in het GO!-onderwijs van de 
Vlaamse Gemeenschap kunnen worden belast met een andere opdracht. §2 van dit decreetsartikel 
luidde voorheen als volgt: 
 
“De vastbenoemde directeur neemt een betrekking op in het wervingsambt waarin hij voorheen vast 
benoemd was bij de scholengemeenschap of de scholengroep waar hij als directeur was aangewezen, 
tenzij het personeelslid en de raad van bestuur van de scholengroep akkoord gaan met een andere 
opdracht. Deze opdracht wordt gegenereerd uit het opdrachtenpakket dat aan de instelling waar het 
personeelslid als directeur is benoemd werd toegekend.” 
 
Na de recente decreetswijziging luidt het gewijzigde artikel 53bis, §2, thans als volgt: 
 
“De vastbenoemde directeur neemt een betrekking op in het ambt waarin hij voorheen vast benoemd 
was bij de scholengemeenschap of de scholengroep waar hij als directeur was aangewezen, tenzij het 
personeelslid en de raad van bestuur van de scholengroep akkoord gaan met een andere opdracht. De 
aanstelling van het personeelslid gebeurt via een verlof wegens opdracht of door een betrekking in te 
richten op basis van de puntenenveloppe die ter ondersteuning aan de scholengemeenschap wordt 
toegekend.” 
 
Deze nieuwe bepaling is in werking getreden op 1 september 2007 (artikel V.46 van het decreet van 
13 juli 2007). Vanzelfsprekend heeft deze wijziging van het decreet “rechtspositie” belangrijke 
implicaties voor de inrichtende machten / scholen in het GO!, en meer bepaald voor de 
lestijdenpakketten. De wijziging werd ten behoeve van de schoolbesturen dan ook gevolgd door een 
dienstorder van 27 juli 2007 die werd verspreid onder alle algemeen directeurs van de scholengroepen 
van het GO!-onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap. 
 
De dienstorder die werd verspreid vanuit het departement Onderwijs en Vorming stelt dat de 
personeelsleden die tot en met 31 augustus 2007 onder het toepassingsgebied van het voormalige 
artikel 53bis, §2 vielen, verder dienen te worden belast met een opdracht die wordt gegenereerd uit het 
opdrachtenpakket dat aan de instelling waar het personeelslid als directeur was benoemd, werd 
toegekend. Personeelsleden die vanaf 1 september 2007 voor de eerste maal onder het 
toepassingsgebied van het nieuwe artikel 53bis, §2 vallen, worden daarentegen aangesteld via een 
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verlof wegens opdracht of door een betrekking in te richten op basis van de puntenenveloppe die ter 
ondersteuning aan de scholengemeenschap wordt toegekend. 
Enige tijd later werd deze dienstorder evenwel vervangen door een nieuwe (ongedateerde) dienstnota 
die voorgaande lezing van het bewuste artikel teniet doet en deze vervangt door wat  volgt: 
 
“Uit een nieuwe bespreking van dit artikel blijkt nu dat de aanstelling van elk personeelslid – ongeacht 
het tijdstip waarop toepassing werd gemaakt van de bepalingen van artikel 53bis van het decreet van 
27 maart 1991 betreffende de rechtspositie van bepaalde personeelsleden van het 
gemeenschapsonderwijs (de ingangsdatum van 1 september 2007 is bijgevolg niet meer relevant) – 
dient te gebeuren via een verlof wegens opdracht of door een betrekking in te richten op basis van de 
puntenenveloppe die ter ondersteuning aan de scholengemeenschap wordt toegekend en dit met ingang 
van 1 september 2007.” 
 
Deze tweede dienstnota doet de eerste dienstorder volledig teniet, zodat thans de tweede lezing dient te 
worden toegepast vanaf 1 september 2007. 
 
Recente berichten wijzen er evenwel op dat er in het GO!-onderwijsveld discussie bestaat over de 
correcte lezing van voorliggend decreetsartikel. Een jaar na datum van de “oude” opgeheven 
dienstnota en de kort daaropvolgende “nieuwe” en herstellende dienstbrief gaan de discussies nog 
steeds over de vraag welke dienstorder hier dient te worden toegepast.  
 
Verscheidene schoolbesturen van het GO!-onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap zouden nog steeds 
(en foutief) uitvoering geven aan het decreetsartikel door toepassing van de regels uiteengezet in de 
eerste (opgeheven) dienstnota i.p.v. de tweede en geldige dienstorder. 
 
1. Is de minister van plan om enig onderzoek te voeren naar de toepassingspraktijken van artikel 

53bis van het decreet “rechtspositie” binnen het GO!, of is dat al gebeurd en welke resultaten 
leverde dit onderzoek desgevallend op? 

 
2. Worden er ook concrete regelgevende maatregelen genomen wanneer inderdaad blijkt dat 

verscheidene instellingen toepassing maken van een lezing van de eerste, verkeerde, dienstnota in 
deze materie? Zo ja, welke? 

 
3. Zullen er sancties (terugvorderingen) volgen voor een eventuele toepassing tijdens het schooljaar 

2007-2008 van de verkeerde dienstnota? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 384 van 10 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Artikel 53bis is inderdaad gewijzigd door het decreet van 13 juli 2007 houdende dringende 
maatregelen met betrekking tot functiebeschrijving en evaluatie in het onderwijs. Het is eveneens juist 
dat de nieuwe versie aanleiding geeft tot discussie bij de betrokken sociale partners, meerbepaald over 
de concrete toepassing van de zin: “De aanstelling van het personeelslid gebeurt via een verlof wegens 
opdracht of door een betrekking in te richten op basis van de puntenenveloppe die ter ondersteuning 
aan de scholengemeenschap wordt toegekend.” 
 
Er is terzake geen twijfel voor de directeur die voor het eerst vanaf 1 september 2007 of op latere 
datum gevat wordt door toepassing van artikel 53bis: in dat geval geldt de nieuwe bepaling die werd 
ingevoerd via het decreet van 13 juli 2007. 
 
Het debat betreft de dossiers waarin toepassing is gemaakt van het artikel 53bis vóór de 
decreetswijziging die ingaat op 1 september 2007. De vraag luidt namelijk of het vroegere 
mechanisme van toepassing blijft, waarbij de betrokken personeelsleden een andere opdracht 
toegewezen krijgen op basis van het opdrachtenpakket van de instelling waar de directeur als vast 
benoemd personeelslid was aangesteld. 
 
Ik ben mij ervan bewust dat de communicatie hierover niet optimaal verlopen is door het verschijnen 
van twee zich tegensprekende dienstnota’s en bijgedragen heeft tot de bestaande meningsverschillen. 
 
Het is dan ook van belang om hierover zo snel mogelijk duidelijkheid te verschaffen. 
 
Wat uw concrete vragen betreft, kan ik u het volgende antwoorden: 
 
1. De administratie heeft alle dossiers waarin sprake is van toepassing van artikel 53 bis in het 

gemeenschapsonderwijs tijdens het schooljaar 2007-2008 onderzocht. Uit dit onderzoek blijkt dat 
alle directeurs, waarvoor toepassing is gemaakt van het artikel 53bis vóór de decreetswijziging die 
ingaat op 1 september 2007, verder werden aangesteld in een opdracht die werd gegenereerd via 
het opdrachtenpakket van de instelling van de scholengroep waar het personeelslid voorheen als 
directeur was aangesteld. Vanaf 1 september 2007 zijn er twee nieuwe dossiers bijgekomen waarin 
toepassing werd gemaakt van het huidige artikel 53bis. Deze personeelsleden werden aangerekend 
op de puntenenveloppe van de scholengemeenschap zoals de huidige regelgeving dit als één van 
de 2 mogelijkheden beschrijft. Eén van deze personeelsleden werd vanuit de aanrekening op de 
puntenenveloppe nadien nog gedetacheerd wegens bijzondere opdracht. 

 
2. Om misverstanden in de toekomst te vermijden, is het inderdaad nodig om zo snel mogelijk 

duidelijkheid te creëren naar iedereen toe. Of daarvoor regelgevende maatregelen nodig zijn, is 
momenteel voorwerp van een onderzoek dat in mijn opdracht uitgevoerd wordt. Wanneer dit 
onderzoek afgelopen is, zal ik hierover verder informatie verstrekken. 

 
3. Het is niet mijn bedoeling om terugvorderingen te doen voor het schooljaar 2007-2008. Er is 

immers geen overschrijding van middelen geweest. 
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Vraag nr. 385 
van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
VDAB   -   Vacaturemeldingen door bedrijven 
 
Uit een rondvraag van Voka van april 2007 blijkt dat twee op de drie ondernemingen een beroep doet 
op de VBAD voor de invulling van vacatures. Ondanks de verplichting om vacatures te melden bij de 
VBAB, opteert zo’n 35 % van de bedrijven voor andere wervingskanalen. Bedrijven die een beroep 
doen op de VDAB zijn wel tevreden over de dienstverlening. 
 
Opvallend is dat vooral grote bedrijven gebruik maken van de diensten van de VDAB, terwijl men zou 
verwachten dat veeleer kleine en middelgrote bedrijven zich tot een publieke voorziening zouden 
wenden bij hun zoektocht naar arbeidskrachten. Ook voor het verkrijgen van informatie zijn het vooral 
de grote bedrijven die naar de VDAB stappen. Kortom, hoe kleiner het bedrijf, hoe minder de VDAB 
wordt ingeschakeld. 
 
1. Hoewel bedrijven (met meer dan 20 werknemers) verplicht zijn vacatures te melden, zou ruim één 

op de drie nalaten dit te doen. 
 

Klopt dit en wat zijn de gevolgen hiervan voor het cijfer inzake beschikbare vacatures? 
 
Is dit een algemeen gegeven of is het eigen aan bepaalde sectoren? 
 
Beschikt de minister ter zake over cijfermateriaal? 
 

2. Waarom melden die bedrijven de vacatures niet? Is deze verplichting te weinig bekend? Is het een 
gebrek aan vertrouwen in de VDAB? Raken deze vacatures sneller ingevuld via eigen 
wervingskanalen? 

 
3. Wordt het niet-melden op een bepaalde manier nagegaan? Zo ja, hoe gaat dit in zijn werk en wat 

zijn de gevolgen? Zo niet, acht de minister dit niet nodig? 
 
4. Kleine bedrijven schakelen blijkbaar nog te weinig de VDAB in. 
 

Hoe denkt de minister het contact tussen de VDAB en de kleine bedrijven en kmo’s te bevorderen, 
teneinde de vacatures sneller in te vullen? Acht de minister het bijvoorbeeld zinvol deze bedrijven 
te sensibiliseren over de informatieopdracht en de wervingsmogelijkheden van de VDAB? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 385 van 11 september 2007 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Het Besluit van de Vlaamse Regering van 21 december 1988 houdende de organisatie van de 

arbeidsbemiddeling en de beroepsopleiding voorziet in art. 24, § 5: “De werkgevers die tijdens het 
voorbije kalenderjaar gemiddeld ten minste 20 werknemers tewerkstelden stellen de subregionale 
tewerkstellingsdienst waaronder zij ressorteren in kennis van elke vacante betrekking in de 
onderneming die, hetzij door de werkgever zelf, hetzij door een selectiebureau, in de pers wordt 
bekendgemaakt. Deze kennisgeving moet gebeuren, uiterlijk op de dag van de bekendmaking in 
de pers.”  
Deze regelgeving is in onbruik geraakt. Ze was nooit erg effectief omdat ze ook  niet afdwingbaar 
is. Bovendien is ze ondertussen ook achterhaald. Ze is immers geschreven op een ogenblik dat de 
arbeidsbemiddeling nog een overheidsmonopolie was. De veranderende samenstelling van het 
arbeidsbemiddelingsveld met een publieke en meerdere private spelers vereist evenwel een andere 
aanpak.   
De actuele werking van de VDAB, in zijn opdracht van regisseur op de arbeidsmarkt, is erop 
gericht zoveel mogelijk transparantie te brengen op de arbeidsmarkt. Dit uit zich ondermeer in het 
feit dat deze dienst niet alleen maar vacatures capteert en behandelt maar eveneens werkt aan  het 
uitbouwen van sterke samenwerkingsverbanden met externe partners (o.m. Federgon, Monster, 
Stepstone, Jobat, De Streekkrant,…) om op die manier een zo ruim mogelijk aanbod van vacatures 
aan werkenden en werkzoekenden te bieden. Zo zijn ook de vacatures, waarvoor werkgevers een 
ander verspreidingskanaal dan de VDAB hebben gekozen, toch raadpleegbaar op de VDAB-site. 

 
Door de grote impact van de uitzendsector op de arbeidsmarkt en het commercieel of publicitair 
gegeven waarbij werkgevers vacatures aan meerdere actoren bekend maken, is het erg moeilijk om 
een beeld te krijgen én van de arbeidsmarkt op zich én van het soort bedrijven of eindgebruikers 
dat vacatures heeft. 

 
Het is wel de bedoeling van de VDAB om de vacaturemarkt zo volledig mogelijk in kaart te 
brengen. Daartoe zijn er ondermeer een werkgroep bij het NIS (waar VDAB in vertegenwoordigd 
is) en een werkgroep "Transparantie vacaturemarkt"  bij Synerjob (waar de studiediensten van de 
regionale bemiddelingsinstellingen zijn vertegenwoordigd) in het leven geroepen. 

 
2. Hierover heeft de VDAB geen informatie. Uit een recente informele en kleinschalige bevraging 

hierover tijdens een rondetafelgesprek met werkgevers, ingericht door UNIZO en VDAB, blijkt 
dat de werkgevers niet op de hoogte zijn van deze verplichting. Anderzijds blijkt uit de regelmatig 
uitgevoerde tevredenheidsmetingen dat 73,8% van de ondervraagde werkgevers (bevraging 
voorjaar 2008) tevreden zijn over de dienstverlening die ze van de VDAB krijgen.  

 
3. Er zijn geen procedures uitgeschreven om na te gaan welke werkgevers, die wettelijk verplicht 

zijn hun vacatures te melden, dit doen. 
 
4. In de beheersovereenkomst tussen de VDAB en de Vlaamse Regering werd een bijzondere 

parameter opgenomen die slaat op het bereik van de KMO’s in de vacaturewerking. De verdeling 
in de door VDAB behandelde vacatures dient 60% KMO – 40% grote ondernemingen te volgen. 
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In absolute aantallen registreerde de VDAB in 2007 meer vacatures uit KMO’s (161.410) dan uit 
grote ondernemingen (GO) (120.251) en was ook de aangroei van KMO-vacatures omvangrijker 
(27.363 vacatures uit KMO’s meer dan in 2006 ten opzichte van 24.342 meer uit GO).  
  
Procentueel steeg het aantal uit KMO’s ontvangen vacatures echter met 20%, terwijl het aantal uit 
GO ontvangen vacatures toenam met 25%, waardoor het aandeel inderdaad afnam.  
  
Vooral de sterkere groei van het aantal vacatures uit GO in de tweede jaarhelft maakte het moeilijk 
om het objectief van 60% vacatures uit KMO’s te halen, en deed de teller belanden op 57,7%. 
 
De VDAB is er zich van bewust dat de KMO-bedrijven  een specifieke benadering verwachten en 
vereisen. De dienst heeft daarom het “KMO-actieplan” uitgewerkt waarin ondermeer de actieve 
acquisitie en behandeling van vacatures centraal staat. In samenwerking met onder andere UNIZO 
worden de KMO’s dan ook gesensibiliseerd om hun vacatures kenbaar te maken aan de VDAB. 
 
Er kan geenszins gesteld worden dat kleine bedrijven de VDAB nog te weinig inschakelen. 
Concrete cijfers bewijzen het tegendeel. Volgende tabel (met cijfergegevens over de laatste 2 jaar 
september 06-augustus 2008) illustreert, zowel globaal als toegespitst op een aantal services, de 
mate van samenwerking tussen VDAB en de KMO’s: 

  

 KMO % 
Grote 

Bedrijven % 
bedrijven klant  bij VDAB 66.408 90,62% 6.871 9,38% 
bedrijven met een IBO-overeenkomst 11.524 93,81% 761 6,19% 
bedrijven met vactures  44.398 88,94% 5.523 11,06% 
bedrijven met een “Mijn VDAB”-
contract 49.018 88,93% 6.100 11,07% 
bedrijven met Werknemersopleidingen 1.748 62,92% 1.030 37,08% 

 
Deze tabel geeft weer dat de KMO-werkgevers zeer duidelijk de grootste klantengroep is van de 
VDAB (90,62%). 
Voor de verwerking van hun vacatures opteren de KMO-werkgevers er eveneens duidelijk voor 
om deze te laten afhandelen in nauwe samenwerking met de VDAB (88,94%). 
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Vraag nr. 386 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Opleidingscheques   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vragen nr. 19 van 7 november 2003 (Bulletin van Vragen en 
Antwoorden nr. 5 van 12-12-2003, blz. 1156) en nr. 274 van 23 september 2005 (Websitebulletin 
publicatiedatum 18-11-2005) in verband met de opleidingscheques voor werknemers, zou ik graag 
volgende vragen willen stellen. 
 
1. Hoeveel cheques werden er in 2005, 2006 en in 2007 tot nu toe verkocht?  
 

Wat is het gemiddelde bedrag aan cheques per aanvraag? 
 
2. Hoeveel klachten komen jaarlijks binnen in verband met de opleidingscheques? 
 

Wat zijn de meest voorkomende klachten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 386 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Hieronder vindt u een overzicht per jaar van de uitgevoerde aanvragen met het overeenstemmend 

bedrag. 
 

Jaar Uitgevoerde aanvragen Totaal bedrag (€) Gemiddeld bedrag (€) per aanvraag 
2005 191.703 cheques 22.297.405 116.31 
2006 210.524 cheques 25.518.155 121.21 
2007 223.404 cheques 29.895.880 133.82 

 
2. Hierbij een beknopt overzicht van de klachten mbt opleidingscheques per kwalificatie van 2005 

tot en met het 1ste semester 2008. 
 

Kwalificatie 2005 2006 2007 1ste semester 
2008 

niet gegrond 4 11 8 5 
gegrond 4 2 4 2 
deels gegrond 1 3 2 0 
geen oordeel 0 0 0 1 
totaal 9 16 14 8 

 
De meest voorkomende ‘gegronde’ klachten zijn: 
 
• opleidingscheques laattijdig ontvangen: vooral in opstartfase 
• opleidingsinstantie wil aan cursist het teveel betaalde inschrijvingsgeld niet (of niet snel 

genoeg) terug betalen 
 
Ongegronde* klachten hebben betrekking op 
 
• wie komt in aanmerking 
• looptijd opleidingscheques 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 387 
van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Vacaturedatabank VDAB/Jobkanaal   -   Leeftijdsvoorwaarden 
 
De Kempense afdeling van het ACV stapt naar het Centrum voor Gelijke Kansen en 
Racismebestrijding om naar eigen zeggen een duidelijk geval van “flagrante leeftijdsdiscriminatie” 
aan te klagen. Aanleiding is het verschijnen van een werkaanbieding voor een conciërgefunctie in de 
vacaturedatabank van Jobkanaal en de VDAB. Volgens de jobomschrijving was die enkel bedoeld 
voor mensen tussen 30 en 50 jaar. 
 
In de Gazet van Antwerpen van 18 augustus 2008 reageerde de zaakvoerster geschrokken op de klacht 
en verklaarde dat zij geen enkele bedoeling had om op welke manier dan ook te discrimineren. 
 
Los van de vraag of de reactie van de vakbond al dan niet overtrokken was of wat nu de eigenlijke 
intentie van de zaakvoerster was, blijft er het feit dat in het netwerk van Jobkanaal een vacature 
voorkwam met criteria inzake leeftijd. Dit terwijl Jobkanaal een vacaturekanaal is dat zich net richt 
naar de drie prioritaire kansengroepen, waaronder oudere werkzoekenden. 
 
Dergelijke voorvallen ondergraven de geloofwaardigheid van initiatieven zoals Jobkanaal en moeten 
dan ook vermeden worden. Daarom had ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Hoe komt het dat de betrokken vacature met die voorwaarden via Jobkanaal kon worden 

verspreid? Betreft dit een alleenstaand geval of is dit een algemeen probleem? Beschikt de 
minister ter zake over cijfermateriaal? 

 
2. Hoe gebeurt de screening van de VDAB-vacatures? Worden de zogenaamde diversiteitsvacatures 

op dezelfde manier gescreend als de “gewone” werkaanbiedingen? Gebeurt dit op een sluitende 
en/of voldoende efficiënte manier? Worden de werkgevers niet ingelicht over de modaliteiten? 
Kan de minister dit kort toelichten?  

 
3. Jobkanaal heeft de bedoeling om werkzoekenden uit die kansengroepen te stimuleren, 

sensibiliseren, ondersteunen en te begeleiden naar een Jobkanaalvacature. Toch moet ook 
vermeden worden dat te veel ongeschikte kandidaten worden doorverwezen. 

 
Slaagt men daar volgens de minister in of acht hij bijsturing nodig? 
 

4. Jobkanaal moet ook bijdragen tot een algemene sensibilisering van de werkgevers inzake 
tewerkstelling van oudere werknemers.  

 
Slaagt men hier volgens de minister in? Graag een korte toelichting. 
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5. De VDAB reageerde op de klacht door de leeftijdsvoorwaarde te schrappen.  
 

Is dit volgens de minister een gepaste reactie? Bestaan ter zake geen (preventieve) procedures en 
zo ja, welke zijn deze? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 387 van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Betrokken vacature werd niet verspreid via de Jobkanaaldatabank. Ze werd wel door de 

Jobkanaal-consulent van VOKA via e-mail onder de aandacht gebracht van het regionale 
Jobkanaal-netwerk. Hiervoor werd dezelfde tekst gebruikt als de tekst die op dat moment in de 
VDAB-vacature vermeld stond.  

 
 De VDAB voert een diversiteitsbeleid en onderschrijft in het bijzonder de preventieve en 

stimulerende maatregelen om de evenredige participatie van de kansengroepen op de 
arbeidsmarkt te bevorderen. Daarnaast benadrukt de VDAB de noodzaak om elke vorm van 
discriminatie bevat in het Decreet van 8 mei 2002 houdende de evenredige participatie op de 
arbeidsmarkt tegen te gaan. Wanneer werkgevers leeftijdsvoorwaarden aanhalen bij het 
opstellen van hun vacatures, is het de opdracht van de VDAB-bedrijfsconsulent om de 
werkgever hierover aan te spreken en sensibiliserend op te treden. Hierbij worden alle mogelijke 
ondersteunende maatregelen onder de aandacht gebracht zoals aanwervingpremies, IBO 
(Individuele beroepsopleiding in de Onderneming), Jobcoaching, …  

 
 In dit geval hebben de VDAB-bedrijfsconsulent en de Jobkanaal-consulent te weinig aandacht 

besteed aan deze vacature en te snel gehandeld, waardoor deze discriminerende vermelding niet 
werd opgemerkt. Dit is zeker geen algemeen probleem. 

 
 In dit geval heeft de specifieke werkgever niet stil gestaan bij de discriminerende gevolgen 

verbonden aan deze leeftijdsvoorwaarde. Het opstellen van vacatures was voor deze werkgever 
een nieuwe ervaring. Intussen werd de werkgever o.a. door de VDAB geïnformeerd en 
gesensibiliseerd.  

 
2. Vacatures bereiken de VDAB via diverse kanalen. De eerste 2 mogelijkheden houden in dat 

vacatures door de werkgever zelf ingevoerd worden via Jobmanager al dan niet met een vraag 
naar verwijzing van werkzoekenden. Een derde optie houdt in dat de vacatures door de 
werkgever worden gemeld via fax, brief, e-mail waarna ze door de VDAB-Servicelijn ingevoerd 
worden. Een vierde optie is dat de vacatures na telefonisch of persoonlijk contact met de 
werkgever manueel ingevoerd worden door een consulent of de Servicelijn. Daarnaast ontvangt 
VDAB ook vacatures VDAB via de partners. 

 
(1) Bij ingave door de werkgever zelf via Jobmanager met een vraag naar verwijzing van 

werkzoekenden door de VDAB, komt de vacature terecht bij de Servicelijn en wordt de 
vacature −vóór behandeling− inhoudelijk gecontroleerd door een consulent. 
Jobkanaalvacatures behoren tot deze subcategorie. 

 
(2) Bij ingave door de werkgever zelf via Jobmanager waarbij de werkgever louter 

verspreiding vraagt van de VDAB, wordt de vacature via een automatisch systeem 
gecontroleerd op discriminerende bewoordingen. Op deze vacatures worden 
steekproefsgewijs manuele kwaliteitscontroles uitgevoerd. 
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(3) Wanneer consulenten via brief, fax of mail een vacature ontvangen, brengen ze deze in 
volgens de voorgeschreven kwaliteitsregels met de nodige aandacht voor mogelijke 
directe of indirecte discriminatie. In geval van onduidelijkheden wordt de werkgever 
gecontacteerd en wordt de vacature besproken. 

 
(4) De vacature wordt met de werkgever doorgenomen en door de consulent, indien mogelijk 

in het bijzijn van de werkgever, ingevoerd. 
 
 Wanneer niet toegelaten bewoordingen of formuleringen geconstateerd worden in een vacature 

wordt de werkgever altijd gecontacteerd en attent gemaakt op het probleem. De betrokken 
VDAB-consulent voert met de werkgever een constructief gesprek en begeleidt de werkgever in 
het zoeken naar een geschikte oplossing. Indien ondanks alle suggesties en ondersteuning geen 
medewerking van de werkgever bekomen wordt, wordt dit door de consulent zowel intern als 
extern gemeld volgens de voorgeschreven procedure. 

 
3. Om ervoor te zorgen dat enkel de geschikte kandidaten worden doorverwezen, wordt de hierna 

beschreven procedure gehanteerd. Binnen de drie dagen na ontvangst van een Jobkanaalvacature 
wordt door een VDAB-consulent een selectie gemaakt van potentiële kandidaten uit de 
kansengroepen. Deze kandidaten worden door de consulent uitgenodigd voor een persoonlijk 
gesprek waarbij de vacature overlopen wordt en de geschiktheid en motivatie van de kandidaat 
geëvalueerd. Vervolgens, indien de kandidaat werkelijk geschikt bevonden wordt voor de 
vacature, wordt deze doorverwezen naar de werkgever voor een sollicitatiegesprek. Hoewel 
deze werkmethode arbeidsintensief is, wordt enigszins ‘volhardend’ gehouden aan deze face-to-
face gesprekken, aangezien de kwaliteit van de doorverwezen kandidaten mee het succes 
bepalen van Jobkanaal naar de werkgevers toe. 

 
 Dit neemt echter niet weg dat in dringende gevallen −wanneer de werkgever expliciet te kennen 

geeft dat hij uiterst snel iemand nodig heeft− of wanneer een werkzoekende nog recent 
gescreend werd en zijn dossier volledig up-to-date staat of wanneer het sollicitatiepatroon dit 
aangeeft, ook gebruik gemaakt wordt van snelle communicatiemiddelen zoals telefoon, mail of 
sms om werkzoekenden te verwijzen op een vacature. 

 
 Aangezien een Jobkanaalvacature ook gewoon op de website bekeken kan worden, zijn er 

natuurlijk ook werkzoekenden die zelf, spontaan solliciteren op deze vacatures. Deze kandidaten 
komen dus niet eerst langs bij een consulent van de VDAB vóór ze naar een werkgever gaan. 
VDAB heeft dan niet de kans gekregen met hen de vacature te overlopen en toe te lichten, 
waardoor mogelijks sommige vereisten niet helemaal duidelijk zijn voor de betrokken 
kandidaten. 

 
4. Sensibilisering van werkgevers inzake tewerkstelling van kansengroepen, zoals o.a. oudere 

werknemers, is uitermate belangrijk. Het vraagt een mentaliteitswijziging van heel wat 
werkgevers. Bijgevolg moeten op verschillende terreinen stappen worden gezet. Dit trachten we 
toen via het regulier beleid, maar ook via categoriale maatregelen o.a. het beleid inzake 
evenredige arbeidsdeelname. Bij dit laatste zetten we naast Jobkanaal o.a. ook in op 
projectontwikkelaars en diversiteitsplannen om de werkgevers van het voeren van een 
diversiteitsbeleid te overtuigen. De positieve vooruitgang in de resultaten van de verschillende 
maatregelen tonen mijn inziens aan dat zich wel degelijk een positieve evolutie afspeelt op de 
arbeidsmarkt.  

 
5. VDAB heeft inderdaad gereageerd door, in samenspraak met de werkgever, de 

leeftijdsvoorwaarde te schrappen. Zodra de fout intern werd opgemerkt −in dit geval na één 
dag− werd de leeftijdvoorwaarde onmiddellijk verwijderd uit de vacature. Dit toont aan dat de 
geldende procedures (o.a. rond ‘hoe omgaan met directe en indirecte discriminatie’ en 
‘vermijden van discriminaties in vacatures’, …) effectief en correct zijn. De automatische 
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verwerking van aangebrachte wijzigingen gebeurt standaard nachts, zodat de betreffende fout, 
gedurende één dag te zien geweest is op de VDAB-site.  

 
 Maar daarbij blijft het natuurlijk niet. Zoals in het antwoord op vraag 1 en 2 omschreven wordt 

de volgende procedure gehanteerd. Wanneer niet toegelaten bewoordingen of formuleringen 
geconstateerd worden in een vacature wordt de werkgever altijd gecontacteerd en attent gemaakt 
op het probleem. De betrokken VDAB-consulent voert met de werkgever een constructief 
gesprek en begeleidt de werkgever in het zoeken naar een geschikte oplossing. Het is de 
opdracht van de VDAB-bedrijfsconsulent om de werkgever hierover aan te spreken en 
sensibiliserend op te treden. Hierbij worden alle mogelijke ondersteunende maatregelen onder 
de aandacht gebracht zoals aanwervingpremies, IBO (Individuele beroepsopleiding in de 
Onderneming), Jobcoaching, … Indien ondanks alle suggesties en ondersteuning geen 
medewerking van de werkgever bekomen wordt, wordt dit door de consulent zowel intern als 
extern gemeld volgens de voorgeschreven procedure. 

 
 In dit concreet geval werden meer specifiek volgende acties ondernomen: 

a. De bedrijfsconsulent die de fout maakte, werd in de coachende aanpak van VDAB 
gewezen op het belang van een correcte vacatureformulering en op de opdracht van de 
VDAB aangaande werkgevers die in hun vacatures discriminerende voorwaarden stellen. 
De taak van de VDAB-consulent bestaat erin de werkgever te informeren en 
sensibiliserend op te treden.  

b. Betreffende case werd gebruikt om deze materie bij iedereen nogmaals uitdrukkelijk 
onder de aandacht te brengen. 

c. De situatie werd uitgebreid besproken met de betrokken werkgever en er werden 
duidelijke afspraken gemaakt aangaande het feit dat in een vacature geen beperkingen 
mogen worden gesteld, behoudens op het vlak van competenties. De werkgever gaat 
hiermee uitdrukkelijk akkoord. Bovendien werd, op vraag van de werkgever, volgende 
tekst aan de vacature toegevoegd: “De werkgever wil iedereen aanmoedigen te solliciteren 
die voldoet aan het profiel ongeacht leeftijd, afkomst, religie, beperking.”  

d. Bij de voorgaande 4 vacatures die VDAB eerder al voor dezelfde werkgever mocht 
behandelen, werd expliciet aandacht besteed aan werkzoekenden uit de kansengroepen en 
werden, gesteund door de werkgever, extra acties ondernomen naar 50+-werkzoekenden 
toe. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 388 
van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Hotelmanagement   -   Masteropleiding 
 
In Vlaanderen kan men op hogeschoolniveau een bachelordiploma “hotelmanagement” behalen. Er is 
echter geen mogelijkheid om verder te studeren en een masterdiploma te halen. 
 
In Nederland kan dat wel. Zo biedt de Hotelmanagementschool in Maastricht een masteropleiding aan. 
Onze Vlaamse studenten “hotel” moeten dus naar het buitenland om zich verder te bekwamen binnen 
hun vakgebied. 
 
In de huidige bacheloropleiding ontbreken ook financieel beleid en management op het programma. 
Dergelijke competenties worden echter noodzakelijk geacht door buitenlandse investeerders die in 
onze regio een hotel willen vestigen. Zij zoeken dan ook mensen die over  de nodige competenties 
beschikken. Daarenboven hebben buitenlandse investeerders blijkbaar meer vertrouwen in een 
masterdiploma, vooral als het aankomt op goed financieel beheer. 
 
1. Waarom kan er in Vlaanderen geen universtaire mastergraad worden behaald in 

hotelmanagement?  
 

Voor de opleiding Toerisme is het bijvoorbeeld mogelijk om een masterprogramma te volgen aan 
de KU Leuven, waarom kan dit dan niet voor hotelmanagement? 
 

2. Zijn er plannen om in een dergelijke universitaire opleiding te voorzien?  
 

Is er hierover al overlegd tussen de ministers van Onderwijs en van Toerisme? Zo neen, waarom 
niet? 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Bourgeois (vraag nr. 173) en Vandenbroucke (nr. 
388). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 388 van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
1. Het huidige opleidingenaanbod aan de Vlaamse hogescholen is historisch gegroeid. Zo is de 

vroegere ééncylusopleiding gegradueerde hotelbeheer bij de omvormingsoperatie in 2004 
omgevormd naar de bachelor in hotelmanagement. Op het ogenblik van deze operatie 
bestonden er geen twee cycliopleidingen in dit domein, zodat er ook geen academische 
bachelor- en masteropleidingen hotelmanagement ingericht konden worden.  
 
Het decreet van 4 april 2003 betreffende de herstructurering van het hoger onderwijs in 
Vlaanderen (hierna Structuurdecreet genoemd) voorziet wel in een procedure voor de 
inrichting en erkenning van nieuwe opleidingen. Het initiatief voor een nieuwe opleiding moet 
evenwel uitgaan van de hogeronderwijsinstellingen zelf. Deze moeten in eerste instantie een 
dossier indienen bij de Erkenningscommissie, die de macrodoelmatigheid van de voorgestelde 
opleiding beoordeelt. Bij een positieve beoordeling van de Erkenningscommissie moet de 
instelling het dossier indienen bij de Nederlands-Vlaamse Accreditatieorganisatie voor de 
toets nieuwe opleiding. Enkel in het geval van een positieve toets nieuwe opleiding kan de 
Vlaamse Regering een nieuwe opleiding erkennen.  
 
In dit specifieke geval – een nieuwe masteropleiding hotelmanagement - zou het een 
aanvraagdossier moeten zijn voor een masteropleiding die in hoofdzaak openstaat voor de 
houders van een graad van bachelor in het hoger professioneel onderwijs, die met succes een 
schakelprogramma hebben voltooid. Daarenboven zou deze opleiding gezamenlijk 
aangeboden moeten worden door een universiteit en één of meerdere hogescholen (naar 
analogie met bijvoorbeeld de masteropleiding toerisme). Bij mijn weten zijn er tot op heden 
geen plannen om een dergelijke constructie op te zetten. 
 
Merk op: mits het volgen van een schakelprogramma kan een bachelor hotelmanagement 
momenteel al toegelaten worden tot een aantal masteropleidingen, zoals bijvoorbeeld de 
masteropleidingen toerisme, handelswetenschappen, bedrijfskunde. Dit betekent dat er voor de 
afgestudeerden in hotelmanagement op dit ogenblik al mogelijkheden bestaan om de door u 
aangehaalde tekorten in het opleidingsprogramma inzake financieel beleid en management 
weg te werken. 
 

2. Een overleg tussen mijzelf en de minister bevoegd voor het toerisme, Kris Peeters, lijkt mij 
voorbarig. Zoals hierboven aangegeven, moet het initiatief voor het inrichten van een nieuwe 
opleiding in de eerste plaats uitgaan van de hogeronderwijsinstellingen zelf. Ik heb ook geen 
weet van een aanvraag voor een nieuwe masteropleiding in hotelmanagement. Bovendien wil 
ik erop wijzen dat de ministeriële commissie voor de rationalisatie en optimalisatie van het 
hoger onderwijs in haar eerste rapport een moratorium op de inrichting van nieuwe 
opleidingen voorgesteld heeft, tot 1 september 2011. Niet alleen ikzelf, maar ook de 
instellingen hebben de voorstel onderschreven. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 389 
van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Grensoverschrijdende arbeidsbemiddeling EURES   -   Stand van zaken 
 
Eures of de “European Employment Services” is een netwerk van euroconsulenten die gespecialiseerd 
zijn in grensoverschrijdende arbeidsbemiddeling. Eures biedt werkzoekenden de nodige informatie 
over jobs, de arbeidsmarkt en de werkomstandigheden in het buitenland. Werkgevers kunnen hun 
vacatures laten opnemen in de databank van Eures, die deze vacatures verspreidt over heel Europa. 
 
In 1991 werd Eures-Kanaal opgericht. Deze “afdeling” richt zich op de regio West-Vlaanderen, 
Henegouwen, de Franse regio Nord/Pas de Calais en Kent in het Verenigd Koninkrijk. Eures-Kanaal is 
een netwerk dat stoelt op de samenwerking tussen de verschillende openbare diensten voor 
arbeidsvoorziening (ANPE, FOREM, VDAB en het South Kent College), de interregionale 
vakbondsraad en verschillende werkgeversorganisaties. 
 
Voor een stand van zaken had ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Hoeveel West-Vlaamse vacatures worden/werden in de Eures-databank aangeboden? Indien 

mogelijk graag een overzicht van de laatste vijf jaar. 
 
2. Hoeveel van die vacatures raakten ingevuld? Om welke beroepen gaat het (knelpuntberoepen)? 

Indien mogelijk graag een overzicht van de laatste vijf jaar. 
 
3. Van waar zijn de werkzoekenden afkomstig? Wat is hun scholingsgraad en wat is hun leeftijd? 

Indien mogelijk graag een overzicht van de laatste vijf jaar. 
 
4. Wordt dit instrument voldoende benut? Wordt er voldoende aandacht op gevestigd, zowel bij 

bedrijven, als werkzoekenden? Ik verwijs hierbij naar het hoge aantal vacatures in West-
Vlaanderen. 

 
5. Wordt Eures aangewend of ingezet in Brussel en Wallonië? Zijn hier cijfers over? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 389 van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Er werden in de periode van januari 2004 t.e.m. augustus 2008 5.919 jobs (afkomstig uit 2.801 

vacaturedossiers) uit West-Vlaanderen doorgegeven aan de Eures-databank.  
In 2004 werden 981 jobs aan de Eures databank doorgegeven. In 2005, 2006 en 2007 liep dit 
op tot boven de 1000 jobs. Tijdens de eerste 8 maanden van 2008 werden al 1465 jobs 
aangeboden. (zie bijgevoegde Excel-file) 
 

2. Er werden 4.815 aangeboden jobs geannuleerd of vervuld (niet alle aangeboden jobs werden 
al afgehandeld en er zijn een aantal vacatures waarvan het resultaat niet gekend is). 3.886 van 
deze jobs werden vervuld (=80,7%). De meerderheid van deze jobs werd vervuld door 
sollicitanten van wie er geen gegevens beschikbaar zijn, 1.121 jobs werden vervuld door 
gekende klanten en 52 jobs door buitenlandse werkzoekenden. Van deze buitenlandse 
werkzoekenden zijn er verder geen gegevens beschikbaar. 

  
Het gaat om vele verschillende beroepen. Voor de volledige lijst verwijs ik u naar bijgevoegde 
Excel-file. 64% van de ontvangen én van de vervulde jobs die doorgegeven werden aan Eures 
betreft een knelpuntberoep (gebaseerd op de lijst knelpuntberoepen van 2007).  
 
De meest voorkomende beroepen, met name 44% van 3.886 vervulde jobs, zijn de volgende:  
 
Aangeboden en vervulde jobs : meest voorkomende beroepen4 

 

 
 

Opvallend is het hoge aandeel van beroepen in de landbouwsector. De vacatures voor deze 
arbeiders en ook voor publiciteitsmedewerkers bieden meestal tijdelijke contracten aan. 

 
3. In de periode van januari 2004 t./m. augustus 2008 werden in totaal 52 jobs ingevuld door 

buitenlandse werkzoekenden. Van deze werkzoekenden zijn geen verdere gegevens beschik-

                                                      
4 Het is het mogelijk dat het aantal vervulde jobs tijdens één jaar hoger ligt dan het aantal aangeboden jobs in dat 
zelfde jaar. Dit is te verklaren door het aantal jobs dat nog openstond uit het voorgaande jaar, pas in het volgende 
jaar vervuld zijn. 
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baar. Het betreft vooral arbeidersberoepen (o.a. bloemenkweker, arbeider in de groentenoogst, 
pneumatieker). 
 
In de voorbije 5 jaar werden 1.121 in Eures aangeboden jobs ingevuld door klanten van wie er 
wel gegevens beschikbaar zijn. M.b.t. hun profiel kan ik u het volgende meegeven: 

o Woonplaats: 85% onder hen is woonachtig in de regio Kortrijk of Oostende, 4% is 
woonachtig in Wallonië of Frankrijk; 

o Leeftijd: 41% is tussen 20 en 29 jaar oud, 24% is tussen 30 en 39 jaar oud en 9% is 
50-plusser; 

o Scholingsniveau: 70% heeft een diploma lager onderwijs of eerste graad middelbaar 
onderwijs, 20% heeft een diploma derde graag technisch of beroepsonderwijs. 

 
4. VDAB beschikt over 9 EURES-consulenten waarvan er 2 in West-Vlaanderen (VDAB 

Kortrijk en Brugge) actief zijn. In de praktijk is het zo dat werkgevers en werkzoekenden zich 
in de eerste plaats kunnen wenden tot alle VDAB-consulenten, tot hun contactpersonen of tot 
de servicelijn, ook inzake grensoverschrijdend werk zoeken of rekruteren in het buitenland.  
De EURES-consulenten werken als gespecialiseerde medewerkers in de 2de lijn en bij 
voorkeur op afspraak voor het behandelen van meer uitgebreide vragen.  

 
Voor de vraag of deze dienstverlening voldoende wordt benut verwijs ik naar volgende 
jaarcijfers 2007 over EURES in VDAB : 

 
Aantal individuele (tweedelijns)contacten van de 9 EURES consulenten: 7891 waarvan 84% 
met werkzoekenden en 16% met werkgevers. Gegevens per provincie zijn niet beschikbaar. 
De meeste vragen hadden betrekking op buitenlandse jobs en op aanwervingen vanuit het 
buitenland. De overige vragen hadden betrekking op sociale zekerheid, de levens- en 
arbeidsvoorwaarden en algemene informatie over EURES. 

 
Hieruit blijkt alvast dat de EURES-dienstverlening zeer ruim wordt benut.  

 
De EURES-dienstverlening wordt beschouwd als een geïntegreerd onderdeel van de 
dienstverlening van de VDAB. Bijgevolg wordt ze ook steeds meer meegenomen in de externe 
VDAB-communicatie op de site (cf. www.vdab.be/internationaal), door middel van allerhande 
publiciteit en in de dagelijkse contacten met de diverse klantengroepen. In 2007 werd deze 
rubriek 82529 maal geraadpleegd. In dat jaar waren er eveneens 57838 consultaties van de 
Eures vacatures. 
Bijvoorbeeld zal EURES ook duidelijk aanwezig zijn op de banenmarkt van 4 oktober.  

 
Overigens wordt het instrument ook door de Europese Europawijd bekendgemaakt. Zie 
www.eures.europa.eu. 

 
Voor wat specifiek West-Vlaanderen betreft, is VDAB partner in twee EURES-
grenspartnerschappen: het in de vraagstelling reeds aangehaalde “EuresChannel“ 
www.eureschannel.org en in EURES Scheldemond  www.euresscheldemond.info. Ook vanuit deze 
partnerschappen wordt ruime aandacht besteed aan externe communicatie.  
 

5. EURES vindt zijn oorsprong in deel II van Verordening (EEG) nr. 1612/68 (laatstelijk 
gewijzigd bij Verordening (EEG) nr. 2434/92) van de Raad van 15 oktober 1968 betreffende 
het vrije verkeer van werknemers binnen de Gemeenschap en is zonder meer van toepassing in 
alle landen van de EEE, bijgevolg ook in Brussel en Wallonië. 
Voor cijfermateriaal wordt verwezen naar de bevoegde diensten in deze Gewesten. Tussen de 
Euresdiensten van de Gewesten is er een goede samenwerking, vooral inzake gezamenlijke 
ontwikkeling van ‘Belgisch’ informatiemateriaal ter ondersteuning van de Eures 
dienstverlening en/of voor vertegenwoordiging van de Belgische tewerkstellingsdiensten op 



-478-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

buitenlandse beurzen. Er wordt eveneens samengewerkt binnen de crossborder 
partnerschappen waarvan toepassing, o.a. Eures Channel met Le Forem. 

 
BIJLAGE 

 
Overzicht van de vacatures uit West-Vlaanderen met verspreiding EURES van 2004 tot en met 
augustus 2008 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANDENBROUCKE/389/antw.389.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 390 
van 11 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Urenpakketten onderwijs   -   Aanwendingspercentages 
 
In de verschillende onderwijsniveaus (gewoon en buitengewoon basisonderwijs, gewoon en 
buitengewoon secundair onderwijs, deeltijds kunstonderwijs en volwassenenderwijs) wordt reeds 
sedert jaren gewerkt met lesuren, uren-leraar, lestijden, punten, …  
 
Kenmerkend voor deze "pakketten" is dat ze bijna nooit voor 100 % aangewend mogen worden. Er 
wordt immers een aanwendingspercentage op toegepast zodat scholen en instellingen niet de middelen 
krijgen die hen in feite toekomen.  
 
Graag vernam ik van de minister per onderwijsniveau wat volgt. 
 
1. Wat is de evolutie van deze aanwendingspercentages en de som die zo werd “bespaard”, en dit per 

schooljaar, vanaf het ogenblik dat ze werden ingevoerd? 
 
2. Wat zouden voor het schooljaar 2008-2009 de kosten zijn die verbonden zijn aan het afschaffen 

van alle aanwendingspercentages?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 390 van 11 septemberi 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. In het gewoon en buitengewoon basis- en secundair onderwijs is het om praktische redenen 

niet mogelijk om de impact van de aanwendingspercentages over een langere periode dan 10 
schooljaren weer te geven. Immers, de applicaties die voor die tijd gebruik werden, zijn niet 
meer functioneel en niet compatible met de huidige berekeningsprogramma’s. 
 
Gewoon basisonderwijs 

 

schooljaar niveau uren zonder 
AP uren met AP Saldo 

uren 
aanwendings-

percentage 
1999-2000 kleuter 278.875 277.132 1.743 99,375
1999-2000 lager 540.168 531.660 8.508 98,425
2000-2001 kleuter 279.153 277.408 1.745 99,375
2000-2001 lager 541.119 532.596 8.523 98,425
2001-2002 kleuter 276.028 274.303 1.725 99,375
2001-2002 lager 541.684 533.152 8.532 98,425
2002-2003 kleuter 274.396 272.681 1.715 99,375
2002-2003 lager 539.193 530.701 8.492 98,425
2003-2004 kleuter 273.955 272.243 1.712 99,375
2003-2004 lager 536.332 527.885 8.447 98,425
2004-2005 kleuter 271.431 269.735 1.696 99,375
2004-2005 lager 528.117 519.799 8.318 98,425
2005-2006 kleuter 270.190 268.501 1.689 99,375
2005-2006 lager 521.651 513.435 8.216 98,425
2006-2007 kleuter 269.261 267.578 1.683 99,375
2006-2007 lager 515.339 507.222 8.117 98,425
2007-2008 kleuter 270.015 268.327 1.688 99,375
2007-2008 lager 513.107 505.026 8.081 98,425
2008-2009 kleuter 271.341 269.645 1.696 99,375
2008-2009 lager 505.243 497.285 7.958 98,425

 
Het aanwendingspercentage wordt in het basisonderwijs toegepast op de lestijden volgens de 
schalen.  
Het gewoon basisonderwijs kent een verschillend aanwendingspercentage voor kleuter en 
lager onderwijs. Deze twee aanwendingspercentages zijn de afgelopen tien jaar niet gewijzigd. 
Een klein en steeds wisselend aantal scholen zijn in bepaalde omstandigheden voor een 
beperkt aantal schooljaren voor hun leerlingen lager onderworpen aan het gunstigere 
aanwendingspercentage van 99,375 . In de berekening is hier geen rekening mee gehouden. 

 
De huidige gemiddelde kostprijs per voltijds ambt gewoon basisonderwijs bedraagt 42.020€. 
Een voltijdse betrekking betekent budgettair 24 lestijden.  
De financiële weerslag op basis van de huidige gemiddelde kostprijs wordt bekomen door het 
totaal aantal lestijden volgens de schalen dat ingevolge de toepassing van de 
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aanwendingspercentages niet werd toegekend aldus om te zetten in voltijdse ambten en te 
vermenigvuldigen met de kostprijs per voltijdse betrekking 

 
Buitengewoon basisonderwijs 

 

schooljaar hst uren zonder AP uren met AP Saldo 
uren 

aanwend
ings-

percenta
ge 

1999-2000 basis 89.645 84.715 4.930 94,5
2000-2001 basis 92.059 86.996 5.063 94,5
2001-2002 basis 93.199 88.073 5.126 94,5
2002-2003 basis 91.602 86.564 5.038 94,5
2003-2004 basis 91.794 86.745 5.049 94,5
2004-2005 basis 92.701 87.602 5.099 94,5
2005-2006 basis 99.726 94.241 5.485 94,5
2006-2007 basis 99.153 93.700 5.453 94,5
2007-2008 basis 100.757 95.215 5.542 94,5
2008-2009 basis 101.756 96.159 5.597 94,5

 
In het buitengewoon basisonderwijs hebben beide niveaus een zelfde aanwendingspercentage 
van 94.5 %. In de tabel is dan ook geen onderscheid gemaakt tussen kleuter- en lager 
onderwijs. 
Het aanwendingspercentage is de afgelopen tien jaren niet gewijzigd 
De huidige gemiddelde kostprijs per voltijds ambt gewoon basisonderwijs bedraagt 42.020€. 
Een voltijdse betrekking betekent budgettair 22 lestijden.  
De financiële weerslag op basis van de huidige gemiddelde kostprijs wordt bekomen door het 
totaal aantal lestijden volgens de schalen dat ingevolge de toepassing van de 
aanwendingspercentages niet werd toegekend aldus om te zetten in voltijdse ambten en te 
vermenigvuldigen met de kostprijs per voltijdse betrekking 

 
Gewoon voltijds secundair onderwijs 

 

school
jaar 

uren 
zonder 
AP* 

uren met 
AP* 

Saldo 
uren 

Aanwendings-
percentage 

gewone uren 

Aanwendings-
percentage 
godsdienst 

Aanwendings-
percentage 

minimumpakket
ten 

1997-
1998 1.010.615 991.670 18.945 98,00% 98,00% 100,00%

1998-
1999 998.557 979.219 19.338 98,00% 98,00% 100,00%

1999-
2000 984.536 965.409 19.127 98,00% 98,00% 100,00%

2000-
2001 971.825 952.999 18.826 98,00% 98,00% 100,00%

2001-
2002 965.562 946.800 18.762 98,00% 98,00% 100,00%

2002-
2003 965.077 946.314 18.763 98,00% 98,00% 100,00%

2003-
2004 974.524 955.570 18.954 98,00% 98,00% 100,00%

2004-
2005 993.859 974.503 19.356 98,00% 98,00% 100,00%

2005-
2006 1.009.275 975.958 33.317 96,57% 98,00% 98,57%

2006-
2007 1.018.607 985.073 33.534 96,57% 98,00% 98,57%
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2007-
2008 1.021.081 987.474 33.607 96,57% 98,00% 98,57%

2008-
2009 1.021.471 987.905 33.566 96,57% 98,00% 98,57%

 
De berekening van het pakket uren-leraar in het gewoon secundair onderwijs gebeurt op basis 
van de leerlingenaantallen waarbij per onderwijsvorm en studierichting de leerlingen een 
verschillend aantal uren genereren. 
De huidige gemiddelde kostprijs per voltijds ambt gewoon secundair onderwijs bedraagt 
46.138€. Een voltijdse betrekking betekent budgettair 22,53 uren-leraar. 
De financiële weerslag op basis van de huidige gemiddelde kostprijs wordt bekomen door het 
totaal aantal uren-leraar dat ingevolge de toepassing van de aanwendingspercentages niet werd 
toegekend aldus om te zetten in voltijdse ambten en te vermenigvuldigen met de kostprijs per 
voltijdse betrekking.  

 
Buitengewoon secundair onderwijs 

 

school
jaar 

uren 
zonder AP uren met AP Totaal 

aantal uren

Aanwendings-
percentage voor 

de 
opleidingsvormen 

1,2 en 3 

Aanwendings-
percentage voor de 
opleidingsvorm 4 

1999-
2000 77294 72850 4444 93,9% 95%

2000-
2001 77717 73249 4468 93,9% 95%

2001-
2002 77991 73507 4484 93,9% 95%

2002-
2003 80264 75649 4615 93,9% 100%

2003-
2004 81933 77222 4711 93,9% 100%

2004-
2005 83104 78326 4778 93,9% 100%

2005-
2006 87104 82096 5008 93,9% 100%

2006-
2007 89638 84484 5154 93,9% 100%

2007-
2008 91569 86304 5265 93,9% 100%

2008-
2009 91067 85912 5155 93,9% 100%

 
In het buitengewoon secundair onderwijs gebeurt de berekening van het lesurenpakket op 
basis van de leerlingenaantallen per opleidingsvorm en per type, het aantal wekelijkse lesuren 
en het richtgetal. De richtgetallen worden per opleidingsvorm en per type vastgesteld. 
De huidige gemiddelde kostprijs per voltijds ambt buitengewoon secundair onderwijs bedraagt 
42.6.138€. Een voltijdse betrekking betekent budgettair 22,53 uren-leraar. 

 
Deeltijds kunstonderwijs 

 
In het DKO worden aanwendingspercentages (AP) enkel toegepast op de uren-leraar, niet op 
uren administratieve omkadering of uren directeur. Deze percentages verschillen naargelang 
het gaat om uren-leraar gegenereerd door leerlingen die les volgen in een bepaalde 
studierichting (opleiding) of een bepaalde graad (niveau). Binnen de middelbare graad van de 
studierichting muziek is er bovendien een onderscheid naargelang het om uren gaat gegeneerd 
door leerlingen met een volledige opleiding of door leerlingen met een vrijstelling voor het 
vak algemene muziekcultuur (AMC). 
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Studierichting en 
graad 

Periode 1999-2002 (3 schooljaren) Periode 2002-2009 (7 
schooljaren) 

BK LG 0,85 0,85 
BK MG 0,85 0,92 
BK HG 0,92 0,92 
BK SG 0,95 0,95 
Mu LG 0,92 0,95 
Mu MG volledige 
opleiding 

0,92 0,92 

Mu MG vrijstelling 
AMC 

0,70 0,70 

Mu HG geen geen 
Wo LG 0,92 0,92 
Wo MG 0,90 0,95 
Wo HG geen geen 
Dans geen geen 

 
Opmerking: In de Brusselse muziekscholen (8 op een totaal van 100 muziekinstellingen) 
worden geen aanwendingspercentages toegepast. 

 
Legende 

 
BK = Beeldende kunst 
Mu = Muziek 
Wo = Woordkunst 
LG-MG-HG-SG = Lagere – Middelbare – Hogere – Specialisatiegraad 
AMC = Algemene muziekcultuur 

 
Evolutie pakketten uren-leraar 

 
Soort 
uren 

99-00 00-01 01-02 02-03 03-04 04-05 05-06 06-07 07-08 08-09 

BKLG 4093 4323 4484 4623 4744 4824 4697 4739 4956 5083 
BKMG 1941 1918 1962 2168 2253 2384 2404 2475 2504 2549 
BKHG 8643 8492 8440 8524 8789 9063 9177 9156 9131 9131 
BKSG 1216 1294 1270 1263 1353 1329 1385 1458 1461 1469 
Mu LG 16980 16751 16713 17709 17823 18316 18524 19102 18907 18820 
Mu MG 10132 10189 10565 10811 11397 11681 12375 12833 13090 13250 
Mu HG 11854 11736 11634 11801 12065 12481 12909 13837 14372 15249 
Wo LG 826 850 857 824 816 820 822 811 824 820 
Wo MG 2175 2228 2129 2388 2490 2662 2715 2828 2882 2877 
Wo HG 2056 2101 2138 2181 2280 2337 2536 2699 2822 2856 
Dans 927 980 996 1229 1554 1679 1900 2105 2340 2329 
Totaal 
uren 60843 60862 61188 63521 65564 67576 69444 72043 73289 74433 
Totaal 
voltijdse 
ambten 2874 2875 2889 2996 3092 3187 3276 3399 3459 3515
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De huidige gemiddelde kostprijs per voltijds ambt DKO bedraagt 44.747 €. 
 

Volwassenenonderwijs 
 

In het volwassenenonderwijs was er tot en met het huidige schooljaar geen aanwendings-
percentage voor de aan de centra voor volwassenenonderwijs toegekende leraarsuren.  
Artikel 107 van het decreet van 15 juni 2007 betreffende het volwassenenonderwijs stelt 
echter dat de Vlaamse Regering het percentage bepaalt waarmee de leraarsuren kunnen 
toenemen. Voor de begrotingsjaren 2007 tot en met 2009 bedraagt deze groei maximaal twee 
procent per begrotingsjaar. 
Pas als de groei van het lestijdenpakket de twee procent overschrijdt zullen de centra het 
toegekende lestijdenpakket niet volledig kunnen aanwenden. Voor het schooljaar 2008-2009 
blijft de groei van het lestijdenpakket binnen de decretaal vastgelegde marge. 

 
2.  Kosten voor het schooljaar 2008-2009 verbonden aan het afschaffen van de 

aanwendingspercentages. 
 

Gewoon basisonderwijs  
 

De meerkost bedraagt 16.892.040€ 
In totaal 9654 lestijden voor het niveau kleuter en het niveau lager geeft een fulltime 
equivalent van 402 ambten. 
De gemiddelde loonkost voor het basisonderwijs is 42.020€ per voltijds ambt. 
 
Buitengewoon basisonderwijs  

 
De meerkost bedraagt 10.673.080.€ 
In totaal 5597 lestijden geeft een fulltime equivalent van 254 ambten. 
De gemiddelde loonkost voor het buitengewoon basisonderwijs is 42.020€ per voltijds ambt. 

 
Gewoon secundair onderwijs 

 
De meerkost bedraagt 68.745.620 € 
33.566 uren-leraar geeft een fulltime equivalent van 1.490. 
De gemiddelde loonkost voor het gewoon secundair onderwijs is 46.138 € per voltijds ambt.  

 
Buitengewoon secundair onderwijs 

 
De meerkost bedraagt 9.636.778 € 
5155 lesuren geeft een fulltime equivalent van 229. 
De gemiddelde loonkost voor het buitengewoon secundair onderwijs is 42.082€ per voltijds 
ambt. 
De meerkost voor een volledige aanwending van het pakket uren-leraar in het schooljaar 2008-
2009 bedraagt 8.840.075 €. 

 
Hoe is dit bedrag bepaald? 
 
Eerst wordt het verschil gemaakt tussen enerzijds 100% van het pakket uren-leraar en 
anderzijds het pakket na toepassing van de aanwendingspercentages. Dat verschilpakket wordt 
omgezet in voltijdse ambten (20 uur voor een licentiaat/master en 22 uur voor een 
regent/bachelor) en vermenigvuldigd met een gemiddelde loonkost van 44.747 € per voltijds 
DKO-ambt. 

 
Volwassenenonderwijs 
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Vermits er in het volwassenenonderwijs geen aanwendingspercentage is, is een afschaffen 
ervan niet aan de orde.  
Hieronder geef ik de vraagsteller nog een overzicht van de kosten verbonden aan het 
afschaffen van alle aanwendingspercentages. 

 
niveau kosten 
Gewoon basis onderwijs 16.892.040 € 
Buitengewoon basisonderwijs 10.673.080 € 
Gewoon secundair onderwijs 68.745.620 € 
Buitengewoon secundair onderwijs 9.636.778 € 
Deeltijds kunstonderwijs 8.840.075 € 
Totaal 114.787.593 € 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 391 
van 11 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Europees schoolfruitproject   -   Deelname 
 
In de Europese Unie lijden 22 miljoen kinderen aan overgewicht, 5 miljoen in erge mate. Jaarlijks 
komt daar een half miljoen bij. 
 
Dit is de motivatie voor de Europese Unie om gratis fruit uit te delen. De Unie stelt een systeem voor 
waarbij scholen gratis fruit ter beschikking kunnen stellen aan hun leerlingen, met Europese steun. 
Daarvoor trekt ze 90 miljoen euro per jaar uit. 
 
Deze idee is gerezen bij de hervorming van de fruit- en groentesector in 2007. Om de prijzen te 
ondersteunen, is in de mogelijkheid voorzien om fruit uit de markt te nemen en te vernietigen. Dit zal 
nu nuttiger besteed worden in de strijd tegen overgewicht en obesitas. 
 
De lidstaten moeten zelf beslissen of ze meedoen. Het Europees geld dient immers als aanvulling voor 
de projecten die regeringen opzetten en financieren. 
 
1. Neemt de Vlaamse overheid deel aan dit initiatief? 
 
2. Zo ja, hoeveel kost dit de Vlaamse overheid? 
 
3. Welke andere projecten rond gezonde voeding op school kunnen hierdoor eventueel versterkt of 

vervangen worden? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 113) en Vandenbroucke (nr. 391). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 391 van 11 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Het antwoord op deze vraag wordt gecoördineerd door de minister-president van de Vlaamse 
Regering, ook bevoegd voor het landbouwbeleid en de zeevisserij. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 392 
van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Ervaringspools   -   Evaluatie 
 
In de Beleidsnota voor de aflopende legislatuur voorzag de minister onder meer de oprichting van 
zogenaamde ervaringspools. De opzet was om de waardevolle competenties en ervaring van 
afgedankte oudere werknemers bij herstructurering niet verloren te laten gaan, maar op te vangen en 
elders in te zetten. 
 
Op basis van ervaringspools zou de expertise van oudere werknemers in andere bedrijven benut 
kunnen worden om bijvoorbeeld bij knelpuntvacatures in te zetten of om kortstondige, 
gespecialiseerde opdrachten uit te voeren die een bijzondere beroepsbekwaamheid of ervaring eisen. 
Daarnaast wou de minister ook de doorstroming en de mobiliteit van de ene naar de andere werkgever 
verhogen. 
 
Werden de mogelijkheden van deze zogenaamde ervaringspools onderzocht? 
 
Indien zo, wat waren de vaststellingen en conclusies? Werd ter zake verder nog iets ondernomen? Kan 
de minister dit kort toelichten? 
 
Indien niet, waarom werd dit concept niet verder onderzocht? Acht de minister het zinvol dit alsnog te 
doen? Is het zinvol een proefproject op te starten? Kan de minister dit kort toelichten? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS  MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 392 van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
Het is belangrijk dat ontslagen mensen snel opnieuw werk vinden, en dat niet alleen om financiële 
redenen. De voorbije jaren heeft Vlaanderen geïnvesteerd in een activerend herstructureringsbeleid. 
De peilers zijn: het bevorderen van actieve sociale begeleidingsplannen via de regionale toetsing; 
tewerkstellingscellen voor actieve begeleiding en outplacement; het Herplaatsingsfonds dat 
tussenkomt in de outplacement-en opleidingskost in geval van onvermogendheid van de onderneming 
of bij faillissement; eerstelijnshulp via de sociale interventie-adviseurs van de VDAB.  
 
Een ander denkspoor is inderdaad dat van de ervaringspools. De opzet van ervaringspools is om de 
waardevolle competenties en ervaring van afgedankte oudere werknemers bij herstructurering niet 
verloren te laten gaan, maar op te vangen en elders in te zetten. Wij hebben deze piste verder verkend 
en hebben ons vooral toegelegd op de vraag naar het bestaan van juridische hindernissen bij de 
oprichting van een ervaringspool. De hindernis lag in de federale wetgeving betreffende de tijdelijke 
arbeid, de uitzendarbeid en het ter beschikkingstellen van werknemers ten behoeve van gebruikers 
(wet van 24 juli 1987). Artikel 31 van deze wet bepaalt dat het verboden is om in dienst genomen 
werknemers ter beschikking te stellen van derden. Artikel 32 (toegevoegd 13 februari 1998) bracht een 
zekere versoepeling aan, maar het is pas met de wet op het generatiepact (23 december 2005) dat de 
hindernissen voor terbeschikkingstelling, waar ook een innovatie zoals de ervaringspool meer 
geconfronteerd werd, werden weggewerkt. Zo werd een art 32bis voorzien, dat stelt dat “een 
werkgever kan de door hem tewerkgestelde werknemers voor een beperkte tijd ter beschikking stellen 
van een gebruiker in het kader van een tewerkstellingstraject erkend door het gewest waar de vestiging 
ligt waarin de werknemer tewerkgesteld wordt” (par 1). Verder wordt er bepaald dat “de werknemer 
die in het kader van par.1 ter beschikking kunnen worden gesteld ten behoeve van gebruikers zijn niet-
werkende werkzoekenden of leefloontrekkers die in het kader van vermeld tewerkstellingstraject 
worden aangeworven door de werkgever (par.2). De voorwaarden, de duur en de aard van de opdracht 
moeten worden vastgelegd in een geschrift, goedgekeurd door de VDAB en ondertekend door de 
werkgever, gebruiker en werknemer (par. 5).  
 
De hindernissen op de ter beschikkingstelling van ontslagen werknemers in het kader van een 
ervaringspool werden weggewerkt (zie supra). Het is in eerste instantie aan het terrein om terzake de 
versoepelde mogelijkheden van ter beschikkingsstelling te benutten en innovatieve initiatieven te 
ondernemen.  Vanuit het expertisecentrum Leeftijd en Werk kunnen we op dit vlak een inspirerende 
rol vervullen.  Het expertisecentrum Leeftijd en Werk, dat vandaag goede praktijken verzamelt rond 
een leeftijdsbewust personeelsbeleid, zal in de toekomst daarom ook leerrijke (buitenlandse) 
praktijken rond activerend herstructureren verzamelen en verspreiden via haar website 
(www.leeftijdenwerk.be).   
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 395 
van 15 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Masterplan Park van Tervuren   -   Stand van zaken 

 
Het Park van Tervuren is grotendeels in beheer bij de Regie der Gebouwen. Dit is het waardevolste 
park, niet alleen in de Vlaamse Rand maar ook op het niveau van Vlaanderen, en dit zowel op 
cultuurhistorisch als horticultureel gebied. Het is de toegangspoort tot het Zoniënwoud en één van de 
belangrijkste toeristische ankerpunten van de groene gordel. In de structuurvisie voor het Zoniënwoud 
is het een van de belangrijkste toegangspoorten die verder zullen ontwikkeld worden. 
 
Op het Overlegcomité Regering-Executieven van 1 september 1991 werd beslist het onderhoud door 
het Vlaams Gewest op kosten van de Staat uit te voeren. Dit is tot op heden nooit ingevuld voor 
Vlaanderen, wel voor het Brussels Gewest (Jubelpark, Kunstberg en Paleis der Academiën, Rode 
Klooster). 
 
Op het Overlegcomité van 1 september 1999 werd die beslissing bevestigd. Tot op heden is dat 
evenwel niet uitgevoerd. 
 
Vandaag is een Masterplan in ontwikkeling voor de ganse site (gebouwen en park). Voor het park is 
een Franse ontwerper aangesteld die in de ontwerpfase voorziet in “de vereenvoudiging van het park 
op vlak van onderhoud en beheer”, wat past in de filosofie van de Regie der Gebouwen. Dit impliceert 
dat de kenmerkende structuur van het park met zijn bijzondere snoeivormen en borders - die de 
perspectieven begeleiden - zal verdwijnen, en het park banaliseert tot wegen en gras, waardoor de ziel 
van het belangrijkste park van Vlaanderen onherroepelijk zal verdwijnen. 
 
1. Wat is de actuele stand van zaken? Zal de Vlaamse Regering zich verzetten tegen deze plannen? 
 
2. Minister-president Peeters beloofde dat de integrale overheveling van het Park van Tervuren naar 

het Vlaams Gewest verder zou worden besproken. 
 

Zijn er op dit vlak nog recente ontwikkelingen? 
 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Crevits ( vraag nr. 966) en Vandenbroucke (vraag nr.  
395). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 395 van 15 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
De problematiek van het Park van Tervuren, is een materie die wordt opgevolgd door het Agentschap 
Natuur en Bos van het beleidsdomein Leefmilieu, Natuur en Energie. 
 
Ik verwijs dan ook naar het antwoord dat de bevoegde minister, mevrouw Hilde Crevits, zal 
verstrekken op de gelijkaardige vraag nr. 966. 
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VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, 

 VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 272 
van 8 juli 2008 
van MARC VAN DEN ABEELEN 
 
 
 
Bloeddonatie  -  Sensibilisering schooljeugd 
 
Sinds enige tijd neemt het aantal bloeddonoren in Vlaanderen stelselmatig af. In 2000 werden 
bijvoorbeeld nog 481.947 donaties geregistreerd. In 2007 was dit gedaald naar 411.315 donaties. 
Gelukkig heeft dit niet onmiddellijk aanleiding gegeven tot bevoorradingsproblemen doordat de 
technologische vernieuwing op het vlak van bijvoorbeeld bewaarmethoden, vandaag de dag toelaat om 
de bloedbank efficiënter te beheren. 
 
Het probleem is echter dat de gemiddelde leeftijd van de bloeddonoren voordurend toeneemt, omdat 
jongeren zich blijkbaar niet aangesproken voelen om bloed te geven. Zo is slechts 7 % van de donoren 
tussen de 18 en 20 jaar. In de leeftijdsgroep van 30 tot 49 jaar zijn bijna de helft van de donoren 
geregistreerd. Op lange termijn kan dit natuurlijk aanleiding geven tot bevoorradingsproblemen. 
 
Het is dan ook belangrijk dat jongeren op de schoolbanken worden gesensibiliseerd om bloeddonor te 
worden. Uit een studie van Test-Aankoop kan men afleiden dat vooral onwetendheid op het vlak van 
gezondheidsrisico’s het grote struikelblok is voor jongeren om bloed te geven. Op dit vlak kan de 
nodige informatieverstrekking een oplossing bieden voor het dalend aantal bloeddonoren 
 
1. Overweegt de minister om via informatieverstrekking aan jongeren deze groep te sensibiliseren 

om bloeddonor te worden? 
 
2. Is er overleg met minister van Onderwijs Frank Vandenbroucke om in de scholen een 

informatiecampagne te organiseren rond dit thema? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 272 van 8 juli 2008 
van MARC VAN DEN ABEELEN 
 
 
 
Ik erken het belang van het op een voldoende hoog peil houden van het aantal bloeddonoren. In ons 
land neemt het Rode Kruis op dit terrein een zeer belangrijke positie in. Deze organisatie heeft onlangs 
nog een bloedgeversfeest ingericht dat ik financieel heb ondersteund. 
 
Ik heb tot dusver geen vraag ontvangen van het Rode Kruis om van overheidswege 
sensibilisatiecampagnes voor jongeren te organiseren.  
Daarom heb ik ook geen overleg gehad of gepland met mijn collega van Onderwijs. 
 
Het beheer van de bloedbanken behoort tot de bevoegdheid van de federale overheid.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 183 
van 24 april 2008 
van ELKE ROEX 
 
 
 
Zorgverzekering   -   Bijdragen 
 
De zorgverzekering wordt in snel tempo verder uitgebouwd op het vlak van de uitkeringen: 
indexering, gelijkschakeling van thuiszorg en residentiële opvang, betere toegang voor mensen met 
snel evoluerende ziektes.  
 
Op het vlak van de bijdragen beweegt er minder. Om dit beter te evalueren, zijn meer gegevens nodig 
dan nu verstrekt wordt door het Vlaams Zorgfonds. De zorgkassen beschikken nochtans over 
uitgebreide en gedetailleerde databestanden. 
 
1. Wat is het aantal leden, opgesplitst naar geslacht en leeftijdsgroep, die een verlaagde bijdrage van 

10 euro betaalden, per provincie en het Hoofstedelijke gewest Brussel en per zorgkas, vanaf de 
start van de zorgverzekering? 

 
2. Wat is, per provincie en het Hoofdstedelijke gewest Brussel en per zorgkas, de verhouding van het 

aantal leden, opgesplitst naar geslacht en leeftijdsgroep, met verlaagde bijdrage tot het totaalaantal 
leden, opgesplitst naar geslacht en leeftijdsgroep, vanaf de start van de zorgverzekering? 

 
3. Wat is, per provincie en het Hoofstedelijke gewest Brussel en per zorgkas, het aantal leden, 

opgesplitst naar geslacht en leeftijdsgroep, met verlaagde bijdrage die hun bijdragen niet of niet 
tijdig betaald hebben, hoeveel hebben om die reden een administratieve boete opgelopen en van 
hoeveel is het bezwaar aanvaard? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 183 van 24 april 2008 
van ELKE ROEX  
____________________________________________________________________________________ 
 
 
De informatie die u vraagt behoort door de sterke mate van detail niet tot de standaardrapportering van het 
Vlaams Zorgfonds. Het beantwoorden van uw vraag vergt een tijdsinvestering die op dit ogenblik niet 
haalbaar is. Derhalve vindt u hierna een overzicht van een aantal gegevens waarover het Vlaams 
Zorgfonds beschikt. Daarnaast heb ik aan het Vlaamse Zorgfonds de opdracht gegeven om uiterlijk 1 
oktober de door u gevraagde gegevens te berekenen voor het werkjaar 2007. 
Dit antwoord is bijgevolg een voorlopig antwoord. 
 
1. Ledenaantallen 

 
Aantal leden 2002: 

 
Zorgkas  Vlaanderen Brusssel Totaal 

180 2.202.945 17.593 2.220.538

280 98.239 2.207 100.446

380 822.257 7.431 829.688
480 273.815 1.869 275.684
580 376.192 7.168 383.360
680 63.394 1.465 64.859
780 42.031 3.237 45.268
880 68.253 850 69.103

TOTAAL 3.947.126 41.820 3.988.946
 
 Aantal leden 2003: 
 

Zorgkas Vlaanderen Brusssel Onbepaald* Totaal 

180 2.234.514 19.145 2.530 2.256.189 
280 99.227 2.294 21 101.542 
380 834.012 11.486 265 845.763 
480 277.104 2.079 0 279.183 
580 385.610 8.911 0 394.521 
680 171.065 2.557 165 173.787 
780 42.646 3.609 1 46.256 
880 70.164 1.070 10 71.244 

TOTAAL 4.114.342 51.151 2.992 4.168.485 
 *Onbepaald: NIS- code niet ingevuld 
 

 
Aantal leden 2004: 
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Aantal leden 2005:  
 

Zorgkas  Vlaanderen Brusssel Eindtotaal
180 2.233.278 18.466 2.251.744
280 101.459 1.894 103.353
380 860.969 12.720 873.689
480 277.055 2.098 279.153
580 402.830 10.711 413.541
680 225.328 5.736 231.064
780 42.906 3.016 45.922
880 72.129 1.092 73.221

TOTAAL 4.215.954 55.733 4.271.687
 
 Aantal leden 2006:  
 

Zorgkas  Vlaanderen Brusssel Eindtotaal
180 2.236.255 17.109 2.253.364
280 105.938 2.401 108.339
380 862.495 12.127 874.622
480 277.638 2.075 279.713
580 423.309 11.242 434.551
680 361.595 9.535 371.130
880 74.387 1.118 75.505

TOTAAL 4.341.617 55.607 4.397.224
 
       

Aantal leden 2007: 
 

Zorgkas  Vlaanderen Brusssel Eindtotaal
180 2.248.984 16.525 2.265.509
280 107.422 2.397 109.819

Zorgkas  Vlaanderen Brusssel Eindtotaal
180 2.235.836 18.801 2.254.637
280 100.088 2.208 102.296
380 842.068 12.617 854.685
480 277.003 2.129 279.132
580 391.567 9.619 401.186
680 207.082 4.933 212.015
780 42.662 3.398 46.060
880 71.232 1.075 72.307

TOTAAL 4.167.538 54.780 4.222.318
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380 867.452 11.439 878.891
480 276.426 2.011 278.437
580 438.493 11.360 449.853
680 367.659 9.667 377.326

880 74.921 1.006 75.927
TOTAAL 4.381.357 54.405 4.435.762

 
 
2. Aantal leden met verlaagde bijdrage 

 
 In 2002 was er nog geen sprake van verlaagde bijdragen. 
 
 Aantal leden met verlaagde bijdrage 2003:  

 
Zorgkas Leden VT’ers %VT’ers 

180 2.256.189 360.078 15,96%
280 101.542 14.114 13,90%
380 845.763 129.152 15,27%
480 279.183 47.377 16,97%
580 394.521 31.174 7,90%
680 173.787 15.131 8,71%

780 46.256 1.647 3,56%
880 71.244 3.587 5,03%

TOTAAL 4.168.485 602.260 14,45%
 

 Aantal leden met verlaagde bijdrage 2004: 
 

Zorgkas Leden VT’ers %VT’ers 

180 2.254.637 342.138 15,17%
280 102.296 12.751 12,46%
380 854.685 127.701 14,94%
480 279.132 46.983 16,83%
580 401.186 27.216 6,78%
680 212.015 22.994 10,85%

780 46.060 1.677 3,64%

880 72.307 4.168 5,76%

TOTAAL 4.222.318 585.628 13,87%
 

 Aantal leden met verlaagde bijdrage 2005: 
 

Zorgkas Leden VT’ers %VT’ers 

180 2.251.744 334.177 14,84% 

280 103.353 12.701 12,29% 

380 873.689 127.184 14,56% 
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480 279.153 45.963 16,47% 

580 413.541 27.421 6,63% 

680 231.064 26.745 11,57% 

780 45.922 1.552 3,38% 

880 73.221 3.937 5,38% 

TOTAAL 4.271.687 579.680 13,57% 

 
 Aantal leden met verlaagde bijdrage 2006: 

 
Zorgkas Leden VT’ers % VT'ers t.o.v. 

aantal leden 

180 2.253.364 325.477 14,44%
280 108.339 14.266 13,17%
380 874.622 124.288 14,21%
480 279.713 44.550 15,93%
580 434.551 31.746 7,31%
680 371.130 5.895 1,59%
880 75.505 3.601 4,77%

TOTAAL 4.397.224 549.823 12,50%
 

 Aantal leden met verlaagde bijdrage 2007: 
 

Zorgkas Leden VT’ers % VT'ers t.o.v. 

aantal leden 

180 2.265.509 315.940 13,95%
280 109.819 14.103 12,84%
380 878.891 122.199 13,90%
480 278.437 43.312 15,56%
580 449.853 31.156 6,93%
680 377.326 28.188 7,47%
880 75.927 4.800 6,32%

TOTAAL 4.435.762 559.698 12,62%
 

3.  Aantal leden met verlaagde bijdrage waaraan een administratieve geldboete werd opgelegd: 
 

  

Aantal boetes 

 

Aantal VT  met boete % VT met boete  

Aantal ingediende 

bezwaren   

mailings 2006 78031 6548 8,39 913 

mailings 2007 42656 2327 5,46 577 

mailings 2008 25586 1977 7,73 304 

Totaal 146273 10852 7,42 1794 
 

 Van de reeds behandelde bezwaren door personen met een verlaagde bijdrage, was de beslissing 
in 33% (302 dossiers) van de gevallen positief. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 183 van 24 april 2008 
van ELKE ROEX  
____________________________________________________________________________________ 
 
Op 21 mei 2008 ontving u een voorlopig antwoord op uw vraag nr. 183 van 24 april 2008. Hierna vindt u 
een aanvullend en meer gedetailleerd antwoord.  
 
Legende: 
 
180 = Christelijke Mutualiteiten – Zorgkas Vlaanderen 
280 = Neutrale Zorgkas Vlaanderen 
380 = Zorgkas van de Socialistische Mutualiteiten 
480 = Zorgkas van de Liberale Ziekenfondsen 
580 = Zorgkas van de Onafhankelijke Ziekenfondsen 
680 = Vlaamse zorgkas 
880 = Zorgkas DKV Belgium 
 
1. aantal leden met het VT-statuut, opgesplitst naar geslacht en leeftijdsgroep, per zorgkas en per 

provincie of voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest op basis van de gegevens voor het jaar 2007 
 
zorgkas_id Provincie Geslacht Leeftijd Geen VT VT Eindtotaal
180 ANTWERPEN Man >= 100 8 23 31
      0-18 309   309
     19-25 226   226
     26-44 96.326 3.211 99.537
     45-64 108.321 6.943 115.264
     65-69 17.619 3.146 20.765
     70-74 16.109 3.852 19.961
     75-79 12.304 4.347 16.651
     80-84 6.976 3.312 10.288
     85-89 2.921 1.863 4.784
     90-94 610 689 1.299
     95-99 127 182 309
    Totaal man   261.856 27.568 289.424
    Vrouw >= 100 39 151 190
    0-18 239   239
    19-25 130   130
    26-44 96.527 3.227 99.754
    45-64 106.730 10.283 117.013
    65-69 17.681 4.640 22.321
    70-74 16.430 6.131 22.561
    75-79 13.849 7.234 21.083
    80-84 9.045 7.001 16.046
    85-89 4.273 4.957 9.230
    90-94 1.292 2.297 3.589
    95-99 337 846 1.183

   
Totaal 
vrouw   266.572 46.767 313.339
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  Totaal ANTWERPEN     528.428 74.335 602.763
  BRUSSELS_GEWEST Man >= 100   2 2
     0-18 1   1
     19-25 2   2
     26-44 2.910 143 3.053
     45-64 2.036 196 2.232
     65-69 366 51 417
     70-74 473 99 572
     75-79 450 101 551
     80-84 359 94 453
     85-89 166 55 221
     90-94 34 22 56
     95-99 10 9 19
    Totaal man   6.807 772 7.579
   Vrouw >= 100 3 10 13
     0-18 5   5
     26-44 2.543 113 2.656
     45-64 2.097 236 2.333
     65-69 466 128 594
     70-74 594 195 789
     75-79 601 252 853
     80-84 583 277 860
     85-89 316 244 560
     90-94 103 100 203
     95-99 30 50 80

   
Totaal 
vrouw   7.341 1.605 8.946

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     14.148 2.377 16.525

  LIMBURG Man >= 100 2 4 6
     0-18 218   218
     19-25 98   98
     26-44 48.932 1.344 50.276
     45-64 55.433 3.892 59.325
     65-69 8.982 1.933 10.915
     70-74 7.869 2.487 10.356
     75-79 5.626 2.828 8.454
     80-84 2.787 2.404 5.191
     85-89 949 1.134 2.083
     90-94 178 318 496
     95-99 24 67 91
    Totaal man   131.098 16.411 147.509
    vrouw >= 100 5 46 51
     0-18 149   149
     19-25 89   89
     26-44 48.391 1.256 49.647
     45-64 53.979 5.408 59.387
     65-69 8.735 2.715 11.450
     70-74 7.646 4.030 11.676
     75-79 5.468 5.112 10.580
     80-84 3.072 4.855 7.927
     85-89 1.224 2.954 4.178
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     90-94 341 1.135 1.476
     95-99 85 407 492

   
Totaal 
vrouw   129.184 27.918 157.102

  Totaal LIMBURG     260.282 44.329 304.611
  onbepaald man 0-18 1   1
     19-25 2   2
     26-44 714 12 726
     45-64 372 19 391
     65-69 24 7 31
     70-74 14 2 16
     75-79 12 4 16
     80-84 7 2 9
     85-89 5 4 9
   95-99 1  1
   Totaal man   1152 50 1202
   vrouw 26-44 598 23 621
     45-64 249 38 287
     65-69 23 21 44
     70-74 20 26 46
     75-79 15 24 39
     80-84 16 13 29
     85-89 17 6 23
     90-94 0 3 3
     95-99 0 3 3

   
Totaal 
vrouw   938 157 1095

  Totaal onbepaald     2.090 207 2297
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 6 18 24
     0-18 241   241
     19-25 156   156
     26-44 86.705 2.407 89.112
     45-64 87.197 5.588 92.785
     65-69 13.815 2.909 16.724
     70-74 12.680 4.074 16.754
     75-79 9.413 4.550 13.963
     80-84 5.230 3.617 8.847
     85-89 2.055 2.146 4.201
     90-94 441 737 1.178
     95-99 68 218 286
    Totaal man   218.007 26.264 244.271
    vrouw >= 100 24 126 150
     0-18 170   170
     19-25 122   122
     26-44 86.944 2.448 89.392
     45-64 86.529 8.139 94.668
     65-69 13.969 4.582 18.551
     70-74 13.234 6.424 19.658
     75-79 10.865 7.929 18.794
     80-84 6.721 7.600 14.321
     85-89 3.144 5.169 8.313
     90-94 814 2.340 3.154
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     95-99 216 900 1.116

   
Totaal 
vrouw   222.752 45.657 268.409

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     440.759 71.921 512.680

  VLAAMS-BRABANT man >= 100 2 13 15
     0-18 122   122
     19-25 80   80
     26-44 54.452 1.369 55.821
     45-64 58.536 2.624 61.160
     65-69 9.207 1.250 10.457
     70-74 8.406 1.955 10.361
     75-79 6.394 2.335 8.729
     80-84 3.888 2.081 5.969
     85-89 1.499 1.171 2.670
     90-94 312 382 694
     95-99 50 115 165
    Totaal man   142.948 13.295 156.243
    vrouw >= 100 17 77 94
     0-18 98   98
     19-25 57   57
     26-44 56.036 1.249 57.285
     45-64 59.939 3.798 63.737
     65-69 9.492 2.103 11.595
     70-74 8.819 3.281 12.100
     75-79 7.572 4.151 11.723
     80-84 4.874 4.202 9.076
     85-89 2.162 2.871 5.033
     90-94 620 1.321 1.941
     95-99 159 517 676

   
Totaal 
vrouw   149.845 23.570 173.415

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     292.793 36.865 329.658

  WEST-VLAANDEREN man >= 100 7 27 34
     0-18 260   260
     19-25 149   149
     26-44 78.562 2.204 80.766
     45-64 85.759 6.067 91.826
     65-69 13.905 3.930 17.835
     70-74 11.934 5.434 17.368
     75-79 8.355 5.796 14.151
     80-84 4.712 4.911 9.623
     85-89 1.813 2.560 4.373
     90-94 368 818 1.186
     95-99 70 247 317
    Totaal man   205.894 31.994 237.888
    vrouw >= 100 26 134 160
     0-18 195   195
     19-25 130   130
     26-44 77.278 2.129 79.407
     45-64 83.871 9.288 93.159
     65-69 13.646 5.884 19.530
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     70-74 11.616 8.134 19.750
     75-79 9.104 9.791 18.895
     80-84 5.761 9.328 15.089
     85-89 2.571 5.739 8.310
     90-94 760 2.527 3.287
     95-99 217 958 1.175

   
Totaal 
vrouw   205.175 53.912 259.087

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     411.069 85.906 496.975

Totaal 180       1.949.569 315.940 2.265.509
280 ANTWERPEN man >= 100   1 1
     0-18 22   22
     19-25 12   12
     26-44 5.582 127 5.709
     45-64 5.908 330 6.238
     65-69 857 181 1.038
     70-74 642 189 831
     75-79 495 216 711
     80-84 290 184 474
     85-89 113 78 191
     90-94 22 27 49
     95-99 3 10 13
    Totaal man   13.946 1.343 15.289
    vrouw >= 100 2 3 5
     0-18 6   6
     19-25 6   6
     26-44 5.450 141 5.591
     45-64 5.543 508 6.051
     65-69 734 242 976
     70-74 668 293 961
     75-79 508 345 853
     80-84 308 282 590
     85-89 147 173 320
     90-94 43 89 132
     95-99 14 28 42

   
Totaal 
vrouw   13.429 2.104 15.533

  Totaal ANTWERPEN     27.375 3.447 30.822
  BRUSSELS_GEWEST man 0-18 1   1
     26-44 382 12 394
     45-64 272 49 321
     65-69 54 10 64
     70-74 77 14 91
     75-79 77 15 92
     80-84 68 10 78
     85-89 40 6 46
     90-94 11 1 12
     95-99 4 2 6
    Totaal man   986 119 1.105
    vrouw >= 100 1   1
     26-44 321 26 347
     45-64 280 56 336
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     65-69 73 18 91
     70-74 64 28 92
     75-79 88 36 124
     80-84 106 40 146
     85-89 68 27 95
     90-94 32 10 42
     95-99 12 6 18

   
Totaal 
vrouw   1.045 247 1.292

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     2.031 366 2.397

  LIMBURG man 0-18 3   3
     19-25 1   1
     26-44 1.108 51 1.159
     45-64 1.412 86 1.498
     65-69 288 37 325
     70-74 209 44 253
     75-79 155 53 208
     80-84 79 44 123
     85-89 40 23 63
     90-94 4 10 14
    Totaal man   3.299 348 3.647
    vrouw >= 100   2 2
     0-18 2   2
     19-25 1   1
     26-44 1.015 35 1.050
     45-64 1.393 116 1.509
     65-69 253 47 300
     70-74 198 87 285
     75-79 143 82 225
     80-84 117 77 194
     85-89 59 59 118
     90-94 25 14 39
     95-99 1 5 6

   
Totaal 
vrouw   3.207 524 3.731

  Totaal LIMBURG     6.506 872 7.378
  onbepaald man 26-44 1   1
     45-64 1   1
     65-69   1 1
     80-84 1   1
   Totaal man   3 1 4
   vrouw 26-44 4   4

   
Totaal 
vrouw   4   4

  Totaal onbepaald     7 1 8
  OOST-VLAANDEREN man 0-18 12   12
     19-25 8   8
     26-44 3.518 78 3.596
     45-64 3.415 180 3.595
     65-69 520 91 611
     70-74 392 213 605
     75-79 241 207 448
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     80-84 152 142 294
     85-89 60 76 136
     90-94 9 18 27
     95-99 5 7 12
    Totaal man   8.332 1.012 9.344
    vrouw >= 100 1 4 5
     0-18 17   17
     19-25 4   4
     26-44 3.398 91 3.489
     45-64 3.258 308 3.566
     65-69 451 183 634
     70-74 355 284 639
     75-79 287 300 587
     80-84 152 216 368
     85-89 49 139 188
     90-94 10 57 67
     95-99 3 10 13

   
Totaal 
vrouw   7.985 1.592 9.577

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     16.317 2.604 18.921

  VLAAMS-BRABANT man >= 100 1   1
     0-18 7   7
     19-25 3   3
     26-44 4.293 86 4.379
     45-64 4.942 236 5.178
     65-69 713 91 804
     70-74 637 139 776
     75-79 537 159 696
     80-84 294 131 425
     85-89 138 70 208
     90-94 36 27 63
     95-99 4 4 8
    Totaal man   11.605 943 12.548
    vrouw >= 100   3 3
     0-18 6   6
     19-25 3   3
     26-44 4.150 85 4.235
     45-64 4.665 293 4.958
     65-69 697 168 865
     70-74 650 210 860
     75-79 600 253 853
     80-84 421 242 663
     85-89 235 173 408
     90-94 66 84 150
     95-99 20 25 45

   
Totaal 
vrouw   11.513 1.536 13.049

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     23.118 2.479 25.597

  WEST-VLAANDEREN man >= 100   3 3
     0-18 16   16
     19-25 8   8
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     26-44 3.479 107 3.586
     45-64 4.373 312 4.685
     65-69 756 236 992
     70-74 618 314 932
     75-79 510 305 815
     80-84 330 254 584
     85-89 128 126 254
     90-94 37 39 76
     95-99 6 8 14
    Totaal man   10.261 1.704 11.965
    vrouw >= 100 3 2 5
     0-18 9   9
     19-25 4   4
     26-44 3.344 111 3.455
     45-64 4.208 479 4.687
     65-69 738 348 1.086
     70-74 637 435 1.072
     75-79 543 473 1.016
     80-84 366 408 774
     85-89 171 231 402
     90-94 59 104 163
     95-99 19 39 58

   
Totaal 
vrouw   10.101 2.630 12.731

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     20.362 4.334 24.696

Totaal 280       95.716 14.103 109.819
380 ANTWERPEN man >= 100 1 7 8
     0-18 177   177
     19-25 97   97
     26-44 46.591 1.978 48.569
     45-64 47.410 4.543 51.953
     65-69 7.586 1.597 9.183
     70-74 7.078 1.593 8.671
     75-79 5.714 1.562 7.276
     80-84 3.392 1.075 4.467
     85-89 1.526 706 2.232
     90-94 268 260 528
     95-99 53 64 117
    Totaal man   119.893 13.385 133.278
    vrouw >= 100 23 44 67
     0-18 121   121
     19-25 78   78
     26-44 46.164 2.491 48.655
     45-64 46.365 6.689 53.054
     65-69 7.327 2.249 9.576
     70-74 7.373 2.651 10.024
     75-79 6.453 2.830 9.283
     80-84 4.399 2.845 7.244
     85-89 2.271 2.232 4.503
     90-94 605 1.045 1.650
     95-99 144 389 533
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Totaal 
vrouw   121.323 23.465 144.788

  Totaal ANTWERPEN     241.216 36.850 278.066
  BRUSSELS_GEWEST man 0-18 10   10
     19-25 31   31
     26-44 1.739 159 1.898
     45-64 1.305 276 1.581
     65-69 225 99 324
     70-74 243 101 344
     75-79 210 83 293
     80-84 197 77 274
     85-89 97 65 162
     90-94 13 15 28
     95-99 4 3 7
    Totaal man   4.074 878 4.952
    vrouw >= 100 5 6 11
     0-18 19   19
     19-25 30   30
     26-44 1.671 161 1.832
     45-64 1.316 333 1.649
     65-69 280 129 409
     70-74 333 188 521
     75-79 342 242 584
     80-84 340 296 636
     85-89 232 244 476
     90-94 92 134 226
     95-99 36 58 94

   
Totaal 
vrouw   4.696 1.791 6.487

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     8.770 2.669 11.439

  LIMBURG man >= 100   1 1
     0-18 160   160
     19-25 90   90
     26-44 31.284 1.125 32.409
     45-64 28.728 3.078 31.806
     65-69 3.784 1.005 4.789
     70-74 3.147 977 4.124
     75-79 1.818 967 2.785
     80-84 756 609 1.365
     85-89 237 267 504
     90-94 43 72 115
     95-99 4 23 27
    Totaal man   70.051 8.124 78.175
    vrouw >= 100 4 11 15
     0-18 107   107
     19-25 62   62
     26-44 31.237 1.430 32.667
     45-64 27.330 4.409 31.739
     65-69 3.373 1.504 4.877
     70-74 2.687 1.693 4.380
     75-79 1.846 1.711 3.557
     80-84 855 1.440 2.295
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     85-89 329 799 1.128
     90-94 72 271 343
     95-99 18 75 93

   
Totaal 
vrouw   67.920 13.343 81.263

  Totaal LIMBURG     137.971 21.467 159.438
  onbepaald man 26-44 210 1 211
     45-64 102 2 104
     65-69 4 1 5
     70-74 3   3
     75-79 2   2
     80-84 3   3
     85-89 2   2
     90-94   1 1
    Totaal man   326 5 331
    vrouw 0-18 1   1
     26-44 211 4 215
     45-64 101 11 112
     65-69 10 8 18
     70-74 14 4 18
     75-79 20 4 24
     80-84 18 3 21
     85-89 7 4 11
     90-94 2   2
     95-99   2 2

   
Totaal 
vrouw   384 40 424

  Totaal onbepaald     710 45 755
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 2 6 8
     0-18 103   103
     19-25 56   56
     26-44 30.668 1.204 31.872
     45-64 30.676 2.930 33.606
     65-69 4.622 1.067 5.689
     70-74 4.220 1.164 5.384
     75-79 3.204 1.093 4.297
     80-84 1.570 794 2.364
     85-89 636 479 1.115
     90-94 105 164 269
     95-99 19 50 69
    Totaal man   75.881 8.951 84.832
    vrouw >= 100 5 30 35
     0-18 59   59
     19-25 45   45
     26-44 30.567 1.284 31.851
     45-64 29.741 4.308 34.049
     65-69 4.581 1.491 6.072
     70-74 4.473 1.954 6.427
     75-79 3.649 2.155 5.804
     80-84 2.179 2.071 4.250
     85-89 1.035 1.530 2.565
     90-94 230 626 856
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     95-99 56 217 273

   
Totaal 
vrouw   76.620 15.666 92.286

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     152.501 24.617 177.118

  VLAAMS-BRABANT man >= 100 1   1
     0-18 61   61
     19-25 30   30
     26-44 19.546 716 20.262
     45-64 21.977 1.451 23.428
     65-69 3.397 599 3.996
     70-74 3.158 662 3.820
     75-79 2.325 653 2.978
     80-84 1.309 547 1.856
     85-89 476 328 804
     90-94 99 102 201
     95-99 11 23 34
    Totaal man   52.390 5.081 57.471
    vrouw >= 100 7 23 30
     0-18 48   48
     19-25 24   24
     26-44 20.636 752 21.388
     45-64 22.332 2.330 24.662
     65-69 3.352 928 4.280
     70-74 3.165 1.140 4.305
     75-79 2.700 1.269 3.969
     80-84 1.648 1.392 3.040
     85-89 799 947 1.746
     90-94 192 393 585
     95-99 48 143 191

   
Totaal 
vrouw   54.951 9.317 64.268

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     107.341 14.398 121.739

  WEST-VLAANDEREN man >= 100   4 4
     0-18 54   54
     19-25 42   42
     26-44 20.774 805 21.579
     45-64 21.833 2.443 24.276
     65-69 3.782 1.035 4.817
     70-74 3.385 1.071 4.456
     75-79 2.362 1.169 3.531
     80-84 1.345 781 2.126
     85-89 543 513 1.056
     90-94 82 150 232
     95-99 12 48 60
    Totaal man   54.214 8.019 62.233
    vrouw >= 100 6 31 37
     0-18 39   39
     19-25 31   31
     26-44 19.948 897 20.845
     45-64 21.384 3.610 24.994
     65-69 3.589 1.430 5.019
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     70-74 3.428 1.798 5.226
     75-79 2.774 2.175 4.949
     80-84 1.698 2.023 3.721
     85-89 795 1.400 2.195
     90-94 220 555 775
     95-99 57 215 272

   
Totaal 
vrouw   53.969 14.134 68.103

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     108.183 22.153 130.336

Totaal 380       756.692 122.199 878.891
480 ANTWERPEN man >= 100 1 2 3
     0-18 17   17
     19-25 9   9
     26-44 5.583 241 5.824
     45-64 7.230 718 7.948
     65-69 1.259 274 1.533
     70-74 1.245 329 1.574
     75-79 1.006 330 1.336
     80-84 690 270 960
     85-89 336 149 485
     90-94 64 53 117
     95-99 14 13 27
    Totaal man   17.454 2.379 19.833
    vrouw >= 100 2 11 13
     0-18 15   15
     19-25 4   4
     26-44 5.356 256 5.612
     45-64 7.031 1.046 8.077
     65-69 1.297 411 1.708
     70-74 1.278 499 1.777
     75-79 1.223 594 1.817
     80-84 897 594 1.491
     85-89 482 479 961
     90-94 140 228 368
     95-99 35 64 99

   
Totaal 
vrouw   17.760 4.182 21.942

  Totaal ANTWERPEN     35.214 6.561 41.775
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 311 20 331
     45-64 238 28 266
     65-69 49 12 61
     70-74 51 11 62
     75-79 67 15 82
     80-84 50 18 68
     85-89 19 10 29
     90-94 7 1 8
     95-99   1 1
    Totaal man   792 116 908
    vrouw >= 100   1 1
     0-18 2   2
     26-44 247 11 258
     45-64 231 31 262
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     65-69 61 18 79
     70-74 78 30 108
     75-79 88 38 126
     80-84 80 44 124
     85-89 52 41 93
     90-94 15 21 36
     95-99 7 7 14

   
Totaal 
vrouw   861 242 1.103

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     1.653 358 2.011

  LIMBURG man 0-18 27   27
     19-25 10   10
     26-44 4.164 169 4.333
     45-64 5.126 531 5.657
     65-69 842 230 1.072
     70-74 669 297 966
     75-79 430 282 712
     80-84 228 204 432
     85-89 76 69 145
     90-94 12 18 30
     95-99 5 3 8
    Totaal man   11.589 1.803 13.392
    vrouw >= 100 2 5 7
     0-18 13   13
     19-25 15   15
     26-44 4.013 155 4.168
     45-64 4.990 720 5.710
     65-69 764 325 1.089
     70-74 587 446 1.033
     75-79 434 436 870
     80-84 283 341 624
     85-89 109 211 320
     90-94 33 89 122
     95-99 11 20 31

   
Totaal 
vrouw   11.254 2.748 14.002

  Totaal LIMBURG     22.843 4.551 27.394
  onbepaald man 26-44 6   6
     45-64 7   7
     65-69 2   2
     70-74 1 1 2
     80-84   1 1
   Totaal man   16 2 18
   vrouw 26-44 6   6
     45-64 6   6
     75-79   1 1
     85-89 1   1

   
Totaal 
vrouw   13 1 14

  Totaal onbepaald     29 3 32
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 3 3 6
     0-18 43   43
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     19-25 24   24
     26-44 16.821 537 17.358
     45-64 18.713 1.548 20.261
     65-69 3.039 706 3.745
     70-74 2.832 956 3.788
     75-79 1.990 1.065 3.055
     80-84 1.100 700 1.800
     85-89 469 435 904
     90-94 85 132 217
     95-99 13 38 51
    Totaal man   45.132 6.120 51.252
    vrouw >= 100 12 33 45
     0-18 33   33
     19-25 20   20
     26-44 16.850 510 17.360
     45-64 18.687 2.278 20.965
     65-69 3.011 1.077 4.088
     70-74 2.986 1.593 4.579
     75-79 2.283 1.783 4.066
     80-84 1.427 1.663 3.090
     85-89 753 1.205 1.958
     90-94 232 498 730
     95-99 63 184 247

   
Totaal 
vrouw   46.357 10.824 57.181

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     91.489 16.944 108.433

  VLAAMS-BRABANT man >= 100   4 4
     0-18 18   18
     19-25 8   8
     26-44 8.717 225 8.942
     45-64 11.522 752 12.274
     65-69 1.977 382 2.359
     70-74 2.000 512 2.512
     75-79 1.520 565 2.085
     80-84 898 469 1.367
     85-89 355 249 604
     90-94 70 64 134
     95-99 9 22 31
    Totaal man   27.094 3.244 30.338
    vrouw >= 100 4 7 11
     0-18 19   19
     19-25 13   13
     26-44 8.656 193 8.849
     45-64 11.434 1.098 12.532
     65-69 2.035 576 2.611
     70-74 2.070 743 2.813
     75-79 1.782 988 2.770
     80-84 1.131 968 2.099
     85-89 579 644 1.223
     90-94 153 293 446
     95-99 40 99 139



-516-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

   
Totaal 
vrouw   27.916 5.609 33.525

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     55.010 8.853 63.863

  WEST-VLAANDEREN man >= 100   1 1
     0-18 17   17
     19-25 7   7
     26-44 4.614 131 4.745
     45-64 5.929 527 6.456
     65-69 1.129 296 1.425
     70-74 1.052 346 1.398
     75-79 777 408 1.185
     80-84 466 303 769
     85-89 205 153 358
     90-94 35 32 67
     95-99 9 7 16
    Totaal man   14.240 2.204 16.444
    vrouw >= 100 5 5 10
     0-18 12   12
     19-25 10   10
     26-44 4.593 143 4.736
     45-64 5.905 770 6.675
     65-69 1.097 410 1.507
     70-74 1.016 586 1.602
     75-79 914 688 1.602
     80-84 653 615 1.268
     85-89 328 387 715
     90-94 85 155 240
     95-99 29 79 108

   
Totaal 
vrouw   14.647 3.838 18.485

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     28.887 6.042 34.929

Totaal 480       235.125 43.312 278.437
580 ANTWERPEN man >= 100 4 5 9
     0-18 60   60
     19-25 20   20
     26-44 28.940 399 29.339
     45-64 25.063 847 25.910
     65-69 3.229 368 3.597
     70-74 2.952 413 3.365
     75-79 2.802 468 3.270
     80-84 1.878 358 2.236
     85-89 819 209 1.028
     90-94 207 87 294
     95-99 46 22 68
    Totaal man   66.020 3.176 69.196
    vrouw >= 100 24 21 45
     0-18 44   44
     19-25 21   21
     26-44 30.492 531 31.023
     45-64 23.854 1.437 25.291
     65-69 3.228 610 3.838
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     70-74 3.330 772 4.102
     75-79 3.223 924 4.147
     80-84 2.387 896 3.283
     85-89 1.307 632 1.939
     90-94 444 359 803
     95-99 140 134 274

   
Totaal 
vrouw   68.494 6.316 74.810

  Totaal ANTWERPEN     134.514 9.492 144.006
  BRUSSELS_GEWEST man >= 100 1   1
     0-18 3   3
     19-25 4   4
     26-44 2.157 54 2.211
     45-64 1.374 97 1.471
     65-69 265 41 306
     70-74 312 46 358
     75-79 325 38 363
     80-84 280 50 330
     85-89 133 32 165
     90-94 31 12 43
     95-99 10 3 13
    Totaal man   4.895 373 5.268
    vrouw >= 100 5 7 12
     0-18 3   3
     26-44 1.934 50 1.984
     45-64 1.334 144 1.478
     65-69 324 65 389
     70-74 404 82 486
     75-79 449 125 574
     80-84 438 144 582
     85-89 248 131 379
     90-94 100 56 156
     95-99 27 22 49

   
Totaal 
vrouw   5.266 826 6.092

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     10.161 1.199 11.360

  LIMBURG man >= 100 1   1
     0-18 20   20
     19-25 3   3
     26-44 3.852 104 3.956
     45-64 3.736 212 3.948
     65-69 509 69 578
     70-74 582 81 663
     75-79 450 73 523
     80-84 205 61 266
     85-89 58 19 77
     90-94 8 4 12
     95-99 3 2 5
    Totaal man   9.427 625 10.052
    vrouw >= 100 1 1 2
     0-18 11   11
     19-25 6   6
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     26-44 3.737 120 3.857
     45-64 3.387 309 3.696
     65-69 555 92 647
     70-74 572 117 689
     75-79 370 120 490
     80-84 193 108 301
     85-89 87 58 145
     90-94 25 23 48
     95-99 8 11 19

   
Totaal 
vrouw   8.952 959 9.911

  Totaal LIMBURG     18.379 1.584 19.963
  onbepaald man 26-44 247   247
     45-64 162 1 163
     65-69 5   5
     70-74 6   6
     75-79 5 1 6
     80-84 1   1
    Totaal man   426 2 428
    vrouw 26-44 88   88
     45-64 53 1 54
     65-69 3   3
     70-74 2   2
     75-79 1   1
     80-84   1 1
     85-89 3   3

   
Totaal 
vrouw   150 2 152

  Totaal onbepaald     576 4 580
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 5 1 6
     0-18 48   48
     19-25 14   14
     26-44 21.400 322 21.722
     45-64 16.985 705 17.690
     65-69 2.014 287 2.301
     70-74 1.877 429 2.306
     75-79 1.561 438 1.999
     80-84 945 347 1.292
     85-89 431 149 580
     90-94 111 56 167
     95-99 22 11 33
    Totaal man   45.413 2.745 48.158
    vrouw >= 100 11 8 19
     0-18 24   24
     19-25 12   12
     26-44 21.324 343 21.667
     45-64 15.960 1.022 16.982
     65-69 1.955 464 2.419
     70-74 1.963 675 2.638
     75-79 1.880 762 2.642
     80-84 1.238 726 1.964
     85-89 638 453 1.091
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     90-94 214 166 380
     95-99 66 73 139

   
Totaal 
vrouw   45.285 4.692 49.977

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     90.698 7.437 98.135

  VLAAMS-BRABANT man >= 100 1   1
     0-18 42   42
     19-25 14   14
     26-44 16.687 212 16.899
     45-64 18.805 438 19.243
     65-69 2.756 159 2.915
     70-74 2.795 253 3.048
     75-79 2.560 288 2.848
     80-84 1.522 224 1.746
     85-89 592 147 739
     90-94 117 31 148
     95-99 18 10 28
    Totaal man   45.909 1.762 47.671
    vrouw >= 100 13 6 19
     0-18 35   35
     19-25 12   12
     26-44 17.890 201 18.091
     45-64 19.042 692 19.734
     65-69 2.947 326 3.273
     70-74 3.039 447 3.486
     75-79 2.758 565 3.323
     80-84 1.705 521 2.226
     85-89 826 363 1.189
     90-94 241 144 385
     95-99 88 52 140

   
Totaal 
vrouw   48.596 3.317 51.913

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     94.505 5.079 99.584

  WEST-VLAANDEREN man >= 100 2 2 4
     0-18 32   32
     19-25 11   11
     26-44 14.773 216 14.989
     45-64 13.528 491 14.019
     65-69 1.849 266 2.115
     70-74 1.824 416 2.240
     75-79 1.586 441 2.027
     80-84 928 304 1.232
     85-89 363 177 540
     90-94 99 53 152
     95-99 21 13 34
    Totaal man   35.016 2.379 37.395
    vrouw >= 100 6 12 18
     0-18 27   27
     19-25 9   9
     26-44 14.859 193 15.052
     45-64 12.368 768 13.136
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     65-69 1.931 451 2.382
     70-74 1.893 604 2.497
     75-79 1.707 695 2.402
     80-84 1.204 655 1.859
     85-89 583 391 974
     90-94 200 143 343
     95-99 61 70 131

   
Totaal 
vrouw   34.848 3.982 38.830

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     69.864 6.361 76.225

Totaal 580       418.697 31.156 449.853
680 ANTWERPEN man >= 100 2   2
     0-18 9 3 12
     19-25 5 2 7
     26-44 26.885 1.237 28.122
     45-64 18.807 1.494 20.301
     65-69 1.583 308 1.891
     70-74 1.045 193 1.238
     75-79 859 161 1.020
     80-84 922 112 1.034
     85-89 401 55 456
     90-94 75 15 90
     95-99 16 4 20
    Totaal man   50.609 3.584 54.193
    vrouw >= 100 6 2 8
     0-18 7 3 10
     19-25 7   7
     26-44 19.286 1.255 20.541
     45-64 11.987 1.554 13.541
     65-69 1.218 237 1.455
     70-74 865 220 1.085
     75-79 964 231 1.195
     80-84 1.003 234 1.237
     85-89 551 167 718
     90-94 173 81 254
     95-99 37 31 68

   
Totaal 
vrouw   36.104 4.015 40.119

  Totaal ANTWERPEN     86.713 7.599 94.312
  BRUSSELS_GEWEST man >= 100   1 1
     0-18 2 1 3
     19-25 5   5
     26-44 2.659 185 2.844
     45-64 1.144 245 1.389
     65-69 93 55 148
     70-74 80 55 135
     75-79 102 33 135
     80-84 109 41 150
     85-89 80 29 109
     90-94 20 13 33
     95-99 5 5 10
    Totaal man   4.299 663 4.962
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    vrouw >= 100 2 7 9
     0-18 2   2
     19-25 3 3 6
     26-44 1.915 151 2.066
     45-64 877 223 1.100
     65-69 110 64 174
     70-74 124 83 207
     75-79 182 78 260
     80-84 204 119 323
     85-89 195 123 318
     90-94 87 78 165
     95-99 39 36 75

   
Totaal 
vrouw   3.740 965 4.705

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     8.039 1.628 9.667

  LIMBURG man 0-18 6 3 9
     19-25 2   2
     26-44 13.127 402 13.529
     45-64 10.925 622 11.547
     65-69 911 103 1.014
     70-74 567 100 667
     75-79 421 84 505
     80-84 337 69 406
     85-89 137 30 167
     90-94 19 9 28
     95-99 3   3
    Totaal man   26.455 1.422 27.877
    vrouw 19-25 3   3
     26-44 10.739 406 11.145
     45-64 7.591 663 8.254
     65-69 683 149 832
     70-74 488 143 631
     75-79 472 149 621
     80-84 344 142 486
     85-89 181 103 284
     90-94 50 29 79
     95-99 10 10 20

   
Totaal 
vrouw   20.561 1.794 22.355

  Totaal LIMBURG     47.016 3.216 50.232
  onbepaald man 26-44 10 0 10
     45-64 8 0 8
     65-69 0 1 1
     70-74 2 0 2
   Totaal man   20 1 21
   vrouw 26-44 9 0 9
     45-64 3 0 3
     65-69 1 0 1
     70-74 1 0 1
   85-89 1 0 1
     90-94 1 0 1
   Totaal   16 0 16
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vrouw 
  Totaal onbepaald     36 1 37
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 1 1 2
     0-18 9   9
     19-25 9   9
     26-44 19.207 880 20.087
     45-64 15.726 1.292 17.018
     65-69 1.021 219 1.240
     70-74 836 166 1.002
     75-79 736 127 863
     80-84 828 84 912
     85-89 390 50 440
     90-94 81 17 98
     95-99 16 2 18
    Totaal man   38.860 2.838 41.698
    vrouw >= 100 10 7 17
     0-18 14 1 15
     19-25 4 1 5
     26-44 14.043 856 14.899
     45-64 9.199 1.294 10.493
     65-69 737 215 952
     70-74 781 223 1.004
     75-79 934 253 1.187
     80-84 991 290 1.281
     85-89 569 205 774
     90-94 155 84 239
     95-99 32 30 62

   
Totaal 
vrouw   27.469 3.459 30.928

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     66.329 6.297 72.626

  VLAAMS-BRABANT man >= 100 6   6
     0-18 16 3 19
     19-25 8 2 10
     26-44 23.129 440 23.569
     45-64 19.718 714 20.432
     65-69 1.595 148 1.743
     70-74 1.213 151 1.364
     75-79 1.017 119 1.136
     80-84 1.054 91 1.145
     85-89 524 48 572
     90-94 108 14 122
     95-99 12 5 17
    Totaal man   48.400 1.735 50.135
    vrouw >= 100 9 3 12
     0-18 8   8
     19-25 10   10
     26-44 21.255 495 21.750
     45-64 15.708 887 16.595
     65-69 1.512 195 1.707
     70-74 1.247 233 1.480
     75-79 1.336 283 1.619
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     80-84 1.272 354 1.626
     85-89 709 259 968
     90-94 210 92 302
     95-99 44 27 71

   
Totaal 
vrouw   43.320 2.828 46.148

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     91.720 4.563 96.283

  WEST-VLAANDEREN man 0-18 4 1 5
     19-25 9 2 11
     26-44 12.905 604 13.509
     45-64 12.472 927 13.399
     65-69 1.060 183 1.243
     70-74 717 155 872
     75-79 491 124 615
     80-84 459 75 534
     85-89 250 39 289
     90-94 56 14 70
     95-99 12 3 15
    Totaal man   28.435 2.127 30.562
    vrouw >= 100 6 7 13
     0-18 2   2
     19-25 9   9
     26-44 9.624 523 10.147
     45-64 7.980 1.112 9.092
     65-69 844 223 1.067
     70-74 627 204 831
     75-79 654 214 868
     80-84 596 230 826
     85-89 363 168 531
     90-94 117 52 169
     95-99 28 24 52

   
Totaal 
vrouw   20.850 2.757 23.607

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     49.285 4.884 54.169

Totaal 680       349.138 28.188 377.326
880 ANTWERPEN man 0-18   3 3
     19-25   3 3
     26-44 4.330 72 4.402
     45-64 3.346 112 3.458
     65-69 362 45 407
     70-74 263 45 308
     75-79 162 24 186
     80-84 61 19 80
     85-89 24 6 30
     90-94 4 1 5
     95-99 1   1
    Totaal man   8.553 330 8.883
    vrouw 19-25   1 1
     26-44 4.237 107 4.344
     45-64 3.009 213 3.222
     65-69 377 83 460
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     70-74 292 72 364
     75-79 154 40 194
     80-84 82 33 115
     85-89 35 18 53
     90-94 7 10 17
     95-99 7 5 12

   
Totaal 
vrouw   8.200 582 8.782

  Totaal ANTWERPEN     16.753 912 17.665
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 121 4 125
     45-64 106 9 115
     65-69 29 3 32
     70-74 23 7 30
     75-79 28 5 33
     80-84 19 6 25
     85-89 17 4 21
     90-94 9 5 14
     95-99 2 1 3
    Totaal man   354 44 398
    vrouw >= 100 2   2
     26-44 97 5 102
     45-64 99 15 114
     65-69 28 10 38
     70-74 33 10 43
     75-79 51 17 68
     80-84 51 27 78
     85-89 58 20 78
     90-94 32 19 51
     95-99 25 9 34

   
Totaal 
vrouw   476 132 608

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     830 176 1.006

  LIMBURG man 0-18 1 3 4
     26-44 3.263 65 3.328
     45-64 2.373 118 2.491
     65-69 239 57 296
     70-74 170 42 212
     75-79 81 28 109
     80-84 21 16 37
     85-89 3 8 11
     90-94 1 2 3
     95-99 2 1 3
    Totaal man   6.154 340 6.494
    vrouw 19-25 1 2 3
     26-44 2.868 101 2.969
     45-64 2.162 216 2.378
     65-69 211 64 275
     70-74 163 58 221
     75-79 58 41 99
     80-84 26 26 52
     85-89 14 13 27
     90-94 2 4 6
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     95-99 1 3 4

   
Totaal 
vrouw   5.506 528 6.034

  Totaal LIMBURG     11.660 868 12.528
  OOST-VLAANDEREN man 0-18   2 2
     19-25   1 1
     26-44 5.337 77 5.414
     45-64 4.054 153 4.207
     65-69 450 76 526
     70-74 359 86 445
     75-79 153 53 206
     80-84 78 43 121
     85-89 24 15 39
     90-94 2 7 9
     95-99 2 3 5
    Totaal man   10.459 516 10.975
    vrouw >= 100   1 1
     0-18   6 6
     19-25   1 1
     26-44 5.221 166 5.387
     45-64 3.861 327 4.188
     65-69 410 122 532
     70-74 385 144 529
     75-79 177 113 290
     80-84 102 72 174
     85-89 37 40 77
     90-94 7 13 20
     95-99   4 4

   
Totaal 
vrouw   10.200 1.009 11.209

  
Totaal OOST-
VLAANDEREN     20.659 1.525 22.184

  VLAAMS-BRABANT man 0-18 1 2 3
     26-44 2.124 42 2.166
     45-64 1.649 42 1.691
     65-69 217 17 234
     70-74 151 18 169
     75-79 85 14 99
     80-84 40 6 46
     85-89 14 2 16
     90-94 1 4 5
     95-99 1 1 2
    Totaal man   4.283 148 4.431
    vrouw 0-18 1 1 2
     26-44 2.082 41 2.123
     45-64 1.591 93 1.684
     65-69 216 34 250
     70-74 160 29 189
     75-79 91 26 117
     80-84 45 20 65
     85-89 15 13 28
     90-94 3 3 6
     95-99 1 2 3
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Totaal 
vrouw   4.205 262 4.467

  
Totaal VLAAMS-
BRABANT     8.488 410 8.898

  WEST-VLAANDEREN man 0-18   4 4
     19-25   1 1
     26-44 3.365 50 3.415
     45-64 2.512 88 2.600
     65-69 273 54 327
     70-74 206 56 262
     75-79 105 36 141
     80-84 48 20 68
     85-89 17 4 21
     90-94 2 5 7
    Totaal man   6.528 318 6.846
    vrouw 0-18   4 4
     26-44 3.270 85 3.355
     45-64 2.288 198 2.486
     65-69 251 82 333
     70-74 204 71 275
     75-79 107 57 164
     80-84 57 43 100
     85-89 23 28 51
     90-94 5 16 21
     95-99   6 6

   
Totaal 
vrouw   6.205 590 6.795

  
Totaal WEST-
VLAANDEREN     12.733 908 13.641

 Onbepaald Man 70-74 1  1
   80-84  1 1
  Totaal man  1 1 2
  Vrouw 26-44 2  2
   70-74 1  1

  
Totaal 
vrouw  3  3

 Totaal onbepaald   4 1 5
Totaal 880       71.127 4.800 75.927
Eindtotaal       3.876.064 559.698 4.435.762

 
 
 
2. Verhouding van het aantal leden zonder en met het VT-statuut, opgesplitst naar geslacht en 

leeftijdsgroep, per zorgkas en per provincie of voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest op basis van 
de gegevens voor het jaar 2007 

 
zorgkas_id provincie geslacht Leeftijd Geen VT VT 
180 ANTWERPEN man >= 100 25,81% 74,19%
      0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,77% 3,23%
     45-64 93,98% 6,02%
     65-69 84,85% 15,15%
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     70-74 80,70% 19,30%
     75-79 73,89% 26,11%
     80-84 67,81% 32,19%
     85-89 61,06% 38,94%
     90-94 46,96% 53,04%
     95-99 41,10% 58,90%
    Totaal man   90,47% 9,53%
    vrouw >= 100 20,53% 79,47%
    0-18 100,00% 0,00%
    19-25 100,00% 0,00%
    26-44 96,77% 3,23%
    45-64 91,21% 8,79%
    65-69 79,21% 20,79%
    70-74 72,82% 27,18%
    75-79 65,69% 34,31%
    80-84 56,37% 43,63%
    85-89 46,29% 53,71%
    90-94 36,00% 64,00%
    95-99 28,49% 71,51%

   
Totaal 
vrouw   85,07% 14,93%

  Totaal ANTWERPEN     87,67% 12,33%
  BRUSSELS_GEWEST man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,32% 4,68%
     45-64 91,22% 8,78%
     65-69 87,77% 12,23%
     70-74 82,69% 17,31%
     75-79 81,67% 18,33%
     80-84 79,25% 20,75%
     85-89 75,11% 24,89%
     90-94 60,71% 39,29%
     95-99 52,63% 47,37%
    Totaal man   89,81% 10,19%
   vrouw >= 100 23,08% 76,92%
     0-18 100,00% 0,00%
     26-44 95,75% 4,25%
     45-64 89,88% 10,12%
     65-69 78,45% 21,55%
     70-74 75,29% 24,71%
     75-79 70,46% 29,54%
     80-84 67,79% 32,21%
     85-89 56,43% 43,57%
     90-94 50,74% 49,26%
     95-99 37,50% 62,50%

   
Totaal 
vrouw   82,06% 17,94%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     85,62% 14,38%

  LIMBURG man >= 100 33,33% 66,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
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     26-44 97,33% 2,67%
     45-64 93,44% 6,56%
     65-69 82,29% 17,71%
     70-74 75,98% 24,02%
     75-79 66,55% 33,45%
     80-84 53,69% 46,31%
     85-89 45,56% 54,44%
     90-94 35,89% 64,11%
     95-99 26,37% 73,63%
    Totaal man   88,87% 11,13%
    vrouw >= 100 9,80% 90,20%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,47% 2,53%
     45-64 90,89% 9,11%
     65-69 76,29% 23,71%
     70-74 65,48% 34,52%
     75-79 51,68% 48,32%
     80-84 38,75% 61,25%
     85-89 29,30% 70,70%
     90-94 23,10% 76,90%
     95-99 17,28% 82,72%

   
Totaal 
vrouw   82,23% 17,77%

  Totaal LIMBURG     85,45% 14,55%
  onbepaald man 0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,35% 1,65%
     45-64 95,14% 4,86%
     65-69 77,42% 22,58%
     70-74 87,50% 12,50%
     75-79 75,00% 25,00%
     80-84 77,78% 22,22%
     85-89 55,56% 44,44%
   95-99 100,00% 0,00%
   Totaal man   95,84% 4,16%
   vrouw 26-44 96,30% 3,70%
     45-64 86,76% 13,24%
     65-69 52,27% 47,73%
     70-74 43,48% 56,52%
     75-79 38,46% 61,54%
     80-84 55,17% 44,83%
     85-89 73,91% 26,09%
     90-94 0,00% 100,00%
     95-99 0,00% 100,00%

   
Totaal 
vrouw   85,66% 14,34%

  Totaal onbepaald     90,99% 9,01%
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 25,00% 75,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,30% 2,70%
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     45-64 93,98% 6,02%
     65-69 82,61% 17,39%
     70-74 75,68% 24,32%
     75-79 67,41% 32,59%
     80-84 59,12% 40,88%
     85-89 48,92% 51,08%
     90-94 37,44% 62,56%
     95-99 23,78% 76,22%
    Totaal man   89,25% 10,75%
    vrouw >= 100 16,00% 84,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,26% 2,74%
     45-64 91,40% 8,60%
     65-69 75,30% 24,70%
     70-74 67,32% 32,68%
     75-79 57,81% 42,19%
     80-84 46,93% 53,07%
     85-89 37,82% 62,18%
     90-94 25,81% 74,19%
     95-99 19,35% 80,65%

   
Totaal 
vrouw   82,99% 17,01%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     85,97% 14,03%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 13,33% 86,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,55% 2,45%
     45-64 95,71% 4,29%
     65-69 88,05% 11,95%
     70-74 81,13% 18,87%
     75-79 73,25% 26,75%
     80-84 65,14% 34,86%
     85-89 56,14% 43,86%
     90-94 44,96% 55,04%
     95-99 30,30% 69,70%
    Totaal man   91,49% 8,51%
    vrouw >= 100 18,09% 81,91%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,82% 2,18%
     45-64 94,04% 5,96%
     65-69 81,86% 18,14%
     70-74 72,88% 27,12%
     75-79 64,59% 35,41%
     80-84 53,70% 46,30%
     85-89 42,96% 57,04%
     90-94 31,94% 68,06%
     95-99 23,52% 76,48%

   
Totaal 
vrouw   86,41% 13,59%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     88,82% 11,18%
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  WEST-VLAANDEREN man >= 100 20,59% 79,41%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,27% 2,73%
     45-64 93,39% 6,61%
     65-69 77,96% 22,04%
     70-74 68,71% 31,29%
     75-79 59,04% 40,96%
     80-84 48,97% 51,03%
     85-89 41,46% 58,54%
     90-94 31,03% 68,97%
     95-99 22,08% 77,92%
    Totaal man   86,55% 13,45%
    vrouw >= 100 16,25% 83,75%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,32% 2,68%
     45-64 90,03% 9,97%
     65-69 69,87% 30,13%
     70-74 58,82% 41,18%
     75-79 48,18% 51,82%
     80-84 38,18% 61,82%
     85-89 30,94% 69,06%
     90-94 23,12% 76,88%
     95-99 18,47% 81,53%

   
Totaal 
vrouw   79,19% 20,81%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     82,71% 17,29%
Totaal 180       86,05% 13,95%
280 ANTWERPEN man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,78% 2,22%
     45-64 94,71% 5,29%
     65-69 82,56% 17,44%
     70-74 77,26% 22,74%
     75-79 69,62% 30,38%
     80-84 61,18% 38,82%
     85-89 59,16% 40,84%
     90-94 44,90% 55,10%
     95-99 23,08% 76,92%
    Totaal man   91,22% 8,78%
    vrouw >= 100 40,00% 60,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,48% 2,52%
     45-64 91,60% 8,40%
     65-69 75,20% 24,80%
     70-74 69,51% 30,49%
     75-79 59,55% 40,45%
     80-84 52,20% 47,80%
     85-89 45,94% 54,06%
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     90-94 32,58% 67,42%
     95-99 33,33% 66,67%

   
Totaal 
vrouw   86,45% 13,55%

  Totaal ANTWERPEN     88,82% 11,18%
  BRUSSELS_GEWEST man 0-18 100,00% 0,00%
     26-44 96,95% 3,05%
     45-64 84,74% 15,26%
     65-69 84,38% 15,63%
     70-74 84,62% 15,38%
     75-79 83,70% 16,30%
     80-84 87,18% 12,82%
     85-89 86,96% 13,04%
     90-94 91,67% 8,33%
     95-99 66,67% 33,33%
    Totaal man   89,23% 10,77%
    vrouw >= 100 100,00% 0,00%
     26-44 92,51% 7,49%
     45-64 83,33% 16,67%
     65-69 80,22% 19,78%
     70-74 69,57% 30,43%
     75-79 70,97% 29,03%
     80-84 72,60% 27,40%
     85-89 71,58% 28,42%
     90-94 76,19% 23,81%
     95-99 66,67% 33,33%

   
Totaal 
vrouw   80,88% 19,12%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     84,73% 15,27%

  LIMBURG man 0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,60% 4,40%
     45-64 94,26% 5,74%
     65-69 88,62% 11,38%
     70-74 82,61% 17,39%
     75-79 74,52% 25,48%
     80-84 64,23% 35,77%
     85-89 63,49% 36,51%
     90-94 28,57% 71,43%
    Totaal man   90,46% 9,54%
    vrouw >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,67% 3,33%
     45-64 92,31% 7,69%
     65-69 84,33% 15,67%
     70-74 69,47% 30,53%
     75-79 63,56% 36,44%
     80-84 60,31% 39,69%
     85-89 50,00% 50,00%
     90-94 64,10% 35,90%
     95-99 16,67% 83,33%
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Totaal 
vrouw   85,96% 14,04%

  Totaal LIMBURG     88,18% 11,82%
  onbepaald man 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 100,00% 0,00%
     65-69 0,00% 100,00%
     80-84 100,00% 0,00%
   Totaal man   75,00% 25,00%
   vrouw 26-44 100,00% 0,00%

   
Totaal 
vrouw   100,00% 0,00%

  Totaal onbepaald     87,50% 12,50%
  OOST-VLAANDEREN man 0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,83% 2,17%
     45-64 94,99% 5,01%
     65-69 85,11% 14,89%
     70-74 64,79% 35,21%
     75-79 53,79% 46,21%
     80-84 51,70% 48,30%
     85-89 44,12% 55,88%
     90-94 33,33% 66,67%
     95-99 41,67% 58,33%
    Totaal man   89,17% 10,83%
    vrouw >= 100 20,00% 80,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,39% 2,61%
     45-64 91,36% 8,64%
     65-69 71,14% 28,86%
     70-74 55,56% 44,44%
     75-79 48,89% 51,11%
     80-84 41,30% 58,70%
     85-89 26,06% 73,94%
     90-94 14,93% 85,07%
     95-99 23,08% 76,92%

   
Totaal 
vrouw   83,38% 16,62%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     86,24% 13,76%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,04% 1,96%
     45-64 95,44% 4,56%
     65-69 88,68% 11,32%
     70-74 82,09% 17,91%
     75-79 77,16% 22,84%
     80-84 69,18% 30,82%
     85-89 66,35% 33,65%
     90-94 57,14% 42,86%
     95-99 50,00% 50,00%
    Totaal man   92,48% 7,52%
    vrouw >= 100 0,00% 100,00%
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     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,99% 2,01%
     45-64 94,09% 5,91%
     65-69 80,58% 19,42%
     70-74 75,58% 24,42%
     75-79 70,34% 29,66%
     80-84 63,50% 36,50%
     85-89 57,60% 42,40%
     90-94 44,00% 56,00%
     95-99 44,44% 55,56%

   
Totaal 
vrouw   88,23% 11,77%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     90,32% 9,68%
  WEST-VLAANDEREN man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,02% 2,98%
     45-64 93,34% 6,66%
     65-69 76,21% 23,79%
     70-74 66,31% 33,69%
     75-79 62,58% 37,42%
     80-84 56,51% 43,49%
     85-89 50,39% 49,61%
     90-94 48,68% 51,32%
     95-99 42,86% 57,14%
    Totaal man   85,76% 14,24%
    vrouw >= 100 60,00% 40,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,79% 3,21%
     45-64 89,78% 10,22%
     65-69 67,96% 32,04%
     70-74 59,42% 40,58%
     75-79 53,44% 46,56%
     80-84 47,29% 52,71%
     85-89 42,54% 57,46%
     90-94 36,20% 63,80%
     95-99 32,76% 67,24%

   
Totaal 
vrouw   79,34% 20,66%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     82,45% 17,55%
Totaal 280       87,16% 12,84%
380 ANTWERPEN man >= 100 12,50% 87,50%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,93% 4,07%
     45-64 91,26% 8,74%
     65-69 82,61% 17,39%
     70-74 81,63% 18,37%
     75-79 78,53% 21,47%
     80-84 75,93% 24,07%
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     85-89 68,37% 31,63%
     90-94 50,76% 49,24%
     95-99 45,30% 54,70%
    Totaal man   89,96% 10,04%
    vrouw >= 100 34,33% 65,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 94,88% 5,12%
     45-64 87,39% 12,61%
     65-69 76,51% 23,49%
     70-74 73,55% 26,45%
     75-79 69,51% 30,49%
     80-84 60,73% 39,27%
     85-89 50,43% 49,57%
     90-94 36,67% 63,33%
     95-99 27,02% 72,98%

   
Totaal 
vrouw   83,79% 16,21%

  Totaal ANTWERPEN     86,75% 13,25%
  BRUSSELS_GEWEST man 0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 91,62% 8,38%
     45-64 82,54% 17,46%
     65-69 69,44% 30,56%
     70-74 70,64% 29,36%
     75-79 71,67% 28,33%
     80-84 71,90% 28,10%
     85-89 59,88% 40,12%
     90-94 46,43% 53,57%
     95-99 57,14% 42,86%
    Totaal man   82,27% 17,73%
    vrouw >= 100 45,45% 54,55%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 91,21% 8,79%
     45-64 79,81% 20,19%
     65-69 68,46% 31,54%
     70-74 63,92% 36,08%
     75-79 58,56% 41,44%
     80-84 53,46% 46,54%
     85-89 48,74% 51,26%
     90-94 40,71% 59,29%
     95-99 38,30% 61,70%

   
Totaal 
vrouw   72,39% 27,61%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     76,67% 23,33%

  LIMBURG man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,53% 3,47%
     45-64 90,32% 9,68%
     65-69 79,01% 20,99%
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     70-74 76,31% 23,69%
     75-79 65,28% 34,72%
     80-84 55,38% 44,62%
     85-89 47,02% 52,98%
     90-94 37,39% 62,61%
     95-99 14,81% 85,19%
    Totaal man   89,61% 10,39%
    vrouw >= 100 26,67% 73,33%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,62% 4,38%
     45-64 86,11% 13,89%
     65-69 69,16% 30,84%
     70-74 61,35% 38,65%
     75-79 51,90% 48,10%
     80-84 37,25% 62,75%
     85-89 29,17% 70,83%
     90-94 20,99% 79,01%
     95-99 19,35% 80,65%

   
Totaal 
vrouw   83,58% 16,42%

  Totaal LIMBURG     86,54% 13,46%
  onbepaald man 26-44 99,53% 0,47%
     45-64 98,08% 1,92%
     65-69 80,00% 20,00%
     70-74 100,00% 0,00%
     75-79 100,00% 0,00%
     80-84 100,00% 0,00%
     85-89 100,00% 0,00%
     90-94 0,00% 100,00%
    Totaal man   98,49% 1,51%
    vrouw 0-18 100,00% 0,00%
     26-44 98,14% 1,86%
     45-64 90,18% 9,82%
     65-69 55,56% 44,44%
     70-74 77,78% 22,22%
     75-79 83,33% 16,67%
     80-84 85,71% 14,29%
     85-89 63,64% 36,36%
     90-94 100,00% 0,00%
     95-99 0,00% 100,00%

   
Totaal 
vrouw   90,57% 9,43%

  Totaal onbepaald     94,04% 5,96%
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 25,00% 75,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,22% 3,78%
     45-64 91,28% 8,72%
     65-69 81,24% 18,76%
     70-74 78,38% 21,62%
     75-79 74,56% 25,44%
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     80-84 66,41% 33,59%
     85-89 57,04% 42,96%
     90-94 39,03% 60,97%
     95-99 27,54% 72,46%
    Totaal man   89,45% 10,55%
    vrouw >= 100 14,29% 85,71%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,97% 4,03%
     45-64 87,35% 12,65%
     65-69 75,44% 24,56%
     70-74 69,60% 30,40%
     75-79 62,87% 37,13%
     80-84 51,27% 48,73%
     85-89 40,35% 59,65%
     90-94 26,87% 73,13%
     95-99 20,51% 79,49%

   
Totaal 
vrouw   83,02% 16,98%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     86,10% 13,90%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,47% 3,53%
     45-64 93,81% 6,19%
     65-69 85,01% 14,99%
     70-74 82,67% 17,33%
     75-79 78,07% 21,93%
     80-84 70,53% 29,47%
     85-89 59,20% 40,80%
     90-94 49,25% 50,75%
     95-99 32,35% 67,65%
    Totaal man   91,16% 8,84%
    vrouw >= 100 23,33% 76,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,48% 3,52%
     45-64 90,55% 9,45%
     65-69 78,32% 21,68%
     70-74 73,52% 26,48%
     75-79 68,03% 31,97%
     80-84 54,21% 45,79%
     85-89 45,76% 54,24%
     90-94 32,82% 67,18%
     95-99 25,13% 74,87%

   
Totaal 
vrouw   85,50% 14,50%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     88,17% 11,83%
  WEST-VLAANDEREN man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,27% 3,73%
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     45-64 89,94% 10,06%
     65-69 78,51% 21,49%
     70-74 75,96% 24,04%
     75-79 66,89% 33,11%
     80-84 63,26% 36,74%
     85-89 51,42% 48,58%
     90-94 35,34% 64,66%
     95-99 20,00% 80,00%
    Totaal man   87,11% 12,89%
    vrouw >= 100 16,22% 83,78%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,70% 4,30%
     45-64 85,56% 14,44%
     65-69 71,51% 28,49%
     70-74 65,60% 34,40%
     75-79 56,05% 43,95%
     80-84 45,63% 54,37%
     85-89 36,22% 63,78%
     90-94 28,39% 71,61%
     95-99 20,96% 79,04%

   
Totaal 
vrouw   79,25% 20,75%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     83,00% 17,00%
Totaal 380       86,10% 13,90%
480 ANTWERPEN man >= 100 33,33% 66,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,86% 4,14%
     45-64 90,97% 9,03%
     65-69 82,13% 17,87%
     70-74 79,10% 20,90%
     75-79 75,30% 24,70%
     80-84 71,88% 28,13%
     85-89 69,28% 30,72%
     90-94 54,70% 45,30%
     95-99 51,85% 48,15%
    Totaal man   88,00% 12,00%
    vrouw >= 100 15,38% 84,62%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,44% 4,56%
     45-64 87,05% 12,95%
     65-69 75,94% 24,06%
     70-74 71,92% 28,08%
     75-79 67,31% 32,69%
     80-84 60,16% 39,84%
     85-89 50,16% 49,84%
     90-94 38,04% 61,96%
     95-99 35,35% 64,65%

   
Totaal 
vrouw   80,94% 19,06%
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  Totaal ANTWERPEN     84,29% 15,71%
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 93,96% 6,04%
     45-64 89,47% 10,53%
     65-69 80,33% 19,67%
     70-74 82,26% 17,74%
     75-79 81,71% 18,29%
     80-84 73,53% 26,47%
     85-89 65,52% 34,48%
     90-94 87,50% 12,50%
     95-99 0,00% 100,00%
    Totaal man   87,22% 12,78%
    vrouw >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     26-44 95,74% 4,26%
     45-64 88,17% 11,83%
     65-69 77,22% 22,78%
     70-74 72,22% 27,78%
     75-79 69,84% 30,16%
     80-84 64,52% 35,48%
     85-89 55,91% 44,09%
     90-94 41,67% 58,33%
     95-99 50,00% 50,00%

   
Totaal 
vrouw   78,06% 21,94%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     82,20% 17,80%

  LIMBURG man 0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,10% 3,90%
     45-64 90,61% 9,39%
     65-69 78,54% 21,46%
     70-74 69,25% 30,75%
     75-79 60,39% 39,61%
     80-84 52,78% 47,22%
     85-89 52,41% 47,59%
     90-94 40,00% 60,00%
     95-99 62,50% 37,50%
    Totaal man   86,54% 13,46%
    vrouw >= 100 28,57% 71,43%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,28% 3,72%
     45-64 87,39% 12,61%
     65-69 70,16% 29,84%
     70-74 56,82% 43,18%
     75-79 49,89% 50,11%
     80-84 45,35% 54,65%
     85-89 34,06% 65,94%
     90-94 27,05% 72,95%
     95-99 35,48% 64,52%

   
Totaal 
vrouw   80,37% 19,63%

  Totaal LIMBURG     83,39% 16,61%
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  onbepaald man 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 100,00% 0,00%
     65-69 100,00% 0,00%
     70-74 50,00% 50,00%
     80-84 0,00% 100,00%
   Totaal man   88,89% 11,11%
   vrouw 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 100,00% 0,00%
     75-79 0,00% 100,00%
     85-89 100,00% 0,00%

   
Totaal 
vrouw   92,86% 7,14%

  Totaal onbepaald     90,63% 9,38%
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 50,00% 50,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,91% 3,09%
     45-64 92,36% 7,64%
     65-69 81,15% 18,85%
     70-74 74,76% 25,24%
     75-79 65,14% 34,86%
     80-84 61,11% 38,89%
     85-89 51,88% 48,12%
     90-94 39,17% 60,83%
     95-99 25,49% 74,51%
    Totaal man   88,06% 11,94%
    vrouw >= 100 26,67% 73,33%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,06% 2,94%
     45-64 89,13% 10,87%
     65-69 73,65% 26,35%
     70-74 65,21% 34,79%
     75-79 56,15% 43,85%
     80-84 46,18% 53,82%
     85-89 38,46% 61,54%
     90-94 31,78% 68,22%
     95-99 25,51% 74,49%

   
Totaal 
vrouw   81,07% 18,93%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     84,37% 15,63%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,48% 2,52%
     45-64 93,87% 6,13%
     65-69 83,81% 16,19%
     70-74 79,62% 20,38%
     75-79 72,90% 27,10%
     80-84 65,69% 34,31%
     85-89 58,77% 41,23%
     90-94 52,24% 47,76%
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     95-99 29,03% 70,97%
    Totaal man   89,31% 10,69%
    vrouw >= 100 36,36% 63,64%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,82% 2,18%
     45-64 91,24% 8,76%
     65-69 77,94% 22,06%
     70-74 73,59% 26,41%
     75-79 64,33% 35,67%
     80-84 53,88% 46,12%
     85-89 47,34% 52,66%
     90-94 34,30% 65,70%
     95-99 28,78% 71,22%

   
Totaal 
vrouw   83,27% 16,73%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     86,14% 13,86%
  WEST-VLAANDEREN man >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,24% 2,76%
     45-64 91,84% 8,16%
     65-69 79,23% 20,77%
     70-74 75,25% 24,75%
     75-79 65,57% 34,43%
     80-84 60,60% 39,40%
     85-89 57,26% 42,74%
     90-94 52,24% 47,76%
     95-99 56,25% 43,75%
    Totaal man   86,60% 13,40%
    vrouw >= 100 50,00% 50,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,98% 3,02%
     45-64 88,46% 11,54%
     65-69 72,79% 27,21%
     70-74 63,42% 36,58%
     75-79 57,05% 42,95%
     80-84 51,50% 48,50%
     85-89 45,87% 54,13%
     90-94 35,42% 64,58%
     95-99 26,85% 73,15%

   
Totaal 
vrouw   79,24% 20,76%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     82,70% 17,30%
Totaal 480       84,44% 15,56%
580 ANTWERPEN man >= 100 44,44% 55,56%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,64% 1,36%
     45-64 96,73% 3,27%
     65-69 89,77% 10,23%
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     70-74 87,73% 12,27%
     75-79 85,69% 14,31%
     80-84 83,99% 16,01%
     85-89 79,67% 20,33%
     90-94 70,41% 29,59%
     95-99 67,65% 32,35%
    Totaal man   95,41% 4,59%
    vrouw >= 100 53,33% 46,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,29% 1,71%
     45-64 94,32% 5,68%
     65-69 84,11% 15,89%
     70-74 81,18% 18,82%
     75-79 77,72% 22,28%
     80-84 72,71% 27,29%
     85-89 67,41% 32,59%
     90-94 55,29% 44,71%
     95-99 51,09% 48,91%

   
Totaal 
vrouw   91,56% 8,44%

  Totaal ANTWERPEN     93,41% 6,59%
  BRUSSELS_GEWEST man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,56% 2,44%
     45-64 93,41% 6,59%
     65-69 86,60% 13,40%
     70-74 87,15% 12,85%
     75-79 89,53% 10,47%
     80-84 84,85% 15,15%
     85-89 80,61% 19,39%
     90-94 72,09% 27,91%
     95-99 76,92% 23,08%
    Totaal man   92,92% 7,08%
    vrouw >= 100 41,67% 58,33%
     0-18 100,00% 0,00%
     26-44 97,48% 2,52%
     45-64 90,26% 9,74%
     65-69 83,29% 16,71%
     70-74 83,13% 16,87%
     75-79 78,22% 21,78%
     80-84 75,26% 24,74%
     85-89 65,44% 34,56%
     90-94 64,10% 35,90%
     95-99 55,10% 44,90%

   
Totaal 
vrouw   86,44% 13,56%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     89,45% 10,55%

  LIMBURG man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
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     26-44 97,37% 2,63%
     45-64 94,63% 5,37%
     65-69 88,06% 11,94%
     70-74 87,78% 12,22%
     75-79 86,04% 13,96%
     80-84 77,07% 22,93%
     85-89 75,32% 24,68%
     90-94 66,67% 33,33%
     95-99 60,00% 40,00%
    Totaal man   93,78% 6,22%
    vrouw >= 100 50,00% 50,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,89% 3,11%
     45-64 91,64% 8,36%
     65-69 85,78% 14,22%
     70-74 83,02% 16,98%
     75-79 75,51% 24,49%
     80-84 64,12% 35,88%
     85-89 60,00% 40,00%
     90-94 52,08% 47,92%
     95-99 42,11% 57,89%

   
Totaal 
vrouw   90,32% 9,68%

  Totaal LIMBURG     92,07% 7,93%
  onbepaald man 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 99,39% 0,61%
     65-69 100,00% 0,00%
     70-74 100,00% 0,00%
     75-79 83,33% 16,67%
     80-84 100,00% 0,00%
    Totaal man   99,53% 0,47%
    vrouw 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 98,15% 1,85%
     65-69 100,00% 0,00%
     70-74 100,00% 0,00%
     75-79 100,00% 0,00%
     80-84 0,00% 100,00%
     85-89 100,00% 0,00%

   
Totaal 
vrouw   98,68% 1,32%

  Totaal onbepaald     99,31% 0,69%
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 83,33% 16,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,52% 1,48%
     45-64 96,01% 3,99%
     65-69 87,53% 12,47%
     70-74 81,40% 18,60%
     75-79 78,09% 21,91%
     80-84 73,14% 26,86%
     85-89 74,31% 25,69%
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     90-94 66,47% 33,53%
     95-99 66,67% 33,33%
    Totaal man   94,30% 5,70%
    vrouw >= 100 57,89% 42,11%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,42% 1,58%
     45-64 93,98% 6,02%
     65-69 80,82% 19,18%
     70-74 74,41% 25,59%
     75-79 71,16% 28,84%
     80-84 63,03% 36,97%
     85-89 58,48% 41,52%
     90-94 56,32% 43,68%
     95-99 47,48% 52,52%

   
Totaal 
vrouw   90,61% 9,39%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     92,42% 7,58%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,75% 1,25%
     45-64 97,72% 2,28%
     65-69 94,55% 5,45%
     70-74 91,70% 8,30%
     75-79 89,89% 10,11%
     80-84 87,17% 12,83%
     85-89 80,11% 19,89%
     90-94 79,05% 20,95%
     95-99 64,29% 35,71%
    Totaal man   96,30% 3,70%
    vrouw >= 100 68,42% 31,58%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,89% 1,11%
     45-64 96,49% 3,51%
     65-69 90,04% 9,96%
     70-74 87,18% 12,82%
     75-79 83,00% 17,00%
     80-84 76,59% 23,41%
     85-89 69,47% 30,53%
     90-94 62,60% 37,40%
     95-99 62,86% 37,14%

   
Totaal 
vrouw   93,61% 6,39%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     94,90% 5,10%
  WEST-VLAANDEREN man >= 100 50,00% 50,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,56% 1,44%
     45-64 96,50% 3,50%
     65-69 87,42% 12,58%
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     70-74 81,43% 18,57%
     75-79 78,24% 21,76%
     80-84 75,32% 24,68%
     85-89 67,22% 32,78%
     90-94 65,13% 34,87%
     95-99 61,76% 38,24%
    Totaal man   93,64% 6,36%
    vrouw >= 100 33,33% 66,67%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 98,72% 1,28%
     45-64 94,15% 5,85%
     65-69 81,07% 18,93%
     70-74 75,81% 24,19%
     75-79 71,07% 28,93%
     80-84 64,77% 35,23%
     85-89 59,86% 40,14%
     90-94 58,31% 41,69%
     95-99 46,56% 53,44%

   
Totaal 
vrouw   89,75% 10,25%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     91,65% 8,35%
Totaal 580       93,07% 6,93%
680 ANTWERPEN man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 75,00% 25,00%
     19-25 71,43% 28,57%
     26-44 95,60% 4,40%
     45-64 92,64% 7,36%
     65-69 83,71% 16,29%
     70-74 84,41% 15,59%
     75-79 84,22% 15,78%
     80-84 89,17% 10,83%
     85-89 87,94% 12,06%
     90-94 83,33% 16,67%
     95-99 80,00% 20,00%
    Totaal man   93,39% 6,61%
    vrouw >= 100 75,00% 25,00%
     0-18 70,00% 30,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 93,89% 6,11%
     45-64 88,52% 11,48%
     65-69 83,71% 16,29%
     70-74 79,72% 20,28%
     75-79 80,67% 19,33%
     80-84 81,08% 18,92%
     85-89 76,74% 23,26%
     90-94 68,11% 31,89%
     95-99 54,41% 45,59%

   
Totaal 
vrouw   89,99% 10,01%

  Totaal ANTWERPEN     91,94% 8,06%
  BRUSSELS_GEWEST man >= 100 0,00% 100,00%
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     0-18 66,67% 33,33%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 93,50% 6,50%
     45-64 82,36% 17,64%
     65-69 62,84% 37,16%
     70-74 59,26% 40,74%
     75-79 75,56% 24,44%
     80-84 72,67% 27,33%
     85-89 73,39% 26,61%
     90-94 60,61% 39,39%
     95-99 50,00% 50,00%
    Totaal man   86,64% 13,36%
    vrouw >= 100 22,22% 77,78%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 50,00% 50,00%
     26-44 92,69% 7,31%
     45-64 79,73% 20,27%
     65-69 63,22% 36,78%
     70-74 59,90% 40,10%
     75-79 70,00% 30,00%
     80-84 63,16% 36,84%
     85-89 61,32% 38,68%
     90-94 52,73% 47,27%
     95-99 52,00% 48,00%

   
Totaal 
vrouw   79,49% 20,51%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     83,16% 16,84%

  LIMBURG man 0-18 66,67% 33,33%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,03% 2,97%
     45-64 94,61% 5,39%
     65-69 89,84% 10,16%
     70-74 85,01% 14,99%
     75-79 83,37% 16,63%
     80-84 83,00% 17,00%
     85-89 82,04% 17,96%
     90-94 67,86% 32,14%
     95-99 100,00% 0,00%
    Totaal man   94,90% 5,10%
    vrouw 19-25 100,00% 0,00%
     26-44 96,36% 3,64%
     45-64 91,97% 8,03%
     65-69 82,09% 17,91%
     70-74 77,34% 22,66%
     75-79 76,01% 23,99%
     80-84 70,78% 29,22%
     85-89 63,73% 36,27%
     90-94 63,29% 36,71%
     95-99 50,00% 50,00%

   
Totaal 
vrouw   91,97% 8,03%

  Totaal LIMBURG     93,60% 6,40%
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  onbepaald man 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 100,00% 0,00%
     65-69 0,00% 100,00%
     70-74 100,00% 0,00%
   Totaal man   95,24% 4,76%
   vrouw 26-44 100,00% 0,00%
     45-64 100,00% 0,00%
     65-69 100,00% 0,00%
     70-74 100,00% 0,00%
   85-89 100,00% 0,00%
     90-94 100,00% 0,00%

   
Totaal 
vrouw   100,00% 0,00%

  Totaal onbepaald     97,30% 2,70%
  OOST-VLAANDEREN man >= 100 50,00% 50,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 95,62% 4,38%
     45-64 92,41% 7,59%
     65-69 82,34% 17,66%
     70-74 83,43% 16,57%
     75-79 85,28% 14,72%
     80-84 90,79% 9,21%
     85-89 88,64% 11,36%
     90-94 82,65% 17,35%
     95-99 88,89% 11,11%
    Totaal man   93,19% 6,81%
    vrouw >= 100 58,82% 41,18%
     0-18 93,33% 6,67%
     19-25 80,00% 20,00%
     26-44 94,25% 5,75%
     45-64 87,67% 12,33%
     65-69 77,42% 22,58%
     70-74 77,79% 22,21%
     75-79 78,69% 21,31%
     80-84 77,36% 22,64%
     85-89 73,51% 26,49%
     90-94 64,85% 35,15%
     95-99 51,61% 48,39%

   
Totaal 
vrouw   88,82% 11,18%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     91,33% 8,67%
  VLAAMS-BRABANT man >= 100 100,00% 0,00%
     0-18 84,21% 15,79%
     19-25 80,00% 20,00%
     26-44 98,13% 1,87%
     45-64 96,51% 3,49%
     65-69 91,51% 8,49%
     70-74 88,93% 11,07%
     75-79 89,52% 10,48%
     80-84 92,05% 7,95%
     85-89 91,61% 8,39%
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     90-94 88,52% 11,48%
     95-99 70,59% 29,41%
    Totaal man   96,54% 3,46%
    vrouw >= 100 75,00% 25,00%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 97,72% 2,28%
     45-64 94,66% 5,34%
     65-69 88,58% 11,42%
     70-74 84,26% 15,74%
     75-79 82,52% 17,48%
     80-84 78,23% 21,77%
     85-89 73,24% 26,76%
     90-94 69,54% 30,46%
     95-99 61,97% 38,03%

   
Totaal 
vrouw   93,87% 6,13%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     95,26% 4,74%
  WEST-VLAANDEREN man 0-18 80,00% 20,00%
     19-25 81,82% 18,18%
     26-44 95,53% 4,47%
     45-64 93,08% 6,92%
     65-69 85,28% 14,72%
     70-74 82,22% 17,78%
     75-79 79,84% 20,16%
     80-84 85,96% 14,04%
     85-89 86,51% 13,49%
     90-94 80,00% 20,00%
     95-99 80,00% 20,00%
    Totaal man   93,04% 6,96%
    vrouw >= 100 46,15% 53,85%
     0-18 100,00% 0,00%
     19-25 100,00% 0,00%
     26-44 94,85% 5,15%
     45-64 87,77% 12,23%
     65-69 79,10% 20,90%
     70-74 75,45% 24,55%
     75-79 75,35% 24,65%
     80-84 72,15% 27,85%
     85-89 68,36% 31,64%
     90-94 69,23% 30,77%
     95-99 53,85% 46,15%

   
Totaal 
vrouw   88,32% 11,68%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     90,98% 9,02%
Totaal 680       92,53% 7,47%
880 ANTWERPEN man 0-18 0,00% 100,00%
     19-25 0,00% 100,00%
     26-44 98,36% 1,64%
     45-64 96,76% 3,24%
     65-69 88,94% 11,06%
     70-74 85,39% 14,61%
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     75-79 87,10% 12,90%
     80-84 76,25% 23,75%
     85-89 80,00% 20,00%
     90-94 80,00% 20,00%
     95-99 100,00% 0,00%
    Totaal man   96,29% 3,71%
    vrouw 19-25 0,00% 100,00%
     26-44 97,54% 2,46%
     45-64 93,39% 6,61%
     65-69 81,96% 18,04%
     70-74 80,22% 19,78%
     75-79 79,38% 20,62%
     80-84 71,30% 28,70%
     85-89 66,04% 33,96%
     90-94 41,18% 58,82%
     95-99 58,33% 41,67%

   
Totaal 
vrouw   93,37% 6,63%

  Totaal ANTWERPEN     94,84% 5,16%
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 96,80% 3,20%
     45-64 92,17% 7,83%
     65-69 90,63% 9,38%
     70-74 76,67% 23,33%
     75-79 84,85% 15,15%
     80-84 76,00% 24,00%
     85-89 80,95% 19,05%
     90-94 64,29% 35,71%
     95-99 66,67% 33,33%
    Totaal man   88,94% 11,06%
    vrouw >= 100 100,00% 0,00%
     26-44 95,10% 4,90%
     45-64 86,84% 13,16%
     65-69 73,68% 26,32%
     70-74 76,74% 23,26%
     75-79 75,00% 25,00%
     80-84 65,38% 34,62%
     85-89 74,36% 25,64%
     90-94 62,75% 37,25%
     95-99 73,53% 26,47%

   
Totaal 
vrouw   78,29% 21,71%

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     82,50% 17,50%

  LIMBURG man 0-18 25,00% 75,00%
     26-44 98,05% 1,95%
     45-64 95,26% 4,74%
     65-69 80,74% 19,26%
     70-74 80,19% 19,81%
     75-79 74,31% 25,69%
     80-84 56,76% 43,24%
     85-89 27,27% 72,73%
     90-94 33,33% 66,67%
     95-99 66,67% 33,33%
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    Totaal man   94,76% 5,24%
    vrouw 19-25 33,33% 66,67%
     26-44 96,60% 3,40%
     45-64 90,92% 9,08%
     65-69 76,73% 23,27%
     70-74 73,76% 26,24%
     75-79 58,59% 41,41%
     80-84 50,00% 50,00%
     85-89 51,85% 48,15%
     90-94 33,33% 66,67%
     95-99 25,00% 75,00%

   
Totaal 
vrouw   91,25% 8,75%

  Totaal LIMBURG     93,07% 6,93%
  OOST-VLAANDEREN man 0-18 0,00% 100,00%
     19-25 0,00% 100,00%
     26-44 98,58% 1,42%
     45-64 96,36% 3,64%
     65-69 85,55% 14,45%
     70-74 80,67% 19,33%
     75-79 74,27% 25,73%
     80-84 64,46% 35,54%
     85-89 61,54% 38,46%
     90-94 22,22% 77,78%
     95-99 40,00% 60,00%
    Totaal man   95,30% 4,70%
    vrouw >= 100 0,00% 100,00%
     0-18 0,00% 100,00%
     19-25 0,00% 100,00%
     26-44 96,92% 3,08%
     45-64 92,19% 7,81%
     65-69 77,07% 22,93%
     70-74 72,78% 27,22%
     75-79 61,03% 38,97%
     80-84 58,62% 41,38%
     85-89 48,05% 51,95%
     90-94 35,00% 65,00%
     95-99 0,00% 100,00%

   
Totaal 
vrouw   91,00% 9,00%

  Totaal OOST-VLAANDEREN     93,13% 6,87%
  VLAAMS-BRABANT man 0-18 33,33% 66,67%
     26-44 98,06% 1,94%
     45-64 97,52% 2,48%
     65-69 92,74% 7,26%
     70-74 89,35% 10,65%
     75-79 85,86% 14,14%
     80-84 86,96% 13,04%
     85-89 87,50% 12,50%
     90-94 20,00% 80,00%
     95-99 50,00% 50,00%
    Totaal man   96,66% 3,34%
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    vrouw 0-18 50,00% 50,00%
     26-44 98,07% 1,93%
     45-64 94,48% 5,52%
     65-69 86,40% 13,60%
     70-74 84,66% 15,34%
     75-79 77,78% 22,22%
     80-84 69,23% 30,77%
     85-89 53,57% 46,43%
     90-94 50,00% 50,00%
     95-99 33,33% 66,67%

   
Totaal 
vrouw   94,13% 5,87%

  Totaal VLAAMS-BRABANT     95,39% 4,61%
  WEST-VLAANDEREN man 0-18 0,00% 100,00%
     19-25 0,00% 100,00%
     26-44 98,54% 1,46%
     45-64 96,62% 3,38%
     65-69 83,49% 16,51%
     70-74 78,63% 21,37%
     75-79 74,47% 25,53%
     80-84 70,59% 29,41%
     85-89 80,95% 19,05%
     90-94 28,57% 71,43%
    Totaal man   95,35% 4,65%
    vrouw 0-18 0,00% 100,00%
     26-44 97,47% 2,53%
     45-64 92,04% 7,96%
     65-69 75,38% 24,62%
     70-74 74,18% 25,82%
     75-79 65,24% 34,76%
     80-84 57,00% 43,00%
     85-89 45,10% 54,90%
     90-94 23,81% 76,19%
     95-99 0,00% 100,00%

   
Totaal 
vrouw   91,32% 8,68%

  Totaal WEST-VLAANDEREN     93,34% 6,66%
 Onbepaald Man 70-74 100,00% 0,00%
   80-84 0,00% 100,00%
  Totaal man  50,00% 50,00%
  Vrouw 26-44 100,00% 0,00%
   70-74 100,00% 0,00%

  
Totaal 
vrouw  100,00% 0,00%

 Totaal onbepaald   80,00% 20,00%
Totaal 880       93,68% 6,32%
Eindtotaal       87,38% 12,62%

 
 
3. Aantal personen met VT-statuut en administratieve geldboete opgelegd in 2006, opgesplitst naar 

geslacht en leeftijdsgroep, per zorgkas en per provincie of voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.  
 
zorgkas provincie geslacht leeftijd boete 
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opgelopen 
180 ANTWERPEN man 26-44 119 
     45-64 93 
     65-69 15 
     70-74 14 
     75-79 3 
     85-89 2 
    Totaal man   246 
    vrouw 26-44 103 
     45-64 105 
     65-69 20 
     70-74 10 
     75-79 7 
     80-84 7 
     85-89 5 
     90-94 1 
     95-99 1 

   
Totaal 
vrouw   259 

  Totaal ANTWERPEN     505 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 7 
     45-64 8 
     65-69 2 
     75-79 1 
     95-99 1 
    Totaal man   19 
    vrouw 26-44 8 
     45-64 4 
     65-69 3 
     70-74 1 
     75-79 1 
     80-84 2 

   
Totaal 
vrouw   19 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     38 

  LIMBURG man 26-44 30 
     45-64 39 
     70-74 4 
     75-79 1 
     85-89 1 
    Totaal man   75 
    vrouw 26-44 24 
     45-64 38 
     65-69 2 
     70-74 4 
     75-79 2 
     80-84 1 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   72 

  Totaal LIMBURG     147 
  ONBEPAALD man 26-44 5 
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     45-64 6 
   Totaal man   11 
   vrouw 26-44 4 
     45-64 12 
     65-69 1 

   
Totaal 
vrouw   17 

  Totaal ONBEPAALD     28 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 89 
     45-64 83 
     65-69 13 
     70-74 9 
     75-79 9 
     80-84 2 
    Totaal man   205 
    vrouw 26-44 63 
     45-64 104 
     65-69 7 
     70-74 11 
     75-79 7 
     80-84 5 
     85-89 2 
     90-94 2 

   
Totaal 
vrouw   201 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     406 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 37 
     45-64 28 
     65-69 3 
     70-74 5 
     75-79 7 
     80-84 4 
     85-89 1 
     90-94 1 
    Totaal man   86 
    vrouw 26-44 37 
     45-64 36 
     65-69 7 
     70-74 6 
     75-79 7 
     80-84 3 
     85-89 3 

   
Totaal 
vrouw   99 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     185 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 52 
     45-64 67 
     65-69 10 
     70-74 9 
     75-79 9 
     80-84 4 
     85-89 2 
    Totaal man   153 
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    vrouw 26-44 43 
     45-64 105 
     65-69 16 
     70-74 9 
     75-79 3 
     80-84 4 
     85-89 4 

   
Totaal 
vrouw   184 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     337 
Totaal 180       1646 
280 ANTWERPEN man 26-44 3 
     45-64 6 
     65-69 1 
    Totaal man   10 
    vrouw 26-44 3 
     45-64 5 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   9 

  Totaal ANTWERPEN     19 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 1 
   Totaal man   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     1 

  LIMBURG man 45-64 2 
   Totaal man   2 
   vrouw 26-44 1 
     45-64 1 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   3 

  Totaal LIMBURG     5 
  OOST-VLAANDEREN man 45-64 2 
   Totaal man   2 
   vrouw 26-44 1 
     45-64 4 
     65-69 1 

   
Totaal 
vrouw   6 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     8 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 3 
     45-64 5 
     70-74 1 
    Totaal man   9 
    vrouw 26-44 5 
     45-64 6 
     65-69 1 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   13 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     22 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 6 
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     45-64 5 
     70-74 1 
     80-84 2 
   Totaal man   14 
   vrouw 26-44 7 
     45-64 7 
     65-69 2 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   17 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     31 
Totaal 280       86 
380 ANTWERPEN man 26-44 154 
     45-64 133 
     65-69 19 
     70-74 15 
     75-79 3 
     80-84 1 
    Totaal man   325 
    vrouw 26-44 145 
     45-64 184 
     65-69 16 
     70-74 13 
     75-79 12 
     80-84 4 
     85-89 2 

   
Totaal 
vrouw   376 

  Totaal ANTWERPEN     701 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 4 
     65-69 1 
     80-84 1 
   Totaal man   6 
   vrouw 45-64 2 
     65-69 2 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   5 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     11 

  LIMBURG man 26-44 48 
     45-64 65 
     65-69 5 
     70-74 4 
     75-79 2 
     80-84 2 
    Totaal man   126 

    vrouw 
>= 
100 1 

     26-44 56 
     45-64 68 
     65-69 8 
     70-74 5 
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     75-79 2 
     80-84 2 

   
Totaal 
vrouw   142 

  Totaal LIMBURG     268 
  ONBEPAALD man 45-64 5 
     65-69 1 
     75-79 1 
     80-84 1 
    Totaal man   8 
    vrouw 26-44 1 
     45-64 14 
     65-69 2 
     70-74 1 
     75-79 2 
     80-84 3 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   24 

  Totaal ONBEPAALD     32 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 59 
     45-64 62 
     65-69 13 
     70-74 7 
     75-79 5 
     80-84 2 
    Totaal man   148 
    vrouw 26-44 42 
     45-64 74 
     65-69 15 
     70-74 9 
     75-79 6 
     80-84 3 
     85-89 3 
     90-94 2 

   
Totaal 
vrouw   154 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     302 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 37 
     45-64 45 
     65-69 8 
     70-74 2 
     75-79 3 
     80-84 1 
    Totaal man   96 
    vrouw 26-44 36 
     45-64 70 
     65-69 7 
     70-74 6 
     75-79 4 
     80-84 5 
     85-89 1 
     90-94 1 
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Totaal 
vrouw   130 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     226 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 29 
     45-64 64 
     65-69 15 
     70-74 4 
     75-79 2 
     85-89 1 
    Totaal man   115 
    vrouw 26-44 40 
     45-64 70 
     65-69 13 
     70-74 11 
     75-79 11 
     80-84 5 
     85-89 1 
     90-94 1 

   
Totaal 
vrouw   152 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     267 
Totaal 380       1807 
480 ANTWERPEN man 26-44 7 
     45-64 13 
    Totaal man   20 
    vrouw 26-44 10 
     45-64 12 
     70-74 1 
     75-79 1 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   25 

  Totaal ANTWERPEN     45 
  LIMBURG man 26-44 3 
     45-64 3 
     65-69 1 
    Totaal man   7 
    vrouw 26-44 3 
     45-64 6 
     65-69 3 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   13 

  Totaal LIMBURG     20 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 3 
     45-64 11 
     65-69 1 
     70-74 1 
    Totaal man   16 
    vrouw 26-44 4 
     45-64 17 
     65-69 2 
     75-79 1 
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     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   25 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     41 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 4 
     45-64 3 
     65-69 2 
     70-74 1 
     75-79 2 
     85-89 1 
    Totaal man   13 
    vrouw 26-44 3 
     45-64 12 
     65-69 1 
     70-74 2 
     75-79 2 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   21 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     34 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 2 
     45-64 5 
     65-69 1 
    Totaal man   8 
    vrouw 26-44 2 
     45-64 9 
     70-74 1 
     80-84 2 
     90-94 1 

   
Totaal 
vrouw   15 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     23 
Totaal 480       163 
580 ANTWERPEN man 26-44 8 
     45-64 15 
     65-69 2 
     75-79 1 
    Totaal man   26 
    vrouw 26-44 17 
     45-64 15 
     65-69 1 
     75-79 1 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   35 

  Totaal ANTWERPEN     61 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 1 
   Totaal man   1 
   vrouw 26-44 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     2 
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  LIMBURG man 26-44 2 
     45-64 1 
     75-79 1 
    Totaal man   4 
    vrouw 26-44 3 
     45-64 3 

   
Totaal 
vrouw   6 

  Totaal LIMBURG     10 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 7 
     45-64 16 
     65-69 4 
     75-79 2 
     80-84 2 
    Totaal man   31 
    vrouw 26-44 6 
     45-64 14 
     65-69 1 
     70-74 4 
     75-79 2 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   28 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     59 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 2 
     45-64 4 
     65-69 1 
     70-74 2 
    Totaal man   9 
    vrouw 26-44 6 
     45-64 4 
     65-69 2 
     70-74 4 
     75-79 1 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   18 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     27 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 3 
     45-64 8 
     65-69 2 
     70-74 1 
    Totaal man   14 
    vrouw 26-44 4 
     45-64 5 
     65-69 1 

   
Totaal 
vrouw   10 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     24 
Totaal 580       183 
680 ANTWERPEN man 26-44 534 
     45-64 486 
     65-69 73 
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     70-74 39 
     75-79 27 
     80-84 13 
     85-89 2 
    Totaal man   1174 
    vrouw 26-44 451 
     45-64 475 
     65-69 48 
     70-74 39 
     75-79 33 
     80-84 10 
     85-89 11 
     90-94 2 
     95-99 2 

   
Totaal 
vrouw   1071 

  Totaal ANTWERPEN     2245 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 20 
     45-64 24 
     65-69 3 
     70-74 3 
     75-79 1 
     80-84 2 
     85-89 2 
     90-94 1 
    Totaal man   56 
    vrouw 26-44 25 
     45-64 20 
     65-69 4 
     70-74 5 
     75-79 8 
     80-84 4 
     85-89 3 
     90-94 1 
     95-99 1 

   
Totaal 
vrouw   71 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     127 

  LIMBURG man 26-44 132 
     45-64 162 
     65-69 27 
     70-74 12 
     75-79 7 
     80-84 2 
    Totaal man   342 
  vrouw 26-44 113 
   45-64 161 
   65-69 23 
   70-74 18 
   75-79 8 
   80-84 6 
   85-89 3 
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   90-94 2 
   95-99 2 

  
Totaal 
vrouw   336 

 Totaal LIMBURG    678 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 350 
     45-64 360 
     65-69 45 
     70-74 23 
     75-79 15 
     80-84 7 
     85-89 2 
     90-94 1 
    Totaal man   803 
    vrouw 26-44 311 
     45-64 395 
     65-69 44 
     70-74 40 
     75-79 27 
     80-84 15 
     85-89 6 
     90-94 2 

   
Totaal 
vrouw   840 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     1643 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 156 
     45-64 208 
     65-69 21 
     70-74 36 
     75-79 21 
     80-84 13 
     85-89 6 
     90-94 1 
    Totaal man   462 
    vrouw 26-44 181 
     45-64 251 
     65-69 31 
     70-74 30 
     75-79 35 
     80-84 18 
     85-89 10 
     90-94 1 
     95-99 1 

   
Totaal 
vrouw   558 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     1020 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 207 
     45-64 278 
     65-69 45 
     70-74 40 
     75-79 25 
     80-84 7 
     90-94 1 
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    Totaal man   603 
    vrouw 26-44 174 
     45-64 328 
     65-69 45 
     70-74 33 
     75-79 28 
     80-84 16 
     85-89 5 

   
Totaal 
vrouw   629 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     1232 
Totaal 680       6945 
880 ANTWERPEN vrouw 26-44 1 
     45-64 1 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal ANTWERPEN     2 
  BRUSSELS_GEWEST vrouw 75-79 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     1 

  LIMBURG man 26-44 3 
   Totaal man   3 
   vrouw 26-44 1 
     45-64 1 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal LIMBURG     5 
  OOST-VLAANDEREN man 45-64 1 
     65-69 1 
   Totaal man   2 
   vrouw 26-44 1 
     45-64 3 
     65-69 1 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   6 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     8 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 1 
   Totaal man   1 
   vrouw 26-44 1 
     65-69 1 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     3 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 1 
   Totaal man   1 
   vrouw 45-64 2 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     3 
Totaal 880       22 
Eindtotaal       10852 
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Aantal personen met VT-statuut wiens bezwaar tegen de boete aanvaard is.  
 
zorgkas provincie geslacht leeftijd Totaal 
180 ANTWERPEN man 26-44 1 
     45-64 1 
    Totaal man   2 
    vrouw 26-44 2 
     45-64 1 
     70-74 2 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   6 

  Totaal ANTWERPEN     8 
  BRUSSELS_GEWEST man 45-64 2 
     95-99 1 
   Totaal man   3 
   vrouw 26-44 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     4 

  LIMBURG man 26-44 4 
     45-64 1 
   Totaal man   5 
   vrouw 26-44 4 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   5 

  Totaal LIMBURG     10 
  ONBEPAALD vrouw 45-64 2 
     65-69 1 

   
Totaal 
vrouw   3 

  Totaal ONBEPAALD     3 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 9 
     45-64 1 
     75-79 1 
     80-84 1 
   Totaal man   12 
   vrouw 26-44 5 
     45-64 1 
     65-69 1 
     70-74 1 

   
Totaal 
vrouw   8 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     20 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 2 
     45-64 2 
   Totaal man   4 
   vrouw 26-44 6 
     45-64 1 

   
Totaal 
vrouw   7 
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  Totaal VLAAMS-BRABANT     11 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 5 
   Totaal man   5 
   vrouw 26-44 2 
     45-64 2 

   
Totaal 
vrouw   4 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     9 
Totaal 180       65 
380 ANTWERPEN man 26-44 2 
     45-64 3 
   Totaal man   5 
   vrouw 26-44 2 
     45-64 4 

   
Totaal 
vrouw   6 

  Totaal ANTWERPEN     11 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 1 
   Totaal man   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     1 

  LIMBURG man 26-44 2 
     45-64 1 
   Totaal man   3 
  Totaal LIMBURG     3 
  OOST-VLAANDEREN vrouw 26-44 1 
     45-64 1 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     2 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 1 
     45-64 2 
   Totaal man   3 
   vrouw 26-44 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     4 
  WEST-VLAANDEREN vrouw 45-64 2 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     2 
Totaal 380       23 
480 VLAAMS-BRABANT vrouw 45-64 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     1 
Totaal 480       1 
580 VLAAMS-BRABANT vrouw 45-64 1 
     80-84 1 

   
Totaal 
vrouw   2 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     2 
  WEST-VLAANDEREN vrouw 45-64 1 
   Totaal   1 
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vrouw 
  Totaal WEST-VLAANDEREN     1 
Totaal 580       3 
680 ANTWERPEN man 26-44 24 
     45-64 33 
     65-69 7 
     70-74 5 
     75-79 4 
     80-84 2 
    Totaal man   75 
    vrouw 26-44 25 
     45-64 38 
     65-69 5 
     70-74 5 
     75-79 4 
     85-89 1 
     90-94 2 

   
Totaal 
vrouw   80 

  Totaal ANTWERPEN     155 
  BRUSSELS_GEWEST man 26-44 1 
     45-64 1 
   Totaal man   2 
   vrouw 26-44 1 
     45-64 1 
     75-79 2 
     90-94 1 

   
Totaal 
vrouw   5 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     7 

  LIMBURG man 26-44 6 
     45-64 14 
     65-69 5 
     70-74 1 
     75-79 1 
   Totaal man   27 
   vrouw 26-44 2 
     45-64 12 
     65-69 2 
     70-74 1 
     80-84 1 
     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   19 

  Totaal LIMBURG     46 
  OOST-VLAANDEREN man 26-44 17 
     45-64 12 
     65-69 1 
   Totaal man   30 
   vrouw 26-44 13 
     45-64 14 
     65-69 1 
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     85-89 1 

   
Totaal 
vrouw   29 

  Totaal OOST-VLAANDEREN     59 
  VLAAMS-BRABANT man 26-44 1 
     45-64 5 
     70-74 1 
     80-84 1 
   Totaal man   8 
   vrouw 26-44 2 
     45-64 5 
     65-69 2 

   
Totaal 
vrouw   9 

  Totaal VLAAMS-BRABANT     17 
  WEST-VLAANDEREN man 26-44 4 
     45-64 8 
     65-69 2 
     70-74 1 
   Totaal man   15 
   vrouw 26-44 3 
     45-64 7 
     65-69 1 
     70-74 2 
     75-79 1 

   
Totaal 
vrouw   14 

  Totaal WEST-VLAANDEREN     29 
Totaal 680       313 
880 BRUSSELS_GEWEST vrouw 75-79 1 

   
Totaal 
vrouw   1 

  
Totaal 
BRUSSELS_GEWEST     1 

Totaal 880       1 
Eindtotaal       406 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 280 
van 9 juli 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Vlaamse Verpleegunie   -   Projectsubsidie 
 
De Vlaamse Verpleegunie ontwikkelde een project met als doel een methodiek te ontwikkelen voor 
implementatie van ethische guidelines voor verpleegkundigen en zorgkundigen in de 
gezondheidszorg.   
 
Via deze methodiek wil de Vlaamse Verpleegunie voor verpleegkundigen en zorgkundigen problemen 
en knelpunten bespreekbaar maken om zo tot een werkbare oplossing te komen. Daarna kan gekeken 
worden of die oplossing ook bruikbaar is voor gelijkaardige problemen in andere voorzieningen wat 
dan kan leiden tot het formuleren van guidelines.  
 
De organisatie diende bij de minister een vraag voor projectsubsidie in. 
 
Werd aan de Vlaamse Verpleegunie voor dit project een subsidie verleend?  
 
Zo ja, voor welke periode en voor welk bedrag?  
 
Zo neen, waarom niet? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 280  van 9 juli 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
De vzw Vlaamse Verpleegunie, Frederic Pelletierstraat 95 te 1030 Brussel (Schaarbeek) heeft bij het 
agentschap Zorg en Gezondheid een aanvraag ingediend tot subsidiëring van het project “Heracleitos” 
– ethiek in de ouderenzorg”. Het project wil tegemoetkomen aan de nood aan ethische reflectie die 
onmiddellijk naar de praktijk kan teruggekoppeld worden. 
 
Het project maakt het voorwerp uit van onderzoek door de bevoegde administraties. Ik ben ervan op 
de hoogte dat de inspectie van financiën het project gunstig adviseert. Het agentschap Zorg en 
Gezondheid zal dus eerstdaags de aanvraag van de vzw Vlaamse Verpleegunie aan mij voorleggen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 288 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Gezondheidsbeleid   -   Lokale besturen 
 
Uit een advies van de Vlaamse Gezondheidsraad aan de Vlaamse overheid (2006) blijkt dat 
gezondheidsbevordering meer moet inspelen op de lokale context. Participatie is hierbij een 
kernprincipe.  
 
De Vlaamse overheid dient daarom de steden en gemeenten te stimuleren om gezondheid tot een 
expliciet aandachtspunt voor lokale besturen te maken. Dit betekent ook dat er in elke gemeente een 
aanspreekpunt moet zijn inzake gezondheid. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister sinds 2006 genomen om de lokale besturen ter zake te 

stimuleren en eventueel te ondersteunen? Wat zijn hiervan de resultaten?  
 
2. Een gemeenschappelijke, territoriale benadering inzake gezondheid en welzijn levert een bijdrage 

tot de sociale cohesie van de lokale gemeenschap. Dit vraagt opnieuw een structurele verandering 
op het niveau van de steden en gemeenten met betere afstemming van gezondheids- en sociaal 
beleid, zo wordt gesteld. 

 
Wat is hier de beleidsvisie van de minister? Welke initiatieven zijn er terzake ontwikkeld en wat 
zijn de resultaten? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 288 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN  
 
 
 
Het decreet betreffende het Lokaal Sociaal Beleid geeft de mogelijkheid aan lokale besturen om een 
geïntegreerd welzijnsbeleid te voeren op lokaal niveau. Gezondheid is hier een onderdeel van. De 
wijze waarop het thema Gezondheid wordt ingevuld, blijft echter de keuze van het lokale bestuur.  
De beleidsplannen van de lokale besturen werden ingediend begin 2008. Deze plannen worden 
momenteel door mijn administratie grondig geanalyseerd. Eind oktober 2008 verwacht ik een 
overzicht van de behandelde thema’s over gans Vlaanderen. De resultaten van deze analyse kunnen 
een aanzet zijn tot verdere acties op Vlaams niveau rond het thema gezondheid. 
 
Daarnaast zijn er nog enkele projecten specifiek in de sector gezondheidszorg, die hierna kort worden 
besproken. 
 
1. Locoregionale projecten ter preventie van suïcide 

In 2007 heb ik een oproep gelanceerd gericht naar de 5 provincies en het Brussels hoofdstedelijk 
gewest om een locoregionaal actieplan uit te schrijven met als doelstelling het Vlaamse actieplan 
en haar gezondheidsdoelstelling op locoregionaal niveau te ondersteunen. Alle provincies en de 
Vlaamse Gemeenschapscommissie zijn ingegaan op deze oproep en eind 2007 zijn zij 3-jarige 
projecten gestart waarvoor ik een bedrag voorzag dat overeenkwam met 6,65 euro per 100 
Vlamingen. Dit betekende een totaal bedrag van 1.272.530 euro. De oproep heeft ervoor gezorgd 
dat in elke provincie en in het Brussels hoofdstedelijk gewest een werkgroep suïcidepreventie 
actief is, die het Vlaamse actieplan suïcidepreventie op locoregionaal niveau ondersteunt. De 
provinciale overlegplatforms geestelijke gezondheid, de suïcidepreventiewerkers van de Centra 
geestelijke gezondheidszorg en de Logo’s zijn de 3 belangrijkste partners. Concreet wordt er in 
elke provincie gewerkt rond geestelijke gezondheidsbevordering (www.fitinjehoofd.be), optimalisering 
van de opvang van suïcidepogers in spoedgevallendiensten, het uitwerken van een geestelijk 
gezondheidsbeleid op school, publieksinformatie in verband met geestelijke gezondheid en 
deskundigheidsbevordering van professionelen. Meer info over het  actieplan suïcidepreventie 
vind u op de website van het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid: http://www.zorg-en-
gezondheid.be/preventiezelfdodingprof.aspx)  

 
Ontwerp van Besluit van de Vlaamse Regering voor de Logo’s  
In 2008 finaliseer ik het ontwerp van Besluit van de Vlaamse Regering voor de Logo’s en leg ik  
het voor principiële goedkeuring, voor aan de regering. In dit besluit geef ik een aanzet voor 
nauwe samenwerking tussen de Logo’s en de lokale besturen in het kader van de preventieve 
gezondheidszorg. Ik ben er immers van overtuigd dat de Logo’s een belangrijke taak hebben in het 
adviseren van de lokale besturen, namelijk gemeenten en OCMW’s, bij de opmaak van het 
gezondheidsluik in hun lokaal sociaal beleidsplan. Ik nam de lokale besturen ook op in dit ontwerp 
van besluit als prioritair uit te nodigen partners voor participatie aan en ondersteuning van het 
Logo. 
 
Kleinschalig humaan blootstellingsonderzoek over lood en cadmium in Beerse 
Naar aanleiding van het kleinschalig blootstellingsonderzoek naar lood en cadmium bij de 
omwonenden van de kanaalzone West in Beerse, werd in maart het actieplan ‘Samen werken aan 
een gezonder leefmilieu en samenleving in de kanaalzone West te Beerse’ bekend gemaakt. Dit 
initiatief kwam van de Medisch Milieukundigen bij de Logo’s Noorder- en Zuiderkempen en de 
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Afdeling Toezicht Volksgezondheid van het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid en is het 
resultaat van een intensieve samenwerking tussen de Medisch Milieukundigen, de lokale en 
Vlaamse gezondheids- en milieuoverheden, huisartsen, bewoners, bedrijven en andere lokale 
maatschappelijke actoren. Dit participatief project werd bovendien door de internationale jury van 
de ‘European Public Sector Awards 2007’ geselecteerd en bekroond met een onderscheiding in de 
categorie ‘Collaborative governance’. 
 
Grootschalig blootstellingsonderzoek naar cadmium, arseen en lood in de Noorderkempen 
(BONK) 
In de Noorderkempen werd in 2006 een lokaal biomonitoringonderzoek opgestart naar cadmium- 
en arseenvervuiling bij de bevolking. Dit gebeurde naar aanleiding van de onrust die was gerezen 
rond de PheeCad II-studie van Prof. Staessen, die een verband legt tussen cadmiumblootstelling en 
het optreden van longkanker. In juni 2008 werden de resultaten van het onderzoek 
bekendgemaakt.  
Momenteel loopt een proces waarbij de onderzoeksresultaten niet alleen samen met experten maar 
ook met ondermeer lokale actoren, geïnterpreteerd worden in concrete beleidsadviezen op het vlak 
van milieu en gezondheid. Door samen te werken aan het probleem, is de aanpak efficiënter en 
gedragen door alle betrokken actoren. Begin 2009 zullen dan de beleidsadviezen worden 
bekendgemaakt aan de bevolking. 
 
ECAT-project: extra ondersteuning van steden bij de uitbouw van een lokaal alcoholbeleid 
in Mechelen, Sint-Niklaas, Maasmechelen, Leuven en Oostende, door de Vereniging voor 
Alcohol en andere Drugproblemen 
Er ligt binnen deze projecten een sterke nadruk op implementatie van een alcoholbeleid op maat 
van de stad. Daarnaast gaat ook aandacht naar specifieke acties op het gebied van screening van 
sterke en zwakke punten, lokale sensibiliserende acties, campagnes, deskundigheidsbevordering 
en stimuleren van samenwerking tussen belangrijke actoren. Deze manier van werken op maat van 
de stad of de gemeente laat toe om een aantal doelgroepen te bereiken die anders niet bereikt 
worden via ‘sectoren’ maar wel van groot belang zijn voor de preventie van alcoholproblemen. 
Het project voorziet ook in een grondige analyse van de opgedane ervaring, het verzamelen van 
evidence based best practices en het creëren van materiaal dat het mogelijk moet maken om ook in 
de rest van de Vlaamse steden en gemeenten een lokaal alcoholbeleid op poten te zetten met 
dezelfde ingrediënten. Het is een duidelijk voordeel dat er één project is per provincie 
(geografische spreiding). Dat er in elke provincie ervaring wordt opgedaan, zal het inpassen van 
het project in de rest van Vlaanderen eenvoudiger maken. 

 
2. Mijn wens om de advisering aan de lokale besturen, wat gezondheidsbeleid betreft, structureel op te 

nemen in het Besluit van de Vlaamse Regering als taak voor de Logo’s, alsook de opname van de 
lokale besturen als prioritaire partner van het Logo, benadrukken mijn beleidsvisie dat lokale 
samenwerking inzake gezondheid één van de onontbeerlijke sleutels is.
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 296 
van 17 juli 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Dementie   -   Preventie en thuiszorg 
 
Dementie (een psychisch aftakelingsproces) is een steeds groter wordend maatschappelijk probleem. 
Experts noemen het zelfs hét grootste sociale en economische probleem van de toekomst. Tegen 2040 
wordt in de welvarende landen maar liefst een verdubbeling verwacht van het aantal dementerenden. 
Ons land zou op dit moment ongeveer 160.000 dementerenden tellen. Door de toenemende vergrijzing 
zal deze problematiek in de toekomst alleen maar toenemen.  
 
In de zitting van 6 mei 2008 van de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en Gezin werd dan 
ook al uitvoerig stilgestaan bij de naderende personeelsproblematiek in de residentiële zorg in het 
algemeen en bij de zorg voor personen met dementie in het bijzonder. Er zijn echter twee elementen 
die in deze discussie weinig naar voor kwamen, namelijk het belang van preventie bij dementie en de 
nood aan versterking van de thuiszorg voor dementerenden. Ik ben ervan overtuigd dat de Vlaamse 
overheid maatregelen kan nemen op deze twee terreinen.  
 
Er werd reeds heel wat onderzoek gedaan naar elementen die het risico op dementie bepalen, maar 
voor vele elementen is de manier waarop ze dementie beïnvloeden nog onvoldoende bekend.1 Wat 
zeker is, is dat bij het ontstaan van dementie zowel genetische gevoeligheid als omgevingsfactoren een 
rol spelen. Enkele elementen die reeds duidelijk werden in onderzoek: roken verhoogt de kans op 
dementie met 50 %.2 Maar ook bijvoorbeeld diabetes type 2, een te hoge vetinname en een hoge 
cholesterol verhogen het risico op dementie.1 Sommige onderzoekers geven aan dat een rijk sociaal 
netwerk op latere leeftijd dementie zou helpen uitstellen, evenals denkoefeningen (schaken, 
kruiswoordraadsels oplossen of de krant lezen). 3,2 

 
In de thuiszorg is de druk op de mantelzorger die zorgt voor een dementerende afhankelijke oudere erg 
groot. Een goede ondersteuning van deze mantelzorgers kan hun taak verlichten. Begeleiding van 
(beginnende) dementerenden en hun mantelzorgers om hen zo lang mogelijk thuis te laten verblijven, 
is een methodiek die in Vlaanderen verder onderzocht en uitgewerkt zou kunnen worden.  
 
In Limburg is reeds geëxperimenteerd met psychologische thuisbegeleiding van deze doelgroep. In 
2004 startte de vzw Bejaardenzorg grauwzusters Limburg en het LITP met een 
samenwerkingsverband voor een experiment rond de thuisbegeleiding van dementerenden. Uit de 
ervaringen bleek dat dit een belangrijke meerwaarde betekende voor de dementerende en zijn 
omgeving. 
 
1. De werking rond preventieve gezondheidsdoelstellingen is ook voor ouderen nog belangrijk.  
 

Op welke manier denkt de minister de preventieve werking naar ouderen ter voorkoming van 
dementie te kunnen versterken? 
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2. De thuiszorg rond dementerenden en hun mantelzorgers moet verstrekt worden.  
 

Hoe evalueert de minister het Limburgse project Thuisbegeleiding voor dementerenden? 
 
Op welke manier acht de minister een gerichte thuisbegeleiding van dementerende ouderen en hun 
mantelzorgers mogelijk? 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
1 Lange J de, Welke factoren beïnvloeden de kans op dementie? In Volksgezondheid Toekomst 
Verkenning, Nationaal Kompas Volksgezondheid. Bilthoven, 25 september 2007 
2  www.gezondheid.be 
3 Schoemaker CG, Rigter HGM, Graaf R de, Cuijpers P., Nationale monitor geestelijke gezondheid. 
Jaarbericht 2002. Utrecht, 2002. 
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ANTWOORD  
op schriftelijke vraag nr. 296 van 17 juli 2008  
van SONJA CLAES 
 
 
 
1. Zoals u weet, zijn er al vele onderzoeken gebeurd naar het bepalen van elementen die dementie 

zouden voorkomen. Slechts enkele strategieën zijn wetenschappelijk bewezen. Er kan op 
bepaalde factoren ingespeeld worden, maar over een heleboel mechanismen tast men voorlopig 
in het duister (www.dementie.be). Zo bestaat er nog geen wetenschappelijke evidentie over het 
belang van geheugentraining en het uitbouwen van een rijk sociaal netwerk.  

 Op basis van wetenschappelijke literatuur nemen onderzoekers aan dat alle risicofactoren voor 
vaatziekten ook voor vasculaire dementie gelden. Gezonde voeding, voldoende beweging, 
stoppen met roken en de behandeling van hoge bloeddruk zijn ter preventie van vasculaire 
dementie relevant. Voor de meeste andere vormen van dementie, zoals de ziekte van Alzheimer 
is bijkomend wetenschappelijk onderzoek noodzakelijk. 

 
 In het kader van de primaire preventie voor vasculaire dementie, heb ik geen specifieke 

initiatieven voor ouderen opgestart. Ik ben dit ook niet van plan te doen, aangezien een gezonde 
levensstijl ter voorkoming van vasculaire dementie al bij jonge leeftijd moet nagestreefd 
worden. Wel geef ik een nieuw elan aan de primaire preventie van niet overdraagbare 
aandoeningen door een herformulering van de gezondheidsdoelstellingen. Mijn voorgangster, 
Inge Vervotte, deed dit in november 2007 voor de doelstelling tabak, alcohol en drugs. Ikzelf 
geef op 23 oktober 2008 een gezondheidsconferentie voeding en beweging. Hier zullen de 
gezondheidsdoelstellingen voor voeding geherformuleerd worden en deze voor beweging 
worden toegevoegd. Met deze gezondheidsdoelstellingen trachten we niet alleen de factoren die 
vasculaire dementie in de hand werken te beperken, ook ruimer komen hart- en vaatziekten en 
voedings- en bewegingsgerelateerde ziekten hiermee aan bod. Ondertussen blijf ik trouwens 
organisaties subsidiëren, zoals het Vlaams Instituut Gezondheidspromotie, die reeds vele 
methodieken ter beschikking hebben en aanbieden rond voeding, beweging en roken, ook voor 
senioren. 

 
2. Door de hoge prevalentie van dementie vind ik het zeker belangrijk om de zorg voor personen 

met dementie en hun omgeving in de thuiszorg te ondersteunen. Het Limburgs project 
Thuisbegeleiding voor dementerenden heeft een tweeledig doel: de psychosociale begeleiding 
van personen met dementie en hun mantelzorgers en een consultfunctie ten aanzien van 
professionele beroepskrachten. Ik wil echter vooral de reguliere thuiszorgdiensten evenals 
vrijwilligers en mantelzorgers ondersteunen in plaats van specifieke begeleidingsdiensten op te 
richten. Zo subsidieer ik negen regionale expertisecentra in Vlaanderen evenals het 
Expertisecentrum Dementie in Vlaanderen. Deze expertisecentra hebben als doel de 
levenskwaliteit van personen met dementie en hun omgeving te behouden en te verbeteren door 
de zorg voor deze personen te ondersteunen. Deze ondersteuning omvat, onder andere, het 
organiseren van vormingen, het faciliteren van de opleiding referentiepersonen dementie en het 
sensibiliseren met het oog op het opheffen of voorkomen van het sociale isolement van de 
persoon met dementie in zijn omgeving. In 2007 kregen 11.765 personen vorming waarvan 
67,9% professionelen en 32,1% breed publiek. Adviezen voor complexe zorg- en 
begeleidingssituaties worden enkel in strikt uitzonderlijke situaties gegeven. Naast deze 
expertisecentra subsidieer ik ook het project “Niet Pluis Gevoel” voor 33.000 euro dat in het 
najaar zal starten. 
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 Met dit project, dat gedurende één jaar zal lopen, wordt een vroegtijdige detectie van 
dementerende ouderen beoogd. Deze detectie gebeurt, onder andere, aan de hand van een 
eenvoudige schaal, de “Niet Pluis Gevoel Index” die vooral gericht is op verzorgenden. Door deze 
schaal in te vullen kunnen er, op een objectieve manier, signalen doorgegeven worden aan de 
huisarts. De huisarts kan dan een aantal testen uitvoeren om een diagnose te stellen. Nadat 
dementie is vastgesteld, kan er ondersteuning gegeven worden aan de patiënt en familieleden om 
te leren omgaan met deze problematiek. Uit een studie in 2005 van Roelands, Van Oost, 
Depoorter en Verloo in België blijkt namelijk dat het kennen van de diagnose en de 
ondersteuning van mantelzorgers en hulpverleners minder depressiviteit tot gevolg hebben evenals 
een uitstel van opnamen. 
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Vraag nr. 299 
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van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Hulpmiddelen voor gehandicapten   -   Aanvraagprocedure 
 
Personen met handicap die een aanvraag willen indienen voor een tegemoetkoming voor hulpmiddelen 
en aanpassingen moeten ingeschreven zijn bij het Vlaams Agentschap voor Personen met een 
Handicap (VAPH). Het inschrijvingsformulier moet worden bezorgd aan de provinciale afdeling van 
het VAPH. Hierna moet de betrokkene een adviesverslag laten opmaken door een multidisciplinair 
team (MDT) dat gespecialiseerd is in “individuele materiële bijstand” (IMB). Deze zogeheten IMB-
MDT’s hebben een speciale erkenning om adviezen voor hulpmiddelen op te maken. 
 
Het IMB-MDT stelt het advies op in nauw overleg met de betrokkene. In heel complexe situaties kan 
het team het Kennis- en Ondersteuningscentrum (KOC) inschakelen. Dat kan dan op zijn beurt 
doorverwijzen naar een expert voor materiële bijstand.  Het IMB-MDT stelt een lijst op van de 
benodigde hulpmiddelen op het moment van de aanvraag, maar eventueel ook voor in de toekomst. 
Dit is de “persoonlijke bijstandskorf”. 
 
De Provinciale Evaluatiecommissie (PEC) van het VAPH spreekt zich uit over het al dan niet 
toekennen van de volledige bijstandskorf. De gebruikstermijn hiervan is onbeperkt, men kan met 
andere woorden pas later overgaan tot de aankoop. Voor andere hulpmiddelen die niet in de 
bijstandskorf voorzien zijn, moet opnieuw een aanvraag worden ingediend volgens de hierboven 
beschreven procedure. 
 
Vanuit het VAPH wordt benadrukt dat men eerst de aanvraag moet indien voor men tot de aankoop 
van een hulpmiddel overgaat. Er wordt tevens geadviseerd om te wachten tot de ontvangst van een 
positieve beslissing van het VAPH alvorens over te gaan tot de aankoop van een hulpmiddel, dit om 
onaangename verrassingen te vermijden. Enkel in het geval van een eerste aanvraag voor een 
tegemoetkoming voor hulpmiddelen kan men uitzonderlijk hulpmiddelen aankopen tot maximum één 
jaar voorafgaand aan de aanvraag. 
 
De voorbije maanden bereikten mij meerdere klachten met betrekking tot de sterk uiteenlopende 
aanvaardingstermijn. 
 
1. Hoe evalueert de minister de gehanteerde procedure? Gaat hij ervan uit dat de veeleer omslachtige 

procedure zorgt voor (te) grote vertragingen en onvoldoende snel inspeelt op de (gewijzigde) 
behoefte van de aanvrager? 

 
2. Kan de minister, opgedeeld per provinciale afdeling en voor de jaren 2004, 2005, 2006 en 2007, 

de cijfers geven van de minimale, maximale en gemiddelde behandelingsduur van een eerste 
aanvraag? Kan hij gelijkaardige cijfers bezorgen voor tweede en latere aanvragen? 
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3. Hoeveel aanvragen werden sinds 2004 geweigerd, eveneens opgedeeld per jaar en per provinciale 
afdeling?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 299 van 25 juli 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. De aanvraagprocedure voor hulpmiddelen en aanpassingen verschilt wanneer het gaat over een 

allereerste aanvraag of niet. Bij een eerste aanvraag voor hulpmiddelen zal de persoon met een 
handicap inderdaad gevraagd worden zich te wenden tot een multidisciplinair team om een 
advies te laten opmaken. Dit advies bevat de gegevens die de provinciale evaluatiecommissie 
(PEC) nodig heeft om te oordelen of de persoon behoort tot de doelgroep van het VAPH. 
Daarnaast bevat het ook de motivering voor de gevraagde hulpmiddelen.  

 
 De PEC bestaat voornamelijk uit externen. Er zetelt slechts één ambtenaar van het VAPH in de 

PEC. De commissie is multidisciplinair samengesteld. Ze bevat met andere woorden dezelfde 
disciplines die ook bij de teams verantwoordelijk zijn voor het opmaken van de adviezen. 
Daarnaast bevat de PEC ook nog een ervaringsdeskundige. 

 
 De PEC bepaalt aan de hand van de beperkingen van de persoon met een handicap een 

interventiedoel. Afhankelijk van de ernst van het functieverlies kan het gaan om hulpmiddelen 
en aanpassing ter aanvulling of vervanging van de functie. Voorbeelden zijn aanvulling onderste 
ledematen of vervanging zicht. 

 
 De provinciale afdeling van het VAPH gaat na of de gevraagde hulpmiddelen noodzakelijk en 

doelmatig zijn en of de gebruiksfrequentie ervan aangetoond is. Er moet eveneens een meerkost 
zijn ten opzichte van de kosten die een persoon zonder handicap in dezelfde situatie zou maken. 
Is de persoon reeds ingeschreven dan gaat de provinciale afdeling maximaal gebruik maken van 
de al in het dossier aanwezige informatie. Voor een hulpmiddel dat in het verleden al werd 
aangevraagd, zal bijgevolg niet altijd een nieuw adviesrapport worden opgevraagd. Dat betekent 
niet enkel dat de persoon sneller een beslissing ontvangt, maar dat hij bovendien minder belast 
wordt. 

 
 Soms kan een team geen geschikte oplossing vinden of twijfelt het over de meest adequate 

oplossing. Dan kan het IMB-MDT het dossier doorsturen naar het Kennis- en 
Ondersteuningscentrum (KOC) voor verder advies. Weet ook het KOC geen raad met het 
dossier, dan kan het doorverwijzen naar een expert. Dit adviseringssysteem werd zo opgebouwd 
om te garanderen dat de persoon met een handicap, gelet op het individuele karakter van zijn 
vraag, de meest adequate oplossing voor zijn handicap en zijn situatie kan krijgen. Dossiers die 
worden doorverwezen naar KOC en / of een expert vormen uitzonderingen. Ongeveer 90% van 
de dossiers wordt afgehandeld zonder bijkomende procedure, zoals bijzondere 
bijstandscommissie, heroverwegingscommissie, KOC en expert. 

 
 De provinciale afdelingen van het VAPH wijzen de persoon met een handicap inderdaad op een 

aantal niet onbelangrijke aspecten van de regelgeving. Een eerste punt is de verplichting tot 
voorafgaandelijke aanvraag van een tegemoetkoming (vooraleer een hulpmiddel of aanpassing 
wordt aangekocht).  

 Wanneer eerst de aankoop plaats heeft en pas nadien een aanvraag wordt ingediend, riskeert de 
persoon het hulpmiddel zelf te moeten betalen, omdat de nodige adviezen niet tijdig worden 
ingestuurd, waardoor een eventuele positieve beslissing té laat komt. Een uitzondering hierop is 
uiteraard wanneer de persoon met een handicap nog nooit een tegemoetkoming voor 
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hulpmiddelen en aanpassingen heeft aangevraagd bij het VAPH of één van haar 
rechtsvoorgangers.  

 Bovendien wijst de provinciale afdeling de persoon met een handicap er ook op dat het 
belangrijk is om over het meest adequate hulpmiddel te beschikken en dat de IMB-MDT’s hen 
daarbij kunnen helpen. Doordat de persoon gewaarschuwd wordt over de mogelijke gevolgen 
van een aankoop voor de aanvraag om tegemoetkoming, worden mogelijke financiële drama’s 
vermeden. 

 
 Het doorverwijzen van de persoon met een handicap naar IMB-MDT’s heeft voor de persoon 

enkele voordelen. Veel MDT’s hebben een lage drempel. Laagdrempeligheid is voor alle 
partijen een zeer belangrijk aspect. 

 
 Wachttijden bij de afhandeling deden zich voornamelijk voor na het inwerkingtreden van de 

regelgeving in 2002. Voor de multidisciplinaire teams was het inschatten van wat de persoon 
met een handicap binnen een periode van vier jaar zou nodig hebben, een bijzonder grote  
aanpassing. Bovendien moest elke aanvrager opnieuw een geheel nieuw multidisciplinair 
verslag laten opmaken. We spraken in 2003 en begin 2004 over wachttijden tot een jaar. Het 
was één van de redenen waarom uiteindelijk de vaste termijn van de bijstandskorven werd 
verlaten. Intussen werden grote inspanningen geleverd door het VAPH om achterstanden weg te 
werken en in de toekomst te vermijden. Daarvoor nam het VAPH in de eerste plaats een aantal 
administratieve maatregelen. Intussen is de verwerking van de dossiers al geruime tijd opnieuw 
genormaliseerd tot de wettelijke termijnen. 

 
 Momenteel onderzoekt het VAPH in het kader van diagnostiek en indicatiestelling of het 

werken via protocollen de doorstroom van dossiers kan bevorderen. Wanneer blijkt dat dit het 
geval is, zal ik niet nalaten de nodige conclusies om te zetten in regelgeving ten gunste van alle 
betrokken partijen, vooral voor de persoon met een handicap. 

 
2. Het VAPH rapporteert mij op kwartaalbasis over de doorlooptijden. Hieronder is alles 

systematisch verzameld. De minimale behandelingstijd is niet relevant want bedraagt in 
sommige gevallen 0 dagen. Voor een eenvoudige vraag zoals incontinentiemateriaal komt dit 
bijvoorbeeld dikwijls voor. Ook de maximale behandelingstijd is niet meegedeeld want dit is  
niet representatief. Voor sommige vragen zoals een complexe autoaanpassing is het niet 
mogelijk om een kwaliteitsvolle beslissing te nemen binnen een termijn van 90 dagen. De 
behandelingstijd kan hierbij meer dan een jaar zijn. Aan de tabel is de kolom “In de norm” 
toegevoegd. Dit is de termijn waarbinnen het VAPH volgens haar beheersovereenkomst een 
vraag moet afgehandeld hebben. Deze termijn bedraagt 90 dagen voor een eerste vraag en 45 
dagen voor een latere vraag. Het doel is om 70% van de vragen binnen deze termijn afgewerkt te 
hebben.  

 
 De conclusies van de behandelingstijden zijn dat tussen 2004-2005 de doorlooptijden niet goed 

waren door de in punt 1 geschetste problematiek. Vanaf 2006 is er een duidelijke kentering. 
Voor de provincie West-Vlaanderen is de ommekeer in 2007 gekomen. Dit is nog niet te zien in 
de gegevens van 2007 omdat de cijfers op jaarbasis zijn. Het is wel  duidelijk te zien in de cijfers 
van 2008. 

 
 Momenteel bedraagt de gemiddelde behandelingstijd voor de vragen die worden voorgelegd aan 

de PEC 86 dagen (Gew.Proc.). De vragen die niet aan de PEC worden voorgelegd, worden 
afgehandeld in een gemiddelde periode van 44 dagen (Zond.Proc.). 

 
 

Jaar 
van 

Beslissing 

Provinciale 
Afdeling  

Eerste 
aanvraag 

Procedure In de norm? % in de norm 
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2004 Antwerpen Latere vraag Gew.Proc. Ja 12,71% 
    Neen 87,29% 
   Zond.Proc. Ja 31,39% 
    Neen 68,61% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 20,24% 
    Neen 79,76% 

 Brabant/ 
Brussel Latere vraag Gew.Proc. Ja 33,04% 

    Neen 66,96% 
   Zond.Proc. Ja 30,83% 
    Neen 69,17% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 39,86% 
    Neen 60,14% 
 Limburg Latere vraag Gew.Proc. Ja 55,41% 
    Neen 44,59% 
   Zond.Proc. Ja 59,90% 
    Neen 40,10% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 43,43% 
    Neen 56,57% 

 Oost-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 48,95% 

    Neen 51,05% 
   Zond.Proc. Ja 69,20% 
    Neen 30,80% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 56,61% 
    Neen 43,39% 

 West-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 21,00% 

    Neen 79,00% 
   Zond.Proc. Ja 53,02% 
    Neen 46,98% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 51,37% 
    Neen 48,63% 

2005 Antwerpen Latere vraag Gew.Proc. Ja 53,92% 
    Neen 46,08% 
   Zond.Proc. Ja 41,05% 
    Neen 58,95% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 45,43% 
    Neen 54,57% 

 Brabant/Bru
ssel Latere vraag Gew.Proc. Ja 95,03% 

    Neen 4,97% 
   Zond.Proc. Ja 76,52% 
    Neen 23,48% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 94,93% 



-582-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

    Neen 5,07% 
 Limburg Latere vraag Gew.Proc. Ja 39,15% 
    Neen 60,85% 
   Zond.Proc. Ja 51,30% 
    Neen 48,70% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 30,85% 
    Neen 69,15% 

 Oost-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 58,78% 

    Neen 41,22% 
   Zond.Proc. Ja 62,31% 
    Neen 37,69% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 62,35% 
    Neen 37,65% 

 West-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 31,72% 

    Neen 68,28% 
   Zond.Proc. Ja 29,65% 
    Neen 70,35% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 39,56% 
    Neen 60,44% 

2006 Antwerpen Latere vraag Gew.Proc. Ja 88,66% 
    Neen 11,34% 
   Zond.Proc. Ja 91,27% 
    Neen 8,73% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 84,69% 
    Neen 15,31% 

 Brabant/ 
Brussel Latere vraag Gew.Proc. Ja 91,95% 

    Neen 8,05% 
   Zond.Proc. Ja 90,04% 
    Neen 9,96% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 95,99% 
    Neen 4,01% 
 Limburg Latere vraag Gew.Proc. Ja 83,57% 
    Neen 16,43% 
   Zond.Proc. Ja 88,09% 
    Neen 11,91% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 88,16% 
    Neen 11,84% 

 Oost-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 85,37% 

    Neen 14,63% 
   Zond.Proc. Ja 70,40% 
    Neen 29,60% 
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  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 83,05% 
    Neen 16,95% 

 West-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 71,24% 

    Neen 28,76% 
   Zond.Proc. Ja 34,72% 
    Neen 65,28% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 64,04% 
    Neen 35,96% 

2007 Antwerpen Latere vraag Gew.Proc. Ja 83,47% 
    Neen 16,53% 
   Zond.Proc. Ja 83,85% 
    Neen 16,15% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 82,79% 
    Neen 17,21% 

 Brabant/ 
Brussel Latere vraag Gew.Proc. Ja 91,00% 

    Neen 9,00% 
   Zond.Proc. Ja 89,22% 
    Neen 10,78% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 88,37% 
    Neen 11,63% 
 Limburg Latere vraag Gew.Proc. Ja 93,90% 
    Neen 6,10% 
   Zond.Proc. Ja 96,75% 
    Neen 3,25% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 97,23% 
    Neen 2,77% 

 Oost-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 88,35% 

    Neen 11,65% 
   Zond.Proc. Ja 76,73% 
    Neen 23,27% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 84,21% 
    Neen 15,79% 

 West-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 40,76% 

    Neen 59,24% 
   Zond.Proc. Ja 43,60% 
    Neen 56,40% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 41,22% 
    Neen 58,78% 

2008 Antwerpen Latere vraag Gew.Proc. Ja 75,52% 
    Neen 24,48% 
   Zond.Proc. Ja 75,34% 



-584-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

    Neen 24,66% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 77,57% 
    Neen 22,43% 

 Brabant/ 
Brussel Latere vraag Gew.Proc. Ja 82,30% 

    Neen 17,70% 
   Zond.Proc. Ja 66,22% 
    Neen 33,78% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 83,71% 
    Neen 16,29% 
 Limburg Latere vraag Gew.Proc. Ja 96,57% 
    Neen 3,43% 
   Zond.Proc. Ja 96,63% 
    Neen 3,37% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 95,17% 
    Neen 4,83% 

 Oost-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 85,27% 

    Neen 14,73% 
   Zond.Proc. Ja 75,78% 
    Neen 24,22% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 86,94% 
    Neen 13,06% 

 West-
Vlaanderen Latere vraag Gew.Proc. Ja 77,96% 

    Neen 22,04% 
   Zond.Proc. Ja 85,04% 
    Neen 14,96% 
  Eerste vraag Gew.Proc. Ja 73,62% 
    Neen 26,38% 

 
 

3. Het aantal weigeringen materiële bijstand is zeer wisselend. In het algemeen is er een breuk 
tussen 2004 en 2005. Vanaf 2005 heeft het VAPH meer vragen geweigerd. Sindsdien zijn de 
aantallen constant. 

 
 Als we kijken naar de cijfers per provincie, is Oost-Vlaanderen een uitzondering op de algemene 

regel. Sinds 2005 zijn hier minder weigeringen. Verklaring hiervoor is dat deze provinciale 
afdeling van bij de intrede van de bijstandskorven een meer kritische benadering had ten 
opzichte van de andere provinciale afdelingen. Niet noodzakelijke hulpmiddelen werden in de 
provincie makkelijker geweigerd. Door de impact van het afschaffen van de eindtermijn van de 
bijstandskorven daalde het aantal weigeringen. Dit is overeenkomstig het aanvraaggedrag van de 
personen met een handicap. 

 
 Een andere uitzondering op de algemene regel is West-Vlaanderen. Ook na 2005 nam het aantal 

weigeringen nog toe. Dit was te wijten aan de initieel opgebouwde achterstand bij de 
verwerking van de aanvragen. De inhaalbeweging kwam daar op gang in de tweede helft van 
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2005. Dit ging gepaard met het wegwerken van in 2002, 2003 en 2004 ingediende vragen, 
waaronder ook vragen voor niet noodzakelijke hulpmiddelen.  

 
 De hierboven geschetste verschillen tussen de provinciale afdelingen zijn zeer relatief. Het gaat 

immers om een beperkt aantal jaarlijkse weigeringen in vergelijking met het aantal 
goedkeuringen. Het aantal weigeringen is sowieso beperkt en is sterk vraaggebonden. 

 
 

 Beslissingsjaar  

Provinciale afdeling 2004 2005 2006 2007 TOTAAL

PA-Antwerpen 817 1.483 1.166 1.293 4.759
PA-Brabant 460 534 544 565 2.103

PA-Limburg 605 993 771 824 3.193
PA-Oost-Vlaanderen 1.460 965 865 908 4.198
PA-West-Vlaanderen 464 1.069 1.720 1.430 4.683

TOTAAL 3.806 5.044 5.066 5.020 18.936
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 302 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 302 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal gegeven worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 303 
van 5 augustus 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
Zorgverzekering geregulariseerde Brusselaars   -   Wachtperiode 
 
De Vlaamse Zorgverzekering is nu reeds een aantal jaar in werking. Zij biedt een tegemoetkoming in 
de kosten voor niet-medische zorg, eens dat nodig is. Een verplichte aansluiting geldt voor hen die in 
Vlaanderen wonen, optioneel voor hen die in het Brusselse gewest wonen.  
 
Aangezien de aansluiting in Brussel niet verplicht was, de communicatie over de zorgverzekering 
fragmentair verliep en gezien het feit dat er daardoor grote onduidelijkheid bestond over de toepassing 
ervan in Brussel, bleek dat heel wat Brusselaars zich niet of laattijdig aansloten. Daarom kon iedereen 
die nog niet bij de Vlaamse Zorgverzekering was aangesloten, zowel Vlamingen als Brusselaars, zich 
laten regulariseren van eind 2005 tot april 2006. 
 
8686 Brusselaars maakten daarvan gebruik om zich in orde te stellen.  
 
In de praktijk komt het erop neer dat voor die personen welke zich in 2006 lieten regulariseren, een 
wachttijd geldt tot 2010 of 2011 vooraleer ze kunnen genieten van de Zorgverzekering. Voor oudere 
mensen die nu al niet-medische zorg nodig hebben, is deze wachtperiode, met de stijgende 
rusthuisprijzen, de oorzaak van financiële problemen.  
 
De vraag rijst of er iets gedaan kan worden aan de wachtperiode bij de Vlaamse Zorgverzekering, ten 
gevolge van het aparte registratiebeleid voor Brusselaars, voor bepaalde categorieën van mensen die 
de financiële steun nu al meer dan nodig hebben. Mensen van hoge ouderdom bijvoorbeeld of mensen 
die nu al opgenomen zijn in een rust- of verzorgingstehuis. Daar zijn immers financiële overwegingen 
te maken, maar er zijn ook menselijke factoren waarmee rekening gehouden moet worden. De vraag 
rijst of het schrappen van de wachtperiode in bepaalde gevallen voor de Vlaamse overheid financieel 
niet haalbaar zou zijn. 
 
1. Onderkent de minister de feitelijke discriminatie van vele Brusselaars bij het aansluiten bij en het 

genieten van de Vlaamse Zorgverzekering, ten opzichte van de rest van de bevolking in 
Vlaanderen? 

 
2. Heeft de minister al overwogen om bepaalde categorieën van mensen – bijvoorbeeld mensen 

ouder dan 75 en mensen die al in een rusthuis verblijven – sowieso een tegemoetkoming van de 
Vlaamse Zorgverzekering toe te staan en de wachtperiode voor deze mensen te schrappen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 303 van 5 augustus 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
Graag verduidelijk ik u vooreerst enkele aspecten m.b.t. de onafgebroken duur van aansluiting alvorens 
men, als inwoner van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, een aanvraag voor een tenlasteneming kan 
indienen indien men laattijdig bij de Vlaamse zorgverzekering is aangesloten  
 
Wie laattijdig aansloot in het kalenderjaar 2003 moet één jaar wachten alvorens een aanvraag tot een 
tenlasteneming kan worden ingediend. Indien een persoon aansloot vóór 30 juni 2003 kon deze wachtduur 
ongedaan gemaakt worden door de regularisatie in 2005-2006. 
 
Wie laattijdig aansloot in het kalenderjaar 2004 moet drie jaar wachten alvorens een aanvraag kan worden 
ingediend.  
 
Wie laattijdig aansloot in het kalenderjaar 2005 moet vijf jaar wachten alvorens een aanvraag kan worden 
ingediend. 
 
Wie laattijdig aansloot vanaf 1 januari 2006 kent een wachtduur van tien jaar. 
 
Het feit dat de periode van wachtduur progressief toeneemt, is net omdat de regelgever rekening houdt 
met de opstartfase van de zorgverzekering.  
 
1. Ik wens niet te spreken over een feitelijke discriminatie. De Vlaamse Zorgverzekering is 

verplicht in Vlaanderen. In Brussel sluiten bewoners vrijwillig aan. Deze verschillende context 
leidt uiteraard tot verschillende aansluitingsmodaliteiten.  

 Indien er in een facultatief systeem geen wachtduur zou gelden, zou elkeen pas aansluiten op 
latere leeftijd of bij effectieve zorgbehoevendheid. In een verplicht systeem is er daartoe geen 
mogelijkheid. 

 
2. De maatregel van de wachtduur beoogt een bijdrage te leveren tot de financiële leefbaarheid van 

het systeem van de Vlaamse zorgverzekering. Er is op dit ogenblik geen intentie om deze 
maatregel te wijzigen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 306 
van 13 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Welzijns- en gezondheidssector   -   ICT-gebruik 
 
Het “Witboek ICT voor de socialprofitsector” van de Economische Raad voor Oost-Vlaanderen is een 
recente studie die gebaseerd is op een bevraging onder een 600-tal Oost-Vlaamse 
socialprofitorganisaties. De doelgroep omvatte organisaties uit de ouderenzorg, de bijzondere 
jeugdbijstand, de gehandicaptenzorg, de sociale tewerkstelling en de thuiszorg.  
 
Uit de resultaten blijkt dat het internetgebruik ondertussen wel wijd verspreid is, maar slechts 37 % 
van de organisaties beschikt over een ICT-protocol waarin gebruiksregels voor ICT worden 
vastgelegd. Het e-mailgebruik wordt in 54 % van de organisaties in een huisregel vermeld. Het 
gemiddeld jaarbudget voor ICT bedraagt 247,31 euro per ICT-gebruiker. Een groot deel van het pc-
materiaal van socialprofitondernemingen wordt geschonken door profitondernemingen (41% van de 
organisaties doet hier hierop een beroep). Dat levert een grote besparing op, maar impliceert ook dat 
de sector veelal met verouderd materiaal werkt.  
 
Als men kijkt naar het gebruik van de informatica, dan gaat het vooral over kantoorwerk en 
administratie. Voor rapportage naar de overheid (42%) en werkvoorbereiding (32%) wordt veel 
minder gebruik gemaakt van de computer. Nochtans zijn de organisaties overtuigd van het nut hiervan. 
 
Het Witboek concludeert dat de socialprofitsectoren onvoldoende aandacht hebben voor een optimaal 
ICT-gebruik. Het materiaal is verouderd en de organisaties benutten niet het volledige potentieel van 
informatietechnologie. Dat de meeste respondenten aangeven dat er onvoldoende ICT-kennis 
aanwezig is bij de medewerkers (71%) is daar niet vreemd aan.  
 
1. Welke software-applicaties bij voorzieningen uit de respectieve sectoren van het beleidsdomein 

Welzijn, Volksgezondheid en Gezin zijn vereist om aan de rapportageverplichtingen te kunnen 
voldoen? Worden deze applicaties van overheidswege ter beschikking gesteld? 

 
2. De in plenum aangenomen motie van aanbeveling bij de maatschappelijke beleidsnota Digitaal 

Vlaanderen vraagt de Vlaamse Regering onder meer “inzake e-gezondheid en e-zorg […] de 
mentale, praktische en financiële barrières die tegen het gebruik van ICT in genoemde sectoren 
bestaan, te slechten, zowel bij de gezondheids- en zorgverleners, als bij de gebruikers een kader te 
scheppen zodat de industrie bereid is te investeren in projecten voor e-zorg en e-gezondheid” 
(Parl. St. Vl. Parl. 2007-2008, nr. 1713/3).  

 
In welke mate werden in deze legislatuur middelen vrijgemaakt om de ICT-capaciteit bij welzijns- 
en gezondheidsvoorzieningen zowel kwalitatief als kwantitatief te verhogen? (opdeling met 
budget per deelsector, al dan niet projectmatig en  finaliteit van de toegekende middelen). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 306 van 13 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Wat meldingen van infectieziekten betreft, is er momenteel nog geen mogelijkheid om deze 

elektronisch door te geven. Dit wordt voorzien in de nieuwe regelgeving die in voorbereiding is.  
 

Wat vaccinaties betreft, onderscheiden we verschillende groepen vaccinatoren. 
• De huis- en kinderartsen en arbeidsgeneeskundige artsen worden niet verplicht software te 

gebruiken maar Vaccinnet als webtoepassing wordt wel als geprefereerde tool naar voor 
geschoven en ter beschikking gesteld. Voor deze doelgroep worden bijkomende mechanismen 
ontwikkeld die het ook toelaten  om met Vaccinnet te werken vanuit hun eigen elektronisch 
medisch dossier (EMD). Hiervoor worden een aantal mechanismen voorzien (webservices), 
waarvoor de EMD softwares aangepast worden. Een gedeelte hiervan is al gerealiseerd. Zo 
wordt dubbele registratie vermeden. Een 40% van de bestellende artsen gebruikt zelf 
Vaccinnet, de anderen geven hun gegevens nog door op papier (fax). 

• Voor de Centra voor Leerlingenbegeleiding is een speciale module voor groepsregistratie voor 
leerlingen ontwikkeld in de webtoepassing Vaccinnet. 

• Kind en Gezin registreert in haar eigen bestaande Ikaros toepassing die een automatische 
koppeling heeft met Vaccinnet.  

Om toegang te krijgen tot Vaccinnet is geen speciale software nodig, enkel een browser. Wanneer 
men zich wil identificeren kan men ofwel werken met het papieren federaal token of met de 
elektronische identiteitskaart. Voor het laatste moet men wel een kaartlezer en de aangepaste 
software hebben. Deze laatste wordt gratis ter beschikking gesteld door de federale overheid, net 
zoals voor Tax-on-Web. 

 
Wat de sector thuiszorg betreft, wordt momenteel overgeschakeld naar VESTA. Vanaf 1 januari 
2009 komt dit systeem van elektronische gegevensuitwisseling in de plaats van de papieren 
formulieren, die de diensten voor gezinszorg vandaag moeten gebruiken om de nodige gegevens 
voor de subsidieberekening te bezorgen aan het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. We 
onderscheiden de openbare en de private diensten voor gezinszorg: 
• de openbare diensten voor gezinszorg zullen in de toekomst op dezelfde manier gegevens 

uitwisselen zoals reeds vereist wordt vanuit de federale overheid, via de Kruispuntbank van de 
Sociale Zekerheid. Er wordt enkel een aanpassing gevraagd aan de software van deze diensten 
om de juiste gegevens te kunnen aanleveren; 

• de private diensten voor gezinszorg moeten zich aanpassen aan het federale eHealth formaat 
en moeten in hun software voorzien dat ze met webservices kunnen werken. 

 
Voor de algemene ziekenhuizen en de psychiatrische ziekenhuizen werden in opdracht van het 
Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid twee accesstoepassingen ontwikkeld waarmee de 
voorzieningen hun registratieverplichtingen aan het agentschap kunnen realiseren. 
 
Het betreft ‘izag’ (informatiestroom tussen de ziekenhuizen en de administratie gezondheidszorg) 
voor de algemene ziekenhuizen en ‘ipag’ (informatiestroom tussen de psychiatrische ziekenhuizen 
en de administratie gezondheidszorg). Via deze toepassingen kunnen de voorzieningen jaarlijkse 
activiteitsgegevens meedelen en de informatie die noodzakelijk is om een erkenning aan te vragen 
en aan te leveren.  
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Bij de ontwikkeling van de toepassingen werd optimaal rekening gehouden met reeds bestaande 
registratiestromen en met het gebruik van alternatieve bronnen zodat de (extra) registratiedruk 
voor de instellingen werd beperkt. 
De toepassingen zijn in gebruik sinds 2000 en 2002 en worden gratis ter beschikking gesteld van 
de ziekenhuizen. 
 
Binnen de sector van de gezondheidsbevordering werd voor de LOGO’s (lokaal 
gezondheidsoverleg) door het agentschap zelf een accesstoepassing ontwikkeld waarmee jaarlijks 
de activiteiten kunnen worden meegedeeld.  
De toepassing ‘RAIL’ (registratie van acties volgens indicatoren van de logo’s) is sinds 2004 in 
gebruik. Ook deze toepassing wordt gratis ter beschikking gesteld en bevat een rapportageluik 
waarmee het jaarlijkse voortgangsrapport kan worden opgesteld. 
 
Voor de sector van de geestelijke gezondheidszorg kan worden vermeld dat in 2003 door het 
agentschap eveneens een accesstoepassing werd ontwikkeld waarmee cliëntgegevens van de 
centra geestelijke gezondheidszorg maandelijks aan het agentschap werden meegedeeld. Ook deze 
toepassing ‘Arcade’ (Applicatie voor de registratie van cliëntgegevens voor de administratie 
Gezondheidszorg en data-export) werd gratis ter beschikking gesteld van de centra. 
De toepassing vormde de basis voor EPD (elektronisch patiëntendossier), een systeem dat door de 
centra zelf werd ontwikkeld, en in de loop van 2007 in gebruik werd genomen.  

 
Voor de beleidsvelden ouderenvoorzieningen en globaal voor de thuiszorg worden gegevens 
opgevraagd ofwel op papier, in excel of d.m.v. webgebaseerde invulformulieren op het portaal van 
het agentschap Zorg en Gezondheid. Het gebruik van deze webformulieren is niet verplicht. 
 
Momenteel gebeurt de verplichte rapportage bij het agentschap Jongerenwelzijn per mail of op 
papier. 
Het agentschap betaalt en organiseert momenteel de ontwikkeling van de applicatie “Registratie 
Private Voorzieningen”. Deze applicatie zal beschikbaar worden gesteld aan de voorzieningen 
voor rapportage over het verloop van de hulpverlening. 
Binnenkort worden gesprekken gestart met de sector voor het maken van nieuwe modules in 
DOMINO (het bestaande cliëntopvolgingssysteem van het agentschap Jongerenwelzijn)  voor het 
doorgeven van de subsidiegegevens en voor de dossieropvolging met de consulenten. De centrale 
module zal door het Agentschap Jongerenwelzijn beschikbaar worden gesteld. 
 
 
Het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH) heeft volgende applicaties 
ontwikkeld of is deze aan het ontwikkelen om aan de rapporteringverplichtingen te voldoen: 

 - Griffoen (levering van inschrijvingsdocumenten); 
 - cliëntregistratie; 
 - kostenstaten; 
 - permanente personeelsregistratie en anciënniteiten; 
 - zorgregie. 
 Deze worden ter beschikking gesteld van de voorzieningen onder de vorm van lokale applicaties 

of webapplicaties, voor zover de voorzieningen dit willen. Een aantal voorzieningen heeft gekozen 
om hun informatisering te laten verlopen via een automatiseerder en in dit geval staat de 
automatiseerder in om de applicaties te maken die deze gegevens aan het VAPH aanbieden. 
 
Wat het algemeen welzijnswerk betreft, volstaat een Excel-toepassing om aan de 
rapportageverplichtingen te kunnen voldoen. De autonome CAW's moeten ook het Tellus-
registratiesysteem gebruiken. Het SAW heeft een projectsubsidie ontvangen voor de ontwikkeling 
van dit systeem. De kosten voor het onderhoud van dit systeem worden gedragen door de sector 
zelf. De CAW's in het kader van de ziekenfondsen en de centra voor tele-onthaal gebruiken een 
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eigen registratiesysteem. Ze hebben voor de ontwikkeling van deze systemen geen extra middelen 
ontvangen van de Vlaamse overheid. 
Voor de centra voor integrale gezinszorg zijn er geen specifieke vereisten. 
 
Vanuit Kind en Gezin werd voor zowel de Centra voor Kinderzorg en Gezinsondersteuning 
(CKG) als de Vertrouwenscentra Kindermishandeling (VK) een softwareapplicatie ter beschikking 
gesteld. 

 Voor de CKG’s werd een webtoepassing ontwikkeld door K&G die naast de ondersteuning van de 
werking van de CKG’s ook automatisch de nodige rapportering genereert. Deze toepassing wordt 
tevens gehost en ondersteund door K&G. 

 Voor de VK’s werd een Microsoft-Access toepassing ontwikkeld die binnen de VK’s wordt 
gebruikt voor de registratie van de meldingen en waaruit ook de nodige rapportering kan worden 
gegenereerd. Momenteel wordt het vervangen van deze toepassing door een webtoepassing 
voorbereid en is de detailanalyse hiervan lopende. 
 

2. Wat vaccinaties betreft, is het gebruik van Vaccinnet kosteloos voor de betrokken doelgroepen, 
via de webapplicatie. De kosten voor de aanpassingen van het EMD vallen ten laste van de EMD 
software leveranciers. Er wordt wel beperkte technische ondersteuning voorzien voor deze 
leveranciers. Individueel hebben de meeste artsen voor hun EMD reeds een lopend 
onderhoudscontract zodat er geen bijkomende kosten zijn.  
Een overzicht van de kosten wat de specifieke programmatie van de verschillende onderdelen 
betreft: 
• module groepspraktijken: 15.790 euro; 
• uitwisseling met elektronisch medisch dossier (downloaden en automatische toegang tot 

patiënt, inclusief begeleiden pilootprojecten): 205.889 euro; 
• haalbaarheidstudie laatste fase uitwisseling elektronisch medisch dossier: 26.111 euro; 
• uitwerken en programmeren automatische gegevensoverdracht vanuit EMD naar Vaccinnet: 

voorzien budget: 168.850 euro. 
 

Voor het VESTA-project in 2007 is een budget van ongeveer 2,5 miljoen euro ter beschikking 
gesteld van het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. Die financiële middelen komen uit het 
ICT-investeringsplan voor de welzijns- en gezondheidssector. De sector moet inspanningen 
leveren om zich aan deze nieuwe manier van werken aan te passen. De kosten vallen onder de 
domeinen: 
• kost opleiding gebruikers; 
• kost hardware; 
• kost ontwikkeling en installatie software, aanpassen van de interne processen en coördinatie 

van het project. 
Er wordt onderzocht welke financiële tegemoetkoming hiervoor kan gegeven worden. De 
grootteorde van dit bedrag zal minstens 1 miljoen euro zijn. Momenteel wordt een inventarisatie 
opgemaakt van alle kosten voor de diensten voor gezinszorg die hierop betrekking hebben.  
 
Sinds 2002 krijgt de Vlaamse Gemeenschap een deel van de winst van de Nationale Loterij 
toebedeeld en verdeelt zij ook zelf deze middelen. Jaarlijks kunnen voorzieningen uit het 
beleidsdomein Zorg en Gezondheid een aanvraag indienen voor werkings-, project- en 
investeringssubsidies. Een aanzienlijk gedeelte van de toegekende subsidies betreffen 
investeringen in ICT. Vanaf 2008 worden investeringssubsidies zelfs beperkt tot informatisering 
en e-(health)care (aankoop hardware, webstekontwikkeling) en monitoring in kwaliteit van zorg 
(aankoop software). 

 
 

Naast de reguliere subsidies voor werking en infrastructuur - die tijdens deze legislatuur, bovenop 
indexering, met 2 miljoen euro werden verhoogd - werden geen middelen vrijgemaakt, specifiek 
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om de ICT-capaciteit bij de voorzieningen die ressorteren onder het agentschap Jongerenwelzijn te 
verhogen. 
Ik heb eenmalig 500.000 euro vrijgemaakt om de voorzieningen te ondersteunen bij de uitbouw 
van hun ICT-infrastructuur. Jongerenwelzijn voert momenteel gesprekken met afgevaardigden van 
de private sector over de toekenningsmodaliteiten voor dit budget en over de inhoudelijke criteria. 
De middelen zullen nog dit najaar worden besteed. 

 
Binnen deze legislatuur werden bij het VAPH onder de vorm van 2 opeenvolgende ICT-
investeringsplannen middelen vrijgemaakt voor het project “zorgregie” voor een totaalbedrag van 
690.000 €. 

 
 De autonome centra voor algemeen welzijnswerk hebben in 2007 1.000.000 euro extra eenmalige 

subsidies ontvangen voor de vernieuwing van de ICT-infrastructuur. 
 
 Bij Kind en Gezin werden in dit kader middelen voorzien voor: 

• informatisering consultatiebureaus; 
  de 340 consultatiebureau’s erkend door K&G werden geïnformatiseerd (Internetverbinding, 

laptop, printer) zodat toepassingen ter ondersteuning van de dienstverlening aldaar kunnen 
aangeboden (momenteel groeicurven, afsprakenmodule en Extranet CB-artsen) en verder 
uitgebouwd worden; 

 kosten voor netwerkcomponenten, laptops, printers , softwarelicenties, installatie, aansluiting 
 breedband en 1 jaar abonnement breedband: éénmalige investering van 829.600 €. 
 Hierbij komt ook nog een recurrente jaarlijkse abonnementskost breedband van 176.660 €. 
 Alle kosten worden extra gedragen binnen het K&G budget. 

• CKG Basisregistratiesysteem - beschrijving zie antwoord vraag 1 
 Kosten voor analyse, ontwikkeling, implementatie en initiële setup (hard- en software):  
 327.000 € vanuit het ICT-investeringsplan WVG 2007; 
 recurrente kosten voor hosting en ondersteuning worden gedragen binnen het K&G budget. 

• VK Microsoft-Access toepassing RegMeld - beschrijving zie antwoord vraag 1 
 Kosten voor analyse en ontwikkeling: 30.000 € vanuit eigen K&G middelen. 

• Nieuwe VK toepassing - beschrijving zie antwoord vraag 1 
 Kosten voor voorstudie, functionele en detailanalyse: 271.000 € vanuit het ICT-

investeringsplan WVG 2008. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 309 
van 21 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
VZW Dyade   -   Subsidiëring 
 
Vzw Dyade is een fusie tussen vzw ’t Zonnetje opgericht in 1986 en vzw Basiel opgericht in 1996. 
Beide vzw’s zijn sinds 1998 erkend en gesubsidieerd door de stad Oostende als jeugdwerkinitiatief 
voor kinderen en jongeren met een handicap. De betoelaging die vzw ’t Zonnetje kreeg vanuit het 
Departement Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur van de Vlaamse Gemeenschap, werd in 2000 
structureel en financieel overgenomen door het provinciebestuur West-Vlaanderen. 
 
De vzw kampte al lang met een huisvestingsprobleem en heeft een oplossing kunnen vinden in de 
samenwerking met een beschutte werkplaats waarin 400 personeelsleden uit de regio Middenkust 
tewerkgesteld zijn. Het overgrote deel van de personeelsleden van de beschutte werkplaats overstijgt 
echter de leeftijdsgrens van 35 jaar, de bovengrens inzake leeftijd vastgelegd door de huidige 
erkenning van de jeugdwerking van de vzw. 
 
Er is wel een maatschappelijke nood: in de regio Oostende-Middenkust ontbreken initiatieven voor 
volwassenen met een handicap en de vzw is bereid om haar werking uit te breiden. In dat kader diende 
Dyade vzw een aanvraag in voor erkenning voor vrijetijdsinitiatief voor mensen met een handicap bij 
het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH). Deze werd niet goedgekeurd, 
onder andere omdat het dossier te veel hypothetische elementen bevatte. De samenwerking met de 
beschutte werkplaats werd op dat moment, in een voorbereidende fase, inhoudelijk en praktisch 
uitgewerkt.  
 
De vzw Dyade heeft de fysieke ruimte van de beschutte werkplaats als uitvalsbasis voor een regionaal 
georiënteerd project. Zij bestrijken een werkingsgebied van dertien gemeenten waar geen erkende 
organisatie actief is. Hier is dus een lacune. Vzw Dyade wil voor alle mensen met een handicap in de 
regio een werking kunnen en ook mogen uitbouwen. 
 
Het bij het VAPH ingediende dossier had als hoofddoelstelling een structureel kader te ontwikkelen 
om ook activiteiten op te zetten voor de mensen met een fysieke leeftijd boven de 35 jaar en daarbij 
geen gevaar te lopen de huidige erkenningscriteria voor jeugd te ondergraven met een nieuwe steeds 
groter wordende doelgroep. De betrokkenen hebben geen boodschap aan de verschillende maatregelen 
voor enerzijds min en anderzijds plus 35 jaar. 
 
De vzw wordt geconfronteerd met een paradoxale situatie: 
 
− binnen de reglementering voor jeugd is het belangrijk om aan te tonen dat initiatieven van de vzw 

opgezet worden voor en / of door jeugd. Dyade kan (statutair gezien) dus geen activiteiten 
opzetten voor volwassenen; 

− voor het VAPH is het belangrijk dat er een werking wordt aangetoond voor volwassenen om 
erkenning en / of ondersteuning te krijgen.  
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1. Welke maatregelen worden er genomen om initiatieven die over de beleidsdomeinen heen werken, 
te stimuleren en te ondersteunen? 

 
2. Op welke wijze kan de vzw op steun van de Vlaamse overheid rekenen om haar werking voor 

volwassenen met een handicap te ontwikkelen, met het oog op de grote noden aanwezig in de 
regio? Welke zijn eventueel de redenen om deze steun te weigeren? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 309 van 21 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
1. Het Besluit van de Vlaamse Regering van 19 juli 2007, gewijzigd bij besluit van de Vlaamse 

Regering van 4 juli 2008, tot vaststelling van de bepalingen en voorwaarden van erkenning en 
subsidiëring van de organisaties inzake vrijetijdszorg voor personen met een handicap streeft 
een meervoudig doel na: 

 

- gelijke kansen bieden om erkend en gesubsidieerd te worden door welomschreven 
erkenningsvoorwaarden voorop te stellen aan de organisaties die in Vlaanderen 
vrijetijdszorg organiseren voor personen met een handicap;  

 

- verzekeren van rechtszekerheid over hun werking aan de erkende organisaties; 
 
- voldoende garanties bieden betreffende de continuïteit en de kwaliteit bij de gebruikers 

van het aanbod; 
 

- voldoende garanties inbouwen inzake het nastreven van een inclusief vrijetijdsaanbod 
voor personen met een handicap en inzake een goede afstemming met het bestaande 
reguliere vrijetijdsaanbod binnen het beleidsdomein Cultuur. 

 
 Een structurele inbedding van de vrijetijdszorg voor personen met een handicap in Vlaanderen 

geeft op middellange termijn een volledige gebiedsdekking in Vlaanderen, waarbij de 
woonplaats niet langer bepalend zal zijn voor de kwaliteit en kwantiteit van het beschikbare 
vrijetijdszorgaanbod. 

 
 Het besluit van 4 juli 2008 sluit geen organisaties uit die ook erkend en gesubsidieerd zijn in het 

kader van het jeugdwerk. 
 Momenteel laat het budgettaire kader enkel ruimte voor erkenning en subsidiëring van 20 

vrijetijdszorgprojecten. 
 
2. In totaal ontving het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap 25 aanvraagdossiers 

tot erkenning uit het Vlaamse landschap. Elk van deze dossiers werd gescreend op de formele 
vereisten, op de erkenningsvoorwaarden en op de inhoudelijke mérites ervan. Dat laatste, 
voornamelijk in termen van de mate van uitwerking van het vereiste beleidsplan en van de wijze 
waarop in het aanvraagdossier garanties werden ingebouwd om een regionaal platform te 
realiseren. 

 
 Van de 25 ingediende aanvraagdossiers betroffen er 20 de tot op heden erkende en 

gesubsidieerde organisaties die aangepaste vrijetijdsbesteding ontwikkelen en organiseren. Eén 
van de vijf nieuwe aanvragen betrof vzw Dyade uit West-Vlaanderen. 

 
 Na grondige evaluatie van alle dossiers bleek dat de huidige 20 erkende vrijetijdsorganisaties 

beter scoren dan de 5 nieuwkomers. 
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 Voor vzw Dyade geldt dat de vzw eigenlijk nog moet opstarten als vrijetijdswerking voor de 
doelgroep en pas in de loop van 2009 zou kunnen van start gaan met een feitelijk 
vrijetijdszorgaanbod. 

 
 Bijkomend minpunt is dat deze geplande nieuwe vrijetijdszorgwerking veel heil verwacht door 

haar nog op te starten nieuwe werking te enten op een aangrenzende Beschutte Werkplaats en op 
de tewerkgestelde populatie daar. Dit is een erg beperkende benadering die niet strookt met de 
erkenningsvoorwaarden, opgenomen in het genoemde besluit van de Vlaamse Regering.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 310 
van 21 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
Interlandelijke adoptie   -   India en Vietnam 
 
De procedure voor adoptie is log en complex, dat is een al lang bekend gegeven. Het adoptiebureau 
Horizon heeft enkele weken geleden aangekondigd dat het de boeken zal neerleggen, wat de wachttijd 
van de 150 kandidaat-adoptieouders nog zal verlengen. 
 
Tijdens het debat in de plenaire vergadering van 2 juli heeft de minister bevestigd dat het probleem 
van de lange wachttijd ook te maken heeft met de dalende adopties die tot een goed einde gebracht 
kunnen worden. In China is tussen 2000 en 2006 het aantal geslaagde adopties gehalveerd. Ook in 
Nepal en Rusland is een gelijkaardige trend te merken. Daarom is het belangrijk om partnerschappen 
met “nieuwe” landen te ontwikkelen. 
 
In 2005 kondigde de toenmalige bevoegde minister Inge Vervotte aan dat de adopties vanuit Vietnam 
op korte termijn opnieuw mogelijk zouden zijn. De uitspraak is dode letter gebleven, de reden schijnt 
gehakketak tussen het Belgisch en het Vlaams niveau te zijn. Noch de potentiële adoptanten, noch de 
geadopteerden hebben een boodschap aan dit gebrek aan coherente bevoegdheden. Ook de werking 
met India is stilgevallen, terwijl daar de noden ook groot blijken te zijn. 
 
Het is bijzonder jammer dat door deze gebeurtenissen kinderen met een oudernood en kandidaat-
adoptanten in de kou blijven staan. 
 
1. Worden de adopties vanuit Vietnam op korte termijn opnieuw mogelijk gemaakt? 
 
2. Worden er initiatieven genomen om de werking met India opnieuw te activeren? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 310 van 21 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
1. Adopties vanuit Viëtnam kunnen momenteel niet gerealiseerd worden omdat het bilateraal 

akkoord tussen Viëtnam en Vlaanderen, ondertekend in maart 2005, nog niet werd geratificeerd. 
Tijdens de ratificatieprocedure rezen problemen toen de Raad van State opmerkte dat het om een 
gemengd verdrag zou gaan dat niet kon afgesloten worden op gemeenschapsniveau. Ook de 
federale overheid verzette zich om die reden tegen de ratificatie door de gemeenschappen.  
 
Ondertussen ontvingen we berichten dat Viëtnam het Verdrag van Den Haag inzake de 
bescherming van kinderen en de samenwerking op het gebied van interlandelijke adoptie zou 
ratificeren waardoor een bilateraal akkoord overbodig zou worden. Er werd daarom geoordeeld 
dat het beter zou zijn de ratificatie van het Haags adoptieverdrag door Vietnam af te wachten. 
Volgens de laatste berichten zou die ratificatie ten vroegste in 2009 kunnen plaatsvinden.  
 
Zodra adopties uit Viëtnam opnieuw mogelijk worden, zal de VCA de geïnteresseerde diensten 
begeleiden in de opstart van een samenwerking. De VCA zal daartoe de nodige 
kanaalonderzoeken uitvoeren om garanties in te bouwen dat de rechten van het kind gevrijwaard 
blijven. Uit recente rapporten en ervaringen van verschillende ontvangende landen die  met 
Viëtnam samenwerken blijkt namelijk dat er bij adopties uit dit land problemen rijzen. De vraag 
naar garanties is niet alleen noodzakelijk als bescherming van de kinderen, maar is ook een vraag 
van de kandidaat-adoptanten die de zekerheid willen dat de kinderen die ze adopteren op een 
correcte wijze in hun gezin terecht komen. Een termijn voor een nieuwe start van adopties uit 
Viëtnam kan momenteel niet gegeven worden. 

 
2. De werking met India is niet stilgevallen. India is een lopend kanaal bij de adoptiedienst De 

Vreugdezaaiers. Deze dienst tracht reeds geruime tijd met nieuwe tehuizen een samenwerking aan 
te knopen maar botst op de ‘concurrentie’ van andere ontvangstlanden. De Zweedse reportage van 
enkele weken geleden over adopties vanuit India bewijst dat het aanknopen van nieuwe 
samenwerkingen met de grootste zorg moet behandeld worden om financieel gewin uit te sluiten.  
 
Ondertussen werkt India tevens aan een nieuwe regelgeving wat de mogelijkheden voor De 
Vreugdezaaiers om meer dossiers te verzenden zou kunnen vergroten. Momenteel werkt De 
Vreugdezaaiers enkel met katholieke tehuizen samen. De Vreugdezaaiers is gebonden aan de 
voorwaarden die deze tehuizen stellen. Eens de nieuwe regelgeving in voege is (voorzien begin 
2009) zouden dus meer kandidaat-adoptanten in aanmerking komen om uit India te adopteren, 
aangezien alles wordt ingediend via de Indische Centrale Autoriteit en de adoptiedienst dus niet 
langer gebonden zal zijn aan de voorwaarden die de katholieke tehuizen stellen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 312 
Van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Globaal Plan Jeugdzorg   -   Onthemende projecten 
 
Het Globaal Plan Jeugdzorg hecht veel belang aan wetenschappelijk onderzoek om op een 
onderbouwde manier hulpverlening aan te bieden. In het kader van de mogelijkheid van de 
jeugdrechter om te beslissen minderjarigen met ernstige problemen op meerdere levensdomeinen te 
laten deelnemen aan onthemende projecten, is er in 2007 een onderzoek gestart door Jongerenwelzijn 
naar de doelgroep, methodieken, doelstellingen en resultaten van zulke projecten. Daarbij wordt ook 
gekeken naar mogelijke manieren om de effecten van deze projecten te maximaliseren. Dergelijk 
onderzoek is belangrijk om naar de toekomst de hulpverlening te versterken.  
 
Nochtans is het niet duidelijk wat de stand van zaken is in dit onderzoek en wordt er weinig informatie 
over gegeven.  
 
1. Kan de minister de volledige informatie geven betreffende dit onderzoek? Wat is de stand van 

zaken? Wat zijn de resultaten die uit dit onderzoek blijken naar de verschillende deelaspecten: de 
doelgroep, de methodieken, de doelstellingen en de resultaten van deze projecten?  

 
Op welke wijze kunnen de effecten van deze projecten worden gemaximaliseerd? 

 
2. Kan de minister een overzicht geven van het aantal deelnames aan onthemende projecten sinds het 

begin van deze legislatuur? Graag een opsplitsing op jaarbasis.  
 

Wat is de kostprijs hiervan op jaarbasis? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 312 van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Het evaluatieonderzoek naar de onthemende projecten van de Bijzondere Jeugdbijstand is 

gestart op 1 januari 2007 en wordt uitgevoerd door Advies- en Onderzoeksgroep Beke (Arnhem, 
Nederland). Ik verwacht dit najaar een tussentijds rapport.  Het eindrapport zal mij ten laatste op 
30 april 2009 bezorgd worden.  

 Ik kan momenteel dan ook nog geen concrete resultaten van het onderzoek verstrekken. 
 
2. Het Fonds Jongerenwelzijn subsidieert twee initiatiefnemers die onthemende projecten 

aanbieden: vzw Albezon en vzw Oikoten. 
 
 De overeenkomst met vzw Albezon bepaalt dat de initiatiefnemer op jaarbasis 4 

onthemingsprojecten en 10 projecten crisisopvang moet realiseren. In 2008 werd deze 
overeenkomst uitgebreid met 150 dagen crisisbegeleiding, die uitsluitend in de netwerken 
crisisjeugdhulp van de Integrale Jeugdhulp ingezet kunnen worden. Albezon realiseerde in 2004 
4 onthemingen en 10 keer een crisisopvang, in 2005 4 onthemingen en 18 keer een crisisopvang, 
in 2006 en 2007 telkens 5 onthemingen en 10 keer een crisisopvang. De huidige kostprijs op 
jaarbasis (inclusief de uitbreiding met 150 dagen crisisbegeleiding in de netwerken 
crisisjeugdjeugdhulp) bedraagt 227.500 euro. 

 
 De overeenkomst met vzw Oikoten bepaalt dat de organisatie op jaarbasis 16 onthemende 

projecten moet realiseren. Oikoten organiseerde in 2004 16, in 2005 15, en in 2006 en 2007 
telkens 17 onthemingen. De huidige kostprijs op jaarbasis bedraagt 633.000 euro. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 313 
Van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Globaal Plan Jeugdzorg   -   Onderzoeksopdrachten 
 
Sinds de inwerkingtreding van het Globaal Plan Jeugdzorg werd er gekozen voor een integrale aanpak 
van de jeugdzorg aan de hand van de geformuleerde beleidskeuzes en concrete doelstellingen op basis 
van verschillende principes, onder andere het principe van het inzicht verwerven in de processen van 
in-, door- en uitstroom en het principe van het wetenschappelijk onderzoek dat moet leiden naar meer 
evidence based werken. 
 
Nochtans is het niet duidelijk op welke wijze sinds de goedkeuring van het Globaal Plan Jeugdzorg 
invulling werd gegeven aan deze principes. 
 
1. Kan de minister meedelen welke opdrachten voor het laten uitvoeren van wetenschappelijk 

onderzoek er inmiddels zijn gegeven? Zijn er reeds onderzoeken volledig afgerond? Zo ja, wat 
zijn de resultaten op het vlak van evidence based werken? 

 
2. Inzicht verwerven in de verschillende processen van in-, door- en uitstroom is een belangrijk 

principe.   
 

Wat is er ter zake sinds de inwerkingtreding van het Globaal Plan Jeugdzorg gebeurd? Welke 
opdrachten zijn er ter zake lopende? Wat zijn de resultaten? Heeft de minister op basis van deze 
resultaten reeds bijkomende maatregelen genomen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 313 van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Volgende onderzoeken zijn nog in uitvoering: 
 

- Onthemende projecten: evaluatie van de onthemende projecten van de Bijzondere 
Jeugdbijstand; 

- Evaluatie time-outprojecten Bijzondere Jeugdbijstand: objectieve en wetenschappelijke 
evaluatie van de projecten om het Vlaamse beleid ten aanzien van de bestaande projecten en 
eventueel de verdere ontsluiting van de het time-outaanbod te onderbouwen; 

- Onderzoek naar de beslissingsprocessen die parketmagistraten en jeugdrechters hanteren 
voor het toeleiden van MOF- en POS-jongeren naar het hulpverleningsaanbod. 

- Onderzoek naar de arbeidsrechterlijke problematiek in de diensten Crisishulp aan Huis: 
kunnen diensten Crisishulp aan Huis met de hun toegewezen personeelsequipes voldoen aan 
de standaards Crisishulp aan Huis inzake permanentie, bereikbaarheid en beschikbaarheid, 
en welke zijn hierbij de wettelijk bepaalde vergoedingen. 

 
 Volgende onderzoeken zijn afgerond: 
 

- Geplaatste delinquente jongeren en recidive: onderzoek naar de resultaten van het 
opvangbeleid voor minderjarigen die een als misdrijf omschreven feit hebben gepleegd, 
vooral in functie van een beter inzicht in de factoren die samenhangen met recidive. Aan dit 
in 2006 afgeronde onderzoek werd trouwens een vervolgonderzoek gekoppeld; 

- Gestructureerde Kortdurende Residentiële Begeleiding (GKRB): onderzoeksopdracht naar 
de efficiëntie en meerwaarde van de projecten GKRB; 

- Gestructureerde Individuele Trajectbegeleiding (GIT), Thuisbegeleiding, begeleidings-
tehuizen 1bis: initiatie van effect- en effectiviteitmeting binnen het private hulpaanbod van 
de Bijzondere Jeugdbijstand (afgebakend tot de werkvormen GIT, Thuisbegeleiding, 
begeleidingstehuizen 1bis); 

- Over risico’s en beperkingen: juridisch onderzoek naar de positie van de consulenten van de 
Bijzondere Jeugdbijstand met focus op “aansprakelijkheid” en “schuldig verzuim”; 

- Actualisering regelgeving: de aanpassing en actualisering van de regelgeving Bijzondere 
Jeugdbijstand. 

 
 Ik refereer eveneens aan de opdracht die ik de vzw Ondersteuningsstructuur voor Bijzondere 

Jeugdzorg (OSBJ) dit jaar gaf met betrekking tot evidence based practice. Deze organisatie moet 
de sector ondersteunen bij het ontwikkelen van een visie ten aanzien van effectevaluatie en 
evidence based practice en moet reflectie en dialoog stimuleren aangaande effectiviteit en 
efficiëntie van de hulpverlening. 

  
 Bij het overgrote deel van de onderzoeken ligt de focus op het zicht krijgen op de effecten van 

het hulpaanbod. Eén van de vaststellingen is de grote verscheidenheid in uitwerking zodat 
stroomlijning van het aanbod zich opdringt. 

 De conclusies en beleidsaanbevelingen uit deze onderzoeksrapporten zal ik mee opnemen in 
concrete beleidsinitiatieven en operationele trajecten die moeten bijdragen tot een verhoging van 
de efficiëntie en effectiviteit van het hulpaanbod en de organisatie er van. 
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2. De sociale diensten van de Vlaamse Gemeenschap bij de Jeugdrechtbank en de Comités voor 
Bijzondere jeugdzorg worden ondersteund door het informaticasysteem Domino. Dit systeem 
bewerkstelligt niet enkel een uniforme procesvoering van de verwijzende diensten, maar moet 
ook de kloof tussen ideale indicatiestelling en gerealiseerde hulpverlening in beeld brengen. 

 
 De vzw Ondersteuningsstructuur voor Bijzondere Jeugdzorg en Jongerenwelzijn staan 

gezamenlijk in voor de realisatie van het project “Registratie private voorzieningen Bijzondere 
Jeugdbijstand”. 

 Het is de bedoeling dat de voorzieningen over een webapplicatie kunnen beschikken waarbij een 
aantal algemene cliëntgegevens overgenomen wordt uit Domino, het elektronische cliëntop-
volgingssysteem van Jongerenwelzijn. De voorzieningen kunnen deze algemene cliëntgegevens 
verder aanvullen met gegevens over de cliënt en zijn omgeving en er instroom-, doorstroom- en 
uitstroominformatie van de jongere in de voorziening registeren. De applicatie bevat een brede 
waaier aan rapporteringsmogelijkheden voor de voorzieningen. Ook de overheid zal op 
werkvormniveau heel wat relevante rapporten kunnen genereren.  

 
 De processen van in- door- en uitstroom worden mee beïnvloed door vorderings- en 

beslissingsbeleid van de jeugdmagistraten (cf. Globaal Plan Jeugdzorg).  Het onderzoek naar het 
vorderings- en beslissingsbeleid van Parketten en Jeugdrechtbanken heeft tot doel de processen 
en mechanismen bloot te leggen die mee verantwoordelijk zijn voor het spanningsveld tussen 
enerzijds het treffen van maatregelen en anderzijds de tekorten in het hulpaanbod. Finaal moet 
dit onderzoek aanbevelingen aanleveren die bijdragen tot een actieve(re) beheersing van de 
instroom in de Bijzondere Jeugdbijstand. 

 In deze context wil ik ook wijzen op het structurele overleg met de federale jeugdmagistratuur. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 316 
Van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Jongerenwelzijn   -   Registratie-instrument 
 
Om een beter inzicht te krijgen op de in-, door- en uitstroom binnen de diensten van Jongerenwelzijn 
werd er een registratie-instrument ontwikkeld.  In samenspraak met de sector en de wetenschap wordt 
met behulp van de uniforme registratiegegevens niet alleen de sector op de kaart gezet binnen het 
welzijnslandschap maar wordt ook systematisch de kwaliteit van de hulpverlening opgevolgd en 
eventueel bijgestuurd. 
 
Er worden ter zake belangrijke inspanningen geleverd maar uit het Jaarverslag Jongerenwelzijn 2007 
blijkt nergens op welke wijze dit concreet is gebeurd. Nochtans lijkt het belangrijk hier een duidelijk 
zicht op te hebben teneinde te kunnen controleren of en zo ja op welke wijze er eventueel bijsturingen 
dienen te gebeuren binnen de diensten van Jongerenwelzijn. 
 
1. Kan de minister meedelen wat de stand van zaken is om de sector van Jongerenwelzijn op de kaart 

te zetten binnen het welzijnslandschap? 
 

Welke instantie is verantwoordelijk voor dit onderzoek? 
 
2. Dit registratie-instrument is ontwikkeld in dialoog met de sector en de wetenschap.  

 
Kan de minister meedelen welke actoren concreet uit de sector en uit de wetenschap betrokken 
waren bij dit onderzoek? 

 
3. Wat zijn de concrete resultaten betreffende de mogelijkheid tot een systematische opvolging van 

de kwaliteit van de hulpverlening? Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen om deze 
hulpverlening op basis hiervan bij te sturen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 316 van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. De Ondersteuningsstructuur Bijzondere Jeugdzorg (OSBJ) en het Agentschap Jongerenwelzijn 

staan gezamenlijk in voor de leiding van het project “registratie private voorzieningen 
Bijzondere Jeugdbijstand”. 

 
 Vanuit een lange termijnoptie heeft men de keuze gemaakt om een algemene module te 

ontwikkelen, dienstig voor alle werkvormen en sectoren in de Bijzondere Jeugdzorg. De 
variabelen die binnen de algemene module worden opgevolgd, werden vastgelegd na een intense 
dialoog met de sector. 

 
 Sinds juli 2008 is de inhoudelijke conceptuele analyse voltooid. Nu volgt de technische 

ontwikkeling, waarna de voorzieningen zullen kunnen beschikken over een webapplicatie, 
waarbij een aantal algemene cliëntgegevens overgenomen worden uit Domino (het systeem dat 
het Agentschap Jongerenwelzijn gebruikt). De voorzieningen kunnen deze algemene 
cliëntgegevens verder aanvullen met gegevens over de cliënt en zijn omgeving, de instroom, 
doorstroom en uitstroom van de jongere in de voorziening. De voorzieningen zullen een 
uitgebreid scala aan operationele rapporten kunnen raadplegen. De overheid zal een heel aantal 
rapporten op werkvorm- en sectorniveau kunnen genereren. 

 
 In augustus 2008 is de technische ontwikkeling van de algemene module gestart. Volgens de 

huidige planning zal deze begin 2009 volledig ontwikkeld zijn. 
 Ze zal begin 2009 in testfase operationeel zijn. 
 
2. De inhoudelijke conceptuele analyse van het registratiesysteem gebeurde in dialoog met 

verantwoordelijken van alle werkvormen binnen de Bijzondere Jeugdbijstand en met diverse 
wetenschappers. 

 
 Vanuit wetenschappelijk oogpunt is het registratieconcept afgetoetst bij Tom Van Yperen en Jan 

Willem Veerman (Nederland). 
 
 Binnen een feedbackgroep wordt het concept regelmatig besproken en waar nodig bijgestuurd. 

De feedbackgroep is samengesteld uit een aantal Vlaamse wetenschappers, een 
vertegenwoordiger van het Nationaal Instituut voor Criminalistiek en Criminologie, 
vertegenwoordigers van de koepels, Integrale Jeugdhulp en een onderzoeker van het 
kenniscentrum Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 

 
 Ten slotte zijn de conceptuele plannen ook afgetoetst bij een breder internationaal 

wetenschappelijk publiek tijdens de EUSARF (European Scientific Association for Residential 
and Foster care for children and adolescents) conferentie van maart 2008. 

 
3. In 2009 zal er een Dialoog, Reflectie- en Analysewerkgroep opgestart worden, bestaande uit 

vertegenwoordigers van de sector, de overheid en de wetenschappelijke wereld, die de eerste 
resultaten van het registratiesysteem zullen gebruiken om systematisch enerzijds het doelpubliek 
van Jongerenwelzijn in kaart te brengen en anderzijds te reflecteren over de kwaliteit van de 
hulpverlening.  
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Vraag nr. 317 
Van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Pleegzorgpunt Limburg   -   Stand van zaken 
 
Pleegzorg is een belangrijk onderdeel van het hulpaanbod van de Bijzondere Jeugdzorg. Zo heeft het 
Agentschap Jongerenwelzijn in 2007 geïnvesteerd in de verdere uitbouw van een experimenteel 
provinciaal pleegzorgpunt in Limburg. Dit pleegzorgpunt groepeert alle erkende diensten, en de 
efficiëntiewinst die door de schaalgrootte wordt bereikt, moet ervoor zorgen dat de pleegzorg 
inhoudelijk groeit en dat er specifieke pleegzorgmodules voor bijvoorbeeld intensieve en 
therapeutische pleegzorg worden ontwikkeld. 
 
Thans is het evenwel niet duidelijk wat de stand van zaken is in dit experimenteel provinciaal 
pleegzorgpunt in Limburg en op welke wijze er invulling wordt gegeven aan de inhoudelijke groei van 
de pleegzorg. Nochtans lijkt dit belangrijk om te kunnen evalueren en dit experiment ook verder in de 
andere provincies te implementeren. 
 
1. Wat is de stand van zaken in de uitbouw van het experimenteel provinciaal pleegzorgpunt in 

Limburg? Zijn er inmiddels evaluaties gebeurd? Wat zijn de resultaten? 
 
2. Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen en/of in voorbereiding om op basis van de 

efficiëntiewinst die wordt bereikt door de schaalvergroting, de pleegzorg inhoudelijk te laten 
groeien? Wat is hier de stand van zaken? 

 
3. Samen met de Federatie Pleegzorg werd er door Jongerenwelzijn onderzocht in 2007 welke 

opportuniteiten er in de andere provincies bestaan om dergelijke samenwerkingsstructuren uit te 
bouwen in 2008.  

 
Wat zijn de resultaten van dit onderzoek naar de opportuniteiten in de andere provincies? Welke 
initiatieven zijn er genomen om ook in andere provincies een dergelijk provinciaal pleegzorgpunt 
uit te bouwen? Wat is hier de stand van zaken? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 317 van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Het experiment ‘Pleegzorgpunt Limburg’ loopt van 1 april 2007 tot 31 maart 2009. De 

kernopdrachten van dit experiment werden, in een overeenkomst tussen Jongerenwelzijn en de 
initiatiefnemer, als volgt omschreven: 

 - het finaliseren van de nieuwe organisatiestructuur, m.n. van het “éénloketpleegzorgproject - 
 Limburg”, daartoe behoort eveneens het leveren van maximale inspanningen om alle diensten 
 bij het project te betrekken zodat effectief een éénloketsfunctie wordt gerealiseerd; 

 - het ondersteunen van de uitbouw van structurele samenwerkingsverbanden tussen de diensten 
 voor pleegzorg in de andere provincies. 

 
 Uit een tussentijdse evaluatie blijkt dat het Pleegzorgpunt Limburg erin geslaagd is om alle 

diensten voor pleegzorg uit de drie betrokken sectoren - Jongerenwelzijn, het Vlaams 
Agentschap voor Personen met een Handicap en Kind en Gezin - deel van het Pleegzorgpunt te 
laten uitmaken. 

 De samenwerking situeert zich op verschillende terreinen: 
 - er is een dienstoverschrijdend selectieteam uitgebouwd, dat alle kandidaat-pleeggezinnen 

 volgens een uniforme procedure selecteert en vormt op basis van vooraf vastgelegde criteria 
 en methodieken; 
- er is een dienstoverschrijdend intaketeam samengesteld dat de knowhow van de betrokken 

diensten voor pleegzorg bundelt om zo tot een kwalitatief optimale vraagverheldering en 
degelijke indicatiestelling te komen; 

 - de matching van pleegkinderen met pleeggezinnen wordt gemeenschappelijk georganiseerd. 
 
 De tussentijdse evaluatie toont vooral een meerwaarde op de volgende terreinen: 

- de partners wisselen knowhow uit en realiseren hierdoor een kwaliteitsverhoging, in de eerste 
 instantie met betrekking tot de functies intake en selectie, maar ook op inzake de pedagogische 
 begeleiding; 

- de installatie van één loket zorgt voor een eenduidige, transparante toegang voor de gebruikers 
(in het bijzonder voor kandidaat-pleeggezinnen en verwijzende instanties); 

- er wordt efficiënter gewerkt: in 2006 organiseerden de verschillende Limburgse diensten voor 
 pleegzorg 58 informatiemomenten waarbij ze 131 geïnteresseerde kandidaat-pleeggezinnen 
 bereikten. In de tweede helft van 2007 organiseerde het Pleegzorgpunt 7 informatiemomenten 
 voor in het totaal 64 geïnteresseerden. Het bundelen van expertise verhoogt daarenboven de 
kwaliteit van de informatieavonden; 

- de beschikbaarheid van pleeggezinnen bij de matching tussen pleegkind en kandidaat-
pleeggezin bedroeg vóór de installatie van het Pleegzorgpunt bij de verschillende 
pleegzorgdiensten in Limburg gemiddeld 1,1. Door de installatie van het Pleegzorgpunt is er 
per kandidaat-pleegkind keuze uit gemiddeld 2,6 kandidaat-pleeggezinnen. 

 
 Concluderend kunnen we stellen dat de eerste resultaten van dit experiment bemoedigend zijn. 
Tijdens het tweede jaar zal het Pleegzorgpunt Limburg zijn bevindingen verder cijfermatig 
onderbouwen. Daarnaast verwacht ik duidelijke conclusies en aanbevelingen die toepasbaar 
zijn op de organisatie van pleegzorg in heel Vlaanderen en Brussel.  
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2. In 2009 zal onderzocht worden hoe pleegzorg in Vlaanderen inhoudelijk verder kan groeien, o.a. 
omwille van de efficiëntiewinst bij schaalvergroting. Om dit te realiseren kende ik aan het 
Pleegzorgpunt Limburg een subsidie toe voor de aanwerving van een halftijdse medewerker 
voor de periode van 1 jaar. . De opdracht van deze medewerker bestaat erin gedifferentieerde 
pleegzorgmodules te ontwikkelen. Ik denk hierbij aan intensieve pleegzorg, crisisopvang, 
(semi)-professionele pleegzorg, … Het is de bedoeling om modules te ontwikkelen die in 
pleegzorg in heel Vlaanderen en Brussel inzetbaar zijn. Ik ga ervan uit dat we met doorgedreven 
provinciale samenwerking door schaalvergroting de efficiëntie aanzienlijk verhogen; de 
middelen die we hierdoor vrijmaken, zullen worden ingezet voor de inhoudelijke uitbouw van 
de pleegzorg in Vlaanderen. 

 
3. De Federatie Pleegzorg heeft me dit voorjaar een stand van zaken van de initiatieven in alle 

provincies bezorgd. Overal worden de mogelijkheden tot samenwerking verkend. In West-
Vlaanderen is men al het meest geëvolueerd: op 1 januari 2009 wordt ook daar een 
Pleegzorgpunt operationeel. In de overige provincies engageren de diensten voor pleegzorg zich 
om tegen uiterlijk 1 januari 2011 een Pleegzorgpunt te realiseren.  

 
 Voor wat de ondersteuning voor de provinciale initiatieven betreft, refereer ik aan de opdracht 

die het Pleegzorgpunt Limburg heeft ten aanzien van structurele samenwerkingsverbanden in 
andere provincies (cf. supra). Daarnaast heb ik de vzw Ondersteuningsstructuur voor Bijzondere 
Jeugdzorg vanaf 2008 een specifieke opdracht gegeven inzake de ondersteuning en intervisie 
voor de verschillende provinciale initiatieven. 
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STEVEN VANACKERE 
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Vraag nr. 318 
van 3 september 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Niet-dringend liggend ziekenvervoer   -   Kwaliteitscertificaten 
 
Het decreet van 30 april 2004 betreffende het niet-dringend liggend ziekenvervoer bepaalt in artikel 6: 
“De Vlaamse regering richt een onafhankelijke commissie op, die belast is met de bepaling, de 
actualisering en de voortgangsbewaking van de minimumkwaliteitseisen op grond waarvan een dienst 
voor niet-dringend liggend ziekenvervoer een kwaliteitscertificaat kan krijgen. De commissie is 
samengesteld uit alle actoren  die actief zijn op het werkveld.” 
 
De uitvoering daarvan is geregeld in het besluit van de Vlaamse Regering van 17 maart 2006. 
 
In antwoord op een eerdere schriftelijke vraag hierover (nr. 181 van 25-05-2007, Websitebulletin 
publicatiedatum 19-06-2007) antwoordde de voorganger van de minister, minister Vervotte, het 
volgende: “De onafhankelijke commissie, belast met de bepaling, actualisering en 
voortgangsbewaking van de minimumkwaliteitseisen voor het niet-dringend liggend ziekenvervoer is 
opgericht en samengesteld. Sinds de benoeming van haar voorzitter op 1 april 2007 vergadert de 
commissie maandelijks. Tot op heden zijn er nog geen inhoudelijke beslissingen genomen. Er werden 
tot nog toe geen kwaliteitscertificaten toegekend of geweigerd.” 
 
1. Hoeveel en welke kwaliteitscertificaten werden intussen toegekend? 
 
2. Hoeveel en welke vragen naar kwaliteitscertificaten werden geweigerd? 
 
3. Welke minimumkwaliteitseisen zijn er intussen? 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 318 van 3 september 2008 
van TOM DEHAENE  
 
 
 
1. Er zijn nog geen kwaliteitscertificaten toegekend. 
 
2. Er zijn nog geen kwaliteitscertificaten geweigerd. 
 
3. De onafhankelijke commissie heeft mij in augustus het kwaliteitscharter niet-dringend liggend 

ziekenvervoer bezorgd zoals ze dit heeft goedgekeurd op 14 juli 2008. Ik heb dit charter op vraag 
van de commissie met de leden besproken en ik heb hen gevraagd een aantal minimum-
kwaliteitseisen, zoals onder meer de minimale vereisten met betrekking tot de facturatie, toe te 
voegen en / of verder uit te werken. De wetgever heeft geopteerd voor zelfregulatie door de sector. 
Ik sta ten volle achter deze keuze en ik heb de commissie daarom ook verzocht om deze 
zelfregulatie verder vorm te geven. Het kwaliteitscharter biedt hierbij een belangrijke aanzet. 
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Vraag nr. 319 
van 5 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Gezinsondersteunende pleegzorg   -   Inspecties 
 
Het nieuw intern verzelfstandigd agentschap (IVA) Inspectie Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 
werd vanaf 1 april 2006 bevoegd voor alle inspectieactiviteiten die voorheen werden uitgevoerd door 
Kind en Gezin, het Vlaams Fonds voor de Sociale Integratie van Personen met een Handicap, de 
Administratie Gezondheidszorg en de Administratie Gezin en Maatschappelijk Welzijn (waaronder de 
afdelingen Bijzondere Jeugdbijstand en Gemeenschapsinstellingen ressorteerden). Beide afdelingen 
werden samengevoegd tot het IVA Jongerenwelzijn. 
 
Een voorziening binnen de gezinsondersteunende pleegzorg meldt dat zij nog steeds te maken krijgen 
met meerdere inspectiebezoeken per jaar. Zo kregen zij binnen verloop van enkele maanden een 
inspectiebezoek in opdracht van het IVA Kind en Gezin en een inspectiebezoek in opdracht van het 
IVA Jongerenwelzijn. Ik vermoed dus dat, hoewel alle inspectieactiviteiten worden uitgevoerd onder 
de bevoegdheid van het IVA Inspectie Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, het nog steeds zo is dat 
elk van de agentschappen opdracht kan geven aan de IVA Inspectie om inspectiebezoeken uit te 
voeren. 
 
Dit lijkt om twee redenen niet langer aangewezen te zijn.  
 
Ten eerste kan om redenen van efficiëntie en terugdringen van bureaucratie en administratieve lasten, 
gepleit worden voor éénmalige inspectiebezoeken, in gezamenlijke opdracht van de betrokken 
agentschappen, in casu Kind en Gezin enerzijds en Jongerenwelzijn anderzijds. 
 
Bovendien kan zo’n aanpak perfect kaderen binnen een geïntegreerde werking van de diverse 
welzijnsagentschappen en –voorzieningen die verantwoordelijk zijn voor het welzijn van kinderen en 
jongeren, of jeugd in het algemeen. Dat was toch het opzet van het ganse concept van de “Integrale 
Jeugdhulp”, namelijk het onderling integreren en afstemmen op elkaar van de werking van de diverse 
opvangvoorzieningen en instellingen in de sector van de bijzondere jeugdzorg, zoals bijvoorbeeld ook 
met instellingen uit de gehandicaptensector die minderjarigen opvangen. En dit op basis van de 
modulering van de hulpverlening. In dat kader lijkt dus ook een geïntegreerde werking van de 
inspectiediensten logisch. 
 
1. Klopt het dat voorzieningen in de gezinsondersteunende pleegzorg nog steeds onderworpen zijn 

aan meerdere inspecties, zowel in opdracht van het IVA Kind en Gezin, als in opdracht van het 
IVA Jongerenwelzijn? 

 
2. Lijkt het de minister niet aangewezen dat inspecties éénmalig en gezamenlijk kunnen 

plaatsvinden, zowel op basis van efficiëntie en administratieve vereenvoudiging, als op basis van 
de principes van de Integrale Jeugdhulp? Welke initiatieven neemt hij eventueel in die zin? 
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1.  Diensten voor pleegzorg met erkenningen van verschillende agentschappen (Kind & Gezin, Agentschap 

Jongerenwelzijn, Vlaams Agentschap Personen met een handicap) kunnen inspecties in opdracht van deze 
afzonderlijke entiteiten krijgen, ter toetsing van de regelgeving.  

 Uit nazicht van de uitgevoerde inspecties in 2007 en 2008 blijkt dat diensten voor 
gezinsondersteunende pleegzorg aan de volgende inspectie onderworpen werden: 
- 2007: bij 1 dienst voor gezinsondersteunende pleegzorg een inhoudelijke en een financiële 

inspectie;  
- 2008: bij elk van de 4 diensten voor gezinsondersteunende pleegzorg: een inhoudelijke en 

financiële inspectie.  
 
 De diensten voor gezinsondersteunende pleegzorg, worden projectmatig gesubsidieerd door 

Kind & Gezin. Zij zijn in dit kader onderworpen aan inspecties in opdracht van Kind & Gezin. 
Immers, Kind & Gezin sluit een projectovereenkomst af met de voorziening. Daarin zijn de 
bepalingen opgenomen voor het verkrijgen van de subsidie. Het inspectiebezoek is specifiek 
gericht op de werking van deze diensten, en op de bepalingen die in de overeenkomst zijn 
opgenomen. 

 
2. Vorig jaar besliste ik om alle projecten gezinsondersteunende pleegzorg onder 1 subsidiërende 

instantie, Kind & Gezin, te catalogeren. Voorheen vielen een aantal van deze projecten onder 
het Agentschap Jongerenwelzijn. Het is evident dat dit de inspectielast deed afnemen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 320 
van 5 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Zelfstandige minicrèches   -   Opvangcapaciteit 
 
Zelfstandige minicrèches hebben een opvangcapaciteit van minimum 8 plaatsen en maximum 22. Vele 
initiatiefnemers signaleren een knelpunt dat zich dikwijls voordoet bij inspecties van Kind en Gezin.  
 
Wanneer zij op een bepaalde dag in de week één of twee kindjes meer opvangen dan de toegelaten 
opvangcapaciteit, dan krijgen zij van inspecties te horen dat er sprake is van structurele overbezetting, 
hetgeen niet toegelaten is. Echter, op bepaalde andere dagen in de week ligt het aantal aanwezige 
kinderen soms onder de maximumcapaciteit. Dit gebeurt bijvoorbeeld dikwijls op woensdagnamiddag. 
Op weekbasis betekent dit dus dat de opvangcapaciteit niet overschreden wordt.  
 
Het kan natuurlijk niet de bedoeling zijn om structureel meer kinderen op te vangen dan de toegelaten 
capaciteit, maar anderzijds lijkt het toch ook logisch dat kinderopvangvoorzieningen een beperkte 
flexibiliteit moeten hebben m.b.t. het aantal kinderen dat zij opvangen. Bijvoorbeeld één, maximum 
twee kindjes boven de toegelaten capaciteit. Daarbij kan bijvoorbeeld als bijkomende voorwaarde 
gesteld worden dat het weekgemiddelde niet hoger mag liggen dan de toegelaten capaciteit.  
 
De initiatiefnemers zijn vragende partij voor dergelijke flexibiliteit, ook al omdat zij zowel door Kind 
en Gezin als door de ouders gestimuleerd worden om voor een flexibel opvangaanbod te zorgen. 
 
Worden er initiatieven genomen om de zelfstandige initiatiefnemers de mogelijkheid te geven om iets 
flexibeler in te spelen op de vraag van ouders op het vlak van opvangcapaciteit, en is het werken met 
weekgemiddelden daarbij een optie? 
 
Zo ja, heeft de minister Kind en Gezin al opdracht gegeven om een regeling uit te werken? 
 
Zo neen, waarom niet? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 320 van 5 september 2008  
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
De opvangcapaciteit van een voorziening wordt bepaald aan de hand van bepaalde normen. Een van 
de belangrijkste normen om de capaciteit te bepalen is dat ieder kind dat aanwezig is in de opvang 
moet kunnen beschikken over minstens 5m² leef- en rustruimte. Aangezien het hier over een 
minimumnorm gaat, is het niet mogelijk voor voorzieningen om hier flexibel mee om te springen. 
 
De vraag van ouders om flexibel te zijn wat betreft opvangcapaciteit mag geen prioritaire factor zijn 
om minimumnormen te overschrijden. Kind en Gezin communiceert steeds naar de voorzieningen dat 
met de ouders duidelijke afspraken gemaakt moeten worden over de opvangcapaciteit vóór de opvang 
van start gaat. Hierbij worden de ouders opmerkzaam gemaakt op het belang van het respecteren van 
deze afspraken voor de kwaliteit van de opvang, voor de veiligheid, voor het behoud van het attest van 
toezicht en voor de goede werking in het algemeen. 
Enkel in een noodsituatie mag afgeweken worden van de regel dat de bezetting in de voorziening nooit 
hoger mag zijn dan het aantal kinderen dat vermeld is op het attest van toezicht. Deze uitzonderlijke 
noodsituatie moet degelijk gemotiveerd worden en moet blijken uit het aanwezigheidsregister en uit 
kinddossierelementen. Deze situatie moet ten slotte ook beperkt zijn in de tijd. 
 
Het staat een voorziening geheel vrij om meer kinderen dan de toegelaten capaciteit in te schrijven. De 
voorziening is echter zelf verantwoordelijk om hierbij tot een schema te komen waarbij dagelijks een 
optimale capaciteit bereikt wordt zonder de maximumcapaciteit te overschrijden. Dit is inderdaad niet 
altijd een gemakkelijke opgave, maar er kan geen sprake van zijn dat op drukke dagen in de week de 
veiligheid en het comfort van kinderen in het gedrang komen, enkel om de dagen te compenseren 
wanneer er minder kinderen opgevangen worden. 
 
Het flexibel opvangaanbod dat Kind en Gezin wil stimuleren heeft betrekking op het aantal uren en 
dagen dat een voorziening open is, niet op het aantal kinderen dat tegelijkertijd mag opgevangen 
worden. 
 
De vraag naar kinderopvang blijft groot. Het is begrijpbaar dat voorzieningen meer en meer druk 
voelen van ouders om meer kinderen op te vangen dan veiligheidshalve aanvaardbaar is, zowel wat 
betreft infrastructuur als wat betreft kindbegeleiders. Het beleid wil deze druk eerder opvangen door 
het opvangaanbod verder te stimuleren en te bewerkstellingen dan wel door te raken aan de ruimte die 
een kind nodig heeft in een kinderopvangvoorziening. 
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Vraag nr. 321 
van 9 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Tienermoeders   -   Profiel 
 
In enkele kranten verschenen onlangs berichten dat het aantal tienermoeders in Vlaanderen fors is 
toegenomen. In 2007 bedroeg de stijging 12 % ten opzichte van 2006.  In totaal gaat het om 1.365 
meisjes onder de 20 jaar die een baby kregen, of bijna 4 op 1.000 tienermeisjes in Vlaanderen. De 
cijfers geven nog geen totaalbeeld, aangezien het nog wachten is op de gegevens van de abortuscentra. 
 
Terwijl het nog te vroeg is om van een trend op langere termijn te spreken, blijkt alleszins dat het 
aantal minderjarige tienermoeders sterker stijgt dan de voorbije jaren. Volgens het Centrum voor 
Relatievorming en Zwangerschapsproblemen (CRZ) zou dat onder andere ook te wijten zijn aan een 
betere registratie bij de groep van de asielzoekers.  
 
Over de profielen van de meisjes is tot nu toe weinig bekend. Hoewel het CRZ stelt dat de profielen 
van tienermoeders erg uiteenlopend zijn, ontbreken exacte cijfers en gegevens. Het CRZ stelt enkel dat 
er een grote vertegenwoordiging is van meisjes uit het beroepsonderwijs en de Brusselse gynaecoloog 
en wetenschappelijk voorzitter van het Studiecentrum voor Perinatale Epidemiologie stelt dat vele van 
de tienermoeders alleenstaand zijn, met alle verdere gevolgen van dien voor het leven van de moeder 
en het kind. 
 
Vlaanderen is bevoegd voor zowel het gezinsbeleid, als het preventief gezondheidsbeleid. Teneinde 
een betere preventie van tienerzwangerschappen tot stand te brengen, is het cruciaal om een goed zicht 
te hebben op de profielen van de tienermoeders, zodat gerichte preventieve acties kunnen ondernomen 
worden. Daarenboven lijkt het zeer interessant om zicht te hebben op de maatschappelijke context 
waarin tienermoeders leven, zowel op financieel, relationeel als op sociaal-economisch vlak, zodat ook 
op het vlak van nazorg inspanningen kunnen gebeuren via het gezinsbeleid. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van de campagnes, projecten en beleidsmaatregelen die sinds 

het begin van deze legislatuur zijn genomen om het aantal ongewenste zwangerschappen terug te 
dringen? Wordt daarbij ook specifiek gefocust op tienermeisjes? 

 
2. Kan de minister aangeven op welke manier gezinsondersteuning wordt geboden aan tienermoeders 

en of er daaromtrent nog bepaalde initiatieven worden gepland, al dan niet toegespitst op 
specifieke doelgroepen? 

 
3. a) Kan de minister een overzicht geven van het aantal tienermoeders in Vlaanderen voor elk van     

de laatste vijf jaren, waarbij telkenmale een opdeling gemaakt wordt tussen het aantal 
tienermoeders die effectief bevallen zijn, en het aantal tienermoeders die een abortus hebben 
laten uitvoeren. 

 



-622-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

b) Kan voor elk van die jaarlijkse totalen telkens een opdeling gemaakt worden naargelang de 
leeftijd van de tienermoeders? 

 
c) Kan voor elk van de jaarlijkse totalen ook telkens een opdeling gemaakt worden op basis van de 

afkomst (allochtoon of autochtoon) en op basis van de nationaliteit (Belgisch of vreemde 
nationaliteit) van de tienermoeders? 

 
d) Kan voor elke van de jaarlijkse totalen ook telkens een opdeling gemaakt worden op basis van 

de sociaal-economische status (schoolgaand, werkend of werkloos) van de tienermoeders? 
 
e) Kan voor elke van de jaarlijkse totalen ook telkens een opdeling gemaakt worden op basis van 

de gezinsstatus (gehuwd, samenwonend, alleenstaand of thuiswonend) van de tienermoeders? 
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STEVEN VANACKERE  
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ANTWOORD  
op vraag nr. 321 van 9 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
1. De laatste grootschalige campagne ter preventie van tienerzwangerschappen dateert van 2006. 

Deze campagne was het laatste en derde deel van de Laura-informatiecampagne die gepaard ging 
met de experimentele maatregel van federaal minister Demotte tot verhoogde terugbetaling van 
anticonceptiva bij jongeren. Minister Demotte lanceerde deze maatregel in 2004 als een antwoord 
op de aanbevelingen van de interministeriële werkgroep ‘anticonceptie bij jongeren’, goedgekeurd 
door de interministeriële conferentie eind 2001. Eind 2007 werd de experimentele maatregel 
tijdelijk verlengd door federaal minister Onkelinx. Vanaf 2009 zijn de middelen recurrent 
opgenomen in het RIZIV-budget. 

 
Door Sensoa werden een aantal initiatieven genomen die specifiek gericht zijn op de preventie van 
de ongeplande zwangerschap. Het betreft hier onderstaande projecten: 
Pil vergeten: vanuit dit concept werden kaartjes ontworpen waarin de te volgen maatregelen na 
het vergeten van de anticonceptiepil verduidelijkt worden en ook informatie over de noodpil is 
opgenomen. Het kaartje heeft de grootte van een bankkaart en kan dus makkelijk opgeborgen 
worden in de portefeuille. Deze kaartjes worden in grote oplage verspreid (onder meer op de 
Vlaamse festivals). Daarenboven creëerde Sensoa een specifieke website waar jongeren zeer snel 
meer info vinden wanneer ze hun pil vergeten zijn(www.sensoa.be/pilvergeten). Vanzelfsprekend werd 
deze info eveneens geïntegreerd binnen allesoverseks.be 
AC-koffer: ter ondersteuning van de projecten en lessen relationele en seksuele vorming binnen 
de onderwijs- en jeugdcontext werd een anticonceptiekoffer ontwikkeld. Deze didactische koffer 
heeft tot doel jongeren kennis te laten maken met de diverse anticonceptiemiddelen. Inclusief bij 
de koffer zijn er een handleiding en didactische platen die meer duidelijkheid verschaffen over de 
vruchtbaarheids- en menstruatiecyclus. De koffer is zeer geliefd bij intermediairs. Sinds de 
ontwikkeling ervan werden al een 200-tal koffers verspreid. 
Algemene gids anticonceptie: voor het algemene publiek werd een gratis brochure over 
anticonceptie ontwikkeld. In de praktijk wordt deze brochure veelal binnen de context van het 
onderwijs gebruikt ter ondersteuning van de lessen en projecten rond anticonceptie, ongeplande 
zwangerschap en veilig vrijen. Daarnaast wordt de brochure veelvuldig gebruikt bij aanmeldingen 
van een mogelijke ongeplande zwangerschap, bijvoorbeeld in de huisartsenpraktijk en de 
jongerenadviescentra. 
Anticonceptiefiches: ter ondersteuning van het medische consult bij allochtonen werden fiches 
over de verschillende beschikbare anticonceptiemethodes ontwikkeld, en vertaald in 9 talen. Deze 
fiches kunnen als PDF-file gedownload worden vanaf de Sensoa website. 

 
2. Tienermoeders kunnen rekenen op zeer uiteenlopende vormen van gezinsondersteuning. 

 
De Centra voor integrale Gezinszorg stellen 16 plaatsen ter beschikking voor residentiële opvang. 
Verder is er bij hen ook de mogelijkheid tot ambulante thuisbegeleiding. 
 
De Centra voor Kinderzorg en Gezinsondersteuning zorgen voor residentiële opvang van kinderen 
en ambulante ondersteuning gezinnen/ouders. Deze centra beschouwen tienermoeders als een 
belangrijke focusgroep. Deze Centra voor Kinderzorg en Gezinsondersteuning voorzien ook een 
Amberbegeleiding. Dit is een intensieve ambulante begeleiding van zwangere vrouwen tijdens de 
zwangerschap, ook hier vormen de tienermoeders een focusgroep. 
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Verder kunnen tienermoeders ook bij Kind & Gezin terecht. Kind en Gezin voorziet in zijn 
werking een specifieke begeleiding voor kwetsbare zwangeren. Tienermoeders worden bij deze 
groep gerekend. 
 
Het centrum voor Relatievorming en Zwangerschapsproblemen (cRZ) beschikt over 
weekendbegeleiding: Jong & Moeder en Jong & Ouder. Deze begeleiding is gericht op 
lotgenotencontact en verdieping. Het cRZ voert ook deze (niet intensieve) begeleiding uit tijdens 
de week. 
 
Verder bestaan er een aantal groepen voor tienermoeders: inloopteam Oostende, expertisecentrum, 
jac en inloopteam Gent. In Leuven wordt begin 2009 een inloopteam opgestart, met als belangrijke 
focusgroep tienermoeders. 
 

3. Hieronder zijn de beschikbare gegevens terug te vinden over zwangerschappen, bevallingen en 
abortus bij tieners, per jaartal: 

 
Zwangerschappen meisjes 
10-19 jaar 

2003 2004 2005 2006 2007 

Bevallingen (Vlaanderen) 1332 1249 1280 1213 1365 
Bevallingen (Wallonië)  1037 1026 1036 1022 
Bevallingen (Brussel) 479 468 480 467 473 
Bevallingen (België)  2754 2786 2716 2860 
Abortussen (België) 2162 2276 2385   
Bevallingen en Abortussen 
samen (België)  5030 5171   

  
Het is belangrijk op te merken dat de abortuscijfers over de twee laatste jaren (2006 en 2007) nog 
niet bekend zijn. De Nationale Evaluatiecommissie kon wegens functioneringsbeslommeringen de 
recentste cijfers niet officieel vrijgeven. Ook zijn er geen cijfers beschikbaar over Vlaanderen 
afzonderlijk. 

 
Abortus België 
per leeftijd 2003 2004 2005 
10 0 1 0 
11 1 1 0 
12 2 0 1 
13 8 15 10 
14 54 71 73 
15 184 175 198 
16 331 344 319 
17 460 434 458 
18 503 557 593 
19 619 678 733 
Totaal 2162 2276 2385 

 
Bevallingen België 
per leeftijd 2003 2004 2005 2006 2007 
10  0 0 0 0 
11  0 0 0 0 
12  0 0 0 1 
13  2 7 8 3 
14  18 11 9 14 
15  52 64 49 53 
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16  157 163 153 162 
17  364 388 386 391 
18  780 734 723 801 
19  1376 1419 1389 1435 
Totaal 0 2749 2786 2716 2860 

 
Zwangerschappen België per leeftijd 2003 2004 2005 
10  1 0 
11  1 0 
12  0 1 
13  17 17 
14  89 84 
15  227 262 
16  501 482 
17  798 846 
18  1337 1327 
19  2054 2152 

 
Met betrekking tot de vragen c), d) en e) zijn momenteel nog geen analyses beschikbaar. Het cRZ 
is momenteel bezig aan een verwerking van de beschikbare gegevens. De resultaten worden 
verwacht medio 2009.  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 322 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Bijzondere jeugdzorg   -   Nabegeleiding 
 
Vlaanderen doet zeer veel inspanningen om jongeren een kwaliteitsvol hulpaanbod te bieden. Twee 
belangrijke knelpunten blijven echter bestaan, met name het ontoereikend zorgaanbod en het 
begeleidingstraject naar de meerderjarigheid toe. 
 
1. Hoeveel jongeren verlieten het systeem van bijzondere jeugdzorg, respectievelijk voor de jaren 

2004, 2005, 2006, 2007 en de eerste jaarhelft van 2008, omdat zij niet langer terecht konden 
binnen het hulpaanbod van de bijzondere jeugdzorg? 

 
Hoeveel van hen waren op dat ogenblik minderjarig? 
 
Hoeveel moesten vertrekken wegens het bereiken van de leeftijd van 18 jaar? 
 
Hoeveel moesten vertrekken wegens uitputting van de mogelijkheden na meerderjarigheid? 
 

2. Hoeveel jongeren verkeren op dit ogenblik in een situatie van verlengde minderjarigheid? Graag 
onderscheid per leeftijdscategorie (tussen 18 en 19 jaar, tussen 19 en 20 jaar). 

 
3. Overweegt de minister de inzet van trajectbegeleiders die jongeren begeleiden naar hun 

meerderjarigheid en hen opvolgen de eerste jaren daarna? 
 

Acht de minister het desgevallend wenselijk om deze trajectbegeleiders een controlerecht te geven 
op de financiële middelen, zijnde een gedeelte van het opgespaarde kindergeld, waarover de net 
meerderjarig geworden jongere kan beschikken? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 322 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. De volgende tabel geeft een overzicht van het aantal jongeren, dat de bijzondere jeugdbijstand 

verliet in de jaren 2004, 2005, 2006 en 2007 en dit volgens leeftijd op het moment van de 
uitstroom. 

  
 2004 2005 2006 2007 
leeftijd: 0j 41 32 40 46 
leeftijd: 1j 95 80 110 120 
leeftijd: 2j 118 136 144 155 
leeftijd: 3j 177 151 205 210 
leeftijd: 4j 219 201 232 233 
leeftijd: 5j 203 228 232 256 
leeftijd: 6j 228 194 266 293 
leeftijd: 7j 271 268 283 347 
leeftijd: 8j 272 307 316 354 
leeftijd: 9j 289 311 331 383 
leeftijd: 10j 306 300 335 403 
leeftijd: 11j 322 395 377 400 
leeftijd: 12j 394 392 441 428 
leeftijd: 13j 478 471 480 539 
leeftijd: 14j 592 607 662 644 
leeftijd: 15j 754 797 846 916 
leeftijd: 16j 973 981 989 1100 
leeftijd: 17j 1207 1230 1231 1308 
leeftijd: 18j 1981 1980 2049 2055 
leeftijd -19j 8920 9061 9569 10190 
% van totaal -19j 92,65% 93,39% 92,50% 92,38% 
leeftijd: 19j 403 370 447 499 
leeftijd: 20j 237 208 259 267 
leeftijd: 21j 68 63 70 75 
leeftijd 19j+ 708 641 776 841 
% van totaal 19j+ 7,35% 6,61% 7,50% 7,62% 
Totaal 9628 9702 10345 11031 

 
 

Er bestaat geen geaggregeerde informatie over de reden van de beëindiging van de hulpverlening 
in de bijzondere jeugdbestand. 
Jongeren die vóór het bereiken van hun meerderjarigheid geholpen werden in de bijzondere 
jeugdbijstand moeten daar niet vertrekken wegens het bereiken van hun meerderjarigheid. Onder 
bepaalde vormen en voor bepaalde termijn kan hen verdere hulpverlening geboden worden, op 
basis van de decretale bepalingen over de “voortzetting van de hulpverlening bij meerderjarigheid 
op achttien jaar”. 
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2. De status “verlengde minderjarigheid” bestaat niet in de bijzondere jeugdzorg. Ernstige mentaal 
gehandicapten met een uitgebleven ontwikkeling kunnen verlengd minderjarig verklaard worden. 
De geestelijke handicap dient aangeboren te zijn of begonnen tijdens de vroege kinderjaren, 
zonder hoop op genezing of verbetering. De verlengde minderjarige wordt gelijkgesteld met een 
minderjarige van minder dan 15 jaar die onder het ouderlijke gezag blijft ten ware de rechtbank 
voorziet in de voogdij. De wettelijke basis zijn de artikelen 487bis tot artikel 487octies van het 
Burgerlijk Wetboek. De “verlengde minderjarigheid” mag niet verward worden met de 
“voortzetting van de hulpverlening bij meerderjarigheid op achttien jaar” in de bijzondere 
jeugdzorg. De jongeren die kiezen voor een voortzetting van de hulpverlening vanaf of na hun 
achttien jaar, zijn wel meerderjarig en hebben alle rechten en plichten die een meerderjarige heeft. 

De volgende tabel geeft een overzicht van het aantal jongeren in de voortgezette hulpverlening van 
de bijzondere jeugdbijstand in de jaren 2004, 2005, 2006 en 2007.  
 

 2004 2005 2006 2007 

leeftijd: 19j 577 599 685 724 

leeftijd: 20j 269 257 307 320 

leeftijd: 21j 68 63 70 76 

Totaal 19+ 914 919 1.062 1.120 

Totaal alle 
leeftijden 17.614 18.138 19.088 19.857 

% 19+ 5,19% 5,07% 5,56% 5,64% 

 
3. Ik verwacht van de jeugdhulp in het algemeen en de bijzondere jeugdbijstand in het bijzonder, dat 

zij de jongeren tijdig voorbereiden op de meerderjarigheid en het desgevallend beëindigen van de 
hulpverlening. Ook al kan de hulpverlening de jongeren aanmoedigen om verdere hulp te vragen, 
tenslotte zijn het de jongeren zelf die beslissen of zij zich na het bereiken van de leeftijd van 18 
jaar, verder laten begeleiden of niet. Er zijn jongeren die daar best zouden voor kiezen maar die 
dat niet doen omdat zij er vanuit gaan dat zij zelf hun leven volledig willen en kunnen inrichten 
zoals het hoort. Ze zijn de controle moe en denken dat ze op eigen kracht verder kunnen. Er zijn 
ook jongeren die wel voor een voortgezette hulpverlening kiezen maar daarna vroegtijdig afhaken, 
om allerlei redenen. Het zijn inderdaad de jongeren zelf die finaal beslissen of en in welke mate ze 
zich laten begeleiden. Zij zijn meerderjarig en beschikken onverkort over alle rechten en plichten 
van een meerderjarige. De idee om controle uit te oefenen op de aanwending van hun spaargelden, 
staat haaks op de status van meerderjarige, tenzij de jongere vraagt naar of minstens toestemt met 
dergelijke controle. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 323 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Bijzondere jeugdzorg   -   Wachtlijsten 
 
Het Vlaams Welzijnsverbond vraagt in haar persmededeling van 22 juli 2008 een jaarlijkse groei van 3 
% voor de ganse jeugdzorg om de huidige kloof in de jeugdzorg te dichten. Zij stellen dat het 
hulpaanbod dichtslibt. Momenteel zouden wachttijden oplopen tot 12 en zelfs 16 maanden. Het  in 
februari 2006 door minister Vervotte gelanceerde “Globaal Plan Jeugdzorg” (GPJ) breidde het aanbod 
met ongeveer 10 % uit. Als antwoord op de enorm gestegen vraag naar jeugdzorg, de niet-evenredige 
stijging van het aantal plaatsen in erkende voorzieningen en zelfs de stagnering in de 
gemeenschapsinstellingen liet de minister de dag zelf nog weten dat hij het GPJ versneld zou 
uitvoeren. 
 
In het kader van het al dan niet toereikend zijn van het zorgaanbod stelde ik de minister graag 
volgende vragen. 
 
1. Hoeveel jongeren krijgen bij (een eerste) contact met de jeugdzorg te horen dat ze niet in 

aanmerking komen voor professionele opvang wegens de te lange wachttijden en het 
plaatsgebrek? 

 
Worden deze gegevens accuraat verzameld? 
 

2. Voor hoeveel jongeren komt het hulpaanbod, door de wachttijden, te laat of is het niet meer 
nodig? Hoeveel van hen bereiken de meerderjarigheid voor ze geholpen worden? Hoeveel 
bedanken voor het zorgaanbod eens ze een concreet aanbod krijgen na het doorlopen van de 
wachttijd? 

 
Kan de minister de evolutie hierin geven respectievelijk voor de jaren 2004 tot en met de eerste 
jaarhelft van 2008? Kan de minister hierin een opsplitsing maken tussen misbruik, verwaarlozing 
en onhandelbaar gedrag? 
 

3. Welke maatregelen gaat de minister versneld uitvoeren op korte en middellange termijn? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 323 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. In de bijzondere jeugdzorg gaan de comités bijzondere jeugdzorg (en de jeugdrechtbanken) na of 

een aangemelde probleemsituatie een problematische opvoedingssituatie is waarvoor hulp-
verlening moet worden georganiseerd. Dit gebeurt normaliter los van het feit of die hulpverlening 
al dan niet onmiddellijk kan gerealiseerd worden. 

  
2. Er zijn geen cijfers beschikbaar. Overigens, of een hulpverlening te laat komt dan wel niet meer 

nodig is, is uiteraard geen objectieve vaststelling maar een subjectieve appreciatie van de 
hulpvrager en/of het hulpaanbod. 

 
3. Ik verwijs hierbij naar de in het Globaal Plan Jeugdzorg geformuleerde doelstellingen.  

Ik heb, rekening houdende met de budgettaire ruimte en de mogelijkheden van de private partners, 
een maximale inspanning geleverd om deze uitbreidingen versneld te realiseren.   
 
Dit najaar doe ik nog een oproep bij de private sector om de capaciteit thuisbegeleiding met 
minimaal nog eens 40 plaatsen te verhogen en om de capaciteit in de diensten Crisishulp aan Huis 
met ca. 80 begeleidingen per jaar te versterken.  
Voor de aanpak van de zgn. knelpuntdossiers, zowel binnen de gemeenschapsinstellingen als op 
de wachtlijst van de CRZ (VAPH), heb ik 2 x 0,5 mio € voorzien. Doel is om per 
“knelpuntdossier” een budget te voorzien zodat een flexibele en gecombineerde inzet van 
hulpaanbod en expertise mogelijk. 
 
Verder verwijs ik naar het actualiteitsdebat van 30 april ’08 en naar de behandeling van 
interpellatie n° 5 en de mondelinge vraag n° 30 die in de commissie welzijn geagendeerd staan. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 324 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Cocaïnegebruik   -   Preventie 
 
In verschillende politiezones stelt men tegen de zomervakantie het jaarverslag van het werkingsjaar 
2007 voor. Bij deze voorstelling kwam in een aantal zones aan het licht dat er zich een verschuiving 
voordoet in het druggebruik bij jongeren van softdrugs naar harddrugs. Zo zou vooral het gebruik van 
cocaïne terrein winnen op het gebruik van cannabis. 
 
De verklaring die men hiervoor geeft is dat cocaïne een grotere kick geeft, dat het te versnijden is en 
dat het aanbod groter is dan vroeger. Ongetwijfeld speelt de “mythe” rond cocaïne hier ook deels in 
mee. Door het versnijden, een toenemende vraag en een toenemend aanbod zouden de prijzen dalen, 
waardoor cocaïne in vergelijking met cannabis relatief goedkoper wordt. 
 
In het kader van het preventiebeleid ter zake stelde ik de minister graag volgende vragen. 
 
1. Kan de minister de tendens die blijkbaar te constateren valt in enkele Vlaamse politiezones, 

bevestigen voor heel Vlaanderen? 
 
2. Kan de minister bevestigen dat er een verschuiving in het gebruik van cannabis naar cocaïne 

plaatsvindt bij jongeren? Beschikt hij hiervoor desgevallend over ondersteunend cijfermateriaal? 
 
3. Constateert de minister een stijging of een daling in het gebruik van drugs bij jongeren?  
 

Kan de minister een overzicht bezorgen van het aantal jongeren die voor het gebruik van drugs 
beroep deden op hulp of in aanraking kwamen met de bijzondere jeugdzorg? Indien mogelijk 
opgedeeld per drug, per instelling en per jaar, sinds 2004. 

 
4. Beschikt de minister over gegevens van de Vlaamse politiezones met betrekking tot druggebruik?  
 

Zo ja, in welke mate worden deze gebruikt in kader van het preventiebeleid? Zo neen, heeft de 
minister hiervoor overleg met zijn federale collega bevoegd voor Binnenlandse Zaken? 

 
5. Welke preventie-initiatieven zijn specifiek gericht op het gebruik van cocaïne?  
 

Acht de minister het nodig hier in de nabije toekomst bijkomend aandacht aan te besteden? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 324 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN  
 
 
 
1. Er zijn inderdaad sterke aanwijzingen dat we de komende jaren extra aandacht moeten besteden 

aan het gebruik van cocaïne. Volgens het jaarverslag van het Europese Waarnemingscentrum 
voor Drugs en Drugsverslaving van 2007 wordt in veel Europese landen een stijging vastgesteld 
van het aantal behandelingsaanvragen voor cocaïnegebruik. Cocaïne staat nu in Europa na 
cannabis op de tweede plaats van de verboden drugs waarvoor een behandeling gevraagd wordt.  

 
 Uit het «Belgian National Report on Drugs» 2007 van het Wetenschappelijk Instituut 

Volksgezondheid blijkt dat cocaïne in 2004 de tweede stof was waarvoor men een residentiële 
behandeling vroeg, na opiaten. Bij de ambulante behandelingen kwam cocaïne op de derde 
plaats, na opiaten en cannabis. Cocaïne vertegenwoordigde 17% van de behandelingsaanvragen 
in de residentiële hulpverlening en 10% van de behandelingsaanvragen in de ambulante 
hulpverlening. 63% van de mensen die een behandeling voor cocaïne vroegen, waren dagelijkse 
gebruikers. 

 
 Natuurlijk is het aantal mensen dat gebruikt groter dan het aantal mensen dat behandeling 

vraagt. Bovendien ligt tussen de start van het gebruik en de vraag naar behandeling meestal een 
periode van verschillende jaren. 

 
 Uit onderzoek van de Vereniging voor Alcohol- en andere Drugproblemen (VAD) bij het 

uitgaanspubliek weten we dat iets minder dan de helft van deze doelgroep het jaar voor de 
bevraging illegale drugs heeft gebruikt. Het gaat dan voornamelijk om cannabis. Het regelmatig 
gebruik van andere middelen is beperkt. XTC en cocaïne worden door respectievelijk één op de 
zes en één op de acht uitgaanders occasioneel gebruikt. Uitgaanders en professionelen uit het 
uitgaansleven rapporteren een opmars van cocaïnegebruik, maar dit zien we nog niet bevestigd 
in het trendonderzoek. Het laatstejaarsgebruik van XTC en cocaïne wijzigt niet significant. 
Verder onderzoek zal uitwijzen of de evolutie van het stijgende cocaïnegebruik in onze 
buurlanden zich ook in Vlaanderen voordoet. Bij speed zien we dat het laatstejaarsgebruik in 
vergelijking met 2003 licht is gedaald. 

 
 Jammer genoeg beschikken we nog niet over betrouwbare cijfers om iets te kunnen zeggen over 

het gebruik van cocaïne op bevolkingsniveau. De gezondheidsenquête is de enige bevraging die 
kan bogen op een representatieve steekproef. Bij de laatste bevraging, in 2004 werd enkel nog 
navraag gedaan naar het gebruik van cannabis omdat het gebruik van andere illegale drugs in 
vorige edities zo laag was dat het niet meer detecteerbaar was in de steekproef. Druggebruik is 
natuurlijk ook een thema waarbij mensen geneigd zijn om hun gebruik te verzwijgen, zelfs in 
het kader van een anonieme enquête. We hebben er wel voor gepleit dat bij de volgende 
bevraging cocaïne opnieuw wordt bevraagd.  

 
2. Als we kijken naar de cijfers van de VAD-leerlingenbevraging van de afgelopen jaren, dan zien 

we dat algemeen gesproken het druggebruik bij jongeren zeker niet is toegenomen. Het vertoont 
zelfs eerder een dalende trend. Uit de resultaten blijkt dat alcohol het meest gebruikte middel 
onder jongeren in het Vlaamse secundair onderwijs is en blijft. Het alcoholgebruik is de laatste 
zes jaren wel afgenomen, maar blijft desalniettemin hoog. Medicatie staat op de tweede plaats, 
maar wordt vooral occasioneel gebruikt. Het medicatiegebruik is in de afgelopen zes jaren niet 
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gestegen of gedaald. Het roken van tabak en het gebruik van cannabis is in die periode wel 
afgenomen. De meest gebruikte illegale drug is dus nog steeds cannabis en daar is er een 
uitgesproken dalende trend. Het aantal jongeren van 17 jaar en jonger dat ooit cannabis 
gebruikte was in het schooljaar 2003-2004 nog 21,5 percent; in het schooljaar 2005-2006 was 
dat gedaald naar 13,8%. Het gebruik van andere illegale drugs dan cannabis, zoals cocaïne, maar 
ook XTC en amfetamines, blijft een eerder marginaal fenomeen onder leerlingen in het 
secundair onderwijs en is de afgelopen jaren ook gedaald. 

 
 Gebruik van illegale drugs is eerder een probleem van de wat hogere leeftijdscategorieën en 

over die leeftijdsgroepen weten we momenteel te weinig. 
 
3. Ik kan geen informatie geven over het aantal jongeren dat in de voorzieningen van de 

Bijzondere Jeugdzorg te kampen heeft met drugproblemen. Er bestaat een registratiesysteem 
voor deze sector, DOMINO, bij het Vlaams Agentschap Jongerenwelzijn. Maar dit systeem is 
nog maar een jaar operationeel en is niet in staat om betrouwbare gegevens aan te leveren over 
druggebruik. Sowieso registreert het systeem enkel hoeveel jongeren zelf een expliciete vraag 
hebben om geholpen te worden met hun drugproblemen. De jongeren die wel een drugprobleem 
hebben, maar geen hulpvraag, of een andere hulpvraag, komen dan ook niet in deze cijfers 
terecht. 

 
4. De politionele criminaliteitsstatistieken staan op internet, geaggregeerd op gewestniveau. Uit de 

cijfers zoals ze worden bekend gemaakt, komen we niets te weten over profiel van de gebruiker, 
soort van drugs, aard van het gebruik en dergelijke. Vaak is een daling of stijging van het aantal 
pv’s ook meer een uiting van de inspanningen die de politie levert rond een bepaald thema, dan 
dat het ons iets zegt over veranderingen in de realiteit. Drugs is nu eenmaal wat men een 
‘slachtofferloos misdrijf’ noemt, wat betekent dat er maar weinig aangiften worden gedaan door 
derde partijen.  

 
 Cijfers en analyses van politie en justitie kunnen ons wel iets leren over wat er speelt op de 

markt. Als voor een bepaalde drugs meer aanbod komt, of de prijs daalt, dan zijn dat signalen 
dat er op korte termijn ook een stijging in het gebruik te verwachten is. Criminaliteitsstatistieken 
kunnen in die zin een aanvulling vormen op epidemiologische gegevens. 

 
 Op 30 september 2008 ging de Algemene Cel Drugs van start, een overlegorgaan waarin alle 

ministers die een bevoegdheid hebben op het gebied van drugs vertegenwoordigd zijn, zowel 
van federaal als op Gemeenschaps- en Gewestniveau. Een geïntegreerde analyse van zowel 
epidemiologische- als politionele statistieken zou een punt op de agenda kunnen zijn. 

 
5. De preventieprogramma’s die vanuit het Vlaamse beleid worden ondersteund, zijn in principe 

niet drugspecifiek. Er zijn met andere woorden geen aparte methodieken voor XTC, 
amfetamines of cocaïne. Dat neemt niet weg dat in het kader van meer algemene methodieken 
en services (zoals drugbeleid op school of de druglijn) aandacht wordt besteed aan de 
verschillende middelen, ook aan cocaïne.  

 
 Een belangrijke doelgroep voor cocaïne is alleszins het uitgaanspubliek. De inspanningen die 

daar de afgelopen jaren zijn geleverd binnen het kader van de ‘Partywisecampagne’ waren 
alleszins niet voor niks. De professionelen uit het uitgaansleven merken minder problemen door 
alcohol- en/of druggebruik op dan vroeger. Dit heeft volgens hen te maken met preventieve 
maatregelen op de locaties en met het feit dat gebruikers bewuster omgaan met drugs.  

 Hoewel we in onderzoek op verschillende gebieden positieve evoluties zien in het 
middelengebruik van uitgaanders, blijft het noodzakelijk aandacht te hebben voor deze 
doelgroep die toch nog een risicogroep vormt. 
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 Een apart communicatie-initiatief rond cocaïne, waarvan we vermoeden dat het gebruik in 
opmars is, is het overwegen waard. Ik denk dat het daarbij wel belangrijk is dat we een 
duidelijke normatieve boodschap meegeven, die gericht is op niet gebruik. Ik heb soms de 
indruk dat we met cocaïne nu op hetzelfde punt staan als waar we met cannabis in het begin van 
de jaren negentig stonden. Het gebruik was toen nog relatief laag, maar onder andere omdat het 
product gebanaliseerd (of zelfs gepromoot) werd in de media, en er geen eenduidig standpunt 
was binnen de politieke wereld, werden er ook geen stappen ondernomen om de stijging tegen te 
gaan. Ik denk dat we eenzelfde vergissing deze keer niet mogen maken met cocaïne en dat we 
extra initiatieven moeten nemen om mensen minstens bewust te maken van de 
gezondheidsrisico’s. Maar dergelijke initiatieven moeten dan wel op een degelijke manier 
worden ingebed in de bestaande structuren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 325 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Dakloze jongeren   -   Registratie en hulpverlening 
 
Onze maatschappij levert heel wat inspanningen om jongeren die geconfronteerd worden met (zware) 
problemen te helpen. Verschillende vormen van opvang, begeleiding en ondersteuning proberen voor 
zoveel mogelijk problemen een antwoord te bieden. 
 
Toch vallen er nog jonge mensen uit de boot en vinden zij geen aansluiting bij de bestaande 
initiatieven. Vaak hebben deze jongeren reeds kennisgemaakt met verschillende vormen van opvang, 
maar betekende dit voor hen om uiteenlopende redenen geen oplossing. Het is bijzonder moeilijk om 
een duidelijk zicht te krijgen op de omvang en de achtergrond van deze groep jongeren die uit de 
huidige vormen van hulpverlening verdwijnen. 
 
Tegen deze achtergrond stelde ik de minister graag de volgende vragen. 
 
1. Beschikt de minister over een efficiënt registratiesysteem met betrekking tot dakloze jongeren, 

jonger dan 25 jaar? 
 

Zo ja, hoeveel jongeren zijn dakloos? Graag een overzicht per provincie, per geslacht, per leeftijd 
en met duidelijke specifiëring of het gaat over minderjarigen? 
 
Indien een efficiënt registratiesysteem ontbreekt, beschikt de minister dan over gefundeerde 
schattingen over het aantal dakloze jongeren? 
 

2. Hoeveel van deze jongeren werden minstens één keer opgenomen in een instelling van de 
bijzondere jeugdzorg? 

 
3. Welke initiatieven heeft de minister deze legislatuur ontwikkeld om het dakloosheidsprobleem bij 

jongeren aan te pakken en welke initiatieven denkt de minister desgevallend deze legislatuur nog 
te realiseren? Welke budgetten werden hiervoor reeds uitgetrokken of voorzien? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 325 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. Ik heb geen registratiesysteem ter beschikking dat een exact overzicht van het aantal daklozen, 

jonger dan 25 jaar, in België kan geven. Er bestaat in België geen enkele officiële telling van het 
aantal dak- en thuislozen. Volgens het Europees Observatorium voor Thuisloosheid (FEANTSA) 
wordt het aantal thuislozen in België geschat op 17.000 mensen. Ik kan wel een overzicht geven 
van het aantal jongeren (-25 jaar) die in 2007 opgevangen werden in de thuislozenzorg van het 
algemeen welzijnswerk (Tellus, 2007).   

 
Tellus 2007 - Jongeren in residentiële werksoorten op onthaal      
        

 Antwerpen Limburg 
Oost-
Vlaanderen Brussel

Vlaams-
Brabant 

West-
Vlaanderen totaal  

 N N N N N N N 
 1155 1215 1521 172 353 963 5379
        
geslacht N N N N N N   

Man 684 768 944 146 232 639 3413
Vrouw 451 440 577 26 118 321 1933
Andere 0 0 0 0 0 0 0
Onbekend 3 4 0 0 3 2 12

TOTAAL 1138 1212 1521 172 353 962 5358
        

leeftijd  N N N N N N   
0 - 17 jaar 252 277 416 20 84 261 1310
18 - 25 
jaar 903 938 1105 152 269 702 4069
26 - 59 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
+ 60 jaar 0 0 0 0 0 0 0
Andere 0 0 0 0 0 0 0
Onbekend 0 0 0 0 0 0 0

TOTAAL 1155 1215 1521 172 353 963 5379
        

 
Tellus 2007 - Jongeren in residentiële werksoorten in begeleiding     
        

 Antwerpen Limburg 
Oost-
Vlaanderen Brussel

Vlaams-
Brabant 

West-
Vlaanderen totaal  

 N N N N N N N 
 568 646 891 110 207 661 3083
        
geslacht N N N N N N N 

Man 329 379 497 87 125 393 1810
Vrouw 238 263 394 23 82 267 1267
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Andere 0 0 0 0 0 0 0
Onbekend 1 1 0 0 0 1 3
  568 643 891 110 207 661 3080
        

leeftijd  N N N N N N N 
b) 0 - 11 
jaar 215 202 285 22 88 222 1034
c) 12 - 17 
jaar 48 53 81 4 15 88 289
d) 18 - 20 
jaar 104 132 182 24 29 148 619
e) 21 - 25 
jaar 201 259 343 60 75 203 1141
g) 26 - 30 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
h) 31 - 40 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
i) 41 - 50 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
j) 51 - 60 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
k) + 60 
jaar 0 0 0 0 0 0 0
  568 646 891 110 207 661 3083

 
2.  Wat het instellingsverleden van dakloze jongeren (-25 jaar) betreft, blijkt uit het praktijkonderzoek 

van het Steunpunt Algemeen Welzijnswerk ‘Verbinding verbroken: Thuisloosheid en Algemeen 
Welzijnswerk’ (2003) dat 27 % van de thuislozen ooit verbleef in een voorziening van de 
bijzondere jeugdzorg.  In 2002 had 49% van de thuisloze jongvolwassenen ooit in een voorziening 
of in een pleeggezin verbleven. Van die 49% verbleef 27% in de bijzondere jeugdzorg.  

 
3.  Ik heb aan mijn administratie gevraagd om een dossier op te maken met betrekking tot de 

problematiek van de opvang van jongvolwassenen. Dit dossier zal in het najaar worden afgerond. 
Ik wacht dan ook de resultaten hiervan af alvorens initiatieven ter zake te nemen.  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 326 
van 11 september 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Kinderopvang   -   Evolutie van de bijdragen 
 
De laatste tijd werden tal van positieve maatregelen genomen die leiden tot een verruimd aanbod 
inzake kinderopvang. 
 
Deze positieve ontwikkeling wordt momenteel echter overschaduwd door de verhoging van de 
bijdragen die vanaf september in de gesubsidieerde sector van kracht worden, dit op een ogenblik dat 
de koopkracht van de bevolking al ernstig wordt aangetast. 
 
1. In welke mate evolueerden de wettelijke tarieven kinderopvang, minima en maxima, van 2004 tot 

heden? 
 
2. Kunnen de gemeenten, indien zij over een erkende dienst kinderopvang beschikken, afwijken van 

de opgelegde minima en maxima in het kader van de gemeentelijke autonomie? 
 
3. In welke mate werd in de periode 2008 tot heden bij de vaststelling van de bijdragen voor 

kinderopvang rekening gehouden met de evolutie van de reële koopkracht van de gebruikers 
ervan? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 326 van 11 september 2008  
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
1. Evolutie van de wettelijke tarieven in euro, minima en maxima, van 2004 tot heden: 

 dagopvang dagopvang buitenschoolse opvang buitenschoolse opvang 

 minimum maximum minimum maximum 

2004 1,28 22,82 0,66 11,80 

2005 1,31 23,31 0,67 12,05 

2006 1,33 23,75 0,68 12,28 

2007 1,35 24,07 0,68 12,28 

2008 1,41 25,18 0,71 12,85 

 
2. Voor de dagopvang legt het Ministerieel Besluit van 17 maart 2008 met betrekking tot de bepaling 

van de financiële bijdrage van de gezinnen voor de opvang van kinderen in erkende 
kinderdagverblijven en diensten voor onthaalouders de minima en maxima vast. Voor de 
buitenschoolse opvang is dit vastgelegd in het Besluit van de Vlaamse Regering van 23 februari 
2001 houdende de voorwaarden inzake erkenning en subsidiering van initiatieven voor 
buitenschoolse opvang (laatst gewijzigd op 18 juli 2008). Hiervan kan bijgevolg niet afgeweken 
worden. Het bepalen van de opvangprijs in de erkende opvang is geen voorwerp van beslissing 
voor de lokale besturen. In geen enkel geval is een hoger tarief dan het maximum tarief mogelijk. 
Ook het minimumtarief is duidelijk vastgelegd. De opvangvoorziening kan in zeer uitzonderlijke 
situaties wel beslissen tot gratis opvang. Daarnaast kan de voorziening voor gezinnen die daar 
behoefte aan hebben ten gevolge van een uitzonderlijke financiële situatie een sociaal tarief 
toekennen. Een sociaal tarief in de dagopvang is een verminderd tarief volgens de ingeschatte 
mogelijkheden van het gezin; het is niet automatisch het minimumbedrag. Een sociaal tarief in de 
buitenschoolse opvang bedraagt tussen de 0 en de 50% van de gewone tarieven. Een toegestaan 
sociaal tarief of gratis opvang worden op geregelde basis geëvalueerd en kunnen op elk ogenblik 
herzien worden. 

3. De hoogte van de bijdragen voor de kinderopvang worden éénmaal per jaar geïndexeerd, telkens 
op 1 juni. Dit betekent dat de bijdragen gelijk blijven gedurende een periode van een jaar, 
ongeacht een eventuele tussentijdse verhoging van de gezondheidsindex. Op 1 juni van ieder jaar 
worden de bijdragen vermenigvuldigd met een coëfficiënt die opgebouwd is uit de verhouding 
tussen de gezondheidsindex van 1 juni van het actuele jaar en de gezondheidsindex van 1 juni van 
het voorgaande jaar. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 327 
van 11 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Steunpunt Milieu en Gezondheid   -   Onderzoek asbeststort Tisselt 
 
Het Steunpunt Milieu en Gezondheid zou momenteel een onderzoek voeren naar de relatie tussen 
milieuvervuiling en gezondheid. 
 
De voormalige asbeststortplaats van Eternit in Tisselt op de grens met Kapellen op den Bos zou één 
van de probleemsituaties zijn om te onderzoeken. 
 
1. Kan de minister meedelen welke gebieden in het kader van dit onderzoek in aanmerking komen? 
 
2. Op welke manier wordt dit onderzoek gevoerd? 
 
3. Worden de gemeentebesturen betrokken indien het gaat om een terrein op hun grondgebied? 
 
4. Wanneer wordt het eindrapport van deze studie verwacht? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 327 van 11 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Het Steunpunt Milieu en Gezondheid zal, vanaf 2009 via humane biomonitoring onderzoek uitvoeren 
naar enkele specifieke situaties. Het doel van deze campagne is in te zoomen op belangrijke specifieke 
of plaatselijke problemen van milieuvervuiling met een potentiële invloed op de volksgezondheid. 
 
1. In 2007 heeft het Steunpunt een brede bevraging georganiseerd naar kandidaat 

onderzoeksgebieden bij wetenschappers, beleidsverantwoordelijken, administraties en vertegen-
woordigers van maatschappelijke organisaties. Uit de ruim zeventig voorstellen heeft het 
Steunpunt een voorselectie uitgevoerd op basis van onderzoeksmatige argumenten en bijkomende 
informatie. Het gaat om volgende negen cases: sterfte in Dendermonde; gebromeerde 
verbindingen in Oudenaarde; stortplaatsen, waaronder de site te Tisselt; industriezone in de Gentse 
kanaalzone; industriezone in de Antwerpse haven; industriezone in Genk Zuid, benzeen-
problematiek in Geel; schrootverwerkende industrie in Menen en spaanplaatbedrijven in West-
Vlaanderen.  
 
Na de voorselectie werden de lokale actoren (lokale overheden, buurtbewoners, 
huisartsenverenigingen, bedrijven en milieuverenigingen) nabij de kandidaat onderzoeksgebieden 
aangeschreven om argumenten aan te leveren die bij de definitieve keuze kunnen helpen. 
Resultaten van de bevraging werden samen met bijkomende relevante informatie aan experten 
binnen en buiten het Steunpunt voorgelegd. Zij maakten een inschatting op basis van de ernst voor 
de volksgezondheid, beleidsaspecten, maatschappelijke aspecten en onderzoekskenmerken. Op 
basis daarvan zal het Steunpunt de lijst nu verder verfijnen en voorleggen aan een jury van 
maatschappelijke actoren, inclusief de lokale actoren van de voorgeselecteerde gebieden. 
Rekening houdend met alle informatie zal het Steunpunt, in samenspraak met de overheid, tegen 
eind 2008 ten slotte een onderbouwde rangschikking maken van de te onderzoeken milieu-
gezondheidssituaties. 
 
Zoals u ziet is het participatieve traject om tot een uiteindelijke keuze te komen vrij complex. Dit 
is echter belangrijk voor het garanderen van het noodzakelijke brede wetenschappelijke en 
maatschappelijke draagvlak voor de uiteindelijke keuze. 

 
2. Bij humane biomonitoring worden (milieu)polluenten in de mens gemeten. Asbestvezels zijn 

gevaarlijk voor de gezondheid, maar de vezels worden best in de omgevingslucht gemeten. Het 
meten in menselijk bloed of urine is geen gevoelige techniek voor de detectie van blootstelling aan 
asbestvezels. 

 
3. De gemeentebesturen van de negen voorlopig geselecteerde regio’s werden op de hoogte gebracht. 

Zij werden gevraagd om bijkomende informatie, die aan de definitieve keuze bij kan dragen, aan 
te reiken. 

 
4. De metingen in de prioritair geselecteerde regio’s staan geprogrammeerd in de periode van 2009 

tot 2011. Het eindrapport wordt verwacht ten laatste eind 2011. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 328 
van 11 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Tsjernobylramp 1986   -   Evolutie kankergevallen 
 
De ramp van 26 april 1986 in Tsjernobyl zorgde ervoor dat er een enorm hoge dosis radioactiviteit 
vrijkwam. Meer dan de helft van de totale hoeveelheid van deze vluchtige inhoud kwam terecht buiten 
het risicogebied Wit-Rusland, Rusland en Oekraïne. Uit studies is gebleken dat maar liefst 40% van de 
oppervlakte van het Europees grondgebied besmet was met cesium-137, een stof met een 
halfwaardetijd van 30 jaar. Deze termijn van 30 jaar is nog niet verstreken, wat dus betekent dat deze 
stof nog niet voor de helft afgebroken is. 
 
De gevolgen voor de gezondheid rondom het rampgebied zijn niet te overzien: afwijkingen, stijging 
van het aantal kankergevallen, vroegtijdige dood. In het geval van kanker, is berekend dat de 
tijdspanne tussen de blootstelling aan de straling en het verschijnen van de ziekte twintig tot maar 
liefst zestig jaar bedraagt. Het TORCH-rapport raamt het aantal bijkomende doden door kanker op 
30.000 tot 60.000. We worden in Europa 22 jaar na de ramp nog steeds geconfronteerd met de 
dramatische gevolgen ervan. 
 
Ook in België zijn er nucleaire kerndeeltjes neergestreken als gevolg van de ramp in Tsjernobyl. En 
ook in ons land blijft het aantal kankergevallen elk jaar stijgen. 
 
Hieromtrent wil ik de minister enkele vragen stellen. 
 
1. Op welke manier heeft ons land gereageerd op de ramp in Tsjernobyl? Welke maatregelen zijn 

meteen na de ramp genomen ter bestrijding van de gevolgen? 
 
2. Zijn er studies uitgevoerd of momenteel nog in uitvoering in ons land die het verband tussen de 

ramp en het groeiend aantal kankergevallen hebben onderzocht/aangetoond? 
 
3. Zijn er recente cijfers over het aantal gevallen van kanker in België? 
 
4. Van leukemie en schildklierkanker is bekend dat zij het gevolg kunnen zijn van een blootstelling 

aan radioactieve straling.  
 

Zijn er van deze specifieke vormen van kanker cijfers bekend?  
 

5. Welke aanpak wordt op dit moment gebruikt om het aantal kankergevallen te 
stabiliseren/verminderen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 328 van 11 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Vooreerst wil ik vermelden dat, krachtens de wetgeving op de staatshervorming, de bescherming van 
de bevolking tegen ioniserende straling een federale bevoegdheid is. Een hele reeks van de door u 
gestelde vragen behoort dan ook niet tot mijn bevoegdheid. 
 
1. Het antwoord op deze vraag behoort tot de bevoegdheid van Federaal Minister van Binnenlandse 

Zaken Patrick Dewael. 
 
2. Het antwoord op deze vraag behoort tot de bevoegdheid van Federaal Minister van Binnenlandse 

Zaken Patrick Dewael en Federaal Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid Laurette 
Onkelinx. 

 
3. De Vlaamse overheid subsidieerde vanaf 1994 tot en met het werkingsjaar 2005 de uitbouw van 

een kankerregistratienetwerk in Vlaanderen. Sinds 2005-2006 ging dit Vlaamse kanker-
registratienetwerk op in de federale “Private Stichting Kankerregister”. Deze nieuwe 
onafhankelijke structuur bundelt de verschillende initiatieven van Vlaanderen, Wallonië en 
Brussel en is in hoofdzaak gebaseerd op het vroegere Vlaamse Kankerregistratienetwerk. 

Het kankerregister verzamelt gegevens over alle nieuwe diagnoses van kanker in België en brengt 
de aard en de omvang van kanker in beeld. Het kankerregister publiceert incidentiecijfers tot op 
gewestelijk niveau, geaggregeerd per regio, geslacht, incidentiejaar en 5-jaar leeftijdscategorie. 
Concrete gegevens zijn terug te vinden op volgend webadres: http://www.kankerregister.org/ 

Onder “statistieken” kunnen gedetailleerde cijfers per kanker, apart voor mannen en vrouwen, 
voor 1999 tot 2004 bekeken worden. De cijfers voor 2005 worden binnenkort verwacht. Er zijn 
ook cijfers die verder in de tijd teruggaan, maar zelfs voor Vlaanderen waren die niet volledig. 
Daarom zou het vergelijken van die oudere gegevens met de meer recente tot foutieve conclusies 
kunnen leiden. De schijnbare stijging over de jaren tot 1999 moet minstens gedeeltelijk aan de 
onvolledigheid van de gegevens geweten worden.  
 
De meest recente cijfers zijn wel bijna volledig voor Vlaanderen, maar nog niet voor Brussel en 
Wallonië. 
 
Enkele kerncijfers: 

Kankerincidentie in België en Vlaanderen in 2004 
 België  Vlaanderen 
  Mannen Vrouwen Totaal  Mannen Vrouwen Totaal 
Aantal nieuwe kankerdiagnoses 33678 27067 60745  20411 15728 36139 
Bruto incidentie* (/100000) 662 510   688 516  
Cumulatief risico** (%) 37 27   36 27  
ESR*** 555 388   552 384  
        
*     aantal nieuwe kankergevallen per jaar en per 100000 inwoners 
**   risico (in percent) op kanker voor de leeftijd van 75 jaar  
*** direct naar leeftijd gestandaardiseerd cijfer (Europese standaardbevolking) 
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4. Cijfers voor leukemie en schildklierkanker: 
 

Incidentie in Vlaanderen van leukemie en schildklierkanker in 2004 
     
  Mannen Vrouwen Totaal  
Aantal nieuwe diagnoses van leukemie* 1409 1198 2607  
Aantal nieuwe diagnoses van schildklierkanker** 64 172 236  
     
*   ICD-10 codes C81 tot C96     
**  ICD-10 code C73     

 
5. Het antwoord op de specifieke vraag over welke aanpak op dit moment gebruikt wordt om het 

aantal gevallen van kanker gerelateerd aan de Tsjernobylramp te stabiliseren/verminderen, behoort 
tot de bevoegdheid van Federaal Minister van Binnenlandse Zaken Patrick Dewael en Federaal 
Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid Laurette Onkelinx. 
 
Binnen Vlaanderen stoelt de algemene preventie van kanker op het promoten van een gezonde 
leefstijl en een gezonde leefomgeving en het vroeg opsporen van kanker. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 329 
van 11 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Psychiatrische moeder-kind-eenheden   -   Subsidiëring 
 
Sinds 2006 ontvangen het Psychiatrisch Ziekenhuis Sint-Camillus in Sint-Denijs-Westrem en het 
Psychiatrisch Centrum Bethanië in Zoersel middelen voor het project “moeder-kind”.  
 
Doelstelling van het project is om in het geval van een postnatale depressie de band tussen moeder en 
kind te versterken met behulp van een residentiële behandeling in een psychiatrisch ziekenhuis. Naar 
schatting wordt 11 à 20 procent van de pas bevallen moeders met een postnatale depressie 
geconfronteerd.  
 
Door het project kunnen extra kinderverzorgers gefinancierd worden op de moeder-kind-eenheid.  
 
Ook voor 2008 werd extra financiering voorzien voor deze werking. 
 
1. Werd het project reeds geëvalueerd en wat zijn de resultaten?  
 
2. Is er zicht op een structurele financiering van deze projecten?  
 
3. Is er mogelijkheid tot uitbreiding van deze werking naar andere psychiatrische voorzieningen 

zodat een regionale spreiding mogelijk wordt?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 329 van 11 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
1. De projecten moeder-kind zijn operationeel in het Psychiatrisch Ziekenhuis Sint-Camillus te 

Sint-Denijs-Westrem en in het Psychiatrisch Centrum Bethanië te Zoersel.  
Deze Psychiatrische Ziekenhuizen hebben eerst een aantal jaren subsidies ontvangen van Kind 
en Gezin en sinds 1,5 jaar ontvangen zij voor hun werking subsidies van het Vlaams 
Agentschap Zorg en Gezondheid. 
 
Medio mei ontving het Agentschap Zorg en Gezondheid van beide projecten een tussentijds 
activiteitenverslag. Hieruit kunnen een aantal bevindingen/tendensen gedistilleerd worden.  
 
De jarenlange traditie van deze projecten is merkbaar. De projecten hebben een duidelijke 
visie en weten waar ze naartoe willen. Dit uit zich o.a. in het gegeven dat meer en meer 
doorverwijzende instanties de weg naar hen gevonden hebben. Beide projecten kennen een 
hoge bezettingsgraad (van ongeveer 90%) en behalen hun vooropgestelde doelstellingen zoals 
verbeterd functioneren van de moeder, nazorg aanbieden indien nodig, verbetering van de 
band tussen moeder en kind. 
 
De werking van de projecten is in evolutie. Men ervaart een toenemende aandacht voor 
ontwikkelingsachterstand bij het jonge kind ten gevolge van de verstoring in de moeder-kind 
interactie en dit als gevolg van de psychische stoornis bij de moeder. 
Er is een positieve evolutie merkbaar wat betreft ambulante hulpverlening m.b.t. 
postpartumdepressie en preventieve interventie voor de baby. Dit heeft echter wel als 
consequentie dat de moeder-kind afdeling een verschuiving voelt naar een meer complexere 
problematiek zoals daar zijn: ernstigere pathologie bij de moeder en een toename van 
psychosociale problematiek en gezinspathologie. 

 
2.  Beide projecten vind ik heel waardevol en ik wil deze projecten zeker en vast continueren.  

Momenteel zoek ik naar een mogelijkheid om deze projecten structureel te financieren vanaf 1   
januari 2009. 

 
3.  Op dit moment zijn er twaalf bedden beschikbaar voor deze moeder-en-kindeenheden. Beide 

ziekenhuizen die deze eenheden organiseren, geven aan dat deze residentiële capaciteit  
voldoende is om tegemoet te komen aan de nood tot residentiële opvang.Wel geven beide 
ziekenhuizen aan dat er meer nood is aan dagbehandeling en aan meer regionale 
ondersteuning.  

 
Als we naar een meer structurele vorm van subsidiëring gaan, wil ik pleiten voor 
samenwerkingsverbanden tussen de beide psychiatrische ziekenhuizen en andere, relevante 
actoren zodat beide afdelingen/units hun expertise kunnen delen met ambulante voorzieningen 
zoals centra geestelijke gezondheidszorg (voor zowel voor- als natrajecten). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 330 
van 11 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Decreet armoedebestrijding   -   Subsidiëringsbesluiten 
 
Op 9 juli werd door het Vlaams Parlement goedkeuring gegeven aan een wijziging van het decreet 
“armoedebestrijding” van 21 maart 2003.  
 
Een belangrijk luik omvat de wijziging van erkenning en subsidiëring van de armoedeverenigingen in 
het Vlaams Netwerk van verenigingen waar armen het woord nemen. Zo zal niet langer het Vlaams 
Netwerk zelf beslissen over het al dan niet erkennen en subsidiëren van verenigingen, maar de 
Vlaamse Regering.  
 
Artikel 10 van het nieuwe decreet stipuleert het volgende omtrent de financiering:  
 
“De Vlaamse Regering bepaalt jaarlijks, binnen de beschikbare begrotingskredieten, de grootte van de 
subsidies aan de verenigingen.  
 
Hiertoe worden de verenigingen ingedeeld in subsidiecategorieën naargelang zij de opdrachten, 
vermeld in artikel 8 van dit decreet, vervullen. De Vlaamse Regering bepaalt de subsidiecategorieën 
en de voorwaarden van indeling.” 
 
Bij de bespreking van het ontwerpdecreet in de commissie Welzijn stelde de minister dat hij nog in 
overleg was met het Vlaams Netwerk voor de opmaak van de besluiten voor de nieuwe 
subsidiëringsmodaliteiten.  
 
Intussen zijn we twee maanden verder en ik had dan ook graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Kan de minister meedelen of deze ontwerpbesluiten klaar zijn?  
 
2. Zo ja, welke zijn de diverse subsidiecategorieën en op basis van welke criteria worden 

verenigingen ingedeeld in bepaalde subsidiecategorieën?  
 

Wordt nog voorzien in projectsubsidies voor projecten met een vernieuwend, experimenteel en/of 
aanvullend karakter, aangezien tot nu toe nog geen enkel zo’n project gesubsidieerd werd (cfr. het 
antwoord op schriftelijke vraag nr. 70 van 14 januari 2008)? 

 
Wordt er nog voorzien in themasubsidies, die aanvullend zijn op de reguliere werkingssubsidies? 

 
3. Zo niet, wanneer voorziet de minister met de opmaak van deze ontwerpbesluiten klaar te zijn? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 330 van 11 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Ik leg momenteel de laatste hand aan het ontwerpbesluit van de Vlaamse Regering tot uitvoering van 
het decreet van 21 maart 2003 betreffende de armoedebestrijding, gewijzigd bij decreet van 18 juli 
2008. Hierover wordt nog overleg gepleegd met diverse stakeholders.  
 
Ik wens het ontwerpbesluit tegen eind 2008 voor te leggen aan de Vlaamse Regering.  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 331 
van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Schuldbemiddeling   -   Stand van zaken (2) 
 
Om overmatige schuldenlast te bestrijden en mensen in een dergelijke situatie bij te staan, voorzien 
verschillende instellingen een specifieke dienstverlening inzake budgetbegeleiding, budgetbeheer en 
schuldbemiddeling. 
 
In een antwoord op een schriftelijke vraag (nr. 105 van 22 februari 2008, Websitebulletin 
publicatiedatum 02-04-2008) stelde de minister dat 304 van de 308 OCMW’s, 3 OCMW-verenigingen 
en 23 (van de 27) CAW’s erkend zijn als dienst voor schuldbemiddeling. 
 
Op een aantal vragen kon de minister echter nog geen antwoord geven, daar de registratiegegevens 
van de erkende instellingen voor schuldbemiddeling op dat moment nog werden verwerkt door het 
Vlaams Centrum Schuldbemiddeling. 
 
Volgens verschillende persartikels midden juli 2008 zou 1 op 30 Vlamingen vandaag bij een of andere 
vorm van schuldbemiddeling betrokken zijn. Het aantal dossiers zou de afgelopen acht jaar verdubbeld 
zijn. 
 
1. Kloppen deze cijfers? Hoeveel mensen zijn de afgelopen jaren betrokken geweest bij een vorm 

van budgetbegeleiding, budgetbeheer en schuldbemiddeling? Hoeveel dossiers werden opgestart 
en hoeveel werden met succes afgesloten? Graag een overzicht per soort geboden budgethulp- of 
schuldhulpverlening en per provincie of zorgregio. 

 
Hoe evolueert deze problematiek in Vlaanderen?  
 
Hoe evalueert de minister deze problematiek? 
 

2. Het Vlaams Centrum Schuldbemiddeling heeft ook een opdracht op het vlak van preventie en 
educatie. In zijn antwoord stelde de minister dat in de loop van 2008 een inventaris zou worden 
gemaakt van bestaande preventiemiddelen.  

 
Kan de minister een stand van zaken geven? Hoe evalueert de minister dit aanbod? Is dit 
voldoende, is hier bijsturing nodig en indien zo, in welke zin? 
 

3. In 2007 werden bij de scholen beroepssecundair onderwijs in totaal 7.479 schoolpakketten “Op 
eigen benen” en 1.101 handleidingen voor leerkrachten verspreid. Dit initiatief zou in de loop van 
2008 worden geëvalueerd. 

 
Is deze evaluatie ondertussen gebeurd? Wat zijn de bevindingen en hoe evalueert de minister die? 
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Acht de minister gelijkaardige initiatieven niet nodig voor alle segmenten van het onderwijs? 
Gebeurt hier reeds iets en hoe evalueert de minister die acties? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 331 van 11 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1.  Zoals ik in mijn antwoord op schriftelijke vraag nr. 105 stelde, kan ik enkel gegevens over 2007 

geven. Dit is immers het eerste jaar dat er uniform geregistreerd wordt door de erkende 
instellingen voor schuldbemiddeling. In onderstaande tabel leest u hoeveel dossiers de 
instellingen registreerden voor 2007. Het betreft het aantal dossiers op 31 januari 2007, 
opgesplitst naar provincie en naar vorm van budgetbegeleiding, budgetbeheer en 
schuldbemiddeling. 

  

 Antwerpen Limburg Oost-
Vlaanderen

Vlaams-
Brabant 

West-
Vlaanderen Vlaanderen

Budgetbegeleiding 
(zonder schulden) 2005 442 2077 666 771 5961 

Budgetbeheer 
(zonder schulden) 3880 1480 1884 884 2137 10265 

Eenmalige 
bemiddeling 7004 3067 4093 2174 3234 19572 

Schuldbemiddeling 2787 1197 1708 980 1858 8530 

Schuldbemiddeling  
+ budgetbegeleiding 1882 639 1450 403 740 5114 

Schuldbemiddeling  
+ budgetbeheer 3887 2376 3739 2413 5948 18363 

Collectieve 
schuldenregeling 924 972 1512 852 1496 5756 

Totaal 22369 10173 16463 8372 16184 73561 

 
 Hieruit blijkt dat er 57.335 dossiers betrokken waren bij een vorm van schuldbemiddeling 

(budgetbegeleiding en budgetbeheer zonder schulden worden hierbij dus niet meegeteld). Het gaat 
hier over dossiers bij OCMW’s en CAW’s. Hierbij dienen de dossiers collectieve 
schuldenregeling bij advocaat-schuldbemiddelaars te worden toegevoegd. Dit zijn er 31.543.  

 
 Een evolutie van deze problematiek is vandaag moeilijk te maken aangezien er geen vergelijkbare 

gegevens bestaan van de voorbije jaren. Vanaf volgend jaar zal dit wel mogelijk zijn.  
 
 Ik hecht groot belang aan deze problematiek. Daarom heb ik ook de recurrente middelen voor het 

Vlaams Centrum Schuldbemiddeling in 2007 en 2008 met 200.000 euro verhoogd tot 374.000 
euro. De kerntaken van het Centrum zijn ondersteuning van de erkende instellingen voor 
schuldbemiddeling (o.a. de uitbreiding van de juridische helpdesk, met specifieke aandacht voor 
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energieschulden), preventie (met oog voor de meest kwetsbare doelgroepen, o.a. jongeren) en 
informatieverzameling (o.a. de basis- en uitgebreide registratie). 

 
2. Er bestaat een inventaris van bestaande preventiemiddelen die manueel wordt bijgehouden door 

het Vlaams Centrum Schuldbemiddeling. Om deze inventaris verder te vervolledigen en 
beschikbaar te stellen, zal deze opgenomen worden in de vernieuwde website van het Centrum. 
Via een zoekmachine zullen geïnteresseerden de inventaris kunnen raadplegen. 

  
 Deze inventaris wijst op enkele blinde vlekken. Dit heeft deels te maken met het feit dat 

organisaties preventieacties en methodieken niet systematisch doorgeven aan het Centrum. 
Inhoudelijk situeren de blinde vlekken zich voornamelijk in het onderwijs en het werken met de 
doelgroep zelf. In dit kader zorgde ik in 2007 voor de gratis verspreiding van het lessenpakket ‘op 
eigen benen’. Op mijn vraag werkt het Vlaams Centrum Schuldbemiddeling in 2008 prioritair 
rond schuldpreventie bij jongeren. Dit zal in het voorjaar van 2009 resulteren in een afgerond 
preventieproject gemaakt voor en met jongeren. Ik ondersteun ook de verspreiding van de 
methodiek ‘Nu komen WE rond’, krachtgericht groepswerk met mensen in schuldoverlast, als 
aanvulling op individuele hulpverlening. 

 
3. Ik heb op het scholenpakket positieve reacties ontvangen. 
 Er werd het Vlaams Centrum gevraagd een inhoudelijke evaluatie te organiseren. Omwille van 

auteursrechtelijke redenen werd door het Vlaams Centrum – in overleg met de auteurs – beslist 
dit niet te doen. De herdruk bevat wel een aantal beperkte wijzigingen die met de auteurs 
overlegd werden. 

 Er wordt momenteel door het Vlaams Centrum Schuldbemiddeling een project voorbereid om een 
uitgebreid educatief pakket te ontwikkelen voor het onderwijs. Dit zal een waaier aan initiatieven 
bevatten waaruit scholen een keuze kunnen maken. Het lessenpakket ‘op eigen benen’ zal hier 
deel van uitmaken. Aangezien het lessenpakket ‘op eigen benen’ specifiek gericht is naar het 
beroepsonderwijs, wordt er samen met de auteurs nagegaan of dit ook hertaald kan worden naar 
het technisch en algemeen secundair onderwijs. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 332 
van 15 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Zelfdodingpreventie   -   Verbreding aanbod 
 
In Vlaanderen sterven drie mensen per dag aan zelfdoding. Bij elke suïcide blijven gemiddeld zeven 
direct betrokkenen achter: ouders, kinderen, broers en zussen, en andere verwanten. Wekelijks krijgt 
één school in Vlaanderen te maken met de zelfdoding van een leerling. Qua cijfers staan we, zoals 
bekend, aan de kop in Europa. 
 
Naar aanleiding van de Werelddag Suïcidepreventie op 10 september zou de minister bekend hebben 
gemaakt dat hij één miljoen euro heeft uitgetrokken voor de vroege opsporing van jongeren met een 
beginnende psychose.  Elk jaar zijn dat er zo'n duizend. Volgend jaar zou er dan één miljoen euro 
ingezet worden om de scholen en CLB's te helpen een breed, preventief aanbod voor geestelijke 
gezondheid uit te werken.   
 
1. Hoe ziet de minister dat breed, preventief aanbod voor geestelijke gezondheid in de praktijk? 
 
2. Is er in deze overleg met zijn collega van Onderwijs? Zo ja, waar heeft dit overleg concreet toe 

geleid? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 332 van 15 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE  
 
 
 
1. Een breed preventief aanbod voor geestelijke gezondheid op school is een kwaliteitsvol 

duurzaam geïntegreerd beleid rond geestelijke gezondheid, d.w.z. met aandacht voor een 
geïntegreerde benadering (met bijvoorbeeld ook links naar middelengebruik, pesten en geweld), 
vorming van leerkrachten en ouders, geestelijke gezondheidsbevordering bij leerlingen, 
vroegdetectie en –begeleiding van jongeren met risico’s en adequate doorverwijzing en 
toeleiding tot zorg voor leerlingen met beginnende symptomen van depressie en signalen van 
suïcidaliteit.  

 
2. In december 2006 schreef de subwerkgroep jongeren binnen de Vlaamse werkgroep suïcide-

preventie een visietekst “Naar een geestelijk gezondheidsbeleid op school, vanuit de invalshoek 
suïcidepreventie”. Vervolgens werd deze tekst samen met de commissie gezondheids-
bevordering van de VLOR aangepast en goedgekeurd tot een bruikbaar instrument voor de 
scholen onder de vorm van een matrix. Op dit ogenblik wordt, samen met de commissie 
gezondheidsbevordering van de VLOR, nagegaan wat de beste methodiek is om de scholen zo 
maximaal mogelijk te ondersteunen in het doorvoeren van een geïntegreerd geestelijk 
gezondheidsbeleid. Over deze werkwijze is regelmatig overleg gepleegd tussen mijn kabinet en 
dat van mijn collega Vandenbroucke. Concrete resultaten hiervan zijn de belofte van mijn 
collega-minister van onderwijs om provinciale studiedagen financieel te ondersteunen op 
voorwaarde dat zulke studiedagen een meerwaarde kunnen betekenen. De meerwaarde zal er in 
bestaan dat ik ondertussen voorzie in een ondersteuning van de scholen om hieraan te werken. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 333 
van 17 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Drughulpverlening   -   Kempen 
 
Eind juli berichtten media dat de drugscriminaliteit in de Kempen piekt. Het gaat niet alleen over het 
aantal zaken gerelateerd met handel in drugs, maar vooral over het aantal feiten onder invloed van 
drugs, vaak om net het drugsgebruik te kunnen financieren. Dit blijkt ook wanneer men het 
druggebruik bekijkt van het aantal veelplegers. 
 
Drugs wordt als topprioriteit behandeld, met een inzet van 25 % van de personeelscapaciteit bij politie 
en parket, maar toch lijkt het dweilen met de kraan open. Onder meer de procureur des konings dringt 
aan op meer gespecialiseerde drugshulpverlening in de Kempen, anders is het probleem volgens hem 
onoplosbaar. 
 
In het kader van een sterk preventie- en zorgbeleid stelde ik de minister graag volgende vragen. 
 
1. Is de minister op de hoogte van de situatie zoals hierboven geschetst? 
 
2. Welke inspanningen en middelen worden momenteel ingezet in de Kempen om deze 

drugsproblematiek tegen te gaan? Dit zowel op het vlak van preventie als van gespecialiseerde 
hulpverlening. 

 
Kan de minister de vergelijking maken met alle jaren sinds 2004? 
 

3. Acht de minister bijkomende initiatieven nodig om deze problematiek het hoofd te bieden? 
 
4. Stelt de minister gelijkaardige fenomenen vast in andere regio’s in Vlaanderen? 
 
5. Heeft de minister hieromtrent overleg met zijn federale collega van Justitie en zijn federale collega 

bevoegd voor Binnenlandse Zaken? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 333 van 17 september 2008 
van PIET DE BRUYN  
 
 
 
1. De lokale situatie is bekend bij de organisaties die door de Vlaamse Gemeenschap worden 

gefinancierd om het drugpreventiebeleid uit te voeren, daarmee bedoel ik de Vereniging voor 
Alcohol en Drugproblemen (VAD) en de regionale drugpreventiewerkers bij de Centra voor 
Geestelijke Gezondheidszorg (CGG).  

 
 Er was recent een initiatief van politie en parket in deze regio om naar Nederlands model een 

project rond veelplegers op te zetten. Aanvankelijk was het Centrum voor Algemeen 
Welzijnswerk (CAW) en CGG Kempen bij de voorbereiding betrokken. Het initiatief is jammer 
genoeg afgesprongen op basis van verschillen in visie met betrekking tot informatie-uitwisseling 
en beroepsgeheim. Het OCMW van Turnhout blijft betrokken en op die manier wordt de link 
met de hulpverlening behouden. 

 
 Samenwerken op het terrein tussen gezondheidswerkers enerzijds en politie en justitie 

anderzijds is niet altijd eenvoudig. Het voorkomen van gezondheidsschade is nu eenmaal een 
andere invalshoek dan die van het bestrijden van overlast en criminaliteit. 

 
2. Op het vlak van preventie kan het CGG Drughulp Kempen beschikken over 1 voltijdse functie 

(FTE) preventiewerker.  
 
 Het CGG heeft ook een beperkte equipe alcohol- en drughulpverleners (ongeveer 3 FTE). 

Binnen de enveloppefinanciering is ervoor gekozen om werkingsmiddelen vrij te maken om 
1FTE hulpverlener in de vestigingsplaats in Herentals tewerk te stellen. In het kader van het 
strategisch plan gevangenissen zijn recent 3 1/2 FTE toegewezen aan het CGG om de algemene 
GGZ-opdracht voor gedetineerden en geïnterneerden aan te pakken. Deze middelen zijn niet 
drugspecifiek, maar een focus op drugproblemen (niet ongewoon bij gedetineerden) behoort tot 
de mogelijkheden. De concrete werking moet nog worden ingevuld. 

 
 Naast de Vlaamse middelen wordt ook vanuit het federale niveau geïnvesteerd in 

drughulpverlening. Zo is er een samenwerkingsverband opgestart tussen CAD, Free Clinic, 
CGG Drughulp Kempen en het CAW om een antenne van het MSOC Limburg uit te bouwen. 
Hierin zijn 2FTE tewerkgesteld. Bedoeling is dat zij na 2 jaar autonoom, los van CAD, zullen 
werken. Binnen de sociale maribel wordt in de Meander (deelwerking CGG Kempen) een 
project arbeidstrajectbemiddeling aangeboden, ook voor de doelgroep verslaafden. 

 
 Ook de federale overheidsdiensten van Justitie en Binnenlandse Zaken zetten middelen in. In het 

kader van de alternatieve gerechterlijke maatregelen worden de middelen van de stad Turnhout 
gedetacheerd naar Drughulp Kempen om een project rond alternatieve gerechtelijke maatregelen 
uit te werken. En in Turnhout, Geel, Mol en Herentals zijn er medewerkers in het kader van 
preventiecontracten. De medewerker in Turnhout houdt zich voltijds bezig met hulpverlening, 
de anderen combineren preventie met hulpverlening. 

 
 Wat de lokale overheden betreft, financieren de gemeenten Herselt en Westerlo samen 1/2T 

gecombineerde preventie-hulpverlener die gedetacheerd is naar het CAW van Turnhout. Het 
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CGG werkt structureel samen (samenwerkingsovereenkomst) met het CAW en hebben een 
model die eerste- en tweedelijnshulp in de ganse regio kan aanbieden. 

 
3. Ik zal binnenkort binnen de Vlaamse Regering mijn voorstel van actieplan tabak, alcohol en 

drugs voorstellen voor de jaren 2009 – 2015. De krachtlijnen die daar in staan zijn niet verdeeld 
over specifieke regio’s. Wat wel duidelijk is, is dat er overal in Vlaanderen een gebrek aan 
capaciteit is om de vele effectieve strategieën waarover we beschikken op het terrein uit te 
voeren. Daar moeten we dus in investeren. 

 
 Ik denk niet dat het veel zin heeft om nu op korte termijn allerlei ad-hoc maatregelen te nemen 

naar aanleiding van de situatie in de Kempen. Het is beter om de zaak globaal, voor heel 
Vlaanderen te bekijken en een realistisch en transparant systeem te ontwikkelen voor het 
verdelen van de bijkomende capaciteit. Die Vlaamse capaciteit moet mijns inziens vooral gaan 
naar preventie en vroeginterventie bij problemen, niet zozeer naar gespecialiseerde drughulp-
verlening voor veelplegers. Dat laatste is meer iets voor de RIZIV-geconventioneerde centra, en 
die vallen onder de bevoegdheid van de federale minister van Volksgezondheid.  

 
4. Er zijn naar onze informatie geen echte aanwijzingen van gestegen problematiek van veelplegers 

in andere Vlaamse regio's. 
 
5. Een geïntegreerd beleid rond drugs, waarbij aspecten van preventie, hulpverlening, opsporing en 

repressie op elkaar zijn afgestemd, is al verscheidene jaren een nobel doel van de verschillende 
overheden van dit land. In de federale drugnota van 2001 werden enkele structuren in het leven 
geroepen om dit te verwezenlijken, waarvan de belangrijkste zijn de Interministeriële 
Conferentie Drugs en de Algemene Cel Drugs. Daarin zijn alle relevante bevoegdheden van 
zowel het federale als het gemeenschaps- en gewestniveau vertegenwoordigd. De Algemene Cel 
Drugs kwam onlangs voor de eerste keer daadwerkelijk samen. Of deze structuur in staat zal 
blijken om de vele afstemmingsproblemen die er zijn aan te pakken, blijft voorlopig nog een 
vraag. De ingewikkelde bevoegdheidsverdeling maakt het er alleszins niet makkelijker op. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 335 
van 18 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Plattelandsbeleid   -   Armen, ouderen en zorgbehoevenden 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” bepaalt dat de 
Vlaamse Regering, in het kader van het plattelandsbeleid, in samenwerking met de gemeenten en 
OCMW’s erover zal waken dat de armen en de ouder wordende en zorgbehoevende bevolking op het 
platteland worden bereikt en begeleid via gerichte en aangepaste programma’s en projecten. 
 
1. Hoe wordt de plattelandsarmoede in kaart gebracht?  
 
2. In welke beleidsdomeinen komt deze problematiek tot uiting? 
 
3. Welke gerichte en aangepaste programma’s en projecten zijn er, in samenwerking met gemeenten 

en OCMW’s, reeds genomen? Graag een overzicht van de programma’s en/of projecten.  
 

Welke zijn de resultaten en/of aanbevelingen die hieruit vloeien?  
 

Hoeveel middelen staan er vanuit de Vlaamse Regering tegenover deze programma’s en 
projecten? 

 
4. Wat is de rol van de gemeenten en OCMW’s in deze programma’s en projecten? 
 
5. Hoe verhouden de middelen voor armoede in centrumsteden zich tot de inzet van middelen voor 

armoede op het platteland? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vanackere (vraag nr. 335) en Peeters (nr. 116). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 335 van 18 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal gegeven worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 4 
van 25 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Screeningsmammografie   -    Procedure   
 
In het draaiboek Vlaams Bevolkingsonderzoek naar borstkanker wordt de procedure beschreven voor 
een eerste, tweede en derde lezing van de screeningsmammografie, ongeacht of de eerste lezer een 
afwijking in het weefsel ziet die volgens hem verdacht of kwaadaardig is. Het draaiboek gaat, 
ongeacht het resultaat van de eerste lezing, uit van een onafhankelijke tweede lezing. 
 
Desondanks rijst op dat ogenblik de vraag of het ethisch, medisch en deontologisch verantwoord is om 
ofwel:  
-  niets te zeggen en de procedure gewoon te laten lopen; 
-   de vrouw te informeren over de bevindingen en haar mee te delen dat het dossier via 

spoedprocedure aan het regionaal screeningscentrum zal bezorgd worden; 
-   de vrouw in te lichten en onmiddellijk door te verwijzen naar het diagnostisch circuit (echo, 

vergroting,…).  
De radioloog die geconfronteerd wordt met het resultaat van de eerste lezing, wordt met deze vraag 
geconfronteerd. In de praktijk zal elke radioloog hier op zijn manier mee omgaan. In Limburg wordt in 
de meeste gevallen met spoed een tweede lezing gevraagd.  
 
Logisch lijkt het om na de eerste lezing een onderscheid te maken tussen:  
-  geen of goedaardige afwijkingen; 
-   waarschijnlijk kwaadaardige afwijking (waarbij een versnelde tweede lezing kan worden 

afgewacht) en  
-   duidelijk kwaadaardige afwijking (waarbij onmiddellijke doorverwijzing naar het diagnostisch 

circuit wenselijk is).  
 
In hoeverre ziet de minister hier inderdaad een hiaat? 
 
Zijn er plannen om, toch ook rekening houdende met de bekommernis voor een betrouwbaar en 
wetenschappelijk correct screeningsprogramma, het draaiboek aan te passen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 4 van 25 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Binnen de Vlaamse werkgroep borstkankeropsporing, de werkgroep die het bevolkingsonderzoek 
coördineert en ondersteunt, werd een spoedprocedure afgesproken voor de behandeling van screenings-
mammografieën, waarbij de eerste lezer een besluit ‘waarschijnlijk kwaadaardig’ of ‘kwaadaardig’ trekt 
en dus bijkomend onderzoek adviseert.  
 
De spoedprocedure bestaat erin het dossier met spoed (eventueel via koerier) te bezorgen aan het 
centrum voor borstkankeropsporing, waar het met voorrang behandeld wordt. Ik kreeg tot nu toe geen 
signalen dat deze spoedprocedure niet zou functioneren. 
 
De screeningsmammografie niet doorsturen voor een tweede lezing is niet conform de Europese 
aanbeveling voor kwaliteitsverzekering bij mammografische screening en dus geen optie. De 
mogelijkheid bestaat namelijk dat een afwijking, gedetecteerd door de radioloog die de foto’s nam of 
liet nemen, niet als afwijkend wordt geïnterpreteerd door de tweede en de derde lezer, ook al is dit 
achteraf terecht of onterecht. De ervaring leert ons echter dat, indien we alle resultaten bij elkaar 
leggen, door het systeem van blinde dubbele lezing, er meer gevallen van borstkanker gedetecteerd 
worden en er terecht minder vrouwen verwezen worden voor bijkomend onderzoek dan wanneer dit 
niet zou gebeuren.  
 
Het is inderdaad zo dat het draaiboek aan een aanpassing toe is. Het agentschap Zorg en Gezondheid, 
dat deze taak op zich neemt, zal in het najaar de nodige aanpassingen voorzien. Zo kan het draaiboek 
een betrouwbaar en bruikbaar instrument zijn en blijven voor de actoren van het bevolkingsonderzoek. 
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DIRK VAN MECHELEN, 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 

 VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 182 
van 2 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Planologisch attest zonevreemde bedrijven   -   Kleine ondernemingen 
 
Naar aanleiding van de discussie over de 23.000 zonevreemde ondernemingen, is enkele jaren geleden 
naast de sectorale BPA (bijzonder plan van aanleg) en de RUP’s (ruimtelijk uitvoeringsplan) het 
“planologisch attest voor zonevreemde bedrijven” ingevoerd. Dit instrument biedt de ondernemer de 
mogelijkheid om van de overheid duidelijkheid te verkrijgen over de ruimtelijke ontwikkelingen op de 
site. Zeker in de zogenaamde “slapende” gemeenten is dit van belang. Het is immers perfect mogelijk 
dat een zonevreemde onderneming door een gemeente gedoogd wordt, maar dat de gemeente andere 
prioriteiten voor RUP’s heeft. De onderneming blijft dus zonevreemd, waardoor de milieuvergunning 
kan worden geweigerd. Deze onderneming komt dan in de problemen. Voor alle duidelijkheid: heel 
wat zonevreemde ondernemingen hebben niets illegaals gedaan. 
 
Volgens het decreet op de ruimtelijke ordening moeten deze ondernemingen aan één van volgende 
voorwaarden voldoen: 
 
- “onderworpen zijn aan de milieuvergunningplicht (klasse I of II), krachtens het decreet van 28 juni 

1985 betreffende de milieuvergunning; 
- een volwaardig land- of tuinbouwbedrijf zijn; 
- een omzet van minstens 250.000 euro hebben op basis van de BTW-aangiften over het volledige 

boekjaar dat aan de aanvraag vooraf gaat.” 
 
Er zijn echter bedrijven die niet voldoen aan deze voorwaarden omdat ze bijvoorbeeld kleiner zijn, en 
toch ruimtelijk wensen uit te breiden omdat ze willen groeien als KMO en bijkomende 
werkgelegenheid creëren. 
 
Ik had graag van de minister vernomen of hij van plan is om het toepassingsgebied van het 
planologische attest te verruimen zodat meer ondernemers hierop een beroep kunnen doen. De 
herschrijving van het decreet op de ruimtelijke ordening die thans aan de gang is, biedt hiertoe wellicht 
een perfecte gelegenheid. 
 
1. Houdt de minister rekening met deze problematiek van kleinere bedrijven? Zo ja, hoe? 
 

Zullen bedrijven waarvan de aanvraag onontvankelijk werd verklaard, alsnog de kans hebben 
opnieuw een aanvraag in te dienen? 

 
2. Hoe zal een eventuele wijziging in het beleid worden gecommuniceerd naar de bedrijven? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 182 van 2 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Met het voorontwerp van decreet tot aanpassing en aanvulling van het ruimtelijk plannings-, 

vergunningen en handhavingsbeleid, zoals door de Vlaamse regering op 27 juni 2008 principieel 
werd goedgekeurd, wordt een wijziging beoogd van de regeling met betrekking tot de 
planologische attesten. 

 
 Artikel 114 derde lid van de nieuw voorgestelde tekst legt vast voor welke bedrijven het 

planologisch attest bedoeld is: 
 ‘Het attest kan worden aangevraagd door en voor een bedrijf dat voldoet aan één van volgende 

voorwaarden : 
 1° het bedrijf is onderworpen aan de milieuvergunnings- of meldingsplicht, vermeld in het 

decreet van 28 juni 1985 betreffende de milieuvergunning ; 
 2° het bedrijf betreft een volwaardig land- of tuinbouwbedrijf.’ 
 
 In de memorie van toelichting bij het decreet wordt aangehaald dat het toepassingsgebied van 

het planologisch attest voor bedrijven wordt verruimd. ‘Ook bedrijven die onder de 
meldingsplicht in het kader van het Milieuvergunningendecreet vallen, zullen dergelijk attest 
kunnen aanvragen (daar waar het huidige artikel 145ter, §1, derde lid, 1°, van het decreet van 
18 mei 1999 enkel op milieuvergunningsplichtige bedrijven focust). (Het ruimtelijk niet 
relevante en met het gelijkheidsbeginsel moeilijk verzoenbare omzetcriterium (cfr. huidig artikel 
145ter, §1, derde lid, 3°, van het decreet van 18 mei 1999) wordt daarbij geschrapt.)’ 

 
 Uiteraard zullen bedrijven waarvan de aanvraag in het verleden onontvankelijk werden 

verklaard, maar die voldoen aan de vernieuwde criteria van het decreet tot aanpassing en 
aanvulling van het ruimtelijk plannings-, vergunningen- en handhavingsbeleid, opnieuw een 
aanvraag voor een planologisch attest kunnen indienen. 

 
2. De communicatie van de wijziging in beleid inzake de planologische attesten zal deel uitmaken 

van de algemene communicatie over het nieuwe decreet. Het uitvoeringsbesluit van 4 juni 2004 
tot bepaling van de nadere regels inzake het planologisch attest zal op het nieuwe decreet 
worden afgestemd. Aanvullend kan de brochure over de planologische attesten, die in 2008 
werd uitgebracht in samenwerking met VLAO en nog steeds ter beschikking wordt gesteld, 
worden aangepast aan de nieuwe regelgeving. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 186 
van 4 juli 2008 
van BART CARON 
 
 
 
Bescherming monumenten en landschappen   -   Stand van zaken 
 
Reeds twee jaar op rij stelde ik de minister een gelijkaardige vraag over de bescherming van 
monumenten en landschappen. 
 
Uit de betrokken beleidsnota en beleidsbrief van de minister blijkt dat hij belang hecht aan het behoud 
van de erfgoedwaarden. 
 
Graag ontving ik een geactualiseerd antwoord op volgende vragen. 
 
1. Hoeveel monumenten, landschappen, dorps- en stadszichten en varend erfgoed heeft de minister 

definitief beschermd in de periode 1 januari 2007 tot 31 december 2007?  
 

Zijn er markante verschillen met de jaren voordien? 
 
2. Hoeveel monumenten, landschappen, dorps- en stadsgezichten en varend erfgoed heeft de minister 

voorlopig beschermd in de  periode 1 januari 2007 tot 31 december 2007? 
 
3. Als er grote verschillen zijn tussen 2007 en de jaren voordien, welke zijn hiervoor de motieven? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 186 van 4 juli 2008 
van BART CARON 
 
 
 
1-3. In 2007 werden 218 monumenten en 29 stads- of dorpsgezichten voorlopig beschermd. Naast 

deze traditionele beschermingen werd opnieuw ook een schip (de “Williwaw”) voorlopig 
beschermd als “varend erfgoed”, en werden 11 nieuwe ankerplaatsen voorlopig aangeduid, als 
eerste stap in het afbakenen van erfgoedlandschappen. Bovenop de voorlopige beschermingen 
werden in 2007 78 monumenten, 11 stads- of dorpsgezichten en 3 landschappen definitief 
beschermd, werd de “Crangon” als eerste schip definitief beschermd als varend erfgoed, en 
werden de eerste 5 ankerplaatsen definitief aangeduid. Voor de vergelijking van deze cijfers tot 
de voorgaande jaren, en voor de interpretatie ervan, verwijs ik naar mijn antwoord op 
schriftelijke vraag 96 van 18 april 2007. Ik wens hieraan slechts toe te voegen dat de prognose, 
die ik toen maakte aangaande het aantal beschermingen in 2007, door de cijfers wordt bevestigd. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 187 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 187 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 188 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Bouwmisdrijven   -   Evolutie 
 
Ik verwijs naar mijn schriftelijke vraag nr. 107 van 10 mei 2007 met gelijknamige titel 
(Websitebulletin publicatiedatum 22-06-2007). 
 
1. Kan de minister de evolutie van de laatste vijf jaar meedelen van het aantal processen-verbaal 

inzake bouwovertredingen? Kan dit opgesplitst per provincie? 
 
2. Kan de minister de evolutie van de laatste vijf jaar meedelen van het aantal stakingsbevelen inzake 

bouwovertredingen? Kan dit opgesplitst per provincie? 
 
3. Kan de minister voor diezelfde periode en per provincie het aantal uitgebrachte herstelvorderingen 

meedelen? 
 
4. Kan de minister voor diezelfde periode en per provincie het aantal gerechtelijke uitspraken 

meedelen die voorzien in het opleggen van een herstelmaatregel (meerwaarde, aanpassingswerken 
of herstel)?  

 
5. Kan de minister voor diezelfde periode en per provincie het aantal gerechtelijke uitspraken 

meedelen die voorzien in een herstel in de oorspronkelijke staat? 
 
6. Kan de minister voor diezelfde periode en per provincie het aantal uitgevoerde uitspraken 

meedelen? 
 
7. Hoe evolueren deze cijfers? Wat ligt aan de basis van deze evolutie? 
 
8. Acht de minister nieuwe of bijkomende ingrepen noodzakelijk? Zo ja, welke? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 188 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Het agentschap Inspectie RWO  heeft kennis van de hierna vermelde aantallen processen-

verbaal (PV), stakingsbevelen (SB) en herstelvorderingen (HV) voor de laatste vijf jaar. De 
processen-verbaal en stakingsbevelen komen van de gewestelijke inspectiedienst en externe 
verbalisanten. Er wordt een onderscheid gemaakt tussen de traditionele bouwinbreuken 
opgesomd in artikel 146, eerste lid DRO en de inbreuken op de informatieverplichtingen, 
vermeld in artikel 146, eerste lid, 4° DRO. De gegevens met betrekking tot de 
herstelvorderingen hebben enkel betrekking op de herstelvorderingen die door de 
stedenbouwkundige inspecteurs werden ingeleid op het parket of burgerlijk werden gedagvaard. 
De gegevens voor 2008 hebben betrekking op de maanden januari tot en met mei. 

 
    2003 2004 2005 2006 2007 2008 

TRADITIONELE BOUWINBREUKEN 

Antwerpen PV 823 783 675 780 762 365 

  SB 141 8 138 243 280 140 

  HV 63 21 31 (*) 21 16 

Limburg PV 395 342 314 305 290 109 

  SB 124 36 61 82 112 58 

  HV 178 260 341 (*) 28 29 

Vlaams-Brabant PV 403 379 434 455 397 168 

  SB 71 70 77 111 97 47 

  HV 197 193 164 (*) 66 27 

Oost-Vlaanderen PV 682 839 800 601 736 272 

  SB 208 195 240 240 261 121 

  HV 239 309 233 (*) 36 17 

West-
Vlaanderen 

PV 507 566 311 364 512 189 

  SB 279 212 114 139 206 99 

  HV 292 213 174 (*) 45 32 

VLAANDEREN PV 2810 2909 2534 2505 2697 1103 

  SB 823 521 630 815 956 465 

  HV 969 996 943 153 196 121 

INFORMATIEVERPLICHTINGEN 

Brussel PV           876 

  SB           876 

TOTAAL PV 2810 2909 2534 2505 2697 1979 

  SB 823 (1) 521 630 815 956 1341 

  HV 969 996 943 153 196 121 
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(*) Geen gegevens beschikbaar  
(1)  Een groot aantal stakingsbevelen hadden betrekking op een specifieke actie t.a.v. reclame- en 

plooiborden langs gewestwegen. 
 
2. Zie voorgaande tabel 
 
3. Zie voorgaande tabel 
 
4. De hiernavolgende tabel geeft het aantal gerechtelijke uitspraken waarbij een herstelmaatregel 

werd uitgesproken en – meer specifiek – het herstel in de oorspronkelijke staat werd opgelegd. 
Mijn administratie beschikt niet over een opsplitsing van de gegevens per provincie. 

 
HERSTELMAATREGELEN 

  2003 2004 2005 2006 2007

Herstelmaatregel 142 147 165 204 145

Herstel 
oorspronkelijke 
staat  

131 122 149 158 118

 
5. Zie voorgaande tabel  
 
6. De volgende tabel geeft het aantal uitvoeringen van gerechtelijk opgelegde herstelmaatregelen. 
 

UITGEVOERDE GERECHTELIJKE UITSPRAKEN 

  2003 2004 2005 2006 2007

Antwerpen 107 68 78 68 121

Vlaams-Brabant 42 17 14 89 88

West-Vlaanderen 49 30 31 27 18

Oost-Vlaanderen 80 89 77 85 89

Limburg 79 59 44 62 91

TOTAAL 357 263 244 331 407
 
7. De cijfers m.b.t. de vastgestelde bouwinbreuken (traditioneel) blijven schommelen op een min 

of meer constant niveau. Hierbij moet wel worden opgemerkt dat ingevolge een omzendbrief 
van het college van procureurs-generaal sedert einde 2005 de lichtere overtredingen enkel nog 
opgenomen worden in een vereenvoudigd proces-verbaal. Deze vereenvoudigde processen-
verbaal worden niet opgenomen in deze lijst, wat de daling in 2005 verklaart. Sedertdien is er 
weer een lichte stijging merkbaar. Sinds september 2006 is Inspectie RWO gestart met een 
project dat de nieuwe informatieverplichtingen onder de aandacht bracht van professionele en 
particuliere adverteerders en de media waarin wordt geadverteerd. Na een sensibiliseringsactie 
in 2006/2007 werd een waarschuwingsactie opgestart in 2007 om uit te monden in een 
effectieve vaststelling van inbreuken sinds mei 2008. De processen-verbaal met betrekking tot 
deze inbreuken worden apart opgenomen om een vergelijking van de cijfers voor de traditionele 
inbreuken mogelijk te maken. 

 
 Er is een duidelijke ontwikkeling waarneembaar naar het sneller optreden tegen 

bouwovertredingen, wat blijkt uit het stijgend aantal stakingsbevelen die worden uitgevaardigd 
voor werken of handelingen in uitvoering. Deze tendens zet zich door in 2008. 

 
 Het aantal uitgebrachte herstelvorderingen is sedert de inwerkingtreding van de verplichting om  

voorafgaand aan het inleiden van een vordering tot herstelmaatregel bij de rechtbank, door de 
stedenbouwkundig inspecteur of door het college van burgemeester en schepenen bij een 
vastgesteld bouwmisdrijf, een eensluidend advies te bekomen van de Hoge Raad voor het 
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Herstelbeleid gedaald, waardoor de kans op een gerechtelijke vervolging is afgenomen. De 
impact van de adviesverplichting is meerledig:  
-  de Hoge Raad voor het Herstelbeleid vraagt een zorgvuldige dossiersamenstelling die de Hoge 

Raad toelaat met voldoende kennis van zaken een advies te verlenen en die ook nuttig is voor 
de navolgende gerechtelijke afhandeling van het dossier. 

- de Hoge Raad voor het Herstelbeleid brengt in ca. 50% van de adviesaanvragen een niet-
eensluidend advies uit waardoor het aantal ingeleide herstelvorderingen is afgenomen. 

  
 Het aantal uitgevoerde gerechtelijke herstelmaatregelen is elk jaar beduidend hoger dan het in 

hetzelfde jaar uitgesproken herstelmaatregelen: de historische achterstand wordt tegen een hoog 
tempo weggewerkt. De beschikbare instrumenten om tot uitvoering te komen, o.a. de 
dwangsom, worden efficiënt en effectief ingezet 

 
8. Het door de Vlaamse Regering principieel goedgekeurde voorontwerp van decreet voert een 

aantal wijzigingen door die ook op het operationele niveau repercussies zal hebben, zoals: 
a)  de aanpassing van (het beginpunt van) de verjaringstermijnen, waardoor een nog sneller 

optreden van de verbaliserende diensten vereist is,  
b)  de uitbreiding van de adviesverplichtingen voor de herstelvorderende overheden wanneer zij 

herstelvorderingen wensen in te dienen of herstelmaatregelen wensen uit te voeren,  
c)  de mogelijkheid tot kwijtschelding van verbeurde dwangsommen,  
d)  de uitbreiding van de mogelijkheid om een minnelijke schikking te bekomen.  
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 189 
van 8 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Onroerende voorheffing   -   Differentiatie opcentiemen 
 
Het Vlaams regeerakkoord voorziet dat de Vlaamse Regering in het globaal fiscaal pact met de 
gemeenten en provincies “mogelijkheden voor de lokale besturen zou voorzien om de gemeentelijke 
fiscaliteit te differentiëren om een beleid te voeren ter versterking van dorps- en stadskernen, 
bijvoorbeeld door vormen van selectiviteit bij de onroerende voorheffing te hanteren”. 
 
In uitvoering van dit engagement werd een voorstel van decreet ingediend houdende de aanmoediging 
van de verdichting van dorps- en stadskernen (Stuk 1179 (2006-2007) dat echter na een negatief 
advies van de Raad van State (nog) niet verder werd behandeld. 
 
In de Beleidsbrief Financiën en Begroting, Beleidsprioriteiten 2007-2008 (Stuk 1386 (2007-2008), blz. 
16-18) stelt de minister dat de vraag om te kunnen differentiëren logischerwijze vooral gesteld wordt 
door de steden, maar dat ter zake – zelfs los van de bevoegdheidskwestie – heel wat bijkomende 
juridische en praktische problemen rijzen, met ook mogelijke (negatieve) praktische gevolgen inzake 
de doorstorting van de voorschotten op de opcentiemen. 
 
Eén van de problemen is op welke basis de opcentiemen gedifferentieerd kunnen worden. 
“Gesuggereerde pistes daaromtrent zijn onder meer de hoogte van het kadastraal inkomen, de ligging 
van het onroerend goed (bvb. verhoogde of verlaagde opcentiemen voor onroerende goederen gelegen 
in een bepaalde wijk), of gemengde criteria zoals een combinatie van het kadastraal inkomen en de 
financiële toestand van de belastingplichtige. In elk geval dienen bepaalde kernbegrippen die de 
gemeenten zouden hanteren, zoals “buurt”, “verwaarlozing”, “kansarm”, een eenduidige definitie te 
krijgen.” (Beleidsbrief, blz. 17). 
 
Ook de vertaling van de situatie “op het terrein” naar de kadastrale gegevens van straatcodes, 
afdelingen en leggers (of, met andere woorden, hoe bakent men een achtergestelde wijk af in het 
kadaster?) blijkt geen evidentie. 
 
Toch blijft het gegeven dat vooral de (groot)steden vragende partij zijn en blijven voor deze piste en 
blijkt uit ervaring dat een dergelijk fiscaal instrument een “krachtig middel is om aan te zetten tot 
gedragswijzigingen” (Beleidsbrief, blz. 17). 
 
Reden waarom de minister in zijn Beleidsbrief (blz. 18) dan ook stelde: “Uit deze inhoudelijke en 
administratief-technische overwegingen blijkt duidelijk dat deze beleidsintentie in al zijn aspecten 
verder dient onderzocht. Best is dat dit gebeurt in overleg met de eerste betrokkenen zelf, de steden en 
gemeenten. Een overleg en gedachtewisseling met de VVSG zal bijdragen tot een beter inzicht en 
begrip van de bekommernissen en doelstellingen, zowel van het Vlaams Gewest, als van de steden en 
gemeenten”. 
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1. Is er verder overleg gepleegd met de VVSG (Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten) rond 

deze problematiek? Zo ja, wat zijn de resultaten hiervan? Welke denkpistes werden bijvoorbeeld 
verder ontwikkeld? Welke vaststellingen werden gedaan? 

 
2. Welke initiatieven neemt de minister verder in opvolging van deze beleidsintentie geformuleerd in 

het regeerakkoord en geconcretiseerd in zijn meest recente beleidsbrief? 
 
3. Niet verbazingwekkend zijn vooral de (groot)steden vragende partij voor de ontwikkeling van een 

fiscaal instrument waarmee zij een gedifferentieerd fiscaal beleid kunnen voeren in functie van 
stads- en meer in het bijzonder wijkhernieuwing/-versterking. De hoogte van het kadastraal 
inkomen – dat (minstens theoretisch) de fiscale vertaling vormt van de “waarde” van een huis en 
in afgeleide orde dus ook van de “kwaliteit” ervan – lijkt inderdaad, zoals door de minister 
vermeld, een voor de hand liggende basis voor een dergelijk gedifferentieerd beleid. 

 
Om een idee te krijgen wat het effect van een dergelijk gedifferentieerd beleid zou kunnen zijn, 
had ik graag voor de grootsteden Antwerpen en Mechelen een overzicht van het (niet-
geïndexeerde) kadastraal inkomen van de aanwezige woonentiteiten. Met andere woorden, kan de 
minister meedelen hoeveel woonentiteiten een kadastraal inkomen hebben tussen 1 euro en 500 
euro, tussen 500 euro en 750 euro, tussen 750 euro en 1000 euro, tussen 1000 euro en 1250 euro, 
tussen 1250 euro en 1500 euro, tussen 1500 euro en 1750 euro, hoger dan 1750 euro? Dit, wat 
Antwerpen betreft, graag opgedeeld per district. 
 

4. De minister stelt in zijn beleidsbrief (blz. 17) dat zijn administratie over bepaalde informatie 
beschikt, maar over andere (nog) niet. 

 
Beschikt zijn administratie bijvoorbeeld, wat de (groot)steden betreft, over een overzicht op plan 
van de spreiding van de kadastrale inkomens over deze steden? 
 
Zo ja, is het mogelijk hiervan een kopie te bezorgen wat Antwerpen en Mechelen betreft?  
 
Zo neen,  zijn er plannen om een dergelijk planmatig overzicht op te stellen? En indien niet, wat 
zijn hiervoor de redenen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 189 van 8 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Het verheugt mij dat de Vlaamse volksvertegenwoordiger uitvoerig verwijst naar mijn 

Beleidsbrief Financiën en Begroting, Beleidsprioriteiten 2007-2008. 
 Volledigheidshalve moet er dan ook gewezen worden op de aangehaalde studie van het 

toenmalige Spoor Fiscaliteit binnen het Steunpunt Bestuurlijke Organisatie Vlaanderen. 
 (Studie van de lokale bedrijfsheffingen: deel 5 - De Schepenen van Financiën aan het woord 

over de verwachtingen m.b.t. het Fiscaal Pact en de wenselijkheid van de invoering van 
tariefdifferentiatie voor de OV, SBOV – Spoor Fiscaliteit, 27 januari 2006) 

 
 Om mij een juist beeld te kunnen vormen van de problematiek heb ik aan het Steunpunt 

gevraagd om de behoefte aan selectiviteit van de opcentiemen op onroerende voorheffing in 
Vlaanderen te onderzoeken. 

 Uit hun rapport, na de analyse van een enquête bij de schepenen van financiën, is gebleken dat 
maar liefst 74% van de bevraagde schepenen geen voorstander is van verschillende tarieven 
voor opcentiemen binnen de grenzen van eenzelfde gemeente of stad. Opvallend is ook dat de 
schepenen van financiën die gewonnen waren voor de formulering van diverse tarieven van de 
opcentiemen OV in 1/5de van de gevallen de eventuele minderinkomsten wilden compenseren 
via hogere opcentiemen OV. De vrees voor discriminatie, willekeur en favoritisme is erg groot. 
Daarenboven is er ook een vrees voor een toenemende complexiteit van de heffing. 

 
 In mijn beleidsbrief staat ook te lezen dat een differentiatie op geografische basis ook vertaald 

moet kunnen worden naar de technische wereld van straatcodes, afdelingen en leggers. Dit 
betreft nog steeds een federale bevoegdheid. Daarom hebben de Vlaamse leden binnen de 
Afdeling "Fiscaliteit en Parafiscaliteit" van de Hoge Raad van Financiën deze wens nogmaals te 
kennen gegeven.  

 In haar advies omtrent de doorstorting van de federaal geïnde belastingen aan de lokale 
overheden (oktober 2007), stelt de Hoge Raad van Financiën, Afdeling "Fiscaliteit en 
Parafiscaliteit" op pagina 51 het volgende: 

 “Tijdens de vergaderingen van de Afdeling werd door afgevaardigden van de gewestelijke 
overheden opgemerkt dat, ondanks de voortschrijdende digitalisering, de kadastrale leggers 
thans onvoldoende gedetailleerd en geactualiseerd zijn om er een wijk- en straatgebonden beleid 
op te kunnen baseren, en dit zowel op fiscaal vlak als wat andere aspecten van het lokaal beleid 
betreft (onder meer ruimtelijke ordening). 

 De Afdeling nodigt de Entiteit Patrimoniumdocumentatie van de FOD Financiën uit om de 
kadastrale leggers verder te verfijnen om zodoende het wijk- of straatgebonden beleid van de 
lokale overheid te ondersteunen. Ze wijst er tevens op dat de kwaliteit van de kadastrale legger 
in niet geringe mate afhangt van de informatiestroom (of het gebrek eraan) vanuit de lokale 
besturen zelf. Ze verwijst hierbij naar de conclusies van een recent verslag van het Rekenhof 
omtrent de “herschatting van het kadastraal inkomen van woningen na verbouwing.”. 

 
 In afwachting van een reactie van de FOD Financiën werd er rond deze problematiek nog geen 

verder overleg gepleegd met de VVSG. 
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2. In de lijn van deze beleidsintentie heb ik op 11 april 2008 het voorontwerp van decreet 
betreffende het grond- en pandenbeleid ter goedkeuring aan de Vlaamse Regering voorgelegd. 

 Dit voorontwerp van decreet biedt de Vlaamse overheid, gemeenten en steden onder andere een 
omvangrijke “gereedschapskist” van stimuli en bindende maatregelen om “slapende” gronden 
en panden te activeren. De stimuli bestaan zowel uit projecten als uit fiscale incentives. Er is een 
methodiek uitgewerkt waarbij heffingen voorafgegaan worden door een beleid van stimuli om 
belangrijke private grondportefeuilles en bouwgronden van overheidsorganen te activeren, 
ondermeer door middel van maatregelen op het vlak van de onroerende voorheffing, 
registratierechten, sloop- en renovatiepremies. 

 
3. Aan elk onroerend goed dat in België gelegen is, zoals bijvoorbeeld gronden, woningen, 

fabrieken, kantoorgebouwen, enz., wordt door de Entiteit Patrimoniumdocumentatie van de 
FOD Financiën een "kadastraal inkomen" toegekend. Er wordt een kadastraal inkomen per 
kadastraal perceel bepaald. Per perceel wordt slechts één aard ingeschreven. 

 Anderdeels worden het gebouw of de gebouwen bestemd voor verscheidene doeleinden, 
wanneer zij één enkel perceel vormen, aangeduid volgens de voornaamste bestemming. 

 Een bijkomend probleem vormen de appartementsgebouwen, waarbij de afzonderlijke 
woonentiteiten niet steeds weergegeven worden. Er wordt overigens nooit melding gemaakt van 
het busnummer. 

 Zodoende is het niet mogelijk een voldoende accuraat beeld te geven van het aantal 
woonentiteiten per schijf van het kadastraal inkomen (tussen 1 euro en 500 euro, tussen 500 euro 
en 750 euro, enz.). 

 
4. Mijn administratie beschikt niet over een overzicht op plan van de spreiding van de kadastrale 

inkomens over de steden. Om bovenstaande redenen bestaan er geen plannen om een dergelijk 
planmatig overzicht op te stellen. Eerst moeten de kadastrale leggers verder verfijnd worden. 

 
 Het is de Vlaamse volksvertegenwoodiger wellicht bekend dat ikzelf aan mijn andere 

gewestelijke collega’s en aan de federale minister van Financiën in 2005 een voorstel heb 
gedaan, om in plaats van te bekvechten over een Agentschap voor Patrimoniale Informatie, een 
kruispuntfunctie te creëren, zodat kadastrale gegevens konden gelinkt worden met andere, bv. 
geografische elementen. Hadden mijn collega’s met mij deze visie willen delen, hadden we 
wellicht verder gestaan en zou de vraag van de Vlaamse volksvertegenwoordiger resoluut 
kunnen beantwoord worden. Helaas, de argwaan van de andere partners laat niet toe om vandaag 
vooruitgang te boeken in deze interfederale kruispuntfunctie. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 190 
van 8 juli 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
Dossier permanente bewoning weekendverblijven   -   Stand van zaken 
 
In het voorontwerp van decreet tot aanpassing en aanvulling van het ruimtelijk plannings-, 
vergunningen- en handhavingsbeleid, zoals dit op 11 april 2008 principieel werd goedgekeurd met het 
oog op een advies van verschillende adviesorganen, was een afzonderlijk hoofdstuk voorzien over de 
aanpak van permanente bewoning in weekendverblijven. 
 
De voorbije dagen verschenen heel wat artikels over het permanent wonen in weekendverblijven 
waarbij er toch enkele vragen rijzen. 
 
Het voorontwerp van decreet wenste invulling te geven aan de resolutie over weekendverblijven d.d. 
15 januari 2003. Hiermee volgt men het Regeerakkoord 2004-2009 ook op: “We zetten de resolutie 
over de weekendverblijven van het Vlaams Parlement van 15 januari 2003 om in decretale 
regelgeving. Zo bieden we eindelijk rechtszekerheid. We zorgen zoveel als mogelijk voor een 
planologische oplossing. Wanneer dit niet mogelijk is waarborgen we een uitdovend woonrecht.” 
 
Verschillende organen gaven ondertussen hun advies. De MINA-raad wijst er evenwel op dat deze 
resolutie samen gelezen moet worden met een eerder goedgekeurde resolutie van het Vlaams 
Parlement. De Raad dringt erop aan om het getrapte systeem, dat zowel in het regeerakkoord staat als 
in de resoluties van 2000 en 2003, duidelijker op te nemen in het decreet. Ook moet expliciet een 
onderscheid gemaakt worden tussen mogelijkheden in niet-kwetsbaar gebied en in ruimtelijk 
kwetsbaar gebied. Minstens de volgende elementen moeten volgens de Raad in de decreettekst 
opgenomen worden. 
 
- Er wordt een persoonsgebonden niet-overdraagbaar uitdovend woonrecht toegekend aan personen 

die weekendverblijven permanent bewonen in zones waar dit niet toegelaten is volgens de 
stedenbouwkundige voorschriften. 

 
- Via dergelijk uitdovend woonrecht wordt aldus meer rechtszekerheid geboden aan deze personen. 
 
- Sommigen zijn evenwel van oordeel dat deze rechtszekerheid een te absoluut karakter heeft en dat 

afwijkingen gebiedsspecifiek moeten mogelijk blijven, zeker in kwetsbare gebieden. 
 
Ook binnen de Vlaamse Woonraad zijn sommigen van oordeel dat afwijkingen gebiedsspecifiek 
mogelijk moeten blijven in kwetsbare gebieden. 
 
Dan is er ook nog de spildatum voor permanente bewoning. Om een uitdovend woonrecht te 
verkrijgen, moeten eigenaars (onder andere) aantonen dat de begunstigden het weekendverblijf als 
permanente hoofdverblijfplaats hebben betrokken vóór 18 januari 2008. Deze datum wordt in de 
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memorie van toelichting onderbouwd door te stellen dat het afsprakenkader op 18 januari 2008 
gecommuniceerd werd en dat bijgevolg vanaf die datum een bepaalde verwachting gecreëerd werd. De 
MINA-raad vindt deze datum slecht gekozen. De communicatie over een afsprakenkader op 
hoofdlijnen over een decreettekst kan moeilijk als juridisch ijkpunt gebruikt worden. De goedkeuring 
van een document of tijdstip waarop nieuwe regelgeving van kracht wordt, kan wel als formeel 
referentiepunt gehanteerd worden. De Raad pleit ervoor om de datum van 1 juli 1999 als spildatum te 
hanteren. In de resolutie van het Vlaams Parlement van 10 mei 2000 wordt 1 juli 1999 als grens 
gesteld om aan te tonen dat een weekendverblijf permanent bewoond is. 
 
De Hoge Raad voor Herstelbeleid stelt in haar advies vast dat artikel 145ter DRO een vaste datum 
opgeeft en wijst erop dat dit mogelijk juridische problemen kan geven. 
 
Ten slotte is er de definitie van de “begunstigde”. De MINA-raad stelt vast dat de memorie van 
toelichting veel duidelijker aangeeft wie een begunstigde kan zijn. De MINA-raad vraagt ook 
decretaal te expliciteren dat het uitdovend woonrecht persoonsgebonden en niet-overdraagbaar is. 
 
1. Wat is de stand van zaken van het dossier rond de permanente bewoning in weekendverblijven? 
 
2. Is er reeds zicht op een exacte timing waarop het ontwerp van decreet besproken zal worden in de 

commissie in het najaar van 2008? 
 

Wanneer zal de nieuwe tekst van het ontwerp van decreet beschikbaar zijn? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 190 van 8 juli 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
1. Na een eerste principiële goedkeuring van het voorontwerp van decreet tot aanpassing van het 

ruimtelijk plannings-, vergunningen- en handhavingsbleid op 11 april 2008, volgde op 27 juni 
2008 een tweede principiële goedkeuring van het voorontwerp, met het oog op het vragen van het 
advies aan de afdeling Wetgeving van de Raad van State.  

 
Voor wat betreft de rubriek aangaande de permanente bewoning van weekendverblijven, is de 
ontwerptekst, mede op basis van de door u aangehaalde adviezen, op een aantal punten 
verduidelijkt en bijgesteld t.o.v. de eerst goedgekeurde versie. 
 
a) De tweede versie van het ontwerpdecreet schrijft vooreerst de principes aangaande de 
planologische oplossingen beter uit. 
 
Voor de weekendverblijven die permanent worden bewoond, wordt op provinciaal niveau eerst 
onderzocht of planologische oplossingen kunnen worden geboden. 
 
Het planologisch onderzoek wordt nu in een zeer duidelijk en meer realistisch tijdskader gebracht:  
 
afronding onderzoek 
 
 

uiterlijk op 30 april 2012 
(in de eerste  versie van het 
ontwerpdecreet was nog sprake 
van 30 april 2010) 

 
definitieve vaststelling van de uitvoeringsplannen in het kader 
van het planologisch oplossingskader 
 

 
uiterlijk op 30 april 2015 

 
De planologische oplossingen kunnen o.m. inhouden dat weekendverblijven als woongebied of 
recreatief woongebied ingekleurd worden, of dat verblijfsrecreatieve zones omgezet worden in een 
zachtere bestemming, waarbij elders op het grondgebied van de gemeente een zone voor wonen of 
recreatief wonen wordt ingekleurd. Dergelijke oplossingen kunnen uiteraard niet worden 
aangerekend in de woonbehoeften of de woonquota ; zulks wordt nadrukkelijk decretaal 
verduidelijkt.  
 
Die verduidelijking vormt een expliciete bevestiging van het belang dat aan een planologische 
oplossing wordt gehecht. Dergelijk oplossingskader verdient de voorkeur boven het systeem van 
het tijdelijk/aanvullend woonrecht.  
 
b) Aangaande dit uitdovend woonrecht stelt het ontwerpdecreet dat in afwachting van de 
resultaten van het planologisch onderzoek en de omzetting daarvan in een uitvoeringsplan, een 
tijdelijk woonrecht wordt toegekend aan de bewoners van een weekendverblijf die dit verblijf op 
de vooravond van de inwerkingtreding van het decreet (dit is 31 december 2008) reeds ten minste 
één jaar permanent bewonen (blijkens een voorlopige of definitieve inschrijving in de 
bevolkingsregisters). De spildatum van 18 januari 2008 is zodoende verlaten. De vereiste van één 
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jaar bewoning is ingegeven door het feit dat toch zeer zeker een substantiële bewoningstermijn 
voorhanden moet zijn, vooraleer er sprake kan zijn van enig “vertrouwen dat zal worden 
gedoogd”. Een termijn van één jaar moet in dat licht als verantwoordbaar en niet onredelijk 
kunnen worden beschouwd. 
 
c) Indien voor een weekendverblijf géén planologische oplossing wordt geboden, wordt het 
tijdelijk woonrecht gecontinueerd (onder de vorm van een aanvullend woonrecht) tot en met 31 
december 2029. Dat betekent dat een maximale gedoogtermijn van 20 jaar geldt. Deze maximale 
termijn kan door de planificerende overheid nog met 10 jaar worden verlengd, rekening houdend 
met de specifieke regiogebonden elementen (ligging van de verblijven, aantal verblijven in het 
gebied, ruimtelijke draagkracht van het gebied, woongelegenheid in het gebied, gemiddelde 
leeftijd van de permanente bewoners,…).  
 
d) Aangezien het permanent bewonen van een weekendverblijf an sich een oneigenlijk gebruik 
uitmaakt, heeft het beschreven woonrecht (= het tijdelijk woonrecht, eventueel gecontinueerd als 
aanvullend woonrecht) een uitzonderlijk karakter heeft; om die reden is het woonrecht 
persoonsgebonden (dat vervalt bij het overlijden van de begunstigde) en is het niet overdraagbaar ; 
dit is ook verdedigd in het MiNa-Raad-advies dat u aanhaalt. 
 
Het uitzonderlijk karakter van de maatregel verantwoordt tevens dat het woonrecht vervalt indien 
niet wordt ingegaan op een aanbod tot herhuisvesting van overheidswege. De overige gronden van 
verval zijn de vervreemding van het weekendverblijf, het overdragen van een zakelijk recht op het 
weekendverblijf, het tenietgaan van het verblijf, het niet langer voldoen aan de normering inzake 
veiligheid, gezondheid en woonkwaliteit, als bepaald bij of krachtens artikel 5 van de Vlaamse 
Wooncode en het plegen van een ruimtelijk misdrijf m.b.t. het verblijf. 
 

2. Zoals reeds vermeld, hechtte de Vlaamse Regering op 27 juni 2008 haar principiële goedkeuring 
aan het voorontwerp van decreet, waarvan de principes inzake de aanpak van permanente 
bewoning van weekendverblijven hierboven werden uiteengezet. Het voorontwerp werd intussen 
overgemaakt aan de afdeling Wetgeving van de Raad van State, welke tegen 1 oktober 2008 
advies dient uit te brengen. Nadat de Raad van State advies heeft uitgebracht, moet de Vlaamse 
Regering opnieuw beslissen (vermoedelijk kort voor of net na het komende herfstverlof), waarna 
het voorontwerp wordt ingediend in het Vlaamse Parlement en de bespreking in de commissie kan 
aanvatten. 

 
De tekst van het voorontwerp van decreet, die op 27 juni 2008 een tweede keer principieel werd 
goedgekeurd door de Vlaamse Regering, is beschikbaar op de website www.ruimtelijkeordening.be. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 191 
van 9 juli 2008 
van DIRK DE KORT 
 
 
 
Domein De Bomen Vosselaar   -   Bescherming villa 
 
Het domein De Bomen in Vosselaar van wijlen Paul Janssen, topman van Janssen Pharmaceutica, 
werd verkocht aan een projectontwikkelaar. Die wil in het prachtige park met oude bomen en mooie 
waterpartijen residentiële appartementen bouwen. Voor de Franse villa op het domein zou in het 
project geen plaats meer zijn en deze zou bijgevolg tot afbraak gedoemd zijn. 
 
Volgens de Turnhoutse architectuurvereniging Ar-Tur gaat het hier om een bijzonder waardevolle 
villa (met ondergronds museum). Ze werd in 1954 gebouwd naar een ontwerp van architect Leon 
Stijnen, die onder meer de casino’s van Knokke en Oostende en het Conservatorium in Antwerpen 
tekende. Hij was ook betrokken bij de inrichting van de villa, die de enige creatie van Stijnen in de 
Kempen zou zijn. Een groot deel van het interieur dat werd ontworpen door het prestigieuze 
designbureau Decoene uit Kortrijk, heeft ondertussen wel een ander onderkomen gekregen. 
 
Geruime tijd werd gedacht dat het domein De Bomen in het Kempense Vosselaar een nieuwe 
bestemming als rust- en verzorgingstehuis zou krijgen. In dit scenario zou de villa als 
directeurswoning dienst doen. Maar de projectontwikkelaar ontkent dat er ooit afspraken gemaakt 
zouden zijn om de villa een plaats te geven in het nieuwe bouwproject. Die zou nu moeten verdwijnen 
omdat ze helemaal niet past in de architectuur van het nieuwe project. 
 
Kenners vragen zich ondertussen wel met enige verbazing af waarom de villa nooit beschermd is 
geworden. Ook het gemeentebestuur van Vosselaar hoopt toch dat er een spoor van de aanwezigheid 
van Paul Janssen bewaard kan blijven. 
 
1. In welke mate is de minister op de hoogte van de huidige plannen met het domein De Bomen en 

de villa van Paul Janssen in Vosselaar?  
 
2. Werden in het verleden al initiatieven genomen om de villa geheel of gedeeltelijk als waardevol 

monument te beschermen? Zo ja, welke stappen werden hiervoor gezet, door wie en in welke 
periode? 

 
3. Welke signalen hebben de minister en/of zijn diensten recentelijk eventueel bereikt met de 

bedoeling om de villa alsnog op de lijst met waardevolle monumenten te krijgen? Welke aanzetten 
werden hiertoe gegeven? 

 
4. In hoeverre acht de minister het noodzakelijk of wenselijk dat de villa beschermd wordt? Welke 

stappen moeten of kunnen hiervoor nog gezet worden, door wie en binnen welke termijn met de 
bedoeling om het dossier op korte termijn alsnog in die richting te laten evolueren? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 191 van 9 juli 2008 
van DIRK DE KORT 
 
 
 
1. Mijn administratie en ik waren, tenzij via persberichten, nog niet op de hoogte van eventuele 

plannen voor het domein De Bomen en de villa van Paul Janssen in Vosselaar. Uit contacten 
met het gemeentebestuur blijkt ondertussen dat het domein inderdaad verkocht is aan een 
projectontwikkelaar. Verschillende scenario’s doen blijkbaar de ronde in de geruchtenmolen, 
maar de concrete plannen van de projectontwikkelaar zijn momenteel nog niet gekend. Er is nog 
geen enkele aanvraag voor stedenbouwkundige vergunning of voor sloop ingediend voor welk 
project dan ook. 

 
2. Tot nu toe werden er nog nooit initiatieven genomen om de villa als monument te beschermen. 
 
3.  Enkele weken geleden verschenen in de media diverse berichten over de toekomst van de villa 

en het omliggende domein. Op basis van deze berichtgeving was ik op de hoogte dat een lokale 
architectuurvereniging aandrong op bescherming van de villa en het domein. Dat heeft 
overigens nooit geresulteerd in een aan mij of mijn administratie gerichte concrete vraag. Op 
basis van de berichten in de media heb ik mijn administratie opdracht gegeven na te gaan of de 
vroegere villa van Paul Janssen voldoende intrinsieke erfgoedwaarden heeft om eventueel voor 
bescherming in aanmerking te komen. 

 
4. Uit de analyse van mijn administratie blijkt het volgende: De villa, gelegen aan de 

Antwerpsesteenweg, werd gebouwd voor dokter Paul Janssen (Janssen Pharmaceutica). Volgens 
gegevens van het Provinciaal Architectuurarchief Antwerpen is de villa in klassiek Franse stijl 
ontworpen door het bureau Léon Stijnen- Paul De Meyer en gebouwd tussen 1953 en 1957. De 
villa is echter niet opgenomen in de œuvrelijst bij de monografie van Albert Bontridder over 
Stijnen uit 1979. Mogelijke verklaring is dat het hier om een atypische woning met een zeer 
klassieke vormentaal gaat, die ver afstaat van de vaak vooruitstrevende moderne architectuur 
van Léon Stijnen (Sint-Ritakerk Harelbeke, de Singel, Casino,…) Dat komt ook tot uiting in het 
feit dat het landhuis evenmin is opgenomen in de inventaris Bouwen door de eeuwen heen…deel 
16n1. In de inventaris voor de gemeente Vosselaar werden ook de meest markante voorbeelden 
van jonge bouwkunst (o.a. woningen uit de jaren ’70) opgenomen.  

 
 Op basis van de analyse kan worden gesteld dat de villa en het domein De Bomen onvoldoende 

intrinsieke erfgoedwaarden hebben om een bescherming te verantwoorden. Het gaat om een 
atypische woning binnen het oeuvre van architect Stijnen met, en dit in tegenstelling tot de rest 
van zijn oeuvre, erg klassieke vormentaal. De specifieke inrichting van het interieur en het 
(ondergrondse) huismuseum is ondertussen verdwenen. Uit de analyse blijkt ook dat de band 
met Paul Janssen alleen onvoldoende is om een bescherming als monument voor de villa te 
verantwoorden, ook de architecturale kwaliteiten van exterieur en interieur moeten hoog genoeg 
zijn. Omdat dit op basis van de mij beschikbare informatie duidelijk niet het geval is, is een 
bescherming als monument dan ook niet realistisch. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 192 
van 9 juli 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Slibstort Argex Kruibeke-Zwijndrecht   -   Bouwvergunning 
 
Er is sinds enkele maanden een politieke discussie op gang gekomen met minister Hilde Crevits over 
het dossier van de kleiput van de NV Argex op het grondgebied van de gemeenten Zwijndrecht en 
Kruibeke. Ik verwijs voor de nodige achtergrond in het dossier naar de interpellatie (3 juli 2008, 
Handelingen C308-LEE36), vraag om uitleg (11 december 2007, Handelingen C81-OPE10 ) en 
schriftelijke vraag  nr. 340 (1 februari 2008, Websitebulletin publicatiedatum 14-03-2008) van mezelf 
aan minister Crevits. 
 
Dit dossier kent een merkwaardige geschiedenis. Door de NV Waterwegen en Zeekanaal werd in 2005 
een huurcontract met de NV Argex afgesloten voor het storten van baggerspecie gedurende een 
periode van vijftien jaar. Het totale huurbedrag bedraagt ongeveer 68 miljoen euro. Het merkwaardige 
is dat de Vlaamse overheid reeds bijna drie jaar een bedrag van bijna 400.000 euro stort op rekening 
van de NV Argex voor het vullen van die put, terwijl nog geen specie gestort kan worden. Alle 
noodzakelijke milieu- en bouwvergunningen zijn nog steeds niet verkregen! 
 
Mijn specifieke vraagt betreft de bouwvergunning voor de opvulling van de kleiput voor het gedeelte 
gelegen op het grondgebied van de gemeente Zwijndrecht. De gemeente zelf weigerde op 19 juli 2007 
deze vergunning wegens tegenstrijdigheid met het BPA (bijzonder plan van aanleg) Kasteleynhoek, 
dat voorziet in een nabestemming als natuurgebied. Het dossier werd echter wel goedgekeurd op 17 
januari 2008 door de bestendige deputatie van de provincie Antwerpen, na een beroep ingesteld door 
de NV Argex. De gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar Ruimtelijke Ordening (RO) ging zelf in 
beroep tegen deze beslissing bij de Vlaamse Regering op 12 maart 2008. De – volledige of 
gedeeltelijke – opvulling van de kleiput is strijdig met essentiële stedenbouwkundige voorschriften 
van het BPA Kasteleynhoek, aldus de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar. 
 
Navraag bij de diensten RO leert dat dit dossier intussen is voorgelegd aan de minister als bevoegd 
minister. Het verzoek aan de minister betreft een vraag tot inwilliging van het beroep van de 
gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar en dus een vernietiging van de door de bestendige deputatie 
afgeleverde bouwvergunning. Deze beslissing werd genomen na een hoorzitting bij de diensten RO op 
24 april 2008, waarbij ook de vertegenwoordiger van de gemeente Zwijndrecht aanwezig was. 
 
Reeds eerder had de gemeente Zwijndrecht via een schrijven aan de minister te kennen gegeven dat zij 
bij haar visie over de nabestemming als natuurgebied wenst te blijven, en ter zake geen initiatieven 
wenst te nemen tot wijziging van het bovenvermelde BPA. 
 
1. Sinds wanneer is het bovenvermelde beroepsdossier aan de minister ter ondertekening bezorgd?  
 

Waarom heeft de minister tot op vandaag nog geen beslissing genomen hierover? 
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2. Voorziet de minister een planningsinitiatief op gewestelijk niveau, gezien de strijdigheid met het 
bestaande BPA en het standpunt van de gemeente Zwijndrecht? Zo ja, welk initiatief? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICE MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN 
EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 192 van 9 juli 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
1. Inzake het aanvraagdossier van de NV ARGEX voor het heraanvullen van de bestaande 

kleigroeve aan de Kruibeeksesteenweg in Zwijndrecht heb ik op 25 juli 2008 een beslissing 
getroffen. Bij ministerieel besluit van die datum werd het beroep van de gewestelijk 
stedenbouwkundig ambtenaar ingewilligd en dus de stedenbouwkundige vergunning geweigerd. 
De beslissing was gesteund op het ter plaatse geldende bijzonder plan van aanleg 
“Kasteleynhoek”, goedgekeurd bij ministerieel besluit van 9 februari 2000, dat in zijn artikel 4 
voorschrijft dat de ontgonnen kleiputten te behouden zijn en noch gedeeltelijk, noch volledig 
mogen volgestort worden. De initiële aanvraag omvatte een volledige heropvulling, tot op het 
oorspronkelijke maaiveld. In beroep bij de deputatie is de vraag aangepast tot een heropvulling 
overeenkomstig het natuurinrichtingsplan, opgesteld door een externe ondersteuner, dd. januari 
2006. Het gaat niet enkel om een essentiële wijziging van het aanvraagdossier maar ook de 
overduidelijke strijdigheid met de bindende bepalingen van het aanlegplan is niet opgelost.  
 
De gemeente Zwijndrecht heeft er principieel geen bezwaar tegen dat de groeve zou opgevuld 
worden, weliswaar onder de uitdrukkelijke voorwaarde dat de nabestemming natuurgebied 
gehandhaafd blijft. Zij laat wel weten dat ze zelf niet het initiatief zal nemen tot wijziging van haar 
bijzonder plan van aanleg, maar dat die wijziging zal moeten gebeuren op Vlaams niveau, via een 
gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan. 
 
De groeve situeert zich overigens ten dele ook op grondgebied van de gemeente Kruibeke. En ook 
daar zijn er gelijkaardige problemen. De put is er begrepen binnen de begrenzingen van het 
bijzonder plan van aanleg “Sterhoek–Haaghoek”, goedgekeurd bij ministerieel besluit van 29 juli 
1988. Het plan schrijft de bestemming ontginningsgebied voor, met als nabestemming natuur in 
combinatie met ruwe waterwinning en passieve recreatie in de kleigroeve. Ook daar is bij 
ministerieel besluit van 17 juli 2007 de door de gemeente toegekende vergunning vernietigd 
omdat het duidelijk is dat de aanvraag, die het volledig heraanvullen omvatte, in strijd was met die 
bestemming. Het gemeentebestuur had de vergunning verleend, zich baserende op een toen in 
voorbereiding zijnde gemeentelijk ruimtelijk uitvoeringsplan dat de opvulling van de put had 
moeten mogelijk maken. Dat gemeentelijk RUP is echter niet verder afgewerkt.  
 
Naar aanleiding van de vernietiging van de vergunning te Kruibeke, werd overleg gepleegd door 
de gemeente met mijn administratie. Er werd een dossier opgesteld, waarbij een gedeeltelijke 
opvulling van de kleiput te Kruibeke wordt voorgesteld: namelijk een opvulling van max. 50 % 
van de terreinoppervlakte. Op die manier worden de beide nabestemmingen die in het BPA 
worden vooropgesteld niet in het gedrang gebracht. Dit dossier werd aangevuld met de nodige 
studies en door de gemeente Kruibeke werd op 1 september 2008 een stedenbouwkundige 
vergunning verleend. 
 

2. De groeve “ARGEX” is momenteel niet gevat door een lopend planningsinitiatief op basis 
waarvan een eventuele aanpassing van de huidige bestemmingen kan doorgevoerd worden.  

 
a. De groeve ARGEX is niet gevat door het ontwerp ruimtelijk uitvoeringsplan gekoppeld 

aan de afbakening van het grootstedelijk gebied Antwerpen dat in procedure is. Wel is de 
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groeve Argex gelegen binnen de afbakeninglijn (voor Kruibeke enkel het gedeelte dat 
volgens het gewestplan als bedrijventerrein is bestemd).  

b. Evenmin is een bijzonder oppervlaktedelfstoffenplan voor de Boomse Klei in het 
Waasland in opmaak.  

 
Wel vestig ik de aandacht op de problematiek van de mogelijke goedkeuring door de Vlaamse 
regering van het bekkenbeheersplan Benedenschelde en de eventuele opmaak van ruimtelijke 
uitvoeringsplannen. 
 
Een oplossing voor de problematiek kan geboden worden via een apart (gewestelijk) ruimtelijk 
uitvoeringsplan. De eventuele opdracht daartoe vanuit de Vlaamse Regering zal een duidelijk 
programma moeten omvatten, te onderbouwen door een voorafgaand op te maken plan-MER. De 
opmaak van dit MER is in ieder geval een vereiste in functie van de mogelijkheden tot berging 
van baggerspecie in de ARGEX-groeve. Aangezien de berging van baggerspecie in deze groeve 
behoort tot de taken van de afdeling Zeeschelde van de NV Waterwegen en Zeekanaal, zal zij ook 
instaan voor de opmaak van een plan-MER.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 193 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse Belastingdienst   -   Informatie over afbetalingsmogelijkheden 
 
De toenemende schuldenproblematiek bij vele Vlamingen komt geregeld aan bod bij verschillende 
besprekingen in het Vlaams Parlement, in het bijzonder in de commissie Welzijn.  
 
Naar aanleiding van de bespreking van de aanbevelingen uit het Jaarverslag 2005 van de Vlaamse 
Ombudsman, heeft het Vlaams Parlement aan de Vlaamse Regering gevraagd om een proactiever 
beleid te voeren op het gebied van afbetalingen, waarbij de Vlaamse fiscale overheid in een zo vroeg 
mogelijk stadium en op eigen initiatief de mogelijkheid van afbetalingen voorstelt aan 
belastingplichtigen die met ernstige betalingsmoeilijkheden kampen, zodat een redelijk en haalbaar 
afbetalingsplan kan worden afgesproken. 
 
1. Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen om hieraan tegemoet te komen? 
 

Op welke wijze wordt er concreet invulling gegeven aan dit proactiever beleid? 
 

2. Wat zijn de resultaten? 
 

Kan de minister voor 2006 en 2007 een overzicht geven van het aantal dossiers waarin vanuit de 
Vlaamse fiscale overheid naar de belastingplichtige een initiatief werd genomen tot het verkrijgen 
van een afbetalingsplan? 
 
Op welke specifieke fiscale vorm van belastingen heeft dit betrekking? 
 

3. Deze maatregelen betekenen een extra belasting van de administratie. 
 

Zijn er initiatieven genomen om meer personeel specifiek hiervoor in te zetten? Zo ja, op welke 
wijze? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 193 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. De Vlaamse Belastingdienst verstrekt informatie over het aanvragen van afbetalingsplannen via de 

website www.onroerendevoorheffing.be. Onder het trefwoord ”betaling” (rubriek info van A tot Z) 
worden de voorwaarden en modaliteiten voor het bekomen van een afbetalingsplan toegelicht.  

 
 Daarnaast wordt aan de belastingplichtigen pro-actief ( onder meer via de Vlaamse Infolijn ) 

meegedeeld dat zij op eenvoudig verzoek een afbetalingsregeling kunnen krijgen indien zij 
meerdere aanslagbiljetten op korte tijd (6 maanden) ontvangen.  

 
 De Vlaamse belastingdienst stelt overigens alles in het werk om te voorkomen dat een 

belastingplichtige meerdere aanslagbiljetten op korte tijd zou ontvangen. Hiervoor kan verwezen 
worden naar de gedachtenwisseling met de ombudsman in de Commissie Financiën en Begroting 
op 24 juni jongstleden.  

 
 De Vlaamse Belastingdienst heeft de voorwaarden voor het bekomen van een afbetalingsplan 

sedert begin 2008 overigens nog versoepeld. Een afbetalingsplan kan voortaan worden toegestaan, 
ook al wordt het pas na het verstrijken van de betalingstermijn gevraagd.  

 
 Voor de leegstandsheffing woningen wordt sinds kort op de herinneringen vermeld dat de 

mogelijkheid bestaat om een afbetalingsplan aan te vragen.  
 
 Bij de leegstandsheffing bedrijfsruimten voert de Vlaamse belastingdienst eveneens een proactief 

beleid door de heffingsplichtige te wijzen op de mogelijkheid om een opschorting van de heffing 
te bekomen. Dit kan door een vernieuwingsvoorstel voor te leggen, conform de bepalingen van het 
decreet leegstand bedrijfsruimten. Indien een dergelijke opschorting wordt toegestaan, beschikt de 
belastingplichtige over een ‘ademruimte’ en kan hij zich toeleggen op het verhelpen van de 
leegstand/verwaarlozing. 

 
2. Wanneer de Vlaamse belastingdienst een afbetalingsplan toestaat wordt niet afzonderlijk 

genoteerd wie de initiatiefnemer tot het bekomen van deze faciliteit geweest is.  
 
3. Er werden geen initiatieven genomen om specifiek voor het proactief beleid extra personeel in te 

zetten. Daartoe bestaat ook geen bijzondere behoefte. Zoals hiervoor reeds toegelicht werd vooral 
de klemtoon gelegd op het verstrekken van informatie over het bestaan en de voorwaarden van 
deze faciliteit. 

 
 Het aantal afbetalingsdossiers voor de onroerende voorheffing schommelde de voorbije jaren 

trouwens rond de 6200-6400 dossiers, wat een minieme fractie (0.25%) is t.o.v. het totaal aantal 
aanslagbiljetten ( circa 2.600.000 ).  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 194 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Duurzaam beleggen   -   Initiatieven 
 
Op 28 september 2006 is de Vlaamse Strategie voor Duurzame Ontwikkeling ondertekend door de 
Vlaamse overheid en het middenveld. 
 
Duurzaam beleggen wint aan belang, waarbij dit gericht dient te zijn op economisch, ecologisch en 
sociaal evenwicht op lange termijn. De overheid moet inzake duurzaam beleggen het goede voorbeeld 
geven. 
 
1. Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen om de criteria vast te leggen waaraan de duurzame 

beleggingsstrategie moet voldoen? 
 

Aan welke beleggingsaspecten werd hierbij bijzondere aandacht geschonken? 
 

2. Naar aanleiding van het decreet houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2007 werd 
het Toekomstfonds opgericht. 

 
Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen om de middelen in het Toekomstfonds volgens een 
duurzame strategie te beleggen? 
 
Gebeurt hier een evaluatie? Zo ja, op welke wijze? 
 

3. Het is belangrijk de overeenstemming tussen de vooraf uitgetekende strategie en de effectieve 
beleggingen te toetsen. 

 
Op welke wijze gebeurt dit? Welke administratie is hier verantwoordelijk voor de opvolging? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 194 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. In het kader van duurzaam beleggen werden bij beslissing van de Vlaamse regering van 14 juli 

2006 de volgende criteria vastgelegd voor de beleggingen in aandelen van het Vlaams 
Zorgfonds. Deze criteria werden herbevestigd door de Vlaamse regering op 18 juli 2008. 

 
De ethische screening gebeurt volgens duurzaamheidscriteria die minstens gericht zijn op het 
intern personeelsbeleid en de omgang met de maatschappelijke omgeving, op de inspanningen 
voor het milieu en de biodiversiteit en op de ethische aspecten van het economisch beleid van 
een onderneming. Er kan enkel belegd worden in bedrijven die in hun bedrijfstak tot de beste 
behoren. 
Voor het aandelenbeheer maakt het Vlaams Zorgfonds gebruik van het Ethibel register. Er kan 
enkel belegd worden in ondernemingen die in het Ethibel register zijn opgenomen. 

 
De Vlaamse Gemeenschap zelf belegt niet in aandelen. De beleggingen van de Vlaamse 
Gemeenschap hebben betrekking op de kasmiddelen. Per definitie betreft het hier (zeer) korte 
termijn middelen die dienen voor de dagelijkse werking van de Vlaamse overheid. Het zou 
onverantwoord zijn om deze korte termijn middelen te beleggen in aandelen. Deze middelen 
worden belegd in korte termijn papier, zoals schatkistcertificaten van de Belgische overheid, 
waar het rendement op voorhand gekend is. 

 
2. Voor het Vlaams Toekomstfonds werden er nog geen criteria vastgelegd omdat het op dit 

ogenblik niet belegt in aandelen. In afwachting van de resultaten van een mogelijke 
staatshervorming, werd ook hier de beleggingshorizon relatief kort gehouden, waardoor 
beleggen in aandelen een te groot risico zou inhouden. Ik heb ca één jaar geleden beslist dat per 
30 juni 2009 de middelen, die toevertrouwd werden aan het fonds volledig liquide ter 
beschikking zouden staan. De evolutie van de laatste maanden op de aandelenmarkten tonen aan 
dat deze strategie de juiste is. Indien het Vlaams Toekomstfonds begin dit jaar zou belegd 
hebben in aandelen binnen de euro-zone dan zou het op basis van de MSCI Euro op 30/07/2008 
reeds 18,86% aan waarde verloren hebben. Tijdens dezelfde periode heeft de Bel 20 zelfs 
26,35% aan waarde verloren. 

 
Indien het Vlaams Toekomstfonds in de toekomst in aandelen zou beleggen, zullen dezelfde 
duurzaamheidscriteria van het Vlaams Zorgfonds ook toegepast worden bij het Vlaams 
Toekomstfonds. Deze criteria voldoen aan de resolutie van het Vlaams Parlement betreffende 
een duurzame beleggingsstrategie voor de middelen van het Toekomstfonds. 

 
Op dit ogenblik is er dan ook nog geen evaluatie omtrent het duurzaam beleggen bij het Vlaams 
Toekomstfonds. 

 
3. De opvolging van de beleggingen van de Vlaamse overheid en het Vlaams Toekomstfonds 

gebeurt door het beleidsdomein Financiën en Begroting. De opvolging van de beleggingen van 
het Vlaams Zorgfonds gebeurt door het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. Op 
regelmatige tijdstippen rapporteert het Vlaams Zorgfonds aan de Vlaamse regering. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 195 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 195 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 196 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 196 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 197 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Fiscaliteit en invordering   -   Aanbevelingen Ombudsdienst 
 
In het Memorandum van de Vlaamse Ombudsman bij het begin van deze legislatuur zijn een aantal 
duidelijke aanbevelingen geformuleerd in verband met fiscaliteit en invordering. 
 
Het betreft een aantal aanbevelingen inzake vereenvoudiging en verbetering va de regelgeving en de 
toepassingen. Ook het Vlaams regeerakkoord besteedt aandacht aan minder regels. 
 
1. Welke initiatieven zijn er sinds het begin van de legislatuur genomen om werk te maken van de 

aangekondigde stroomlijning van de Vlaamse fiscaliteit, zowel in het juridisch kader als bij de 
uitvoeringsorganisatie? Wat zijn de concrete resultaten? 

 
2. Welke initiatieven zijn er sinds het begin van de legislatuur genomen om het fiscaal 

invorderingsbeleid te verbeteren? 
 
3. Er wordt gesteld dat de Vlaamse overheid een opsplitsing van de verschillende fiscale heffingen in 

situaties van meervoudige belastingplichtigen op eenvoudig verzoek moet mogelijk maken en in 
de mate van het mogelijke de opsplitsing ook automatisch verlengen. 

 
Welke initiatieven zijn er sinds het begin van de legislatuur op het vlak van de fiscaliteit concreet 
genomen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 197 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. a) De uitvoeringsorganisatie  
 
 De Vlaamse Belastingdienst is de uitvoeringsorganisatie van de Vlaamse fiscaliteit, althans voor 

die belastingen die nu door de Vlaamse overheid zelf worden ingevorderd, met name de 
onroerende voorheffing en de leegstandsheffing woningen en bedrijfsruimten.  

 
 De Vlaamse Belastingdienst voert momenteel twee projecten uit die kaderen binnen het opzet 

om de Vlaamse fiscaliteit te stroomlijnen.  
 
 In de eerste plaats wordt het Vlaams Fiscaal Platform, afgekort VFP, uitgebouwd. Het VFP is de 

gemeenschappelijke onderliggende ICT-infrastructuur voor alle heffingen die momenteel of in 
de toekomst door de Vlaamse Belastingdienst worden of zullen worden geïnd. 

 
 Dit platform zal op termijn niet alleen de momenteel bestaande – voor elke heffing afzonderlijke 

– belastingapplicaties vervangen, maar bovendien wordt de aansluiting voorzien van andere al 
dan niet reeds gerealiseerde of te behouden applicaties (bvb. het boekhoudsysteem Orafin, 
toepassingen van e-taxes en e-notificaties, ...).  

 
 In de periode 2004-2007 werden het voortraject en de gedetailleerde analyses uitgevoerd en 

werd de software ontwikkeld. Dit jaar nog dient het VFP operationeel te zijn. Er werd reeds 
getest voor de leegstandsheffing bedrijfsruimten en binnenkort starten de testen voor de 
onroerende voorheffing.  

 
 Het tweede project is de uitbouw van de zogenaamde FOBO organisatiestructuur binnen de 

Vlaamse Belastingdienst. FOBO is de afkorting van Front-Office en Back-Office. In deze 
organisatiestructuur worden alle processen welke een rechtstreeks contact met de burger 
genereren in het Front Office gedeelte ondergebracht. De massaprocessen en generieke 
processen worden in de Back Office uitgevoerd. De bedoeling van deze hervorming is dat de 
burger kan rekenen op een kwalitatieve en klantvriendelijke dienstverlening met doorzichtige, 
eenvoudige en uniforme procedures, onafhankelijk van de soort heffing. De inning- en 
invorderingsprocedure wordt in deze structuur per belastingplichtige afgehandeld en niet per 
heffing.  

 
 Er is een onlosmakelijk verband tussen het eerste project, de implementatie van het VFP, en de 

nieuwe FOBO organisatiestructuur. Het VFP is ontworpen volgens de in de FOBO 
organisatiestructuur gedefinieerde processen. Het invoeren van FOBO is omgekeerd eveneens 
ondenkbaar zonder ondersteuning van het VFP. 

 
 Na een aanloopperiode waarbij reeds voor 2008 de aanslagen inzake de leegstandsheffing 

bedrijfsruimten in het VFP werden opgeladen zal FOBO op volle sterkte draaien vanaf 1 januari 
2009 en zal het VFP volledig in productie gesteld worden door de inning van de  onroerende 
voorheffing ook via dat systeem te laten verlopen. 
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 b ) De regelgeving.  
 
 Ook op het vlak van het reguleringsmanagement zijn er meerdere verbeteringen doorgevoerd. 

Zo wordt de Cel Wetskwaliteit sedert de BBB-hervorming binnen het beleidsdomein Financiën 
en Begroting structureel verankerd binnen het departement, met name de Dienst 
Beleidsondersteuning en Regelgeving (BORG). BORG zal als expertisecentrum een 
geïntegreerde aanpak kunnen verzekeren van het wetgevingsbeleid en de beleidsondersteuning. 

 
 De Dienst BORG heeft ten aanzien van de uitvoerende entiteiten een initiërende, 

ondersteunende en coördinerende rol. De uitvoerende entiteiten hebben t.a.v. de Dienst BORG 
een rapporterende opdracht en een opdracht tot het aanreiken van bij hen beschikbare informatie 
en het meewerken aan de voor het beleid van de minister noodzakelijke initiatieven. 

 
 Een concreet voorbeeld hiervan is de vereenvoudiging en harmonisering van de fiscale 

procedure gemeen voor alle heffingen. Het uiteindelijke doel is om één aanslagprocedure uit te 
tekenen, gemeenschappelijk voor alle heffingen. De Vlaamse fiscaliteit zal immers 
procesgericht georganiseerd worden en zal gekenmerkt worden door een veel grotere 
centralisatie, standaardisatie en doelgerichte informatisering. De inning en invordering zal 
zoveel als mogelijk op dezelfde wijze verlopen voor de verschillende gewestelijke heffingen. 

 
2. Als voorbeeld van een concreet initiatief ter verbetering van het fiscaal invorderingsbeleid wijs 

ik de Vlaamse volksvertegenwoordiger op het decreet van 23 juni 2006 houdende wijziging van 
het decreet van 19 april 1995 houdende maatregelen ter bestrijding en voorkoming van 
leegstand en verwaarlozing van bedrijfsruimten (B.S. 10 juli 2006). Dit decreet stemt de 
invorderingsprocedure van deze heffing af op deze van de onroerende voorheffing. Deze 
afstemming is niet alleen een administratieve vereenvoudiging, maar maakt de regelgeving ook 
transparanter en toegankelijker voor de burger.  

 
 Het zijn deze beide heffingen, de leegstandsheffing bedrijfsruimten en de onroerende 

voorheffing, die in 2008 en 2009 zullen geïmplementeerd worden op het VFP.  
 
 Een tweede duidelijke verbetering op het vlak van de transparantie vormt ongetwijfeld de 

omzendbrief FB/VLABEL/2007 van 11 september 2007 betreffende de vrijstelling van 
onroerende voorheffing voor onroerende goederen bestemd voor onderwijs. Deze omzendbrief 
wordt door de Vlaamse Belastingdienst gehanteerd bij de beoordeling van de vrijstelling van de 
onroerende voorheffing voor onroerende goederen bestemd voor onderwijs. 

 
 Uiteraard kunnen nog meerdere initiatieven vermeld worden, zoals bijvoorbeeld het lokaal Pact 

met de gemeenten en provincies. Voor een gedetailleerde bespreking van de aangehaalde 
voorbeelden en andere realisaties verwijs ik de Vlaamse volksvertegenwoordiger naar mijn 
beleidsbrieven van de afgelopen jaren. 

 
3. Wanneer een onroerend goed eigendom is van meerdere personen dient de onroerende 

voorheffing te worden betaald door de verschillende belastingplichtigen in verhouding tot hun 
zakelijke rechten in het onroerende goed. Wel wordt het aanslagbiljet in principe opgesteld en 
verstuurd naar één persoon, namelijk diegene die het eerst vermeld staat in de bestanden van het 
kadaster.  

 
 Op aanvraag kan de onroerende voorheffing van een onroerend goed waarvan meerdere 

personen eigenaar zijn opgesplitst worden tussen de verschillende eigenaars, zodat elke eigenaar 
zijn deel kan betalen. Indien deze aanvraag één keer is gedaan, dan zal de opsplitsing later 
automatisch gebeuren. Voorwaarde is natuurlijk dat er niets gewijzigd is aan de 
eigendomsverdeling of in de kadastrale legger.  
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 Met de introductie van deze werkwijze sedert het aanslagjaar 2004 wordt gevolg gegeven aan de 

aanbeveling van de Vlaamse Ombudsman. Waar voorheen voornamelijk om praktische redenen 
werd aangedrongen bij de belastingplichtigen om de aanslag in zijn geheel te laten betalen door 
één mede-eigenaar werd deze werkwijze veranderd.  

 
 Voor de leegstandsheffingen (woningen en bedrijfsruimten) daarentegen voorzien de 

respectievelijke decreten een hoofdelijkheid tussen mede-eigenaars.  
 
 Onder strikte voorwaarden – waaronder de instemming van alle deelgenoten en een 

minimumbedrag per deelgenoot van 500 euro – kan wel een administratieve opsplitsing 
doorgevoerd worden, zonder dat hiermee afstand wordt gedaan van het principe van de 
hoofdelijkheid van deze heffingen.  

 
 De aangesproken deelgenoot die de volledige heffing betaalt, beschikt – ingevolge de 

hoofdelijkheid –over alle mogelijke wettelijke middelen om terugbetaling te eisen van het 
aandeel van de overige deelgenoten in de heffing. 

 
 Haast nooit wordt een leegstandsheffing lastens het persoonlijke vermogen van één van de 

mede-eigenaars ingevorderd. Meestal wordt het gemeenschappelijk goed ten gelde gemaakt, 
vaak is dat het belaste pand. 

 
 Een hypothecaire inschrijving lastens het gemeenschappelijk belaste pand is een veel genomen 

maatregel en stelt de rechten veilig van het Vlaamse Gewest in afwachting van de definitieve 
regeling van de heffing via bijvoorbeeld de notaris belast met de uit onverdeeldheidtreding. 

 
 Het Rekenhof zou overigens nooit aanvaarden dat de Vlaamse Belastingdienst de 

invorderingsmogelijkheden, gegeven door de hoofdelijkheid, vrijwillig uit de hand geeft en de 
invordering beperkt tot het deel dat de betrokkene qua eigendomsrechten bezit. 

 
 Tot slot zorgt een gefragmenteerde gedwongen invordering lastens verschillende van de mede–

eigenaars ingevolge opsplitsing tot een veelvoud van invorderingskosten, ten nadele van de 
betrokken mede–eigenaars. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 198 
van 17 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Gemeentelijke leningen   -   Intrestlasten 
 
Door de financiële crisis sedert de zomer van 2007 is het wantrouwen tussen banken onderling 
toegenomen. Dit uit zich in toegenomen marges tussen marktrente enerzijds en interbankenrente 
anderzijds. 
 
De gemeenten ontlenen bij de financiële instellingen ook op lange termijn doorgaans op basis van 
interbankenrente plus een marge. Doorgaans lagen deze intresttarieven niet ver boven de OLO-rentes 
voor gelijkaardige termijnen. 
 
In welke mate worden gemeenten getroffen door deze ontwikkeling? Kan de minister een beeld geven 
van de ontwikkeling sedert begin 2007 van het verschil tussen internetbankenrentes enerzijds en 
marktrentes anderzijds voor de meest voorkomende looptijden? 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Mechelen (vraag nr. 198) en Keulen ( nr. 222). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 198 van 17 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
In de geld- en kapitaalmarkt wordt er o.a. een onderscheid gemaakt tussen twee rentevoeten. Namelijk 
de overheidsrentevoeten en de interbanken rentevoeten. 
De overheidsrentevoeten worden meestal bepaald op basis van de secundaire markt van 
overheidsobligaties. Voor België betreft het hier de secundaire markt in OLO’s. 
Op de interbankenmarkt maken de banken meestal gebruik voor het lenen of ontlenen aan elkaar van 
de IRS-rentevoeten (Interest Rate Swap). 
 
De dagelijkse noteringen van de OLO’s 1 jaar, 3 jaar, 5 jaar, 10 jaar, 15 jaar en 20 jaar werden 
vergeleken met de dagelijkse noteringen van de IRS-rentevoeten met dezelfde looptijd voor de periode 
01/01/2007 tot en met 21/08/2008. Voor de IRS-rentevoeten werd gebruik gemaakt van de IRS 
noteringen door ISDAFIX (voor de euro zone wordt hier dagelijks een gemiddelde IRS-rentevoet 
berekend op basis van de noteringen van 16 financiële instellingen). 
 
Er werd nagegaan hoe de verschillen tussen beide rentevoeten zijn geëvolueerd gedurende het voorbije 
anderhalf jaar. Hiertoe werden drie subperiodes vergeleken. Ten eerste de periode 01/01/2007 tot en 
met 30/06/2007, dit is de periode voor de financiële crisis. Ten tweede de periode 01/07/2007 tot en 
met 31/12/2007 en ten laatste de periode 01/01/2008 tot en met 30/06/2008. 
 
Het resultaat vindt u in onderstaande tabel. Het betreft hier dus het gemiddelde verschil tussen de IRS 
en OLO rentevoet (IRS – OLO) voor een bepaalde looptijd. 
 
Periode 1 jaar 3 jaar 5 jaar 10 jaar 15 jaar 20 jaar 
01/01/2007-
30/06/2007 

0,23 0,21 0,21 0,19 0,21 0,20 

01/07/2007-
31/12/2007 

0,47 0,35 0,30 0,21 0,19 0,20 

01/01/2008-
30/06/2008 

0,63 0,42 0,30 0,14 0,05 0,06 

 
Globaal ligt het verschil in de eerste periode – voor de crisis –  rond de 20 basispunten (0,20%) voor 
alle looptijden. Dus gemiddeld was de IRS-rentevoet 0,20% hoger dan de OLO-rentevoet. 
In de eerste periode van de financiële crisis neemt het verschil voor de korte looptijden (1 jaar tot 5 
jaar) toe, terwijl het verschil op de langere looptijden (10 jaar tot en met 20 jaar) hetzelfde blijft. 
In de tweede periode (sinds begin dit jaar) neemt het verschil tussen de IRS-rentevoet en OLO-
rentevoet nog verder toe voor de heel korte periodes (1 jaar tot 3 jaar) maar daalt het verschil gevoelig 
tot spectaculair voor de langere looptijden (10 jaar tot 20 jaar). 
 
Voor rentevoeten met looptijden van 15 of 20 jaar is er op dit ogenblik bijna geen verschil meer tussen 
de OLO-rentevoet en de IRS-rentevoet. 
 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -707- 
 
 

 

Buiten het verschil tussen de OLO-rentevoeten en de IRS-rentevoeten spelen ook de marges bovenop 
deze rentevoeten een belangrijke rol. Uit de bevindingen van de gewaarborgde leningen werd een 
stijging vastgesteld van de marges na de financiële crisis. 
 
Het effect op de gemeenten hangt in grote mate af van de looptijd en het soort leningen dat werd 
afgesloten. Indien gekozen werd voor leningen met een lange looptijd en een vaste rentevoet 
gedurende de volledige lening zal het effect relatief beperkt zijn. Meer zelfs, indien de marge niet al te 
veel gestegen is, zal de contractuele rentevoet dichter tegen overheidsrentevoet liggen dan voor de 
crisis. 
 
Voor leningen met een korte looptijd of met een lange looptijd maar met 1 tot 5 jaarlijkse herzieningen 
zal het verschil tegenover de overheidsrentevoet gevoelig hoger liggen dan voor de financiële crisis. 
Daarenboven kan een stijging van de marges nog voor een groter verschil zorgen. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -709- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 199 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 199 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 200 
van 31 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Successierechten   -   Tariefbepaling 
 
De wetgeving en tarieven m.b.t. successierechten maken deel uit van de bevoegdheden van het Vlaams 
Gewest. 
 
Zo zien we dat de gehanteerde criteria en tarieven sterk verschillen van gewest tot gewest. 
 
In Vlaanderen worden “neven” en “nichten” bij tariefbepaling gerekend tot de categorie “erfenissen 
tussen andere personen”. Het tarief ligt in dit geval tussen 45 en 65 %. 
 
Het Vlaams Gewest stelt “neven” en “nichten” dus gelijk met “andere personen”. In het Waals en 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest vormen “ooms, tantes, neven en nichten” een aparte categorie met een 
eigen afzonderlijk tarief. In het Waals Gewest ligt dat tussen 30 en 70 % en in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest tussen 25 en 70 %. 
 
 broer en zus neef en nicht andere 
Vlaams Gewest 30 tot 65 % 45 tot 65 % 45 tot 65 % 
Brussels Gewest 20 tot 65 % 30 tot 70 % 40 tot 80 % 
Waals Gewest 20 tot 65 % 25 tot 70 % 30 tot 80 % 
 
Bovendien is het maximumtarief (65 % / + € 125.000) hierbij vaak van toepassing, gezien de hoge 
prijzen van onroerende goederen en het feit dat het erfdeel niet opgesplitst is in roerende en 
onroerende goederen. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van de ontvangsten uit successierechten van het Vlaams 

Gewest vanaf het jaar 2000 op basis van de verschillende categorieën erfgenamen (echtgenoten / 
samenwonenden / rechte lijn / broers en zussen / ooms, tantes, neven en nichten / anderen /…). 

 
2. Op basis van welke motivatie of argumentatie worden “ooms, tantes, neven en nichten” in de 

Vlaamse wetgeving tot de categorie “anderen” gerekend? 
 
3. Acht de minister het wenselijk om voor deze erfgenamen een afzonderlijke categorie te voorzien 

naar analogie met de andere gewesten? 
 
4. Op welke motivatie/argumentatie is het bedrag van 125.000 euro in de hoogste tariefschijf 

gebaseerd? 
 
5. Acht de minister het wenselijk om dit bedrag te corrigeren in functie van de stijgende 

vastgoedprijzen? 
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6. Op basis van welke motivatie wordt het erfdeel voor ooms, tantes, neven en nichten niet 

opgesplitst in roerende en onroerende goederen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 200 van 31 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1.  Hierbij volgt een overzicht van de ontvangsten uit de successierechten toekomende aan het 

Vlaamse gewest vanaf het jaar 2000 op basis van de verschillende categorieën van erfgenamen: 
 

Categorie Echtgenoten, samenwonenden en 
rechte lijn 

Broers en zussen Anderen 

2000   200.684.856,48 € 73.281.370,48 € 220.897.688,79 €
2001 248.169.817,06 € 81.044.586,03 € 241.720.633,02 €
2002   276.979.200,26 € 88.140.167,15 € 295.373.173,43 €
2003 302.359.524,94 € 96.296.501.08 € 272.551.040,14 €
2004 306.023.740,82 € 108.523.431,31 € 290.071.944,05 €
2005 359.422.604,82 € 112.132.383,01 € 333.853.798.79 €
2006 386.799.929,03 € 136.857.994,02 € 344.853.798,23 €
2007 415.480.407,18 € 144.350.092,31 € 362.948.090,45 €
2008 (tot mei) 171.967.061,79 € 49.388.761,14 € 139.014.358,08 €

  
2.  Voor de verantwoording van de indeling van “ooms, tantes, neven en nichten “ in de categorie 

“anderen”, kan ik u verwijzen naar het ontwerp van decreet houdende bepalingen tot begeleiding 
van de begroting 1997 (stuk 428 (1996-1997)), en het voorstel van decreet houdende wijziging 
van de artikelen 48 en 56 van het Wetboek der Successierechten (stuk 505 (1996-1997)). Uit 
deze stukken blijkt dat de verschuiving voornamelijk tot doel had het aantal tarieven te 
beperken. De toenmalige Vlaamse Regering ging er van uit dat door de vereenvoudiging de 
fraude wellicht zou afnemen. Enkel voor broers en zusters werd nog een lager tarief behouden, 
gelet op de nauwere familieband.  

 
3.  Zoals blijkt uit de stukken vermeld sub 2), was het de bedoeling om een vereenvoudiging van de 

tariefstructuur door te voeren, met globaal zo weinig mogelijk budgettair effect.  
 
 In 2007 beliepen de totale ontvangsten uit de successierechten bijna 933 miljoen euro, dit is een 

substantieel bestanddeel van de ontvangsten van de Vlaamse overheid. De tariefcategorie 
‘anderen’ genereert daarvan een aanzienlijk deel, dit is een gevolg van de hervorming waarvoor 
het Vlaams Parlement in 1997 heeft geopteerd. Een afzonderlijke categorie met aangepaste 
tarieven voor ooms, tantes, neven en nichten zou onvermijdelijk budgettaire implicaties hebben.  

 
 De Vlaamse Regering heeft voor deze legislatuur geopteerd voor een humanisering van de 

successierechten door een vrijstelling van successierechten te voorzien in voordeel van de 
langstlevende partner voor de waarde van de gezinswoning. Dit is een ingrijpende maatregel met 
een breed maatschappelijk draagvlak. Wanneer een erfopvolger uit de categorie “ooms, tantes, 
neven en nichten “ met de erflater ten dage van het overlijden gedurende drie jaar 
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ononderbroken samenwoonde en een gemeenschappelijke huishouding voerde, kan deze 
trouwens eveneens aanspraak maken op deze vrijstelling.  

 
4.  De hervorming werd destijds dusdanig berekend dat ze budgettair neutraal uitviel.  
 
5. Zoals gesteld sub 3) heeft de Vlaamse Regering bij de humanisering van de successierechten de 

prioriteit gelegd bij een vrijstelling van successierechten voor de waarde van de gezinswoning 
(decreet van 7 juli 2006 houdende vrijstelling van successierechten ten voordele van de 
langstlevende partner voor de nettowaarde van de gezinswoning).  

 
 Een aanpassing enkel en alleen van het grensbedrag van 125.000 euro zoals dit van toepassing is 

voor het tarief “tussen anderen” omwille van de stijgende vastgoedprijzen zonder aanpassing 
van de andere grensbedragen geldend voor deze en de andere tariefcategorieën, lijkt mij 
trouwens een te punctuele, onvolledige en daardoor ondoelmatige hervorming. Ook een 
dergelijke aanpassing zou trouwens budgettaire gevolgen hebben.  

 
6. Destijds stelde men vast dat het percentage aangegeven roerende goederen in rechte lijn 

aanzienlijk kleiner was dan wat op grond van het globaal roerend patrimonium van alle 
inwoners het geval zou moeten zijn (Vlaams Parlement, stuk 428, (1996-1997), nr.1 bladzijde 5 
en 6) . Om de aangifte van roerende goederen in de rechte lijn aan te moedigen werd daarom 
enkel in deze categorie een splitsing doorgevoerd tussen roerende en onroerende goederen. De 
splitsing bracht een aanzienlijke verlaging van de successierechten met zich mee. De 
progressieve tarieven worden immers vanaf deze hervorming apart toegepast op enerzijds de 
roerende en anderzijds de onroerende goederen.  

 
 Voor de andere tariefcategorieën werd een andere hervorming doorgevoerd, waarvan de 

motivering terug te vinden is in de stukken vermeld sub 2). Voor de zijlijn werd onder meer 
gewezen op het feit dat het dikwijls om kleinere erfdelen gaat, vermits er veelal meer 
erfgenamen zijn. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 201 
van 31 juli 2008 
van KOEN VAN DEN HEUVEL 
 
 
 
Bijzondere Financieringswet   -   Berekening overgedragen middelen 
 
Sinds 2003 wordt voor de berekening van de overgedragen BFW-middelen (Bijzondere 
Financieringswet) in het jaar t gebruik gemaakt van de ramingen vastgesteld door het INR (Instituut 
voor Nationale Rekeningen) in maart van het jaar t+1. Latere aanpassingen met meer definitieve 
ramingen worden niet meer doorgerekend, wat aanleiding is tot een afwijking tussen de gebruikte 
groeivoeten en de effectieve groeivoeten. 
 
Wat is het concreet gecumuleerd gevolg van deze regel op de BFW-middelen in 2008 ?  
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 201 van 31 juli 2008 
van KOEN VAN DEN HEUVEL 
 
 
 
Op basis van de overeenkomst van 22 september 2003 tot vaststelling van de parameter van de reële 
groei van het bruto nationaal inkomen bedoeld in de Bijzondere Financieringswet (BFW), wordt voor 
de berekening van de overgedragen BFW-middelen met betrekking tot het jaar t gebruik gemaakt van 
de ramingen vastgesteld door het INR in maart van het jaar t+1. Latere aanpassingen met meer 
definitieve ramingen worden niet meer doorgerekend. Deze berekeningswijze werd voor de eerste 
maal toegepast op de BFW-doorstortingen in 2003 (met afrekening voor 2002). Hierbij werden de 
groeipercentages voor de jaren 1999 tot en met 2002 als definitief beschouwd. 
 
 
Voor de totstandkoming van de genoemde overeenkomst werd er een andere berekeningswijze 
toegepast waarbij de definitieve groeipercentages werden vastgesteld in de gedetailleerde nationale 
rekeningen – het zogenaamde deel 2 van de nationale rekeningen - die jaarlijks in het najaar door het 
Instituut voor Nationale Rekeningen (INR) werden gepubliceerd. Hierbij werd de regel gehanteerd dat 
de cijfers van de laatste drie jaar als voorlopig moesten worden beschouwd. Op deze wijze bevat 
bijvoorbeeld het in november 2002 gepubliceerde deel 2 cijfers met betrekking tot de periode 1995 – 
2001 waarbij de cijfers voor de jaren 2001, 2000 en 1999 als voorlopig moesten beschouwd worden. 
Bijgevolg konden de cijfers voor het jaar 1998 als definitief beschouwd worden. 
 
 
Onderstaande tabel geeft een overzicht van de relevante groeipercentages voor ieder begrotingsjaar 
vanaf 1998. De laatste lijn geeft aan wanneer de jaarpercentages definitief zouden worden indien de 
overeenkomst van 22 september 2003 niet had plaatsgevonden. 
 
 
Begrotingsjaar 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008
Economische groei BNP BNI BNI BNI BNI BNI BNI BNI BBP BBP BBP
Huidige toepassing BFW 2,80% 2,47% 2,22% 0,50% 1,83% 1,20% 1,50% 0,90% 3,00% 2,70% 1,90%
Toepassing BFW voor akkoord 22/09/2003 2,80% 2,58% 1,91% 0,34% 1,74% 0,74% 2,14% 1,12% 2,85% 2,80% 1,90%
Verschil 0,00% 0,11% -0,31% -0,16% -0,09% -0,46% 0,64% 0,22% -0,15% 0,10% 0,00%
Definitief in 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012  
 
 
De budgettaire BFW-vertaling van deze cijferreeks wordt weergegeven in de laatste tabel (zie kolom 
‘herraming’). Uit deze tabel blijkt dat de toepassing van de overeenkomst van 22 september 2003 op 
de BFW-middelen 2008 voor de Vlaamse Gemeenschap een positief effect heeft van 22,9 miljoen 
euro. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 202 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 202 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -719- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
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Vraag nr. 203 
van 31 juli 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
Luchthaven Oostende-Brugge   -   Woonzone Schoolstraat 
 
In het Vlaams Parlement werd het ontwerp van decreet over het beheer en de uitbating van de 
luchthaven Brugge-Oostende besproken en goedgekeurd. Tijdens de besprekingen in de Commissie 
voor Openbare Werken, Mobiliteit en Energie op 18 juni ondervroeg ik minister Crevits, bevoegd voor 
de luchthaven, over de situatie in de Schoolstraat in Oostende (Stuk 1703 (2007-2008) – Nr. 2). De 
inwoners van de Schoolstraat vreesden dat hun woning zou worden onteigend om plaats te maken 
voor luchthaventerreinen. 
 
Volgens minister Crevits is het niet de intentie van het Vlaams Gewest om woningen te onteigenen. 
De woonzone heeft wel een uitdovend karakter en het aantal woongelegenheden mag niet worden 
uitgebreid. Dit is ook zo geregeld in het kader van het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan voor de 
afbakening van het regionaal stedelijk gebied Oostende. 
 
Bij de inwoners van de Schoolstraat bestaat er echter nog grote onzekerheid. 
 
De geldende voorschriften zouden als volgt klinken: 
Woongebied: bestemd voor wonen en aanverwante voorzieningen, bijkomende woongelegenheden 
zijn niet toegestaan. 
Op de deelzone, is een overdruk bestemming voorgesteld met als voorschrift: “in deze zone zijn aan 
het wonen verwante activiteiten en voorzieningen niet toegestaan”. 
 
Aansluitend bij de bespreking in de commissie zou ik graag volgende vragen stellen. 
 
1. Wat wordt verstaan onder “uitdovend karakter”? 
 
2. Welke rechten hebben deze woningen nog bij renovatie, verkoop, vererving, enzovoort? 
 
3. Kunnen de ministers specificeren wat bedoeld wordt met “aan het wonen verwante activiteiten en 

voorzieningen”? 
 
4. Is een onteigening ten gunste van de luchthaven hiermee afgewend? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Mechelen (vraag nr. 203) en Crevits (nr. 869). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 203 van 31 juli 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
1. In het kader van het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan voor de afbakening van het 

regionaalstedelijk gebied Oostende (dat op 18 juli 2008 door de Vlaamse Regering voorlopig 
werd vastgesteld en waarvan het openbaar onderzoek lopende is vanaf 5 september 2008 tot en 
met 3 november 2008) heb ik een oplossing gezocht voor de zonevreemde woningen gelegen ten 
zuiden van de Nieuwpoortsesteenweg, aansluitend bij de luchthaven, in luchthavengebied. Met 
het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan wordt duidelijkheid gecreëerd voor alle partijen. Er is 
geopteerd om deze woningen te bestendigen en te herbestemmen naar woongebied waarbij het 
creëren van bijkomende woongelegenheden (gezien de ligging) is hierbij absoluut uitgesloten. 
Bovendien wordt een differentiatie naar toegelaten functies voorzien. De woningen onmiddellijk 
gelegen langs de Nieuwpoortsesteenweg, krijgen, overeenkomstig de huidige bestaande situatie, 
ook bestemmingsmogelijkheden voor aan het wonen verwante activiteiten. Op de braakliggende 
percelen aan het einde van de Schoolstraat is geen bebouwing mogelijk. Hier is een groene 
inrichting in functie van het bufferen van de woningen naar de luchthaven aangewezen. Er is 
hier geen sprake van een uitdovend karakter van deze woningen.  

 
2. Aangezien er geen sprake is van een uitdovend beleid ten opzichte van deze woningen en deze 

woningen worden bestemd als woonzone, kunnen de woningen blijven bestaan en krijgen ze 
mogelijkheden voor uitbreiding en verbouwen. Het creëren van bijkomende woonmogelijkheden 
wordt echter uitgesloten. Het opsplitsen van huizen in meerdere woningen is met andere 
woorden onmogelijk. Bij renovatie, uitbreiden en verbouwen moet extra aandacht gaan naar het 
gebruik van geluidsisolerende materialen. 

 
3. Onder “aan het wonen verwante activiteiten en voorzieningen” worden verstaan: handel, horeca, 

bedrijven, kantoren en diensten, openbare en private nuts- en gemeenschapsvoorzieningen, 
openbare groene ruimten en openbare verharde ruimten, socio-culturele voorzieningen en 
recreatieve voorzieningen. De voorziening van een functie, voor zover zij vergunningsplichtig 
is, zal steeds nog bij de concrete vergunningsaanvraag beoordeeld moeten worden.  

 
4. Aangezien minister Crevits bevoegd is voor luchthavens, verwijs ik voor het antwoord op deze 

vraag dan ook naar haar antwoord.  Op 18 juli 2008 heeft de Vlaamse Regering echter het 
gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan voor de afbakening van het regionaalstedelijk gebied 
Oostende voorlopig vastgesteld. In dit plan wordt, zoals ik in punt 1 heb geantwoord, 
luchthaventerrein bestemd naar woongebied. Het voorlopig vastgesteld gewestelijk ruimtelijk 
uitvoeringsplan bevat voor de luchthaven geen onteigeningsplan.  
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 204 
van 5 augustus 2008 
van HILDE DE LOBEL 
 
 
 
Locaties nieuw voetbalstadion Antwerpen   -   Droogdokken 
 
Al geruime tijd is men in de stad Antwerpen bezig een locatie te prikken voor de bouw van een nieuw 
voetbalstadion. De bouw van een nieuw voetbalstadion maakt ook deel uit van het Antwerpse 
bestuursakkoord. In dit kader werd enige tijd geleden een “taskforce” opgericht waarin ook de 
Vlaamse Regering wordt betrokken. Het is immers de wens van het Antwerpse stadsbestuur en de 
Vlaamse Regering om in dit dossier nauw samen te werken om het tot een goed einde te brengen. Ook 
na het afleveren van het plan-MER voor de afbakening van het grootstedelijk gebied Antwerpen, is 
men nog niet op het punt gekomen om een definitieve beslissing te nemen over de locatie voor het 
nieuwe voetbalstadion. Wel had men het aantal mogelijke locaties reeds beperkt tot een drie-, viertal. 
 
Recentelijk werd er beslist om nog een extra locatie in overweging te nemen. Het zou naar verluidt 
gaan over de oude droogdokken op het Eilandje. De droogdokken die een niet onbelangrijk deel zijn 
van het Vlaams industrieel erfgoed. 
 
1. Werd de Vlaamse Regering betrokken in de beslissing om een extra locatie, namelijk de oude 

droogdokken, mee onder de loep te nemen als mogelijke locatie voor een nieuw voetbalstadion? 
Zo ja, wat is de motivering van deze beslissing? 

 
2. Zijn de oude droogdokken beschermd als industrieel erfgoed? Zo neen, vormen de oude 

droogdokken geen belangrijk deel van het Vlaams industrieel erfgoed? 
 
3. Welke beleidsvisie hanteert de Vlaamse Regering met betrekking tot de oude droogdokken in 

Antwerpen als mogelijke locatie voor de bouw van een nieuw voetbalstadion? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 204 van 5 augustus 2008 
van HILDE DE LOBEL 
 
 
 
1.  Bij de opmaak van het gewestelijk RUP voor de afbakening van het stedelijk gebied Antwerpen 

werd een plan-MER opgemaakt. Het plan-MER werd door de dienst MER goedgekeurd op 25 
augustus 2008. In dit plan-MER werden potentiële locaties voor de realisatie van een nieuw 
voetbalstadion op hun milieueffecten onderzocht. Op basis van dit onderzoek is ervoor 
geopteerd om twee locaties als mogelijke vestigingsplaats voor het voetbalstadion te 
weerhouden: het noorden van Petroleum Zuid en het Mexico Eiland. De Vlaamse regering zal 
tot verdere besluitvorming overgaan als er inzicht is in de resultaten van het openbaar onderzoek 
van het RUP.    

 
 De locatie van het droogdokkeneiland waar u naar verwijst is ook onderzocht in het plan-MER. 

Op basis van verschillende elementen is daarin geoordeeld dat deze locatie niet realistisch is, 
ondermeer omdat er van wordt uitgegaan dat deze locatie te klein is en de impact op de als 
monument beschermde droogdokken, sluizencomplexen, bruggen,… te groot. Onder andere 
omwille van deze beschermingen en andere elementen in het plan-MER werd besloten deze 
locatie niet op te nemen in het gewestelijk RUP. Op de plenaire vergadering van het gewestelijk 
RUP werd hierop gereageerd door de stad Antwerpen en werd door de stad gevraagd of er een 
bijkomend MER onderzoek kon gebeuren. Bij de voorlopige vaststelling van het gewestelijk 
RUP op 5 september 2008 was de Vlaamse regering op de hoogte van deze vraag.  

 
 De stad Antwerpen heeft ondertussen beslist om zelf een MER onderzoek te doen naar de 

locatie van het droogdokkeneiland. Uiteraard staat het de stad Antwerpen vrij om zelf 
bijkomend onderzoek te verrichten met het oog op de opmaak van een gemeentelijk RUP indien 
de stad effectief enkel deze locatie wenst te weerhouden. Aangezien het plan-MER van het RUP 
werd goedgekeurd en er daarin onder andere gewezen wordt op de problematiek van het 
ruimtegebruik (te kleine beschikbare ruimte) en van het beschermd statuut van een belangrijk 
deel van deze zone, is het niet erg duidelijk welke extra inzichten inzake erfgoed en 
ruimtebeslag een bijkomend MER zou kunnen opleveren ten aanzien van het goedgekeurde 
plan-MER.   

 
 Overigens maakt de site van de droogdokken ook deel uit van het lopende ruimtelijk-financiele 

haalbaarheidsonderzoek voor de verhoging van de waterkering op de “Scheldekaaien” in 
uitvoering van het Sigma-plan. Ongetwijfeld zullen ook deze ambities een behoorlijke 
ruimtelijke impact hebben op de ontwikkelingsmogelijkheden van de site.  

 
2.  Het is duidelijk dat het droogdokkeneiland over heel wat intrinsieke erfgoedwaarden beschikt. 

Het hoeft dan ook niet te verwonderen dat op het droogdokkeneiland of in de nabijheid ervan 
heel wat erfgoed werd beschermd, voornamelijk op basis van de industrieel-archeologische of 
socio-culturele waarden.  

 Alle stadsdroogdokken zijn beschermd en ook het Kattendijkdok heeft een beschermd statuut. 
Verder zijn ook verschillende pomphuizen, sluizencomplexen en bruggen beschermd als 
monument, evenals de brandweerkazerne , het aanwervingslokaal voor havenwerklieden of de 
gebouwen van de Red Star Line. Alle samen vormen ze bovendien een erg samenhangende 
industrieel-archeologische en socio-historische cluster. 
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3.  De beleidsvisie van de Vlaamse regering met betrekking tot de beschermde droogdokken is 

vastgelegd in de beslissing van de Vlaamse regering van 5 september 2008 bij de voorlopige 
vaststelling van het gewestelijk RUP over de afbakening van Antwerpen. De Vlaamse regering 
heeft daar geopteerd om de droogdokken niet te weerhouden als locatie voor het voetbalstadion. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -725- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
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Vraag nr. 205 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Onroerende voorheffing   -   Aanbevelingen Ombudsdienst (4) 
 
In het Jaarverslag 2007 van de Vlaamse Ombudsdienst (Stuk 41 (2007-2008) - Nr. 1) werden een 
aantal aanbevelingen gedaan betreffende de onroerende voorheffing. Het betreft de aanbevelingen 
2007-01 t/m 2007-04 (blz. 275). 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister inmiddels genomen om tegemoet te komen aan de 

aanbeveling dat de Vlaamse overheid, en met name de Vlaamse Belastingdienst, ervoor moet 
zorgen dat de belastingplichtige het aanslagbiljet zoveel mogelijk op ongeveer hetzelfde tijdstip 
van het jaar ontvangt en alleszins binnen het aanslagjaar waarop de onroerende voorheffing 
betrekking heeft? 

 
2. Er waren problemen met de telefonische bereikbaarheid van de Vlaamse Belastingdienst. De 

Ombudsman adviseert dat de Vlaamse Belastingdienst de nodige maatregelen zou nemen om de 
telefonische bereikbaarheid ook op voorspelbare piekmomenten te verzekeren. 

 
Welke initiatieven zijn er ter zake genomen? 

 
3. Welke maatregelen heeft de minister genomen om de schriftelijke communicatie te verbeteren en 

de dienstverlening via de website verder uit te breiden? 
 
4. De Vlaamse overheid, en met name de Vlaamse Belastingdienst, moet vermijden dat langdurende 

controles van bepaalde verminderingen van de onroerende voorheffing zoals die voor een 
bescheiden woning, de onzekerheid bij de burger verhogen. 

 
Welke maatregelen zijn er op dit vlak genomen? Zijn er initiatieven genomen om de informatie 
daarover aan de betrokkenen te verbeteren? 
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DIRK VAN MECHELEN 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 205 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. In antwoord op de ingediende vraag kan ik hierbij stellen dat ik in de vergadering van de 

Commissie Algemeen Beleid, Financiën en Begroting van 24 juni ll. uitvoerig ben ingegaan op 
de aanbevelingen, die verband hielden met de onroerende voorheffing uit het jaarverslag 2007 
van de Vlaamse Ombudsdienst. Wat volgt is dan ook een herhaling van het door mij aldaar 
ingenomen standpunt. 

 
 De Vlaamse Belastingdienst verzendt het gros van de aanslagbiljetten van het lopende 

aanslagjaar in de periode gaande van de maand mei tot en met de maand september van het 
betrokken aanslagjaar. Er wordt pas gestart met versturen in de maand mei omdat de Vlaamse 
Belastingdienst eerst de gegevens, die noodzakelijk zijn voor het vestigen van de aanslagen 
moet ontvangen van de federale Algemene Administratie voor Patrimoniumdocumentatie 
(AAPD) vroeger gekend als de Administratie van het Kadaster.  

 
 Van de aanslagbiljetten met betrekking tot aanslagjaar 2007 werd ruim 97 procent verzonden in 

de loop van 2007. Hieruit blijkt alleszins dat de meeste belastingplichtigen hun aanslagbiljet 
voor aanslagjaar 2007 verschuldigde onroerende voorheffing ook daadwerkelijk binnen dat 
aanslagjaar hebben ontvangen. 

 
 Omwille van verschillende redenen is het evenwel niet mogelijk om alle aanslagbiljetten inzake 

de voor een lopend aanslagjaar verschuldigde onroerende voorheffing in de loop van de 
reguliere verzendperiode of zelfs tijdens het betrokken aanslagjaar te verzenden.  

 
 Grosso modo kan men de aanslagen waarvan het aanslagbiljet niet binnen de reguliere 

verzendperiode of tijdens het betrokken aanslagjaar kan worden verstuurd, onderverdelen in drie 
categorieën. 

 
 Ten eerste zijn er de aanslagbiljetten waarbij voor een voorgaand aanslagjaar een bezwaarschrift 

werd ingediend dat nog niet afgehandeld is. De afhandeling is noodzakelijk voor het verzenden 
van een nieuwe aanslag om een herhaling van eenzelfde fout te voorkomen en te vermijden dat 
een belastingplichtige opnieuw een gelijkaardig bezwaar zou moeten indienen. Voor aanslagjaar 
2007 gaat het om ongeveer 25500 aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen 
aanslagbiljetten).  

 
 Ten tweede zijn er de aanslagbiljetten op naam van een belastingplichtige die overleden is vóór 

1/1 van het aanslagjaar. Alvorens in dergelijk geval een nieuwe aanslag kan worden gevestigd, 
dient eerst achterhaald te worden wie erfgenaam is. De Vlaamse Belastingdienst dient daartoe 
beroep te doen op derden, zoals de AAPD, de gemeentebesturen of de notarissen, waarbij, 
naargelang het geval, zowel de kwaliteit van de verstrekte gegevens als de snelheid waarmee 
deze worden geleverd sterk kan variëren. Voor aanslagjaar 2007 gaat het om ongeveer 35000 
aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen aanslagbiljetten).  

 
 Ten derde zijn er de aanslagbiljetten die deel uitmaken van een preventieve controle waarbij de 

Vlaamse Belastingdienst nagaat in hoeverre de betrokken belastingplichtigen (nog) voldoen aan 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -727- 
 
 

 

de voorwaarden om in aanmerking te komen voor een vrijstelling of vermindering van de 
onroerende voorheffing. Deze aanslagen kunnen pas worden gevestigd wanneer de controle 
volledig is beëindigd (zie hieronder bij aanbeveling 2007-02). Voor aanslagjaar 2007 gaat het 
om ongeveer 35000 aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen aanslagbiljetten).  

 
 De Vlaamse Belastingdienst streeft ernaar de aanslagbiljetten van de aanslagen die behoren tot 

de eerste en de derde categorie tegen de maand december van het lopende aanslagjaar klaar te 
maken voor verzending. Voor de tweede categorie (overleden belastingplichtigen) is dit niet 
altijd mogelijk. Het vergt nl. enige tijd om de erfgenamen te kennen, onder meer omdat men 5 
maanden de tijd heeft om de aangifte van nalatenschap in te dienen. 

 
 De aanslagbiljetten van de aanslagen die behoren tot voormelde drie categorieën worden zoveel 

mogelijk verzonden vóór of na de reguliere verzendperiode om het normale verzendschema zo 
weinig mogelijk te verstoren en er ten aanzien van de betrokken belastingplichtigen voor te 
zorgen dat een betere spreiding van de aanslagbiljetten in de tijd zou kunnen worden 
gegarandeerd. 

 
 De vaststelling dat de Vlaamse Belastingdienst er in samenwerking met de AAPD voor gezorgd 

heeft dat de nodige adviezen voortaan op digitale wijze kunnen worden overgemaakt en dat zij 
de personeelssterkte van haar afdeling controle de afgelopen maanden gevoelig heeft uitgebreid, 
zijn elementen die moeten toelaten dit aantal nog verder op te drijven. 

 
 Tenslotte kan ik, i.v.m. de aanbeveling om jaarlijks tegen hetzelfde tijdstip de aanslagen te 

versturen, meedelen dat het tijdstip waarop de AAPD haar bestanden doorstuurt, het 
verzendingsmoment sterk beïnvloedt. Het moment van aanlevering van de kadastrale gegevens, 
vertoont elk jaar lichte verschillen. Aangezien de Vlaamse Belastingdienst sequentieel verstuurt, 
is het niet mogelijk het verzendritme zodanig te sturen dat elk aanslagbiljet ongeveer op het 
zelfde tijdstip als het voorgaande jaar buitengaat. Ik wil er wel op wijzen dat, door de feitelijke 
concentratie van de versturing in 2006 en 2007 over de maanden eind mei tot half augustus, de 
meeste belastingplichtigen hun aanslag kregen met een speling van ongeveer 3 maanden t.o.v. 
het vorige aanslagjaar. Dit lijkt mij zeker aanvaardbaar. 

 
2.  Wat de dienstverlening van de Vlaamse Belastinglijn betreft, werden een aantal verbeterpunten 

doorgevoerd. Om de telefonische bereikbaarheid op piekmomenten te verzekeren heeft de 
Vlaamse Belastingdienst vooraf het gedetailleerde verzendschema van de aanslagbiljetten in 
2008 meegedeeld aan de Vlaamse Belastinglijn, zodat hiermee maximaal kan rekening 
gehouden worden bij het inzetten van callcentermedewerkers. Voorheen berekende de Vlaamse 
Belastinglijn de inzet van medewerkers op basis van het verzendschema van het voorgaande 
jaar. Wanneer er dan afwijkingen voorkwamen t.o.v. het voorgaande jaar, kon het gebeuren dat 
er op piekmomenten onvoldoende bezetting was.  

 
 Met de huidige werkwijze wordt dit vermeden. Uit de statistieken blijkt trouwens dat in de 

piekperiode van 2008 de telefonische bereikbaarheid uitstekend was. De Vlaamse Belastinglijn 
beantwoordde vrijwel onmiddellijk alle binnenkomende oproepen. 

 
3.   Wat de schriftelijke communicatie betreft, werden in 2007 alle formulieren die gebruikt worden 

voor de onroerende voorheffing, aan een grondige screening onderworpen. De formulieren 
werden herwerkt conform de richtlijnen in de Formulierenleidraad en de Checklist formulieren, 
en getoetst het aan het Evaluatie-instrument voor formulieren. De formulieren werden door 
Taaladvies gereviseerd en kregen het kwaliteitslabel “eenvoudig formulier”. De formulieren zijn 
te raadplegen op de formulierensite van de Vlaamse overheid ( www.vlaanderen.be/formulieren). De 
vraagsteller dient hierbij een aantal basisgegevens (vb. naam, adres, kohierartikel, 
dossiernummer) in te vullen waardoor de identificatie vergemakkelijkt, de antwoorden concreter 
kunnen gemaakt worden en de afhandeltermijn verkort. 
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 In het kader van de ontwikkeling van het Vlaams Fiscaal Platform worden alle brieven 

herbekeken en herschreven. Het is de bedoeling om meer eenvoudige, begrijpbare brieven op te 
stellen die tevens bruikbaar zijn voor de verschillende Vlaamse heffingen.  

 
4. De Vlaamse Belastingdienst heeft op de aanbeveling in verband met de controles van de 

verminderingen geanticipeerd door voor aanslagjaar 2008 een nieuwe werkwijze in te voeren.  
 
 Voortaan zal het gegroepeerde onderzoek van deze “dossiers met mogelijke problemen” niet 

meer worden verschoven tot ná de reguliere inkohieringen. 
 
 Bij de opmaak van de ( gewone, niet-problematische ) kohieren zullen steekproeven naar de 

gegrondheid van de automatisch toegekende verminderingen worden uitgevoerd.  
 
 Tegelijkertijd worden enkele “speciale” kohieren aangemaakt die de aanslagbiljetten bevatten 

waarbij mogelijk problemen kunnen optreden, voorbeeld: recent overleden  belastingplichtigen, 
vorige jaren bezwaar, vorig jaar korting en nu niet meer, belastingplichtigen zonder 
rijksregisternummer, en andere mogelijke probleemdossiers.  

 
 Deze “speciale“ kohieren worden aan een grondige tot full-controle onderworpen en preventief 

aangepast waar nodig.  
 
 De bedoeling is nu de aanslagbiljetten van die “speciale” kohieren zo snel mogelijk – indien 

mogelijk nog tijdens de gewone verzendperiode - uit te zenden. De laatste lichting zou uiterlijk 
vier maanden na beëindiging van de verzending van de reguliere kohieren moeten verzonden 
zijn.  

  
 Bij deze nieuwe werkwijze moet het mogelijk zijn om vanaf oktober iedere belastingplichtige, 

die zich wil informeren over het tijdstip van versturen van zijn aanslagbiljet, te kunnen 
mededelen aan welk kohier zijn aanslagbiljet is toegewezen. Anders dan nu zal dan een 
realistische inschatting kunnen gegeven worden i.v.m. de verzendingsdatum van deze 
aanslagbiljetten. 

 
 Ook wordt getracht de burger die zijn vermindering voor bescheiden woning ogenschijnlijk 

zonder aanwijsbare reden verliest, hiervan per individuele brief op de hoogte te stellen met 
opgave van de reden(en) van de intrekking. Dit zal gebeuren nog vóór het verzenden van de 
aanslagbiljetten. 

 
 Bij complexere dossiers zal de burger telefonische toelichting gegeven worden, al dan niet 

binnen de kantooruren. 
 
 Ik durf stellen dat de Vlaamse Belastingdienst veel inspanningen levert om het massaproces van 

de inning van de onroerende voorheffing zo efficiënt en effectief mogelijk te laten verlopen wat 
bewezen wordt door de zeer gunstige ontvangstencijfers, en het beperkt aantal bezwaren 
(minder dan 1%). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 206 
van 13 augustus 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Registratierechten   -   Abattement 
 
Eén van de krachtlijnen van het “Vlaams Regeerakkoord 2004-2009” is zoveel mogelijk mensen de 
kans geven een eigen gezinswoning te verwerven, onafhankelijk van hun persoonlijk vermogen. 
 
Eén van de beleidsmaatregelen om deze doelstelling te realiseren, is het abattement, zijnde de 
vrijstelling van registratierechten bij de aankoop van een onroerend goed voor de eerste schijf van 
15.000 euro. Het voorzien van een bij-abattement bij de aankoop van een woning of bouwgrond van 
10.000 euro voor het gewone tarief (10%) en 20.000 euro voor klein beschrijf (5%) levert de koper 
vanaf januari 2009 een bijkomend netto-voordeel van 1000 euro op. 
 
Graag vernam ik van de minister hoeveel Vlamingen sedert de invoering van het abattement in 2002 al 
van deze mogelijkheid gebruik hebben gemaakt, opgedeeld per provincie en per jaar. 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 206 van 13 augustus 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
De cijfergegevens inzake de registratierechten, waaronder het abattement, worden niet per provincie 
bijgehouden. Hieronder vindt u per gewestelijke directie en per jaar hoeveel maal van het abattement  
werd genoten sedert de invoering in 2002. 
 
  2002 2003 2004 2005 2006 2007
Antwerpen 5933 6344 6369 7237 6927 6807
Aarlen 2 5 4 2 1 1
Brugge 5897 6780 6605 7191 6633 6623
Brussel 953 1207 1335 1259 1217 1221
Gent 3900 5660 4959 6001 5361 5175
Hasselt 8896 10733 10295 12520 11562 11507
Luik 18 13 25 22 18 14
Mechelen 7359 8518 7912 8758 8294 8402
Bergen 70 97 88 87 111 91
Namen 38 60 67 54 69 84

 
De hogervermelde gegevens geven een correct beeld nopens het tijdsverloop en een beste – maar niet 
noodzakelijk volledig correcte – indicatie van de lokalisatie van het abattement. De registratierechten 
worden immers geïnd, daar waar de akten ter registratie worden aangeboden, t.t.z. waar de akte voor 
notaris is verleden. Dit hoeft niet noodzakelijk de plaats te zijn, waar het onroerend goed gelegen is. 
Het is dit laatste criterium en niet de plaats, waar de akte verleden is, dat bepalend is, onder welke 
Gewest-bevoegdheid de registratierechten ressorteren. Dit verklaart, waarom ook in Wallonië en 
Brussel registratierechten worden geïnd, die te goede komen aan Vlaanderen (en vice-versa).  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 207 
van 3 september 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Oosterweelverbinding   -   Alternatievenonderzoek 
 
Tijdens de voortgangsrapportage over het Masterplan Antwerpen en de daaropvolgende plenaire 
debatten over de Oosterweelverbinding en het alternatievenonderzoek voor het tracé van deze 
verbinding werd door verschillende ministers van de Vlaamse Regering gesteld dat de bouwaanvraag 
reeds in september 2008 zou worden ingediend. Dit zou getuigen van onvoldoende respect voor de 
verschillende procedurestappen in de besluitvorming, omdat in dit geval de conclusies van het 
alternatievenonderzoek niet zouden worden ingewacht. 
 
1. Wat is de concrete stand van zaken in het dossier van de bouwaanvraag voor de 

Oosterweelverbinding?  
 

Blijft de Vlaamse Regering bij haar standpunt dat de bouwaanvraag reeds kan ingediend worden 
voordat de resultaten van het alternatievenonderzoek bekend zijn? Zo ja, waarom? 

 
2. Wat is de concrete stand van het alternatievenonderzoek? Wie voert het uit en wanneer zullen de 

resultaten bekend zijn? Hoeveel kost dit onderzoek? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 112), Van Mechelen (nr. 207) en 

Crevits (nr. 901). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 207 van 3 september 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 208 
van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Overname inning verkeersbelastingen   -  Geplande wijzigingen 
 
Voor de overname van de inning van de verkeersbelasting van de federale overheid vanaf januari 
2010, is een maximale afstemming van de regelgeving op de reeds door de Vlaamse Belastingdienst 
intern geïnde heffingen fundamenteel. 
 
De Vlaamse overheid ambieert om de verkeersbelastingen op termijn om te buigen van een louter 
inkomstengenererende belasting naar een meer regulerende heffing. Dit kan doordat Vlaanderen sinds 
2001 bevoegd is om wijzigingen van de aanslagvoet, de belastbare grondslag en vrijstellingen van de 
verkeersbelasting door te voeren. Weliswaar is de uitoefening van deze bevoegdheid ten aanzien van 
belastingplichtigen die een vennootschap, autonoom overheidsbedrijf of vzw zijn, afhankelijk van een 
samenwerkingsakkoord tussen drie gewesten. Bij gebrek aan dit laatste kunnen op vandaag de 
wijzigingen in de bepalingen omtrent vrijstellingen, verminderingen en dergelijke, enkel uitwerking 
hebben ten aanzien van natuurlijke personen. 
 
Ondertussen vallen de eigenaars van vrijetijdsvoertuigen nog steeds uit de boot voor de verminderde 
verkeersbelasting die de old-timers wel genieten. 
 
De samenwerking tussen de fiscus en de Dienst Inschrijvingen van Voertuigen waarbij alle 
autogegevens automatisch worden doorgegeven, is blijkbaar illegaal. Wettelijk gezien, zou dit enkel 
op individueel verzoek kunnen gebeuren. 
 
1. Welke procedurele en administratieve vereenvoudigingen zijn gepland bij de overname in 2010? 

Wat is de stand van zaken betreffende de technische aanpassingen aan de wetgeving? Wat zal er 
voor de belastingplichtige veranderen inzake de invordering van deze heffing? 

 
2. Wat is de stand van zaken betreffende de verplichting en nood aan een samenwerkingsakkoord 

tussen de drie gewesten aangaande de bepalingen voor de belastingplichtige bedrijven, autonome 
overheidsbedrijven en vzw’s? Welke stappen zijn er reeds ondernomen en welke dienen er nog te 
worden ondernomen om tot een samenwerkingsakkoord te komen? Wat is de concrete timing? 

 
3. Hoever staat het proces van de geplande hervorming van de verkeersbelasting naar een 

regulerende heffing? Wat wordt er vooropgesteld betreffende de timing, de te volgen procedure en 
het beoogde einddoel? 

 
4. Zal er rekening worden gehouden met de vraag en verzuchting van de eigenaars van 

vrijetijdsvoertuigen die slechts sporadisch weggebruiker zijn? Indien niet, wat is de reden? Indien 
wel, hoe zal dit worden aangepakt en met welke timing? 
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5. Hoe wil de Vlaamse Regering tot een legale basis komen voor de berekening van de 
verkeersbelasting? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 208 van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De Vlaamse Regering heeft op 10 juli 2008 beslist om de inning van de groep 

verkeersbelastingen (verkeersbelasting, belasting op de inverkeerstelling en eurovignet) over te 
nemen van de federale overheid met ingang van 1 januari 2010. 

 
 Deze beslissing werd voorbereid en onderbouwd door de Vlaamse Belastingdienst en door het 

Departement Financiën en Begroting. De verschillende aspecten van het overnametraject 
werden bestudeerd. Zo werd de huidige regelgeving grondig gescreend en een inventaris werd 
opgemaakt van die bepalingen die idealiter dienen te worden aangepast: 

 
• De bedoeling is de verkeersbelasting om te vormen tot een kohierbelasting. De 

vestiging van de belasting zal voortaan niet meer voorafgegaan worden door een 
uitnodiging tot betaling. Er zal onmiddellijk een aanslagbiljet worden verzonden. Op 
die manier wordt de invorderingsprocedure aanzienlijk vereenvoudigd.  

• Het fiscaal kenteken wordt als fysiek document afgeschaft, wat de papierstapel doet 
slinken.  

• De bezwaartermijnen van de gewestbelastingen zullen verder op elkaar worden 
afgestemd.  

• De dagelijkse belasting zal worden afgeschaft of op nul worden gezet. 
 

 Idealiter zouden deze wijzigingen op 1 januari 2010 in werking treden, het moment waarop het 
Vlaamse Gewest bevoegd wordt voor de dienst van de verkeersbelastingen. 

 
2.  De Bijzondere Financieringswet voorziet dat een voorafgaandelijk samenwerkingsakkoord 

tussen de drie gewesten moet worden afgesloten telkens een wijziging wordt aangebracht aan de 
tarieven, de heffingsgrondslag of de vrijstellingen van de verkeersbelasting of de belasting op de 
inverkeerstelling en wanneer deze wijzigingen uitwerking hebben op rechtspersonen.  

 
 Het gaat met andere woorden over afzonderlijke ‘ad hoc’ samenwerkingsakkoorden, telkens de 

regelgeving wordt aangepast.   
 
 Voor aanpassingen aan de procedureregels van deze belastingen is niet vereist dat een 

voorafgaandelijk samenwerkingsakkoord wordt afgesloten. Deze kunnen dus autonoom door het 
Vlaamse Gewest gewijzigd worden, zonder samenwerkingsakkoord, vanaf het ogenblik dat het 
Vlaams Gewest zelf instaat voor de dienst van deze belastingen.  

 
 Voor de meeste van de sub 1 vermelde aanpassingen is dus geen voorafgaandelijk 

samenwerkingsakkoord met de andere gewesten vereist. Voor enkele kleinere wijzigingen die 
betrekking hebben op het tarief of de vrijstellingen (bvb. het nultarief voor de dagelijkse 
belasting) zou een samenwerkingsakkoord wel noodzakelijk zijn. Aangezien het de voorkeur 
geniet om deze wijzigingen ook door te voeren voor rechtspersonen, zal worden afgetoetst of 
een samenwerkingsakkoord mogelijk is. 
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3.  De Vlaamse Regering heeft al eerder de intentie geformuleerd om de verkeersbelastingen om te 
vormen naar een milieugerelateerde heffing volgens het systeem van de ecoscore. Niettemin zijn 
alle technische hindernissen hiervoor nog niet uit de weg geruimd. Dit vereist immers 
gedetailleerde milieugegevens voor elk type voertuig, en die zijn momenteel nog niet digitaal 
beschikbaar. Hiervoor wordt nog gezocht naar haalbare oplossingen. 

 
 Voor een meer gedetailleerde toelichting bij dit aspect verwijs ik u graag naar mijn antwoorden 

op de actuele vraag van de heer Joris Vandenbroucke van 28 mei 2008, en de vraag om uitleg 
van de heer Dirk De Kort, beantwoord in de Commissie Financiën en Begroting van 8 april 
2008.  

 
 Aangezien deze hervorming een aanpassing van de heffingsgrondslag beoogt, is hiervoor een 

voorafgaandelijk te sluiten samenwerkingsakkoord met de andere gewesten vereist.    
 
4.  Voor wat de problematiek van de vrijetijdsvoertuigen betreft kan ik u verwijzen naar het 

antwoord op uw schriftelijke vraag nummer 103 van 21 maart 2008.  
 
5.  U verwijst naar een recent vonnis van de fiscale rechtbank te Brussel (Rb. Brussel, fisc. kamer, 

30 juni 2008). De federale administratie onderzoekt momenteel de draagwijdte van dit vonnis en 
eventuele remedies.  

 
 Het geschil betreft de wet van 28 juli 1938 tot verzekering van de juiste heffing van belastingen 

(B.S. 20 augustus 1938). Deze wet bepaalt de manier waarop de fiscus zijn inlichtingen kan 
bekomen bij andere besturen of instellingen. De inhoud van deze wet is grotendeels hernomen in 
artikel 327, §1 WIB 92. Deze wet laat de fiscus toe om inlichtingen op te vragen bij andere 
overheidsdiensten. De andere overheidsdiensten mogen deze informatie echter niet spontaan aan 
de fiscus meedelen zonder voorafgaand verzoek. Dit komt neer op een uitbesteding van het 
fiscaal onderzoek, wat verboden is. 

 
 De legaliteit van de courante informatie-uitwisseling tussen de DIV en de fiscus werd echter niet 

in twijfel getrokken. De rechter stelde immers uitdrukkelijk in zijn vonnis: “Wanneer de 
belastingadministratie bijgevolg het repertorium consulteert en hieruit gegevens haalt die haar 
toelaten een belasting te vestigen in hoofde van de inschrijver van het voertuig, doet zij niets 
anders dan de informatie opvragen bij een openbaar bestuur in de zin van voormeld artikel 1 
van de wet van 28 juli 1938.” (zie Rb. Brussel, fisc. kamer, 30 juni 2008; “Wordt de 
verkeersbelasting effectief onwettig geïnd?”, Fiscoloog van 27 augustus 2008, blz. 1 e.v.). 

 
 In casu betrof het probleem vooral de zogenaamde 4x4-voertuigen die als ‘lichte vrachtwagen’ 

werden ingeschreven, maar waarvan de lengte van de laadruimte uiteindelijk minder dan 50% 
van de wielbasis bleek te bedragen. Dit impliceerde dat zij geen recht hadden op het tarief voor 
lichte vrachtwagens, maar als gewone personenwagens dienden ingeschreven te worden.  

 
 Het probleem lag vooral in het feit dat de lengte van de laadruimte geen informatie is die 

standaard in het repertorium van de DIV aanwezig is. Deze informatie werd verkregen via de 
autokeuringen die d.m.v. een omzendbrief van de federale Minister van Financiën werden 
verzocht de laadruimte te meten en deze informatie over te maken aan de DIV, en zo uiteindelijk 
aan de fiscale administratie. Dit zou kunnen beoordeeld worden als  op een uitbesteding van het 
fiscaal onderzoek, aangezien dit zou neerkomen op een spontane informatiemededeling zonder 
voorafgaand verzoek van de fiscus. 

 
 Het vonnis lijkt zich dus te beperken tot de informatie die relevant is voor de taxatie van de 

zogenaamde 4x4-voertuigen die als ‘lichte vrachtwagen’ werden ingeschreven. De draagwijdte 
van het vonnis dient dus niet te worden overroepen.  
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 Het vonnis heeft ook nog geen kracht van gewijsde. Het is raadzaam het oordeel van hogere 
rechtscolleges af te wachten. 

 
 Alleszins heb ik de federale minister van Financiën schriftelijk bevraagd over zijn zienswijze op 

deze rechterlijke uitspraak en de mogelijke gevolgen die de FOD Financiën hieraan wil 
koppelen. Tegelijk heb ik geïnformeerd naar de intenties van de FOD om te remediëren aan 
eventuele onvolkomenheden van de invorderingsprocedure.   
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 209 
van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Zendmasten   -   Vergunningsvoorwaarden 
 
De Raad van State schorste in de gemeente Wakken (Baliekouter) een vergunning voor het plaatsen 
van een zendmast omdat er te weinig onderzoek is gebeurd naar de invloeden op de omgeving.  
Nochtans zijn er heel wat masten, bijvoorbeeld in kerktorens, waarvoor er geen vergunningplicht geldt 
en waarbij er dus ook geen onderzoek gebeurt naar de invloeden op de omgeving. 
 
1. Wanneer moet een vergunning aangevraagd worden voor het plaatsen van een zendmast?  Welke 

criteria zijn er van toepassing? 
 
2. Met welke aspecten wordt er rekening gehouden om een aanvraag al dan niet te vergunnen?  Aan 

welke criteria moet voldaan worden? 
 
3. Acht de minister bijsturing van deze criteria noodzakelijk? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN 
EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 209 van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Voor vaste constructies is in principe een stedenbouwkundige vergunning vereist. Er zijn echter 

een aantal zendmasten vrijgesteld van vergunning omwille van hun beperkte stedenbouwkundige 
impact. Deze vrijstellingen zijn opgenomen in het besluit van de Vlaamse Regering van 14 april 
2000 tot bepaling van de vergunningsplichtige functiewijzigingen en van de werken, handelingen 
en wijzigingen waarvoor geen stedenbouwkundige vergunning nodig is. 

 
“Art. 3. Een stedenbouwkundige vergunning is niet nodig voor de volgende werken, handelingen 
en wijzigingen, die uitgevoerd mogen worden voorzover ze niet strijdig zijn met de voorschriften 
van stedenbouwkundige verordeningen, bouwverordeningen, verkavelingsverordeningen, 
ruimtelijke uitvoeringsplannen, bijzondere plannen van aanleg, verkavelingsvergunningen, 
bouwvergunningen of stedenbouwkundige vergunningen, onverminderd de bepalingen van andere 
van toepassing zijnde regelgeving: 
 
(…) 
 
15° de plaatsing van volgende zaken: 
a) de plaatsing tegen de gevels, schouwen of schoorstenen van bestaande gebouwen van 
paneelantennes voor een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie, in de kleur van de 
gevel, schouw of schoorsteen of in een neutrale, onopvallende kleur, op voorwaarde dat  de 
bijbehorende technische installatie in een gebouw, op een plat dak op minstens vier meter van de 
rand of ondergronds wordt ondergebracht; 
b) de plaatsing tegen de gevel van bestaande gebouwen van signaalapparatuur voor een zend- en 
ontvanginstallatie voor telecommunicatie, waarvan geen enkele afmeting groter is dan 1 meter, 
mits de bijbehorende technische installatie in het gebouw of ondergronds wordt ondergebracht;  
c) de plaatsing van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie, met inbegrip van de 
bijbehorende technische installatie in bestaande gebouwen, mits de gehele installatie in het 
gebouw of ondergronds wordt ondergebracht. Desgevallend wordt de zend- en 
ontvangstinstallatie geplaatst achter materialen met hetzelfde uitzicht als de voorheen aanwezige 
materialen, maar die de eigenschap hebben om de radiogolven door te laten;  
d) de plaatsing van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie op bestaande 
gebouwen gelegen in een industriegebied in de ruime zin, mits de bijbehorende technische 
installatie in of op het gebouw of ondergronds wordt ondergebracht en de totale hoogte van de 
dragende structuur maximaal 5 meter boven het gebouw bedraagt;  
e) de plaatsing van een schotelantenne met een maximale diameter van 80 centimeter, op de 
achtergevel van gebouwen, in de kleur van de gevel of in een neutrale, onopvallende kleur;  
f) de plaatsing van een schotelantenne met een maximale diameter van 120 centimeter, op een plat 
dak, mits de totale hoogte maximaal 150 centimeter boven het gebouw bedraagt;  
g) de plaatsing van een schotelantenne met een maximale diameter van 120 centimeter, in de 
achtertuinstrook, mits de totale hoogte maximaal 150 centimeter boven het maaiveld bedraagt; 
h) de plaatsing van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie, met inbegrip van de 
bijbehorende technische installatie achter een vergunde wand in materiaal, dat de eigenschap 
heeft om de radiogolven door te laten; De installaties mogen niet hoger zijn dan deze wand; 
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16° a) de plaatsing van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie op een bestaande 
vergunde pyloon of mast op voorwaarde dat de hoogte niet toeneemt en de bijbehorende 
technische installatie geplaatst wordt onder of onmiddellijk aansluitend bij die pyloon of mast, of 
ondergronds; 
b) de plaatsing van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie boven op een bestaande 
vergunde hoogspanningspyloon op voorwaarde dat de hoogte met niet meer dan vijf meter 
toeneemt en de bijbehorende technische installatie geplaatst wordt onder of onmiddellijk 
aansluitend bij die pyloon of ondergronds; 
c) de plaatsing van installaties ter verzekering van de veiligheid bij bestaande zend- en 
ontvanginstallaties voor telecommunicatie, zoals antivalbeveiliging, opklapbare of vaste 
leuningen, rustplatforms, leeflijnen, ankerpunten voor veiligheidskabels; 
 
(…) 
 
18° het uitvoeren van de volgende werkzaamheden op openbaar domein of op terrein dat na de 
werkzaamheden tot het openbaar domein zal behoren:  
(…) 
g) de plaatsing op verlichtingspalen, met inbegrip van de vervanging ervan, op weginfrastructuur 
of op spoorweginfrastructuur van een zend- en ontvanginstallatie voor telecommunicatie, op 
voorwaarde dat die installatie niet meer dan vijf meter boven de verlichtingsarmatuur of de 
bestaande infrastructuur uitsteekt. De eraan verbonden bovengrondse technische installatie mag 
niet groter zijn dan anderhalve kubieke meter in de woongebieden in de ruime zin, en drie kubieke 
meter in de andere gevallen. De technische installatie mag ook ondergronds worden 
aangebracht;” 

 
2. Bij een aanvraag voor de plaatsing van een zendmast gelden wettelijk geen andere criteria dan 

voor de plaatsing van andere constructies op gebouwen. Dit betekent in principe dat eerst getoetst 
wordt aan de planologische voorschriften (ruimtelijke uitvoeringsplannen, gewestplan, bijzondere 
plannen van aanleg) en vervolgens gekeken wordt of de aanvraag in overeenstemming is met de 
goede ruimtelijke ordening. Daarnaast worden informeel, uitgaande van een overleg tussen 
telecom-operatoren en mijn administratie (onder andere omtrent het plaatsen van zendmasten), wel 
degelijk andere aspecten meegenomen in de vergunningsoverweging. Hierbij zitten wel degelijk 
aspecten als mogelijke stralingsinvloeden op de omgeving (vooral het minimaliseren ervan), 
stralingsnormen die voor de zendmasten gehanteerd worden, beheerd door het BIPT (Belgische 
regulator voor de postdiensten en telecommunicatie), site-sharing (zendinstallaties van meerdere 
operatoren op één plaats) en dergelijke meer. 

 
3. Op korte termijn acht ik geen formele, wettelijke bijsturing noodzakelijk, gezien diverse aspecten 

nu reeds worden meegenomen in de afweging van de vergunning. Mogelijk kunnen op langere 
termijn, wanneer er meer kennis beschikbaar is over de specifieke invloeden op de omgeving, de 
ruimtelijke criteria hiervoor worden bijgestuurd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 210 
van 5 september 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Belegging financiële reserves   -   Afspraken 
 
In een ver verleden werd een afspraak gemaakt tussen de federale overheid en de deelstaten om 
financiële activa te beleggen in overheidsfondsen of overheidspapier om zo op het einde van het jaar 
de zogenaamde Maastrichtschuld te drukken. 
 
1. Wordt die afspraak nog steeds toegepast? 
 
2. Wat is de juridische aard van die afspraak? 
 
3. Wordt er permanent belegd in overheidsfondsen / overheidspapier, of enkel op het einde van het 

jaar? 
 
4. Wordt deze afspraak ook toegepast door het Zorgfonds, het Toekomstfonds, PMV ( 

Participatiemaatschappij Vlaanderen) en LRM (Limburgse Reconversiemaatschappij), waar 
belangrijke bedragen worden belegd? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 210 van 5 september 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
1. Deze afspraak wordt nog steeds toegepast. 
 
2. Dit is een “gentlemen’s agreement” tussen de federale overheid en de gewesten en 

gemeenschappen. 
 
3. Er wordt op het einde van het jaar enkel belegd in overheidspapier. Tijdens het jaar wordt 

gezocht naar de beleggingen met het hoogste (netto) rendement, zonder een al te groot risico te 
nemen. Dit kan dus overheidspapier zijn zowel van de federale overheid als van andere 
gewesten of gemeenschappen, maar ook monetaire fondsen of deposito’s. 

 
4. Het Zorgfonds en het Toekomstfonds hebben hun eigen beleggingsstrategie afgestemd op hun 

asset-liability beleid (ALM beleid). Het zou verkeerd zijn hun beleggingsstrategie af te stemmen 
op deze “gentlemen’s agreement”. Vermits een deel van hun middelen belegd is in Belgische 
overheidsobligaties (OLO’s) heeft dit een positief effect op de Maastrichtschuld maar deze 
beleggingen worden uitgevoerd op basis van hun beleggingsstrategie en niet op basis van de 
“gentlemen’s agreement”. 

 
 PMV en LRM vallen niet onder de ESR consolidatiekring van de Vlaamse overheid, indien zij 

dus beleggen in overheidspapier heeft dit geen invloed op de schuld. Zij voeren dan ook hun 
eigen beleggings-/investeringsstrategie, onafhankelijk van deze “gentlemen’s agreement”. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 211 
van 8 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Overname inning verkeersbelastingen   -   Huisvesting ambtenaren 
 
Op dit moment wordt die verkeersbelasting nog federaal geïnd en vervolgens doorgestort naar de 
gewesten. De Vlaamse Regering besliste op 10 juli om vanaf 1 januari 2010 zelf de verkeersbelasting 
te innen. Door de inning van deze belasting voor zich te nemen, worden de 257 federale ambtenaren 
overgeheveld naar Vlaanderen. 21 ambtenaren zouden worden aangeworven om deze operatie vlot te 
laten verlopen. 
 
Op de ministerraad van 19 juli 2007 besliste de Vlaamse Regering om het huurcontract van het 
kantoorgebouw Mercurius aan het Bauwensplein in Aalst te verlengen met 18 jaar. De beslissing hield 
eveneens in dat extra kantoorruimte wordt ingehuurd, zodat het ganse gebouw beschikbaar is voor de 
Vlaamse administratie. Het gaat in totaal om 3.125 m² kantoorruimte en 32 parkeerplaatsen. De 
Vlaamse overheid huurde reeds het overgrote deel van het kantoorgebouw om er de diensten voor de 
inning van de onroerende voorheffing te huisvesten. Zo’n 86 personeelsleden zijn er tewerkgesteld. 
 
Er waren echter vernieuwingswerken nodig voor de bestaande infrastructuur en meteen werd beslist 
bijkomende ruimte te huren voor de eventuele huisvesting van andere Vlaamse belastingdiensten, 
zoals voor de inning van de verkeersbelasting. 
 
1. Zullen de federale ambtenaren die belast zijn met de inning van de verkeersbelasting en 

overgeheveld worden naar Vlaanderen, in gebouwen van de Vlaamse administratie gehuisvest 
worden? 

 
Zo ja, op welke locaties zullen deze ambtenaren gehuisvest worden?  

 
Behoort het Mercuriusgebouw te Aalst tot deze locaties? Om hoeveel ambtenaren gaat het dan per 
locatie? 

 
Wanneer zal de verhuis plaatsvinden van het ambtenarenpersoneel?  

 
2. Kan de minister meer toelichting geven bij de aanwerving van 21 bijkomende ambtenaren om 

deze operatie vlot te laten verlopen?  
 
Wanneer zullen de aanwervingen plaatsvinden?  

 
Waar zullen deze ambtenaren ondergebracht worden?  

 
Wat zal precies de taak zijn van deze ambtenaren? 
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3. Overweegt de Vlaamse Regering eventueel nog andere bestemmingen te geven aan de 
kantoorruimten in het Mercuriusgebouw in Aalst? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 211 van 8 september 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
De beslissing van de Vlaamse Regering om de inning van de groep verkeersbelastingen (jaarlijkse 
verkeersbelasting, belasting op de inverkeersstelling en Eurovignet) in eigen beheer te nemen vanaf 1 
januari 2010 heeft belangrijke gevolgen. Deze groep belastingen heeft een aanzienlijke budgettaire 
impact op de Vlaamse – en deels ook de lokale – begroting. Ook de overheveling van 257 federale 
ambtenaren vereist een zorgvuldige voorbereiding en uitvoering. 
 
Daarom heb ik de voorbereiding en uitvoering van deze regeringsbeslissing toevertrouwd aan een 
projectteam. Dit projectteam – waarbij de medewerking van onder meer het beleidsdomein 
Bestuurszaken werd gevraagd en bekomen – zal alle facetten die terug te vinden zijn in de vraag van 
Mevrouw de Volksvertegenwoordiger, verder moeten behandelen. Het team zal concrete voorstellen 
formuleren, waarna ten gepaste tijde de besluitvorming moet volgen. 
 
De antwoorden die hierna volgen zijn dan ook opgesteld vanuit de huidige stand van zaken of vanuit 
de reeds eerder genomen beslissingen. 
 
1. Het is inderdaad de bedoeling de over te hevelen ambtenaren te werk te stellen in gebouwen van 

de Vlaamse administratie.  
 
Momenteel worden in meerdere ontvangkantoren der directe belastingen taken in verband met de 
verkeersbelastingen uitgevoerd, met een lokale verspreiding van capaciteit en knowhow tot 
gevolg.  

 
De precieze plaats van tewerkstelling werd nog niet bepaald. Het projectteam zal zich bij het 
opmaken van een voorstel van beslissing laten leiden door onder meer de volgende overwegingen: 

 
a. Een centralisering van de plaats van tewerkstelling is kostenbesparend. 

Naar analogie met de onroerende voorheffing heb ik de Vlaamse Regering voorgesteld de 
processen van de verkeersbelastingen sterk te centraliseren en met meer uitgebouwde 
informatorische middelen te ondersteunen. Deze centralisatie levert een kostenbesparing op, 
onder meer op het vlak van inrichting en netwerkuitbouw. 

b. Om de burger een goede dienstverlening aan te bieden zijn anderzijds ook lokale 
aanspreekpunten nodig. Een beperkt aantal lokale kantoren moet dus ook voorzien worden. 
Het precieze aantal ambtenaren per locatie dient daarbij nog bepaald te worden. 

c. Ook met het sociale aspect dient rekening te worden gehouden. Sommige ambtenaren zijn 
momenteel dicht bij hun woonplaats tewerkgesteld. Mijn administratie beschikt momenteel 
nog niet over alle informatie in dat verband.  

 
Deze groep van belastingen veronderstelt ook controle op het terrein. Hoewel ook hier nog geen 
definitief scenario voorligt, denk ik aan een handhavingsteam van ca. 50 controleurs. Deze 
ambtenaren zouden hun administratieve standplaats op hun woonplaats hebben.  
 
Anderzijds werd eerder door de Vlaamse Regering beslist om het Mercuriusgebouw te Aalst 
optimaal te benutten. Medio 2007 werd er al van uitgegaan dat de resterende plaatsen in het 
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gebouw zouden gebruikt worden voor het personeel aangeworven voor de inning van de 
verkeersbelastingen.  
 
De precieze modaliteiten van de overheveling en later de verhuizing moeten met de FOD 
Financiën nog uitgeklaard worden, maar principieel is een overname op 1 januari 2010 voorzien. 
 

2. De 21 bijkomende ambtenaren, die voorafgaandelijk geworven worden, zijn inderdaad bedoeld 
om de overhevelingsoperatie optimaal voor te bereiden. Immers, het scenario waarbij het volledige 
personeelsbestand pas op 1 januari 2010 in dienst zou treden, zonder enige voorbereiding, is 
ondenkbaar. Een naar behoren geanalyseerde en geteste informaticatoepassing, alsook een goed 
voorbereide organisatiestructuur, vereisen een invulling in twee fases, respectievelijk in de loop 
van 2008 en 2009.  
 
a. Een eerste contingent van 8 ambtenaren (5 niveau A, 3 niveau B) kan luidens de beslissing 

van de Vlaamse Regering geworven worden vanaf 1 september 2008. De wervingsprocedure 
is momenteel lopende en de kandidaturen hiervoor worden ingewacht begin oktober.  
 
Deze personeelsleden zullen zowel de reglementaire, de organisatorische, de functionele en de 
informatorische behoeften van de heffingen in eigen beheer verder in kaart dienen te brengen. 
 
Deze groep van 8 personen zal alleszins tewerkgesteld worden in het Phoenixgebouw te 
Brussel, hoofdzetel van de Vlaamse Belastingdienst.  
 

b. Een tweede contingent van 13 ambtenaren kan luidens de beslissing van de Vlaamse Regering 
geworven worden vanaf 1 mei 2009.  
 
Eén persoon zal gelast worden om samen met de IVA Facilitair Management de nodige 
praktische voorbereidingen te treffen voor de uitbouw van de verschillende regionale zetels. 
 
10 personeelsleden zullen in de aanloop naar 1 januari 2010 ingezet worden voor verdere 
testen van het VFP (functionele en performantie-testen, parallel draaien met FOD Financiën) 
en voor de uitwerking van procedureboeken, handleidingen en opleidingssessies ten behoeve 
van het personeel, over te nemen in de definitieve fase vanaf 1 januari 2010.  

 
Dit team zal eveneens ingeschakeld worden in het opzetten en voeden (‘content’-beheer) van 
de portaalsite rond verkeer, onder aansturing van de communicatieverantwoordelijke van het 
beleidsdomein.  
 
Twee ambtenaren worden voorzien voor ondersteunende functies, zoals het personeelsbeheer, 
één bij de Vlaamse Belastingdienst en één bij het Departement Financiën en Begroting (MOD 
– Management Ondersteunde Diensten).  
 
Ook deze tweede groep zal gehuisvest worden in het Phoenixgebouw te Brussel. 

 
3. Momenteel werden geen andere scenario’s voor de bezetting van het kantoorgebouw te Aalst 

uitgewerkt.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 212 
van 8 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Project Brusselse parkings   -   Overleg 
 
In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 42 van 25 november 2005 aangaande de mogelijke 
aanleg van 6000 nieuwe parkingplaatsen aan de Brusselse metrostations (Websitebulletin 
publicatiedatum 26-01-2006), was de minister het ermee eens dat, indien dergelijk voornemen 
gehandhaafd bleef, het aangewezen zou zijn dat die aangelegenheid het voorwerp zou uitmaken van 
gewestgrensoverschrijdende besprekingen, vermits zich hierdoor een aantal effecten in Vlaanderen 
zouden kunnen manifesteren. 
 
De minister deelde tot slot mee dat hij niet zou nalaten ter zake de Brusselse minister Pascal Smet aan 
te schrijven. 
 
1. Kan de minister bevestigen dat dit indertijd is gebeurd en is daar desgevallend enige reactie op 

gekomen vanuit de regering van het Brussels Hoofstedelijk Gewest? 
 
2. Hebben er zich sedertdien nog nieuwe elementen aangediend in dit dossier? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 212 van 8 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Naar aanleiding van het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 42 van 25 november 2005, werd 

Brussels minister Pascal Smet niet aangeschreven. Uit het antwoord op vraag nr. 38 van 25 
november 2005 aan minister Kathleen Van Brempt kon immers worden afgeleid dat het thema 
randparkings wordt besproken in het zogenaamde coördinatiecomité van het Principieel 
Akkoord tussen het Vlaams Gewest en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ter regeling van de 
samenwerking inzake gemeenschappelijke mobiliteitsproblemen. 

   
2. Op de 42ste vergadering van het coördinatiecomité op 25 mei 2007 werd het thema randparkings 

voor de laatste keer besproken. De vertegenwoordiger van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
heeft een voorstel van telegeleiding en signalisatie voor Brussels transitparkings gedaan. Vanuit 
Vlaamse zijde werd het standpunt herhaald dat transitparkings in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest niet stroken met het mobiliteitsbeleid in Vlaanderen. Ook in het antwoord op vraag nr. 
38 van 25 november 2005 aan minister Kathleen Van Brempt werd dit benadrukt. Vandaag zijn 
er geen nieuwe elementen in het overleg. Formeel is er geen dossier overgemaakt door het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.  

 Sinds 19 september 2008 heeft het Brussels Hoofdstedelijk Gewest een ontwerp van gewestelijk 
vervoersplan IRIS 2 op haar website geplaatst, met het oog op een openbaar onderzoek lopend 
van 1 oktober tot 30 november 2008. Het thema van randparkings (transitparkings) komt aan 
bod in deze opvolger van het IRIS-plan. Over dit nieuwe ontwerp van vervoersplan voor het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest werd tot op heden geen overleg met mijn beleidsdomein 
gepleegd. Naar aanleiding van het openbaar onderzoek, dringt een gecoördineerd advies vanuit 
de Vlaamse Regering zich op. Ik zal hiertoe een vraag richten aan mijn collega Van Brempt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 213 
van 8 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Restauratie Maagdentoren   -   Stand van zaken 
 
De Maagdentoren werd in de 14de eeuw gebouwd als merkteken van de grens tussen het graafschap 
Loon en het hertogdom Brabant. Op 1 juni 2006 stortte een gedeelte van de toren in. In de eerste fase 
werden dringende instandhoudingswerken uitgevoerd.  
 
Het ontwerp dat voor het tweede luik van de werken werd opgemaakt, is echter onaanvaardbaar voor 
de vzw Red de Maagdentoren.  
 
Dit ontwerp start met een toegangsbrug naar de ontvangstruimte. Van daaruit is er in de door de 
instorting ontstane wandopening een constructie voorzien van metalen bruggen en trappen op vloer- 
en tussenniveaus. Zo bereikt men de verdiepingen en het bovenste plateau. Een overdekking is niet 
voorzien en de wandopening wordt ook niet afgesloten. Dit ontwerp zal een deel van de wand op een 
boortoren uit de petroleumsector doen gelijken, in plaats van op een middeleeuws monument. Omdat 
de toren open blijft, is het risico op vernielingen groter. De toeristische en culturele functie zal ook 
gering zijn. 
 
De vzw Red de Maagdentoren is niet te spreken over dit gekozen ontwerp voor de restauratie van deze 
toren na de gedeeltelijke instorting van 1 juni 2006. De vzw dringt in een brief aan de minister aan op 
een andere oplossing. 
 
Een eerste project sloot men de opening wel af en sprak men ook van een dakconstructie. Dit past in 
de middeleeuwse context en is voor de vzw dan ook aanvaardbaar. Na afwerking zal de donjon een 
goede kijk op de omgeving bieden. 
 
1. Wat is de actuele stand van zaken betreffende de tweede fase van de restauratie van de 

Maagdentoren? Welke bestemming voor/gebruik van de toren heeft men uiteindelijk voor ogen? 
 
2. Naar ik verneem, heeft de minister reeds een architect aangesteld voor de restauratie van de 

Maagdentoren fase 2. Het gaat om een andere architect dan degene die de eerste fase uitvoerde. 
 

Wat is de reden hiervoor? 
 

3. Het is duidelijk dat met het voorliggende plan geen degelijke functie meer gegeven kan worden 
aan het historische monument op toeristisch en historisch vlak. 

 
Bestaat er nog een mogelijkheid om de plannen bij te sturen om alsnog tot een waardevolle 
restauratie over te gaan? 
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Waarom werd voor een “open” constructie gekozen? Is de keuze soms ingegeven door bugettaire 
overwegingen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 213 van 8 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
1-2  Zoals u weet, is de Maagdentoren ondertussen geconsolideerd. In samenspraak met de architect 

en mijn administratie gebeurde dat op een dusdanige manier dat de ingrepen niet alleen 
reversibel zijn, maar ook alle toekomstopties open laten. De volgende stap ten behoeve van de 
restauratie van de Maagdentoren bestond erin om een geschikt ontwerpteam aan te duiden. 
Omwille van de complexiteit van het dossier diende dit ontwerpteam minimum te bestaan uit 
een architect, een veiligheidscoördinator, een studiebureau voor stabiliteit, een bureau voor 
technische installaties en technici voor speciale restauratietechnieken. De aanduiding gebeurde 
conform de wetgeving op overheidopdrachten. Op basis van de wetgeving op de overheids-
opdrachten kon de restauratiefase niet zomaar worden toegekend aan de architect die de 
consolidatie begeleidde. Om alle mogelijke kandidaten op gelijke voet te kunnen beoordelen 
diende de ontwerper van de consolidatiefase bijvoorbeeld alle beschikbare informatie aan de 
andere geïnteresseerden over te maken om enig voordeel van voorkennis uit te sluiten. Na 
overleg met Inspectie van Financiën werd geopteerd voor de procedure van beperkte 
offerteaanvraag met volgende selectiecriteria:.  
-  De kostprijs van het project: 50 punten 
-  De inhoud en resultaatgerichtheid van het voorstel: 35 punten 
-  De visie op de aard en de intensiteit van de door de kandidaat-ontwerper voorgestelde 

werfopvolging: 15 punten 
Dit resulteerde uiteindelijk in twee projectvoorstellen: dat van het bureau Arter voor een bedrag 
van 1.469.906,40 euro exclusief BTW en zonder erelonen en dat van Karel Breda voor een 
bedrag van 1.567.813,13 euro exclusief BTW en zonder erelonen. Omdat beide project-
voorstellen inhoudelijk hetzelfde werden beoordeeld, besliste het Agentschap R-O Vlaanderen, 
die officieel eigenaar is van de Maagdentoren, na goedkeuring van de Inspectie Financiën om 
conform de wetgeving op de overheidsopdrachten de opdracht midden juli 2008 toe te kennen 
aan het bureau Arter. Momenteel is het ontwerpteam bezig met het opmaken van het eigenlijke 
restauratiedossier. De werken zelf zullen in de loop van 2009 starten. Op de begroting 2009 
zullen daartoe de nodige middelen worden voorzien. 

 Voor de inhoudelijke invulling van de toren verwijs ik naar het antwoord op uw derde vraag.  
 
3. Zoals u weet, is de Maagdentoren vrij klein van oppervlakte en is hij midden in een 

natuurgebied gelegen. Onder andere op basis van de internationaal gangbare principes van het 
Charter van Venetië werd reeds ten tijde van de consolidatie besloten dat een hypothetische 
reconstructie niet aan de orde was. Uitgangspunt voor de restauratie is dat de toren ontsloten 
moet worden en toegankelijk moet zijn, dat er een uitkijkplatform moet kunnen worden 
gecreëerd en dat er kleine tentoonstellingen moeten kunnen worden gerealiseerd. Deze 
uitgangspunten waren ook ingeschreven in het bestek voor de aanstelling van het 
ontwerpbureau. Binnen het projectvoorstel van het bureau Arter is en blijft dit uiteraard ook 
mogelijk.voorziene plan schept nog steeds de mogelijkheid om tentoonstellingen te organiseren. 
Het bureau is op dit ogenblik bezig met de concrete uitwerking van het restauratiedossier wat 
moet leiden tot een volwaardige revalorisatie van de toren. Graag geef ik nog mee dat de stad 
Scherpenheuvel-Zichem nauw betrokken wordt bij de verdere uitwerking van de plannen. De 
stad heeft immers te kennen gegeven, bereid te zijn om de toren na restauratie in erfpacht te 
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nemen en in te staan voor toegankelijkheid en ontsluiting. De stad werd dan ook betrokken bij 
de aanduiding van de restauratieontwerper en keurde de aanstelling ervan mee goed.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 214 
van 10 september 2008 
van LUDO SANNEN 
 
 
 
Inning verkeersbelasting   -   Vermeende onwettigheid 
 
Diverse media verspreidden half juli het bericht dat de rechtbank van Brussel de inning van de 
verkeersbelastingen onwettig heeft verklaard in een vonnis, omwille van een schending van de 
wetgeving (uit 1938) die de automatische uitwisseling van gegevens tussen de Dienst voor de 
Inschrijving van Voertuigen (DIV) en de Federale Overheidsdienst Financiën zou verbieden. 
 
Volgens een persbericht van de FOD Financiën “behoudt de administratie, als verweerster zich het 
recht voor om tegen dit vonnis in beroep te gaan en zal ze dit in deze zaak zeker doen”. 
 
Gezien de verkeersbelasting een gewestbelasting is, rijzen volgende vragen. 
 
1. Over welke wet uit 1938 gaat het en wat bepaalt die wet? 
 
2. Heeft de FOD Financiën effectief beroep aangetekend? 
 
3. Loopt de Vlaamse overheid het risico inkomsten te moeten derven? 
 
4. Dient de Vlaamse regelgeving gewijzigd te worden om de inning van de verkeersbelasting te 

verzekeren? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 214 van 10 september 2008 
van LUDO SANNEN 
 
 
 
1. Het betreft de wet van 28 juli 1938 tot verzekering van de juiste heffing van belastingen (B.S. 20 

augustus 1938). Deze wet bepaalt de manier waarop de fiscus zijn inlichtingen kan bekomen bij 
andere besturen of instellingen. De inhoud van deze wet is grotendeels hernomen in artikel 327, §1 
WIB 92. Deze wet laat de fiscus toe om inlichtingen op te vragen bij andere overheidsdiensten. De 
andere overheidsdiensten mogen deze informatie echter niet spontaan aan de fiscus meedelen 
zonder voorafgaand verzoek. Dit komt neer op een ongeoorloofde uitbesteding van het fiscaal 
onderzoek, aldus het vonnis van de rechtbank van eerste aanleg te Brussel van 30 juni 2008.  
 

2. De FOD Financiën heeft mij bevestigd dat hoger beroep werd aangetekend tegen het vonnis. 
 
3. Het vonnis heeft nog geen kracht van gewijsde. Het is dan ook raadzaam het oordeel van de 

hogere rechtscolleges af te wachten vooraleer uitspraken te doen over de effecten op de 
inkomsten.  
 
Uit de eerste berichten blijkt echter dat de draagwijdte van het vonnis in de pers sterk overroepen 
werd. De legaliteit van de courante informatie-uitwisseling tussen de DIV en de fiscus wordt 
geenszins in twijfel getrokken. De rechter stelde immers uitdrukkelijk in zijn vonnis: “Wanneer de 
belastingadministratie bijgevolg het repertorium consulteert en hieruit gegevens haalt die haar 
toelaten een belasting te vestigen in hoofde van de inschrijver van het voertuig, doet zij niets 
anders dan de informatie opvragen bij een openbaar bestuur in de zin van voormeld artikel 1 van 
de wet van 28 juli 1938.” (zie Rb. Brussel, fisc. kamer, 30 juni 2008; “Wordt de verkeersbelasting 
effectief onwettig geïnd?”, Fiscoloog van 27 augustus 2008, blz. 1 e.v.). 

 
In casu betrof het probleem de zogenaamde 4x4-voertuigen die als ‘lichte vrachtwagen’ werden 
ingeschreven, maar waarvan de lengte van de laadruimte uiteindelijk minder dan 50% van de 
wielbasis bleek te bedragen. Dit impliceerde dat zij geen recht hadden op het tarief voor lichte 
vrachtwagens, maar als gewone personenwagens dienden ingeschreven te worden.  

 
Het probleem lag vooral in het feit dat de lengte van de laadruimte geen informatie is die 
standaard in het repertorium van de DIV aanwezig is. Deze informatie werd verkregen via de 
autokeuringen die d.m.v. een omzendbrief van de federale Minister van Financiën werden 
verzocht de laadruimte te meten en deze informatie over te maken aan de DIV, en zo uiteindelijk 
aan de fiscale administratie. Dit zou kunnen beoordeeld worden als een uitbesteding van het 
fiscaal onderzoek, aangezien dit zou neerkomen op een spontane informatiemededeling zonder 
voorafgaand verzoek van de fiscus. 

 
De draagwijdte lijkt zich dus te beperken tot 4x4-voertuigen die als ‘lichte vrachtwagen’ werden 
ingeschreven. 

 
4. Indien de stelling van de rechtbank van eerste aanleg in hoger beroep zou bevestigd worden, 

zouden een aantal wetgevende maatregelen zich kunnen opdringen. Deze zouden zich richten op 
het beheer van gegevens die in het repertorium van de DIV aanwezig zijn, wat onder de 
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verantwoordelijkheid van de FOD Mobiliteit ressorteert, en/of de invordering van de 
verkeersbelasting, wat momenteel nog een federale bevoegdheid is. 

 
Alleszins heb ik de federale minister van Financiën schriftelijk bevraagd over zijn zienswijze op 
deze rechterlijke uitspraak en de mogelijke gevolgen die de FOD Financiën hieraan wil koppelen. 
Tegelijk heb ik geïnformeerd naar de intenties van de FOD om te remediëren aan eventuele 
onvolkomenheden van de invorderingsprocedure. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 215 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Gemeentelijke ruimtelijke structuurplannen   -   West-Vlaanderen 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vragen nr. 176 van 19 september 2003, nr. 194 van 23 september 
2004, nr. 25 van 1 december 2006 en nr. 2 van 26 september 2007 in verband met het gemeentelijk 
ruimtelijk structuurplan (GRS) zou ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Wat is de stand van zaken in de verschillende West-Vlaamse gemeenten rond de opmaak van het 

GRS? 
 
2. Hoeveel West-Vlaamse gemeenten beschikken reeds over een goedgekeurd structuurplan? 
 
3. Hoeveel gemeenten in West-Vlaanderen voldoen ondertussen aan de vijf voorwaarden om 

zelfstandig vergunningen te mogen afhandelen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 215 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Inzake de stand van zaken m.b.t. de opmaak van het gemeentelijk ruimtelijk structuurplan 

(GRS) in de verschillende West-Vlaamse gemeenten verwijs ik naar navolgende tabel.  
 
gemeente stand van zaken GRS gemeente stand van zaken GRS 
Alveringem Voorontwerp Lendelede Goedgekeurd – 17/02/2005 
Anzegem Goedgekeurd – 31/03/2005 Lichtervelde Goedgekeurd – 27/07/2006 
Ardooie Goedgekeurd – 08/05/2008 Lo-Reninge Goedgekeurd – 26/06/2008 
Avelgem Goedgekeurd – 29/07/2004 Menen Goedgekeurd – 02/06/2005 
Beernem Openbaar onderzoek Mesen Voorontwerp  
Blankenberge Goedgekeurd – 04/08/2005 Meulebeke Voorontwerp 
Bredene Goedgekeurd – 05/10/2006 Middelkerke Definitief vastgesteld 
Brugge Goedgekeurd – 03/08/2006 Moorslede Goedgekeurd – 26/04/2007 
Damme Openbaar onderzoek Nieuwpoort Voorontwerp 
De Haan goedgekeurd – 16/08/2007 Oostende Goedgekeurd – 06/07/2006 
De Panne Goedgekeurd – 12/01/2006 Oostkamp Goedgekeurd – 14/09/2006 
Deerlijk Goedgekeurd – 18/10/2007 Oostrozebeke Goedgekeurd – 23/03/2006 
Dentergem Openbaar onderzoek Oudenburg Voorontwerp 
Diksmuide Goedgekeurd – 24/11/2005 Pittem Definitief vastgesteld 
Gistel Goedgekeurd – 29/01/2004 Poperinge Goedgekeurd – 04/11/2004 
Harelbeke Goedgekeurd – 26/05/2005 Roeselare Voorontwerp 
Heuvelland Goedgekeurd – 19/10/2006 Ruiselede Goedgekeurd – 17/04/2008 

Hooglede Openbaar onderzoek 
Spiere-
Helkijn Goedgekeurd – 16/03/2006 

Houthulst Voorontwerp Staden Goedgekeurd – 29/01/1999 
Ichtegem Voorontwerp Tielt Goedgekeurd – 01/03/2007 
Ieper Goedgekeurd – 02/10/2000 Torhout Goedgekeurd – 03/07/2008 
Ingelmunster Goedgekeurd – 19/04/2007 Veurne Goedgekeurd – 01/12/2005 
Izegem Goedgekeurd – 13/07/2000 Vleteren Goedgekeurd – 24/04/2008 
Jabbeke Goedgekeurd – 21/08/2008 Waregem Goedgekeurd – 19/04/2007 
Knokke-Heist Goedgekeurd – 02/12/2004 Wervik Goedgekeurd – 12/10/2006 
Koekelare Goedgekeurd – 06/07/2006 Wevelgem Goedgekeurd – 17/08/2006 
Koksijde Goedgekeurd – 23/08/2001 Wielsbeke Goedgekeurd – 05/12/2002 
Kortemark Openbaar onderzoek Wingene Voorontwerp 
Kortrijk Goedgekeurd – 26/04/2007 Zedelgem Voorontwerp 
Kuurne Goedgekeurd – 05/07/2007 Zonnebeke Goedgekeurd – 04/11/2004 
Langemark-
Poelkapelle Openbaar onderzoek Zuienkerke Goedgekeurd – 19/01/2006 
Ledegem Goedgekeurd – 24/11/2005 Zwevegem Goedgekeurd – 01/04/2004 

 
 
2. In de provincie West-Vlaanderen beschikken 46 gemeenten over een goedgekeurd 

gemeentelijk ruimtelijk structuurplan.  
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3. Negen gemeenten voldoen in West-Vlaanderen aan de vijf ontvoogdingsvoorwaarden. Op 
18/09/2008 zijn er daarvan acht die effectief ontvoogd zijn, de negende gemeente moet de 
aanvraag tot ontvoogding nog indienen. 

  

gemeente 
datum 

inwerkingtreding 
ontvoogding 

Anzegem 01/06/2008

Ardooie Nog aan te vragen

Avelgem 01/11/2005

De Panne 01/06/2008

Ieper 01/11/2007

Tielt 01/07/2008

Wevelgem 01/02/2007

Zwevegem 01/01/2006

Zonnebeke 01/02/2008
 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -763- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 216 
van 11 september 2008 
van FELIX STRACKX 
 
 
 
Restauratie Maagdentoren   -   Stand van zaken 
 
Sinds 1985 wordt er actie gevoerd voor de restauratie van de Maagdentoren in Zichem. Het monument 
dateert uit de 14de eeuw en is historisch belangrijk. De eigenaar van de donjon was de Belgische staat 
en de toren werd daarna overgenomen door het Vlaams Gewest. Bij de eigenaars werd jarenlang 
aangedrongen om werken uit te voeren aan het monument, zodat dit kon worden gered van de 
ondergang en dienst zou kunnen doen als toeristische attractie. Spijtig genoeg gebeurde er evenwel 
niets. 
 
Zoals verwacht, stortte op 1 juni 2006 een deel van de toren in. De Vlaamse overheid reageerde toen 
wel snel en in een eerste fase werden instandhoudingswerken uitgevoerd, die de donjon van verder 
verval moesten behoeden. Op 1 juni 2007 werd het einde van de eerste fase gevierd met een 
“Doopplechtigheid”. Hier verklaarde de minister dat de tweede fase, naar Vlaamse normen, snel zou 
volgen en werd het stadsbestuur betrokken bij het project met als opdracht de toren toeristisch te 
ontsluiten en na de restauratie het beheer van het monument op zich te nemen. 
 
De ideale restauratie zou er een zijn waarbij de Maagdentoren terug in zijn oorspronkelijke toestand 
van eind 14de eeuw wordt hersteld. Een utopie is dit niet, want in andere Europese landen kan dit wel. 
En zo immens is dit werk niet voor een beperkt gebouw van 26 meter hoogte en 15 meter doormeter. 
Wenselijk zou hier zijn dat een studiegroep in het leven geroepen wordt om het verleden van de toren 
te bestuderen. Van hieruit zou in de toekomst een grondige opbouw kunnen ondernomen worden. In 
een enquête spraken de Zichemnaars zich uit voor een restauratie waarbij de donjon terug in de 
toestand van voor de instorting werd hersteld. Dit gekoppeld aan een grondige binnen- en 
buitenrestauratie, een goede toegankelijkheid en de mogelijkheid er een museum of 
ontmoetingscentrum in uit te bouwen. 
 
Voor die tweede fase werd een aanbesteding uitgeschreven voor architecten. Er bleven er twee over 
die hun project voor de Maagdentoren hebben uitgewerkt en ingediend. Hoe zien deze twee projecten 
er uit? 
 
Het eerste project is van de architect die de eerste fase van de restauratiewerken voltooide. Via een 
toegangsbrug bereikt men de ontvangstruimte van de donjon. Langs een min of meer weggewerkte 
trap bereikt men de verdiepingen en op de bovenste (dak)verdieping is er een overkapping van waaruit 
men een overzicht heeft op de omgeving. De opening die ontstond na de instorting wordt toegewerkt 
met glas. Het is niet de ideale restauratie, maar toeristisch gezien is dit een positief project. Het is 
stijlvol opgebouwd, binnen de middeleeuwse context. Er is zicht van buiten naar binnen en vanuit de 
toren krijgt men een zicht over Zichem, de Demervallei en omgeving. Er zijn mogelijkheden om in de 
toren diverse activiteiten te organiseren. Belangrijk is ook de heel goede samenwerking die er was 
tussen alle partijen tijdens de consolidatiewerken en een ploeg die de opdrachten vrij stipt uitvoerde. 
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Het tweede project van een Brussels architectenbureau start ook met een toegangsbrug naar de 
ontvangstruimte. Van daaruit is er in de wandopening, ten gevolge van de instorting, een constructie 
van metalen bruggen en trappen op vloerniveaus en tussenniveaus. Zo bereikt men de verdiepingen en 
het bovenste plateau. Hier wordt geen overdekking voorzien. Ook de wandopening wordt niet 
afgesloten. Dit project is voor de Zichemnaars volledig onaanvaardbaar. Esthetisch  wordt het een 
gedrocht en zal een deel van de wand meer gelijken op een boortoren uit de petroleumsector dan een 
middeleeuws monument. De toren is ook open, zodat het gemakkelijk te betreden is en de weg opent 
naar vernielingen. Activiteiten in de toren worden dan ook heel beperkt. De toeristische en culturele 
functie zal gering zijn. Er zijn ook vragen bij de uitvoerders van het project. Andere werken in Zichem 
van dit bureau verliepen qua tijdbestek ook niet altijd vlekkeloos. 
 
We hebben vernomen dat er thans een beslissing is gevallen voor de restauratie van de Maagdentoren 
fase 2 en dat het tweede project in aanmerking werd genomen. De ontgoocheling in Zichem is dan ook 
groot. Het is niet dat soort restauratie dat verwacht en voorgespiegeld werd. Met dit plan kan geen 
degelijke functie worden gegeven aan het historische monument op toeristisch en historisch vlak. De 
mening leeft dat de minister heeft gekozen voor een goedkope opknapbeurt in plaats van een 
waardevolle restauratie. In Zichem hoopt men dat er een herziening van de plannen mogelijk is en dat 
Zichem bespaard blijft van een gedrocht. Men rekent er op de minister, in de hoop dat een historicus 
optimaal werk wil leveren in zijn specialisatie. 
 
1. Is er reeds een definitieve beslissing gevallen voor de tweede fase van de restauratie van de 

Maagdentoren? 
 

Zo ja, welke criteria werden gehanteerd bij de keuze voor het ene of het andere project? 
 

2. Wat was de geraamde kostprijs van de beide ingediende projecten? 
 
3. Waarom is er geen overleg geweest met de mensen van ter plaatse? 
 
4. Is de minister eventueel bereid om, na overleg met de plaatselijke organisaties, op zijn beslissing 

terug te komen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 216 van 11 september 2008 
van FELIX STRACKX 
 
 
 
1. Zoals u weet, is de Maagdentoren ondertussen geconsolideerd. In samenspraak met de architect en 

mijn administratie gebeurde dat op een dusdanige manier dat de ingrepen niet alleen reversibel 
zijn, maar ook alle toekomstopties open laten. De volgende stap ten behoeve van de restauratie 
van de Maagdentoren bestond erin om een geschikt ontwerpteam aan te duiden. Omwille van de 
complexiteit van het dossier diende dit ontwerpteam minimum te bestaan uit een architect, een 
veiligheidscoördinator, een studiebureau voor stabiliteit, een bureau voor technische installaties en 
technici voor speciale restauratietechnieken. De aanduiding gebeurde conform de wetgeving op 
overheidopdrachten. Op basis van de wetgeving op de overheids-opdrachten kon de restauratiefase 
niet zomaar worden toegekend aan de architect die de consolidatie begeleidde. Om alle mogelijke 
kandidaten op gelijke voet te kunnen beoordelen diende de ontwerper van de consolidatiefase 
bijvoorbeeld alle beschikbare informatie aan de andere geïnteresseerden over te maken om enig 
voordeel van voorkennis uit te sluiten. Na overleg met Inspectie van Financiën werd geopteerd 
voor de procedure van beperkte offerteaanvraag met volgende selectiecriteria:  
-  De kostprijs van het project: 50 punten 
-  De inhoud en resultaatgerichtheid van het voorstel: 35 punten 
-  De visie op de aard en de intensiteit van de door de kandidaat-ontwerper voorgestelde 

werfopvolging: 15 punten 
 

2. De offerteaanvraag resulteerde uiteindelijk in twee projectvoorstellen: dat van het bureau Arter 
voor een bedrag van 1.469.906,40 euro exclusief BTW en zonder erelonen en dat van Karel Breda 
voor een bedrag van 1.567.813,13 euro exclusief BTW en zonder erelonen. Omdat beide 
projectvoorstellen inhoudelijk hetzelfde werden beoordeeld, besliste het Agentschap R-O 
Vlaanderen, die officieel eigenaar is van de Maagdentoren, na goedkeuring van de Inspectie 
Financiën om conform de wetgeving op de overheidsopdrachten de opdracht midden juli 2008 toe 
te kennen aan het bureau Arter. Momenteel is het ontwerpteam bezig met het opmaken van het 
eigenlijke restauratiedossier. De werken zelf zullen in de loop van 2009 starten. Op de begroting 
2009 zullen daartoe de nodige middelen worden voorzien. 

 
3. Het Agentschap R-O Vlaanderen is eigenaar van de Maagdentoren. Als bouwheer kan zij 

bijgevolg de keuzes maken die ze nodig acht. Het Agentschap heeft tijdens de consolidatiewerken 
geregeld contact gehad met de lokale bevolking en met de vzw Red de Maagdentoren. Ook in 
functie van de restauratie is het de bedoeling om dat overleg te organiseren. Een en ander is 
telkens ook in nauw overleg gebeurd met de stad Scherpenheuvel omdat de stad te kennen had 
gegeven na restauratie te willen overgaan tot erfpacht van de Maagdentoren in functie van het 
verdere beheer en ontsluiting. De offertevraag werd dan ook uitgeschreven in overleg met de stad. 
De stad werd ook betrokken bij de uiteindelijke toekenning van de ontwerpopdracht en gaf haar 
akkoord met het vooropgestelde scenario. Op basis van de informatie waarover ik beschik, is er 
door de stad wel degelijk teruggekoppeld met de plaatselijke organisaties. 

 
4. De toewijzing van de ontwerpopdracht gebeurde conform alle wettelijke bepalingen inzake 

overheidsopdrachten na objectieve weging van alle vooraf voorziene criteria. De toewijzibng door 
het Agentschap R-O Vlaanderen is dan ook definitief. De plaatselijke organisaties zullen wel op 
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de hoogte worden gehouden van de vordering in het dossier. Ondertussen heeft er reeds een eerste 
overlegvergadering plaatsgevonden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 217 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 217 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Steven Vanackere, Vlaams minister 
van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 2 
van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Gemeentelijke ruimtelijke uitvoeringsplannen   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 1 van 26 september 2007 in verband met de 
gemeentelijke ruimtelijke uitvoeringsplannen (GRUP) zou ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Hoeveel GRUP’s (onderverdeeld per provincie) en GRS-en (gemeentelijke ruimtelijke 

structuurplannen) zijn er reeds goedgekeurd in Vlaanderen? 
 
2. Hoeveel BPA’s (bijzonder plan van aanleg) zijn er de afgelopen 5 jaar nog goedgekeurd, 

opgedeeld per jaar en per provincie? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 2 van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Voor het aantal goedgekeurde RUP’s en GRS’en verwijs ik naar de navolgende tabel (toestand 

30/09/2008).  
 

Provincie # GRS # RUP goedgekeurd 
Antwerpen 63 94 
Limburg 33 60 
Oost-Vlaanderen 44 173 
Vlaams-Brabant 26 50 
West-Vlaanderen 46 115 

 
2. Het aantal goedgekeurde BPA’s van de afgelopen 5 jaar is weergegeven in onderstaande tabel, 

opgedeeld per jaar en per provincie (toestand 30/09/08). 
 

Provincie 2008 2007 2006 2005 2004
Antwerpen 5 36 45 52 42 
Limburg 8 37 32 49 47 
Oost-Vlaanderen 19 34 40 57 69 
Vlaams-Brabant 33 42 28 37 70 
West-Vlaanderen 22 57 49 76 87 
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BERT ANCIAUX, 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, 

 JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 172 
van 2 juli 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
Be Gold   -   Vlaamse deelname 
 
In een vraag om uitleg van 8 november 2007 (handelingen C57 - CUL 6 - 8 november 2007, blz. 17-
20) antwoordde de minister dat het ABCD-project “Be Gold” in 2008 zou worden ingezet om 
beloftevolle jongeren optimaal te begeleiden. 
 
Via de website (www.be-gold.be) vernemen we dat Be Gold wordt verwezenlijkt door de steun van de 
federale overheid, de Vlaamse Gemeenschap (BLOSO), de Franse Gemeenschap (ADEPS), de 
Duitstalige Gemeenschap (DG), het Belgisch Olympisch en Interfederaal Comité (BOIC) en de 
Nationale Loterij. Zo stelt de federale overheid via de Nationale Loterij jaarlijks 1.250.000 euro ter 
beschikking ter financiering van het project. De Gemeenschappen, bevoegd voor het sportbeleid, 
leveren gezamenlijk een evenwaardige inspanning (740.000 euro BLOSO, 500.000 euro ADEPS, 
10.000 euro DG). Ook het BOIC ondersteunt mee het project met een bijdrage van750.000 euro. Dit 
houdt concreet in dat er jaarlijks (tot 2014) een bedrag van 3.250.000 euro geïnvesteerd wordt in Be 
Gold. 
 
Verder is er op de site van Be Gold een overzicht te vinden van de 19 lopende projecten. 
 
1. Kan de minister per lopend project een antwoord geven op volgende vragen? 
 

a) Wanneer is dit project gestart? 
b) Hoeveel bedraagt de steun via “Be Gold”? 
c) Wanneer is er een evaluatiemoment voorzien? 

 
2. Op welke manier evalueert de minister de Vlaamse deelname aan “Be Gold”? 
 
3. Op de site van “Be Gold” vinden we het logo van “topsport Vlaanderen” met een link naar Bloso. 

De middelen worden via Bloso aan de ABCD-commissie bezorgd, maar toch is het logo van 
topsport Vlaanderen aanwezig. 

 
Wat zijn de gebruiksrichtlijnen rond beide logo’s? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 172 van 2 juli 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
1. Onderstaande lijst geeft per project het startjaar, de betrokken gemeenschap (Vlaams, 

Franstalig, Duitstalig, nationaal/bi-communautair), de effectief betaalde financiering t/m 2007 
en de toegekende financiering 2008 weer. 

    gestart in t/m 2007 2008
Vlaamse federaties 

VRL roeien 2004  €      319.926  €       80.000  
GymFed gymnastiek 2004  €      570.000  €      180.000  
VZF zwemmen 2004  €      340.146  €      120.000  
VTTL tafeltennis 2005  €      125.000  €       70.000  
VTV tennis 2005  €      300.000  €      150.000  
VVB volley 2006  €      143.400  €      120.790  
VSSF ski 2006  €       35.000   €       30.000  
VJF judo 2006  €      220.000  €      108.000  
VAL atletiek 2007  €       50.035   €       63.000  
VTTL triatlon 2008  €                -   €       70.000  
VSF shorttrack 2008  €                -   €       25.000  
VKSB kunstschaatsen 2008  €                -   €       25.000  

Franstalige federaties  
LFE schermen 2005  €      331.062  €       52.100  
LFBA atletiek 2005  €      304.910  €      164.000  
LFA roeien 2005  €      130.762  €       65.000  
FFN zwemmen 2005  €      195.699  €       84.000  
FFT taekwondo 2006  €      208.916  €       93.000  
FFTT tafeltennis 2006  €      251.563  €      145.000  
FFT tennis 2006  €      300.000  €      150.000  
 FFJ judo 2007  €      195.721  nog te bepalen  

1. DUITSTALIGE 
FEDERATIES 

TCG tennis 2006  €       30.000   €       15.000  

2. NATIONAAL/BI-
COMMUNAUTAIR 

 KBHB hockey 2005  €      466.889  €      300.000  
 IWI wielrennen 2005  €      828.972  €      330.000  
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Voor elk van de projecten is de jaarlijkse financiering gekoppeld aan de evaluatie in 3 fasen : 
na goedkeuring van het project en het budget (desgevallend gekoppeld aan een evaluatie van 
de voorbije periode) wordt een eerste schijf van 50% aan de betrokken federatie betaald, na 
positieve inhoudelijke evaluatie halfweg wordt een tweede schijf van 30% gestort, na 
afrekening en slotevaluatie wordt het saldo van 20% gestort. 
Alle inhoudelijke technische evaluaties gebeuren door de technische commissie van ABCD 
(A=Adeps, B=Bloso, C=COIB/BOIC, D= Duitstalige gemeenschap), samengesteld naargelang 
het dossier. De hieraan gekoppelde beslissingen in alle BeGold-projecten worden door de 
ABCD-partners in consensus genomen. 

 
Het BeGold-project in zijn geheel wordt, zoals in de oprichtingsovereenkomst van het project 
voorzien, formeel door de ABCD-partners geëvalueerd vóór eind 2008. 
 

2. Mijn evaluatie maak ik natuurlijk op basis van de informatie die ik uit de evaluaties van 
ABCD-techniek haal en uit de feedback n.a.v. de evaluatiegesprekken met federaties en 
trainers. 

 
Het Be Gold-project van een federatie maakt deel uit van het totale topsportbeleid van de 
betrokken federatie en het is dan ook logisch dat een combinatie van beide informatiekanalen 
me de kans geeft om het Be Gold-project te evalueren en de plaats binnen het totale 
topsportbeleid te kunnen beoordelen. 
Voor mij behoort ook de herziening van het ABCD-akkoord tot de mogelijkheden. 
 

3. U weet dat ik “Topsport Vlaanderen” bij alle communicatie over het Vlaamse topsportbeleid 
wil betrekken.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 173 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 173 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -779- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 174 
van 8 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Pro Medicis Brussel   -   Werking 
 
Reeds enkele jaren ondersteunt de minister, samen met de Vlaamse Gemeenschapscommissie, de 
werking van de vzw Pro Medicis Brussel (PMB). Deze vzw heeft onder meer als opdracht de promotie 
en tewerkstelling van Nederlandskundige gezondheidswerkers in het Brusselse hoofdstedelijke 
gewest. 
 
Recentelijk werd zo de webstek www.zorgzoeker.be actief in het kader van Zorgnet Brussel, het 
virtuele netwerk van Nederlandskundige zorgverleners in Brussel en in de Rand (en het virtuele 
alternatief voor een bijkomend Nederlandstalig ziekenhuis te Brussel). De gegevensbank erachter van 
de vzw Pro Medicis Brussel focust zich op dit ogenblik in eerste instantie op eerstelijnszorgverleners. 
De bedoeling is echter om deze databank verder uit te breiden met tweede- en derdelijnszorgverleners. 
Dezelfde databank vormt op dit ogenblik ook de basis voor de ontwikkeling van Nederlandstalige 
“zorgpaden”. 
 
Essentieel is hierbij uiteraard de bekendheid van dit nieuwe instrument. Een ruime publiekscampagne 
voor eind 2007 was dan ook voorzien. Toch blijft de bekendheid beperkt en rijst de vraag naar verdere 
communicatie. 
 
Daarnaast was het ook de bedoeling dat de vzw promotie zou voeren rond opleiding en tewerkstelling 
in Brussel. Daar dalen de cijfers echter jaar na jaar: thans zouden bijvoorbeeld nog maar 48 
Nederlandskundige huisartsen in Brussel werkzaam zijn. Deze zouden, naast hun eigen praktijk, ook 
nog moeten instaan voor de Vlaamse Wachtdienst in Brussel en de (nieuwe) huisartsenwachtpost 
Terra Nova. 
 
Op een ogenblik dat een volgende generatie artsen en andere zorgverstrekkers afstuderen, rijzen dan 
ook een reeks vragen. 
 
1. Met betrekking tot de webstek www.zorgzoeker.be 
 

a) Bestaan er reeds cijfers over het gebruik van deze webstek? 
 

b) Welke inspanningen werden gedaan om deze webstek bij het publiek en de betrokkenen 
bekend te maken (hoe concreet en met welke budgettaire kost?) en dit in Brussel enerzijds en 
in de Rand anderzijds? Welke zijn nog voorzien? 

 
c) Hoever staat het met de voorziene verdere uitbouw van de databank achter deze webstek met 

tweede- en derdelijnszorgverstrekkers? 
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d) Hoever staat het met de verdere ontwikkeling van “zorgpaden” door Zorgnet Brussel die 
geïntegreerd zouden worden in de gegevensbank van de vzw? 

 
2. Met betrekking tot de opdracht inzake promotie en tewerkstelling 
 

a) Welke concrete initiatieven nam en neemt de vzw ter zake? 
 

b) Kan de vzw ter zake positieve resultaten voorleggen (met andere woorden, is er een 
aanwijsbaar gunstig effect inzake het aantrekken van Nederlandskundige zorgverstrekkers?) 

 
c) Plant men specifieke wervende acties naar de nieuwe generatie afstuderende zorgverstrekkers? 

Zo neen, lijkt dit geen noodzaak/prioriteit? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 174 van 8 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
1. a)  Tussen de lancering op 8 januari 2008 en 4 september 2008 werden er ongeveer 30.000 unieke 

bezoekers geregistreerd voor de website zorgzoeker.be. Dat is gemiddeld 130 bezoekers per 
dag. Elke bezoeker bekijkt gemiddeld zes pagina’s van de website. Het patroon van het aantal 
bezoekers vertoont enkele duidelijke kenmerken. Zo wordt de website meer in het begin dan 
op het einde van de week bezocht; in het weekend wordt de website heel weinig bekeken. 
Tijdens de voorbije zomermaanden werd de website minder bekeken dan de maanden 
voorheen. 

 
b)  Zoals reeds bleek uit mijn antwoord op vraag nr. 129 van uw collega-parlementslid, liep er van 

december 2007 tot en met maart 2008 een campagne, die in twee fases werd gevoerd en 
waarvan de baseline “Alle Nederlandskundige zorgverleners in Brussel op één plek” was. Via 
een gerichte mailing en via advertenties in de vakpers werden de zorgverleners in december 
2007 over het initiatief geïnformeerd. Vanaf 8 januari 2008 werd aan de hand van affiches, 
flyers, televisiespots, printadvertenties en banners op krantensites een publiekscampagne 
gevoerd. Via “google adwords” werd de website ook op de Google-zoekmachine gepromoot. 
De kostprijs van de campagne bedroeg 152.000 euro. 

 
 Er werd voor geopteerd in dit stadium geen campagne te voeren in de Vlaamse Rand, omdat er 

nog te weinig zorgverleners uit dat gebied in de databank zitten. Die gegevens worden door 
Medirand verzameld en zullen vervolgens in de databank worden opgenomen.  

 
 De bekendmakingscampagne die liep tot maart 2008 wordt dit najaar herhaald. Het is duidelijk 

dat een gerichte en systematische communicatieondersteuning noodzakelijk zal zijn voor het 
verdere succes van de website. 

 
c)  Ik verwijs naar mijn antwoord op vraag nr. 139 van uw collega-parlementslid. Het verzamelen 

en actualiseren van de data van de tweede- en derdelijnsgezondheidsverleners is een taak van 
Zorgnet. De vzw maakte afspraken met Pro Medicis Brussel en de Brusselse Welzijns- en 
gezondheidsRaad over de ontsluiting van die data via zorgzoeker.be. Deze data zullen enkel 
voor de eerstelijnszorgverleners toegankelijk zijn, om efficiënt te kunnen doorverwijzen. Ze 
zullen dus niet voor het publiek toegankelijk zijn. Het hele proces wordt stapsgewijs en op het 
ritme van de uitbouw van de zorgpaden aangepakt. De stapsgewijze opbouw van de database 
per zorgpad mag echter niet op een lineaire wijze worden geïnterpreteerd. De zorgpaden 
vormen immers een vertakt, samenhangend en deels overlappend systeem.  

 
d)  Zoals ik reeds antwoordde op vraag nr. 139, ontwikkelde Zorgnet tot nu toe drie zorgpaden: 

“totale knie- en heupvervanging”, “normale zwangerschap” en “bevalling en preoperatieve 
voorbereiding”. Daarbij zijn vier ziekenhuizen betrokken: Sint-Elisabeth, Sint-Jan, Sint-
Michel en het UZ Brussel. In 2008 wil Zorgnet dat aantal verdubbelen. De zorgpaden 
“diabetes”, “renale insufficiëntie” en “COPD (chronisch obstructief longlijden)” zitten in de 
pijplijn. Er zullen dus tegen eind 2008 in totaal zes zorgpaden zijn ontwikkeld. 

 
 
2. a) Pro Medicis Brussel neemt enkele concrete initiatieven inzake promotie en tewerkstelling. 
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- De organisatie blijft ijveren voor het aantrekken van jonge stagiair-huisartsen en 
verpleegkundigen naar de hoofdstad. Kennismaking met de werkvloer en de specifieke 
problematiek van de Brusselse ziekenhuizen is hier een belangrijk gegeven. Het is immers 
niet altijd evident voor Vlaamse zorgverleners om zich een beeld te vormen van de 
specifieke aspecten van de Brusselse samenleving en de bijbehorende problemen. Pro 
Medicis Brussel heeft dan ook een project lopen om stagiairs bij Vlaamse onderwijs-
instellingen te overhalen hun stages in Brusselse instellingen te lopen. Recente cijfers 
bewijzen dat het aantal stagiairs uit Vlaanderen blijft stijgen.  

- Het H-Team-project richt zich op een verhoging van de instroom aan Nederlandskundige 
verpleegkundigen. Pro Medicis Brussel organiseert infosessies waarbij verpleegkundigen de 
zorgsector bekendmaken bij leerlingen van de laatste twee jaren van het secundair onderwijs 
van Brussel en de Vlaamse Rand. Doel is de studenten er toe aan te zetten een 
verpleegkundeopleiding in het Brusselse te volgen. Op die manier zou op termijn de 
instroom van Brusselse afstuderenden in de Brusselse verpleegsector moeten verhogen. Er 
bestaat immers een duidelijke link tussen de studeer- en de latere werkplek.  

- Pro Medicis Brussel plaatst alle vacatures in de (Vlaams-)Brusselse zorgsector op hun 
website. Daarnaast is de organisatie aanwezig op jobbeurzen en initiatieven zoals de Week 
van de Verpleegkunde en Plug-in Brussel. 

- Pro Medicis Brussel maakt geïnteresseerde werkkrachten wegwijs in het Brusselse 
gezondheidsveld. Stagiairs, maar ook andere zorgverleners die op zoek zijn naar een job in 
Brussel, worden in contact gebracht met sleutelfiguren. Op die manier heeft PMB in de loop 
van 2008 reeds vier huisartsen in contact gebracht met praktijken die een overnemer of 
associé zoeken.  

  
b) Cijfers rond het aantal Nederlandstalige of -kundige artsen in Brussel zijn momenteel moeilijk 

te geven. De gegevens van de Orde van Geneesheren zijn in deze niet relevant, gezien zij alle 
geneesheren actief in het tweetalig gebied Brussel-Hoofdstad vermelden. Hierin worden ook 
niet praktiserende artsen opgenomen, die bijvoorbeeld actief zijn binnen overheidsdiensten. 
Voor het cijfer dat u in uw vraag aanhaalt, baseert u zich allicht op de leden van de Brusselse 
Huisartsenkring die meedraaien in de wachtdienst, maar heel wat Nederlandskundige 
huisartsen zijn aangesloten bij andere kringen.  

 
 De start van de zorgzoekerdatabank moet dan ook gezien worden als een nulmeting van 

Nederlandskundige zorgverleners in de hoofdstad. Uitbreiding hiervan door het aansluiten van 
nieuwe zorgverleners, of voorheen onbekende Nederlandskundige zorgverleners, betekent een 
winst voor de Nederlandstalige zorgvrager in Brussel. Het is net één van de doelstellingen van 
het zorgzoeker-project om niet enkel de Nederlandstalige, maar alle Nederlandskundige 
Brusselse zorgverleners in kaart te brengen. Een Franstalige arts die behoorlijk Nederlands 
praat, kan dus probleemloos in de zorgzoeker-databank worden opgenomen. Op die manier 
zijn er momenteel een 100-tal Nederlandskundige huisartsen actief in Brussel opgenomen in 
de zorgzoekerdatabank.. 

 
 In verband met de positieve evolutie van en de cijfers rond het aantal stagiairs dat door 

tussenkomst van Pro Medicis Brussel in Brussel aan de slag gegaan is, verwijs ik naar mijn 
antwoord op vraag nr. 53. 

 
c) Pro Medicis Brussel heeft in het verleden vastgesteld dat de keuze van de uiteindelijke 

werkplaats van een arts of verpleegkundige vaak reeds enkele jaren voor het afstuderen wordt 
gemaakt. Daarom zorgt de organisatie er voor dat nieuwe jobmogelijkheden ad valvas worden 
aangebracht. Daarnaast krijgen alle studenten die stage hebben gelopen in Brussel een 
persoonlijke mail met jobmogelijkheden in Brussel. 

 
 In het voorjaar organiseerde de Vlaamse overheid, samen met Onthaal en Promotie Brussel, 

voor de tweede maal Plug-in Brussel, een ééndagshappening voor o.a. afstuderende 
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verplegers. Sommige studenten en docenten geven aan dat Brussel als werkterrein meer en 
meer bijzondere aandacht krijgt binnen de opleiding (via stages, werkbezoeken…) zelf. De 
betrokken hogescholen investeren zelf tijdens hun reguliere opleiding meer en meer in het 
promoten van Brussel als aantrekkelijke werkplaats. Dat is een positieve evolutie. Er moet dus 
worden onderzocht of Plug-in Brussel nog voldoende toevoegt aan het bestaande 
informatieaanbod. Daartoe zijn nu volop intense gesprekken met de opleidings-
verantwoordelijken van de verschillende opleidingen aan de gang. 

 
 Ten slotte is het essentieel dat ook andere kwaliteitsbevorderende maatregelen worden 

genomen om de werkomgeving voor de zorgverleners in Brussel te verbeteren. Het masterplan 
“Coördinatie Gezondheidszorg Brussel”, dat onder mijn impuls tot stand kwam, poogt een 
antwoord te bieden op de vragen en noden van de Nederlandstalige zorgverleners in Brussel. 
Niet alleen moet dit masterplan verder gerealiseerd worden, daarnaast dienen de verschillende 
impulsen en initiatieven die hier rond tot stand komen, ook structureel ingebed te worden in 
het reguliere beleid. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 175 
van 9 juli 2008 
van MARGRIET HERMANS 
 
 
 
Ishtar   -   Subsidiëring 
 
In volle voorbereidingsperiode op Eurosong 2008 en in de euforie rond de deelname van Ishtar heeft 
de minister een subsidie toegekend aan Ishtar van 25.000 euro. Deze subsidie zou niet gebruikt 
worden om een Europese promotietournee te organiseren in aanloop naar het Eurovisiesongfestival, 
maar wel om de onkosten te dekken die de groep gemaakt heeft. 
 
Aangezien het om overheidsgeld gaat, dient er ook een controle te gebeuren op de besteding van het 
geld. 
 
In zijn antwoord op een vraag om uitleg van Johan Verstreken op 15 mei in de commissie deelde de 
minister mee dat de gemaakte kosten moesten worden gestaafd en gecontroleerd. Deze controle 
gebeurt door de administratie.  
 
In hetzelfde antwoord zei de minister dat hij zich ertoe verbonden heeft om de groep nadien verder te 
begeleiden, via Cultuurinvest of via het Kunstendecreet. 
 
Aangezien het songfestival nu al enige tijd achter ons ligt, kreeg ik graag antwoord op volgende 
vragen. 
 
1. Is er al een volledig en gedetailleerd overzicht van de gemaakte kosten en de besteding van de 

subsidie? 
 
2. Hoeveel subsidie is er uiteindelijk toegekend? 
 
3. Gaat de minister deze groep verder begeleiden, zo ja hoe denkt hij dat te doen?  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 175 van 9 juli 2008 
van MARGRIET HERMANS 
 
 
 
1. Het dossier van Ishtar vzw wordt momenteel administratief verwerkt.  
 
2. Het toegekende bedrag is 25.000 euro. Afhankelijk van de controle van de afrekening en de 

aanvaarding van de ingediende kosten en bewijsstukken zal het bedrag volledig of gedeeltelijk 
uitbetaald worden. 

 
3. De begeleiding van de groep hangt af van het eigen traject dat zij wensen af te leggen en van de 

eventuele indiening van een dossier in de toekomst. Op dat moment zal bekeken worden onder 
welke vorm een ondersteuning al dan niet gegeven kan worden. Mogelijke pistes zijn een 
ondersteuning onder de vorm van een project, internationale project of tegemoetkoming in de 
reis-, verblijf- en transportkosten in het kader van het kunstendecreet of een ondersteuning via 
Cultuurinvest. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -787- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 176 
van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Diversiteitsbeleid Brussel   -   Project Afrikaanse jongeren 
 
In het hoofdstuk “Diversiteit als rode draad” in de Beleidsbrief Brussel 2007-2008 wijdt de minister 
een paragraaf over het stimuleren van diversiteit via projectsubsidies.  
 
Eén van deze projecten is gericht op jongeren uit de Afrikaanse gemeenschappen, “die om een of 
andere reden elke aansluiting met de maatschappij kwijt zijn geraakt.” 
 
De minister kondigt aan dat dit project in de loop van 2008 verder geconcretiseerd zal worden en 
uitgewerkt zal worden met relevante actoren uit de betrokken gemeenschappen. Het project moet deze 
jongeren burgerzin en verbondenheid bijbrengen om hen opnieuw in te sluiten in de samenleving. Er 
zou semi-professionele begeleiding worden voorzien. 
 
Daarnaast heeft het project als doel de strijd tegen discriminatie en stereotiepe denkbeelden, “ook ten 
overstaan van Vlamingen in Brussel en Vlaanderen.” 
 
1. Kan de minister een stand van zaken geven over dit project? Wanneer begint het project? 
 
2. Hoe zullen deze jongeren worden aangesproken? Hoe wil de minister de jongeren aanzetten om 

hun studies af te maken, een gepaste opleiding te volgen of een baan te zoeken? 
 
3. De minister spreekt over relevante actoren uit de betrokken gemeenschappen.  
 

Wie zijn deze relevante actoren? Wat was hun inbreng in de concretisering van het project? Hoe 
worden deze actoren betrokken bij het verdere verloop van het project? 

 
4. In verband met de semi-professionele begeleiding: hoeveel mensen worden tewerkgesteld in dit 

project (voltijds en halftijds)? Onder welk statuut? In welke zin is het een semi-professionele 
begeleiding? Welke kanalen werden gebruikt om begeleiding te vinden? In hoeverre is de 
Afrikaanse gemeenschappen gevraagd om deze jongeren mee te begeleiden? 

 
5. Dit project bindt ook de strijd aan tegen discriminatie en stereotiepe denkbeelden.  
 

Hoe is dit uitgewerkt in dit project? Hoe zullen in het bijzonder de stereotiepen ten overstaan van 
de Vlamingen aandacht krijgen? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 176 van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1-5. In mijn beleidsbrief 2008 nam ik inderdaad de intentie op om een project te ondersteunen dat 

zich richt op jongeren uit de Afrikaanse gemeenschappen, die om een of andere reden elke 
aansluiting met de maatschappij kwijt raakten. Zo’n project zou een impulssubsidie kunnen 
krijgen vanuit de projectmiddelen voor Brussel, waarbij ik ook uitdrukkelijk projecten wil 
stimuleren die het interculturele samenleven bevorderen. 

 
 Verscheidene actoren uit en betrokken bij de Afrikaanse gemeenschappen wijzen op het acute 

probleem; getuige ook een aantal ernstige incidenten die de afgelopen maanden plaatsvonden 
tussen Afrikaanse jongerenbendes. 

 
 De mensen die het project voorstellen en zelf zullen uitvoeren, komen uit de Afrikaanse 

gemeenschap en volgden een opleiding, gefinancierd door het Europees Sociaal Fonds. De 
opleiding strekte ertoe de interculturele competenties van een groep hoger opgeleide migranten 
te valoriseren en ze te vormen zodat ze zelf cursussen burgerzin, omgaan met diversiteit en 
afbouwen van vooroordelen kunnen geven. Deze methodiek wil men gebruiken om jongeren uit 
de Afrikaanse bendes te halen en nadien verder te begeleiden. 

 
 De inhoudelijke oriëntering, programma en methodiek van het project is rond, laat ik me 

informeren. Momenteel wordt voortgewerkt aan een zo goed mogelijke organisatorische 
omkadering, waarbij het specifiek de bedoeling is het project te laten dragen door een bestaande 
vzw. In het vinden van het juiste organisatorische samenwerkingsverband ondervinden de 
initiatiefnemers echter startproblemen. 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 177 
van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Project “Nederlands in de winkelstraten”   -   Stand van zaken 
 
In 2007 werd het project “Nederlands in de winkelstraten”, dat geïnitieerd werd vanuit het 
Brusselbeleid, overgedragen aan Syntra Brussel, dat voortaan volledig autonoom de lessen organiseert.  
 
Dit project verkreeg een subsidie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, waardoor winkeliers en 
verkopers, die de lessen met succes afronden, hun inschrijvingsgeld terugbetaald krijgen. 
 
1. Is de overdracht van het project “Nederlands in de winkelstraten” naar Syntra Brussel volledig 

voltooid? Hebben er zich hier bepaalde moeilijkheden voorgedaan? 
 
2. Bestaat er niettemin nog een samenwerking tussen Syntra Brussel en het Huis van het Nederlands 

voor dit project? Welke? Wordt er in het bijzonder nog promotie gemaakt voor “Nederlands in de 
winkelstraten”? 

 
3. Staan er nog andere projecten op stapel om personeel vorming in het Nederlands te geven? Acht 

de minister het nuttig om lessen te geven aan specifieke doelgroepen (zoals momenteel reeds 
gebeurt met apothekers), bijvoorbeeld in de horeca? Hoe ondersteunt de minister dergelijke 
nieuwe projecten? 

 
4. De minister vermeldt in zijn Beleidsbrief Brussel dat “dit project in een eindfase komt”.  
 

Kan hij hier een stand van zaken geven?  
 
5. Hoeveel cursisten hebben hun inschrijvingsgeld ondertussen terugbetaald gekregen van het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest? Welk percentage vertegenwoordigt dit van het totaal aantal 
ingeschreven cursisten ?  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 177 van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Het project is inderdaad volledig overgedragen aan Syntra Brussel. Dankzij de goede 

samenwerking tussen Syntra en het Huis van het Nederlands hebben zich daarbij geen 
moeilijkheden voorgedaan.  

 
2.  Op vraag van Syntra ondersteunt het Huis van het Nederlands nog de docenten die lesgeven in 

het project, zoals het Huis dat ook doet voor andere organisaties waarmee wordt samengewerkt. 
Vanaf september 2008 zal het Huis van het Nederlands de geïnteresseerde winkeliers ook testen 
binnen de reguliere werking van het Huis van het Nederlands en hen doorverwijzen naar het 
specifieke lesaanbod van Syntra Brussel. 

 
 De promotie gebeurt via alle partners van het project: Fedis, Unizo, UCM, Vitrines de Bruxelles, 

Voka, Beci, Atrium, Syntra en ook het Huis van het Nederlands. Bij de lancering van een 
nieuwe module versturen zij een mailing naar hun leden, vertrekt er een persbericht en worden 
folders verspreid. Geïnteresseerden kunnen zich het hele jaar door aanmelden via de antwoord-
kaart bij de folder.  

 
3.  Het Huis van het Nederlands werkt samen met ziekenhuizen en opleidingsorganisaties 

(inschakelingsacties in beroepsopleidingen) voor cursussen ‘Nederlands in de beroepscontext’. 
 
 In 2007 organiseerde het Huis van het Nederlands reeds een project voor de Brusselse horeca, 

waaruit een zakwoordenboekje voortvloeide. Geïnteresseerden kunnen het zakwoordenboekje 
aanschaffen. Wie tewerkgesteld is in de horeca kan bovendien gratis een opleiding ‘Nederlands 
in de horeca’ volgen bij Horeca Vorming Brussel. Geïnteresseerde bedrijven of organisaties die 
naast het zakwoordenboekje ook een opleiding wensen voor hun personeel, worden 
doorverwezen naar Bruxelles Formation, de partner in dit project.  

  
 Al deze projecten maken deel uit van de taalpromotionele opdracht van het Huis van het 

Nederlands. Het uitvoeren van deze opdracht is mede mogelijk dankzij de nominatimsubsidie 
die ik verstrek: 379.000 euro in 2008.  

 
4.  Het project zit voor wat het Huis van het Nederlands betreft in een eindfase, maar de cursus 

blijft wel verder bestaan. Syntra Brussel organiseert de lessen, al dan niet in samenwerking met 
een lokale actor (een shopping center, een beroepsvereniging of een bedrijf). In het voorjaar van 
2008 vonden er, naast de bedrijfsinterne lesgroepen, tien lesgroepen plaats en in het najaar zijn 
er opnieuw zes lesgroepen gepland. Het project is voor het Huis van het Nederlands afgerond 
maar de cursus zelf is een vast onderdeel geworden van het cursusaanbod van Syntra Brussel. 

 
5. Sinds september 2007 werden er 160 deelnemers terugbetaald op 232 inschrijvingen, wat 69% 

is.  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 178 
van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Sportinfrastructuur   -   Subsidieaanvragen 
 
In het kader van het Vlaams Sportinfrastructuurplan krijgen de gemeenten in Vlaanderen de 
gelegenheid om een deelname aan te vragen aan de procedure tot het verkrijgen van een 
tegemoetkoming vanwege de Vlaamse Gemeenschap in de beschikbaarheidsvergoeding betaald voor 
gemeentelijke sportinfrastructuur. Deze subsidie heeft enkel betrekking op de kern van de 
sportinfrastructuur. 
 
1. Kan de minister meedelen hoeveel gemeenten van deze mogelijkheid reeds gebruik hebben 

gemaakt? Graag een opsplitsing per provincie. 
 
2. Heeft de minister kennis van de sporttak waarvoor de subsidie werd aangevraagd? Zo ja, graag een 

overzicht. 
 
3. Op welke wijze wordt de besteding van de middelen gecontroleerd? Welke administratie is 

hiervoor verantwoordelijk? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 178 van 10 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN  
 
 
 
1. Er zijn momenteel 85 aanvragen ingediend voor een kunstgrasveld, 60 voor een eenvoudige 

sporthal, 10 voor een eenvoudig zwembad en 16 voor een multifunctioneel sportcentrum. Deze 
aanvragen zijn afkomstig van 101 verschillende gemeenten, waarvan 29 uit de provincie 
Antwerpen, 15 uit Limburg, 26 uit Vlaams-Brabant, 17 uit Oost-Vlaanderen en 14 uit West-
Vlaanderen. 
 

2. In de volgende 3 jaar zullen 50 eenvoudige sporthallen, 60 kunstgrasvelden, 5 zwembaden en 
een 4-tal multifunctionele sportcentra gerealiseerd worden. Eén van de voorwaarden of 
selectiecriteria om in aanmerking te komen voor subsidiëring is dat de sportinfrastructuur 
multifunctioneel gebruikt wordt. De subsidie zal dan ook in geen geval voor “een sporttak” 
worden aangewend. 

 
3. De gemeenten wiens project geselecteerd werd, zullen met de gekozen private partner (SPV of 

private projectvennootschap) een DBFM-overeenkomst aangaan. In ruil voor het ontwerpen, 
bouwen, financieren en onderhouden van de sportinfrastructuur, betaalt de gemeente een 
periodieke beschikbaarheidsvergoeding aan de SPV. Op basis van de factuur van de SPV, zal de 
subsidie van de Vlaamse Overheid berekend worden. Het departement cultuur, jeugd, sport en 
media is verantwoordelijk voor de uitbetaling van de subsidies. 
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Vraag nr. 179 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 179 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door minister-president Kris Peeters, Vlaams 
minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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Vraag nr. 180 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 180 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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Vraag nr. 181 
van 24 juli 2008 
van KRIS VAN DIJCK 
 
 
 
Aankoop schilderij Adriaen Brouwer   -   Procedure 
 
Op 16 juli laatstleden maakte de minister bekend dat hij het schilderij “Oude man in een kroeg” 
(olieverf op paneel, 34,9 x 28 cm), een laat werk van Adriaen Brouwer, had gekocht op de TEFAF-
beurs in Maastricht van de Duitse galerie Arnoldi-Livie, gevestigd in München, voor een prijs van 
742.990,65 euro. De aankoop is bestemd voor het Koninklijk Museum voor Schone Kunsten 
Antwerpen (KMSKA) en zal daar de collectie 17de eeuws werk vervolledigen. Omdat er tot nu toe in 
Vlaanderen slechts vier werken van Brouwer bewaard waren en er sowieso slechts weinig werken (een 
zestigtal) van hem bekend zijn, is de aankoop ongetwijfeld een belangrijke versterking van ons 
erfgoed. 
 
In het persbericht wordt over de betaalde prijs van 742.990,65 euro gesteld dat hij volgens (niet bij 
naam genoemde) “experten” “redelijk en aanvaardbaar” is “omdat er nauwelijks echt goede werken 
die toegeschreven zijn aan Brouwer op de markt komen”. 
 
Groot was dan ook mijn verbazing toen ik vaststelde dat hetzelfde schilderij als lot 46 op 13 november 
2007 verkocht werd door Sotheby’s Amsterdam voor 360.250 euro, wat ten opzichte van de geraamde 
prijs (100.000 à 150.000 euro) reeds een sterk resultaat was. 
 
Ook toen haalde het schilderij de pers (Het Laatste Nieuws, 14/11/2007). Immers, hetzelfde schilderij 
was in juni 2007 verkocht door het Brusselse veilinghuis Hôtel de Ventes Flagey voor slechts 4.600 
euro, maar toen als een werk van een onbekende schilder. De experts van het internationaal 
gereputeerde veilinghuis Sotheby’s waren echter ervan overtuigd dat het ging om een authentieke 
Brouwer. Men verwees naar een Vlaamse experte en een Duitse expert. Die laatste was jarenlang 
conservator van de Alte Pinakothek in München en internationaal gereputeerd inzake Vlaamse 
barokschilderkunst. 
 
In een eerste reactie verklaarde de minister dat men wist van de verkoop in november 2007, maar dat 
men toen het schilderij niet heeft gekocht omdat het nog niet zeker was dat het wel om een Brouwer 
ging. De minister stelt dat de Duitse expert toen slechts “op het eerste gezicht” gesteld had het een 
Brouwer was en dat de Vlaamse overheid een echt onderzoek en een certificaat nodig heeft vooraleer 
men aankoopt, alsook een bevestigende schriftelijke verklaring van een andere expert. Die schriftelijke 
verklaringen zouden er nu wel zijn, meer bepaald onder meer van dezelfde Duitse expert. De minister 
stelde ook dat de Duitse galerie, die het schilderij in november 2007 kocht, een “gok” had genomen, 
wat de overheid met belastinggeld niet kan doen. En ten slotte stelde de minister dat “experten” hem 
hadden bevestigd dat de prijs die de Duitse galerie vroeg absoluut niet overdreven was. 
 
Uiteraard kan men alleen maar onderschrijven dat de minister eerst tweehonderd procent zeker wil zijn 
vooraleer hij iets koopt met belastinggeld. Maar toch doet een en ander wel vragen rijzen. Men kan er 
namelijk objectief niet omheen dat op een paar maanden tijd meer dan het dubbele werd betaald. 
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Bovendien klopt het toch ook wel niet dat de Duitse galerie erg “gokte”. Op de webstek van Sotheby’s 
staat namelijk te lezen: “We are grateful to Dr. K. Renger for confirming the attribution on the basis of 
first hand inspection, and to Dr. K. de Klippel for confirming the deattribution to Joos van Craesbeeck 
on the basis of first hand inspection.” En uit de toenmalige pers blijkt dat beiden het schilderij ter 
plaatse ook onderzocht hebben (in HLN van 14/11/2007 stelde de Vlaamse experte zelfs: “Wees 
gerust, dit is zeker Brouwer”). En het is evident dat een gereputeerd huis als Sotheby’s, ook al is het 
een commercieel bedrijf, toch een reputatie hoog te houden heeft als het gaat om toeschrijvingen. Wat 
wel juist blijkt, is dat de Duitse galerie nog verder onderzoek deed naar de geschiedenis van het 
schilderij. 
 
1. Is het juist dat de vraag tot aankoop op de TEFAF-beurs uitging van het KMSKA zelf of werd 

deze aankoopopportuniteit op een andere wijze aan de minister gesignaleerd? 
 
2. Op basis van welke experts en gegevens werd de nu door de overheid betaalde prijs bepaald? De 

Vlaamse experte verklaarde namelijk in november 2007 in de pers: “360.000 euro is wel een 
goede, maar zeker geen overdreven prijs”, wat toch laat uitschijnen dat de nu betaalde prijs erg 
hoog is. Zijn/waren er objectieve vergelijkingspunten? 

 
3. Voorzichtigheid siert een mens, maar het verhaal dat er in november 2007 onvoldoende tijd was 

om het toen door Sotheby’s te koop aangeboden schilderij te onderzoeken, doet vragen rijzen. 
Normaliter kondigt Sotheby’s de veilingen immers ruim vooraf aan en de te koop aangeboden 
werken worden normaliter ook ruim vooraf bekendgemaakt. Bovendien bestaat steeds de 
mogelijkheid om het veilinghuis te contacteren. De vraag rijst dan ook: welke stappen werden wel 
of niet gezet in november 2007? 

 
4. Als het vorige juist is (er was te weinig tijd bij de veiling – slechts 2 weken tussen het aanbieden 

van het werk en de verkoop), impliceert dat dan dat de overheid omwille van de nu gevolgde 
procedure nooit op dergelijke veilingen kan kopen? Beperkt dat niet de aankoopmogelijkheden en  
-kansen? Moet er hiervoor geen speciale procedure uitgewerkt worden zodat men in de toekomst 
wel op dergelijke aanbiedingen kan inspelen, weliswaar met behoud van de nodige garanties? 

 
5. Wat is de exacte procedure die nu gevolgd wordt bij de aankoop van dergelijke werken? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 181 van 24 juli 2008 
van KRIS VAN DIJCK 
 
 
 
Toen ik in 1999 voor het eerst aantrad als minister van Cultuur was er nauwelijks enig beleid met 
betrekking tot de bescherming van het roerend cultureel erfgoed in Vlaanderen. Het wettelijke 
instrumentarium daartoe bestond toen uit een federale wet (1960) en een decreet (1982), beide zonder 
uitvoeringsbesluiten. Dode letter dus.  
 
Met het Topstukkendecreet (24 januari 2003) werd hieraan verholpen. Topstukken worden nu wettelijk 
beschermd, kunnen gerestaureerd worden en wanneer deze naar het buitenland dreigen te vertrekken, 
heeft de Vlaamse Gemeenschap een recht van aankoop. Op dit moment zijn er 203 objecten en 13 
verzamelingen, in privé zowel als in publiek bezit, definitief in de Topstukkenlijst opgenomen.  
 
Parallel met het decreet introduceerde ik ter versterking van het topstukkenbeleid en ter versterking 
van de 'collectie Vlaanderen', het geheel van de publieke collecties in Vlaanderen, een regeling voor 
de aankoop van sleutelwerken (°2004) en een proactief topstukkenbeleid (°2007). Binnen het 
proactieve topstukkenbeleid streef ik ernaar om voor de Vlaamse gemeenschap erfgoed te verwerven 
dat topstukkenkwaliteit (waarvoor de criteria 'zeldzaam en onmisbaar' gelden) heeft, maar (nog) niet in 
de topstukkenlijst werd opgenomen. Zo bijvoorbeeld ‘Pierrot et Squelette en jaune’. Ik kocht dit 
werkje, dat uit de meest creatieve periode van Ensor stamt aan in de USA en bracht het terug naar 
Vlaanderen. Inmiddels werd het werk ook opgenomen in het topstukkendecreet. 
 
De sleutelwerkenregeling (°2004) is nauw verstrengeld met dit pro-actieve aankoopbeleid. Waar in het 
proactieve topstukkenbeleid het object en het belang van het object an sich centraal staat vertrekt de 
regeling sleutelwerken vanuit de collectieratio van de Vlaamse musea en culturele archiefinstellingen. 
Bij de uitbouw van hun collectie worden de Vlaamse culturele erfgoedinstellingen geconfronteerd met 
de hoge marktwaarde van stukken die een sleutelfunctie hebben voor hun collectie. De verwerving van 
dergelijke stukken is voor de musea onhaalbaar. Derhalve is het aan de Vlaamse overheid om op dit 
vlak het verschil te maken voor de ‘collectie Vlaanderen’. Culturele erfgoedorganisaties met een 
internationale of landelijke uitstraling kunnen binnen deze regeling aankoopvoorstellen formuleren. 
Indien mogelijk wordt het voorgestelde werk aangekocht door de Vlaamse Gemeenschap en 
vervolgens in langdurige bruikleen gegeven aan de erfgoedinstelling in kwestie. 
 
Met 'Les Enfants à la toilette' van James Ensor mocht ik onlangs een reeds op de topstukkenlijst 
geplaatst meesterwerk voor de Collectie Vlaanderen verwerven. Daarnaast mocht ik voor de 'collectie 
Vlaanderen' onder meer al de PROVA-car van Panamarenko verwerven, alsook het Antifonarium 
Tsgrooten, de collectie mechanische orgels 'Jef Ghysels', het archief Capronnier, de 'Pense-bête' van 
Marcel Broodthaers en de tekening 'Christus aan het volk getoond' van James Ensor. Wat deze 
tekening betreft, ook toen vond men dat de Vlaamse overheid teveel betaald had. Intussen is de 
tekening zeker twee keer zoveel waard.  
 
Bij deze aankopen zijn er telkens twee constanten. De eerste constante vormt de inschatting van het 
belang van dit erfgoed voor en binnen de 'collectie Vlaanderen'. Betekent het stuk een belangrijke 
verrijking voor de 'collectie Vlaanderen' of niet? Tweede constante vormt het inspelen op de 
opportuniteiten - en in het geval van ‘Kinderen aan het ochtentoilet’, noodwendigheden- die zich 
voordoen. 
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De aankoop van het werkje van Brouwer is hiervan een mooie illustratie. Het oeuvre van Adriaen 
Brouwer is erg klein: een zestigtal werken (zie de twee standaardwerken over Brouwer: Gerard 
Knuttel. Adriaen Brouwer, the master and his work, Den Haag, 1962 en Konrad Renger. Adriaen 
Brouwer und das niederländische Bauerngenre 1600-1660 mit einem beitrag zur Brouwers' 
Maltechnik von Hubertus von Sonnenburg, München, 1986). Het overgrote deel van deze werken 
bevindt zich in publiek bezit. De grootste en beste verzameling Brouwers bevindt zich in de Alte 
Pinakothek in München (18 werken). Andere belangrijke ensembles bevinden zich in het Städelsches 
Kunstinstitut in Frankfurt (4 werken, waaronder het meesterwerk van Brouwer: De bittere drank), in 
het Kunsthistorisches Museum te Wenen (5 werken), het Louvre in Parijs (5) en in de Hermitage in St. 
Petersburg (5). Musea in Aix, Amsterdam, Basel, Berlijn, Florence, Haarlem, Helsinki, Kassel, 
Madrid, bezitten elk twee werken van Brouwer. 
Naast werk van navolgers (in enkele Vlaamse musea en in het stadhuis van Oudenaarde) worden in 
België slechts vier eigenhandige schilderijen van Adriaen Brouwer bewaard. De Koninklijke Musea 
voor Schone Kunsten van België bezitten twee belangrijke werken van Brouwer:  Drinkebroers aan 
tafel, olieverf paneel, 25,5 x 22 cm; aangekocht in 1882 en De fluitspeler, olieverf op koper, 16,5 x 13 
cm; aangekocht in 1899. 
 
In Vlaanderen bleef er slechts één jeugdwerk van Brouwer bewaard:  Kaartspelers, Koninklijk 
Museum voor Schone Kunsten Antwerpen, olie op paneel, 25 x 39 cm; aangekocht in 1880.  
In het Rubenshuis wordt het werk Drinkende Boer, olie op paneel, 20,5 x 19,7 cm; bewaard. Dit werk 
werd er aangekocht in 1979 maar de toeschrijving van dit werk aan Brouwer is verre van onomstreden. 
Vandaar ook dat dit werk van Adriaen Brouwer tot op heden niet voorkomt op de lijst van het 
Vlaamse Topstukkendecreet.  
 
Als dan de kans opduikt om een rijp en goed werk van Brouwer voor onze collectie te verwerven, dan 
is dat een kans die zich de volgende vijftig jaar en misschien zelfs nooit meer zal voordoen. En dan 
moet je daarvoor gaan, tenzij je van mening bent dat het werk voor deze collectie niet echt een 
meerwaarde biedt. Maar ik denk niet dat er iemand is die dat zou willen beweren. Dat bleek overigens 
ook niet in de perscommotie na de voorstelling van de aankoop. Met de verwerving van ‘Een slapende 
man in een herberg met een liefdespaar in de achtergrond’ kon ik een lacune in de 'collectie 
Vlaanderen' invullen met een laat en indrukwekkend werk van de meester. Dit werk komt overigens 
wel in aanmerking voor opname in de topstukkenlijst. Het is van een hoge kwaliteit en voldoet aan de 
criteria ‘zeldzaam’ en ‘onmisbaar’. 
 
1. Ingaand op uw eerste vraag geef ik u hierbij kort feitenrelaas dat leidde tot de aankoop van het 

werk van Brouwer: 
 

Op de veiling van Sotheby’s Amsterdam op 13 november 2007 wordt een werkje, afkomstig uit 
de collectie van een Belgische adellijke familie (de graven de Bergeyk) te koop aangeboden. In 
de veilingcatalogus wordt het werkje door het veilinghuis toegeschreven aan Adriaan Brouwer. 
Het betreft hier een toeschrijving ‘na een inspection at first hand' – op het eerste zicht dus – door 
Brouwer-expert Konrad Renger (voormalig directeur van de Vlaamse afdeling Alte Pinakothek 
in München en dé Brouwerspecialist).  
Dit werk werd in eerste instantie door de experten van Sotheby's Amsterdam toegeschreven aan 
Joos van Craesbeeck, een leerling van Brouwer. Een toeschrijving waar het veilinghuis op 
terugkwam nadat de van Craesbeeck-specialiste Dr. Karolien De Clippel deze toeschrijving 
afwees. Zij gaf aan dat het mogelijks een Brouwer zou kunnen zijn, maar beperkte zich 
‘officieel’ tot de desattributie van het werk aan van Craesbeek.  

 
Paul Huvenne, directeur van het KMSKA, betoonde toen reeds zijn interesse voor het feit dat 
hiermee mogelijks een tot dan onbekende Brouwer opgedoken was. Maar omdat er op dat 
ogenblik geen gedegen expertiseverslag beschikbaar was, en dat binnen de kijkdagen er geen 
gelegenheid was om een onderzoek ten gronde te verrichten, onthield Paul Huvenne er zich van 
om een overhaast en – op dat moment - onvoldoende gefundeerd aankoopvoorstel te formuleren 
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ten behoeve van de 'collectie Vlaanderen'. Hij kon zich als directeur van een publieke instelling 
bezwaarlijk als speculant op de kunstmarkt gedragen. Het risico van een niet-correcte 
toeschrijving was op dat moment te groot (zie verder). Het werk werd uiteindelijk door 
Sotheby’s afgehamerd op 300.000 euro (360.250 euro kosten inclusief).  

 
In de weken na de veilingverkoop bleven Paul Huvenne en Nico Van Hout (specialist 17e eeuw 
KMSKA) geïntrigeerd door het werkje. Meer nog, het KMSKA contacteerde Konrad Renger, de 
specialist ter zake. Deze bevestigde dat het werkje verder onderzoek verdiende en kon 
bovendien het KMSKA informeren dat het schilderij bij Sotheby’s gekocht werd door galerie 
Arnoldi-Livie (München).  

 
Op 15 januari 2008 bezochten Nico Van Hout en Konrad Renger galerie Arnoldi-Livie 
(München). Naar aanleiding van het bezoek worden ook hun individuele bevindingen naast 
elkaar gelegd en vergeleken. Renger had intussen een onderzoek ten gronde kunnen uitvoeren en 
bevestigde dat het werkje wel degelijk een tot dan nog onbekende, authentieke Brouwer is van 
topkwaliteit. Ook de galerie Arnoldi-Livie was toen reeds op de hoogte van deze toewijzing aan 
Adriaen Brouwer. 

 
Gewapend met deze zeer belangrijke kennis diende het KMSKA op 20 januari 2007  
een voorstel tot aankoop van het werkje van Brouwer binnen de 'sleutelwerkenregeling' in.  De 
administratie nam, zoals steeds, het voorstel in behandeling. De in het dossier vooropgestelde 
vraagprijs van de galerie bedroeg 802.500 euro (all-in).  

 
Op 31 januari 2008 werd ook de formele, uitgeschreven expertise van Konrad Renger 
beschikbaar. Een maand later, op 26 februari 2008, nam het KMSKA, om alle concurrentie 
vooraf te zijn, een optie op het werk. De directie gaf hiermee aan de onderhandelingen te willen 
starten. Een normale gang van zaken in de kunsthandel. 

 
Op 4 maart 2008 werd met het echtpaar Livie voor de eerste keer een prijs onderhandeld door 
Paul Huvenne. Hij weet de prijs terug te brengen tot 742.934 euro (all-in). Een vermindering van 
bijna 60.000 euro op de initiële vraagprijs. Op de onderhandelingen bleek tevens dat meerdere 
musea interesse hadden. Het werk bleef vooralsnog voor het KMSKA gereserveerd. Twee dagen 
later, op 6 maart 2008, informeerde Paul Huvenne de administratie over de nieuwe vraagprijs. 

 
Eerder toevallig was ik diezelfde dag aanwezig voor de openingstoespraak van TETAF, de 
internationale kunstbeurs in Maastricht. Pas op de beurs zelf werd ik door Paul Huvenne 
telefonisch op de hoogte gebracht van het gegeven dat het werkje van Brouwers ook op de beurs 
werd tentoongesteld. Ik ben het toen ter plaatse gaan bekijken op de Arnoldi-Livie-stand.  Het 
enthousiasme van Paul Huvenne over het herontdekte werkje werd door verschillende 
conservatoren ter plaatse gedeeld, onder andere door Manfred Sellinck en Till Borchert (Brugse 
musea), Peter Van den Brinck (hoofd oude kunsten in Aken) en Nico van Hout  (KMSKA). Ook 
andere buitenlandse conservatoren waren lovend, zo de directeurs van de Staatsgalerie in 
Stuttgart, van het Suermondt-Ludwig-Museum in Aken en van het Mauritshuis in Den Haag. 
Het werkje was op TEFAF een van de blikvangers van de sectie 'oude kunst' en kon op heel wat 
koopbelangstelling rekenen. Naar aanleiding van het bezoek op de Arnoldi-Liviestand en de 
verschillende enthousiaste reacties van de vele conservatoren nam ik de beslissing definitief 
voor het werk te gaan. 

 
Omdat ik bij dergelijke aankopen altijd het zekere voor het onzekere neem, en in dit dossier 
alles staat en valt met de toeschrijving aan Adriaen Brouwer, werd op 12 maart 2008 een 
schriftelijke ‘third’ opinion (na Nico Van Hout en Konrad Renger) gevraagd aan Katlijne Van 
der Stighelen, professor kunstgeschiedenis van de KUL. We maakten in onze adviesvraag tevens 
melding van de inmiddels aangepaste vraagprijs. 
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Op 31 maart 2008 bekwam ik vanwege de Inspectie van Financiën gunstig advies voor de 
aankoop mits de aankoopprijs maximum 750.000 euro bedroeg, alle kosten inbegrepen en op 
voorwaarde van bevestiging van de toeschrijving (‘third’ opinion) door prof.dr. Van der 
Stighelen. 

 
Op 2 april 2008 leverde Professor Van der Stighelen haar expertiseverslag aan. In haar expertise 
stelt de professor expliciet: ‘De toeschrijving aan Brouwer staat boven alle verdenking. … Het 
is dan ook zonder voorbehoud dat ik de aankoop van dit schilderij door het KMSKA wil 
aanbevelen.’  

 
Het duurde uiteindelijk nog tot juli alvorens de aankoop gefinaliseerd kon worden. Immers, 
ondertussen waren we ook in onderhandeling geraakt over het schilderij van Ensor, ‘Meisjes aan 
het Ochtendtoilet’. Om beide werken te kunnen aankopen was het noodzakelijk extra kredieten 
vrij te maken.  
Op 2 juli 2008 bevestigde de Inspectie van Financiën haar eerdere gunstige advies in functie van 
de effectieve aankoop die, via het versturen van de bestelbrief, uiteindelijk pas op 10 juli 2008 
gebeurde en dit voor een bedrag van 742.934 euro (all in) 

 
Als antwoord op uw eerste vraag kan ik dus samenvattend stellen dat het voorstel voor de 
aankoop wel degelijk uitging van de directeur van het KMSKA en in belangrijke mate door de 
directeur onderhandeld werd. Op 20 januari 2008 werd het dossier bij ons geïntroduceerd door 
het KMSKA. Het werd formeel afgerond met de bestelbrief op 10 juli 2008.  

 
2. Zoals hierboven reeds aangegeven maakten mijn administratie en ikzelf ons in eerste instantie 

zorgen over de kwaliteit van de toeschrijving van dit werk aan Brouwer. Brouwer signeerde zijn 
werken vaak niet en er zijn vele navolgers, contemporaine zowel als 19e-eeuwse, op de markt. 
Vandaar dat ik, naast de bevindingen van Nico Van Hout, en naast de formele toeschrijving door 
(dé) Brouwer-specialist Konrad Renger eraan hield om ook nog een ‘third’ opinion te vragen 
aan prof. Dr. Katlijne Van der Stighelen (KU Leuven). Zij bevestigde deze toeschrijving: "De 
toeschrijving aan Brouwer staat boven verdenking" en beviel in volle kennis van de vraagprijs 
en "zonder voorbehoud" deze aankoop warm aan (verslag van 2 april 2008).  

 
De prijszetting volgt in belangrijke mate rechtstreeks uit de toeschrijving. Bovendien is de 
prijszetting een bijzonder moeilijke overweging wegens het ontbreken van veel 
vergelijkingsmateriaal. Authentiek werk van Brouwer duikt nauwelijks nog op de markt op. 
Zoals reeds gesteld bleven er van het oeuvre van Brouwer slechts een 6o-tal werken bewaard. 

 
Bij de prijsbepaling was er eigenlijk maar één echt referentiepunt dat gehanteerd kon worden. In 
2002 kocht de National Gallery (Londen) het werk 'Herbergscène' aan, gemaakt omstreeks 
1635, olie op paneel, 48 x 76 cm.  Het werk is ongeveer twee keer zo groot als het paneeltje 
Slapende man in een herberg met een liefdespaar in de achtergrond. Het werk werd in 2002 
door de National Gallery aangekocht voor een bedrag van maar liefst 2 miljoen pond (toen reeds 
een 3.250.000 euro). Het is een belangrijk werk dat eveneens een typische Brouwerscène biedt, 
weliswaar een stuk luidruchtiger dan het door ons gekochte paneeltje. De kwaliteit van dit werk 
is hoog en vergelijkbaar met de kwaliteit van het door ons aangekochte stuk.  

 
In een aankoopdossier als dat van Adriaen Brouwer zit je steeds in een 'verkopersmarkt'. Als het 
goed zeldzaam of schaars is en er veel potentiële kopers zijn, dan heb je als kandidaat-koper 
weinig impact op de prijszetting. Dat is zelfs een economische wetmatigheid buiten de 
kunstmarkt. Cruciale vraag is in zo’n situatie: willen we dit stuk erfgoed echt verwerven of is 
dat toch geen echte prioriteit. Voor mij was deze aankoop een prioriteit omdat, zoals reeds 
gesteld, een dergelijke koopgelegenheid waarschijnlijk niet meer terugkomt. 
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De prijszetting van de galerie was dus misschien wel stevig ten aanzien van de eigen 
aankoopprijs (Galeries nemen op hun verkopen een marge van gemiddeld 50 % op de eigen 
aankoopprijs (dus 360.000 euro + 180.000 euro = 540.000 euro). De van dit principe afwijkende 
hogere prijs hangt uiteraard samen met de definitieve toeschrijving van het werkje door de 
specialist bij uitstek, Konrad Renger, aan Brouwer zelf. Met het hierboven vernoemde 
referentiepunt in het achterhoofd en de meerprijs die hier ondertussen sinds 2002 ongetwijfeld 
op gerealiseerd kan worden is de uiteindelijk betaalde prijs , 742.934 euro (all in), wel degelijk 
een ‘goede zaak’. Doordat de toeschrijving van dit werkje aan Brouwer 'kersvers' is en er kort op 
de bal gespeeld werd, bleef de prijs zelfs enigszins gedrukt.  

 
Mon Bernaerts, ervaren veilingmeester in Antwerpen, en geen betrokkene in dit dossier, stelde 
in De Morgen van 19 juli in volle mediahetze dat 740.000 euro een aanvaardbare prijs is voor 
een werk van die kwaliteit. 

 
Het door ons betaalde bedrag is dus zeker wel een redelijke prijs. We mochten deze kans niet 
laten liggen.  

 
3.  En zo komen we aan uw derde vraag: hadden we dit werk, door sneller op de bal te spelen, niet 

goedkoper kunnen verwerven? Hadden we niet moeten bieden op de veiling bij Sotheby's 
Amsterdam waar het werk op 7 november verkocht werd voor 360.250 euro? 

 
Indien er op dat moment afdoende zekerheid was geweest over de toeschrijving van dit werk aan 
Brouwer, dan hadden we dat zeker moeten doen. Maar die hadden we niet. Op het moment dat 
het werk op veiling ging was er enkel de ons inziens zeer voorzichtige toeschrijving van 
Sotheby's Amsterdam van dit werk aan Brouwer. Voor die ‘voorzichtige’, weinig assertieve 
toewijzing zijn er ons inziens twee aanwijzingen: de formulering van de toeschrijving zelf en de 
prijszetting. 

 
Er was enkel een 'first hand inspection' door Konrad Renger. Een 'first hand inspection' is geen 
formele expertise. Het betekent niet veel meer dan een verklaring dat de toeschrijving aan 
Brouwer op het eerste gezicht te verdedigen is. Het is dus verre van een definitieve toeschrijving 
– wat een veel hogere prijszetting door het veilingshuis met zich had meegebracht. Konrad 
Renger was zo vriendelijk om in een mail aan Paul Huvenne te verduidelijken wat nu juist het 
verschil is tussen de verwijzing naar zijn 'at first hand inspection' in de catalogus van Sotheby's 
(november 2007) en zijn formele expertise van  
31 januari 2001. 
 
Konrad Renger schrijft in zijn mail van 12 september 2008 het volgende:  
"Mit Verwunderung höre ich von der Debatte über den Preis des jüngst vom Antwerpener 
Koninklijk Museum voor Schone Kunsten erworbenen Brouwer-Gemäldes „Alter Mann und 
Liebespaar in einer Schenke“, höre dass über die Diskrepanz  zwischen dem Zuschlag auf der 
Auktion (Sotheby’s Amsterdam) und dem angeblich zu hohen Verkaufspreis der Galerie 
ArnoldiLivie diskutiert wird. Dazu ist zu bemerken, dass ich das Bild im Amsterdamer 
Auktionshaus nur nach den dortigen Gegebenheiten ohne Vergleichsmaterial und daher nicht 
endgültig untersuchen konnte. Meine Zuschreibung an Brouwer geschah nur „on the basis of 
first hand inspection“. Eine gründliche, mein Urteil bestätigende Untersuchung konnte erst nach 
Erwerb durch die Kunsthandlung Arnoldi-Livie hier in München erfolgen. Die Galerie trug also 
bis dahin das volle Risiko einer nicht endgültigen Zuschreibung. " 

 
“Met verbazing vernam ik over het debat over de prijs van het onlangs door het KMSK 
Antwerpen verworven schilderij 'Oude man in een kroeg' van Adriaen Brouwer. 
Ik hoor dat er gediscuteerd wordt over de discrepantie tussen de toeslag op de veiling 
(Sotheby’s Amsterdam) en de zogezegde te hoge verkoopprijs van de Galerie Arnold Livie. 
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Hierbij wil ik opmerken dat ik het schilderij in het Amsterdamse veilinghuis enkel op basis van 
plaatselijke gegevens/omstandigheden, zonder vergelijkingsmateriaal en daardoor niet ten 
gronde kon onderzoeken. 
Ik schreef het werk aan Brouwer  toe enkel “ on the basis of first hand inspection”. 
Een grondige onderzoek dat mijn eerste oordeel zou bevestigen kon pas doorgaan nadat het 
werk verworven was door kunsthandel Arnoldi-Livie te München. 
De galerij droeg tot dan het volledige risico voor een definitieve toewijzing (aan Brouwer).” 
 
Bij de vermelding in de catalogus kunnen dus vragen gesteld. Initieel was het, aldus Paul 
Huvenne, waarschijnlijk de bedoeling dat het schilderijtje bij Sotheby’s Amsterdam zou worden 
aangeboden als een van Craesbeeck. De notitie voor de veilingcatalogus werd waarschijnlijk in 
die zin klaargestoomd en de van Craesbeeck-specialiste, Dr. Karolien De Clippel, werd 
geconsulteerd. Die wees echter deze attributie af –op het eerste gezicht- en via deze desattributie 
werd plaats gemaakt voor een betere toeschrijving (aan Brouwer) die Renger, mondeling en 
uitgaande van een eerste indruk verantwoord achtte. Maar tijd voor een nader onderzoek werd 
Renger niet gegund.  

 
Ook de prijszetting in de catalogus was volgens Paul Huvenne weinig overtuigend. Een 
”Adriaen Brouwer” aanbieden voor de schattingsprijs van een Joos van Craesbeeck, een leerling 
van Brouwer (100.000 -150.000 euro), geeft - aan wie met veilingcatalogi bekend is - het signaal 
dat er toch enig voorbehoud was bij die toeschrijving, om welke reden dan ook. Waarom zou 
men immers een Ferrari (Brouwer) willen verkopen voor de prijs van een Volkswagen uit de 
middenklasse (van Craesbeek)? Dat verklaart trouwens ook waarom er niet meer mededingers 
waren en er op 300.000 euro ( met opgeld is dit 360.000 euro voor de koper ) moest worden 
afgeklopt, wat nadien toch wel laag blijkt voor een echte Brouwer. 
 
De idee dat Sotheby's Amsterdam een garantie geeft die strekt tot het terugnemen van het werk 
als na verder onderzoek blijkt dat het geen authentieke Brouwer is, is volgens Paul Huvenne al 
te optimistisch. Deze garantie geldt in de praktijk immers vooral voor vervalsingen en niet voor 
toeschrijvingen die op het moment van de verkoop verdedigbaar zijn maar achteraf niet blijken 
te kloppen (kleine lettertjes verkoopscatalogus). Met alle pro’s en contra’s kom je dan niet 
verder dan dat het misschien een interessant ‘geval’ is, dat ruim zijn (lage) schattingsprijs waard 
was. In zo’n geval wordt een  “deattributie” een eindeloos verhaal, waar we overigens niets 
zouden aan hebben, want we waren op zoek naar een topstuk. 

 
Daarbij blijf ik vinden dat een overheid niet kan gokken of speculeren op de echtheid of 
authenticiteit, zelfs met een vorm van garantie in het achterhoofd. Ik ben er van overtuigd dat 
zowel het Vlaamse parlement als de publieke opinie dit als oneerbaar zouden veroordelen.  
 
Kortom en tot slot: het aanbod bij Sotheby’s in november 2007 bood niet de garanties nodig om 
met de nodige zekerheid een topwerk van Brouwer te verwerven. Het had bij wijze van spreken 
een ‘werk naar Brouwer‘ kunnen zijn. In dat geval was er nauwelijks verhaal tegen het 
veilinghuis mogelijk geweest. Het  feit dat het zo laag werd afgehamerd wijst erop dat  ook in de 
kunsthandel het nodige voorbehoud werd gemaakt. Het grondige en nodige onderzoek door de 
diensten van het KMSKA en experten als Renger, is pas kunnen gebeuren na de veiling. Pas dan 
hebben we kunnen vaststellen dat het echt om een gaaf en authentiek werk ging. Iets waarvan 
we voorheen enkel het vermoeden hadden op basis van een eerste indruk. We hebben een 
topstuk kunnen verwerven tegen een meer dan redelijke prijs.  
 

4. En zo kom ik aan uw vierde vraag: Moet er geen speciale procedure worden uitgewerkt om op 
veilingaanbiedingen in te spelen? Kunnen we snel genoeg op de bal spelen als er zich - op korte 
termijn - een opportuniteit voordoet op de veilingmarkt?  
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Een veiling is voor een overheid altijd een moeilijke aangelegenheid. Alleen al omwille van de 
tijdsdruk. De veilingcatalogi van Sotheby’s bijvoorbeeld worden pas 3 tot maximum 4 weken 
voor de verkoop verstuurd en komen dikwijls pas 10 dagen later aan. Er is dus inderdaad 
nauwelijks tijd voor grondig onderzoek laat staan voor het desgevallend vrijmaken van extra 
middelen mocht dat nodig blijken. De aankoopresultaten van de voorbije jaren zijn het bewijs 
dat we er vooralsnog meestal in slaagden om een beursverkoop vooraf te zijn. 
 
Niettegenstaande wil ik er in deze toch op wijzen dat één en ander niet onmogelijk is. We 
kochten immers recentelijk (op 24 juni 2005) al een sleutelwerk (PROVA-car van 
Panamarenko) op een veiling. Dit gebeurde via bemiddeling van een galeriehouder die in onze 
opdracht bood. Het kan dus. Maar het is wel zo dat de regels van de rijkscomptabiliteit de 
procedure serieus zwaarder en steeds meer tijd in beslag nemen naargelang de prijszetting 
toeneemt. Begrotinsakkoorden worden noodzakelijk of zelfs een regeringsbeslissing is vereist 
(zie de aankoop van de Ensor ‘Kinderen aan het Ochtendtoilet’).   

 
Vandaar ook dat ik eind dit jaar, zoals in mijn beleidsbrief reeds aangekondigde, naar aanleiding 
van het begrotingsdecreet voor 2009, een voorstel zal neerleggen bij het parlement om de 
actieradius van het Topstukkenfonds uit te breiden tot de aankoop van stukken die pas na 
verwerving op de Topstukkenlijst geplaatst kunnen worden. Via het Fonds, waarvoor een 
soepeler reglementering geldt, kunnen we, wanneer er zich opportuniteiten en noodwendigheden 
voordoen, dan een stuk sneller gaan dan via een aankoop die moet gefinancierd worden met de 
gewone begrotingsmiddelen. Uiteraard blijft de controle van de Inspectie van Financiën 
(voorafgaand visum) ook bij deze fondsbenadering een constante.  
 

5.  Hoe loopt de procedure voor de verwerving van sleutelwerken?  
 
Culturele erfgoedinstellingen, weliswaar met een collectie van landelijk belang, kunnen altijd bij 
mijn administratie een dossier indienen. 
 
Een aanvraagdossier bevat bij voorkeur een inhoudelijk luik, bestaande uit de beschrijving van 
het collectiestuk/de verzameling (identificatie/technische gegevens/pedigree (herkomst)/ 
authenticiteit van het werk, tentoonstellingsgeschiedenis, selectieve bibliografie, …); bewaar-
toestand van het werk (conditierapport), alsook een luik waarin het belang van het collectiestuk/ 
de verzameling wordt aangetoond (plaats en betekenis van het stuk/de verzameling binnen de 
collectie en het collectiebeleidsplan, plaats van het werk binnen de ‘collectie Vlaanderen’).  
 
Mijn administratie toetst dan de aanvraag inhoudelijk en checkt ook de prijszetting via het 
inwinnen van interne en/of externe expertises. Op basis daarvan bezorgt de administratie me dan 
een integraal advies over de voorgestelde aankoop, samen met het advies terzake van de 
Inspectie van Financiën. Wanneer mogelijk, zinvol of nuttig, wordt ook de topstukkenraad of de 
deskundige leden van die raad informeel geconsulteerd.  
 
Op basis van de adviezen van de administratie en van de Inspectie van Financiën neem ik dan, 
rekening houdend met prioriteiten en financiële mogelijkheden mijn beslissing, al dan niet in 
overleg met de overige leden van de Vlaamse regering – zoals dat bijvoorbeeld het geval was bij 
de recente aankoop van 'les Enfants à la toilette' van James Ensor.  

 
Ik hoop u met dit antwoord te hebben overtuigd van het gegeven dat de aankoop van dit pas 
recentelijk aan Adriaen Brouwer toegeschreven schilderijtje een juiste aankoop was tegen een 
juiste prijs en op het juiste moment. Ik hoop u met dit antwoord te hebben overtuigd dat de 
verantwoordelijken binnen het KMSKA, binnen mijn administratie en binnen mijn kabinet op 
een correcte wijze hebben gehandeld en in elk geval ter goeder trouw. Er zijn mij op dit 
ogenblik immers geen indicaties bekend van het tegendeel. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 182 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Inclusieve speelpleinwerking   -   Beleid 
 
Tijdens de schoolvakanties zijn er steeds meer verenigingen, steden en gemeenten die het initiatief 
nemen om een inclusieve speelpleinwerking (in alle verscheidenheid van formules) in te richten. 
 
Voor ouders van kinderen met een handicap is het niet altijd eenvoudig om de vakantie van hun 
kinderen in te vullen. Bovendien betekent het voor de overige kinderen ongetwijfeld een verrijking om 
te leren omgaan met kinderen met een handicap. Zulke initiatieven kunnen onder meer de 
vooroordelen helpen wegwerken die zouden kunnen leven ten aanzien van kinderen met een handicap. 
 
Voor de verenigingen, steden en gemeenten die deze speelpleinwerking inrichten en financieren, 
betekent dit vaak een extra financiële inspanning omwille van verschillende aspecten zoals de 
toegankelijkheid van de infrastructuur, extra medewerkers, enzovoort. 
 
1. Welke beleidsvisie hanteert de minister m.b.t. deze inclusieve speelpleinwerkingen? 
 
2. Voert de Vlaamse overheid ter zake een ondersteunend beleid (financieel, sensibilisering steden en 

gemeenten, …)? 
 
3. Heeft de minister er een zicht op in welke steden en gemeente het voorbije jaar dergelijke 

initiatieven werden georganiseerd? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 182 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Vlaanderen kent een zeer divers en actief jeugdwerk, waar ze ons in het buitenland vaak om benijden. 
Alleen al op lokaal niveau zijn er meer dan 7000 lokale initiatieven actief. De aard van verenigingen is 
zeer divers. Het gaat van jeugdbewegingen, jeugdhuizen, muziekateliers, over speelpleinwerkingen, 
initiatieven kansarme jeugd, zelforganisaties, creaclubs enz. In het bijzonder tijdens de zomer- en 
andere schoolvakanties is er een zeer groot jeugdwerkaanbod. De jeugdbewegingen organiseren hun 
kampen, maar ook andere verenigingen organiseren een groot aantal vakantie-initiatieven. Het 
speelpleinwerk is in dit vakantieaanbod een belangrijke en succesvolle speler.  
2 op de 3 speelpleinwerkingen zijn initiatieven die door de gemeenten worden genomen.  
Dit is vaak niet het enige wat de gemeente aanbiedt aan kinderen en jongeren.  
Meer dan 170 Vlaamse gemeentebesturen organiseren een vakantieprogramma voor kinderen, onder 
de gemeenschappelijke naam Grabbelpas of zetten specifiek activiteiten op voor jongeren tussen 12 en 
16 jaar onder de vorm van de SWAP pas. Ik vind het heel belangrijk dat het Vlaamse jeugdwerkbeleid 
dit brede aanbod blijft garanderen en de specifieke kwaliteiten ervan blijft stimuleren en optimaliseren. 
 

 
1. Het jeugdwerkbeleid kent vanzelfsprekend ook uitdagingen. Eén van die uitdagingen is de 

diversiteit van het jeugdwerkaanbod. Niettegenstaande de verscheidenheid van het bestaande 
aanbod, blijkt dat niet alle kinderen en jongeren hun gading vinden in het bestaande aanbod. Of 
het nu gaat over jongeren met een handicap, of jongeren van etnisch diverse afkomst, of 
jongeren uit het technisch of beroepsonderwijs, …belangrijkste is dat ik in mijn beleid steeds 
wil vertrekken vanuit het perspectief van kinderen en jongeren zelf. Welke vormen van 
vrijetijdsaanbod willen de kinderen en jongeren zelf of welke vormen van jeugdwerk sluiten het 
best aan bij hun leefwereld.  

 Ik ga hier steeds uit van een tweesporenbeleid. Naast het ondersteunen van doelgroepspecifiek 
jeugdwerk, is ook de toeleiding naar het bestaande aanbod en inclusieve werkingen belangrijk.  

 
2.  De plaatselijke speelpleinwerkingen worden niet rechtstreeks door de Vlaamse Gemeenschap 

gesubsidieerd. Het zijn de gemeenten die in aanmerking kunnen komen voor een subsidiëring. 
Gemeentebesturen die in aanmerking wensen te komen voor de vooropgestelde subsidiëring, 
moeten telkens een jeugdbeleidsplan voor drie jaar indienen bij de Vlaamse Regering. De 
gemeenten maken een driejarig gemeentelijk jeugdbeleidsplan op, waarin het jeugdwerkbeleid 
en jeugdbeleid twee evenwaardige pijlers vormen. Onder het jeugdwerkbeleid wordt verstaan de 
wijze van ondersteuning (financieel, materieel en infrastructureel) van een divers en 
toegankelijk, plaatselijk en intergemeentelijk jeugdwerkaanbod. Het jeugdwerkaanbod omvat 
alle vormen van jeugdwerk (het particuliere jeugdwerk, maar ook de gemeentelijke 
vakantiewerkingen zoals o.a. speelpleinen) en de toegankelijkheid ervan staan centraal. De 
Vlaamse overheid neemt geen standpunt in over de wijze waarop er gewerkt moet worden aan 
een divers en toegankelijk jeugdwerkaanbod in de gemeente, maar vraagt wel expliciet om hier 
een duidelijke visie en een ondersteuningsbeleid rond te ontwikkelen 

 
 Voor de provincies geldt de opmaak van een zesjarig provinciaal jeugdbeleidsplan met 

tussentijdse evaluatie, waarin de ondersteuning (financieel, materieel en infrastructureel) van 
een divers en toegankelijk provinciaal jeugdwerkaanbod moet worden aangetoond.  
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 De provincies krijgen ook extra middelen voor de ondersteuning van jeugdwerk op bovenlokaal 
en provinciaal niveau dat in hoge mate gericht is op het werken met jeugd met een handicap. In 
2008 ontvingen de provincies hiervoor 274 800 euro. Naast de ondersteuning van deze 
doelgroepspecifieke werkingen, stimuleren zij ook het jeugdwerk om hun toegankelijkheid te 
verhogen voor alle soorten jongeren (kansarme jongeren, allochtone jongeren, gehandicapte 
jongeren). 

 
 De provincies hebben tevens een specifieke begeleidings- en informatieopdracht naar 

gemeenten. In het kader van deze opdracht proberen zij voornamelijk via een financiële 
ondersteuning de inclusiviteit van de lokale speelpleinen te stimuleren.  

 
 Om gemeenten een houvast te geven in het uitwerken van hun diversiteitsbeleid, publiceerde de 

afdeling Jeugd in 2006, in samenwerking met de jeugdsector, en vertegenwoordigers van 
gemeenten en provincies, de leidraad Diversiteit in het gemeentelijk jeugdbeleid. Dit bundeltje 
biedt een bruikbare vertrekbasis voor jeugdbeleidsplanners en geeft veel voorbeelden en 
inspiratie voor een actief integratiebeleid naar alle kinderen en jongeren. Ook voor kinderen en 
jongeren met een handicap werden de specifieke drempels opgelijst en werd gezocht naar wat de 
gemeenten en de jeugdwerkinitiatieven kunnen doen om drempels te verlagen. Deze publicatie 
is nog steeds up to date en vrij verkrijgbaar op de afdeling Jeugd. 

 
 Daarnaast organiseert de afdeling jeugd, in samenwerking met spelers uit het veld zoals de 

Vereniging voor Jeugddiensten en Jeugdconsulenten, vormingsdagen die gemeentes moeten 
informeren en sensibiliseren. Zo worden bij aanloop van de opmaak van de jeugdbeleidsplannen 
trefdagen georganiseerd voor actoren die betrokken zijn bij het gemeentelijk jeugdbeleid. Het 
thema diversiteit stond hierop steeds op de agenda.  

 
 Naast het ondersteunen van gemeentes worden ook een aantal verenigingen gesubsidieerd die 

systematisch aandacht aan dit thema besteden. Zo ontvangt de vzw Achilles sinds 2007 een 
structurele subsidie. Achilles heeft als doelstellingen de toegankelijkheid en participatie van 
kinderen en jongeren met een handicap aan het jeugdwerk te bevorderen. Ook de Vlaamse 
Dienst Speelpleinwerk wordt al jaren structureel ondersteund door de Vlaamse Gemeenschap 
VDS is een dienstverlenende organisatie voor speelpleinwerking. Zij besteden in hun werking 
ook aandacht aan toegankelijkheid.  

 
3.  Aangezien lokale speelpleinwerkingen niet rechtstreeks worden gesubsidieerd door de Vlaamse 

Gemeenschap, beschikken wij zelf niet over de gegevens. De Vlaamse Dienst Speelpleinwerk 
bezorgde de administratie een lijst die per provincie weergeeft welke dergelijke initiatieven dit 
jaar werden georganiseerd.  

 
Inclusieve speelpleinwerkingen 

 
Limburg (draaien mee in inclusieproject provincie) 
• Speelplein Hupsekwap – Beringen  
• Speelplein Alken  
• Speelplein Kortessem  
• Speelplein Dilsen-Stokkem  
• Speelplein The Lucky’s – Lummen  
• Speelplein De Kei – Diepenbeek  
• Speelplein ’t Molenpleintje – Zonhoven  
• Speelplein ’t vergeet-me-nietje uit Nieuwerkerken deed vorig jaar mee met het project. Zij 
 werken nu zelfstandig verder.  
 
West-Vlaanderen 
• Speelplein T’ Zonnetje – Oostende 
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• Speelplein Oranje – Sint Jozef (Brugge) 
• Speelplein Oranje – Sint Andries (Brugge) 
• Speelplein Kasper – Kortrijk 
• Speelplein Kasper – Wevelgem 
• Speelplein Babbeloe – Roeselare 
• Speelplein Babbeloe – Tielt 
• Speelplein Spelewijs – Ieper 
• Speelplein Spelewijs – Poperinge 
• Speelplein Pret Kadet – Wingene (experiment 2 weken inclusieve werking) 
• Speelplein Dobbertje Dobs – Oostkamp/Beernem/Damme 
 
Oost-Vlaanderen 
• Speelplein Aalter 
• Speelplein Gouden Leeuw - Belsele 
• Speelplein Berlare 
• Speelplein Bartje - Beveren 
• Speelplein ’t Ges - Eeklo 
• Speelplein Evergem 
• Speelplein Gavere 
• Speelplein Rollebolle - Laarne 
• Speelplein Joepla - Lochristi 
• Speelplein Speloke - Lokeren - Eksaarde 
• Speelplein Maldegem-Kleit 
• Speelplein Melle 
• Speelplein Suikerspin - Moerbeke-Waas 
• Speelplein Spenoazi - Sinaai 
• Speelplein Riebedebie - Stekene 
• Speelplein Spegt - Temse 
• Speelplein Wesp - Wetteren 
 
Vlaams Brabant 
• Speelplein Londerzeel 
• Speelplein Kappele op den bos 
• Speelplein De Spin - Meise 
• Speelplein ’t wiebeltje - Merchtem 
• Speelplein ’t Mallepietje - Asse 
• Speelplein Begijnenborre - Dilbeek 
• Speelplein Kaktus - Zemst 
• Speelplein De Piereman - Grembergen 
• Speelplein Drie fonteinen - Vilvoorde 
• Speelplein Machelen 
• Speelplein Spelewei Haacht 
• Speelplein De speelkriebels - Herent 
• Speelplein Groene zone & De piraten - Heverlee 
• Speelplein ’t Gansspel - Huldenberg 
• Speelplein Overijse 
 
Antwerpen 
• Speelplein Kapellen 
• Speelplein FX - Arendonk 
• Speelplein Herselt 
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• Speelplein Speelmicroob - Lier 
• Speelplein Kalmthout 
• Speelplein Turnhout 
• Speelplein Speelboom - Boom 
 
VGC: kinderen zijn welkom, maar geen specifieke begeleiding (standaard voor speelpleinwerk) 
 
Doelgroepgerichte speelpleinen (specifiek voor kinderen met een handicap) 
 
Limburg 
• Speelplein De regenbOog – Genk: tevens partnerorganisatie van het inclusieproject  
• Speelplein Flapuit - Maasmechelen  
 
Oost-Vlaanderen 
• Speelplein Levensvreugde Aalst 
• Speelplein Oranje - 't Atelier Assenede 
• Speelplein Rozemarijn Gent 
• Speelplein De Spiraal Geraardsbergen 
• Speelplein Speloke Lokeren - AV-plein 
• Speelplein Oranje Maldegem 
• Speelplein 't Speelanker Sint-Niklaas 
 
Vlaams Brabant 
• Speelplein Ruimte Tienen 
• Speelplein Ruimte Zoutleew  
• Speelplein ’t Balanske Tielt-Winge 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 183 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Paralympics   -   Ondersteuning 
 
Binnenkort zijn er niet alleen de Olympische Spelen, maar vanaf 6 september tot 17 september zijn er 
ook de Paralympics in Bejing. Voor personen met een handicap is de deelname van andere personen 
met een handicap aan deze Wereldspelen heel belangrijk. Deze atleten kunnen een voorbeeld zijn voor 
de jongeren die nog worstelen met hun handicap. De deelname van een zo groot mogelijk aantal goede 
atleten aan de Paralympics is dan ook belangrijk. 
 
Om te kunnen deelnemen aan de Paralympics telt niet alleen de voorbereiding, maar zijn ook een 
aantal andere factoren van belang, zoals de selectie en de noodzakelijke eigen financiële inbreng. 
 
1. Hoeveel atleten voldeden aan de minima die worden opgelegd voor de Paralympics? Op basis 

waarvan werden deze minima bepaald? Hoeveel van hen nemen effectief deel aan de 
Paralympics? 

 
2. Hoeveel atleten vaardigde Vlaanderen af bij de vorige edities? 
 
3. Welke financiële ondersteuning krijgen de Vlaamse atleten van de verschillende nationale 

overheden? 
 

Verschilt deze ondersteuning ten opzichte van de Franstalige deelnemers aan de Paralympics? 
 

4. Hoe verhoudt de ondersteuning voor de Vlaamse atleten zich tot de ondersteuning bij de 
voorgaande edities? 

 
5. Wat is het totaalbedrag dat wordt uitgetrokken voor de ondersteuning van de Vlaamse atleten en 

hun entourage bij de Paralympics? 
 
6. Hoe verhoudt deze ondersteuning zich tot de ondersteuning bij de voorgaande edities? 
 
7. Hoe verhoudt de ondersteuning voor de Vlaamse deelnemers aan de Paralympics zich tot de 

ondersteuning die de Vlaamse atleten krijgen die deelnemen aan de Olympische Spelen? 
 
8. Hoe beoordeelt de minister de werking in het licht van Bejing 2008? Welke leerpunten wil hij 

meenemen voor volgende edities van de Paralympics? 
 
9. Zal de minister als Vlaams minister van Sport aanwezig zijn op de openingsplechtigheid van of 

tijdens de Paralympics? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 183 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. IPC (International Paralympic Committee) bepaalt hoeveel quotaplaatsen een land krijgt op 

basis van behaalde prestaties op belangrijke internationale kampioenschappen in de 
voorafgaande jaren. Enkel voor rolstoeltennis worden deze plaatsen nominatief toegekend. 
  
Om een plaats te kunnen invullen dient de atleet ook te voldoen aan de kwalificatiecriteria van 
het IPC en aan de specifieke kwalificatiecriteria van de paritaire selectiecommissie 
BOIC/BPC. Deze specifieke criteria liggen in de lijn van de norm voor het behalen van het 
BPC-statuut van elite A, de beste topsporters met een handicap in België.  
 
België kreeg de volgende quotaplaatsen toegewezen: 

 - Atletiek 3 slots  
- Goalbal 1 team  
- Paardrijden-dressuur 3 slots   
- Schieten 2 slots  
- Tafeltennis 4 slots  
- Rolstoeltennis 4 slots  
- Wielrennen 3 slots waarvan 1 voor een HCA (specifieke handicap)  
- Zwemmen 3 slots  
- België selecteerde 21 atleten voor de Paralympische Spelen 2008 op basis van het behalen 
   van de internationale en nationale criteria. Zie ook bijlage.   
- Atletiek 3 atleten  
- Goalbal 1 team met 6 atleten  
- Paardrijden-dressuur 2 atleten  
- Schieten geen   
- Tafeltennis 4 atleten  
- Tennis 2 atleten  
- Wielrennen 2 atleten  
- Zwemmen 2 atleten  

 
2. Vlaanderen vaardigt als regio geen atleten af op Olympische of Paralympische Spelen maar 

maakt deel uit van de Belgische delegatie. De Belgische delegatie op de Paralympische Spelen 
was als volgt samengesteld: 

 
1996 Atlanta : 25 Vlamingen en 11 Franstaligen 
2000 Sydney : 21 Vlamingen en 9 Franstaligen 
2004 Athene : 19 Vlamingen en 6 Franstaligen 
2008 Beijing : 13 Vlamingen en 8 Franstaligen 

 
Ter informatie bezorg ik ook de tabel in verband met de evolutie van het aantal Belgische 
medailles op de Paralympische Zomerspelen: 
 
 

 
Tabel: evolutie van het aantal Belgische medailles op de Paralympische Zomerspelen. 
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Paralympische Spelen Belgische deelnemers 
ZOMER Deelnemers Landen Aantal atleten Goud Zilver Brons Totaal  
1984 New York 2900 45 51 22 22 12 56 
1988 Seoul 3053 61 56 16 17 9 42 
1992 Barcelona 3020 82 70 (w.o. ploeg) 5 5 7 17 
1996 Atlanta 3195 103 37 8 10 7 25 
2000 Sydney 3843 123 30 1 4 4 9 
2004 Athens 3806 135 25 (w.o. ploeg) 3 2 2 7 
2008 Beijing 4000 148 21 (w.o. ploeg) 0 0 1 1 
 

 
3-4. De ondersteuning van de Vlaamse gehandicapte topsporters verloopt in eerste orde via 

decretale subsidies topsport aan de Vlaamse Liga Gehandicaptensport. Sinds 2005 ontvangt de 
VLG jaarlijks 125.000 euro aan decretale subsidies topsport voor de voorbereiding en 
deelname van gehandicapte topsporters aan internationale wedstrijden. In 2008 ontving de 
VLG een bijkomende decretale subsidie van 20.000 euro voor de specifieke voorbereiding van 
gehandicapte topsporters op de Paralympics. 

 
Het Bloso financiert de VLG, bovenop de decretale subsidies topsport, in het kader van de 
uitvoering van het Topsportactieplan Vlaanderen : 90% van de wedde van een voltijds 
coördinator Topsport, 2 tewerkstellingscontracten (Geco-statuut) voor gehandicapte 
topsporters. 
Het Bloso financiert bovendien (via het BOIC) in 2008 voor maximaal 625.000 euro de 
deelname van Vlaamse topsporters aan de Olympische en Paralympische Spelen.  
Het BOIC financiert het BPC voor 82.000 euro in 2008 (exclusief deelname aan de 
Paralympics), pro rata verdeeld over Vlaamse en Franstalige gehandicapte topsporters. 
 
ADEPS : 102.300 euro voorbereiding en deelname voor 22 Franstalige paralympische atleten 
met elitestatuut A en B. 
 

5. De ondersteuning van Olympische en Paralympische atleten is geregeld via 3 kanalen : 
1. Het uitvoeringsbesluit topsport (decreet op de sportfederaties), waarin voor elke 

topsportfederatie al naargelang de categorie waartoe ze behoort een maximumbedrag is 
vastgelegd : de VLG heeft tot op heden steeds het maximumbedrag ontvangen, wat niet 
voor alle topsportfederaties het geval is 

2. De uitvoering van het Topsportactieplan Vlaanderen (2004-2008), dat in een apart 
hoofdstuk voorziet inzake topsport voor gehandicapten. 

3. Het toekennen van Bloso-tewerkstellingscontracten voor gehandicapte topsporters : net als 
voor de valide topsporters is het toekennen van een contract aan strenge instapcriteria 
gebonden. 

 
Vlaamse atleten die voldoen aan de criteria kunnen op ondersteuning rekenen. De decretale 
topsportsubsidies worden via werkingsmiddelen aangevuld wanneer dit nodig blijkt uit het 
beleidsplan van de federatie of de jaarplanning van de atleet. 

 
6. Gesprekken met de verantwoordelijken zullen dit moeten uitwijzen. In de maand oktober 

worden alle federaties – ook de VLG – uitgenodigd voor een evaluatiegesprek en een overleg 
over de grote lijnen van het beleidsplan van de volgende olympiade. 

 
De topsportexpert was ter plaatse en stelde vast dat er voor de paralympics ook keuzes in 
sporten moeten worden gemaakt. De begeleiding van de paralympiër zal meer en meer 



-816-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

professioneel moeten ingevuld worden. Ook moet er een optimaal systeem van talentdetectie 
gecreëerd worden door sporters die omwille van ongeval een handicap krijgen, vroegtijdig te 
detecteren en op te vangen.  

 
7. Dit was – omwille van een erg drukke agenda – jammer genoeg niet mogelijk maar ik liet me 

wel vertegenwoordigen door de topsportexpert van het departement CJSM.. 
 

Verder werden de paralympiër volledig betrokken bij alle olympische initiatieven. 
 

De atleten van de OS en de Paralympics werden in juni door mij "uitgezwaaid". Ik plande dit 
met opzet voldoende vroeg zodat ik niet alleen succes kon wensen maar ook kon informeren 
of er nog problemen moesten opgelost worden. 
Op 30 augustus heb ik de delegatie van de Paralympics ontmoet, gesproken en uitgewuifd op 
de luchthaven van Zaventem. 

 
Op 25 september heb ik alle deelnemers van de Paralympics uitgenodigd op mijn kabinet voor 
een informeel gesprek dat me ook toelaat hun ervaringen te kennen en mee op te nemen in de 
besprekingen voor het  Actieplan Topsport van de olympiade 2009 – 2012. 

 
Tijdens het sportjuweel zullen de paralympiërs natuurlijk ook even veel aandacht krijgen dan 
de deelnemers aan de Olympische Spelen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 184 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Brusseltoets   -   Reguleringsimpactanalyse 
 
In de schriftelijke vraag nr. 121 aan minister Anciaux over de Brusselnorm (Websitebulletin 
publicatiedatum 17-06-2008) heb ik gevraagd hoe de Brusseltoets wordt geoperationaliseerd. 
 
Het idee van een Brusseltoets is opgenomen in het regeerakkoord. Dit akkoord definieert deze toets als 
het beleidsinstrument om Vlaamse decreten en besluiten vooraf te toetsen op de toepasbaarheid in 
Brussel-Hoofdstad en op het effect op de band met Vlaanderen, en maakt in dit verband deel uit van de 
reguleringsimpactanalyse (RIA). Decreten die niet voldoen aan de Brusseltoets kunnen op tijd worden 
aangevuld met specifieke regelgeving met betrekking tot Brussel. 
 
Tijdens een onderzoek over de Brusseltoets, waarnaar minister Anciaux verwijst, bleek echter dat er in 
de  bestaande decreetgeving op ad-hocbasis rekening werd gehouden met de “Brusselse specificiteit”. 
Op basis van hetzelfde onderzoek werd een vragenlijst opgesteld die kon worden geïntegreerd in RIA. 
 
De minister heeft er aan toegevoegd dat er een onderscheid gemaakt moet worden tussen “regelgeving 
met betrekking tot gewestbevoegdheden en voorgenomen regelgeving met betrekking tot 
gemeenschapsbevoegdheden” (antwoord minister Anciaux op schriftelijke vraag nr. 121). Bij de 
gewestreglementeringen is een “gereduceerde” Brusseltoets voldoende, tenzij de effecten op Brussel 
duidelijk groot blijken te zijn.  Bij gemeenschapsreglementeringen of gemengde regelgeving wordt er 
een bredere Brusseltoets toegepast op het geheel van de geplande regelgeving. 
 
1. Kan de minister de vermelde vragenlijst (de “Brusseltoets”) bezorgen?  
 
2. Kan worden aangeduid welke vragen behouden worden bij de “gereduceerde” Brusseltoets? Of 

worden er bij deze gereduceerde toets andere vragen gesteld: zo ja, welke?  
 
3. Kan de minister dieper ingaan op de manier waarop de band tussen Brussel en Vlaanderen, het 

onderscheid tussen gewest- en gemeenschapsmateries en de indirecte impact op deze regio hierbij 
bestudeerd worden? 

 
4. Minister Anciaux stelt dat het de bedoeling is dat de vragenlijst geïntegreerd wordt in de RIA en 

beantwoord wordt door de  betrokken administratie.  
 

Heeft de minister er zicht op wanneer deze vragenlijst geïntegreerd zal worden in de RIA? 
 
5. Bestaan er nog knelpunten om de Brusseltoets te laten opnemen in de RIA? Welke stappen moeten 

er nog gezet worden om in de RIA opgenomen te worden? 
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6. Minister Anciaux vermeldt in zijn antwoord dat de Brusseltoets gebeurt voor elk beleidsdomein 
door de betrokken minister en de functioneel bevoegde administratie. Waar mogelijk zou dit 
gebeuren in overleg met de Vlaamse Gemeenschapscommissie en onder coördinatie van de 
minister bevoegd voor Hoofdstedelijke Aangelegenheden.  

 
Hoe zal dit concreet worden toegepast of uitgevoerd?  
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 184) en Bourgeois (nr. 155). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 184 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1.  Als bijlage gaat het voorstel van vragenlijst die kan worden geïntegreerd in de verplichte RIA. 

De volledige studie wordt bezorgd aan de vaste leden van de Commissie Brussel en de 
Vlaamse Rand van het Vlaams Parlement. 

 
2.  Bijgevoegde vragenlijst maakt een duidelijk onderscheid tussen de vragen die behoren tot de 

zogenaamde “gewone” dan wel “gereduceerde” Brusseltoets. 
 
3.  De Brusseltoets heeft enerzijds betrekking op de toepasbaarheid van de voorgestelde 

regelgeving in het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad en anderzijds op het effect van 
voorgestelde regelgeving op de band tussen het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad en de 
rest van Vlaanderen.  

 
 Een belangrijk onderscheid bij de toepassing van de Brusseltoets is het onderscheid tussen de 
voorgenomen regelgeving met betrekking op gewestbevoegdheden en de voorgenomen 
regelgeving met betrekking op de gemeenschapsbevoegdheden 

 
 Voor de voorgenomen regelgeving die enkel betrekking heeft op gewestmateries en waarvoor 
dus een beperkte bevoegdheid is, volstaat een gereduceerde Brusseltoets, tenzij al op voorhand 
zou blijken dat de effecten op Brussel groot zijn. Bij deze gereduceerde Brusseltoets ligt de 
nadruk op de indirecte impact op het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad, op het onderscheid 
tussen gewest- en gemeenschapsmateries en op het belang van de band tussen Brussel en de 
rest van Vlaanderen. 

 
 Voor de voorgenomen regelgeving die betrekking heeft op gemeenschapsmateries (al dan niet 
in combinatie met gewestmateries) is een bredere Brusseltoets vereist.  

 
 Wanneer er sprake is van een combinatie van gewest- en gemeenschapsmateries wordt 
aanvullend gevraagd om per bepaling aan te duiden of het gaat om gewest-, dan wel 
gemeenschapsbevoegdheden. De bredere Brusseltoets wordt in dit geval toegepast op het 
geheel van de voorgenomen regelgeving. 

 
4- 6.  Ik wil het geachte lid er op wijzen dat de RIA-handleiding vandaag reeds onder de rubriek

 ‘indirecte effecten’ volgende verwijzing naar de Brusseltoets heeft opgenomen:  “Brusseltoets 
en Vlaamse rand 
De Vlaamse Regering heeft in het regeerakkoord aangekondigd dat alle Vlaamse decreet- en 
regelgeving moet worden getoetst op de toepasbaarheid in Brussel en hun effect op de band 
met Vlaanderen. Als u die informatie opneemt in de RIA, volstaat het dat u in de nota aan de 
Vlaamse Regering verwijst naar de bijgevoegde RIA.” 

 
Deze toelichting over de Brusseltoets werd bij de opmaak van de originele RIA-handleiding in 
2005 opgenomen, gelet op de bepaling in het Vlaams regeerakkoord. Men wilde met deze 
bepaling al proactief inspelen op de nakende invoering van een Brusseltoets.  
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Voor wat de vragenlijst voor de Brusseltoets als bijlage betreft, heeft de Dienst Wetsmatiging 
van het departement Bestuurszaken deelgenomen aan de vergaderingen van de stuurgroep van 
de studie naar de Brusselnorm en de Brusseltoets en heeft op die manier gewaakt over de 
mogelijke integratie met de RIA-toets. Ook de vragenlijst voor de Brusseltoets werd in overleg 
met de Dienst Wetsmatiging opgesteld. 

 
In overleg met het departement Bestuurszaken wordt de implementatie verder uitgewerkt. 
Bedoeling is om de cel Coördinatie Brussel, in overleg met de dienst Wetsmatiging, een 
omzendbrief te laten uitwerken waarin de voorstellen met betrekking tot de afbakening van het 
toepassingsgebied (ruime of gereduceerde Brusseltoets), kwaliteitsnormen m.b.t. de inhoud 
(specifieke Brussel-vragenlijst als verdieping van RIA) en de afspraken m.b.t. de procedure 
(overleg met de Vlaamse Gemeenschapscommissie en onder coördinatie van de minister 
bevoegd voor Hoofdstedelijke Aangelegenheden) zijn opgenomen. Ik zal dit ontwerp, samen 
met mijn collega bevoegd voor Bestuurszaken, voorleggen aan de Vlaamse Regering. 

 
BIJLAGE 
 
Vragenlijst “Ontwerp van Brusseltoets” 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/ANCIAUX/184/antw.184.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 185 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 185 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 186 
van 31 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Vlaams Communicatiehuis Brussel   -   Stand van zaken 
 
Naar aanleiding van een vraag om uitleg nr. 1229, behandeld op 22 mei laatstleden, heeft minister 
Anciaux aan de leden van de Commissie voor Brussel en de Vlaamse Rand de 
samenwerkingsovereenkomst voor de uitbouw van een Vlaams Communicatiehuis, gelegen op het 
Muntplein, bezorgd. Zoals reeds gesteld in de vraag om uitleg hieromtrent, is de doelstelling van dit 
Huis een herkenbaar informatie-, communicatie- en promotiebeleid te voeren over de Vlaamse 
Gemeenschap in Brussel aan haar inwoners en gebruikers. Deze samenwerkingsovereenkomst is 
gesloten tussen de Vlaamse Gemeenschap en de Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC).  
 
De doelstellingen en het voorwerp van deze overeenkomst worden grondig beschreven, maar 
niettemin had ik hierover graag enkele verduidelijkingen verkregen.  
 
In artikel 2 van de overeenkomst wordt vermeld dat het Communicatiehuis een laagdrempelige 
informatiebemiddelingsrol vervult op het vlak van, onder meer, onderwijs, cultuur, welzijn en 
toerisme. Dit laatste gebeurt in complementariteit met Toerisme Vlaanderen. Mijn vragen daaromtrent 
aan de beide ministers zijn de volgende.  
 
1. Kan de complementariteit met Toerisme Vlaanderen uitgebreider worden toegelicht? Wat zijn 

hierin de beleidsprioriteiten? Kan een concreet voorbeeld worden gegeven van mogelijke 
complementariteit?  

 
2. Is er al overleg geweest tussen beide organisaties om duidelijke afspraken te maken over 

taakverdeling en over eventuele samenwerking? Tot welke resultaten heeft dit overleg geleid? 
 
Daarnaast geeft artikel 2 van bovenvermelde overeenkomst het Vlaams Communicatiehuis de 
mogelijkheid om uitvoering te geven aan een samenwerkingsakkoord met de Franse Gemeenschap 
onder andere op vlak van cultuurcommunicatie. Hierover zou ik aan minister Anciaux de volgende 
vragen willen stellen. 
 
3. Zijn er al stappen ondernomen om een samenwerkingsakkoord af te sluiten tussen het Vlaams 

Communicatiehuis en de Franse Gemeenschap?  
 
4. Welke rol heeft de VGC in dit overleg? 
 
5. Er wordt een concreet voorbeeld gegeven van samenwerking, namelijk cultuurcommunicatie. Kan 

de minister nog andere voorbeelden geven van mogelijke samenwerking?  
 
6. Welke beleidsprioriteiten moeten er in dit akkoord zitten? 
 



-824-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 186) en Bourgeois (nr. 157). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 186 van 31 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1-2 Bij het uittekenen van de projectdefinitie voor het Vlaams communicatiehuis Brussel is 

Toerisme Vlaanderen inderdaad gepositioneerd als een bevoorrechte en belangrijke partner. 
Het Vlaams Communicatiehuis Brussel heeft als dubbel doel enerzijds een gemeenschappelijk 
informatie- en communicatiebeleid te voeren en anderzijds een plek te worden waar Vlaams-
Brusselse organisaties, verenigingen en instellingen zichtbaarder worden en waar aan 
Vlaanderen in Brussel en aan Brussel in Vlaanderen een gezicht wordt gegeven. 

 
Eind september is er een overleg gepland met Toerisme Vlaanderen. Afspraken over 
taakverdeling en eventuele samenwerking zijn dan ook voorbarig – zeker ook gelet op het feit 
dat het agentschap nog moet worden opgericht.  

 
3-6 De samenwerkingsovereenkomst met de VGC over het VCHB voorziet inderdaad in de 

mogelijkheid dat het VCHB mee uitvoering geeft aan een samenwerkingsakkoord met de 
Franse gemeenschap, bijvoorbeeld op het vlak van cultuurcommunicatie of bijvoorbeeld op 
het vlak van promotionele, infrastructurele of logistieke ondersteuning van gezamenlijke 
cultuurevenementen. De samenwerkingsovereenkomst wil hierbij de klemtoon leggen op een 
co-communautaire aanpak op dit vlak. 

 
Ook alle betrokkenen (cultuurinstellingen, mediapartners, OPB…) opteren voor 
cultuurcommunicatie met focus op de regio Brussel in principe voor een 
samenwerkingsscenario met de Franse Gemeenschap vermits dit zowel voor effectieve 
cultuurcommunicatie als voor het (potentieel) publiek duidelijk het beste scenario lijkt te zijn. 
De facto wordt momenteel uitgegaan van een ‘Vlaams’ scenario voor cultuurcommunicatie, 
waarbij de Vlaamse Gemeenschap en de Vlaamse Gemeenschapscommissie in samenwerking 
met de sector diverse initiatieven op het vlak van cultuurcommunicatie initiëren en 
ondersteunen. De initiatieven met focus op Brussel zelf zijn uitdrukkelijk niet alleen op 
Vlamingen/Nederlandstaligen gericht en betreffen evenmin alleen het zogenaamde Vlaamse 
aanbod.  

 
Met het oog op een hogere effectiviteit en een optimale aanwending van de beschikbare 
middelen lopen gesprekken om de verschillende bestaande initiatieven en instrumenten beter 
op mekaar af te stemmen en verder te optimaliseren, zowel op het vlak van de “agenda” of het 
kalendermatige als promotioneel en redactioneel vlak. 

 
Samenwerking met de Franse Gemeenschap op het vlak van cultuurcommunicatie kan een 
volwaardig onderdeel uitmaken van het samenwerkingsprotocol dat ik beoog tussen de 
Vlaamse en de Franse Gemeenschap op het vlak van cultuurbeleid. Dit protocol ligt voor bij 
mijn collega’s ministers van Cultuur, Jeugd, Sport van de Franse Gemeenschap. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 187 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 187 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door minister-president Kris Peeters, Vlaams 
minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 188 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Dansgezelschap Rosas  Brussel   -   Huisvesting 
 
In juni laatstleden meldde de minister dat de Vlaamse Gemeenschap eigenaar is geworden van het 
complex waarin Rosas en de opleiding P.A.R.T.S zijn gevestigd. Op een vraag om uitleg (nr. 258) 
over de financiële en logistieke problemen bij Rosas (Handelingen C55 - CUL5 - 8 november 2007) 
had de minister geantwoord dat hij de compagnie in het gebouw in de Van Volxemlaan (Vorst) wou 
behouden. Rosas was onder financiële druk gekomen nadat de Muntschouwburg had besloten de 
nauwe samenwerking met Rosas stop te zetten. Dankzij de aankoop van dit gebouwencomplex dat 
dansstudio’s, muziekstudio, kantoren en dergelijke omvat, krijgt het dansgezelschap financiële 
ademruimte. 
 
De Vlaamse Gemeenschap heeft 4,5 miljoen euro vrijgemaakt voor de aankoop van dit gebouw. 
Hiermee versterkt de Vlaamse Regering nogmaals haar (culturele) aanwezigheid in Brussel en 
onderstreept ze het belang van dergelijke dansgezelschappen. 
 
1. Kan de minister toelichten via welke begrotingsallocatie deze aankoop gefinancierd zal worden ? 
 

Heeft hij hiervoor verschuivingen gedaan in het voorziene budget voor 2008 ? 
 
2. In mijn vraag om uitleg nr. 258 had de minister ook aangegeven dat hij in de loop van 2008 een 

belangrijk deel van het financiële gat dat is geslagen door de beslissing van de Munt, wel zou 
dichtrijden. De minister had zich hiervoor geëngageerd.  

 
Hoe zal hij die financiële put dempen? 

 
3. Is de huurovereenkomst tussen de Vlaamse Gemeenschap en Rosas al ondertekend? Wat staat 

hierin  gestipuleerd? Is er in het bijzonder afgesproken hoe hoog de huurprijs zal zijn?  
 
4. Welke afspraken zijn er gemaakt indien Rosas de studio’s onderverhuurt aan andere organisaties, 

zoals bijvoorbeeld Workspace Brussels? Mag Rosas deze huurprijzen zelf bepalen en in hoeverre 
mag het deze inkomsten behouden? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 188 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. De aankoopprijs werd gebudgetteerd op 4,5 miljoen euro en zal worden aangerekend op een 

nieuwe basisallocatie onder het Departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media: HC 71.32 B 
“Aankoop gebouwen De Nieuwe Werkhuizen – Vorst”. In het kader van de 2de budgetcontrole 
2008, wordt het provisionele krediet ingeschreven op de basisallocatie CB 01.40 B, op basis 
van artikel 57 van de initiële algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor 
het begrotingsjaar 2008, herverdeeld naar nieuwe basisallocaties, waaronder de zojuist 
vermelde van het Departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media. 

 De Inspectie van Financiën stelt in het schrijven van 15/09/2008, ref GST/LDM/08/00528 (zie 
bijlage), dat een beslissing van de Vlaamse Regering over deze onderhandse aankoop is 
vereist en dat tevens het ontwerpherverdelingsbesluit, dat een akkoord vergt van de Vlaamse 
minister van Begroting, moet worden toegevoegd.  

 
2. In mijn antwoord op uw vraag nr. 258 heb ik gesteld, ik citeer: “Het wegvallen van een klein 

half miljoen euro plaatste het gezelschap voor behoorlijk wat problemen die  trouwens reeds in 
het geactualiseerd beleidsplan werden geduid. Dat plan voorzag in structurele maatregelen om 
het kostenplaatje in evenwicht te houden. Naast een tijdelijke vermindering van het aantal 
dansers binnen het ensemble, werd vooral gedacht aan het besparen op de huisvestingskosten. 
Daartoe kondigde men een overleg aan met de Vlaamse overheid”. Er was dus sprake van een 
wegvallen van een klein miljoen euro aan subsidies, maar de organisatie wist dat voor 2008 ad 
hoc op te vangen; op termijn was dit niet houdbaar, vandaar de oplossing om te besparen op de 
huisvesting wat enkel kon wanneer de panden eigendom zouden worden van de Vlaamse 
Gemeenschap. 

 
3-4. De onderhandelingen over een nieuwe huurovereenkomst worden op dit moment 

 gefinaliseerd. De Parlementaire goedkeuring van de BC2 2008 is wel noodzakelijk voor het 
herverdelingsbesluit dat de middelen vrijmaakt voor de aankoop. Binnen de 
 huurovereenkomst is en blijft het uitgangspunt  dat Rosas weliswaar huurgeld betaalt maar aan 
 een prijs die het gezelschap mogelijk maakt verder optimaal te functioneren. Belangrijker zijn 
de afspraken betreffende de onderverhuring. Rosas zal als coördinator van het complex verder 
 optreden als verhuurder naar andere actoren en gezelschappen zoals Ictus, P.A.R.T.S.,
 Workspace Brussels en Ultima Vez. Het spreekt voor zich dat deze actoren maximaal moeten 
worden gefaciliteerd. Daarover zullen duidelijke, contractuele afspraken worden gemaakt,
 conform de opmerking van de Inspectie van Financiën in het schrijven van 15/09/2008, ref 
GST/LDM/08/00528. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 190 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Resolutie culturele instellingen Vlaamse Gemeenschap   -   Initiatieven 
 
Naar aanleiding van de hoorzitting over het orkestlandschap in Vlaanderen van 6 oktober 2005 (Stuk 
568 (2005-2006) - Nr. 1) en de hieruit voortvloeiende besprekingen betreffende de culturele 
instellingen van de Vlaamse Gemeenschap, met name de Filharmonie, het VRO/VRK en de Vlaamse 
Opera, werd aan de Vlaamse Regering in een resolutie (Stuk 878 (2005-2006) - Nr. 5) gevraagd de 
nodige initiatieven te nemen zodat de beheersverantwoordelijken van de podia, die geschikt zijn voor 
het uitvoeren van het symfonische repertoire en/of grote dans- en balletvoorstellingen en die tot stand 
zijn gekomen dankzij een essentiële bijdrage van de Vlaamse overheid, bij het uitwerken van hun 
artistieke concept rekening houden met de door de Vlaamse overheid structureel ondersteunde 
orkesten en dans- en balletgezelschappen met grote bezetting zodat deze op een betekenisvolle wijze 
op deze podia aan bod kunnen komen. 
 
1. Welke initiatieven zijn er sinds het politieke jaar 2006-2007 ter zake genomen? Wat is de inhoud 

ervan? Wat zijn de resultaten? 
 
2. Welke initiatieven zijn er genomen met het oog op de verdere versterking van de performativiteit 

van de instellingen van de Vlaamse Gemeenschap onder meer inzake de efficiëntie en 
duidelijkheid van de beslissingsstructuur, de objectiviteit van hun besluitvorming, de 
implementatie van een objectief managementinformatiesysteem en de transparantie van hun 
rapportage zowel intern als aan de overheid met het oog op een verdere responsabilisering van 
management en bestuur? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 190 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Zoals u zich wellicht herinnert heb ik op 7 januari 2008 mijn beleidsvisie over de grote 

culturele instellingen “Open Grandeur. Naar een beleidsvisie op en een actoeplan voor de 
“Grote” Vlaamse Cultuurinstellingen” voorgesteld in het Vlaams Parlement. In bijlage bezorg 
ik u nogmaals deze beleidsnota omdat er als vanzelfsprekend veel sleutelinformatie instaat die 
appeleert aan de Resolutie waarnaar u refereert in uw vraag. De nota geeft onder andere een 
historische reconstructie weer en de evolutie van de financiële inspanningen vanuit de 
Vlaamse Gemeenschap. 

 Er zijn slechts een beperkt aantal podia in Vlaanderen die geschikt zijn voor de presentatie van 
symfonische orkesten en grote dans- en balletvoorstellingen. Voor symfonische concerten gaat 
het bij de gesubsidieerde podia voornamelijk om deSingel, het Concertgebouw Brugge en de 
Opera in Gent en Antwerpen die beide kunnen ontvangen. Daarnaast zijn er nog een aantal  
die wel symfonische orkesten kunnen programmeren, maar geen dansvoorstellingen. Hier gaat 
het om De Bijloke en Flagey. Als we kijken naar de aanwezigheid van de instellingen van 
Vlaamse Gemeenschap (VRO/VRK, deFilharmonie en het Koninklijk Ballet Van Vlaanderen) 
op bovengenoemde podia vallen een aantal zaken op: 

a. Het Ballet speelt in Vlaanderen voornamelijk in de eigen zaal en is daarnaast ook 
verschillende keren per jaar te zien in de Opera. Af en toe staat het ballet ook in 
deSingel en in het Concertgebouw Brugge. 

b. VRO/VRK is sinds medio 2005 verhuisd naar het Flageygebouw. De organisatie vindt 
daar niet enkel perfecte repetitiefaciliteiten maar concerteert er ook vaak. Zowel in 
2007 als 2008 gaat het voor orkest en koor samen om circa 20 concerten. Daarnaast is 
het orkest en in mindere mate het koor ook jaarlijks te zien in het Concertgebouw 
Brugge, deSingel en De Bijloke. Het gaat voor deze 3 samen om 10 tot 15 concerten 
op jaarbasis. 

c.  deFilharmonie beschikt niet over een eigen zaal en wijkt voor de eigen reeksen uit 
naar de Koningin Elisabethzaal. Daarnaast speelt deFilharmonie ook geregeld in het 
Concertgebouw Brugge, deSingel en De Bijloke, het gaat om 15 à 20 concerten op 
jaarbasis. 

d. De laatste jaren investeren de podia ook regelmatig in coproducties met de orkesten. 
Dit is ook een duidelijk signaal voor de nauwere samenwerking.  

e. De beide orkesten hebben in de voorbije seizoenen ook een productie gespeeld met 
het Ballet, de opvoeringen vonden plaats in de Opera. 

f. De beide orkesten en in mindere mate het Ballet spelen ook frequent op andere binnen 
het Kunstendecreet gesubsidieerde podia (bv. de verschillende Festivals van 
Vlaanderen) en in de grotere culturele centra (e.g. Leuven, Hasselt, Roeselare). 

Bovenstaande cijfers tonen aan dat er wel degelijk een wisselwerking bestaat tussen de 
gesubsidieerde grote podia en de producerende grote instellingen. Het is ook duidelijk dat die 
relaties de afgelopen jaren geïntensifieerd zijn.  
 
Dit heeft ondermeer te maken met het feit dat in de beheersovereenkomsten voor de periode 
2006-2010 tussen de Vlaamse Gemeenschap en de Instellingen van de Vlaamse Gemeenschap 
(deSingel, VRO/VRK, deFilharmonie Koninklijk Ballet van Vlaanderen, Vlaamse Opera) 
expliciet wordt opgeroepen tot samenwerking met andere organisaties. Een gelijkaardige 
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passage zoals deze hieronder uit de overeenkomst van deFilharmonie werd in die 
overeenkomsten steeds opgenomen: 
“Bij de realisatie van de afspraken, omschreven in onderhavige beheersovereenkomst, pleegt 
de organisatie overleg met en werkt ze optimaal samen met de andere door de Vlaamse 
Gemeenschap gesubsidieerde organisaties en in het bijzonder met de in het kader van het 
Kunstendecreet als “Instellingen van de Vlaamse Gemeenschap” gesubsidieerde organisaties, 
rekening houdend met de specificiteit van de instelling. 
 
Binnen het kader van haar kerntaak ontwikkelt en onderhoudt deFilharmonie relaties met 
andere actoren in Vlaanderen met het oog op het gemeenschappelijk opzetten van producties.   
 
deFilharmonie onderhoudt structurele relaties met de belangrijke zalen voor het symfonisch 
repertoire die door de Vlaamse Gemeenschap gesubsidieerd worden.  
 
Met de Vlaamse Opera en het VRO-VRK wordt geregeld overlegd in het kader van 
gemeenschappelijke aspecten van zakelijk beleid, daarbij wordt gestreefd naar een optimaal 
kennismanagement  via informatie-uitwisseling betreffende onder andere:  
 
- vzw-wetgeving 
- btw-reglementering 
- kunstenaarsstatuut 
- tewerkstelling buitenlandse musici 
- lijsten vervangers en toegevoegde musici 
- onderzoek gemeenschappelijk werkreglement” 
 
Die samenwerking wordt via de rapportering en in het structurele overleg tussen de 
instellingen en de overheid van kortbij opgevolgd en geëvalueerd. 
 
De oproep tot samenwerking heeft zich ook concreet vertaald in de oprichting van het OIV 
(Overleg Kunsteninstellingen van de Vlaamse Gemeenschap) eind 2006. Dit structurele 
overlegplatform, een volledig eigen initiatief van de Instellingen van de Vlaamse 
Gemeenschap, toont aan dat de wil tot samenwerking sterk aanwezig is. 
 
Op 25 april 2008 werd de vzw Ancienne Belgique aangewezen als Instelling van de Vlaamse 
Gemeenschap, ook in de beheersovereenkomst met de Ancienne Belgique werd een 
samenwerkingspassage opgenomen.   
 

2. Er werden in de afgelopen jaren verschillende inspanningen gedaan om de performativiteit 
van de Instellingen van de Vlaamse Gemeenschap te verhogen en dit zowel van 
overheidswege als door de instellingen zelf. Met de beheersovereenkomsten werd een 
duidelijk afsprakenkader opgemaakt tussen de instellingen en de Vlaamse Gemeenschap voor 
de periode 2006-2010.  Hierin worden een aantal kwalitatieve en kwantitatieve normen 
vooropgesteld waaraan deze instellingen moeten voldoen, hoe hierover moet gerapporteerd 
worden en hoe dit door de overheid zal opgevolgd worden. Dit afsprakenkader vormt ook de 
basis voor de werking van de instellingen zelf, zij het dat zij natuurlijk de vrijheid krijgen om 
hierop een dynamische manier en met respect voor hun eigenheid mee om te gaan. Uit de 
rapportering aan en het regelmatige overleg met de overheid (zowel met de Instellingen van de 
Vlaamse Gemeenschap als groep als individueel) blijkt dat er doorlopend inspanningen 
worden gedaan bij de instellingen op het vlak van personeelsbeleid, responsabilisering van het 
management op de verschillende niveaus, marketing etc. Die inspanningen op zakelijk vlak 
vertalen zich ook in een verbreding van het publieksbereik, een verbeterde communicatie (met 
aandacht voor nieuwe tendensen), het aantrekken van nieuwe internationaal gerenommeerde 
artistieke leiders gedurende de laatste jaren (nieuwe dirigenten, bij orkesten en koor, artistieke 
directeur bij het Ballet, intendant bij de Vlaamse Opera) en een groeiende internationale 
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uitstraling. Over dit alles wordt op een transparante manier aan de overheid gerapporteerd, 
zodat de evolutie op de voet kan gevolgd worden. De Raden van Bestuur van de Instellingen 
worden ook gevolgd door afgevaardigden van zowel de minister van Cultuur als van de 
minister van Financiën en Begroting.  

 Zoals al gezegd doet ook de Vlaamse Gemeenschap van zijn kant een inspanning om een 
aantal problemen aan te pakken: 

o De subsidies van de grote instellingen volgen het indexeringsritme van de lonen van 
de ambtenaren. Voordien gebeurde dit niet, waardoor de instellingen structureel 
verarmden.   

o Er werd in 2008 een bijkomende inspanning gedaan om de internationale 
concurrentiepositie van de grote instellingen te vrijwaren door recurrent 1.200.000 
euro bijkomende middelen toe te kennen aan de Instellingen. Ook voor het opvangen 
van de problematiek van het statutaire VRT-personeel bij VRO/VRK wordt in 2008 
nog een bijkomende inspanning gedaan van 280.000 euro. Daarbovenop heb ik de 
intentie om nog in 2008 voor respectievelijk  de Vlaamse Opera en het Koninklijk 
Ballet van Vlaanderen een bedrag van  4.000.000 euro en 2.500.000 euro vrij te 
maken voor een eenmalige delging van schulden en financiële vorderingen.. 

o Ook investeerde de Vlaamse Gemeenschap fors in de infrastructuur: de renovatie van 
de Opera in Antwerpen, de verbouwingen aan deSingel en de huisvesting van 
VRO/VRK in Flagey zijn hiervan duidelijke voorbeelden. Ook de subsidie voor het 
gebouwbeheer van deSingel wordt nog in 2008 verhoogd. Er wordt ook nog gezocht 
naar een huisvestingsoplossing voor deFilharmonie. 

Sinds de resolutie van medio 2006 zijn dus belangrijke inspanningen gedaan door alle 
betrokken partijen om de performativiteit van de instellingen te verhogen. Er is duidelijk ook 
in de toekomst nog werk aan de winkel, maar alle neuzen wijzen wel in dezelfde richting. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 191 
van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Lokaal fuifbeleid   -   Stand van zaken 
 
Om de veiligheid te garanderen en overlast op lokale fuiven te vermijden, komt er meer en meer vraag 
vanuit de jongerenverenigingen zelf naar een degelijk ondersteunend gemeentelijk fuifbeleid. Er is 
nood aan goede communicatie en regelgeving zodat fuiven geen problemen veroorzaken maar 
integendeel voor iedereen het samenhorigheidsgevoel stimuleren en het sociale web versterken. 
 
In zijn beleidsbrief Jeugd 2007-2008 stelt de minister dat hij steden en gemeenten wil stimuleren tot 
het voeren van een fuifbeleid dat tevens kan dienen als model voor andere steden en gemeenten. De 
minister heeft reeds aangekondigd dat hij voor een offensief en stimulerend fuifbeleid wil ijveren. 
 
1. Welke stappen heeft de minister ondernomen om steden en gemeenten te stimuleren tot het voeren 

van een degelijk stimulerend fuifbeleid? 
 
2. Heeft de minister reeds een model klaar van een degelijk fuifbeleid/reglement voor steden en 

gemeenten? Zo ja, hoe heeft men dit model gecommuniceerd aan de  gemeenten en steden? 
 

Hoeveel gemeenten hebben het al toegepast? Welke? 
 

Welke gemeenten hebben een eigen fuifreglement? 
 
3. Heeft de minister de jeugdsector reeds geraadpleegd over de modaliteiten van een goed lokaal 

fuifbeleid? 
 
4. In welke gemeenten bestaat er een fuif(feest)loket waar verenigingen en individuen terecht kunnen 

voor overzichtelijke informatie en de afhandeling van de administratieve vereisten?  
 
5. Lokale besturen voeren wegens toenemende overlast door fuiven een sluitingsuur in. 
 

Houdt de minister een overzicht bij van de lokale besturen die een sluitingsuur hanteren? Is hier 
sinds de laatste jaren een evolutie merkbaar? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 191 van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1. Elk weekend vinden in Vlaanderen duizenden fuiven plaats.. De overgrote meerderheid verloopt 

prima en in  plezierige omstandigheden. Maar wie een fuif organiseert, krijgt te maken met een 
kluwen aan regelgeving afkomstig uit verschillende beleidsdomeinen en diverse overheids-
niveaus. Fuiven spelen een belangrijke plaats in het leven van jongeren. Het thema fuiven werd 
dan ook opgenomen als 1 van de beleidsrotondes in het tweede  Vlaams jeugdbeleidsplan. 

 Zoals ook in dit plan aangkondigd, ondersteun ik via het Steunpunt Jeugd het 
samenwerkingsverband Fuifpunt als voorvechter van een positief fuifklimaat.  

 Fuifpunt stimuleert steden en gemeenten om de regelgeving rond fuifbeleid te inventariseren en 
waar mogelijk, te vereenvoudigen. Concreet betekent dit gemeentes aangemoedigd worden  om 
een éénloketsysteem voor fuiven op lokaal niveau te voorzien. Verder gaat Fuifpunt in op alle 
concrete vragen van lokale besturen en jeugddiensten om hun fuifbeleid te helpen ontwikkelen. 

 Het Fuifpunt bundelt verzamelt ook praktijkvoorbeelden die dan als leidraad kunnen dienen 
voor andere steden en gemeenten. Aandachtspunt hierbij is dat het om een stimuleringsbeleid 
gaat, waarbij de eindverantwoordelijkheid nog steeds bij de lokale besturen zelf ligt. 

 
2.  Ik heb bewust gekozen om niet te werken met een standaard fuifbeleid/reglement. Eerder dan te 

kiezen voor een standaardtekst willen we de gemeentebesturen stimuleren een aan de lokale 
situatie aangepast beleid te voeren. Het opstellen van politiereglementen verdraagt zich slechts 
met het respect voor de bevoegdheden van de diverse beleidsniveaus. Bovendien betreft hetgeen 
geregeld wordt in hoge mate bevoegdheden die grondwettelijk niet tot die van de 
gemeenschappen worden gerekend. 

 
 Dit stimuleringsbeleid werpt vruchten af. Uit een eerdere analyse van de 

jeugdwerkbeleidsplannen (2005-2007) kon worden vastgesteld dat, in het kader van de prioriteit 
jeugdruimte, meer dan 180 lokale besturen werk hebben gemaakt van het fuifbeleid. In veel 
gevallen ging het hier om het opstellen van eigen fuifreglementen en/of de aanmaak van 
afsprakennota’s tussen de lokale jeugdraad en de lokale politie. 

 
3. Fuifpunt heeft expliciet de opdracht om zowel fuiforganisatoren als jeugdwerkers te informeren 

over fuiven en fuifbeleid. Fuifpunt wordt daarenboven aangestuurd door mensen de jeugdsector. 
Op regelmatige tijdstippen worden dan ook overlegmomenten voorzien. Hierin kan de sector 
bevraagd worden rond allerhande thema’s. Fuifpunt houdt dus de vinger aan de pols bij de 
jeugdsector over alles wat er leeft omtrent een goed fuifbeleid.  

 
4.  Momenteel wordt er werk gemaakt van de verwerking van de opgevraagde gegevens in functie 

van het cijferboek lokaal jeugdbeleid. Het cijferboek omvat een verzameling cijfers, tabellen en 
grafieken in verband met het lokale jeugd(werk)beleid, die op basis van een omvangrijke 
enquête werden verzameld. Ook specifiek over het lokale fuifbeleid werden er vragen 
opgenomen. Zo zullen volgende gegevens in de loop van het najaar 2008 voorhanden zijn: 
-  Welke types fuifzalen aanwezig zijn in de verschillende gemeenten. 
-  Waar er een fuif- of feestloket aanwezig is (waar een organisator al zijn (aan)vragen i.v.m. 

zijn fuif gecentraliseerd aan het gemeentebestuur kan stellen)? 
- In welke gemeente een apart politiereglement van kracht is waarin de regels voor de 

organisatie van een fuif zijn vastgelegd. 
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 Het spreekt voor zich dat wanneer het cijferboek lokaal jeugdbeleid gepubliceerd wordt, ik ook 

een exemplaar bezorg aan de parlementsleden.  
 
5.  Neen, dergelijk overzicht is niet voorhanden. Ik krijg wel signalen uit de jeugdsector, die ook 

vaak worden gestaafd door berichten uit de media, dat fuiven meer dan vroeger worden 
geproblematiseerd. Dit is dan ook de reden waarom ik besloot om samen met het werkveld te 
investeren in een stimuleringsbeleid voor een positief fuifbeleid. Dit vanuit de overtuiging dat 
wanneer op voorhand goede afspraken worden gemaakt tussen de organisatoren en de bevoegde 
instanties, heel wat problemen kunnen worden voorkomen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 192 
van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Europees filmfestival Brussel   -   Subsidiëring 
 
Het Europees filmfestival Brussel was dit jaar aan zijn zesde editie toe. In negen dagen en 135 
vertoningen werden meer dan 60 films aan het grote publiek voorgesteld. Naast 7 andere overheden 
kent ook de Vlaamse overheid subsidies toe aan het filmfestival. Een goede zaak, als daarmee de 
professionaliteit en uitstraling van het festival verbeterd kunnen worden. 
 
Die professionaliteit en uitstraling ontbraken evenwel bij de uitreiking van de prijzen bij de officiële 
competitie en de nevencompetities. Wat een tweetalige duo-presentatie had moeten zijn, mondde uit in 
een chaotische, quasi uitsluitend Franstalige presentatie.  
 
Wat het toppunt van het festival had moeten worden, werd meteen het dieptepunt. Noch de uitgereikte 
prijs, noch de nominaties, noch de uitreiker van de prijs en noch de winnaar werden visueel 
aangekondigd. In de plaats kreeg de toeschouwer de uitleg van de onvoorbereide presentatoren die 
alles van slappe papiertjes stonden af te lezen. Niemand kon nog het overzicht bewaren, met een 
ongeïnteresseerd publiek tot gevolg. 
 
Op de website van het filmfestival las ik dat de volgende editie zal plaatsvinden van 27 juni tot 5 juli 
2009 in Flagey. 
 
1. Hoeveel bedragen de subsidies die de minister toekent aan het Europees filmfestival Brussel? 
 
2. Welke voorwaarden zijn gekoppeld aan het verwerven van de subsidies? 
 
3. Is er een evaluatie gemaakt van het Europees filmfestival Brussel, welke zijn de aandachtspunten, 

welke zijn de punten voor verbetering? Komt het punt van de presentatie aan bod? Wat zijn de 
conclusies? 

 
4. Zal de minister de editie 2009 van het Europees filmfestival Brussel opnieuw ondersteunen? Zo ja, 

op basis van welke criteria?  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 192 van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Binnen het Kunstendecreet kreeg de organisatie al drie keer een projectsubsidie toegewezen. 

In 2006 bedroeg die 30.000, in 2007 en in 2008 telkens 25.000 euro.  
 
2. De ingediende projecten dienen te voldoen aan de voorwaarden zoals opgenomen in het 

Kunstendecreet. Na afloop wordt gecheckt of het programma werd uitgevoerd zoals bij de 
aanvraag werd vooropgesteld. Indien dit het geval is en er wordt geen winst gemaakt, wordt 
het volledige subsidiebedrag definitief toegekend.  
 
Projecten dienen aan twee onafhankelijkheidsvoorwaarden te voldoen om voor subsidie in 
aanmerking te kunnen komen, namelijk het beschikken over rechtspersoonlijkheid en 
gevestigd zijn in het Nederlandse taalgebied of in het tweetalig Brussel-Hoofdstad.  
 
De organisaties die subsidies ontvangen moeten bij de realisatie van het project bovendien 
voldoen aan de volgende subsidiëringsvoorwaarden:  
- de toepasselijke cao’s naleven;  
- aan de bezoldigde zelfstandige artistieke en artisitiek-technische medewerkers op wie de 
organisatie een beroep doet, minstens evenveel betalen als wat minstens aan loonkosten 
verschuldigd is aan een werknemer voor dezelfde prestatie, en enkel met zelfstandige 
medewerkers werden die een zelfstandigheidsverklaring kunnen voorleggen; 
- een overzicht kunnen voorleggen van alle inkomsten en uitgaven, verbonden aan het project. 
 
Om de grootte van het subsidiebedrag te bepalen , worden rekening houdend met de 
specificiteit van de organisatie, de volgende beoordelingscriteria gehanteerd., voor zover die 
relevant zijn voor de beoordeling van de gesubsidieerde activiteit: 
- kwaliteit van inhoudelijk concept en concrete (uit)werking; 
- bovenlokale dimensie; 
- samenwerking en netwerking met artistieke en niet-artistieke actoren in het binnen-en/of in 
   het buitenland; 
- het sporen van de artistieke financiële planning; 
- de concretisering van de interculturaliteit 
 

3. Bij projectsubsidies, waaraan minder voorwaarden zijn gekoppeld dan aan meerjarige 
subsidies, wordt bij de afrekening gecheckt of het project werd uitgevoerd zoals vooropgesteld 
en wordt getoetst of de subsidiëringsvoorwaarden zoals opgenomen in het Kunstendecreet 
werden gerespecteerd. Een dergelijke check gebeurt op basis van het afrekeningdossier, dat 
enerzijds een activiteitenverslag bevatten anderzijds een financiële afrekening van het project. 
Enkel wanneer er hierin problemen worden vastgesteld, volgt een controle ter plaatse.  
 
De beoordelingscriteria worden getoetst op basis van het aanvraagformulier en ervaringen uit 
het verleden. Het gebruik van het Nederlands – wat overigens een beoordelingscriterium an 
sich is – wordt bijgevolg op het moment van de advisering geëvalueerd. In zowel de artistieke 
als de zakelijke adviezen tot en met 2008 werd opgemerkt dat zowel de website als de overige 
promotie (flyers, brochures) volledig drietalig zijn (Nederlands, Frans, Engels). De adviezen 
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maken geen melding omtrent het gebruik van het Nederlands bij de presentatie op het 
filmfestival zelf. 

 
4. Voor de projecten 2009 was de uiterste indiendatum voor projecten 15 september 2008; het 

Festival heeft een projectsubsidie aangevraagd ten belope van € 70.000. Ik zal omtrent deze 
projecten een beslissing nemen uiterlijk op 15 januari 2009, uitgaande van de bovengenoemde 
criteria van het Kunstendecreet en na kennisname van de adviezen van het agentschap 
Kunsten en Erfgoed (zakelijk advies) en de bevoegde beoordelingscommissie (artistiek 
advies). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 193 
van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Jeugdwerkinfrastructuur   -   Faciliteitengemeenten 
 
Uit een dossier over de jeugdwerkinfrastructuur in de zes faciliteitengemeenten van de Vlaamse 
Gordel, zou blijken dat de toestand daarvan vrij slecht is. Het jeugdwerk krijgt op het vlak van de 
infrastructuur dan ook weinig steun van de betrokken gemeentebesturen. Onder meer in Wemmel, 
Sint-Genesius -Rode en Kraainem zou de toestand van de jeugdhuizen lamentabel zijn. 
 
Heeft de minister kennis genomen van bovenvermeld dossier? 
 
Hoe reageert hij er desgevallend op? 
 
Zijn er als gevolg van het dossier reeds initiatieven genomen of worden er overwogen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 379) en Anciaux (nr. 193). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 193 van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Ik ben al geruime tijd op de hoogte van de infrastructuurproblemen van het jeugdwerk in de 
faciliteitengemeenten in de rand. Op mijn vraag schreef het agentschap Sociaal-Cultureel Werk voor 
Jeugd en Volwassenen - afdeling Jeugd begin 2007 een omstandige nota met een doorlichting van het 
jeugdwerk in de faciliteitengemeenten. Uit die gegevens kon inderdaad worden vastgesteld dat de 
situatie van de verenigingslokalen in de faciliteitengemeenten problematisch is. Heel wat 
infrastructuur heeft nood aan investeringen, waarvan de kost te groot is om volledig te worden 
gedragen door de gebruikers. 
 
Op 14 mei 2008 werd een delegatie van vzw De Rand en het jeugdwerk in de rand op mijn kabinet 
ontvangen. Tijdens dit overleg lichtte de delegatie de specifieke infrastructuurproblematiek toe en 
bezorgde ze mij het dossier dat zij hierover opstelde.  
 
Een goede infrastructuur is voor de werking van jeugd- en andere verenigingen zeer belangrijk. De 
voorbije jaren is er door zeer veel gemeentebesturen in belangrijke mate aandacht besteed aan de 
jeugdwerkinfrastructuur. Gezien de aard en de omvang van de investeringen noodzakelijk voor een 
lokalenbeheer, is de rol van de gemeentebesturen doorslaggevend. En hier bevinden de 
jeugdverenigingen in de faciliteitengemeenten van de Vlaamse Rand rond Brussel zich in een 
achtergestelde situatie. Aangezien hun gemeentebesturen meestal niets of zeer weinig ondernemen, 
hebben de door u vernoemde jeugdhuizen wat de infrastructuurproblematiek betreft, een probleem.  
 
Ter bescherming van het jeugdwerk werd in het decreet houdende de ondersteuning en stimulering van 
het gemeentelijk, het intergemeentelijk en het provinciaal jeugd- en jeugdwerkbeleid rekening 
gehouden met de(mogelijke) realiteit dat gemeentebesturen kunnen weigeren om een jeugdbeleidsplan 
in te dienen. Wanneer de gemeentebesturen zelf geen jeugdbeleidsplan indienen, krijgt het jeugdwerk, 
mits het gezamenlijk indienen van een jeugdwerkbeleidsplan, 80% van de middelen die voorzien 
waren voor hun gemeente. Voor de opmaak van dit plan kregen de jeugdverenigingen van de 
faciliteitengemeenten in de Vlaamse Rand rond Brussel de voorbije jaren ondersteuning van vzw ‘de 
Rand’ en de provincie Vlaams-Brabant.  
De middelen die het jeugdwerk van de Vlaamse Gemeenschap krijgt, kunnen ook voor infrastructuur 
worden aangewend. Maar zoals reeds gezegd is de toestand van de infrastructuur van die orde dat  de 
kost te groot is om volledig te worden gedragen door de gebruikers, met de reguliere subsidie.  
 
Specifieke maatregelen op vlak van infrastructuur voor jeugdwerkverenigingen in de faciliteiten-
gemeenten van de Vlaamse Rand rond Brussel zijn er niet genomen. Wel heb ik vanaf 2008 1 miljoen 
euro (recurrent) beschikbaar gemaakt voor de subsidiëring van infrastructuurwerken aan lokale 
verenigingslokalen. Voor de besteding van de middelen werd een reglement opgesteld. Voor de eerste 
twee jaren komen enkel verenigingslokalen in aanmerking die hoofdzakelijk door kinderen en 
jongeren worden gebruikt. Het is duidelijk dat hierbij, alhoewel niet uitsluitend, vooral jeugdwerk-
accommodatie zal worden bediend.  
 
Hoewel ook het jeugdwerk uit de faciliteitengemeenten gebruik kan maken van de middelen die ik ter 
beschikking stel voor infrastructuur van verenigingen, moet ik tot mijn spijt vaststellen dat geen van 
de betrokken verenigingen een aanvraag indiende voor de ronde 2008 (uiterste indiendatum 
15/9/2008). Ik heb mijn administratie gevraagd de jeugdverenigingen uit de Rand nogmaals te wijzen 
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op deze subsidiemogelijkheid met het oog op het indienen van een aanvraag voor subsidiëring in 2009. 
Indiendatum is 1 november 2008.  
 
De mogelijkheid bestaat dus dat een aantal verenigingen beslissen om op 1 november 2008 een dossier 
aan te vragen. Ik ben mij er wel van bewust dat voor een aantal verenigingen die nu in gehuisvest zijn 
in de gemeentelijke infrastructuur, deze maatregel geen oplossing biedt. In het subsidiereglement werd 
bewust gekozen om enkel particuliere infrastructuur te ondersteunen. Werken aan overheids-
infrastructuur komen dus niet in aanmerking voor subsidiëring.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 194 
van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Sportontwikkeling   -   Samenwerking met Australië 
 
Tijdens de week van 21 juli 2008 ondertekende de minister een intentieverklaring met het Australian 
Institute of Sports (AIS). Bedoeling is om een kader te bieden voor samenwerkingsprogramma’s op 
het vlak van sportontwikkeling en sportexpertise. 
 
De minister stelt dat Vlaanderen en Australië binnenkort “kunnen leren van elkaars beleid, 
trainingsmethodes en andere sportgerelateerde onderwerpen”. In de communicatie van de minister 
wordt melding gemaakt van heel wat initiatieven zoals uitwisselingsprogramma’s tussen beide 
tennisscholen, in de atletiek, op het vlak van onderzoek in de biomechanica, prestatieanalyse, 
ondersteuning van atleten en coaches, fysiologie, en de betrokkenen worden ook uitgenodigd op 
congressen, zowel in Vlaanderen als in Australië. Binnenkort zou een eerste delegatie naar Vlaanderen 
komen. 
 
Het AIS begeleidt meer dan 700 atleten en heeft een mandaat dat overeenstemt met de “mission 
statement” van de Vlaamse Topsportmanager, namelijk de elitesport optimaal ontwikkelen met het 
oog op betere prestaties tijdens de Olympische Spelen of wereldkampioenschappen. 
 
1. Wat is de precieze finaliteit van de beoogde samenwerkingsprogramma’s? Op welke wijze past dit 

in het beleid dat de minister thans voert? 
 
2. In welke mate werden er reeds engagementen aangegaan? Welke concrete elementen werden reeds 

uitgewerkt en gepland? Welke sportfederaties werden hierbij betrokken? 
 
3. Welke middelen zetten respectievelijk Vlaanderen en Australië hiervoor in? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 194 van 9 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1. In mijn sportbeleid heb ik steeds een groot belang gehecht aan het onderhouden van goede 

internationale contacten. Door op het internationale niveau aanwezig te zijn en samen te 
werken met internationale partners, houdt Vlaanderen voeling met wat er in de internationale 
sportwereld beweegt. Niet alleen voor mijn sport voor allen-beleid, maar ook voor het 
topsportbeleid ben ik mij bewust van de noodzaak om open te staan voor de kennis en 
expertise buiten onze grenzen.  

 Om het Vlaams topsportbeleid optimaal te voeden met de ervaringen van topsportlanden 
worden goede contacten onderhouden met landen zoals Nederland, Frankrijk, Groot-Brittannië 
en Australië. De goede contacten met de eerste drie landen liggen voor de hand; het zijn 
buren. Het contact met het Australian Institute of Sport kwam tot stand door initiatief van onze 
ambassadeur in Canberra (Frank Carruet), de contacten die de Vlaamse topsportmanager had 
vanuit zijn tennisverleden en de contacten van een aantal Vlaamse topsportwetenschappers. 
Getuige van deze positieve samenwerking is o.a. de zending die de topsportmanager, de 
topsportexpert en de topsportcel van het Bloso naar Australië ondernamen in 2007.  

 Volgend op deze productieve kennismaking met het AIS en haar werking, ben ik er dan ook in 
geslaagd om een samenwerkingsakkoord met het instituut af te sluiten. Door dit akkoord 
wordt uitwisseling van expertise, sportwetenschappelijke informatie en sportwetenschappelijk 
onderzoek gestimuleerd en worden stagemogelijkheden voor topsportatleten in Vlaanderen en 
Australië aangeboden. Bob Maesen heeft bijvoorbeeld een groot deel van zijn Olympische 
voorbereiding afgewerkt in Australië. 

 
2. Dit memorandum van overeenstemming biedt in de eerste plaats een formeel kader 

waarbinnen gedetailleerde voorstellen voor samenwerkingsprogramma’s gezamenlijk door 
beide partijen besproken kunnen worden.  

 In de bijlage worden concrete activiteiten opgesomd die in overleg met de sportsector 
uitgevoerd zullen worden. Het gaat hier om een ruime waaier van activiteiten, waarbij samen-
werking voor zowel Australië als Vlaanderen positief is in sporttakken zoals atletiek, tennis en 
op verschillende domeinen zoals fysiologie, biomechanica en prestatieanalyse, ondersteuning 
van coaches en atleten, enzovoort.  

 Dit najaar komt een eerste groep Australische sprinttrainers naar Vlaanderen voor het Vlaamse 
FAST-project. Voor het voorjaar is er een programma voor carrièrebegeleiding en sportweten-
schappelijke begeleiding van topsporters in de maak, waarop het AIS de verantwoordelijken 
van mijn project “Carrièrebegeleiding” uitnodigt.  

 Jaarlijks zal een nieuwe bijlage opgemaakt worden in onderlinge overeenstemming en na 
overleg met de sportsector. 

 
3. In het memorandum wordt overeengekomen dat budgettaire afspraken voor geplande 

activiteiten binnen dit akkoord gemaakt worden binnen de context van de beschikbare 
budgetten van elke partij, waarbij als algemeen principe geldt dat de reiskosten steeds 
gedragen worden door de belanghebbende partij.  

 Concreet zijn er op de begroting topsport geen middelen “internationale samenwerking” 
beschikbaar en is er dus ook geen specifiek budget voor uitgetrokken. De uitwerking van dit 
akkoord gebeurt voornamelijk binnen de werkingsmiddelen topsport.  
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OVERZICHT ACTIVITEITEN 2008-2009 
 
1. Uitwisseling van informatie en het delen van kennis tussen het AIS Tennis programma en de 

Vlaamse tennisscholen (VTV), inclusief de domeinen training en coaching technieken en 
voorbereiding van atleten. Mogelijkheid voor AIS tennisspelers voor gebruikmaking van de 
trainingsfaciliteiten bij hun verblijf in België. 

 
2. Mogelijkheid voor het AIS Atletiek programma voor toegang tot de KULeuven in het kader 

van kampen voor ondersteuning bij de voorbereiding van deelname aan competities in Europa. 
Tijdens deze bezoeken, krijgen AIS coaches de mogelijkheid tot samenwerking met Vlaamse 
onderzoekers/coaches om kennis en ervaringen te delen op het vlak van innovatieve 
sportwetenschappelijke dienstverlening, coaching technieken en de ontwikkeling en aanbod 
van elitesport programma’s. 

 
3. De samenwerking, uitwisselen en analyse van onderzoeksbevindingen tussen Prof. Christophe 

Delecluse (KULeuven), AIS SSSM en het AIS Atletiek programma in het domein van 
biomechanica en prestatieanalyse. 

 
4. De samenwerking, uitwisseling en analyse van onderzoeksbevindingen tussen Prof. Paul 

Wylleman (VUB) en Dhr. John Waser in het domein van ondersteuning van atleten en 
coaches. 

 
5. De samenwerking, uitwisseling en analyse van onderzoeksbevindingen tussen Prof. Meeusen 

(VUB) en Dhr. Chris Gore in het domein van fysiologie. 
 
6. Het Departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media, afdeling Topsport staat het AIS bij in de 

identificatie en aanbeveling van sportwetenschappelijke en sportmedische (SSSM) dienstver-
leners in België, die het AIS beschouwt als de uitbreiding van haar Europese SSSM netwerk 
ter ondersteuning van Australische atleten tijdens hun verblijf in Europa. 

 
7. Uitnodiging van het ASC/AIS personeel om deel te nemen aan een Atleet Carrière en 

Opleidings-conferentie die in Brussel plaats zal vinden in 2008/2009. Dit zal de uitwisseling 
van informatie en ervaringen in het uitbouwen en afleveren van atleet opleidingprogramma’s 
en ondersteuningssystemen bevorderen. 

 
8. Uitnodiging voor het Vlaamse Topsport personeel voor deelname aan de Australische Sport 

Conferentie in 2009.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 195 
van 11 september 2008 
van JOS STASSEN 
 
 
 
BLOSO-enquête zomersportkampen   -   Opzet en werkwijze 
 
Bloso houdt bij de ouders van de deelnemers aan de Bloso-sportkampen een bevraging naar het aantal 
kansarmen en/of allochtonen in de Bloso-sportkampen 2008. Bloso denkt eraan om vanaf 2009 een 
gedifferentieerde prijzenpolitiek toe te passen om zo het aantal kansarme/allochtone deelnemers aan 
de sportkampen te verhogen. “Om deze doelstelling te kunnen realiseren doet het Bloso dit jaar een 
bevraging naar het aantal kansarmen en allochtonen die nu reeds aan de Bloso-sportkampen 
deelnemen”, aldus de begeleidende brief. Ouders konden op vrijwillige basis het formulier invullen en 
afgeven in een Bloso-centrum. 
 
Uit de begeleidende brief kan worden afgeleid dat het Bloso nu het aantal deelnemers uit de twee 
doelgroepen in kaart wil brengen, om de resultaten van extra initiatieven naar deze groepen later te 
kunnen evalueren. Een nulmeting dus en geen registratie van de kinderen die volgend jaar, als ze 
deelnemen aan een sportkamp, een gunstiger tarief zouden kunnen genieten. 
 
Het is dan ook opvallend dat in de vragenlijst gevraagd wordt naar de namen van de kinderen van 
allochtone origine en dat het invullen van het formulier impliceert dat de ouders toestemming geven 
om deze persoonsgegevens te verwerken in het Bloso-bestand. Dit lijkt onnodige informatie om de 
doelstelling van de enquête – in kaart brengen van de kansarme/allochtone deelnemers aan de 
zomersportkampen – te bereiken. Bovendien rijst de vraag of het registreren van vertrouwelijke 
persoonsgegevens door het Bloso, zonder dat die gegevens op dit moment enig nut hebben voor het 
prijzenbeleid van het Bloso, geoorloofd is. Het niet-anoniem opvragen van de gegevens (zeker als de 
namen van de kinderen horen bij een kansarm gezin) kan bovendien de drempel om het formulier in te 
vullen verhogen. Wat nog versterkt kan worden door het feit dat het formulier gewoon moest worden 
afgegeven in een Bloso-centrum, zonder vermelding van een Bloso-verantwoordelijke of een garantie 
van discretie. Hierdoor zou de enquête een vertekend beeld kunnen opleveren en niet nauwkeurig in 
kaart kunnen brengen hoeveel kansarme en/of allochtone jongeren deelnamen aan de 
zomersportkampen. 
 
1. Had de Bloso-bevraging naar het aantal kansarmen en/of allochtonen in de Bloso-

zomersportkampen 2008 enkel de bedoeling om het huidige aantal deelnemers uit die groepen in 
kaart te brengen? 

 
2. Hoe is deze vragenlijst tot stand gekomen? 
 
3. Waarom werd er niet voor geopteerd om de vragenlijst anoniem in te laten vullen? 
 
4. Is de minister van mening dat het Bloso vertrouwelijke persoonsgegevens op naam mag inzamelen 

over deelnemers aan activiteiten, op een moment dat die informatie absoluut irrelevant is voor het 
gevoerde (prijzen)beleid van het Bloso? 
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5. Welke garanties worden geboden voor de bescherming van de privacy? 
6. Welke gegevens heeft de bevraging over de deelnemers aan de Bloso-zomersportkampen 

opgeleverd? 
 
7. Welke initiatieven zullen worden genomen in het kader van een gedifferentieerd prijzenbeleid 

voor de deelname aan sportkampen? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 195 van 11 september 2008 
van JOS STASSEN 
 
 
 
Voorafgaand aan meer systematisch antwoord op de vragen, wil ik eerst deze acties duidelijk situeren 
en motiveren. 

Zoals al vaak gesteld, in beleidsnota’s en –brieven, maar ook via diverse antwoorden op vele vragen, 
wil ik in mijn beleid bijzondere aandacht besteden aan de participatie. Hierbij werk ik altijd met een 
dubbel spoor: enerzijds generieke, algemene maatregelen die meer en betere participatie stimuleren 
(deelnemen en –hebben) maar tegelijkertijd ook inspanningen die bijzondere participatiedrempels 
willen slechten. Het is een verspreide hypothese dat de jonge mensen uit gezinnen in armoede of met 
een etnisch-diverse afkomst beduidend minder hun weg vinden naar het maatschappelijk aanbod in het 
algemeen en het sportaanbod in het bijzonder. Deze hypothese stimuleerde mij om zeker m.b.t. ons 
eigen Vlaamse aanbod van sportkampen extra inspanningen te leveren. 
  
In een eerste fase heb ik het Bloso gevraagd om deze hypothese te onderzoeken, en dus te kijken in 
welke mate kinderen en jongeren uit beide categorieën hun weg vinden naar het aanbod van Bloso-
zomerkampen. De bevraging waarover deze vraag handelt is dus een eerste fase, bijna een nulmeting. 
Ze is derhalve erg kwantitatief gericht en vertrekt vanuit de kenmerken die tot op dit moment door het 
Bloso als significant worden beschouwd (zie ook in het antwoord hoe de doelgroepen concreet werden 
gedefinieerd). De bevraging in kwestie mag dus worden beschouwd als een eerste bijna lapidaire 
inventarisoefening. De gegevens die hieruit volgden bewijzen dit ook. Niet alleen zijn de geoogste 
aantallen bevestigend voor de hypothese (4% van de 2321 kinderen uit de bevraging vallen onder de 
definitie “kansarm” en 1,8% onder definitie “allochtoon”), ze zijn meteen ook ontluisterend. Want 
algemene maatschappelijke cijfers spreken van ongeveer 6% van de bevolking als zogenaamd de 
“armsten” en 10% van de Vlaamse bevolking van etnisch-culturele afkomst. Dus beide hier beoogde 
doelgroepen scoren beduidend onder het aandeel van wat zij in de totale bevolking vertegen-
woordigen. Ik wil deze vaststelling meteen ook versterken, want in mijn visie moet een aanbod dat 
zelf vanuit de overheid wordt ontwikkeld (en dus niet via subsidie aan particuliere actoren wordt 
gegenereerd), extra inspanningen doen om juist de moeilijkst bereikbare groepen te bereiken. Dit 
maakt deze cijfers a fortiori indrukwekkend. 
  
De vraagsteller besteedt veel aandacht aan de methodologie en in het bijzonder de privacy-aspecten 
van de bevraging. Daarin kan ik hem in algemene termen geruststellen. Bloso is een overheidsdienst, 
kan daarom ook persoonlijke data opvragen maar is uiteraard sterk gebonden door alle restricties die 
zowel de privacywetgeving maar ook de ambtelijke deontologie opleggen. Misschien waren deze 
elementen niet voldoende geëxpliciteerd op de vragenlijst, maar dit aspect hoeft echt geen bron voor 
ongerustheid te betekenen. 
  
Aanvullend op deze eerste kwantitatieve en eenvoudige benadering, wil ik deze specifieke 
problematiek ook op een kwalitatieve wijze verder analyseren, vooral met het oog op oplossingen. 
Daarvoor heb in het recente verleden al contacten belegd met basiswerkingen die zich met en naar 
beide doelgroepen ontwikkelen: de verenigingen waar armen het woord nemen, de coördinatie van het 
armoede-participatiefonds, een aantal jeugdwerkingen gericht naar etnisch-cultureel diverse groepen. 
Daaruit blijkt dat de hypothese van “underscore” nog sterker werkt dan wellicht uit kwantitatieve 
benaderingen blijkt. Maar contacten met deze werkingen geven vooral aan dat de methodes om 
hieraan te verhelpen niet eenvoudig zijn en moeten rekening houden met een complexiteit die meteen 
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ook al de oorzaak van achterstelling en participatie-uitval mag worden geduid. Ik zie het daarom als 
een uidaging om, o.a. gewapend met de gegevens van deze eenvoudige bevraging, maar zeker via 
intensief overleg met de veldwerkers, aan nieuwe methodes te werken. 

De toepassing van het participatiedecreet, met hierin de start van de lokale netwerken armoede en 
vrijetijdsbesteding, zal hierbij een belangrijke rol spelen. Daarvoor zal de Universiteit Antwerpen, 
onderzoeksgroep OASES, een specifiek begeleidend onderzoek voeren (aanvang dit najaar). Hierdoor 
wordt op systematische maar kwalitatieve wijze de relatie tussen armoede en deelname aan 
vrijetijdsaanbod begeleid en onderzocht. Het aanbod zomerkampen van het Bloso zal heel bijzonder in 
deze context worden behandeld. 

Ik ga nu meer systematisch in op de gestelde vragen: 

1. De Bloso-bevraging vond in eerste instantie plaats omdat in dit in de beheersovereenkomst 
2008-2010 opgenomen werd. Deze beheersovereenkomst, afgesloten tussen de Vlaamse 
Regering en het Intern Verzelfstandigd Agentschap met rechtspersoonlijkheid Bloso (IVA rp), 
in hoofdstuk III, artikel 9, punt 1.2 stelt namelijk dat “het Bloso in 2008 een nulmeting in de 
sportkampen dient uit te voeren m.b.t. de aanwezigheid van kansarmen/allochtonen na 
onderzoek van de problematiek (o.a. juridische aspecten, wet op de privacy…) en op welke 
basis deze meting kan uitgevoerd worden”. 

 De Bloso-bevraging vond in tweede instantie plaatst om het huidige aantal deelnemers uit 
kansengroepen in kaart te brengen. Deze gegevens werden echter niet verzameld louter voor het 
cijfermateriaal, zij zullen als nulmeting gebruikt worden bij de evaluatie van de maatregelen die 
in 2009 zullen genomen worden voor de toeleiding van jongeren uit kansengroepen. Het is de 
bedoeling dat het Bloso vanaf 2009 een gediversifieerde prijzenpolitiek voor kansarmen toepast. 

 
2. Na uitvoerig intern en extern overleg werd de vragenlijst opgesteld in functie van het doel van 

het onderzoek, nl. een nulmeting uitvoeren m.b.t. de deelname van kansarmen/allochtonen aan 
de Bloso-sportkampen.  

Als ‘kansarm’ wordt beschouwd: gezinnen waarvan het jaarlijks netto gezamenlijk belastbaar 
inkomen niet hoger is dan 15.420,19 euro (aanslagbiljet aanslagjaar 2007, inkomsten 2006). 
Hiervoor heeft het Bloso zich gebaseerd op de grensbedragen opgenomen in de bepalingen van 
de maximumfactuur voor geneeskundige verzorging van het Riziv. 

Als deelnemer van ‘allochtone origine’ wordt beschouwd: een deelnemer met een nationaliteit 
van een land buiten de Europese Unie of een persoon van wie minstens één wettige ouder of 
twee grootouders een nationaliteit hebben/hadden van een land buiten de Europese Unie (= 
definitie van de Vlaamse Regering).  

Na overleg met de juridische dienst omtrent deze nulmeting, werd begin juli door het Bloso een 
bevraging gedaan bij de gezinnen waarvan de kind(eren) aan de Bloso-zomersportkampen 
zouden deelnemen. 

3. Om mogelijks dubbele antwoorden te vermijden, werd geopteerd om de namen van de kinderen 
op het formulier te laten invullen. Op het bevragingsformulier werd echter wel klaar en 
duidelijk gesteld dat het formulier op vrijwillige basis kon worden ingevuld. Aan de gezinnen 
werd dus de volledig vrije keuze gelaten dit formulier al dan niet in te vullen. Per gezin waarvan 
één of meerdere kind(eren) aan de Bloso-zomersportkampen deelnam (deelnamen), diende 
slechts één formulier te worden ingevuld, ook voor meerdere sportkampen in verschillende 
Bloso-centra. De ingevulde formulieren werden enkel gebruikt om het aantal kansarmen/ 
allochtonen in de Bloso-zomersportkampen te kunnen bepalen, om nadien positieve acties te 
ondernemen.  
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4-5. Ik ben van mening dat het verzamelen van vertrouwelijke persoonsgegevens, wanneer die 
informatie irrelevant is voor het gevoerde onderzoek, inderdaad niet kan. Ik begrijp echter dat 
het Bloso, indien slechts één formulier per gezin en per kampperiode diende teruggestuurd te 
worden en dan nog vrijwillig, de persoonsgegevens diende te kennen. 

Ik zal er bij het Bloso nogmaals op aandringen dat persoonsgegevens voor geen enkele andere 
doelstellingen mogen benut worden dan deze waarvoor ze werden verzameld. 

Onderaan het bevragingsformulier werd gesteld dat deze gegevens zouden verwerkt worden om 
enerzijds de nulmeting van kansarmen/allochtonen in 2008 te kunnen bepalen en anderzijds 
voor eventuele toekomstige positieve acties. De verzameling van de gegevens verliep eerlijk en 
transparant. Er werd duidelijk aangegeven waarom de persoonsgegevens werden verzameld. De 
gegevens worden niet aan derden doorgegeven. Door het formulier in te vullen gaven de ouders 
de toelating om de door hen verstrekte gegevens te behandelen.  

De ingevulde bevragingsformulieren werden verwerkt op de afdeling Bloso-centra. Van de 
persoonsgegevens worden geen bestanden bijgehouden. De ingevulde formulieren werden 
inmiddels reeds vernietigd.  

6. Het bevragingsformulier werd gestuurd aan 5.950 gezinnen; 1.709 gezinnen hebben het 
formulier ingevuld. Deze 1.709 gezinnen hadden betrekking op 2.321 verschillende sportkamp-
deelnemers. 75 gezinnen kunnen als kansarm worden beschouwd. Er namen 93 kinderen deel 
van deze ‘kansarme’ gezinnen. 42 deelnemers waren van ‘allochtone’ origine en 2 deelnemers 
waren kansarm én allochtoon.  

7. Zoals reeds hierboven gesteld zal het Bloso in 2009 een gediversifieerde prijzenpolitiek voor 
kansarmen toepassen.  Hierbij zullen de ervaringen en bevindingen van het pilootproject in 2008 
(zie onder) meegenomen worden om de gedifferentieerde prijzenpolitiek succesvol te maken. 

Er wordt momenteel overwogen om in 2009 bij deelname aan een Bloso-sportkamp een korting 
van 50 % toe te kennen aan:  

- leden van een gezin waarvan het jaarlijks netto gezamenlijk belastbaar inkomen niet hoger is 
dan 15.420,19 euro, te staven door een kopie van het aanslagbiljet (aanslagjaar 2007, inkomsten 
2006); 

- leden van een gezin dat financiële steun geniet van het O.C.M.W., te staven door een officiële 
verklaring van het betreffende O.C.M.W.  

Deze gegevens zullen vertrouwelijk worden behandeld.  

In 2008 werd reeds een pilootproject opgestart voor de toeleiding van kinderen uit 
kansengroepen (kansarmen en allochtonen) naar Bloso-sportkampen. 

Hierbij konden de kinderen uit kansengroepen aan een voordelig tarief deelnemen aan 
sportkampen in enkele Bloso-centra (Genk, Mechelen, Brugge en Herentals) tijdens de Paas- en 
zomervakantie. Deze kinderen vonden hun weg naar de sportkapen via de plaatselijke 
zelforganisaties en O.C.M.W.’s, partners die naar aanleiding van het pilootproject werden 
ingeschakeld.  

In totaal schreven 37 kinderen uit de doelgroep in op de sportkampen in Mechelen en Genk en 
10 kinderen uit de doelgroep in de overige centra.   
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Binnen afzienbare tijd wordt dit pilootproject geëvalueerd. Hierbij zullen de succesfactoren en 
pijnpunten van het pilootproject nuttige informatie zijn voor de bijsturing van het project naar 
de sportkampen van 2009. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 196 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 196 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door Steven Vanackere, Vlaams minister van 
Volksgezondheid, Welzijn en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 197 
van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Campagne “Iedereen kan zetelen“   -   Evaluatie 
 
Een rode draad door het beleid van de minister is de grotere participatie van mensen (in het bijzonder 
voor enkele doelgroepen, zoals personen met een etnisch-cultureel diverse achtergrond, personen met 
een handicap en mensen in armoede) aan het culturele, jeugd- en/of sportleven.  
 
Een aspect daarvan betreft het zetelen in allerlei advies- en bestuursstructuren. De minister heeft de 
campagne “Iedereen kan zetelen” annex de website www.iedereenkanzetelen.be gelanceerd om potentieel 
geïnteresseerden de kans te bieden zich kandidaat te stellen voor een mandaat in een raad van bestuur, 
beoordelingscommissie of adviesraad.  De minister wil hiermee de vrijwilligers inspraak geven in het 
beleid en de samenstelling van de commissies, raden en jury’s diverser maken.  
 
1. Hoeveel kandidaturen zijn er ingediend geweest sinds de opstart van de campagne? Hoeveel 

kandidaten zijn effectief in aanmerking genomen om te gaan zetelen of om in een 
“wervingsreserve” te zitten? Hoe loopt deze aanwervingsprocedure exact?  

 
Had de minister een bepaald aantal voor ogen bij de lancering van deze campagne? Hoe evalueert 
hij dit cijfer tegenover het aantal ingediende kandidaturen? 

 
2. Kan de minister aangeven hoeveel kandidaten zich in elk van deze kansengroepen bevinden (per 

categorie)? 
 
3. Is het mogelijk mee te delen hoeveel kandidaturen er zijn ingediend per raad, commissie, e.d.? Is 

dit voldoende voor elke raad of commissie om geschikte kandidaten te vinden? 
 
4. Hoeveel vacatures zijn er in de verschillende adviesraden en beoordelingscommissies op Vlaams 

niveau? Kan de minister een overzicht geven wanneer en in welke raden er bestuursmandaten 
vrijkomen? 

 
5. Hoe zal deze reserve aangesproken kunnen worden voor mandaten op lokaal 

cultuur/jeugd/sportniveau? Welke afspraken zijn hieromtrent al gemaakt met gemeenten of 
instellingen? 

 
6. Hoe evalueert de minister de campagne “Iedereen kan zetelen”, in het bijzonder naar de hierboven 

vermelde kansengroepen? Waar lagen er knelpunten? Hoe zal de minister dit voor een volgende 
keer trachten te verhelpen? 

 
7. Hoeveel bezoekers zijn er gekomen op de website www.iedereenkanzetelen.be en via welke kanalen is 

deze website gecommuniceerd? Is er gebleken uit de evaluatie dat dit kan verbeterd worden bij 
een mogelijke nieuwe campagne? 



-860-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

 
8. Kan de minister duidelijk toelichten wat de meerwaarde is van de vrijwilligers (en in het bijzonder 

voor de kansengroepen) voor deze commissies en hoe hun rol gedefinieerd is? 
 
9. Hoe wordt ervoor gezorgd dat deze vrijwilligers een meerwaarde betekenen voor deze structuren 

en een voldoende inspraak krijgen in het beleid? 
 
10. Welke nieuwe of andere initiatieven zijn er ontwikkeld om nieuwe potentiële kandidaten te 

zoeken? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 197 van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
De campagne “Iedereen kan zetelen” werd gelanceerd in februari 2008 met als doel de samenstelling 
van bestuursorganen, beoordelingscommissies, strategische adviesraden en jury’s in de cultuur-, 
jeugdwerk-, en sportsector meer divers te maken en te verruimen. In de communicatie op de website 
www.iedereenkanzetelen.be werd aangegeven dat de campagne en de werking van de databank na een jaar 
werking zouden geëvalueerd worden door het Departement Cultuur, Jeugd, Sport en Media.  
 
1. Sinds de opstart van de campagne en op datum van 29 september 2008 hebben 132 kandidaten 

zich aangemeld via de website.  
 
Dit heeft voorlopig geleid tot volgende resultaten: 
Kunsten 

a. Adviescommissie: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
b. Architectuur en Vormgeving: 2 zetelende leden, 1 reservelid; 
c. Audiovisuele kunst: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
d. Beeldende kunst: 1 zetelend lid, 1 reservelid; 
e. Dans: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
f. Kunsteducatie: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
g. Multidisciplinaire kunstencentra, werkplaatsen en festivals: 1 zetelend lid, geen 

reserveleden; 
h. Muziek: 3 zetelende leden, 1 reservelid; 
i. Muziektheater: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
j. Publicaties: 1 zetelend lid, 2 reserveleden; 
k. Sociaal-artistieke werking: geen zetelende leden, geen reserveleden; 
l. Theater: geen zetelende leden, geen reserveleden. 

 
Erfgoed 

a. Beoordelingscommissie Landelijke Cultureel-erfgoedorganisaties, Volkscultuur en 
Landelijke Expertisecentra voor Cultureel Erfgoed: 1 lid, 

b. Beoordelingscommissie Collectiebeherende Cultureel-erfgoedorganisaties: 1 lid, 
c. Beoordelingscommissie Cultureel-erfgoedconvenants: 1 lid, 
d. Beoordelingscommissie Cultureel-erfgoedprojecten: 1 lid, 
e. Jury Prijs van de Vlaamse Gemeenschap voor Cultureel Erfgoed 2008: 1 jurylid uit de 

databank Iedereen kan zetelen. 
 

Sociaal-cultureel werk voor Jeugd en Volwassenen 
a. commissie Bijzondere Doelgroepen (culturele manifestaties): 1 zetelend lid 
b. commissie Experimenteel jeugdwerk: 1 zetelend lid 
 

De aanwervingsprocedure loopt als volgt:  
Alle via de website geregistreerde organisaties kunnen gebruik maken van de databank voor de 
invulling van mandaten in hun beleids- of adviesstructuur. Uit de kandidatendatabank kan door de 
organisatie een selectie gemaakt worden van kandidaten waarvan het profiel overeenstemt met dat 
van een vrijgekomen mandaat. Deze kandidaten worden uitgenodigd voor een persoonlijk gesprek. 
Het gesprek en de effectieve selectie van de kandidaten gebeuren door de organisatie zelf. Deze 
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selectie van de kandidaten gebeurt op basis van kennis en voeling met een bepaalde sector en/of 
thema, motivatie en op basis van specifieke competenties. De campagnedatabank fungeert in 
zekere zin op een gelijkaardige manier als een vacaturedatabank. 
Bij de lancering van de campagne was het zeer moeilijk om een precies resultaat van de campagne 
te voorzien. Via een verderzetting van de campagne hoop ik in het najaar een nieuwe instroom van 
kandidaten te realiseren.  
 

2. Op een aantal vragen rond doelgroepenrepresentatie kan niet geantwoord worden: met name het 
aantal kandidaten dat in armoede leeft en het aantal kandidaten met een arbeidshandicap. Hier 
bestaat géén zicht op omdat er niet naar gevraagd wordt in het formulier ter kandidaatstelling. Ten 
eerste omdat de privacywetgeving daar streng op toeziet (hier is een decretale onderbouw voor 
nodig) en ten tweede omdat de vraagstelling hiertoe niet zo eenduidig is. Zulke elementen kunnen 
wel naar boven komen tijdens een eventueel selectiegesprek. De keuze om deze elementen niet te 
bevragen is ook ingegeven door de doelstelling van de campagne: met name het algemeen 
aanspreken van een nieuw publiek voor de commissies, raden en jury’s. Via het gebruik van 
specifieke kanalen en doelgroeporganisaties werd getracht om diverse doelgroepen wel te 
betrekken bij de campagne. Wat etnisch-culturele diversiteit betreft, kon wel een ruwe schatting 
maken op basis van naam/nationaliteit/geboorteland. Dit blijft een onderschatting van het 
werkelijke aantal. 

 
Bij een tussentijdse evaluatie van de databank in juli 2008 werden op een totaal van 115 
kandidaten volgende aantallen behaald: 

 
 # Percentage Mannen Vrouwen Allochtonen 
Aantal mannen 86 77 86 0 13 
Aantal vrouwen 29 33 0 29 7 
Aantal 
allochtonen 

20 18 13 7 20 

Jonger dan 25 15 13 12 3 2 
Tussen 26 en 40 46 40 33 13 14 
Ouder dan 55 19 17 15 4 0 
Cultuur 71 64 50 21 13 
Jeugdwerk 12 11 10 2 5 
Sport 29 26 24 5 5 
Niet-
Nederlandsvaardig

1 1 1 0 1 

 
 
3. Bij de kandidaatstelling werd gekozen om te vragen naar voorkeuren voor een bepaalde sector of 

subsector en niet te vertrekken van de verschillende raden en commissies. Dit om de 
herkenbaarheid en toegankelijkheid van de vragenlijst voor de kandidaten te bevorderen. Op basis 
van de keuzemogelijkheden kan volgend overzicht opgemaakt worden. Hierbij moet opgemerkt 
worden dat een kandidaat voor meerdere sectoren kan kiezen.  

 
 Cultuur 
 

Cultureel erfgoed  Professionele kunsten  Sociaal-cultureel werk  
Musea 44 Podiumkunsten 46 Sociaal-cultureel 

volwassenenwerk 
49 

Archiefinstellingen 23 Letteren 27 Amateurkunsten 37 
Erfgoedbibliotheken 16 Muziek 55 Lokaal cultuurbeleid 

(bibliotheken, 
50 
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cultuurcentra) 
Volkscultuur 31 Beeldende kunsten 35   
Erfgoedconvenants 15 Audiovisuele kunsten 30   
Cultureel 
erfgoedpublicaties 

15 Mediakunsten 31   

  Architectuur 20   
  Vormgeving en 

toegepaste kunst 
25   

 
 Jeugdwerk 
 

Wenst u mee te werken aan:  Keuze voor adviesraad  
Lokaal jeugdwerk met kinderen 14 Het landelijk georganiseerd jeugdwerk 23 
Lokaal jeugdwerk met jongeren 18 Verenigingen en projecten participatie en 

informatie 
35 

Provinciaal of regionaal jeugdwerk 
met kinderen 

15 Verenigingen en projecten jeugdcultuur 
en cultuureducatie 

38 

Provinciaal of regionaal jeugdwerk 
met jongeren 

21 Experimenteel jeugdwerk 22 

Vlaams (landelijke georganiseerd) 
jeugdwerk met kinderen 

18 Internationale jeugdprojecten 32 

Vlaams (landelijke georganiseerd) 
jeugdwerk met jongeren 

20   

De gemeentelijke jeugdraad 16   
De provinciale jeugdraad 22   
De Vlaamse jeugdraad 24   
Het beheer van een 
jeugdverblijfcentrum 

14   

 
Sport  

 
Keuze van beleidsthema  
Topsport  17 
Sport voor allen 29 
Competitief sporten 19 
Recreatief sporten 28 

 
4. Kunsten 

Op 19 september jl. zijn de adviescommissie en alle beoordelingscommissies die de dossiers 
beoordelen in uitvoering van het Kunstendecreet van 2 april 2004, gewijzigd bij de decreten van 3 
juni 2005, 22 december 2006 en 20 juni 2008, opgeheven en vervolgens volledig opnieuw 
samengesteld bij ministerieel besluit. Bij die procedure is de databank “Iedereen kan zetelen” 
volledig nagekeken op potentieel interessante commissieleden.  
De commissies zijn benoemd voor 4 jaar. Ten laatste in september 2012 moet minstens de helft 
van de commissieleden worden vervangen en zullen er bijgevolg zeker nieuwe vacatures zijn. 
Mandaten kunnen ook voor die datum vrij komen als een zetelend lid vervroegd ontslag uit een 
commissie zou nemen.  
 
Erfgoed 
De Mededeling aan de Vlaamse Regering betreffende de benoeming van de leden van de 
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adviescommissie en de beoordelingscommissies in uitvoering van het Cultureel-erfgoeddecreet 
van 23 mei 2008 werd geagendeerd op de vergadering van 3 oktober 2008. Bij die procedure is de 
databank Iedereen kan zetelen volledig nagekeken op potentieel interessante commissieleden. De 
commissies zijn benoemd voor 2 jaar. De benoeming geldt tot 30 september 2010. Op dat moment 
moet minstens de helft van de commissieleden worden vervangen en zullen er een groot aantal 
vacatures zijn. Mandaten kunnen ook voor die datum vrij komen als een zetelend lid vervroegd 
ontslag uit een commissie zou nemen. 
 
Daarnaast dient opgemerkt te worden dat er in het voorstel momenteel 2 beoordelingscommissies 
zijn die 15 leden tellen i.p.v. het maximum aantal, namelijk 16. Dit zijn de beoordelingscommissie 
Landelijke Cultureel-erfgoedorganisaties Volkscultuur en Landelijke Expertisecentra voor 
Cultureel Erfgoed en de beoordelingscommissie Collectiebeherende Cultureel-
erfgoedorganisaties. In de Topstukkenraad (Topstukkendecreet) zijn er momenteel geen vacatures. 
De Topstukkenraad werd benoemd op 28 mei 2004 voor een termijn van 5 jaar. Het 
uitvoeringsbesluit bepaalt dat deze termijn eenmalig verlengbaar is. 

 
Sociaal-cultureel werk voor Jeugd en Volwassenen  
huidige vacatures: 

- commissie Nieuw Talent (culturele manifestaties): 1 vacature 
- commissie Landelijk jeugdwerk: 1 vacature 
- commissie participatie en communicatie: 3 vacatures 
- commissie jeugdcultuur: 1 vacature 
- commissie Vlaamse Gebarentaal: 1 vacature 
- commissie projecten voor kansengroepen: 6 vacatures (deze commissie moet nog worden 

samengesteld) 
- commissie projecten voor sociaal-culturele verenigingen: 5 vacatures (deze commissie 

moet nog worden samengesteld) 
 

- Vlaamse jeugdraad: op 1 januari start een nieuwe mandaatsperiode. Alle plaatsen worden 
dit najaar vacant verklaard. 

 
Meestal wordt bepaald dat het lidmaatschap van een commissie geldt voor drie jaren (eenmaal 
verlengbaar). De beoordelingscommissies worden echter nooit in globo vervangen, aangezien in 
de loop van het mandaat regelmatig wijzigingen worden aangebracht in de samenstelling. Het is 
dan ook niet mogelijk om aan te geven wanneer er mandaten vrijkomen. Vaak zijn er ook meer 
mandaten ingevuld dan minimaal vereist, zodat een stopzetting niet onmiddellijk een vacature 
impliceert. 

 
5. Lokale besturen en organisaties die werkzaam zijn op het lokale niveau kunnen zich registreren 

via www.iedereenkanzetelen.be en gebruik maken van de databank voor het invullen van 
vrijgekomen mandaten. Bij de registratie wordt aan de raadplegende organisatie gebruikt om 
volgende afspraken te ondertekenen:  

a. Ik onderschrijf de confidentialiteit van de geraadpleegde gegevens en zal deze 
gegevens enkel gebruiken voor de doelstellingen van de campagne met name het 
zoeken en selecteren van kandidaten binnen de omschreven sectoren en organen.  

b. Mijn gebruikersgegevens en paswoord mogen niet doorgegeven worden. 
c. Ik engageer mij om een geselecteerde kandidaat een degelijk onthaal en introductie te 

bieden. 
 
6. Bij de eerste communicatie van de campagne werd reeds gebruik gemaakt van 

doelgroeporganisaties en koepelverenigingen om specifieke doelgroepen te betrekken bij de 
campagne. Uit een eerste tussentijdse evaluatie blijkt dat dit slechts ten dele gewerkt heeft. In een 
opvolging van de campagne zal dan ook in overleg met specifieke koepelorganisaties als het 
Minderhedenforum, het Vlaams Netwerk van Verenigingen waar Armen het Woord Nemen, de 
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Nederlandstalige Vrouwenraad, Toekema,… bekeken worden hoe op maat van de diverse 
doelgroepen afzonderlijk een specifieke communicatie kan opgezet worden.  

 
7. Bij de opmaak van de website www.iedereenkanzetelen.be werd geen functie van bezoekersregistratie 

ingesteld. Het is dan ook niet mogelijk om te reconstrueren hoeveel bezoekers de site al heeft 
gekend sinds de opstart van de campagne.   
De lancering van de campagne en de website gebeurde via digitale weg en via flyers en affiches. 
Flyers en affiches werden verspreid via: 

- Allochtone zelforganisaties 
- De Vlaamse infozuil 
- Organisaties en initiatieven binnen de sectoren cultuur, jeugdwerk en sport 
- Diensten en organisaties actief in de integratiesector 
- Doelgroeporganisaties zoals de Nederlandstalige Vrouwenraad, GRIP, Minderheden-

forum, Kif Kif,…  
Affiches werden ook verspreid via het distributienetwerk Aeolus. 
 
Via e-mail werd de campagne en de website aangekondigd bij volgende organisaties: 

- doelgroeporganisaties (m.b.t. mensen met een handicap, mensen in armoede, holebi, 
senioren,…) 

- cultuur-, jeugdwerk- en sportorganisaties 
 
Ten slotte wordt de campagne nog doorlopend voorgesteld via een rondreizende zetel met 
begeleidende affiches en flyers op evenementen verspreid over Vlaanderen. 

 
8. De doelstelling van de campagne is steeds geweest om de huidige samenstelling van de 

commissies open te trekken en een nieuwe instroom van kandidaten te krijgen. Daarbij staan 
competentie en enthousiasme centraal. Via deze campagne wordt het mogelijk om circuits van 
mensen die tot op heden weinig of niet werden aangehoord, ook vruchtbaar te maken. Het kan ook 
zijn dat nieuwe vormen van expertise opduiken. Via “Iedereen kan zetelen” willen we heel 
expliciet de kwaliteit en dus ook de impact van advies- en beoordelingssystemen verhogen.  Er is 
dus echter geen tegenstelling tussen kandidaten die via de campagne instromen en andere 
commissieleden. In beide gevallen kan van vrijwilligers gesproken worden. Er werd dan ook geen 
afzonderlijke rol geformuleerd voor de kandidaten. De meerwaarde van de campagne zit in de 
verruiming van de pool van mensen waaruit de raden en commissies worden samengesteld en de 
instroom van nieuwe mensen in de raden en commissies. 

 
9. Kandidaten die geselecteerd worden voor een mandaat in een raad of commissie op Vlaams niveau 

kunnen een onthaalprogramma volgen dat hen inleidt in de algemene werking van de Vlaamse 
overheid en de desbetreffende specifieke sectorale beleidsvoering.  

 
10. Er werd geen ander nieuw initiatief ontwikkeld voor de samenstelling van raden, commissies en 

jury’s.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 199 
van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Brussels by Water   -   Subsidiëring 
 
Vanaf 8 juli 2008 organiseert de vzw Brussels by Water boottochten op het Kanaal van Brussel 
gedurende de zomer tegen democratische prijzen. Vanuit de haven van Brussel worden er tochten 
georganiseerd naar Vilvoorde, Charleroi, en dergelijke. Veel Brusselaars (zowel Vlaamse als 
anderstalige) leren daarmee kennis maken met het “groene” Vlaanderen. Daarnaast brengen de boten 
veel bezoekers vanuit onder andere Kapelle-op-den-Bos naar de hoofdstad. Hiermee leren duizenden 
Vlamingen hun hoofdstad beter kennen.  
 
Omdat de band tussen de Vlamingen en hun hoofdstad hiermee wordt versterkt, heeft de minister deze 
vzw ondersteund met een subsidie van 10.000 euro.  
 
Om het bovenvermelde project in de kijker te zetten, heeft de minister op 17 juli 2008 het voorwoord 
“Brussel, stad aan het water” geschreven, gestuurd vanuit het mailadres van Brussels by Water. 
 
1. Kan de minister toelichten via welke begrotingsallocatie dit project wordt gesubsidieerd?  
 
2. Heeft hij hiervoor verschuivingen gedaan in het voorziene budget voor 2008?  
 
3. Kan hij toelichten waarom hij een voorwoord heeft geschreven?  
 
4. De vzw Brussels by Water wordt gesubsidieerd door verschillende overheden: het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest, de stad Brussel, en dergelijke.  
 

Heeft de minister stappen ondernomen om een gezamenlijk voorwoord te schrijven met alle 
bevoegde overheden?  

 
Zo ja, op welke knelpunten is dit blijven steken?  

 
Zo neen, was de boodschap niet krachtiger overgekomen als elke subsidiërende overheid zijn 
steun aan het project had kunnen kenbaar maken? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 199 van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Het project “Zomerboottochten 2008” van vzw Brussels by Water wordt gesubsidieerd via 

basisallocatie 33.03 “Subsidie aan initiatieven in het kader van de versterking van de Vlaamse 
inbreng in Brussel en van de versterking van de band tussen Brussel en de rest van Vlaanderen”. 

 
2. Met betrekking tot deze basisallocatie gebeurde geen enkele verschuiving. 
 
3-4.  Het voorwoord werd geschreven op vraag van de vzw. Ik ging graag in op deze vraag om het 

belang van dit initiatief te benadrukken voor de band tussen Vlaanderen en haar hoofdstad. Dit 
is een essentieel onderdeel van het Brusselbeleid van de Vlaamse Gemeenschap. De vzw beslist 
aan welke overheid/overheden deze vraag wordt gesteld. Gelet op het subsidiebedrag vanuit de 
Vlaamse Gemeenschap - coördinatie Brussel en in verhouding met de bedragen van de andere 
overheden, is het mogelijk dat dit mee een rol heeft gespeeld in de beslissing van de vzw. 

 Ik ga ervan uit dat een Vlaams Parlementslid blij is indien de band van Brussel en Vlaanderen 
wordt aangehaald en indien de Vlaamse Gemeenschap ook eens kan communiceren wat ze 
allemaal doet binnen Brussel. Het lijkt wat absurd dat ze haar communicatie zou moeten 
afhankelijk maken van de al dan niet goedkeuring van andere overheden. Ikzelf heb tot op heden 
nog nooit de vraag gesteld aan het Brussels Hoofdstedelijk gewest om hun communicatie 
afhankelijk te maken van mijn goedkeuring. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 200 
van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Ondersteuning cultuursector   -   Stand van zaken 
 
Steunpunten in het beleidsdomein Cultuur hebben een brugfunctie tussen de administratie en de sector. 
Daarmee vervullen ze een belangrijke opdracht in het cultuurbeleid. 
 
In het laatste jaar van deze legislatuur lijkt een stand van zaken van de nieuw opgerichte steunpunten 
nuttig.  
 
In opvolging van de schriftelijke vraag nr. 28 van 28 januari 2005 (Steunpunten cultuur - Stand van 
zaken), wil ik graag het volgende vernemen. 
 
1. Welke bijkomende steunpunten zijn er sinds de schriftelijke vraag nr. 28 opgericht en 

gesubsidieerd? Kan de minister eveneens meegeven wat hun concrete opdracht en statuut is en of 
dit is vastgelegd in een beheersovereenkomst?  

 
2. Hoeveel personeelsleden werken er in elk van deze nieuwe steunpunten? Wie bepaalt de 

aanwervingsvoorwaarden en -procedures voor de personeelsleden?  
 
In het najaar van 2004 vond op vraag van het departement Cultuur een klantenonderzoek plaats over 
de steunpunten in de culturele sector. Deze enquête handelde over de tevredenheid van de organisaties 
en kunstenaars over hun sectorale steunpunt. 
 
In het antwoord van de minister op de schriftelijke vraag nr. 56 (25 maart 2005) schreef hij dat de 
meerwaarde van het onderzoek vooral gericht was op de specifieke werking van de individuele 
steunpunten. Het onderzoek was bovendien te beperkt in tijd en wegens het beperkte budget werd geen 
specifieke vragenlijst per steunpunt opgesteld, waardoor de diversiteit in het “steunpuntenlandschap” 
niet voldoende werd erkend. De minister voegde eraan toe dat het moeilijk was om een “eenduidig, 
interpreteerbaar” resultaat ter hoogte van elke klantengroep vast te stellen.  
 
Daarover heb ik de volgende vragen. 
 
3. Is er sindsdien een nieuw onderzoek naar de klantentevredenheid m.b.t. de culturele steunpunten 

gevoerd? Wanneer is dit onderzoek uitgevoerd en door wie?  
 
4. Zo ja, wat was de methodologische aanpak van dit onderzoek? Is er geleerd uit de “fouten” van het 

vorige onderzoek?  
 

Kan de minister de belangrijkste resultaten meedelen van dit nieuwe klantenonderzoek bij de 
culturele steunpunten?  
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5. Zijn er steunpunten die niet werden betrokken bij dit onderzoek? Welke? Waarom? 
 
6. Welke beleidsconclusies trekt de minister uit dit onderzoek? Hoe helpt dit onderzoek in de verdere 

ontwikkeling van het “steunpuntenlandschap’? 
 
Daarnaast heeft de cultuursector nog andere ondersteuningsmaatregelen, zoals het kunstenloket 
(www.kunstenloket.be), belangenbehartigers, zoals oKo, en dergelijke. 
 
Hierover heb ik de volgende vragen. 
 
7. Kan de minister een overzicht geven van de andere ondersteunende erkende organisaties voor de 

culturele sector?  
 

Wat is hun concrete opdracht en statuut, en is dit vastgelegd in een beheersovereenkomst? 
 

Welke organisaties zijn opgericht vanuit de overheid en welke vanuit de sector zelf?  
 
Kan de minister ook meegeven welke gesubsidieerd worden door de overheid en welke niet?  

 
8. Is er een evaluatie gebeurd over de werking van deze organisaties en de meerwaarde voor het 

beleidsdomein cultuur? Welke lacunes zijn er hieromtrent opgedoken? Wat zijn de andere 
belangrijkste conclusies van dit rapport?  

 
9. Welke conclusies trekt de minister hieruit voor het beleid?  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 200 van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Steunpunten binnen cultuur en jeugd zijn in relatief recent gegeven. Zoals de vraagsteller vermeldt 
vervullen zij een brugfunctie tussen overheid en sector, waarbij hun opdracht faciliterend en 
ondersteunend is zowel naar de particuliere actoren op het veld als voor de betrokken overheid. 
Steunpunten en belangenverdedigers zijn gecreëerd nadat de verzuilde bovenbouw het vorig 
decennium, met grote instemming van de betrokken veldactoren, evolueerde naar een conglomeraat 
van dienstverlenende, bemiddelende en belangenverdedigende diensten en instellingen. Alhoewel deze 
evolutie binnen jeugdwerk en cultuur zeer gelijklopend en gelijkaardig verliep, zijn er toch grote 
verschillen in de wijze waarop deze vernieuwde bovenbouw concreet vorm kreeg. Niet alleen zijn de 
begrippen “steunpunt” of “belangenverdediger” niet supra-sectoraal gedefinieerd, maar zelfs binnen 
een bepaalde subsector kregen zij heel uiteenlopend vorm. Daarbij speelden, begrijpelijk, de specifieke 
tradities en verworven rechten een doorslaggevende rol. Zo zijn er instellingen die formeel en zelfs 
decretaal een steunpuntrol en –benaming dragen, maar zijn er heel wat andere organisaties die een 
volwaardige steunpuntfunctie vervullen maar niet zo genoemd of zelfs gepercipieerd worden. Er zijn 
ook typische sectorgebonden steunpunten, maar eveneens transversale of sectoroverschrijdende 
instellingen met steunpunt- of steunpuntachtige identiteit. In sommige gevallen is de rol steunpunt heel 
sterk afgescheiden van deze van belangenverdediger; in andere gevallen zijn er nog sterke of zelfs 
volledige overlappingen. 
 
De beleidsdoelstellingen die ik deze legislatuur voor ogen hield, waren er vooral op gericht om dit 
nieuw ontwikkelde landschap overzichtelijk maar prioritair performant en slagkrachtig te houden of te 
maken. Daarbij heb ik heel veel vertrouwen gegeven aan het zelfordenend vermogen van de betrokken 
instellingen. Ik prikkelde hen tot samenwerking en desnoods vergaande synergie, maar liet de 
methode, de kalender en verdere operationalisering aan hen over. In volgende concrete antwoorden 
wordt duidelijk dat er de voorbije jaren (en ook nog de komende maanden) op een slimme, rustige 
maar vooral efficiënte wijze aan een betere onderlinge afstemming werd gewerkt. 
 
1. Er zijn geen bijkomen steunpunten opgericht sinds schriftelijke vraag nr. 28. Wel werden twee 

fusieoperaties doorgevoerd.  
 
A. Vlaams Centrum voor Volkscultuur en Culturele Biografie Vlaanderen werden gefuseerd 
tot FARO, Vlaams Steunpunt voor Cultureel Erfgoed. Sinds 1 januari 2008 is FARO 
operationeel. De verschillende erfgoedpraktijken, de etnologische, de museale, de 
archivalische,.. staan niet meer op zich. Hoe langer hoe meer worden ze gezamenlijk ingezet. 
Deze gezamelijke inzet blijkt ook bij het grote publiek succes te hebben. Het leek dan ook 
voorbijgestreefd om nog twee steunpunten naast elkaar in het leven te houden, één voor de 
collectiebeherende organisaties en cultureel-erfgoedconvenants (Culturele Biografie 
Vlaanderen) en één voor de etnologische praktijken (Vlaams Centrum voor Volkscultuur). Het 
nieuwe cultureel-erfgoeddecreet voorziet in één nieuw, ééngemaakt Vlaams steunpunt voor 
cultureel erfgoed.  
 
Het Cultureel erfgoeddecreet bepaalt dat het steunpunt een dienstverlenende organisatie is die 
een intermediaire rol vervult tussen het cultureel-erfgoedveld en de overheid, en die als doel 
heeft cultureel-erfgoedorganisaties, lokale en provinciale besturen en beheerders van cultureel 
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erfgoed te ondersteunen en de ontwikkeling van het cultureel-erfgoedveld te stimuleren. Het 
steunpunt realiseert dat door middel van zijn kerntaken:  

• praktijkondersteuning: het leveren van een actieve dienstverlening op het vlak van 
deskundigheidsbevordering, kwaliteitszorg, informatie en documentatie, 
management, publieksopbouw en – participatie, internationale samenwerking; 

• praktijkontwikkeling: het leveren van een bijdrage aan een continu ontwikkeling van 
het cultureel-erfgoedveld en het overheidsbeleid op basis van evaluatie en toegepast 
onderzoek; 

• beeldvorming en communicatie: het organiseren en coördineren van activiteiten en 
initiatieven de de kennis over het cultureel erfgoed en de cultureel-
erfgoedorganisaties in het cultureel-erfgoedveld, bij de publieke opinie, de overheid 
en in het buitenland bevorderen, en die bijdragen tot een kwantitatief en kwalitatief 
ruimere cultuurparticipatie.  

 
2008 was een overgangsjaar van het nieuwe steunpunt. In het kader van het Cultureel-
erfgoeddecreet diende FARO op 1 september 2008 een beleidsplan in voor de beleidsperiode 
2009-2011. Het decreet voorziet dat er uiterlijk 31 december 2008 een beheersovereenkomst 
wordt gesloten. Het steunpunt heeft een vzw-statuut.  
 
B. BAM is het Vlaams steunpunt voor beeldende, audiovisuele en mediakunst. BAM is een 
onafhankelijke en intermediaire structuur die zich situeert tussen sector en beleid. Vanuit een 
grondige kennis van sector en beleid verstrekt het informatie, bevordert het ontwikkeling, 
samenwerking en netwerking – zowel binnen het veld als grensoverschrijdend naar andere 
disciplines en sectoren toe – en treedt het in dialoog met diverse overheden. BAM is geen 
belangenbehartiger en is, in tegenstelling tot de overheid, geen subsidiekanaal. BAM is 
ontstaan uit de fusie van het steunpunt voor audiovisuele kunsten (Initiatief Audiovisuele 
Kunsten IAK) en het steunpunt voor beeldende kunsten (Initiatief Beeldende Kunsten IBK). 
IAK en IBK werden in december 2001 opgericht op initiatief van de Vlaamse overheid. Tot 
eind 2005 werden ze ad nominatim gesubsidieerd. Momenteel worden steunpunten echter 
binnen het Kunstendecreet gesubsidieerd en wordt de werking vastgelegd in een 
samenwerkingsovereenkomst voor vier jaar. In januari 2007 werd beslsit de steunpunten voor 
audiovisuele kunsten en beeldende kunsten samen te voegen in één steunpunt. Met een nieuw 
actieplan en een reeks ambitieuze doelstellingen wil BAM de drie sectoren van beeldende, 
audiovisuele en mediakunst een nieuwe impuls geven. 
BAM informeert en documenteert, stimuleert en onderzoekt.  
BAM biedt kennis en informatie aan personen en organisaties om professioneel te kunnen 
werken. Daarnaast documenteert BAM ook spelers en praktijken uit het veld. Om die 
informatie en documentatie zo snel en efficiënt en breed mogelijk te doen circuleren, bouwt 
BAM samen met de sector aan allerlei instrumenten, zoals webplatformen en 
onlinedatabanken. 
 
Verder jaagt BAM verschillende debatten aan, bijvoorbeeld rond steun aan creatie, rond 
positionering en onderlinge netwerking, of rond het belang van geheugen en reflectie. BAM 
stimuleert internationale samenwerking en nieuwe mogelijkheden voor publiekswerking en 
educatie. Ten slotte worden heel wat nieuwe kansen geboden aan de kunsten door een dialoog 
aan te gaan met maatschappelijke thema’s zoals culturele diversiteit en e-cultuur, en met 
andere sectoren zoals wetenschap en technologie, onderwijs en economie. 
 
Om deze rol van gangmaker en katalysator te vervullen, voert BAM praktijkgericht onderzoek 
uit rond de diverse spelers en de functies die ze opnemen. Onderzoek, analyse en dialoog 
helpen op die manier om op korte en lange termijn de werk-beleidsvelden blijvend te 
ondersteunen, verder te ontwikkelen en maatschappelijk in te bedden. 
 

2. N.v.t. 
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3. Er is na het klantenonderzoek van 2004, geen nieuw dergelijk onderzoek gedaan. 
 
4. N.v.t. 
 
5. N.v.t. 
 
6. N.v.t. 
 
7. Het “erkende organisaties” in vraag 7 wordt omschreven als: een organisatie die in een decreet 

met naam wordt vermeld of een organisatie met een beheersovereenkomst met de Vlaamse 
overheid. Het antwoord hieronder wordt gegeven door de sectoren jeugdwerk, kunsten, 
sociaal-cultureel volwassenwerk en voor de participatie-instellingen. 

 
7.1. Vele van de binnen de jeugdsector  gesubsidieerde verenigingen zijn “ondersteunende erkende 

organisaties”. Zo ondersteunt de vzw Formaat het jeugdhuiswerk, de vzw Vlaamse Dienst 
Speelpleinwerk het lokaal speelpleinwerk enz. Hun subsidiëring wordt geregeld op basis van 
het decreet van 22 maart 2002 op het Vlaamse jeugdbeleid. Dit decreet wordt met ingang op 1 
januari 2009 vervangen door het decreet van 18 juli 2008 houdende het voeren van een 
Vlaams jeugd- en kinderrechtenbeleid. In dit decreet wordt o.a. de subsidiëring voorzien van 
een aantal instellingen, voor het Vlaamse jeugd- en kinderrechtenbeleid”: een kenniscentrum 
kinderrechten, een ondersteuningsorganisatie voor de gemeentelijke en provinciale 
jeugddiensten en het Vlaams Informatiepunt Jeugd, Jint en het Steunpunt Jeugd. Hiermee 
worden echter geen nieuwe organisaties gecreëerd. Vandaag al wordt het Centrum voor de 
Rechten van het Kind (Universiteit Gent) gesubsidieerd op facultatieve basis. De op basis van 
dit decreet gesubsidieerde “instelling” komt in de plaats van dit centrum en zal de taken ervan 
verzelfstandigd, met eigen rechtspersoon verder zetten. Deze opdracht houdt een hechte 
samenwerking in met alle Vlaamse en in de mate van het mogelijke ook buitenlandse, 
onderzoekscentra die zich expliciet richten naar de rechten van het kind. Ook de subsidiëring 
van een ondersteuningsorganisatie voor de gemeentelijke jeugddiensten betekent de 
incorporatie van een bestaande voorziening, nl. de Vereniging Vlaamse jeugddiensten en –
consulenten. Deze vzw ontvangt al ruim twee decennia een subsidie voor haar werk op dit 
terrein. Het decreet geeft aan deze vereniging een decretale verankering. 

 
Dit complex aan organisaties bevat dus erg uiteenlopende actoren, elk met een eigen genese en 
setting, met een bijzondere rol voor het jeugdbeleid van de Vlaamse Gemeenschap. -Zij 
worden in dit decreet gegroepeerd onder de naam “Vlaamse instellingen voor jeugd- en 
kinderrechtenbeleid”. Elk van deze organisaties krijgt van de Vlaamse overheid een specifieke 
inhoudelijke taak toebedeeld en bevindt zich ook qua aansturing dichter bij de overheid dan 
andere actoren uit het particuliere veld (bijv. landelijk georganiseerde jeugdverenigingen). 
Toch behouden deze organisaties hun particuliere status (vzw - privaatrechtelijk), met de 
bewuste keuze om ze niet binnen de overheid op te nemen (dus geen verzelfstandigde 
agentschappen). Het geheel van deze instellingen dient samen te worden gezien met de 
basisinstrumenten voor een jeugd- en kinderrechtenbeleid die in het Hoofdstuk II van het 
decreet worden ontwikkeld: het Vlaams Jeugd- en Kinderrechtenbeleidsplan, de Kind- en 
Jongere-effectenrapportage, de aanspreekpunten en coördinerende administratie en de 
monitoring. 

 
7.2.  In de kunstensector werd het Kunstenloket opgericht. NICC, de belangenbehartiger voor 

individuele beeldende kunstenaars wordt structureel gesubsidieerd als “werkplaats”.  
 

Het Kunstenloket werd in 2004 opgericht op initiatief van de sociale partners en de 
steunpunten actief in de artistieke sector. De organisatie heeft een beheersovereenkomst 
lopende van 2008-2010. De opdracht (missie) luidt als volgt: 
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Het Kunstenloket is het aanspreekpunt voor zakelijk en juridisch advies voor al wie te maken 
heeft met de artistieke bedrijvigheid.  

  Professionele kunstenaars, semi-professionals, amateurs en kunstenaars in opleiding kunnen 
bij het Kunstenloket terecht voor informatie, begeleiding en persoonlijk advies. Organisatoren 
(opdrachtgevers, producenten, zakelijke leiders, …) vinden er informatie en advies over de 
organisatie van artistieke activiteiten. 

 
7.3.  In de sector van het sociaal-cultureel volwassenenwerk is een belangenbehartiger actief, de 

Federatie van organisaties voor volksontwikkelingswerk, afgekort FOV vzw. De FOV is een 
autonome en onafhankelijke vzw van en opgericht door erkende organisaties voor sociaal-
cultureel volwassenenwerk. De FOV verdedigt sinds 2000 de belangen van de gesubsidieerde 
sociaal-culturele organisaties bij overheden en bij andere beleidsinstanties. De FOV neemt het 
dus op voor de sociaal-culturele sector, zowel voor de individuele organisaties als voor de hele 
sector. Met de decreetaanpassing van 14 maart 2008 (tot wijziging van het decreet van 4 april 
2003 betreffende het sociaal-cultureel volwassenenwerk) kreeg de FOV een plaats in dit 
decreet. Er is met deze organisatie geen beheersovereenkomst afgesloten. 

Er zijn in de sector vandaag nog een aantal organisaties actief die we tot de 'steunpuntachtigen' 
kunnen rekenen. 

Er is vooreerst Kwasimodo vzw, een door de Vlaamse overheid gesubsidieerde vzw om, in 
samenwerking met de steunpunten uit het ruime sociaal-cultureel werk, de invoering van de 
integrale kwaliteitszorg te stimuleren en te begeleiden. Hiervoor was een beheers-
overeenkomst afgesloten. De werking van deze organisatie is op dit ogenblik aflopende, 
waardoor deze vorm van ondersteuning mee in de werking van de sectorale steunpunten wordt 
geïntegreerd. De organisatie is op dit ogenblik in vereffening. 

Daarnaast krijgen, in het kader van het participatiedecreet, de onderstaande organisaties de 
functie van ondersteunende organisatie toegedicht:  

- De Rode Antraciet vzw (wordt gesubsidieerd in het kader van artikel 15 van het decreet van 
18 januari 2008 - het participatiedecreet: hoofdstuk IV, afdeling 1). De Rode Antraciet staat 
voor cultuur en vormingswerk met mensen die met justitie te maken krijgen. Het grootste deel 
van de werking gaat naar mensen die in de Vlaamse gevangenissen opgesloten zitten. De 
vereniging heeft eveneens een aanbod naar medewerkers van de gevangenissen. Met deze 
organisatie wordt op dit ogenlik een beheersovereenkomst onderhandeld. 

- Vlaams Steunpunt Vrijwilligerswerk vzw en Vlaams Netwerk van Verenigingen waar Armen 
het Woord Nemen vzw, zijn twee organisaties die gesubsidieerd worden in het kader van 
artikel 13 van het decreet van 18 januari 2008 - het participatiedecreet (hoofdstuk III). Deze 
twee organisaties worden gesubsidieerd om hun specifieke expertise te ontsluiten en ter 
beschikking te stellen van het cultuur, - jeugd - en sportverenigingsleven, met het oog op het 
vergroten van de slagkracht van de sectoren in kwestie. Met deze organisaties wordt op dit 
ogenblik een beheersovereenkomst onderhandeld. 

- In het kader van het decreet van 5 mei 2006 houdende de erkenning van de Vlaamse 
Gebarentaal wordt het Vlaams GebarentaalCentrum gesubsidieerd op basis van een 
beheersovereenkomst die loopt voor de periode 2008-2011. Er zijn twee personeelsleden 
werkzaam. 

 Het centrum heeft als opdrachten: 
- Onderneemt eigen toegepast wetenschappelijk onderzoek naar Vlaamse Gebarentaal en 

coördineert, stimuleert en ondersteunt wetenschappelijk onderzoek van andere actoren 
naar Vlaamse Gebarentaal. 
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- Onderneemt acties ter ontwikkeling van Vlaamse Gebarentaal en ondersteunt initiatieven 
van andere actoren ter ontwikkeling van Vlaamse Gebarentaal. 

- Ontwikkelt leermiddelen met het oog op het onderwijzen van Vlaamse Gebarentaal op 
verschillende niveaus aan verschillende doelgroepen. 

- Is het informatiecentrum en aanspreekpunt voor binnenlandse en buitenlandse 
betrokkenen en belangstellenden. 

 
7.4.  Via het Participatiedecreet (hoofdstuk II) worden twee participatie-instellingen gesubsidieerd, 

meer bepaald voor (a) communicatie en informatiedienstverlening en (b) vernieuwing en 
verdieping van de participatie van kansengroepen. CultuurNet en Dēmos nemen deze resp. 
opdrachten waar. 

 
CultuurNet Vlaanderen heeft in de periode 2006-2010 als opdracht:  

- via cultuurcommunicatie en cultuurmarketing mensen te stimuleren om (meer) aan cultuur 
te participeren 

-  via informatie- en onthaalservices belangstellenden makkelijker te maken om aan cultuur 
te participeren 

 
CultuurNet Vlaanderen focust bij de uitvoering van deze opdracht:  
-  op een optimale publieksgerichte exploitatie van de cultuurdatabank  
-  op prospecten en incidentele participanten (ongeveer 60% van de  bevolking) 
-  op actieve samenwerking met tal van partners op diverse niveaus, zowel binnen als buiten 

de culturele sector. 
CultuurNet Vlaanderen levert op deze manier een bijdrage aan het verhogen en verbreden van 
de cultuurparticipatie. 

  
Dēmos is de participatie-instelling die ageert voor en vanuit kansengroepen. De organisatie is 
in oprichting, uit de voormalige organisaties Kunst en Domocratie en Cubido. 

 
Dēmos stelt zich als doel om de maatschappelijke participatie – het deelnemen en deelhebben 
– aan cultuur, jeugd en sport te verhogen. Voor Dēmos betekent participatie een gelaagd 
begrip dat trapsgewijs kan gerealiseerd worden door 1) toeleiding, 2) interactie en 3) 
meebeslissen. Dialoog fungeert hierbij als kernwoord. 

 
Dēmos vult dit globale objectief in vanuit zes specifieke werkdomeinen: lokale netwerken, de 
sociaal-artistieke praktijken, armoede, mensen met een beperking, diversiteit en 
maatschappelijk georiënteerde kwesties. Hierbij verbindt Dēmos de rol van cultuur aan de 
notie democratie. 

 
Dēmos staat garant voor debat en een kwalitatieve dienstverlening aan kansengroepen, 
sectoren, overheden en opleidingen. Concreet geeft Dēmos hieraan gestalte via studiedagen, 
publicaties, vormingen, onderzoek. 

 
Inzake participatie verzorgt Dēmos de realisatie van drie kernopdrachten: 

 
(1) Praktijk-, visie- en methodiekontwikkeling: op basis van een permanente evaluatie, de 

behoeften en van een onderzoeksmatige aanpak een bijdrage leveren aan de ontwikkeling 
van participatie via ondermeer informatie- en discussiemomenten, overlegfora met 
deelgroepen. 

(2) Praktijkondersteuning: een actieve dienstverlening inzake de implementering van 
participatie op het vlak van deskundigheidsbevordering, kwaliteitszorg, documentatie en 
begeleiding. 

(3) Beeldvorming en communicatie: de kennis over het participatiegegeven bevorderen bij de 
overheden, de sectoren en de publieke opinie via websites en publicaties. 
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8. Evaluatie: 
Jeugd: Het decreet van 18 juli 2008 houdende het voeren van een Vlaams jeugd- en 
kinderrechtenbeleid treedt slechts in werking op 1 januari 2009. 

 
Kunsten: Beide organisaties zijn nog niet geëvalueerd. 

 
Sociaal-cultureel volwassenenwerk: Gelet op de recente datum van ondersteuning van de 
voormelde initiatieven (het afsluiten van de beheersovereenkomsten moet nog gebeuren, of is 
pas heel recent gebeurd) is het nog te vroeg voor evaluatie. 

 
Participatie-instellingen: 
CultuurNet Vlaanderen: in april 2010 wordt de uitvoering van de beheersovereenkomst en de 
aanwending van ter beschikking gestelde middelen door vertegenwoordigers van beide 
partijen gezamenlijk geëvalueerd. Hiervoor bezorgt CultuurNet Vlaanderen een evaluatie-
verslag van de voorbije periode van de beheersovereenkomst. Deze eindevaluatie handelt 
minimaal over de voortgang van de uitvoering van de beheersovereenkomst, eventuele 
correctieve maatregelen de aangepastheid van de beheersovereenkomst en het beleid aan de 
evoluties in het veld, en eventuele noodzakelijke bijsturingen voor de nieuwe 
beheersovereenkomst en het beleid. Het ministerie CJSM maakt na afronding van de 
eindevaluatie van deze beheersovereenkomst een opvolgingsverslag over de uitvoering van de 
beheersovereenkomst door CultuurNet Vlaanderen en de mogelijke (her)oriëntaties vanaf 
2011. Het ministerie kan hiertoe een derde partij belasten met specifieke taken. Dit 
opvolgingsverslag wordt aan CultuurNet Vlaanderen bezorgd en met de eventuele reacties 
vanwege CultuurNet Vlaanderen door de functioneel bevoegde administratie aan de minister 
bezorgd. Het opvolgingsverslag heeft tot doel de minister te adviseren over de uitvoering van 
de beheersovereenkomst, eventuele gevolgen voor de nieuwe beheersovereenkomst en de 
prioritaire aanwending van de middelen van de Vlaamse Gemeenschap voor activiteiten die 
behoren tot de missie van CultuurNet Vlaanderen. 

 
Dēmos: met deze organisatie is een beheersovereenkomst in onderhandeling. Daarbij gaat, met 
het oog op evaluatie in de toekomst, aandacht naar het formuleren van indicatoren m.b.t. alle 
belangrijke elementen van de werking. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 142 
van 27 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Klokkenluidersprotocol   -   Implementatie 
 
Tussen de Vlaamse Regering en de Vlaamse Ombudsdienst werd op 4 juli 2005 een Protocol 
overeengekomen tot regeling van de bescherming van de klokkenluiders, dat op dezelfde datum in 
werking is getreden. 
 
Dit Protocol is van toepassing op de Vlaamse overheidsdiensten, d.w.z. alle ambtenaren, stagiairs en 
contractuele personeelsleden van alle departementen van het Ministerie van de Vlaamse 
Gemeenschap, alle Vlaams wetenschappelijke instellingen, alle Vlaamse openbare instellingen (VOI), 
alle interne of externe verzelfstandigde agentschappen en het secretariaatspersoneel van de 
strategische adviesraden. 
 
Het Ombudsdecreet bepaalt in artikel 17bis “De Vlaamse Regering neemt in haar regelingen 
betreffende de rechtspositie van het personeel bepalingen op ter implementatie van het protocol”. 
 
Ondertussen is het protocol bijna drie jaar in werking getreden en de vraag naar een stand van zaken 
van deze implementatie is dus aan de orde. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven wat betreft de implementatie van het Protocol in de 

personeelsstatuten/rechtspositieregelingen van de entiteiten die onder de bevoegdheid vallen van 
de minister: 
- het eigen departement van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap; 
- Vlaamse Wetenschappelijke instellingen; 
- Vlaamse openbare instellingen; 
- interne en externe verzelfstandigde agentschappen; 
- secretariaatspersoneel van de strategische adviesraden? 
 

2. Kan de minister een overzicht geven van alle entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid, die de inhoud 
van het protocol nog niet hebben opgenomen in de rechtspositie van het personeel? 

 
3. Bieden het Ombudsdecreet en het vermelde protocol de nodige klokkenluiders-bescherming aan 

personeelsleden, als de betrokken entiteit de inhoud van dit protocol nog niet opnam in de 
rechtspositie van het personeel? 

 
4. Waarom of waardoor is er vertraging bij de implementatie van het protocol? 
 

Neemt de regering initiatieven opdat het departement, de wetenschappelijke instellingen, de 
VOI’s, de IVA’s en alle andere entiteiten het protocol op het terrein uitvoeren? 
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5. Welke timing voorziet de minister voor de implementatie van artikel 17bis van het Ombudsdecreet 
in de entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 95, Van Mechelen nr. 181, 

Vandenbroucke nr. 309, Anciaux nr. 171, Bourgeois nr. 142, Keulen nr. 206, Van Brempt nr. 234, 
Vanackere nr. 262, Crevits nr. 808, Ceysens nr. 101). 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 142 van 26 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Minister-president Peeters 
 
Diensten voor het Algemeen Regeringsbeleid 
 
1.  Overeenkomstig de regels inzake specifiek personeelsbeleid ressorteren, voor wat het 

beleidsdomein "Diensten voor het Algemeen Regeringsbeleid" (DAR) betreft, de volgende 
entiteiten onder mijn bevoegdheid : 

 
- het departement DAR, met uitzondering van de cellen "Coördinatie Brussel", "Coördinatie 

Vlaamse Rand" en "Gelijke Kansen" van de afdeling Stafdienst van de Vlaamse Regering en 
met uitzondering van de personeelsleden van de afdeling Communicatie die uitsluitend 
taken vervullen voor de centrale bibliotheek ; 

- de Studiedienst van de Vlaamse Regering ; 
- het agentschap Interne Audit van de Vlaamse Administratie ; 
- het Agentschap voor Geografische Informatie Vlaanderen. 

 
 Op al deze entiteiten is het Vlaams Personeelsstatuut (VPS) van toepassing. Juridisch kreeg dit 

gestalte in het besluit van de Vlaamse Regering van 13 januari 2006. 
 
 Het klokkenluidersprotocol van 4 juli 2005, gesloten tussen de Vlaamse Ombudsdienst en de 

Vlaamse Regering is vertaald in het VPS, meer bepaald in de artikelen II.2.§2, II.3. en II.4., 
alsook in artikel VIII.21.  

 
 De inhoud van het klokkenluidersprotocol werd overigens reeds, met inwerkingtreding op 15 

juni 2005, geïntegreerd in de personeelsstatuten die van kracht waren vóór het VPS van 13 
januari 2006 bij de juridische voorgangers van de hogervermelde entiteiten (zijnde verschillende 
administratieve geledingen van het toenmalige ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, de 
Vlaamse Wetenschappelijke Instelling "Centrum voor Bevolkings- en Gezinsstudieën" en een 
gedeelte van de Vlaamse Openbare Instelling "Vlaamse Landmaatschappij"). Meer bepaald 
geschiedde dit bij : 

 
- het besluit van de Vlaamse Regering van 15 juli 2002 houdende organisatie van het 

ministerie van de Vlaamse Gemeenschap en de regeling van de rechtspositie van het 
personeel, zoals gewijzigd bij besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006 ; 

- het besluit van de Vlaamse Regering van 28 januari 1997 houdende statuut en organisatie 
van de Vlaamse Wetenschappelijke Instellingen en de regeling van de rechtspositie van het 
personeel, zoals gewijzigd bij besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006 ; 

- het besluit van de Vlaamse Regering van 30 juni 2000 houdende de regeling van de rechts-
positie van het personeel van sommige Vlaamse Openbare instellingen, zoals gewijzigd bij 
besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006. 

 
2.  Binnen het beleidsdomein DAR zijn er geen entiteiten onder mijn bevoegdheid waarop het VPS 

niet van toepassing is. Bijgevolg is het antwoord op deze vraag : nihil. 
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3.  Niet van toepassing. 
 
4.  Niet van toepassing. 
 
5.  Niet van toepassing. 
 
Minister Ceysens 
 
Wat betreft de bevoegdheden van minister Ceysens zal een aanvullend antwoord op deze vraag 
gegeven worden.  
 
Minister Vandenbroucke 
 
Onderwijs en Vorming 
 
Ter implementatie van het protocol van 4 juli 2005 heeft de Vlaamse Regering in het Vlaams 
Personeelsstatuut van 13 januari 2006 bepalingen opgenomen ter bescherming van de zogenaamde 
klokkenluiders, meer bepaald in de artikelen II.3 en II.4. 
 
Dit statuut is van toepassing op het departement Onderwijs en Vorming en alle agentschappen van het 
beleidsdomein Onderwijs en Vorming. Het is ook van toepassing op het secretariaatspersoneel van de 
Vlaamse Onderwijsraad en op het personeel van de administratieve diensten van het 
Gemeenschapsonderwijs (artikel I.1 en I.2, 1°). 
 
1. Het protocol is uitgevoerd voor alle entiteiten onder mijn bevoegdheid in vermeld Vlaams 

Personeelsstatuut. 
 
2. Nihil 
 
3. Niet van toepassing. 
 
4. Niet van toepassing. 
 
5. Niet van toepassing. 
 
Werk 
 
1. Voor het Departement Werk en Sociale Economie (WSE), het Vlaams Subsidieagentschap Werk 

en Sociale Economie (VSA WSE) en het Vlaams Agentschap voor Ondernemingsvorming 
(Syntra Vlaanderen) werd de inhoud van het klokkenluidersprotocol volledig geïmplementeerd 
via het Vlaams Personeelsstatuut.  

 
 Ook voor de personeelsleden van de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroeps-

opleiding (VDAB) werd het protocol geïmplementeerd via het Vlaams Personeelsstatuut, met 
uitzondering evenwel van het instructiepersoneel (zie verder).  

 
 Wat de eigen personeelsleden betreft van het ESF-Agentschap Vlaanderen, werd het protocol 

eveneens geïmplementeerd via het Vlaams Personeelsstatuut. De gedetacheerde personeelsleden 
van het ESF-Agentschap vallen onder het personeelsstatuut van de verzendende organisatie. 

 
 Wat het secretariaatspersoneel van de SERV betreft, wens ik er uw aandacht op te vestigen dat 

dit ressorteert onder de Minister die het beleidsdomein EWI onder zijn bevoegdheid heeft.  
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2. Binnen het beleidsdomein WSE is enkel voor wat betreft het instructiepersoneel van de VDAB 
de inhoud van het klokkenluidersprotocol nog niet opgenomen in de rechtspositie van dit 
instructiepersoneel.  

 
3. In afwachting van de implementatie van het protocol in het Besluit van de Vlaamse regering van 

30 maart 1994 (houdende vaststelling van de rechtspositie van het instructiepersoneel en het 
technisch omkaderingspersoneel bij arbeidsovereenkomst aangeworven bij de Vlaamse Dienst 
voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding) biedt het Ombudsdecreet voldoende 
bescherming voor het instructiepersoneel. Dit werd overigens bevestigd door de Vlaamse 
ombudsman. 

 In afwachting van de aanpassing van het vernoemde besluit zal het klokkenluidersprotocol 
eveneens in het arbeidsreglement opgenomen worden. Dit arbeidsreglement kan immers sneller 
aangepast worden. 

 
4. De vertraging bij de implementatie van het klokkenluidersprotocol in het personeelsstatuut van 

het instructiepersoneel is te wijten aan het feit dat het instructiepersoneel van de VDAB niet 
onder het Vlaamse Personeelsstatuut valt en er aldus een wijzigingsbesluit van de Vlaamse 
regering vereist is. Dit zal evenwel zo snel als mogelijk doorgevoerd worden, samen met enkele 
andere noodzakelijke wijzigingen aan het voornoemde besluit van de Vlaamse regering van 30 
maart 1994. 

 
5. Op dit ogenblik zijn de onderhandelingen over een nieuw arbeidsreglement en een aanpassing 

van het personeelsstatuut van het instructiepersoneel van de VDAB reeds gestart. Zoals 
hierboven reeds beschreven, zal de bescherming die via het klokkenluidersprotocol wordt 
gegeven hierin worden geïmplementeerd. De invoering van het nieuwe arbeidsreglement en 
personeelsstatuut is voorzien voor het komende najaar. 

 
Minister Vanackere 
 
1. De principes van het Protocol tot regeling van de bescherming van de klokkenluiders van 4 juli 

2005 zijn geïntegreerd in het besluit van de Vlaamse Regering van 13 januari 2006 houdende 
vaststelling van de rechtspositie van het personeel van de diensten van de Vlaamse Overheid 
(VPS). Het toepassingsgebied van het VPS omvat alle entiteiten van het beleidsdomein Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin (WVG) m.n.: 
- het departement WVG; 
- het intern verzelfstandigd agentschap Inspectie WVG; 
- het intern verzelfstandigd agentschap Jongerenwelzijn; 
- het intern verzelfstandigd agentschap Zorg en Gezondheid; 
- het intern verzelfstandigd agentschap met rechtspersoonlijkheid Kind en Gezin; 
- het intern verzelfstandigd agentschap met rechtspersoonlijkheid Vlaams agentschap voor 

Personen met een Handicap; 
- het extern verzelfstandigd agentschap Openbaar Psychiatrisch Zorgcentrum Geel; 
- het extern verzelfstandigd agentschap Openbaar Psychiatrisch Zorgcentrum Rekem. 

 
2-5. Is voor het beleidsdomein WVG zonder voorwerp. 
 
Minister Van Mechelen 
 
Financiën en Begroting 
 
1. De implementatie van het betreffende protocol is voorzien in artikelen II 2 en volgende van het 

Vlaams Personeelsstatuut. Alle entiteiten (en hun personeelsleden) van het beleidsdomein 
Financiën en Begroting (Departement, IVA Centrale Accounting, IVA Vlaamse Belastingdienst) 
ressorteren onder deze rechtspositieregeling. 
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2. Niet van toepassing. 
 
3. Niet van toepassing. 
 
4. Niet van toepassing. 
 
5. Niet van toepassing. 
 
Ruimtelijke ordening 
 
1. Het departement RWO, de agentschappen RO-Vlaanderen, Inspectie RWO en VIOE, en het 

secretariaatspersoneel van de Strategische Adviesraad Ruimtelijke Ordening – Onroerend 
Erfgoed vallen onder het personeelsstatuut zoals vastgelegd in het Besluit van de Vlaamse 
regering houdende vaststelling van de rechtspositie van het personeel van de diensten van de 
Vlaamse overheid (het Raamstatuut). 

 
In artikelen II 3, II 4 en VIII 21 van het Raamstatuut zijn de bepalingen opgenomen ter 
implementatie van dit Protocol. Deze artikelen leggen ruimere bepalingen vast dan de hierna 
vernoemde minimale, die moeten worden opgenomen volgens artikel 17 bis van het 
Ombudsdecreet: de duur van de beschermingsperiode (art. II 3 §2), de schorsing van 
tuchtprocedures als minimale beschermingsmaatregel en een regeling inzake het toewijzen van 
de bewijslast (art. VIII 21). 

 
2-3.  Er zijn geen entiteiten onder deze bevoegdheid die zich in de situatie bevinden dat de inhoud 

van het Protocol niet is opgenomen in de rechtspositie van het personeel. 
 
4-5.  Elke leidend ambtenaar voert de bepalingen van het Raamstatuut uit, en dus ook de bepalingen 

ter implementatie van het Protocol. 
 
Minister Anciaux 
 
Wat betreft de bevoegdheden van minister Anciaux zal een aanvullend antwoord op deze vraag 
gegeven worden.  
 
Minister Bourgeois 
 
Bestuurszaken en media 
 
1. Het klokkenluidersprotocol van 4 juli 2005, gesloten tussen de Vlaamse Ombudsdienst en de 

Vlaamse Regering werd vertaald in het Vlaams personeelsstatuut van 13 januari 2006, meer 
bepaald artikel II 2, §2, II 3, II 4 en VIII 21. Het VPS is van toepassing op de diensten van de 
Vlaamse overheid nl. :  

 
  - de departementen, 
  - de intern verzelfstandigde agentschappen (IVA’s), zonder rechtspersoonlijkheid, 
  - de IVA met rechtspersoonlijkheid, met uitzondering van de Vlaamse instelling 

voor Technologisch Onderzoek (VITO), 
  - de publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelfstandigde agentschappen (EVA’s), 

met uitzondering van de Vlaamse Vervoermaatschappij - De Lijn (VVM) en de 
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding (VDAB) wat 
betreft het instructiepersoneel, 

  - het secretariaatspersoneel van de strategische adviesraden, met uitzondering van de 
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SERV, de SAVWGG (de strategische adviesraad voor het Vlaamse Welzijns-, 
Gezondheids- en Gezinsbeleid) en van de MORA, 

  - het personeel van de administratieve diensten van de Raad van het 
Gemeenschapsonderwijs. 

 
 Het klokkenluidersprotocol werd reeds met ingang van 15 juni 2005 geïntegreerd in de 

personeelsstatuten van het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, de Vlaamse Openbare en 
Wetenschappelijke instellingen, die van kracht waren voor het Vlaams personeelsstatuut van 13 
januari 2006, nl. : 

 
- het besluit van de Vlaamse Regering van 15 juli 2002 houdende organisatie van het ministerie 

van de Vlaamse Gemeenschap en de regeling van de rechtspositie van het personeel, zoals 
gewijzigd door het besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006 tot wijziging van het 
VPS van 15 juli 2002 wat betreft de klokkenluiders, de landbouwattachés, het 
bevallingsverlof, de pensioenleeftijd, de coördinator integriteitszorg en andere bepalingen, 

- het besluit van de Vlaamse Regering van 30 juni 2000 houdende de regeling van de 
rechtspositie van het personeel van sommige Vlaamse Openbare instellingen, zoals gewijzigd 
door het besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006 tot wijziging van het 
stambesluit VOI van 30 juni 2000 wat betreft de klokkenluiders, het bevallingsverlof, de 
pensioenleeftijd en andere bepalingen, 

- het besluit van de Vlaamse Regering van 28 januari 1997 houdende statuut en organisatie van 
de Vlaamse Wetenschappelijke Instellingen en de regeling van de rechtspositie van het 
personeel, zoals gewijzigd door het besluit van de Vlaamse Regering van 27 januari 2006 tot 
wijziging van het personeelsstatuut van de Vlaamse Wetenschappelijke Instellingen van 28 
januari 2008 wat betreft de klokkenluiders, het bevallingsverlof, de pensioenleeftijd en andere 
bepalingen. 

 
2. Voor volgende instellingen die onder de bevoegdheid van minister Bourgeois ressorteren en die 

niet onder het VPS vallen, werd de inhoud van het protocol nog niet opgenomen in de 
arbeidsvoorwaardenregeling: Jobpunt Vlaanderen en de VRT.  

 
3. Met de invoeging van artikel 17bis in het Ombudsdecreet heeft de decreetgever rechtskracht 

gegeven aan het protocol en de daarin opgenomen regeling en engagementen in verband met de 
bescherming van klokkenluiders, waartoe de Vlaamse Regering zich uitdrukkelijk heeft 
verbonden. Er kan dus geen enkele handeling gesteld worden in strijd met artikel 17 bis en de 
geest en letter van het protocol. 

 
4. Voor een aantal entiteiten was het niet duidelijk dat uitvoering diende gegeven te worden aan 

artikel 17bis van voormeld decreet aangezien in dit artikel bepaald wordt dat “de Vlaamse 
Regering in haar regelingen betreffende de rechtspositie van het personeel bepalingen opneemt 
ter implementatie van het protocol.” Voor de betrokken entiteiten die het protocol nog niet 
implementeerden is niet de Vlaamse Regering, maar de raad van bestuur bevoegd om de 
rechtspositieregeling vast te stellen.  

 
 Wat de implementatie op het terrein betreft : alle Vlaamse overheidsdiensten die een eigen 

rechtspositieregeling hebben buiten het VPS, werden reeds met een brief van 26 juni 2008 
herinnerd aan de vereiste om de klokkenluidersregeling te verankeren in hun specifieke 
rechtspositieregelingen. 

 
5. Wat de implementatie van het protocol door Jobpunt Vlaanderen en de VRT betreft: 
 

1° Jobpunt Vlaanderen heeft geen rechtspositieregeling in de strikte zin van het woord 
aangezien Jobpunt Vlaanderen een privaatrechterlijke entiteit is. De raad van bestuur bepaalt 
het arbeidsreglement dat van toepassing is op het personeel van Jobpunt Vlaanderen. De 
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implementatie van het protocol zal in het najaar tijdens een vergadering van de raad van 
bestuur worden besproken.  

 
2° Aangezien de implementatie van specifieke bepalingen in verband met de rechtsbescher-

ming van klokkenluiders in de rechtspositieregeling van het VRT- personeel onderhande-
lingen vereist met de vakverenigingen en ter goedkeuring moet worden voorgelegd aan de 
raad van bestuur, kan er op dit ogenblik nog geen voldoende specifieke datum van 
implementatie van het protocol worden meegedeeld. Dit onderwerp werd wel reeds op de 
agenda van het Auditcomité van de VRT gebracht.  

 De VRT is vragende partij om goede afspraken te maken, specifiek over de uitvoering van 
het ombudsdecreet, en zal in die context onderzoeken of er bijkomend nood is aan een 
"instellingsspecifieke" bijsturing van de procedure. In zoverre dat via een protocol kan 
worden geregeld, wordt opgemerkt dat de VRT zich niet op hetzelfde niveau situeert als vb. 
een departement of een verzelfstandigd agentschap dat niet in een concurrentiële omgeving 
moet werken.  

 
Toerisme en buitenlands beleid 
 
Het agentschap Toerisme Vlaanderen valt qua rechtspositieregeling van haar personeelsleden onder 
het raamstatuut van 13 januari 2006. De bescherming van de klokkenluiders is geregeld via artikel II 3 
en II 4 in dit raamstatuut. 
 
Het antwoord op de eerste vraag maakt de overige vragen zonder voorwerp. 
 
Minister Crevits 
 
Wat betreft de bevoegdheden van minister Crevits zal een aanvullend antwoord op deze vraag gegeven 
worden.  
 
Minister Keulen 
 
1. Wat de bevoegdheden betreft inzake het departement RWO, de agentschappen Wonen 

Vlaanderen, Inspectie RWO en VMSW, en het secretariaatspersoneel van de Vlaamse 
Woonraad vallen die onder het personeelsstatuut zoals vastgelegd in het Besluit van de Vlaamse 
regering houdende vaststelling van de rechtspositie van het personeel van de diensten van de 
Vlaamse overheid (het Raamstatuut). 

 In artikelen II 3, II 4 en VIII 21 van het Raamstatuut zijn de bepalingen opgenomen ter 
implementatie van dit Protocol. Deze artikelen leggen ruimere bepalingen vast dan de hierna 
vernoemde minimale, die moeten worden opgenomen volgens artikel 17 bis van het 
Ombudsdecreet: de duur van de beschermingsperiode (art. II 3 §2), de schorsing van 
tuchtprocedures als minimale beschermingsmaatregel en een regeling inzake het toewijzen van 
de bewijslast (art. VIII 21). 

 Wat de bevoegdheden betreft inzake binnenlandse aangelegenheden, stedenbeleid en 
inburgering heeft de Vlaamse Regering op 28 oktober 2005 het Agentschap voor Binnenlands 
Bestuur opgericht als een intern verzelfstandigd agentschap zonder rechtspersoonlijkheid. Het 
agentschap heeft geen afzonderlijke rechtspositieregeling. Zijn personeel ressorteert dus onder 
de regels van het Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006. Dit statuut behoort tot de 
bevoegdheid van de Vlaamse minister bevoegd voor bestuurszaken. 

 
2-3. Er zijn geen entiteiten onder deze bevoegdheden die zich in de situatie bevinden dat de inhoud 

van het Protocol niet is opgenomen in de rechtspositie van het personeel. 
 
4-5.  Elke leidend ambtenaar voert de bepalingen van het Raamstatuut uit, en dus ook de bepalingen 

ter implementatie van het Protocol. 
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Minister Van Brempt 
 
Het Klokkenluidersprotocol tussen de Vlaamse Regering en de Vlaamse Ombudsdienst werd vertaald 
in het Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006, dat van toepassing is op alle personeelsleden van 
het Departement Mobiliteit en Openbare Werken, het Agentschap Wegen en Verkeer en het 
Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust.  



-888-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 142 van 26 juni 2008 
van RUDI DAEMS AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
Antwoord Vlaams minister Anciaux 
 
1.  De bepalingen ter implementatie van het klokkenluidersprotocol werd opgenomen in de 

artikelen II 3, II 4 en VIII 21 van het Vlaams personeelsstatuut. Alle entiteiten die ressorteren 
onder de bevoegdheid van de Minister Cultuur, Jeugd en Sport – departement CJSM, het 
agentschap Kunsten en Erfgoed, het agentschap voor Sociaal- Cultureel Werk voor Jeugd en 
Volwassen, Strategische Adviesraad en BLOSO vallen onder deze rechtsregeling. Bijgevolg is 
de implementatie van het protocol voor wat betreft deze diensten geregeld. 

 
2 Het Vlaams Fonds voor de Letteren heeft het protocol nog niet geïmplementeerd in de 

rechtspositie.   
 
3.  Niet van toepassing 
 
4. Het Vlaams Fonds voor de Letteren is een Vlaamse openbare instelling (buiten het kaderdecreet 

Bestuurlijk beleid), opgericht bij het decreet van 30 maart 1999 houdende oprichting van een 
Vlaams Fonds voor de Letteren. Volgens het decreet wordt het personeel enkel contractueel in 
dienstgenomen en wordt er geen rechtspositie voor het personeel vastgesteld.  

  
 Het Vlaams Fonds voor de Letteren valt onder de toepassing van het Ombudsdecreet, het 

klokkenluidersprotocol en de regeling inzake de klokkenluidersbescherming maar vermits er 
decretaal geen rechtspositie is voorzien, kan dat protocol niet worden geïmplementeerd in de 
rechtspositie.  

 
5.  Niet van toepassing 
 
 
Antwoord Vlaams minister Van Brempt 
 
MOBILITEIT 
 
MOW 
 
1. Het Klokkenluidersprotocol tussen de Vlaamse Regering en de Vlaamse Ombudsdienst werd 

vertaald in het Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006, dat van toepassing is op alle 
personeelsleden van het Departement Mobiliteit en Openbare Werken, het Agentschap Wegen 
en Verkeer en het Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust. 

2. Niet van toepassing. 
3. Niet van toepassing. 
4. Niet van toepassing. 
5. Niet van toepassing. 
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De Lijn 
 
De Vlaamse Vervoermaatschappij zal zich conformeren naar het Protocol van 4 juli 2005 tot regeling 
van de bescherming van de klokkenluiders. 
 
De bescherming van de klokkenluiders is voor de diensten van de Vlaamse overheid onderhandeld met 
de vakbonden in het sectorcomité XVIII Vlaamse Gemeenschap – Vlaams Gewest en geïntegreerd in 
het Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006. 
 
De beschermingsregeling van de klokkenluiders is actueel niet opgenomen in het sui generis 
personeelsstatuut van De Lijn. Dit vereist immers een bespreking met de vakbondsorganisaties in het 
Paritair Subcomité 328.01 teneinde bij collectieve arbeidsovereenkomst het personeelsstatuut van De 
Lijn te kunnen aanvullen. 
 
Bij de eerstvolgende cao-besprekingen zullen wij de bescherming van de klokkenluiders meenemen op 
de agenda teneinde uitvoering te geven aan het Ombudsdecreet van 7 juli 1998. 
 
 
SOCIALE ECONOMIE 
 
1. Voor het Departement Werk en Sociale Economie (WSE), het Vlaams Subsidieagentschap Werk 

en Sociale Economie (VSA WSE) en het Vlaams Agentschap voor Ondernemingsvorming 
(Syntra Vlaanderen) werd de inhoud van het klokkenluidersprotocol volledig geïmplementeerd 
via het Vlaams Personeelsstatuut.  

2. Niet van toepassing 
3. Niet van toepassing 
4. Niet van toepassing 
5. Niet van toepassing 
 
 
GELIJKE KANSEN 
 
1. Overeenkomstig de regels inzake specifiek personeelsbeleid ressorteert, voor wat het 

beleidsdomein "Diensten voor het Algemeen Regeringsbeleid" (DAR) betreft, de cel "Gelijke 
Kansen" van de afdeling Stafdienst van de Vlaamse Regering onder mijn bevoegdheid. 

 
 Deze cel vormt een onderdeel van het departement DAR, waarop het Vlaams Personeelsstatuut 

(VPS) van toepassing is. Juridisch kreeg dit gestalte in het besluit van de Vlaamse Regering van 
13 januari 2006. 

 
 Het klokkenluidersprotocol van 4 juli 2005, gesloten tussen de Vlaamse Ombudsdienst en de 

Vlaamse Regering is vertaald in het VPS, meer bepaald in de artikelen II.2.§2, II.3. en II.4., 
alsook in artikel VIII.21.  

 
 De inhoud van het klokkenluidersprotocol werd overigens reeds, met inwerkingtreding op 15 

juni 2005, geïntegreerd in het personeelsstatuut dat van kracht was vóór het VPS van 13 januari 
2006 bij het toenmalige ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, waartoe de cel "Gelijke 
Kansen" toen behoorde. Meer bepaald geschiedde dit bij besluit van de Vlaamse Regering van 
15 juli 2002 houdende organisatie van het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap en de 
regeling van de rechtspositie van het personeel, zoals gewijzigd bij besluit van de Vlaamse 
Regering van 27 januari 2006. 

2. Binnen het beleidsdomein DAR zijn er geen entiteiten onder mijn bevoegdheid waarop het VPS 
niet van toepassing is. Bijgevolg is het antwoord op deze vraag : nihil. 
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3. Niet van toepassing. 
4. Niet van toepassing. 
5. Niet van toepassing. 
 
 
Antwoord Vlaams minister Crevits 
 
1. Departementen 
 Voor het Departementen LNE en MOW is de regeling opgenomen in het Vlaams 

Personeelsstatuut van 13 januari 2006, meer bepaald in de artikelen II 3 en 4.  
 
 Vlaamse wetenschappelijke instellingen 
 Nihil 
 
 Agentschappen 
 Voor het Agentschap voor Natuur en Bos, het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek, het 

Vlaams Energieagentschap, de Vlaamse Milieumaatschappij en de Openbare Vlaamse 
Afvalstoffenmaatschappij, de Vlaamse Landmaatschappij, de Vlaamse Reguleringsinstantie 
voor de Electricitetis- en Gasmarkt, het Agentschap Wegen en Verkeer, het Agentschap voor 
Maritieme Dienstverlening en Kust en NV De Scheepvaart, is de regeling opgenomen in het 
Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006. 

 
 Bij het Agentschap Waterwegen en Zeekanaal NV is het protocol opgenomen als bijlage in het 

arbeidsreglement. 
 
 De Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening heeft een eigen specifiek personeelsstatuut, 

dat werd vastgesteld bij besluit van de Vlaamse regering van 01/12/2000. Op dit ogenblik ligt 
een voorontwerp van besluit van de Vlaamse regering tot wijziging ervan klaar. In dit 
voorontwerp wordt voorzien in de opname van bepalingen met betrekking tot de bescherming 
van klokkenluiders, naar analogie met de bepalingen die terzake zijn opgenomen in het Vlaams 
personeelsstatuut voor de diensten van de Vlaamse overheid. 

 
 Adviesraden 
 De Mina-Raad valt nog onder het vorige Vlaams Personeelsstatuut van 15 juli 2002. In dit 

statuut is de regeling opgenomen in de artikelen II 2 bis en ter. Vanaf de oprichting van de 
Strategische Adviesraad Mina-raad, zal het Vlaams Personeelsstatuut van 13 januari 2006 van 
toepassing zijn op de personeelsleden van de strategische adviesraad.   

 
2. Gezien het antwoord op deelvraag 1: niet van toepassing. 
 
3. Gezien het antwoord op deelvraag 1: niet van toepassing. 
 
4. Gezien het antwoord op deelvraag 1: niet van toepassing. 
 
5. Gezien het antwoord op deelvraag 1: niet van toepassing. 
 
 
 
Antwoord Vlaams minister Ceysens 
 
Ewi  
 
1-5. Voor het departement EWI, het agentschap Economie en het secretariaatspersoneel van de 

VRWB wordt het Protocol geïmplementeerd via het Vlaams personeelsstatuut.  
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IWT 
 
1. Het IWT-personeel valt nog onder de regeling van het zgn. Stambesluit, voorganger van het 

Vlaams Personeelsstatuut dat wel het vermelde protocol bevat.  
 
2. Het Stambesluit waaronder het IWT-personeel valt, is niet aangepast aan de regeling voorzien in 

het protocol, en beperkt zich tot de vermelding van de mogelijkheid voor het personeelslid zich 
te richten tot de ombudsman.   

 
3. Gezien het Stambesluit het recht voor het personeelslid bevat zich te richten tot de ombudsman, 

en de bepalingen van het protocol, zou het IWT in elk geval de geest van het protocol zonder 
enig voorbehoud toepassen.  

 
4. Oorspronkelijk was het de bedoeling om het bestaande personeelstatuut van het IWT te 

vervangen door de regeling volgens het Vlaams Personeelsstatuut, dit in het verlengde van de 
toekenning van de rechtsvorm van intern verzelfstandigd agentschap volgens Beter Bestuurlijk 
Beleid. In het ontwerp van decreet betreffende de organisatie en financiering van het 
wetenschaps- en innovatiebeleid wordt het IWT omgevormd tot extern verzelfstandigd 
agentschap met  als objectief  van 1 januari 2009. Dientengevolge zal op het personeel van het 
IWT het Vlaams Personeelsstatuut van toepassing worden, en dus ook de Ombud-
protocolregeling.  

 Onafhankelijk van het ontwerpdecreet vermeld in het antwoord bij vraag 4 is op dit ogenblik al 
een voorontwerp van besluit in behandeling om het IWT-personeel op korte termijn onder te 
brengen onder het Vlaams Personeelsstatuut, via een aanpassing van dit statuut en aan het 
statuut van het IWT-personeel. 

5. Dit zal gerealiseerd zijn eind 2008.  
 
VITO 
 
 
1-3. Het klokkenluidersdecreet is op VITO van toepassing doch nog niet opgenomen in het 

arbeidsreglement van VITO. 
 
4. De opname in het arbeidsreglement is enkel mogelijk na een goedkeuring hiervan door de 

ondernemingsraad van VITO, na advies van de werkgroep “Arbeidsreglement”. de 
ondernemingsraad is thans, na de sociale verkiezingen, hersamengesteld en de implementatie 
van het protocol zal zo spoedig mogelijk aan de werkgroep worden voorgelegd. 

 
5. In het najaar van 2008 dient normaal gesproken de implementatie van het klokkenluidersdecreet 

in het arbeidsreglement van VITO te zijn gerealiseerd. De volgende zitting van de 
ondernemingsraad na de vakantie is voorzien voor medio september 2008. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 143 
van 2 juli 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Adviescentrum IVP/POBOS 
 
IVP/POBOS is een adviescentrum voor welzijnszorg in organisaties dat het welzijn van mensen op de 
werkvloer en in de privésfeer tracht te verbeteren. Dit adviescentrum beschikt over een nationaal 
netwerk van om en bij de 85 ervaren psychologen en psychotherapeuten evenals een eigen 
professioneel team van maatschappelijk assistenten. De activiteiten van IVP|POBOS zijn 
onderverdeeld in vier domeinen: traumazorg, hulp bij ongewenste omgangsvormen, sociale dienst en 
employee assistance program.  
 
De Vlaamse administratie, alsook een aantal overheidsbedrijven zoals De Lijn doen een beroep op de 
diensten van IVP/POBOS. Een jaarlijkse forfaitaire aansluitingspremie garandeert dat Vlaamse 
ambtenaren permanent toegang hebben tot een gratis noodoproepnummer en in geval van een 
crisisoproep kan de ambtenaar in kwestie binnen 24 u terecht bij een hulpverlener uit de eigen regio. 
 
1. Sedert wanneer doet de Vlaamse administratie een beroep op de diensten van het adviescentrum 

IVP/POBOS? 
 
2. Welke redenen lagen aan de basis om te opteren voor IVP/POBOS en op welke manier is deze 

dienstverlening toegewezen aan het adviescentrum?  
 

Zijn er ook andere aanbieders van dergelijke dienstverlening geconsulteerd? 
 
3. Hoeveel Vlaamse ambtenaren hebben sedert de samenwerking met IVP/POBOS een beroep 

gedaan op de diensten van dit adviescentrum? Ik kreeg hierbij graag een opdeling per: 
-  departement of agentschap van tewerkstelling; 
-  provincie van tewerkstelling; 
-  geslacht; 
-  niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
-  aard van de hulpvraag (informatie/advies, psychotherapie, bemiddeling, crisisinterventie, …); 
-   domein van hulpverlening (traumazorg, hulp bij ongewenste omgangsvormen, sociale dienst 

en employee assistance program.). 
 
4. Wat is het persoonlijke aandeel van de individuele ambtenaar bij een interventie of sessie bij 

IVP/POBOS? 
 
5. Wat is de gemiddelde kostprijs voor de Vlaamse overheid voor deze dienstverlening per 

individuele ambtenaar? Graag kreeg ik hierbij een opdeling tussen de jaarlijkse aansluitingspremie 
en het bedrag per verschillende vorm van dienstverlening die aangeboden wordt door het 
adviescentrum.  
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6. Wat is de totale kostprijs van deze dienstverlening voor alle Vlaamse ambtenaren?  
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 143 van 2 juli 2008 
van VERA JANS 
 
 

1. In 2001 werd in het voormalige departement LIN een proefproject opgestart om personeelsleden 
die in contact kwamen met een traumatisch voorval op een aangepaste wijze te ondersteunen. In 
2003 werd dit proefproject uitgebreid en werd deze dienstverlening aangeboden aan alle 
personeelsleden binnen het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap. Men kan sindsdien bij 
IVP/POBOS terecht voor:  

 Traumazorg: psychologische opvang en begeleiding van personeelsleden die via het werk 
slachtoffer werden van schokkende en/of traumatische gebeurtenissen.  

 Employee Assistant Program:  (psycho)therapeutische begeleiding aan personeelsleden die 
(naar aanleiding van de werkcontext) zware psychische belasting ervaren  (dit kan bvb. gaan om 
zware stress, burn-out, depressie,…). Hierbij is het de bedoeling personeelsleden te begeleiden 
naar een hersteld vertrouwen in zichzelf en de werkomgeving zodat een succesvolle (re-
)integratie op de werkvloer mogelijk wordt.5  

 
 In 2007 werd opnieuw een contract met IVP/POBOS afgesloten en de doelgroep werd na de 

BBB-hervorming nog uitgebreid. Voortaan kunnen alle organisaties zonder eigen 
rechtspersoonlijkheid én alle vrijwillig aangesloten organisaties met rechtspersoonlijkheid 
(Toerisme Vlaanderen, FIT, VLAO, AGIOn, VAPH, OPZ Geel, OPZ Rekem, BLOSO, VRT, 
VDAB, SERV, VEA, OVAM, VREG en VMSW) binnen de Vlaamse overheid op dit aanbod 
een beroep doen. 

 
2.  Het contract voor deze dienstverlening is steeds toegewezen via de onderhandelingsprocedure 

zonder bekendmaking. Uiteraard werden daarbij ook steeds andere aanbieders van dergelijke 
dienstverlening geconsulteerd. Op basis van de in het bestek opgenomen criteria werd er 
gekozen om voor deze opdracht in zee te gaan met IVP/POBOS. 

 
 Ter volledigheid overlopen we hieronder de specifieke criteria die gebruikt werden voor de 

vergelijking van de aanbiedingen voor het contract dat in 2007 werd afgesloten: 
 

1) Geef een kort overzicht van de activiteiten van uw bureau, met bijhorende referenties die 
voor deze opdracht relevant zijn. 

2) Welke vertrouwdheid heeft u met overheidsopdrachten in het algemeen en de Vlaamse 
Overheid in het bijzonder? 

3) Welke is uw vertrouwdheid met dergelijke opdrachten, hebt u specifieke knowhow 
opgebouwd over traumazorg, E.A.P.,… (graag met referenties die wij kunnen contacteren)?  

4) Geef een overzicht van de aanpak die u voor ogen heeft? (voorbereiding, uitvoering, output-
evaluatie,…) 

                                                      
5 De dienstverleningspaketten ‘sociale dienst’ en ‘ hulp bij ongewenste omgangsvormen’ die IVP/Pobos ook 
aanbiedt worden niet door ons afgenomen. Wat ‘sociale dienst’ betreft doen wij beroep op onze eigen interne 
sociale dienst en wat ‘hulp bij ongewenste omgangsvormen’ betreft heeft het Ministerie een eigen 
preventieadviseur psychosociaal welzijn, eigen interne vertrouwenspersonen én een extern meldpunt Spreekbuis.  
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5) Welke zijn de personen/instanties die de permanentie van de melding van cases zullen 
verzorgen? Wat is de bereikbaarheid van dit meldpunt? 

6) Naar wie worden cases doorverwezen en hoe wordt de doorverwijzing en opvolging 
praktisch georganiseerd? Geef aan hoe u de samenwerking met de opdrachtgever bij 
voorkeur ziet. 

7) Kostprijs melding en opvolging cases Traumazorg en E.A.P.: 
→ Wat is de totale kostprijs voor het melden en opvolgen van cases? Geef een duidelijk 

overzicht van alle kostprijselementen. 
8) Kostprijs beleidsklankbord: 

→ Wat is de forfaitaire prijs voor een rapportering? 
→ Wat is de forfaitaire prijs voor een jaarlijkse rapportering? 
→ Wat is het uur-/ dagtarief voor beleidsadvies en intervisie? 

 
3.  In totaal werden tot op heden 124 personen begeleid voor Traumazorg of EAP. Gezien de 

vertrouwelijkheid van de gegevens wordt een aantal opdelingen die u vraagt (provinciale 
tewerkstelling, geslacht, niveau van tewerkstelling,..) niet centraal bijgehouden. In onderstaande 
tabel krijgt u een overzicht van wat wel ter beschikking is, nl. het totale aantal hulpvragen per 
jaar, een uitsplitsing naar de aard van de aanvraag en het aantal hulpaanvragen per departement 
(tot 2006) of beleidsdomein (vanaf eind 2006). 

 

Jaar 
Totaal 
hulpvragen Trauma EAP LIN AZF WVC COO OND DAR BZ EWI OV WVG LNE 

MO
W RWO 

2001 4 4   4                    
2002 3 3   3                    
2003 12 7 5 10 1 1                 
2004 20 15 5 11 1 7 1                
2005 16 12 4 12 2   1 1              
2006 4 1 3 1 1 1              1   
2007 24 13 11         1 3 1   10 1 6 2 

2008 41 36 5           1 2   1 13   24   
 
 
4.  Enkel de werkgever kan een persoon aanmelden voor interventie. Uiteraard kan een therapie 

slechts gestart worden als ook de ambtenaar hiermee akkoord gaat en hier behoefte aan heeft.  
 
 De kost voor de sessies wordt volledig ten laste genomen van de Vlaamse overheid. De 

individuele ambtenaar dient hier dus niet in tussen te komen. Uiteraard zijn deze sessies wel 
beperkt in aantal (er wordt steeds gestart met maximaal 5 gesprekken, en er kan enkel op 
aangeven van de werkgever verlengd worden). 

 
5.  Voor 2007 bedroeg de gemiddelde kostprijs voor de Vlaamse overheid per individuele 

ambtenaar 0,76 euro (op geschat aantal van 25.640 aangesloten ambtenaren bij aanvang van het 
contract in 2007). 

 
 Als betaalformule wordt gewerkt met een jaarlijkse forfaitaire aansluitingsvergoeding van 

16.000,00 euro (exclusief BTW).  
 
 Hierin zit begrepen: 

- de aansluiting van ambtenaren van het Ministerie (departementen, IVA zonder 
rechtspersoonlijkheid) en de ambtenaren van de andere aangesloten entiteiten op de 24-uurs 
lijn 'Trauma' en op de 24-uurs lijn 'EAP', inclusief feedback, evaluatie, beleidsaanbevelingen 
e.a..  

Bij het afsluiten van het contract betrof dit ongeveer 25.640 personen. 
- 110 interventiegesprekken. Het betreft mogelijke: 
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a) individuele opvanggesprekken (zonder tijdslimiet) en/of deelnames aan een 
groepsbijeenkomst (zonder tijdslimiet) in het kader van crisisopvang (traumazorg), en/of 

b) individuele begeleidingsgesprekken (van telkens 1 uur) in het kader van een EAP, en/of  
c) overlegmomenten (per uur), en/of 
d) opmaken van een gedetailleerde rapportering op vraag van de opdrachtgever (equivalent van 

1 interventiegesprek). 
  
Niet-opgebruikte gesprekken worden voor de helft overgeheveld naar een volgend werkingsjaar, 
waarna ze, op het einde van dit volgende werkingsjaar, definitief vervallen.  
 
Indien het forfaitaantal van 110 gesprekken zou worden overschreden (wat tot nu toe nog niet 
gebeurde) gelden volgende interventietarieven: 

 
- individueel opvanggesprek / crisis (traumazorg): 87,00 euro (exclusief BTW) per gesprek 

(zonder tijdslimiet); 
- groepsdebriefing / crisis (traumazorg): 62,00 euro (exclusief BTW) per deelnemer aan een 

groepsbijeenkomst (zonder tijdslimiet); 
- EAP - begeleidingsgesprekken (intakegesprek, psychothera-peutische sessie, intervisie): 

75,00 euro (exclusief BTW) / uur + kilometervergoeding 0,50 euro (exclusief BTW) / km te 
rekenen vanaf Mechelen; 

- overlegmomenten met de verantwoordelijke (contact)personen, aangesteld per betrokken 
entiteit: 62,00 euro (exclusief BTW) / uur + kilometervergoeding 0,50 euro (exclusief BTW) 
/ km te rekenen vanaf Mechelen;  

- opmaken van een gedetailleerde rapportering: 110,00 euro/rapportering (exclusief BTW). 
 
6.  In 2007 bedroeg de totale kostprijs voor deze dienstverlening aan de aangesloten Vlaamse 

ambtenaren 19.306 euro (incl BTW). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 154 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Logiesverstrekkende bedrijven   -   Toegankelijkheidspremies 
 
Ik verwijs naar het besluit van de Vlaamse Regering van 13 juli 2001 houdende de vaststelling van de 
voorwaarden waaronder premies kunnen worden toegekend voor het bouwen en moderniseren van 
logiesverstrekkende bedrijven, in het bijzonder wat betreft de toegankelijkheid voor personen met een 
handicap. 
 
Graag verneem ik van de minister in dat verband het volgende. 
 
Per jaar sinds de inwerkingtreding: 
 
1. het aantal premieaanvragen; 
 
2. het percentage goedgekeurde aanvragen; 
 
3. het aantal toegekende premies; 
 
4. het totaalbedrag aan toegekende premies; 
 
5. de verdeling over de verschillende categorieën. 
 
Voor het jaar 2007: 
 
6. de gemiddelde premie voor de aanpassingswerken; 
 
7. de gemiddelde premie voor het toegankelijkheidsadvies; 
 
8. het aantal vervallen premies (artikel 7). 
 
Algemeen. 
 
9. Wat zijn de belangrijkste weigeringsgronden? 
 
10. Hoe beoordeelt de minister dit systeem? 
 
11. Heeft de minister zicht op de effectieve toename van het aantal toegankelijke kamers voor 

rolstoelgebruikers? 
 
Toegankelijkheidslabel: 
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12. het aantal lopende aanvragen voor een A-label; 
 
13. het aantal lopende aanvragen voor een A+-label; 
 
14. hoe worden deze logiesverstrekkers gepropageerd naar de doelgroep? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 154 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Het aantal premieaanvragen: 

- 2001: 0 
- 2002: 2 
- 2003: 6 
- 2004: 11 
- 2005: 12 
- 2006: 14 
- 2007: 13 

 
2. 100% van de aanvragen werd goedgekeurd. 
 
3. Het aantal toegekende premies; 

- 2001: 0 
- 2002: 2  : 1 dossier voor werken incl. het toegankelijkheidsadvies,  

1 dossier enkel voor toegankelijkheidsadvies 
- 2003: 6 : 4 dossiers voor werken incl. toegankelijkheidsadvies 
    2 dossiers enkel voor toegankelijkheidsadvies 
- 2004: 11 : 10 dossiers voor werken incl. het toegankelijkheidsadvies 
    1 dossier enkel voor toegankelijkheidsadvies 
- 2005: 12 : 10 dossiers voor werken incl. toegankelijkheidsadvies 
    2 dossiers enkel voor toegankelijkheidsadvies 
- 2006: 14 : 14 dossiers voor werken incl. toegankelijkheidsadvies 
- 2007: 13 : 12 dossiers voor werken incl. toegankelijkheidsadvies 
    1 dossier enkel voor toegankelijkheidsadvies 

 
4. Het totaalbedrag aan toegekende premies; 

- 2001: - 
- 2002: 50.154,00 euro 
- 2003: 223.077,00 euro 
- 2004: 431.174,00 euro 
- 2005: 517.931,00 euro 
- 2006: 743.566,00 euro 
- 2007: 671.551,00 euro 

 
5. De verdeling over de verschillende categorieën. 

-  Nog niet bepaald :  7 (de vergunningsaanvraag is in behandeling, er werd nog geen categorie 
 bepaald) 

- O  : 14 
- 1 ster  : 3 
- 2 sterren : 2 
- 3 sterren : 21 
- 4 sterren : 11 
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6. De gemiddelde premie voor de aanpassingswerken bedraagt 55.104,33 euro. 
 
7. De gemiddelde premie voor het toegankelijkheidsadvies bedraagt 792,23 euro 
 
8. Er zijn geen vervallen premies 
 
9. Aan de indiening van een premieaanvraag gaat een verplicht toegankelijkheidsadvies op de 

plannen door een gespecialiseerd toegankelijkheidsbureau vooraf. Dit toegankelijkheidsadvies 
geeft de logiesverstrekker een inzicht in de toegankelijkheidsaanpassingen die noodzakelijk zijn 
om tot een toegankelijke accommodatie te komen. Soms zijn de ingrepen technisch en financieel 
zeer ingrijpend, waardoor sommige logiesverstrekkers afzien van een premieaanvraag.  
 
De potentiële premieaanvrager krijgt van Toerisme Vlaanderen een uitgebreide begeleiding om 
het dossier administratief en inhoudelijk op punt te stellen.  

 
10. De toegankelijkheidspremie die substantieel is, vormt een belangrijk element om nieuwe 

toegankelijke verblijfsaccommodatie te creëren in Vlaanderen.  
Het systeem van de verplichte voorafgaandelijke toegankelijkheidsdoorlichting door een 
gespecialiseerd toegankelijkheidsbureau heeft daarbij verschillende voordelen: 
- de logiesverstrekker krijgt een goed beeld van de werken (en dus ook kosten) die haar/hem te 

wachten staan en kan gefundeerd een beslissing nemen om ervoor te gaan of niet.  
- het geeft Toerisme Vlaanderen een overzicht van de noodzakelijke werken om tot een 

toegankelijke accommodatie te komen. 
- hierbij wordt steeds de volledige keten van toegankelijkheid onder de loep genomen 

(toegangspad, parking, inkom en onthaal, restaurant, toilet, slaapkamers met badkamer, 
looproutes tussen deze onderdelen). De begeleiding door een gespecialiseerd 
toegankelijkheidsbureau verkleint de kans om bepaalde zaken over het hoofd te zien of op 
verkeerde uitvoering van de werken.  

 
Het premiebesluit van 2001 voor logiesverstrekkende bedrijven speelt een belangrijke rol in de 
toename van het aantal toegankelijke kamers. Deze positieve evolutie wordt aangevuld door een 
stijging van toegankelijke accommodaties in vakantiecentra, jeugdverblijven en campings. Ook 
deze vormen van verblijf kunnen - via de voor deze sectoren toepasselijke premiebesluiten – een 
beroep doen op aanzienlijke premies voor toegankelijkheidsaanpassingen.  

 
11. Via de ‘Toegankelijk Vlaanderen’-doorlichtingen en de uitreiking van het toegankelijkheidslabel 

kan de evolutie van het toegankelijk verblijfsaanbod in Vlaanderen worden gevolgd. Ik verwijs 
desbetreffende naar de tabel die gevoegd werd bij het antwoord op de vragen 12 en 13. 

 
12.en 13. 
 

Het toegankelijkheidslabel is verbonden aan een ‘Toegankelijk Vlaanderen’-doorlichting. 
Toerisme Vlaanderen laat sinds een aantal jaren de vakantieverblijven doorlichten en werkt 
hiervoor samen met verschillende gespecialiseerde toegankelijkheidsbureaus in Vlaanderen. Alle 
vergunde logiesaanbieders (hotels, toerisme voor allen verblijven, campings) worden voor eind 
2009 uitgenodigd om een toegankelijkheidsdoorlichting te laten uitvoeren. De doorlichting 
gebeurt op vrijwillige basis en is voor de logiesaanbieder volledig gratis. Op basis van de 
resultaten van de doorlichting en bijkomende evaluatie door een labelcommissie wordt dan een A 
of A+ label toegekend. De logiesaanbieder moet hiervoor geen aanvraag indienen en krijgt het 
label automatisch uitgereikt indien aan de labelcriteria voldaan is, na uitvoering van een 
doorlichting. Vooral logiesaanbieders die bepaalde toegankelijkheidsinspanningen hebben gedaan 
of interesse tonen in deze doelgroep schrijven zich in voor een ‘Toegankelijk Vlaanderen’- 
doorlichting. 
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Er werd al 2 maal een labelcommissie – samengesteld uit vertegenwoordigers van 
handicaporganisaties en de toeristische sector – georganiseerd (november 2007, april 2007). 
De resultaten hiervan zijn: 
 

Labelresultaten   
Type A+ A+ 

(OV) 
A A 

(O
V) 

I Totaal 
doorgelicht 

Hotel 1 - 19 12 121 153 
Jeugdverblijf - - 20 6 12 38 
Vakantiecentrum - - 9 1 16 26 
Campings - - 2 2 7 11 
Totaal 1 0 50 21 156 228 
A+:       comfortabel toegankelijk 
A:         basistoegankelijk 
OV:      toekenning van het labelniveau ‘onder opschortende voorwaarde’. Pas na  
             uitvoering van de voorwaarde wordt het overeenkomstige labelniveau  
             uitgereikt. 
I:          doorgelicht, onvoldoende score voor behalen van A of A+ label. Uitgebreide  
             toegankelijksinfo beschikbaar via www.toevla.be  

  
Een volgende labelcommissie wordt georganiseerd eind november 2008. Een 90-tal nieuwe 
labeldossiers worden dan ter evaluatie voorgelegd. 

 
 
14. De communicatie met deze doelgroep gebeurt via volgende kanalen:  

- het label is opgenomen op de website www.vlaanderen-vakantieland.be en de logiesbrochures van 
Toerisme Vlaanderen; 

- het label is eveneens opgenomen op de website van Toegankelijk Vlaanderen: www.toevla.be; 
- via het Infopunt Toegankelijk Reizen van Toerisme Vlaanderen: 

- een digitale nieuwsbrief wordt na elke labelcommissie verstuurd aan pers, de toeristische 
sector, handicaporganisaties, individuele personen met een handicap,… 

- de gelabelde verblijven worden vermeld op de website : www.toegankelijkreizen.be 
- via een publicatie: All in – toegankelijke verblijven in Vlaanderen en Brussel; 
- via de infodossiers; 

- via de kantoren van Toerisme Vlaanderen in het buitenland; 
- toeristische diensten worden aangemoedigd om het label op te nemen in hun publicaties. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 155 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Brusseltoets   -   Reguleringsimpactanalyse 
 
In de schriftelijke vraag nr. 121 aan minister Anciaux over de Brusselnorm (Websitebulletin 
publicatiedatum 17-06-2008) heb ik gevraagd hoe de Brusseltoets wordt geoperationaliseerd. 
 
Het idee van een Brusseltoets is opgenomen in het regeerakkoord. Dit akkoord definieert deze toets als 
het beleidsinstrument om Vlaamse decreten en besluiten vooraf te toetsen op de toepasbaarheid in 
Brussel-Hoofdstad en op het effect op de band met Vlaanderen, en maakt in dit verband deel uit van de 
reguleringsimpactanalyse (RIA). Decreten die niet voldoen aan de Brusseltoets kunnen op tijd worden 
aangevuld met specifieke regelgeving met betrekking tot Brussel. 
 
Tijdens een onderzoek over de Brusseltoets, waarnaar minister Anciaux verwijst, bleek echter dat er in 
de  bestaande decreetgeving op ad-hocbasis rekening werd gehouden met de “Brusselse specificiteit”. 
Op basis van hetzelfde onderzoek werd een vragenlijst opgesteld die kon worden geïntegreerd in RIA. 
 
De minister heeft er aan toegevoegd dat er een onderscheid gemaakt moet worden tussen “regelgeving 
met betrekking tot gewestbevoegdheden en voorgenomen regelgeving met betrekking tot 
gemeenschapsbevoegdheden” (antwoord minister Anciaux op schriftelijke vraag nr. 121). Bij de 
gewestreglementeringen is een “gereduceerde” Brusseltoets voldoende, tenzij de effecten op Brussel 
duidelijk groot blijken te zijn.  Bij gemeenschapsreglementeringen of gemengde regelgeving wordt er 
een bredere Brusseltoets toegepast op het geheel van de geplande regelgeving. 
 
1. Kan de minister de vermelde vragenlijst (de “Brusseltoets”) bezorgen?  
 
2. Kan worden aangeduid welke vragen behouden worden bij de “gereduceerde” Brusseltoets? Of 

worden er bij deze gereduceerde toets andere vragen gesteld: zo ja, welke?  
 
3. Kan de minister dieper ingaan op de manier waarop de band tussen Brussel en Vlaanderen, het 

onderscheid tussen gewest- en gemeenschapsmateries en de indirecte impact op deze regio hierbij 
bestudeerd worden? 

 
4. Minister Anciaux stelt dat het de bedoeling is dat de vragenlijst geïntegreerd wordt in de RIA en 

beantwoord wordt door de  betrokken administratie.  
 

Heeft de minister er zicht op wanneer deze vragenlijst geïntegreerd zal worden in de RIA? 
 
5. Bestaan er nog knelpunten om de Brusseltoets te laten opnemen in de RIA? Welke stappen moeten 

er nog gezet worden om in de RIA opgenomen te worden? 
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6. Minister Anciaux vermeldt in zijn antwoord dat de Brusseltoets gebeurt voor elk beleidsdomein 
door de betrokken minister en de functioneel bevoegde administratie. Waar mogelijk zou dit 
gebeuren in overleg met de Vlaamse Gemeenschapscommissie en onder coördinatie van de 
minister bevoegd voor Hoofdstedelijke Aangelegenheden.  

 
Hoe zal dit concreet worden toegepast of uitgevoerd?  
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 184) en Bourgeois (nr. 155). 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 155 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Minister Anciaux zal een gecoördineerd antwoord bezorgen op deze vraag. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 161 
van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen   -   Binnenlands marketingplan 
 
De Beleidsbrief Toerisme 2007-2008 besteedt bij de beleidsaccenten voor 2007 – 2008 aandacht aan 
“Een beleid met dieptewerking in functie van een maximaal toeristisch rendement” (spoor 1). Hierbij 
is een implementatie van de marketingplannen voor binnen- en buitenland voorzien. 
 
Wat het binnenland betreft, werkt de minister eraan om vanaf 2009 Toerisme Vlaanderen geen eigen 
campagne meer te laten organiseren, maar de middelen in te zetten op de versterking van de promotie 
van diezelfde toeristische sector en het faciliteren van nieuwe samenwerkingsverbanden. 
 
1. Welke maatregelen heeft de minister inmiddels genomen om deze beleidsdoelstelling te 

implementeren ?  Wat is hier de stand van zaken? 
 

Zijn inmiddels de nodige voorbereidende maatregelen genomen om te waarborgen dat deze 
doelstelling tegen 2009 wordt gehaald? 

 
2. In de beleidsbrief werd aangekondigd dat er met de VRT gesprekken worden gevoerd om het 

toeristische programma-aanbod te versterken (ook multimediaal). 
 

Wat is de stand van zaken? Welke resultaten heeft de minister inmiddels bereikt? 
 
3. Uit de beleidsbrief blijkt dat er een evaluatie volgt van het programma ”Bestemming Vlaanderen” 

zodat de toekomst van dit type van programma en samenwerking wordt uitgeklaard. 
 

Welke maatregelen heeft de minister inmiddels genomen om deze evaluatie uit te voeren? Is dit 
inmiddels gebeurd? Zo ja, wat zijn de resultaten?  
 
 Zo neen, voor wanneer wordt de afronding van deze evaluatie voorzien? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 161 van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Ik verwijs hier graag naar mijn gedetailleerd antwoord op de vraag om uitleg van collega 

Sintobin in de Commissie Toerisme van het Vlaams Parlement op 1 juli jl.. 
 Het nieuwe binnenlandse marketingplan dat het agentschap Toerisme Vlaanderen eind 2006 

formuleerde, maakte een evaluatie van de sinds 1998 gehanteerde strategie waarin “Vlaanderen 
Vakantieland” centraal staat. Ook al werd en wordt ‘Vlaanderen Vakantieland’ zonder twijfel 
als een zeer sterk merk beschouwd, toch dwongen een aantal evoluties tot een open bevraging en 
weging van de efficiëntie en de effectiviteit van de ingezette middelen.  

 Van meet af aan werd voor de concrete implementatie van het nieuwe plan een overgangstraject 
afgesproken, wat betekende dat de gekende Vlaanderen Vakantieland-aanpak in 2007 en 2008 
zou blijven bestaan. Dus ook dat de VLAVAK-brochure ongewijzigd zou verschijnen. 
Ondertussen zou een overgangstraject worden uitgewerkt.   

 Het uittekenen van dit overgangstraject liep trager dan verwacht. In het late najaar van 2007 
kreeg ik van diverse toeristische partners te horen dat de operationele consensus over de 
toekomst van Vlaanderen Vakantieland zich té traag ontwikkelde. Vanaf dan heb ik hierover 
herhaaldelijk overlegd met Toerisme Vlaanderen. Ik kreeg verslag van een “actieplan-in-
ontwikkeling”. Definitieve keuzes waren er nog niet. En het overleg ten gronde met de 
betrokken partners moest dan ook nog worden gevoerd. 

 Na intensief overleg, onder coördinatie van mijn kabinet, met het agentschap Toerisme 
Vlaanderen, de vijf provinciale toeristische organisaties, de beroepsfederatie HoReCa 
Vlaanderen en de vzw Plattelandstoerisme in Vlaanderen, werd eind juni jl. in consensus beslist 
om de oorspronkelijk geformuleerde doelstellingen bij te sturen en om de Vlaanderen 
Vakantielandcampagne te behouden tot 2012 en gaandeweg de omslag te maken naar 
complementaire digitale toepassingen en het verkennen van nieuwe samenwerkingsverbanden 
met toeristische actoren. Vlaanderen Vakantieland blijft zo het centrale merk dat werft voor 
kwalitatieve, korte vakanties in eigen land en wordt zo de koepel voor alle 
binnenlandactiviteiten van het agentschap. Hierbij ligt de focus van communicatie en actie 
steeds op belevingsvolle arrangementen.  

 Deze operationele keuze wijkt enigszins af van de plannen die het agentschap Toerisme 
Vlaanderen aanvankelijk had uitgestippeld en die ik ook in mijn Beleidsbrief had 
onderschreven.  
Maar de vele gesprekken maakten alle partners duidelijk dat het overgangstraject méér aandacht 
verdiende. Bijsturing van de timing die eind 2006 was gemaakt, lijkt me dan ook meer dan 
verantwoord te zijn. 

 
2. Het agentschap Toerisme Vlaanderen voerde de voorbije maanden meerdere gesprekken met de 

VRT. De samenwerking tussen Toerisme Vlaanderen en de VRT voor de komende jaren werd 
ondertussen geconcretiseerd in een ontwerpcontract. Enerzijds wordt het programma 
‘Vlaanderen Vakantieland’ voortgezet, maar wordt er binnen de contouren van het format ook 
meer multimediaal gewerkt. De campagne “Het mooiste dorp van Vlaanderen” is een voorbeeld 
van dergelijke multimediale actie die binnen het format van Vlaanderen Vakantieland werd 
geïntegreerd, maar tegelijk ook ondersteund werd op Radio 2, in Het Nieuwsblad, op de 
consumentenwebsite van Toerisme Vlaanderen en met een boek (uitgeverij Lannoo).  

 Dat type van samenwerking wordt in de toekomst herhaald. De concrete thema’s worden nog 
uitgewerkt. 
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 Daarnaast is er voor 2009 een samenwerking gepland rond een nieuwe toeristische reeks op 
Canvas over de Vlaamse biercultuur. Met dit initiatief wordt een ander profiel van publiek 
beoogd dan de Vlaanderen-Vakantielandkijker. Het blijft echter de bedoeling om Vlaanderen als 
vakantiebestemming op een positieve en originele manier in de kijker te zetten. Via een cross-
mediale aanpak zal ook hier gemikt worden op een breed bereik. 

 
3. Het programma is dit voorjaar door de regionale zenders en Telenet zelf geëvalueerd en 

vroegtijdig stopgezet. Eerder hadden ook de provinciale toeristische organisaties hun financiële 
betrokkenheid bij het programma al terug geschroefd en had ook Toerisme Vlaanderen een 
bijzonder kritisch standpunt ingenomen. Rode draad doorheen de evaluatie was het niet in 
verhouding staan van de financiële en andere inspanningen tot de output, zijnde de kijkcijfers en 
de interactieve respons van het programma. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 163 
van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Toerisme   -   Toegankelijkheidsbeleid 
 
Toerisme in Vlaanderen toegankelijk maken zodat iedereen in Vlaanderen kan genieten van een 
vakantie is een belangrijke strategische doelstelling binnen het beleid van de minister. Dit wordt 
gemotiveerd door te stellen dat het maatschappelijk van het grootste belang is dat iedereen kan 
genieten van een gezonde vakantiebeleving.  Deze doelstelling gaat uit van verantwoordelijkheid en 
sociale rechtvaardigheid. Welzijn en welbehagen waartoe een goede vakantiebeleving volop kan 
bijdragen, hebben duidelijk een invloed op de fysieke en mentale gezondheid en weerbaarheid.  Door 
toerisme toegankelijk te maken voor elkeen in Vlaanderen dragen we bij tot de armoedebestrijding en 
risicoverlaging zoals in het regeerakkoord geformuleerd als uitdaging voor elk beleidsdomein. (Stuk 
90 (2004 – 2005), blz. 57) 
 
De werkelijkheid is evenwel anders : uit alle cijfers blijkt dat de armoede in Vlaanderen blijft 
toenemen, wat tot rechtstreeks gevolg heeft dat steeds minder mensen in Vlaanderen kunnen genieten 
van een gezonde vakantiebeleving.  Nog steeds is toerisme niet toegankelijk voor elkeen in 
Vlaanderen en hieruit dient de conclusie te worden getrokken dat binnen het beleidsdomein Toerisme 
de bijdrage tot de armoedebestrijding niet wordt gehaald.  Er lijkt dringend bijsturing nodig. 
 
 
1. Welke bijkomende maatregelen heeft de minister inmiddels genomen om deze strategische 

doelstelling bij te sturen en welke bijkomende initiatieven zijn er ontwikkeld en bijkomende 
middelen vrijgemaakt om deze strategische doelstelling ook daadwerkelijk te verwezenlijken ? 

 
2. Kan de minister een overzicht geven van de verschillende maatregelen die er sinds het begin van 

de legislatuur zijn genomen om een gericht beleid op punt te stellen naar bepaalde doelgroepen die 
om diverse redenen niet of onvoldoende kunnen deelnemen aan het vakantiegebeuren ? 

 
Welke doelgroepen worden in aanmerking genomen ? 

 
Wat zijn hier de resultaten ? 

 
Heeft de minister een evaluatie laten uitvoeren om de doeltreffendheid van deze maatregelen na te 
gaan ? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 163 van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Het Vlaams Actieplan Armoedebestrijding wordt vanuit het agentschap Toerisme Vlaanderen 

mee vorm gegeven door de aandachtsambtenaar via het horizontaal Permanent Armoede 
Overleg, gecoördineerd door de minister van Welzijn Steven Vanackere.  

 Binnen het beleidsveld toerisme ontwikkelt het Steunpunt Vakantieparticipatie, in samenspraak 
met de toeristische sector, een goedkoper aanbod voor mensen in armoede. Zowel het aantal 
aanvragen als het aantal deelnemers die via deze weg van een daguitstap of vakantie kunnen 
genieten stijgt jaarlijks. Meer dan 900 lidorganisaties begeleiden en ondersteunen gezinnen in 
armoede bij contact met dit aanbod. Om de werking van het Steunpunt te versterken zijn de 
werkingsmiddelen in 2007 verhoogd met 100.000 euro. In totaal beschikt het Steunpunt over 
162.000 euro voor informatieverspreiding en uitbreiding van het aanbod. 

 De middelen voor de ondersteuning van sociaal toeristische verenigingen zijn gestegen. Deze 
verenigingen organiseren vakanties voor personen in armoede. De financiële ondersteuning 
bedraagt maximaal 75 % van vervoer-, verblijf- , animatie- en verzekeringskosten. Op de 
begroting 2008 was voor de werkingskost 295.000 euro en voor de loonkost van deze 
organisaties 129.000 euro ingeschreven. Tussen 2004 en 2007 is het budget voor de 
personeelssubsidies gestegen met 20.000 euro; voor de werkingssubsidies is er een stijging van 
25.000 euro. Bij de opmaak van de begroting 2009 zal het budget voor de sociaal toeristische 
verenigingen met 50 000 euro verhoogd worden. 

 De werking van het Steunpunt Vakantieparticipatie steunt op het terrein op een unieke pps-
constructie, waarvan de betrokkenen dagelijks de degelijkheid van de samenwerking ervaren. 
Als Vlaamse overheid slagen we er in met een alles bijeen vrij bescheiden bedrag een zeer grote 
hefboom te creëren. De intermediaire betrokkenheid van de sociale organisaties uit het 
middenveld is hier van bijzonder belang. Zij hebben direct contact met de doelgroep van het 
Steunpunt. Zij weten wie voor een vakantie in aanmerking komt en wie daarvoor kan worden 
gemotiveerd. De private sector vormt de onontbeerlijke derde schakel. Vorig jaar werkten zowat 
140 bedrijven uit de logies- en recreatiesector mee met het geven van kortingen van 50 tot 70%. 
De samenwerking tussen overheid, sociaal middenveld en private sector laat toe een uitstekend 
hefboomeffect te creëren. De groeicijfers die het Steunpunt kan voorleggen getuigen hiervan. 
 

2. Het toeristische toegankelijkheidsbeleid focust enerzijds op de doelgroep kansarmoede en 
anderzijds op de doelgroep personen met een handicap. 

 Doelgroep kansarmoede: 
− Maatregelen en initiatieven  
 Ik heb het initiatief genomen om zowel met de Lijn als met de NMBS het vervoersprobleem 

van deze doelgroep te bespreken. Een goedkope vakantie moet ook aan een haalbare prijs 
bereikbaar zijn. In 2006 en 2007 verstrekte De Lijn gratis bus/tramtickets voor personen die 
een daguitstap of een vakantie boekten. Deze gratis tickets werden door de doelgroep zeer 
positief onthaald. Begin 2008 nam ik het initiatief om de federale collega bevoegd voor de 
NMBS een brief te schrijven over de toepassing van het Omnio-statuut bij de spoorwegen. Op 
20 augustus 2008 maakte de NMBS bekend voortaan via het Omnio-statuut ook een reductie 
zullen geven.  

− Beschrijving van de doelgroep 
 Het Steunpunt Vakantieparticipatie werkt met lidorganisaties uit de welzijnsector. Het 

doelpubliek is personen in kansarme situaties die anders niet op vakantie kunnen gaan. Die 
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lidorganisaties gebruiken hiervoor de criteria kansarmoede die door Kind & Gezin gehanteerd 
worden. De inkomensnorm is de Europese armoedenorm die jaarlijks aangepast wordt. Voor 
2008 ligt de inkomensgrens op 822 euro voor alleenstaanden en op 1726 euro voor een gezin 
met 2 volwassenen en 2 kinderen. Aangezien het leefloon onder deze inkomensgrens ligt, 
komen leefloners dus zeker in aanmerking. 

− Resultaten 
 Jaarlijks vinden steeds meer mensen hun weg naar het aanbod van het Steunpunt 

Vakantieparticipatie. In 2007 genoten 44.523 personen van een daguitstap en gingen 6457 
personen in groep of individueel met het gezin op vakantie. In 2007 werden bijgevolg in totaal 
50.980 mensen bereikt. 

 De eindcijfers voor 2008 zullen pas beschikbaar zijn na 15 december 2008. Er wordt wel nu al 
een duidelijke stijging waargenomen: 

 Gezinsvakanties: 
− totaal 2007: 1871 personen 
− totaal 2008: bekend na 15 december 2008 (totaal op 9 juli 2008: 2058 personen) 

Daguitstappen: 
− totaal 2007: 44.523  
− totaal 26 augustus 2008: 52.980 (dit laatste cijfer betreft het aantal goedgekeurde 

daguitstappen en omvat ook de daguitstappen die voor september en oktober 2008 
gepland werden.)  

Aangezien voor velen een vakantie nog altijd erg duur of moeilijk te organiseren valt, kiezen 
mensen vlugger voor een daguitstap. Meerdere organisaties maken enkel gebruik van het 
aanbod daguitstappen omdat zij zelf niet over het personeel beschikken om vakanties te 
begeleiden of te ondersteunen. 

− Evaluatie 
 Zoals ik aankondigde op het Forum Vakantieparticipatie van 10 januari 2008 startte Toerisme 

Vlaanderen in mijn opdracht in 2007 een onderzoek in verband met kansarmoede. Het 
onderzoek wordt uitgevoerd in samenwerking met de universiteit van Westminster Londen. 
Aan deze universiteit heeft een Vlaamse onderzoekster, die ook op de hoogte is van de 
Vlaamse praktijk, expertise opgebouwd in verband met onderzoek over armoede en vakantie 
in het Verenigd Koninkrijk. Ook aan de universiteit Antwerpen wordt onderzoek gedaan naar 
kansarmoede, maar niet over de combinatie kansarmoede en toerisme. Het onderzoek bevat 
een kwalitatief en kwantitatief luik en enquêteerde meer dan 1000 personen en een 80-tal 
organisaties. Het onderzoek bevindt zich in de redactionele fase. De resultaten zullen wellicht 
later dit jaar kunnen bekend gemaakt worden. 

 
Doelgroep personen met een handicap 

− Maatregelen en initiatieven  
 Studies uit 1999 (‘Toegankelijkheidsdoorlichting van 100 hotels in Vlaanderen’) en 2000 

(‘Een toegankelijker toerisme in Vlaanderen? Probleemanalyse en mogelijke 
beleidsinstrumenten voor de logiessector’) gaven aan dat personen met een handicap  
onvoldoende kunnen participeren aan het vakantiegebeuren omwille van: 
− onvoldoende aanbod aan (fysiek) toegankelijke vakantieaccommodatie; 
− het ontbreken van betrouwbare informatie over de toegankelijkheid van het toeristisch 

aanbod; 
 Met het ‘actieplan toegankelijkheid’ (2001) worden deze knelpunten aangepakt: 
− premies voor toegankelijkheidsaanpassingen (30 tot 70% van de kostprijs van de 

investeringen) in hotels, jeugdverblijven, vakantiecentra, campings, toeristische recreatieve 
projecten; 

− technische ondersteuning van de toeristische ondernemer bij het toegankelijk maken van 
zijn infrastructuur in de vorm van normenbundels en infofiches, samenwerking met 
gespecialiseerde toegankelijkheidsbureaus; 
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− sensibilisatie en vorming voor de toeristische sector (‘klantvriendelijk onthaal van personen 
met een handicap’, ‘gidsen van personen met een handicap’, ‘toegankelijk maken van 
infrastructuur’, …); 

− verbeterde informatieverschaffing aan de gebruiker via het Infopunt Toegankelijk Reizen 
(www.toegankelijkreizen.be); 

− toegankelijkheidsdoorlichtingen van het toeristisch aanbod en informatieverspreiding via de 
Toegankelijk Vlaanderen-website (www.toevla.be). 

 
Ik ondernam ook volgende nieuwe initiatieven: 
− Tewerkstellingsprojecten in West-Vlaanderen, Oost-Vlaanderen, Limburg en Antwerpen 

maken een systematische doorlichting van het toeristisch aanbod in Vlaanderen mogelijk. 
Doelstelling is om tegen eind 2009 30% van het verblijfsaanbod en infokantoren 
doorgelicht en gelabeld te hebben. 

− Lancering van een nieuw toegankelijkheidslabel (januari 2008). Dit label is verbonden aan 
strenge ‘Toegankelijk Vlaanderen’-criteria en wordt ter plaatse gecontroleerd.9 

− Onderzoek over zorgvakanties, gekoppeld aan de opmaak van een actieplan. Voor 
personen met een zwaardere handicap volstaat een toegankelijke accommodatie vaak niet. 
Zij hebben ook zorgondersteuning (medische zorg, assistentie, hulpmiddelen) nodig op 
hun vakantiebestemming. Het onderzoek “Zorgvakanties in Vlaanderen” dat in 2007 in 
opdracht van Toerisme Vlaanderen is uitgevoerd door de vzw Toegankelijkheidsbureau 
inventariseert de behoeften, het huidige aanbod in Vlaanderen, analyseert goede 
praktijkvoorbeelden en formuleert een aantal beleidsaanbevelingen. Deze worden 
momenteel door het agentschap Toerisme Vlaanderen verwerkt in een “Actieplan 
Zorgvakanties” (cf. de afspraken in het kader van de Beheersovereenkomst tussen het 
agentschap en de Vlaamse regering).  

− Beschrijving van de doelgroep: 
Bij de uitwerking van het beleid wordt rekening gehouden met alle vormen van handicap 
of beperking. Wat de financiële ondersteuning betreft, komen vooral de doelgroepen aan 
bod voor wie de infrastructuur fysiek moet worden aangepast: personen met een 
motorische, visuele of auditieve handicap, met astma of allergieën. In de vormingssessies 
wordt ook veel aandacht besteed aan het aspect ‘mentale toegankelijkheid’ en aan het 
onthaal van personen met een verstandelijke handicap. 
De leidraad voor het actieplan is de inclusiegedachte: personen met een handicap moeten 
zoveel mogelijk terechtkunnen in het reguliere toeristische circuit. Er wordt geprobeerd 
om die doelgroep een behoorlijke dienstverlening aan te bieden binnen de reguliere 
toeristische omgeving. Door werk te maken van de integrale toegankelijkheid voor 
personen met een handicap wordt meteen ook het gebruikscomfort voor andere groepen 
verhoogd: ouders met een kinderwagen, ouderen die niet zo goed te been zijn, reizigers 
met bagage, personeel met trolleys, ... 

− Resultaten 
Toegankelijke accommodatie 
De toegankelijke vakantieaccommodatie in Vlaanderen groeit gestaag dank zij de 
financiële en technische ondersteuning van de Vlaamse overheid. Daar waar het onderzoek 
van 100 hotels in Vlaanderen in 1999 nog een zeer negatief beeld gaf over de 
toegankelijkheid van de hotelsector (bijna alle verblijven toonden ernstige knelpunten), 
zien we nu aan de hand van de eerste labelresultaten een positieve evolutie: 
 

Labelresultaten   
Type A+ A+ 

(OV) 
A A 

(OV) 
I Totaal 

doorgelicht
Hotel 1 - 19 12 121 153 
Jeugdverblijf - - 20 6 12 38 
Vakantiecentrum - - 9 1 16 26 
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Campings - - 2 2 7 11 
Totaal 1 0 50 21 156 228 
A+:       comfortabel toegankelijk 
A:         basistoegankelijk 
OV:      toekenning van het labelniveau ‘onder opschortende voorwaarde’. Pas na  
             uitvoering van de voorwaarde wordt het overeenkomstige labelniveau  
             uitgereikt. 
I:        doorgelicht, onvoldoende score voor behalen van A of A+ label. Uitgebreide 
             toegankelijksinfo beschikbaar via www.toevla.be  

  
Tegen eind 2009 worden alle logiesaanbieders (+/- 1900) uitgenodigd om deel te nemen 
aan een toegankelijkheidsdoorlichting, gekoppeld aan een labelaftoetsing. Deelname 
gebeurt op vrijwillige basis en is gratis voor de logiesaanbieder.  

 
Betrouwbare informatie 
Personen met een handicap kunnen anno 2008 via verschillende kanalen betrouwbare (ter 
plaatse gecontroleerd door hiervoor opgeleide toegankelijkheidsmeters) informatie over 
het toeristisch aanbod in Vlaanderen verkrijgen: 
− via het Infopunt Toegankelijk Reizen, zijn website www.toegankelijkreizen.be en 

publicaties, steeds in 4 talen. 
− via de website van de Toegankelijk Vlaanderen-databank www.toevla.be 
− via het toegankelijkheidslabel dat wordt opgenomen in toeristische brochures en 

websites (bijv. www.vlaanderen-vakantieland.be) 
 
− Evaluatie 
 Met het toegankelijkheidslabel wordt de evolutie van de toegankelijkheid van het 

toeristisch aanbod in Vlaanderen opgevolgd. Meteen speelt het label ook in op de behoefte 
aan betrouwbare informatie. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 165 
van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen   -   Deelname aan internationale vakbeurzen 
 
Jaarlijks vindt in Berlijn de grootste Europese toerismebeurs plaats, de ITB “International Tourism 
Fair Berlin”. Op deze beurs ontmoeten wereldspelers op het vlak van toerisme elkaar.  
 
Meer dan 150.000 bezoekers informeren zich bij meer dan 6.500 exposanten, waaronder 
reisorganisaties, reclamemakers, toerismebureaus en luchtvaartmaatschappijen, over actuele trends en 
nieuwe producten rondom het toerisme. In 2009 vindt deze beurs plaats van 11 tot 15 maart. 
 
Toerisme Vlaanderen zal echter, net zoals in het verleden, niet aanwezig zijn op deze beurs om onze 
regio te promoten. 
 
Niettegenstaande vragen van regionale toeristische diensten en van verschillende hotels vindt de 
marketingdienst van Toerisme Vlaanderen een aanwezigheid op deze beurs niet relevant. 
 
1. Is het geen gemiste kans dat Toerisme Vlaanderen niet aanwezig is op een dergelijk groot 

evenement om onze regio te promoten? Wat is de reden dat onze regio niet aanwezig is op 
dergelijke internationale vakbeurs? Zijn er voor de toekomst plannen om daar toch 
vertegenwoordigd te zijn? 

 
2. Het Duitse publiek is van groot belang voor onze regio. 
 

Welke incentives zijn er dan specifiek om onze regio kenbaar te maken en onze troeven te 
promoten? Is dit niet een gelegenheid bij uitstek om de neerwaartse trend van de Duitse bezoekers 
aan Vlaanderen om te buigen? 

 
3. Op welke internationale evenementen is Toerisme Vlaanderen aanwezig om onze regio te 

promoten en wat is de motivatie? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 165 van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
1. Tot 2007 nam Toerisme Vlaanderen deel aan “International Tourism Fair Berlin” (ITB) via een 

gezamenlijke stand van Toerisme Vlaanderen en het Office de Promotion du Tourisme de 
Wallonie et de Bruxelles (OPT), waarbij 55 % van de kosten voor de stand door Toerisme 
Vlaanderen werd gedragen (45 % door het Office du Tourisme de Wallonie et de Bruxelles). In 
2007 werd de deelname aan ITB doorgelicht, waarbij werd vastgesteld dat: 

- de absolute kostprijs was gestegen van 47.086 euro in 2006 tot 69.544 euro in 2007 (excl. 
de lonen van de betrokken medewerkers);  

- er in 2007 naast de kunststeden slechts 3 private deelnemers waren; 
- het aantal contacten dat de vakmensen via ITB legden, niet steeg. 

Na deze evaluatie en de beslissing van OPT om niet deel te nemen aan deze beurs in 2008, werd 
door Toerisme Vlaanderen besloten de wijze van deelname aan ITB te wijzigen, waarbij zowel 
Toerisme Vlaanderen als de kunststeden een platform kreeg binnen de “Culture Lounge“. Dit 
betreft een initiatief van Project 2508, een partner van Toerisme Vlaanderen, en behelst een 
cultuurplatform in de hal van de beurs waarop ook Nederland en Luxemburg aanwezig waren. 
Voor private partijen werd geen beursdeelname georganiseerd. 
Tijdens ITB 2008 organiseerde Toerisme Vlaanderen volgende activiteiten:  

- persconferentie samen met IGLTA (vereniging voor gaytoerisme); 
- de voorstelling van fietsproduct samen met ADFC; 
- perscontactpunt in samenwerking met het public relationsbureau C&C. 

Het totaal geïnvesteerde bedrag bedroeg 16.900 + 19 % btw. 
In 2009 zal Toerisme Vlaanderen op een gelijkaardige manier deelnemen aan ITB. 
 

2. In de consumentenmarketing geeft Toerisme Vlaanderen voorrang aan doelgroepen die meer dan 
gemiddeld geïnteresseerd zijn in Vlaanderen. Het agentschap zet daarbij die instrumenten in die 
het gewenste effect nastreven. In Duitsland loopt er elk jaar een reclamecampagne, in 
samenwerking met steden en provincies. De campagne zet in op verschillende thema’s en loopt 
zowel online als in print. Via databasemarketing (nieuwsbrieven, mailings) probeert Toerisme 
Vlaanderen om een eenmalig geïnteresseerde klant om te buigen naar een herhaalbezoeker. Verder 
blijkt dat websites steeds meer aangegrepen worden als informatiekanaal en dat investeringen in 
online marketing meer renderen dan investeringen in consumentenbeurzen. Gelet op het belang 
van de media in de toeristische communicatie en promotie zet Toerisme Vlaanderen in op een heel 
uitgebreide persbewerking en televisie. Daarnaast investeert het agentschap ook zo veel mogelijk 
in de ondersteuning van redacties van reisgidsen. 
ITB is een gemengde beurs, met vakdagen voor de reisindustrie en een gewone reisbeurs voor 
consumenten. Uit onderzoek blijkt dat er per 100 bezoekers aan Vlaanderen slechts één bezoeker 
zijn informatie haalt uit consumentenbeurzen. Ik verwijs hierbij naar de bijgevoegde tabel. Door 
de groei van internet als informatiebron, neemt het belang van beurzen stelselmatig af, terwijl de 
kost van diezelfde beursdeelnames stijgt. Binnen het instrumentarium van marketingtechnieken 
scoren de consumentenbeurzen ondermaats qua impact, in verhouding tot de prijs die ervoor 
betaald moet worden. 
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Tabel: Informatiebronnen van de recreatieve verblijfstoerist in Vlaanderen (Bron: de Vlaanderen 
Vakantieganger 2005) 
 
Informatiebron 
 

kust kunststeden Vlaamse regio’s 

Informatiebron geraadpleegd 72% 82% 72% 
Geen informatiebron of ervaring/gewoonte 28% 18% 28% 
Totaal 100% 100% 100% 
 
Welke informatiebron 

   

Toeristische brochures 57% 25% 53% 
Internet 41% 56% 51% 
Vrienden, familie, kennissen 35% 24% 23% 
Reisgidsen 3% 24% 2% 
Media 20% 18% 1% 
Toeristische diensten 13% 10% 1% 
Beurzen 1% 1% 3% 
Reisbureau 5% 0% 0% 
Andere 0% 0% 1% 

 
3. De aanwezigheid op internationale evenementen wordt beoordeeld in functie van de effectiviteit 

en de efficiëntie. Vanuit die visie en strategie is Toerisme Vlaanderen is dan ook quasi niet 
aanwezig op internationale evenementen om de regio te promoten wanneer dit niet kostenefficiënt 
is noch weinig effect heeft. Toerisme Vlaanderen is wel aanwezig op de vakbeurzen, zoals World 
Travel Market (WTM) in Londen, of op een gemengde beurs, zoals FITUR in Spanje. 
Vanuit strategisch oogpunt gebruikt Toerisme Vlaanderen internationale culturele evenementen in 
Vlaanderen als hefboom voor een verblijf in Vlaanderen. Het probeert internationale toeristen te 
lokken naar grote tentoonstellingen, langlopende festivals, … . 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -923- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 166 
van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Hotelclassificatiesysteem   -   Stand van zaken 
 
Tijdens de besprekingen rond het nieuwe decreet betreffende de toeristische logies was er reeds heel 
wat te doen over de te hanteren  classificatienormen, teneinde de sector van logiesverstrekkers op een 
zo transparant mogelijke manier binnen het juiste kwaliteitssegment te kunnen indelen en te kunnen 
plaatsen. Een goede, transparante indeling is van groot belang, zowel voor de uitbaters als voor de 
consumenten, die graag een duidelijk beeld hebben over de kwaliteit die ze mogen verwachten. 
 
Naar aanleiding van de bespreking van het koepeldecreet bevestigde de minister dat een commissie al 
een tijdje aan het werken is rond het opstellen van nieuwe criteria voor het bepalen van de 
verschillende classificatienormen. 
 
1. Hoever staat het met het nieuwe classificatiesysteem? Is er al een model beschikbaar en zo ja, kan 

de minister dit ter beschikking stellen? Zo neen, wanneer wordt dit model verwacht? 
 
2. Welke timing staat er op de opmaak van dit nieuwe classificatiesysteem? Wanneer zal het worden 

goedgekeurd? Wanneer zal het van kracht worden? 
 
3. Hoever staat het met het door de minister aangekondigde classificatiesysteem voor gastenkamers?  
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 166 van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Zoals ik heb verduidelijkt tijdens de plenaire vergadering van 2 juli jl., streef ik er naar de definitieve 
exploitatienormen per logiescategorie eind dit jaar aan mijn collega’s binnen de Vlaamse Regering 
voor te leggen. Dit zou ons toelaten om begin volgend jaar – wanneer deze uitvoeringsbesluiten hun 
administratieve en politieke goedkeuringsprocedure hebben doorlopen – in een volgende fase de 
classificatienormen voor de verschillende categorieën te finaliseren. Ik zal aan mijn collega’s binnen 
de Vlaamse Regering voorstellen de classificatienormen voor de verschillende (sub)categorieën van 
toeristisch logies binnen het Logiesdecreet te regelen via een of meerdere ministeriële besluiten.  
Ik ga ervan uit dat we goed op schema zitten. We zijn weldra in overleg met vertegenwoordigers van 
alle verschillende logiescategorieën. 
 
Wat specifiek de hotel-classificatienormen betreft: er is mij per brief van 14 juli 2008, door de 
voorzitter van het technisch comité van de logiesverstrekkende bedrijven, een voorstel van vernieuwde 
hotel-classificatienormen bezorgd. Dit voorstel is door de hotelsector zelf, in de schoot van het huidige 
technisch comité van de logiesverstrekkende bedrijven, uitgewerkt. 
Volgens de informatie waarover ik beschik, is het mij bezorgde voorstel in grote lijnen geënt op het 
Nederlandse model; echter rekening houdende met de eigenheid van de Vlaamse hotelsector. 
Het uitgewerkte voorstel van hotel-classificatienormen zal uiteraard ter tafel komen bij de verdere 
voorbereiding van de specifieke hotel-exploitatienormen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 167 
van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen  -   Waterwegenkaarten 
 
Zowel in de informatiefolder “waterrecreatie” als op de website www.waterrecreatie.be van de dienst 
“Promotie Binnenvaart Vlaanderen” vinden we waterwegenkaarten terug.  
 
Deze zijn een handige handleiding voor wie per motorjacht de natuur en cultuur van Vlaanderen wil 
beleven vanop het water of voor wie een kajakroute plant. 
 
Op de website van Toerisme Vlaanderen vind ik geen link naar deze waterwegenkaarten. Nochtans 
lijkt dit ook een handige tool voor elke toerist die Vlaanderen vanop het water wil ontdekken. 
 
Bestaat er enig overleg tussen de dienst Promotie Binnenvaart Vlaanderen en Toerisme Vlaanderen 
inzake de waterwegenkaarten? 
 
Kwam daarbij ook de mogelijkheid aan bod om deze kaarten zoals ze terug te vinden zijn op 
www.waterrecreatie.be ten behoeve van de “watertoeristen” ook op de website van Toerisme 
Vlaanderen te plaatsen? Zijn er plannen in deze richting? Timing? Zo neen, waarom niet? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 167 van 21 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen en Promotie Binnenvaart Vlaanderen maken deel uit van het Overlegplatform 
voor waterrecreatie, -sport en –toerisme voor waterwegen en kust in Vlaanderen. Naast dit 
overlegplatform heeft Promotie Binnenvaart Vlaanderen zelf ook een werkgroep recreatie, waar 
Toerisme Vlaanderen deel van uitmaakt. Op deze werkgroep worden concrete elementen besproken 
waaronder ook de vaarkaarten en vaargidsen.  
De huidige waterwegenkaarten die door Promotie Binnenvaart Vlaanderen worden opgemaakt en op 
hun website geplaatst, zijn nautische kaarten en geven de bevaarbare waterwegen weer met elementen 
zoals de sluisbedieningen, jachthavens, staande mastroutes, milieustations en dergelijke meer. De 
kaarten bevatten geen toeristische informatie. Omwille van deze reden is er geen verwijzing naar de 
website van Promotie Binnenvaart Vlaanderen op de website van Vlaanderen Vakantieland. 
Structureel is er dus momenteel geen samenwerking om waterwegenkaarten te maken, maar als er zich 
opportuniteiten voordoen, wordt er wel op ad hoc-basis samengewerkt. Zo werden naar aanleiding van 
de deelname aan Boot Düsseldorf viertalige kaarten opgemaakt en gedrukt met de toeristische regio's 
en de bevaarbare waterlopen. Hierbij werden in de viertalige tekst toeristische suggesties voor 
watertoeristen meegegeven en wordt verwezen naar www.waterrecreatie.be voor nautische informatie en 
naar www.visitflanders.com voor vakantietips.  
 
Momenteel werkt Toerisme Vlaanderen aan het opstellen van een actieplan voor het riviertoerisme. 
Dit actieplan moet eind dit jaar afgerond zijn. Het actieplan moet concrete acties aanreiken die wij op 
korte en langere termijn moeten gerealiseerd worden om het riviertoerisme in Vlaanderen te 
ontwikkelen. Naast de rol die toerisme hierin te vervullen heeft, zullen ook andere beleidsdomeinen 
hun verantwoordelijkheid dienen op te nemen. In het kader van dit actieplan zal ook de communicatie 
naar de toervaarder aan bod komen. Indien uit de resultaten van het onderzoek dat de basis vormt voor 
dit actieplan, blijkt dat de consument een kaart wenst waarop zowel nautische als toeristische 
informatie moet staan, dan zullen Promotie Binnenvaart Vlaanderen en Toerisme Vlaanderen 
samenwerken om een dergelijke kaart te ontwikkelen. 
.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 168 
van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Kinderprogramma’s   -   Gedragscode en investeringen (2) 
 
In mijn schriftelijke vraag nr. 65 van 3 maart 2008 (Websitebulletin publicatiedatum 23 april 2008) 
over het besluit van de Vlaamse Regering van 7 september 2007 houdende de aanvulling van de code 
voor reclame en sponsoring op radio en televisie met specifieke bepalingen over reclame en 
sponsoring, gericht op kinderen en jongeren, vroeg ik de minister naar de uitvoering van de 
investeringsbelofte die de commerciële bedrijven VMMa en SBS Belgium hadden gemaakt naar 
aanleiding van een aanvulling op de code. 
 
Die investeringsbelofte kwam er na afschaffing van de vijfminutenregel die reclame verbood tijdens 
en vijf minuten vóór en na kinderprogramma’s. Om de maatregel te verzachten, kondigde de Vlaamse 
Regering wel aan dat er een ethische code voor reclame uitgewerkt zou worden en dat (commerciële) 
zenders de nieuwe reclameopbrengsten zouden moeten benutten voor investeringen in 
kinderprogramma’s. De code kwam er, de verplichting om te investeren bleek moeilijker afdwingbaar. 
De minister nam genoegen met een belofte. 
 
In zijn antwoord op de schriftelijke vraag van 3 maart 2008 kon de minister weinig gedetailleerde 
informatie meedelen met betrekking tot de investeringen in kinderprogramma’s van SBS Belgium. 
 
Heeft de minister ondertussen meer gedetailleerde informatie ontvangen van SBS Belgium over de 
invulling van hun investeringsbelofte in kinderprogramma’s? 
 
Zo ja, wat is het resultaat van deze investeringen? 
 
Zo neen, neemt de minister initiatieven om de commerciële zender opnieuw te wijzen op de 
investeringsbelofte? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 168 van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Ik heb dienaangaande contact opgenomen met SBS Belgium en inderdaad meer informatie verkregen.  
 
Aansluitend bij het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 65 met betrekking tot de evolutie van 
investeringen in kinderprogramma’s door SBS Belgium vindt u hieronder een overzicht van de cijfers 
sinds 2006 die mij door SBS Belgium werden verschaft. Hieruit blijkt dat er een opmerkelijk verhoogd 
budget in kinderprogramma’s wordt geïnvesteerd:  
 
− In 2006 werd ongeveer 130.000 EUR geïnvesteerd in kinderprogramma’s 
− In 2007 was dit ongeveer 350.000 EUR; 
− Voor 2008 zal dit bedrag op het einde van het jaar ongeveer 550.000 EUR bedragen 
 
Via deze budgetten wordt naast de bestaande programmatie ook gewerkt aan inhoudelijke nieuwe 
initiatieven rond kinder- en jongerenprogramma’s:  
 
− op maandag 3 september 2007 ging JAM van start en sindsdien is het dagelijks te volgen op VT4. 

JAM brengt jong en flitsend nieuws, waar jongeren actief aan meewerken en dat op een of andere 
manier kan worden gelinkt aan hun leefwereld. Onderwerpen als ‘klimaatsverandering’, ‘pesten 
op school’, ‘internetverslaving’, ‘diëten’, … komen uitgebreider aan bod en gaan ook discussie 
uitlokken op de JAM-website. Belangrijk is de participatie van jongeren zelf: jonge reporters gaan 
op pad om reportages te maken en JAM strijkt dagelijks neer in scholen om jongeren te polsen 
naar hun mening over het nieuws van de dag. Sinds september 2008 worden de scholen nog 
dichter bij JAM betrokken want 1 dag per week maken zij op de VT4-redactie het JAM-nieuws 
volledig zelf. Tevens werd een volledig nieuw interactief JAM-internetplatform geopend. 

− Daarnaast is sinds april 2007 op VT4 een nieuw crossmediaal platform geopend voor kinderen 
onder de naam “My TV”. “My TV” is dagelijks te zien op VT4. “My Tv” is opgedeeld in 
verschillende rubrieken zoals ‘Mijn Gedacht’, ‘Muziek!’, ‘Haha Smoelwerk’, Zoekertje…. 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 169 
van 28 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Logiesdecreet  -  Kleinschalige logiesvormen 
 
Onlangs werd het decreet betreffende de toeristische logies goedgekeurd. Met dit nieuwe decreet 
wordt een reglementair kader geboden voor alle logies, met nadruk op kwaliteit en veiligheid. 
 
Ondanks de noodzakelijke kwaliteitsaanbieding moeten de normen en de regels gericht zijn op het 
leefbaar houden van elke logiesvorm. Het logiesdecreet geeft echter de indruk dat het op maat 
gemaakt is van semi-professionele en professionele ondernemingen.  
 
In dit kader wordt gevreesd voor de stedelijke gastenkamers. Deze gastenkamers zijn familiale 
uitbatingen die gedurende enkele maanden per jaar één of meerdere kamers openstellen voor gasten. 
De kwaliteits- en veiligheidseisen voor deze logiesvorm liggen vrij hoog, waardoor de kans bestaat dat 
een groot deel van de stedelijke gastenkamers zal verdwijnen. 
 
Opdat het decreet in zijn totaliteit op termijn geëvalueerd kan worden, en opdat ook in het bijzonder 
het effect op de evolutie van de logiesvormen kan worden nagegaan, lijkt een nulmeting noodzakelijk. 
 
Zijn er plannen om alsnog een nulmeting te laten uitvoeren opdat een objectieve evaluatie in de 
toekomst mogelijk zou zijn? 
 
Zo ja, wanneer en hoe zal deze meting gebeuren? 
 
Zo neen, waarom niet? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 169 van 28 augustus 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Het decreet betreffende het toeristische logies (het zogenaamde ‘Logiesdecreet’) werd, zoals 
goedgekeurd door het Vlaams Parlement, bekrachtigd door de Vlaamse Regering op 10 juli jl. 
De nieuwe regeling wenst in hoofdzaak de kwaliteit van alle toeristisch logies te bewaken maar 
tegelijk ook de administratieve lasten te beperken. De administratieve lasten voor de kleinschalige 
logiesvormen (gastenkamers en vakantiewoningen) werden onder meer zo beperkt mogelijk gehouden 
via een aanmeldingsprocedure. 
 
Voor een (nul)meting van de administratieve lasten die voortvloeien uit het Logiesdecreet, verwijs ik 
naar het Parl. St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 1547/1, pag. 101-146. Ook de administratieve lasten die 
voortvloeien uit de uitvoeringsbepalingen van het decreet zullen worden gemeten in de daarbijhorende 
reguleringsimpactanalyses (RIA’s). 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 170 
van 5 september 2008 
van JAN ROEGIERS 
 
 
 
VRT-sponsoring   -   Sporza 
 
Sponsoring is voor de VRT een geschikt middel om zijn sportnet Sporza bekend te maken en te 
promoten. Sporza maakt daarom promotie voor zijn aanbod middels sponsoring van diverse sporten, 
evenementen of op en rond voetbalterreinen. 
 
Graag had ik daarom het hierna volgende vernomen, voor de periode vanaf 2004 tot en met 2008, per 
jaar afzonderlijk. 
 
1. Wat is het budget waarover Sporza beschikt om dergelijke promotie te voeren? 
 
2. In welke sporten en van welke ploegen of teams is Sporza als sponsor actief? Welke bedragen 

worden daaraan gespendeerd (per team of ploeg)? 
 
3. Zijn er sport- of andere evenementen waar Sporza publiciteit voert of sponsor van is? Zo ja welke 

en voor welke bedragen? 
 
4. In welke voetbalstadions is Sporza als sponsor actief? Voor welke bedragen? 
 
5. Zijn er specifieke mediaruilovereenkomsten waar Sporza-sponsoring deel van uitmaakt? Met wie 

of wat en wat is de inhoud van die overeenkomst(en)? 
 
6. Is er over dergelijke sponsoring al een evaluatie gemaakt? Zo ja, wat waren daarvan de 

voornaamste besluiten? Zo neen, wordt dit alsnog gepland? Wordt die evaluatie aan de Raad van 
Bestuur voorgelegd? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 170 van 5 september 2008 
van JAN ROEGIERS AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
Algemeen 
 

De VRT kiest er voor geen financiële cijfers aangaande de budgetten bekend te maken; dit is 
immers vertrouwelijke informatie, en het bekend maken van dergelijke cijfers zou de 
onderhandelingspositie van de VRT in gevaar brengen en door concurrerende omroepen 
gebruikt/misbruikt worden.  
 
Het sponsorbeleid is gebaseerd op drie peilers, zoals hieronder aangegeven. 
 
De VRT ondersteunt het beoefenen en het samen beleven van sport in Vlaanderen. De openbare 
omroep brengt op al zijn netten en op alle platformen een grote diversiteit aan sportdisciplines met 
naast voetbal, wielrennen en tennis ook atletiek en vele andere sporten. De VRT-sportjournalisten 
en –medewerkers zetten al hun expertise in om de Vlamingen zo intens mogelijk te laten genieten 
van sport. Alle live sportverslaggeving van de VRT (op tv, radio en internet) wordt sinds de 
sportzomer van 2004 gebracht onder de naam Sporza. 
 
 

Sponsoringsbeleid 
 
Sporza is een herkenbaar merk dankzij het logo, de “look and feel”, de herkenbaarheid in decors 
en generieken en ook door een consequent sponsoringsbeleid. Door de sponsoring drukt Sporza 
zijn betrokkenheid en engagement uit met een brede waaier aan sportevenementen, organisaties en 
teams in Vlaanderen. 
 
Het sponsoringsbeleid rond Sporza heeft drie uitgangspunten: 
 
1) Sporza associeert zich met een brede waaier aan sporten (voetbal, wielrennen, … maar ook 

kleinere sporten als basketbal, volleybal, … ). Sporza beslist op basis van een aantal criteria 
(redactionele, productionele, …) aan welk evenement het aandacht bestreed in zijn 
programma’s. 

2) Sporza associeert zich met organisatoren en teams die een zelfde passie delen voor de sport en 
een zelfde kwaliteit nastreven. 

3) Sporza zet verantwoorde overeenkomsten op met evenwichtige “returns”. 
 
Alle overeenkomsten inzake sponsoring voor Sporza zijn gebaseerd op een mediaruil. 

 
Elke sponsoringsovereenkomst wordt vooraf zorgvuldig geanalyseerd, in een overleg tussen het 
intern productiehuis VRT-Sport en de afdeling marketing. Na afloop van elke overeenkomst wordt 
deze opnieuw geanalyseerd in alle openheid met de betrokken organisatie. 
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Overzicht van de sponsoringsovereenkomsten voetbal, zaalsporten, atletiek, tennis en 
wielrennen voor de periode 2004-2008 

 
Jaar Sport Evenement / organisatie / team 

Voetbal KRC Genk 
SK Lierse 

Zaalsporten Volleybal Maaseik 
BBC Bree 

Atletiek Nacht van de Atletiek 
Memorial Van Damme 
Marc Herremans 
World Cup Gymnastics 
Gymgala 

Tennis Gaz de France Stars Hasselt 
Proximus Diamond Games 

2004 

Wielrennen Kuurne Brussel Kuurne 
Omloop Het Volk 
Dwars door Vlaanderen 
Ronde van Vlaanderen 
Driedaagse De Panne 
Gent Wevelgem 
Scheldeprijs Schoten 
Ronde van België 
Grote Prijs Eddy Merckx 
Zesdaagse Gent 
Gazet van Antwerpen Trofee veldrijden 
Vlaamse Duivenrit 

Voetbal KRC Genk 
SK Lierse 
RSC Anderlecht 

Zaalsporten Volleybal Maaseik 
BBC Bree 

Atletiek Nacht van de Atletiek 
Memorial Van Damme 
Marc Herremans 
World Cup Gymnastics 
Gymgala 
ING Brussels Ekiden 
ING Brussels Marathon 

Tennis Gaz de France Stars Hasselt 
Proximus Diamond Games 

2005 

Wielrennen Kuurne Brussel Kuurne 
Omloop Het Volk 
Dwars door Vlaanderen 
Ronde van Vlaanderen 
Driedaagse De Panne 
Gent Wevelgem 
Scheldeprijs Schoten 
Ronde van België 



-934-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

Zesdaagse Gent 
Gazet van Antwerpen Trofee veldrijden 
Vlaamse Duivenrit 
Eneco Tour 

Voetbal KRC Genk 
KAA Gent 
RSC Anderlecht 

Zaalsporten BBC Oostende 
BBC Bree 

Atletiek Nacht van de Atletiek 
Memorial Van Damme 
Marc Herremans 
World Cup Gymnastics 
Gymgala 
ING Brussels Ekiden 
ING Brussels Marathon 

Tennis Gaz de France Stars Hasselt 
Proximus Diamond Games 

2006 

Wielrennen Kuurne Brussel Kuurne 
Omloop Het Volk 
Dwars door Vlaanderen 
Ronde van Vlaanderen 
Driedaagse De Panne 
Gent Wevelgem 
Scheldeprijs Schoten 
Ronde van België 
Zesdaagse Gent 
Gazet van Antwerpen Trofee veldrijden 
Vlaamse Duivenrit 
Eneco Tour 
Lotto Zesdaagse 

Voetbal KRC Genk 
KAA Gent 
RSC Anderlecht 

Zaalsporten BBC Oostende 
BBC Bree 

Atletiek Nacht van de Atletiek 
Memorial Van Damme 
Marc Herremans 
World Cup Gymnastics 
Gymgala 
ING Brussels Ekiden 
ING Brussels Marathon 

Tennis Proximus Diamond Games 

2007 

Wielrennen Kuurne Brussel Kuurne 
Omloop Het Volk 
Dwars door Vlaanderen 
Ronde van Vlaanderen 
Driedaagse De Panne 
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Gent Wevelgem 
Scheldeprijs Schoten 
Ronde van België 
Zesdaagse Gent 
Gazet van Antwerpen Trofee veldrijden 
Vlaamse Duivenrit 
Eneco Tour 
Lotto Zesdaagse 

Voetbal KRC Genk 
KAA Gent 
RSC Anderlecht 

Zaalsporten BBC Oostende 
BBC Bree 

Atletiek Nacht van de Atletiek 
Memorial Van Damme 
Marc Herremans 
ING Brussels Ekiden 
ING Brussels Marathon 

Tennis Proximus Diamond Games 

2008 
(reeds 
toegekend 
(15/9) ) 

Wielrennen Kuurne Brussel Kuurne 
Omloop Het Volk 
Dwars door Vlaanderen 
Ronde van Vlaanderen 
Driedaagse De Panne 
Gent Wevelgem 
Scheldeprijs Schoten 
Ronde van België 
Eneco Tour 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 171 
van 8 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Jeugdherberg ’t Pannenhuis Nijlen   -   Bestemming (3) 
 
In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 108 van 26 mei 2008 (Websitebulletin publicatiedatum 
14-07-2008) deelde de minister mee dat Toerisme Vlaanderen met de verkoop van de jeugdherberg “’t 
Pannenhuis” in Nijlen wacht tot er een definitieve beslissing is genomen over de 
bestemmingswijziging van het domein. 
 
Die is er bij mijn weten nog niet, maar een partijgenote van de minister wist op de gemeenteraad van 
Nijlen van 2 september laatstleden wel te zeggen dat ze via de minister vernomen had dat het bewuste 
terrein op zeer korte termijn toch te koop zou worden gesteld. 
 
Blijft de minister erbij dat er op een definitieve beslissing inzake de bestemmingswijziging wordt 
gewacht vooraleer het domein te koop wordt aangeboden? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 171 van 8 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
De gemeente Nijlen hoopt dat het Ruimtelijk Uitvoeringsplan “kern Nijlen” tegen april 2009 definitief 
is goedgekeurd. Eind 2008 zal het Ruimtelijk Uitvoeringsplan voorgelegd worden aan het 
provinciebestuur van Antwerpen. Het Aankoopcomité Mechelen heeft geadviseerd om met een 
verkoop te wachten tot na de definitieve goedkeuring van het Ruimtelijk Uitvoeringsplan. De 
administratieve procedure tot opstart van de verkoop kan eerder van start gaan, namelijk begin 2009.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 172 
van 9 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Websites Vlaamse overheid   -   Toegankelijkheidslabels 
 
Het webtoegankelijk maken van de websites van de Vlaams overheid en instellingen verbonden aan de 
Vlaamse overheid voor personen met een handicap, lijkt een processie van Echternach te worden. Met 
slechts kleine stappen boekt men vooruitgang, een te kleine progressie om de doelstellingen van 2010 
te halen. Dat heeft de minister al bevestigd. 
 
Al enkele jaren wordt de minister ondervraagd door verscheidene collega’s en mezelf over de 
beslissing van de Vlaamse Regering van juni 2004 om alle websites van de Vlaamse overheid 
toegankelijk te maken voor personen met een handicap.  
 
De Vlaamse overheid opteert ervoor om voor elke website een externe doorlichting te doen voor de 
beoordeling van de toegankelijkheid van de websites. Hiervoor heeft ze een contract afgesloten met 
AnySurfer. AnySurfer is de naam van een kwaliteitslabel voor websites die voor iedereen toegankelijk 
zijn, dus ook voor mensen met een functiebeperking.  
 
Een constante in de antwoorden van de minister is de slechte beurt die de VRT maakt met haar 
websites. In januari jongstleden moest kort na de lancering van www.deredactie.be al een aantal 
aanpassingen doorgevoerd worden om een beperkte toegang mogelijk te maken. Dit kwam als een 
grote verrassing, aangezien het toepassingsgebied voor de toegankelijkheidsdoelstelling duidelijk 
stipuleerde dat ook de VRT hieronder viel. Ook de VRT was op de hoogte van de in juni 2006 
bepaalde toegankelijkheidsnormen. 
 
Hoewel de minister voor het realiseren van een betere toegankelijkheid rekent op het moment dat 
websites worden vervangen, blijkt de praktijk anders uit te wijzen. De minister stelde nochtans in zijn 
Beleidsbrief 2006-2007  (Stuk 981 (2006-2007) – Nr. 1) dat het er dan op aan kwam de webmasters 
van de diverse beleidsdomeinen en entiteiten ertoe te brengen dit in de praktijk om te zetten. Een 
pijnlijk voorbeeld is dat van www.deredactie.be in januari jongstleden. Er werd een kans gemist om 
één van de meest bezochte sites van Vlaanderen beter toegankelijk te maken.  
 
Aangezien het vervangen van websites een constant proces is, had ik graag een nieuwe stand van 
zaken gekregen met betrekking tot het realiseren van het AnySurfer-label voor de websites van de 
overheid en in het bijzonder de VRT. 
 
Op de website van Toegankelijk Web van de Vlaamse overheid vinden we een nieuw overzicht met de 
vooruitgang in de realisatie van de webtoegankelijkheid. Vergeleken met het antwoord op mijn 
schriftelijke vraag nr. 9 van 18 oktober 2007 (Websitebulletin publicatiedatum 06-12-2007), is het 
aantal overheidswebsites gestegen van 262 naar 672. Het aantal sites dat drager was van een 
toegankelijkheidslabel steeg niet in dezelfde mate: van 48 naar 57. 
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1. Hoeveel websites komen er nu in aanmerking om volgens de gestelde criteria webtoegankelijk 
gemaakt te worden? Hoe wordt dit overzicht bijgehouden?  

 
Moeten nieuwe websites gerapporteerd worden aan Toegankelijk Web? Zo neen, hoe kan dan 
worden bewaakt dat alle websites van de Vlaamse overheid toegankelijk worden gemaakt voor 
personen met een handicap? 

 
2. Hoever staat de omschakeling van de sites met het BlindSurferlabel naar het AnySurferlabel? 

 
3. Hoeveel websites werden sinds 1 januari 2006 vernieuwd en moeten desgevallend prioritair 

toegankelijk gemaakt worden volgens de AnySurferbasisnormen? 
 
4. Hoeveel websites zijn er sinds 1 januari 2006 vernieuwd en haalden ondanks de geformuleerde 

doelstellingen toch niet de basisnormen van AnySurfer? 
 
5. In welke fase van de planning werd de webtoegankelijkheid opgenomen bij de opbouw van 

www.deredactie.be?  
 

Heeft de minister een zicht op de integratie van webtoegankelijkheid in de nieuw te lanceren 
websites van de VRT? Hoe toegankelijk zijn de nieuw gelanceerde websites van Donna en 
Klara? 

 
6. Wat is het effect van het versturen van de rondzendbrief van 29 februari 2008 over de 

toegankelijkheid van websites? Voor hoeveel websites werden verdere stappen ondernomen in 
het proces om ze webtoegankelijk te maken? 

 
7. Welke sancties voorziet de minister voor het negeren van de omzendbrief? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 172 van 9 september 2008 
van CINDY FRANSSEN AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
1. In de nota aan de Vlaamse regering omtrent het toegankelijk maken van de websites van de 

Vlaamse overheid besliste de Vlaamse regering op 29 februari 2008 om de aandacht te richten op 
nieuwe websites sinds januari 2006. Een volledig overzicht van al deze websites is nog niet 
samengesteld. Dezelfde beslissing voorziet dat er per beleidsdomein een contactpersoon wordt 
aangeduid met een aantal opdrachten en bevoegdheden: 
• de nodige informatie opvragen bij de entiteiten en organisatorische adviezen formuleren.  
• een lijst bijhouden van alle bestaande websites, websites in ontwikkeling en de stand van 

zaken op het terrein van toegankelijkheid.  
• informeren en sensibiliseren van de webmasters onder hun bevoegdheid. 
• jaarlijks rapporteren aan het project Toegankelijk Web.   
• deelnemen aan het projectoverleg van Toegankelijk Web dat vorm krijgt als een technische 

werkgroep van het overleg van de Communicatieambtenaren onder het SOBO.  
 

 Deze contactpersonen zijn in twaalf van de dertien beleidsdomeinen aangesteld. Enkel het 
beleidsdomein RWO moet nog een aanstelling doen. 
Aan de contactpersonen werd gevraagd tegen einde november 2008 een lijst van websites aan te 
leggen. 

 
2.  De omschakeling van Blindsurfer naar Anysurfer gebeurde in juni 2006. Van de toenmalig 46 

websites met het Blindsurferlabel dragen nu nog 26 websites dit label. Vier dragen intussen het 
Anysurferlabel. De andere 16 websites verloren het Blindsurferlabel. Toegankelijkheid blijft nu 
eenmaal een constant aandachtspunt. Een label is een momentopname. Daarom is opvolging 
belangrijk. Van de 26 websites die nu nog het Blindsurferlabel dragen, zijn er 7 die het 
engagement hebben aangegaan in 2008 aan het Anysurferlabel te voldoen. 

 
3. en 4. Zie het antwoord op vraag 1: de administratie is deze gegevens nog aan het verzamelen. 
 
5.  Eén website van de VRT heeft het Anysurferlabel: nl. http://www.vrt.be 
 

Bij elke recente ontwikkeling werd voor alle VRT-websites webtoegankelijkheid meegenomen, 
zonder dat dit in volledig toegankelijk websites resulteerde. Dat geldt ook voor 
http://www.deredactie.be 

 
Gezien de meeste websites video’s bevatten, stelt dit de VRT immers voor de extra uitdaging om 
ook deze toegankelijk te maken. Dit begint met te streven naar een mediaplayer die zo 
toegankelijk mogelijk is. Verder vraagt dit ondertiteling en tekstbijvoegingen voor mensen met 
een visuele handicap. Deze laatste twee zijn echter niet zo vanzelfsprekend om te realiseren. 

 
 Volgende acties zijn momenteel bij de VRT gepland: 

- Het opnemen van een engagement 'streven naar maximale toegankelijkheid' voor de websites 
van de VRT. 
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- Op 16 oktober 2008 is er een vormingsdag voor de website-verantwoordelijken omtrent 
webtoegankelijkheid. 

- Inpassen van webtoegankelijkheid in de interne procedures voor de ontwikkeling van 
websites. Zo zullen in de testprocedures voorafgaand aan de release van nieuwe websites, de 
nodige validaties voor toegankelijkheid worden meegenomen. 

- Bij de ontwikkeling van nieuwe mediaspelers (audio en video) zullen de vereisten voor 
toegankelijkheid zo goed mogelijk worden meegenomen. 

- Het aanstellen van een verantwoordelijke webtoegankelijkheid. 
 
6.  Op basis van de regeringsbeslissing van 29 februari 2008 werd ook een impulsprogramma 

opgezet. Alle websites sinds januari 2006 moeten toegankelijk zijn volgens de Anysurfernormen. 
Het impulsprogramma voorziet dat entiteiten die hier in 2008 werk van maken hiervoor een extra 
ondersteuning kunnen krijgen. 

 
Aan de entiteiten werd gevraagd projecten in te dienen om hun websites in 2008 toegankelijk te 
maken. Hierin kan men twee categorieën onderscheiden: 

 - websites die de toegankelijkheid in 2008 realiseren (n = 125) 
- websites die reeds vroeger het toegankelijkheidslabel verwierven en die door volgehouden 
inspanningen dit nog altijd verdienen (n = 36 ).  

 
Aangezien de verdeling van de middelen moet gebeuren voor het einde van 2008 werd het 
expliciete engagement gevraagd van de leidend ambtenaar van elke entiteit voor het realiseren van 
de toegankelijkheid. Van de websites die reeds het Anysurferlabel hebben, bevestigden 36 websites 
hun engagement voor continuering van het Anysurferlabel. Drie websites bevestigden maar stelden 
hiervoor geen middelen te willen ontvangen. Voor 125 nu nog niet toegankelijk gelabelde websites 
werd een engagement aangegaan. Indien alle entiteiten het streefdoel realiseren zal op één jaar tijd 
het aantal toegankelijke websites stijgen tot 179: een stijgingsfactor van 2,5. 

 
Van het totaal voorziene bedrag voor de entiteiten van € 320.000 wordt € 308.787 besteed. 

 
7.  Dit is uiteraard een element in de evaluatie van de betrokken leidende ambtenaren.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 173 
van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Hotelmanagement   -   Masteropleiding 
 
In Vlaanderen kan men op hogeschoolniveau een bachelordiploma “hotelmanagement” behalen. Er is 
echter geen mogelijkheid om verder te studeren en een masterdiploma te halen. 
 
In Nederland kan dat wel. Zo biedt de Hotelmanagementschool in Maastricht een masteropleiding aan. 
Onze Vlaamse studenten “hotel” moeten dus naar het buitenland om zich verder te bekwamen binnen 
hun vakgebied. 
 
In de huidige bacheloropleiding ontbreken ook “financieel beleid” en “management” op het 
programma. Dergelijke competenties worden echter noodzakelijk geacht door buitenlandse 
investeerders die in onze regio een hotel willen vestigen. Zij zoeken dan ook mensen die over  de 
nodige competenties beschikken. Daarenboven hebben buitenlandse investeerders blijkbaar meer 
vertrouwen in een masterdiploma, vooral als het aankomt op goed financieel beheer. 
 
1. Waarom kan er in Vlaanderen geen universtaire mastergraad worden behaald in 

hotelmanagement?  
 

Voor de opleiding Toerisme is het bijvoorbeeld mogelijk om een masterprogramma te volgen aan 
de KU Leuven, waarom kan dit dan niet voor hotelmanagement? 
 

2. Zijn er plannen om in een dergelijke universitaire opleiding te voorzien?  
 

Is er hierover al overlegd tussen de ministers van Onderwijs en van Toerisme? Zo neen, waarom 
niet? 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Bourgeois (vraag nr. 173) en Vandenbroucke (nr. 
388). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 173 van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
Het antwoord op deze schriftelijke vraag wordt gecoördineerd door Vlaams viceminister-president 
Vandenbroucke.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 174 
van 11 september 2008 
van MARIE-ROSE MOREL 
 
 
 
Vlaamse Regulator voor de Media   -   Geldboetes 
 
Op 16 december 2005 verscheen het decreet houdende de oprichting van het publiekrechtelijk 
vormgegeven extern verzelfstandigd agentschap Vlaamse Regulator voor de Media en houdende 
wijziging van sommige bepalingen van de decreten betreffende de radio-omroep en de televisie, 
gecoördineerd op 4 maart 2005 in het Belgisch Staatsblad. Op 10 februari 2006 verscheen het 
inwerkingtredingsbesluit van de Vlaamse Regering. 
 
Hoofdstuk IV van dit decreet betreft de sancties. De algemene kamer van de VRM kan aan een 
betrokken omroep, kabelnetwerk of televisie- of radio-omroepnetwerk volgens artikel 176, §1, 4°, een 
administratieve geldboete tot en met 125.000 euro opleggen, dit wanneer zij een overtreding op de 
mediaregelgeving vaststelt. 
 
 
Welke concrete administratieve geldboetes heeft de Vlaamse Regulator voor de Media sinds het 
inwerkingtredingsbesluit van de Vlaamse Regering van 10 februari 2006 tot op heden geboekt ? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 174 van 11 september 2008 
van MARIE-ROSE MOREL AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
De administratieve geldboetes die door de VRM sinds haar ontstaan werden geboekt zijn:  
 
- In 2006: 62.250 euro aan geboekte boetes (inclusief een boete opgelegd door het VCM, maar 

geïnd door de VRM)  
- In 2007: 139.250 euro aan geboekte boetes (exclusief een wijziging van boete, doorgevoerd in 

2008)  
- In 2008: 57.100 euro aan geboekte boetes (inclusief de gewijzigde boete van 2007) (cijfer tot en 

met 22/08/08) 
 
Gezien deze cijfers de geboekte boetes betreffen en niet de opgelegde boetes, is er dus een verschil 
met de data die in de beleidsbrief zijn opgenomen. Daar wordt rekening gehouden met de uitgesproken 
boetes en niet de geboekte boetes.  
 
De details van deze boetes zijn als volgt:  
 

Nummer 
beslissing Datum Aangeklaagde Bedrag   

2006/002 

16/12/2005
21/04/2006

Jürgen Verstrepen en BVBA Business Concepts, Creations 
and Visualisations (BCC&V) 

12.500 boete 
VCM 

2006/005 21/apr/06 nv Facta Media 2.500   
2006/012 21/apr/06 vzw TV Brussel 500   
2006/013 21/apr/06 vzw Regionale Omroep Brabant 500   
2006/025 21/apr/06 vzw Multipop Antwerpen 500   
2006/028 21/apr/06 vzw Radio Stad 500   
2006/030 9/jun/06 sbs Belgium NV 15000   
2006/031 9/jun/06 bvba Limago 1.250   
2006/032 9/jun/06 vzw Radio Lichtaart 1.250   
2006/034 9/jun/06 vzw Radio Palermo 2.500   
2006/037 9/jun/06 VZW West Point en VZW Radio Totaal 2500   
2006/041 30/jun/06 VZW Radio Free 1.500   
2006/043 30/jun/06 vzw Via Media 1250   
2006/047 15/sep/06 vzw Radio Christina 1.250   
2006/048 15/sep/06 vzw RIOOL 1.250   
2006/049 15/sep/06 vzw Radio Monza 1.250   
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2006/050 15/sep/06 vzw Vrije Radio Sint-Lievens-Houtem 1.250   
2006/055 15/sep/06 vzw Radio Paloma 1.250   
2006/059 20/okt/06 vzw VROPECO 2.500   
2006/063 20/okt/06 vzw NOR Contact 1.250   
2006/065 17/nov/06 NV Vlaamse Media Maatschappij 10.000   
2007/002 2/feb/07 sbs Belgium NV vt4 10.000   
2007/005 19/jan/07 VZW Limburgia FM 1.250   
2007/013 16/mrt/07 VZW Vrije Golf 2500   
2007/017 16/03/2007 VZW Radio Reflex 1250   
2007/028 22/06/2007 VRT Eén 17500   
2007/029 22/06/2007 NV VMMa 17500   
2007/030 22/06/2007 NV SBS Belgium 25000   
2007/045 19/10/2007 NV VMMa 15000   
2007/046 19/10/2007 VZW (AVS) Audio Video Studio Oost-Vlaamse Televisie 1750   
2007/047 19/10/2007 VZW (ATV) Antwerpse Televisie 2250   

2007/048 19/10/2007
VZW (Focus tv) Regionale tv voor het Noorden van West-
Vlaanderen 2250   

2007/049 19/10/2007
VZW (WTV-Zuid ) West-Vlaamse Televisie Omroep Regio 
Zuid 2250   

2007/050 19/10/2007
VZW (Ring tv) Regionale Televisie Vlaams-Brabant-Halle-
Vilvoorde 2750   

2007/051 19/10/2007 VZW (Rob tv) Regionale Omroep Oost-Brabant 1750   
2007/052 19/10/2007 VZW (RTV) TV Kempen en Mechelen 2250   
2007/053 19/10/2007 VZW (TVL) Tele-Visie-Limburg 1750   

2007/054 19/10/2007
VZW (TV OOST) Regionale Televisie Aalst-Dendermonde-
Sint-Niklaas 2250   

2007/055 19/10/2007 NV Coditel Brabant 15000   

2007/064 14/12/2007 NV VMMa 0
cfr. 
2008/13 

2007/065 14/12/2007 NV VLAAMSE RADIO- EN TELEVISIEOMROEP 2500   
2007/066 14/12/2007 NV 4FM Groep 1500   
2007/067 14/12/2007 NV VRT 1500   
2007/070 14/12/2007 NV VMMa jim tv 2500   
2007/071 14/12/2007 BVBA MTV Networks Belgium 2500   
2007/072 14/12/2007 NV Prime Projects Media Group 2000   
2007/069  14/12/2007 VZW Radio Stad 2500   
2008/009 18/01/2008 NV SBS Belgium 2500   
2008/014 22/02/2008 NV VMMa , vtm de perfecte keuken 5000   
2008/015 22/02/2008 NV SBS Belgium VIJFTV Peter kookt 3500   
2008/013 22/02/2008 VRM willig beroep tegen beslissing 2007/064 5000   
2008/011 18/01/2008 NV Prime Projects Media Group monitoring  2000   

2008/012 18/01/2008
NV SBS Belgium monitoring 17 september 6 tv 
programma's 1250   

2008/017 22/02/2008 NV Event TV Vlaanderen monitoring 17 september 3500   
2008/024 14/03/2008 VZW RADIO GENT 1250   
2008/026 14/03/2008 VMMa 2500   
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2008/031 28/05/2008 NV SBS BELGIUM 1250   
2008/033 16/06/2008 BVBA MTV Networks Belgium 1250   
2008/036 16/06/2008 NV Vlaamse Media Maatschappij 7500   
2008/039 23/06/2008 NV Media Ad Infinitum 5600   
2008/040 23/06/2008 NV Vlaamse Media Maatschappij 2500   
2008/041 7/07/2008 NV SBS BELGIUM 12500   
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 175 
van 16 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen   -   Conceptnota water- en riviertoerisme 
 
In 2007 werkte Toerisme Vlaanderen aan een conceptnota over het water- en riviertoerisme die medio 
2007 afgerond zou zijn.  
 
Deze conceptnota omvat een toeristische visie rond investeringen, marketing en kwaliteitszorg. De 
conceptnota omvat ook een businessplan en een communicatieluik. 
 
1. Is deze conceptnota reeds afgerond? 
 
2. Wat is de inhoud van deze nota? Welke concrete beleidsinitiatieven worden voorgesteld? 
 
3. In welke mate gaat de minister in op de aanbevelingen uit de nota? 
 

Welke planning wordt hiervoor voorzien? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 175 van 16 september 2008 
van CARL DECALUWE AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
1. In september 2007 rondde Toerisme Vlaanderen een eerste ontwerp van visienota watertoerisme 

af. Rekening houdend met het nieuwe strategische buitenlandmarketingplan ontwikkelt de nota 
twee mogelijkheden voor de bevordering van het watertoerisme. Enerzijds is er de mogelijkheid 
om toervaart tussen de verschillende Vlaamse steden te ontwikkelen en te promoten. Anderzijds 
is er de opkomst van de (rivier)cruises, die een steeds aanzienlijker aantal buitenlandse toeristen 
naar de Vlaamse toeristisch aantrekkelijke steden brengen. Ook hier zijn een aantal stedelijke 
diensten voor toerisme mee aan de slag gegaan. Deze concept-visienota wordt momenteel 
vertaald in een actieplan. Dit actieplan concentreert zich op de grotere gemotoriseerde 
pleziervaart, meerbepaald het riviertoerisme en de cruisevaart. 

 
2. In een eerste stap van het actieplan werd de toeristische aantrekkelijkheid van het vaarnetwerk 

van Vlaanderen voor meerdaagse individuele toervaarders met de kunststeden als 
aantrekkingspolen onderzocht. Deze studie werd eind juni 2008 afgewerkt. De resultaten van dit 
onderzoek waren positief mits door de sector aan een reeks randvoorwaarden wordt voldaan. In 
een tweede stap wordt een beleidsanalyse gemaakt van het rivier- en cruisetoerisme in 
Vlaanderen. Op basis van een benchmark in Nederland en Duitsland, werd een vragengids 
opgesteld en voorgelegd aan de betrokken actoren om het beleid betreffende watertoerisme te 
analyseren. Deze fase zal begin oktober afgerond worden. Op basis van deze twee stappen, zal 
een actieplan voor het riviertoerisme en cruisetoerisme worden opgesteld. Uit de eerste 
resultaten van de beleidsanalyse komt duidelijk naar voor dat de ontwikkeling van het rivier- en 
cruisetoerisme in Vlaanderen een inspanning zal vragen van alle actoren. Zeker voor het 
riviertoerisme zal de komende jaren gewerkt moeten worden aan een doorgedreven 
samenwerking waarbij ieder zijn verantwoordelijkheid opneemt. Het flankerend beleid en de 
partners zullen een kwalitatief product moeten ontwikkelen dat vervolgens kan aangeboden 
worden aan de consument. 

 
3. Zoals in de beheersovereenkomst met Toerisme Vlaanderen is omschreven zal einde 2008 het 

actieplan voor het riviertoerisme en cruisetoerisme beschikbaar zijn. In dit actieplan zullen de 
concrete beleidsinitiatieven opgenomen zijn. In overleg met het agentschap worden de 
prioritaire acties bepaald en uitgevoerd. 
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HILDE CREVITS, 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, 

 ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -953- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 690 
van 23 mei 2008 
van CHRISTIAN VAN EYKEN 
 
 
 
Saneringsbijdrage en drinkwaterkwaliteit   -   Stand van zaken 
 
Het decreet van 21 december 2007 bepaalde de maximumbedragen voor de bovengemeentelijke 
(gewestelijke saneringsbijdrage), alsook voor de gemeentelijke saneringsbijdrage. 
 
Deze middelen geven aan de lokale en bovenlokale besturen meer armslag voor de financiering van de 
rioolnetten. 
 
In dit verhaal rijst ook de vraag naar de kwaliteit van het drinkwater. 
 
1. Heeft de minister er zicht op welke gemeenten de saneringsbijdrage voor 2008 hebben verhoogd? 

En in welke mate? 
 
2. Hoe is het op dit ogenblik gesteld met de drinkwaterkwaliteit? Beschikt de minister over gegevens 

inzake samenstelling per m3 voor de individuele Vlaamse gemeenten? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 690 van 23 mei 2008 
van CHRISTIAN VAN EYKEN 
 
 

 
1. Het aantal gemeenten waarin een gemeentelijke bijdrage/vergoeding aangerekend wordt via de 

integrale drinkwaterfactuur stijgt jaar na jaar. Ook het bedrag van de gemeentelijke 
bijdrage/vergoeding neemt toe. De evolutie van het aantal gemeenten waar een gemeentelijke 
bijdrage ingesteld werd, wordt in de bijgevoegde kaarten en tabellen weergegeven alsook de 
evolutie van het eenheidstarief van de gemeentelijke bijdrage ten opzicht van het 
bovengemeentelijke bijdragetarief. 

 
In de bijgevoegde tabel 1 (bijlage 1) vindt u de gegevens van de gemeenten die in 2008 hun 
gemeentelijk bijdragetarief hebben verhoogd ten opzicht van 2007. Er is eveneens 
percentsgewijs aangegeven hoeveel de stijging bedraagt.  
 
De bijgevoegde tabel 2 (bijlage 2) geeft de gegevens van de kaarten (bijlage 3) cijfermatig 
weer.  
Deze informatie wordt door de Economische Toezichthouder beschikbaar gesteld op de 
website van de VMM (www.vmm.be\water\beleid en instrumenten \ drinkwaterfactuur) en regelmatig 
geüpdatet.  

 
2. Het besluit van de Vlaamse Regering van 13 december 2002 houdende de reglementering 

inzake de kwaliteit en de levering van water bestemd voor menselijke consumptie (hierna het 
besluit genoemd) vormt in Vlaanderen het algemeen wettelijke kader omtrent de 
kwaliteitscontrole op het water bestemd voor menselijke consumptie. De kwaliteit van water 
bestemd voor menselijke consumptie in Vlaanderen is verschillend naargelang het leverings-
gebied (70-tal leveringsgebieden in Vlaanderen) maar moet voldoen aan de normen vastgelegd 
in het besluit. 
De kwaliteitscontrole van het water bestemd voor menselijke consumptie dat via het openbaar 
waterdistributienetwerk wordt geleverd, is sinds 2006 georganiseerd per leveringsgebied. Een 
leveringsgebied is een onderdeel van het distributiegebied van de drinkwatermaatschappij 
waarin het water bestemd voor menselijke consumptie afkomstig is uit één of meerdere 
bronnen en geacht kan worden van vrijwel uniforme kwaliteit te zijn. Informatie omtrent de 
kwaliteit per gemeente of per m³ is in dit opzicht niet van toepassing. 

 
In uitvoering van het besluit dienen de waterleveranciers jaarlijks te rapporteren aan de 
Vlaamse Milieumaatschappij over de kwaliteitscontroles die in uitvoering van het 
controleprogramma aan de kraan bij de abonnee werden uitgevoerd. Zowel de 
drinkwatermaatschappijen als de eigenaars van private waterwinningen die het opgepompte 
water gebruiken voor consumptie doeleinden, zijn gebonden door de controleverplichtingen 
van het besluit. De afdeling Operationeel Waterbeheer van VMM evalueert jaarlijks deze 
cijfers voor gans Vlaanderen en staat in voor de rapportering zowel binnen Vlaanderen als 
naar de Europese Commissie. 
In antwoord op uw vraag kan dan ook worden gesteld dat er “zicht” is op de kwaliteit van het 
in Vlaanderen gedistribueerde water bestemd voor menselijke consumptie. Alle drinkwater-
maatschappijen rapporteren jaarlijks over de kwaliteit van het door hen gedistribueerde water. 
Er dient hierbij te worden benadrukt dat, gelet op de hoge graad van aansluiting op het 
openbaar waterdistributienetwerk (> 97%), het overgrote deel van de bevolking in Vlaanderen 
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toegang heeft tot water bestemd voor menselijke consumptie dat gecontroleerd wordt conform 
de wettelijke verplichtingen.  
Het besluit verplicht de VMM om driejaarlijks een rapport voor te leggen aan de minister en 
aan Europa. Het laatste rapport geeft de bevindingen weer voor de periode 2002-2004. De 
VMM werkt momenteel aan de rapportering voor de Europese commissie voor de periode 
2005-2007 en aan de opmaak van een rapport voor Vlaanderen. Het rapport 2005-2007 zal 
binnen korte tijd ter beschikking zijn (vermoedelijk najaar 2008). Dergelijk rapport geeft het 
aantal afwijkingen weer t.a.v. de normen bij de controlemetingen (die intern in woningen of 
openbare gebouwen genomen zijn). Op basis van een eerste beschouwing kan gesteld worden 
dat het aantal overschrijdingen grotendeels in dezelfde lijn liggen als in het vorige rapport en 
dus minimaal zijn.  
 
In afwachting kan voor een beknopt beeld van de kwaliteit van het water bestemd voor 
menselijke consumptie in Vlaanderen verwezen worden naar het rapport voor de Europese 
commissie voor de periode 2002-2004. Dit rapport is te consulteren op de website van de 
VMM (www.vmm.be\water\Waterbeheer Onbevaarbare waterlopen en grondwater\lokaal 
waterbeheer\oog op drinkwatermaatschappijen\meer over het decreet\lees meer over de 
drinkwaterkwaliteit). Dit rapport illustreert zowel de grote controle-inspanning van de 
drinkwatermaatschappijen als de goede kwaliteit van de via het openbare 
waterdistributienetwerk gedistribueerde water bestemd voor menselijke consumptie. 
 
Wanneer het rapport klaar is, kan een exemplaar aan het bevoegde lid doorgestuurd worden. 
 

BIJLAGEN 
 
1. Gemeenten die in 2008 hun gemeentelijk bijdragetarief hebben verhoogd (tabel) 
2. Tarieven gemeentelijke bijdrage (cijfermatig) 
3. Tarieven gemeentelijke bijdrage (kaarten) 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/690/antw.690.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/690/antw.690.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/690/antw.690.bijl.003.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 811 
van 2 juli 2008 
van BART MARTENS 
 
 
 
Zoneringsplannen waterzuivering   -    Stand van zaken 
 
Het Vlaams Gewest, de gemeenten (al dan niet overgelaten aan de drinkwatermaatschappijen) en de 
individuele burgers hebben in het zuiveringsgebeuren elk hun verantwoordelijkheid. 
 
Zo is elk gezin verplicht om zijn woning op de riolering in de straat aan te sluiten. De gemeente is 
verantwoordelijk voor de aanleg en het onderhoud van de riolen op straat en van de kleinschalige 
waterzuiveringsinstallaties. 
 
Waar gerioleerd moet worden en waar burgers zelf voor een individuele 
afvalwaterbehandelingsinstallatie (IBA) moeten instaan, wordt bepaald in de zoneringsplannen. Het is 
het Vlaams Gewest dat deze zoneringsplannen moet goedkeuren. 
 
Mijn vragen peilen naar de stand van zaken in deze plannen. 
 
1. Wat is de riolerings- en zuiveringsgraad van de verschillende Vlaamse gemeenten? 
 
2. Voor welke gemeenten werd reeds een zoneringsplan goedgekeurd en wat is de stand van zaken in 

de planning voor de andere gemeenten? 
 
3. Tegen welke deadline zal elke gemeente een goedgekeurd zoneringsplan hebben? 
 
4. Kan de minister een overzicht meedelen per gemeente: 
 

a) van de hoeveelheid IBA’s die volgens de zoneringsplannen gebouwd moeten worden; 
 

b) van de hoeveelheid IBA’s die reeds gebouwd zijn? 
 
5. In welke gemeenten bestaat er een systeem van collectieve aankoop van IBA’s, van het “leasen” 

van IBA’s in eigendom van gemeenten of intercommunale? 
 
6. In de ontwerpzoneringsplannen was er sprake van vijf zones: een beige achtergrond geeft aan waar 

er al riolering ligt, donkergroene clusters moeten op de riolering worden aangesloten, rode clusters 
kunnen het best individueel gezuiverd worden. Bij lichtgroene clusters heeft collectieve zuivering 
de voorkeur, maar de gemeente beslist en bij gele clusters heeft individuele zuivering de voorkeur, 
maar de gemeente beslist. 

 
Hoeveel inwoners bevonden zich per gemeente in elk van de vijf zones van de 
ontwerpzoneringsplannen? 
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En hoeveel inwoners per gemeente bevinden zich in de drie overgebleven zones in de definitieve 
zoneringsplannen?   
 

7. Wat is de verwachte timing voor de uitvoeringsplannen die de zoneringsplannen in concrete 
uitvoering moeten omzetten? 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -959- 
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 811 van 2 juli 2008 
van BART MARTENS 
 
 
 
1. De rioleringsgraad en zuiveringsgraad volgens de stand van zaken op 6 juni 2008, van de 308 

Vlaamse gemeenten is weergegeven in de tabel 1 in bijlage. 
 
2. De tabel 2 in bijlage geeft een overzicht van de stand van zaken omtrent de opmaak van de 

zoneringsplannen voor de 308 Vlaamse gemeenten op datum van 14 juli 2008. 
 
3. Eind 2008 zal in principe elke gemeente beschikken over een goedgekeurd zoneringsplan 
 
4. a) Het aantal individuele behandelingsinstallaties voor afvalwater (IBA’s) dat per gemeente 

 moet worden geplaatst volgens het goedgekeurd zoneringsplan, is terug te vinden in tabel 3 
 in bijlage. 

 b) Een inschatting van het minimum aantal reeds geplaatste IBA’s per gemeente op basis van 
 de subsidiëring via de samenwerkingsovereenkomst tot en met de eerste evaluatie van het 
 milieujaarrapport 2008, en via ruilverkaveling en land- en natuurinrichtingsprojecten van de 
 Vlaamse Landmaatschappij, is terug te vinden in tabel 3 in bijlage. Er dient hierbij echter te 
 worden opgemerkt dat niet elke gemeente de samenwerkingsovereenkomst telkens 
 ondertekend had, en er niet altijd voor elke IBA een bijkomende gewestelijke premie werd 
 aangevraagd. Enkele van deze IBA’s zullen ook niet in het individueel, maar in het collectief 
 te optimaliseren buitengebied liggen, en op termijn dus worden kortgesloten wanneer er een 
 gescheiden riolering wordt aangelegd in de straat. 

 
4. Het aantal gemeenten dat instaat voor de collectieve plaatsing en onderhoud van IBA’s wordt 

momenteel nog niet afzonderlijk bijgehouden. In de toekomst zal via de nieuwe 
subsidieregeling duidelijk worden welke gemeenten hiervoor zullen intekenen. Momenteel werd 
hiervoor, in het kader van de nieuwe subsidieregeling voor collectief IBA-beheer, tot op datum 
van 14 juli nog geen enkel dossier ingediend bij de Vlaamse Milieumaatschappij. Een groot 
aantal gemeenten is zich echter wel aan het informeren en plant ook de overstap naar collectief 
IBA-beheer. 

 
5. In het ontwerpzoneringsplan waren er geen 5, maar 3 zones. Allicht wordt dan ook het 

voorontwerpzoneringsplan bedoeld. Het aantal inwoners voor elk van de vijf zones van de 
voorontwerpzoneringsplannen is niet gekend. Er wordt bij de zoneringsplannen immers gewerkt 
met het aantal gebouwen, en dit enkel in het buitengebied. Dus ook gebouwen zonder inwoners 
(kantoren, magazijnen, vakantiewoningen, recreatie infrastructuur, …) worden hierin 
opgenomen. Eventueel kan echter wel een inschatting worden gemaakt op basis van het aantal 
gebouwen, exclusief die gebouwen die gelegen zijn in het centraal gebied. Deze cijfers zijn 
terug te vinden in tabel 4 van de bijlage. Het aantal gebouwen voor de zones van de definitieve 
zoneringsplannen is in tabel 4 enkel weergegeven voor die gemeenten waarvoor er op 14 juli 
2008 reeds een goedgekeurd definitief zoneringsplan beschikbaar was.  

 
6. Op 6 maart 2008 werd een algemene toelichting gegeven aan de 12 pilootgebieden waarvoor 

een éérste methodiek voor het gebiedsdekkende uitvoeringsplan (GUP) werd getest. Van 7 april 
tot 16 mei werd voor elk van deze gebieden ook nog eens een individuele toelichting gegeven. 
Tegen uiterlijk 30 juni konden alle betrokken gemeenten en rioleringsinstanties hun 
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opmerkingen overmaken. Deze worden nu verwerkt, en op basis van deze opmerkingen zal in 
het najaar van 2008 verder gewerkt worden aan een methodiek voor gans Vlaanderen. De 
verdere timing zal dan ook afhankelijk zijn van deze verwerking en aanpassingen aan de huidige 
methodiek. Behoudens onvoorziene moeilijkheden start dan aansluitend begin 2009 de opmaak 
van de gebiedsdekkende uitvoeringsplannen. 

 
BIJLAGE 
 
Overzichtstabellen 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/811/antw.811.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 820 
van 4 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Reuzenberenklauw   -   Informatie en bestrijding 
 
De Nationale Plantentuin in Meise heeft een gratis brochure uitgebracht waarin gewaarschuwd wordt 
voor de nefaste ecologische en economische gevolgen van de reuzenberenklauw (Heracleum 
mantegaxzianum). De brochure bevat ook richtlijnen over de bestrijding van de plant. Contact met de 
plant kan brandwonden veroorzaken. De reuzenberenklauw kan 5 meter hoog worden en heeft 
bladeren van 3 meter lang. De plant is sinds twee decennia in ons land aan een heuse opmars bezig. 
 
De streekeigen berenklauw vormt geen gevaar of ongemak op zichzelf. Anders is het gesteld met zijn 
grote broer die de afgelopen eeuw onze contreien vanaf de Kaukasus heeft veroverd. 
 
Elk jaar opnieuw gebeuren er ongelukken met de berenklauw. De tropisch aandoende berenklauw 
heeft jammer genoeg een bijzondere aantrekkingskracht op kinderen. De lange bladeren nodigen hen 
uit zich er onder te verstoppen. Kinderen die argeloos onder de bladeren kruipen en er zo mee in 
contact komen, lopen het gevaar op grote jeukende brandblaren zeker wanneer zij daarna in de zon 
lopen. Dat komt door de brandharen en de sappen die irritatie en soms blaren veroorzaken op bezwete 
en aan de zon blootgestelde lichaamsdelen. 
 
De hele plant is gevaarlijk. Het sap bevat een bijtende stof die in combinatie met de ultraviolette 
stralen van de zon reageert als een zuur en ernstige brandwonden veroorzaakt op de huid 
(fotodermatitis). Bij regenweer irriteert de plant veel minder. Ongeveer 24 uur na het contact met het 
sap ontstaan rode jeukende vlekken, die enkele uren later overgaan in een scherp begrensde ontsteking 
van de huid met zwelling en blaarvorming. Deze letsels kunnen eruitzien als echte brandwonden en 
genezen pas na 1 à 2 weken. Na genezing kunnen ze een bruinverkleuring van de huid achterlaten. Als 
het sap in de ogen terechtkomt, kan in sommige gevallen permanente blindheid ontstaan. Het sap van 
de berenklauw is bovendien erg giftig! De reuzenberenklauw is een meerjarige, overblijvende plant en 
kan in een paar maanden tijd uitgroeien tot 4m hoog. 
 
Bestrijding is net als andere invasieve exoten niet gemakkelijk. De Nationale Plantentuin van Meise 
werkte mee aan de vertaling van een handleiding over bestrijding en controle van de 
reuzenberenklauw (te raadplegen op www.giant-alien.dk).  
 
1. Welke initiatieven heeft de Vlaamse Regering reeds genomen om de bevolking te wijzen op de 

gevaren na het contact met reuzenberenklauw? 
 
2. Welke concrete maatregelen worden er genomen om artsen, gemeentebesturen te betrekken en te 

informeren over de mogelijke gevolgen na het contact met reuzenberenklauw? 
 
3. Is er cijfermateriaal voorhanden over mensen die brandwonden opliepen na het contact met 

reuzenberenklauw? Graag een overzicht. 
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4. Welke initiatieven heeft de Vlaamse Regering reeds genomen en zal de Vlaamse Regering nemen 

ter bestrijding van deze reuzenberenklauw eventueel met medewerking van of via andere 
besturen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 820 van 4 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
1-3.  Preventie van gevolgen voor de gezondheid na contact met reuzenberenklauw en de 

communicatie hier rond met de bevolking gebeurt door de dienst Toezicht Volksgezondheid. 
Deze deelvragen behoren dus tot de bevoegdheid van minister Steven Vanackere, Vlaams 
minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 

 
4. In terreinen die het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) beheert, komt de soort alleen lokaal 

en meestal in kleine aantallen voor. Het ANB neemt als beheerder van domeinen preventief 
maatregelen om risico’s voor het publiek en recreanten in parken, bossen en natuurgebieden te 
voorkomen. Eén tot twee maaibeurten per jaar zijn een geschikte maatregel om uitbreiden van 
de soort te controleren omdat op die manier de zaadverspreiding wordt tegengegaan. Waar het 
nuttig is worden nieuwe planten uitgetrokken of bestreden. 

 Waar de plant voorkomt in door het ANB beheerde domeinen wordt de reuzenberenklauw dus 
zo snel als mogelijk weggemaaid. In de parken en langs de belangrijkste recreatiepaden stellen 
zich geen problemen omdat daar regelmatig wordt gemaaid.  

 Tot op heden werden er bij het agentschap nog geen klachten geregistreerd die betrekking 
hebben op de Reuzenberenklauw. 

 
 In een in opmaak zijnde ontwerp van besluit over planten- en diersoorten is de mogelijkheid 

voorzien dat het Agentschap voor Natuur en Bos met advies van Instituut voor Natuur en 
Bosonderzoek een beheerprogramma opstelt voor de aanpak van niet-inheemse invasieve 
soorten (de Reuzenberenklauw kan beschouwd worden als  een dergelijke soort). Maatregelen 
in dergelijk beheerprogramma zijn naar de geest van het soortenbesluit in de eerste plaats 
gericht op het vermijden van schade door exoten op ecologisch vlak. Voor andere aspecten 
kunnen in voorkomend geval in overleg of op voorstel van het bevoegde beleidsdomein 
maatregelen aan de orde zijn.  

 Voor de aanpak van niet-inheemse planten uit oogpunt van volksgezondheid en het voorkomen 
van gezondheidsrisico’s moet probleemomschrijving en communicatie in de eerste plaats echter 
gebeuren binnen de bevoegdheidssfeer van de betrokken minister voor volksgezondheid en het 
Beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 823 
van 4 juli 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
Toeristische borden Antwerpen   -   Vernieuwing 
 
In de rechterberm langs de snelweg E19 – in de rijrichting naar Antwerpen, ter hoogte van 
kilometerpaal 29.7 – staat tussen de afrit Kontich en de afrit UZ een groot bord. 
 
Eertijds was dit een bruin welkomstbord met in witte letters de tekst: “Antwerpen”, aangevuld met 
drie krachtige stilistische symbolen: het hoofd van P.P. Rubens, een diamant en een havenkraan. 
 
In de loop der jaren en onder invloed van de elementen zijn deze boodschap en de beelden totaal 
verdwenen. 
 
In het hele land worden deze borden op vrij regelmatige tijden vervangen. 
 
Het Antwerpse bord is verstoken gebleven van deze zorg en aandacht. 
 
1. Worden de nodige initiatieven genomen zodat de culturele en economische hoofdstad van 

Vlaanderen opnieuw de beschikking heeft over een duidelijk welkomstbord? 
 
2. Waar staan er nog van dergelijke welkomstborden opgesteld rondom Antwerpen en hoeveel? 
 
3. Welke instantie is verantwoordelijk voor het toezicht op en onderhoud van deze borden? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Bourgeois (vraag nr. 145) en Crevits (nr. 823). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 823 van 4 juni 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
1. Zowel voor de steden als voor de regio’s zullen de bruine borden in de loop van volgend jaar op 

het terrein vernieuwd worden. Toerisme Vlaanderen en de afdeling Verkeerskunde van het 
verzelfstandigde Agentschap Infrastructuur hebben hierover al verschillende malen overlegd en 
zullen dit project samen realiseren.  Toerisme Vlaanderen richt zich op de inhoudelijke aspecten 
en de coördinatie met de toeristische sector. De Afdeling Verkeerskunde van het Agentschap 
Infrastructuur levert de kennis met betrekking tot de verkeerstechnische aspecten. 

 Voormeld initiatief geldt zeker ook voor Antwerpen. Hier is te verwachten dat eind 2008 of ten 
laatste begin 2009 de nieuwe borden er zullen zijn. 

 
2. Er staan nog dergelijke borden met vermelding Antwerpen op volgende plaatsen: 

- E34 richting Antwerpen ter hoogte van kmpt 3,430  
- E19 zuid richting Antwerpen ter hoogte van kmpt 29,700 
- E17 richting Antwerpen ter hoogte van kmpt 98,770 
 

3. Het agentschap Wegen en Verkeer heeft de huidige borden geplaatst en onderhoudt ze ook. 
Momenteel worden de borden die nog in redelijke staat zijn niet meer vervangen omdat 
dergelijke uitgave weinig zin heeft, gelet op het nieuwe initiatief. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 825 
van 8 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Hybride vuilniswagen   -   Stand van zaken 
 
Een milieubedrijf ontwikkelde samen met een aantal Vlaamse bedrijven en met VITO (Vlaamse 
Instelling voor Technologisch Onderzoek) een nieuw type hybride vuilniswagen, die niet alleen 
properder is , maar ook geluidsarmer. In de transportsector zijn hybride vrachtwagens niet nieuw. De 
innovatie hier zit echter in het serieelhybride aandrijfsysteem, waarbij de wielen aangedreven worden 
door de elektromotoren (en niet door de verbrandingsmotor), die gevoed worden via een 
energieopslagsysteem met zogenaamde supercondensatoren.  
 
De technologie is gebaseerd op het vasthouden en recupereren van de remenergie die vrijkomt bij 
voertuigen die veelvuldig stoppen. Vandaar dat vuilniswagens zich uitstekend lenen voor het 
toepassen van deze techniek. 
 
Volgens het betrokken bedrijf hebben simulaties uitgewezen dat deze vuilniswagen 15 liter diesel per 
100 km minder verbruikt dan een conventionele vuilniswagen. Dat levert op zich al een aanzienlijke 
bijdrage voor het milieu. Met de jaarlijkse besparing voor één vrachtwagen zouden naar verluidt drie 
gezinnen een jaar lang hun huis kunnen verwarmen. 
 
Bovendien is deze hybride vuilniswagen ook geluidsarmer. Niet enkel de wielen, maar ook de pers 
wordt aangedreven door de elektrische motor. Alles samen produceert elektrische aandrijving 
aanzienlijk minder lawaai, waardoor de hybride vuilniswagen zeker onder de geluidsnormen voor 
nachtelijke rondes komt. Nachtelijke rondes verlopen veiliger en veroorzaken geen verkeershinder. 
Doordat de karladers sneller kunnen doorwerken, kunnen ze ook meer en efficienter afval ophalen.  
 
Een nadeel is dat de hybride vrachtwagen ongeveer 45 % meer zal kosten dan een conventionele 
vuilniswagen. 
 
1. Hoe evalueren de diensten van de minister deze nieuwe vuilniswagen ? 
 
2. Wat is de stand van zaken m.b.t. deze ontwikkeling? Is deze vuilniswagen al in productie? Zo ja, 

in welke gemeenten? Beschikt de minister over cijfers per provincie? 
 
3. Zal de minister het gebruik van deze vuilniswagen stimuleren? Op welke wijze?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 825 van 8 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
1. De ontwikkeling van de huisvuilwagen waar u naar verwijst is bij mijn administratie niet meteen 

gekend, maar dat hybride technologie milieuvoordelen oplevert, is niet nieuw. Ook bij wagens 
ziet men de voordelen van hybridisatie. Hybride voertuigen hebben een lager brandstofverbruik 
en dus lagere CO2 emissies. Ook andere emissies, zoals NOx en fijn stof, liggen lager. De 
huidige hybride technologieën bij wagens zijn milde hybride technologieën. Hybridisatie kan 
onder verschillende vormen, serieel, parallel, gecombineerd. Verwacht wordt dat de hybride 
technologieën steeds geavanceerder zullen worden en zullen leiden tot verdere reductie van 
brandstofverbruik en emissies. Hoe hoger de elektrificatie van de hybride technologie, hoe stiller 
ook de wagens. De volgende stap in de ontwikkeling bij wagens zijn de zogenaamde plug-in 
hybrides, waarvan de batterij via het elektriciteitsnet kan worden opgeladen.  

 
2. Dat de hybridisatie ook bij andere voertuigen dan personenwagens wordt ontwikkeld, hoeft niet 

te verbazen. In hoever de ontwikkelde vuilniswagen reeds in productie is, is me niet bekend. Ik 
vermoed dat het om een prototype gaat, vermits u verwijst naar de ontwikkeling van een nieuw 
type. Net zoals bij wagens gaat er vermoedelijk nog enige tijd over vooraleer dit type in 
massaproductie gaat. Een hogere productiegraad zal eveneens de prijs doen dalen.  

 
3. Specifieke stimuleringsmaatregelen voor deze of andere hybride vuilniswagens zijn er niet. Wel 

kunnen de gemeenten via de samenwerkingsovereenkomst subsidies ontvangen voor de aankoop 
van milieuvriendelijke voertuigen. Voor wagens wordt de milieuvriendelijkheid bepaald via de 
ecoscore van de wagens. Hybride wagens voldoen aan de vereisten om in aanmerking te komen 
voor subsidie. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 826 
van 8 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Waterverontreiniging Dender   -   Samenwerking met Waals Gewest 
 
Ik verwijs naar mijn schriftelijke vraag aan de minister omtrent de verontreiniging van de Dender, 
waar de minister op 5 februari 2008 een antwoord bezorgde (vraag nr. 86, Websitebulletin 
publicatiedatum 19-02-2008). 
 
In het antwoord las ik enkele opmerkelijke zaken. 
 
De minister stelt dat Wallonië en Frankrijk uit hoofde van de Schelde- en Maasverdragen van 2002 
verplicht zijn om Vlaanderen te informeren in geval van calamiteiten. 
 
Toch blijkt dit in het geval van de verontreiniging van de Dender niet het geval te zijn geweest. Indien 
de procedure gevolgd was, kon eventueel sneller worden ingegrepen en was wellicht minder vis 
gestorven dan de zes ton. 
 
1. Op welke wijze was er samenwerking met het Waals Gewest om de verantwoordelijken op te 

sporen? 
 
2. Zijn de door de VMM (Vlaamse Milieumaatschappij) en ANB (Agentschap voor Natuur en Bos) 

Oost-Vlaanderen geraamde kosten verhaald kunnen worden? 
 
3. Welk gevolg is gegeven aan het feit dat het Waals Gewest zelf bevestigt Vlaanderen niet te hebben 

gewaarschuwd? Is dit met de betrokken overheid, op een interministeriële conferentie of binnen de 
Maas- en Scheldecommissies aangekaart om alle overheden op hun verantwoordelijkheden te 
wijzen? Zo neen, acht de minister dit nuttig of noodzakelijk? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 826 van 8 juli 2008 
van HELGA STEVENS 

 
 
 
1. Aangezien de bron van vervuiling in de Dender zich stroomopwaarts op Waals grondgebied 

voordeed, hadden Vlaamse controle-instanties niet de bevoegdheid om de verantwoordelijken 
daar op te sporen. De Direction Police Environment (DPE) van het Waalse gewest heeft die 
bevoegdheid wel.  

 
 De dienst Division Nature et Forets (DNF) van het Waalse Gewest heeft de Vlaamse 

Milieumaatschappij (VMM) en het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) in de loop van de 
week waarin de verontreiniging heeft plaatsgevonden geïnformeerd. Dat was enkele dagen na de 
feitelijke aanvang van de verontreiniging op grondgebied van het Waalse Gewest. De snelheid 
waarmee de overheidsdiensten van het Vlaamse Gewest werden geïnformeerd hangt uiteraard af 
van de snelheid waarop de Waalse overheidsdiensten zelf de eerste informatie hebben. 

 
 Uit navraag bij de DPE over deze zaak heeft mijn administratie op 22/01/2008 het antwoord 

gekregen van het hoofd van de DPE dat uit het onderzoek, uitgevoerd door zijn diensten, sinds 
23/09/2007 geen enkele concrete aanwijzing was over een niet-toegelaten lozing vanuit een 
bepaald bedrijf. 

 
2. Omdat het tot op heden niet mogelijk bleek om een dader aan te wijzen voor de vervuiling en de 

schade die daaruit voortvloeide was het ook niet mogelijk om een schadevergoedingdossier in te 
dienen. De zaak blijft nog in juridisch onderzoek. 

 
3. Op 20 december 2007 heeft op initiatief van ANB een overleg plaatsgevonden tussen VMM, 

ANB en DNF. Het doel van het overleg was het verbeteren van de samenwerking en het 
uitwisselen van informatie bij vissterfte op de Dender. De contactgegevens van de verschillende 
betrokken diensten werden uitgewisseld en de afspraak werd gemaakt om in de toekomst bij 
vissterfte of verontreiniging informatie zo snel mogelijk uit te wisselen met de andere diensten. 
Er konden toen echter geen afspraken worden gemaakt met de DPE of andere Waalse 
overheidsdiensten. 

 
 Een werkgroep binnen de Maas- en Scheldecommissies optimaliseert procedures en breidt het 

werkingsgebied uit. De besluitvorming via internationale fora is echter een langzaam proces. 
 
 Een aantal optimalisaties werden al doorgevoerd vnl. om de communicatie te verbeteren: 
 

- er wordt een onderscheid gemaakt in de berichten tussen informatie, waarschuwing en alarm. 
De keuze voor een ‘informatie-bericht’ is nieuw en geeft bv. de mogelijkheid iets te melden 
voordat de omvang of impact van een calamiteit kan ingeschat worden; 

- er wordt ook e-mail gebruikt naast de gebruikelijke fax als communicatie en 
informatiemiddel. In dit verband werd per Commissie een groepsmailadres met o.m. de 
adressen van alle betrokken instanties in Vlaanderen aangemaakt en bekendgemaakt bij de 
andere Partijen. 

 
Er is ook een consensus bereikt om het werkveld uit te breiden naar andere relevante rivieren 
buiten de hoofdlopen van Maas en Schelde. 
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Volgende initiatieven worden intussen verder uitgewerkt: 
 
- de opmaak van een handboek; 
- de opmaak van een waterlopenkaart die de communicatie over de exacte plaats van het 

incident en de potentieel beïnvloede trajecten stroomafwaarts daarvan zal vergemakkelijken. 
 

De werkgroepen komen opnieuw samen op 30 september e.k. voor de Maascommissie en op 20 
oktober voor de Scheldecommissie. 
 
Tot slot moet er op gewezen worden dat, nu de omzetting van de Europese richtlijn 
milieuschade zowel in het Vlaamse als in het Waalse Gewest voltooid is, de bevoegde instanties 
van beide gewesten in gevallen van milieuschade of dreigende milieuschade door Europa 
verplicht zijn om met elkaar samen te werken.  
 
In de eerste plaats moet de bevoegde instantie van de plaats waar de schade zich voordoet, 
voldoende informatie verstrekken aan de instanties van het gewest of het land dat mogelijk 
wordt getroffen. Stelt een bevoegde instantie dan toch schade vast die niet binnen zijn grenzen is 
veroorzaakt, kan zij dit aan alle betrokken instanties, waaronder eventueel de Europese 
Commissie, melden en kunnen aanbevelingen gedaan worden op het vlak van te nemen 
maatregelen en terug te vorderen kosten. Deze verplichting tot samenwerking laat bestaande 
samenwerkingsmechanismen ongemoeid.  
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Vraag nr. 831 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Wegeninfrastructuur   -   Schade door ongevallen 
 
Bij ongevallen op de wegen van het Vlaams Gewest wordt er vaak heel wat schade berokkend aan de 
wegeninfrastructuur, zoals wegdek, bruggen, vangrails, verlichtingspalen, enzovoort. 
 
1. Kan de minister voor de periode 2002-2008 een overzicht geven van het aantal schadegevallen aan 

de wegeninfrastructuur door ongevallen? Kan dit per provincie? 
 
2. Wat zijn de geraamde herstellingskosten? 
 
3. Hoeveel kon er gerecupereerd worden van de burgerlijk aansprakelijke of van de 

verzekeringsmaatschappijen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 831 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1.  

 Aantal schadegevallen periode 2002-2008 
Wegen Antwerpen 16.848 
Wegen Vlaams -Brabant 14.515 
Wegen West-Vlaanderen 15.993 
Wegen Oost-Vlaanderen 14.410 
Wegen Limburg 10.818 
 
TOTAAL 

 
72.584  

 
 
2.  

 Geraamde herstellingskosten periode 2002-2008 
Wegen Antwerpen 15.822.076,21 
Wegen Vlaams -Brabant 13.275.302,41 
Wegen West-Vlaanderen 9.592.589,76 
Wegen Oost-Vlaanderen 7.885.226,00 
Wegen Limburg 9.749.137,36 
 
TOTAAL 

 
56.324.332,00 euro 

 
 
3.  

 Gerecupereerde sommen periode 2002-2008 
Wegen Antwerpen 8.369.107,94 
Wegen Vlaams -Brabant 9.998.296,56 
Wegen West-Vlaanderen 4.023.427,62 
Wegen Oost-Vlaanderen 6.644.775,00 
Wegen Limburg 5.898.323,76 
 
TOTAAL 

 
34.933.931 euro 
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Vraag nr. 833 
van 8 juli 2008 
van ANDRÉ VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Uitbreiding Zwin   -   Landbouw en fietsverbindingen 
 
Tijdens de vergadering van de commissie Leefmilieu van 7 mei 2008 (Handelingen C236 – LEE28 – 7 
mei 2008, blz. 14 – 18) lieten de minister en verscheidene collega’s hun bezorgdheid blijken om de 
gevolgen voor de door de ontpoldering van de Willem-Leopoldpolder getroffen landbouwers. 
 
Nu het emotionele stof wat is gaan liggen, had ik graag aan de hand van exacte cijfers een objectief en 
correct beeld verkregen van de gevolgen voor de landbouw van de door het Scheldeverdrag van 21 
december 2005 voorgeschreven grensoverschrijdende uitbreiding van het Zwin met minstens 120 
hectaren van de Willem-Leopoldpolder. 
 
1. Kan de minister uitsluitsel geven over het al dan niet in herbevestigd agrarisch gebied liggen van 

de Willem-Leopoldpolder? 
 
2. In het antwoord op mijn schriftelijke vraag nummer 543 van 13 juli 2006 (Websitebulletin 

publicatiedatum 21-09-2006) deelde de toenmalige minister van Openbare Werken, Energie, 
Leefmilieu en Natuur mee dat de minimale en maximale voor ontpoldering in aanmerking 
komende oppervlakten van de Willem-Leopoldpolder respectievelijk 120 ha en 180 ha bedroegen. 
Graag had ik graag vernomen: 

 
a) hoeveel hectaren van die 120 en 180 ha op Belgisch (Vlaams) grondgebied gelegen zijn; 

 
b)   hoeveel van de op Belgische (Vlaams) grondgebied gelegen oppervlakten (zijnde 120 ha en  
      180 ha) er op heden door het gewestplan ingekleurd zijn als natuurgebied, als agrarisch gebied  
      of als een andere bestemming? 
 

3. Volgens het antwoord van de voorganger van de minister op de vraag om uitleg van 13 februari 
2007 van Agnes Bruyninckx werd een landbouweffectenrapport opgemaakt en in januari 2007 
voorgesteld aan de eigenaars en gebruikers van het betrokken gebied (Handelingen C100 – OPE – 
13 februari 2007, blz. 2 – 4). 

 
Welke oppervlakten en welk aantal landbouwers op Belgisch (Vlaams) grondgebied zouden 
worden getroffen door een ontpoldering van de Willem-Leopoldpolder van: 
 
a) 120 hectaren (grensoverschrijdende oppervlakte); 

 
b) 180 hectaren (grensoverschrijdende oppervlakte); 

 
c) Hoeveel van die landbouwers bedoeld in sub deelvraag 3a en deelvraag 3b beoefenen 

landbouw in hoofdberoep? 



-976-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

 
4. Op heden loopt tussen het Belgische (Vlaamse) Vogelpark van Het Zwin en het Nederlandse 

Cadzand een soort “fietssnelweg” volgens een rechte lijn langs de zuidelijke helling van de 
Internationale Dijk. 

 
Is er al onderzocht of een landinwaartse verschuiving van de Internationale Dijk mogelijkheden 
biedt voor het verbeteren van de recreatieve waarde van dat op heden druk gebruikte maar saaie 
fietspad? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 833 van 8 juli 2008 
van ANDRE VAN NIEUWKERKE 

 
 
 
1.  De Willem-Leopoldpolder ligt niet in de bij beslissing van de Vlaamse regering van 31 maart 

2006 goedgekeurde afbakening van de Herbevestigde Agrarische Gebieden (HAG). 
 
2. a)  Van het “120 hectare – scenario” liggen 105 hectare op Vlaams grondgebied en van het ‘180 

 hectare – scenario’ liggen 148 hectare op Vlaams grondgebied; 
 

b)  In het “120 ha – scenario”, waarvan 105 ha op Vlaams grondgebied gelegen zijn, worden 
door het huidige Gewestplan Brugge-Oostkust 21 ha bestemd als natuurgebied en 84 ha als 
agrarisch gebied met landschappelijke waarde; 

 
In het “180 ha – scenario”, waarvan 148 ha op Vlaams grondgebied gelegen zijn, worden 
door het huidige Gewestplan Brugge-Oostkust 29 ha bestemd als natuurgebied en 119 ha als 
agrarisch gebied met landschappelijke waarde.  
 
De actuele gebruikstoestand stemt niet altijd overeen met de bovenvermelde planologische 
bestemmingen.  
 
Van de 148 hectare op Vlaams grondgebied, binnen het “maximale” 180 hectare groot 
projectgebied, zijn er 137 hectare in landbouwgebruik en 11 ha die ingenomen worden door 
ondermeer open water (kreek en waterlopen), rietmoeras en bos. Van de 11 ha die niet in 
landbouwgebruik zijn, worden door het Gewestplan Brugge-Oostkust 6 ha bestemd als 
natuurgebied en 5 ha bestemd als agrarisch gebied met landschappelijke waarde. Van de 137 
hectare grond die in landbouwgebruik zijn, worden door het huidige Gewestplan Brugge-
Oostkust 23 hectare bestemd als natuurgebied en 114 hectare bestemd als agrarisch gebied 
met landschappelijke waarde. 

 
3.  a)  In het “120 ha – scenario”, waarvan 86 ha in landbouwgebruik op Vlaams grondgebied, 

 gebruiken in het projectgebied negen bedrijven grond, waarvan één bedrijf voor 2 ha, één 
 bedrijf voor 4 ha, één bedrijf voor 5 ha, één bedrijf voor 7 ha, één bedrijf voor 9 ha, twee 
 bedrijven elk voor 12 ha, één bedrijf voor 15 ha en één bedrijf voor 20 ha. 

 
b)  In het “180 ha – scenario”, waarvan 137 ha in landbouwgebruik op Vlaams grondgebied, 

gebruiken tien bedrijven grond in het projectgebied, waarvan één bedrijf voor 41 ha, één 
bedrijf voor 14 ha en zeven bedrijven waarvoor de twee scenario’s geen verschil uitmaken.  

 
c)  Uit het landbouweffectrapport blijkt dat, van de 10 landbouwbedrijven, er twee bedrijven 

zijn waarvan het gezinsinkomen ook uit andere beroepsactiviteiten dan landbouw komt. 
Over hoofdberoep / bijberoep doet het landbouweffectrapport geen uitspraak. 

 
4.  Er is voorzien dat een meer gevarieerd en recreatief aangenamer tracé voor het nieuw aan te 

leggen fietspad langs de landinwaarts te verleggen Internationale dijk het onderwerp zal zijn van 
een ontwerpopdracht voor de landschapsvisuele, ecologische en recreatieve inrichting van de 
nieuwe dijk. 
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 Deze ontwerpopdracht werd opgenomen in een voorstel voor het grensoverschrijdende Interreg-
project ‘Recreatie en Ecotoerisme in de Zwinstreek’ (afgekort als ‘REECZ’) dat het Agentschap 
voor Natuur en Bos en het Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust van de Vlaamse 
overheid, de Provincie West-Vlaanderen, de Gemeente Knokke-Heist, de Gemeente Sluis en het 
IVN recent hebben aangemeld bij het Euregio-secretariaat. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 834 
van 8 juli 2008 
van ANDRÉ VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Boomkikkerpopulatie   -   Zwinstreek 
 
Eén van de in Vlaanderen voorkomende amfibiesoorten die volgens de Europese Habitatrichtlijn 
bescherming verdient, is de boomkikker.  
 
Volgens het uit 1996 daterende referentiewerk “Verspreiding van amfibieën en reptielen in 
Vlaanderen” van Dirk Bauwens en Katja Claus, uitgegeven door de Natuurvereniging De Wielewaal, 
bevond het laatste bastion in het Vlaamse gewest buiten de provincie Limburg van de boomkikker 
zich in de Zwinstreek in Knokke. Volgens voormeld werk was het verspreidingsgebied van de 
boomkikker in Knokke in 1996 ingekrompen tot ongeveer de helft van het verspreidingsgebied van 
vóór 1975. 
 
1. Heeft de Vlaamse overheid iets ondernomen om de afname van de boomkikkers in de Zwinstreek 

te keren ? Zo ja, wat ? 
 
2. Hoe is de populatie boomkikkers in (het Belgisch/Vlaams gedeelte van) de Zwinstreek sinds de 

publicatie in 1996 van het bovenvermelde referentiewerk geëvolueerd ? 
 
3. Waaraan is deze evolutie toe te schrijven ? 
 
4. Zou de uitbreiding van Het Zwin door de ontpoldering van een deel van de Willem-Leopoldpolder 

negatieve effecten kunnen hebben op de verbinding van de populaties boomkikker in het 
Nederlandse Zeeuws-Vlaanderen (o.a. Retranchement) en in het Belgische/Vlaamse Knokke ?  

 
Zo ja, worden er hiervoor effectmilderende maatregelen voorgesteld in het voorliggende 
internationale project-MER ? 

 
5. Waar situeert zich precies het huidige leefgebied van de boomkikker in Knokke ? 
 

Hoe wordt het huidige leefgebied van de boomkikker in Knokke eventueel geoptimaliseerd? 
 

Is de optimalisatie van het leefgebied van de boomkikker in Knokke verenigbaar met het behoud 
of de uitbreiding in dat gebied van andere door de Europese Habitatrichtlijn beschermde soorten 
en habitats ? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 834 van 8 juli 2008 
van ANDRÉ VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
1. In 1996 heeft het Koninklijk Belgisch Instituut voor Natuurwetenschappen (KBIN), in opdracht 

van de toenmalige afdeling Natuur van de Vlaamse overheid, een maatregelenprogramma voor 
de Boomkikker in Vlaanderen uitgewerkt (Vervoort R. & Goddeeris B., 1996. 
Maatregelenprogramma voor het behoud van de Boomkikker in Vlaanderen. KBIN, Brussel), 
dat als basis diende voor een reeks acties. Datzelfde jaar werd het bovenvermelde rapport van 
het KBIN door de toenmalige Vlaams minister van Leefmilieu verspreid naar alle 
gemeentebesturen waarvan het grondgebied nog populaties Boomkikker herbergde, inclusief 
Knokke-Heist, met het verzoek hun medewerking te willen verlenen aan de uitvoering van dat 
maatregelenprogramma. 

 
 Het biotoop van de Boomkikker bestaat enerzijds uit zoetwaterplassen als aquatisch biotoop en 

anderzijds doornstruiken en ruigten als landbiotoop. De nu nog resterende vindplaatsen 
bevinden zich allen op particulier terrein waardoor altijd in overleg met de eigenaars wordt 
gewerkt. De afgelopen 10 jaar werden, in opdracht van de toenmalige afdeling Natuur van de 
Vlaamse overheid, door de plaatselijke afdeling van Natuurpunt v.z.w. met medewerking van de 
betrokken grondeigenaars in het leefgebied van de Boomkikker te Knokke een tiental poelen 
aangelegd. In de kernzone van de huidige verspreiding (Oude Hazegraspolder) gebeurde dit 
door het Vlaamse gewest, in de randgebieden door de provincie West-Vlaanderen. 

 
 In 2006 en 2007 werden, gevolg gevend aan de adviezen van het Agentschap voor Natuur en 

Bos en van de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar, als compensatie voor de ontbossing 
van een deel van de tot bos verwilderde, voormalige boomgaard (die gelegen was in een deel 
van het vroegere leefgebied van de Boomkikker) ten behoeve van de verplaatsing van een 
paardenfokkerij, nog eens een achttal bijkomende poelen aangelegd. De provincie heeft verder 
ook landbiotopen aangelegd door het aanplanten van struwelen en braamstruiken langs dijken 
die als verbindingszone dienst doen, bv. op Dikke dijk, Burkeldijk en Graaf Jansdijk. Verder 
heeft de provincie via het instrument ‘landschapsbedrijfsplan’ de aanplant van heggen 
gerealiseerd bij diverse landbouwers in deze omgeving. In totaal werd zo ongeveer 3 kilometer 
heggen of struweel aangeplant. Zo is 4,89 hectare grond ingericht voor de ontwikkeling van 
struweel. 

 
 Jaarlijks zijn er gerichte Boomkikkerexcursies voor het brede publiek om de problematiek onder 

de aandacht te brengen. 
 
2. De onder 1 beschreven inspanningen hebben voorlopig nog niet geleid tot een toename van de 

aantallen of verspreiding. In het Belgische gedeelte van de Zwinstreek is de metapopulatie 
Boomkikker sinds 1996 numeriek verder afgenomen en het verspreidingsareaal van de 
Boomkikker is ook voort ingekrompen.  

 
 In vergelijking met de periode 1975-1980, was het aantal vindplaatsen rond 1995 inderdaad 

afgenomen (van 24 naar 12), maar bleef het aantal roepende mannetjes vrijwel constant (70-80 
individuen). Nadien is het aantal vindplaatsen verder afgenomen tot een 7-tal in 2005, waarbij 
het aantal dieren echter rond hetzelfde niveau bleef schommelen. Opvallend was dat bijna alle 
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dieren in eenzelfde plas vertoefden, gelegen op de overgang tussen duinen en polders (Oude-
Hazegraspolder). Na 2005 is het aantal dieren sterk gedaald, tot een 10-tal roepende mannetjes. 

 
3. Tijdens de afgelopen 30-tal jaren werd een achteruitgang van het aantal vindplaatsen en het 

aantal Boomkikkers vastgesteld in grote delen van Europa. In een groot aantal artikels en 
boeken worden diverse oorzaken vernoemd, wat er op wijst dat de oorzaken van achteruitgang 
sterk kunnen verschillen van plaats tot plaats. De meest frequent genoemde zijn: verlies van 
geschikt leefgebied (zowel van de waterhabitat, waarin de dieren zich voortplanten, als van de 
landhabitat), isolatie van de resterende leefgebieden, achteruitgang van de kwaliteit van de 
leefgebieden (bv. door verdroging, uitzetten van vissen) en klimaatverandering.  

 
 Een eenduidige verklaring voor de afname van de populatie Boomkikker in het Belgische deel 

van de Zwinstreek is niet voor de hand liggend, het betreft meer dan waarschijnlijk een 
combinatie van meerdere van hoger genoemde factoren. Mogelijks liggen zowel de nieuwe als 
de oude poelen te ver uit elkaar en is vooral het milieu en het landschap van het leefgebied van 
de Boomkikker in de afgelopen decennia globaal kwalitatief achteruitgegaan. Biologische 
verarming van de bestaande duinweiden door het gebruik van herbiciden en een te zware 
bemesting, verwijderen van struwelen en het openvallen van houtkanten leidden allemaal tot een 
vermindering van het aanbod aan voedsel (insecten), een verlies aan overwintering- en 
foerageergelegenheden als aan migratiemogelijkheden voor de Boomkikker. Een zeker feit is dat 
de kernpopulatie van de Boomkikker gedurende het laatste decennium nooit voldoende is 
aangegroeid om emigratie naar de nieuw gecreëerde poelen te stimuleren. Integendeel, de 
kernpopulatie is zelfs gevoelig afgenomen.  

 
 Om aan deze ongunstige evolutie te verhelpen werd in het ontwerp van werkplan 2009 van het 

Agentschap voor Natuur en Bos een uit te besteden studie ‘Actieprogramma voor de 
Boomkikker, Kamsalamander en Rugstreeppad in de Zwinstreek’ voorgesteld. Het voorgestelde 
actieprogramma moet onderzoeken hoe de nog aanwezige populatie kamsalamander kan worden 
versterkt en hoe boomkikker en rugstreeppad terug in het Vlaams natuurreservaat 'De 
Zwinduinen en -polders' (waaruit beide soorten reeds een paar decennia geleden verdwenen zijn) 
kunnen verschijnen. Dat zou kunnen worden gerealiseerd hetzij door de creatie of het versterken 
van migratiecorridors tussen de leefgebieden van de relictpopulaties en het voormelde 
natuurreservaat, hetzij door een actieve reïntroductie van de Boomkikker in het natuurreservaat 
zelf. 

 
4. De Boomkikker is een uitgesproken zoutmijdende amfibiesoort. Het deel van de Willem-

Leopoldpolder dat voor de uitbreiding van Het Zwin in aanmerking komt, ligt op de potentiële 
migratieroute tussen de Vlaamse (de Zwinbosjes) en Nederlandse (in Retranchement) 
boomkikkerpopulaties en zal, door ontpoldering met bijhorende uitbreiding van zilt milieu in 
combinatie met het ongeschikte akkerland erbuiten, voor de Boomkikker een extra barrière 
betekenen.  

 
 Er ligt een poel in het te ontpolderen gebied die tot minstens in de jaren ‘70 ook Boomkikker 

had, vlak langs de Dievegatkreek. Er wordt in het MER melding van gemaakt, maar 'omdat de 
soort er niet meer voorkomt' wordt gesteld dat de ontpoldering geen onmiddellijke invloed zal 
hebben. 

 De in opdracht van de afdeling Kust van het Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en 
Kust en de Provincie Zeeland opgemaakte internationale project-MER stelt inderdaad 
effectmilderende maatregelen voor ten aanzien van het verdwijnen van voor Boomkikker 
geschikte leefgebieden. Er wordt voorgesteld de te verplaatsen Internationale dijk gedeeltelijk te 
beplanten met inheems struikgewas en te voorzien van regenwaterpoelen, zogenaamde 
‘hollestellen’, om de migratiemogelijkheden van de Boomkikker langs die nieuwe dijk te 
optimaliseren. De struweelaanplantingen op de te verplaatsen Internationale dijk zouden ook het 
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verdwijnen van bos in de uitbreidingszone van Het Zwin moeten compenseren om op die wijze 
te voldoen aan de bepalingen van het bosdecreet. 

 
 In geval er gekozen zou worden om niet het gehele gebied tussen de huidige Internationale dijk 

en de Retranchementstraat opnieuw te onderwerpen aan het zilte getij, zouden ook in het 
binnendijks blijvend (lees niet ontpolderd) deel van de Willem-Leopoldpolder poelen en 
struweel kunnen worden aangelegd als migratiecorridor voor de Boomkikker tussen Knokke en 
Retranchement 

 
5. Anno 2008 beperkt het leefgebied van de Boomkikker in Knokke zich tot de binnenduinen (op 

de overgang van duinen naar polders) van de Oude Hazegraspolder.  
 
 De maatregelen en actieplannen vernoemd als antwoord op deelvraag 1 zijn specifiek gericht op 

het herstel en de optimalisatie van het leefgebied van de Boomkikker. Het 
maatregelenprogramma voor de Boomkikker in Vlaanderen adviseerde het kerngebied van de 
Boomkikker te Knokke (dit zijn de binnenduinen van de Oude Hazegraspolder) definitief veilig 
te stellen door het te laten verwerven door het Vlaamse Gewest om het als een op de 
instandhouding van de Boomkikker gericht reservaat te beheren. Ook volgens het in opdracht 
van de voormalige afdeling Natuur door de Groep Toegepaste Ecologie van de Universitaire 
Instelling Antwerpen in samenwerking met het toenmalige Instituut voor Natuurbehoud 
opgemaakte ‘Verwervingsplan voor de Vlaamse kustduinen en aangrenzende gebieden’ 
verdienen de binnenduinen van de Oude Hazegraspolder prioriteit voor aankoop door het 
Vlaamse Gewest. De te nemen beheermaatregelen omvatten het extensiveren van de begrazing 
in de bestaande duinweiden met uitsluiting van bemesting en van biocidengebruik, het herstel 
van houtkanten, hagen en greppels, het uitbreiden van doornstruwelen, het omzetten van een 
deel van de akkers naar extensief te beweiden vochtige graslanden en ruigten en het verbeteren 
van bestaande poelen en het aanleggen van nieuwe poelen.  

 
 De Boomkikker geldt als een indicatorsoort voor de kwaliteit van natuur en milieu in de 

overgangszones van duin naar polder. De in functie van de instandhouding van de Boomkikker 
hierboven beschreven beheermaatregelen zouden dan ook zeker ten goede komen aan de 
instandhouding en de uitbreiding van andere in de annexen van de Europese Habitatrichtlijn 
opgenomen beschermde amfibiesoorten, zoals de Kamsalamander (vermeld in annex 2), en van 
volgens de Europese Habitatrichtlijn in stand te houden habitattypes zoals 2130* ‘Vastgelegde 
duinen met kruidvegetaties (grijze duinen)’, 2150* ‘Eu-Atlantische vastgelegde ontkalkte 
duinen (Galluno-Ulicetea)’, 2160 Duinen met Hippophae rhamnoides, 2180 ‘Beboste duinen 
van het Atlantische kustgebied’, 2190 ‘Vochtige duinvalleien’, 3140 ‘Kalkhoudende oligo-
mesotrofe wateren met benthische Characeeënvegetatie’.  

 
 * volgens de Habitatrichtlijn prioritair in stand te houden habitats. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 835 
van 8 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
Cadmiumonderzoek Noorderkempen   -   Maatregelen 
 
De resultaten van de studie van professor Staessen van de Katholieke Universiteit Leuven over de 
blootstelling aan zware metalen in de Kempen en Limburg zorgden in januari 2006 voor heel wat 
onrust in de Noorderkempen. Uit het wetenschappelijk onderzoek bleek dat mensen die al meer dan 25 
jaar in de nabije omgeving van de non-ferro industrie woonden, meer in contact kwamen met het 
zware metaal cadmium en vier keer zoveel kans liepen op longkanker.  
 
In antwoord op deze conclusie en de ongerustheid die bij de bevolking leefde, stelde de Vlaamse 
overheid het Cadmium Actieplan voor. Het actieplan heeft als doelstelling het probleem van de 
cadmiumverontreiniging in Vlaanderen in kaart te brengen en een overzicht te geven van de 
maatregelen die worden genomen om dit probleem op te lossen. Eén van de actiepunten van het plan is 
een blootstellingsonderzoek aan zware metalen.  
 
Recentelijk werden de resultaten van dit blootstellingsonderzoek, uitgevoerd bij 1.200 inwoners van 
Mol, Balen, Overpelt, Neerpelt, Lommel en Hechtel-Eksel (=controlegebied), bekend. Daaruit blijkt 
dat de lichaamsbelasting in de loop der jaren gedaald is. Zo manifesteert zich een daling met de helft 
tegenover de resultaten van het onderzoek van professor Staessen. Voor cadmium in het bloed heeft 3 
% van de inwoners een cadmiumgehalte boven de richtwaarde, waaronder er geen gezondheidsrisico’s 
zijn. Ook voor cadmium in de urine ligt de gemiddelde waarde onder de richtwaarde. Toch zit 32 % 
van de deelnemers boven de richtwaarde. De cadmiumbelasting in de nieren is het grootst bij ouderen 
die al in de regio woonden toen de vervuiling nog groter was. Ook voor arseen liggen de gemiddelde 
gehaltes onder de richtwaarde. 14 % van de deelnemers zit er boven. De kinderen die in een straal van 
2 km rond de fabriek naar school gaan, hebben gemiddeld meer lood in het bloed in vergelijking met 
het controlegebied. Zowel in het onderzoeksgebied als in het controlegebied hebben kleuters minder 
lood in het bloed dan de richtwaarde.  
 
De maatregelen die de voorbije jaren genomen werden, hebben resultaat en moeten worden 
voortgezet. Tegelijk blijkt dat de cadmiumvervuiling ruimer is dan gedacht. Zo ligt voor cadmium de 
lichaamsbelasting hoger voor inwoners die tot vijf kilometer van de Umicore-site wonen dan voor de 
inwoners in de zeer nabije omgeving van de fabrieken. Ondanks de positieve inspanningen door de 
overheid voor de naaste omwonenden van de fabriek, lijkt er nood aan meer preventieve maatregelen 
in de ruimere omgeving van de fabriek. 
 
1. Hoe reageert de minister op de resultaten van het blootstellingsonderzoek? 
 
2. Wat is de stand van zaken van de uitvoering van het Cadmium Actieplan? 
 
3. Welke preventieve maatregelen overweegt de minister voor inwoners in de ruimere omgeving van 

de fabriek?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr.835 van 8 juli 2008 
van KATHLEEN HELSEN 

 
 
 
1. Het Blootstellingsonderzoek Noorderkempen (BONK) is de uitvoering van twee acties 

opgenomen in het cadmium Actieplan nl, Actie 9 Linken van stofmetingen aan 
biomonitoringprogramma: een meetprogramma wordt opgestart in de woonwijk Overpelt-cité 
en Actie 17 Opstarten nieuw biomonitoringonderzoek.  

 
Het doel van dit onderzoek is: 

- bepalen van de lichaamsbelasting cadmium, arseen en lood bij mensen die nu in de 
Noorderkempen wonen. 

- met behulp van die lichaamsbelasting onderzoeken of er een risico bestaat op 
gezondheidseffecten. 

 
De invulling van de doelstellingen resulteerde in een zeer uitgebreid en ambitieus onderzoek 
waarbij 1217 volwassenen en 338 kleuters werden onderzocht en op meer dan 100 plaatsen extra 
milieumetingen werden uitgevoerd. Al deze resultaten werden samen verwerkt in één risico-
analysemodel.  

 De resultaten tonen aan dat de gehaltes aan cadmium en arseen zeer sterk gedaald zijn ten 
opzichte van de metingen uitgevoerd door de onderzoeksgroep van prof. Staessen in de jaren 
‘80 en ‘90. Het is inderdaad correct dat op dit moment bij nog ongeveer 32 % van de mensen 
urinaire cadmiumgehaltes werden vaste gesteld boven 660 ng/g creatinine. Deze laatste waarde 
is echter de meest strenge richtwaarde waaronder geen enkel gezondheidseffect optreedt. Het 
onderzoek toont tevens aan dat roken, toenemende leeftijd en het consumeren van zelfgeteelde 
voeding bepalende factoren zijn bij het overschrijden van de richtwaarde. Dat deelnemers die al 
zeer lang in het studiegebied wonen de hoogste lichaamsbelasting aan cadmium en meer kans 
op gezondheidseffecten hebben, is geen verrassing. Cadmium kan immers door het lichaam niet 
worden afgebroken en stapelt bijgevolg op. Ook de vaststelling dat voor de algemene bevolking 
voeding op dit moment de belangrijkste bron van cadmiumopname is, wordt onderschreven 
door verschillende andere wetenschappelijke studies.  

 Een opmerkelijk resultaat is het feit dat in de in principe sterk belaste zone S rond de fabrieken 
de onderzoekers lagere urinaire cadmiumconcentraties meten dan in de zone die zich iets verder 
van de fabrieken (R-gebied) bevindt. Het is ook in de S-zone dat in de voorbije 20 jaar door de 
administratie van collega minister Vanackere meer intensief sensibiliseringscampagnes werden 
gevoerd dan in het R-gebied. Deze campagnes richtten zich o.a. rond het niet gebruiken van 
putwater, advies bij het telen van groenten en het bij voorkeur vochtig kuisen in huis. Ook de 
resultaten van het perceptie-onderzoek wijzen op een betere kennis van de preventietips in de 
S-zone ten opzichte van de R-zone.  

 
 De nieuwe mortaliteitsstudie van professor Staessen, waarvan de resultaten werden bekend 

gemaakt in de loop van de maand juli, wijst uit dat mensen die al langere tijd in de omgeving 
wonen, toen de blootstelling nog hoog was, een hogere lichaamsbelasting hebben en bijgevolg 
ook een verhoogd sterfterisico. Deze periode van hoge vervuiling situeerde zich vóòr het einde 
van de jaren tachtig.  
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 De resultaten van de recente BONK-studie zijn echter niet in tegenspraak met de nieuwe 
mortaliteitsstudie van professor Staessen. De resultaten van beide studies vullen elkaar aan en 
bewijzen het belang van preventiemaatregelen. 

 
 Het is bijgevolg van groot belang dat de preventiemaatregelen, die in de betrokken regio reeds 

geruime tijd worden gestimuleerd, verder worden gezet en worden uitgebreid en door de 
bevolking ook daadwerkelijk worden nageleefd. 

 
 Dankzij de verbeterde milieukwaliteit zijn de gezondheidsgevolgen voor mensen die hier 

vandaag geboren worden, leven en opgroeien of recent zijn komen wonen zeer sterk 
gereduceerd ten opzichte van enkele generaties geleden. Volgens de studie zal een baby die 
vandaag in de nabije omgeving van de fabriek opgroeit, binnen 50 jaar een maximale 
concentratie cadmium in de nieren hebben die onder de limietwaarde voor mogelijke 
gezondheidseffecten blijft.  

 
2. Het is bekend dat in het kader van de convenant met het bedrijf en het Actieplan Cadmium door 

de overheid en het bedrijf heel wat acties op milieuvlak werden ondernomen met een 
verbeterde milieukwaliteit als gevolg.  Het cadmium Actieplan telt 42 acties waarvan eind 2007 
20 acties volledig uitgevoerd waren. Verwacht wordt dat tegen eind 2008 de meeste acties 
afgerond zijn; een aantal ervan wordt in een breder kader opgenomen. Zo werden de 
bijkomende controles van de bedrijven volledig afgerond. Tevens werden in de nabije 
omgeving van de fabrieken en in de aangemelde scholen de zinkassen verwijderd en werden de 
meest vervuilde tuinen afgegraven. Ook voor de zinkassen buiten de nabije omgeving van de 
fabrieken werd een oplossing gevonden.  
Al deze acties zullen ongetwijfeld bijdragen tot de verdere daling van de lichaamsbelasting van 
zware metalen in de toekomst.  

 
3. Hoewel de onderzoeksresultaten een sterke daling van de lichaamsbelasting aan zware metalen 

aangeven, kan men zich toch terecht de vraag stellen of de resultaten van het 
blootstellingsonderzoek Noorderkempen geen bijkomende preventieve milieu- en gezondheids 
acties vereisen.  

 Echter, om een meer sociaal en lokaal draagvlak te creëren voor preventie is er internationaal 
consensus dat dit enkel kan gerealiseerd worden door alle partijen te betrekken. Om dit op een 
gestructureerde wijze te kunnen realiseren, wordt op dit moment door alle betrokken milieu- en 
gezondheidsadministraties een concreet vervolgtraject uitgewerkt dat verder zal besproken en 
verfijnd worden met alle betrokken lokale actoren. Voorgesteld wordt om de resultaten van het 
onderzoek de volgende maanden verder beleidsmatig te interpreteren en dit in samenwerking 
met verschillende wetenschappelijke experten, zowel op milieu- als op gezondheidsvlak. Op 
basis hiervan zal in de herfst samen met de lokale milieu-adviesraden, lokale 
gezondheidsactoren zoals huisartsen, het bedrijf en andere lokale actoren verder gewerkt 
worden aan mogelijke preventieve beleidsacties op het vlak van milieu en gezondheid. In een 
laatste fase zullen de voorgestelde acties besproken worden met beide bevoegde kabinetten, 
waarna eventuele bijkomende (Vlaamse) beleidsmaatregelen bepaald worden.  

 Op deze manier zal van alle nodige kennis en inzichten, en samen met het bedrijf, de bevolking 
en de lokale actoren, verder gewerkt worden aan de aanpak van de historische metaalvervuiling 
in de Noorderkempen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 836 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 836 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering, Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij 
en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 845 
van 10 juli 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
N282 Lennik   -   Gewijzigde verkeerssituatie 
 
Recentelijk is de N282 in Lennik vrijgemaakt voor verkeer nadat deze meer dan een jaar afgesloten 
was door wegenwerken. Tijdens deze wegenwerken is er een experimentele rotonde – waar de 
Lijnbussen rechtdoor mogen – geplaatst. De juiste signalisatie om de weggebruikers van deze nieuwe 
verkeerssituatie op de hoogte te brengen, is nog niet aangebracht. 
 
Dit leidt tot een verwarrende verkeerssituatie en ontegensprekelijk ook een gevaarlijke situatie. 
 
Niet alleen de weggebruikers klagen over het ontbreken van de nodige verkeersborden, maar naar 
verluidt heeft ook het parket zijn bedenkingen. Volgens het parket zal het in deze omstandigheden 
moeilijk zijn om bij een ongeval iemand strafrechtelijk te vervolgen omdat de wegbeheerder een fout 
heeft gemaakt. Wie bij een ongeval betrokken raakt, zal dus een burgerlijke procedure moeten 
inspannen tegen de wegbeheerder: het Vlaams Gewest of de gemeente. 
 
In het kader van deze uitgevoerde werken en de gewijzigde verkeerssituatie had ik de minister graag 
enkele vragen gesteld. 
 
1. Wanneer zullen de juiste wegmarkeringen en verkeersborden geplaatst worden opdat de situatie 

voor iedereen duidelijk maar vooral veilig zou zijn? 
 
2. Vindt de minister het openstellen van de N282 nu al gerechtvaardigd aangezien het parket de 

situatie zo onduidelijk vindt dat verkeersovertreders waarschijnlijk niet strafrechtelijk kunnen 
vervolgd worden en het Vlaams Gewest zich blootstelt aan vervolging? Zijn er in Vlaanderen nog 
dergelijke situaties? 

 
3. De rotonde is van een experimenteel type en zal dus waarschijnlijk na enige tijd geëvalueerd 

worden.  
 

Wat gaat of kan de regering doen bij een negatieve evaluatie en wie zal opdraaien voor de kosten 
bij het eventueel heraanleggen van deze rotonde? 

 
4. Vóór de wegenwerken lag aan de school De Kleine Prins aan de Kroonstraat een zebrapad. 
 

Zijn er plannen om dit zebrapad opnieuw aan te leggen om zo de schoolgaande kinderen en alle 
zwakke weggebruikers op een correcte manier de straat te laten oversteken? 
 
Zo neen, welke zijn de redenen om op deze belangrijke plaats geen nieuw zebrapad aan te leggen? 

 



-990-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 845 van 10 juli 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
1-2. Gezien de gemeente Lennik vragende partij was voor een zo spoedig mogelijke openstelling van 

de N282 werden op de werfvergadering afspraken gemaakt mits welke minimale signalisatie dit 
naar mening van Wegen en Verkeer Vlaams-Brabant mogelijk was; zijnde: 
* Regeling van de voorrang op die kruispunten waar omwille van uitzicht en/of leesbaarheid dit 

als noodzakelijk aanzien werd. De overige kruispunten zijn voorlopig de facto ongeregeld met 
andere woorden de gewone verkeersregel van "voorrang van rechts" is van toepassing. 

* Op de te regelen kruispunten (N282><Markt, N282><J. Van Den Steenstraat, 
N282><Schoolweg, N282><Krommestraat) werden stopstrepen en borden B5 op de 
ondergeschikte weg aangebracht. Op het kruispunt N282><Negenbunderstraat, hetgeen geen 
rotonde is maar een plein met rondgaand verkeer en centrale doorgang voor De Lijn, werden 
markeringen aangebracht evenals een waarschuwingsbord A51 met een werfbord "geen 
signalisatie". Op de centrale doorsteek geven borden C3 onderbord "uitgezonderd bus" de 
beperkte toegang aan. 

 Bijkomend aan deze signalisatie werd door Wegen en Verkeer Vlaams-Brabant zelf de 
signalisatie ter hoogte van N282><Negenbunder op de naar het plein toeleidende takken 
vervolledigd met borden B1 (die de voorrang regelen) en D1f (die het rechtsafslaan opleggen) 
ter vervanging van de aanduiding "geen signalisatie". 

 Het is juist omwille van haar juridische verantwoordelijkheid dat deze randvoorwaarden 
bepaald werden en dat Wegen en Verkeer Vlaams-Brabant de bijkomende maatregel zoals 
hierboven aangehaald genomen heeft. 

 De volledige signalisatie (horizontale en verticale) is in bestelling en plaatsing is met de ons 
gemelde leveringstermijn voorzien voor eind augustus. 

  
3.  Het is een misvatting dat dit een 'rotonde van een experimenteel type' zou zijn. Het betreft noch 

een experiment, noch een rotonde, maar een plein met rondgaand verkeer zoals hierboven al 
gesteld. Omwille van de doorsteek voor de lijnbussen kan dit nooit een rotonde zijn. Zoals alle 
projecten van AWV werd ook dit project in de studiefase uitvoerig besproken en goedgekeurd 
door de bevoegde commissies (Provinciale Commissie Verkeersveiligheid en Provinciale Audit 
Commissie) steeds in samenspraak met de gemeente Lennik. 

 
4.  Aangezien de schoolomgeving gelegen is binnen een zone 30 houdt dit andere regels in dan 

voor de herinrichting. In een zone 30 wordt het verkeer immers geacht zich aan te passen aan de 
omstandigheden. Het verkeer wordt bovendien gewezen op de aanwezigheid van een zone 30 
door een aangepast wegbeeld van de N282. Binnen een zone 30 is het niet de gewoonte om een 
voetgangersoversteek aan te leggen aangezien de zachte weggebruikers alle ruimte dienen te 
krijgen van de andere weggebruikers. Indien echter na evaluatie blijkt dat de ligging van de 
ingang van de school (in een lichte bocht van de N282) de aanleg van een voetgangersoversteek 
wenselijk maakt, ben ik steeds bereid dit te onderzoeken, uiteraard in samenspraak met de 
gemeente Lennik. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 846 
van 10 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Rioleringswerken Lubbeek   -   Stand van zaken 
 
Eind 2006 ondervroeg ik toenmalig bevoegd minister Peeters over dit onderwerp (vraag nr. 116, 
Websitebulletin publicatiedatum 14-02-2007). Het was duidelijk dat het dossier het voorwerp is van 
veel discussie. 
 
Graag verneem ik een stand van zaken. 
 
1. Hoe staat het met de bouw van de RWZI (rioolwaterzuiveringsinstallatie) Sint-Joris-Winge? 

Werden de hierdoor geblokkeerde collectorprojecten “vervroegd” off hold geplaatst? 
 
2. Hoe staat het met de “Verbindingsriolering Lubbeek Centrum fase 1“ (20847), de MER-studie 

(milieueffectrapport) en het technisch plan? 
 
3. Wat met het detailontwerp van het project 21063 “Verbindingsriolering Lubbeek Centrum fase 

2”? en de timing? 
 
4. Wat met het project “Herinrichting Dorp” (B201334)? Wat is de timing en de kostprijs? Hoe zal 

het project eruitzien? Werd de bevolking hierover geraadpleegd? 
 
5. Komt er nog een derde fase van de verbindingsriolering Lubbeek Centrum (21067)? 
 
6. Werd er ondertussen door de gemeente Lubbeek al een subsidieaanvraag ingediend voor de 

rioleringswerken in Herendaal en in het woonuitbreidingsgebied aan het Uilenkot? Komt dit er 
nog? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 846 van 10 juli 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
1.  Zoals u terecht stelt, is er heel wat discussie geweest bij de uitwerking van de diverse betrokken 

dossiers. Na de goedkeuring en publicatie van het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan waarin 
de inplantingsplaats voor de RWZI Sint-Joris-Winge was opgenomen, werd door nv Aquafin 
een aangepast preliminair inplantingsplan opgemaakt, dat samen met het aangepaste technisch 
plan op 8 maart 2007 aan het Vlaams Gewest werd overgemaakt. Nadat consensus was bereikt 
omtrent de dimensionering van de RWZI, werd het aangepaste technisch plan op 29 mei 2007 
door het Vlaamse Gewest goedgekeurd, en werden tegelijkertijd het RWZI-project (99201) en 
de collectorprojecten 20212 “Collector Vloedgracht” en 99261 “Collector Sint-Joris-Winge fase 
1” off hold geplaatst. 

 Vervolgens werd een studiebureau aangeduid om voor de RWZI het detailontwerp op te maken. 
De uitwerking van het detailontwerp was medio april 2008 zover gevorderd, dat zowel de 
bouw- als de milieuvergunning konden worden aangevraagd. Als er bij de aflevering van de 
betrokken vergunningen geen extra problemen opduiken, dan moet het mogelijk zijn om deze 
werken in het najaar te publiceren met het oog op het starten van de bouwwerken in het voorjaar 
van 2009. Dit alles zou moeten leiden tot het opstarten van de installatie in het najaar van 2010. 

 
2.  Ook het tracé van de “Verbindingsriolering Lubbeek Centrum fase 1” (20847) was het 

voorwerp van heel wat discussie. Uiteindelijk kon in december 2006 een alternatief uitgewerkt 
worden waarmee zowel de gemeente als het Agentschap Natuur en Bos akkoord konden gaan. 
Na evaluatie van dit alternatief en verwerking ervan in de MER-studie, werd de MER-studie 
uiteindelijk op 13 maart 2008 conform verklaard, zodat pas kon gestart worden met het 
aanpassen van het technisch plan van het project 20847, wat momenteel lopende is. 

 
3.  Ook voor het project “Verbindingsriolering Lubbeek Centrum fase 2” (21063) dient nog een 

aangepast technisch plan te worden opgemaakt. Hiermee zal gestart worden na de goedkeuring 
van het technisch plan van de 1ste fase (20847). Ook de timing van de verdere realisatie van dit 
project zal dienen afgestemd te worden op de realisatie van het project 20847. 

 
4.  Voor het gemeentelijke project ‘Herinrichting Dorpsstraat’ (B201334) is de stand van zaken nog 

niet gewijzigd ten opzichte van vorig jaar. Er werd nog steeds geen aangepast voorontwerp 
ingediend door de gemeente of door Riobra (de rioolbeheerder binnen de gemeente). Tijdens 
een overleg tussen de gemeente, Riobra en VMM van 5 maart 2007 werd gemeld dat de 
gemeente de aanpassing had opgevraagd bij het studiebureau tegen april. Tot op heden werd 
echter nog geen gewijzigd dossier ingestuurd.  

 Zodra de gemeente of Riobra een aangepast dossier overmaakt zal het, conform de 
subsidieprocedure, uiterlijk binnen de 90 dagen opnieuw geagendeerd worden in de ambtelijke 
commissie. Indien het dossier technisch en financieel voldoet aan de voorwaarden van het 
subsidiebesluit, kan de vastlegging van de subsidie worden doorgevoerd. De timing van de 
uitvoering van de werken is bijgevolg in eerste instantie afhankelijk van het indienen van het 
aangepaste dossier. 

 
5.  De derde fase van de verbindingsriolering Lubbeek Centrum (21067), die het meest 

stroomopwaartse deel van de (deel)gemeente Lubbeek moet aansluiten, is momenteel 
opgenomen binnen het indicatieve gedeelte 2011-2013 van het op 14 december 2007 
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goedgekeurde Optimalisatieprogramma 2009-2013, en dit onder voorbehoud van gemeentelijke 
werken. Recent (eind juni 2008) werd hiervoor door Riobra een aansluitend gemeentelijk 
project (ter subsidiëring) ingediend. 

 Rekening houdend met de evolutie inzake de 1ste en 2de fase , en gelet op het feit dat er bovenop 
het ingediende gemeentelijke project tevens een nieuwe sociale verkaveling is gepland tussen 
Uilekot, Hazeputstraat en de Herendaalbeek, komt het project 21067 alvast in aanmerking voor 
een prioritaire opname op het volgende meerjareninvesteringsprogramma. 

 
6.  Door Riobra werd er een subsidieaanvraag ingediend (dd. 19/06/2008) id 3901 “Opvangen 

DWA van de clusters 332-30 en 332-223 t.h.v. Herendaal”. Met dit project worden alle 
woningen die nog bijkomend aansluiten op project 21067 gesaneerd. De aanleg van deze 
riolering was de voorwaarde om project 21067 op te nemen op het ontwerp OP2010. Voor het 
aanleggen van de riolering in het woonuitbreidingsgebied Uilekot werd tot op heden nog geen 
subsidie aangevraagd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 849 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 849 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme.  
 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -997- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 850 
van 17 juli 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
Kruispunt A12-Valkenveld Wilrijk   -   Veiligheid schoolomgeving (2) 
 
Ik verwijs naar mijn eerdere vraag over dit onderwerp van 9 april laatstleden (vraag nr. 560, 
Websitebulletin publicatiedatum 11-06-2008). 
 
In haar antwoord stelde de minister onder meer dat in het dossier kruispunt A12/Valkenveld in Wilrijk 
het realiseren van zebrapaden zonder verkeerslichten onderworpen is aan zeer strikte voorwaarden. De 
voornaamste reden van weigering zou zijn dat daardoor een vals gevoel van veiligheid wordt 
gecreëerd voor de zwakke weggebruiker die ervan gebruik maakt. Verder stelde de minister ook dat de 
problemen rond de school te wijten zijn aan wildparkeren en aan het onvoorzichtig oversteken van de 
rijbaan, en dat de school eerst een circulatieplan moet opstellen. De minister bezorgde ook het 
betrokken vergaderingsverslag van 15 januari 2008 van de Provinciale Commissie voor 
Verkeersveiligheid (PCV). 
 
Ik merk terloops op dat er in het PCV-verslag fouten blijken te staan. Zo heeft de kleuterschool De 
Ark geen andere in- of uitgang in de omliggende straten, noch in de Kleine Steenweg, noch in de 
Boekstaat. Dat in die straten een zone 30 voor schoolomgeving zou gelden, is niet van toepassing voor 
de kleuterschool, maar voor de basisschool. 
 
Graag deze bijkomende vragen. 
 
Wildparkeren en onveilig oversteken lijken veeleer gevolgen, dan wel oorzaken van een onveilige 
situatie. In elk geval blijft het een feit dat er een onveilige situatie bestaat, dat het om de veiligheid van 
schoolkinderen gaat, en dat er een gewestweg bij betrokken is. 
 
Kan de minister dan ook verduidelijken of er vanuit het gewest alsnog initiatieven worden overwogen, 
van welke aard dan ook, om deze schoolomgeving veiliger te maken? Is een zebrapad mét 
verkeerslichten een optie? Neemt het gewest zelf het initiatief voor een circulatieplan? Komen er 
andere initiatieven?  
 
Zo ja, welke en wanneer? 
 
Zo neen, waarom niet? Ziet de minister geen enkele verantwoordelijkheid op gewestelijk niveau? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 850 van 17 juli 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
Het agentschap Wegen en Verkeer kan hier geen nieuwe of andere elementen aanreiken dan deze die 
al werden medegedeeld na de Provinciale Commissie voor Verkeersveiligheid (PCV) van 15 januari 
2008. Deze commissie besloot dat het creëren van een nieuwe oversteekplaats voor voetgangers op de 
N177 geen optie is gezien er binnen wandelafstand (Kleine Steenweg) al een veilige en volwaardige 
oversteekplaats aanwezig is. 
  
Het Valkenveld is geen gewestelijke wegenis; de opmaak van circulatieplannen is dan ook de 
verantwoordelijkheid van de stad Antwerpen. 
 
De Provinciale Commissie voor Verkeersveiligheid zetelde steeds in de aanwezigheid van alle 
betrokken partijen en de schooldirectie werd er eveneens bij betrokken. Deze laatste kon bevestigen 
dat, tijdens het openen en het sluiten van de school, soms problemen worden veroorzaakt door de 
onwil van vele chauffeurs om hun wagens even verderop veilig te stationeren. Dit kan verholpen 
worden middels politionele controle. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 853 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Milieu en gezondheid   -   Onderzoek en maatregelen 
 
Het staat vast dat talrijke milieufactoren een negatieve invloed hebben op de gezondheid. 
 
De Vlaamse Gezondheidsraad stelt ter zake in haar jaarverslag 2006 dat er meer onderzoek dient te 
gebeuren naar de toxische eigenschappen van stoffen en producten. De overheid, zo wordt gesteld, 
dient strengere eisen te stellen aan de bedrijfswereld. Ook dient het onafhankelijk door de overheid 
betaalde onderzoek inzake het identificeren van gezondheidsbedreigende milieufactoren 
geïntensifieerd te worden. 
 
1. Welke initiatieven zijn de voorbije drie jaar genomen om meer onderzoek te laten uitvoeren naar 

de toxische eigenschappen van stoffen en producten? 
 
2. Welke maatregelen zijn er naar aanleiding van dit jaarverslag genomen specifiek naar de 

bedrijfswereld? 
 
3. Welke initiatieven heeft de minister genomen om het onderzoek inzake het identificeren van 

gezondheidsbedreigende milieufactoren te intensifiëren? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 853 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Onderzoek naar toxische eigenschappen van stoffen en producten gebeurt op verschillende vlakken, 
zowel door het Steunpunt Milieu & Gezondheid (eerste generatie: 2001-2006 en tweede generatie: 
2007-2011) als in het kader van de werkzaamheden van de dienst Milieu & Gezondheid van het 
Departement LNE.  
Het steunpunt richt zich met de Vlaamse humane biomonitoringcampanes naar de screening van de 
aanwezigheid van chemische stoffen en hun eventuele schadelijke gezondheidseffecten in de Vlaamse 
bevolking. Hierbij werden in het kader van het eerste generatie Steunpunt Milieu en Gezondheid 
voornamelijk de meer ‘klassieke’ chemische stoffen zoals, cadmium, lood, PCB’s, 
Dioxines,….onderzocht. In het kader van het tweede generatie Steunpunt Milieu en Gezondheid zal 
ook belangrijke aandacht worden gegeven aan de zogenaamde ‘nieuwe’ polluenten zoals ftalaten, 
gebromeerde brandvertragers, perfluorverbindingen, … Het humaan biomonitoringsonderzoek richt 
zich voornamelijk naar het bepalen van de aanwezigheid van deze stoffen in het lichaam van 
verschillende leeftijdsgroepen van onze Vlaamse bevolking en de eventuele link met vastgestelde 
gezondheidseffecten. Hierbij kunnen echter enkel verbanden worden aangetoond, maar kan geen 
uitspraak gedaan worden over het oorzakelijke karakter ervan. Dit laatste vergt een andere studie-
opzet en meer ‘fundamenteel’ onderzoek, wat in het kader van het tweede generatie steunpunt 
voornamelijk wordt toegespitst op de schadelijke gezondheidseffecten van endocriene verstoorders en 
fijn stof.  
 
1+3.  In het kader van de TWOL-onderzoeksprogramma’s van de voorgaande drie jaren werden in 

opdracht van de dienst Milieu & Gezondheid van het Departement LNE o.a. volgende 
onderzoeksopdrachten uitgevoerd: 
- Uitwerken en uitvoeren van een pilootproject voor effectgerichte metingen om de luchtkwaliteit in Vlaanderen te 

kunnen evalueren. Toxicologisch onderzoek op basis van cellijnen en –culturen (effectgerichte 
metingen) draagt ertoe bij dat biologische processen van toxiciteit en de invloed van 
polluenten op de humane gezondheid beter te begrijpen en in te schatten zijn. 

- Gebromeerde brandvertragers en perfluorverbindingen in Vlaanderen: onderzoek naar verspreiding, humane 
opname, gehaltes in humane weefsels en/of lichaamsvochten, en gezondheidseffecten als basis voor de selectie 
van geschikte milieu- en gezondheidsindicatoren.  

 
In het kader van het TWOL-onderzoeksprogramma 2008 werd meer dan 300 keuro vrijgemaakt 
voor verder onderzoek naar schadelijke effecten van chemische stoffen in het kader van 
volgende studieopdrachten: 
- Het gebruik van genexpressieprofielen als biomerker in humane biomonitoring. Deze studie 

beoogt een bijdrage te leveren tot de identificatie van gevoelige merkers van schadelijke 
effecten die in een vroegtijdig stadium al een indicatie geven van gezondheidseffecten gezien 
het feit dat de respons van een cel op de blootstelling aan een chemische stof tenminste 
gedeeltelijk is toe te wijzen aan veranderingen in de expressie van genen. 

- Opstellen van geïntegreerde risicobeoordeling voor blootstelling aan PAK’s in Vlaanderen. 
Deze studie richt zich mede tot het bepalen van de meest geschikte humane biomerkers om de 
gezondheidsimpact van de PAK-blootstelling in Vlaanderen te kunnen schatten. 
 

2. In deze context kan opgemerkt worden dat door de toepassing van de EU-REACH-Verordening 
(van kracht sinds 1 juni 2007), er binnen Europa op termijn alleen nog maar stoffen mogen 
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worden gebruikt of verwerkt, waarvan de gegevens zijn geregistreerd en beoordeeld. Bedrijven 
die stoffen produceren binnen de EU of importeren van buiten de EU worden nadrukkelijk 
verantwoordelijk voor de inventarisatie van de eigenschappen van de stoffen (Registration) met 
alle vereiste testgegevens van dien, het vaststellen van de risico’s bij de productie en verwerking 
van deze stoffen (Evaluation) en de te nemen maatregelen om risico’s te beheersen 
(Authorisation and Restriction). Dat laatste zal er toe leiden dat diverse stoffen enkel nog zullen 
vergund zijn voor specifieke toepassingen en overeenkomstig de gestelde voorwaarden.  

 
De invoering van REACH zal gebeuren in fases (zie voor de tijdslijn meer info op volgende site: 
http://home.hetnet.nl/~REACH/geschiedenis/index.html), waarbij de stoffen met de grootste 
milieu- en gezondheidsrisico’s het eerst aan bod komen. 
 
Door tijdens de productontwikkeling gebruik te maken van informatie uit REACH, kunnen 
bedrijven de milieubelasting en gezondheidsrisico’s van hun producten reduceren. 
 
De informatie uit REACH moet toelaten om te bepalen hoe groot de milieu- en 
veiligheidsrisico’s zijn van de diverse stoffen en producten. Bij de ontwikkeling van nieuwe 
producten dienen die risico’s uiteraard volledig in kaart gebracht te worden. 
 
Het ontwikkelen van producten met minder gevaarlijke stoffen wordt door REACH 
aantrekkelijker, zeker voor de stoffen die dreigen onderworpen te worden aan een vergunning. 
Ook de diverse klanten/gebruikers van dergelijke stoffen zijn veelal vragende partij zijn voor 
lagere milieu- en gezondheidsrisico’s. 
 
Afnemers van de stoffen in de keten moeten worden geïnformeerd over de wijze waarop de 
stoffen kunnen worden gebruikt of verwerkt. De gebruiker is verplicht deze 
veiligheidsaanbeveling op te volgen. Er moet dan ook een heldere communicatie worden 
ontwikkeld over veilig en correct gebruik van dergelijke stoffen en producten. Dit kan betekenen 
dat er aangeraden wordt om andere of bijkomende beschermingsmaatregelen te nemen. Maar 
een productontwikkeling die rekening houdt met de informatie uit REACH zal vaak leiden tot 
een verminderde nood aan dergelijke beschermingsmaatregelen, en dus ook minder kosten 
hiervoor. 
 
Aangezien REACH geregeld werd via een Verordening is deze Europese regelgeving 
rechtstreeks van toepassing in alle EU-Lidstaten. Wel vereisen diverse bepalingen ervan nadere 
implementatie door de overheden van de Lidstaten. Bepaalde aspecten ervan behoren tevens tot 
de milieubevoegdheden van het Vlaamse Gewest. Samen met de bevoegde Europese overheden 
zal naar de bedrijven toe een workshop georganiseerd worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 855 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Scheepswrakken   -   Decontaminatie 
 
Ontwikkelingslanden blijken de laatste jaren meer interesse te hebben in het slopen van 
scheepswrakken. 
 
Maar deze scheepswrakken kunnen soms wel gevaarlijke en giftige stoffen bevatten. Dit kan nadelige 
gevolgen hebben voor het milieu en de volksgezondheid in deze landen, bij gebrek aan voldoende 
controle en bescherming. Daarenboven komen er ook toxische stoffen vrij in het milieu. 
 
Het is dan ook belangrijk dat er bij de uitvoer wordt op toegezien dat de scheepswrakken op een 
verantwoordelijke wijze worden gesloopt. 
 
1. Kan de minister meedelen naar welke landen er vanuit de Vlaamse havens scheepswrakken 

worden uitgevoerd met het oog op een volledige sloping en ontmanteling? 
 
2. Op welke wijze wordt vóór het vertrek het toezicht uitgeoefend wat de problematiek van de giftige 

en gevaarlijke stoffen in deze wrakken betreft? 
 

Er geldt ter zake Europese regelgeving. Op welke wijze wordt die in Vlaanderen toegepast? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 855 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Schepen die bestemd zijn voor de sloop worden beschouwd als gevaarlijke afvalstoffen. 

Sloopschepen vallen bovendien onder de bepalingen van het Verdrag van Bazel en, bij 
overbrenging naar een niet-OESO land, bijgevolg ook onder de export-ban. 

 
 Van cruciaal belang hierbij is het moment wanneer een schip een afvalstof wordt. Het gebeurt 

immers vaak dat schepen die zogenaamd bestemd zijn voor de sloop, de haven nog op eigen 
kracht verlaten en een commerciële lading aan boord hebben die onderweg wordt afgeleverd. 
Daardoor ontbreekt de juridische basis voor een gerechtelijke procedure, aangezien het schip op 
dat moment nog niet kan beschouwd worden als een afvalstof (zie uitspraak n.a.v. schip 
Forthbank, Antwerpen 1999). 

 
 Indien er toch voldoende aanwijzingen zijn dat het schip inderdaad bestemd is voor de sloop, 

dan gelden Verordening 1013/2006/EG en het Verdrag van Bazel. 
 
 Mogelijke opties zijn dan: 
 

1. Het schip wordt in België gesloopt. De sloop moet gebeuren overeenkomstig de bepalingen 
van het afvalstoffendecreet en zijn uitvoeringsbesluiten, en overeenkomstig de technische 
richtlijnen onder het Verdrag van Bazel. 

2. Het schip wordt geëxporteerd naar een OESO-land. Aangezien het schip nog niet 
gedecontamineerd is (alle gevaarlijke stoffen zijn nog aan boord) wordt het beschouwd als 
een gevaarlijke afvalstof. Dit betekent dat de kennisgevingsprocedure volgens verordening 
1013/2006/EG moet gevolgd worden. Bij deze kennisgeving dient de kennisgever o.m. een 
volledige beschrijving te geven van de afvalstof (m.i.v. een volledige inventaris), het adres 
van de bestemmeling én een beschrijving van wat er met het schip gaat gebeuren. 
Bovendien moet er een gedetailleerd contract voorgelegd worden. De OVAM kan bezwaar 
maken tegen de geplande uitvoer indien ze niet akkoord gaat met de bestemming. 

3. Het schip wordt in België gedecontamineerd (ontdaan van alle gevaarlijke componenten) 
met naleving van de bepalingen uit het afvalstoffendecreet en zijn uitvoeringsbesluiten. De 
eigenaar levert hiervoor voldoende bewijzen. Indien de OVAM deze bewijzen aanvaardt en 
de decontaminatie correct is gebeurd, kan het schip beschouwd worden als een groene lijst 
afvalstof. Bij uitvoer naar een ander land hangt de verder te volgen procedure af van het 
land van bestemming. 

 
 Wereldwijd worden de meeste schepen gesloopt in Bangladesh (Chittagong), India (Alang) en 

Pakistan. 
 De OVAM staat evenwel niet toe dat er niet-gedecontamineerde sloopschepen rechtstreeks 

vanuit Vlaanderen naar dergelijke landen uitgevoerd worden (zie ook antwoord op deelvraag 2). 
Bovendien beschikt Vlaanderen zelf over een vergunde verwerkingsinrichting voor het slopen 
van zeeschepen (Van Heyghen Recycling N.V. Gent, capaciteit 60.000 ton per jaar). 

 
 In Vlaamse havens hebben zich de laatste jaren slechts enkele gevallen met al dan niet 

vermeende sloopschepen voorgedaan: de Forthbank (1999), Silver Ray (nieuwe naam Naxos I, 
2003), San Francesco di Paola (2003) en Sea Trader (2004). Daarbij ging het slechts één keer 
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(Sea Trader) effectief over een schip bestemd voor de sloop. In de andere gevallen werden de 
schepen hersteld (Silver Ray en San Francesco di Paola), of besliste de rechter dat de 
afvalstoffenwetgeving niet van toepassing was (Forthbank). 

 
2. De OVAM heeft m.b.t. de problematiek van de sloopschepen steeds een voortrekkersrol 

gespeeld, iets wat ook door milieu-NGO’s wordt bevestigd. Vlaanderen was immers de eerste 
regio in Europa die effectief schepen aan de ketting liet leggen, om zo te trachten de export naar 
niet-OESO landen tegen te houden. 

 
 De OVAM werkt daarbij steeds nauw samen met de FOD Mobiliteit (Dienst 

Scheepvaartcontrole) en de Havenkapiteinsdiensten van de Vlaamse havenbesturen. 
 Na de hervormingen binnen de Vlaamse overheid (BBB), werden de bevoegdheden inzake de 

controle op grensoverschrijdende overbrenging van afvalstoffen overgedragen aan de Afdeling 
Milieu-inspectie van de administratie Leefmilieu, Natuur en Energie (LNE).  Ook met de 
Milieu-inspectie werkt de OVAM nauw samen. 

 
 Zo beschouwde de OVAM in het geval van de Sea Trader het schip als een gevaarlijke 

afvalstof, waarbij het, na overleg met de Dienst Scheepvaartcontrole en de Havenkapiteinsdienst 
van het Gemeentelijk Havenbedrijf Antwerpen, werd vastgehouden. In samenspraak met de 
eigenaar van het schip werd eerst een uitgebreide inventaris opgemaakt van de aanwezige 
gevaarlijke stoffen, waarna deze op kosten van de eigenaar van het schip werden afgevoerd. 

 
 Ook internationaal volgt de OVAM de ontwikkelingen op de voet. Binnen de International 

Maritime Organisation (IMO) neemt de OVAM actief deel aan de uitwerking van de 
“International Convention for the Safe and Environmentally Sound Recycling of Ships”. Ook in 
het kader van het Verdrag van Bazel neemt de OVAM deel aan de discussies en besprekingen 
rond het slopen van schepen. 

 
 Voor het antwoord m.b.t. de toepassing van de Europese regelgeving, verwijs ik naar het 

antwoord op deelvraag 1. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 858 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Fietspadenbeleid   -   Afstemming met Brussel 
 
In mijn schriftelijke vraag aan minister van Mobiliteit, Kathleen Van Brempt, over intergewestelijke 
samenwerking op het vlak van fietsbeleid (schriftelijke vraag  nr. 201, Websitebulletin 
publicatiedatum 04-07-2008), is de vraag gesteld naar een gedetailleerde lijst van de intergewestelijke 
fietspaden tussen Brussel en Vlaanderen. Daarbij vroeg ik eveneens naar mogelijke afspraken tussen 
gewesten m.b.t. het onderhoud en de renovatie van deze fietspaden.  
 
In het antwoord van minister Van Brempt wordt vermeld: “De afspraken inzake wegbeheer liggen vast 
in een samenwerkingsakkoord van 17 juni 1991, waarin bepaald is welke wegen door de Brusselse en 
welke door de Vlaamse overheid moeten worden beheerd. Hierbij werden functionele afspraken 
gemaakt waarbij Vlaanderen soms op het grondgebied van Brussel opereert en omgekeerd. Collega 
Crevits is bevoegd voor het onderhoud van de Vlaamse gewestwegen en de daarbij horende 
fietspaden.” 
 
Daarom volgende vragen aan de minister. 
 
1. Wat zijn deze functionele afspraken waarvan sprake? Lopen deze afspraken goed tussen de beide 

gewesten?  
 
2. Zijn er in het bijzonder financiële afspraken tussen beide gewesten over het onderhoud en 

renovatie van de bestaande intergewestelijke fietspaden? 
 
3. Op welke gewestelijke fietspaden opereert Vlaanderen op het grondgebied van Brussel en 

omgekeerd?  
 

Ondervindt het Vlaams Gewest hierbij bepaalde moeilijkheden (bijvoorbeeld samenwerking met 
de Brusselse gemeentes, e.d.)? 

 
4. Welke intergewestelijke fietspaden worden momenteel gerenoveerd of worden binnenkort 

aangepakt? Is er een inventarisatie opgemaakt van de staat van deze fietspaden?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 858 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. De functionele afspraken voor het beheer van gewestgrensoverschrijdende wegen zijn duidelijk 

bepaald in art.2 van het bijgevoegd samenwerkingsakkoord d.d. 17 juni 1991 en behelzen het 
onderhoud en de exploitatie van en de investeringen in de betrokken wegen. Deze afspraken 
worden door alle gewesten goed nageleefd. 

 
2. Er zijn geen bijzondere of afzonderlijke afspraken tussen de gewesten voor bestaande 

intergewestelijke fietspaden. Het onderhoud en de vernieuwing van bestaande fietspaden net als 
de aanleg van nieuwe fietspaden zijn ten laste van het gewest, die het beheer uitoefent, en 
worden in de respectievelijke onderhouds- en investeringsprogramma’s opgenomen. 

 
3. Ook hiervoor kan verwezen worden art.6 van het samenwerkingsakkoord d.d. 17 juni 1991 

waarin alle betrokken wegvakken zijn opgesomd. Op het vlak van beheer van deze gewestwegen 
ondervindt het Vlaamse gewest geen moeilijkheden. 

 
4. Net zoals voor alle fietspaden in het Vlaamse gewest is de staat van de intergewestelijke 

fietspaden, die Vlaanderen beheert, geïnspecteerd. Er is op korte termijn geen renovatie van 
bestaande of aanleg van nieuwe fietspaden voorzien. 

 
BIJLAGE 
 
Samenwerkingsakkoord d.d. 17 juni 1991 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/858/antw.858.bijl.001.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 859 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Dossier Beethovenbrug Mechelen   -   Stand van zaken 
 
Uit de pers vernam ik dat de plannen voor de bouw van de Beethovenbrug in Mechelen goedgekeurd 
zouden zijn, terwijl ze nochtans ontoegankelijk zou zijn voor rolstoelgebruikers. 
 
Dit zou ook het oordeel zijn van het Provinciaal Adviesbureau Toegankelijkheid (PAT) van de 
provincie Antwerpen. 
 
1. Kan de minister verduidelijking geven omtrent het betrokken dossier? In welk stadium bevindt 

zich de beslissing van het Mechelse stadsbestuur? 
 
2. Mocht er een vergunning verleend worden volgens de vigerende regelgeving op de fysieke 

toegankelijkheid? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers Van Brempt (vraag nr. 253) en Crevits 

(nr. 859). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 859 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Het project ‘Van Beethovenbrug’ wordt gerealiseerd in een samenwerkingsverband tussen de 

stad Mechelen en Waterwegen en Zeekanaal NV. Binnen dit samenwerkingsverband wordt dit 
ontwerp uitgewerkt. Bij het uitwerken van projecten wordt steeds de toegankelijkheid voor 
rolstoelgebruikers mee in overweging genomen. 

 
 De stad Mechelen heeft in dit dossier geoordeeld dat het zinloos zou zijn om de pas 

heraangelegde Lamot-site te bezwaren met ingrijpende hellingsbanen of liftsystemen terwijl de 
finale doelstelling, namelijk toegankelijkheid, toch slechts op papier zou gehaald worden 
aangezien de toegangswegen naar het plein grotere hellingen hebben. De brug heeft minder 
flauwe hellingen dan in de courante praktijk thans gebruikelijk. Het plein ‘Haverwerf’ ligt 
immers in een soort dal en de toegangswegen naar dit plein voldoen op zich reeds niet aan deze 
hellingsgraden. Bovendien is er een valabele alternatieve route voorhanden via de nabijgelegen 
Kraanbrug. Waterwegen en Zeekanaal NV is van mening dat de stad Mechelen, als lokale 
overheid in deze zaak het best geplaatst is om de stedenbouwkundige en mobiliteitstechnische 
inpassing van de brug te bewaken en te beoordelen. 

 
 Waterwegen en Zeekanaal NV treedt op als bouwheer en heeft in die hoedanigheid de 

stedenbouwkundige vergunning aangevraagd. Op 14 mei 2008 werd deze vergunning 
afgeleverd. De werken zijn gepland om in 2009 van start te gaan.  

 
2. Het afleveren van de vergunning valt onder de verantwoordelijkheid van de vergunningverlener. 

Dit valt niet onder de bevoegdheid van de minister van Openbare Werken.  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 859 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. De vraag betreft de ‘van Beethovenbrug’ over de Binnendijle te Mechelen die de Vismarkt met 

de Haverwerf zal verbinden. Dit project wordt gerealiseerd in een samenwerkingsverband tussen 
de stad Mechelen en Waterwegen en Zeekanaal NV. Waterwegen en Zeekanaal NV treedt op als 
bouwheer en heeft in die hoedanigheid de stedenbouwkundige vergunning aangevraagd. Op 14 
mei 2008 werd deze vergunning afgeleverd. De werken zijn gepland om in 2009 van start te 
gaan. 

 
De toegankelijkheid van dergelijke voetgangersbrug wordt geregeld door de algemene 
bouwverordening inzake wegen voor voetgangersverkeer (Besluit van de Vlaamse regering van 
29 april 1997). Conform de bepalingen van dit besluit, alsook conform de bepalingen van de 
omzendbrief terzake (die bepaalt dat deze verordening enkel van toepassing is in de bebouwde 
kom), valt deze voetgangersbrug onder het toepassingsgebied van het besluit en diende ze dan 
ook te voldoen aan de voorgeschreven normen inzake hellingsbanen van wegen voor 
voetgangersverkeer. 
 
Aansluitend op de bepalingen van het decreet op de ruimtelijke ordening – die bepalen dat een 
stedenbouwkundige vergunning moet geweigerd worden indien het ontwerp niet voldoet aan de 
toegankelijkheidsvoorschriften – en het Besluit van de Vlaamse Regering betreffende de 
adviesverlening inzake aanvragen tot stedenbouwkundige vergunning, dat de vergunning-
verlenende overheid toelaat zich te laten adviseren door andere dan de door het decreet op de 
ruimtelijke ordening verplichte adviesorganen, wordt in de provincie Antwerpen in 
bouwdossiers door de vergunningverlenende overheid systematisch het advies ingewonnen van 
het Antwerpse adviesbureau toegankelijkheid (CTPA). Op basis van deze aanvraag tot 
stedenbouwkundige vergunning, werd door het CTPA een ongunstig advies afgeleverd. Dit 
omwille van de hellingspercentages die niet in overeenstemming waren met de voorschriften 
opgelegd door de eerder vermelde bouwverordening inzake wegen voor voetgangersverkeer. Dit 
advies leidde in eerste instantie dan ook tot een weigering van de bouwvergunning. 
Het ontwerp van de ‘van Beethovenbrug’ heeft inderdaad steilere hellingen dan in de courante 
praktijk thans gebruikelijk. De ontwerpers haalden meerdere redenen aan om het niet 
beantwoorden aan de toegankelijkheidsvoorschriften te verantwoorden. Allereerst beriepen zij 
zich op de ligging van het ‘Haverwerf’-plein. Dit plein ligt immers in een soort dal. Het feit dat 
de toegangswegen naar het ‘Haverwerf’-plein, waarop de brug haar aansluiting zal vinden, niet 
voldoen aan de vooropgestelde toegankelijke hellingsgraden deed hen besluiten dat het zinloos 
zou zijn de pas heraangelegde Lamot-site opnieuw aan te passen in functie van een 
toegankelijke brug. Verder werd aangehaald dat een alternatieve route voorhanden is via de 
nabijgelegen Kraanbrug. De stad Mechelen heeft geoordeeld dat het zinloos zou zijn om de pas 
heraangelegde Lamot-site te bezwaren met ingrijpende hellingsbanen of liftsystemen terwijl de 
finale doelstelling, namelijk toegankelijkheid, toch slechts op papier zou gehaald worden 
aangezien de toegangswegen naar het plein grotere hellingen hebben.  
 
Deze argumenten en het bijkomende argument van de extra kostprijs die de toegankelijkheids-
aanpassingen zouden teweeg gebracht hebben – wat door het adviesbureau toegankelijkheid 
weliswaar wordt tegengesproken – hebben er toe geleid dat het bouwdossier werd herzien en er 
alsnog een bouwvergunning werd afgeleverd. Bij deze herziening blijkt het gebruikelijke advies 
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van het CTPA niet meer te zijn ingewonnen.  
 
Navraag leert evenwel dat de vooropgestelde alternatieve route ten opzichte van de huidige 
ontoegankelijke functionele looproute over de historische ‘Grootbrug’ voor rolstoelgebruikers 
een omweg van minstens 600 meter betekent, wat voor heel wat rolstoelgebruikers een 
substantiële bijkomende belasting impliceert. Ook omdat het hier gaat om een nieuw te bouwen 
constructie is de beslissing om bij het ontwerp van het openbaar domein voorbij te gaan aan de 
goede praktijken inzake ergonomie en toegankelijkheid te betreuren. Ook al is de pas 
aangelegde omgeving op dit ogenblik niet toegankelijk, bij toekomstige aanpassingen kan ze dit 
wel nog steeds worden. Het valt ook te betreuren dat de ontwerpers geen gebruik hebben 
gemaakt van de mogelijkheid om in onderling overleg met het adviesbureau toegankelijkheid op 
zoek te gaan naar een toegankelijke oplossing, rekening houdend met zowel de kostprijs als de 
eigenheid van de nieuw aangelegde Lamot-site. 

 
2. Het afleveren van de vergunning valt onder de verantwoordelijkheid van de vergunningverlener. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 860 
van 25 juli 2008 
van BART CARON 
 
 
 
Textielinzameling gemeenten   -   Brief OVAM 
 
In een brief aan de gemeenten vraagt OVAM hoe zij de textielinzameling binnen hun werkingsgebied 
organiseren, op welke wijze het textiel wordt opgehaald en met welke partners er zal worden 
samengewerkt.  
 
OVAM zelf pleit voor het samenwerken met verschillende partners. 
 
De laatste paragraaf van de brief doet echter enige vragen rijzen. Ik citeer letterlijk: “Indien u verkiest 
om alle textielafval door een erkend kringloopcentrum te laten inzamelen en sorteren wensen we 
hiervoor een gegronde motivatie waarin ook geduid wordt via welke financiële en personele middelen 
het kringloopcentrum deze taken zal uitvoeren. Het voormelde uitvoeringsplan laat niet toe dat 
reguliere tewerkstelling zonder gegronde redenen verloren gaat ten voordele van door de overheid 
gesubsidieerde arbeidsplaatsen.” 
 
Waarom zouden kringloopcentra vermeden moeten worden omdat zij overheidssubsidies krijgen? 
 
1. Is zo’n brief naar alle gemeenten gestuurd? 
 

Zo ja, kan de minister dan de resultaten van de bevraging bezorgen? 
 
2. Kan OVAM hierin wel stelling nemen en bepalen dat het niet opportuun zou zijn om enkel met het 

kringloopcentrum samen te werken? Op welke basis kunnen zij dit? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 860 van 25 juli 2008 
van BART CARON 

 
 
 
1. De brief is alleen gestuurd naar het intergemeentelijke samenwerkingsverband MIROM Menen 

om het beleid rond textielafval zoals bepaald in het door de Vlaamse Regering goedgekeurde 
Uitvoeringsplan “Milieuverantwoord beheer van huishoudelijke afvalstoffen” toe te lichten. Dit 
was noodzakelijk om het globale beleid te duiden vermits er na contacten met diverse 
betrokkenen in die regio onduidelijkheid bleek te bestaan over deze materie.  
  

2. Erkende kringloopcentra hebben als hoofddoel herbruikbare goederen (en geen afvalstoffen) 
selectief in te zamelen. Aan die activiteit is inderdaad heel wat sociale tewerkstelling verbonden, 
de tweede doelstelling van erkende kringloopcentra.  
 
Wanneer erkende kringloopcentra echter een ruimere activiteit wensen te ontwikkelen, zoals 
bijvoorbeeld de inzameling en sortering van afvalstoffen (grofvuil, textiel, afgedankte 
elektrische en elektronische apparaten, …), dan worden ze evenwaardig beschouwd met de 
publieke en private overbrengers en verwerkers die actief zijn op de afvalmarkt. Ook een 
kringloopcentrum moet over de nodige erkenningen en vergunningen beschikken. Het 
ontplooien van een activiteit op de reguliere afvalmarkt betekent dat een centrum zelf moet 
instaan voor de financiering van die activiteiten, net zoals de publieke en private bedrijven dat 
moeten doen. Het is immers niet de bedoeling om een reguliere bedrijfstak waarin reeds heel 
wat mensen tewerkgesteld zijn, te verstoren door activiteiten die door de overheid gefinancierd 
worden. Dat is niet de bedoeling van sociale tewerkstelling bij de erkende kringloopcentra, 
temeer daar de activiteiten niet behoren tot de kerntaken van een erkend kringloopcentrum. In de 
bestaande bedrijven worden trouwens eveneens lagere geschoolden tewerkgesteld.  
 
Een lokaal bestuur kan kiezen om met één overbrenger samen te werken voor textielafval. Die 
overbrenger moet over een erkenning van de OVAM beschikken om textielafval in te zamelen. 
De taak kan inderdaad toegewezen worden aan een erkend kringloopcentrum als dit erkend is 
voor overbrenging van textielafval, en over een milieuvergunning beschikt als men het 
textielafval zelf sorteert; én als het kringloopcentrum de ophaal- en sorteeractiviteiten zelf 
financiert zonder de subsidies van de hogere overheid. Het gaat hier immers niet over de 
inzameling van louter herbruikbare goederen. De OVAM sluit niet uit dat er alleen wordt 
samengewerkt met een erkend kringloopcentrum voor de inzameling van textielafval. De 
OVAM past alleen de voormelde principes inzake inzameling en sortering van textielafval toe 
zoals opgenomen in het voormelde uitvoeringsplan dat aan alle gemeenten werd 
bekendgemaakt. Het is wel zo dat in overleg tussen de Koepel van Vlaamse Kringloopcentra, 
COBEREC (waarin de private textielsorteerbedrijven verenigd zijn) en de OVAM er gestreefd 
wordt naar een optimale samenwerking tussen alle actoren op het terrein. Monopolies inzake 
inzameling van textielafval in gemeenten worden best vermeden. Er is immers voldoende 
textielafval dat in Vlaanderen vrijkomt. Daarom verkiezen de meeste gemeenten meerdere 
erkende overbrengers toe te laten die het textielafval conform de wetgeving inzamelen op hun 
grondgebied. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 861 
van 25 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Afrittencomplex N36-A17/E403 Roeselare   -   Heraanleg 
 
Naar aanleiding van onder andere de komst van een nieuw ziekenhuis, nieuwe bedrijfsactiviteiten en 
eventueel een evenementenhal in de onmiddellijke omgeving van dit drukke “kruispunt”, vernemen 
wij dat men van plan is het afrittencomplex N36-A17/E403 op grondgebied Roeselare herin te richten. 
 
1. Hoe concreet zijn deze plannen en op basis van welke studies, onderzoeken en motivaties worden 

ze doorgevoerd? 
 
2. In welke fase bevinden de plannen zich en kan de minister een toelichting geven bij de concrete 

herinrichting? Graag ook een afschrift van eventuele reeds beschikbare plannen. 
 
3. Welke verdere planning wordt ter zake gehanteerd? 
 
4. Welke kostprijs wordt er geraamd voor deze werken? Graag een gedetailleerd overzicht. 
 
5. Voorziet men bij deze herinrichting in de aanleg van een carpoolparking? Het is namelijk zo dat 

zowel de huidige pechstrook van de ringweg N36 als omliggende straten momenteel deze functie 
vervullen. 

 
Zo ja, op welke wijze en op welke locatie wordt deze voorzien? Hoeveel parkeerplaatsen zal de 
parking tellen? 
 
Zo neen, op basis van welke motivatie acht men een carpoolingparking niet noodzakelijk? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 861 van 25 juli 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. De plannen voor de komst van het nieuwe ziekenhuis en de uitbreiding van de 

bedrijfsactiviteiten in het bedrijventerrein Accent Business Park zijn voorzien in de afbakening 
van het stedelijke gebied Roeselare. 

 Ten gevolge van deze toekomstige ontwikkelingen ter hoogte van het op- en afrittencomplex 6 
langs de A17 / E403 te Roeselare, werd er nagegaan wat het effect is van de extra 
verkeersbelasting op de omliggende wegen. Mits het hier gaat over nog uit te voeren ruimtelijke 
ontwikkelingen was het niet opportuun om de beslissingen te baseren op verkeerstellingen. 

 Bij de studies, voorafgaand aan het opstellen van een voorlopig ontwerp, werd daarom gebruik 
gemaakt van het simulatiemodel dat opgesteld werd door het studiebureau Grontmij in het kader 
van de streefbeeldstudie R32 / N36 (conform verklaard door de Provinciale Auditcommissie van 
12 juni 2006). 

 Het gebruikte simulatiemodel is een mesomodel voor de omgeving Kwadestraat / op- en 
afrittencomplex A17 / E403. Deze simulatiemodellen geven de belasting weer ten gevolge van 
de bijkomende ruimtelijke ontwikkelingen. Het model houdt rekening met volgende gegevens: 
 

 Ontwikkeling van het regionaalstedelijke ziekenhuis (tijdens de avondpiek worden er 
bijkomend 800 inkomende en 800 uitrijdende voertuigen per uur verwacht). 

 Verdere ontwikkeling van het bedrijventerrein Accent Business Park. Tijdens de 
avondpiek worden hier 700 uitrijdende voertuigen per uur voorzien en 50 
binnenrijdende. 

 Ontwikkeling verkaveling Maria’s Linde en bedrijventerrein Abeele Oost (150 
bijkomende voertuigen per uur in binnenrijdende richting en 150 bijkomende in 
uitrijdende richting). 

 De verwachte toename van het verkeer met 10%. 
 
 Over de eventuele komst van een evenementenhal ter hoogte van het op- en afrittencomplex is 

er voorlopig nog geen beslissing gevallen. Vandaar dat dit niet opgenomen werd in het 
hierboven besproken simulatiemodel. 

 
2. De klassieke procedure voor projecten van deze aard wordt gevolgd. Dit betekent dat eerst een 

startnota gemaakt moet worden waarin de probleemstelling beschreven wordt. In deze start-nota 
wordt het project gekaderd in de ruimtelijke planningscontext en de verkeersplano-logische 
context (Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen, Provinciaal Structuurplan West–Vlaanderen, 
mobiliteitsplan Roeselare, het voorontwerp van het gemeentelijk ruimtelijk structuurplan 
Roeselare, streefbeelden, gewestplannen, afbakening regionaalstedelijk gebied Roeselare, …).  
 
Ook wordt er een verkeerskundige analyse gemaakt (huidige situatie, ongevallenanalyse, 
tellingen, openbaar vervoer, fietsinrichtingen, …). Op basis van bovenstaande gegevens worden 
er dan één of meerdere concepten voorgesteld.  
Dit document wordt dan besproken in de gemeentelijke begeleidingscommissie (GBC) 
Roeselare waar alle betrokken actoren aanwezig zijn. Daar wordt het gewenste concept gekozen 
waarop het ontwerp verder gebaseerd zal worden.   
Ten slotte moet deze startnota voorgebracht worden op de Provinciale Auditcommissie (PAC). 
Pas wanneer de nota daar conform verklaard wordt, kan er verder gegaan worden naar de 
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volgende fase: de ontwerpnota (opstellen van het plan en laten bekrachtigen door GBC en PAC). 
 
Op dit moment wordt de startnota voorbereid in samenspraak met de direct betrokken partijen 
(stad Roeselare, politie Roeselare, vertegenwoordiging ziekenhuis, AWV, aBMV). De daarbij 
horende ontsluitingsconcepten worden omschreven in de startnota die dit jaar nog naar GBC en 
PAC moet. Dit ontwerp is gebaseerd op de studies en onderzoeken die in het begin van deze 
nota werden beschreven (zie antwoord op vraag 1). Pas wanneer de startnota conform verklaard 
wordt op PAC, kunnen de plannen geconcretiseerd worden.   
 

3. Na de conformverklaring van de startnota kunnen de projectnota en het ontwerpplan opgemaakt 
worden. De timing is afhankelijk van het verloop van de GBC’s en PAC’s. In het goedgekeurd 
driejarenprogramma 2008-2010 van AWV is het project evenwel nog niet opgenomen.  

 
4. De kosten worden voorlopig geraamd op € 7.500.000. Dit is een eerste benaderende raming. Een 

gedetailleerd overzicht kan pas gegeven worden eens het definitieve plan goedgekeurd is. 
 

5. Over de actuele inplanting van een carpoolparking kan vandaag geen uitspraak gedaan worden. 
Dit aspect maakt deel uit van het onderzoek dat in de startnota moet gebeuren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 863 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Patrimoniumbeheer Agentschap Natuur en Bos   -   Aanbevelingen Rekenhof 
 
In het verslag van het Rekenhof over het patrimoniumbeheer door het Agentschap voor Natuur en Bos 
zijn een aantal aanbevelingen geformuleerd betreffende de ontvangsten. In haar antwoord is de 
minister slechts op een deel van deze aanbevelingen ingegaan. Zij heeft hierbij de oprichting van een 
werkgroep ANB – departement LNE in het vooruitzicht gesteld. Daarnaast werd er op een aantal 
belangrijke aanbevelingen geen antwoord gegeven. 
 
1. Wat is de stand van zaken betreffende de oprichting en werking van deze werkgroep? 
 

Zijn er reeds concrete resultaten wat betreft het opstellen van instructies voor de inning van de 
ontvangsten en de uitvoering van de interne controle? 
 
Wat is de stand van zaken betreffende de opstelling van een handleiding ten behoeve van de 
betrokken rekenplichtigen? 
 

2. Het Rekenhof heeft ook een aanbeveling geformuleerd om de doorstorting van de opbrengsten 
houtverkoop te optimaliseren door middel van concrete afspraken met de FOD (federale 
overheidsdienst) Financiën. 

 
Heeft er ter zake reeds overleg plaatsgevonden met de federale minister van Financiën? Wat zijn 
de resultaten? 
 

3. Met het oog op een efficiënter en effectiever handhavingsbeleid is het raadzaam werk te maken 
van de mogelijke vervanging van strafsancties door administratieve boetes die het Vlaams Gewest 
ten goede komen. 

 
Wat is hier de beleidsvisie van de minister? 
 

4. Heeft de minister inmiddels duidelijke richtlijnen opgesteld voor de diverse 
ontvangstenprocessen? Wat is de inhoud hiervan? 

 
5. Heeft de minister initiatieven genomen om binnen het ANB een centraal financieel beheersysteem 

te ontwikkelen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 863 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. De werkgroep activaboekhouding werd na voorbereidende bespreking in juli 2008 opgericht als 

overleg tussen het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie (LNE) en het Agentschap voor 
Natuur en Bos (ANB). 

 Een eerste resultaat van de werkzaamheden is dat voor elke investering een fiche “vastaktief” 
wordt opgemaakt die door de interne controle van het ANB wordt gecontroleerd en nadien aan 
het Departement LNE wordt overgezonden voor activering in het financiële systeem Orafin.  

 De werkgroep heeft een aantal korte-termijndoelstellingen op het oog en maakt afspraken voor 
een plan van aanpak om de activaboekhouding te optimaliseren en waar nodig te 
corrigeren.Hierbij zal rekening gehouden worden met de specificiteit van de soorten 
investeringsgoederen van het ANB. Het departement heeft een aantal rapporten aangeleverd 
voor het opvolgen van de activa. Die rapporten worden momenteel binnen ANB gescreend. In 
de loop van de maand september is een opvolgingsvergadering gepland om afspraken te 
valideren. Vanaf september zal de werkgroep regelmatig vergaderen tot haar werkzaamheden 
beëindigd zijn. 

 
 Betreffende het innen van de ontvangsten is binnen het ANB een actieplan opgesteld dat door 

het managementcomité is goedgekeurd en waarvoor een interne instructie in opmaak is die 
tegen oktober 2008 zal worden afgewerkt. 

 Aan de rekenplichtige der ontvangsten werd de opdracht gegeven om elke vaststaande vordering 
te boeken als vastrecht. Ook is aan de rekenplichtige opgedragen om een boekhouding bij te 
houden van tijdelijk oninbare vorderingen. Ontvangsten die per vergissing op een verkeerde 
rekening zijn gestort, worden geboekt als derdengeld en in overeenstemming met de vigerende 
reglementering doorgestort op de correcte rekening. Bij niet tijdige betaling wordt de 
standaardprocedure in Orafin van herinneringen en ingebrekestellingen uitgevoerd. 

 Alle afspraken zullen geformaliseerd worden in de voormelde instructie die na bekrachtiging 
door het managementcomité van het ANB aan de rekenplichtigen, de boekhoudkundige 
ordonnateur en andere betrokkenen zal worden gecommuniceerd. 

 
 Wat de interne controle betreft kijkt de boekhoudkundige ordonnateur na of de ontvangsten 

correct geboekt worden en of de inningsprocedure wordt gevolgd. Dit is een voorlopige 
maatregel in het kader van de invoering van een definitieve interne controle. De leidraad interne 
controle van de Interne Audit Vlaamse Administratie (IAVA) werd recent goedgekeurd en 
verspreid. Op basis van deze leidraad worden nu door een interdepartementale werkgroep de 
bijhorende fiches financiële interne controle aangepast die de concrete implementatie moeten 
begeleiden.  

 Het ANB zal het definitief interne controlesysteem zoals vastgesteld in de leidraad IAVA 
implementeren in overeenstemming met de desbetreffende beslissing van de Vlaamse Regering 
(voorzien tegen 1 januari 2010). 

 
2. De inkomsten uit houtverkoop komen nu ten gunste van het eigen vermogen ondersteunend 

centrum ANB (OC-ANB). 
 Het afdelingshoofd dat belast is met de leiding van het OC-ANB heeft met de ontvangers van de 

federale overheid die betrokken zijn bij houtverkopen overleg gepleegd en afspraken gemaakt 
over het doorstorten van die ontvangsten. Dat overleg heeft aanleiding gegeven tot een 
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dienstorder van de Directie Patrimoniumdiensten van de FOD Financiën aan de ontvangers. De 
gemaakte afspraken worden nageleefd zodat er geen achterstand meer is wat het doorstorten van 
deze financiële middelen betreft. 

 Omdat de problemen op ambtelijk vlak zijn opgelost, was een overleg met de federale minister 
van Financiën niet nodig. 

 
3. De mogelijkheid voor administratieve sancties en geldboetes is een optie die ik, parallel met de 

uitgewerkte regeling voor het milieuhygiënerecht, ook aan het uitwerken ben voor het 
milieubeheersrecht. 

 
4. Wat inkomsten uit de houtverkoop betreft, verwijzen ik naar het geformuleerde antwoord op 

deelvraag 2. Wat de overige inkomsten betreft die sinds dit jaar aan het OC-ANB werden 
toegewezen, worden momenteel alle overeenkomsten die betrekking hebben op pacht- en 
huurgelden of retributies op een uniforme wijze opgenomen in een databank. Tegelijkertijd en 
op basis daarvan wordt gewerkt aan een procedure om de inning van de middelen op een 
systematische wijze te laten verlopen. Intussen blijven de inkomsten verzekerd via afspraken en 
regelmatige overschrijvingen naar de rekening van het OC-ANB hetzij door de rekenplichtige 
van het Minafonds, hetzij door de federale ontvangers van de domeinen. Voor de inkomsten uit 
publicaties die toekomen bij het ANB werd met het OC-ANB een sluitend systeem van 
periodieke overschrijvingen naar het OC-ANB afgesproken. Voor het overige kan ik verwijzen 
naar mijn antwoord op deelvraag 1. 

 
5. Een overheidsopdracht werd uitgeschreven om de functionele vereisten te bepalen voor een 

informatiesysteem ter ondersteuning van de planning en managementrapportering voor het 
ANB. 

 Een onderdeel van deze opdracht is het bepalen van de functionele vereisten voor een ANB-
systeem voor budgetbeheer. De analyse van de functionele vereisten voor het budgetbeheer is 
nagenoeg beëindigd. Nadat de functionele vereisten voor het globale informatiesysteem bekend 
zijn, zal prioritair een aanvang genomen worden met de informatisering. De implementatie van 
een dergelijk integraal informatiesysteem is een tijdrovende aangelegenheid waarvan moeilijk 
bij voorbaat kan ingeschat worden binnen welke periode het effectief operationeel zal zijn. 
Bovendien zijn er ook wijzigingen aan Orafin in voorbereiding. De timing voor het 
budgetbeheersysteem van het ANB is mede afhankelijk van de afstemming (inhoudelijk en 
temporeel) met de wijzigingen aan Orafin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 866 
van 31 juli 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Spaans Huis Tervuren   -   Restauratie 
 
Het Spaans Huis dat deel uitmaakt van het Park van Tervuren staat reeds vele jaren te verkommeren. 
Een deel van het park wordt beheerd door de federale overheid. Een deel door het Vlaams Gewest, 
meer bepaald door het Agentschap voor Natuur en Bos.  
 
De vraag naar een grondige restauratie en een nieuwe bestemming is reeds actueel sedert 2003, toen 
het Spaans Huis eigendom werd van de afdeling Bos en Groen van het Vlaams Gewest. 
 
In een persmededeling van 1 oktober 2007 maakte de minister bekend dit jaar middelen uit te trekken 
voor de restauratie van het Spaans Huis in Tervuren. Het Vlaams Gewest bracht in juli 2006 de 
boodschap dat de werken eind 2007 zouden starten. De kosten werden geraamd op 750.000 euro. 
 
Er werden in de afgelopen jaren verscheidene bestemmingen overwogen. Een horecazaak zou omwille 
van de mobiliteit niet mogelijk zijn. De voorkeur van de Vlaamse Regering zou - steeds volgens 
berichten in de pers - uitgaan naar de vestiging van de Stichting Vlaamse Schoolsport. 
 
1. Wordt er over het beheer van het Park van Tervuren overleg gepleegd tussen de Vlaamse en de 

federale overheid? Zo ja, wat is hiervan het resultaat?  
 
2. Zijn de restauratiewerken aan het Spaans Huis reeds gestart? 
 
3. Is er een definitieve beslissing genomen over de bestemming?  
 
4. Welk budget wordt precies vrijgemaakt voor de restauratie? 
 
5. Voor wanneer wordt het einde van de werken gepland? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 866 van 31 juli 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
1.  Op dit ogenblik bestaat er over het beheer van het Park van Tervuren geen overleg tussen de 

Vlaamse en de federale overheid.  Het Spaans Huis bevindt zich in het “Vlaamse deel” en maakt 
dus in principe geen deel uit van dit eventuele overleg. 

 
2.  De restauratiewerken aan het Spaans Huis zijn nog niet effectief gestart. 
 
3.  Er is nog geen definitieve beslissing genomen over de bestemming. De Stichting Vlaamse 

Schoolsport heeft wel haar kandidatuur gesteld voor het gebruik van het Spaans Huis. Met die 
organisatie zal de Vlaamse overheid verder onderhandelen. 

 
4.  Er werd voorgesteld een bedrag van 759.717,32 euro vast te leggen. 
 
5.  Om reden van de procedure voor goedkeuring van de openbare aanbesteding heeft het 

Agentschap voor Facilitair Management advies ingewonnen bij haar Stafdienst Juridische en 
Financiële Zaken. Dat heeft enige tijd in beslag genomen. Begin augustus was het dossier in het 
stadium van de vastlegging van uitgavenkredieten. Zodra de vastlegging is afgerond, kan binnen 
de wettelijke termijn het dienstbevel worden gegeven voor het effectieve aanvangen van de 
werken. Normaal kan dat omstreeks midden september 2008 gebeuren. Er is een 
uitvoeringstermijn voorzien van 130 werkdagen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 868 
van 31 juli 2008 
van ROLAND VAN GOETHEM 
 
 
 
N211 Vilvoordsesteenweg Grimbergen   -   Fietspaden 
 
Momenteel wordt gewerkt aan de realisatie en gedeeltelijke heraanleg van fietspaden langs de 
Vilvoordsesteenweg tussen Meise en Vilvoorde. Dit gebeurt ten dele met gewestelijke subsidies. 
 
Aanvankelijk was de heraanleg van een bepaald gedeelte niet voorzien, maar nadien bleek toch dat er 
een noodzaak bestond dit traject tussen de Spaanse Lindebaan in Grimbergen en de grens met Meise 
opnieuw aan te leggen. 
 
Hiervoor is toestemming en medewerking van het Vlaams Gewest nodig. Maar blijkbaar blijft dit 
dossier liggen bij de administratie. 
 
Kan de minister dit bevestigen? 
 
Wanneer kan dit dossier bij de diensten van de minister gefinaliseerd worden? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Brempt (vraag nr.261) en Crevits (nr.868). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 868 van 31 juli 2008 
van ROLAND VAN GOETHEM 
 
 
 
De uitbreiding van het project waarbij over de volledige lengte van het traject fietspaden worden 
(her)aangelegd in beide rijrichtingen, werd door de Inspectie van Financiën goedgekeurd op 10 juli 
2008. Daarop heeft de administrateur-generaal van het Agentschap Wegen en Verkeer op 17 juli 2008 
zijn akkoord gegeven voor de uitbreiding van het project. 
Dit akkoord werd ondertussen officieel overgebracht aan de bouwheer, de gemeente Grimbergen, door 
de bevoegde afdeling van het Agentschap Wegen en Verkeer. 
De finalisering ervan door de opmaak van een bijakte aan de overeenkomst met de aannemer zal 
eerstdaags gebeuren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 872 
van 5 augustus 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
Energieleveranciers   -   Voorschotfacturen 
 
Momenteel ontvangen duizenden burgers de eindafrekening van hun energieleverancier maar door de 
stijgende energieprijzen is dit voor velen financieel een opdoffer.  
 
Electrabel, de grootste energieleverancier, weet er de voorbije jaren een automatisme van te maken en 
past de prijzen (lees verhoogt) zonder medeweten of inspraak van de klant aan. Graag geef ik enkele 
voorbeelden van hun praktijken waaruit blijkt dat er geen sprake meer is van klantvriendelijkheid. 
 
Vorig jaar weigerde Electrabel om de tussentijdse facturen automatisch te verlagen toen bleek dat 
mensen bij hun eindafrekening minder zouden moeten betalen wegens lagere kosten tengevolge van 
individuele spaarzame maatregelen in combinatie met een zachte winter. Enkele maanden later 
verhoogde Electrabel wel automatisch deze tussentijdse facturen omdat Electrabel zogezegd wou 
vermijden dat mensen bij de eindafrekening voor onaangename verrassingen zouden komen te staan. 
 
Ook toen al moesten mensen die te hoge voorschotfacturen betaalden, een omslachtige procedure 
volgen om hun maandelijks voorschot te doen verminderen naar het werkelijke verbruik. 
 
Electrabel slaagt erin om klanten die tot 500 euro teveel betaalden en dit bedrag dus zullen 
teruggestort krijgen, toch vanaf volgende tussentijdse factuur tot 32 euro per maand meer aan te 
rekenen en dit onder het mom van drie redenen : inschatten van het toekomstige verbruik en de 
prijsevolutie , de klassieke stijgende energie- en aardgasprijzen en de voorziene verhoging van de 
distributienettarieven. Voor Electrabel is 1 + 1 blijkbaar 3. 
 
Bovendien, wanneer klanten via de telefoon vragen om het toekomstig vooropgestelde bedrag te 
verlagen, wordt dit eerst via een elektronische stem niet aanvaard en krijgt men vervolgens een 
operator aan de lijn die na beargumentering al dan niet akkoord gaat met het voorstel. 
 
Reeds in maart stelde ik de minister een actuele vraag hierover en formuleerde ik concrete voorstellen 
(Handelingen Plenaire vergadering nr. 31 van 5 maart 2008, blz.31).  
 
De vraag rijst of er niet nog enkel leveringsvergunningen kunnen worden gegeven aan leveranciers die 
transparant zijn over de berekening van de voorschotten. In de huidige regelgeving met betrekking tot 
de leveranciersvergunningen wordt niets gezegd over de facturatie of de voorschotfacturen.   
 
Als we willen dat de voorschotfacturen beter afgestemd worden op het reële energieverbruik dan is het 
ook belangrijk dat de leveranciers verplicht worden een jaarlijkse meteropname te doen.  
 
Deze problematiek verdient een dringende aanpak want anders blijven duizenden burgers in deze 
zomermaanden door Electrabel in de kou staan.  
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1. Kan de minister een stand van zaken geven met betrekking tot de twee concrete voorstellen 

(leveringsvergunning en jaarlijkse meteropname) die reeds in maart 2008 op tafel lagen? 
 
2. Zijn er andere voorstellen geformuleerd om de stijgingen en automatische aanpassingen een halt 

toe te roepen? 
 
3. Werd de huidige regelgeving geëvalueerd? Zo ja, wat zijn de conclusies? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN  OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 872 van 5 augustus 2008 
van ELSE DE WACHTER  
 
 
 
1. Zoals de volksvertegenwoordiger zelf stelt, is er op het ogenblik in de Vlaamse 

energieregelgeving geen vermelding van voorschotfacturen. Dit betekent dus dat de VREG bij 
het beoordelen van de aanvraag en bij de jaarlijkse opvolging van de leveringsvergunningen 
deze niet kan weigeren of intrekken omwille van de door de betrokken energieleverancier 
toegepaste (of toe te passen) praktijken. 

 
 Wat het voorstel van jaarlijkse meteropnames betreft, is de situatie zo dat het technische 

reglement distributie nu al voorziet dat de meteropname jaarlijks plaats vindt. De meteropname 
kan namelijk gebeuren op twee verschillende manieren. 

  
 Eerst en vooral heeft men de fysieke meteropname door de netbeheerder waarbij de 

netbeheerder een meteropnemer ter plaatse stuurt om de fysieke meteropname uit te voeren. 
Momenteel is de netbeheerder verplicht om dit tweejaarlijks te doen en op vraag van 
beschermde afnemers gebeurt dit jaarlijks. 

 In de jaren waarin geen meteropname door de meteropnemer gebeurt, zal de afnemer zelf de 
meterstand moeten opnemen. De afnemer moet dan zelf de meterstand aflezen en deze binnen 
de tien werkdagen na ontvangst van de meteropnamekaart telefonisch, via internet of per post 
doorgeven aan zijn netbeheerder, die deze meterstanden doorgeeft aan de leverancier die op 
basis hiervan de jaarlijkse eindafrekening maakt. 

 Indien men de netbeheerder zou verplichten om bij alle afnemers jaarlijks een fysieke 
meteropname te doen, zou dit tot gevolg hebben dat de kosten voor de netbeheerders stijgen, 
aangezien men vaker ter plaatse zal moeten gaan.  Bovendien zijn de mensen vaak de eerste 
maal dat de meteropnemer langskomt niet thuis, waardoor de netbeheerder een tweede maal een 
meteropnemer moet langs sturen. Deze verhoging van kosten voor de netbeheerder leidt dan dus 
tot een verhoging van de distributietarieven, zonder meteen een garantie voor meer effectiviteit 
te bieden. 

  
 Ik zal de VREG opdracht geven om op jaarlijkse basis toezicht te houden op de praktijken van 

de energieleveranciers betreffende voorschotfacturen in het kader van de opvolging van de 
toegekende leveringsvergunningen. Zoals de VREG opmerkte in haar rapport terzake, beschikt 
ze echter niet over inspectiebevoegdheid en moet dus voortgegaan worden op de door de 
energieleveranciers aangeleverd informatie, zonder de correctheid hiervan expliciet te kunnen 
controleren. Ik zal daarom ook laten onderzoeken of het toekennen van inspectiebevoegdheid 
aan de VREG mogelijk de slagkracht van dit toezicht kan verhogen. 

 
2. Prijsveranderingen, zowel op- als neerwaarts, behoren bij een geliberaliseerde markt. De 

prijzenstudies van de VREG tonen duidelijk aan dat ook neerwaartse prijsaanpassingen 
voorkomen, onder druk van de concurrentie tussen de energieleveranciers. 

 
 Wat automatische prijsaanpassingen betreft, neem ik aan dat u verwijst naar het feit dat veel 

contracten geïndexeerd zijn, zodat er in principe maandelijks een nieuwe energiekost als 
onderdeel van de totale prijs wordt berekend. Dit is een gangbare en perfect correcte praktijk, 
voor zover de wetgeving op de handelspraktijken nageleefd wordt. Hierop ziet de federale 
overheid toe. 
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 Ingeval de prijswijziging niet voortvloeit uit contractuele prijsherzieningsbedingen op basis van 
objectieve parameters die voldoende gepreciseerd werden, stipuleert het gedragsakkoord tussen 
de federale minister van consumentenzaken en de energieleveranciers dat de leveranciers 
moeten voorzien in een kosteloze opzeggingsmogelijkheid gedurende één maand vanaf de 
effectieve en geïndividualiseerde kennisgeving van de prijswijziging. Ook hierop ziet de 
federale overheid toe.  

 
3. In de mate dat er geen bepalingen in verband met de voorschotfacturen opgenomen zijn in de 

Vlaamse energiewetgeving, is evaluatie natuurlijk zinloos. Wel zijn er dus relevante bepalingen 
in het akkoord dat onder impuls van de voormalige federale minister van consumentenzaken 
gesloten werd tussen de energieleveranciers. Indien de federale overheid in de toekomst zou 
overgaan tot een evaluatie van dit akkoord (wat al informeel aangekondigd werd), zal de 
Vlaamse overheid en in concreto de VREG, hieraan haar medewerking verlenen. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1031- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 874 
van 7 augustus 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Agroforestry   -   Stand van zaken 
 
Op 28 februari 2008 vond in de Commissie Leefmilieu een bespreking plaats over “agroforestry” naar 
aanleiding van een vraag om uitleg (nr. 702; 2007-2008, Handelingen C155 – LEE19 – 28 februari 
2008). 
 
Agroforestry is volgens het World Agroforestry Centre een verzamelnaam voor systemen van 
landgebruik waarbij houtige meerjarige gewassen bewust gebruikt worden op hetzelfde perceel als 
landbouwgewassen en/of -dieren, door ze ruimtelijk te combineren, na elkaar te laten volgen, ofwel 
beide. In agroforestrysystemen zijn er zowel ecologische als economische interacties tussen de bomen 
en andere delen van het systeem. 
 
Ik stelde de minister toen tijdens de commissievergadering volgende aanvullende vraag: 
“Als er natuurcompensaties moeten gebeuren, maken daar soms ook actieve landbouwgronden het 
voorwerp van uit, wat soms aanleiding geeft tot moeilijke discussies. Is het mogelijk, als er een 
inkleuring is als bos of natuur, dat er, eventueel via beheersovereenkomsten, ook aan agroforestry kan 
worden gedaan door de mensen die op die gronden nog actief zijn als landbouwer? Er lopen een aantal 
concrete dossiers in die richting. Mevrouw de minister, het is interessant om te horen of u kunt 
meestappen in die richting.” 
 
De minister gaf hierop volgend antwoord: 
“Mevrouw Schauvliege, u hebt een extra vraag gesteld. Ik zal u een stand van zaken laten bezorgen, 
want er zijn wat ontwikkelingen aan de gang op dit ogenblik.” 
 
Naar aanleiding van deze tussenkomst, werd ik gecontacteerd door de Dienst Landbouw en Platteland 
van het provinciebestuur Oost-Vlaanderen. 
 
1. Kan de minister de stand van zaken bezorgen waarvan sprake in haar antwoord  op bovenvermelde 

vraag om uitleg? 
 
2. Welke ontwikkelingen zijn er ter zake aan de gang op dit ogenblik? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 874 van 7 augustus 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 

 
 
 
1. Ik kan de Vlaamse volksvertegenwoordigster melden dat er in de Gentse Kanaalzone in de 

context van het landinrichtingsproject ‘Gentse kanaalzone’ inderdaad voorstellen op tafel liggen 
om de daarin voorziene bufferbossen onder vorm van agro-forestry praktijk in te richten. Meer 
bepaald gaat het om het Inrichtingsplan ‘Desteldonk-Noord en Desteldonk-Zuid’ en het 
Inrichtingsplan ‘Rieme-Zuid en Doornzele-Noord’. Ik beklemtoon dat het hier om voorstellen 
gaat die tijdens het uitwerken van de voormelde plannen door betrokken partners zijn naar voor 
geschoven en die momenteel nog in onderzoek zijn. Ik wil dan ook niet vooruitlopen op de 
besluitvorming en de nog te houden consultaties voor deze inrichtingsplannen. 

 Het inrichtingsproject zal verschillende inrichtingsplannen omvatten die betrekking hebben op 
de verschillende koppelingsgebieden in de Gentse Kanaalzone. Deze inrichtingsplannen worden 
volledig ontwikkeld en uitgevoerd volgens de visies en de krachtlijnen die vooropgesteld zijn in 
het ruimtelijk uitvoeringsplan ‘Afbakening zeehavengebied Gent/ inrichting R4-oost en R4-
west’. Zij worden ingericht als koppelingsgebieden tussen de haven en de woonkernen en zullen 
een belangrijke bufferende functie hebben. De precieze invulling wordt per gebied 
geconcretiseerd in de inrichtingsplannen. 

 
 De bufferbossen in de koppelingsgebieden zijn geen natuurgebieden en tot nu toe werden ze 

voornamelijk functioneel gezien als buffer tussen bewoning en industrie. Ze zijn ook niet overal 
optimaal van vorm (zeer smal) en er moeten nog andere functies ingepast worden: recreatie, 
reservatiestroken voor leidingen en mogelijks dus ook landbouw indien daar een duidelijke 
vraag voor is. Mocht de natuurfunctie in zo’n gevallen wel cruciaal zijn, dan dient de inrichting 
en het mogelijk gebruik van die gronden bekeken te worden in functie van die natuurfunctie of 
bijvoorbeeld de te behouden of ontwikkelen natuurwaarden. Of agro-forestry in die gevallen een 
optie is, kan dus niet in een algemene regel gesteld worden. De gebiedspecifieke 
karakteristieken en de gestelde doelen moeten de ruimte voor medegebruik bepalen. 

 Ook het gebruik van beheerovereenkomsten voor de aanleg van kleine landschapelementen 
zoals houtkanten in functie van milieubescherming of natuurontwikkeling blijven in 
voorkomend geval een mogelijkheid binnen het nieuwe plattelandsontwikkelingprogramma 
2007-2013. 

 
2. Naast de hoger geschetste projecten in de context van het landinrichtingsproject ‘Gentse 

kanaalzone’, kan ik meedelen dat er binnen het beleidsdomein Leefmilieu, Natuur en Energie 
een natuur- en milieueducatieproject loopt om de mogelijkheden van agro-forestry in 
Vlaanderen onder de aandacht te brengen. 

 
 Het NME-project ‘Natuur en landbouw die de handen in mekaar slaan: daar kan je op bouwen!’ 

van Wervel vzw werd betoelaagd in het kader van het NME-projectsubsidiefonds. Het project 
loopt tot oktober 2008 en wordt gefinancierd door het Departement Leefmilieu, Natuur en 
Energie. Als partners van Wervel vzw in het project zijn het Vlaams Instituut voor Bio-
Ecologisch Bouwen en Wonen (VIBE) en de Jeugdbond voor Natuur en Milieu (JNM) 
betrokken. De doelstelling van het educatieve project bestaat erin te sensibiliseren over de 
mogelijkheden van samengaan van landbouw en natuur, zonder verlies aan opbrengst en met een 
hogere efficiëntie. Wervel vzw wil met dit project actief de maatschappelijke “kloof” tussen 
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natuur en landbouw overbruggen door te wijzen op het principe van synergie in agro-
ecosystemen. 

 Concreet worden twee teelttechnieken voorgesteld om het brede publiek te sensibiliseren rond 
coöperatie tussen landbouw en natuur: agroforestry en kempteelt. 

 
Doelstellingen binnen het project: 

1. Correcte en volledige achtergrondinfo verschaffen op basis van analyse, studiewerk en 
overleg met de betrokken belanghebbenden. 

2. Enkele boeren actief betrekken in bewustmaking van een breder publiek. 
3. Een groep jongeren actief betrekken in de bewustmaking van een breder publiek. 
4. De ervaring van de betrokkenen uitdragen. 

 
In navolging van de eerste doelstelling betreffende het overleg met betrokken belanghebbenden 
is er overleg geweest met het federaal kabinet van energie, klimaat en duurzame ontwikkeling 
omtrent de link tussen agroforestry en klimaat, biodiversiteit, hernieuwbare energie en 
koolstoffixatie in de landbouwbodems. Bovendien werd er op Vlaams niveau overleg gepleegd 
rond het uitklaren van een aantal administratieve en juridische zaken zoals invloed op 
perceelsregistratie, agroforestry en bosdecreet, zijn kapvergunningen nodig om de bomen te 
rooien, enz. Verder wordt er vanuit Wervel vzw ook op aangedrongen agroforestry te 
ondersteunen als agromilieumaatregel. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 877 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Resolutie verpakkingsafval   -   Initiatieven 
 
Het Vlaams Regeerakkoord schuift het principe van de internalisering van de afvalkosten naar voren 
als uitgangspunt voor het Vlaams afvalbeleid. Ook het principe van de 
producentenverantwoordelijkheid is hierbij belangrijk. 
 
Ter zake heeft het Vlaams Parlement de Vlaamse Regering in een resolutie gevraagd maatregelen uit 
te werken om producenten van verpakkingen te stimuleren minder en beter recycleerbare en 
herbruikbare verpakkingen op de markt te brengen (Stuk 486 (2005-2006) – Nr. 5). 
 
1. Kan de minister meedelen voor 2006, 2007 en 2008 welke maatregelen er genomen zijn om 

producenten van verpakkingen te stimuleren minder en beter recycleerbare en herbruikbare 
verpakkingen op de markt te brengen? 

 
Wat zijn hiervan de concrete resultaten? 
 

2. Welke concrete initiatieven zijn er inmiddels reeds gepland voor het laatste jaar van deze 
legislatuur? 



-1036-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
Op vraag nr. 877 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1.  Bedrijven die jaarlijks met minstens 10 ton verpakkingen hun producten verpakken voor de 

Belgische markt, moeten om de drie jaar een algemeen preventieplan indienen bij de 
Interregionale Verpakkingscommissie. Deze preventieplannen hebben onder meer tot doel om 
minder verpakkingen en verpakkingsmateriaal te gebruiken, om meer recycleerbare 
verpakkingen te gebruiken, om de recycleerbaarheid of de herbruikbaarheid van verpakkingen te 
verbeteren en om meer herbruikbare verpakkingen te gebruiken. 
 
De bedrijven die een preventieplan moeten indienen, hebben de keuze om dit zelf te doen, dan 
wel om aan te sluiten bij een sectoraal preventieplan, voor zover hun beroepsfederatie overgaat 
tot het opmaken van een sectoraal plan. 
 
In mei 2007 moesten de driejaarlijkse preventieplannen ingediend worden. 
 
Alle sectorale preventieplannen (een 20-tal plannen die samen meer dan 800 bedrijven 
vertegenwoordigen) werden goedgekeurd door de Interregionale Verpakkingscommissie, 
hoewel voor verschillende plannen dit gebeurde onder voorwaarden. 
 
Van de bijna 300 individuele preventieplannen werd iets meer dan 60% goedgekeurd. De 
plannen die niet konden goedgekeurd worden, moeten aangepast worden en opnieuw worden 
ingediend. 
 
De onderhandelingen met de 2 andere gewesten omtrent het nieuwe samenwerkingsakkoord 
betreffende de preventie en het beheer van verpakkingsafval zijn ondertussen afgelopen. Het 
ontwerp van samenwerkingsakkoord werd voor advies overgemaakt aan de Afdeling Wetgeving 
van de Raad van State. Het advies werd zeer recent ontvangen. 
 
Het is de bedoeling dat het nieuwe samenwerkingsakkoord op 1 januari 2009 in voege moeten 
treden. 
 
In het ontwerp voor dit nieuwe samenwerkingsakkoord worden de bepalingen inzake het 
algemene preventieplan grondig herschreven. Dit moet de effectiviteit van het instrument 
“algemeen preventieplan” aanzienlijk vergroten. 
 
Daarnaast wordt ook de tussentijdse evaluatie van het preventieplan door de indienende 
bedrijven geoptimaliseerd en worden de mogelijkheden tot sanctionering van inbreuken 
verbeterd. 

 
 
2.  Zie antwoord onder punt 1. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 878 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Resolutie verpakkingsafval   -   Initiatieven (2) 
 
De Vlaamse Regering voert een beleid inzake verpakkingsafval. Naar aanleiding van een resolutie ter 
zake goedgekeurd door het Vlaams Parlement (Stuk 486 (2005-2006) – Nr. 5) werd aan de Vlaamse 
Regering gevraagd er concreet voor te zorgen dat de afvalbeheersorganismen een vergoeding betalen 
aan de gemeenten, aan de intercommunales en het Vlaams Gewest voor de kosten van sensibilisering 
om te vermijden dat het verpakkingsafval terechtkomt bij het restafval, het gemeentevuil of het 
zwerfvuil. 
 
1. Wat is hier de stand van zaken? Op welke wijze is inmiddels hieraan gevolg gegeven? 
 
2. Kan de minister meedelen welke vergoedingen er ter zake betaald zijn aan het Vlaams Gewest 

voor de jaren 2006 en 2007? 
 
3. Op welke wijze werden deze vergoedingen aangewend? 
 

Wat is de stand van zaken betreffende het uit te werken actieplan gezamenlijk met de andere 
sectoren om de burger ertoe aan te zetten minder zwerfvuil te veroorzaken? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 878 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Het beleid tegen zwerfvuil van de Vlaamse overheid heeft gelijke aandacht voor het samenspel 

van drie pijlers. Die worden bij elke actie of project tegen het zwerfvuil gelijktijdig en 
consequent toegepast. Het gaat ten eerste om het voeren van communicatiecampagnes die de 
burgers moet overtuigen om geen zwerfvuil te veroorzaken Daarnaast is aandacht nodig voor het 
verbeteren op een optimaal niveau van de infrastructuur van straatvuilnisbakjes, veegwagens en 
andere. Tot slot moet de handhaving de veroorzakers van zwerfvuil aanpakken. De industrie 
werkt sinds 2004 intens samen met de OVAM om de problematiek van het zwerfvuil aan te 
pakken. Fost Plus werd via zijn erkenning verplicht 3 miljoen euro te spenderen aan deze 
problematiek gedurende de looptijd van de huidige erkenning (2004-2008). Daarvan dient 
600.000 euro voor het opruimen van glasbolsites, een bedrag dat aan de lokale besturen wordt 
uitbetaald a rato van het aantal glasbolsites. 

 In het ontwerp voor het nieuwe interregionale samenwerkingsakkoord inzake verpakkingsafval 
waarvoor de procedure op dit ogenblik loopt, is voorzien dat het erkende organisme jaarlijks 50 
eurocent per inwoner betaalt aan de gewesten als bijdrage aan het beleid inzake 
verpakkingsafval. Hiervan zal een belangrijk deel aan de strijd tegen het zwerfvuil besteed 
worden. Hiermee zullen ook de gemeenten en intercommunale samenwerkingsverbanden 
ondersteund worden. 

 
2. De bedrijven die huishoudelijke verpakkingen op de markt brengen, hebben via het 

beheersorganisme Fost Plus in 2006 met mijn voorganger een intentieverklaring ondertekend 
om met de Vlaamse overheid samen te werken om het zwerfvuil te verminderen. Bedrijven die 
kauwgom, sigaretten en roltabak op de markt brengen, en de distributiebedrijven hebben zich in 
de loop van 2007 en 2008 aangesloten bij deze samenwerking. 
 
De Vlaamse overheid en de bedrijven werken samen binnen het project ‘Indevuilbak’. Fost Plus 
investeerde tijdens de periode 2006-2008 2,25 miljoen euro in de overkoepelende 
communicatiecampagne Indevuilbak.be die samen met de OVAM wordt uitgewerkt en 
gefinancierd. Dit project omvat inspanningen op drie vlakken. Sinds 2006 zijn algemene 
campagnes en campagnes naar doelgroepen gevoerd. De Vlaamse overheid ondersteunt de 
investering door de Vlaamse gemeenten in veegwagens, straatvuilnisbakjes, … met subsidies tot 
50% van de kostprijs. Dit jaar en vorig jaar zijn honderdduizenden afvalzakken met het logo van 
de campagne, samen met handschoenen en fluovesten gratis verspreid om inzamelacties van 
lokale besturen te ondersteunen. Lokale projecten gericht tegen zwerfvuil of hondenpoep krijgen 
financiële ondersteuning. In 2007 en 2008 werden reeds 83 aanvragen van lokale overheden 
behandeld, waarbij ruim 350.000 afvalzakken, 30.000 handschoenen en 15.000 fluovestjes 
werden bedeeld ter ondersteuning van opruimacties. 37 aanvragen zijn nog in behandeling.  

 Daarnaast werd door Fost Plus reeds 135.000 euro voorzien voor 32 lokale zwerfvuilprojecten 
van lokale besturen. Eerder werkte Fost Plus reeds samen met de OVAM voor het meten van de 
hoeveelheid zwerfvuil in Vlaanderen (2005-2006) en in proefprojecten in Aalst en IVAGO, 
waar ze de helft van de kosten droeg. 

 
3. Voor de aanwending van de vergoedingen en het actieplan verwijs ik naar punten 1 en 2. De 

sectoren van sigaretten en kauwgom engageren zich sinds 2008 eveneens om met de OVAM en 
de lokale besturen samen te werken. Zij zullen de nodige logistieke en financiële middelen ter 
beschikking stellen. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 879 
van 13 augustus 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Tonnagebeperkingen   -   Afwijkingen en controles 
 
In het kader van de verkeersveiligheid zijn er op heel wat wegen in ons land maxima gesteld in 
verband met het gewicht van voertuigen, zogenaamde tonnagebeperkingen. 
 
1. Gelden er uitzonderingen op dit verbod, gebaseerd op de afstand die het voertuig aflegt over de 

betrokken weg? 
 
2. Zijn er vergelijkbare cijfers beschikbaar met betrekking tot de controles en de straffen op 

geconstateerde overtredingen in Vlaanderen en de andere gewesten? Wat blijkt daaruit? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 879 van 13 augustus 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1. Het verkeersbord C21 dat de bedoelde tonnagebeperking aanduidt, wordt in de wegcode 

beschreven als: “Verboden toegang voor bestuurders van voertuigen waarvan de massa in 
beladen toestand hoger is dan de aangegeven massa”. 

 Het verbod geldt dus ten opzichte van de maximaal toegelaten massa en niet ten opzichte van de 
massa van het voertuig op dat moment. Dit verbod geldt algemeen : er is in de wegcode zelfs 
niet a priori een afwijking voorzien voor prioritaire voertuigen zoals dit wel is voorzien ten 
opzichte van bijvoorbeeld de maximale snelheid. Er is geen afwijking op basis van de af te 
leggen lengte over de betrokken weg. 

 Het instellen van een dergelijk verbod kan zijn ingegeven door de verkeersveiligheid, maar ook 
door de staat van de weg of de draagkracht van een kunstwerk in de weg. Hierbij dient men 
rekening te houden met bevoorrading van lokale ondernemingen, landbouwvoertuigen, 
lijnbussen, vuilniswagen … 

 
 Afwijken van een tonnagebeperking kan door middel van: 

• onderborden, zoals “Uitgezonderd plaatselijk verkeer”, “Laden en lossen”, … 
• een vergunning uitzonderlijk transport die de reisweg van een transport voorbij een 

tonnagebeperking stuurt. 
 
2. De controles en de straffen op verkeersovertredingen in het algemeen, en dus ook op het 

eventueel niet naleven van de opgelegde gewichtsbeperkingen, behoren tot de bevoegdheid van 
politie en parket. Het agentschap Wegen en Verkeer beschikt niet over de gegevens hiervan. 
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HILDE CREVITS 
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Vraag nr. 882 
van 13 augustus 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Actieplan fijn stof   -   Stand van zaken  -  Puurs 
 
In mei 2007 pakte de voorganger van de minister uit met een actieplan om de problematiek van het 
fijn stof in de industriële hotspotzones aan te pakken. Eén van de vier zones waar het in dat actieplan 
over gaat, heeft betrekking op Ruisbroek (Puurs). 
 
In het actieplan wordt gesteld dat, om tegen 2010 de aanvaardbare door Europa opgelegde normen te 
halen, er een reductie van 70 % van de diffuse en andere bronnen gerealiseerd zou moeten worden, 
wat volgens het plan zeer veel is. 
 
Om daartoe alvast een stap in de goede richting te zetten, wordt in het actieplan het volgende gesteld: 
“De situatie in Ruisbroek wordt in sterke mate (20 % van de plaatselijke bijdrage) beïnvloed door 
emissies van verkeer. Door het implementeren van verbeterde emissiewaarden voor voertuigen (Euro 
4, euro 5) op nationaal niveau zullen deze emissies gedeeltelijk dalen. Dit zou aangevuld kunnen 
worden met een lokaal verkeersbeleid”. 
 
Intussen is gebleken dat de gemeente Puurs niet van zin is maatregelen te treffen wat het lokaal 
verkeersbeleid betreft. 
 
1. Welke concrete maatregelen werden er door de Vlaamse overheid reeds genomen in uitvoering 

van het actieplan in het algemeen en wat Ruisbroek-Puurs betreft in het bijzonder? Wat is de stand 
van zaken? 

 
2. Wat zijn de concrete resultaten daarvan? 
 
3. Wordt dit actieplan en de uitvoering ervan desgevallend bijgestuurd in het licht van het arrest van 

het Europees Hof van Justitie van 25 juli 2008 (zaak C-237/07) inzake de actieplannen aangaande 
de fijnstofproblematiek en zo ja, in welke zin? 

 
4. Heeft er vanuit de Vlaamse overheid al overleg plaatsgevonden met de gemeente Puurs in het 

kader van deze problematiek en wat was het resultaat daarvan? Acht de minister het noodzakelijk, 
mede in het licht van voornoemd arrest van het Europees Hof van Justitie, dat ook de gemeente 
Puurs de nodige maatregelen treft wat de aanpak van de fijnstofproblematiek in Ruisbroek betreft 
en zo ja, wat onderneemt de minister om de gemeente daartoe te bewegen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 882 van 13 augustus 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. In mei 2007 werd het actieplan hotspots goedgekeurd. Ruisbroek maakt daar deel van uit, omdat 

op basis van het meetnet daar verhoogde concentraties gemeten werden. Uit het actieplan blijkt 
dat de voornaamste bronnen enerzijds de A12 zijn en anderzijds diffuse bronnen van op- en 
overslag waarbij er geen individuele bedrijven konden aangetoond worden.  

 
 Reeds van vóór het in werking treden van het actieplan ‘aanpak fijn stof in industriële 

hotspotzones’ van Minister Peeters wordt door Milieu-inspectie de stofproblematiek van een 
aantal hotspotzones, waaronder Oostrozebeke, Roeselare, de Gentse kanaalzone, Ruisbroek-
Puurs en de haven van Antwerpen opgevolgd, en worden er maatregelen aan de bedrijven 
opgelegd ter beperking van de fijn-stof problematiek in die zones.  

 
 De fijn stof problematiek wordt in het kader van het actieplan door de afdeling Milieu-inspectie 

(Departement LNE) in het algemeen aangepakt op drie manieren, nl. door: 
 

- in de hotspotzones de bedrijven te identificeren die belangrijke emissies aan fijn stof 
veroorzaken en hen stofactieplannen op te leggen en de daadwerkelijke uitvoering ervan op te 
volgen; 

- de stofemissiebeperkende maatregelen die bedrijven in de hotspotzones namen of van plan 
zijn te nemen te (laten) toetsen aan de voorwaarden van de milieuvergunning, de 
Vlaremregelgeving en de Vlaamse en Europese BBT (Beste Beschikbare Technieken en 
eventueel bijkomend maatregelen op te leggen; 

- aan de afdeling Milieuvergunningen voorstellen te formuleren voor het opleggen van 
bijzondere voorwaarden om stofvorming te voorkomen of te beperken en, omgekeerd,  de 
daadwerkelijke uitvoering van bijzondere voorwaarden die aan de bedrijven zijn opgelegd 
nauwgezet te controleren. 

 
 Wat de situatie in de hotspotzone Ruisbroek-Puurs in het bijzonder betreft, heeft de afdeling 

Milieu-inspectie de bedrijven die potentieel belangrijk kunnen zijn voor fijn stof in deze 
hotspotzone gecontroleerd. De volgende bedrijven werden hierbij geïdentificeerd: Prayon 
Rupel, Mouterij Albert, de grondwerker ABAR, het shredderbedrijf BST en Van Gansewinkel. 
Bij de bedrijven Prayon Rupel, Mouterij Albert en ABAR controleerde de afdeling Milieu-
inspectie de daadwerkelijke uitvoering van de stofbeperkende maatregelen opgelegd in hun 
milieuvergunning: een sproei-installatie (ABAR), stoffilters (Albert) en natte gaswassers bij 
Prayon Rupel. Bij BST en Van Gansewinkel heeft de afdeling Milieu-inspectie een stofactieplan 
opgelegd. Als gevolg hiervan zorgde BST ervoor dat de fijn stoffractie resulterend uit haar 
activiteiten in een gesloten systeem wordt verwerkt en opgeslagen. Van Gansewinkel plaatste 
een industrieel mistkanon dat fijn stof d.m.v. waterdamp opvangt. Bij beide bedrijven werd ook 
de veegactiviteit van de terreinen verhoogd.  

 
 Op voorstel van de afdeling Milieuvergunningen werd in de milieuvergunningen van sommige 

bedrijven in of rond de geviseerde zone naast de algemene en sectorale voorwaarden ook 
bijzondere voorwaarden opgenomen. Gezien de problematiek zich waarschijnlijk niet enkel stelt 
op plaatsen waar de meetpunten gesitueerd zijn, wordt er ook gewerkt aan een aanpassing van 
de voorwaarden voor diffuse emissies in de Vlaamse milieuwetgeving.  
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 De A12 is een gewestweg. In eerdere modellering van de luchtkwaliteit op het Vlaams 

hoofdwegennet kwam de A12 niet als een knelpuntsweg naar voor. Vermoedelijk is dit te wijten 
aan het feit dat tunnelmonden niet opgenomen waren in de modellering, terwijl op het meetpunt 
Ruisbroek, de tunnelmonden een relevante bijdrage blijken te hebben. Gezien 
verkeersknelpunten zich op verschillende plaatsen langs het Vlaams wegennet voordoen, werd 
er gekozen voor een globale aanpak naar wegverkeer: ecologiepremie voor roetfilters voor 
vrachtwagens en de aankoop van een EuroV vrachtwagen, voorstel van subsidie voor de retrofit 
van personenwagens met een roetfilter, principiële goedkeuring voor de hervorming van de 
belasting op in verkeerstelling en jaarlijkse verkeersbelasting op basis van het milieuvriendelijk 
karakter van een voertuig, snelheidbeperking op bepaalde delen van de autosnelweg bij smog-
alarm, studie van de impact van dynamisch verkeersmanagement op de luchtkwaliteit, …  

 
 Ter zijde wil ik even wijzen op het feit dat de meetpost te Ruisbroek niet gesitueerd is nabij 

bewoning maar in industriegebied. In de periode 06/09/2006 – 10/01/2007 werden bijkomende 
metingen uitgevoerd met de meetwagen in bebouwd gebied, meer bepaald te Boom. De 
gemeten concentraties in de meetwagen te Boom lagen 10 % lager dan de gemeten concentraties 
in het vast meetpunt te Ruisbroek. De VMM onderzoekt momenteel met de gemeente Boom 
alternatieve locaties voor de verplaatsing van de meetpost Ruisbroek in deze omgeving die de 
metingen meer relevant voor de omwonenden zouden maken. 

 
2. De maatregelen m.b.t. fijn stof in de hotspotzones, die door de afdeling Milieu-inspectie zijn 

opgelegd of aangemaand aan de bedrijven of die via bijzondere voorwaarden in de vergunning 
zijn opgenomen, moeten resulteren in een beperking van de emissies van fijn stof door deze 
bedrijven. Dit kan ook duidelijk worden vastgesteld bij een aantal bedrijven, waaronder bv. 
GCT in de Gentse kanaalzone.  

 
 Ook de globale aanpak naar wegverkeer resulteert in een reductie van de verkeersemissies.  
 
 Gezien de belangrijke niet-plaatselijke (onder ander grensoverschrijdende) bijdrage die overal in 

Vlaanderen en ook in de hotspotgebieden wordt vastgesteld, kan de impact van maatregelen 
enkel vastgesteld worden op het moment dat ze dicht bij het meetpunt genomen worden of 
indien het grootschalige maatregelen zijn die hun volledige uitwerking kennen. Zo is het 
bijvoorbeeld mogelijk dat het aandeel in de fijn stof reductie afkomstig van de bedrijven niet 
eenduidig meetbaar zal zijn. Een grondige analyse van de meetresultaten van de fijn stof 
meetposten over een langere termijn is nodig om zinvolle conclusies te trekken.  

 
3. Het arrest bepaalt het volgende: “Artikel 7, lid 3, van richtlijn 96/62/EG van de Raad van 27 

september 1996 inzake de beoordeling en het beheer van de luchtkwaliteit, zoals gewijzigd bij 
verordening (EG) nr. 1882/2003 van het Europees Parlement en de Raad van 29 september 
2003, moet aldus worden uitgelegd dat bij een dreigende overschrijding van de grenswaarden of 
alarmdrempels, particulieren die rechtstreeks worden getroffen, moeten kunnen bewerkstelligen 
dat de bevoegde nationale autoriteiten een actieplan opstellen, ook wanneer zij, krachtens 
nationaal recht, beschikken over andere mogelijkheden om deze autoriteiten maatregelen te 
doen uitvaardigen ter bestrijding van luchtverontreiniging. 

 
 De lidstaten zijn slechts verplicht om, onder het toezicht van de nationale rechter, binnen het 

kader van een actieplan en op korte termijn, maatregelen te nemen die geschikt zijn om 
het risico van overschrijding van de grenswaarden of alarmdrempels, rekening houdend 
met de feitelijke omstandigheden en alle betrokken belangen, tot een minimum te beperken en 
geleidelijk terug te keren naar een niveau onder deze waarden of deze drempels” 
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 Een overzicht van de maatregelen is gegeven in een antwoord om uw eerste vraag. Een 
bijsturing van deze maatregelen op basis van het arrest werd niet nodig geacht omdat er mijns 
inziens voldaan wordt aan de bepalingen van het arrest.  

 
4.  In een aantal gevallen is het inderdaad nodig dat de gemeenten zelf ook maatregelen nemen. Er 

werd immers aangetoond dat er zich binnenstedelijk knelpunten kunnen voordoen en meer in 
het bijzonder in drukke streetcanyons of straten met aan weerszijden aaneensluitende hoge 
bebouwing. Deze problematiek werd met de gemeenten een eerste maal besproken op een 
symposium in 2006. Sindsdien is er via de website van de Vlaamse overheid een stratenmodel 
ter beschikking/ het model CAR-Vlaanderen (CAR: calculation of air pollution from road 
traffic). Per provincies werd voor de gemeenten ook de mogelijkheid geboden om een overleg 
bij te wonen over het model CAR-Vlaanderen en mogelijke reductiemaatregelen. De gemeenten 
kunnen bij het gebruik van CAR-Vlaanderen en bij het uitvoeren van luchtkwaliteitstudies 
bovendien geadviseerd worden door mijn administratie.  

 
 Om steden en gemeenten te stimuleren en financieel te ondersteunen wordt er gewerkt met een 

samenwerkingsovereenkomst. De huidige, maar ook de nieuwe samenwerkingsovereenkomst 
2008-2013 kennen aan de gemeenten punten en op basis daarvan ook subsidies toe. De 
gemeenten verdienen punten voor een knelpuntanalyse met CAR of een gelijkwaardig model, 
voor de opmaak van een actieplan en voor de uitvoering van maatregelen. Naast het 
puntensysteem hebben de gemeenten ook de mogelijkheid om een project in te dienen. Er 
worden ook punten toegekend als de gewogen ecoscore van de vloot van de gemeenten 
toeneemt. Dat heeft onder meer te maken met het aantal kilometer dat met elke wagen afgelegd 
wordt. Anderzijds zijn er ook subsidies mogelijk voor de aankoop van een milieuvriendelijk 
voertuig. Daarbij is de ecoscore het criterium.  

 
 Het milieubeleid in de gemeente Puurs met inbegrip van de fijn stof problematiek, wordt van 

nabij gevolgd via regelmatig overleg. 
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Vraag nr. 885 
van 13 augustus 2008 
van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
Wilde wasberen   -   Populatiebeperking 
 
Wilde wasberen komen steeds vaker voor in Vlaanderen.  Volgens een bioloog van het 
Natuurhulpcentrum in Opglabbeek wordt het hoe langer hoe erger.  Ook andere centra krijgen alsmaar 
meer meldingen. 
 
Deze exoten richten bij gebrek aan een natuurlijke predator heel wat schade aan in de natuur, onder 
andere aan vogelpopulaties. 
 
Ook voor de volksgezondheid zijn deze dieren gevaarlijk.  Zij kunnen drager zijn van spoelwormen 
die hersenschade kunnen veroorzaken bij kinderen. 
 
 
Welke maatregelen heeft de minister al genomen om het aantal wilde wasberen te beperken in 
Vlaanderen? 
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ANTWOORD 
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van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
In het Vlaamse Gewest zijn totnogtoe geen maatregelen genomen tegen in het wild voorkomende 
wasberen. Dergelijke maatregelen worden in de nabije toekomst ook niet voorzien.  
 
Het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek (INBO) heeft sinds een aantal jaren een ‘marternetwerk’ 
opgericht. In het kader van dat netwerk worden dode marterachtigen – in hoofdzaak 
verkeersslachtoffers – verzameld voor wetenschappelijk onderzoek. Niet alleen inheemse 
marterachtigen, maar ook uitheemse soorten zoals wasberen worden ingezameld. Uit gegevens van het 
INBO blijkt dat in de periode 1998-2006 in totaal 13 wasberen werden ingezameld, het merendeel in 
de provincies Antwerpen en Limburg. Ter vergelijking: in diezelfde periode werden ondermeer ca. 
1500 bunzings en 550 steenmarters als verkeersslachtoffer gevonden. Er is geen toenemende trend 
vast te stellen over deze periode; sinds 2006 werden geen bijkomende dode exemplaren ingezameld. 
Er wordt aangenomen dat vrijwel alle wasberen in Vlaanderen afkomstig zijn uit gevangenschap. In 
Vlaanderen zijn nog geen zich met zekerheid in het wild voorplantende wasberen genoteerd en er zijn  
ook geen aanwijzingen dat wasberen hier op eigen kracht terecht zijn gekomen vanuit Nederland of 
Wallonië. 
Op basis van de voormelde informatie is de populatie wasberen in het wild in Vlaanderen momenteel 
zeer beperkt zodat maatregelen niet onmiddellijk aan orde zijn. De meest aangewezen maatregel in 
Vlaanderen is verhinderen dat er nieuwe wasberen uit gevangenschap in het wild terecht komen. 
Daarvoor is de medewerking vereist van iedereen die wasberen houdt. Die mensen moeten ervoor 
instaan dat in gevangenschap gehouden wasberen (en andere niet-inheemse soorten) niet in het wild 
worden vrijgelaten en worden gehuisvest in degelijke kooien, waaruit de dieren niet kunnen 
ontsnappen. 
Het opzettelijk vrijlaten van niet-inheemse diersoorten, zoals wasberen, is in het Vlaamse Gewest 
verboden op grond van het Besluit van de Vlaamse Regering van 21 april 1994 betreffende de 
introductie in de natuur van niet-inheemse diersoorten.  
 
De federale overheid, die bevoegd is voor dierenwelzijn, heeft overigens in het Koninklijk Besluit van 
7 december 2001 tot vaststelling van de lijst van dieren die gehouden mogen worden, een zogenaamde 
‘positieflijst’ uitgevaardigd. In deze lijst worden de soorten zoogdieren opgesomd die men in België 
zonder meer in bezit mag hebben. Voor soorten andere dan degene die op de lijst zijn vermeld kan het 
in bezit hebben alleen onder bepaalde voorwaarden. Ofwel moet men aantonen de dieren al in bezit te 
hebben vóór het inwerkingtreden van het voormelde KB, ofwel moet men een specifieke aanvraag 
indienen bij de bevoegde overheid. De wasbeer is niet opgenomen op de positieflijst en daarom mag 
men als particulier deze dieren niet zonder meer in bezit hebben.  
 
Het aantal meldingen van uit gevangenschap ontsnapte of losgelaten wasberen lijkt intussen inderdaad 
iets toe te nemen. Op dit ogenblik is er geen wetenschappelijk onderbouwd bewijs dat de beperkte 
wasberenpopulatie een betekenisvolle nadelige invloed zou hebben op vogelpopulaties in Vlaanderen. 
De meeste niet-wilde wasberen worden ook vrij snel, ondermeer dankzij de inzet van de opvangcentra 
voor vogels en wilde dieren, terug gevangen genomen. 
 
De Vlaamse overheid houdt de vinger stevig aan de pols door middel van het bovenvermelde 
marternetwerk. Mocht er een snelle toename van het aantal gemelde wasberen worden vastgesteld dan 
zullen wij de passende maatregelen nemen om de populatie in het wild te beperken.  
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Vraag nr. 886 
van 21 augustus 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Decreet natuurbehoud   -   Arrest Grondwettelijk Hof 
 
Op 27 mei 2008 heeft het Grondwettelijk Hof gesteld dat artikel 14 van het decreet betreffende het 
natuurbehoud en het natuurlijk milieu artikelen 12 en  14 van de Grondwet schendt. Dit omdat, gezien 
de strafbaarheidstelling, de termen “handelingen” en “natuurelementen” een ontoelaatbare 
onzekerheid creëren. In het arrest wordt ook vermeld dat het vaststellen van een “code van goede 
natuurpraktijk” door de Vlaamse Regering niet genoeg zou zijn om deze situatie op te lossen. Een 
aanpassing van het decreet lijkt dus noodzakelijk. 
 
Het laatste verzameldecreet was een uitstekende mogelijkheid om snel komaf te maken met deze zaak. 
Ik heb echter vruchteloos gezocht naar een aanpassing van dit artikel. 
 
1. Waarom werd deze aanpassing niet opgenomen in het verzameldecreet? 
 
2. Kan de minister meedelen wanneer het decreet volgens de opmerkingen in het arrest van het 

Grondwettelijk Hof wordt aangepast? 
 
3. Wat zal deze aanpassing inhouden? 
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1.  Het ontwerp van het verzameldecreet dateert van voor de uitspraak van het Grondwettelijk Hof. 

Ik heb intussen het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) en het Departement Leefmilieu, 
Natuur en Energie (LNE) gevraagd de gevolgen van deze uitspraak te analyseren en oplossingen 
voor te leggen.  

 
2-3.  Ik verwacht de analyse met voorstellen van het ANB en het Departement LNE tegen eind 

november zodat ik tegen het einde van het jaar een decreetswijziging kan inleiden. Het is dus 
nog te vroeg om over deze complexe zaak al inhoudelijke uitspraken te doen. Hoe complex de 
zaak is, mocht reeds blijken uit mijn antwoord in de plenaire vergadering nr. 44 van 4 juni 2008 
op een actuele vraag van de heer Bart Martens hierover. Het zonder meer nader specificeren van 
de termen ‘handelingen’, ‘natuurelementen’, zodat artikel 14 van het Natuurdecreet ditmaal wel 
de toets van de strafrechtelijke legaliteit kan doorstaan, draagt immers als reëel risico in zich dat 
het toepassingsgebied van artikel 14 wordt ingeperkt, terwijl dat artikel nu een algemeen 
omschreven zorgplicht omvat.  
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Vraag nr. 887 
van 21 augustus 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
ISVAG-verbrandingsoven   -   Milieuvergunning 
 
De milieuvergunning voor de Isvag-verbrandingsoven in Aartselaar loopt af in 2011. Blijkbaar is de 
uitbater begonnen aan de procedure voor de verlenging van die vergunning door de aanvraag voor een 
MER (milieueffectrapport). Echter, tijdens de gemeenteraad van Aartselaar op dinsdag 18 juni 2008 
werd een motie betreffende de verbrandingsoven unaniem goedgekeurd. Hierin werd duidelijk gesteld 
dat het gemeentebestuur er alles aan zal doen om de verlenging van de milieuvergunning te 
voorkomen. De ongerustheid rond het probleem is dus zeer groot. 
 
Die bezorgdheid vindt haar oorsprong in 1) de verschillende overschrijdingen van de opgelegde 
normen, in zoverre zelfs dat er een gerechtelijke uitspraak over is geweest in 1999, en 2) het niet 
voldoen aan de uit de milieuvergunning volgende plichten. Dit geeft weinig hoop voor het 
toekomstige gedrag van de uitbater, indien de milieuvergunning zou worden verlengd. 
 
1. Is de minister op de hoogte van de in de motie aangehaalde overtredingen vanuit het technisch 

rapport van 2007? 
 

Zijn er andere verbrandingsovens waarbij een gelijkaardig aantal overtredingen of eenzelfde 
hoogte van overschrijding werd vastgesteld? 
 

2. Onderschrijft de minister de stelling van haar voorganger die hij op 21 juni 2007 (Handelingen 
C220 – LEE32 – 21 juni 2007) innam in de Commissie voor Leefmilieu, waarbij hij stelde: “Het is 
evident dat een dergelijke oven niet op die plaats thuishoort, gezien de nabijheid van een aantal 
woonkernen”? Zo ja, hoe ziet de minister dan de (her)inplanting van verbrandingsovens en 
dergelijke vervuilende bedrijven in Vlaanderen? 

 
3. Is er een tijdlijn bekend voor de procedure die dit dossier zal doorlopen en zo ja, wanneer mag een 

beslissing worden verwacht? 
 
4. Heeft de minister zicht op andere dossiers, die met dezelfde problematiek te maken krijgen? Is er 

een uniform standpunt aangaande dit type dossier, zodat er enige consequentie is in de genomen 
en nog te nemen beslissingen? 
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1. De afdeling Milieu-inspectie heeft het Technisch Rapport ISVAG van 2007 ontvangen en komt 

tot de conclusie dat de ISVAG verbrandingsoven in 2007 voldoet aan de geldende sectorale 
voorwaarden voor verbrandingsinstallaties (subafdeling 5.2.3bis.1 van Vlarem II). Er werden 
dus geen overtredingen vastgesteld. 

 
2. Het (nog op te stellen) milieu-effectenrapport (MER) heeft als doel om het effect van een 

dergelijke installatie op de omgeving te onderzoeken. De huidige installatie is in 
overeenstemming met de bestaande BBT-technieken. De verwerkingscapaciteit van de 
installatie van ISVAG is in het Uitvoeringsplan Milieuverantwoord beheer van huishoudelijke 
afvalstoffen opgenomen. Dit plan doet geen concrete uitspraak over de inplanting van de 
installaties. Belangrijke beoordelingspunten van dit project zijn onder andere – naast het BBT-
aspect – mobiliteit en energietoepassing. 

 Overtredingen uit het verleden vormen op zich geen reden om de milieuvergunning voor de 
verdere exploitatie van een inrichting te weigeren. Een milieuvergunningsaanvraag voor de 
verdere exploitatie van een vergunde inrichting wordt beoordeeld rekening houdend met de 
vigerende wetgeving en de technische mogelijkheden en milieuprestaties van de installaties. Bij 
de evaluatie wordt uiteraard ook rekening gehouden met typisch plaatselijke 
omgevingsomstandigheden zoals de nabijheid van woonkernen en hindergevoelige locaties.  

 Artikel 6, §1, van Titel I van het Vlarem bepaalt dat een milieuvergunningsaanvraag voor de 
verdere exploitatie van een inrichting van klasse 1 ingediend wordt bij de deputatie van de 
provincie tot wiens ambtsgebied de percelen behoren waarop de exploitatie gebeurt. Artikel 9 
van het decreet van 28 juni 1985 betreffende de milieuvergunning bepaalt dat de deputatie van 
de provincie binnen een termijn van vier maanden beslist over de vergunningsaanvragen van 
inrichtingen van eerste klasse. In het geval van ISVAG is bijgevolg de deputatie van de 
provincie Antwerpen de overheid die autonoom in eerste aanleg de beslissing moet nemen. 

 Slechts bij een eventueel beroep tegen de beslissing van de deputatie wordt mijn ambt door dit 
dossier gevat.  

 
3. Momenteel is door ISVAG een opdracht gegeven voor de uitvoering van het MER met het oog 

op een hervergunning van de installatie op de huidige locatie. Er wordt verwacht dat het MER 
over een jaar volledig afgerond zal zijn, zodat in principe in het najaar van 2009 de 
milieuvergunningsaanvraag ingediend kan worden. De resterende periode moet voldoende zijn 
om tegen september 2011 (dit is de datum van het verstrijken van de huidige vergunning) een 
eindbeslissing te kunnen nemen. Anderzijds is ISVAG ook van plan om een studie te laten 
uitvoeren met als tweeledig doel te onderzoeken (1) waar een mogelijke herlokalisatie van deze 
activiteit zou kunnen plaatsvinden als alternatief voor de huidige vestiging en (2) of er mogelijke 
milieutechnische en ecologische verbeteringen aan de bestaande installatie kunnen uitgevoerd 
worden. 

 Binnen een termijn van vier maanden te rekenen vanaf de dag dat de deputatie van de provincie 
bevestigd heeft dat het aanvraagdossier ontvankelijk en volledig is, doet ze uitspraak over een 
milieuvergunningsaanvraag van de klasse 1. Deze termijn van vier maanden kan eenmalig 
verlengd worden met twee maanden. 

 Binnen een termijn van dertig dagen na bekendmaking van de beslissing van de deputatie, kan 
tegen deze beslissing beroep worden ingediend bij mijn ambt. Binnen een termijn van vijf 
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maanden na ontvangst van het beroepschrift wordt dan in tweede aanleg uitspraak gedaan. Het 
betreft een termijn van orde. 

 
4. Het Uitvoeringsplan Milieuverantwoord beheer van huishoudelijke afvalstoffen bepaalt dat de 

bestaande en geplande verbrandingscapaciteit in Vlaanderen BBT-conform geëxploiteerd moet 
worden. 

 Voor gelijkaardige inrichtingen die met dezelfde problematiek te maken hebben, geldt voor de 
beoordeling van de toelaatbaarheid uiteraard dezelfde milieuvergunningenreglementering. Gelet 
op de voor elk dossier typisch plaatselijke omgevingsfactoren en de verschillen tussen 
installaties inzake toegepaste technieken en milieuprestaties, moet elke milieuvergunnings-
aanvraag individueel worden onderzocht en beslist. 
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Vraag nr. 893 
van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Windenergie   -   Stand van zaken 
 
Het eerste windturbinepark van enige omvang in de wereld was dat van Zeebrugge. Sinds de eerste 
turbines is de techniek enorm geëvolueerd: onder meer de grootte van de turbines nam sterk toe maar 
ook het productievermogen.  
 
De eerste turbines hadden een vermogen van ongeveer 50 kW. De nieuwste generatie turbines heeft 
een vermogen dat vele malen hoger ligt. Tegen 2020 zouden er op zee windturbines staan met een 
vermogen van 10 MW.  
 
Aan land zijn de recentelijk geïnstalleerde windturbines in Vlaanderen voornamelijk turbines met een 
ashoogte van ongeveer 100 m en een wiekdiameter van 80 m. Ze hebben een vermogen van ongeveer 
2 megawatt (MW) en kunnen elektriciteit leveren aan 1100 tot 1400 gezinnen.  
 
Elektriciteitsproductie op basis van windenergie kent wereldwijd een gestage groei met Europa als één 
van de voortrekkers met een bloeiende windenergie-industrie. Ook het vermogen van het Vlaamse 
windturbinepark blijft jaar na jaar toenemen.  
 
1. Hoeveel windturbines werden er reeds gerealiseerd in Vlaanderen? Welk vermogen hebben ze? 

Graag een uitsplitsing per provincie.  
 
2. Hoeveel windturbines zijn er nog in opbouw? Welk vermogen hebben ze? Graag een uitsplitsing 

per provincie. 
 
3. Welk aandeel van het totale productievermogen van de Vlaamse windmolens wordt uiteindelijk 

ook aangeboden op de Vlaamse elektriciteitsmarkt?  
 
4. Is de groei van het vermogen van het Vlaamse windturbinepark in verhouding met de 

ontwikkeling van de windenergie in onze Europese buurlanden? Welke evaluatie maakt de 
minister als we de ontwikkeling van onze windenergiesector vergelijken met deze in onze 
buurlanden en Wallonië? 
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1. In Vlaanderen staat volgens de gegevens van de VREG momenteel 171,6 MW aan 

windturbinevermogen opgesteld (127 turbines). Deze turbines zijn samen goed voor een 
jaarlijkse elektriciteitsproductie van ongeveer 309 GWh wat overeenkomt met het gebruik 
ongeveer 88.250 gezinnen.  

 
 Wanneer het totale opgestelde vermogen aan windturbines in Vlaanderen wordt opgesplitst per 

provincie, staat er in Antwerpen momenteel iets meer dan 52 MW opgesteld (29 turbines), in 
West-Vlaanderen en Oost-Vlaanderen telkens ongeveer 49 MW (respectievelijk 57 en 26 
turbines), in Limburg circa 17 MW (11 turbines) en in Vlaams-Brabant circa 3 MW (4 turbines). 

 
2. Volgens de gegevens van het Vlaams Energieagentschap zijn voor 45 bijkomende windturbines 

bouw- en milieuvergunningen verleend, samen goed voor een opgesteld vermogen van ongeveer 
84,4 MW. De bouw van deze windturbines zal in de loop van dit en volgend jaar starten.  

 
 Van deze vergunde windturbines zal ongeveer 57 MW in West-Vlaanderen gerealiseerd worden, 

14 MW in Antwerpen en 13 MW in Oost-Vlaanderen. Het cijfer voor West-Vlaanderen moet 
genuanceerd worden in die zin dat het een retrofit van het bestaande windturbinepark in 
Zeebrugge betreft. Daar worden de bestaande 24 relatief kleine turbines vervangen door 14 
turbines van een groter type. Ook in Oost-Vlaanderen zal één bestaande windturbine vervangen 
worden door een type met een vermogen dat 5 keer groter is dan de bestaande turbine. 

 
3. In Vlaanderen zal de geproduceerde elektriciteit uit windenergie ook volledig worden verbruikt 

op de Vlaamse elektriciteitsmarkt. Uit cijfers van de VREG blijkt dat er nauwelijks garanties 
van oorsprong worden geëxporteerd uit Vlaanderen. Dit valt te verklaren door het feit dat 
Vlaamse groenestroomcertificaten niet langer kunnen gebruikt worden voor de 
quotumverplichting wanneer de garantie van oorsprong wordt uitgevoerd. 

 
4. Een vergelijking van de groei van het geïnstalleerd vermogen aan windenergie in Vlaanderen 

met onze buurlanden is geen eenvoudig gegeven. Windenergie is sterk verbonden met locaties 
die een afdoend windaanbod leveren. In dat opzicht bezitten Frankrijk en Nederland over een 
grote kustlijn waar het windaanbod steeds gunstig is. Daarnaast spelen de grootte van het land of 
de regio en de bevolkingsdichtheid een belangrijke rol in het aantal geschikte locaties om 
windturbines te plaatsen. Vlaanderen is een relatief kleine, dichtbevolkte regio. 

 
 Van de ons omringende landen is vooral Duitsland een toonaangevend land op het gebied van 

hernieuwbare energie in het algemeen en windenergie in het bijzonder, zowel in het produceren 
van elektriciteit uit windenergie als van windmolens. In Duitsland zijn ’s werelds grootste 
turbineproducenten gevestigd. 

 
 In 2007 steeg in Vlaanderen het opgestelde vermogen aan windturbines met goed 15%, licht 

hoger dan de groei in Nederland (12%). De groei van het cumulatieve vermogen in Duitsland 
lag in 2007 op ongeveer 8%. Frankrijk kende eind 2007 een verdubbeling van het opgestelde 
vermogen ten opzichte van 2006. In Frankrijk zette de overheid zich in 2006 volop achter het 
realiseren van een groot aandeel hernieuwbare energie door het invoeren van nieuwe 
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ondersteuningsmechanismen. Ook Wallonië kende in 2007 een inhaalbeweging en verdubbelde 
het opgestelde vermogen. In Wallonië stond eind 2007 daardoor ongeveer 130 MW aan 
windenergie opgesteld.  
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Vraag nr. 894 
van 28 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Natuurgebieden Kust   -   Verwerving en beheer 
 
Europese resoluties en aanbevelingen roepen de lidstaten op de nodige inspanningen te leveren voor 
een duurzaam beheer van de kusten. Ook onze decreten tot bescherming van de kustduinen en tot 
verwerving van de kustduinen vereisen dat de inzet van personeel en budgettaire middelen 
onverminderd voortgezet en bij voorkeur zelfs versterkt moet worden voortgezet. 
 
1. Welke initiatieven zijn er genomen sinds het begin van deze legislatuur om de 

natuurherstelprojecten, de beheerplanning en de beheeruitvoering voor de Vlaamse 
kustnatuurgebieden en de verwerving van duinen voort te zetten? Wat zijn hiervan de resultaten? 

 
Kan de minister concreet meedelen met welke oppervlakte de Vlaamse kustnatuurgebieden sinds 
het begin van de legislatuur zijn toegenomen? 
 

2. Op welke wijze is er bij de organisatie van de administratie een specifieke entiteit voorzien voor 
de verwerving en het beheer van de natuurgebieden in de kustzone? Is hier een versterking 
gebeurd sinds het begin van de legislatuur? Zo ja, op welke wijze? 

 
3. Wat is de budgettaire weerslag van 1 en 2? 
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1. Sinds 1 augustus 2004 zijn voor natuurgebieden Kust de volgende initiatieven genomen: 

 
Beheerplanning. 
Op het vlak van de beheerplanning werden voor de volgende domeinen beheerplannen uitgewerkt 
en goedgekeurd: 
- het Vlaams natuurreservaat ‘De Duinen en Bossen van De Panne, deel ‘De Zwarten Hoek’’ te 

De Panne: beheerplan goedgekeurd bij besluit van het afdelingshoofd Beheer van het 
Agentschap voor Natuur en Bos van 7 augustus 2008; 

- het Vlaams natuurreservaat ‘De Noordduinen’ te Koksijde: beheerplan goedgekeurd bij 
Ministerieel Besluit van 27 februari 2007; 

- het Vlaams natuurreservaat ‘Ter Yde, deel IWVA-domein’ te Koksijde: beheerplan 
goedgekeurd bij Ministerieel Besluit van 8 februari 2006; 

- het Vlaams natuurreservaat ‘Groenendijk’ te Nieuwpoort: beheerplan goedgekeurd bij 
Ministerieel Besluit van 27 februari 2007; 

- het Vlaams natuurreservaat ‘De IJzermonding’ te Nieuwpoort: beheerplan goedgekeurd bij 
besluit van de afdelingsverantwoordelijke Natuur van het Agentschap voor Natuur en Bos van 
20 juli 2007; 

- het Vlaams natuurreservaat ‘De Zwinduinen en –polders’ te Knokke: beheerplan goedgekeurd 
bij besluit van het hoofd van het Agentschap voor Natuur en Bos van 4 september 2007. 

 
Voor de volgende domeinen werd de opmaak van beheerplannen opgestart maar nog niet voltooid: 
- het Vlaams natuurreservaat ‘De Duinen en Bossen van De Panne, deel Oosthoekduinen’ te De 

Panne; 
- de Gewestelijke natuurdomeinen ‘Cabour’ en ‘Garzebekeveld’ te De Panne; 
- het Gewestelijk natuurdomein ‘D’ Heye, deel VMW-domein’ te Bredene en De Haan; 
- het domeinbos ‘Duinbossen van De Haan’ te De Haan. 

 
Beheeruitvoering. 
Op het vlak van de beheeruitvoering: 
- werd in 2004 en 2005 het in 2002 opgestart LIFE Natuur – project ‘Fossil Estuary of the Yzer 

Dunes Restoration Action’, afgekort ‘FEYDRA’ met succes afgewerkt; 
- werd in 2006 en 2007 het Gewestelijk Natuurdomein ‘Garzebekeveld’ te Adinkerke ingericht; 
- wordt van 2005 tot heden het eerder opgestart Natuurinrichtingsproject ‘De Noordduinen’ te 

Koksijde uitgevoerd; 
- wordt van 31 december 2006 tot en met 31 december 2010 met het LIFE Natuur – project 

‘Zwinduinen Ecologische Natuur-Ontwikkeling’, afgekort ‘ZENO’ het goedgekeurd 
beheerplan van het Vlaams natuurreservaat ‘De Zwinduinen en –polders’ uitgevoerd; 

- werden en worden in het kader van de actie ‘Ancient Dunes Restoration Action’, afgekort 
‘ANDREA’, van het Agentschap voor Natuur en Bos voor onze millennia oude fossiele 
duinen van ‘Garzebekeveld’ te De Panne, ‘De Schuddebeurze’ te Middelkerke en ‘D’ Heye’ te 
Bredene en De Haan diverse natuurherstelwerken uitgevoerd; 

- werd in ‘Het Zwin’ te Knokke in het raam van een voorlopig beheer in 2007 gestart met de 
begrazing door runderen van een deel van het sterk met o.a. strandkweek vergraste schor. 
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Alle bovenvermelde werkzaamheden resulteerden in een substantiële verhoging van de 
biodiversiteit en van de landschappelijke belevingswaarde en in veel gevallen ook tot een 
verbetering van het recreatief medegebruik. 

 
Verwerving. 
Op het vlak van de verwerving werden de volgende ‘grote’ kustnatuurgebieden aangekocht: ‘De 
Noordduinen’ (45 ha) te Koksijde, ongeveer de helft van de ‘Similiduinen’ (15 ha) te Nieuwpoort 
en de gehele ‘Zwinvlakte’ (180 ha) te Knokke. Daarnaast werd ook goede vordering gemaakt in de 
aankoopprojecten van de qua eigendomsstructuur uiterst versnipperde, maar qua natuurwaarden 
zeer waardevolle ‘Schipgatduinen’ (10 ha) en ‘Oostvoorduinen’ (5 ha) te Koksijde. 
 
Tenslotte heb ikzelf onlangs het vernieuwend idee gelanceerd om aan beide uiteinden van de 
Vlaamse kust, samen met onze Nederlandse en Franse buren, grensoverschrijdende natuurparken 
uit te bouwen.  
 
Sinds 1 augustus 2004 heeft Agentschap voor Natuur en Bos en haar rechtsvoorganger de afdeling 
Natuur van de Vlaamse overheid 275 ha 46 a 34 ca kustnatuurgebied aangekocht en door middel 
van overeenkomsten met de watervoorzieningmaatschappijen IWVA en VMW 130 ha 98 a 72 ca 
duinen in beheer genomen. 

 
2. Vóór de reorganisatie die in het najaar 2007 binnen het Agentschap voor Natuur en Bos 

plaatsvond, stond de cel Kustzonebeheer met 4 personeelsleden van niveau A, 3 personeelsleden 
van niveau B, 8 personeelsleden van niveau C en 14 personeelsleden van niveau D (arbeiders) in 
voor de verwerving van, de beheerplanning voor en de beheeruitvoering in de natuurgebieden van 
de Kustzone alsook voor communicatie over voormelde onderwerpen. Binnen de toenmalige cel 
Kustzonebeheer was een tweeledige personeelsentiteit op de centrale diensten belast met de 
behandeling van de schadevergoedingen in uitvoering van het Duinendecreet en de verwerving 
van Kustnatuurgebieden. Sinds de reorganisatie van het najaar 2007 zijn die taken geïntegreerd in 
de afdeling Beheer bij de Centrale Diensten van het ANB en wordt er gestreefd naar een 
personeelsinzet van 1,2 VTE voor de verwerving van kustnatuurgebieden. Zoals bekend zijn 
beleidsuitvoeringstaken en handhavingstaken overgenomen door andere organisatiedelen van het 
ANB. 

 
Bij de bovenvermelde reorganisatie, werd voor het beheer van de eigen domeinen van het 
Agentschap voor Natuur en Bos het grondgebied van de Provincie West-Vlaanderen 
onderverdeeld in drie beheerregio’s, waarvan één de Beheerregio Kustzone is. De Beheerregio 
Kustzone bestaat uit één personeelslid van niveau A (de regiobeheerder, ingenieur), 5 
personeelsleden van niveau C (de beheerwachters-technici) en 20 personeelsleden van niveau D 
(de arbeiders waarvan er verscheidene deeltijds werken, waardoor hun aantal 17,5 VTE bedraagt). 
Wat de beheerplanning en het voorbereiden en opvolgen van de uit te besteden inrichtings- en 
beheerwerken betreft, krijgt de beheerregio Kustzone zoals de twee andere beheerregio’s, bijstand 
van gekwalificeerde personeelsleden van niveau A, niveau B en niveau C van het team 
Ondersteuning en Coördinatie Beheer van de Provinciale Afdeling West-Vlaanderen van het 
ANB. Hetzelfde geldt voor de regiogebonden communicatie vanuit de cel Administratie en 
Communicatie van de Provinciale Afdeling West-Vlaanderen van het ANB.  
 
Voor de uitvoering van het LIFE Natuur – project ‘ZENO’ (2006 – 2010) werden in 2007 een 
projectcoördinator op niveau A en een deskundige op niveau B tijdelijk extra in dienst genomen.  

 
3. Het budget voor de verwerving van kustnatuurgebieden bedroeg op de begroting van de Vlaamse 

regering, MINA-fonds, artikel 5320: 
 

- in 2004: initieel 4.529.000,00 Euro, na begrotingscontrole: 2.600.000,00 Euro; 



-1060-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

- in 2005: initieel 2.546.000,00 Euro, niet gewijzigd na begrotingscontrole; 
- in 2006: initieel 2.546.000,00 Euro, na begrotingscontrole: 2.946.000,00 Euro; 
- in 2007: initieel 3.546.000,00 Euro, niet gewijzigd na begrotingscontrole; 
- in 2008: initieel 4.246.000,00 Euro. 

 
De begroting voor het LIFE Natuur – project ‘ZENO’ bedraagt: 2.537.060 Euro, waarvan 50 % 
gefinancierd wordt door de Europese Unie en 50 % door het Agentschap voor Natuur en Bos van 
de Vlaamse overheid. 

 
Alle overige uitgaven werden opgevangen binnen de reguliere investerings-, onderhouds- en 
personeelskredieten van het Agentschap voor Natuur en Bos en diens rechtsvoorganger de 
afdeling Natuur van de Vlaamse Overheid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 900 
van 3 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Individuele afvalwaterbehandeling   -   Evaluatie 
 
Uit het IBA-jaarverslag 2006 (individuele behandeling van afvalwater) van het Nederlandse 
Waterschapsbedrijf Limburg (Unit Zuiveringsbedrijf) blijkt dat er in de 26 gemeenten 546 IBA-
systemen verdeeld zijn die beheerd en onderhouden worden door het WBL. 
 
In 2006, zo blijkt uit het jaarverslag, zijn er in totaal 348 klachten en storingen geweest. Een groot 
aantal klachten kon op korte termijn worden opgelost. Daaruit blijkt dat het goed functioneren van een 
IBA afhangt van drie factoren: 
- de kwaliteit van de toegepaste systemen, 
- de kwaliteit van de plaatsing door de aannemer, 
-  het lozingsgedrag van de gebruiker. 
 
Het blijkt dat vooral hier meer aandacht zal moeten aan worden besteed in de vorm van voorlichting 
en instructie. Zo blijkt dat ongeveer de helft van de storingen te wijten was aan vervuiling door 
lozingsgedrag of door fout gebruik. 
 
1. Zijn de evaluaties van de veel gebruikte IBA-systemen in Nederland de minister bekend? 
 
2. In welke zin zal de minister de resultaten van deze evaluaties meenemen in haar beleid? 
 
3. Zullen IBA-systemen nog verder gepromoot worden, of bestaat er een alternatief om via nieuwe 

systemen zoals drukriolering ook in perifere, landelijk gelegen gebieden aan te sluiten op het 
algemene rioleringsnet en de zuiveringssystemen van Aquafin? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 900 van 3 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 

 
 
 
1. Het IBA-jaarverslag 2006 van het Nederlandse Waterschapsbedrijf Limburg is mij niet bekend 

maar uiteraard is mijn administratie op de hoogte van de problemen die kunnen optreden bij de 
sanering van het afvalwater via een individuele behandelingsinstallatie voor afvalwater of 
kortweg IBA. Maar ik wil er terzijde ook op wijzen dat ook andere systemen een gedegen 
onderhoud vergen. 

 Ervaring bij onze noorderburen heeft bovendien reeds uitgewezen dat ook bij de aanleg van 
drukrioleringssystemen een goed onderhoud en beheer noodzakelijk zijn. Zo is het aansluiten 
van hemelwater op een dergelijk systeem totaal niet toegelaten aangezien dit aanleiding zal 
geven tot wateroverlast. Ook de pompen dienen te worden uitgerust met een alarmsysteem zodat 
verstopping of een technisch mankement onmiddellijk kan worden verholpen. De problematiek 
van het beheer van drukrioleringssystemen is dus sterk analoog aan deze van het beheer van de 
IBA-systemen.  

 
2. De goede werking van een IBA vereist 3 belangrijke stappen: een goed product, een gedegen 

plaatsing en een goed beheer en onderhoud. Dit blijkt ook nogmaals uit de conclusies van het 
door u aangehaalde onderzoek. 

 Wat betreft de eerste stap zal een kwaliteitskeurmerk voor IBA’s ingevoegd worden in Vlarem 
II via het BENOR-certificaat. Installaties die voorzien zijn van BENOR-certificaat worden 
geacht aan de Vlarem-normen te voldoen. Aangezien in verscheidene onderzoeken wordt 
aangegeven dat een belangrijke reden voor het behalen van minder goede effluentresultaten het 
niet opmerken is van een defect aan het systeem, is elk BENOR-systeem uitgerust met een 
foutdetectiesysteem. Bovendien voorziet de BENOR-procedure eveneens een steekproefgewijs 
controle van reeds geplaatste IBA’s waardoor ook de werkelijke resultaten van IBA-systemen 
kunnen worden opgevolgd. Momenteel zijn in Vlaanderen 5 gekeurde IBA’s op de markt en dit 
aantal zal in de loop van de volgende maanden nog stijgen. Door het invoeren van dit 
kwaliteitskeurmerk ben ik er in Vlaanderen dan ook al in geslaagd om reeds te voldoen aan de 
eerste voorwaarde voor een efficiënte zuivering van het afvalwater van verafgelegen woningen 
nl. het aanbieden van kwaliteitsvolle systemen. 

 Om ook zeker te zijn dat de op de markt zijnde BENOR-systemen goed worden geplaatst 
organiseerde het Fonds voor Vakopleiding in de Bouwnijverheid (FVB/FFC) een opleiding voor 
IBA-installateur. Nu reeds werken een aantal producenten van BENOR-gekeurde IBA’s enkel 
met door hen erkende en opgeleide installateurs. Op deze wijze wordt ook het knelpunt van een 
kwaliteitsvolle plaatsing weggewerkt. 

 Binnen de certificatie- en keuringsdienst Certipro, die belast is met het verlenen van het 
BENOR-certificaat voor IBA’s, wordt bovendien momenteel onderzocht in hoeverre men ook 
richtlijnen kan uitschrijven voor het onderhoud en het beheer van dergelijke systemen. Hierdoor 
hoop ik dan ook de laatste stap in de keten te kunnen controleren. Aangezien bovendien een 
collectieve aanpak van de te plaatsen IBA’s betere garanties biedt op een collectief beheer, 
promoot ik dan ook reeds sinds mijn aantreden als minister het collectief beheer van de IBA’s, 
ondermeer met een herziene subsidiëring. 

 
3. In de zoneringsplannen is in onderling overleg met de gemeenten de scheidingslijn vastgelegd 

tussen de collectieve en de individuele zuivering op basis van technische en economische 
parameters. Bij het vastleggen van deze scheidingslijn werd in de door Aquafin ontwikkelde 
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methodiek voor de opmaak van de zoneringsplannen de optie van drukriolering in rekening 
gebracht. Het aantal woningen waarvoor een individuele oplossing dient te worden uitgewerkt is 
dan ook beperkt tot maximaal 2% van de inwoners in Vlaanderen.  Indien er zich op korte 
termijn ook belangrijke financieel-technische evoluties voordoen kan het percentage in de op 
stapel staande uitvoeringsplannen nog wijzigen 

 Om de zuiveringseisen van deze individuele installaties te vrijwaren, ben ik dan ook, zoals 
hierboven reeds aangegeven, voorstander van een collectieve aanpak van deze individuele 
installaties en de plaatsing van kwaliteitsvolle installaties volgens de principes toegelicht in het 
antwoord op deelvraag 2. Dit resulteerde dan ook in het voorzien van een subsidie voor het 
plaatsen van IBA’s die collectief worden beheerd door de gemeente of de rioolbeheerder ten 
belope van 2.250 euro. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 934 
van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
N8 “Keiberg” Zwevegem   -   Onbemande camera’s 
 
Om de verkeersveiligheid te verhogen van de N8 tussen Zwevegem en Avelgem, ter hoogte van de 
Keiberg -  die bekend staat als een dodenweg,  diende het Zwevegemse gemeentebestuur eind oktober 
2006 een aanvraag in voor de plaatsing van twee onbemande camera’s op deze locatie. 
 
Vandaag zijn deze echter nog steeds niet geplaatst. Er gebeuren ondertussen verder zware 
verkeersongevallen langs deze weg. 
 
1. Waarom zijn deze onbemande camera’s op de kmpt 75 en kmpt 76,2 nog steeds niet geplaatst? 

Waarom duurt dit zo lang? 
 
2. Wat is de stand van zaken in dit dossier? 
 
3. Welke stappen moeten nu nog worden doorlopen? 
 
4. Wanneer zullen deze camera’s effectief geplaatst zijn? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 934 van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Bij de oorspronkelijke aanvraag eind 2006 was het plaatsen van flitspalen op het betreffende 

traject technisch onmogelijk. Sinds 25 augustus 2008 is een nieuwe aanneming van start gegaan 
waarbij lusdetectie wordt gehanteerd, die wel toelaat om op deze plaatsen onbemande camera’s 
te plaatsen. Op de Provinciale Commissie Verkeersveiligheid West-Vlaanderen werd beslist dat 
er op beide locaties flitspalen zullen komen. De twee locaties staan als 17e en 18e gerangschikt 
op de prioriteitenlijst van af te werken sites. Deze prioriteiten worden bepaald op basis van 
ongevallenstatistieken. 

  
2. Er is reeds een plaatsbezoek gebeurd met de politie om de exacte kilometerpunten (75,65 

richting Zwevegem en 76,73 richting Avelgem) te bepalen rekening houdende met de technische 
vereisten. 

 
3. De aannemer moet deze locatie op schaal opmeten. Nadien wordt een studieplan opgemaakt 

waarop alles wordt ingetekend. Dit plan is nodig om het latere homologatiedossier op te maken 
en dient als uitvoeringsplan voor de aannemer. 

 Na de plaatsing moet de site worden gekeurd door een daartoe bevoegde dienst (Metrologische 
Dienst of het Belgisch Meetinstituut).  

 
4. Volgens de huidige planning, die is gebaseerd op de prioriteitenlijst, zullen de betreffende sites 

begin 2009 worden afgewerkt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 936 
van 5 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
Individuele afvalwaterbehandeling   -   Onderhoud installaties 
 
In het onderzoek “Field performance assessment of onsite individual wastewater treatment systems” 
uitgevoerd door N. Moelants, G. Janssen, I. Smets en J. Van Impe van de universiteit van Leuven 
werden 23 IBA’s (individuele behandeling van afvalwater) getest. De resultaten werden onlangs 
bekendgemaakt en gepubliceerd in “Water Science and Technologie”. 
 
Veel van de geteste systemen haalden niet de vereiste normen inzake waterzuivering. Van de 23 
systemen hadden slechts 5 systemen een onderhoudscontract tussen de eigenaar en de fabrikant. Deze 
systemen scoorden significant beter dan de andere. Van de overige 18 systemen kregen 6 systemen 
een minimum aan onderhoud zoals het schoonmaken van de filter of het vervangen van een 
mechanisch onderdeel. Deze 6 systemen scoorden niet beter dan de systemen die niet onderhouden 
werden. Hieruit kan men concluderen dat een regelmatig professioneel onderhoud de enige manier is 
om ervoor te zorgen dat de IBA’s de vereiste kwaliteitsnormen inzake waterzuivering halen. 
 
Ook werd nagegaan of het verkrijgen van een Benor-certificaat een uitwerking had op de 
werkingsresultaten van de IBA’s. Indien de IBA’s die een dergelijk certificaat mochten dragen niet op 
een professionele manier werden onderhouden, scoorden zij niet significant beter dan andere types. 
Een onderhoudscontract kwam dus ook hier als specifieke voorwaarde naar voren wat de optimale 
prestaties van IBA’s betreft. 
 
De onderzoekers stellen twee mogelijke oplossingen voorop: 
- dat de lokale watermaatschappij voorziet in het regelmatig professioneel onderhoud van IBA’s, 
- dat het geven van een onderhoudscontract verplicht wordt door de leverancier, en dit eventueel 

gekoppeld aan het verkrijgen van een Benor-certificaat. De kosten van het onderhoudscontract 
zouden dan zo laag mogelijk gehouden moeten worden. 

 
Verder stellen de onderzoekers dat een onderhoud niet alleen zou moeten bestaan uit een jaarlijkse 
controle en onderhoudsbeurt van de apparatuur en het controleren van het residu aanwezig in de 
IBA’s, maar tevens uit het analyseren van een staal en het controleren van de architecturale staat van 
het systeem. 
 
1. Is de minister op de hoogte van het onderzoek en van de conclusies van dit onderzoek, met name 

de ondermaatse prestaties van sommige IBA’s? 
 
2. Werd er reeds onderzoek gedaan naar de mogelijkheid van het implementeren van één van de twee 

voorgestelde oplossingen? Wat was het resultaat? Behoort een implementatie van één van deze 
twee oplossingen tot de mogelijkheden? 

 
Worden er nog andere mogelijkheden onderzocht? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 936 van 5 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 

 
 
 
1. Het onderzoek “Field performance assessment of onsite individual wastewater treatment 

systems” is mijn administratie bekend. Ik ben dan ook op de hoogte dat er problemen kunnen 
optreden bij de sanering van het afvalwater via een individuele behandelingsinstallatie. Deze 
vaststelling lag bovendien aan de basis van het opstarten van de certificatie- en keuringsdienst 
Certipro, die instaat voor het afleveren van het BENOR-certificaat voor IBA’s. 

 
2. Zoals door u reeds aangegeven stellen de onderzoekers in hun rapport twee oplossingen voorop, 

het collectief beheer van IBA’s en het verplicht stellen van het afsluiten van een 
onderhoudscontract. Voor beide pistes heb ik reeds stappen ondernomen. 

 Het voorstel om het toezicht en onderhoud te laten uitvoeren door de gemeente of rioolbeheerder 
wordt momenteel reeds ten volle ondersteund door het Vlaamse Gewest. Immers sinds mijn 
aantreden als minister ben ik er van overtuigd dat het collectief beheer van de IBA’s een betere 
garantie biedt op het respecteren van de lozingsnormen dan een individuele aanpak. Zo heb ik er 
voor gezorgd dat er een gewestelijke premie van 2250 euro kan worden verleend aan IBA’s die 
geplaatst en onderhouden worden door de gemeente of rioolbeheerder en dat voor IBA’s die 
worden gebouwd en geëxploiteerd door een gemeente, gemeentebedrijf, intercommunale of 
intergemeentelijke samenwerkingsverband of een na publieke marktbevraging aangestelde 
entiteit een gemeentelijke saneringsbijdrage kan worden geïnd die gelijk is aan 2,4 keer de 
bovengemeentelijke saneringsbijdrage.  

 
 Voor wat betreft het voorstel tot het opstellen van een onderhoudscontract is het belangrijk om 

te vermelden dat de goede werking van een IBA 3 belangrijke stappen vereist: een goed product, 
een gedegen plaatsing en een goed beheer en onderhoud.  

 Wat betreft de eerste stap zal een kwaliteitskeurmerk voor IBA’s ingevoeged worden in Vlarem 
II via het BENOR-certificaat.  Installaties die voorzien zijn van een BENOR-certificaat worden 
geacht aan de Vlarem-normen te voldoen.  Hiermee biedt het BENOR- certificaat dan ook een 
kwaliteitsgarantie. Dit wordt ook in de aangehaalde studie bevestigd. Aangezien in verscheidene 
onderzoeken en ook in dit onderzoek wordt aangegeven dat een belangrijke reden voor het 
behalen van minder goede effluentresultaten het niet opmerken is van een defect aan het 
systeem, is elk BENOR- systeem uitgerust met een foutdetectiesysteem. Bovendien voorziet de 
BENOR-procedure eveneens een steeksproefsgewijze controle van reeds geplaatste IBA’s 
waardoor ook de werkelijke resultaten van IBA-systemen kunnen worden opgevolgd. 
Momenteel zijn in Vlaanderen 5 gekeurde IBA’s op de markt en dit aantal zal in de loop van de 
volgende maanden nog stijgen. Door het invoeren van dit kwaliteitskeurmerk ben ik er in 
Vlaanderen dan ook reeds in geslaagd om reeds te voldoen aan de eerste voorwaarde voor een 
efficiënte zuivering van het afvalwater van verafgelegen woningen nl. het aanbieden van 
kwaliteitsvolle systemen. Ik ben er dan ook van overtuigd dat het BENOR-certificaat hoe dan 
ook een belangrijke meerwaarde kan bieden aan de kwaliteit van de geplaatste IBA’s. 

 Dit is echter geen voldoende voorwaarde.  Om ook zeker te zijn dat de op de markt zijnde 
BENOR-systemen goed worden geplaatst organiseerde het Fonds voor Vakopleiding in de 
Bouwnijverheid (FVB/FFC) reeds een opleiding voor IBA-installateur. Nu reeds werken een 
aantal producenten van BENOR-gekeurde IBA’s enkel met door hen erkende en opgeleide 
installateurs. Op deze wijze wordt ook het knelpunt van een kwaliteitsvolle plaatsing 
weggewerkt. 
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 Door de certificatie en keuringsdienst, Certipro, die belast is met het verlenen van het BENOR-
certificaat voor IBA’s wordt bovendien momenteel onderzocht in hoeverre men ook richtlijnen 
kan uitschrijven voor het onderhoud en het beheer van dergelijke systemen. Hierdoor hoop ik 
dan ook de laatste stap in de keten te kunnen controleren en invulling te kunnen geven aan de 
vermelde oplossing.  Verder zal een collectief beheer en een structurele financiering van het 
IBA-onderhoud (zie hierboven) een degelijke werking garanderen. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 937 
van 8 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Drinkwatertekort   -   Nieuwe technologieën 
 
Het is een feit dat men overal ter wereld kampt met drinkwaterproblemen. Enerzijds zijn er landen die 
een tekort aan drinkwater hebben, en anderzijds zijn er landen waar het drinkwater vervuild is. 
 
Naar verluidt werd een nieuw project ontwikkeld in samenwerking met Zwitserse architecten. Hierbij 
zou het mogelijk worden om van zeewater drinkbaar water te maken, om vervuild water drinkbaar te 
maken, en bovendien zou dit systeem ook drinkbaar water kunnen oppompen uit lagen waar water 
aanwezig is. 
 
Het is duidelijk dat dit een grote stap vooruit zou zijn voor miljoenen mensen in noodlijdende 
gebieden. 
 
1. Is de minister op de hoogte van dit project? 
 
2. Wordt er onderzocht of er een mogelijkheid bestaat om vanuit de Vlaamse overheid een 

proefproject te ondersteunen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 937 van 8 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 

 
 
 
1. De algemene omschrijving van het nieuw project laat niet toe om zeer concreet te antwoorden. 

Ik kan wel bevestigen dat het gebruik van zeewater als ruwwaterbron voor de productie van 
drinkwater reeds lang bekend is. Diverse technologieën en processen zijn hiervoor beschreven 
en beschikbaar. In praktijk worden dergelijke technieken toegepast voor de productie van 
drinkwater op grote schepen of in zeer droge gebieden waar de zoetwatervoorraden beperkt zijn 
( Midden-Oosten, Noord-Afrika, kuststreken, Noord-Amerika, …). Desalinatie is een erg duur 
proces aangezien in praktijk gebruik moet worden gemaakt van een destillatie of “reversed-
osmose”-technologieën. De kostprijs (waaronder de energiekost) ligt dan ook veel hoger dan 
wanneer gebruik wordt gemaakt van zoetwater. 

 Membraantechnologieën worden ook reeds in Vlaanderen door zowel industrie als de 
drinkwatersector onderzocht en toegepast.  

 Ik wil er op wijzen dat ongeveer 40% van ons leidingwater wordt geproduceerd uit 
oppervlaktewater. Ongeveer 40% wordt opgepompt uit watervoerende lagen. De rest wordt 
ingevoerd vanuit Wallonië en in mindere mate uit Nederland en Frankrijk. 

 Verschillende zuiveringstechnieken garanderen de goede kwaliteit van het water bestemd voor 
menselijke consumptie. 

 
2. Gelet op de hoge kostprijs en het feit dat er binnen Vlaanderen voldoende zoetwatervoorraden 

beschikbaar zijn voor de invulling van de openbare drinkwatervoorziening, is een eventuele 
ondersteuning van een dergelijk project binnen Vlaanderen niet direct aan de orde. 

 Internationaal ondersteunt Vlaanderen de drinkwatervoorziening via het Vlaams Partnerschap 
Water voor Ontwikkeling dat in 2004 werd gelanceerd. Dit partnerschap heeft als doel om mee 
tegen 2015 het aantal mensen zonder toegang tot drinkwater met de helft te verminderen. De 
Vlaamse overheid cofinanciert diverse projecten die binnen deze doelstelling passen. Het 
Vlaamse Partnerschap Water voor Ontwikkeling is dan ook het forum binnen Vlaanderen voor 
steun aan drinkwaterbevoorradingsprojecten in noodlijdende gebieden. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1073- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 938 
van 8 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Romeinsesteenweg Wemmel   -   Overname door gewest 
 
Naar aanleiding van het feit dat het Vlaams Gewest de verbindingsweg Jette-Wemmel-Merchtem van 
het provinciebestuur Vlaams-Brabant zou overnemen, zou het gemeentebestuur van Wemmel aan de 
Vlaamse overheid gevraagd hebben om ook de Romeinsesteenweg over te nemen. 
 
Wegens de ligging vlak op de grens met het Brusselse Hoofstedelijke gewest levert het beheer van die 
baan wat problemen op. 
 
Kan de minister bevestigen dat de Vlaamse overheid een dergelijke vraag van de gemeente Wemmel 
heeft ontvangen? 
 
Wanneer wordt er desgevallend een beslissing getroffen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 938 van 08 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Het agentschap Wegen en Verkeer heeft geen officiële vraag van de gemeente Wemmel ontvangen 
voor de overname van de Romeinsesteenweg te Wemmel. 
 
Deze weg lijkt mij niet als gewestweg te fungeren, aangezien hij geen verbindingsweg vormt. Het 
weggedeelte in kwestie is dan ook niet geselecteerd als secundaire weg in het Provinciaal Ruimtelijk 
Structuurplan. Daarom is de Vlaamse overheid geen vragende partij voor wat betreft een eventuele 
overname. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 939 
van 8 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
Inlevering gebruikt frituurvet   -   Campagnes 
 
De minister is van plan de reglementering aan te passen om afgedankt of gebruikt frituurvet te kunnen 
omzetten in groene energie. 
 
Gezinnen moeten aangemoedigd worden om hun gebruikt frituurvet te bewaren en naar het 
containerpark te brengen: er wordt immers vastgesteld dat twee derde van het gebruikte vet niet 
gerecupereerd wordt of niet voor recyclage wordt aangeboden. Het komt dan terecht bij het restafval, 
in de riool, de tuin of andere onterechte plaatsen. 
 
1. Zijn er plannen om het percentage gerecycleerd frituurvet te verhogen door het organiseren van 

campagnes door de OVAM of door Valorfrit? 
 
2. Neemt OVAM initiatieven om de gemeenten aan te sporen om de burgers te sensibiliseren om 

frituurvet naar het containerpark te brengen? 
 
3. Worden er initiatieven genomen om op de verpakking van de bussen frituurvet een slogan te 

plaatsen die de consument meer  bewust maakt van het belang van gebruikt frituurvet om energie 
op te wekken? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 939 van 8 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 

 
 
 
1-2.  Zowel op nationaal als op lokaal niveau wordt er gecommuniceerd om de inzameling te 

verhogen. Naast een nationale TV-campagne (Canvas en Een), werd een grootschalige actie 
opgezet in samenwerking met de distributie (gratis verdeling van 300.000 trechters in ruim 
2.600 winkelpunten). De trechteractie werd herhaald in 2007 en ook de TV-campagne werd 
intussen 3 keer herhaald. Sinds de start van de Valorfrit-communicatie is de inzameling van 
gebruikte frituurolie/-vet gestegen met 11%. 

 
 In overleg met de OVAM en VVSG/Interafval worden de Valorfrit-campagnes naar de burger 

opgevoerd: 
 In het najaar van 2008 zal een nieuwe TV-spot gelanceerd worden. Deze TV-spot zal 

bovendien worden uitgezonden op de commerciële zenders om een nog bredere doelgroep te 
bereiken.  

 Een ander initiatief is een proefproject bij twee intercommunales om de afgifte van 
gebruikte frituurolie/-vet op de containerparken te belonen met een kortingsbon op de 
aankoop van vetten en een krasbiljet.  

 In functie van de inzamelresultaten en de communicatiemogelijkheden per regio of 
intercommunale wordt er ook lokaal gecommuniceerd, waarbij maximale aanwezigheid in 
lokale communicatiekanalen wordt nagestreefd (vermelding in afvalkalender, afvalkrantjes 
en gemeentebladen, advertenties in de vorm van een stripreeks in de lokale bladen). 

 Ook communicatie op evenementen (bijv. Open Bedrijvendag) en verspreiding van 
promomateriaal staat op de agenda (infobanners, trechters, infofolders, …). 

 
3.  Uw suggestie om een slogan ook op de verpakking van de nieuwe frituurvetten te plaatsen, is 

een bespreekbaar voorstel. De idee is vroeger al besproken op de Raad van Bestuur van 
Valorfrit, maar werd negatief beoordeeld, omwille van diverse redenen: de etiketten staan reeds 
zeer vol, de boodschap kan moeilijk gevat worden in een symbool en zal plaats in beslag nemen, 
etiketten wijzigen is duur en arbeidsintensief. Het is dus niet zinvol om alleen voor deze 
vermelding de etiketten aan te passen. Nu het symbool van Valorfrit stilaan bekend wordt bij de 
burger, willen we de idee opnieuw met Valorfrit en de betrokken federaties bekijken. Een 
boodschap over groene energie kan de burger misschien stimuleren om het frituurvet naar het 
containerpark te brengen. 
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Vraag nr. 940 
van 8 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
Drinkwatermaatschappijen   -   Benchmarking 
 
In de aanbeveling van de Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen “Kostenterugwinning van de 
waterdiensten: beleidsvragen voor de Vlaamse watersector” (12 september 2007) staat op pagina 4: 
“Volgens de SERV zijn er echte indicaties dat de kosten van waterdiensten nog kunnen gedrukt 
worden zonder dat de dienstverlening aan de klant of de milieuprestaties daaronder lijden. De SERV 
verwelkomt in die optiek alvast het initiatief van de drinkwatermaatschappijen in Vlaanderen om 
opnieuw een vrijwillige benchmarking door te voeren en de resultaten daarvan ruimer bekend te 
maken.” 
 
De SERV zegt in de nota ook (p 20): “In Nederland heeft een benchmarking van de drinkwatersector 
op periodieke basis in elk geval geleid tot een betekenisvolle efficiëntieverhoging. 
 
1. Gebeurt de benchmarking onder de coördinatie van het SVW (Samenwerking Vlaams Water)? 
 
2. Werken de Vlaamse administratie en het kabinet Leefmilieu daaraan mee? 
 
3. Wanneer worden de resultaten bekend? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 940 van 8 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 

 
 
 
1. SVW (Samenwerking Vlaams Water) coördineert het initiatief van de Vlaamse 

drinkwatermaatschappijen om een vrijwillige benchmarking door te voeren. Het 
benchmarkcontract werd toegezegd aan DHV in mei 2008.  

 
2. SVW engageert zich om mezelf en mijn administratie te informeren tijdens het proces van 

benchmarking. In oktober 2008 zal SVW in dat kader een voorstelling geven van de voorstudie 
rond het eerste luik van de benchmarking “Financiën en efficiëntie”. De andere thema’s die nog 
aan bod komen in de benchmarking zullen, zodra de voorstudie beschikbaar is, worden 
voorgesteld. 

 
3. Een benchmarkcyclus zal over drie jaren verlopen. In het najaar 2008 wordt het eerste deel 

"financiën en efficiëntie" opgestart op basis van de jaarcijfers 2007. De resultaten van het eerste 
deel worden verwacht in maart 2009. Inzake waterkwaliteit, dienstverlening en milieu worden in 
het najaar 2008 tevens de te verzamelen gegevens afgelijnd. Deze worden dan verzameld over het 
jaar 2009.  
In 2010 wordt dan de benchmark over deze gegevens uitgevoerd, meer dan waarschijnlijk samen 
met een tweede sessie van "financiën en efficiëntie” over de cijfers van 2009. 
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HILDE CREVITS 
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Vraag nr. 941 
van 8 september 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
E40 Aalst-Brussel   -   Spitsstroken 
 
In maart werd door het Vlaams Parlement een resolutie goedgekeurd over de aanleg van spitsstroken 
op autosnelwegen om sluipverkeer tegen te gaan. Deze maatregel zal alleszins ook het fileleed 
verzachten.  De aanleg van een spitsstrook gebeurt door de omvorming van een zogenaamde 
pechstrook tot een tijdelijke inschakelbare rijstrook op knelpunten. Bij ongevallen kunnen deze 
spitsstroken onmiddellijk gesloten worden voor het verkeer, zodat de hulpdiensten snel ter plaatse 
kunnen zijn. 
 
Om de aanleg van deze spitsstroken te realiseren, zal aan een aantal voorwaarden moeten voldaan 
worden en is de aanleg van “pechhavens” noodzakelijk, net zoals permanente videobewaking teneinde 
tijdig calamiteiten op te sporen. Intelligente verkeerssignalisatie op de snelwegen in Vlaams-Brabant 
lijkt onontbeerlijk. 
 
Het scheppen van tijdelijke extra capaciteit op de E40, tussen Affligem en Brussel, en door het gebruik 
van spitsstroken, met prioriteit voor het verkeer dat de snelweg op- en afkomt,  kan verhinderen dat 
plaatselijke wegen overspoeld worden met sluikverkeer. In het provinciaal ruimtelijk structuurplan 
wordt gepleit voor het opwaarderen van de Assesteenweg tot type 1. Nu loopt het verkeer echter vast 
aan de oprit van de E40 naar Brussel en Aalst in Ternat. Hetzelfde gebeurt met het verkeer van de 
expresweg van Liedekerke, dat in Affligem vastloopt aan de oprit van de E40.  
 
In deze context had ik de minister graag enkele vragen gesteld. 
 
1. Overweegt de minister om effectief deze spitsstroken aan te leggen tussen Aalst en Brussel 

teneinde de verkeersproblematiek op de E40 aan te pakken, en zal dit bijgevolg worden 
opgenomen in het eerstkomende investeringsprogramma? 

 
2. Zo ja, wat is de uitvoeringstermijn? 
 

Zo neen, welke andere maatregelen zal de minister treffen om dit sluikverkeer en de hele 
problematiek hieromtrent te beperken?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 941 van 8 september 2008 
van ELSE DE WACHTER 
 
 
 
In algemene zin kan de aanleg van spitsstroken inderdaad een maatregel zijn in het kader van de 
doorstroming. 
 
Evenwel moet meteen ook worden aangegeven dat vooral spitsstroken staduitwaarts waardevol 
kunnen zijn. Spitsstroken stadinwaarts daarentegen lopen het risico in effect teniet te worden gedaan 
doordat ze uitlopen op de reeds verzadigde ringweg waar een gelijkaardige aanpassing niet of niet 
eenvoudig realiseerbaar is. 
 
In het effectief realiseren van spitsstroken zijn op korte termijn slechts die trajecten haalbaar waar 
tegelijk aan 3 voorwaarden is voldaan. 
 
Deze voorwaarden zijn: een effectieve nood, de pechstrook is nog niet ingenomen door een rijstrook 
voorbehouden voor het openbaar vervoer en er zijn geen grootschalige aanpassingen aan de 
infrastructuur vereist. 
 
1. Concreet voldoet het traject tussen Aalst en Brussel op de A10/E40 Brussel - Oostende niet aan 

deze voorwaarden gezien hiervoor verschillende kunstwerken moeten worden verbreed, aangezien 
de pechstrook momenteel niet onder deze kunstwerken doorloopt. 

 
2. Er is derhalve nog geen uitvoeringstermijn bepaald. Over eventuele andere maatregelen is nog 

geen uitspraak. 
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Vraag nr. 942 
van 10 september 2008 
van BART CARON 
 
 
 
Vliegverkeer Oostende-Brussel   -   Milieu-impact 
 
Onlangs bleek een vlucht Mallorca-Brussel eerst in Oostende te landen en vandaar door te vliegen naar 
Brussel. Blijkbaar omdat bepaalde touroperators de kans geven om in Oostende te boeken, en als dit 
niet vol geraakt, vliegen ze nog eens door naar Brussel. 
 
Zulke korte vluchten lijken ecologisch toch niet verantwoord. 
 
1. Klopt het dat er vluchten plaatsvinden tussen Oostende en Brussel nationale luchthaven? 
 
2. Worden er maatregelen genomen om deze korte vluchten te verbieden of toch in zeer sterke mate 

te ontraden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 942 van 10 september 2008 
van BART CARON 
 
 
 
1. Ja, er gebeuren passagiersvluchten.  In 2007: ongeveer 80 vliegbewegingen.In het zomerseizoen 

2008 (periode april tot oktober) één wekelijkse vlucht. 
 
2. Wat betreft maatregelen die worden genomen kan ik het geachte lid meedelen dat op 26 juni 2008 

het Europese Parlement (EP) en de Raad een compromis hebben bereikt betreffende de opname 
van de luchtvaartsector in het EU-emissiehandelsschema (EU-ETS). Op 8 juli werd het 
compromis plenair goedgekeurd door het EP. 

 
Het compromis tussen het EP en de Raad houdt in dat luchtvaartoperatoren jaarlijks 
emissierechten moeten inleveren voor de CO2-emissies van alle vluchten die vertrekken van of 
aankomen in een Europese luchthaven, dus ook voor de binnenlandse vluchten in België. 
Binnenlandse vluchten zullen door hun korte afstand dubbel getroffen worden door het ETS. 
Enerzijds gebeurt de verdeling van de gratis luchtvaartemissierechten op basis van een ton.km 
benchmark (met referentiejaar 2010), die lange, volle vluchten bevoordeelt en korte, minder 
gevulde vluchten benadeelt. Anderzijds moeten operatoren emissierechten inleveren voor de CO2 
die zij uitstoten. Het brandstofverbruik en bijgevolg ook de CO2 emissies zullen veel hoger liggen 
per ton.km voor een korte dan voor een lange vlucht, gezien de extra brandstof nodig voor het 
opstijgen en landen. Van het ETS zal dus een sterk ontradend effect uitgaan voor binnenlandse 
vluchten. 

 
 Hierbij dient echter vermeld dat het aandeel van de binnenlandse luchtvaart in de totale Belgische 

BKG-uitstoot zeer beperkt is. In 2006 bedroeg de CO2-uitstoot door de binnenlandse luchtvaart 
10.08 kton voor België en 1.88 kton voor Vlaanderen (cijfers uit CRF6 2006, de ingediende 
nationale emissie-inventaris bij UNFCCC7 in 2008). Dit geeft resp. 0.007 % van de totale 
Belgische BKG-uitstoot en 0.002% van de totale Vlaamse BKG-uitstoot. Deze cijfers zijn 
berekend op basis van de verkochte vliegtuigbrandstof in België. 

                                                      
6 Common Reporting Format 
7 United Nations Framework Convention on Climate Change 
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Vraag nr. 947 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
E40 Veurne-Jabbeke   -   Veiligheid middenberm 
 
In opvolging van mijn actuele vraag van 26 september 2007 en mijn schriftelijke vraag nr. 114 van 7 
november 2007 in verband met het overrijden van de middenberm op het stuk autosnelweg tussen 
Veurne en Jabbeke, had ik graag volgende vragen gesteld. 
 
1. Wanneer verwacht men de effectieve start van de uitvoering van de werken? 
 
2. Wat is de geraamde kostprijs? 
 
3. Wanneer zullen de werken voltooid zijn? 
 
4. Hoe ziet het profiel van de aan te leggen berm er uit (hoogte, breedte)?  
 
5. Hoe wordt de aangelegde berm afgewerkt? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 947 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. De werken zijn op 2 september 2008 gestart. 
 
2. De geraamde kostprijs is 1,65 miljoen euro. 
 
3. De uitvoeringstermijn bedraagt 30 werkdagen. 
 
4. De aarden berm heeft een trapeziumvorm en is 3 meter breed onderaan, 1 meter breed bovenaan 

en de hoogte bedraagt 1 m.  
 
5. De aarden berm wordt ingezaaid met een mengsel van verschillende grassen. 
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Vraag nr. 948 
van 11 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Sociale woningbouw   -   Groene energie 
 
De sociale huisvestingsmaatschappij De Mandel haalde recent de pers met een aantal investeringen in 
groene energie, zo onder meer in gedecentraliseerde elektriciteitsproductie via zonnepanelen. 
 
1. Welke sociale huisvestingsmaatschappijen kregen subsidies voor investeringen in groene energie? 
 

Kan de minister cijfers meedelen vanaf 2004 per sociale huisvestingsmaatschappij? 
 

2. Welke specifieke acties onderneemt de overheid om de sociale huisvestingsmaatschappijen tot 
groene investeringen te stimuleren? 

 
3. Hoeveel en welke sociale huisvestingsmaatschappijen deden een beroep op het 

ondersteuningsmechanisme van de distributienetbeheerders? 
 
N.B. Een gelijkaardige vraag werd gesteld aan minister Marino Keulen  (vraag nr. 243). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 948 van 11 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1.  In het kader van het demonstratieprogramma voor hernieuwbare energietechnologieën werd sinds 

2004 slechts aan 1 sociale huisvestingsmaatschappij een subsdie toegekend, m.n. een subsidie van 
28.360 euro voor een houtpelletketel aan cv Zonnige Kempen. 

 
2.  Er zijn in het bevoegdheidsdomein energie geen specifieke premieregelingen voor sociale 

huisvestingsmaatschappijen uitgewerkt om ze aan te zetten te investeren in groene energie. De 
sociale huisvestingsmaatschappijen kunnen genieten van de generieke premieregelingen.  

 
3.  Voor de ondersteuning van de plaatsing van fotovoltaïsche zonnepanelen is vanaf 1 januari 2006  

een nieuw steunsysteem in voege dat de nadruk legt op productiesteun in de vorm van een 
decretaal vastgelegde vaste vergoeding van 450 euro per 1.000 kWh geproduceerde elektriciteit tot 
20 jaar na het in dienst nemen van de PV- installatie. Deze vaste vergoeding wordt betaald door de 
distributienetbeheerder en is gekoppeld aan het systeem van verhandelbare groenestroom-
certificaten.  
 
Elke eigenaar van een gekeurde op een Vlaams distributienet aangesloten fotovoltaïsche zonne-
installatie komt in aanmerking voor deze steunregeling. Hierbij wordt geen categorie van 
eigenaars uitgesloten.  
 
De eigenaars moeten hun installatie registreren bij de VREG, de Vlaamse Regulator voor de 
Elektriciteits- en Gasmarkt. Het registratiesysteem van de VREG voor het aanvragen van 
groenestroomcertificaten laat toe om voor de in dienst genomen installaties een selectie te maken 
op basis van de aanvrager. Het is echter niet mogelijk om op basis van de aanvrager eenduidig af 
te leiden of het een Sociale Huisvestingsmaatschappij (SHM) betreft.  
 
Het is bijgevolg op dit moment niet mogelijk om specifieke cijfers ter beschikking te stellen over 
hoeveel SHM’s tot op heden een beroep deden op deze steunregeling of een opsplitsing te maken 
per SHM. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 953 
van 11 september 2008 
van LUDO SANNEN 
 
 
 
Uitvoeringsbesluit riviervisserij   -   Timing 
 
Met betrekking tot deze vraag verwijs ik naar mijn vraag om uitleg die op 4 juni 2008 in de bevoegde 
commissie werd behandeld. In het antwoord op mijn vraag stelde de minister dat er door het 
Agentschap voor Natuur en Bos een maatregelenpakket is opgemaakt met als uitgangspunt de 
inzichten die verworven werden naar aanleiding van de Studiedag Duurzaam Roofvisbeheer van 23 
november 2006. Op basis van deze voorstellen zal de minister “zeer spoedig” bij de Vlaamse Regering 
een voorstel tot wijziging van het uitvoeringsbesluit van de wet op de riviervisserij indienen, aldus de 
minister. 
 
De minister stelde op 4 juni ook vast dat de tijd toch wel bijzonder snel gaat. Dat geldt uiteraard op de 
eerste plaats voor zij die zitten te wachten op een duidelijke regelgeving ter zake. Rond de 
jaarwisseling trekken de meeste vissers immers naar het postkantoor om zich een visvergunning voor 
het nieuwe jaar aan te schaffen. Dit is het ideale moment om hen in te lichten over een nieuwe 
regelgeving. 
 
1. Zal de wijziging van het uitvoeringsbesluit van de wet op de riviervisserij, conform de door de 

minister in de commissie aangehaalde punten, tegen 1 januari 2009 een feit zijn? 
 
2. Indien dit niet geval is: hoever staat de minister met dit dossier? En zal dit dossier nog deze 

legislatuur positief afgesloten worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 953 van 11 september 2008 
van LUDO SANNEN 

 
 
 
1. Het volledige dossier waarin het aangekondigde maatregelenpakket is opgenomen met inbegrip 

van een ontwerpbesluit en nota aan de leden van de Vlaamse Regering werd voorbereid door het 
Agentschap voor Natuur en Bos. Momenteel verzamelt mijn administratie de teksten voor de 
brochure ‘Vislijn 2009’ die elke visser krijgt bij aankoop van het visverlof 2009. Dat is dan een 
uitgelezen moment om de nieuwe visserijmaatregelen mee te delen aan de doelgroep. Ik heb het 
voornemen om in de eerste helft van oktober 2008 een ontwerp van besluit tot wijziging van het 
besluit van de Vlaamse Regering van 20 mei 1992 tot uitvoering van de wet van 1 juli 1954 op 
de riviervisserij in te dienen bij de Vlaamse Regering. Zodoende kunnen de nieuwe maatregelen 
nog van kracht worden op 1 januari 2009 en zullen ze tijdig gecommuniceerd worden naar alle 
vissers op openbaar water. 

 
2. Ik verwijs naar mijn antwoord op deelvraag 1. Het dossier moet volgens de planning deze 

legislatuur afgesloten worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 955 
van 11 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Milieubeleid   -   “Cradle to cradle”-principe 
 
Het huidig milieudenken berust in Vlaanderen voornamelijk op het “drie R-principe”: reduce, reuse, 
recycle (beperken, hergebruiken, recycleren) en is gericht op eco-efficiëntie. Alles wordt daarbij in het 
werk gesteld om efficiënter te produceren en te consuminderen: minder energie gebruiken, minder 
afval maken, minder giftige stoffen lozen. Om onze desastreuze ecologische voetafdruk te beperken, 
proberen we zoveel als mogelijk te recyclen. Maar dat leidt vaak tot “downcyclen” want we krijgen 
minderwaardige producten en de materialen belanden vroeg of laat toch eens in een verbrandingsoven.  
 
Volgens de Duitse professor Michael Braungart en de Amerikaanse architect William McDonough is 
dat de verkeerde aanpak, omdat die alleen maar leidt tot het instandhouden van het productiemodel 
van “cradle to grave” (wieg tot graf) dat enorme hoeveelheden afval en vervuiling produceert. We 
moeten volgens hun boek “Cradle to cradle, afval = voedsel” niet minder, maar juist meer gaan 
produceren en afval als voedsel bekijken. Dat kan volgens hen door producten van meet af aan zo te 
ontwerpen dat we ze op het einde van hun gebruiksduur kunnen teruggeven aan technische en 
biologische kringlopen, dus van “cradle to cradle” (wieg tot wieg). Eco-design staat daarbij centraal. 
 
Braungart en McDonough willen mensen niet beschuldigend met de vinger wijzen, controleren of 
straffen met heffingen of reglementen want die laten toe dat we doorgaan met schadelijke producten te 
maken. De geestelijke vaders van C2C zweren bij eco-effectiviteit. Het komt er niet op aan minder 
slecht, maar wel “effectief” te zijn. Dat kan volgens hen door bijvoorbeeld veilige en gezonde stoffen 
te gebruiken bij productieprocessen in plaats van schadelijke stoffen. 
 
1. Is de minister vertrouwd met het werk “Cradle to cradle” van de Duitse professor Michael 

Braungart en de Amerikaanse architect William McDonough?  
 
2. Denkt de minister eraan om in haar milieubeleid principes van C2C op te nemen of te promoten? 

Zo ja, op welke manier? 
 
3. Weet de minister of de Vlaamse universitaire instellingen en een instelling als VITO inspelen op 

deze nieuwe manier van produceren en onderzoek verrichten naar eco-effectiviteit? Zo ja, welke 
instellingen en welk soort onderzoek? 
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HILDE CREVITS  
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 955 van 11 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 

 
 
 
1. Als minister bevoegd voor Leefmilieu, Natuur en Energie (LNE) kan ik u meedelen dat het 

Beleidsdomein LNE vertrouwd is met het concept “Cradle to cradle", of kortweg C2C. Het C2C 
concept is op hoofdlijnen bekend zodat ik hier niet uitvoerig op moet terugkomen. Het is een 
inspirerend begrip maar het is wel zinvol om hier enkele aandachtspunten aan te koppelen.  

 Het concept laat zich inspireren door de ingenieuze kringloop van de natuur. Daarin bestaat geen 
afval. Niet als afval tenminste, want afval is er voedsel. Dat cyclische systeem heeft miljoenen 
jaren standgehouden tot aan het begin van de Industriële Revolutie op het einde van de 18de 
eeuw. Het systeem is toen fout beginnen lopen. Het grondbeginsel van C2C is volgens 
Braungart en McDonough dat we uitsluitend nog intelligente producten ontwerpen van 
materialen die we steeds weer kunnen teruggeven aan technische of biologische kringlopen. 
Alles wat er geproduceerd wordt, moet dan wel volledig gifvrij zijn. Materialen moeten 
onschadelijk zijn voor mens, dier en natuur. Niet alleen als afvalproduct overigens, ook als 
gebruiksvoorwerp.  

 
 De boodschap van Braungart en McDonough slaat wel degelijk aan. Het is een positief en 

inspirerend verhaal en net daardoor kan het een potentiële bruggenbouwer zijn tussen economie 
en milieu, tussen bedrijven, universiteiten, overheid en milieubewegingen. C2C is een sterk 
mobiliserend begrip, het heeft een positieve boodschap: men mag produceren en consumeren, 
het gaat uit van een positieve impact en dit staat tegenover de traditionele aanpak waarbij 
schuld, consuminderen en de negatieve impact centraal staan. Ondernemers, onderzoekers, 
overheid en zelfs burgers laten zich inspireren tot nadenken over het bestaande en mogelijk 
nieuwe pistes. Cradle-to-cradle is voor veel bedrijven een vernieuwende manier om met 
duurzame ontwikkeling aan de slag te gaan, het wakkert de creativiteit aan. Het is een 
communicatief sterk verhaal.  

 
 C2C mag dan wel logisch zijn en in zijn eenvoud heel aanlokkelijk klinken, het mag ons niet 

weerhouden er enkele aandachtspunten aan te koppelen. Ik zet de belangrijkste even op een rij. 
 
 C2C suggereert dat duurzaamheidproblemen met technologische vernieuwingen kunnen worden 

opgelost, zonder dat we onze levensstijl drastisch hoeven aan te passen. C2C legt dan ook veel 
nadruk op de zogenaamde ‘technologische fix’. Er wordt vooral gezocht naar oplossingen in de 
chemie en de techniek, en enkel op productniveau. De consument en sociale 
duurzaamheidaspecten blijven buiten beeld.  

 
 In het C2C concept wordt een stroom materialen gegenereerd die weer volledig in het 

productieproces opgenomen moeten worden. Voor alle niet-afbreekbare materialen moet een 
afnemer gevonden worden die er een nieuw eindproduct van kan maken. Op hun beurt zullen die 
eindproducten dan weer als grondstof moeten dienen, enz. Het veronderstelt een 
aanbodgestuurde markt terwijl de markt nu omgekeerd werkt, producenten zoeken de 
grondstoffen die ze nodig hebben.  

 
 Vooral het energievraagstuk blijft onopgelost. Al die materialen naar de juiste bestemming 

transporteren en de niet-afbreekbare materialen tot nieuwe grondstoffen verwerken kost energie. 
Kortom, het voortdurend doorlopen en in stand houden van kringlopen vraagt enorm veel 
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kostbare energie (en onvermijdbare emissies), vermoedelijk veel meer energie dan de industrie 
nu verbruikt. Het C2C concept gaat uit van duurzame energie, maar voorziet geen overgang naar 
die gewenste situatie (met 100% duurzame energie waarbij de EU voor 2020 slechts een 
doelstelling van 20% duurzame energie vooropstelt) . 

 
 Er wordt te weinig gewezen op het feit dat C2C ook een commercieel merk is waar begeleiding 

van het EPEA of MBDC bij hoort, de bedrijven van Braungart en McDonough. EPEA kent ook 
C2C-certificaten toe. Polyvision in Genk is momenteel het enige C2C-gecertificeerde bedrijf in 
Vlaanderen. Dat maakt onder meer gladde oppervlakken voor schrijfborden in ceramicsteel. De 
toekenning van C2C-certificaten verloopt echter nog op een weinig doorzichtige manier.  

 
 Tot slot menen critici ook dat de positieve boodschap van Braungart en McDonough door 

sommige mensen als een signaal opgevat kan worden dat er niets mis is met ongeremd 
consumeren. C2C wordt dan een soort excuus voor ons huidige consumptiegedrag.  

 
 Het C2C is vooral een concept en geen hapklare benadering. Op alle vragen is nog geen 

antwoord en er zijn, net zoals bij andere vernieuwende concepten, ook zaken aan verbonden die 
nog verder moeten worden uitgeklaard. Niemand zegt dat je niets aan het gedachtegoed kunt 
toevoegen. Indien verstandig wordt omgegaan met de 'principes achter C2C' dan heeft dit zeker 
een meerwaarde in het milieubeleid. 

 
2. Als minister bevoegd voor Leefmilieu, Natuur en Energie (LNE) is het belangrijk de nieuwe 

tendensen op de voet te volgen en te reflecteren over de meest aangewezen manier om ze te 
vertalen naar het beleid. Ik beschouw vooral het achterliggende gedachtegoed, de vernieuwende 
ontwerpstrategie, de sensibiliserende en inspirerende aspecten, het draagvlak bij de 
bedrijfswereld en het middenveld, naast natuurlijk de positieve milieu-impact, positieve 
elementen van het begrip C2C. Vanuit dat standpunt zal ik de verkennende initiatieven die reeds 
lopen voortzetten. Daarbij wil ik steeds de nodige kritische geest behouden en de hoger 
vermelde aandachtspunten op de voet volgen. We zullen vooral het eventuele commercieel 
karakter van de toepassing met de nodige kritische geest blijven opvolgen. Om diezelfde reden 
zal ik C2C niet als merk promoten. Net zoals ik andere concepten zoals bijvoorbeeld The 
Natural Step niet als merk zal promoten. 

 
 Het is echter ook belangrijk te benadrukken dat  er in Vlaanderen reeds jaren gewerkt wordt met 

ideeën achter de verschillende principes van C2C zoals  het hoogwaardig sluiten van 
materiaalkringlopen met natuurlijke systemen als voorbeeld, het werken aan betere proces- en 
productontwerpen, enzovoort en dit  zowel bij de overheid als bij de kennisinstellingen (zie 
antwoord op deelvraag 3). Buitenlandse voorbeelden van hun C2C-projecten op vlak van 
materialen en producten, of van stedenbouwkundige of architecturale ontwerpen, die door 
Braungart steevast als voorbeeld naar voren worden geschoven, vind je ook in Vlaanderen. De 
ontwerpmethode 'ecodesign' is bijvoorbeeld al 30 jaar oud. De ontwerper maakt een analyse van 
de levenscyclus van zijn product om zo de milieu-impact te beperken.  

 
 Als voorbeeld voor de verkenningen die reeds gebeurd zijn m.b.t. C2C, verwijs ik graag naar 

enkele concrete lopende en geplande initiatieven vanuit het Beleidsdomein Leefmilieu, Natuur 
en Energie.   

 Het Departement LNE is sinds 2004 de initiatiefnemer en trekker van het transitieproces 
Duurzaam Wonen en Bouwen. Vanuit een gezamenlijk visie op de lange termijn werd voor 
verschillende thema’s een uitgebreide reeks acties geformuleerd. Een Vernieuwingsplatform 
Duurzaam Wonen en Bouwen stuurt het (leer)proces en de projecten mee aan. (zie ook:  
www.duwobo.be en http://duurzaambouwen.lne.be ). De principes van C2C werden het afgelopen jaar 
ingebracht in de visie m.b.t. gesloten kringlopen van materialen, energie en water en het begrip 
werd verkend. Op de transitiearena van 23 april 2008 werd het concept C2C en de 
mogelijkheden binnen het Transitiemanagement Duurzaam wonen en Bouwen voorgesteld.  De 
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diavoorstelling van hun project (met als doel nog meer allianties te smeden) kan u terugvinden 
op: http://www.duwobo.be/media/Johan%20Stessens%20Cradle%20to%20cradle.pdf 

 
 De bedoeling vanuit het Departement LNE is in eerste instantie het begrip verder te verkennen 

en te vertalen naar de Vlaamse context. We willen de haalbaarheid van de toepassing van C2C 
in Vlaanderen nagaan: de mogelijkheden, beperkingen en toepasbaarheid van het begrip in 
Vlaanderen en de toepasbaarheid  in concrete situaties mbt duurzaam wonen en bouwen. Via 
workshops met de belangrijke spelers van het middenveld wordt het draagvlak afgetoetst. We 
willen nagaan of we nog extra aandachtspunten moeten formuleren vanuit de Vlaamse context.  
Dit zou ik willen laten onderzoeken via een TWOL onderzoek in 2009. Dit moet dan leiden tot 
beleidsaanbevelingen en een plan van aanpak voor de toepassing in de concrete situatie van 
duurzaam wonen en bouwen.  

 
 De Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij (OVAM) werkt al sinds begin jaren negentig 

gestaag aan de uitbouw van een preventiebeleid dat gericht is op integraal ketenbeheer en het 
sluiten van kringlopen. Deze ontwikkeling is zorgvuldig opgebouwd via verkennend onderzoek, 
stimulering via subsidiëring (bijv. de PRESTI - programma's), het ontwikkelen van bijkomende 
instrumenten (productgerichte milieuzorgsystemen en milieugerichte productontwikkeling of 
ecodesign), het ondersteunen door kennisoverdracht en netwerkvorming. Meer recent probeert 
de OVAM met informatie- en sensibiliseringscampagnes professionele ontwerpers en bedrijven 
van het nut van ecodesign te overtuigen. Zo ontwikkelde OVAM de Ecolizer waarmee de 
ontwerper snel en onderbouwd, de milieu-impact van zijn product of productontwerp kan 
inschatten. Eindwerken of jaarprojecten van studenten die een product ontwierpen met aandacht 
voor milieucriteria maken dan weer kans op een Ecodesign Award van de OVAM. Meer info op 
www.ovam.be/ecodesign. 

 
 De OVAM voelt zich gesterkt door de Europese ontwikkelingen. De nieuwe Europese 

kaderrichtlijn afvalstoffen benadrukt het belang van meer aandacht voor ecodesign, preventie, 
het sluiten van materiaalkringlopen in het afvalbeleid en het onderbouwen van 
beleidsbeslissingen vanuit een visie op de gehele levenscyclus van producten. De Europese 
thematische strategie voor afvalpreventie en recyclage stelt de totstandkoming van een Europese 
kringloopeconomie als doel voorop. Ook het Europese Actieplan duurzame productie en 
consumptie dat o.m. handelt over ecolabeling, ecodesign, groene overheidsaankopen en milieu-
zorgsystemen biedt een vernieuwend kader waar de OVAM pro-actief zal op inspelen. 

 Materialenbeheer is meer dan voortbouwen op bestaand beleid. In 2006 nam de OVAM, in 
navolging van Duurzaam Wonen en Bouwen, het initiatief voor Plan C - Vlaams 
Transitienetwerk Duurzaam Materialenbeheer. Ook hier neemt de hoogwaardige sluiting van 
materiaalkringlopen een centrale plaats in, maar worden visievorming en oplossingen in een 
duurzaamheidsperspectief en dus de lange termijn geplaatst. In het domein van de ecodesign 
zien we nu al een evolutie van het puur 'productgeoriënteerd' design naar design van 'product-
dienst-systemen' en 'oplossingsgericht' design. Via praktijkexperimenten wordt binnen het 
netwerk Plan C van elkaar en de diverse ervaringen geleerd zodat kansen voor doorbraken 
kunnen worden gerealiseerd.  

 Meer info: www.ovam.be/planc  
 Ook in het vierde Vlaamse Milieubeleidsplan voor de periode 2011-2015 zullen de principes 

zoals hoogwaardige kringloopsluiting, ecodesign en systeeminnovatie een verdere doorwerking 
moeten krijgen. 

 
3. Ik stel vast dat er momenteel nog weinig academisch onderzoek plaatsvindt om het  concept 

C2C an sich te onderbouwen, niet in Vlaanderen en ook niet elders. Zo is er bijvoorbeeld geen 
(publieke) wetenschappelijke literatuur over het concept C2C bekend, tenzij enkele artikels van 
Michael Braungart zelf. Dit heeft ongetwijfeld te maken met het conceptuele karakter van C2C 
nl. dat het vooral een ontwerpstrategie is, en de geslotenheid van EPEA over de analysemethode 
om een proces of product als C2C te bestempelen. Achterliggende principes van het C2C 
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concept verwijzen enerzijds naar ecodesign, anderzijds naar industriële ecologie, life cycle 
analysis, witte biotechnologie, enz. Het is bekend dat op dat vlak wel academisch onderzoek 
wordt verricht in de Vlaamse kennisinstellingen. 

 
 Hierna wordt enkel naar de VITO en de K.U.Leuven verwezen, wat niet betekent dat andere 

instellingen op dit vlak niet actief zijn. Een uitgebreide rondvraag bij alle universitaire 
instellingen, hogescholen en andere kennisinstellingen was echter niet mogelijk. Met de 
algemene bedenkingen van de VITO en de K.U.Leuven werd reeds rekening gehouden in het 
antwoord op deelvraag 1. 

 
 De VITO kent het C2C concept en laat weten de evoluties op dit vlak nauwgezet op te volgen. 

De VITO concentreert zich vooral op ‘eco-efficiëntie’ waar deze term voor bepaalde producten 
en processen dezelfde lading dekt als ‘eco-effectiviteit’. Volgens de VITO wordt eco-efficiëntie 
immers nergens gelijkgesteld met downcycling zoals Braungart dat onterecht doet in zijn 
communicaties. Waar Braungart eco-efficiëntie bestempelt als 'doing worse things better' en dus 
enkel eco-effectiviteit promoot ('doing the good things'), ziet de VITO eco-efficiëntie even goed 
als een manier om aan te geven dat men de goede praktijken nog verder optimaliseert ('doing 
good things better']. De VITO besluit dat C2C een interessant concept is dat verder in 
Vlaanderen zal worden toegepast en geïmplementeerd, maar waarbij zal rekening gehouden 
worden met de inherente bezwaren en tekortkomingen van deze methode.  

 
 De K.U.Leuven laat weten dat het C2C concept en de bijhorende principes aan bod komen in de 

cursussen ‘Materialen: gebruik en degradatie’ en ‘Ecodesign, levenscyclusengineering’. 
Expliciet onderzoek naar de beginselen van C2C is er nog niet gedaan, hoewel er reeds pogingen 
zijn ondernomen om een samenwerkingsverband met EPEA op te zetten. De K.U.Leuven heeft 
wel een lange traditie van onderzoek naar eco-design, dat nauw aansluit bij de principes van 
C2C. Dit onderzoek werd uitgevoerd in de groep van Prof. Duflou, met 2 doctoraten in het 
domein van 'design for dissassembly' [B. Willems, Ontwikkeling van innovatieve 
verbindingstechnieken ter bevordering van ontmantelinggerichte ontwerpstrategieën] en van 
[W. Dewulf, A pro-active approach to ecodesign: framework and tools]. De K.U.Leuven 
organiseerde ook het LCE 2006 congres (13th CIRP International Conference on Life Cycle 
Engineering, 2006 in Leuven).  

 
 De hoogwaardige sluiting van materiaalkringen en ontwikkeling van duurzame materialen, is 

een rode draad doorheen de onderzoeksstrategie van het Leuven-Material Research Centre, het 
materiaalonderzoekscentrum van de K.U.Leuven met 19 onderzoeksgroepen uit verschillende 
faculteiten. De principes achter C2C worden explicieter gebruikt in de onderzoekslijn 
'biogebaseerde polymeren', waarrond een IOF kennisplatform is opgebouwd. Hierin worden 
eco-effectieve oplossingen gezocht om vanuit afvalstromen van voedselgewassen (bijv. gluten) 
afbreekbare of recycleerbare polymeren te maken. De problematiek van de duurzame sluiting 
van materiaalkringen, en de evaluatie ervan, komt in zijn algemeenheid aan bod in het IOF 
mandaat van dr. K. Van Acker en wordt verder toegepast op slakvalorisatie in het IOF mandaat 
van dr. P. Jones. De K.U.Leuven geeft aan dat hiermee dit specifieke onderzoeksdomein zeker 
niet is afgedekt en dat er nog veel werk op de plank ligt inzake biogebaseerde materialen, 
dissassembly technieken, recyclagetechnieken, slakvalorisatie, procesintensificatie, bottom-up 
materiaalproductie / self-assembly, landfill mining, enz. 

 
 Ten slotte kan ik melden dat VITO betrokken is bij het transitieproces Duurzaam Wonen en 

Bouwen en de  principes achter C2C hebben voorgesteld aan de deelnemers in het netwerk. Zie 
ook: http://www.duwobo.be/index.cfm?n01=presentations&n02=arena23042008.  

 De K.U.Leuven neemt (in de hoedanigheid van dr. K. Van Acker) het voorzitterschap waar van 
Plan C – Vlaams Transitienetwerk Duurzaam Materialenbeheer. De VITO is berokken in Plan C 
als actieve deelnemer in het netwerk. [zie ook deelvraag 2].  
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Vraag nr. 956 
van 11 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
Zonnepanelen   -   Knelpunten 
 
De zonnepanelen zijn populair. Eigenaars van zonnepanelen krijgen voor de door hen geproduceerde 
stroom groenestroomcertificaten. De netwerkbeheerders zijn verplicht de certificaten van particulieren 
op te kopen voor meer dan 400 euro; een pak hoger dan de marktwaarde die op ongeveer 125 euro ligt. 
Op deze manier betalen de netwerkbeheerders mee aan de installatie en het gebruik van zonnepanelen. 
Ze rekenen echter deze vorm van subsidiëring door aan de eindgebruiker. Anders gezegd: in een regio 
waar zonnepanelen populair zijn, stijgt de elektriciteitsfactuur voor alle gebruikers. 
 
Daarenboven trekt de Vlaamse energieregulator VREG de verwachte productie van groene stroom 
voor het jaar 2008 op, dit door het zeer groot aantal installaties van zonnepanelen in de eerste jaarhelft: 
in plaats van de verwachte productie van 9,5 miljoen KWH stroom door zonnepanelen, worden de 
cijfers opgetrokken tot 25 miljoen KWH. 
 
Zowel particulieren als bedrijven hebben dit jaar fors geïnvesteerd in zonnedaken. Het huidige 
systeem van groenestroomcertificaten maakt het dan ook een interessante investering; en niet alleen 
voor particulieren. Volgens de VREG worden er ook heel wat grote installaties gepland. 
Merkwaardiger is de vaststelling dat die grote installaties niet altijd de meest efficiënte technologie of 
locatie gebruiken. De gedelegeerd bestuurder suggereert: “Soms gaan die grote installaties wat over de 
schreef. Misschien moeten we de bouw van sommige heel grote installaties minder aantrekkelijk 
maken.” In de haven van Antwerpen wordt bijvoorbeeld dergelijke grote installatie gepland. 
 
De VREG doet verschillende aanbevelingen: o.a. de kosten van de certificaten gelijkmatig spreiden 
over alle elektriciteitsgebruikers: bedrijven en particulieren, en grotere projecten minder attractief 
maken. 
 
1. Wordt er overwogen om de opportuniteit van grote projecten aan een voorafgaand oordeel van de 

VREG te onderwerpen? 
 
2. Wordt een gelijkmatige verdeling van de kosten over alle elektriciteitsverbruikers voor de 

groenestroomcertificaten overwogen? 
 
3. Zijn er plannen om een zekere controle te voorzien, zodat op zijn minst grote installaties op de 

meest efficiënte manier worden geïnstalleerd zodat ze ook maatschappelijk een maximaal nut 
vertegenwoordigen? 

 
4. Is er al onderzocht of de groenestroomcertificaten niet beter tegen marktwaarde aangekocht 

worden door de netwerkbeheerders en of er geen andere manier van subsidiëring moet komen voor 
particulieren? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 956 van 11 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 

 
 
 
1. De Vlaamse volksvertegenwoordiger haalt in zijn betoog aan dat grote installaties niet altijd de 

meest efficiënte technologie of locatie gebruiken.  
Welke technologie er gebruikt wordt, hangt af van de markt, zeker in een certificatensysteem. 
Investeerders zullen (zeker voor grote projecten) beslissen op basis van een kosten-batenanalyse. 
Voor PV projecten is het vooral de ontvangen subsidie, de ontvangsten uit de verkoop van energie 
en de investeringskosten van het project (waaronder de installatie zelf, de capex (capital expense) 
en de kosten voor de aansluiting) die bepalen of een project al dan niet gerealiseerd zal worden. 
De plaats waar bepaalde projecten worden gerealiseerd kan een gevolg hebben op de 
aansluitbaarheid. Sommige locaties zijn beter geschikt om (met minder netinvesteringen) een 
aansluiting te realiseren. De netbeheerder is het best geplaatst om te detecteren in welke zones de 
aansluiting voor meer of minder netinvesteringen zorgt (meestal waar productie en afname in 
evenwicht kunnen gebracht worden). 

 
2. Ik heb de VREG eerder gevraagd om te onderzoeken of sommige distributienetbeheerders meer 

getroffen worden dan andere door de opkoopplicht van groenestroomcertificaten en wat de 
mogelijke invloed zou kunnen zijn van grote PV-projecten op de distributienettarieven. De VREG 
heeft dit in 2 adviezen ADV-2008-1 en ADV-2008-5 onderzocht. 

 
3. Ik kan in deze verwijzen naar het antwoord op deelvraag 1. Of projecten gerealiseerd worden en 

welke technologieën gebruikt worden, wordt overgelaten aan de markt. Momenteel is het wel zo 
dat een voldoende stimulans ontbreekt om de projecten te realiseren op de juiste locatie, tenminste 
wat het garanderen van een kostefficiënte aansluiting betreft. 

 
4. De marktwaarde van een certificaat bedraagt voor de maand augustus 108 euro. Per technologie 

werd door VITO in een studie “onrendabele toppen van duurzame elektriciteitsopties in 
Vlaanderen” bepaald of (een markt voor) een technologie door middel van een subsidie onder de 
vorm van groenestroomcertificaten van de grond kan komen. Voor de meeste technologieën zoals 
water, wind, … volstond deze steun. Elektriciteitsopwekking uit fotovoltaïsche cellen is hierop 
een uitzondering. Daarom werd er gekozen om een minimumsteun van 450 euro per certificaat te 
voorzien voor de opwekking van elektriciteit uit fotovoltaïsche cellen.  De marktprijs zal hoe dan 
ook te laag uitvallen om PV-investeringen te ondersteunen. 
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Vraag nr. 958 
van 11 september 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
Zennebrug Leest   -   Vernieuwing 
 
In 2006 werd over de Zenne in Leest een zogenaamde Baileybrug geplaatst parallel aan het bestaande 
smalle brugje en naar aanleiding van de heraanleg van de Gentsesteenweg. De extra brug moest dienen 
om de zachte weggebruikers te beschermen tegen het drukke omleidingsverkeer. 
 
Waterwegen & Zeekanaal wilde de tijdelijke constructie al in september 2007 weer verwijderen om ze 
ergens anders te kunnen inzetten, maar de Mechelse gemeenteraad vroeg dat de brug zou blijven om 
de veiligheid van fietsers en voetgangers te kunnen blijven garanderen. Dagelijks doen niet alleen veel 
schoolkinderen uit Leest en Mechelen de brug aan, maar ze is tevens een onderdeel van het provinciaal 
fietsknooppuntennetwerk. 
 
De stad Mechelen en de NV Waterwegen & Zeekanaal bereikten uiteindelijk een akkoord, dat op 2 
september ll. werd goedgekeurd in de Mechelse gemeenteraad. De brug kan dus blijven en ter 
compensatie zal er een jaarlijkse vergoeding van 12.500 euro worden betaald voor het gebruik ervan. 
Waterwegen & Zeekanaal zal ook de brug onderhouden en de kosten doorrekenen aan de stad 
Mechelen. 
 
Op termijn is het de bedoeling om een nieuwe brug te bouwen op de plaats waar nu de Baileybrug ligt. 
De geraamde kostprijs van 500.000 euro zou dan worden gedeeld tussen de stad en W&Z. Tijdens de 
werken zou de Baileybrug tijdelijk aan de andere kant komen te liggen, wat weer een kostprijs van 
minstens 50.000 euro met zich zou meebrengen. Een totale investering zowel voor de stad als voor 
W&Z die toch aanzienlijk mag worden genoemd.  
 
Er gaan dan ook stemmen op om de al zeer oude klinknagelbrug over de Zenne in Leest in zijn geheel 
te vervangen door een bredere brug met gescheiden stroken voor auto’s en zwakke weggebruikers. 
Een bredere brug die een grotere tonnenmaat aankan, moet er tevens voor zorgen dat het plaatselijk 
vrachtvervoer niet moet omrijden langs het al veelgeplaagde centrum van de buurgemeente Hombeek. 
 
1. Hoeveel kosten de jaarlijkse onderhoudswerken aan de bestaande brug over de Zenne in Leest en 

op welke termijn zal de brug als dusdanig worden afgeschreven? 
 
2. Overweegt de minister om de bestaande brug in zijn geheel te vervangen door een breder en 

veiliger exemplaar met gescheiden rijstroken voor zwakke weggebruikers? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 958 van 11 september 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
1. De jaarlijkse onderhoudskost kan gemiddeld over een periode van 10 jaar, worden geraamd op ca. 

8.000,00 €. De bestaande brug is in goede staat en dient uit dien hoofde niet op korte noch 
middellange termijn te worden vervangen. 
 

2. Momenteel wordt in samenwerking met de Afdeling Metaalstructuren dan ook enkel gewerkt aan het 
ontwerp en de besteksdocumenten voor de aanbesteding van een nieuwe fietsbrug.  
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HILDE CREVITS 
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Vraag nr. 963 
van 15 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Investeringsprogramma wegen   -   N36 Staden 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 212 van 19 december 2007 met gelijknamige titel had ik 
de minister graag de volgende vragen gesteld. 
 
In het meerjarenprogramma 2008-2010 van AWV (Agentschap Wegen en Verkeer) werd voor 2008 
voor het project 4145 “N36 Staden – Ontsluiting bedrijventerrein Ter Eike” 170.000 euro voorzien. 
Dit project omvat de herinrichting van een gedeelte van de Stampkotstraat en de Nijverheidsstraat als 
ontsluitingsinfrastructuur van het bedrijventerrein Ter Eike. Dit is het gedeelte vanaf de N36 tot aan de 
rand van het bedrijventerrein Ter Eike. 
 
1. Wat is de stand van zaken? 
 

Welke procedures moeten nog doorlopen worden? 
 
Welke timing wordt voorzien? 
 
Wanneer zullen de werken effectief kunnen aanvatten? 
 

2. Moet er onteigend worden? 
 

Zo ja, wat is de stand van zaken? 
 

3. Wat is de geraamde kostprijs van het project? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 963 van 15 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De projectnota is goedgekeurd in de Provinciale Audit Commissie (PAC). De aanbesteding zal 

eind 2008 worden gehouden. De uitvoering is voorzien in de tweede helft van 2009. 
 
2. Er moeten kleine onteigeningen door de gemeente gebeuren. In het voorjaar van 2009 zullen 

deze zijn afgerond. 
 
3. De geraamde kostprijs is 170.000 euro. 
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Vraag nr. 964 
van 15 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Ecologisch asfalt   -   Toepassingen 
 
Ecologisch asfalt bevat een bindmiddel op basis van uitsluitend plantaardige oliën en harsen, in 
tegenstelling tot klassiek asfalt dat met bitumen van petroleumraffinage is gebonden. 
 
In Frankrijk wordt al vaker gebruik gemaakt van ecologisch asfalt en ook in België werd vorige zomer 
een fietspad met ecologisch asfalt aangelegd tussen Beringen en Hechtel-Eksel. 
 
1. In welke mate heeft de Vlaamse overheid bij wegenwerken al gebruik gemaakt van ecologisch 

asfalt? Kan de minister de exacte locatie en het aantal km weergeven? 
 
2. In welke gevallen wordt het gebruik van ecologisch asfalt overwogen? 
 
3. Werd het gebruik van ecologisch asfalt reeds geëvalueerd? Wat waren de resultaten van die 

evaluatie? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 964 van 15 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De Vlaamse overheid heeft nog geen wegen in asfalt aangelegd waarbij gebruik werd gemaakt 

van een plantaardig bindmiddel. Ze is wel betrokken geweest bij de aanleg van het fietspad 
tussen Beringen en Hechtel-Eksel. Zo was de afdeling Wegenbouwkunde aanwezig bij het 
uitvoeren van het vermelde werk. Er dient echter eerst te worden geëvalueerd of deze toepassing 
ook voldoende bouwtechnische garanties biedt. Indien zou blijken dat een wegverharding 
aangebracht met een bindmiddel op basis van plantaardige oliën qua levensduur niet het niveau 
haalt van een  wegverharding met een conventioneel bindmiddel, dan is dit eveneens nefast voor 
het milieu. Afbraak en opbouw houden immers ook brandstofverbruik van de werfvoertuigen, 
verbruik van natuurlijke grondstoffen, enz. in. 

 
2. In Frankrijk wordt dit bindmiddel enkel gebruikt voor toepassingen als fietspaden of in 

stedelijke omgevingen waar weinig zwaar verkeer en weinig wringend verkeer is. Dit zijn ook 
de plaatsen die we als Vlaamse overheid in de eerste plaats voor ogen hebben. Dit impliceert 
dan ook indirect dat het eerder is geschikt voor wegenwerken uitgevoerd door de steden en 
gemeenten en veel minder voor wegenwerken uitgevoerd door de Vlaamse overheid.  

 De kostprijs van asfalt met plantaardig bindmiddel is ook erg hoog: het bindmiddel alleen al 
kost 6 à 10 maal zoveel als klassiek wegenbitumen te vermeerderen met de kost voor eventuele 
aanpassingen aan de asfaltplant en de kost van kleurstof of kleurstofondersteunende granulaten. 
Economie en ecologie dienen dan ook goed ten opzichte van elkaar te worden afgewogen. Een 
weg door natuurgebied zou de hoge kostprijs bijvoorbeeld kunnen rechtvaardigen.  

 
3. Er werd in het voorjaar van dit jaar een visuele inspectie van het fietspad tussen Beringen en 

Hechtel-Eksel uitgevoerd door de aannemer zelf en de provincie Limburg. Toen was geen 
schade vast te stellen qua rafeling of dergelijke, maar bleek wel het plantaardig bindmiddel van 
kleur te veranderen naargelang de weersomstandigheden: het was eerder zwart bij regenachtig 
weer. Bij dit werk werd geen kleurstof toegevoegd, er werden enkel kleurondersteunende 
granulaten gebruikt. Om na te gaan of de levensduur voldoende is, moet het echter nog vier jaar 
schadeloos blijven. De Vlaamse overheid blijft deze proefweg alvast verder mee opvolgen. 
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Vraag nr. 965 
van 15 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Hoge Heide Bornem   -   Stand van zaken 
 
1. In 2005 kocht het Agentschap voor Natuur en Bos het domein van de Hoge Heide in Bornem. 
 

In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 7 van 25 september 2006 (Websitebulletin 
publicatiedatum 22-11-2006) liet de toenmalige minister van Leefmilieu weten dat het gebied in 
de toekomst als reservaat zou worden beheerd en dat het landschap in zijn oorspronkelijke staat 
zou worden hersteld.  
 
Kan de minister wat dat betreft een stand van zaken geven? 
 

2. De minister bevestigde dat de bestaande pachtcontracten zouden worden gerespecteerd, maar 
indien een van de pachters uitgewonnen wenste te worden, zou daar mogelijkheid toe bestaan. 

 
Zijn er intussen pachters die werden uitgewonnen? 
 

3. Tevens zou worden onderzocht of landbouwers konden worden ingeschakeld bij natuurbeheer. 
 

Is daar op dit ogenblik al een beter zicht op? 
 

4. Ten slotte kondigde de vorige minister aan dat het jachtrecht na februari 2011 zou vervallen.  
 

Blijft de minister daar bij? 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 965 van 15 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 

 
 
 
1. Het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) beheert het domein "Hoogheide" sinds de aankoop 

in 2005. 
 
 Na inventarisatie van de aanwezige natuurwaarden en potenties werden de krijtlijnen van het 

beheer vastgelegd in een visiedocument en werden er dringende beheerwerken uitgevoerd. 
 Meer concreet gaat het over ingrepen op het voorkomen van woekerende uitheemse 

boomsoorten zoals Robinia en Amerikaanse vogelkers, over het afbreken van 
prikkeldraadafsluitingen en het plaatsen van borden voor de toegankelijkheid met toepassen van 
het bosdecreet. 

 Ten behoeve van de toegankelijkheid hebben de groenarbeiders van het ANB de noodzakelijke 
snoeiwerken langs openbare wegen en paden uitgevoerd. Dat gebeurt op regelmatige tijdstippen 
of na melding van een knelpunt. 

 Wat het beheer van de bospercelen betreft, is de beheeroptie genomen om stukken met hei- of 
heischrale potenties in de toekomst als halfopen landschap te beheren. 

 De bestanden van Corsicaanse den en de gemengde bestanden met Amerikaanse eik zullen op 
basis van een kapregeling (in opmaak) worden omgevormd tot inheemse loofboombossen met 
zomereik als hoofdboomsoort. Hierdoor zal de biodiversiteit en de natuurbelevingswaarde 
vergroten. 

 
 Voor de graslanden is er gekozen voor begrazing met runderen. 
 Percelen van deze graslanden, gelegen in en aan kwelzones, kunnen worden vernat met oog op 

een specifieke graslandflora. 
 
 Het dagelijkse beheer, de controle en het toezicht op het domein is toevertrouwd aan een 

beheerwachter van het ANB. 
 
2. Van de zittende pachters (landbouwers) die percelen in pacht hadden bij de verkoop zijn er geen 

uitgewonnen, niet op vraag van het ANB of niet op hun vraag.  
 
3. Er is sinds juni van dit jaar één gebruikovereenkomst afgesloten met een landbouwer. 
 Voor enkele weilanden werd in dat kader een beheerovereenkomst afgesloten met een 

landbouwer, die zijn vee inschaart voor een extensief graasbeheer. 
 
4. Een verpachten van het jachtrecht is nu niet aan de orde aangezien in de akte van aankoop is 

vastgelegd dat het jachtrecht tot februari 2011 blijft uitgeoefend door de verkoper. Na het 
verstrijken van deze termijn zullen in het kader van de beheerplanning de jacht- en 
wildbeheeraspecten ten gronde worden geëvalueerd.  
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Vraag nr. 966 
van 15 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Masterplan Park van Tervuren   -   Stand van zaken 

 
Het Park van Tervuren is grotendeels in beheer bij de Regie der Gebouwen. Dit is het waardevolste 
park, niet alleen in de Vlaamse Rand maar ook op het niveau van Vlaanderen, en dit zowel op 
cultuurhistorisch als horticultureel gebied. Het is de toegangspoort tot het Zoniënwoud en één van de 
belangrijkste toeristische ankerpunten van de groene gordel. In de structuurvisie voor het Zoniënwoud 
is het een van de belangrijkste toegangspoorten die verder zullen ontwikkeld worden. 
 
Op het Overlegcomité Regering-Executieven van 1 september 1991 werd beslist het onderhoud door 
het Vlaams Gewest op kosten van de Staat uit te voeren. Dit is tot op heden nooit ingevuld voor 
Vlaanderen, wel voor het Brussels Gewest (Jubelpark, Kunstberg en Paleis der Academiën, Rode 
Klooster). 
 
Op het Overlegcomité van 1 september 1999 werd die beslissing bevestigd. Tot op heden is dat 
evenwel niet uitgevoerd. 
 
Vandaag is een Masterplan in ontwikkeling voor de ganse site (gebouwen en park). Voor het park is 
een Franse ontwerper aangesteld die in de ontwerpfase voorziet in “de vereenvoudiging van het park 
op vlak van onderhoud en beheer”, wat past in de filosofie van de Regie der Gebouwen. Dit impliceert 
dat de kenmerkende structuur van het park met zijn bijzondere snoeivormen en borders - die de 
perspectieven begeleiden - zal verdwijnen, en het park banaliseert tot wegen en gras, waardoor de ziel 
van het belangrijkste park van Vlaanderen onherroepelijk zal verdwijnen. 
 
1. Wat is de actuele stand van zaken? Zal de Vlaamse Regering zich verzetten tegen deze plannen? 
 
2. Minister-president Peeters beloofde dat de integrale overheveling van het Park van Tervuren naar 

het Vlaams Gewest verder zou worden besproken. 
 

Zijn er op dit vlak nog recente ontwikkelingen? 
 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Crevits ( vraag nr. 966) en Vandenbroucke (vraag nr.  

395). 
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VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 966 van 15 september 2008 
van MARK DEMESMAEKER 

 
 
 
1. Het masterplan voor het park van Tervuren is op dit ogenblik in het ontwerpstadium. Dit 

ontwerp voorziet ondermeer in de bouw van een ondergrondse parking in het verlengde van de 
Tervurenlaan voor het Koloniënpaleis en van een Entreepaviljoen in de zone tussen de door 
Lainé ontworpen Franse tuin en de historische tuinaanleg rond het voormalige jachtpaviljoen. 

 
 Ook wordt voorzien in de bouw van een collectietoren met een hoogte van 35 meter die een 

belangrijke invloed zal hebben op de zichtassen van het beschermde park. 
 
 Ten slotte wordt voorzien in de volledige herinrichting van het park en het creëren van nieuwe 

verbindingsassen. 
 
 Het ontwerp voorziet in een sterk vereenvoudigde structuur wat neerkomt op de aanleg van 

grasperken, het inbrengen van siergrassen, Japanse kerselaars enz. terwijl de kenmerkende 
structuren van het park, in het bijzonder de Franse tuinaanleg van Lainé die een schoolvoorbeeld 
van tuincultuurerfgoed met internationale uitstraling is, grotendeels zou verdwijnen. 

 
 Het Agentschap Ruimtelijke Ordening en Onroerend erfgoed Vlaanderen en het Agentschap 

voor Natuur en Bos hebben op 5 september 2008 een gezamenlijk preadvies uitgebracht op het 
ontwerp van masterplan aan de Regie der Gebouwen. Dat advies pleit voor het uitwerken van 
een nauwgezette en historisch onderbouwde restauratie van het park. Deze visie zal verder 
nauwlettend opgevolgd worden. 

 
2. Op dit ogenblik zijn er geen verdere ontwikkelingen voor de integrale overheveling van het park 

van Tervuren naar het Vlaamse Gewest of het Agentschap voor Natuur en Bos. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 967 
van 15 september 2008 
van PAUL WILLE 
 
 
 
Windenergieprojecten   -   Stand van zaken 
 
Het C-powerpark met 60 windmolens ligt op 27 kilometer uit de kust van Zeebrugge op de 
Thorntonbank.  
 
De 60 windturbines van 5 megawatt, waarvan de eerste zes deze zomer werden geïnstalleerd en tegen 
1 oktober elektriciteit zullen leveren, moeten groene elektriciteit produceren voor zo’n 600.000 
mensen. Het park heeft dus een totaal vermogen van 300 megawatt. Dat is 6 procent van het gehele 
energieverbruik van de gezinnen in België. Volgens toenmalig Vlaams minister-president Leterme op 
de inhuldiging van het C-Powerpark zou België “samen met de andere op stapel staande projecten van 
offshorewindenergie de helft van zijn hernieuwbare energiedoelstelling tegen 2010 kunnen realiseren. 
De federale regering zal het bereiken van dit streefdoel ondersteunen met een ambitieus en 
doeltreffend beleid ten aanzien van investeringen in de sector.”  
 
Recent bleek dat de zone voor windmolenparken in het Belgische deel van de Noordzee volzet is met 
de verdeling van nieuwe concessies voor zeven nieuwe windenergieprojecten. Deze zeven projecten 
zijn goed voor een vermogen van 2.300 megawatt, waarmee meer dan tien procent van het Belgische 
stroomverbuik kan worden gedekt. 
 
1. Heeft Vlaanderen na invulling van deze nieuwe projecten nog mogelijkheden tot verdere uitbouw 

van windenergieparken in de Noordzee?  
 

Zo ja, kan de minister uitvoerig toelichten welke deze zijn, en in welke zones of op welke 
specifieke locaties deze mogelijk zijn?  
 
Zo neen, kan de minister uitvoerig toelichten waarom niet? 
 

2. Welke hoeveelheid megawatt windenergie zal België eind 2009 produceren?  
 

Hoeveel procent is dit van het totale Belgische stroomverbruik?  
 

3. Heeft de minister kennis van studies of onderzoeken die verdere mogelijkheden ontsluiten voor 
nieuwe implementatie van windenergieparken? Welke zones betreft het? Welke zijn volgens de 
studies/onderzoeken de pro’s en contra’s in deze nieuwe zones? 

 
4. Welke andere inlandse windenergieprojecten zijn momenteel in voorbereiding?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 967 van 15 september 2008 
van PAUL WILLE 
 
 
 
1.  De Belgische territoriale wateren en de ontwikkeling van offshore windenergie in deze gebieden 

behoort tot de bevoegdheid van de federale overheid.  
 
2.  Het leefmilieubeleid en het beleid inzake de productie van hernieuwbare energie is een 

gewestelijke bevoegdheid. De Belgische groenestroomdoelstelling wordt verdeeld tussen de 
gewesten en de federale overheid (offshore windenergie: wind op zee).  
 
Volgens de meest recente prognose zou eind 2009 in het Vlaamse Gewest ongeveer 410 GWh 
groene stroom uit windenergie op land worden geproduceerd. Deze groenestroomproductie zou 
dan 0,7% van de elektriciteitsleveringen in het Vlaamse Gewest uitmaken. 

 
3.  Met de Omzendbrief van 12 mei 2006 voerde de Vlaamse overheid een afwegingskader en 

randvoorwaarden in voor de inplanting van windturbines. De verschillende afwegingselementen 
worden nu voorafgaandelijk beschreven in een lokalisatienota, waardoor de keuze voor 
voorgestelde sites reeds gemotiveerd wordt bij indiening en de slaagkans verhoogd wordt.  
 
Projectpromotoren kunnen hun locatievoorstellen voorleggen aan een interdepartementale 
windwerkgroep waarin alle betrokken beleidsdomeinen vertegenwoordigd zijn. Op die manier kan 
een projectpromotor snel relevante feedback krijgen. 
  
Het voorontwerp van decreet tot wijziging van het decreet ruimtelijke ordening is door de 
Vlaamse Regering principieel goedgekeurd op 26 juni 2008. In de tekst die voor advies is 
doorgestuurd naar de Raad van State, wordt de mogelijkheid gecreëerd om af te wijken van de 
bestaande voorschriften, in zover de afwijking overeenkomt met de toegestane activiteiten zoals 
voorzien in de typevoorschriften die zijn opgenomen in het besluit van de Vlaamse Regering van 
11 april 2008. 
 
Concreet betekent dit dat windturbines in agrarisch gebied mogelijk worden zonder de opmaak 
van een ruimtelijk uitvoeringsplan. Dit moet de vergunningsprocedure voor windturbines in 
agrarisch gebied aanzienlijk versnellen.  

 
4.  In Vlaanderen zijn 11 windturbineprojecten in voorbereiding. Voor deze projecten, samen goed 

voor het opstellen van 45 windturbines, werden milieu- en bouwvergunningen afgeleverd. Nog 
andere projecten zijn in onderzoek, o.a. windturbineprojecten in Landen en Gingelom. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 984 
van 18 september 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Proefprojecten nachtelijk laden en lossen   -   Stand van zaken 
 
Om het verkeer op de autosnelwegen vlotter te laten verlopen zou volgens Fedis, de federatie voor 
distributie, het laden en lossen in de winkels en bedrijven beter ’s nachts gebeuren. 
 
Vanuit de Vlaamse overheid werden reeds enkele proefprojecten opgezet rond het nachtelijk laden en 
lossen. 
 
Werden deze proefprojecten reeds geëvalueerd? Zo ja, wat is het resultaat daarvan? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 984 van 18 september 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Er zijn me binnen mijn bevoegdheid geen proefprojecten over nachtelijk laden en lossen bekend. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 986 
van 18 september 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Werken E403   -   Timing en coördinatie 
 
De E403 kampt de laatste jaren met ernstige verkeerhinder. Dit is te wijten aan de vele wegenwerken 
die er plaatsvinden. 
 
De werkzaamheden aan de Leiebrug zijn eind 2006 begonnen en nog steeds niet af. In april 2008 
werden de werkzaamheden aan de tunnel onder het vliegveld aangevat, met de afsluiting van de 
opritten van de E403 als gevolg.  
 
Daarnaast startten onlangs de werkzaamheden in Wevelgem-centrum, waardoor zwaar verkeer nog 
enkel via het kruispunt R8 in Bissegem kan. In spitsuren staat het verkeer op de R8 volledig stil.  
 
Het is niet de eerste keer dat er ernstige verkeersproblemen zijn op en rond de E403. In 2007 hebben 
er zelfs onaangekondigde werkzaamheden plaatsgevonden, met ellenlange files als gevolg. 
 
De huidige situatie creëert echter een sfeer van ongeduld en woede bij de leveranciers, klanten en 
ondernemers. Zij zijn dan ook de slachtoffers van de vele vertragingen en de slechte communicatie.  
 
Bovendien hebben de werken een grote impact op het sociaal en economisch gebeuren in en rond het 
industrieterrein in Wevelgem. Texas NV schat 25.000 euro verlies omdat klanten vanuit Roeselare de 
winkel niet meer vlot kunnen bereiken. Bij Flanders Color zijn de afhalingen sinds het verlof met twee 
derden afgenomen.   
 
De Kamer van Koophandel West-Vlaanderen alsook de gedupeerde bedrijven zouden graag de 
garantie krijgen dat de werken eind september zouden beëindigd zijn. In het kader van het “minder-
hinder- beleid” kunnen hier eventueel extra minder-hindermaatregelen getroffen worden.  
 
1. Wat was de oorspronkelijke deadline voor het beëindigen van de werken aan de Leiebrug en voor 

de werken aan de tunnel onder het vliegveld?  
 
2. Welke einddatum voorziet de Vlaamse regering nu voor het beëindigen van deze werken? 
 
3. In december 2007 werd de website www.wegenwerken.be gelanceerd om wegenwerken beter op 

elkaar af te stemmen. Bij conflicten tussen wegenwerken zou er extra overleg gepland worden 
voor een betere afstemming of om extra minder-hindermaatregelen te nemen. De werken op de 
E403 kunnen echter niet als geharmoniseerd bestempeld worden.  

 
Welke extra maatregelen heeft de Vlaamse Regering reeds getroffen om een betere afstemming 
tussen de verschillende werken te bereiken en welke extra minder-hindermaatregelen zijn reeds of 
zullen nog getroffen worden?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 986 van 18 september 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
1. Oorspronkelijk was het de bedoeling om de werken aan de Leiebrug uit te voeren in 110 

werkdagen. Rekening houdend met de aanvangsdatum van 01 juni 2007, kon het einde verwacht 
worden tegen maart 2008. De werken van de 1e fase van de tunnel (koker richting Brugge) 
waren voorzien om beëindigd te zijn tegen het bouwverlof 2008. Er moest echter wel gewacht 
worden om de 2e fase aan te vangen tot de afwerking van de Leiebrug, omwille van de doorgang 
van het verkeer op de A17. 

 
2. De timing van de tunnelwerken werd dus in grote mate bepaald door de Leiebrug. Daardoor is 

de tweede fase pas kunnen beginnen, na afwerking van de Leiebrug, vanaf 24 september jl. Het 
einde van deze 2e fase (koker richting Doornik) wordt voorzien voor eind januari 2009. 

 
3. Bij de uitvoering van de 1e fase werden talrijke pogingen ondernomen om het verkeer op de N8 

om te leiden langs de R8, doch in overleg met de verscheiden betrokken stadsbesturen en 
politiediensten bleken de voorgestelde alternatieven zonder succes. 

 
4. De afstemming van de werken op de A17 is niet meer aan de orde, aangezien met de werken van 

de 2e fase al 3 van de 4 op- en afritten werden opengesteld. De afsluiting van de oprit richting 
Brugge levert geen wezenlijke bijdrage tot de hinder op de N8. Vandaar dat de werken van de 2e 
fase in de tunnel verder worden gezet. Deze werken zijn overigens dringend ten behoeve van de 
veiligheid van de weggebruiker en dit kon niet verder uitgesteld worden in functie van de 
werken op de N8 te Wevelgem. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 1 
van 24 september 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
Comités tot Aankoop   -   Werking 
 
In de commissie Openbare Werken, Mobiliteit en Energie stelde ik op 9 mei 2006 (vraag nr. 1068) en 
op 10 oktober 2007 (vraag nr. 65) een vraag om uitleg over de werking van de Comités tot Aankoop.  
 
De vraag was gebaseerd op vaststellingen in de provincie Antwerpen waar het Comité tot Aankoop 
niet kan ingaan op de vele vragen van de gemeenten om bijstand betreffende onteigeningen en/of 
openbare werken te verlenen. Zo kampt het Comité, vooral omwille van de te geringe 
personeelsbezetting, met overbevraging. Als gevolg lopen geplande openbare werkzaamheden in 
opdracht van de gemeenten een flinke vertraging op. Desondanks wordt de inbreng van het Comité 
omwille van zijn expertise als noodzakelijk en zeer belangrijk ervaren. 
 
Het Comité tot Aankoop is een federale dienst. In antwoord op de vraag om uitleg van 10 oktober 
2007 stelde de minister dat het maken van afspraken en het kenbaar maken van de prioriteiten aan de 
mensen van het Comité tot Aankoop de beste manier blijft om tot resultaten te komen. En dat de 
minister bereid was om nog eens zo´n overleg op te starten, omdat het overleg over de gevaarlijke 
punten wel degelijk zijn effect gehad heeft. 
 
M.b.t. het voorstel om de Comités te regionaliseren antwoordde de minister dat zij uitkijkt naar de 
mogelijke afspraken die hierover gemaakt worden bij de federale regeringsvorming. Tegelijk maakte 
de minister melding van een andere piste, nl. om voor deze dossiers zelf een opdracht aan een 
bepaalde instantie te geven om tegen vergoeding de nodige stappen voor de onteigening uit te voeren. 
 
Intussen zijn we een klein jaar verder. Daarom graag volgende vragen aan de minister. 
 
1. Welke stappen zijn intussen ondernomen om de werking van de Comités tot Aankoop te 

optimaliseren?  
 
2. Is intussen overleg opgestart m.b.t. de regionalisering van de Comités tot Aankoop? Zo ja, wat is 

het resultaat?  
 
3. Worden mogelijk andere pistes overwogen om de problematiek structureel op te lossen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 24 september 2008 
van KATHLEEN HELSEN 
 
 
 
1. De optimalisering van de werking van de Comités tot Aankoop werd reeds enkele malen 

aangekaart. De problematiek werd daarom opgenomen in het wetsvoorstel houdende 
institutionele maatregelen, ingediend in de Senaat. De overheveling van de bevoegdheid inzake 
onteigeningen naar de gewesten maakt deel uit van de bevoegdheden die in dat wetsvoorstel zijn 
opgenomen om aan de Gemeenschappen en Gewesten overgedragen te worden. Dit voorstel 
strekt ertoe de Gemeenschappen en Gewesten toe te laten een eigen procedure inzake 
onteigeningen uit te werken.  

 
 De overheveling van de onteigeningsbevoegdheid is noodzakelijk om een vlottere en 

eenvoudigere procedure uit te werken, o.m. voor onteigeningen met beperkte weerslag en 
miniem financieel belang. 

 
2. Ter voorbereiding van deze overheveling van bevoegdheden werd nog geen concreet overleg 

georganiseerd.  
 
3. Volgens de memorie van toelichting bij voornoemd wetsvoorstel zouden de huidige, federale 

comités van aankoop van onroerende goederen in een op te richten federaal Agentschap voor 
Patrimoniale Informatie (API) geïntegreerd worden. 

 
 Voor het Vlaamse Gewest levert dit op het eerste zicht geen meerwaarde op. Het Vlaamse 

Gewest heeft echter wel behoefte aan eigen comités van aankoop. Het onroerend goed, dat het 
beleidsdomein MOW jaarlijks verwerft ten algemene nutte, vertegenwoordigt immers een zeer 
groot aandeel van de totale behoefte aan onroerend goed die in Vlaanderen door het comité van 
aankoop wordt verworven in opdracht van de Vlaamse overheid. Het maatschappelijke 
draagvlak voor de verwezenlijking van belangrijke infrastructuurwerken wordt al te vaak 
bepaald door de onteigeningen van onroerend goed en de wijze waarop deze worden 
doorgevoerd. Het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare werken heeft dan ook de plicht om 
deze maatschappelijk gevoelige opdracht zelf op een gedegen manier uit te voeren. 

 
 Als dusdanig kan het beleidsdomein deze opdracht inschrijven in zijn kerntaken en uitvoeren 

met deskundigen-commissarissen, die vertrouwd zijn met de beleidsdoelen, met de strategische 
projecten en met de werking van het beleidsdomein. 

 Vooralsnog werd hiervoor geen initiatief genomen. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 5 
van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Luchthaven Oostende-Brugge   -   Distels 
 
Op een gedeelte van de terreinen van de luchthaven Oostende-Brugge staan er veel distels. De zaadjes 
van de distels waaien kilometers ver tot op de akkers van boeren en in tuinen van aanpalenden.  
 
Vanaf einde mei/begin juni is iedere eigenaar, huurder, gebruiker of bezetter van een terrein verplicht 
de bloei van schadelijke distels met alle middelen te bestrijden 
 
1. Hoeveel klachten zijn er de laatste jaren geweest in verband met distels op de terreinen van de 

luchthaven van Oostende? 
 
2. Hoe komt het dat aan de klachten geen of niet onmiddellijk gevolg werd gegeven? 
 
3. Hoeveel werd de afgelopen vijf jaar uitgegeven aan het bestrijden van distels op de terreinen van 

luchthaven van Oostende? 
 
4. Bestaat er volgens de minister een verband tussen de distelproblematiek en het feit dat er geen 

landbouwers meer actief zijn sedert 2004 op de terreinen van de luchthaven van Oostende? 
 
5. Welke stappen zal de minister zetten om te voorkomen dat er in de toekomst nog klachten zijn in 

verband met distels op de terreinen van de luchthaven van Oostende? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 5 van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. De luchthaven Oostende-Brugge ontving slechts één klacht in verband met distels op haar 

terreinen.  
 
2. Er werd onmiddellijk opdracht gegeven aan de technische ploeg van de luchthaven om de 

distels te maaien.   
 
3. Het bestrijden van de distels wordt door de interne onderhoudsploeg van de luchthaven 

uitgevoerd. De onderhoudsploeg en de brandweer maaien de distels op een ecologisch 
bedrijfseconomisch verantwoorde wijze. Er worden geen chemische bestrijdingsmiddelen 
gebruikt. 

 
4. De stopzetting van de landbouwactiviteit in 2003, waarbij werd overgeschakeld naar de 

exploitatie van grasland zonder verdere bemesting, hield verband met de vereisten van de 
luchtvaartveiligheid, nl. minder aantrekken van vogels.   

 
5. De onderhoudsploeg en de brandweer van de luchthaven zullen frequenter ingeschakeld worden 

voor maaiopdrachten. Pro-actief heeft de luchthavendirectie een veertiendaagse maaironde 
ingepland.   
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 9 
van 30 september 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Energieleverancier 
 
Het Vlaams regeerakkoord 2004 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen”, stipuleert dat 
openbare aanbestedingen worden aangewend als stimulans voor het innovatiepotentieel, onder meer 
op ecologisch gebied.  
 
De hernieuwbare-energiesector is bij uitstek een sterk evoluerende innovatieve sector. Het is 
belangrijk dat de Vlaamse overheid op dit domein volop haar voorbeeldrol opneemt. 
 
1. Hoeveel bedraagt het jaarlijkse elektriciteitsverbruik van de Vlaamse overheid en hoe is dit de 

afgelopen vijf jaar geëvolueerd? 
 
2. Bij welke stroomleverancier is de Vlaamse overheid aangesloten? Over welke termijn loopt het 

leveringscontract? 
 
3. Welke voorwaarden inzake groene stroom staan er in de openbare aanbesteding vermeld?  
 
4. Wat is de samenstelling van de door de Vlaamse overheid bij deze stroomleverancier afgenomen 

stroom naar productiebron (kernenergie, steenkool, gas, wind, biomassa, zon, waterkracht)?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 9 van 30 september 2008 
van ELOI GLORIEUX 

 
 
 
Deze schriftelijke vraag behoort tot de bevoegdheid van de Vlaamse minister bevoegd voor 
Bestuurszaken. 
Enkel het Agentschap Facilitair Management kan de gevraagde gegevens aanleveren. 
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MARINO KEULEN, 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, 

 STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 180 
van 29 mei 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Steden en gemeenten   -   Ondersteuningsbeleid 
 
Wij kunnen ons niet van de indruk ontdoen dat de investeringspolitiek van de regering vooral gericht 
is op de (13) steden (Oostende, Brugge, Roeselare, Kortrijk, Aalst, Sint-Niklaas, Leuven, Hasselt, 
Genk, Mechelen en Turnhout) en de grootsteden (Antwerpen en Gent). 
 
Er werden allerlei initiatieven genomen die met name deze steden extra middelen gaven op meerdere 
terreinen. 
 
Een goede zaak, zolang er ook voldoende aandacht is voor de kleinere gemeenten. Net daar ontbreekt 
het vaak aan. 
- Planlasten zijn voor kleine gemeenten nochtans van hetzelfde kaliber als voor de grote steden. 
- Werkloosheid is voor de inwoner van een kleine gemeente, in verhouding, een even groot probleem 

als voor de stadsbewoner. 
- De uitbouw van culturele infrastructuur op schaal van een kleine gemeente is even hard nodig als 

voor een grootstad. 
- Het Stedenfonds is er enkel voor een beperkt aantal steden. 
- De ontwikkeling van een buurtwinkel lijkt tegenwoordig zelfs de grote multinationals ten goede te 

komen. Ook zij ontwikkelen immers systemen van buurtwinkels. 
 
Dit zijn enkele stellingen die genoegzaam bekend zijn. 
 
Het leek in dit verband nuttig de vergelijking te maken van de inspanningen die geleverd worden door 
de respectieve ministers inzake betoelaging, subsidies, enzovoort, voor de grote steden enerzijds en 
voor de overige gemeenten in Vlaanderen anderzijds. 
 
Aansluitend bij mijn eerdere vraag over deze problematiek (vraag nr. 67, Websitebulletin 
publicatiedatum 10-03-2006) en het gecoördineerde antwoord van minister Keulen, graag dezelfde 
vragen voor de periode vanaf 2006. 
 
1. Welk specifiek beleid voeren de administraties vanaf 2006 onder de bevoegdheid van de minister 

ten behoeve van de dertien steden en de grootsteden Gent en Antwerpen enerzijds, en ten behoeve 
van de overige gemeenten in Vlaanderen anderzijds? 

 
2. Welke specifieke kredieten werden vanaf 2006 binnen de bevoegdheden van de minister reeds 

aangewend voor de dertien steden en grootsteden Antwerpen en Gent enerzijds, en voor de 
overige gemeenten anderzijds? 

 
3. Welke specifieke projecten worden vanaf 2006 betoelaagd ten behoeve van de dertien steden en de 

grootsteden Antwerpen en Gent enerzijds, en ten behoeve van de overige gemeenten anderzijds? 
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4. Zijn er vanaf 2006 objectieve criteria op basis waarvan gemeenten in Vlaanderen ondersteund 

worden? Zo ja, welke? 
 
5. Zijn er vanaf 2006 objectieve criteria op basis waarvan de dertien steden en de grootsteden 

Antwerpen en Gent extra ondersteund worden? Zo ja, welke? 
 
6. Welke fondsen bestaan er in die zin binnen de bevoegdheden van de minister en op welke wijze 

worden deze fondsen vanaf 2006 verdeeld? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 82, Van Mechelen nr. 162, 

Vandenbroucke nr. 274, Anciaux nr. 151, Bourgeois nr. 114, Keulen nr. 180, Van Brempt nr. 205, 
Vanackere nr. 234, Crevits nr. 711, Ceysens nr. 88). 

 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1123- 
 
 

 

MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 180 van 29 mei 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Vlaams minister Hilde Crevits 
 
1. A. Samenwerkingsovereenkomst 

De Vlaamse Overheid ondersteunt het duurzaam lokaal milieubeleid met subsidies via de 
Samenwerkingsovereenkomsten ‘Milieu als opstap naar duurzame ontwikkeling’ (SO). Deze SO 
worden afgesloten voor meerdere jaren en bestrijken een aantal uiteenlopende domeinen: het 
instrumentarium (organisatie van de gemeentelijke diensten,…), water, vaste stoffen, natuur, 
hinder, mobiliteit, energie, doelgroepen, … Meer informatie over de SO is terug te vinden op 
http://samenwerkingsovereenkomst.lne.be. 

 
Het antwoord is hier tweeledig. 

 
Enerzijds gebeurt de toekenning van subsidies in het kader van de SO in principe zonder 
onderscheid tussen grootsteden, centrumsteden en overige steden en gemeenten. Alle moeten 
voldoen aan dezelfde bepalingen, weliswaar met een aantal nuanceringen: 
- voor kleine gemeenten (< 7500 inwoners) gold in de SO 2005-2007 een lagere 

minimumdrempel: de uitvoering van het Instrumentarium en de clusters Vaste Stoffen en 
Water volstond. Andere gemeenten dienden minimum bijkomend twee extra clusters uit te 
voeren; 

- kleine gemeenten (< 5000 inwoners) dienen mits motivatie niet over een milieuraad te 
beschikken; 

- de omvang van de energieboekhouding die de gemeente dient op te stellen is afhankelijk van 
het aantal inwoners; 

- binnen het onderscheidingsniveau van het thema Mobiliteit kan men in de SO 2008-2013 
kiezen voor een knelpuntenanalyse van luchtverontreiniging door verkeer. Het minimum 
aantal straten van deze analyse is afhankelijk van het aantal inwoners. 

 
 Anderzijds ontvangen de centrum- en grootsteden hiervoor meestal wel hogere subsidies: 

- de forfaitaire subsidies, die de hoofdmoot vormen binnen de SO, zijn meestal evenredig met 
het aantal inwoners en soms ook de oppervlakte. 

 De SO 2005-2007 voorzag hierbij wel  een minimumsubsidie voor het Instrumentarium en 
Vaste Stoffen, evenals een hoger bedrag per inwoner voor kleine gemeenten binnen de 
clusters Hinder en Energie. De SO 2008-2013 voorziet een vergelijkbare minimumsubsidie 
voor de Basis; 

- voor bepaalde onderdelen gelden maxima die meestal hoger liggen voor grote gemeenten. 
Voorbeelden zijn MiNa-werkers (eveneens afhankelijk van oppervlakte), 
Duurzaamheidsambtenaar en in de SO 2005-2007 de cluster Mobiliteit (groter voor 
grootsteden en regionale steden) en de optionele bepalingen bij de cluster Hinder; 

- voor het overige was de hoeveelheid projectsubsidies waarover een gemeente beschikte in de 
SO 2005-2007 niet afhankelijk van de grootte van de gemeente. In de SO 2008-2013 geldt wel 
een maximum projectenveloppe op basis van het aantal inwoners en de oppervlakte, analoog 
aan de subsidie voor de Basis maar dan zonder minimum. 
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In Bijlage 1 vindt u een overzicht van de subsidies die per gemeente gereserveerd worden voor 
basis, onderscheidingsniveau, projecten en MiNa-werkers voor het eerste jaar van de SO 2008-
2013. 
 
B. Harmonisch Park- en Groenbeheer 
Alle steden en gemeenten kunnen deelnemen aan de Voorbeeldstellende en Vernieuwende 
Groenprojecten in het kader van Harmonisch Park- en Groenbeheer. Subsidie wordt toegekend aan 
de hand van ingediende raming. De voorwaarden en selectiecriteria zijn terug te vinden op de 
webstek http://www.harmonischparkengroenbeheer.be 

 
C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen. 
In het kader van het beleid inzake huishoudelijke afvalstoffen kunnen de grootsteden Gent en 
Antwerpen intensiever het afval selectief inzamelen. Het betreft dan een hogere frequentie inzake 
huis-aan-huisophalingen of het inzamelen via ondergrondse containers.  In stedelijke kernen is de 
selectieve inzameling van GFT-afval niet verplicht. Voor de rest wordt er geen onderscheid 
gemaakt tussen deze steden en de centrumsteden enerzijds en de overige Vlaamse gemeenten 
anderzijds. Ook op financieel vlak zoals met het verlenen van subsidies hebben de betrokken 
steden geen voordelen. In het kader van het bodembeleid wordt geen voorkeursbehandeling 
gehanteerd voor de door U genoemde steden en gemeenten. Zo werd ook in de 
samenwerkingsovereenkomst 2008-2013 met de gemeenten een luik bodem ingeschreven waarbij 
het vrij is aan elke gemeente om mee te doen aan bepaalde projecten en waarbij zij eenzelfde 
vergoeding krijgen, ongeacht de grootte van de gemeente. Ook in haar woonzone-en 
brownfieldbeleid wordt geen onderscheid gemaakt tussen de door U aangehaalde steden en 
gemeenten enerzijds en de overige gemeenten in Vlaanderen anderzijds. 
 
D. Zonneboilers. 
Sinds oktober 2006 ondersteunt het Vlaamse Gewest de plaatsing van zonneboilersystemen door 
lokale besturen (provincies, de gemeenten, de openbare centra voor maatschappelijk welzijn, de 
besturen van de erkende erediensten en de intercommunales die niet aan de 
vennootschapsbelasting zijn onderworpen). 
 
De subsidieregeling aan de lokale besturen voorziet in een financiële tegemoetkoming van 
maximaal 20%. Deze subsidie komt bovenop de premie vanwege de netbeheerders en de eventuele 
premie van de provincie. 
 
Op deze wijze wenst de Vlaamse minister bevoegd voor het energiebeleid een extra stimulans te 
geven aan de lokale besturen om, waar mogelijk, gebruik te maken van thermische zonne-energie. 
De ondersteuning past in de lopende communicatiestrategie om potentiële gebruikers te 
informeren over de voordelen van het gebruik van kleinschalige hernieuwbare 
energietoepassingen. Lokale besturen kunnen via hun voorbeeldfunctie immers een sleutelrol 
spelen in de bekendmaking en de sensibilisering rond de mogelijkheden van hernieuwbare 
energiebronnen. 
 
De subsidieregeling maakt tevens deel uit van een geïntegreerd plan voor de verdere uitbouw van 
thermische zonne-energie in het Vlaamse Gewest. 
 
E. Waterbeleid. 
In het waterbeleid in het algemeen en in het waterzuiveringsbeleid meer in het bijzonder worden 
objectieve criteria gehanteerd, die van voor 2006 dateren, en daarbij wordt geen onderscheid 
gemaakt tussen de dertien steden en grootsteden enerzijds en de andere gemeenten anderzijds. 
Specifiek in het kader van het waterzuiveringsbeleid is de subsidiëring voor de gemeentelijke 
taken dienaangaande opgehangen aan het rioleringsbesluit uit 2002. De opmaak van de 
subsidiëringsprogramma’s en de selectie van de projecten werd uitvoerig beschreven in het 
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antwoord op uw vraag van nr 67, websitebulletin publicatiedatum 10-03-2006. De aanpak blijft 
overeind en wordt derhalve niet opnieuw beschreven. 

2. A. Samenwerkingsovereenkomst 
 Vanaf 2006 zijn tot op heden in totaal een kleine 52 miljoen € aan subsidies uitbetaald. Hiervan 

ging 14,5 miljoen € (28%) naar de dertien centrum- en grootsteden, en ruim 37 miljoen € (72%) 
naar de overige steden en gemeenten. 

 
 Deze verdeling van de kredieten komt min of meer overeen met het aandeel dat de centrum- en 

grootsteden hebben in de totale Vlaamse bevolking (25%). 
 

C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen. 
Voor de 13 centrumsteden werd afzonderlijk 2 569 420 euro aan subsidies vastgelegd van 2006 tot 
2008 voor investeringen in de preventie en het beheer van huishoudelijke afvalstoffen.  In totaal 
8 706 786 euro aan subsidies werd vastgelegd tijdens dezelfde periode voor alle andere 
gemeenten, maar tevens voor alle intergemeentelijke samenwerkingsverbanden.  Een deel van 
deze subsidies zal bijgevolg ook ten goede komen aan de centrumgemeenten. 
 
D. Zonneboilers. 
De subsidie wordt toegekend tot een maximum van 200.000 euro per kalenderjaar voor alle 
aanvragers samen.  
 
De toekenning gebeurt op basis van een call-systeem. In de periode oktober 2006 – december 
2007 werden twee oproepen gelanceerd en afgesloten. Een derde oproep is momenteel lopende en 
sluit af op 30 juni 2008. 
 
Het totaal reeds toegekende subsidiebedrag bedraagt 126.421,98 euro, te verdelen onder : 
• de (13) steden (Oostende, Brugge, Roeselare, Kortrijk, Aalst, Sint-Niklaas, Leuven, Hasselt, 

Genk, Mechelen en Turnhout) : nihil 
• grootsteden Antwerpen en Gent :  82.250,96 euro 
• de overige gemeenten :  44.171,02 euro 

 
E. Waterbeleid. 
Op de kredietjaren 2006 en 2007 werd telkens ongeveer 67 mio euro aan subsidie vastgelegd 
verdeeld over de verschillende projecten. Er wordt evenwel opgemerkt dat dit bedrag een 
vastleggingsbedrag is van de subsidie, die werd berekend op basis van de goedgekeurde 
voorontwerpdossiers. Mogelijks kunnen in de toekomst van deze bedragen delen worden 
geschrapt wegens het niet of incorrect uitvoeren van de projecten en/of gedeeltelijke annulatie van 
de kredieten door bv. lagere aanbestedingsprijzen. 

 
Wanneer de verdeling van deze kredieten over de 2 categorieën van gemeenten wordt doorgevoerd 
dan levert dit volgend resultaat: 

- totale vastlegging in 2006 en 2007 voor de 13 centrumsteden: ongeveer 16 miljoen euro 
- totale vastlegging in 2006 en 2007 voor de overige gemeenten: ongeveer 118 miljoen euro. 

Uit deze cijfers blijkt dat ongeveer 12% van het vastleggingsbudget werd toegekend aan de 13 
centrumsteden. Deze steden vertegenwoordigen in aantal ongeveer 5% van de Vlaamse gemeenten 
maar vertegenwoordigen naar aantal inwoners meer dan 24 %. Er dan dus worden gesteld dat er 
geen verschillend beleid wordt gevoerd in het kader van de subsidiëring van de aanleg van 
gemeentelijke rioleringen tussen de centrumsteden en de andere gemeenten, laat staan een 
bevoordeling van de grotere gemeenten.. 

 
3. A. Samenwerkingsovereenkomst 

In bijlage 2 vindt u een lijst van alle acties en projecten binnen de clusters Water, Natuurlijke 
Entiteiten en Mobiliteit waarvan in 2006 en 2007 de planning werd goedgekeurd. Subsidies voor 
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particulieren en sensibilisatie erosie zijn hier buiten beschouwing gelaten, omdat hiervoor bij de 
planning geen subsidiebedragen gekend zijn. Voor 2008 zijn nog geen gegevens beschikbaar. 
 
B. Harmonisch Park- en Groenbeheer 
In bijlage 3 is een overzicht gegeven van de Voorbeeldstellende en Vernieuwende Groenprojecten 
in het kader van Harmonisch Park- en Groenbeheer die in 2006 en 2007 zijn gesubsidieerd.  

 
C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen 
Er werden geen specifieke projecten betoelaagd met betrekking tot huishoudelijke afvalstoffen ten 
voordele van de 13 centrumsteden of de overige gemeenten. 

 
D. Zonneboilers 
Er werden geen specifieke projecten betoelaagd met betrekking tot zonneboilers ten voordele van 
de 13 centrumsteden of de overige gemeenten. 
 
E. Waterbeleid. 
Opgenomen onder A. Samenwerkingsovereenkomsten. 

 
4. A. Samenwerkingsovereenkomst 

Zie vraag 1: de ondersteuning van steden en gemeenten in het kader van de 
Samenwerkingsovereenkomst gebeurt op basis van objectieve criteria, zowel inhoudelijk als 
financieel, die zijn opgenomen in de contracttekst.  
 
B. Harmonisch Park- en Groenbeheer 
Zie vraag 1: de ondersteuning van steden en gemeenten in het kader van de 
Samenwerkingsovereenkomst gebeurt op basis van objectieve criteria, zowel inhoudelijk als 
financieel, die zijn opgenomen in de contracttekst.  

 
C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen. 
In het kader van de beoordeling van de hoeveelheid restafval per inwoner per jaar zijn er voor elke 
gemeente correctiefactoren die rekening houden met geografische, sociodemografische en andere 
factoren. 
 
D. Zonneboilers. 
De evaluatiecriteria zijn vastgelegd in een ministerieel besluit. 
 
E. Waterbeleid. 
Zie vraag 1. 

 
5. A. Samenwerkingsovereenkomst 

Zie vraag 1: inhoudelijk is er geen extra ondersteuning. De forfaitaire subsidies in functie van het 
aantal inwoners en oppervlakte en hogere maxima voor grotere gemeenten betekenen in absolute 
cijfers wel extra ondersteuning van steden en grootsteden. 
 
B. Harmonisch Park- en Groenbeheer 
Er is geen extra ondersteuning voor centrum- en grootsteden. 

 
C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen 
In het huishoudelijk afvalbeleid zijn er geen criteria ten voordele van de centrumsteden. 
 
D. Zonneboilers 
Het betreft een algemene subsidieregeling voor lokale besturen. 
 
E. Waterbeleid 
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Er wordt in het waterbeleid geen extra ondersteuning geboden aan de 13 steden en 2 grootsteden 
ten opzichte van de andere Vlaamse gemeenten. De gehanteerde criteria worden toegepast op 
projectniveau en zijn voor alle gemeenten gelijk. 

 
 
6. A. Samenwerkingsovereenkomst 

De fondsen worden verdeeld over alle gemeenten in functie van de intekening en ingediende 
projecten: zie vraag 1 en 3. De Samenwerkingsovereenkomst valt onder begrotingsartikel 
LC4322BC (voorheen 361B4322) van het Minafonds. 
 
B. Harmonisch Park- en Groenbeheer 
Voor deze projecten is er in 2006 en 2007 jaarlijks een budget van 750 000 euro beschikbaar. Dit 
jaar is er 1 500 000 euro beschikbaar. De fondsen worden verdeeld over alle gemeenten in functie 
van de ingediende projecten: zie vraag 1 en 3. De subsidies vallen onder begrotingsartikel 6361 
van de administratieve begroting van ANB.  

 
C. Ondersteuningsbeleid rond afvalstoffen 
Er zijn geen specifieke fondsen beschikbaar. 
 
D. Zonneboilers 
Er werd voor deze subsidieregeling geen apart fonds opgericht. De financiering gebeurt vanuit de 
middelen van het Energiefonds. 
 
E. Waterbeleid 
Voor de aanleg van gemeentelijke rioleringen zijn de voor de gemeenten beschikbare kredieten de 
laatste jaren gestegen. Waar in 2006 en 2007 het beschikbare vastleggingsbudget ongeveer 67 
miljoen Euro bedroeg, is dat in 2008 gestegen tot ongeveer 92 miljoen euro. Voor 2009 zal dit 
budget verder stijgen tot ongeveer 117 miljoen euro. Daarnaast heeft de Vlaamse regering zich in 
het kader van het lokaal pakt met de gemeenten geëngageerd om vanaf 2008 à rato van 100 
miljoen Euro per jaar bijkomende rioleringsinspanningen ten haren laste te nemen 
 

BIJLAGEN 
 
1. Overzicht van de subsidies die per gemeente gereserveerd worden voor basis, 

onderscheidingsniveau, projecten en MiNa-werkers voor het eerste jaar van de SO 2008-2013. 
2.  Lijst van alle acties en projecten binnen de clusters Water, Natuurlijke Entiteiten en Mobiliteit 

waarvan in 2006 en 2007 de planning werd goedgekeurd. 
3. Overzicht van de Voorbeeldstellende en Vernieuwende Groenprojecten in het kader van 

Harmonisch Park- en Groenbeheer die in 2006 en 2007 zijn gesubsidieerd.  
 

Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/180/antw.180.aanv2.bijl.002.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/180/antw.180.aanv2.bijl.003.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/180/antw.180.aanv2.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 207 
van 3 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Socialehuisvestingsmaatschappijen   -   Huisbewaarders (2) 
 
In een eerdere schriftelijke vraag (nr. 162 van 14 mei 2008, Websitebulletin publicatiedatum 24-06-
2008) stelde ik de minister enkele vragen over de afschaffing van de functie van huisbewaarder bij de 
sociale huisvestingsmaatschappij (SHM) “De Goede Woning”. De minister antwoordde dat de 
problematiek zich bij de aangehaalde maatschappij niet stelt daar de betrokken SHM niet heeft beslist 
om de functie te schrappen. 
 
In de vorige vraag werd echter verkeerdelijk geïnformeerd naar de situatie bij de Antwerpse 
huisvestingsmaatschappij “De Goede Woning”, terwijl eigenlijk gedoeld werd op de Kortrijkse 
maatschappij “De Goedkope Woning”. De raad van bestuur van deze laatste huisvestingsmaatschappij 
heeft besloten de functies van huisbewaarder af te schaffen en te vervangen door een meldnummer 
voor onderhoudsproblemen. Door deze maatregel kan de bijdrage voor het onderhoud van het gebouw 
worden verlaagd van 40 naar 5 euro. 
 
De vrees bestaat dat dergelijke maatregelen anderzijds wel een achteruitgang kunnen betekenen op het 
vlak van de dienstverlening en de kwaliteit van de gebouwen. 
 
De minister verklaarde zich voorstander van het inzetten van huisbewaarders, maar stelde dat er 
waarschijnlijk ook omstandigheden kunnen zijn waarin de meerwaarde niet tegen de kosten opweegt. 
De minister stelde verder in zijn antwoord dat het moeilijk is generieke, algemene uitspraken te doen, 
gezien het feit dat de concrete omstandigheden vaak doorslaggevend zijn. 
 
Graag nog volgende bijkomende vragen in dit verband. 
 
1. Valt de beslissing van “De Goedkope Woning” te rijmen met het beleid dat de minister wil 

voeren? Hoe ziet de minister dat? 
 
2. Is de minister op de hoogte van een gelijkaardige problematiek bij de andere 

socialehuisvestingsmaatschappijen? 
 

Hoe staat de sector tegenover de doelstellingen en inspanningen die samen met minister Van 
Brempt ter zake worden ondernomen? 

 
3. Acht de minister het nodig dan wel zinvol de sector bijkomend te informeren en/of sensibiliseren 

over de beleidsdoelstellingen ter zake? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 207 van 3 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Eerst en vooral wil ik toch duidelijk stellen dat de beslissing van “de Goedkope Woning” onder 

de individuele autonomie van deze sociale huisvestingsmaatschappij valt. Mijn visie hierin is dat 
het al dan niet inzetten van huisbewaarders steeds een globale oefening moet zijn, waarbij onder 
meer wordt nagegaan of de kosten opwegen tegen de maatschappelijke voordelen. Hierbij moet 
steeds gestreefd worden naar een aanpak op maat, waarbij ik geloof dat maatregelen aangepast 
aan de lokale context de meeste zekerheid bieden op de adequate oplossing.  

 
 Om de Vlaams Volksvertegenwoordiger de motivatie van de sociale huisvestingsmaatschappij 

voor deze beslissing niet te onthouden, heeft mijn administratie navraag gedaan. Men meldt mij 
dat de Goedkope Woning na een kosten-batenanalyse tot de conclusie kwam dat het voordeliger 
en efficiënter was het groenonderhoud en de poetsdienst uit te besteden. Het herstellingsbeleid 
werd herzien in functie van het hele patrimonium. De Goedkope Woning zou hierdoor korter op 
de bal kunnen spelen en heeft beslist dat het inzetten van een conciërge bijgevolg niet langer 
financieel te verantwoorden valt. Een beslissing die dus onder de autonomie van een sociale 
huisvestingsmaatschappij valt.  

 
2. In verband met de aangehaalde problematiek kan ik stellen dat de administratieve diensten 

occasioneel vragen rond huisbewaarders ontvangen. Er is echter helemaal geen sprake van een 
overrompeling. Deze vragen variëren ook erg en hangen zeer nauw samen met de lokale situatie. 
Juist omdat elke lokale situatie zodanig verschillend is, kan een gestandaardiseerde aanpak in 
mijn ogen weinig meerwaarde inhouden.  

 
 Het initiatief ‘huisbewaarder binnen de sociale huisvesting’ in het kader van de lokale 

diensteneconomie heb ik recent opgestart in samenwerking met mijn collega-minister bevoegd 
voor sociale economie. Het geeft de SHM’s een bijkomende mogelijkheid om medewerkers in te 
zetten die een bijdrage leveren aan het samenleven en de sociale cohesie binnen de 
woonbuurten. Begin juli werd het besluit definitief goedgekeurd en midden juli werd de oproep 
gelanceerd. De SHM’s hebben tot eind september de tijd om een aanvraag in te dienen. In de 
loop van de maand juni heeft de VMSW middels een telex gepolst naar de interesse voor het 
project ‘huisbewaarder binnen de sociale huisvesting’. De reacties op deze telex wezen uit dat er 
binnen de sector toch interesse bestaat voor het inzetten van dergelijke huisbewaarders. Na 
afsluiting van de oproep op 30 september, zal ingeschat kunnen worden hoe groot de 
daadwerkelijke interesse van de sector is.  

 
3. Uit de reeds aangehaalde reacties op de telex van de VMSW over de oproep ‘huisbewaarder 

binnen de sociale huisvesting’, kan men voorzichtig concluderen dat er binnen de sector toch 
interesse bestaat voor het inzetten van dergelijke huisbewaarders. Bijkomende sensibilisering 
lijkt me momenteel niet aangewezen, ik wens eerst de resultaten van deze oproep af te wachten.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 208 
van 4 juli 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Verkiezingen   -   Volmacht 
 
Bij verkiezingen kan een kiezer die om privéredenen tijdelijk in het buitenland verblijft, een volmacht 
geven aan een andere kiezer. 
 
Dit kan niet als iemand om privéredenen tijdelijk elders verblijft, maar in eigen land. Dat tijdelijk 
verblijf kan nochtans op een grotere afstand zijn dan een verblijf in het buitenland. 
 
1. Waarom is hier het criterium “buitenland” en bijvoorbeeld niet het aantal km van de 

reisbestemming ten opzichte van de woonplaats? 
 
2. Wordt er overwogen om dit criterium aan te passen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 208 van 4 juli 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Bij toepassing van artikel 42bis, §1, 7°, van de Gemeentekieswet en artikel 9ter, §1, 7°, van de 
Provinciekieswet kan de kiezer een andere kiezer machtigen om in zijn naam te stemmen als hij om 
privéredenen tijdelijk in het buitenland verblijft. 
 
Het criterium “tijdelijk verblijf in het buitenland” als reden om een volmacht te kunnen geven kwam al 
voor in de gemeentekieswet en de provinciekieswet toen de Federale overheid nog bevoegd was om de 
gemeente- en provincieraadsverkiezingen te organiseren. De Vlaamse decreetgever heeft deze regeling 
niet gewijzigd.  
 
Als daartoe aanleiding zou zijn, moet een criterium worden bepaald dat objectief is en bovendien 
makkelijk hanteerbaar, ook op het vlak van de bewijskracht. Het criterium van het aantal kilometers 
van de reisbestemming ten opzichte van de woonplaats heeft geen grotere objectieve waarde dan het 
criterium van verblijf in het buitenland en is in ieder geval complexer. Er zou dan immers ook moeten 
worden bepaald hoeveel kilometers men van de woonplaats verwijderd moet zijn vooraleer men een 
volmacht kan geven? Dat geeft opnieuw aanleiding tot discussies.  
 
Er rijzen ook praktische problemen en bijkomende administratieve lasten bij het eventuele gebruik van 
het criterium van het aantal kilometers van de reisbestemming ten opzichte van de woonplaats. 
Luidens de hiervoor vermelde wettelijke bepalingen, moet de onmogelijkheid van de kiezer om zich in 
het stembureau aan te melden omwille van een tijdelijk verblijf in het buitenland door de burgemeester 
van de woonplaats van de kiezer vastgesteld worden. Dat gebeurt op basis van de nodige 
bewijsstukken en uiterlijk de derde dag voor die van de verkiezing. Bij het hanteren van een 
kilometerafstand zou de burgemeester telkens moeten nagaan of de reisbestemming van de kiezer 
daadwerkelijk minstens het aantal vereiste kilometers van de woonplaats verwijderd is. Dat moet op 
een objectieve basis gebeuren, dus op basis van officiële afstandstabellen. Het verblijf buiten de 
woonplaats op de aldus bepaalde afstand zou ook moeten blijken uit bewijsstukken.  
 
Op basis van deze overwegingen lijkt het criterium van verblijf in het buitenland, na afweging van het 
alternatief, nog het meest geschikte. Tijdens de voorbereiding van de gemeente- en 
provincieraadsverkiezingen van 8 oktober 2006 werd mijn administratie maar weinig of niet gevat 
door deze problematiek.  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 209 
van 4 juli 2008 
van MICHÈLE HOSTEKINT 
 
 
 
Onderzoeksrapport private huursector   -   Beleidsconclusies 
 
In opdracht van de minister werd tussen september en december 2005 een onderzoeksproject 
uitgevoerd door het Vlaams Overleg Bewonersbelangen dat resulteerde in het einddocument “Een 
toekomstgerichte aanpak van de private huursector”. Bedoeling van het project was om tot een 
consensus te komen en een maatschappelijk draagvlak te creëren voor een strategisch toekomstplan 
voor de private huursector mét vertegenwoordigers en experts van de private huurmarkt. Het Vlaamse 
woonbeleid kreeg met deze breed gedragen aanbevelingen een aanzet tot een toekomstgerichte aanpak 
van de private huursector.  
 
Voor het breed overleg van actoren die rechtstreeks en onrechtstreeks betrokken zijn bij de private 
verhuring op de Vlaamse woonmarkt, is een onafhankelijke Commissie Private Huur opgericht. In die 
commissie zetelen de vertegenwoordigers van huurders en verhuurders als rechtstreeks betrokkenen, 
naast professionele actoren uit de welzijnssector en lokale besturen, vastgoed- en bouwsector, 
aangevuld met experts zoals een vrederechter, een vastgoedspecialist en enkele wetenschappers. 
Medewerkers van de minister en de administratie namen als waarnemer deel aan de werkzaamheden 
van de commissie, die werd voorgezeten en gemodereerd door de Vlaamse Ombudsman.  
 
De Commissie Private Huur kon zich zeer goed vinden in de brede representatieve samenstelling, die 
de uiteenlopende belangen en deskundigheid van de private huursector weerspiegelt. Van bij de 
aanvang waren alle leden van de commissie erover verheugd dat ze betrokken werden bij het project 
en zo konden bijdragen in het proces van consensusvorming rond enkele beleidsaanbevelingen. Het 
debat verliep van bij de aanvang in een open sfeer van constructief “samen denken” rond de toekomst 
voor de private huurmarkt. Er was steeds luisterbereidheid en respect voor ieders rol. En niet 
onbelangrijk is dat de onderzoekers samen met de voorzitter van de commissie tot een reeks besluiten 
en beleidsaanbevelingen kwamen. 
 
Meer dan twee jaar na de beëindigen van deze werkzaamheden moeten de onderzoekers vaststellen dat 
er met het eindverslag nog steeds niets is gebeurd. Het einddocument bevat nochtans 
beleidsvoorstellen over de belangengroepen (huurder/verhuurders) heen. Bovendien lijkt het 
beleidsbelang van het einddocument des te groter indien de verdere staatshervorming ook het 
huurrecht naar de deelstaten overhevelt. 
 
1. Waarom is er na meer dan twee en een half jaar nog steeds geen officiële publicatie van het 

einddocument van het onderzoeksproject “Een toekomstgerichte aanpak van de private 
huursector”? 

 
2. Zal de minister het onderzoeksrapport dat hij zelf heeft besteld, alsnog een officiële status geven? 

Zo ja, wat is hiervoor de timing? Zo neen, wat is hiervoor de reden? 
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3. Welke conclusies trekt de minister uit de conclusies en beleidsaanbevelingen van het 
onderzoeksrapport?  



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1135- 
 
 

 

MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 209 van 4 juli 2008 
van MICHÈLE HOSTEKINT 
 
 
 
1. Het uitgevoerde project had tot doel een aanzet te geven tot een lange termijn visie op de rol en 

mogelijkheden van de private huurwoningmarkt in het Vlaamse woonbeleid. Om hiertoe te 
komen werd een commissie opgericht bestaande uit de actoren die rechtstreeks en onrechtstreeks 
betrokken zijn bij de private huurwoningmarkt in Vlaanderen. Naast de vertegenwoordigers van 
huurders en verhuurders, namen eveneens actoren uit de welzijnssector, de lokale besturen, de 
vastgoed- en bouwsector, aangevuld met experts zoals een vrederechter, een vastgoedspecialist 
en enkele wetenschappers deel aan de commissie. Mijn kabinet en de administratie waren 
aanwezig als waarnemers. Er werden twee thema’s m.b.t. de private huurwoningmarkt 
behandeld:  
- hoe kan de private huurmarkt aantrekkelijker gemaakt worden door betere voorwaarden te 

creëren en oplossingen te zoeken om het huidige huurpatrimonium te optimaliseren en uit te 
breiden? 

- hoe kan het beheer van de verhuring op de private huurmarkt, voor alle groepen op de 
huurmarkt, performanter gemaakt worden? 

 Het einddocument en de aanbevelingen geven in het algemeen aan wat voor de diverse 
betrokken actoren belangrijke knel- en aandachtspunten zijn op de private huurmarkt, met zowel 
aanbevelingen naar de vraagzijde als de aanbodzijde. De belangrijkste verwezenlijking van het 
project ligt evenwel in het feit dat men alle betrokken actoren van de private huurmarkt rond de 
tafel heeft kunnen brengen en tot een open en constructieve dialoog en discussie is gekomen. De 
klassieke belangentegenstellingen werden overstegen en men is in consensus gekomen tot een 
einddocument over de private huurmarkt. 

 Het einddocument van het project is niet als publicatie uitgegeven. Dit was ook nooit de opzet. 
De resultaten van het project zijn wel door de betrokken onderzoekers toegelicht op de studiedag 
‘Een nieuw beleid voor de private huurmarkt?’ op 20 april 2007 in het Vlaamse Parlement. Deze 
presentatie is beschikbaar via de website ‘bouwenenwonen’. Het volledige eindverslag kan 
worden opgevraagd bij de cel onderzoek van de afdeling Woonbeleid van het departement 
RWO. 

  
2. Het einddocument van het project heeft een officiële status, ik heb het immers midden 2006 

goedgekeurd. Dit werd uiteraard ook bekend gemaakt aan zowel mijn administratie als aan de 
opdrachthouder, het VOB.   

 
3. De voornaamste conclusie uit de projectuitvoering is dat vertegenwoordigers van huurders en 

verhuurders in staat zijn om de belangentegenstellingen te overstijgen en in consensus tot een, 
weliswaar algemene, aanzet te komen over de rol van de private huurwoningmarkt binnen het 
woonbeleid. De constructieve dynamiek die via dit project tot stand werd gebracht met 
betrekking tot de private huurmarkt - in het bijzonder het opstarten van een overleg en dialoog 
tussen de betrokken actoren - werd al ingebracht in andere overlegfora, in het bijzonder bij de 
opvolging van onderzoeksopdrachten met betrekking tot de private huurwoningmarkt (‘naar een 
centraal huurwaarborgfonds’, ‘onderzoek naar verhuurders aan SVK’, …). 

 Uit het overleg en de discussie in de schoot van de commissie bleek bovendien dat er veel 
raakpunten zijn en dat de betrokken actoren ook over diverse aspecten en voorstellen op 
dezelfde lijn zitten. Dit is uiteindelijk ook niet verwonderlijk. Alle betrokken actoren hebben 
immers baat bij een goede werking van de private huurwoningmarkt en een beleid dat zowel 
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aandacht heeft voor de belangen van de verhuurder als voor de belangen van de huurder. Meer 
concreet hebben heel wat aanbevelingen ondertussen een beleidsantwoord gekregen via de 
uitbreiding of implementatie van nieuwe maatregelen, zoals bijvoorbeeld de wijziging van het 
huursubsidiestelsel, de uitbreiding van de werkingsmogelijkheden van de huurdersbonden, de 
invoering van de renovatiepremie, de ondersteuning van het lokaal woonbeleid, … Indien de 
private huurwetgeving wordt geregionaliseerd zal dit het Vlaamse woonbeleid voor nieuwe 
mogelijkheden en uitdagingen stellen. Het einddocument van dit project, maar nog meer de 
betrokkenheid van de actoren zullen een belangrijke meerwaarde vormen om mee te bepalen 
hoe we met deze toekomstige bevoegdheden kunnen omgaan. 
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Vraag nr. 210 
van 4 juli 2008 
van MICHÈLE HOSTEKINT 
 
 
 
Sociale huisvesting   -   Bewonersparticipatie 
 
Tijdens de vergadering van de Commissie voor Wonen, Stedelijk Beleid, Inburgering en Gelijke 
Kansen van 15 november 2007 werd een gedachtewisseling gehouden met directeur van 
socialehuisvestingsmaatschappij (SHM) De Mandel (Stuk 1503 (2007-2008) – Nr. 1). Daarbij kwam 
ook uitgebreid het project ‘Tweezijdig’ aan bod, de huurdersadviesraad die eind vorig jaar door de 
SHM werd opgezet met als opzet de huurders meer inspraak en medezeggenschap te geven in 
bepaalde beslissingen van de sociale bouwmaatschappij. De huurdersadviesraad gaat ook op zoek naar 
adviezen en verbetervoorstellen die kunnen worden geformuleerd ten aanzien van de raad van bestuur. 
 
Aan de opstart van de huurdersadviesraad ging drie jaar voorbereiding vooraf  samen met 
Samenlevingsopbouw West-Vlaanderen. Onder meer om een huishoudelijk reglement op te stellen 
waarin de concrete regels voor de werking van de huurdersadviesraad worden beschreven. Tevens 
werd in die periode ook een grote tevredenheidsenquête onder de 3.400 huurders van De Mandel 
georganiseerd, waaruit een aantal pijnpunten aan het licht kwamen waaraan de SHM door de 
oprichting van een huurdersadviesraad in de toekomst wil remediëren. Er is voor deze 
huurdersadviesraad een vaste medewerkster in dienst genomen. De totale kostprijs voor het project 
“Tweezijdig” op jaarbasis wordt op 45.000 euro geraamd. 
 
De Mandel is als grootste socialehuisvestingsmaatschappij ook de eerste SHM in West-Vlaanderen die 
werk maakt van huurdersparticipatie. Elders in Vlaanderen zijn er evenwel al eerder soortgelijke 
projecten opgestart. In Genk werd door de SHM Ons Dak al een huurdersadviesraad opgericht. Ook in 
Geel en Gent zijn er projecten die onder impuls van het opbouwwerk werden opgezet en worden 
ondersteund. Het meest bekend is PASH, het Platform Antwerpse Sociale Huurders, dat op initiatief 
van de stad werd opgericht en al enkele jaren als spreekbuis van de huurders van SHM’s in Antwerpen 
optreedt. 
 
In tegenstelling tot Groot-Brittannië of Nederland bestaat er in Vlaanderen geen echte traditie om 
bewoners inspraak te geven in het beleid van een maatschappij. Nochtans zou een veralgemeende 
participatie in de sociale huisvesting belangrijk kunnen zijn om uiteenlopende redenen. Zo zouden de 
kwaliteit van het bestuur en het beheer van de SHM er beter van kunnen worden. Actieve 
betrokkenheid van de bewoners kan op termijn ook zinvol zijn voor de SHM zelf. Niet alleen kan de 
verstandhouding hierdoor verbeteren. Ook de tevredenheid en de leefbaarheid van sociale woonwijken 
of complexen kunnen er alleen maar wel bij varen. 
 
In het verleden toonde de minister zich al een paar keer gewonnen voor het idee van participatie en 
inspraak van bewoners in de werking van SHM’s.  Zo liet hij op een vraag om uitleg van Ann De 
Martelaer in de Commissie voor Binnenlandse Aangelegenheden, Huisvesting en Stedelijk Beleid van 
23 maart 2004 verstaan dat het principe van bewonersinspraak en -participatie moet worden 
ingeburgerd in de sociale huisvestingssector (Handelingen C168 – BIN 16 – 23 maart 2004). De 
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minister sprak in dit verband van een win-winsituatie. Inspraak en bewonersparticipatie zijn naar zijn 
overtuiging een meerwaarde. Het beleid is winnaar omdat het draagvlak vergroot, mensen beter 
worden geïnformeerd en pijnpunten goed worden gedetecteerd. Ook de huurders zijn winnaar omdat 
ze in dialoog kunnen treden, niet het gevoel hebben dat ze alles moeten ondergaan en actief betrokken 
worden.  
 
1. Hoeveel SHM’s in Vlaanderen beschikken over een huurdersadviesraad? 
 
2. Hoe evalueert de minister de bestaande initiatieven inzake bewonersparticipatie? 
 
3. Zijn er plannen om het principe van participatie van bewoners in een SHM te veralgemenen? Zo 

ja, worden hiervoor middelen uitgetrokken om deze bewonersparticipatie  structureel te 
ondersteunen en te omkaderen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 210 van 4 juli 2008 
van MICHÈLE HOSTEKINT 
 
 
 
1. Op dit moment zijn er volgens mijn administratie twee sociale huisvestingsmaatschappijen die 

over een door hen formeel erkende huurdersadviesraad beschikken: Nieuw Dak in Genk en De 
Mandel in Roeselare. 

 
2. Voor een evaluatie van de huurdersadviesraad van De Mandel is het nog te vroeg. Deze is 

gestart in december 2007. Het initiatief in Genk kan zeker positief geëvalueerd worden. De 
huurdersadviesraad heeft gezorgd voor meer wederzijds begrip tussen de huurders en de sociale 
huisvestingsmaatschappij. Via de huurdersadviesraad heeft een deel van de huurders (de 
vertegenwoordigers) de werking van de SHM goed leren kennen. Alleen al doordat men over 
meer informatie beschikt, neemt het begrip toe en de mogelijkheid tot irritatie af. De 
huurdersadviesraad heeft er aan de andere kant ook voor gezorgd dat Nieuw Dak een betere kijk 
heeft op al wat er leeft onder de huurders. Uit contacten met de huurdersadviesraad blijkt ook 
zeer goed dat men zich bewust is van mogelijke valkuilen. Zo is het bij de huurdersadviesraad 
verboden zich enkel te focussen op persoonlijke problemen of bezorgdheden en is men zich ook 
bewust van mogelijke representativiteitsproblemen. Ook het door mij gesubsidieerde project 
VIVAS is een versterking gebleken voor de huurdersadviesraden. VIVAS heeft ervoor gezorgd 
dat de bewonersgroepen nog meer opleiding en achtergrondinformatie hebben gekregen. VIVAS 
is er bovendien in geslaagd om de leden van de huurdersadviesraden bewust te maken om ook 
oog te hebben voor de noden van die groepen van huurders die traditioneel minder goed 
vertegenwoordigd worden: migranten, werkende gezinnen, jongeren en mensen die in armoede 
leven. Het is de verdienste van VIVAS dat ook de belangen van die mensen verdedigd worden. 
Al bij al is de werking van de bestaande huurdersadviesraden een voordeel gebleken zowel voor 
de huurders als voor de sociale huisvestingsmaatschappijen. 

 
3. Ik ben inderdaad pleitbezorger voor het stimuleren, ondersteunen en veralgemenen van 

bewonersparticipatie in de sociale huisvesting. Zowel voor de betrokken bewoners, de sociale 
huisvestingsmaatschappij als de ruimere buurt of wijk heeft een effectieve bewonersparticipatie 
waardevolle effecten. Bewonersparticipatie draagt in het algemeen bij tot de leefbaarheid van en 
een beter samenleven in de sociale woonwijken. In het bijzonder kan gewezen worden op onder 
meer de positieve effecten op de communicatie en relatie tussen huurders onderling en tussen de 
huurders en de sociale huisvestingsmaatschappij, een groter draagvlak inzake het bestuur- en 
beheer van de sociale woonwijk en een grotere tevredenheid met de buurt. 

 Het idee van de participatie van bewonersgroepen is sinds eind 2006 verankerd in de Vlaamse 
wooncode, onder artikel 4, § 3. Dit is een algemene bepaling, maar het benadrukt dat 
bewonersparticipatie een vaste plaats heeft verworven binnen het woonbeleid. De participatie 
van bewoners aan de werking van de SHM kan op uiteenlopende wijzen georganiseerd en 
ingevuld worden. Dit blijkt onder meer uit de ontwikkelingen op het terrein. De 
huurdersadviesraden, waar u naar verwijst, zijn één model van of mogelijkheid om participatie 
van bewoners bij de werking van een SHM te organiseren.  

 Daarnaast zijn er de laatste jaren verschillende lokale bewonersgroepen opgestart, die elk vanuit 
een eigen lokale situatie een organisatie- en werkwijze hebben ontwikkeld. Om de bestaande 
lokale en Vlaamse dynamiek met betrekking tot bewonersgroepen en -participatie te 
ondersteunen en stimuleren heb ik midden 2005 aan Samenlevingsopbouw Vlaanderen vzw een 
subsidie toegekend voor de uitvoering van het project ‘Bewonersparticipatie in de sociale 
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huisvesting’. Ik wil hier kort ingaan op de gerealiseerde doelstellingen en de ontwikkelde 
instrumenten in het kader van de projectuitvoering. 

 
 In de eerste plaats werd de werking van de Vereniging van Inwoners van Sociale Woningen - 

Vivas opgericht op 17 januari 2004 - verder ontwikkeld. Door Vivas beschikken sociale 
huurders op het Vlaamse niveau over een platform voor informatie- en ervaringsuitwisseling, 
overleg en standpuntbepaling. Daarnaast behartigt Vivas de belangen van de sociale huurder en 
is ze gesprekspartner voor het beleid bij Vlaamse initiatieven met betrekking tot sociale 
huisvesting en om knelpunten, problemen of suggesties aan het beleid te signaleren. Vivas heeft 
eveneens een zetel verworven in de Woonraad, waardoor de vertegenwoordiging van de sociale 
huurders op het Vlaamse beleidsniveau een structurele inbreng kan leveren. Momenteel maken 
de volgende lokale bewonersgroepen deel uit van Vivas: 
- Platform van Antwerpse Sociale Huurders; 
- Huurdersadviesraad Genk; 
- Gents netwerk van sociale huurders; 
- Bewonersgroep Scheldekouter uit Ronse; 
- Bewonersgroep ‘Samen werken aan de buurt’ uit Mechelen; 
- Wijkwerking Geel ‘Het Velleke’; 
- Bewonersgroep uit Eeklo; 
- Bewonersgroep Klim-op uit Maasmechelen; 
- Bewonersgroep ‘Wijkwerking Keirlandse Zillen’ uit Mol. 
Er werd een geïntegreerd vormingspakket uitgewerkt, dat mogelijkheden geeft om de 
verschillende betrokken groepen (bewoners, begeleiders, medewerkers en beheerders van 
SHM’s) gericht te vormen. Het modulaire vormingspakket bevat zowel de nodige inhoudelijke 
informatie voor kennisoverdracht, informatie over methodieken, als voorbeelden van oefeningen 
om mee te werken. 
Daarnaast werd een website (www.vivas.be) ontwikkeld. Dit is een interessant instrument om 
algemene en actuele informatie over en praktijkvoorbeelden van bewonersparticipatie 
beschikbaar te stellen aan een ruim publiek. De website is visueel aantrekkelijk en bevat 
toegankelijke informatie gericht naar de verschillende doelgroepen. 
 
Een daadwerkelijke bewonersparticipatie is uiteraard slechts mogelijk in samenwerking en 
overleg met de sociale huisvestingsmaatschappij en eventueel andere lokale actoren. Hierin 
werden eveneens stappen gezet in het kader van de projectuitvoering, onder meer via de 
organisatie van een studiedag met en voor de sociale huisvestingsmaatschappijen op 20 maart 
2007. 
 
Het al dan niet opstarten van lokale bewonersgroepen en participatie-initiatieven blijkt nauw 
samen te hangen met de lokale mogelijkheden inzake ondersteuning en begeleiding vanuit het 
samenlevingsopbouw, de gemeente, de sociale huisvestingsmaatschappij, maar ook met de 
aanwezigheid van personen die een trekkersrol willen en kunnen opnemen in het proces. 
 
Analoog met dit project werd de regelgeving omtrent de sociale verhuring grondig hervormd. 
Ook werd een nieuw financieringssysteem ontwikkeld. Hierin werd ook voorzien dat per 500 
huurders een SHM een halftijdse sociaal assistent kan tewerkstellen. Het takenpakket van deze 
sociaal assistent werd gebaseerd op een nota van de denktank wonen-welzijn en omvat ook 
taken op vlak van ondersteuning en faciliteren van bewonersparticipatie. Ik hoop dan ook dat 
deze nieuwe mogelijkheden door de SHM’s worden aangegrepen om met bewoners in dialoog te 
gaan, zonder op te leggen via welke weg deze dialoog zich dient te ontwikkelen. 
 
Aanvullend hierop zal in de erkenningscriteria voor de shm’s – die momenteel worden 
voorbereid – rekening gehouden worden met de meerwaarde van een goede bewonerswerking 
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Ik wil de impact van deze initiatieven afwachten vooraleer nieuwe initiatieven op te starten. In 
afwachting hiervan wil ik echter wel de werking van VIVAS continueren. Vandaar dat ik een 
projectsubsidie voorzie aan Samenlevingsopbouw Vlaanderen vzw voor de voorbereiding en 
organisatie van een bewonerscongres van Vivas over het kaderbesluit sociale huur in het najaar. 
De eerste evaluatie van de bewonerscongressen van VIVAS tijdens de uitvoering van hun vorige 
opdracht geeft immers aan dat een bewonerscongres voor de bewonersgroepen erg waardevol is:  

- beleidsinitiatieven kunnen aan een grote groep bewoners worden voorgelegd, uitgelegd en 
besproken worden 

- bewonerscongressen werken ook ‘wervend’ naar nieuwe bewonersgroepen toe 
- onder de bestaande initiatieven is het een uitgelezen moment om ervaringen uit te 

wisselen 
Tegen begin 2009 zal ik aan het Departement RWO een evaluatie vragen over de impact van de 
nieuwe initiatieven en een advies vragen over wat aanvullend nog dient te gebeuren. Hierbij zou 
ook het Steunpunt Ruimte en Wonen ingeschakeld kunnen worden via een beleidsvoorbereidend 
onderzoek met betrekking tot bewonersparticipatie.  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 213 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 213 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 216 
van 9 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
PPS sociale woningbouw   -   Gunningsprocedure 
 
De Vlaamse Regering besliste op 15 juli 2005 inzake de operatie PPS (publiek-private samenwerking) 
sociale woningbouw om perceel 1 (132 woningen in Aalst en Gent) en perceel 3 (106 woningen in 
Antwerpen, Izegem en Lommel) van het proefproject PPS sociale woningen te gunnen aan de NV 
SOWO Invest en om de gunningsprocedure voor perceel 2 (circa 190 woningen in Tienen en Dilbeek) 
stop te zetten wegens budgettaire onverenigbaarheid. Het voorziene budget van ruim 25,2 miljoen euro 
was immers volledig opgebruikt met de gunning van de percelen 1 en 3. 
 
In de begroting 2006 werd een bijkomend budget van 18,5 miljoen euro voorzien teneinde ook de 
uitvoering van perceel 2 mogelijk te maken. 
 
Het was de oorspronkelijke bedoeling van de minister om snel te handelen door de stopzetting van 
perceel 2 van 15 juli 2005 in te trekken en de onderhandelingsprocedure voor perceel 2 voort te zetten 
met alle oorspronkelijke inschrijvers. 
 
De Inspectie van Financiën (IF) bracht hierover evenwel een ongunstig advies uit. Daarom werd de 
procedure van perceel 2 volledig herbegonnen. 
 
Bij beslissing van 14 juli 2006 heeft de Vlaamse Regering dan haar goedkeuring gehecht aan de wijze 
van gunning voor de PPS-proefprojecten van het perceel Brabant, met één locatie in Dilbeek en drie 
locaties in Tienen.  Er werd geopteerd voor een promotieovereenkomst bij wege van algemene offerte-
aanvraag.  De VMSW (Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen) treedt op als lasthebber van 
diverse lokale aanbestedende overheden, zoals onder meer het OCMW Tienen en de CV Huisvesting 
Tienen. 
 
Naar aanleiding van deze algemene offerteaanvraag werden op 18 april 2007 naar verluidt amper vier 
offertes ingediend. Eén van de inschrijvers bestaat uit een samenwerkingsverband tussen diverse 
partijen waaronder de Intercommunale Interleuven, waarvan Tienen lid is. 
 
Naar verluidt werd de procedure naderhand opnieuw stopgezet omdat alle partijen zogezegd 
“onaanvaardbare prijzen” voorgesteld zouden hebben. De minister heeft dit op 19 juli 2007 
meegedeeld aan de Vlaamse regering. 
 
Aansluitend heeft de minister een nieuwe gunningsprocedure in september opgestart, ditmaal via een 
onderhandelingsprocedure zonder voorafgaande bekendmaking. 
 
Ondertussen zijn we reeds een jaar verder en vernemen we bitter weinig nieuws. 
 
In dit verband heb ik een aantal vragen, waarop ik graag een uitgebreid antwoord had gekregen. 
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Het feit dat alle vier de inschrijvers, met inbegrip van de intercommunales, zogezegd 
“onaanvaardbare” prijzen voorgesteld zouden hebben, stemt tot nadenken. Het is uiteraard zeer 
gemakkelijk om de schuld in de schoenen te schuiven van de inschrijvers.   
 
1. Met hoeveel kandidaten werd uiteindelijk in september 2007 onderhandeld? 
 
2. Is de minister op de hoogte van het feit dat één van de kandidaat-inschrijvers een intercommunale 

is waarvan Tienen lid is, terwijl Tienen ook belangen heeft of kan hebben in de aanbestedende 
overheid (OCMW en socialehuisvestingsmaatschappijen)? Hoe staat hij tegenover dergelijke 
“rechter-en-partij” kwesties? 

 
3. De betrokken intercommunale zou ook samen met een private partner ingeschreven hebben.  
 

Hoe is de keuze van die private partner door de intercommunale verlopen?  Werd aan diverse 
kandidaten formeel de kans gegeven om in partnerschap met de intercommunale in te schrijven? 

 
4. Hoeveel kandidaten hebben uiteindelijk een “best and final offer" (BAFO) ingediend? 
 
5. Hoeveel lager is het ontvangen BAFO dan de “laagste” van de “onaanvaardbare prijzen” van de 

vier offertes die op 18 april 2007 werden ingediend? 
 
6. Welke zijn de voorgenomen aanpassingen/toegevingen aan het oorspronkelijke bestek om tot een 

mogelijke prijsdaling te komen? 
 
7. Hoeveel woonbehoeftigen konden ondertussen niet geholpen worden met een huursubsidie via de 

bedragen die reeds enkele jaren ongebruikt gebudgetteerd blijven op de Vlaamse begroting voor 
deze PPS sociale woningbouw? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 216 van 9 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Er werd met 4 promotoren onderhandeld. 
 
2. De intercommunale Interleuven maakt mee deel uit van één van de vier inschrijvers, promotoren,  

van de algemene offerte-aanvraag van 18 april 2007. Na het stopzetten van de procedure algemene 
offerte-aanvraag werd, zoals vermeld in uw vraag, in toepassing van artikel 17 §2;1°;d van de wet 
op de overheidsopdrachten van 24 december 1996 met alle inschrijvers van de algemene offerte-
aanvraag een onderhandelingsprocedure zonder bekendmaking opgezet. 
 
De promotoren presenteren zich naargelang hun interne competenties als één volledig geheel of 
als een vereniging van verschillende bedrijven met specifieke competenties die samen voor de 
promotieopdracht inschrijven. Er bestaat behalve een erkenning als aannemer (gebeurlijk 
onderaanneming) geen voorschrift voor de aard van de bedrijven die formeel deel uitmaken van 
het promotieteam. Er is in het voorbereidende traject van de PPS bewust voor een vrije 
organisatievorm gekozen om de creativiteit van de aangedragen oplossingsvorm niet in de weg te 
staan. Voorbeelden van mogelijke soort bedrijven zijn: banken, aannemers, ontwerpers, 
vastgoedontwikkelaars en –beheerders, onderhoudsfirma’s, … 
 
De intercommunale Interleuven is als intercommunale een hybride organisatie waarvan ook 
gemeenten en OCMW’s lid zijn. Interleuven beschikt over competenties en terreinkennis die in de 
ontwikkeling van het project voor de promotieopdracht aan de oplossing kunnen bijdragen. 
Interleuven kan zo ook als ontwerper optreden, voor zover de concurrentie speelt met andere 
ontwerpers. In de promotieopdracht is het optreden van Interleuven geoorloofd omdat meerdere 
promotoren hebben ingeschreven en de concurrentie dus kan spelen. 
 
Bij de gunning is Tienen geen rechter en partij. Tienen komt bij de gunning enkel aan bod voor 
een advies in de selectiecommissie over de kwaliteit. Die selectiecommissie is voldoende divers 
samengesteld (Vlaamse Bouwmeester, leden van het kenniscentrum PPS, ambtenaren van het 
ministerie van de Vlaamse Gemeenschap en de VMSW …) en wordt voorgezeten door een 
ambtenaar van het Vlaams Gewest opdat de commissie onafhankelijk haar advies zou kunnen 
uitbrengen. De Vlaamse Regering beslist op basis van prijs en kwaliteit waarbij ze al dan niet het 
advies van de commissie volgt.  

 
3. De intercommunale Interleuven maakte enkel deel uit van de promotievereniging zoals onder 

deelvraag 2 beschreven. Zij schreef dus “ook” niet nog eens in op een andere wijze. 
 
Hoe het samenwerkingsverband tot stand is gekomen tussen de leden van de promotievereniging 
is geen punt van onderzoek. Geen enkel element wijst erop dat de intercommunale het initiatief 
heeft genomen om een private partner aan te zoeken om een promotievereniging op te richten en 
om dan met die vereniging te schrijven.  
 
Er is vanuit de aanbestedende overheid geen enkele formele aanwijzing gegeven om bijvoorbeeld 
al of niet met intercommunales een promotievereniging te vormen; de mogelijkheid werd ook niet 
uitgesloten, anders zouden promotoren met intercommunales vanzelfsprekend zijn geweerd. 
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4.  Vier promotoren dienden een "Best and Finale Offer" (BAFO) in, met name: 
• Tijdelijke Vereniging Arcopar et alii (waaronder de intercommunale Interleuven). 
• Tijdelijke Vereniging Matexi - Sibomat - Cofinimmo 
• nv Strabag Belgium 
• nv Sowo Invest 

 
5. Aangezien de gunning nog niet is gebeurd kan omwille van het nog lopende 

onderhandelingsproces over de prijzen geen informatie worden verstrekt. 
 
6. Tijdens de onderhandelingen zijn geen aanpassingen aan het bestek van de offertevraag gebeurd. 

Artikel 17§2;1°d van de wet op de overheidsopdrachten laat niet toe dat de essentiële 
besteksbepalingen worden gewijzigd. 
 
In het bestek van de algemene offerte-aanvraag voor perceel 2 zijn er wel twee belangrijke 
wijzigingen doorgevoerd ten opzichte van de eerst gevoerde procedure voor de percelen 1,2 en 3, 
met name:  
• de bewijslast voor het voldoen aan het prestatiebestek kan in de fase offerte worden vervangen 

door een sterkmaking wat de kost voor het opmaken van een offerte verlaagt en de 
concurrentie potentieel verruimt;  

• het opbouwen van een borgfonds voor het uitvoeren van het groot onderhoud wordt 
weggelaten omdat gelet op de nog uitstaande erfpachtcanons die borg een nodeloze 
bijkomende kost is. 

 
7.  Met het bedrag voor de vooropgestelde 190 PPS-woningen van perceel 2 kunnen in principe +/- 

190 woonbehoeftigen van een huursubsidie worden voorzien voor een periode van 27 jaar. 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 217 
van 9 juli 2008 
van DANY VANDENBOSSCHE 
 
 
 
Agendapunten gemeenteraad   -   Indieningstermijn 
 
De termijn die gerespecteerd moet worden voor het indienen van agendapunten door 
gemeenteraadsleden (art. 22 Gemeentedecreet) wordt blijkbaar uiteenlopend toegepast. 
 
In combinatie gelezen met artikel 190, kan de termijn van vijf dagen ingaan de dag na de indiening tot 
agendering van een punt. 
 
Sommige gemeenteraden hebben echter een reglement goedgekeurd waarin staat dat er vijf volledige 
dagen voor de vergadering moeten zijn. 
 
Deze reglementen lijken strijdig met de decretale bepalingen. 
 
In welke mate stelt de minister hier problemen vast van correcte toepassing? 
 
Kan hij hierbij duidelijkheid verschaffen ter zake? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 217 van 9 juli 2008 
van DANY VANDENBOSSCHE 
 
 
 
Artikel 22 van het gemeentedecreet bepaalt dat gemeenteraadsleden uiterlijk vijf dagen voor de 
vergadering punten aan de agenda kunnen toevoegen. 
 
De termijn gaat in op de dag van het bezorgen van het toegevoegde punt aan de gemeentesecretaris. 
De dag van de vergadering is niet in de termijn begrepen. Indien de gemeenteraad vergadert op 
dinsdag dan moeten de gemeenteraadsleden, indien zij punten wensen toe te voegen aan de agenda, 
deze uiterlijk bezorgen aan de gemeentesecretaris op de donderdag ervoor.  
 
De lezing van artikel 190, §2, van het gemeentedecreet zou tot een andere conclusie kunnen leiden die 
niet de bedoeling was van de decreetgever. Ik wens dan ook een wijziging aan artikel 190, §2, aan het 
Vlaams parlement voor te leggen waarbij de gebeurtenis die de termijn doet eindigen (in casu dus de 
gemeenteraadszitting), duidelijk niet in de termijn begrepen wordt. In het voorontwerp van wijziging 
van het gemeentedecreet dat momenteel wordt voorbereid, wordt daartoe het nodige gedaan.  
 
Ik kan u nog wel meedelen dat mij tot op heden nog geen klachten bereikt hebben in verband met de 
berekening van de termijnen in het kader van artikel 22 van het gemeentedecreet.  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 218 
van 9 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Huursubsidies   -   Daklozen 
 
In haar evaluatierapport van juni 2008 over de Vlaamse huursubsidie stelt de VVSG (Vereniging van 
Vlaamse Steden en Gemeenten) dat de huidige toekenningscriteria te veel kansarme huurders 
uitsluiten. De VVSG pleit voor een substantiële toelage voor iedereen die aangewezen is op de private 
huurmarkt maar financieel niet in staat is om de huur van een degelijke en aangepaste woning te 
betalen, kortom voor een volwaardige Vlaamse huursubsidie. 
 
In een reactie stelde de minister dat een dergelijke veralgemening onbetaalbaar is en dat de 
huursubsidie bovendien reeds werd uitgebreid. Los van de vraag of een fundamentele uitbreiding 
wenselijk dan wel mogelijk is, rijst het probleem dat rechthebbende kansarme huurders in bepaalde 
gevallen ook worden uitgesloten van een huursubsidie. Zo bestaat bij de OCMW’s een grote 
bezorgdheid over de situatie van daklozen. 
 
Voorwaarde opdat een dakloze toegang kan krijgen tot een Vlaamse huursubsidie, is het verwerven 
van een federale installatiepremie. Voordeel is dat hiermee de “dakloze” eindelijk wordt gedefinieerd. 
Nadeel is echter dat hierdoor een aantal mensen onterecht worden uitgesloten. 
 
De federale installatiepremie kan slechts éénmaal worden verkregen. Daklozen die dus voor de 
inwerkingtreding van het Vlaams huursubsidiebesluit een federale installatiepremie kregen, kunnen nu 
geen aanvraag meer indienen voor een Vlaamse huursubsidie, ook al voldoen zij wel aan de 
voorwaarden. Bovendien ligt de inkomensgrens voor de federale installatiepremie lager dan de 
inkomensgrens voorzien in het huursubsidiebesluit. Daklozen die een inkomen hebben boven de 
federale grens maar volgens de Vlaamse criteria wel in aanmerking komen voor een subsidie, vallen 
hier dus uit de boot. 
 
Volgens de VVSG is het dan ook belangrijk om voor daklozen de toegang tot de Vlaamse 
huursubsidie niet langer te koppelen aan de federale installatiepremie voor daklozen. Men stelt voor 
om de zaken in die zin te regelen dat mensen die op basis van “dakloosheid” in aanmerking kunnen 
komen voor een Vlaamse huursubsidie en installatiepremie, naar het OCMW worden doorverwezen. 
Het OCMW beslist vervolgens over het al dan niet toekennen van een verklaring van dakloosheid. 
 
Hoewel huisvesting een exclusief regionale bevoegdheid is, wordt het Vlaams beleid ter zake beperkt 
door een federale regeling. 
 
1. Hoe evalueert de minister deze problematiek? 
 
2. Werd deze problematiek reeds aangekaart in de taskforce Huisvesting in het kader van het 

Overlegcomité? Met welk gevolg? Zo neen, zal de minister dit doen? 
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3. Is het een beleidsoptie om het huursubsidiebeleid los te koppelen van de federale 
installatiepremie? Of ziet de minister andere mogelijkheden en wat zal hij ter zake ondernemen?  



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1153- 
 
 

 

MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 218 van 9 juli 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. In het nieuwe huursubsidiestelsel werd de afbakening van de categorie van daklozen die in 

aanmerking komen voor een huursubsidie gewijzigd. Deze aanpassing werd doorgevoerd, 
aangezien de voorwaarde die onder het vorige stelsel werd gehanteerd om als dakloze in 
aanmerking te komen voor een huursubsidie onvoldoende aansloot bij de realiteit. In het vorige 
stelsel werd met name het verblijf van minimum zes maanden in een instelling vooropgesteld, wat 
een zware en onrealistische voorwaarde bleek. De opvangcentra zijn er immers op gericht om de 
opgevangen persoon zo snel mogelijk te doen doorstromen. Daarnaast zijn er heel wat daklozen 
die een divers parcours doorlopen met wisselende verblijfsituaties. Tenslotte zijn zeker ook niet 
alle daklozen na een bepaalde verblijfsperiode in een instelling in staat om zelfstandig te wonen.  

 
In de nieuwe regeling werd dan ook opgenomen dat daklozen in aanmerking komen voor een 
huursubsidie op basis van de koppeling aan de toekenning van een federale installatiepremie of de 
verhoging van het leefloon. Vooraleer een installatiepremie wordt toegekend, wordt door het 
OCMW een sociaal onderzoek ingesteld om te bepalen of de aanvrager effectief een ex-dakloze is, 
die bovendien ook in staat is om zelfstandig te wonen op de private huurmarkt. De OCMW’s 
kunnen een installatiepremie toekennen aan daklozen op basis van de volgende definitie van 
dakloze: ‘de persoon die niet over een eigen woongelegenheid beschikt, die niet de middelen heeft 
om daar op eigen krachten voor te zorgen en daardoor geen verblijfplaats heeft, of die tijdelijk in 
een tehuis verblijft in afwachting dat hem een eigen woongelegenheid ter beschikking wordt 
gesteld’. Er blijken evenwel inderdaad omstandigheden waarin een dakloze niet in aanmerking 
komt voor een federale installatiepremie, niettegenstaande hij voldoet aan de gestelde 
voorwaarden, bijvoorbeeld indien hij in het verleden reeds een federale installatiepremie heeft 
ontvangen (de federale installatiepremie is eenmalig).  
 
De daklozen die in staat zijn om zelfstandig te wonen op de private huurwoningmarkt zijn een 
belangrijke doelgroep van het huursubsidiestelsel. Momenteel bereidt mijn administratie een 
evaluatie voor van deze huursubsidie met het oog op een eventuele bijsturing van het stelsel. 
Hierbij worden onder meer de opmerkingen en bedenkingen van diverse betrokken actoren – 
VVSG, Vlaams Netwerk van verenigingen waar armen het woord nemen, VOB – meegenomen. 
De geschetste knelpunten met betrekking tot de toekenning van een huursubsidie aan daklozen zal 
ik hierin zeker ook laten onderzoeken.  
 

2. Deze thematiek werd nog niet besproken in de schoot van de werkgroep Huisvesting in het kader 
van het Overlegcomité. Ik ben dit ook niet van plan, het betreft immers een volledig Vlaamse 
bevoegdheid om de voorwaarden te bepalen voor het toekennen van de huurtoelage. 

 
3. Op basis van hogervermelde evaluatie zal ik verdere beleidsopties in het huursubsidiebeleid 

nemen.  
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Vraag nr. 221 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 221 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 222 
van 17 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Gemeentelijke leningen   -   Intrestlasten 
 
Door de financiële crisis sedert de zomer van 2007 is het wantrouwen tussen banken onderling 
toegenomen. Dit uit zich in toegenomen marges tussen marktrente enerzijds en interbankenrente 
anderzijds. 
 
De gemeenten ontlenen bij de financiële instellingen ook op lange termijn doorgaans op basis van 
interbankenrente + een marge. Doorgaans lagen deze intresttarieven niet ver boven de OLO-rentes 
voor gelijkaardige termijnen. 
 
In welke mate worden gemeenten getroffen door deze ontwikkeling? Kan de minister een beeld geven 
van de ontwikkeling sedert begin 2007 van het verschil tussen internetbankenrentes enerzijds en 
marktrentes anderzijds voor de meest voorkomende looptijden? 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Mechelen (vraag nr. 198) en Keulen ( nr. 222). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN IN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 222 van 17 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Dirk Van Mechelen, viceminister-
president en Vlaams minister van Financiën en Begroting en Ruimtelijke Ordening. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 223 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 223 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Kris Peeters,  minister-president van de 
Vlaamse Regering. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1161- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 227 
van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Renovatiepremie   -   Evaluatie 
 
Bij de invoering van het stelsel van de nieuwe renovatiepremie werd een evaluatie in het vooruitzicht 
gesteld na een jaar werking van het stelsel. Ook in antwoord op verschillende parlementaire vragen 
heeft de minister herhaaldelijk een evaluatie aangekondigd, onder meer wat de voorwaarden betreft 
van het niet hebben van een eigendom gedurende een bepaalde periode voor de aanvraag van de 
premie.  Afhankelijk van de conclusies van die evaluatie zou het stelsel dan eventueel bijgestuurd 
worden. 
 
1. Heeft de minister die evaluatie reeds opgestart?  Door wie of door welke instantie zal deze 

evaluatie uitgevoerd worden?  Tegen wanneer zal deze evaluatie voltooid zijn? 
 
2. Welke aspecten heeft de minister specifiek opgegeven als bijzonder te onderzoeken elementen in 

het kader van deze evaluatie? 
 



-1162-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 227 van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
1. Begin juli 2008 heeft Wonen-Vlaanderen mij effectief een eerste evaluatienota met betrekking tot 

het stelsel van de renovatiepremie na een jaar werking voorgelegd.  Deze nota bevat zowel een 
stand van zaken als een overzicht van de knelpunten die bij de praktische uitvoering naar boven 
zijn gekomen, alsook een aantal oplossingsvoorstellen. 
Op basis van deze eerste evaluatienota is het Departement RWO een beleidsmatige reflectie aan 
het uitwerken met het oog op een eventuele bijsturing van het stelsel. Hierna zal een 
gemeenschappelijk overleg georganiseerd worden tussen de beide administraties met het oog tot 
een gezamenlijk gedragen nota te komen. 
Het Vlaams Parlement zal geïnformeerd worden over de resultaten van de evaluatie nadat de 
Vlaamse Regering zich erover heeft uitgesproken 

 
2. Bij de goedkeuring van de renovatiepremie was in de Vlaamse regering afgesproken dat bij de 

evaluatie zowel de budgettaire weerslag, de procedure als de subsidieerbare werkzaamheden aan 
bod zouden komen, en onder meer ook het onderscheid tussen werkzaamheden waarvoor met een 
geregistreerd aannemer is gewerkt en werkzaamheden waarvoor alleen aankoopfacturen worden 
voorgelegd. 

 
. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 228 
van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Sociale huisvesting   -   Projecten "levenslang wonen" 
 
In de Beleidsbrief Wonen (Stuk 1389 (2007-2008) – Nr. 1) verduidelijkt de minister welke initiatieven 
genomen werden om het concept "levenslang wonen" ruimer bekend te maken en de toepassing ervan 
te vergroten, onder meer de organisatie van een architectuurwedstrijd.   
 
Tevens verduidelijkte de minister dat hij in juli 2007 een open oproep gelanceerd heeft voor het 
indienen van projectvoorstellen tot informatie en sensibilisatie over het concept "levenslang wonen". 
De ingediende projecten zouden een ruim publiek moeten informeren en sensibiliseren over de 
mogelijkheden en toepasbaarheid van het concept. Voor de ondersteuning van de projecten is een 
totaalbudget van 375.000 euro beschikbaar op de begroting van 2007. Het betreft extra middelen 
beschikbaar gesteld door de Nationale Loterij. De projecten zouden kunnen worden ingediend tot half 
september. Projectaanvragen kunnen worden ingediend door lokale en provinciale besturen, 
verenigingen en private ondernemingen. Een deskundige jury zou zich buigen over de kwaliteit, 
haalbaarheid en doelmatigheid van de ingediende projecten en zal een rangschikking opstellen. De 
geselecteerde projecten kunnen in principe starten in november 2007 met een uitvoeringstermijn van 
maximaal 12 maanden. 
 
1. Kan de minister intussen meer informatie verstrekken over de (winnaar van de) bovenvermelde 

architectuurwedstrijd? Met welke meerwaarde overtuigde hij/zij de jury? 
 

Wie zat er in de jury? 
 
Wat is de planning voor de woningen in Antwerpen, Beveren en Genk? 

 
2. Beschikt de minister over een tussentijdse evaluatie van de sensibilisatieprojecten rond 

"levenslang wonen"?  
 
3. Welke maatregelen heeft de minister genomen om de voorbeeldfunctie van projecten van 

"levenslang wonen" te beklemtonen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 228 van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
De term 'levenslang wonen' verwijst naar een concept voor woningontwerp -en bouw, waardoor een 
woning gemakkelijker en zonder veel kosten kan worden aangepast aan de verschillende levensfasen 
en behoeften van de bewoners. Uit een zogenaamde 'levenslange woning' moet men in principe niet 
meer verhuizen omwille van ouderdom of een bepaalde handicap. Evenwel heeft de toepassing van het 
concept 'levenslang wonen' voor iedereen belangrijke voordelen naar toegankelijkheid, veiligheid en 
comfort. Het achterliggende idee is dat men reeds bij de bouw van een nieuwe woning of bij een 
grondige verbouwing met een reeks criteria rekening houdt met het oog op toegankelijkheid, 
veiligheid en comfort. Levenslang wonen stelt uiteraard eveneens bepaalde voorwaarden aan de 
woonomgeving, in het bijzonder met betrekking tot de toegankelijkheid van de omgeving en de 
bereikbaarheid van voorzieningen. 
 
Het concept ‘levenslang wonen’ wordt al in beperkte mate toegepast, zowel binnen de sociale als de 
particuliere woningbouw. In de ontwerponderrichtingen voor de sociale woningbouw van de VMSW 
wordt reeds terecht aandacht besteed aan het concept ‘levenslang wonen’. Om het concept nog ruimer 
bekend te maken en de toepassing ervan te stimuleren, werd in 2007 enerzijds een architectuur-
wedstrijd georganiseerd, en anderzijds een open projectoproep gelanceerd.  
 
Op de specifieke deelvragen luidt het antwoord als volgt: 
 
1.  Juryverslag - ARCHITECTUURWEDSTRIJD 2007 

VMSW – NAV – WTCB – InHAM 
X L07 - EXTRA LEEFBAAR 
PRIJSUITREIKING 
17 december 2007 

 
Beoordelingscriteria: 
a – Innovatieve oplossingen bieden inzake toegankelijkheid ; 
b – Voldoen aan alle van toepassing zijnde criteria inzake veiligheid en bewoonbaarheid ; 
c – Een hoge graad van flexibiliteit inhouden ; 
d – Een hoge woningdichtheid mogelijk maken ; 
e – Anticiperen op vereisten inzake duurzaamheid ; 
f – Gerealiseerd kunnen worden aan een zo gunstig mogelijke prijs ; 
g – Een hoge architecturale en stedenbouwkundige kwaliteit hebben . 

 
Jury 
De jury, per project samengesteld uit vertegenwoordigers 
van de bouwheren, van de VMSW en van de initiatiefnemers, 
kwam samen in de loop van de maanden november en 
december 2007 en duidde volgende winnaars aan . 

 
1.1.  Project Antwerpen | SHM Huisvesting Antwerpen  

Project KielPolder - Zuid : Bouwen van + 24 woningen . 
 
SAMENSTELLING JURY : 
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Voor de SHM :  Jan Van Grimbergen, Huisvesting Antwerpen ;  
Ellen Mast, Onze Woning ; 
Kristiaan Borret, Stadsbouwmeester Stad Antwerpen ; 

Voor de organisatoren :  Pierre Tuypens, projectverantwoordelijke NAV ; 
Lieve Dieriyckx, In-HAM ; 
Stefan Danschutter, WTCB ; 

Voor de VMSW :   Paul Claus ; 
Isabelle Placquaert ; 

Verslaggeefster jurering :  Irène Rauch, VMSW ( geen lid jury ) . 
 

LAUREAAT: Ir-Architect Thomas COLS ( Areal Architecten Maatschappij ) Lintsesteenweg 
97 / 1 te 2540 HOVE . 

 
Omschrijving project door ontwerper : 
15 gestapelde woningen en 10 grondgebonden woningen op een collectief maaiveld . 
Beoordeling Jury : 
De jury waardeerde erg de stedenbouwkundige inplanting van de gebouwen. Het project 
benadrukt de aanwezige sterkten van de bestaande groene omgeving, door het inplanten van 
een hoger volume aan het kruispunt van de Emiel Vloorstraat, gecombineerd met rijwoningen 
met achtertuinen die aansluiten aan de achtertuinen van het bestaand weefsel. 
Deze inplanting heeft als groot voordeel dat er een grote open groenruimte wordt geschapen . 
Het project heeft een goede leesbaarheid dankzij de herkenbare verschillende typologieën van 
woningen en appartementen. Bovendien betreft het compacte typologieën, hetgeen een gunstig 
effect heeft op de compactheid en de haalbaarheid van het bouwbudget . De rijwoningen 
bieden een interessante combinatie van doorzonwoningen met een voorliggend terras dat 
betrokken is op de collectieve buitenruimte en private achtertuinen. De woningen met vier 
slaapkamers bieden de mogelijkheid voor een optimalisering van de benutting van de 
beschikbare binnenoppervlakte . 
De appartementen zijn voorzien voor rolstoelgebruikers. Hierbij is rekening gehouden met de 
basisprincipes van toegankelijkheid en is er een mogelijkheid tot een verdere optimalisering. 
Verder is er een goede ontsluiting verzorgd van zowel de woningen als de appartementen . 
 
ERELIJST: 
2de prijs: Architect Pieter DECORTE, Sint-Jozefsstraat 66 te 2018 Antwerpen . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
10 op de 25 wooneenheden zijn aangepast voor rolstoelgebruikers.Bijzondere aandacht werd 
besteed aan de inpassing van het project in het bestaand weefsel . 
Beoordeling Jury : 
De ontwerper structureert het terrein duidelijk met twee bouwblokken, hoewel de 
mogelijkheden van de vernieuwde aanleg van de Emiel Vloorstraat niet optimaal zijn benut. 
De toegankelijkheid is zeer goed uitgewerkt . Een eerste volume geeft een accent aan de Emiel 
Vloorstraat en refereert bewust naar omringende woningtypes, in materiaalgebruik en 
vormentaal. Dit gebouw omvat rijwoningen die functioneel en rationeel zijn opgebouwd, met 
kwalitatieve buitenruimtes . Het tweede volume omvat hoofdzakelijk appartementen, die alle 
goed bereikbaar zijn, ofwel via directe ontsluiting op het gelijkvloers, via een lift of trappen in 
combinatie met een passerelle op de verdieping. Hierin zijn bijna alle appartementen voorzien 
voor rolstoelgebruikers. De oriëntatie is logisch, en vervolledigt de structuur van woningen, 
door buitenruimten aan te sluiten op de tuinpaden aan de bestaande woningen. 
Het geheel vormt een compacte en financieel haalbare oplossing. De jury meent dat de 
binnenstraat evenwel potentie heeft om een bredere en beter gedefinieerde oplossing te bieden 
als gebied tussen private tuinen en de toegangen tot de appartementen. 
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3de prijs: Architect Raphaël CORNELIS ( AGWA Architectenbureau ), Louizalaan 248 / 7 te 
1050 Brussel . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 24 woningen zijn voorzien . 
Beoordeling Jury : 
De ontwerper koos voor een sterk concept; namelijk, de vervollediging van het bouwblok, 
waarbij de aansluiting op de nabij gelegen ‘Braemblokken’ is benadrukt door het 
samenvoegen van een hoger volume en een laag volume binnen één duidelijke eenheid, die 
tegelijk het bouwblok afsluit .De grote hoeveelheid grondgebonden woningen ziet de jury als 
een pluspunt, zeker omdat ze hier gecombineerd zijn met een ruime openbare groenruimte. 
Deze openbare ruimte heeft zelfs potentie om te worden uitgebreid, in aansluiting met nog 
steeds zeer ruime private buitenruimten. Op het vlak van toegankelijkheid van de 
appartementen voorrolstoelgebruikers zijn kansen gemist. De toegankelijkheid van de 
woningen voor personen met beperkingen werd onvoldoende bekeken en uitgewerkt. 
Binnen de beschikbare oppervlakte en ruimteverdeling is er evenwel mogelijkheid om dit op te 
lossen .De indeling van de appartementen is algemeen functioneel, met een rationele compacte 
opbouw, hetgeen gunstig is naar duurzaamheid toe. De indeling van slaapkamers kan nog 
geoptimaliseerd worden. O.a. het beperkt aantal raamtypes, en de compacte volumes zijn 
gunstig voor de haalbaarheid van het bouwbudget . 
 

1.2.  Project Beveren | SHM Gewestelijke Maatschappij voor Huisvesting 
Project Bosdamlaan Beveren : Bouwen van 30 à 40 huurappartementen; met eventuele 
mogelijkheid tot uitbreiding van de opdracht, betreffende de koopwoningen, met het ICW, de 
Intercommunale Land van Waas ( onder voorbehoud van goedkeuring door het ICW ) . 

 
SAMENSTELLING JURY : 
Voor de SHM :  Guido Joos, Gewestelijke Maatschappij voor Huisvesting ; 

Kurt Herregodts, Gewestelijke Maatschappij voor Huisvesting; 
Voor de organisatoren :  Pierre Tuypens, projectverantwoordelijke NAV ; 

Lieve Dieriyckx, In-HAM ; 
Stefan Danschutter, WTCB ; 

Voor de VMSW :  Paul Claus ; 
Erwin Declerck ; 

Verslaggeefster jurering :  Ann Bollen, VMSW ( geen lid jury ) . 
 
LAUREAAT: Architect Yves MALYSSE ( Architectenbureau URA ), Stalingradlaan 100 te 
1000 Brussel . 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in deelnameformulier. 76 à 80 woningen zijn voorzien, waarvan 40 à 44 
koopwoningen ( Project ICW, onder voorbehoud ) . 
 
Beoordeling Jury : 
Dit ontwerp biedt het beste antwoord; qua inplanting van gebouwen, groenbuffer naar de 
spoorweg en circulatie op het terrein. Het ontwerp is stedenbouwkundig, mits geringe 
aanpassingen, aanvaardbaar. De fietsroute naar het station, met verbinding naar de Hof ter 
Wellelaan, wordt als een pluspunt aanzien . 
De duidelijke inplanting, de goede stedenbouwkundige uitwerking en de optie om op site 
autoverkeer te bannen; werd door de jury gewaardeerd . 
De inplanting van de hellende inrijvlakken naar de garages dient te worden herzien. Naar 
toegankelijkheid toe, worden de 2 verhoogde ( + 80 cm ) binnenpleinen als minpunt gezien; 
hellende vlakken voor voetgangers, zeker voor personen met beperkingen, worden best 
vermeden .De keuze om de bouwblokken dwars op het terrein te plaatsen resulteert in een 
grote doorwaadbaarheid van het gebied, waarbij de oriëntatie van de woningen ( O / W ) een 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1167- 
 
 

 

goede doorzonning biedt. De pleinen, tussen de bouwblokken, hebben een meer privatief 
karakter en bieden mogelijkheden naar interactie tussen de bewoners. De privacy van de 
gelijkvloerse woningen is onvoldoende verzekerd en dient te worden bijgestuurd . 
De compacte bouwblokken en de rationele benadering dragen bij tot de duurzaamheid en 
financiële haalbaarheid van het project. De architecturale vertaling van het concept oogt 
kwalitatief en sober. De planvorming van de woningen, toegankelijk voor rolstoelgebruikers, 
dient te worden verbeterd . 
Een plan van de ondergrondse garages ontbreekt. De jury stelt zich vragen, naar de 
toegankelijkheid ervan en de verticale circulatie . Dit project onderscheidt zich door zijn 
radicale keuze; waarbij het niet alleen beantwoordt, aan de verwachtingen en eisen van de 
bouwheer, maar tevens potenties inhoudt wat de plaatselijke en ruimere stedenbouwkundige 
context betreft . 
 
ERELIJST: 
2de prijs: Architect Tim LEONARD ( De Beenhouwer + Leonard Architecten ),  
Heistraat 213 te 2610 Wilrijk; in samenwerking met Architect Hans De Beenhouwer . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 86 woningen zijn voorzien, waarvan 39 
huurwoningen en 47 koopwoningen ( Project ICW, onder voorbehoud ) . 
Beoordeling Jury : 
De inplanting van de bouwblokken is dusdanig ontworpen, dat interessante binnengebieden 
worden gerealiseerd. Het middenblok koopwoningen ( Project ICW, onder voorbehoud ) 
wordt best verwijderd, teneinde het binnengebied op te waarderen . 
De ontsluiting voor auto’s en parkeergelegenheid situeert zich aan de buitenzijde van het 
terrein, wat de potenties van het binnengebied als ontmoetingsplaats versterkt. Negatief wordt 
echter beoordeeld : Het gebruik van de fietsweg naar het station als volwaardige straat, de 
bovengrondse parkeerplaatsen voor de huurwoningen met circulatiedrukte en terreinverlies 
voor gevolg, de voorziene onnodig uitgerekte ondergrondse garage voor de koopwoningen ( 
Nadelen : kostprijs, fasering en problematische constructie ) De nodige aandacht werd besteed 
aan de toegankelijkheid van het geheel waarbij ook de planindeling van de appartementen 
logisch is uitgewerkt. Bovendien werden deze aldus opgevat dat enige flexibiliteit mogelijk is. 
De planvorming van de woningen, voorzien voor rolstoelgebruikers, dient te worden verbeterd 
. De logische stapeling, het repetitief karakter en het voorgestelde traditionele bouwsysteem, 
maken een economisch geheel realiseerbaar . 
 
3de prijs: Architect Frederik PIETERS ( TIDE Architecten),  
Alfons De Vlamyncklaan 12 te 8700 Tielt; in samenwerking met Architect Stijn G.L. 
Claessens van hetzelfde Bureau . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 34 huurwoningen zijn voorzien . 
Beoordeling Jury : 
Het ontwerp scoort algemeen zeer goed, wat de toegankelijkheid betreft . De keuze van de 
ontwerper om het straatbeeld af te sluiten door bouwblokken te schakelen op de bestaande 
bouwlijn, geeft aanleiding tot de realisatie van een kwalitatief binnengebied, waar de nadruk 
sterk ligt op de aanwezigheid van individuele tuintjes enerzijds en een polyvalent plein 
anderzijds. De sociale controle op het plein wordt versterkt door de relatie met de gaanderijen 
en het integreren van het fietspad in dit binnengebied . De aanwezigheid van een 
gemeenschappelijke polyvalente ruimte op de het knooppunt van de Hof Ter Wellelaan moet 
de sociale cohesie versterken. De jury stelt zich evenwel de vraag, of dit dan de juiste locatie is 
daar de linkmet het binnengebied ontbreekt . 
Het algemeen concept van één ondergrondse garage voor zowel de huurwoningen als de 
koopwoningen, al dan niet met fasering, wordt als niet haalbaar en uitvoerbaar beschouwd . 
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Zeer positief is; op geringe details na, de voorgestelde planvorming van de woningen, 
voorzien voor rolstoelgebruikers. De ontwerper heeft duidelijk kennis van de vereisten ter 
zake . 
 

1.3.  Project Genk | SHM Nieuw Dak  
Project Torenlaan : Bouw van 10 à 14 woningen . 

 
SAMENSTELLING JURY : 
Voor de SHM :  Myriam Indenkleef, Nieuw Dak ; 

Johan Max, Nieuw Dak ; 
Voor de organisatoren :  Pierre Tuypens, projectverantwoordelijke NAV ; 

Lieve Dieriyckx, In-HAM ; 
Stefan Danschutter, WTCB ; 

Voor de VMSW :  Paul Claus ; 
Els Struyf ; 

Verslaggeefster jurering :  Irène Rauch, VMSW ( geen lid jury ) . 
 
LAUREAAT: Architect Jan STRUYVEN ( Jan Struyven Architecten ),  
Familie De Bayostraat 22 te 3000 Leuven . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 14 woningen zijn voorzien, waarvan 3 voorzien 
voor rolstoelgebruikers . 
Beoordeling Jury : 
De ontwerper is erin geslaagd de tuinwijkgedachte verder te zetten met voornamelijk 
eengezinswoningen die elk over een ruime kwalitatieve private buitenruimte beschikken. Het 
binnengebied wordt afgesloten met een heel duidelijke stedenbouwkundige structuur, waarbij 
er nog ruimte overblijft voor een beperkte openbare groenruimte. De afsluiting van de 
Torenlaan met een halfopen woning volgt diezelfde logica . 
De schakeling van de woningen dient nog verder te worden geoptimaliseerd naar compactheid 
en benutting van de oppervlakte toe. De toegankelijkheid is degelijk uitgewerkt, doch dient 
nog bij enkele woningen te worden geoptimaliseerd . Gezien de grootte van de tuinen, is er 
nog mogelijkheid het openbaar groen nog wat uit te breiden . 
De openheid van de carports biedt een interessante relatie tussen openbare ruimte en private 
achterliggende tuinen. Door doorzonwoningen te voorzien worden de verschillen in oriëntatie 
goed opgevangen . De woningen zijn rationeel opgebouwd met een minimum aan verlies aan 
circulatieruimte. In de types met vide is het ruimtegebruik te verbeteren. De typologie biedt 
flexibiliteit in de keuze van verschillende woningentypes . 
Vooral in het 1- slaapkamertype voor rolstoelgebruikers waardeert de jury de algemene 
toegankelijkheid en de aangepaste carports. In het andere type voor rolstoelgebruiker is 
optimalisatie van de toegankelijkheid noodzakelijk doch mogelijk . 
Door de aaneenschakeling van woningen wordt een degelijke compactheid gerealiseerd, het 
aandeel aan wegenis is bovendien beperkt; beiden hebben een gunstige impact op het 
bouwbudget . 
 
ERELIJST: 
2de prijs: Architect Kris KAYE ( Bureau Architect Kris Kaye ), 
Bosstraat 12 te 3500 Hasselt . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 19 woningen zijn voorzien, met mogelijkheid 
voor een specifieke uitvoering voor rolstoelgebruikers . 
Beoordeling Jury : 
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De ontwerper maakt een gewaagde keuze : Er is gekozen voor 3 woningblokken rond een 
polyvalent plein. Dit plein blijft autovrij doordat de meeste parkeerplaatsen zich ondergronds 
bevinden. Het concept vormt een samenhangend geheel, mede doordat de toegang naar de 
Torenlaan wordt afgesloten door een 4de woningenblok . 
De woningen beschikken over een logische opbouw en goede indeling. Het voorstel van 
woningplan voor rolstoelgebruikers is goed uitgewerkt. De meeste woningen zijn, mits enkele 
planingrepen, aanpasbaar voor rolstoelgebruikers. De aanpasbaarheid kan hier verder 
uitgewerkt worden. Dit geldt ook voor de indeling van de ondergrondse garage en de invulling 
van het plein . 
Algemeen sluit de architectuur aan bij de omliggende woningtypes. Qua materiaalgebruik van 
de buitenvlakken is een betere relatie met de omgeving mogelijk. De hogere kostprijs voor de 
ondergrondse garage wordt deels gecompenseerd door een hogere woningdichtheid ( + 5 
woningen ) . 
 
3de prijs: Architect Ine SCHROOTEN ( IRMA Architecten ), 
Vooruitzichtstraat 35 te 3500 Hasselt . 
 
Omschrijving project door ontwerper : 
Niet gespecificeerd in het deelnameformulier. 13 woningen zijn voorzien, waarvan 3 
patiowoningen voor rolstoelgebruikers . 
Beoordeling Jury : 
Het voorstel is evenwichtig. Er wordt een binnenstraat gecreëerd met een duidelijke afwerking 
van de gevels en een klare ritmering. De overgang tussen straat en woningen d.m.v. private en 
semi-private buitenruimten wordt als positief ervaren door de jury en sluit aan bij de tuinwijk. 
Er blijft potentieel over om de binnenstraat verder uit te bouwen door de voortuinen wat te 
beperken. Het openbaar binnenplein creëert, op beperkte schaal, een belangrijke meerwaarde. 
Algemeen is de bereikbaarheid van alle woningengoed . 
De woningen zijn algemeen functioneel ingedeeld, met een minimum aan circulatieruimte. 
Alle woningen genieten van een goede oriëntatie, met een evenwichtige verdeling van 
voldoende grote ruimtes . 
De patiowoningen zijn op het gelijkvloers zeer goed toegankelijk en goed bereikbaar met de 
wagen. Ze boeien door hun dubbele oriëntatie; een patio aan de zuidzijde, een terras naar de 
binnenstraat. Door de gelijkvloerse slaapkamer zijn ze ook erg geschikt als meegroeiwoning; 
zowel voor een gezin met een ouder met beperkingen, als voor een gezin dat hierin kan blijven 
wonen als er sprake is van mindere mobiliteit . 
De twee pleinwoningen boven elkaar, kunnen bewoners eventueel als kangoeroewoningen in 
gebruik nemen . Het gebruik van vrij compacte types woningen en de rationele benutting van 
oppervlakte zijn positief voor de kostprijs en het aspect duurzaamheid. Bovendien voorziet de 
ontwerper een aantal bijkomende maatregelen op dit laatste vlak . 
Stedenbouwkundig moet het ontwerp worden bijgestuurd. In het ontwerp zijn gebouwen 
ingeplant aan de perceelgrenzen. De voorgestelde dakhellingen beantwoorden niet aan de 
wensen van de bouwheer . 
 
Planning van de projecten:  
De projecten zijn sociale woningbouwprojecten die opgevolgd worden door de VMSW en 
zullen het normale traject van een sociale woningbouw project volgen.  
Huidige stand: De ontwerpers en SHM stellen hun voorontwerp op punt aan de hand van de 
gemaakte opmerkingen door de jury. 
Eerstdaags zullen de voorontwerpen ter advies aan de VMSW voorgelegd worden. De 
verantwoordelijke inzake toegankelijkheid binnen de VMSW zal de projecten mede opvolgen 
en de sectorarchitecten bijstaan in hun advies. 

 
2.  Open oproep voor sensibiliseringsprojecten 
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Om het concept ‘Levenslang Wonen’ onder de aandacht brengen, werd in juli 2007 een open 
oproep gelanceerd voor projecten die bijdragen tot informering en sensibilisering omtrent de 
mogelijkheden en de toepasbaarheid van het concept. Het gaat om resultaatgerichte projecten 
van beperkte duur die geen vrijblijvend en/of occasioneel karakter mogen hebben. De 
maximale uitvoeringstermijn van de projecten werd vastgelegd op 12 maanden (01/11/2007 - 
31/10/2008).  
 
De oproep resulteerde in 13 gesubsidieerde projecten:. 
 

1) Ons Zorgnetwerk, vzw -- “Op zoek naar een draagvlak voor het concept levenslang 
wonen bij personen die nood hebben aan een aanpassing van hun woning”; 

2) Logo Pajottenland / Zennevallei, vzw -- “Toegankelijk, veilig en comfortabel 
wonen voor iedereen”; 

3) Gemeentebestuur Dilsen-Stokkem -- “Nu aangepast bouwen geeft levenslang 
plezier”; 

4) NAV, de Vlaamse Architectenorganisatie, vzw -- Crossmediaal project “Woon lang 
en gelukkig”; 

5) Provinciale Hogeschool Limburg -- “Multidisciplinaire deskundigheidsbevordering 
voor professionelen in advies bij Levenslang Wonen”; 

6) Provinciale Hogeschool Limburg -- “Charter Levenslang Wonen in Haspengouw”; 
7) Strategische Projectenorganisatie Kempen (SPK) vzw -- "Beurs Levenslang 

Wonen"; 
8) Strategische Projectenorganisatie Kempen (SPK) vzw -- “Levenslang Wonen in de 

Kempen”; 
9) Strategische Projectenorganisatie Kempen (SPK) vzw -- "Plato Levenslang 

Wonen"; 
10) Stadsbestuur Genk -- “Levenslang wonen in Genk”; 
11) Care for Life cvba -- “Stimuleren van levenslang wonen bij de Vlamingen als factor  

van levenskwaliteit”; 
12) Enter, Vlaams Expertisecentrum Toegankelijkheid, vzw -- “Vlaamse ontwerpgids 

levenslang wonen – promotie en sensibilisatie van levenslang wonen”; 
13) Mentor vzw -- “Struikelblokken weg om levenslang te wonen”; 

 
In de toewijzingsbesluiten van de respectievelijke projecten is slechts één evaluatiemoment 
opgenomen, met name de eindevaluatie. Deze evaluatie zal plaatsvinden in de loop van 
november 2008, na afronding van de projecten, en is gekoppeld aan de eindafrekening. De 
administratie was echter van oordeel dat, gelet op de relatief lange uitvoeringstermijn van de 
projecten, ook een tussentijdse inhoudelijke evaluatie aangewezen was. Om die reden werd 
een bijkomend evaluatiemoment ingepast in de maand mei.  
 
Er werd een schrijven verstuurd naar iedere projectuitvoerder met het verzoek om verslag uit 
te brengen omtrent 2 aspecten: enerzijds de reeds ondernomen stappen en gerealiseerde acties 
(periode januari - mei) en anderzijds de verdere planning en de daaraan gekoppelde timing 
(periode mei - oktober). Er diende geen financieel verslag bijgevoegd te worden, aangezien 
reeds een omstandige financiële verslaggeving verwacht wordt na afloop van het project, ter 
gelegenheid van de eindafrekening.  
 
Op basis van de ontvangen verslagen kon de administratie vaststellen dat de uitvoering van de 
verschillende projecten op schema ligt en conform de bepalingen van de respectievelijke 
toewijzingsbesluiten verloopt. Alle projectuitvoerders maakten duidelijk dat ze de 
vooropgestelde doelstellingen konden behalen. Er werd nergens melding gemaakt van 
fundamentele problemen, die de uitvoering van de projecten ernstig bemoeilijkt of verhindert.  
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Er werden evenmin belangrijke wijzigingen doorgevoerd t.o.v. de oorspronkelijke planning en 
timing van de verschillende projecten. Een aantal projectuitvoerders opteerden wel voor kleine 
aanpassingen in hun plan van aanpak. Deze wijzigingen waren bijvoorbeeld het gevolg van 
het bijsturen van de gebruikte methodiek na een testfase, het aangaan van nieuwe 
samenwerkingsverbanden, etc.  
 
Het project van vzw Enter werd vrijgesteld van de tussentijdse evaluatie, aangezien dit project 
reeds via een intensieve stuurgroepwerking wordt begeleid en opgevolgd.  
 
 

 
3. Beklemtonen van voorbeeldfuncties van projecten van levenslang wonen: 

 
Reeds gerealiseerd: 

- Lancering van Woonbeeld door de VMSW – databank van sociale woonprojecten op 
internet met specifieke zoekfunctie voor projecten ‘Levenslang Wonen’, ‘Wonen van 
ouderen’, ‘pilootproject’ en ‘aangepast wonen’.  

- Opnames Tendens Wonen (bouwmagazine op regionale zender) rond het thema 
Levenslang Wonen – uitgezonden ter attentie van Batibouw (begin maart 2008) op 
alle regionale Vlaamse zenders. 

- Infostand Batibouw (VMSW) met Levenslang Wonen als één van de thema’s. 
- Voordracht gemeente Dilsen-Stokkem door de VMSW – Aanpasbaar Bouwen / 

Levenslang Wonen – voor kandidaat bouwers d.d. 16/06/2008. 
- Naar aanleiding van de evaluatie van de pilootprojecten ‘Levenslang Wonen’ 

(februari 2008) samen met Enter vzw werd een publicatie in Woonwoord 04 (vakblad 
voor sociaal wonen van de VMSW) opgenomen – lente 2008 ‘Ontwerpgids 
Levenslang Wonen in een nieuw kleedje – meegroeiwonen als nieuw concept. 

- Architectuurwedstrijd XL2007 waar toegankelijkheid één van de beoordelingscriteria 
is, gekoppeld aan een persmoment en prijsuitreiking op 17/12/2007. Vermelding van 
XL architectuurwedstrijd in de vakpers. 

 
Planning voor eind 2008: 

- Provinciale studiedagen ter voorstelling van de ontwerpgids ‘Meegroeiwonen’(Enter 
vzw) – de VMSW zal goede praktijkvoorbeelden voorstellen aan het grote publiek. 
- Woensdag 01/10/2008 – Lancering nieuwe ontwerpgids Provincie Limburg 
- Dinsdag 07/10/2008 – Voorstelling nieuwe ontwerpgids Provincie West-

Vlaanderen en deelname VMSW aan beursstand NAV met goede praktijk-
voorbeelden 

- Vrijdag 17/10/2008 – Voorstelling nieuwe ontwerpgids Provincie Antwerpen 
- Dinsdag 21/10/2008 – Voorstelling nieuwe ontwerpgids Provincie Oost-

Vlaanderen 
- zaterdag 25/10/2008 – Woonhappening met voorstelling nieuwe ontwerpgids 

Provincie Vlaams-Brabant 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 230 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Motie auditrapport onthaalbureaus   -   Initiatieven 
 
In 2005 zijn de resultaten bekend gemaakt van het auditrapport betreffende de Vlaamse 
onthaalbureaus. Hieruit is gebleken dat de sector zelf vragende partij is voor meer afstemming, 
structuur, duidelijkheid, sturing, controle en ondersteuning. 
 
Naar aanleiding van de bespreking van de inhoud hiervan in de bevoegde commissie en de 
beleidsconclusies die eruit getrokken worden, heeft het Vlaams Parlement in een motie (Stuk 583 
(2005-2006) – Nr. 2) de Vlaamse Regering gevraagd om te werken aan de verdere professionalisering 
van deze sector in samenspraak met de sector zelf. 
 
1. Welke initiatieven zijn er inmiddels genomen om een verdere professionalisering van deze sector 

uit te bouwen? Wat zijn hiervan de resultaten? 
 
2. Wat is de stand van zaken betreffende de elektronische gegevensuitwisseling tussen de 

verschillende partners aan het samenwerkingsverband in het kader van inburgering en kunnen de 
resultaten van het inburgeringsbeleid volledig, geïntegreerd en systematisch in beeld worden 
gebracht en gevolgd? Zo ja, op welke wijze? 

 
3. Wat is de stand van zaken betreffende de vaste trajectprijs met vaste en variabele 

kostprijselementen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 230 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Hierna volgt een opsomming van de initiatieven die werden genomen ter bevordering van de 

professionalisering van de sector. Het Vlaams Minderhedencentrum (VMC) werd aangeduid als 
ondersteuningscentrum voor de onthaalbureaus. Deze ondersteuning gebeurt in de eerste plaats 
vanuit het convenant die de Vlaamse overheid met VMC heeft afgesloten in het kader van het 
decreet van 28 april 1998 inzake het Vlaamse beleid t.a.v. etnisch-culturele minderheden (o.a. 
juridische ondersteuning, begeleiding bij diplomagelijkschakeling, introducerende vormingen, 
ondersteuning inzake kwaliteitsbeleid). Hiertoe werd het convenant met het VMC bijgestuurd. 
Daarnaast werden er projectmiddelen toegekend aan VMC voor directe ondersteuning van de 
specifieke kerntaken van het onthaalbureau (trajectbegeleiding, maatschappelijke oriëntatie, en 
loopbaanoriëntatie voor inburgeraars met een sociaal of educatief perspectief). De ondersteuning 
van de onthaalbureaus door VMC resulteert in een betere en meer gerichte dienstverlening van de 
onthaalbureaus naar de inburgeraars. Om de verschillende onderdelen van het primaire 
inburgeringstraject efficiënt en effectief op elkaar af te stemmen waardoor het primair traject een 
samenhangend geheel vormt, de kans op uitval vermindert en de overgang naar het vervolgtraject 
systematischer kan verlopen, heeft Entiteit Curriculum de opdracht gekregen om een voorstel van 
geïntegreerd doelenkader voor het primaire inburgeringstraject uit te werken. Dit voorstel zal eind 
2008 opgeleverd worden. Het aantal uren van het vormingsprogramma maatschappelijke oriëntatie 
werd op uniforme wijze bepaald. Met het eindverslag van de commissie ter invulling van de 
cursus maatschappelijke oriëntatie werden de gemeenschappelijke waarden en normen van het 
samenleven in diversiteit gedefinieerd. Dit vormde het vertrekpunt voor het vastleggen van de 
einddoelen MO in het besluit van de Vlaamse Regering van 27 juni 2008 tot bepaling van de 
doelen voor het vormingspakket maatschappelijke oriëntatie binnen het primaire 
inburgeringstraject en hieraan gekoppeld het uitwerken van een nieuwe totaalmethode MO. 
Hiermee zijn de fundamenten gelegd voor het vormingsprogramma maatschappelijke oriëntatie 
voor de komende jaren. Momenteel worden de onthaalbureaus en docenten MO via vorming en 
overleg voorbereid op deze nieuwe totaalmethode MO die vanaf volgend jaar in alle 
onthaalbureaus zal worden ingevoerd. Samen met de minister bevoegd voor Onderwijs werden de 
wachtlijsten NT2 weggewerkt. Het inburgeringsbeleid en inwerkingsbeleid werden op elkaar 
afgestemd. Om de registratie van inburgeringstrajecten (meerderjarigen) en toeleidingstrajecten 
(minderjarige nieuwkomers) in het cliëntvolgsysteem te uniformiseren, gebruiken de 
onthaalbureaus een procedurehandboek. 
 

2. De ontwikkeling van het cliëntvolgsysteem in overleg met zijn gebruikers is een continu proces. 
Ook zijn de aanpassingen aan de regelgeving verwerkt in het cliëntvolgsysteem. Het 
cliëntvolgsysteem is ingebed in de Kruispuntbank Inburgering waar ook andere partners 
welbepaalde gegevens inzake inburgeraars kunnen uitwisselen. Deze partners zijn momenteel: de 
aanbodverstrekkers Nederlands Tweede Taal, de Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen, de 
Huizen van het Nederlands, de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en de onthaalbureaus 
onderling. De databank kan op elk ogenblik elektronisch bevraagd worden zodat het 
inburgeringstraject geïntegreerd en systematisch in beeld kan worden gebracht en gevolgd. 

 
3. Hoofdstuk VII van het Besluit van de Vlaamse Regering van 15 december 2006 betreffende de 

uitvoering van het Vlaamse inburgeringsbeleid regelt de subsidiëring van de onthaalbureaus. In 
artikel 31 §2, van dit besluit worden de bedragen omschreven van de ‘sokkeltoelage’ en de 
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hiermee te realiseren trajecteenheden. De sokkeltoelage is het bedrag dat minimaal nodig is om 
een kwalitatieve dienstverlening te garanderen. Met het bedrag van de sokkeltoelage kan een 
‘minimale’ personeelsentiteit gefinancierd worden. Vanuit het uitgangspunt dat de werking in een 
gedecentraliseerd provinciaal onthaalbureau duurder is dan in een gecentraliseerde stedelijke 
context, bedraagt de kostprijs voor de minimale personeelsentiteit in een stedelijk onthaalbureau 
445.000 euro en in een provinciaal onthaalbureau 480.000 euro. Met deze sokkeltoelage kan een 
minimum aantal trajecteenheden gerealiseerd worden. Voor een stedelijk onthaalbureau moeten 
324 trajecteenheden gerealiseerd worden en in een provinciaal onthaalbureau 288 trajecteenheden. 
Dit maakt dat een trajecteenheidsprijs van een kwalitatief inburgeringstraject op maat in een 
provinciaal onthaalbureau 1.667 euro bedraagt en in een stedelijk onthaalbureau 1.373 euro. 
De verdeling van de subsidie-enveloppe tussen de onthaalbureaus gebeurt op basis van een 
sokkeltoelage, basistoelage en variabele toelage, vertrekkende vanuit het principe van 
outputfinanciering en benchmarking tussen de onthaalbureaus. Basistoelage en variabele toelage 
zijn gebaseerd op instroom van inburgeraars in het werkingsgebied, de output en de efficiëntie van 
de werking van de onthaalbureaus.  
Nadere analyse van de trajecteenheidsprijs en het subsidieverdelingsmechanisme maken voorwerp 
uit van een lopende studieopdracht die tot doel heeft de effectiviteit en efficiëntie van dit huidige 
financieringsmechanisme nader te onderzoeken en desgevallend aanbevelingen te formuleren voor 
een aanpassing van het huidige financieringsmechanisme van de onthaalbureaus. De resultaten 
zullen begin 2009 opgeleverd worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 231 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Motie stedenbeleid   -   Initiatieven 
 
Naar aanleiding van de bespreking van de begroting en de Beleidsbrief Stedenbeleid - 
Beleidsprioriteiten 2006-2007 werd een motie van aanbeveling goedgekeurd (Stuk 976 (2006-2007) – 
Nr. 5). 
 
Ik herneem hierna enkele van de vragen uit de motie. 
 
1. Welke initiatieven zijn er genomen om het beleid van het Stedenfonds te versterken met de 

financiering van de Europese structuurfondsen enerzijds en met de stadsvernieuwingsprojecten 
anderzijds? Wat zijn hiervan de resultaten? 

 
2. Welk gevolg heeft de minister gegeven aan de vraag om samen met de steden de hefbomen uit te 

werken om hen in staat te stellen een beleid te voeren dat gericht is op diverse doelgroepen in de 
stad? Wat zijn hiervan de resultaten? 

 
3. Wat is de stand van zaken betreffende de voorbereiding van de volledige overheveling van het 

stedenbeleid naar Vlaanderen met het oog op de onderhandelingen met de federale overheid? 
Welke initiatieven heeft de minister inmiddels genomen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 231 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Wat betreft de Europese Structuurfondsen: 
 
 Het Vlaamse Stedenbeleid heeft een bijdrage geleverd voor het Nationaal Strategisch 

Referentiekader betreffende de Europese Structuurfondsen en heeft mee invulling gegeven aan 
de vierde prioriteit “Stedelijke Ontwikkeling” in het EFRO (Europees Fonds Regionale 
Ontwikkeling) – programma 2007 – 2013. Vanaf 2007 kunnen de 13 centrumsteden en het 
Vlaams Stedelijk gebied rond Brussel hiervoor projecten indienen. Stedelijke 
Ontwikkelingsprojecten werden in deze context gedefinieerd als strategische projecten met een 
ruime actieradius (grootschalig) en ingrijpende invloed op de verdere ontwikkeling van stad en 
regio, waarbij economie en mobiliteit centraal staan. De twee grootsteden Antwerpen en Gent 
blijven de mogelijkheid behouden om initiatieven in duidelijk achtergestelde buurten voor te 
stellen zoals dat in de afgelopen programmaperiode het geval was.  

 
 Het Vlaamse Stedenbeleid volgt de uitvoering van EFRO via vertegenwoordiging in het 

technisch comité op en het toezichtscomité waakt erover  dat de Stedelijke 
Ontwikkelingsprojecten die met EFRO-middelen gesubsidieerd worden kwaliteitsvol en 
integraal zijn. Versnippering van middelen over te veel en te kleinschalige projecten moet 
worden tegengegaan. De inzet van Europese middelen moet afgestemd worden op de 
doelstellingen van het Stedenbeleid, complementariteit met het Stedenfonds, Stadscontracten en 
Stadsvernieuwingsprojecten moet worden nagestreefd. Bundeling van middelen moet de 
hefboomfunctie van projecten verhogen en het stedelijke weefsel en de stedelijke dynamiek 
versterken.  

 
 In dit kader heeft het Vlaamse Stedenbeleid er ook op aangedrongen dat de middelen 

“cofinanciering multifunctionele projecten” ressorterend onder de bevoegdheid van Vlaams 
minister Van Mechelen hoofdzakelijk voor de stedelijke ontwikkelingsprojecten worden ingezet 
in synergie met Stadsvernieuwingsprojecten en Stadscontracten. Tevens wordt ervoor gepleit de 
Interregprojecten waaraan Vlaamse steden deelnemen te honoreren.  

 Op het comité van Toezicht van juli 2008 werden betreffende de multifunctionele projecten de 
volgende beslissingen genomen: 
-  Een verdeling van 80/20 zal gehanteerd worden: 80% voor stedelijke projecten, prioriteit 4 

en 20% voor ruimtelijke omgevingsfactoren, prioriteit 3. 
-  Het multifunctionele budget zal eveneens kunnen aangewend worden voor projecten met 

thema stedelijke ontwikkeling in doelstelling 3 (Interreg)  
 
 Omdat de regelgeving op het gebied van Europese aangelegenheden en fondsenwerving 

complex is biedt het Vlaamse Stedenbeleid ondersteuning aan de steden. Er werd een 
samenwerkingsstructuur opgezet betreffende Europa onder voorzitterschap van de 
administrateur-generaal van het agentschap voor Binnenlands Bestuur. Partners zijn mijn 
kabinet,  het Vlaams Europees Verbindingsagentschap (VLEVA),  de Vereniging van Vlaamse 
Steden en Gemeenten (VVSG), de Vereniging van Vlaamse Provincies (VVP), het 
Kenniscentrum Vlaamse Steden, het departement Internationaal Vlaanderen en de vertegen-
woordiger van de Vlaamse Regering bij de Permanente Vertegenwoordiging van België bij de 
Europese Unie. Aan het Kenniscentrum Vlaamse steden werd in het Samenwerkingsprotocol 
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van 5 mei 2008 de opdracht gegeven om de steden te ondersteunen bij kennisverwerving, 
competentieopbouw en netwerkvorming en belangenbehartiging inzake Europa. 

 
 Met het oog op de financiering en optimalisering van Stadsvernieuwingsprojecten heb ik voor 

de zomervakantie bij de Europese Investeringsbank een aanvraag ingediend om,  –gratis en 
vrijblijvend -, te laten onderzoeken welke meerwaarde het Europees Fonds voor Duurzame 
Stadsontwikkeling ‘JESSICA’ (Joint European Support for Sustainable Investment in City 
Areas)  kan hebben voor de steden en de Vlaamse overheid, en dit op verschillende domeinen: 
financiën, expertise en dienstverlening, realisatietermijn en duurzaamheid. Ik wil ook laten 
nagaan op welk niveau JESSICA het best kan ingezet worden: de stad, de stadsregio of 
Vlaanderen. De Europese Investeringsbank heeft ondertussen positief op deze aanvraag 
gereageerd. Voor de begeleiding van het onderzoek zal een stuurgroep worden opgericht met 
vertegenwoordigers van de betrokken kabinetten, de betrokken beleidsdomeinen, vertegen-
woordigers van de steden en externe deskundigen.   

 
 JESSICA is een initiatief van de Europese Commissie (EC) en de Europese Investeringbank 

(EIB) in samenwerking met de Ontwikkelingsbank van de Raad van Europa (CEDB). Het 
voorziet in de mogelijkheid voor lidstaten, regio's of steden om geïntegreerde Stads-
ontwikkelingsfondsen op te richten waarbinnen verschillende middelenstromen (lokaal en 
Europees) maar ook expertise en opvolging, rapportering worden gebundeld om te investeren in 
duurzame stadsontwikkeling.   

 
 Het evaluatierapport met betrekking tot de mogelijkheden van JESSICA voor duurzame 

stadsontwikkeling in Vlaanderen zou tegen april 2009 afgerond kunnen zijn zodat de 
bevindingen ervan kunnen opgenomen worden door de nieuwe Vlaamse Regering. 

 
 Wat betreft de Stadsvernieuwingsprojecten: 
 
 In de meerjarenbegroting is voor de subsidiëring van Stadsvernieuwingsprojecten een bedrag 

voorzien van ongeveer 30 miljoen euro gespreid over de begrotingsjaren 2007, 2008 en 2009 
(2007: 7.042.000 euro, 2008: 10.704.000 euro en 2009: 12.714.000 euro). De oproep werd 
gelanceerd eind 2006. 

 
 De toekenning van dossiers verloopt in twee fases: voorlopige selectie door de Vlaamse 

Regering op basis van een conceptdossier; de definitieve toekenning van subsidies door de 
Vlaamse Regering op basis van een volledig dossier.  

 
 Op 6 juli 2007 heeft de Vlaamse Regering de selectie van projecten in fase 1 goedgekeurd. Voor 

projectsubsidie werden 15 projecten geselecteerd, waarvan 3 projecten aan te rekenen op het 
budget van het jaar 2007 en 12 projecten aan te rekenen op het budget van 2008 of 2009. Voor 
drie projecten werd op 14 december 2007 een definitieve projectsubsidie goedgekeurd..  
1. Antwerpen: Militair Hospitaal, buiten wonen in de stad, subsidiebedrag: 2.000.000 euro 
2. Ieper: Noordelijke Stadspoort, subsidiebedrag: 1.500.000 euro 
3. Turnhout: Stadsdeel Turnova,  subsidiebedrag: 3.200.000 euro 
 Voor de projecten die aangerekend worden op de begroting 2008 of 2009 wordt het 

subsidiebedrag bepaald bij de definitieve goedkeuring, na het voorleggen van een volledig 
dossier.  

1. Kortrijk: Bijstandssite 
2. Sint-Niklaas: Clementwijk 
3. Aalst: Stationsomgeving 
4. Aarschot: Aarschot op sporen 
5. Antwerpen: IGLO (Intergenerationeel project Linkeroever) 
6. Geel: Strategische vernieuwing Geel-Centrum 
7. Gent: Bruggen naar Rabot 
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8. Leuven: Herontwikkeling Vaartkom 
9. Oudenaarde: De Scheldekop 
10. Tielt: Kortrijkstraat 
11. Vilvoorde: Watersite De Molens 
12. Antwerpen: ‘t Eilandje 

 
Naast projectsubsidies worden er ook conceptsubsidies (maximaal 60.000 euro) verleend. De 
conceptsubsidie wordt ingezet voor de begeleiding van een stad bij de ontwikkeling van een 
stevige projectbasis en innoverende visie voor een stadsvernieuwingsproject. Voor bepaalde 
dossiers impliceert deze begeleiding ook een herdenken vanaf de conceptfase. In andere 
gevallen gaat het eerder om het versterken van een voorstel dat potentieel in zich draagt.  
 
Toekenning conceptsubsidie 2007 
1. Brugge: Stadsportaal 
2. Deinze: Stedelijk wonen aan de Leie 
3. Hasselt: Blauwe Boulevard 
4. Lier: Stationsomgeving 
5. Lokeren: Hoedhaar 
6. Roeselare: Roeselare Centraal 
 
Toekenning conceptsubsidie 2008 
1. Antwerpen: Zurenborg 
2. Mechelen: Tinel 
3. Mol: Inbreidingsproject Guido Gezellestraat 
4. Tienen: Heilig Hartziekenhuis en omgeving 

 
 Voor deze 10 projecten werd met de desbetreffende stad een overeenkomst afgesloten en werd 

in 2008 ook een begeleidingstraject opgezet.  
 
 Voor de projecten die gesubsidieerd worden via projectsubsidie en conceptsubsidie wordt door 

het Vlaamse Stedenbeleid een begeleidingsstructuur opgezet. Ook de projecten uit de vorige 
oproepen worden beter opgevolgd. Meer dan in het verleden wil het Vlaamse Stedenbeleid de 
projecten actief ondersteunen en begeleiden zodat een snelle, efficiënte en kwaliteitsvolle 
uitvoering van de projecten gegarandeerd kan worden. De Vlaamse overheid neemt hierin een 
duidelijk engagement. 

 
 Door het besluit van de Vlaamse Regering van 5 oktober 2007 betreffende de toekenning van 

subsidies voor Strategische Projecten ter uitvoering van het RSV kunnen nu ook belangrijke 
Stadsvernieuwingsprojecten die door de Vlaamse Regering geselecteerd worden voor 
subsidiëring een aanvraag indienen voor een strategische coördinator. Op die manier worden de 
middelen en instrumenten van de beleidsdomeinen Ruimtelijke Ordening en Stedenbeleid beter 
op elkaar afgestemd. Het uitvoeringsbesluit geeft vorm aan de integrale aanpak die de Vlaamse 
Regering voorstaat, versterkt de hefboomfunctie van Stadsvernieuwingsprojecten en bevordert 
de kennisopbouw in Vlaanderen op vlak van stadsvernieuwing.  

 
2. Bij de uitvoering van het Stedenbeleid onderschrijven we diversiteit en aandacht voor diversiteit 

als één van de pijlers voor de duurzame ontwikkeling van de stad (zie ook het Witboek). 
 In de convenanten van het Stedenfonds wordt aandacht besteed aan het tegengaan van de 

dualiteit, wat naast het verhogen van de leefbaarheid en het verhogen van de kwaliteit van het 
bestuur, één van de doelstellingen is.  

 De meeste centrumsteden en de VGC schuiven in de Stedenfondsconvenanten het aantrekken 
van jonge gezinnen als prioritair op te volgen evolutie naar voor. Om deze evolutie te 
ondersteunen hechten zij veel belang aan een betaalbare en kwaliteitsvolle woonmarkt en aan 
een aantrekkelijke leefomgeving, zowel fysiek als op vlak van het samenleven. Een verhoogde 
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participatie van burgers aan cultuur, jeugd, vrije tijd, sport en een verbeterde maatschappelijke 
positie van burgers kunnen hiertoe bijdragen. De meeste steden zetten ook in op een verhoogde 
betrokkenheid van burgers bij het beleid én een verhoogde tevredenheid van burgers over het 
beleid.  

 
 Om deze verhoogde participatie en betrokkenheid te bereiken worden vaak acties ondernomen 

gericht naar specifieke doelgroepen: toegankelijk maken van cultuurinitiatieven en 
sportinitiatieven voor kansarmen, toegankelijk maken van jeugdvoorzieningen en initiatieven 
voor kwetsbare jongeren, het verhogen van slaagkansen van jongeren in het onderwijs, verhogen 
van kansen van allochtonen, verhogen van toegang tot de arbeidsmarkt van laaggeschoolde en 
langdurig werklozen; … Ook worden door wijkwerking en gebiedsgerichte werking de sociale 
cohesie in de wijken versterkt.  

 Voor het gebiedsgericht werken inventariseert het Kenniscentrum Vlaamse Steden in 
coproductie met het Vlaamse Stedenbeleid de wijk- of gebiedswerking in de 13 centrumsteden 
en Brussel. De resultaten hiervan dienen als basis voor de organisatie van een stadcongres in 
Antwerpen op 29 september 2008. Naar aanleiding van dit congres, wordt tevens een boek 
“Wijk- en gebiedswerking in Vlaanderen en Brussel” gepubliceerd.  

 
 Vanuit het aanvoelen dat in de steden een zoektocht gaande is naar participatiepraktijken die 

aansluiting trachten te vinden bij veranderingen in de stedelijke samenleving, heb ik in juni 2007 
een Werkgroep Participatie geïnstalleerd. Deze Werkgroep heeft als opdracht de veranderingen 
te benoemen, een gezamenlijke visie op participatie te ontwikkelen en een beleidskader te 
ontwerpen dat inspirerend kan zijn voor de praktijk van lokale bestuurders en voor burgers. 
Doelstelling is de lokale besturen te versterken in hun competentie aangaande participatief 
bestuur en om in dialoog met de steden relevante beleidsaanbevelingen te ontwikkelen, mede 
aan de hand van goede praktijken uit binnen- en buitenland. In de beleidsbrief 2008 – 2009 
worden concrete aanbevelingen opgenomen. 

 
3. Ik heb al eerder in het Vlaams parlement gezegd voorstander te zijn van een exclusieve 

bevoegdheid van de deelstaten inzake het stedenbeleid. Ik blijf die mening toegedaan en ik 
blijf daarvoor ijveren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 232 
van 13 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Crematie   -   Asbestemming 
 
Artikel 24 van het decreet van 16 januari 2004 op de begraafplaatsen en de lijkbezorging bepaalt onder 
meer dat indien de overledene dit schriftelijk heeft bepaald of, bij gebrek aan schriftelijke bepaling 
door de overledene, op gezamenlijk schriftelijk verzoek, vooraleer de crematie plaatsvindt, van zowel 
de echtgenoot of van diegene met wie de overledene een feitelijk gezin vormde als van alle bloed- of 
aanverwanten van de eerste graad, de as van gecremeerde lijken, elders bewaard kan worden dan op de 
begraafplaats. Als het om een overleden minderjarige gaat, dient dit verzoek te worden gedaan door de 
ouders of de voogd. 
 
Hiermee creëert dit decreet een mogelijkheid waarvan geregeld gebruik gemaakt wordt, onder meer 
door mensen die de asurne van hun afgestorven familielid thuis willen bewaren. 
 
De afgelopen maanden werd de minister reeds door verschillende Vlaamse volksvertegenwoordigers 
ondervraagd over de mogelijkheid om de urne van mensen die voor de inwerkingtreding van het 
decreet overleden zijn alsnog thuis te bewaren. Het decreet laat dat vooralsnog niet toe. Ook in het 
geval van een overlijden na de inwerkingtreding van het decreet kan men de asurne niet thuis bewaren 
wanneer daar voor de crematie geen schriftelijke verklaring in die zin werd opgesteld. Dit laatste is 
voor ouders die een kind verloren en na de bijzetting van de asurne op de begraafplaats toch nog de 
asurne thuis zouden willen bewaren, soms een pijnlijke vaststelling. 
 
In januari van dit jaar zegde de minister toe om, gezien het toch wel zeer delicate karakter, van deze 
regelgeving, over deze problematiek van gedachten te wisselen met de VVSG (Vereniging van 
Vlaamse Steden en Gemeenten) en met de begrafenissector. Dergelijk overleg zou meer duidelijkheid 
moeten brengen m.b.t. de vraag of het al dan niet aangewezen is om op dit punt een decreetswijziging 
door te voeren. 
 
1. Heeft de minister over deze aangelegenheid reeds overleg gepleegd met VVSG en de 

begrafenissector? Zo ja, wat zijn daar de conclusies van?  
 

Zo neen, zal hij dergelijk overleg alsnog opstarten? 
 
2. Heeft de minister reeds laten nagaan welke de praktische problemen zijn waarmee de 

gemeentebesturen geconfronteerd kunnen worden wanneer er geen onderscheid zou worden 
gemaakt op basis van het feit of een overlijden al dan niet voor de inwerkingtreding van het 
decreet van 16 januari 2004 heeft plaatsgevonden wat de thuisbewaring van de asurne betreft? 

 
3. Acht de minister het aangewezen om, wanneer het om het overlijden van een minderjarige gaat, 

het schriftelijke verzoek van de ouders of voogd ook nadat de crematie heeft plaatsgevonden in 
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aanmerking te laten nemen? Heeft hij daartoe reeds vragen gekregen vanuit de gemeenten of de 
begrafenissector? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 232 van 13 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
In toepassing van artikel 24, §1, vierde lid, van het decreet van 16 januari 2004 op de begraafplaatsen 
en de lijkbezorging, kan de as van een overledene thuis bewaard worden als de overledene dit 
schriftelijk heeft bepaald of, bij gebrek aan schriftelijke bepaling door de overledene, op gezamenlijk 
schriftelijk verzoek, vooraleer de crematie plaatsvindt, van zowel de echtgenoot of van diegene met 
wie de overledene een feitelijk gezin vormde als van alle bloed- of aanverwanten van de eerste graad 
of, indien het om een minderjarige gaat, op verzoek van de ouders of voogd.  
 
De afgelopen jaren werd ik door de heren Marnic De Meulemeester - vraag nr. 9 van 25 oktober 2006 
- en Tom Dehaene - vraag om uitleg 474 van 19 december 2007 - ondervraagd over de mogelijkheid om 
de urne van mensen die vóór de inwerkingtreding van het decreet van 16 januari 2004 overleden zijn, 
alsnog thuis te bewaren.  
 
Ik heb op de vraag om uitleg van de heer Dehaene geantwoord dat ik bereid was om over deze 
problematiek van gedachten te wisselen met de VVSG, als belangenbehartiger van de 
gemeentebesturen.  
 
Op mijn verzoek heeft de VVSG de Vlaamse steden en gemeenten gecontacteerd over deze 
problematiek. De VVSG ontving een negental reacties vanuit de gemeentelijke sector (ambtenaren en 
een burgemeester, met inbegrip van een reactie van een intergemeentelijk crematorium). 
 
Van de negen reacties waren er zeven positief over de mogelijkheid van de thuisbewaring van de asurn 
van personen overleden vóór de inwerkingtreding van het decreet van 16 januari 2004. Twee 
antwoorden waren negatief. Deze negen reacties kunnen, gelet op het kleine aantal, niet beschouwd 
worden als een correcte weergave van de meningen die hieromtrent bij de lokale besturen leven.  
 
In de meeste van de zeven positieve reacties worden er wel een aantal voorwaarden aan verbonden. 
Deze zijn o.a.:  

- praktische problemen, waarop ik verder terug kom; 
- de vereiste dat er geen (gedeeltelijke) terugbetaling kan gebeuren van de betaalde concessieprijs 

(drie reacties); 
- opgravingkosten moeten kunnen verhaald worden via een belasting- of retributiereglement; 
- toestemming voor de opgraving moet verleend worden door de procureur des Konings, wat een 

hogere drempel dan de ambtenaar van de burgerlijke stand is en daardoor “remmend” werkt (één 
reactie). 

 
In de twee negatieve reacties wordt ondermeer het volgende gesteld: 

- de meeste emotionele vragen werden opgelost door de bepaling van artikel 24, §2, van het 
decreet van 16 januari 2004 dat alle familieleden in de eerste graad recht hebben op een 
symbolisch gedeelte van de as;  

- er is weinig vraag naar. Gemiddeld wordt dit maar twee maal per jaar gevraagd. Op 1100 
begravingen op jaarbasis in een gemeente is dit heel weinig.  

 
Ik herhaal nogmaals dat negen reacties geen voldoende basis zijn om een oordeel te kunnen vormen 
over wat de lokale besturen over deze problematiek denken.  
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De praktische problemen hebben niet zozeer te maken met het feit of er al dan niet een onderscheid 
wordt gemaakt of het overlijden dateert van vóór of na de inwerkingtreding van het decreet van 16 
januari 2004. Urnen van personen die overleden zijn na de inwerkingtreding van het decreet van 16 
januari 2004 kunnen immers enkel maar thuis bewaard worden als de echtgenoot of diegene met wie 
de overledene een feitelijk gezin vormde en alle bloed- of aanverwanten van de eerste graad dit vragen 
vooraleer de crematie heeft plaats gehad. De praktische problemen hebben integendeel te maken met 
de verwijdering van de urn uit het graf of het columbarium van de begraafplaats. 
 
Er kan immers een situatie ontstaan dat plots vele gemeentebesturen geconfronteerd worden met de 
vraag tot teruggave van de as. Ook zijn asurnen bijgezet in concessies bij andere stoffelijke 
overschotten. Het is dan ook niet altijd even gemakkelijk voor de gemeenten om over te gaan tot de 
verwijdering van die asurnen.  
 
De vraag rijst ook wat er moet gebeuren met de bestaande concessies van columbaria of urnenvelden 
waaruit de asurnen worden verwijderd omdat men ze thuis gaat bewaren. Moeten de gemeenten bij 
voorbeeld de concessieprijs voor het gedeelte van de termijn die nog niet is verlopen dan terugbetalen? 
 
Het is evenmin duidelijk hoever in de tijd men zou kunnen teruggaan bij het invoeren van een 
dergelijke maatregel. Het valt ook niet in te schatten over hoeveel aanvragen het kan gaan, noch de 
omstandigheden in te schatten voor het ter beschikking stellen/ opgraven van de asurnen.  
 
Als men de urn van een overledene thuis wenst te bewaren, moet er daartoe een verzoek zijn. Ingeval 
het om een overleden minderjarige gaat, lijkt het logisch dat het verzoek uitgaat van de ouders of de 
voogd. Ik heb nog weinig of geen vragen gekregen over de thuisbewaring van een urn van een 
overleden minderjarige nadat de urn is begraven of bijgezet in een columbarium op de begraafplaats. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 233 
van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Nieuwe gemeentelijke inspraakinstrumenten  -  Stand van zaken 
 
Eén van de vele nieuwe doelstellingen van de Vlaamse Regering bij het opstellen van het 
Gemeentedecreet was om burgers meer inspraak te geven in het beleid van de lokale besturen.  
 
Het Gemeentedecreet voorziet hiertoe enkele nieuwe instrumenten, zoals de indiening van 
verzoekschriften, de mogelijkheid voor burgers om agendapunten toe te voegen op de gemeenteraad 
en de verplichte organisatie binnen de gemeente van een klachtenbehandeling. 
 
1. a) Welke gemeenten hebben nog geen systeem van klachtenbehandeling via hun gemeenteraad 

 vastgelegd na de inwerkingtreding van het Gemeentedecreet? 
 

b) Welke gemeenten hebben een ombudsdienst in eigen beheer opgericht? 
 

c) Welke gemeenten hebben in het kader van een intergemeentelijke samenwerking een ombuds-
 dienst gerealiseerd? 

 
d) Welke gemeenten hebben een overeenkomst met de Vlaamse Ombudsdienst gesloten? 

 
2. Hoeveel voorstellen van burgers/belangengroepen om een agendapunt op de gemeenteraad toe te 

voegen, werden ingediend? Om welke gemeenten ging het? 
 
3. Hoeveel verzoekschriften werden door burgers/belangengroepen ingediend bij hun stad of 

gemeente? 
 
4. Hoeveel aanvragen van volksraadplegingen werden ingediend bij de lokale besturen? Hoeveel 

aanvragen werden ingewilligd? Over welke gemeenten ging het? 
 
5. Welke stappen heeft de minister ondernomen om burgers beter te informeren over hun 

inspraakmogelijkheden bij lokale besturen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 233 van 21 augustus 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
De gegevens die u vraagt heb ik momenteel niet in mijn bezit. Om een correct antwoord te kunnen 
geven, werden de vijf provinciegouverneurs aangeschreven met het verzoek hierover in hun provincie 
een rondvraag te organiseren. Van zodra ik het resultaat ontvangen heb, zal ik u hiervan op de hoogte 
brengen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 234 
van 3 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Audiovisuele voorstellingen Wemmel   -   Taalgebruik 
 
In het kader van haar culturele activiteiten vertoont de faciliteitengemeente Wemmel een aantal 
audiovisuele reportages van uitzonderlijke vakantieoorden. 
 
De commentaar is eentalig Frans (weliswaar met mogelijkheid om achteraf in twee talen vragen te 
stellen). 
 
Dit lijkt niet in overeenstemming te zijn met de taalwetgeving. 
 
Heeft de minister ter zake al initiatieven genomen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 234 van 3 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Ik ben niet op de hoogte van het feit dat de faciliteitengemeente Wemmel in het kader van haar 
culturele activiteiten een aantal audiovisuele reportages van uitzonderlijke vakantieoorden met 
uitsluitend Franstalige commentaar zou vertonen aan het publiek. 
 
Daarom vraag ik eerst een onderzoek aan de gouverneur van de provincie Vlaams-Brabant alvorens 
een standpunt in te nemen. Na ontvangst van de resultaten van dat onderzoek kom ik op deze vraag 
terug.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 235 
van 3 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Lokaal Pact   -   Forfaitaire huisvuilbelasting 
 
Het Lokaal Pact dat de Vlaamse overheid en de gemeenten in februari afsloten, houdt heel wat 
elementen in. Meest bekend zijn de schuldovername en de verplichting voor de gemeenten om in 2009 
de belastingen niet te verhogen. 
 
Via de webstek van het Agentschap voor Binnenlands Bestuur vindt men toelichting en achtergrond 
bij dit Lokaal Pact. 
 
Zo ook in de mededeling van 4 juli 2008 van de minister van Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid, 
Wonen en Inburgering aan de Vlaamse Regering over het Lokaal Pact, betreffende de procedures. 
 
1. Betreffende de afschaffing of hervorming van een eventuele forfaitaire huisvuilbelasting 
 

“Een eventuele forfaitaire sokkel kan behouden blijven, maar deze moet steeds bestaan naast een 
stelsel van belasting of retributie waarbij rekening gehouden wordt met de hoeveelheid afval die 
aangeboden wordt” (mededeling van 4 juli 2008 aan de Vlaamse Regering over het Lokaal Pact, 
betreffende de procedures). 
 
Die forfaitaire sokkel zou volgens OVAM maximaal 60 euro bedragen en de Vlaamse Regering 
verwacht van de gemeenten dat ze deze sokkel tegen eind 2010 afbouwen tot maximaal 55 euro. 
 
Geldt deze sokkel per inwoner, per gezin of per belastingplichtige? In geval van toepassing per 
belastingplichtige: plichtig aan welke belasting? 
 

2. Vraag op basis van een voorbeeld 
 

Een gemeente heft enkel retributies op huisvuilzakken (heffing per stuk, naargelang het kleine of 
grote zakken op PMD-zakken betreft). 
 
De (forfaitaire) huisvuilbelasting is afgeschaft. 
 
Er is weliswaar een Algemene Gemeentebelasting goedgekeurd, maar deze staat juridisch, 
administratief en inhoudelijk los van de vroegere huisvuilbelasting. 
 
Is er voor een dergelijke gemeente nog sprake van een forfaitaire sokkel? En zo ja, op welke wijze 
wordt die dan berekend? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 235 van 3 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. De gemeentelijke forfaitaire huisvuilbelasting is het typevoorbeeld van een forfaitaire 

gezinsbelasting, waarbij de gezinnen de belastingplichtigen zijn. 
De forfaitaire sokkel geldt dus per gezin. 
In de meeste gemeentelijke belastingreglementen wordt een gezin gedefinieerd als hetzij een 
persoon die gewoonlijk alleen leeft, hetzij een vereniging van 2 of meer personen die, al dan niet 
door familiebanden gebonden, gewoonlijk éénzelfde woning of woongelegenheid betrekken en er 
samen leven. 

  
2. In het voorbeeld is geen sprake meer van een forfaitaire sokkel indien de forfaitaire 

huisvuilbelasting al was afgeschaft op 1 januari 2008.  De Algemene gemeentebelasting die in die 
gemeente wordt geheven staat dan inderdaad  los van de vroegere huisvuilbelasting.  
De op 4 juli 2008 vastgestelde voorwaarden over de maximale forfaitaire sokkel, dus de beperking 
tot 55 € per gezin tegen einde 2010, geldt voor de forfaitaire huisvuilbelasting die, onder die naam,  
ook nog na 1 januari 2008 zou worden geheven maar geldt ook voor andere forfaitaire 
gezinsbelastingen die na die datum worden ingevoerd ter vervanging van huisvuilbelastingen die 
werden afgeschaft na 1 januari 2008. De voorwaarde geldt dus ook voor deze vervangende 
belasting met een andere naam, bijvoorbeeld  Algemene gemeentebelasting, of Milieubelasting of 
Algemene dienstenbelasting. 
In ieder geval moet er naast de forfaitaire sokkel, steeds een stelsel van niet-forfaitaire belastingen 
of retributies zijn volgens het principe “de vervuiler betaalt”, dat voldoende substantieel is om het 
gedrag van de burger te sturen naar een beperking van het huishoudelijk afval. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 236 
van 4 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Provinciegouverneur   -   Bestuursfunctie provinciaal agentschap (2) 
 
Ik verwijs vooreerst naar mijn schriftelijke vraag nr. 175 van 22 mei 2008 (Websitebulletin 
publicatiedatum 24-06-2008) betreffende “Provinciegouverneur – Bestuursfunctie provinciaal 
agentschap” en mijn vraag om uitleg over het begrip “bestuurder” in de decreetgeving van 8 juli 
(Handelingen C319 – BIN 25 – 8 juli 2008) en de antwoorden van de minister daarop. 
 
Ruw geschetst, bleek uit het antwoord dat er decretaal geen enkel probleem is met het feit dat een 
provinciegouverneur deel uitmaakt van een directiecomité van een provinciaal verzelfstandigd 
agentschap. Artikel 223 van het Provinciedecreet bepaalt dat de provinciegouverneur niet kan worden 
voorgedragen of aangewezen als vertegenwoordiger of bestuurder in een provinciaal verzelfstandigd 
agentschap. Het zegt niets over onverenigbaarheden tussen provinciegouverneurs en leden van 
directiecomités van dergelijke agentschappen. 
 
1. Kan de minister bevestigen dat geen enkele provinciegouverneur vertegenwoordiger of bestuurder 

in een provinciaal extern verzelfstandigd agentschap is, zoals artikel 223 van het Provinciedecreet 
voorschrijft? 

 
2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de provinciegouverneurs die in een directiecomité van 

een provinciaal extern verzelfstandigd agentschap (EVA) zetelen? Graag een overzicht per 
provinciegouverneur en per provinciale EVA. Graag ook een overzicht van de vergoedingen die 
deze functies met zich meebrengen. 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 236 van 4 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Op grond van de informatie die de betrokken instanties mij hebben medegedeeld is geen enkele 

provinciegouverneur vertegenwoordiger of bestuurder in een provinciaal extern verzelfstandigd 
agentschap, zoals bedoeld in artikel 223 van het provinciedecreet. 

 
2. Tot op heden werden twee provinciaal extern verzelfstandigde agentschappen opgericht 

overeenkomstig de bepalingen van het provinciedecreet, met name de nv Verkeers- en 
Mobiliteitseducatief Centrum (nv VME) en de stichting van openbaar nut Limburg Sterk Merk 
(LSM), beide met de provincie Limburg als deelnemer. Enkel bij LSM maakt de 
provinciegouverneur van Limburg deel uit van het directiecomité. Dat mandaat is onbezoldigd. 

 
Daarnaast bestaan er nog zes autonome provinciebedrijven die voorheen opgericht waren 
overeenkomstig de bepalingen van de provinciewet (Plantijn Hogeschool Antwerpen, Provinciale 
Hogeschool Limburg, Provinciaal Domein De Gavers Oost-Vlaanderen, Provinciaal Zorgcentrum 
Lemberge Oost-Vlaanderen, VERA – Vlaams-Brabants extranet voor regio en administratie, en 
Westtoer – West-Vlaams provinciebedrijf voor Toerisme en Recreatie). In geen enkele van die 
bedrijven zetelt een provinciegouverneur in een directiecomité. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 237 
van 4 september 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Sociale woningen   -   Energiezuinigheid 
 
In de Beleidsbrief Wonen (Stuk 1389 (2007-2008) – Nr. 1) lees wordt heel wat aandacht besteed aan 
het aspect duurzaamheid en energiezuinigheid bij de realisatie van sociale woningen. Gezien de 
alsmaar stijgende energieprijzen én tevens rekening houdende met de absolute noodzaak om de 
uitstoot van broeikasgassen te verminderen, lijkt dat een terechte bekommernis. De beleidsbrief stelt 
ook dat rationeel energiegebruik, duurzaam bouwen en geïntegreerd ontwerpen, samen met de 
handhaving van een redelijke kostprijs, de basis bij renovatie of nieuwbouw van sociale woningen 
vormen. 
 
Als maatregel in het kader van de Kyoto-doelstellingen wordt tevens het volgende vooropgesteld: 
“(…) Voor 2008 heb ik al minimaal 940.000 euro voorzien. Dit bedrag kan worden ingezet om de 
actie rond het vervangen van de cv-ketels aan te vullen. Anderzijds is binnen het energiefonds de 
afspraak gemaakt dat 7 miljoen euro specifiek voor REG-maatregelen binnen de sociale huisvesting 
zal aangewend worden. Concrete acties worden momenteel uitgewerkt. Een mogelijkheid bestaat erin 
een substantiële premie aan de SHM’s toe te kennen voor het vervangen van ramen met enkel glas 
door energetisch hoog performante venstersystemen.” 
 
1. Welke concrete acties werden dit jaar al ondernomen om sociale woningen energiezuiniger te 

maken? Hoe evalueert de minister de samenwerking met de huisvestingsmaatschappijen op dat 
vlak? 

 
2. Waar en voor welk bedrag werden cv-ketels dit jaar al vervangen? Graag een overzicht per SHM 

(en per provincie). 
 

Heeft de minister, gezien de stijging van de energieprijzen, reeds initiatieven genomen om de 
voorgenomen inspanningen op dat vlak verder op te drijven? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 237 van 4 september 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
1. Er dient een onderscheid gemaakt te worden tussen enerzijds de bouw van nieuwe sociale 

woningen en anderzijds de verbeteringen aan het bestaande patrimonium om sociale woningen 
energiezuiniger te maken. 
 
Wat nieuwbouw betreft loopt momenteel het pilootproject “PasW: Passieve Sociale Woningen”. 
Dit proefproject (20 woningen), moet toelaten de meerkosten van passiefwoningen in de praktijk 
in te schatten en het comfort en energiebesparing voor de bewoners aan de hand van metingen te 
evalueren. Knelpunten bij de realisatie van deze passiefwoningen zullen bovendien systematisch 
onderzocht en bijgestuurd worden voor een vlotter verloop bij toekomstige projecten. Als 
eindresultaat zal een balans opgemaakt worden die de pro’s en contra’s van passiefbouw in de 
sociale huisvesting in kaart brengt.Verder wordt onderzocht welke de financiële consequenties zijn 
voor de sociale huisvestingssector bij het opleggen van een strengere E-peil eis voor alle 
wooneenheden (bredere spouwen, extra isolatie, e.d. …). De actuele EPB-regelgeving voorziet een 
E-100 peil, voor sociale huisvesting wordt in doorsnee nu reeds E85 behaald, dus ruim beter dan 
het gemiddelde. Momenteel wordt onderzocht of een standaard van E80 haalbaar is, zonder 
bijkomende financiële meerkosten. Dit zou dan kunnen door bv efficiënter te bouwen. Ten slotte 
wordt door de VMSW momenteel de denkoefening uitgevoerd,  waarbij onderzocht wordt wat de 
meerkost per sociale woning zou bedragen, als E70 het opgelegde E-peil zou worden.   
 
Inzake concrete acties tot energetische verbetering van het bestaande patrimonium en de afweging 
tot enkele nieuwe initiatieven, verwijs ik naar mijn antwoord op uw tweede vraag.  
 
Wat de samenwerking met de huisvestingsmaatschappijen aangaat, ontbreekt het hen nog soms 
aan de nodige financiële stimuli m.b.t. energetische renovaties. Enerzijds kunnen shm’s door hun 
statuut geen beroep doen op dezelfde subsidies of belastingsvoordelen als particulieren, bedrijven 
of lokale overheden. Anderzijds vallen de te realiseren besparingen op de energiefactuur ten 
voordele van de huurder en niet de verhuurder. In het nieuwe huurbesluit werd daarom een 
zogenaamde ‘energiecorrectie’ opgenomen. Deze moet toelaten het investeringsaandeel in 
energetische verbeteringswerken ten dele te verrekenen in de huurprijs, à rato van de helft van de 
te realiseren besparing op de energiefactuur (onafhankelijk van het inkomen).Energetische 
verbeteringswerken staan doorgaans zelden op zichzelf en kaderen, meestal in een noodzakelijke 
vervanging van het buitenschrijnwerk, gevelrenovatie, dakrenovatie of een totaalrenovatie.  
 

2. De stand inzake uitbetaalde premies voor 2008  (tot juli) bedraagt 1.143.200 euro (hetzij 1429 CV-
ketels). De aanvragen voor augustus worden pas in september verwerkt. Met de betaalde sommen 
in 2007 brengt dit de uitbetaalde subsidies op een voorlopige totaal van 2.076.000 euro.  
Het betreft 2595 uitbetaalde premies, 272 premies zijn momenteel in behandeling, voor 1536 extra 
ketels is de vervanging gepland.  
 
De spreiding per provincie ziet er als volgt uit (voor het aandeel per SHM zie bijlage): 
 

PROV  #WON  PREMIEBEDRAG AANDEEL % 
A'PEN  1124  € 899.200 43% 
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VL‐BR  61  € 48.800 2% 
W‐VL  595  € 476.000 23% 
O‐VL  513  € 410.400 20% 
LIMB  302  € 241.600 12% 
VL‐GW  2595  € 2.076.000 100% 

 
De premies zijn ongelijkmatig verdeeld over de SHM’s en de provincies. Dit is eigen aan het 
patrimonium zelf, type en ouderdom van de woningen, onderhoud en renovatie,… 

 
Het aan te wenden budget is nog niet volledig uitgeput. Het voorziene budget voor 2006 bedroeg 
2.300.000 € en dient volledig te worden aangewend voor de vervanging van oude cv-ketels. Het 
budget voorzien in 2007 bedroeg 2.900.000 € en is verder te verdelen over de premies voor de 
vervanging van oude cv-ketels en de vervanging van individuele kachels. De ketelvervangingen 
blijven prioritair t.a.v. de kachels. Gezien de onverminderde aanvraag voor premies voor ketels en 
gezien naar schatting nog meer dan 1.536 vervangingen te voorzien zijn, werd de aanvang van de 
actie voor de vervanging van de kachels uitgesteld tot de tweede helft van 2008. Wat de 
aanwending van extra budgetten van 940.000 euro en 7 miljoen euro uit het energiefonds betreft, 
wordt momenteel onderzocht deze te besteden voor respectievelijk : 
 
• Voorziening van dakisolatie (grootste energiebesparing en snelst teruggewonnen voor 

woningen die nog geen of weinig isolatie hebben). Ook een voorlopige (na-)isolatie kan hier 
in afwachting van globalere renovatie binnen 5 of 10 jaar reeds rendabel zijn. Bij na-isolatie 
van hellende / platte daken dient rekening te worden gehouden met het al dan niet aanwezig 
zijn van een onderdak bij hellende daken en de voorziene dakopbouw bij platte daken (risico’s 
op inwendige condensatie). Dakisolatie kan deels gesubsidieerd worden door de 
netbeheerders.  

• Inspectie en optimalisatie van collectieve CV-installaties.  Deze maatregelen zijn praktisch het 
makkelijkst door te voeren, gezien bewoners hier geen directe hinder ondervinden.  

• Het vervangen van enkel glas door hoogrendementsbeglazing (vervanging van het glas gaat 
meestal samen met profielen en met het oplossen van koudebruggen wat snel naar 
totaalrenovaties gaat). Eventuele subsidies zouden moeten gericht zijn naar woningen die qua 
planindeling nog voldoen en  de maatregel toelaten (bv. in combinatie met dakisolatie). 
Hierbij worden de vele, vaak onvoldoende gerenoveerde, woningen uit de jaren ’70 beoogd. 

• Vervanging van kachels door CV-installatie. Belangrijk is hier om na te gaan waar deze 
maatregel (bv. in combinatie met bijkomende isolatie) mogelijk is met het oog op een 
duurzaam gevolg.  Het moet gaan om woningen die de volgende 20 jaar geen zware renovatie 
moeten ondergaan. De maatregel wordt nu reeds door sommige maatschappijen gevraagd als 
bij uitbreiding van het vervangen van kachels door kachels met hoger rendement). 

 
Ook staat de verplichte EPC-certificatie (Energy performance certification) voor de deur. De EPC-
gegevens en adviezen moeten kunnen zorgen voor een belangrijke aanvulling op de databank 
patrimonium VMSW. Naast de energetische kenmerken worden immers ook geometrische 
gegevens en gebruikte materialen en bouwtechnieken beschikbaar. Analyse van de energetische 
kenmerken van het woningpark, gekoppeld aan de staat en conformiteit met de huidige 
veiligheids-, gezondheids- en comfortnormen van de woningen en ondermeer ook de lokale 
woningnood, moeten kunnen toelaten van prioriteiten te bepalen, de benodigde middelen te 
evalueren, een planning op te maken en aldus het beleid op korte en middellange termijn te 
versterken. 
 
BIJLAGE 
 
Stand premies 07-2008 
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Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/237/antw.237.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 238 
van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Bibliotheek Wemmel   -   Franstalig leesuurtje 
 
Op 21 december 2006 besliste de gemeenteraad van de faciliteitengemeente Wemmel om een 
Franstalig leesuurtje voor kinderen te organiseren in de gemeentelijke bibliotheek. 
 
In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 63 van 5 januari 2007 (Websitebulletin 
publicatiedatum 15-02-2007) deelde de minister mee dat hij de gouverneur van de provincie Vlaams-
Brabant om een onderzoek had verzocht. 
 
In een recent nummer van het gemeentelijk blad Wemmel Info werd een oproep geplaatst voor 
deelnemers aan een Franstalige leesgroep tijdens het schooljaar 2008-2009. 
 
Ik had derhalve graag vernomen wat het besluit is van het onderzoek door de gouverneur, waarnaar de 
minister in zijn antwoord destijds verwees. 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 238 van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Sinds 1999 wordt in de gemeentelijke openbare bibliotheek van Wemmel maandelijks een 
Nederlandstalig voorleesuurtje voor kinderen georganiseerd.  
 
Op 21 december 2006 besliste de gemeenteraad om voortaan ook maandelijks een Franstalig 
voorleesuurtje te organiseren, nadat de bibliothecaris hiertoe een vraag had gekregen van een 
inwoonster uit de gemeente. 
 
De beslissing om dit te toen werd door het gemeentebestuur als volgt gemotiveerd, en ik citeer:  
 
“In haar beleidsplan 2002-2007, goedgekeurd door de gemeenteraad op 17 oktober 2006, had de 
bibliotheek als haar missie gesteld dat zij de gebruiker o.a. door de organisatie van 
uitbreidingsactiviteiten, de nodige kansen en stimuli wil geven om de persoonlijke ontwikkeling, 
ontspanning en een volwaardige deelname aan het maatschappelijk leven te kunnen garanderen. De 
activiteit ‘voorlezen’, ongeacht de taal waarin dit kan gebeuren, kadert binnen deze missie.  
 
De organisatie van een Franstalig voorleesuurtje zou kunnen worden beschouwd als een ‘culturele 
expressie’ in een andere taal, in dit geval de Franse taal. De beoordeling over deze kwalificatie valt 
onder de bevoegdheid van de gemeenteraad, die hierover dient te oordelen.  
 
Een ander argument ten gunste van de organisatie van een voorleesuurtje is de bibliotheek wil 
inspelen op wetenschappelijk onderzoek waarin wordt gesteld dat voorlezen een positieve invloed 
heeft op de taalontwikkeling van kinderen en het zelf (leren) lezen van kinderen stimuleert. 
 
Tenslotte zou een voorleesuurtje in de Franse taal kunnen worden bekeken vanuit een globaal 
perspectief van bijvoorbeeld ‘meertaligheid’. Het voorlezen gebeurt in dit geval in het Frans maar de 
deelnemende kinderen worden verwelkomd en krijgen een korte introductie over de bibliotheek en het 
aanbod van de aanwezige materialen in de Nederlandse taal.” 
 
Met de gouverneur van de provincie Vlaams-Brabant ben ik van oordeel dat de taalwet in casu niet 
geschonden is. 
 
De plaatselijke openbare bibliotheek van Wemmel moet immers worden beschouwd als een 
plaatselijke dienst conform de gecoördineerde wetten op het gebruik van talen in bestuurszaken 
(SWT). Artikel 25 SWT bepaalt dat die plaatselijke diensten in hun betrekkingen met een particulier 
de door betrokkene gebruikte taal gebruiken voor zover die taal het Nederlands of het Frans is. Gevolg 
van dit artikel is dan ook dat een activiteit, zoals het organiseren van een “voorleesuurtje”, zowel in 
het Nederlands als in het Frans moet georganiseerd worden. Zoals reeds gesteld wordt al sedert 1999 
een Nederlandstalig voorleesuurtje georganiseerd 
 
Het is trouwens om die reden dat noch de gouverneur, noch ikzelf zijn opgetreden tegen het besluit 
van de gemeenteraad van 21 december 2006 waarbij beslist werd tot de organisatie van dit Franstalig 
voorleesuurtje. 
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Ik zie dan ook, in deze context, geen probleem in het feit dat, zoals u stelt, in een recent nummer van 
het gemeentelijk blad Wemmel Info een oproep geplaatst zou zijn voor deelname aan een Franstalige 
leesgroep in de bibliotheek tijdens het schooljaar 2008-2009.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 240 
van 9 september 2008 
van JEF TAVERNIER 
 
 
 
Gemeentebelastingen   -   Invordering 
 
In de gemeente Lubbeek kregen 5300 gezinnen half juni 2008 een aanslagbiljet inzake de forfaitaire 
huisvuilbelasting van het aanslagjaar 2004. De kohieren werden vastgesteld en uitvoerbaar verklaard 
op 11-02-2005, dus correct voor 30 juni van het jaar dat volgt op het dienstjaar. 
 
Artikel 4 van de wet van 24 december 1995 betreffende de invordering van de provincie- en 
gemeentebelastingen stelt dat het kohier tegen ontvangstbewijs overgezonden wordt aan de met 
invordering belaste ontvanger, die “onverwijld” instaat voor de verzending van de aanslagbiljetten. 
 
1. Hoe wordt “onverwijld” geïnterpreteerd? Is vier jaar na datum nog “onverwijld? 
 
2. Ten gevolge van de laattijdige verzending zullen meer dan normaal belastingplichtigen ontlast 

worden van betaling (door overlijden, verhuis,…). 
 

Is dit niet discriminerend t.a.v. personen die toevallig nog wel in de gemeente wonen en de 
belasting zullen moeten betalen? 
 

3. Welke initiatieven neemt de minister om dit soort situaties in de toekomst te vermijden? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 240 van 9 september 2008 
van JEF TAVERNIER 
 
 

1.  Artikel 4, § 1 van de Wet van 24 december 1996 bepaalt inderdaad dat de ontvanger 
“onverwijld” instaat voor de verzending van het aanslagbiljet. 

 In de wet van 23 december 1986 betreffende “de invordering en de geschillen terzake van 
provinciale en plaatselijke heffingen” stond de verplichting om de aanslagbiljetten aan de 
belastingplichtigen toe te zenden binnen een vervaltermijn van zes maanden te rekenen vanaf de 
datum van uitvoerbaarverklaring van het kohier. Eenmaal die termijn verstreken kon de belas-
ting niet meer ingevorderd worden. Die termijn is bewust niet hernomen in de vernieuwde wet 
van 24 december 1996 betreffende de vestiging en de invordering van provincie- en 
gemeentebelastingen omdat de termijn van 6 maanden effectief te kort bleek in sommige 
gevallen. Ook in het nieuwe decreet van 30 mei 2008 betreffende de vestiging, de invordering 
en de geschillenprocedure van provinciale en gemeentebelastingen is geopteerd voor 
“onverwijld”, en dus niet voor een beperkende vervaltermijn. 

 Onverwijld betekent uiteraard "zo gauw mogelijk" en "met de vereiste ijver, rekening houdend 
met de onder meer technische middelen waarover de ontvanger beschikt". 

2.  Het overlijden of de verhuis van belastingplichtingen betekent niet automatisch dat zij ontheven 
worden van de belasting. De gemeenteontvanger moet immers het nodige doen om alle  
belastingplichtigen, of hun erfgenamen, op te sporen. Het gelijkheidsbeginsel wordt hierdoor 
niet geschonden.  

 
3.  De wet zelf voorziet geen sanctie als dat “onverwijld” langer dan normaal zou uitlopen. Dat is 

ook niet het geval in het nieuwe invorderingsdecreet. Het toezicht op de goede werking van de 
gemeentelijke diensten in het algemeen en van het financieel beheer in het bijzonder, is 
voldoende georganiseerd door het gemeentedecreet. Dat decreet voorziet bijvoorbeeld dat een 
financieel beheerder die een slecht debiteurenbeheer voert een sanctie kan oplopen wanneer zou 
blijken dat hij aan de basis ligt van het niet kunnen innen van bepaalde vorderingen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 241 
van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Inburgering   -   Bedienaars van erediensten 
 
Met de wijziging van het inburgeringsdecreet in 2006 werd onder meer de doelgroep van het 
inburgeringsbeleid uitgebreid. Ook bedienaars van erediensten behoren sindsdien tot de doelgroep en 
zijn verplicht een inburgeringstraject te volgen. 
 
Het betreft inburgeraars die een religieuze of levensbeschouwelijke functie (komen) uitoefenen, met 
name bepaalde bedienaars van de zes erediensten die erkend zijn door de federale overheid en 
inburgeraars-bedienaars die gevat worden als nieuwkomer of als oudkomer met een 
vervangingsinkomen. 
 
Voor een stand van zaken had ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van het aantal inburgeraars-bedienaars in Vlaanderen sinds 

de wijziging van het decreet? Indien mogelijk een overzicht naar categorie. 
 
2. Kan de minister een overzicht naar het land van herkomst bezorgen? 
 
3. Hoeveel inburgeraars-bedienaars schreven zich in Vlaanderen exact in? Kan de minister cijfers per 

gemeente bezorgen? Graag een overzicht sinds de wijziging van het decreet. 
 
4. Kan de minister een overzicht geven van de problematiek van de niet-aanmelding door 

inburgeraars-bedienaars? Indien mogelijk ook een beter regionaal overzicht. 
 
5. Kan de minister een overzicht geven van het aantal gesloten contracten en behaalde attesten door 

bedienaars van erediensten? 
 
6. Hoe evalueert de minister de inburgering van bedienaars van erediensten? Rijzen er eventueel nog 

specifieke problemen? Kan de minister dit kort toelichten? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 241 van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Sinds 1 januari 2007 vallen bedienaars van nieuw erkende plaatselijke geloofs- of 

kerkgemeenschappen van de 6 erkende erediensten onder de inburgeringsplicht, althans voor 
zover ze tot de doelgroep van inburgering behoren. Een bedienaar valt maar onder de 
inburgeringsplicht vanaf het ogenblik dat hij als verplichte inburgeraar-bedienaar doorverwezen 
is door het agentschap naar het onthaalbureau.  

 Op 22 december 2007 werden er 6 moskeeën en 9 protestantse parochies erkend. De namen van 
de bedienaars dienen door de FOD Justitie aan het agentschap bezorgd te worden. Tot op heden 
is dit nog niet gebeurd. Waarom is mij niet bekend. Een van de mogelijke redenen kan natuurlijk 
zijn dat er vanuit de erkende lokale geloofsgemeenschappen geen vraag is gericht tot de federale 
overheid om bedienaars van de eredienst aan te stellen. Ik zal hieromtrent navraag doen bij het 
federale ministerie van Justitie. Van zodra ik een reactie heb ontvangen, kom ik op uw vraag 
terug. 

 Vermits de namen nog niet gekend zijn, kan er geen overzicht gegeven worden van het aantal 
inburgeraars-bedienaars. Hoewel de namen nog niet gekend zijn, kan uit het aantal erkenningen 
wel worden afgeleid dat het om een kleine groep zal gaan. 

 
2. Vermits de inburgeraars-bedienaars nog niet gekend zijn bij het agentschap, kan er geen 

overzicht worden gegeven naar land van herkomst.  
 
3. Vermits de inburgeraars-bedienaars nog niet gekend zijn bij het agentschap, kan er evenmin een 

overzicht worden gegeven van het aantal dat zich in een Vlaamse gemeente heeft ingeschreven 
sinds 1 januari 2007, datum waarop het gewijzigde inburgeringsdecreet in werking is getreden. 

 
4. Vermits de inburgeraars-bedienaars nog niet gekend zijn bij het agentschap en er bijgevolg nog 

geen doorverwijzingen naar het onthaalbureau konden gebeuren, is er nog geen sprake van een 
problematiek van niet-aanmelding door inburgeraars-bedienaars.  

 
5. Vermits het agentschap nog geen inburgeraars-bedienaars heeft doorverwezen naar het 

onthaalbureau, is er nog geen sprake van gesloten contracten en behaalde attesten door de 
inburgeraars-bedienaars. 

 
6. Vermits de inburgeraars-bedienaars nog niet gekend zijn bij het agentschap, is het niet mogelijk 

om de inburgering van deze specifieke doelgroep te evalueren of specifieke problemen of 
knelpunten te detecteren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 242 
van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Inburgering   -   Analfabeten 
 
Op een schriftelijke vraag naar het aanbod voor laaggeletterden en analfabeten met professioneel 
perspectief (nr. 142 van 22 april 2008, Websitebulletin publicatiedatum 05-06-2008) antwoordde de 
minister dat er binnen het interdepartementaal projectteam op dat moment een advies werd voorbereid 
over de organisatie van het primaire inburgeringstraject voor alfaklanten met een professioneel 
perspectief. Het is de bedoeling om dit aanbod beter af te stemmen op de specifieke noden en 
behoeften van inburgeraars-alfaklanten. Het betreffende advies werd nog voor de zomervakantie 
verwacht. 
 
1. Werd dit advies ondertussen afgerond? 
 

Indien zo, kan de minister de conclusie toelichten? 
 
Indien niet, wanneer mag dit alsnog verwacht worden? 

 
2. Welke zijn volgens de minister de mogelijkheden en wat zal hij ter zake ondernemen?  
 

Kan de minister dit kort toelichten? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 242 van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Het advies van het interdepartementaal projectteam inburgering over de organisatie van het 

primaire inburgeringstraject voor alfaklanten met een professioneel perspectief werd nog niet 
afgerond.  

 Het mag uiterlijk tegen midden december 2008 verwacht worden. 
 
2. Ik wacht op het advies van het interdepartementaal projectteam om uitspraken te doen over de 

mogelijkheden en concrete acties om het aanbod binnen het primaire inburgeringstraject zo goed 
mogelijk af te stemmen op de specifieke noden en behoeften van inburgeraars-alfaklanten. Van 
zodra ik het advies ontvangen heb, kom ik op uw vraag terug. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 243 
van 11 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Sociale woningbouw   -   Groene energie 
 
De sociale huisvestingsmaatschappij De Mandel haalde recent de pers met een aantal investeringen in 
groene energie, zo onder meer in gedecentraliseerde elektriciteitsproductie via zonnepanelen. 
 
1. Welke sociale huisvestingsmaatschappijen investeerden sinds 2004 in groene energie? 
 

Kan dit opgesplitst per jaartal? 
 
Om welke bedragen en om hoeveel woongelegenheden gaat het? 
 

2. Hoe worden dergelijke investeringen gefinancierd, met welke middelen? 
 
3. Welke impulsen worden vanuit het beleid, de minister en de VMSW (Vlaamse Maatschappij voor 

Sociaal Wonen) gegeven om dit te stimuleren? 
 
4. Bestaat er binnen de VMSW een globaal plan rond investeren in groene energie? 
 

Zo ja, welke zijn de doelstellingen van dit plan? 
 

N.B. Een gelijkaardige vraag werd gesteld aan  minister Hilde Crevits (vraag nr. 948). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 243 van 11 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1.  Er zijn een aantal sociale huisvestingsmaatschappijen die de voorbije jaren investeerden in groene 

energie. 
 

Het best scoren de zonneboilers waarmee naar schatting een 3000-tal woningen zijn uitgerust. 
Een viertal warmtekrachtkoppelinginstallaties van uiteenlopend vermogen zijn actief in collectieve 
verwarmingsinstallaties (Gistel, Westerlo, Leuven, Antwerpen). 
Een eerste project waarbij biobrandstof (pellets) wordt toegepast, is in uitvoering (Westerlo). 
In een vijftal projecten leveren zonnecellen elektriciteit. 
Er zijn nog geen projecten waarbij windenergie of waterkracht worden toegepast. 
 
Sommige installaties zijn geplaatst en worden beheerd door een energieleverancier welke een 
zekere hoeveelheid energie (warmte) levert aan de sociale huisvestingsmaatschappij. 

 
Fotovoltaïsche cellen vormen een bijzondere toepassing doordat ze niet direct een invloed hebben 
op het energieverbruik eigen aan de woning zelf. Ze spelen in op de elektriciteitsfactuur die sterk 
bewonersafhankelijk is en waarop de SHM geen directe invloed heeft. 
De financiële aantrekkelijkheid wordt in grote mate bepaald door de groenestroomcertificaten. Het 
is niet vanzelfsprekend dat elke sociale huurder zich zomaar thuis voelt in dergelijke materie. 
Uit een vergelijking van de besparingen en investeringen van verschillende REG-acties blijken 
heel wat andere maatregelen aanzienlijk beter te scoren dan deze toepassingen, tenzij ze zeer 
zwaar gesubsidieerd worden. 
In de (VMSW-)hiërarchie van maatregelen komen dergelijke toepassingen slechts op het derde 
niveau. Thermische isolatie en ventilatie staan op het eerste niveau, ruimtelijke kenmerken en 
efficiënte energieomzetting staan op het tweede niveau, verlichting op het derde niveau. 

 
Momenteel beschikt de VMSW maar over weinig gegevens van deze toepassingen. Concreet is 
alleen van de SHM de Zonnige Kempen bekend dat ze een subsidie toegekend gekregen heeft, 
m.n. een subsidie van 28.360 euro voor een houtpelletketel. Dit gebeurde in het kader van het 
demonstratieprogramma voor hernieuwbare energietechnologieën. Door de invoering van de 
energie prestatie certificaten (EPC) zal heel wat informatie over elk energieaspect in het sociaal 
woonpatrimonium vermeld en gecentraliseerd worden. 

 
2.  De meerkosten worden via de gebruikelijke middelen gefinancierd en aangevuld met premies 

ondermeer van de netbeheerders. Vanuit het bevoegdheidsdomein energie zijn er geen specifieke 
premieregelingen voor sociale huisvestingsmaatschappijen uitgewerkt om ze aan te zetten te 
investeren in groene energie. 
 
Om binnen de kostprijsnormen te blijven, moet binnen het ontwerp ruimte gecreëerd  worden voor 
deze veelal duurdere en nog onvoldoende gekende ‘groene technieken’. Hun integratie is dan ook 
iets minder moeilijk bij collectieve toepassingen, als compacte appartementsgebouwen van enige 
omvang, dan bij eengezinswoningen.  

 
3.  Vanuit het bevoegdheidsdomein energie is voor de ondersteuning van de plaatsing van 

fotovoltaïsche zonnepanelen vanaf 1 januari 2006  een nieuw steunsysteem in voege dat de nadruk 
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legt op productiesteun in de vorm van een decretaal vastgelegde vaste vergoeding van 450 euro 
per 1.000 kWh geproduceerde elektriciteit tot 20 jaar na het in dienst nemen van de PV- installatie. 
Deze vaste vergoeding wordt betaald door de distributienetbeheerder en is gekoppeld aan het 
systeem van verhandelbare groenestroomcertificaten.  
 
Elke eigenaar van een gekeurde op een Vlaams distributienet aangesloten fotovoltaïsche zonne-
installatie komt in aanmerking voor deze steunregeling. Hierbij wordt geen categorie van 
eigenaars uitgesloten.  
 
De eigenaars moeten hun installatie registreren bij de VREG, de Vlaamse Regulator voor de 
Elektriciteits- en Gasmarkt. Het registratiesysteem van de VREG voor het aanvragen van 
groenestroomcertificaten laat toe om voor de in dienst genomen installaties een selectie te maken 
op basis van de aanvrager. Het is echter niet mogelijk om op basis van de aanvrager eenduidig af 
te leiden of het een Sociale Huisvestingsmaatschappij (SHM) betreft.  
 
Het is bijgevolg op dit moment niet mogelijk om specifieke cijfers ter beschikking te stellen over 
hoeveel SHM’s tot op heden een beroep deden op deze steunregeling of een opsplitsing te maken 
per SHM. 

  
 De VMSW stimuleert duurzaam energiegebruik door toepassing van volgende basisprincipes: 

- beperk de energiebehoefte, in de eerste plaats door doorgedreven thermische isolatie, een goede 
luchtdichte bouwschil, gebruik van daglicht; 

- zorg voor een zo efficiënt mogelijke energieomzetting door gebruik van principes,  technieken en 
systemen met hoog rendement als ondermeer lage temperatuur verwarming en 
condensatietechnieken; 

- gebruik zoveel mogelijk beschikbare duurzame (groene) energievormen als passieve en actieve 
zonne-energie; 

- controleer het volledig proces van ontwerp tot gebruik en stuur bij door geïntegreerd ontwerp, 
begeleiding van de uitvoering, meten en evalueren van de resultaten; 

- communiceer de resultaten zowel positieve als negatieve naar de volledige (sociale) 
woningbouwsector toe en in eerste instantie naar de bewoners zelf. 

 
Er is gepoogd om deze principes zo goed mogelijk toe te passen in de voorbeeldprojecten EDWS 
(Ecologische en Duurzame Sociale Woningbouw). Met de voltooiing van de bouwwerken was het 
doel echter nog niet bereikt. Zonder monitoring (meten, analyseren en bijsturen) was het 
onmogelijk om er achter te komen dat niet alle zonnepanelen even goed functioneerden. Ook de 
natuur kan de resultaten verstoren zoals bleek bij de vervuiling van de zonnepanelen door een 
kolonie duiven… 
Pas nu – twee jaar na eerste bewoning – worden meer gunstige resultaten bereikt. 

 
Het is duidelijk dat theoretisch heel interessante toepassingen in de praktijk helemaal niet de 
verwachtingen halen of dat met de tijd de efficiëntie van de maatregelen abnormaal afneemt. 
Ontwerp, uitvoering en gebruik hebben hierin een invloed en enkel door monitoring kunnen de 
beoogde resultaten in een zekere mate gewaarborgd worden. 

 
Deze principes (uitgebreid naar materialen, ruimte, toegankelijkheid,…) lopen ook als een rode 
draad door de nieuwe ontwerponderrichtingen C2008 van de VMSW welke dit najaar worden 
uitgebracht. 

 
Ten slotte heeft het lopend project PASw (PAssief Sociale woningbouw) als opzet de 
belemmeringen en limieten voor omzetting in de praktijk te verkennen. Op basis hiervan kan op 
praktijk-onderbouwde wijze vastgesteld worden, welke bouwvorm optimaal rendeert in de sociale 
huisvestingssector.   
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4.  De woningen die vandaag worden gebouwd en gerenoveerd moeten, zonder ingrijpende 
aanpassingen, de bewoners beschermen tegen de gevolgen van de huidige en komende evoluties. 

 
Aan de hand van de ontwerponderrichtingen van de VMSW is altijd gepoogd een globaal beleid in 
de sociale huisvestingssector te voeren. Deze is in Vlaanderen dan ook altijd koploper geweest wat 
betreft energieprestatie. Momenteel is er echter geen specifiek overzicht van de huidige toestand 
van het volledige woningpatrimonium. Hierbij komen we terug op de hoger aangehaalde 
initiatieven in het kader van de EPC (energie prestatie certificaten). 
De gegevens die hieruit geleidelijk aan worden bijeengebracht, moeten een conditiemeting van het 
sociaal woningpark mogelijk maken. Door aspecten als onderhoud, veiligheid, comfort, 
energetische prestaties, ligging,… in kaart te brengen en te analyseren, ontstaat een betrouwbaar 
beleidsinstrument voor alle betrokken actoren. 
 
Dit zal toelaten om praktijkgerichte prioriteiten uit te werken en de nodige opties te nemen voor 
evenwichtige investeringen. Aan de toepassing van groene energie moet een gepast gewicht 
worden gegeven die de nodige en gewenste investering mede zal bepalen. 

 
Groene energie is geen alleenstaand doel, maar wel één van de vele bepalende parameters van de 
(sociale) woningbouw. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1213- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 245 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 245 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Steven Vanackere, Vlaams minister 
van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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KATHLEEN VAN BREMPT, 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, 

 SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1217- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 237 
van 3 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Open coördinatiemethode 
 
De Beleidsnota Gelijke kansen 2004-2009 voorziet om de coördinatie inzake gelijke kansen op 
Vlaamse niveau op gang te brengen volgens de methode van de “open coördinatie”. 
 
De uitwisseling van informatie over goede praktijken is bedoeld om van elkaars successen en fouten te 
leren. 
 
In die zin draagt de open coördinatiemethode bij tot een efficiënt gelijkekansenbeleid op de 
verschillende Vlaamse bevoegdheidsdomeinen. 
 
1. Welke resultaten zijn er deze legislatuur geboekt rond de open coördinatiemethode? 
 
2. Kan de minister meedelen op welke wijze binnen de verschillende bevoegdheidsdomeinen er 

“realiseerbare standaarden van uitmuntendheid” zijn ontwikkeld? 
 
3. De minister heeft gepland om op kabinetsniveau een beleidsgroep op te richten waarin de 

uitvoering van het gelijkekansenbeleid aan de hand van de open coördinatiemethode wordt 
opgevolgd en begeleid. 

 
Kan de minister meedelen op welke wijze deze beleidsgroep is samensgesteld? 
 
Kan zij een overzicht geven van de stand van initiatieven die deze beleidsgroep heeft genomen en 
van de geboekte resultaten?   
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 237 van 3 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Tijdens deze legislatuur is reeds een hele weg afgelegd in het toepassen van de open 

coördinatiemethode (OCM)  in het Vlaamse gelijkekansenbeleid. Wat de resultaten betreft, die 
zijn onder te brengen in twee fasen: A) de voorbereidende fase, B) de realisatiefase 

 
A.  

• In de schoot van het Vlaamse gelijkekansenbeleid werd onderzocht hoe de OCM (die 
reeds meermaals werd toegepast op Europees niveau) kon worden vertaald naar een 
Vlaamse beleidscontext met het oog op de uitbouw van een beleidsdomeinoverschrijdend 
gelijkekansenbeleid. Dit onderzoek leidde tot een voorstel van aanpak dat in 2005 aan de 
Vlaamse Regering werd voorgelegd. Die keurde deze aanpak goed en engageerde zich om 
aan het OCM-proces deel te nemen. 

• In het voorjaar van 2006 werd een gezamenlijke doelstellingennota goedgekeurd door het 
Vlaams Ministerieel Comité voor Gelijke Kansen dat bestaat uit alle ministers uit de 
Vlaamse Regering. De doelstellingen hebben betrekking op de thema’s ‘gender’, ‘seksuele 
identiteit’ en ‘fysieke toegankelijkheid’. Ter voorbereiding hiervan vonden er bilaterale 
gesprekken plaats tussen vertegenwoordigers van het Vlaamse gelijkekansenbeleid 
enerzijds en medewerkers van alle Vlaamse kabinetten anderzijds. Deze gesprekken 
werden gevoed door informatie die verzameld was bij o.a. het gelijkekansenmiddenveld 
en het Steunpunt Gelijkekansenbeleid. Aan de betrokken kabinetten werd ten zeerste 
aangeraden om ook hun administratie en andere relevante partners in het proces te 
betrekken. Dit kunnen bijvoorbeeld de sociale partners zijn, het middenveld, de 
academische wereld. 

• In het kader van de toepassing van de OCM in het Vlaamse gelijkekansenbeleid werd ook 
een interdepartementale ambtelijke Commissie Gelijke Kansen opgericht. De Vlaamse 
Regering gaf de opdracht aan de leidend ambtenaren om tegen uiterlijk 15 maart 2006 
vertegenwoordigers aan te duiden uit elk beleidsdomein. Bij de samenstelling van de 
Commissie werd aangedrongen om twee profielen ambtenaren per bevoegdheidsdomein te 
voorzien: enerzijds een persoon die weegt op de beleidscoördinatie binnen het 
beleidsdomein (en dus enige beslissingsbevoegdheid heeft terzake), anderzijds iemand die 
expertise (of minstens affiniteit) heeft m.b.t. het ontwikkelen van een gelijkekansenbeleid 
gericht naar de doelgroepen van het Vlaamse gelijkekansenbeleid. Deze twee profielen 
kunnen uiteraard verenigd zijn in één persoon. De Commissie Gelijke Kansen kwam voor 
het eerst samen op 19 mei 2006 en vergadert sindsdien vijf maal per jaar. Haar eerste 
belangrijke taak was het ontwikkelen van actieplannen ter realisatie van de afgesproken 
doelstellingen. 

 
B.  

• De eerste reeks van 101 actieplannen werd gebundeld tot het document ‘Actieplannen 2006’ 
dat op 20 april 2007 het onderwerp vormde van een gedachtewisseling die plaatsvond in 
de parlementaire Commissie voor Wonen, Stedelijk Beleid, Inburgering en Gelijke 
Kansen (Stuk 1192 (2006-2007) – Nr. 1). Deze eerste reeks actieplannen had een looptijd 
tot eind 2007. De Commissie Gelijke Kansen bracht na afloop van deze periode verslag 
uit over de voorbije initiatieven. Het document ‘Verslagfiches m.b.t. de Actieplannen 
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2006-2007’ werd op 10 juli 2008 bezorgd aan de leden van de parlementaire Commissie 
voor Wonen, Stedelijk Beleid, Inburgering en Gelijke Kansen. 

• Met de afloop van de eerste reeks actieplannen in het vooruitzicht, werden 88 nieuwe 
actieplannen opgesteld met als looptijd 2008-2009. Bij het opstellen van deze actieplannen 
werd verder gewerkt binnen het algemene doelstellingenkader dat in 2005 werd 
vastgelegd. De bundel ‘Actieplannen 2008-2009’ werd op 10 juli 2008 overgemaakt aan 
de leden van de parlementaire Commissie voor Wonen, Stedelijk Beleid, Inburgering en 
Gelijke Kansen. 

 
2. Met ‘realiseerbare standaarden van uitmuntendheid’ werden in de beleidsnota die praktijken 

bedoeld die een bron van inspiratie kunnen zijn voor beleidsactoren in het eigen, maar ook in 
andere beleidsdomeinen. De bundel ‘Actieplannen 2006-2007’ gaf weer welke goede praktijken 
gepland werden. De bundel ‘Verslagfiches m.b.t. de Actieplannen 2006-2007’ geeft weer welke 
intenties effectief werden gerealiseerd en geeft duiding bij de factoren die bijdroegen tot de al dan 
niet succesvolle implementatie. De bundel ‘Actieplannen 2008-2009’ geeft een overzicht van de 
nieuwe intenties. 

 
3. Het doelstellingenkader waarbinnen deze legislatuur wordt gewerkt, kwam tot stand na intense 

bilaterale contacten tussen vertegenwoordigers van alle kabinetten enerzijds en actoren van het 
Vlaamse gelijkekansenbeleid anderzijds. Voordat de geïntegreerde doelstellingennota werd 
voorgelegd aan het Vlaams Ministerieel Comité voor Gelijke Kansen, werd hij besproken in een 
interkabinettenwerkgroep. Terwijl het doelstellingenkader dus ontstond in nauw overleg met en 
tussen de kabinetten, wordt de verdere implementatie hoofdzakelijk gerealiseerd op het ambtelijke 
niveau, nl. in de schoot van de ambtelijke beleidsdomeinoverschrijdende Commissie Gelijke 
Kansen. Hier worden zowel de actieplannen opgesteld, de voortgang opgevolgd als de evaluatie 
uitgevoerd. Voorts is het ook de plek waar expertise wordt ontwikkeld, waar goede praktijken 
worden voorgesteld, en waar volgende stappen in het OCM-proces worden voorbereid. De 
Commissie Gelijke Kansen speelt m.a.w. een cruciale rol in het realiseren en evalueren van het 
OCM-proces, en in de voorbereiding van nieuwe stappen. De vertegenwoordigers uit de 
respectievelijke beleidsdomeinen werken uiteraard in overleg met hun functioneel bevoegde 
ministers en de bijhorende kabinetten. Deze manier van werken blijkt productief. Terwijl vóór de 
opstart van het OCM-proces de intentie bestond om een beleidsgroep op te richten op 
kabinetsniveau, bleek dit tijdens de uitvoering van het proces niet nodig. Van dit voornemen werd 
dan ook afgestapt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 238 
van 3 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Afstemming met het federale niveau 
 
De Beleidsnota Gelijke Kansen 2004-2009 voorziet dat er in het kader van het gelijkekansenbeleid een 
afstemming dient te gebeuren tussen het Vlaamse en het federale niveau. 
 
Welke initiatieven zijn er sinds het begin van deze legislatuur genomen om in overleg met de federale 
collega bevoegd voor gelijke kansen een kader uit te tekenen waarbinnen de complementariteit van 
federale en Vlaamse initiatieven wordt benadrukt? 
 
Wat zijn hiervan de resultaten? 
 
Welke concrete initiatieven zijn hieruit voortgevloeid? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 237 van 3 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
De samenwerking tussen het Vlaamse en het federale Gelijkekansenbeleid uit zich voornamelijk in 
formeel en informeel overleg. Dergelijk overleg wordt gevoerd rond praktische dossiers en kadert 
meestal in de uitvoering van internationale verplichtingen, waarvoor de formule van de coormulti8 als 
officiëel overlegorgaan wordt gehanteerd  of waarbij Vlaanderen ook deel uitmaakt van een National 
Implementation Body (NIB). 
 
Concrete voorbeelden van samenwerking zijn: 
• Het “Europees jaar Gelijke Kansen voor Iedereen” in 2007. Vlaanderen had zitting in het NIB 

(gecoördineerd door het Centrum voor Gelijkheid van Kansen en voor Racismebestrijding) en kon 
zo het Nationale Actieplan mee vormgeven. Concreet werkte Gelijke Kansen in Vlaanderen mee 
aan de projectoproep “tien dagen Gelijke Kansen” die in het kader van het Nationaal Actieplan 
voor het Europees Jaar in overleg met de federale en de andere Gewest- en 
Gemeenschapsregeringen werd gelanceerd, en zetelde ook in de jury van het NIB, voor een 
tweede projectoproep - uitsluitend gefinancierd door het Centrum voor Gelijkheid van Kansen en 
voor Racismebestrijding; 

• In opvolging van Aanbeveling R(2002)5 over Vrouwen en Geweld van de Raad van Europa, is er 
een Belgisch Actieplan opgesteld door het Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen en Mannen 
in samenwerking met de gemeenschappen en gewesten. Ook hier zetelde Vlaanderen in de 
stuurgroep en had een specifieke inbreng voor dit Actieplan. Het Actieplan wordt jaarlijks 
geëvalueerd en geactualiseerd, op basis van de monitoring door de Raad van Europa; 

• De tweejaarlijkse monitoring door de Raad van Europa over de Aanbeveling R(2003)3 ‘Vrouwen 
en Besluitvorming’ wordt door het federale Instituut voor Gelijkheid van Vrouwen en Mannen 
gecoördineerd in samenwerking met de gemeenschappen en gewesten. 

• De samenwerking in het kader van internationale rapporteringen, waarbij het instrument van de 
coormulti wordt gebruikt, zoals bv. bij de CEDAW, CERD, BUPO rapporteringen. Het initiatief 
voor het overleg wordt hier genomen door FOD Buitenlandse Zaken; 

• Overleg rond de omzetting van 4 Europese richtlijnen (2004/113/EG, 2006/54/EG, 2000/43/EG, 
2000/78/EG) m.b.t. antidiscriminatie en meer bepaald rond een mogelijke samenwerking vanuit de 
deelstaten met het Centrum voor Gelijkheid van Kansen en Racismebestrijding. 

 
Los van het internationale kader werd in samenwerking met het federale bestuursniveau en de andere 
deelstaten, in elk gewest een contactpunt ‘Rechtsbijstand voor vrouwen van vreemde oorsprong’ 
opgericht. Voor Vlaanderen waren Vlaams minster bevoegd voor het inburgeringsbeleid, Marino 
Keulen en ikzelf als Vlaams minister bevoegd voor de coördinatie van het Gelijkekansenbeleid als 
partners betrokken bij dit initiatief. 

                                                      
8 overlegorgaan Multilaterale Coördinatie van de Federale Overheidsdienst Buitenlandse. Zaken 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 241 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 241 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 243 
van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Samenwerking met Brussel 
 
Al vele jaren voert de Vlaamse Regering een actief beleid inzake gelijke kansen voor allerlei groepen:  
vrouwen, personen met een handicap, allochtonen, holebi’s, enzovoort. 
 
In de Beleidsnota Gelijke Kansen 2004-2009 wil de minister de achterstellings- en 
uitsluitingsmechanismen tegengaan door de mechanismen (leeftijd, religie,..) zichtbaar en 
bespreekbaar  te maken, te  bestrijden en te voorkomen. Deze legislatuur wordt gefocust op vier 
domeinen: socialisatie, loopbaanontwikkeling, leefwereld en beleidsparticipatie.  
 
De minister van Gelijke Kansen voert een coördinerend of horizontaal beleid om de “beleidsmakers in 
andere beleidsdomeinen te stimuleren en te ondersteunen in het nemen van initiatieven die gelijke 
kansen bevorderen.” Daarnaast voert de minister ook een verticaal of functioneel Gelijkekansenbeleid 
met eigen prioriteiten en middelen. In dit beleid wordt de “expertise ontwikkeld die inzicht geeft in de 
situatie van de doelgroepen van het Gelijkekansenbeleid, in de problemen die ze ervaren en in de 
mogelijke oplossingen.” 
 
In haar Beleidsbrief Gelijke Kansen (2007-2008) haalt de minister aan dat er wordt gewerkt aan de 
uitbouw van structurele contacten met de lokale en provinciale besturen met het oog op de verankering 
en afstemming van een Gelijkekansenbeleid in de verschillende bestuursgeledingen. De minister pleit 
er ook voor om het beleid zoveel als mogelijk af te stemmen met het federale, supranationale en 
internationale niveau. 
 
1. a) Bestaat er in dit verband ook structureel overleg en/of samenwerking tussen de Vlaamse en 

Brusselse ministers van Gelijke Kansen? Wat zijn hierin de beleidsprioriteiten die de minister 
naar voren schuift? Is deze samenwerking of dit overleg veeleer op horizontaal (coördinerend) 
of verticaal (functioneel) vlak? Welke knelpunten zijn er eventueel? 

 
b) Tot welke concrete initiatieven of projecten heeft deze vorm van samenwerking geleid? Tot 

welke synergieën heeft dit overleg geleid? 
 
c) Heeft de minister stappen ondernomen om het overleg of de samenwerking structureel te 

maken? Zo ja, welke? 
 

2. a) Bestaat er ad-hocoverleg en/of samenwerking op het vlak van het gelijkekansenbeleid tussen 
beide gewesten? Wordt daarbij dan altijd rond dezelfde thema’s gewerkt? Zo ja, welke zijn 
dat? Hoe verloopt deze samenwerking? 

 
b) Is de samenwerking of overleg rond gelijke kansen eerder op horizontaal (coördinerend) of 

verticaal (functioneel) vlak? 
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c) Kan de minister een opsomming geven tot welke concrete initiatieven of projecten deze ad 

hocsamenwerking heeft geleid, naast bijvoorbeeld het vormingsinitiatief “Steunpunt 
Internationaal Privaatrecht”? Tot welke synergieën heeft dit overleg geleid? 

 
3. De minister wil het gelijkekansenbeleid in de mate van het mogelijke afstemmen met het federale 

niveau. 
 

Gebeurt er ook een afstemming van het beleid met de andere gewestelijke niveaus en in het 
bijzonder met de Brusselse Regering? Legt het Brussels Gewest bijvoorbeeld de focus op dezelfde 
domeinen als de Vlaamse Regering? Is er overleg geweest over mogelijke samenwerkingsvormen? 
 

4. De Vlaamse Regering wil een hervorming van het Centrum voor Gelijkheid van Kansen en 
Racismebestrijding “tot een gemeenschappelijke instelling in de zin van artikel 92bis §1 van de 
Bijzondere Wet van 8 augustus 1980 tot hervorming der instellingen.” (blz. 27 Beleidsbrief 
Gelijke Kansen 2007-2008). 

 
Heeft de minister hierover overleg gevoerd met de Brusselse Regering? Krijgt zij steun van het 
Brussels Gewest in dit dossier? Zo ja, is er vooruitgang merkbaar in dit dossier? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 243 van 9 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. a; b; c; 

Er bestaat momenteel geen structureel overleg tussen de Brusselse minister voor Gelijke Kansen en 
mezelf.  

 
2. a; b; c;  

Ook op projectmatig vlak bleven de opportuniteiten voor samenwerking met het Brusselse gewest 
beperkt. Zoals reeds aangegeven in de vraag werd in samenwerking met het federale 
bestuursniveau en de andere deelstaten, in elk gewest een contactpunt ‘Rechtsbijstand voor 
vrouwen van vreemde oorsprong’ opgericht. 

 
3. Het Brusselse gewest voert autonoom een Gelijkekansenbeleid met eigen foci en prioriteiten. Waar 

opportuun kan uiteraard steeds naar afstemming en samenwerking worden gestreefd. Deze 
legislatuur deden er zich wat dat betreft echter weinig opportuniteiten voor.  

 
4. Krachtens artikel 40 van het Vlaams decreet houdende een kader voor het Vlaamse gelijkekansen- 

en gelijkebehandelingsbeleid dient de Vlaamse Regering één of meerdere organen aan te wijzen die 
in rechte kunnen optreden in geschillen waartoe het decreet aanleiding kan geven. Deze organen 
moeten eveneens instaan voor het verlenen van onafhankelijke bijstand aan slachtoffers bij de 
afwikkeling van meldingen of klachten inzake discriminatie, het verrichten van onafhankelijke 
studies over discriminatie, het publiceren van onafhankelijke verslagen en het doen van 
aanbevelingen over elk onderwerp dat met discriminatie verband houdt. Hiermee wordt vertaling 
gegeven aan de Europese richtlijnen 2004/113/EG art. 12, 2006/54/EG art. 20 en 2000/43/EG art. 
13. 

 
 Momenteel beschikt enkel de federale overheid over dergelijke ‘onafhankelijke organen’ en dit 

onder meer door specifieke taken toe te vertrouwen aan het Centrum voor Gelijkheid van Kansen 
en Racismebestrijding. België werd reeds in gebreke gesteld door de Europese Commissie omwille 
van het niet bestaan van onafhankelijke organen op niveau van de deelstaten. Daarom werden 
tijdens de vorige federale legislatuur, tussen het federale bestuursniveau en de verschillende 
deelstaten, onderhandelingen gevoerd met het oog op een interfederalisering van het Centrum en 
werden de krachtlijnen van een samenwerkingsakkoord vastgelegd. Deze onderhandelingen 
bevonden zich in een vrij ver gevorderd stadium op het ogenblik van de legislatuurwissel, maar 
liggen sindsdien stil. Op 9 juli 2008 stuurde ik een brief naar federaal minister van Gelijke Kansen, 
mevrouw Milquet, met de vraag deze besprekingen opnieuw op te starten. Tot op heden mocht ik 
hierop geen antwoord ontvangen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 245 
van 10 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
De Lijn Leuven   -   Busverkeer centrum 
 
In het verleden heb ik reeds een schriftelijke vraag gesteld over de overlast van het busverkeer in het 
centrum van Leuven (vraag nr. 98 van 15 februari 2006, Websitebulletin publicatiedatum 30-03-
2006). 
 
Vanuit Leuven bereiken mij nog steeds veel klachten over de hoge aantallen bussen die door de 
Vlaamse Vervoermaatschappij (VVM) De Lijn dagelijks door het centrum van Leuven worden 
gestuurd. Een frequentie van 700 à 800 bussen per dag aan de halte Fochplein, blijkt geen uitzondering 
te zijn. 
 
1. Gaat de minister ervan uit dat ontdubbeling op bepaalde trajecten voor soelaas kan zorgen? Is hier 

reeds onderzoek naar gebeurd? Zo ja, met welk resultaat? 
 

Zo neen, gebeurt dit alsnog? 
 

2. Waarom worden er niet meer overstapmogelijkheden voorzien aan de stadsrand (bij het station en 
enkele ringhaltes)? 

 
3. Is het de minister bekend of er door VVM De Lijn passagiers door het centrum worden vervoerd 

die niet in de Leuvense binnenstad moeten zijn?  
 

Zo ja, wordt De Lijn ertoe aangezet om alle passagiers die niet in de Leuvense binnenstad moeten 
zijn, via de Ring te vervoeren en deze bocht dus niet af te snijden door het centrum te 
doorkruisen? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 245 van 10 juli 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
1. Sedert 2007 heeft De Lijn in Leuven de Ringbus ingevoerd.  Uit de evaluatie van de Ringbus is 

gebleken dat 72,2% van de ringbusgebruikers voordien gebruik maakten van andere buslijnen. 
Afgezet tegen het totaal aantal opstappers op een weekdag aan de centrumhaltes betekent dit dat 
3,13% van de reizigers verschoven is naar de ring. Concreet betekent dit een verschuiving van 2 à 
3 personen per zwaar bezette piekuurbus.  

 
2. Reizigers die gebruik maken van de stads- en streeklijnen van Leuven en niet in het centrum 

wensen te zijn, kunnen gebruik maken van de overstapmogelijkheden in combinatie met de 
ringbus. De ringbus bedient om de tien minuten de haltes op de vesten. Er zijn bijkomende haltes 
voorzien (bijvoorbeeld Tiensepoort) op de vesten om meer overstappen mogelijk te maken.  
Uit een eerste evaluatie van de ringbus blijkt dat de verschuiving die dit teweeg brengt, niet van 
die aard is dat er bussen via het centrum geschrapt kunnen worden.  
Indien de reizigers verplicht zouden worden om aan de ring over te stappen, zou dit ook 
bijkomende rittijd vergen. Grote groepen reizigers dienen eerst af te stappen en vervolgens worden 
hun plaatsen dan ingenomen door nieuwe reizigers die de omgekeerde beweging maken. Voor de 
reizigers betekent dit een aanzienlijke verlenging van de rittijd. Tenslotte zouden de overstaphaltes 
dusdanig uitgebouwd moeten worden dat zowel de hoeveelheid aan bussen, als de hoeveelheid aan 
reizigers verwerkt moeten kunnen worden. Dit alles vergt heel wat bijkomende middelen. 
 

3. Er zijn reizigers die doorheen het centrum reizen en geen bestemming hebben in het stadscentrum. 
Het gaat om reizigers die bijvoorbeeld van de ene deelgemeente naar de andere reizen en 
verkiezen om te blijven zitten in plaats van één of twee maal te moeten overstappen. Zoals reeds in 
het antwoord op vraag 2 gesteld, beschikken deze reizigers wel degelijk over de mogelijkheid om 
niet via het centrum te reizen, maar is de overstap voor hen tijdrovend. De Lijn vervoert in Leuven 
op een werkdag gemiddeld 33.000 reizigers (exclusief station) van en naar centrumhaltes. Op 
basis hiervan wordt het aantal reizigers (inclusief station) geraamd op ca. 15.000.000 per jaar voor 
het handelscentrum. Uit profielmetingen in Leuven blijkt bovendien dat reizigers hun 
verplaatsingen combineren. Iemand die huiswaarts reist, stopt onderweg nog in het handels-
centrum om aankopen te doen. Concreet betekent dit dat van de ca. 50.000 reizigers per werkdag 
(inclusief station) er 14.500 winkelen (hetzij als hoofdactiviteit, hetzij als nevenactiviteit). 
Enerzijds liggen de vier pijlers van het busplan Leuven (frequentie, bediening centrum, 
doorstroming, geen overstap) onmiskenbaar aan de basis van het succes van het openbaar vervoer 
en het busplan. Anderzijds kan men zich ook inbeelden welk negatief effect een verminderde 
centrumbediening zou betekenen voor de verkeersleefbaarheid van de Leuvense binnenstad door 
toenemend autoverkeer. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 246 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 246 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 247 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 247 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 248 
van 10 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Inruilactie nummerplaten   -   Stand van zaken 
 
Op 1 oktober 2002 ging het DINA-systeem (Dienst Inruilen Nummerplaat voor Abonnement) van 
start. 
 
Voor het inruilen van de nummerplaat kunnen personen tegen bepaalde voorwaarden een driejarig 
gratis netabonnement van De Lijn ontvangen. Wanneer de enige personenwagen van een gezin uit het 
verkeer wordt gehaald, krijgt elk gezinslid een dergelijk netabonnement. 
 
Zowel personenauto’s, auto’s voor dubbel gebruik, lichte vrachtwagens en trekkers komen hiervoor in 
aanmerking. Personen jonger dan 25 jaar krijgen een Buzzy Pazz, vanaf 25 jaar krijgt men een 
Omnipas. 
 
1. Hoe wordt het DINA-systeem na bijna zes jaar geëvalueerd? Blijft dit een actie van onbepaalde 

duur? 
 
2. Kan de minister de resultaten van deze inruilactie meedelen? Kan dit opgesplitst per provincie, per 

RSV-gebied, per jaartal sinds 2002 en per type abonnement? 
 

Kan de minister tevens de resultaten van West-Vlaanderen opsplitsen per gemeente? 
 
3. Hoeveel personen ruilden het abonnement opnieuw in voor een nummerplaat? Kan dit opgesplitst 

per provincie? 
 
4. Hoe staat het met de misbruiken van het systeem? Om welke gaat het thans nog en wat is de 

omvang ervan? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 248 van 10 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De evaluatie is positief aangezien reeds meer dan 50.000 gezinnen een geldige aanvraag deden. 

Daarom zet De Lijn de actie verder.  

 Een Dina-abonnement is er voor maximum drie jaar. 
 
2.  

  Aantal nummerplaten 
ingeruild (in …) 

Aantal abonnementen 
toegekend (in …) 

2002 (okt - dec)   1.192 1.358 
2003 9.940 12.074 
2004 9.617 12.777 
2005 10.875 14.718 
2006 9.918 13.431 
2007 9.770 12.716 
Totaal 2002-2007 51.312 67.074 
 
Provincie 
Antwerpen 38% 40% 
Oost-Vlaanderen 21% 20% 
Vlaams-Brabant 13% 13% 
Limburg 10% 9% 
West-Vlaanderen 18% 18% 
 
Vervoerbewijs 
BuzzyPazz (6-25 jaar)  22% 
Omnipas (26-59 jaar)  65% 
Omnipas60+ (60-54 jaar)  13% 
 
RSV-typologie 
Landelijk gebied   30% 
Stedelijk gebied  70% 

 
 

Aantal ingeruilde nummerplaten (2002 – 2007) in West-Vlaanderen, per postcode: 

Postcode Gemeente Aanta
l Postcode Gemeente Aantal Postcode Gemeente Aantal 

8000 Brugge 508  8550 Zwevegem 95 8790 Waregem 117 

8020 Oostkamp 224 8551 Zwevegem 15 8791 Waregem 36 
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8200 
Sint-Michiels 

Sint-Andries 
403 8552 Zwevegem 17 8792 Waregem 22 

8210 Zedelgem 187 8553 Zwevegem 5 8793 Waregem 14 

8211 Aartrijke 42 8554 Zwevegem 13 8800  Roeselare 386 

8300 Knokke-Heist 175 8560 Wevelgem 220 8810 Lichtervelde 56 

8301 Knokke-Heist 160 8570 Anzegem 48 8820 Torhout 119 

8310 Sint-Kruis 446 8572 Anzegem 6 8830 Hooglede 40 

   8573 Anzegem 5 8840 Staden 61 

8340 Damme 63 8580 Avelgem 33 8850 Ardooie 32 

   8581 Avelgem 7 8851 Ardooie 12 

   8582 Avelgem 5 8860 Lendelede 32 

8370 Blankenberge 227 8583 Avelgem 3 8870 Izegem 121 

8377 Zuienkerke 25 8587 Spiere-Helkijn 4 8880 Ledegem 55 

8380 

Dudzele 

Lissewege 

Zeebrugge 

115 8600 Diksmuide 120 8890 Moorslede 68 

8400 Oostende 1.157 8610 Kortemark 49 8900 Ieper 130 

8420 De Haan 157 8620 Nieuwpoort 116 8902 Ieper 10 

8421 Vlissegem 24 8630 Veurne 87 8904 Ieper 14 

8430 Middelkerke 106 8640 Vleteren 12 8906 Ieper 10 

8431 Wilskerke 13 8647 Lo-Reninge 4 8908 Ieper 13 

8432 Leffinge 27 8650 Houthulst 57 8920 Langemark-
Poelkapelle 39 

8433 Middelkerke 16 8660 De Panne 98 8930 Menen 175 

8434 Lombardsijde 93 8670 Koksijde 255 8940 Wervik 86 

8450 Bredene 251 8680 Koekelare 41 8950 Heuvelland 3 

8460 Oudenburg 99 8690 Alveringem 8 8952 Heuvelland 2 

8470 Gistel 113 8691 Alveringem 13 8953 Heuvelland 7 

8480 Ichtegem 96 8700 Tielt 99 8954 Heuvelland 6 

8490 Jabbeke 140 8710 Wielsbeke 30 8956 Heuvelland 3 

8500 Kortrijk 335 8720 Dentergem 22 8957 Mesen 1 
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8501 Kortrijk 125 8730 Beernem 108 8958 Heuvelland 6 

8510 Kortrijk 111 8740 Pittem 25 8970 Poperinge 50 

8511 Aalbeke 15 8750 Wingene 72 8972 Poperinge 12 

8520 Kuurne 107 8755 Ruislede 16 8978 Poperinge 9 

8530 Harelbeke 125 8760 Meulebeke 43 8980 Zonnebeke 67 

8531 Harelbeke 36 8770 Ingelmunster 48    

8540 Deerlijk 67 8780 Oostrozebeke 24    

Totaal  West-Vlaanderen : 9.428 ingeruilde nummerplaten (2002 – 2007) 
 
 
3. Cijfers over het inruilen van een abonnement voor een nummerplaat heeft De Lijn niet. Jaarlijks 

worden ongeveer 15% van de abonnementen in omloop stopgezet (door inlevering of niet-
verlenging van de abonnementen).   

 
4. De aanvragen kunnen goed gecontroleerd worden. Concreet gaat De Lijn –in samenwerking met 

het DIV (en onrechtstreeks ook met het Rijksregister)- voor elke aanvraag na of  

- de schrapping niet te oud is (maximaal zes maanden) 
- het type voertuig dat werd geschrapt, in aanmerking komt 
- het geschrapte voertuig niet werd vervangen 
- de persoon/personen waarvoor het abonnement wordt aangevraagd, rechthebbend is/zijn. 

Informatie met betrekking tot de beschikbaarheid van bedrijfswagens (die niet op naam van de 
aanvrager ingeschreven staan), wordt gevraagd via een verklaring op eer. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 251 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
De Lijn   -   Tevredenheidsonderzoek 
 
Onlangs raakte bekend (sociologische studie gepubliceerd in het tijdschrift “Brussels Studies”) dat 
zodra er iemand vader of moeder wordt, deze persoon  vaak het openbaar vervoer in Brussel links laat 
liggen. Blijkbaar beantwoordt de infrastructuur van het openbaar vervoer in Brussel niet aan de eisen 
van jonge ouders. De onderzoekers denken in dit verband bijvoorbeeld aan lokalen om baby’s en 
peuters te kunnen verschonen of bagagedepots om boodschappen tijdelijk achter te laten. Het openbaar 
vervoer in Brussel komt dus blijkbaar te weinig tegemoet aan sommige doelgroepen, waaronder jonge 
ouders; deze besteden heel wat aandacht aan tijdsbeheer.  
 
Opdat De Lijn zich steeds zou verbeteren en meer klanten zou aantrekken (zoals jonge ouders), peilt 
ze tweejaarlijks naar de tevredenheid van haar klanten. De laatste enquête heeft plaatsgevonden in het 
voorjaar van 2006. Dit betekent dat er normaal gezien een nieuw tevredenheidsonderzoek zou 
plaatsvinden. Uit vorige onderzoeken blijkt dat de klanten vooral opmerkingen hebben over een aantal 
kwaliteitsgebreken, zoals het comfort aan haltes of gebrekkige informatie. 
 
1. Houdt het tevredenheidsonderzoek van De Lijn rekening met specifieke doelgroepen? Zo ja, 

welke conclusies komen hieruit voort?  
 

Zo neen, waarom niet?  
 

Werd er in het kader van het tevredenheidsonderzoek al specifiek gepeild naar de tevredenheid 
van jonge ouders?  

 
Indien het element van de tevredenheid van doelgroepen en in het bijzonder van jonge ouders nog 
niet bestudeerd werd, zijn er dan plannen om dit op te nemen in het volgende 
tevredenheidsonderzoek of in het kader van een ander onderzoek?  

 
2. Neemt De Lijn vandaag al specifieke maatregelen om jonge ouders te stimuleren om het openbaar 

vervoer te blijven gebruiken?  
 
3. Heeft de minister sinds het laatste tevredenheidsonderzoek, specifieke maatregelen genomen om 

tegemoet te komen aan de negatieve punten uit dit onderzoek?  
 
4. Wanneer mogen de resultaten van het nieuwe tevredenheidsonderzoek worden verwacht? 
 



-1240-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 251 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. In het tevredenheidsonderzoek van 2006 werden de respondenten gevraagd of zij tot één van de 

afgebeelde minder mobiele doelgroepen behoorden (invalide, senioren, jonge ouders met 
buggy). Hoewel we niet weten tot welke minder mobiele doelgroep de respondenten exact 
behoorden, kunnen we de doelgroep jonge ouders op basis van de leeftijd (18-49 jaar) en beroep 
(geen invalide) ramen op maximum 5% (maximaal181 respondenten op 3702). Op geen enkel 
aspect is de tevredenheid van deze doelgroep echter significant verschillend met de andere 
respondenten.Daarnaast werd in het najaar van 2007 een segmentatieonderzoek uitgevoerd door 
een extern marktonderzoeksbureau in het kader van doelgroepenbeleid. De segmenten die uit dit 
onderzoek konden gedistilleerd worden, zijn echter gebaseerd op basis van attitudes tov 
mobiliteit in het algemeen en openbaar vervoer. Specifieke informatie over de doelgroep jonge 
ouders kan hier dus niet uitgehaald worden. 

 
2. De Lijn streeft naar een optimale toegankelijkheid voor al zijn reizigers, met of zonder 

beperking.  
 Onder beperking verstaan we een persoon die een aantal hindernissen tegenkomt in zijn 

omgeving, de stad en het transport, die hem beletten om op een actieve en volwaardige wijze 
aan het sociaal leven te kunnen participeren.  

 Onder toegankelijkheid verstaan we fysieke, mentale, informatie- en financiële toegankelijkheid.  
 Personen die hiermee te maken hebben zijn: de gewone reiziger, de personen met auditieve, 

visuele, motorische- en cognitieve ergonomische beperkingen maar ook de personen met een 
tijdelijke mobiliteitsbeperking. Onder de laatste groep verstaan we o.a. jonge moeders/vaders of 
gezinnen met bv buggy, personen met bagage, ouderen of personen die een tijdelijk fysieke of 
andere beperking hebben. 

 Het uitgangspunt is dat alle personen die zich zelfstandig kunnen voortbewegen al dan niet met 
hulp van een begeleider goed toegankelijk en aangepast vervoer wordt aangeboden. Hieronder 
vallen dus klanten met en zonder mobiliteitsbeperking. Alle voorzieningen die van belang zijn 
voor het kunnen maken van een reis moeten toegankelijk zijn voor deze bovengenoemde 
groepen. Dit betekent niet dat een voertuig volledig toegankelijk moet zijn maar dat een deel van 
het voertuig een lage vloer heeft om het op en afstappen te vergemakkelijken en voldoende 
ruimte moet bieden voor kinderbuggy of ander rollend materiaal. Uiteraard heeft ook een bus of 
tram fysische beperkingen waar men niet omheen kan en waar passagiers moeten mee rekening 
houden. Niet alle maten van rolstoel of buggy kunnen vlot op de bus. De Lijn investeert continu 
in een verbetering van de toegankelijkheid van het rollend materiaal, aangepaste op- en 
afstapplaatsen en informatievoorzieningen om zoveel mogelijk tegemoet te komen aan de 
verwachtingen van de klant. 

 
3. Zoals ook in de beheersovereenkomst van De Lijn opgenomen, houdt De Lijn rekening met de 

resultaten van de tweejaarlijkse tevredenheidsmeting en ook de kwaliteitsmonitor die sinds een 
jaar loopt, en formuleert ze op basis van deze resultaten voorstellen tot kwaliteitsverbetering.. 

 Zo werden er op basis van de resultaten van de tevredenheidsmeting 2006 een aantal 
strategische projecten opgestart, waaronder projecten rond toegankelijkheid, reizigersinformatie, 
capaciteitsbeheer. 
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4. De resultaten van het tevredenheidsonderzoek 2008 werden op 22 september 2008 
bekendgemaakt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 253 
van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Beethovenbrug Mechelen   -   Stand van zaken 
 
Uit de pers vernam ik dat de plannen voor de bouw van de Beethovenbrug in Mechelen goedgekeurd 
zouden zijn terwijl deze ontoegankelijk zou zijn voor rolstoelgebruikers. 
 
Dit zou ook het oordeel zijn van het Provinciaal Adviesbureau Toegankelijkheid (PAT) van de 
provincie Antwerpen. 
 
1. Kan de minister verduidelijking geven omtrent het betrokken dossier? In welk stadium bevindt 

zich de beslissing van het Mechelse stadsbestuur? 
 
2. Mocht er een vergunning verleend worden volgens de vigerende regelgeving op de fysieke 

toegankelijkheid? 
 

Zo ja, in welke mate wil de minister via de geactualiseerde toegankelijkheidsregels en de 
eventuele uitzonderingsprocedures vermijden dat dit in de toekomst nog kan? 

 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers Van Brempt (vraag nr. 253) en Crevits  

(nr. 859). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 253 van 25 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Mevrouw Hilde Crevits, Vlaams minister van 
Openbare Werken. 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 256 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 256 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurzaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 260 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 260 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 264 
van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Projectsubsidies toegankelijkheid 
 
Volgens de memorie van toelichting bij de middelenbegroting en de algemene uitgavenbegroting van 
de Vlaamse Gemeenschap voor het programmajaar 2008 (Stuk 13 (2007-2008) – Nr. 1-B) is er voor 
het programma AI – Gelijke kansen, i.c. subsidies voor toegankelijkheid (basisallocatie 33.05) (blz. 
71), een budget van 97.000 euro voorzien. 
 
Met dit budget wil de minister in 2008 subsidies toekennen aan projecten die voornamelijk de 
algemene sensibilisering en informering rond toegankelijkheid en van het concept van “Universal 
Design” tot doel hebben. 
 
1. Welke project(en) worden met dit budget gesubsidieerd? Wat is de exacte opdracht van het (de) 

project(en)? Wat is de duurtijd van het (de) project(en)? 
 
2. Welke procedure is voor de toekenning van de projecten gevolgd?   
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 264 van 28 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1.  De toekenning van de subsidiemiddelen die voorzien worden op basisallocatie 33.05 van de 

begroting Gelijke Kansen gebeurt in 2 projectrondes. Organisaties kunnen tegen respectievelijk 
1 februari en 1 september projectvoorstellen indienen. In de eerste projectronde van 2008 
werden 2 projectvoorstellen voor subsidiëring weerhouden: 

 
 Project 1: “Toegankelijkheidsinformatie ontsluiten via GIS-West” 
 
 Met dit project wil vzw Westkans de toegankelijkheid van toeristische steden, met name Brugge 

en alle kuststeden, verhogen voor personen met een fysieke of visuele handicap. De opdracht 
van dit project betreft het in kaart brengen van informatie over voorbehouden parkeerplaatsen en 
toegankelijk sanitair. Westkans zal deze items in de betrokken steden screenen op hun 
toegankelijkheid via de methodiek van de ‘Toegankelijk Vlaanderen’-screenings. Deze 
gegevens zullen vervolgens – naast uiteraard eerst ook te zijn toegevoegd aan de Toegankelijk 
Vlaanderen databank – ingebed worden in het reeds bestaande cartografische systeem van GIS-
west. Het in kaart brengen van de toegankelijke parkeerplaatsen en toiletten zal de 
zelfstandigheid van de persoon met een handicap sterk bevorderen. Hij of zij zal op deze manier 
immers bij het plannen van zijn of haar uitstap naar zee een volledig overzicht kunnen krijgen 
van de beschikbare parkeerplaatsen en toiletten en hun exacte locatie. Het resultaat van dit 
project zal bovendien bruikbaar zijn om te integreren in onder meer GPS-toepassingen en 
internetapplicaties. 

 De methodiek die in het kader van dit project wordt ontwikkeld, zal naderhand ook op grotere 
schaal toepasbaar zijn, zowel voor wat de uitbreiding naar de rest van Vlaanderen betreft als 
voor wat de toepassing op andere in kaart te brengen items betreft. 

 
 Dit project wordt gesubsidieerd voor een bedrag van 30.000 Euro en loopt van 1 juni 2008 tot 31 

oktober 2009. 
 
 Project 2: “Lokale beleidsplanning met inspraak van mensen met een handicap” 
 
 Met dit project wil vzw VFG (Vereniging personen met een handicap) de participatie van 

personen met een handicap op gemeentelijk vlak verhogen. Hiertoe zullen zij het 
beleidsinstrument “Agenda 22” – een methodiek gebaseerd op de 22 standaardregels van de VN 
over gelijke rechten van mensen met een handicap – via de ontwikkeling van een toolkit 
toegankelijker maken voor lokale beleidsmakers, alsook voor personen met een handicap, hun 
organisaties en plaatselijke adviesraden. Via onder meer de website www.besteburgemeester.be en 
via landelijke en provinciale studiedagen zal de toolkit bekend gemaakt worden en zullen lokale 
besturen geïnformeerd worden en bewust gemaakt worden van de noodzaak aan een beleid dat 
ook rekening houdt met de behoeften van personen met een handicap.  

 
 Dit project wordt gesubsidieerd voor een bedrag van 5.500 Euro en loopt van 1 april 2008 tot 31 

januari 2009. 
 
 Het resterende budget (61.500 Euro) op basisallocatie 33.05 staat ter beschikking van de 

projectvoorstellen die op 1 september werden ingediend en binnenkort gejureerd zullen worden. 
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2. Bij de beoordeling van de projectaanvragen werd - zoals steeds - nagegaan in hoeverre de 

voorstellen aansluiten bij de beleidsprioriteiten van het Vlaamse gelijkekansenbeleid. De 
concrete voorwaarden en beoordelingcriteria staan beschreven in de subsidiegids 2005-2009 van 
Gelijke Kansen. Na advisering door de ambtelijke Cel Gelijke Kansen in Vlaanderen, besliste ik 
de subsidiëring van bovenvermelde projecten goed te keuren. Het project van vzw Westkans 
werd vervolgens voor advies aan Inspectie Financiën voorgelegd waarna de subsidiemiddelen - 
na een gunstig advies - werden vastgelegd op de begroting Gelijke Kansen. Het project van vzw 
VFG diende gezien de omvang van het te subsidiëren bedrag niet meer voor advies aan Inspectie 
Financiën voorgelegd te worden.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 265 
van 3 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
De Lijn   -   Dienstregelingen nieuw schooljaar 
 
Het schooljaar 2008-2009 vangt aan. Veel ouders willen een paar dagen op voorhand samen met hun 
kind de reisroute naar de nieuwe school uittesten. 
 
Probleem is echter dat de nieuwe buslijnen pas ingaan vanaf maandag 1 september. Daarnaast blijkt 
dat de boekjes met de dienstregelingen op donderdag 28 augustus, vier dagen voor de schoolstart, nog 
niet ter beschikking waren. 
 
1. Kan de minister meedelen waarom de nieuwe dienstregelingen niet sneller bekend gemaakt 

worden? 
 
2. Waarom waren de boekjes met dienstregelingen en reisroutes op donderdag 28 augustus nog 

steeds niet ter beschikking in “De Lijn-winkels”? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 265 van 3 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Op 1 september 2008 gingen er in de entiteit Antwerpen 4 projecten van start, die een aanpassing aan 
de dienstregeling met zich meebrachten: 
-  lijn 17/31 een project met o.a. lijnkoppelingen, dat een hoogfrequente verbinding realiseert tussen 

de stadscampus en de campus 3 Eiken van de Universiteit Antwerpen; 
-  lijn 500, een project met bijkomende spitsuurritten tussen Antwerpen en Boom via het bestaande 

traject van de buslijn; 
-  schoollijnen (618 en 619) voor een rechtstreekse bediening van de scholengemeenschappen in 

Malle vanuit Oelegem en ’s Gravenwezel en 
-  het project “Geel-Oevel”, een project met focus op woon-werkverplaatsingen van/naar de 

bedrijventerreinen langsheen de economische as E313-Albertkanaal in de gemeenten Geel en 
Westerlo. 

 
Het spreekt voor zich dat alles in het werk werd gesteld om de betrokken reizigers (voornamelijk 
woon-werk en woon-schoolverplaatsingen) tijdig op de hoogte te brengen van de voor hen relevante 
wijzigingen. 
 
Gerichte reizigerscommunicatie voor projecten die starten op 1 september is niet altijd een sinecure, 
zeker in het geval van projecten met specifieke schoollijnen, waarvoor 1 september nu éénmaal de 
aangewezen startdatum is. Het niet eenvoudig kunnen bereiken van bepaalde doelgroepen gedurende 
de zomermaanden (vakantieperiode) vormt de kern van deze problematiek. 
 
De communicatie rond de schoollijnen in Antwerpen (lijnen 17 en 31) startte twee weken voordien 
aan de hand van flyers op de bussen. De voornaamste doelgroep (de universiteitsstudenten) werd op 
die manier zeker tijdig opgezocht. 
 
Ook voor de uitgebreide dienstregeling op lijn 500 werd gelijkaardig gewerkt. 
 
Voor de schoollijnen Malle-Zandhoven (met een wel omschreven doelgroep, zijnde leerlingen van de 
scholen in Malle) werd vorig schooljaar (medio april) een aparte brochure aan de betrokken scholen 
bezorgd. De lijnfolders werden half augustus aan de scholen bezorgd.  
 
In de campagne voor het project Geel – Oevel, gelanceerd op 29/08, is een probeerpas voorzien. Zulke 
tegemoetkoming (voor een totaal nieuw product) geeft aan de potentiële reizigers de mogelijkheid om 
gratis gebruik te maken van het OV en tegelijk de nieuwe dienstregeling uit te proberen.  
 
De verspreiding van de dienstregelingen voor de startdatum (onder de vorm van brochures, folders en 
ook op de website) houdt steeds het risico van verwarring in, nl. dat de reizigers al het nieuwe 
“boekje” gebruiken terwijl de bussen en trams nog volgens de oude dienstregeling rijden.  
Tenslotte dient nog te worden gesteld dat het zorgvuldig in elkaar schuiven van tijdsschema’s 
(drukkerijen, distributie, beschikbaar laken,…) steeds risico’s inhoudt.  
Zo gebeurde het dat er eind augustus in een aantal Lijnwinkels in de provincie Antwerpen sommige 
lijnfolders over nieuwe projecten niet beschikbaar waren. Op 1 september was dit euvel echter overal 
en voor alle mogelijke folders rechtgezet. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 266 
van 9 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Kusttram   -   Ongevallen 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 197 van 12 september 2007 in verband met ongevallen 
met de kusttram in West-Vlaanderen (Websitebulletin publicatiedatum 23-10-2007) zou ik graag 
volgende vragen willen stellen. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van aantal en soort ongevallen met de kusttram voor het jaar 

2008 tot op heden? 
 
2. Hoeveel lichtgewonden, zwaargewonden en doden vielen er te betreuren de afgelopen 6 jaar 

(opgedeeld per jaar)? 
 
3. Zijn er nog het afgelopen jaar nog bijkomende maatregelen doorgevoerd om de veiligheid nog te 

verhogen? Zo ja, welke? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 266 van 9 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. van 01/01/08 tot en met 16/09/08 
 

Omschrijving 2008 
Tram tegen voertuig/ voertuig tegen tram 
 

24 

linksafslaand voertuig 
 

34 

tram tegen stilstaand object 
 

8 

tramontsporing 
 

8 

tram tegen voetganger 
 

4 

tram tegen voertuig langs spoor geparkeerd 
 

1 
 

tram tegen fietser, bromfietser 
 

4 

bus tegen tram 
 

1 

 
2. Aantal ongevallen met doden Kusttram vanaf 2002  
 

doden 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
Totaal 2 3 2 3 4 2 1 

 
 Aantal ongevallen met gewonden Kusttram vanaf 2002  

 
 gewonden 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
Licht 4 4 7 9 
zwaar 

Geen 
afzonderlijke 
cijfers gekend 

3 2 2 3 

Totaal 9 10 13 7 6 9 12 
 
3. Veiligheidsverhogende ingrepen werden het afgelopen jaar / worden op zeer korte termijn op 

volgende trajectgedeelten gerealiseerd: 
- Oostende, N34 Moreauxlaan-De Bolle: verplaatsen trambedding van het midden van de weg 

naar de zijkant, met minder doorsteken. 
- Koksijde: diverse aanpassingen aan tramdoorsteken gepland, maar moeten nog uitgevoerd 

worden (voorzien in 2009 tussen St. Idesbald en Koksijde) 
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- Middelkerke: kruispunt Leopoldlaan x De Smet De Naeyerlaan: de verkeerslichten op dit 
kruispunt worden binnenkort opnieuw geactiveerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 267 
van 9 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Belbuscentrale Gent   -   Bereikbaarheid 
 
Veelvuldig worden gebruikers van de belbus in Oost-Vlaanderen geconfronteerd met de 
onbereikbaarheid van het centraal nummer voor reservaties. De wachttijd is soms zeer lang. 
Bezettonen van 10 tot 15 minuten zijn geen uitzondering. 
 
In het verleden werden hierover al parlementaire vragen gesteld. De minister beloofde beterschap. De 
realiteit is dat de problemen nog steeds niet verholpen zijn. 
 
1. Wat is de personeelsbezetting van het centraal nummer? Graag een overzicht van de evolutie van 

de personeelsbezetting van bij de oprichting. Alsook de evolutie van het aantal oproepen sinds de 
oprichting en de evolutie van het aantal gebruikers van de belbus sinds de oprichting. 

 
2. Hoe wordt de personeelsbezetting in vakantieperiodes ingevuld? 
 
3. Waarom is de centrale nog steeds moeilijk bereikbaar? 
 

Wat was het effect van de aanwervingen van 1 november 2007? Met hoeveel werd de wachttijd 
ingekort? 
 

4. Waarom worden oproepen niet automatisch in wacht gezet? 
 
5. Welke initiatieven heeft de minister genomen om de procedure voor reservaties te 

vereenvoudigen? 
 
6. Welke initiatieven heeft de minister genomen om de procedure voor nieuwe reizigers te 

vereenvoudigen? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 267 van 9 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1.  Bezetting van de belbuscentrale sinds de oprichting in 1997: 
 

Datum Verhoging Aantal personeelsleden
1 mei 1997 Start 2 personeelsleden 
1 juli 2000 1 extra personeelslid 3 personeelsleden 
9 oktober 2000 2 extra personeelsleden 5 personeelsleden 
1 september 2001 1 extra personeelslid 6 personeelsleden 
1 augustus 2002 1 extra personeelslid 7 personeelsleden 
21 september 2002 1 extra personeelslid 8 personeelsleden 
1 oktober 2002 1 extra personeelslid 9 personeelsleden 
6 december 2002 1 extra personeelslid 10 personeelsleden 
4 augustus 2003 1 extra personeelslid 11 personeelsleden 
1 maart 2004 1 extra personeelslid 12 personeelsleden 
1 oktober 2005 1 extra personeelslid 13 personeelsleden 
1 januari 2007 2 extra personeelsleden 15 personeelsleden 
1 november 2007 2 extra personeelsleden 17 personeelsleden 
1 januari 2008 2 extra personeelsleden 19 personeelsleden 

 
Evolutie van het aantal belbusreizigers sinds de oprichting van de belbuscentrale: 

 
 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
januari   1 318 3 382 3 474 7 318 11 887 24 900 36 420 36 884 40 842 46 166 47 506 
februari   1 278 3 325 3 423 7 274 11 669 24 576 33 215 35 239 38 659 41 610 45 451 
maart   1 240 3 504 3 743 8 546 14 297 25 465 38 901 38 743 44 025 50 248 45 092 
april   1 331 3 130 3 377 8 244 13 112 24 749 33 683 37 058 37 344 40 012 47 637 
mei   1 545 3 082 3 609 8 464 13 232 26 655 35 596 37 204 41 927 44 360 45 160 
juni 697 3 576 3 524 3 552 8 249 13 777 25 005 35 056 36 265 39 070 42 245 43 572 
juli 763 3 418 3 581 3 678 8 430 14 749 24 243 27 159 29 683 30 193 34 209 38 440 
augustus 825 3 504 3 475 3 916 8 947 14 604 23 630 29 787 32 181 34 726 36 362 38 100 
september 892 3 343 3 378 3 540 9 341 17 483 34 257 39 962 40 798 41 649 42 522   
oktober 1 256 3 712 3 557 3 629 11 337 19 375 36 199 41 572 40 035 43 880 46 226   
november 1 269 3 452 3 314 4 586 11 023 19 381 33 173 35 907 38 706 43 148 43 933   
december 1 430 3 553 3 451 6 150 10 764 19 728 30 960 35 591 37 853 38 780 38 766   
Totaal 7 132 31 270 40 703 46 677 107 937 183 294 333 812 422 849 440 649 474 243 506 659 350 958

 
 
2. Op weekdagen zijn er normaal steeds 4 tot 6 personeelsleden aanwezig om de oproepen te 

beantwoorden. Op zaterdagen zijn er 2 tot 3 personeelsleden en op zondag 2 tot 4 personen. Het 
verlof van de personeelsleden van de belbuscentrale wordt zodanig ingepland dat deze bezetting 
steeds voorzien is.  
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3. De belbuscentrale kan op bepaalde ogenblikken minder vlot bereikbaar zijn door een toevloed aan 
oproepen en een langere afhandeltermijn ervan. Bij het begin van het nieuwe schooljaar zijn er 
meer aanvragen. Bovendien wensen nieuwe klanten meer informatie en moeten alle gegevens van 
deze nieuwe klanten genoteerd worden. Hierdoor duren deze reservaties langer dan gemiddeld. 
Ook bij het invoeren van nieuwe belbusgebieden wensen de reizigers meer informatie waardoor de 
duur van het gesprek verlengd wordt. 

 
Zoals vermeld in vraag 1 is er extra personeel ingezet en werden de openingsuren van de 
belbuscentrale uitgebreid teneinde de bereikbaarheid ervan te verhogen. Bij het begin van de 
schoolperiode is het echter zeer druk waardoor wachttijden iets langer kunnen worden. 
De Lijn raadt de klanten aan om, indien mogelijk, tijdig en op weekdagen te reserveren. Een rit 
kan immers reeds twee weken voor vertrek aangevraagd worden. Uiteraard zijn er periodes waarin 
de wachttijden langer zijn dan anders. Elke reservatie neemt 3 tot 4 minuten in beslag en bij 
nieuwe reizigers kan dit oplopen tot een tiental minuten omdat deze mensen veel nieuwe 
informatie krijgen. 
 
Overzicht aantal beantwoorde oproepen door de personeelsleden van de belbuscentrale. 

Maand Dec. 
2007 

Jan. 
2008 

Febr. 
2008 

Maart 
2008 

April 
2008 

Mei 
2008 

Juni 
2008 

Juli 
2008 

Aug. 
2008 

Beantwoorde 
oproepen 

18 879 23 534 22 936 22 648 23 008 22 061 22 397 20 247 19 952 

 
Uit bovenstaande cijfergegevens kunnen we afleiden dat er sinds januari 2008 (na indiensttreding 
van de belbuscoördinator en 3 extra belbuscentralisten) een substantiële verhoging is van het 
aantal beantwoorde oproepen met gemiddeld 20% (ten opzichte van de cijfers van december 
2007). 
 
De Lijn Oost-Vlaanderen kiest er voor om geen wachtbericht te geven omdat de beller telkens een 
gesprek wordt aangerekend.  Hierdoor beschikt De Lijn Oost-Vlaanderen niet over cijfers rond de 
wachttijd. 
 
Overzicht aantal klantenreacties over problemen bij het bereiken van de belbuscentrale. 
Maand Jan. Febr. Maart April Mei Juni Juli Aug. Sept. Okt. Nov. Dec.
2007 38 39 103 81 119 122 57 125 301 241 367 81 
2008 58 19 38 44 22 10 5 32 29(tot 

29/09) 
   

 
Op te merken valt dat ook hier sinds januari 2008 het aantal klachten rond de bereikbaarheid van 
de belbuscentrale fors is gereduceerd. 

 
4. Binnen de werking van de belbuscentrale Oost-Vlaanderen werd ervoor gekozen om geen 

wachtbericht door te geven om onnodige kosten bij onze klanten te vermijden. Het systeem van de 
wachtlijn geeft bij de klanten een verkeerd gevoel dat ze geholpen worden terwijl dit financieel 
een kost oplevert.  
Het telefoonsysteem gaat steeds de binnenkomende lijnen willekeurig verdelen onder de 
operatoren die beschikbaar zijn. Wanneer echter alle operatoren in gesprek zijn gaat de 
telefooncentrale een bezettoon aan de klanten doorgeven. 
De optie van een wachtrij wordt echter bekeken (zie vraag 5). 

 
5. Op dit ogenblik buigt een werkgroep zich over de organisatie van de belbuscentrale. Deze 

werkgroep heeft als opzet enerzijds technische verbeteracties uit te werken, en anderzijds vindt er 
een vergelijkende studie plaats waarbij men de werking van andere contactcenters uit de private 
sector analyseert. 
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Wat de technische verbeteracties betreft, wordt er bekeken in welke mate het ganse 
reservatieproces kan worden geautomatiseerd. Aandachtspunten hierin zijn bijvoorbeeld de 
herkenning van het inkomende telefoonnummer, waarna de koppeling met het klantenbestand 
gebeurt.  
Het reserveren via e-mail werd in het verleden al bestudeerd, maar wordt op korte termijn niet als 
optie weerhouden. Dit heeft te maken met de complexiteit van het reserveren, waarbij een directe 
communicatie tussen klant en belbuscentralist noodzakelijk is. 
Bijkomend zal ook worden bekeken in welke mate het invoeren van een wachtrij substantieel kan 
bijdragen tot het verhogen van de service level (zie ook vraag 4). 

 
6. In een aantal provinciale entiteiten biedt men de mogelijkheid om te boeken als eenmalige 

reiziger, wat de registratie vereenvoudigt omdat de klantengegevens niet worden bijgehouden. Bij 
De Lijn Oost-Vlaanderen wordt deze werkwijze in overweging genomen om de productiviteit te 
verhogen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 269 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
125 jaar kusttram   -   Festiviteiten (2) 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 81 van 29 januari 2008 in verband met de festiviteiten 
rond 125 jaar kusttram (Websitebulletin publicatiedatum 13-03-2008) zou ik graag volgende vragen 
willen stellen. 
 
1. Wat was het resultaat van de voorstudie rond de haalbaarheid van initiatieven rond 125 jaar 

kusttram? 
 
2. Is de concrete uitwerking van het project al van start gegaan? Zo ja, wat zijn de resultaten tot op 

heden? 
 
3. Worden er nu met zekerheid festiviteiten gepland naar aanleiding van 125 jaar kusttram? 
 

Zo ja, welke en wat zullen ze precies inhouden? 
 
Welke actie werd daartoe reeds genomen? Welke actie moet nog genomen worden? 
 
En wat is de geraamde kostprijs van de festiviteiten? 
 

4. Is er al contact opgenomen met Toerisme Vlaanderen over de organisatie van de festiviteiten? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 269 van 11 september 2008 
van JAN  VERFAILLIE 
 
 
 
1. Uit de voorstudie werden enkele projecten geselecteerd waar momenteel aan gewerkt wordt (zie 

antwoord op vraag 3). Voor de partners die interesse hebben in het project, wordt duidelijk welke 
engagementen gevraagd worden op operationeel of financieel vlak of op het gebied van knowhow.  
 

2. Om het project te begeleiden werd een curator aangesteld. Er is een stuurgroep 125 jaar Kusttram 
opgericht met externe raadgevers  en vertegenwoordigers van de provincie West-Vlaanderen, de 
gemeente Middelkerke, TTO Noordzee, Toerisme Nieuwpoort, een vertegenwoordiger van 
Toerisme Oostende, de Stad Oostende, Toerisme Vlaanderen, Meta vzw en enkele 
vertegenwoordigers van De Lijn.  
Er werd een visie geschreven en een kapstoknota uitgewerkt, die meer concrete projecten bevat. 
Om de operationele aspecten uit te werken worden 5 werkgroepen voorzien die onder beheer 
vallen van de stuurgroep. Deze werkgroepen zijn: de werkgroep tentoonstelling, de publicatie, 
erfgoedzoektocht & bakens, de werkgroep halve marathon, de werkgroep historische stoet, de 
werkgroep budget en de werkgroep communicatie. 
 

3. Er zullen in ieder geval activiteiten rond 125 jaar Kusttram plaatsvinden. De omvang van deze 
festiviteiten is echter gekoppeld aan de toegekende subsidies, de sponsorwerving, … 
 
Voorlopig worden volgende activiteiten gepland en voorbereid door de diverse werkgroepen: een 
publicatie, bakens langsheen de kust, een erfgoedzoektocht, merchandising, Oral History, een 
overzichtstentoonstelling in de Venetiaanse Gaanderijen te Oostende, een halve marathon, een 
tramparade, het uitnodigen van de koning en personeelsevenementen.  
 
Bij Interreg werd een dossier ingediend (INTERREG IVA 2 Mers Seas Zeeën 
Grensoverschrijdend Samenwerkingsprogramma 2007-2013). De beslissing hieromtrent is 
voorzien voor eind oktober. Andere subsidiedossiers worden voorbereid. 
 
De kosten worden momenteel geraamd op 530.000 euro.  

 
4. In de stuurgroep is een vertegenwoordiger van Toerisme Vlaanderen opgenomen. Helaas kon 

Toerisme Vlaanderen op de voorbije stuurgroepen niet aanwezig zijn. Ook andere contacten 
(opname in werkgroepen, afzonderlijke overleg) zijn voorzien.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 270 
van 15 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Buslijn 41.1 Zoersel   -   Vervanging door belbus 
 
In Zoersel werd de lijn 41.1 die het traject vanuit Antwerpen via Deurne, Wijnegem, Schilde, Halle-
dorp, Zandhoven, Zoersel, Sint-Antonius, Westmalle, Oostmalle en omgekeerd reed, afgeschaft. De 
lijnbus rijdt niet meer verder vanaf Zandhoven. 
 
Dit leidt tot heel wat ongenoegen bij vele Zoerselaren. Ze begrijpen niet waarom de buslijn wordt 
afgeschaft en vervangen werd door een belbus. De belbus heeft volgens hen veel nadelen want men 
moet 24 uur op voorhand melden wanneer men de bus wenst te nemen. 
 
1. Kan de minister meedelen of bij het afschaffen van de buslijn 41.1, na de halte Zandhoven, 

onderzoek werd gedaan naar het aantal reizigers? Zo ja, wat waren de resultaten van het 
onderzoek? 

 
2. Voldoet De Lijn in Zoersel, na het afschaffen van de buslijn 41.1 tot Malle, nog wel aan de regels 

van de basismobiliteit? 
 
3. Is De Lijn bereid via de gemeente Zoersel opnieuw een onderzoek te voeren naar de noodzaak van 

een buslijn van Antwerpen via Zoersel en de verschillende voormelde gemeenten tot in 
Oostmalle? 

 
4. Zal De Lijn in de toekomst de beslissingen nemen in samenspraak met het gemeentebestuur i.p.v. 

de hoogdringendheid aan te grijpen? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 270 van 15 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
1. Vooraleer de lijn 41.1 te beperken tot het traject Antwerpen - Halle - Zandhoven, werden in april 

en mei 2005 tellingen uitgevoerd op het trajectgedeelte Zandhoven - Zoersel - Oostmalle. 
Daaruit bleek dat er gemiddeld slechts 4 reizigers per rit meereden op dit trajectgedeelte. 

 
2. Ja.  Net de flexibiliteit van de werking van een belbus liet ons toe de ganse gemeente te gaan 

bedienen, daar waar dat tevoren (toen de buslijn 41.1 nog tot Malle reed) niet het geval was. Er 
waren toen immers nog verschillende wijken die geen bediening hadden. Sinds de invoering van 
de belbus wordt qua geografische afdekking wel aan de normen van de basismobiliteit voldaan. 
Wat de amplitude (bedieningstijden) betreft, was er bij de start van de belbus nog een probleem 
in het weekend. Dat werd in 2007 opgelost, zodat momenteel volledig aan de normen van de 
basismobiliteit wordt voldaan.  

 
3. In het kader van het netmanagement wordt het ganse net permanent gemonitord, waarbij 

potentiële (nieuwe) verbindingen in het onderzoek kunnen worden betrokken. De gevraagde 
relatie kan op die manier worden onderzocht. 

 
4. De wijzigingen aan lijn 41.1 en de invoering van de belbus hebben de normale procedure 

gevolgd: eerst een gemeentelijke begeleidingscommissie, dan een openbaar vervoerscommissie. 
Deze ingrepen zijn ondertussen al meermaals geëvalueerd, in aanwezigheid van 
vertegenwoordigers van de gemeente.  

 In deze context van frequent overleg is er dus nooit sprake geweest van enige vorm van 
hoogdringendheid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 271 
van 15 september 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
Gezinskortingen De Lijn   -   Attesten 
 
In het verleden heb ik reeds meermaals vragen tot de minister gericht betreffende de administratieve 
procedures bij de Lijn. Zo o.m. in het kader van het omruilen van een autonummerplaat voor een 
abonnement (schriftelijke vraag nr 8 van 18 oktober 2006, nr 84 van 9 februari 2007 en nr. 119  van 11 
april 2007). 
 
Uit één van de antwoorden blijkt dat er  reeds een protocolovereenkomst bestaat tussen De Lijn en het 
Rijksregister (volgens het koninklijk besluit van september 1994, en de beraadslaging van de 
Commissie voor de Bescherming van de Persoonlijke Levenssfeer in maart 2006).  
 
Deze vraag kadert opnieuw in het teken van een betere dienstverlening bij “De Lijn”.  
 
Sinds 1 juli 2008  hebben ook gezinnen in co-ouderschap recht op gezinskorting op de Buzzy Pazz. In 
de voorwaarden is voorzien dat de aanvrager zowel een bewijs van gezinssamenstelling (gemeente 
woonplaats) als een uittreksel uit de geboorteakte (gemeente van geboorte, die niet zelden een andere 
is dan die van woonst) of bewijs van adoptie moet voorleggen. 
 
In het kader van de administratieve vereenvoudiging lijkt het logisch dat De Lijn deze attesten niet aan 
de burger vraagt, maar het Rijksregister raadpleegt. 
 
Zoals reeds aangehaald, heeft De Lijn immers wel degelijk toelating hiervoor en toegang. Dit blijkt 
bovendien ook uit het feit dat men intussen het attest gezinssamenstelling bij een online-aanvraag (van 
bv. een Buzzy Pazz) niet nodig heeft. De gegevens in verband met de gezinssamenstelling verschijnen 
dan automatisch op het scherm.  
 
Wat betreft de gewone aanvragen echter, heeft dit tot nu toe niets opgeleverd. Vermits nu nog een 
bijkomend document wordt gevraagd, dat bovendien moeilijker te verkrijgen is dan een attest van 
gezinssamenstelling, wordt de problematiek en de rompslomp voor de bovenvermelde aanvragers 
alleen maar groter. 
 
Misschien is een individuele toegang tot het Rijksregister  voor elk verkooppunt van “De Lijn” niet 
haalbaar, maar dan zou het toch denkbaar moeten zijn dat in de kantoren een kaartlezer wordt 
geplaatst, zodat in het verkooppunt zelf de aanvraag online kan gebeuren. 
 
Worden er, in het kader van administratieve vereenvoudiging en betere dienstverlening, ter zake 
maatregelen in het vooruitzicht gesteld? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 271 van 15 september 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
Sinds 1 juli heeft De Lijn het bestaande systeem van ‘Gezinskorting’ uitgebreid naar co-ouderschap. 
Voor deze datum werd de ‘Gezinskorting’ enkel toegekend op basis van de wettelijke definitie van 
‘gezin’, zijnde gedomicilieerd op eenzelfde adres.  
 
Om de korting in geval van co-ouderschap te kunnen aanbieden, vraagt De Lijn aan de aanvrager een 
bewijs van ouderschap. Dit kan door het aanbieden van een geboorteattest, een adoptiebewijs, of een 
bewijs van erkenning. Een attest van gezinssamenstelling is in geval van co-ouderschap niet nodig. 
 
De vraag wordt gesteld waarom De Lijn geen gebruik maakt van een rechtstreekse link met het 
Rijksregister, om alzo het bewijs van ouderschap na te gaan.  
 
In andere dossiers wordt reeds van een dergelijke procedure gebruik gemaakt. Een voorbeeld hiervan 
is de online verkoopapplicatie van De Lijn, die in oktober 2007 werd gelanceerd. Hierbij identificeert 
de aanvrager zich met een EID-kaart via een EID-lezer. Op basis van deze authentieke identificatie, 
controleert De Lijn de gezinssituatie van de aanvrager. Op deze manier kan automatisch de (klassieke) 
‘Gezinskorting’ worden toegepast. Een attest van gezinssamenstelling is dus niet langer nodig. 
 
Om deze online controle te organiseren, werkt De Lijn samen met de Kruispuntbank van de Sociale 
Zekerheid (KSZ) en de diensten van CORVE. De KSZ heeft een rechtstreekse connectie met het 
Rijksregister, en kan via deze weg de beschikbare informatie ten dienste stellen van projecten die de 
administratieve vereenvoudiging ondersteunen. De Lijn maakt van deze mogelijkheid gebruik om de 
dienstverlening naar burgers toe maximaal te vereenvoudigen. De Lijn heeft echter geen rechtstreekse 
connectie met het Rijksregister. 
 
Het is wel de betrachting van De Lijn om, via elektronische weg, ook een bewijs van ouderschap te 
kunnen raadplegen. Hiervoor werd reeds contact genomen met de KSZ om de mogelijkheden terzake 
te bespreken. Momenteel is het echter zo dat de gegevens inzake bewijs van ouderschap door het 
Rijksregister niet ter beschikking worden gesteld van de KSZ. Om dit te bewerkstelligen werd een 
federaal wetsvoorstel (Doc 52 0473/01) ingediend. 
 
Van zodra dit wetsvoorstel wordt goedgekeurd, en de gegevens door het KSZ beschikbaar kunnen 
worden gesteld, zal De Lijn de nodige acties ondernemen om de uitbreiding van de ‘Gezinskorting’ in 
geval van co-ouderschap toe te voegen aan het online verkoopkanaal. Op deze manier zal het voor 
klanten niet langer nodig zijn om papieren documenten aan te leveren. 
 
Tevens is het de betrachting van De Lijn om al haar verkooppunten (Lijnwinkels) rechtstreeks te 
linken aan de beschikbare informatie vanuit de KSZ. Op deze manier zullen ook voor een aankoop aan 
het loket niet langer papieren attesten nodig zijn. Het is echter zeer belangrijk dat een dergelijk 
elektronisch systeem voldoende performant, en zonder onderbrekingen, kan worden uitgebouwd. 
Hiervoor heeft De Lijn een garantie gevraagd aan het KSZ onder de vorm van een SLA. Tot op heden 
is de KSZ krachtens haar beheersovereenkomst niet verplicht tot een dergelijk engagement. De Lijn 
blijft echter aandringen op een samenwerking in deze, om naar klanten toe een zo eenvoudig mogelijk 
verkoopsysteem uit te bouwen.  
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 274 
van 18 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Spartacusplan   -   Studie sociaal-economische gevolgen 
 
In het Belang van Limburg van 10 september 2008 lezen we dat Idea Consult een studie m.b.t. sociaal-
economische gevolgen van Spartacusplan heeft afgeleverd. 
 
Is het de bedoeling van de minister om de resultaten van deze studie aan het Vlaams Parlement te 
bezorgen? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 274 van 18 september 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Het studiebureau IDEAConsult kreeg van De Lijn de opdracht om de socio-economische impact van 
Spartacus te kwantificeren (te verwachten reizigerswinst, terugverdieneffecten, invloed op de 
werkgelegenheid, enz.). De kosten en de te verwachten baten voor de provincie Limburg en voor 
Vlaanderen werden opgelijst, onderbouwd en tegen elkaar afgewogen door IDEAConsult en Ecorys.   
 
De resultaten werden op 10 september jl bekend gemaakt op de 3de Spartacus-themadag in Hasselt. 
De Limburgse parlementsleden ontvingen hiervoor een uitnodiging. 
 
Het volledige eindrapport wordt in de loop van de maand oktober opgeleverd.  Het eindrapport zal ter 
beschikking gesteld worden aan het Vlaams Parlement. 
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PATRICIA CEYSENS, 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, 

 ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE HANDEL 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 102 
van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Regeringscommissarissen   -   Stand van zaken 
 
Een regeringscommissaris is een vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering bij de instantie waar hij 
of zij is aangesteld. Zij zien voornamelijk toe op de wettelijkheid van de beslissingen en oefenen 
controle uit op de financiële beslissingen. 
 
1. Welke regeringscommissarissen zijn momenteel aangesteld in de instanties onder de bevoegdheid 

van de minister? Graag concreet. 
 
2. Wat is de juridische basis voor de aanstelling van regeringscommissarissen? 
 
3. Welke criteria gelden er voor het aanstellen van een regeringscommissaris? 
 
4. Op welke basis worden de regeringscommissarissen geselecteerd? 
 
5. Met welke functies is de taak van regeringscommissaris niet cumuleerbaar? 
 
6. Wat is de verloning van de regeringscommissarissen? Graag concreet. 
 
7. Hoe worden de regeringscommissarissen geëvalueerd op hun taak? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 98, Van Mechelen nr. 187, 

Vandenbroucke nr. 318, Anciaux nr..173, Bourgeois nr. 146, Keulen nr. 213, Van Brempt nr. 241, 
Vanackere nr. 271, Crevits nr. 836, Ceysens nr. 102). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 102 van 8 juli 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door minister Kris Peeters, minister-president van 
de Vlaamse Regering. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 119 
van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Biotechnologie   -   Basisinfrastructuur 
 
Dankzij belangrijke spelers als het VIB (Vlaams Instituut voor Biotechnologie) en de GIMV heeft 
Vlaanderen een sterke positie weten uit te bouwen in de wereld van de biotechnologie. De sector bloeit 
en er is nog een groot potentieel om door te groeien tot een topregio in Europa of zelfs in de wereld. 
Vooral de aanwezigheid van farmagroepen naast de biotechbedrijven blijkt een unieke troef die ten 
volle moet benut worden. Toch moet Vlaanderen alert blijven. Deze jonge delicate sector kent een 
hoog risico op mislukken tijdens de eerste onderzoeks- en ontwikkelingsfase en vraagt dan ook een 
optimale omkadering. 
 
Naast de uitdagingen op het vlak van regelgeving, financiering en belastingdruk, blijkt vooral het 
gebrek aan basisinfrastructuur een probleem. Volgens de voorzitter van de biotechclusterfederatie 
FlandersBio, en de co-algemeen directeur van het VIB, is infrastructuur vandaag de meest beperkende 
factor om biotech verder uit te bouwen. Vooral de verzadiging van de bestaande bio-incubatoren heeft 
volgens hen een remmend effect (Trends – 21-08-2008). 
 
Dergelijke bio-incubatoren bieden jonge hoogtechnologische bedrijven de nodige ruimte, aangepaste 
begeleiding en het juiste ondernemingsklimaat om in optimale omstandigheden op te starten. Zo zijn 
de nodige vergunningen reeds aanwezig, waardoor de bedrijven zich kunnen focussen op hun 
kerntaak. De clustering van jonge bio-bedrijven zorgt bovendien voor een interessante kruisbestuiving 
en dynamiek. 
 
In februari 2008 werd in Leuven een eerste bio-incubator geopend en na amper twee maanden was 
deze reeds volzet. Een tweede bio-incubator wordt verwacht tegen 2010. Eerder werden in Gent reeds 
twee bio-incubatoren opgestart. Ook daar was de vraag van bij de aanvang overweldigend. 
 
De biotechsector is één van de weinige domeinen waar Vlaanderen aan de top staat. Wil Vlaanderen 
zijn positie gehouden en versterken, dan moeten de ontwikkelingen in de sector van nabij worden 
opgevolgd. Daarom had ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Kan de minister een stand van zaken geven betreffende het aanbod, de werking en de 

bezettingsgraad van de huidige infrastructuur en inzake de ontwikkeling van de geplande 
incubator(en)? 

 
Wat is de verhouding ten opzichte van onze buurlanden en andere sterke regio’s op het vlak van 
biotechnologie? 
 

2. Volgt de minister de stelling dat er een verzadiging is van de bestaande infrastructuur, met name 
de bio-incubatoren, en dat dit remmend werkt voor de sector? 
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Acht de minister het aanbod inzake infrastructuur voldoende? Zal Vlaanderen met de huidige 
planning de ontwikkelingen in de sector kunnen volgen? Wat zijn de verwachtingen ter zake? 
 

3. Zijn bijkomende initiatieven gepland? Kan de minister dit kort toelichten? 
 
4. Hoe denkt de minister de privésector meer te laten investeren in infrastructuurwerken? 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1277- 
 
 

 

PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 119 van 9 september 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Op dit ogenblik is er 12.000 m² bio-incubator ruimte beschikbaar. Ongeveer 8.000 m² in Gent en 

4.000 m² in Leuven. In Gent wordt de bio-incubator geëxploiteerd door VIB. In Leuven wordt de 
bio-incubator geëxploiteerd door een NV, met als aandeelhouders VIB, KULeuven en AVEVE.  

 
Verder werd dit jaar gestart met de bouw van een bio-incubator op de Diepenbeekse campus door 
de Limburgse Provinciale Ontwikkelingsmaatschappij en de Limburgse Reconversiemaatschappij, 
met Vlaamse en Europese subsidies. Daarnaast kreeg ook de bouw van een bio-generator in 
Tienen groen licht. De KULeuven werkt mee aan de komst van deze bio-generator, die bedrijven 
moet aantrekken die zich toeleggen op gezondheidsbevorderende producten. 

 
Zowel in Gent als in Leuven zijn de bio-incubatoren volledig volzet. In Leuven is men daarom 
gestart met de evaluatie van de bouw van een extra incubator en wordt gesolliciteerd naar Vlaamse 
en/of Europese subsidies. In Gent is onder katalyse van VIB en Ugent in samenwerking met de 
Stad Gent een consortium van privé-investeerders gevonden dat een bioversneller9 zal bouwen van 
12.000 m². Dit gebouw zou volgens planning instapklaar zijn in het tweede kwartaal van 2010. Er 
lopen nu al vergevorderde onderhandelingen met kandidaatbedrijven voor zo’n 10.000 m². 

 
Daarnaast bieden ook de universiteiten incubatorruimte voor bedrijven. Deze incubatoren zijn 
echter niet voorzien voor biotech bedrijven, dit betekent dat de specifieke infrastructuur voor de 
laboratoriuminstallaties, evenals de nodige milieuvergunningen per geval moeten worden 
voorzien, wat een extra kost en bijhorende tijdsimplicaties met zich mee brengt. Desondanks 
wordt bijvoorbeeld ook een belangrijk deel van de incubator van de Universiteit Gent ingenomen 
door biotech bedrijven, (o.m. BASF-Cropdesign). 
 
Zowat alle buurlanden en andere Europese spelers beschikken over bioincubatoren. In Nederland 
zijn een vijftal incubatoren beschikbaar die gesubsidieerd worden via de overheid. In Duitsland 
heeft bijna elke regio verschillende incubatoren beschikbaar die sterk gesubsidieerd worden door 
de overheid. Berlin-Brandenburg, heeft zelfs 6 biotechnologieparken, een concentratie die 
(voorlopig) uniek is in Europa. De bio-incubator van Martinsreid ontving van de Beierse 
deelstaatregering een subsidie van 80 miljoen euro voor de bouw van een 900m2 faciliteit. Deze 
parken en incubatoren voorzien meestal een start-up service die een uitgebreide dienstverlening 
biedt aan de biotech-starters en extreem gunstige huurprijzen hanteert voor jonge biotechbedrijven 
die sterk onder de commerciële huurprijzen liggen.  

  
2. Ja, de cijfers illustreren dat de bestaande infrastructuur volledig volzet is. Diverse Vlaamse 

biotechbedrijven hebben op korte termijn nood aan extra ruimte en die is momenteel niet 
beschikbaar. Op dit ogenblik werkt het tekort aan geschikte infrastructuur dus inderdaad remmend 

                                                      
9 De bioversneller is een andere naam voor een bio-incubator, kwestie van het privé-initiatief wat te 
onderscheiden van de andere bio-incubatoren. Als er al een inhoudelijk verschil is dan kun je zeggen dat de 
bioversneller grotere oppervlaktes ter beschikking zal stellen aan bedrijven. De bio-incubator stelt normaliter 
niet meer dan 1000 m² ter beschikking, in de bioversneller kan meer dan 1000 m² ter beschikking worden 
gesteld.  
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op de ontwikkeling. Er wordt gewerkt met noodoplossingen (vb containers) maar er is nood aan 
een meer structurele oplossing. Het feit dat de privésector alvast in Gent beslist heeft om te 
investeren in biotechnologie-infrastructuur is dus een flinke stap voorwaarts.  

 
Het gebrek aan infrastructuur zet bovendien niet alleen een rem op de ontwikkeling van de 
aanwezige bedrijven, maar zet ook een rem op het aantrekken van biotech bedrijven uit het 
buitenland. Het is immers een grote handicap indien een buitenlands bedrijf zijn activiteiten niet 
onmiddellijk kan starten maar moet wachten tot de gepaste infrastructuur beschikbaar komt of zelf 
moet investeren in infrastructuur. 

 
Life-science en biotechnologie zijn zeer kapitaal intensieve sectoren. De mogelijkheden die start-
ups gegeven wordt door gebruik te kunnen maken van geschikte infrastructuur onder de vorm van 
bio-incubatoren is een belangrijke ondersteuning voor innovatie in de sector. Zoals gezegd 
overtreft de vraag naar bio-incubatorruimte ruimschoots het aanbod en zijn de bestaande bio-
incubatoren continue bezet vanaf hun beschikbaarheid.  

 
Op dit ogenblik wordt door het departement EWI een sectorstudie biotechnologie in Vlaanderen 
2008 gestart. De bedoeling van deze studie is na te gaan wat de uitdagingen voor de sector zijn, 
wat de drivers en barrières zijn, een zicht te krijgen op de mogelijke evoluties in de toekomst en 
waar overheidsinitiatieven kunnen ondersteuning bieden. Deze sectorstudie kadert ook in een 
analyse van de biotechnologie als driver voor innovatie van de OESO. De eerste resultaten worden 
eind dit jaar verwacht en zal worden publiek gemaakt.  
 

3. Onder punt 1 werden reeds een aantal nieuwe initiatieven aangegeven in Gent, Tienen, Leuven en 
Diepenbeek. De inzichten die door middel van de biotech sectorstudie verkregen zullen worden, 
kunnen andere bijkomende noden aan het licht brengen en mogelijk leiden tot bijkomende 
overheidsinitiatieven. 

 
4. De bio-incubatoren laten zich terug verdienen door de huur die de bedrijven betalen om de 

infrastructuur te gebruiken. De tewerkstelling die gecreëerd wordt door de bedrijven in de bio-
incubatoren is een andere manier om de investeringen te evalueren.  

 
Daarnaast kunnen voorwaarden worden opgelegd aan de bedrijven over de duur van hun verblijf 
in de bio-incubator, bijv. bij overname door een grotere marktspeler of bij beursintroductie kan 
een bedrijf gevraagd worden hetzij de bio-incubator te verlaten, hetzij een hogere huurprijs te 
betalen, die opnieuw in infrastrucuur kan geïnvesteerd worden. Verder kan de overheid overwegen 
om huursubsidies te verstrekken aan biotech bedrijven of aan de uitbaters van infrastructuur zoals 
de bioversneller. 
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B. Vragen waarop werd geantwoord na het verstrijken van de reglementaire termijn
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 94 
van 27 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Mobiliteitsproject Hydracat 33   -   Stand van zaken 
 
Een proefproject (HydraCat 33) met hybride boten en bussen om het woon-werkverkeer tussen Temse 
en Antwerpen op te vangen, zit momenteel in het slop wegens onenigheid hieromtrent binnen de 
Vlaamse Regering. 
 
Sedert juni 2007 werkt het Instituut voor Duurzame Mobiliteit (IDM) aan dit project. Ook de privé-
sector zou eraan deelnemen, naast een aantal gemeentebesturen zoals dat van Bornem en Temse. De 
helft van de kosten zou door Europa worden gedragen en 25 % door Nederland en Groot-Brittannië. 
Maar binnen de Vlaamse overheid zou er discussie zijn over wie dit op zich zou moeten nemen, tussen 
de minister bevoegd voor Mobiliteit, de minister bevoegd voor Innovatie en de minister van 
Leefmilieu. 
 
In haar antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 211 van 20 september 2007 (Websitebulletin 
publicatiedatum 13-11-2007) liet minister Van Brempt weten dat ze op de hoogte was van het project 
en dat ze uitkeek naar het resultaat ervan. Van De Lijn was geen toelating nodig, voegde ze er nog aan 
toe, vermits het over vervoer over water ging. Intussen blijkt dat te zijn uitgebreid met vervoer over de 
weg. Hoe dan ook, de minister maakte geen gewag van enige steun vanuit haar departement. 
 
Blijkens de pers is er nu sprake van een haalbaarheidsstudie en wordt er gezocht naar partners. Het 
departement Mobiliteit hoopt daar in september mee klaar te zijn. IDM stelt evenwel dat Europa het 
project heeft goedgekeurd op voorwaarde dat het niet bij intentieverklaringen blijft.  
 
Ook minister Ceysens wil de haalbaarheidsstudie afwachten, maar wimpelt het dossier alvast toch 
maar af op haar collega bevoegd voor Mobiliteit. Minister Crevits zou niet op de hoogte zijn. 
 
Neemt de minister-president de nodige initiatieven om op korte termijn binnen de Vlaamse Regering 
een beslissing omtrent dit dossier te kunnen nemen? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 94 van 27 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Het HydraCat 33-project is een proefproject dat zich richt op efficiënte en milieuvriendelijke mobiliteit in 
de regio Antwerpen – Waasland – Klein Brabant met vermindering van het fileprobleem en de uitstoot 
van fijn stof en CO2. Dit project wordt getrokken en gedreven door de Ugent en het IDM (Instituut voor 
Duurzame Mobiliteit, Ugent). Dit project kadert ook in het Interreg IV B NWE, een Europees 
subsidieprogramma dat zich toelegt op het uitbreiden van transnationale samenwerking met de focus op 
innovatie, het milieu, bereikbaarheid, duurzame en competitieve gemeenschappen. 
Concreet zou er, bij wijze van proef, een hybride passagierspendel op de Schelde en de Rupel worden 
ingezet. Dit vaartuig zou worden aangedreven op aardgas of een mengsel van aardgas en waterstof. In een 
eerste fase zou de passagierspendel van Schelle naar Antwerpen varen. In een tweede fase zou dit worden 
uitgebreid naar Temse en Lillo (haven van Antwerpen). Om in aanmerking te komen voor Europese 
subsidie, moet het project ten laatste op 3 oktober 2008 worden ingediend. Het financieringsprincipe is 
echter het volgende: 50 % voor de regio's (o.a. Vlaanderen) en 50 % voor EU-Interreg. De trekker van dit 
project zoekt bijgevolg Vlaamse fondsen om het project te kunnen indienen. De eerste proefvaarten zullen 
ten vroegste in 2009 beginnen. Hieromtrent is er echter geen zekerheid en geen concrete planning. 
  
Daarnaast zal er, in opdracht van het Vlaamse Instituut voor Mobiliteit (VIM), een haalbaarheidsstudie 
"Openbaar personenvervoer te Water" worden uitgevoerd. Deze studie en het HydraCat 33-project 
moeten in principe afzonderlijk worden benaderd. Het is echter vanzelfsprekend dat deze 2 projecten 
complementair zijn. De resultaten van de eerste proefvaarten binnen het HydraCat 33-project kunnen 
bijvoorbeeld in de haalbaarheidsstudie worden geïntegreerd. 
 
Langs de andere kant gaat het over openbaar vervoer en moet een dergelijk systeem dus aansluiten op 
andere vervoerswijzen: trein in Temse, eventueel veer en bus in Kruibeke of Hoboken en op de 
bestemming in Antwerpen. Naast een halt bij het centrum lijkt het aangewezen om ook uit te kijken naar 
bestemmingen in de haven. Daar is immers een groot tekort aan openbaar vervoer. 
 
Het gevraagde budget bedraagt bij eerste inschatting meer dan 1 miljoen euro. Op dit ogenblik beschikken 
wij nog niet over voldoende gegevens om de effectiviteit van de eventuele inzet van overheidsmiddelen in 
deze in te schatten.  
Zorgzaam omspringen met publieke middelen blijft een belangrijke verantwoordelijkheid van de 
overheid.  
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DIRK VAN MECHELEN, 
VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1287- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 122 
van 17 april 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Kleinschalige windmolens   -   Adviezen stedenbouwkundig ambtenaar 
 
Voor de plaatsing van kleinschalige windmolens die geen energie aan het openbaar net leveren (omdat 
het verbruik van de woning groter is dan de realistisch te verwachten elektriciteitsproductie), is de 
gewone vergunningenprocedure van toepassing. De aanvraag wordt in dat geval door de particulier 
ingediend bij het college van burgemeester en schepenen, dat een beslissing neemt. 
 
Dat geldt althans voor de ontvoogde gemeenten.  
 
Voor de niet-ontvoogde gemeenten kan het college pas een beslissing nemen nà eensluidend advies 
van de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar. 
 
1. Hoeveel aanvragen voor dit soort adviezen heeft de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar 

ontvangen tot op heden, per Vlaamse provincie? 
 
2. Hoeveel aanvragen daarvan werden tot op heden effectief beantwoord en hoeveel daarvan hebben 

een positief/negatief advies gekregen? 
 
3. Welke redenen worden door de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar ingeroepen bij de 

negatieve adviezen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIEDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 122 van 17 april 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
1.  Het aantal aanvragen van kleinschalige windmolens door particulieren is erg laag. Wat hiervoor 

de oorzaak zou kunnen zijn, is momenteel nog moeilijk te achterhalen. Wellicht zijn veel 
burgers ook niet snel geneigd om een 10 tot 15 meter hoge windmolen naast hun woning op te 
richten omdat ze discussies met de buren willen vermijden. 

 

  West-vlaanderen Oost-vlaanderen Antwerpen Limburg Vlaams-brabant 
 2006 1 0 0 2 0 
2007 1 4 1 2 1 
2008 2 2 0 0 1 

 
2.  Zoals elke aanvraag geldt voor de gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar een 

behandelingstermijn van 50dagen. Buiten eventueel een zeer recent dossier dat nog ter 
behandeling kan liggen, is elke aanvraag dus behandeld. Volledigheidshalve meld ik dat deze 
lijst ook de dossiers bevat die het schepencollege rechtstreeks beslist heeft, zonder advies van de 
gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaar te vragen. In geval een weigering kan dat.  

 
 U ziet dat het slechts over 17 dossiers gaat, over de laatste 3 jaar. Van deze dossiers zijn er een 

zestal vergund.  
 
3.  De meeste aanvragen stuiten al op een ongunstig advies bij het lokale bestuur. Zo’n rotor heeft 

een niet geringe visuele impact, wat zeker een rol speelt voor aanvragen in de open ruimte. 
Bovendien moet bij de afweging van een aanvraag aandacht zijn voor eventuele hinder voor de 
aanpalende eigendommen. Het plaatsen van een windmolen in een dicht bebouwde 
woonomgeving is niet evident, zeker niet voor de windmolens in hun huidige vorm, met een 
brede rotor. Zoals ik reeds gesteld heb in de commissievergadering van 22-11-2007 naar 
aanleiding van de vraag van dhr. Carl Decaluwé moeten we het ongebreideld toelaten van kleine 
windmolentjes, windrotors, windvanen, en dies meer, bij woningen, winkels, bedrijven, enz. 
voorkomen. Opdat dit op langere termijn zou kunnen leiden tot een beeld vergelijkbaar met de 
vroegere situatie waarbij elk huis zijn aparte televisieantenne had. Bovendien zijn de 
hinderaspecten op langere termijn onvoldoende duidelijk. De vergunningverlener moet 
aanvragen voor private turbines dus met de nodige omzichtigheid behandelen.  

 
 Gezien de specifieke locatiegebonden randvoorwaarden, bestaat voor particuliere initiatieven 

geen uitgeschreven beleidsvisie op Vlaams niveau, anders dan voor de grootschalige turbines, 
welke terug te vinden is in omzendbrief RO/2006/02. Dergelijke particuliere aanvragen zijn zéér 
plaatsgebonden, de windmolen wordt opgericht naast of nabij een woning of een bedrijfje. De 
aanvraag moet niet enkel getoetst worden aan de bestemmingsvoorschriften (bijvoorbeeld van 
een geldende verkaveling of RUP of BPA) maar ook de verenigbaarheid met de onmiddellijke 
omgeving moet onderzocht worden. Het spreekt vanzelf dat de ruimtelijke context telkens weer 
heel verschillend is. Dit neemt niet weg dat actueel getracht wordt om een toetsingskader te 
ontwikkelen. 
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 Belangrijk bij de vergunningsprocedure is ook de relatie tot de sectorale regelgeving, 
bijvoorbeeld m.b.t. de luchtvaart, vogeltrek, ... en liggen de ongunstige adviezen van betrokken 
administraties Veelal aan de oorzaak van een intrekking of weigering. Soms weegt het gewicht 
van deze adviezen door, maar even vaak worden projecten ingediend die echt onvoldoende 
doordacht zijn. Ook dan wordt zoveel als mogelijk naar een oplossing gezocht, bijvoorbeeld een 
alternatieve inplanting.  

 
 De gewestelijk stedenbouwkundig ambtenaren volgen deze problematiek op de voet. Op hun 

overlegplatform in april ll. werd de problematiek van de windmolens nog besproken. Er werd 
enerzijds geconcludeerd dat het niet wenselijk is om alle aanvragen voor particuliere 
windmolens de facto af te houden. In bepaalde gevallen kan een particuliere windmolen perfect 
aanvaardbaar zijn. Anderzijds wil men de gemeentes aanmoedigen om een beleid uit te stippelen 
op het eigen grondgebied, om te vermijden dat men telkens een ad hoc-beslissing moet nemen 
en de burger ook weet waar hij aan toe is. Men kan zones voorzien waar windmolens kunnen 
toegestaan worden, en dit uitwerken in een RUP of in een stedenbouwkundige verordening. 
Tevens werd afgesproken dat de GSA’s elkaar verder op de hoogte houden van nieuwe 
aanvragen en lokale ontwikkelingen.  

 
 Ik denk dat de begeleiding op het locale niveau, via de gewestelijk stedenbouwkundige 

ambtenaren en relatiebeheerder van het Agentschap R-O Vlaanderen de beste manier is om de 
gemeentelijke mandatarissen en ambtenaren attent te maken op hun eigen verantwoordelijkheid 
en hen te stimuleren en te begeleiden tot een duurzaam gemeentelijk beleid inzake particuliere 
energievoorziening.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 126 
van 18 april 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Liefkenshoekspoortunnel   -   Fietskoker 
 
Op de ministerraad van vrijdag 21 maart 2008 stelde de Vlaamse Regering definitief het gewestelijk 
ruimtelijk uitvoeringsplan (GRUP) “Liefkenshoek Spoortunnel” vast. Het besluit wordt nu voor advies 
voorgelegd aan de Raad van State. 
 
Zoals bekend, past de Liefkenshoekspoortunnel in een globale visie om de mobiliteit, en in dit geval 
vooral het goederentransport, in en rond de Antwerpse haven te verbeteren. Eind 2008 zou Infrabel 
met de werken kunnen beginnen, zodat de lijn in 2012 in gebruik zou kunnen worden genomen. 
 
Intussen roert de Fietsersbond zich. De Vlaamse Regering gaat immers, in opvolging van het 
Mobiliteitsplan Vlaanderen, uit van het STOP-principe: prioritair stimuleren van stappen (wandelen), 
dan trappen (fietsen), openbaar vervoer en slechts als laatste optie privévervoer. 
 
Met het bekendmaken van dit GRUP wees de Fietsersbond Antwerpen-Noord erop dat er geen 
fietskoker werd voorzien bij de aanleg van de tunnel, in tegenstelling tot wat volgens hen afgesproken 
was. De mogelijkheden om per fiets de Schelde over te steken, zijn momenteel immers beperkt. 
 
1. Welke afspraken werden gemaakt met de Fietsersbond hieromtrent? Welk karakter hadden deze 

afspraken? 
 
2. In welke fase van het planningsproces werd beslist af te zien van een fietsverbinding? 
 
3. Klopt het dat ook gouverneur Camille Paulus in een brief aan de Vlaamse Regering pleitte voor 

een fietskoker? 
 

Hoe heeft de Vlaamse Regering hierop gereageerd? Kan de minister kopie van deze brieven 
bezorgen? 
 

4. De huidige kosten van de Liefkenshoekspoortunnel worden geschat op 684,2 miljoen euro, 
waarvan de Vlaamse Regering 107 miljoen euro betaalt. Een fietsverbinding zou ook nog mogelijk 
zijn binnen het huidige GRUP. 

 
Zijn er eerdere studies over de kostprijs van zo’n fietsverbinding? Is de Vlaamse Regering van 
plan hier geld voor vrij te maken? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 126 van 18 april 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
De realisatie van de ‘Liefkenshoek spoortunnel’ past in de uitvoering van het prioritaire 
investeringsprogramma van de NMBS Holding (Infrabel) om de nodige capaciteitsdoorstroming in de 
Antwerpse regio in de toekomst te kunnen garanderen. Gelet op de dwingende maatschappelijke 
noodzaak van deze infrastructuurwerken werd er door de NMBS een uitvoeringstraject uitgewerkt 
waarbij in een eerste fase gestart werd met de realisatie van de Gentboog zodat het spoorverkeer op 
linkeroever kan afgeleid worden naar een nieuwe ondergrondse Scheldekruising, de Liefkenshoek 
spoortunnel. In een volgende fase zal deze kruising via een nieuwe 2de spoortoegang tot de Antwerpse 
haven verbonden worden met het tracé van de IJzeren Rijn zodat tegen 2020 het goederen –en 
personenverkeer rond Antwerpen kan worden gescheiden én de nodige capaciteit voor de beide 
vervoerstromen op een veilige manier gegarandeerd kan worden.  
 
De noodzaak van deze NMBS investeringen zijn bevestigd op het Overlegcomité tussen de federale 
regering en de Gewest- en Gemeenschapsregeringen van 7 december 2005 waar duidelijke afspraken 
zijn gemaakt tussen de betrokken overheden aangaande de financiering (PPS-project) en het 
betalingsritme. De realisatie van de Liefkenshoek spoortunnel gaat gepaard met een investering van 
684,2 miljoen euro (constante prijzen 2005) en daarin heeft de NMBS geen fietsverbinding voorzien. 
Het Vlaams Gewest levert in dit PPS-project evenwel een bijdrage van 107 miljoen euro (lopende 
prijzen), waarbij de betaling gebeurt in vijf schijven van respectievelijk 7 miljoen euro, 16 miljoen 
euro, 24 miljoen euro, 32 miljoen euro en 28 miljoen euro. Bijkomend heeft het Vlaams gewest zich 
toen ook geëngageerd om realisatie van de werken te maximaal te faciliteren via de nodige  
planningsprocessen en procedures zodat de vooropgestelde timing maximaal kon worden nageleefd.  
Gelet op de dwingende timing van deze infrastructuurwerken heeft de Vlaamse regering geopteerd om 
een afzonderlijk planningsproces op te starten en het niet als een deelproject op te nemen binnen het 
nog lopende afbakeningsproces van de Antwerpse Zeehaven.  
 
Het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan (GRUP) ‘Liefkenshoek spoortunnel’, dat moet toelaten een 
stedenbouwkundige vergunning af te leveren in functie van de realisatie van dit spoortraject, is op 9 
mei 2008 definitief vastgesteld door de Vlaamse regering.  
 
De aanleg van een fietsverbinding was, conform de afspraak binnen het Overlegcomité en de plannen 
van de NMBS, zodoende geen voorwerp van onderzoek bij de opmaak van betreffend gewestelijk 
ruimtelijk uitvoeringsplan. De stedenbouwkundige voorschriften in het ruimtelijk uitvoeringsplan 
laten de aanleg van fietspaden toe, maar leggen de aanleg van een fietsverbinding niet op. Het 
plangebied van het ruimtelijk uitvoeringsplan is afgestemd op een spoortunnel. De begrenzing van de 
zones werd ingetekend op basis van door NMBS/TUC Rail overgemaakte begrenzingen. Mogelijks 
zijn de op het grafisch plan aangeduide zones niet breed genoeg voor én een spoortunnel én een 
fietstunnel.  
 
De zone waar de spoorinfrastructuur de realisatie van de bestaande (gewestplan)bestemming niet 
hypothekeert (= daar waar de spoorlijn ondergronds is, o.a. ter hoogte van de Schelde en het 
Kanaaldok), is in het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan ‘Liefkenshoek spoortunnel’ aangeduid 
met een overdruk: gebied voor ongelijkvloerse verkeers- en vervoersinfrastructuur (zie artikel 4). 
Conform het bijhorende stedenbouwkundige voorschrift is de aanleg van een fietsverbinding mogelijk: 
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‘In het gebied, aangeduid met deze overdruk, zijn alle werken, handelingen en wijzigingen toegelaten 
voor de aanleg, het functioneren en de aanpassing van de ongelijkvloerse verkeers- en 
vervoersinfrastructuur en aanhorigheden.’ Aansluitend op deze zone voorziet het ruimtelijk 
uitvoeringsplan o.a. in een gebied voor spoorinfrastructuur. Bijhorend stedenbouwkundig voorschrift 
maakt de aanleg van fietspaden expliciet mogelijk: ‘… Daarnaast zijn alle werken, handelingen en 
wijzigingen met het oog op … en paden voor niet-gemotoriseerd verkeer toegelaten.’ De toelichtende 
kolom bij beide stedenbouwkundige voorschriften stelt: ‘De aanleg van het spoor mag de aanleg of 
het behoud van fietspaden van de respectievelijke provinciale fietsroutenetwerken niet hinderen.’ 
 
Op de plenaire vergadering over het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan ‘Liefkenshoek spoortunnel’ 
vroegen de provincie Antwerpen en de stad Antwerpen de nodige aandacht voor het fietsroutenetwerk. 
Dit werd in de toelichtingnota verder verduidelijkt. Tevens werd op deze vergadering gevraagd of een 
fietsverbinding over of onder het kanaaldok en een fietsverbinding naar Linkeroever onderzocht is. 
Hiervoor werd verwezen  naar het overleg en de afspraken die gemaakt werden in het project-MER 
‘Tweede spoorverbinding onder de Schelde’ die ter voorbereiding van het gewestelijk ruimtelijk 
uitvoeringsplan is opgemaakt. In het kader van deze project-MER is geen onderzoek gedaan naar een 
tracé voor fietsverbindingen, omdat op het moment van de opmaak van het milieueffectrapport niet 
alle onderzoekselementen en inzichten hiervoor aanwezig waren. In het kader van de project-MER is 
daarom door de betrokken administraties afgesproken dat een bijkomende fietsverbinding niet tot de te 
onderzoeken alternatieven behoort, maar dat het onderzoek naar duurzame fietsroutenetwerken 
integraal wordt opgenomen in het nog lopende afbakeningsproces van de Antwerpse Zeehaven.  
 
Deze afspraken werden vastgelegd in het besluit van de Vlaamse Regering d.d. 21 maart 2008, 
houdende de voorlopige definitieve vaststelling van het ruimtelijk uitvoeringsplan ‘Liefkenshoek 
spoortunnel’, met het oog op adviesaanvraag aan de Raad van State, dat stelt: ‘Overwegende dat de 
Vlaamse regering op 15 december 2006 besliste over de tracékeuze, de milderende maatregelen en 
natuurcompensaties voor de Liefkenshoek spoortunnel en over de inhoud van het ruimtelijk 
uitvoeringsplan ‘Liefkenshoek spoortunnel’; Overwegende dat dit gewestelijk ruimtelijk 
uitvoeringsplan geen ruimtelijk uitvoeringsplan is over de afbakening van het zeehavengebied zodat 
bezwaren, opmerkingen en adviezen daarover niet kunnen resulteren in een aanpassing van het plan 
of de voorschriften; dat bijvoorbeeld het aanduiden van … en van weg- en fietsverbindingen 
over/onder het Kanaaldok en de Schelde niet werd onderzocht in het milieueffectrapport ‘Tweede 
spoorverbinding onder de Schelde’, noch voorkomt als een milderende maatregel in dit 
milieueffectrapport, omdat op het moment van de opmaak van het milieueffectrapport niet alle 
onderzoekselementen en inzichten hiervoor aanwezig waren; dat het aanduiden van … en van weg- en 
fietsverbindingen over/onder het Kanaaldok en de Schelde wel wordt onderzocht in het kader van het 
lopende planningsproces voor de afbakening van het zeehavengebied; dat het ruimtelijk 
uitvoeringsplan voor de afbakening van het zeehavengebied later zal worden vastgesteld in uitvoering 
van het strategisch planningsproces voor de Linkerscheldeoever en voor Rechterscheldeoever en na 
de opmaak van de nodige beoordelingen over het strategisch plan waaronder het plan-MER, met 
inbegrip van de passende beoordeling en de watertoets voor het gehele havengebied en omgeving, 
alsook het ruimtelijk veiligheidsrapport. 
 
Na het advies van de Raad van State werd dit nogmaals door de Vlaamse regering,  bij de definitieve 
vaststelling op 9 mei 2008, expliciet bevestigd in haar besluit dat duidelijk stelt dat het aanduiden van 
weg- en fietsverbindingen over/onder het Kanaaldok en de Schelde wel onderzocht moet worden in 
het kader van het lopende planningsproces voor de afbakening van de Antwerpse zeehaven. In 
uitvoering van het strategisch planningsproces voor de Linker- en Rechterscheldeoever en na de 
opmaak van de nodige beoordelingen over het strategisch plan, waaronder het plan-MER, zal later het 
ruimtelijk uitvoeringsplan voor de afbakening van het zeehavengebied opgemaakt worden. 
 
Na afronden van het openbaar onderzoek en het advies van Vlacoro heeft NMBS (Infrabel) op 29 
januari 2008 een stedenbouwkundige vergunningsaanvraag ingediend voor de realisatie van een 
spoortunnel zonder fietstunnel. Mijn administratie heeft alle ingediende bezwaren en adviezen 
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verwerkt conform het besluit van de Vlaamse regering en heeft op 10 september 2008 een 
stedenbouwkundige vergunning afgeleverd voor het realiseren van de ‘Liefkenshoek spoortunnel’.  
 
Tot op heden is er mij echter nog geen studie bekend die de bevoegde minister van Openbare Werken, 
Energie, Leefmilieu en Natuur zou hebben laten opmaken betreffende het concept en kostprijs van een 
dergelijke fietsverbinding. In elk geval zou een eventuele investering via een herschikking of 
prioritisering van projecten binnen de bestaande beleidskredieten van de bevoegde minister dienen 
gerealiseerd te worden.  
 
BIJLAGE 
 
VR 2008 0905 DOC.0384 GRUP Liefkenshoek spoortunnel 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_MECHELEN/126/antw.126.bijl.001.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 150 
van 22 mei 2008 
van BART MARTENS 
 
 
 
Geplande gasleiding Brakel   -   Stedenbouwkundige vergunning en milieu 
 
De Firma Fluxys plant de aanleg van een gastransportleiding door Brakel (Brakel-Haaltert). De aanleg 
van deze leiding en de manier waarop de leiding wordt gepland, zorgen voor heel wat ongerustheid bij 
de bevolking (er waren meer dan 2.000 bezwaarschriften tegen het ontwerp GRUP ‘Leidingstraat voor 
hoofdtransportleidingen Brakel-Haaltert’) en bij natuurbeschermers (wegens de bedreiging die de 
werken vormen voor 4 unieke bronbeekvalleitjes, alle 4 gelegen in Habitatrichtlijngebied). In deze 
beekvalleien komen twee zeer bedreigde vissoorten voor: de rivierdonderpad en de beekprik, die beide 
heel gevoelig zijn voor mechanische ingrepen in hun habitat. Beide soorten figureren tevens op 
Bijlage III van het decreet Natuurbehoud.  
 
Intussen lopen tegen de werken procedures bij de rechtbank van Oudenaarde (milieustakingsvordering 
van Milieufront Omer Wattez volgens de wet van 1993 betreffende een vorderingsrecht inzake de 
bescherming van het leefmilieu) en bij de Raad van State (verzoekschrift van Milieufront Omer  
Wattez tot schorsing van het GRUP en de stedenbouwkundige vergunning, en verzoekschrift tot 
nietigverklaring tegen GRUP en de stedenbouwkundige vergunning door de gemeente Brakel). In 
beide procedures is het echter wachten op een beslissing. De werken werden reeds aangevat en er 
werden al bomen gekapt.  
 
- In de procedures voor de Raad van State wordt opgeworpen dat de vergunning en het GRUP niet 

wettig zijn afgeleverd, aangezien niet met zekerheid kon worden uitgesloten dat er geen sprake 
kan zijn van schadelijke effecten op de zeer kwetsbare vissoorten (cf. voorzorgsbeginsel). Dit 
laatste is nochtans vereist volgens de vaste rechtspraak van het Hof van Justitie over de 
Habitatrichtlijn (cf. Kokkelvisserij-arrest uit 2004). De voorliggende passende beoordeling, 
uitgevoerd door Technum, kan de verzoekers niet overtuigen, omdat zij manifest voorbij gaat aan 
de gevoeligheid van beide soorten voor mechanische ingrepen en op bepaalde punten niet 
voldoende wetenschappelijk is onderbouwd. Zo situeert ANB (Agentschap voor Natuur en Bos) 
de kwetsbare voortplantingsperiode van de rivierdonderpad verkeerdelijk in de winter, terwijl uit 
alle beschikbare informatie blijkt dat dit de lente en de vroege zomer moet zijn.  

 
Deze kritiek wordt ook bevestigd in een in opdracht van de gemeente Brakel opgemaakte passende 
beoordeling door Arcadis. In deze “peer review” komt men tot het besluit dat het aansnijden van 
twee waardevolle beekvalleien via een opensleufmethode wel degelijk heel wat significante 
schade aan de aanwezige rivierdonderpadden zal toebrengen.  

 
Verder stelt Omer Wattez ook dat niet voor het minst schadelijke uitvoerings- en locatiealternatief 
is gekozen, hetgeen nochtans is vereist op basis van de MER-wetgeving en de natuurtoets uit 
artikel 16 van het decreet Natuurbehoud (tegengaan van vermijdbare schade). Zo was door de 
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Milieuraad reeds in 2005 een locatie-alternatief uitgetekend dat de Habitatrichtlijngebieden zou 
vermijden, hetgeen nochtans door Technum werd verworpen in het MER op basis van, in 
hoofdzaak, economische argumenten. 

 
- De opstart van een milieustakingsprocedure door de milieuvereniging Omer Wattez is er gekomen 

omdat deze wou vermijden dat de schadelijke werken aan de betrokken beekvalleien zouden 
plaatsvinden in de meest kwetsbare periode voor de beide vissoorten. Het voortplantingsseizoen, 
dat verkeerdelijk was gesitueerd in de winter in plaats van de lente en vroege zomer, zou op die 
manier niet worden vermeden. Ook de in zomer kunnen dergelijke werken niet doorgaan, gelet op 
het risico op infecties voor de betrokken vissoorten. Verder stelt de milieuvereniging dat de 
natuurzorgplicht uit artikel 14 van het decreet Natuurbehoud Fluxys noopt tot het kiezen voor het 
minder schadelijke alternatief van de onderboring van de betrokken beekvalleien, in plaats van het 
hanteren van de zeer ingrijpende opensleufmethode.  

 
Fluxys wordt ook aangewreven dat het werken zou uitvoeren met schade aan de leefplaatsen van 
amfibiesoorten (waaronder enkele zeldzame soorten als de vinpootsalamander) zonder dat het de 
benodigde ontheffingen op basis van het KB Beschermde Soorten heeft verkregen. In een advies 
stelt het ANB dat dergelijke ontheffing niet nodig is, aangezien dit in de praktijk nu eenmaal nooit 
wordt aangevraagd.  

 
Omer Wattez werpt ook op dat de stedenbouwkundige vergunning niet dienst kon doen als 
natuurvergunning voor het wegnemen van kleine landschapselementen, nu geen toepassing is 
gemaakt van de natuurtoets uit artikel 16 van het decreet Natuurbehoud. Een dergelijke toetsing is 
nochtans uitdrukkelijk vereist om toepassing te kunnen maken van de boven vermelde 
uitzonderingsgrond.  Deze vaststelling is belangrijk: op basis hiervan moet vermijdbare 
natuurschade worden voorkomen, onder andere door een activiteit op een andere wijze uit te 
voeren. Ook dit knelpunt wordt in een advies van het ANB op een bevreemdende manier afgedaan 
als “niet problematisch”. 

 
 
Vandaar mijn vragen aan de minister bevoegd voor Leefmilieu. 
 
1. Kan het dat de werken voor de aanleg van een leiding juist plaatsvinden in de meest kwetsbare 

periode van de betrokken Europees beschermde vissoorten, met name de lente 
(voortplantingsseizoen) en de zomer (risico’s op infecties)? 

 
2. Kan een vergunning worden verleend voor een plan of project wanneer er met betrekking tot de 

impact op het Habitatrichtlijngebied manifest wetenschappelijke onzekerheid bestaat en er minder 
schadelijke uitvoerings- (cf. onderpersing in plaats van open sleuf) en locatiealternatieven (cf. 
alternatief voorgesteld door Milieuraad Brakel) bestaan? 

 
3. Indien werken worden uitgevoerd die ontegensprekelijk schade zullen toebrengen aan leefplaatsen 

van soorten die beschermd worden door het KB Beschermde Soorten, dient dan niet een 
ontheffing van het beschadigingsverbod te worden gevraagd?  

 
4. Is het een algemene praktijk van  het ANB om het vragen van een ontheffing niet af te dwingen bij 

beschadigingen aan leefplaatsen van beschermde soorten? 
 
5. Vereist de toepassing van de natuurtoets uit artikel 16 van het decreet Natuurbehoud niet in elk 

geval een keuze voor het minst schadelijke uitvoeringsalternatief bij het doorkruisen van de beken, 
met name de onderdoorpersing in plaats van de techniek van de open sleuf? 

 
 
Volgende vragen zijn gericht aan de minister bevoegd voor Ruimtelijke Ordening en Stedenbouw. 
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6. Is in dit geval een uitdrukkelijke toetsing van de stedenbouwkundige vergunning aan artikel 16 

van het decreet op het Natuurbehoud vereist?  
7. Is de Minister van plan de stedenbouwkundige vergunning te schorsen tot er meer duidelijkheid is 

in de lopende procedures bij de rechtbank van eerste aanleg te Oudenaarde en bij de Raad van 
State, teneinde te voorkomen dat een onherstelbaar verlies van Europees beschermde biodiversiteit 
zou plaatsvinden? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Mechelen (vraag nr. 150) en Crevits (nr. 684). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 150 van 13 juni 2008 
van BART MARTENS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door mevrouw Hilde Crevits, Vlaams minister van 
Openbare Werken, Energie, Leefmilieu en Natuur. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 166 
van 5 juni 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
Ruimtelijk structuurplan Vlaanderen   -   Herziening 
 
De Vlaamse Regering heeft zich geëngageerd om de evaluatie van het RSV (Ruimtelijk Structuurplan 
Vlaanderen) en de mogelijke herziening tijdig voor te bereiden. Bij de opmaak van het RSV in 1997 
was 2007 vooropgesteld als planhorizon, en bijgevolg moeten alle prognoses van ruimtebehoefte op 
basis daarvan worden berekend. Actualisering en verlenging van de planperiode moeten 
onduidelijkheden over de taakstellingen voorkomen. De planhorizon kan immers aanleiding geven tot 
het afwijzen van de cijfermatige taakstellingen, wat een beleidsvacuüm zou creëren. 
 
In de beleidsnota lezen we: “Het eerste Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen (RSV) dateert van 1997. 
Het werd partieel herzien in 2003. De planningshorizon van het bestaande RSV loopt af in 2007. Een 
tijdige herziening in functie van de opmaak van een RSV II is dus essentieel. Dat wordt ook in het 
regeerakkoord gesteld. We moeten daarom het bestaande document (RSV I) evalueren en investeren in 
omvattende studies naar toekomstige ruimtebehoeften.” 
 
In de gedachtewisseling van 31 januari in de commissie (Stuk 1597 (2007-2008) – Nr.1) klonk de 
minister hoopvol :”Minister Dirk Van Mechelen stelt dat men stilaan in een beslissingsfase is 
aanbeland en hoopt met deze eerste stand van zaken een prille gedachtewisseling op gang te brengen 
en een timing te kunnen vastleggen voor de actualisering en de verlenging van de plantermijn tot 
2012. … De minister streeft er naar de herziening van het RSV nog voor het zomerreces van 2008 
voorlopig te laten vaststellen door de Vlaamse Regering. … Tussen half mei en half juli 2009 zou de 
herziening een feit kunnen zijn.”  
 
Een beperkte uiteenzetting in diezelfde gedachtewisseling bracht al enige duidelijkheid over de 
richting die de herziening en actualisatie zou uitgaan. Sterk samenvattend: 
- de huidige knelpunten situeren zich vooral op een aantal economische concentraties die niet als 

knooppunt zijn opgenomen en de economische poort Genk, de uitbouw van het openbaar vervoer 
in Limburg en het tekort aan ruimte voor toerisme en recreatie; 

- wat wonen betreft, zou het bestaande aanbod aan bouwmogelijkheden in de gewestplannen en 
ruimtelijke uitvoeringsplannen volstaan om de woonbehoefte en -vraag op te vangen;  

- de oppervlaktedoelstellingen voor landbouw, natuur en bos zouden blijven gelden tot 2012. 
Enkele beperktere bijsturingen zijn hier noodzakelijk. 

 
 
 
 
1. Is het al duidelijk of het RSV zelf MER-plichtig is of niet? Zo neen, wanneer verwacht de minister 

hierover een antwoord? 
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2. Hoe zit het met de timing die de minister voor ogen had? Is een voorlopige vaststelling van de 
Vlaamse Regering voor het zomerreces nog haalbaar? Zal het Ruimtelijk Structuurplan 
Vlaanderen deze legislatuur nog een actualisatie en gedeeltelijke herziening kennen? Zo neen, wat 
betekent dit in het kader van het mogelijke beleidsvacuüm? 

 
3. Is er enige communicatie met de lokale besturen - voor wie de herziening van het RSV nodig is 

om lokale knelpunten  op te lossen - over timing, over de mogelijke antwoorden op hun knelpunt, 
over verdere evoluties in het dossier, enzovoort?  

 
4. In de gedachtewisseling spreekt de minister over “bijkomende - bijzondere genoemd – 

economische knooppunten”. Dit lijkt een nieuw begrip in de structuurplanning. 
 

 Wat houdt een bijzonder economisch knooppunt juist in? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 166 van 5 juni 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
1.  De minister bevoegd voor leefmilieu heeft de plicht tot opmaak van een passende beoordeling 

en plan-MER in het kader van de herziening van het RSV onderzocht.  In een brief van 18 
januari 2008 besluit zij: “Er moet eerst nagekeken wordt of er passages in het RSV voorkomen 
die concrete locaties aanwijzen. In voorkomend geval zal tijdens de screening moeten worden 
onderzocht of het uit te sluiten is dat er betekenisvolle effecten kunnen zijn voor een SBZ. De 
passages waar het niet uit te sluiten valt dat zij betekenisvolle effecten op een SBZ kunnen 
hebben, zijn onderworpen aan de opmaak van een passende beoordeling en dus van een plan-
MER.”. 

 
 In antwoord hierop heeft het departement RWO het voorkomen van concrete locaties in de 

voorstellen voor actualisatie en herziening van het RSV onderzocht in een voortoets.  Hierbij 
werd systematisch nagegaan of betekenisvolle effecten van de concrete voorstellen op een SBZ 
al dan niet kunnen uitgesloten worden.  Deze voortoets zal worden voorgelegd aan het 
Agentschap Natuur en Bos. 

 
2. In verband met de timing voor de actualisatie en gedeeltelijke herziening, wil ik erop wijzen dat 

ik gebonden ben aan de decretaal en reglementair bepaalde stappen in een herzieningsprocedure.   
Het procedureel verloop van een herziening van het RSV is beschreven in art. 20 DRO 
(gewijzigd bij de decreten van 26 april 2000 en 20 maart 2006).  Daarnaast is ook art. 19, §8 
DRO belangrijk, dat vooroverleg over voorontwerpen van ruimtelijke structuurplannen 
verplicht.  Hoe dat vooroverleg moet gebeuren, is geregeld in het Besluit van de Vlaamse 
Regering van 5 mei 2000 tot regeling van het vooroverleg over voorontwerpen van ruimtelijke 
structuurplannen. 

 
 Ter vergelijking: voor de eerste partiële herziening van het RSV in 2003, over een erg beperkte 

en welomschreven wijziging van het RSV, werd de eerste princiepsbeslissing door de Vlaamse 
Regering genomen op 19 juli 2002 en gebeurde de definitieve vaststelling op 12 december 2003.  
De procedure tussen de eerste en de laatste beslissing van de Vlaamse Regering neemt dus 
sowieso meer dan een jaar in beslag. 

 
 Het is mijn bedoeling om zeker deze legislatuur de nodige stappen te zetten om deze actualisatie 

en gedeeltelijke herziening op de sporen te zetten door hierover aan de Vlaamse Regering een 
beslissing ten gronde (princiepsbeslissing) te vragen.  Het afronden van de procedure komt 
omwille van de te respecteren termijnen in elk geval voor rekening van de volgende Vlaamse 
Regering.    

 
3.   De actualisatie en gedeeltelijke herziening van het RSV richt zich op het doortrekken van de 

planhorizon tot 2012 en het gericht oplossen van een aantal knelpunten. De voorbereiding 
hiervan is gebeurd op basis van gericht onderzoek en overleg met de betrokken actoren, 
waaronder provincies en gemeenten.  Over het onderzoek naar de knelpunten i.v.m. de selectie 
van economische knooppunten werd overleg gepleegd met de VVSG en de provincies.  Over het 
onderzoek naar de knelpunten inzake lijninfrastructuur werd overleg gepleegd met de 
provincies, die gevraagd werden een inventarisatie van de knelpunten op te maken.  Daarnaast 
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ben ik - naar aanleiding van mijn beleidsbrieven, toelichtingen in het parlement en gesprekken 
met lokale besturen - op de hoogte gebracht van bepaalde knelpunten.  Al deze knelpunten heb 
ik afgewogen in functie van de reikwijdte van deze herzieningsoperatie. Van een globale 
communicatie is tot op heden geen sprake geweest. De decretale procedure (zie vraag 2) 
voorziet immers in een uitgebreid overleg met de provincies en gemeenten. 

 
4.   In het ruimtelijk structuurplan Vlaanderen is ervoor geopteerd om economische activiteiten te 

concentreren in die plaatsen die deel uitmaken van de bestaande economische structuur van 
Vlaanderen.  Deze doelstelling is (richtinggevend en bindend) geoperationaliseerd in de selectie 
van economische knooppunten (stedelijke gebieden, gemeenten in het economisch netwerk 
Albertkanaal en specifieke economische knooppunten) en poorten.  

 
 Het systeem van selecties van economische knooppunten in het huidig RSV heeft een duidelijke 

doorwerking gekend.  Circa 80 tot 85% van het aanbodbeleid voor bijkomende te bestemmen 
bedrijventerreinen werd er gerealiseerd. Anderzijds kent het huidige systeem een aantal 
problemen, voornamelijk omdat de selectie gebaseerd is op administratieve gemeentegrenzen, wat 
voor welbepaalde bestaande economische concentraties geen erkenning oplevert.  Op korte termijn 
vragen een aantal dringende knelpunten een oplossing.   

 
 Een zeer doorgedreven onderzoek in samenwerking met de vijf Vlaamse provincies, het 

agentschap economie en de VVSG, heeft de knelpunten in geheel Vlaanderen blootgelegd. 
Finaliteit van het onderzoek betrof het opsporen van knelpunten in gemeenten die in het huidige 
RSV niet geselecteerd zijn als economisch knooppunt. Dit onderzoek heeft aangegeven welke 
knelpunten een dringend karakter hebben.  

 
 Om de potenties van deze bestaande concentratiegebieden te kunnen benutten of om specifieke 

juridische knelpunten op te lossen, wordt voorgesteld om deze te selecteren als “bijzonder 
economisch knooppunt”. Op die manier kan door de actualisatie en gedeeltelijke herziening van 
het RSV een oplossing op maat geboden worden voor deze dringende knelpunten in de periode 
2007-2012.  

 
 De voorgestelde selecties impliceren dat voor deze bijzondere economische knooppunten eerst 

wordt onderzocht of ontwikkelingen op de geselecteerde locaties mogelijk zijn, rekening 
houdend met alle toepasselijke wetgeving. Pas na een positieve evaluatie zal nagegaan worden 
welke concrete ontwikkelingen op het terrein mogelijk zijn en kunnen gewestelijke ruimtelijke 
uitvoeringsplannen worden opgemaakt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 170 
van 12 juni 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
VICORO - commissie    -   Stand van zaken 
 
De Vlaamse Regering heeft op 8 september 2006 beslist tot de oprichting van een ambtelijke 
commissie voor een Vlaams Interbestuurlijk Coördinerend Overleg Ruimtelijke Ordening, in het 
vakjargon de Vicoro-commissie genoemd. 
 
Op mijn vraag om uitleg (dd. 22 november 2007, Handelingen C67 – LEE 8) antwoordde de minister: 
“Het samenwerkingsconvenant dat nodig is om hieraan uitvoering te geven, werd op 19 juli 2007 door 
de Vlaamse Regering goedgekeurd. Na de medeondertekeningsprocedure kan de Vicoro-commissie 
van start gaan.” 
 
Uit navraag blijkt dat dit tot op heden niet gebeurd is. 
 
1. Hoe komt het dat de ondertekening op zich laat wachten? 
 
2. Wat zal de minister ondernemen om de ondertekening te bespoedigen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 170 van 12 juni 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
De betrokken ministers van de Vlaamse Regering hebben het samenwerkingsconvenant voor de 
oprichting van een Vlaamse Interbestuurlijke Commissie voor de Ruimtelijke Ordening voor de 
samenwerking met Noord-Frankrijk (VICORO) ondertekend. Momenteel zorgt de coördinator Noord-
Frankrijk voor de Vlaamse Regering, Gouverneur Paul Breyne, ervoor dat samenwerkingsconvenant 
door alle betrokken gemeentes wordt ondertekend. Dit gebeurt in de loop van september/oktober zodat 
eind oktober VICORO officieel kan opstarten. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 175 
van 25 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Bestemming Parking C Heizel   -   Overleg met Brussel 
 
In zijn antwoord op de vraag om uitleg van collega Eric Van Rompuy op 5 juni over de bouw van een 
nieuw voetbalstadion en een winkelcomplex op parkeerterrein C aan de Heizel, op het grondgebied 
van het Vlaamse gewest, kondigde de minister aan dat hij een aantal dagen nadien een informeel 
overleg zou hebben met Brussels minister Vanhengel (Handelingen C276 – LEE 32 – 5 juni 2008, blz. 
5-9). 
 
Bedoeling was om een juist beeld te krijgen waarover het allemaal gaat, meer bepaald wat de 
planning, de timing, mogelijke financiering en het impact op de mobiliteit betreft.  
 
Kan de minister bevestigen dat dit overleg heeft plaatsgevonden? 
 
Beschikt hij over nieuwe elementen die zijn antwoord op voormelde vraag kunnen aanvullen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 175 van 25 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Het geplande formeel overleg met Brussels minister Vanhengel heeft nog niet plaatsgevonden. 
 
2. Op 4 augustus 2008 heeft het Brussel Hoofdstedelijk Gewest een beknopte nota overgemaakt 

met betrekking tot de realisatie van een nieuw voetbalstadion. Er zal op basis van deze nota op 
korte termijn een overleg plaatsvinden tussen de beide gewesten. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 177 
van 25 juni 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
Beschermde stads- en dorpsgezichten   -   Functiewijziging gebouwen 
 
Artikel 195bis van het decreet van 18 mei 1999 houdende de organisatie van de ruimtelijke ordening 
bepaalt het volgende: 
 
“De vergunningverlenende overheid en/of, met toepassing van artikel 193, § 2, de gemachtigde 
ambtenaar bij het verlenen van een gunstig advies, kunnen afwijken van de voorschriften van een plan 
van aanleg indien de aanvraag betrekking heeft op: 
 
1° het verbouwen, het herbouwen op dezelfde plaats binnen het bestaande bouwvolume, of het 
uitbreiden met maximaal 20 % van het bestaande bouwvolume van een bestaand vergund gebouw dat 
definitief beschermd is als monument in het kader van het decreet van 3 maart 1976 tot bescherming 
van monumenten en stads- en dorpsgezichten; 
 
2° de wijziging van de functie van een bestaand vergund gebouw dat definitief beschermd is als 
monument in het kader van het voornoemde decreet van 3 maart 1976, voorzover de voortzetting van 
de vroegere functie onmogelijk blijkt of een duurzame leefbaarheid van het gebouw niet garandeert en 
de nieuwe functie de erfgoedwaarde ongeschonden laat of verhoogt;” 
 
Deze bepalingen gelden blijkbaar alleen voor gebouwen die beschermd zijn als monument, en niet 
indien zij beschermd zijn in het kader van een bescherming als dorpsgezicht. 
 
1. Waarom werden deze mogelijkheden enkel voor gebouwen beschermd als monument voorzien en 

niet wanneer zij beschermd zijn vanwege hun ligging in een stads- of dorpsgezicht? 
 
2. Welke wettelijke mogelijkheden bestaan er om een functiewijziging door te voeren voor 

gebouwen die gelegen zijn in beschermd stads- of dorpsgezicht? 
 
3. Acht de minister de bestaande mogelijkheden voldoende? Zo neen, wordt er gewerkt aan een 

aanpassing hiervan? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN 
EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 177 van 25 juni 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
1. Artikel 195bis werd, op initiatief van de toenmalige minister bevoegd voor het onroerend erfgoed, 

met de decreetswijziging van 26 april 2000 aan het decreet van 18 mei 1999 houdende de 
organisatie van de ruimtelijke ordening toegevoegd. De memorie van toelichting bij deze 
decreetswijziging luidde: 
“Een artikel 195bis wordt toegevoegd. Hier wordt een regeling in verband met zone-vreemde 
monumenten ingeschreven. De huidige regeling voor vooral de gebruikswijziging van definitief 
beschermde zonevreemde monumenten laat enkel eengezinswoningen toe, alsmede tijdelijke 
verblijfsgelegenheden voor gebouwen gelegen in parkgebieden. 
Deze beperkingen doen afbreuk aan een duurzame leefbaarheid van de betrokken monumenten en 
zijn daarenboven zeer dikwijls onrealistisch (bijvoorbeeld gebruikswijziging van een fort naar een 
eengezinswoning). Ook vanuit de door ons land geratificeerde Conventie van Granada van 1985 
wordt gepleit voor het bevorderen van het gebruik van beschermde goederen, rekening houdend 
met eigentijdse behoeften. De Conventie sluit geen enkele gebruiksfunctie uit. Dit artikel geeft 
daarenboven uitvoering aan het regeerakkoord van 13 juli 1999, dat in Hoofdstuk 2, A. Cultuur, 
punt 11, uitdrukkelijk bepaalt dat vooral de zonevreemde monumenten een bijzondere aandacht 
zullen krijgen. 
Er zijn drie grendels ingebouwd om misbruiken of aberraties te vermijden : 
– de functiewijziging dient aanvaardbaar te zijn uit het oogpunt van de goede ruimtelijke ordening; 
– de functiewijziging dient aanvaardbaar te zijn uit het oogpunt van monumentenzorg; 
– de functiewijziging dient aanvaardbaar te zijn gelet op de bestemming van de grond op het 
gewestplan. 
Over de eerste grendel oordeelt de vergunningverlenende overheid (en de gemachtigde ambtenaar 
in de gemeenten oud vergunningstelsel), over de tweede en derde grendel de afdeling 
Monumenten en Landschappen en de zone-bevoegde administratie. 
In een aantal gevallen wordt de zone-bevoegde administratie (de afdeling Natuur) reeds decretaal 
vastgelegd. 
De adviezen zijn bindend, ook in beroep.” 
De bestaande regeling voor beschermde monumenten werd met deze bepaling verruimd. Er werd 
op dat ogenblik blijkbaar geopteerd dat een bescherming voor gebouwen gelegen in beschermde 
stads- en dorpsgezichten niet noodzakelijk of opportuun was.  Ongetwijfeld speelt een rol dat de 
intrinsieke erfgoedwaarden van een stads- of dorpsgezicht toch anders zijn dan die van een 
monument.  De bescherming als stads- en dorpsgezicht heeft veel meer de bedoeling om het 
uitzicht te behouden (meestal in de omgeving van een beschermd monument), zowel wat volume, 
gebariet, materialengebruik,… betreft.  
 

2. Ook al is artikel 195bis niet van toepassing voor gebouwen met intrinsieke erfgoedwaarde gelegen 
in beschermde stads- en dorpsgezichten, toch zijn er in de praktijk heel wat mogelijkheden.  
Als de nieuwe functie conform is aan de planologische bestemming, stelt zich uiteraard geen 
probleem en kan er een vergunning bekomen worden.  
Bij zonevreemde functies gelden volgende mogelijkheden. 
Vooreerst is decretaal de functiewijziging van landbouwbedrijfswoning naar residentiële woning 
mogelijk gemaakt (artikel 145bis, §2). 
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Vervolgens kan men al de functiewijzigingen toestaan die mogelijk zijn via het besluit van 23 
november 2003 tot bepaling van de toelaatbare functiewijzigingen voor gebouwen, gelegen buiten 
de geëigende bestemmingszone. De meest relevante in dit verband luidt: 
“Art. 10. Met toepassing van artikel 145bis, § 2, van het decreet kan een vergunning worden 
verleend voor het geheel of gedeeltelijk wijzigen van het gebruik van een gebouw of 
gebouwencomplex, voorzover aan al de volgende voorwaarden voldaan is: 
1° het gebouw of gebouwencomplex is opgenomen in de inventaris van het bouwkundige erfgoed, 
vastgesteld door de Vlaamse minister, bevoegd voor de monumenten en landschappen; 
2° de voortzetting van de vroegere functie blijkt niet haalbaar of garandeert de duurzame 
leefbaarheid van het gebouw of het gebouwencomplex niet; 
3° de nieuwe functie laat de erfgoedwaarde ongeschonden of verhoogt ze; 
4° de entiteit van het agentschap RO-Vlaanderen van het Vlaams Ministerie van Ruimtelijke 
Ordening, Woonbeleid en Onroerend Erfgoed, die met de zorg voor het onroerend erfgoed belast 
is, brengt een gunstig advies uit over de aanvraag. Ze spreekt zich minstens uit over de in 1°, 2° en 
3° vermelde voorwaarden.” 
 

3. Wat mij betreft, zijn er op dit ogenblik voldoende mogelijkheden om, indien relevant, een 
functiewijziging voor gebouwen met intrinsieke erfgoedwaarden, gelegen in stads- en 
dorpsgezichten te garanderen.  
In praktijk ben ik ervan overtuigd dat de overgrote meerderheid van de gebouwen in stads- of 
dorpsgezichten gelegen zijn in woongebied, waar een functiewijziging zeer zelden een juridisch 
probleem is. 
Van de minderheid van gebouwen die niet in woongebied gelegen zijn, zal een groot deel 
geïnventariseerd zijn als bouwkundig erfgoed. Daar is een functiewijziging ook juridisch 
toelaatbaar. 
De inventaris van het bouwkundig erfgoed zal trouwens eind 2009 gebiedsdekkend afgerond zijn. 
Verder heeft men dan ook nog de overige toelaatbare zonevreemde functiewijzigingen. 
Dit laat mij toe te besluiten dat het slechts een handvol gebouwen in Vlaanderen zullen zijn 
waarvoor de wetgeving rond vergunningen nog geen mogelijkheden tot functiewijziging biedt. Of 
het aangewezen is om deze mogelijkheid wel te bieden, betwijfel ik ten zeerste. Het gaat immers 
om gebouwen in een stads- of dorpsgezicht die tot op heden individueel niet waardevol genoeg 
geacht worden om opgenomen te worden als apart item in de inventaris van het bouwkundig 
erfgoed.  
Maar voor deze gebouwen bestaat natuurlijk steeds de mogelijkheid om, als dit stedenbouwkundig 
verantwoord is, een planologische oplossing uit te werken. De al dan niet wenselijkheid van de 
functiewijziging blijft hierbij een belangrijk criterium. 
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BERT ANCIAUX, 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, 

 JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 189 
van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Structureel overleg met Brusselse regering   -   Stand van zaken 
 
In de Beleidsbrief Brussel 2007-2008 heeft de minister vastgesteld dat het voorstel van de Vlaamse 
Regering om een gezamenlijk overleg te organiseren met de Brusselse Hoofdstedelijke Regering “met 
het oog op een gedachtewisseling en concrete afspraken over een aantal dossiers, zoals Zaventem, 
leefmilieu, mobiliteit, etc.” niet is doorgegaan wegens de moeilijkheden rond de geluidsnormen. Maar 
binnen bepaalde sectorale domeinen is er wel vooruitgang geboekt, die onder andere geleid heeft tot 
het samenwerkingsakkoord inzake de arbeidsproblematiek tussen het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
en de Vlaamse Rand.  
 
De minister heeft eraan toegevoegd dat de uitkomst van de federale regeringsonderhandeling mee de 
noodzaak en agenda van dit gezamenlijke overleg zal bepalen. De federale regering is nu al enkele 
maanden gevormd. 
 
1. Aangezien er een federale regering geïnstalleerd is, is er een noodzaak om een gezamenlijk 

overleg met de Brusselse Hoofdstedelijke Regering te organiseren? Heeft de minister, als 
coördinerend minister, stappen gezet om een nieuwe afspraak vast te leggen voor deze 
gemeenschappelijke ministerraad? Tegen welke termijn kan dit worden georganiseerd?  

 
2. Hoe structureel mag dit overleg beschouwd worden? Hoeveel keer zouden de beide regeringen 

jaarlijks overleg plegen?  
 
3. Kan de minister toelichten welke agendapunten de Vlaamse Regering naar voren schuift op deze 

bijeenkomst? Zijn er bijkomende punten naast de punten die hij heeft opgesomd in oktober 2005 
bij een actuele vraag van voormalig volksvertegenwoordiger en huidig minister Steven Vanackere 
(Handelingen Plenaire vergadering nr. 6 - 12 oktober 2005). De minister had daar onder meer het 
volgende vermeld: “(…) sociaal-economische zaken, zoals het strategisch plan Zaventem, over het 
leefmilieu met milieu- en veiligheidsproblemen, over de gemengde commissie van 
gewestaangelegenheden, over mobiliteit en openbare werken met het GEN en het oprichten van 
een gezamenlijk verkeerscentrum rond de Ring. (…) taalwetgeving, aan media en de 
aanwezigheid van de Vlaamse zenders op de Brusselse kabel, aan interregionale 
samenwerkingsakkoorden rond werk, aan het verbeteren van gegevensuitwisseling tussen VDAB 
en BGDA, aan samenwerking tussen Toerisme Vlaanderen en BITC, aan fiscaliteit, aan 
onroerende voorheffing in verband met eigendommen die Vlaanderen in Brussel heeft, aan de 
vraag tot aansluiting bij het voorstel van andere gewesten om gezamenlijk een 
onroerendgoedinformatienetwerk uit te bouwen, (…)”. 

 
Heeft de minister zijn collega’s in de Vlaamse Regering aangeschreven om bepaalde 
agendapunten aan te brengen? Welke stappen heeft hij gezet om een agenda vast te leggen met de 
Brusselse Hoofdstedelijke Regering? 
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4. Zal de minister erop toezien dat er ook punten die betrekking hebben op de bicommunautaire 

sector op de agenda zullen worden geplaatst tijdens deze bijeenkomsten?  
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 189 van 7 augustus 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Als antwoord op de vraag in verband met het gezamenlijk overleg met de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering dat ik had aangekondigd in mijn Beleidsbrief Brussel 2007-2008 kan ik het volgende 
meedelen. 
 
1.  Na meerdere mislukte pogingen van mij om een overleg tussen de Vlaamse Regering en het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest tot stand te brengen heb ik nu recent geen nieuwe concrete 
stappen gezet om een gestructureerd gezamenlijk overleg op poten te zetten. Dat komt omdat er 
zich volgens mij daarvoor geen nieuwe ideale gelegenheid heeft voorgedaan. De belangrijkste 
verklaringen daarvoor zijn, enerzijds, het klimaat waarin deze regering op dit ogenblik moet 
werken (in het bijzonder met betrekking tot de onzekerheid over verdere stappen in de 
staatshervorming) en, anderzijds, de gevoeligheden rond de mogelijke rol van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering bij de onderhandelingen die daarmee gepaard gaan. Ik heb er ook 
geen zicht wanneer dat moment zich aandient, hoe graag ik dat ook zou willen. Ik wijs er wel op 
dat ik herhaaldelijk aan de Vlaamse Regering voorstellen heb overgemaakt en dat dit ofwel door 
de eigen regering, ofwel door de hoofdstedelijke regering niet wenselijk werd geacht. 
Ondermeer de huidige federale meerderheidspartijen vonden dit voor en na de verkiezingen niet 
(nog niet en niet meer) opportuun. 

 
 Ik wens wel te benadrukken dat deze omstandigheden niet verhinderen dat er ondertussen ijverig 

aan de weg wordt verder getimmerd door afzonderlijke overleginitiatieven. Ik denk daarbij 
onder meer aan de volgende initiatieven m.b.t. Brussel die ondertussen al vrucht hebben 
afgeworpen: 

 
-  Het samenwerkingsakkoord van 4 mei 2006 betreffende de samenwerking inzake het 

arbeidsmarktbeleid en de bevordering van de mobiliteit van werkzoekenden gesloten10 en, 
samen met de andere gemeenschappen en gewesten en de Franse Gemeenschapscommissie, 
het samenwerkingsakkoord van 24 februari 2005 betreffende de interregionale mobiliteit 
van werkzoekenden11. Daarnaast bestaat er sedert kort ook een samenwerking tussen Actiris 
en de VDAB om werkaanbiedingen door te sturen en werkzoekenden door te verwijzen; 

-  Het bilateraal protocolakkoord dopingcontroles Brussel dat geconcretiseerd werd op 21 
januari 2008 en het structureel overleg binnen de coördinatieraad Medisch Verantwoord 
Sporten (zie hierover ook mijn antwoord op uw schriftelijke vraag nr. 128 van 14 mei 
2008); 

-  De samenwerking tussen de Franse Gemeenschapsminister voor Onderwijs en zijn Vlaamse 
collega en de Brusselse gemeentebesturen om een sluitende controle op de leerplicht in 
Brussel mogelijk te maken. Op dit ogenblik wordt op administratief niveau de laatste hand 
gelegd aan een samenwerkingsprotocol.  

 
 Deze lijst is uiteraard niet limitatief. 
 
                                                      
10 Zie het Vlaamse decreet van 14 december 2007 tot goedkeuring van het samenwerkingsakkoord van 4 mei 
2006 (B.S. 4 januari 2008). 
11 Zie het Vlaamse decreet van 14 december 2007 tot goedkeuring van het samenwerkingsakkoord van 24 
februari 2005 (B.S. 21 januari 2008). 
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2. Gezien mijn antwoord op de vorige vraag kan ik u hierover op dit ogenblik geen uitsluitsel 
geven. 

 
3. Wat uw vragen 3 en 4 betreft, verwijs ik naar de elementen van antwoord verwoord in mijn 

antwoord op de eerste vraag. 
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GEERT BOURGEOIS, 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, 

 BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 129 
van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Tijdskrediet 
 
De Vlaamse overheid doet heel wat inspanningen om arbeid, gezin en vrije tijd beter op elkaar af te 
stemmen: tijdskrediet, bevallings- of adoptieverlof, ouderschapsverlof, enzovoort. Deze maatregelen 
zijn in het leven geroepen om mensen de kans te geven gedurende een bepaalde periode in hun actieve 
loopbaan bewust te kiezen die actieve loopbaan op een laag pitje te zetten of zelfs te onderbreken om 
een verantwoordelijkheid op te nemen in hun gezin of zichzelf te ontplooien. 
 
Hoeveel Vlaamse ambtenaren maken gebruik van het mogelijkheid van het tijdskrediet en hoe 
verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap?  
 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht;  
c) leeftijdscategorie (ouder of jonger dan 50 jaar); 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling. 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD 
op vragen nrs. 129, 130, 131 en 132 van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
In bijlage vindt u een overzicht van het aantal personen dat in 2007 gebruik heeft gemaakt van één van 
de gevraagde verloftypes volgens de aangegeven opsplitsingen. In bijlage 1 vindt u de absolute 
aantallen terug; in bijlage 2 de proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal 
personen in dienst op 31/12/2007. Personeelsleden die van de voorbije uitstapregeling gebruik hebben 
gemaakt (cfr. ‘uitstappers’) of personeelsleden die vanuit de administratie gedetacheerd zijn naar 
kabinetten, worden niet meegeteld.  
 
Op dit moment omvatten de gegevens enkel de resultaten van de 13 ministeries (departementen en 
agentschappen zonder rechtspersoonlijkheid). Ik beschik nog niet over de gegevens van de externe 
agentschappen en zal u deze nog bezorgen.  
 
Hierna wordt toegelicht op welke wijze de concepten uit de verschillende parlementaire vragen in 
overeenstemming zijn gebracht met de omschrijvingen in het Raamstatuut (Besluit VR 13/01/2006).  
 
1. Gezien het concept ’tijdskrediet’ strikt genomen niet bestaat in de publieke sector, verwijzen de 

gegevens onder deze term naar de overeenkomstige vorm, met name de voltijdse en halftijdse 
loopbaanonderbreking (algemeen stelsel) (al dan niet gepaard gaande met een federale 
onderbrekingsuitkering; cfr. art. X 39) en de halftijdse loopbaanonderbreking tot aan de 
pensioenleeftijd (algemeen stelsel) (enkel voor personeelsleden van minstens 50 jaar) (cfr. art. X 
28; X 28bis & X 41§1). Sinds 1 mei 2007 kan de loopbaan ook met ¼ of 1/5 onderbroken 
worden. Het verlof voor deeltijdse prestaties (art. X 25-27) is niet opgenomen in de gegevens 
omdat dit met deeltijds werken in de privé-sector overeenkomt.  

 
2. Met ’moederschapsverlof’ wordt verwezen naar het ’bevallingsverlof’ van 15 weken of 19 

weken (bij een meerling) voor het statutair en contractueel personeel, zoals gedefinieerd in art. 
X 14 van het Raamstatuut. Ook het bijkomend bevallingsverlof naar aanleiding van een 
ziekenhuisopname van de moeder is apart meegeteld (cfr. art. X 15§2).  

 Met ’vaderschapsverlof’ wordt voor de statutaire personeelsleden verwezen naar de 10 
werkdagen omstandigheidsverlof naar aanleiding van de bevalling van de echtgenote of 
samenwonende partner (cfr. art. X 61 sub 2°). Voor het contractuele personeelslid wordt er 
verwezen naar het vaderschapsverlof dat wordt toegekend in toepassing van de wet van 3 juli 
1978 betreffende de arbeidsovereenkomsten (de eerste 3 werkdagen zijn ten laste van de 
werkgever, de 7 resterende werkdagen zijn ten laste van de ziekteverzekering). De resultaten 
verwijzen niet naar het vaderschapsverlof naar aanleiding van het overlijden of de 
ziekenhuisopname van de moeder (cfr. art. X 15§1-2).  

 
3. De gegevens over het ’ouderschapsverlof’ verwijzen naar de voltijdse en halftijdse 

loopbaanonderbrekingen voor de statutaire (cfr. art. X 36-X 38) en contractuele personeelsleden 
(cfr. art. X 41 §2). Bij geboorte dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind de 
leeftijd van zes jaar bereikt heeft (bij adoptie of bij een vermindering van minstens 66% 
lichamelijke of geestelijke geschiktheid, dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind 
de leeftijd van 8 jaar bereikt heeft). Sinds 1 mei 2007 kan ouderschapsverlof eveneens worden 
opgenomen onder de vorm van 1/5 loopbaanonderbreking.  
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 Onder ’adoptieverlof’ worden in de gegevens het ’opvangverlof’ naar aanleiding van de opname 
van een minderjarig kind in het gezin met het oog op adoptie of pleegvoogdij begrepen (cfr. art. 
X 16).  

 
4. De loopbaanonderbrekingen voor het verstrekken van palliatieve zorgen (cfr. art. X 32-33 en art. 

X 41§3) of bijstand aan of verzorging van een zwaar ziek gezins- of familielid (cfr. art. X 34-35 
en art. X 41§2) omvatten zowel de voltijdse als de halftijdse loopbaanonderbrekingen.  

 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht verloftypes in absolute aantallen 
2. Proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal personen in dienst op 

31/12/2007 
 

Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/129/antw.129tem132.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/129/antw.129tem132.bijl.002.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 130 
van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Ouderschapsverlof 
 
De Vlaamse overheid doet heel wat inspanningen om arbeid, gezin en vrije tijd beter op elkaar af te 
stemmen: tijdskrediet, bevallings- of adoptieverlof, ouderschapsverlof, enzovoort. Deze maatregelen 
zijn in het leven geroepen om mensen de kans te geven gedurende een bepaalde periode in hun actieve 
loopbaan bewust te kiezen die actieve loopbaan op een laag pitje te zetten of zelfs te onderbreken om 
een verantwoordelijkheid op te nemen in hun gezin of zichzelf te ontplooien. 
 
1. Hoeveel ambtenaren van de Vlaamse overheid maken gebruik van het moederschapsverlof en hoe 

verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap?  
 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
c) departement of agentschap van tewerkstelling; 
d) provincie van tewerkstelling. 

 
2. Hoeveel ambtenaren van de Vlaamse overheid maken gebruik van het vaderschapsverlof en hoe 

verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap? 
 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
c) departement of agentschap van tewerkstelling; 
d) provincie van tewerkstelling. 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD 
op vragen nrs. 129, 130, 131 en 132 van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
In bijlage vindt u een overzicht van het aantal personen dat in 2007 gebruik heeft gemaakt van één van 
de gevraagde verloftypes volgens de aangegeven opsplitsingen. In bijlage 1 vindt u de absolute 
aantallen terug; in bijlage 2 de proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal 
personen in dienst op 31/12/2007. Personeelsleden die van de voorbije uitstapregeling gebruik hebben 
gemaakt (cfr. ‘uitstappers’) of personeelsleden die vanuit de administratie gedetacheerd zijn naar 
kabinetten, worden niet meegeteld.  
 
Op dit moment omvatten de gegevens enkel de resultaten van de 13 ministeries (departementen en 
agentschappen zonder rechtspersoonlijkheid). Ik beschik nog niet over de gegevens van de externe 
agentschappen en zal u deze nog bezorgen.  
 
Hierna wordt toegelicht op welke wijze de concepten uit de verschillende parlementaire vragen in 
overeenstemming zijn gebracht met de omschrijvingen in het Raamstatuut (Besluit VR 13/01/2006).  
 
1. Gezien het concept ’tijdskrediet’ strikt genomen niet bestaat in de publieke sector, verwijzen de 

gegevens onder deze term naar de overeenkomstige vorm, met name de voltijdse en halftijdse 
loopbaanonderbreking (algemeen stelsel) (al dan niet gepaard gaande met een federale 
onderbrekingsuitkering; cfr. art. X 39) en de halftijdse loopbaanonderbreking tot aan de 
pensioenleeftijd (algemeen stelsel) (enkel voor personeelsleden van minstens 50 jaar) (cfr. art. X 
28; X 28bis & X 41§1). Sinds 1 mei 2007 kan de loopbaan ook met ¼ of 1/5 onderbroken 
worden. Het verlof voor deeltijdse prestaties (art. X 25-27) is niet opgenomen in de gegevens 
omdat dit met deeltijds werken in de privé-sector overeenkomt.  

 
2. Met ’moederschapsverlof’ wordt verwezen naar het ’bevallingsverlof’ van 15 weken of 19 

weken (bij een meerling) voor het statutair en contractueel personeel, zoals gedefinieerd in art. 
X 14 van het Raamstatuut. Ook het bijkomend bevallingsverlof naar aanleiding van een 
ziekenhuisopname van de moeder is apart meegeteld (cfr. art. X 15§2).  

 Met ’vaderschapsverlof’ wordt voor de statutaire personeelsleden verwezen naar de 10 
werkdagen omstandigheidsverlof naar aanleiding van de bevalling van de echtgenote of 
samenwonende partner (cfr. art. X 61 sub 2°). Voor het contractuele personeelslid wordt er 
verwezen naar het vaderschapsverlof dat wordt toegekend in toepassing van de wet van 3 juli 
1978 betreffende de arbeidsovereenkomsten (de eerste 3 werkdagen zijn ten laste van de 
werkgever, de 7 resterende werkdagen zijn ten laste van de ziekteverzekering). De resultaten 
verwijzen niet naar het vaderschapsverlof naar aanleiding van het overlijden of de 
ziekenhuisopname van de moeder (cfr. art. X 15§1-2).  

 
3. De gegevens over het ’ouderschapsverlof’ verwijzen naar de voltijdse en halftijdse 

loopbaanonderbrekingen voor de statutaire (cfr. art. X 36-X 38) en contractuele personeelsleden 
(cfr. art. X 41 §2). Bij geboorte dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind de 
leeftijd van zes jaar bereikt heeft (bij adoptie of bij een vermindering van minstens 66% 
lichamelijke of geestelijke geschiktheid, dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind 
de leeftijd van 8 jaar bereikt heeft). Sinds 1 mei 2007 kan ouderschapsverlof eveneens worden 
opgenomen onder de vorm van 1/5 loopbaanonderbreking.  
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 Onder ’adoptieverlof’ worden in de gegevens het ’opvangverlof’ naar aanleiding van de opname 
van een minderjarig kind in het gezin met het oog op adoptie of pleegvoogdij begrepen (cfr. art. 
X 16).  

 
4. De loopbaanonderbrekingen voor het verstrekken van palliatieve zorgen (cfr. art. X 32-33 en art. 

X 41§3) of bijstand aan of verzorging van een zwaar ziek gezins- of familielid (cfr. art. X 34-35 
en art. X 41§2) omvatten zowel de voltijdse als de halftijdse loopbaanonderbrekingen.  

 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht verloftypes in absolute aantallen 
2. Proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal personen in dienst op 

31/12/2007 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/130/antw.129tem132.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/130/antw.129tem132.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 131 
van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Adoptie- en ouderschapsverlof 
 
De Vlaamse overheid doet heel wat inspanningen om arbeid, gezin en vrije tijd beter op elkaar af te 
stemmen: tijdskrediet, bevallings- of adoptieverlof, ouderschapsverlof, enzovoort. Deze maatregelen 
zijn in het leven geroepen om mensen de kans te geven gedurende een bepaalde periode in hun actieve 
loopbaan bewust te kiezen die actieve loopbaan op een laag pitje te zetten of zelfs te onderbreken om 
een verantwoordelijkheid op te nemen in hun gezin of zichzelf te ontplooien. 
 
1. Hoeveel Vlaamse ambtenaren maken gebruik van de mogelijkheid van het ouderschapsverlof en 

hoe verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap? 
 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht;  
c) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
d) departement of agentschap van tewerkstelling; 
e) provincie van tewerkstelling; 
f)    stelsel waarin dit wordt opgenomen (voltijds, deeltijds of 4/5). 

 
2. Hoeveel Vlaamse ambtenaren maken gebruik van de mogelijkheid van het adoptieverlof en hoe 

verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap? 
 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht;  
c) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
d) departement of agentschap van tewerkstelling; 
e) provincie van tewerkstelling. 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD 
op vragen nrs. 129, 130, 131 en 132 van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
In bijlage vindt u een overzicht van het aantal personen dat in 2007 gebruik heeft gemaakt van één van 
de gevraagde verloftypes volgens de aangegeven opsplitsingen. In bijlage 1 vindt u de absolute 
aantallen terug; in bijlage 2 de proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal 
personen in dienst op 31/12/2007. Personeelsleden die van de voorbije uitstapregeling gebruik hebben 
gemaakt (cfr. ‘uitstappers’) of personeelsleden die vanuit de administratie gedetacheerd zijn naar 
kabinetten, worden niet meegeteld.  
 
Op dit moment omvatten de gegevens enkel de resultaten van de 13 ministeries (departementen en 
agentschappen zonder rechtspersoonlijkheid). Ik beschik nog niet over de gegevens van de externe 
agentschappen en zal u deze nog bezorgen.  
 
Hierna wordt toegelicht op welke wijze de concepten uit de verschillende parlementaire vragen in 
overeenstemming zijn gebracht met de omschrijvingen in het Raamstatuut (Besluit VR 13/01/2006).  
 
1. Gezien het concept ’tijdskrediet’ strikt genomen niet bestaat in de publieke sector, verwijzen de 

gegevens onder deze term naar de overeenkomstige vorm, met name de voltijdse en halftijdse 
loopbaanonderbreking (algemeen stelsel) (al dan niet gepaard gaande met een federale 
onderbrekingsuitkering; cfr. art. X 39) en de halftijdse loopbaanonderbreking tot aan de 
pensioenleeftijd (algemeen stelsel) (enkel voor personeelsleden van minstens 50 jaar) (cfr. art. X 
28; X 28bis & X 41§1). Sinds 1 mei 2007 kan de loopbaan ook met ¼ of 1/5 onderbroken 
worden. Het verlof voor deeltijdse prestaties (art. X 25-27) is niet opgenomen in de gegevens 
omdat dit met deeltijds werken in de privé-sector overeenkomt.  

 
2. Met ’moederschapsverlof’ wordt verwezen naar het ’bevallingsverlof’ van 15 weken of 19 

weken (bij een meerling) voor het statutair en contractueel personeel, zoals gedefinieerd in art. 
X 14 van het Raamstatuut. Ook het bijkomend bevallingsverlof naar aanleiding van een 
ziekenhuisopname van de moeder is apart meegeteld (cfr. art. X 15§2).  

 Met ’vaderschapsverlof’ wordt voor de statutaire personeelsleden verwezen naar de 10 
werkdagen omstandigheidsverlof naar aanleiding van de bevalling van de echtgenote of 
samenwonende partner (cfr. art. X 61 sub 2°). Voor het contractuele personeelslid wordt er 
verwezen naar het vaderschapsverlof dat wordt toegekend in toepassing van de wet van 3 juli 
1978 betreffende de arbeidsovereenkomsten (de eerste 3 werkdagen zijn ten laste van de 
werkgever, de 7 resterende werkdagen zijn ten laste van de ziekteverzekering). De resultaten 
verwijzen niet naar het vaderschapsverlof naar aanleiding van het overlijden of de 
ziekenhuisopname van de moeder (cfr. art. X 15§1-2).  

 
3. De gegevens over het ’ouderschapsverlof’ verwijzen naar de voltijdse en halftijdse 

loopbaanonderbrekingen voor de statutaire (cfr. art. X 36-X 38) en contractuele personeelsleden 
(cfr. art. X 41 §2). Bij geboorte dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind de 
leeftijd van zes jaar bereikt heeft (bij adoptie of bij een vermindering van minstens 66% 
lichamelijke of geestelijke geschiktheid, dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind 
de leeftijd van 8 jaar bereikt heeft). Sinds 1 mei 2007 kan ouderschapsverlof eveneens worden 
opgenomen onder de vorm van 1/5 loopbaanonderbreking.  
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 Onder ’adoptieverlof’ worden in de gegevens het ’opvangverlof’ naar aanleiding van de opname 
van een minderjarig kind in het gezin met het oog op adoptie of pleegvoogdij begrepen (cfr. art. 
X 16).  

 
4. De loopbaanonderbrekingen voor het verstrekken van palliatieve zorgen (cfr. art. X 32-33 en art. 

X 41§3) of bijstand aan of verzorging van een zwaar ziek gezins- of familielid (cfr. art. X 34-35 
en art. X 41§2) omvatten zowel de voltijdse als de halftijdse loopbaanonderbrekingen.  

 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht verloftypes in absolute aantallen 
2. Proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal personen in dienst op 

31/12/2007 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/131/antw.129tem132.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/131/antw.129tem132.bijl.002.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 132 
van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Zorgverlof 
 
De Vlaamse overheid doet heel wat inspanningen om arbeid, gezin en vrije tijd beter op elkaar af te 
stemmen: tijdskrediet, bevallings- of adoptieverlof, ouderschapsverlof, enzovoort. Deze maatregelen 
zijn in het leven geroepen om mensen de kans te geven gedurende een bepaalde periode in hun actieve 
loopbaan bewust te kiezen die actieve loopbaan op een laag pitje te zetten of zelfs te onderbreken om 
een verantwoordelijkheid op te nemen in hun gezin of zichzelf te ontplooien. 
 
1. Hoeveel Vlaamse ambtenaren maken gebruik van de mogelijkheid van het verlof voor palliatieve 

zorg en hoe verhoudt dit aantal zich tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse 
Gemeenschap?  

 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht; 
c) leeftijdscategorie (ouder of jonger dan 50 jaar); 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling. 
 

2. Hoeveel Vlaamse ambtenaren maken gebruik van de mogelijkheid van het verlof voor verzorging 
van een ernstig ziek gezins- of familielid en hoe verhoudt dit aantal zich tot het totale 
ambtenarenkorps van de Vlaamse Gemeenschap?  

 
Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht; 
c) leeftijdscategorie (ouder of jonger dan 50 jaar); 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C of D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling. 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD 
op vragen nrs. 129, 130, 131 en 132 van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
In bijlage vindt u een overzicht van het aantal personen dat in 2007 gebruik heeft gemaakt van één van 
de gevraagde verloftypes volgens de aangegeven opsplitsingen. In bijlage 1 vindt u de absolute 
aantallen terug; in bijlage 2 de proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal 
personen in dienst op 31/12/2007. Personeelsleden die van de voorbije uitstapregeling gebruik hebben 
gemaakt (cfr. ‘uitstappers’) of personeelsleden die vanuit de administratie gedetacheerd zijn naar 
kabinetten, worden niet meegeteld.  
 
Op dit moment omvatten de gegevens enkel de resultaten van de 13 ministeries (departementen en 
agentschappen zonder rechtspersoonlijkheid). Ik beschik nog niet over de gegevens van de externe 
agentschappen en zal u deze nog bezorgen.  
 
Hierna wordt toegelicht op welke wijze de concepten uit de verschillende parlementaire vragen in 
overeenstemming zijn gebracht met de omschrijvingen in het Raamstatuut (Besluit VR 13/01/2006).  
 
1. Gezien het concept ’tijdskrediet’ strikt genomen niet bestaat in de publieke sector, verwijzen de 

gegevens onder deze term naar de overeenkomstige vorm, met name de voltijdse en halftijdse 
loopbaanonderbreking (algemeen stelsel) (al dan niet gepaard gaande met een federale 
onderbrekingsuitkering; cfr. art. X 39) en de halftijdse loopbaanonderbreking tot aan de 
pensioenleeftijd (algemeen stelsel) (enkel voor personeelsleden van minstens 50 jaar) (cfr. art. X 
28; X 28bis & X 41§1). Sinds 1 mei 2007 kan de loopbaan ook met ¼ of 1/5 onderbroken 
worden. Het verlof voor deeltijdse prestaties (art. X 25-27) is niet opgenomen in de gegevens 
omdat dit met deeltijds werken in de privé-sector overeenkomt.  

 
2. Met ’moederschapsverlof’ wordt verwezen naar het ’bevallingsverlof’ van 15 weken of 19 

weken (bij een meerling) voor het statutair en contractueel personeel, zoals gedefinieerd in art. 
X 14 van het Raamstatuut. Ook het bijkomend bevallingsverlof naar aanleiding van een 
ziekenhuisopname van de moeder is apart meegeteld (cfr. art. X 15§2).  

 Met ’vaderschapsverlof’ wordt voor de statutaire personeelsleden verwezen naar de 10 
werkdagen omstandigheidsverlof naar aanleiding van de bevalling van de echtgenote of 
samenwonende partner (cfr. art. X 61 sub 2°). Voor het contractuele personeelslid wordt er 
verwezen naar het vaderschapsverlof dat wordt toegekend in toepassing van de wet van 3 juli 
1978 betreffende de arbeidsovereenkomsten (de eerste 3 werkdagen zijn ten laste van de 
werkgever, de 7 resterende werkdagen zijn ten laste van de ziekteverzekering). De resultaten 
verwijzen niet naar het vaderschapsverlof naar aanleiding van het overlijden of de 
ziekenhuisopname van de moeder (cfr. art. X 15§1-2).  

 
3. De gegevens over het ’ouderschapsverlof’ verwijzen naar de voltijdse en halftijdse 

loopbaanonderbrekingen voor de statutaire (cfr. art. X 36-X 38) en contractuele personeelsleden 
(cfr. art. X 41 §2). Bij geboorte dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind de 
leeftijd van zes jaar bereikt heeft (bij adoptie of bij een vermindering van minstens 66% 
lichamelijke of geestelijke geschiktheid, dient het ouderschapsverlof aan te vangen voor het kind 
de leeftijd van 8 jaar bereikt heeft). Sinds 1 mei 2007 kan ouderschapsverlof eveneens worden 
opgenomen onder de vorm van 1/5 loopbaanonderbreking.  
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 Onder ’adoptieverlof’ worden in de gegevens het ’opvangverlof’ naar aanleiding van de opname 
van een minderjarig kind in het gezin met het oog op adoptie of pleegvoogdij begrepen (cfr. art. 
X 16).  

 
4. De loopbaanonderbrekingen voor het verstrekken van palliatieve zorgen (cfr. art. X 32-33 en art. 

X 41§3) of bijstand aan of verzorging van een zwaar ziek gezins- of familielid (cfr. art. X 34-35 
en art. X 41§2) omvatten zowel de voltijdse als de halftijdse loopbaanonderbrekingen.  

 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht verloftypes in absolute aantallen 
2. Proportie van deze absolute aantallen ten opzichte van het totaal aantal personen in dienst op 

31/12/2007 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/132/antw.129tem132.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/BOURGEOIS/132/antw.129tem132.bijl.002.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 133 
van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Vlaamse ambtenaren   -   Telewerk 
 
Telewerken is een werkvorm waarbij de medewerker met behulp van informatie- en 
communicatietechnologie zijn taken afhandelt buiten het kantoor van zijn opdrachtgever. Telewerk 
kan thuis, maar even goed in satellietkantoren. 
 
Binnen de Vlaamse overheid wordt het telewerken georganiseerd op basis van de omzendbrief 
“Modaliteiten tot regeling van structureel telewerk”. 
 
1. Hoeveel Vlaamse ambtenaren doen structureel aan telewerk en hoe verhoudt dit aantal zich ten 

opzichte van het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse overheid? 
 

Hierbij indien mogelijk graag een opdeling volgens: 
 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht; 
c) leeftijdscategorie; 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C,D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling; 
g) locatie van telewerk (thuis of satellietkantoor). 

 
2. Heeft de minister zicht op het aantal Vlaamse ambtenaren dat aan occasioneel telewerk doet en 

hoe dit aantal zich verhoudt tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse overheid? Zo ja, graag 
een opdeling volgens: 

 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht; 
c) leeftijdscategorie; 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C,D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling; 
g) locatie van telewerk (thuis of satellietkantoor); 

 
3. Heeft de minister zicht op het aantal Vlaamse ambtenaren dat aan mobiel telewerk doet en hoe dit 

aantal zich verhoudt tot het totale ambtenarenkorps van de Vlaamse overheid? Zo ja, graag een 
overzicht volgens: 

 
a) jaar (2004, 2005, 2006 en 2007); 
b) geslacht; 
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c) leeftijdscategorie; 
d) niveau van tewerkstelling (A,B,C,D); 
e) departement of agentschap van tewerkstelling; 
f) provincie van tewerkstelling. 

 
4. In zijn Beleidsnota Bestuurszaken 2004-2009 kondigde de minister aan dat hij het telewerken 

binnen de overheid wil promoten. 
 

Welke initiatieven heeft hij hiertoe reeds genomen sedert het begin van de legislatuur en hoeveel 
middelen heeft hij hiervoor uitgetrokken ? 
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GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 133 van 25 juni 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
1-3.  Naar aanleiding van mijn rondzendbrief van 18 augustus 2006 betreffende ‘Modaliteiten tot 

regeling van structureel telewerk’, werd in een rondvraag in het najaar van 2007 gepeild naar het 
aantal structurele telewerkers in elke entiteit van de ‘Diensten Vlaamse overheid’.  

 
 Telewerken wordt gedefinieerd als de vorm van organisatie en/of werkuitvoering waarbij 

werkzaamheden op regelmatige basis op een andere locatie dan op de normale standplaats 
worden uitgevoerd. Deze werkzaamheden vinden plaats binnen de werkrelatie (arbeidsovereen-
komst of -verhouding) en er wordt gebruik gemaakt van informatietechnologie. 

 
- Conform de rondzendbrief werken structurele telewerkers gemiddeld één volledige 

werkdag per week thuis of in een satellietkantoor en krijgen ze hiervoor de nodige 
infrastructuur ter beschikking (bv. netwerkverbinding, laptop). U vindt deze totalen 
terug in tabel 2. Deze gegevens voor juni 2008 zullen kortelings via een rondvraag bij 
de entiteiten worden verzameld en u achteraf ter beschikking worden gesteld. Op basis 
van de beschikbare informatie is het niet mogelijk om de gevraagde opdelingen (naar 
geslacht, leeftijd, werkplek,...) te maken.  

 
- Occassionele telewerkers werken af en toe een dag thuis of in een satellietkantoor. Over 

het aantal occasionele telewerkers zijn er geen gegevens beschikbaar. 
 
- Mobiele (tele)werkers zijn personeelsleden wiens mobiliteit deel uitmaakt van hun 

takenpakket, zoals bijvoorbeeld inspecteurs, controleurs,… en die eventueel na hun 
plaatsbezoeken, thuis of in een satellietkantoor de verslaggeving en andere korte 
administratieve taken uitvoeren. Over het aantal mobiele werkers zijn er geen gegevens 
beschikbaar.  

 
Alhoewel deze drie verschillende categorieën van telewerker op het eerste gezicht heel duidelijk 
af te lijnen zijn, is dit in de praktijk niet altijd het geval. 
 
Het komt veel voor dat bepaalde personen wel degelijk gemiddeld één dag per week thuis 
werken, maar toch niet als structurele telewerkers worden geteld, bv. omdat er geen volledige 
infrastructuur is ter beschikking gesteld (een hardware-onderdeel of een softwaremodule) of ze 
thuis met een computer werken die niet geconfigureerd is voor een volledige toegang tot alle 
ICT-functionaliteiten. 
 
Dit heeft veel te maken met de technische evolutie en is er ook door mogelijk gemaakt. 
Op het ogenblik van het opmaken van de rondzendbrief van 18 augustus 2006 veronderstelden 
we nog dat een telewerker een ’volledige toegang’ tot alle ICT-functionaliteiten van de 
werkomgeving op kantoor moest hebben, met name toegang tot alle opslagschijven en alle 
toepassingen. We noemden dit dan ’structureel’ telewerk en dit zou gepaard gaan met het 
installeren van een hardware-onderdeel (een soort topbox) of een softwaremodule en een 
volledig centraal geconfigureerde computer. 
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Ondertussen is gebleken dat alleen reeds de toegang tot de e-mailomgeving de functionele 
behoeften grotendeels dekt. Het volstaat dat een persoon via de webmail toegang heeft tot de e-
mailomgeving en dan hetzij bestanden op een draagbaar medium (bv. USB-stick) heeft of in het 
e-mailarchief kan vinden, om van thuis uit het meeste van de normale werkzaamheden uit te 
voeren, zonder een volledige ’structurele’ infrastructuur of zelfs vanop een computer die 
daarvoor niet uitdrukkelijk geconfigureerd is. 
Ook dat laatste – het gebruik van een niet centraal geconfigureerde computer voor telewerk - 
was in 2006 nog problematisch, vanuit beveiligingsoogpunt, maar is met webmail zonder 
voorbehoud mogelijk geworden. Webmail is immers een internettoepassing waarin de 
beveiliging op zich reeds ingebouwd is, o.a. door gebruik van de electronische identiteitskaart of 
een ’token’, gekoppeld met een paswoord en gebruikers-identiteit. 
 
Dit alles komt tot uiting in en verklaart tegelijkertijd ook de zeer grote toename van webmail 
(zie tabel 1), en de afname van de VPN-oplossingen.  We schakelen met andere woorden over 
naar nog goedkopere oplossingen, die veel minder infrastructuur vergen. 
Wellicht is de definitie van ’structureel’ telewerk dus reeds deels door de technologische 
realiteit voorbijgestreefd. 

 
Tabel 1. 
 Aug 

2004 
Dec 
2005 

Dec 2006 Aug 
2007 

Aug 
2008 

RAS (hardware) 1500 912 248 87 29 
ISDN (hardware) 600 223 122 91 31 
VPN HSC (hardware) 0 941 1411 1892 1443 
VPN SSL (software) 0 0 390 1587 864 
WEBMAIL (software) 0 0 1072 2861 16431 (*) 
GPRS (GSM/PDA) 0 0 95 194 387 
Totaal 2100 2076 3338 6712 19185 
(*): totaal aantal potentiële gebruikers toegelaten op de nieuwe infrastructuur. 

 
Specifiek wat het ’structureel’ telewerk betreft kan ik, weliswaar onder voorbehoud van de 
boven vermelde nuances, volgende cijfers geven :  
 
Tabel 2 

Aantal personen op 30/06/2007 Aantal 
structurele 
telewerkers  

Departement DAR 0 
Studiedienst van de Vlaamse Regering 10 
Interne Audit van de Vlaamse Administratie 0 

DAR 

Agentschap voor Geografische Informatie Vlaanderen 7 
Departement BZ 89 
Agentschap voor Binnenlands Bestuur 0 
Agentschap voor Overheidspersoneel 55 

BZ 

Agentschap voor Facilitair Management 4 
Departement FB 26 
Centrale Accounting 16 

FB 

Agentschap Vlaamse Belastingdienst 32 
Departement iV 0 
Vlaams Agentschap voor Internationale Samenwerking 0 
Toerisme Vlaanderen 5 

IV 

Vlaams Agentschap voor Internationaal Ondernemen 0 
Departement EWI 0 EWI 
Agentschap Economie 24 
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Instituut voor Innovatie door Wetenschap en Technologie 0 
Vlaams Agentschap Ondernemen 0 
Departement OV 1 
Agentschap voor Onderwijsdiensten  85 
Agentschap Hoger Onderwijs, Volwassenenonderwijs en 
Studietoelagen 

0 

Agentschap voor Onderwijscommunicatie 0 
Agentschap voor Infrastructuur in het Onderwijs  0 

OV 

Vlaamse Onderwijsraad  0 
Departement WVG 43 
Inspectie Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 6 
Jongerenwelzijn 21 
Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid 10 
Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap 0 
Kind en Gezin 0 
OPZ Rekem 0 

WVG 

OPZ Geel  0 
Departement CJSM 1 
Kunsten en Erfgoed 0 
Sociaal-Cultureel Werk voor Jeugd en Volwassenen. 0 
BLOSO 0 

CJSM 

Vlaamse Regulator voor de Media 0 
Departement WSE 36 
Vlaams Subsidieagentschap voor Werk en Sociale 
Economie 

20 

VDAB - Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en 
Beroepsopleiding 

0 

WSE 

Vlaams Agentschap voor Ondernemersvorming - Syntra 
Vlaanderen 

0 

Departement LV 31 
Agentschap voor Landbouw en Visserij 21 

LV 

Instituut voor Landbouw- en Visserijonderzoek 0 
Departement LNE 0 
Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek 0 
Agentschap voor Natuur en Bos 16 
Vlaams Energieagentschap 1 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 0 
Vlaamse Milieumaatschappij 23 
Vlaamse Landmaatschappij 0 

LNE 

Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Electriciteits- en 
Gasmarkt 

0 

Departement MOW 0 
Agentschap voor Maritieme Dienstverlening en Kust 4 
Agentschap Wegen en Verkeer 0 
Waterwegen en Zeekanaal N.V. 0 

MOW 

De Scheepvaart 0 
Departement RWO 4 
Ruimtelijke ordening - Onroerend erfgoed Vlaanderen 0 
Vlaams Instituut voor het Onroerend Erfgoed 2 
Inspectie Ruimtelijke Ordening, Woonbeleid en Onroerend 
Erfgoed 

0 

Wonen Vlaanderen 0 

RWO 

Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen 0 
Geen GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap 0 
Totaal 593 
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Ik beschik niet over alle details (voorbije jaren, geslacht, leeftijd, niveau, provincie, locatie). Wij 
vragen deze gegevens thans op en zullen ze aan het geachte lid bezorgen. 
 
Tabel 1 geeft reeds een indicatie van de totale populatie die occasioneel kan telewerken of het 
doet. 
Het occasionele telewerk zullen we verder in kaart brengen, met de details die het lid vraagt. Dit 
zal eveneens aan het geachte lid bezorgd worden. 
 
In tabel 3 geeft ik een overzicht van het telewerken in ’satellietkantoren’. 

 
Reservaties per jaar (voorlopige indicatie) ** 
 
Gebouw Aantal Eerste boeking 
Agnetenklooster - Tongeren 13 24/01/2008 
Anna Bijnsgebouw - VAC Antwerpen 202 6/11/2007 
Koetshuis (Domein Roode Poort) - Brugge 164 28/09/2007 
Nederkouter 28 - Gent 558 3/09/2007 
VanVeldekegebouw - VAC Hasselt 186 6/11/2007 
Zemstbaan 78 - Mechelen 4 14/01/2008 
Totaal 1127  

** Cijfergegevens voor 1/11/2007 tot 16/09/2008 
 
4. Ik nam sinds het begin van de regeerperiode verschillende initiatieven om telewerk of werken 

van op afstand aan te moedigen binnen de Vlaamse overheidsadministratie: 
 
 Als minister van Bestuurszaken wens ik, waar dit opportuun is, zo veel mogelijk de link tussen 

kantoorinnovatie en telewerk (anders werken) te leggen zodat een geïntegreerde aanpak 
mogelijk wordt. Bij elke inrichting volgens het ’anders werken’-principe ben ik voorstander van 
het toepassen van het plaatsonafhankelijk werken en krijgt telewerk ruime aandacht.  

 
 Telewerk komt niet alleen voor in diensten die gehuisvest zijn in een ’anders werken-

omgeving’. Ook in sommige entiteiten die (nog) gehuisvest zijn in een traditionele 
werkomgeving is de voorbije vijf jaar telewerk ingevoerd.  

 Algemeen kenmerk hierbij is dat dit bijna steeds evolueert van telewerk op occasionele basis 
naar structureel telewerk, waarbij minimaal 1 dag per week wordt gewerkt van op afstand, ook 
al wordt deze evolutie niet als dusdanig herkend of geregistreerd (zie boven). 

 Naar aanleiding van de verhuis van ongeveer 2300 Vlaamse ambtenaren naar twee nieuwe 
adminstratieve gebouwen in Brussel (Ellipsgebouw en Arenberggebouw) waar het anders 
werken is ingevoerd, werd als tijdelijke stimulans een deel van de uitgespaarde huisvestings-
kosten ter beschikking gesteld van de betrokken entiteiten teneinde nieuwe telewerkinitiatieven 
te stimuleren.  

 
 Met het tijdelijke ’impulsfonds’ kom ik tussen in de installatiekosten voor de internettoegang 

van de telethuiswerkers van de entiteiten die gehuisvest zijn in het Ellipsgebouw en het 
Arenberggebouw. Het ’impulsfonds’ laat toe om de kosten te dragen voor een aansluiting op 
breedband van maximaal 25% van de betrokken personeelsleden die op structurele basis thuis 
werken.  

 
 Daarnaast heb ik de telewerkmogelijkheden verder ondersteund door het aanleveren van de 

nodige infrastructuur voor telewerkers.  
 De thuiswerkers hebben nood aan IT systemen en toepassingen van de Vlaamse overheid. De 

oude hardware-oplossing voor thuiswerk werd grotendeels uitgefaseerd ten voordele van een 
software-oplossing en vooral WebMail. Ik duidde reeds aan dat webmail ook de aard van 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1341- 
 
 

 

telewerk heeft veranderd. Ook GPRS (voor PDA’s zoals Blackberry’s en voor laptops die via 
GSM op het internet gaan) geraakt bij de telewerkende Vlaamse ambtenaar stilaan ingeburgerd.  

 
 Uit bovenvermelde cijfers blijkt dat het aantal aangesloten personen die met deze nieuwe 

technologieën van op afstand kunnen werken een grote vlucht nam. 
 
 Telewerk hoeft trouwens ook niet noodzakelijk thuis te gebeuren. Personeelsleden die niet 

kunnen of wensen thuis te werken, maar toch de reis naar het kantoor willen vermijden, kunnen 
sinds 2006 gebruik maken van de satellietkantoren die ik heb geopend in de provinciesteden (zie 
eveneens boven). 

 
 De satellietkantoren laten ook toe dat het personeel en de diensten ervaring te laten opdoen met 

telewerk, en scherpen de zin om verder te gaan aan.  
 
 In 2006 werkte ik ook een rondzendbrief uit met de beschrijving van de modaliteiten, rechten en 

plichten met betrekking tot structureel telewerk. Hiermee zorgde ik als eerste voor een wettelijk 
kader nog voor de inwerkingtreding van een soortgelijke regeling voor de private sector (CAO 
nr 85). Zoals gezegd is het wellicht nuttig om de definitie van ’structureel’ telewerk aan te 
passen aan de evolutie en technische omgeving, maar dit lijkt me niet de kern van de zaak te zijn 
noch een prioriteit te vormen. 

 De rondzendbrief had immers vooral tot doel om het juridisch vacuüm (voorwaarden, 
bescherming, ...) dat op dat ogenblik nog bestond omtrent deze nieuwe vorm van werken, in te 
vullen.   

 
 Ter ondersteuning van de organisaties en hun personeelsleden die willen starten met telewerk 

ontwikkelde ik een vormingsmodule (op basis van workshops) waarbij entiteiten begeleid 
worden bij het noodzakelijke veranderinsgtraject anders werken en in het bijzonder telewerk. 
Hierbij ligt de focus op meer resultaatgericht werken, leidinggeven en krijgen van op afstand, 
meer digitale werking en het opstellen van nieuwe werafspraken en afspraken rond samen 
werken.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
GEERT BOURGEOIS 
VLAAMS MINISTER VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA EN TOERISME 
 
 
Vraag nr. 164 
van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Motie Europees beleid   -   Initiatieven 
 
Het Vlaams Regeerakkoord besteedt in het hoofdstuk XV “Vlaanderen in Europa en in de wereld” 
uitdrukkelijk aandacht aan het Vlaamse Europabeleid. 
 
Europa heeft evenwel nog altijd geen of onvoldoende grondig werk gemaakt van een eigen inbreng 
van de regio’s binnen hun bevoegdheden en nog steeds blijft het risico bestaan dat de federale 
overheid beslissingen die voor Vlaanderen uitermate belangrijk zijn, boven onze hoofden neemt.  
 
Het Vlaams Parlement heeft bij motie van 12 mei 2005 (Stuk 320 (2004-2005) – Nr. 1) aan de 
Vlaamse regering gevraagd om bij de Europese instellingen te blijven aandringen op een institutionele 
oplossing die rekening houdt met een eigen inbreng van regio’s met wetgevende bevoegdheden binnen 
die dossiers waarvoor zij intern bevoegd zijn. 
 
Tot op heden na meer dan drie jaar is er evenwel weinig of niets gewijzigd.  Er lijkt bijgevolg 
dringend bijsturing nodig door de Vlaamse Regering.  
 
Welke initiatieven heeft de minister inmiddels ter zake genomen? 
 
Op welke wijze is er bij de Europese instellingen aangedrongen op een institutionele oplossing die 
rekening houdt met de eigen inbreng van regio’s met wetgevende bevoegdheden binnen die dossiers 
waarvoor zij intern bevoegd zijn ?  Wat zijn de resultaten ? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 164 van 13 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN AAN GEERT BOURGEOIS 
 
 
 
De aandachtspunten van het Vlaamse regeerakkoord in verband met het Vlaamse Europabeleid 
werden nauwgezet in het oog gehouden. De Vlaamse overheid heeft, via de geëigende intrafederale 
overlegkanalen, tijdens de diverse Intergouvernementele Conferenties erop toegezien dat de regionale 
eisen aan bod kwamen tijdens de besprekingen. Uiteindelijk werden de Vlaamse aandachtspunten 
integraal door het Lissabonverdrag van het grondwettelijk verdrag overgenomen. Zo wordt de rol van 
nationale parlementen aanzienlijk versterkt. In dit verband heb ik verklaring nr. 49, waarin eraan 
herinnerd wordt dat de parlementen van de gemeenschappen en de gewesten ook deel uitmaken van 
het parlementaire systeem in België, laten opnemen onder de vorm van verklaring nr. 51 'Verklaring 
van het Koninkrijk België inzake de nationale parlementen'. Vooraleer de institutionele 
verworvenheden van het verdrag werkelijk benut kunnen worden, moet de ratificatie van het verdrag 
van Lissabon, die door de uitslag van het Ierse referendum op zijn minst vertraging zal oplopen, echter 
eerst afgerond worden.  
 
Sedert jaren investeert Vlaanderen in het netwerk van regio’s met wetgevende bevoegdheden 
(REGLEG), waarvan zij een van de medeoprichters is. Dit netwerk heeft als doel om een breder 
politiek draagvlak te creëren voor de institutionele eisen van deze regio’s en volgt daarom ook de 
institutionele thema’s binnen de EU op de voet. Daarenboven probeer ik in het kader van het Vlaamse 
voorzitterschap van het netwerk van regio’s met wetgevende bevoegdheid ook niet-institutionele 
thema’s op de agenda te plaatsen. In de schoot van het netwerk werd een werkgroep EU-agenda 
opgericht om na te gaan op welke niet-institutionele terreinen REGLEG lobbyactiviteit zou kunnen 
ontwikkelen om zo haar zichtbaarheid te verhogen. Op termijn kan dit leiden tot een 
mentaliteitswijziging en een ommekeer in de bestuurscultuur van voornamelijk de Europese 
Commissie ten voordele van de regio’s. 
 
Ondertussen blijf ik ernaar streven dat de gehele Vlaamse overheid zich een “EU-reflex” zou 
aanmeten. Door in een zo vroeg mogelijk stadium van het Europese besluitvormingsproces pro-actief 
de voor Vlaanderen belangrijke dossiers aan te duiden en gestructureerd op te volgen doorheen het 
gehele beleidstraject, van initiatief tot en met omzetting, versterken we de band “Vlaanderen-EU”. Het 
opvolgen van de dossiers via intrafederale overlegorganen hoort daarbij, waardoor ook het risico 
wordt verminderd dat de federale overheid op Europees niveau standpunten zal verkondingen die 
indruisen tegen de Vlaamse belangen. 
 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1345- 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

HILDE CREVITS, 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, 

 ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 368 
van 13 februari 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Meerjarenprogramma wegen   -   Stand uitvoering 
 
Zoals gebruikelijk heeft de minister eind 2006, naar aanleiding van de goedkeuring van de begroting 
2007, een indicatief driejarenprogramma 2007-2009 voor de wegen neergelegd in het Vlaams 
Parlement. Dit programma bevat de investeringen die bedoeld zijn om de verkeersveiligheid, de 
verkeersleefbaarheid en de bereikbaarheid in Vlaanderen te verbeteren. Beleidsmatig is het indicatief 
driejarenprogramma en de concrete uitvoering ervan dan ook één van de meest belangrijke 
werkinstrumenten binnen het domein openbare werken. 
 
Nu 2007 achter de rug is en de investeringsprojecten voor het begrotingsjaar 2007 boekhoudkundig 
vastgelegd werden, is het dan ook belangrijk om na te gaan in welke mate het indicatief 
driejarenprogramma ook effectief uitgevoerd kon worden. Het parlement heeft de begroting immers 
goedgekeurd mede op basis van dit beleidsdocument.  
 
Ik had van de minister dan ook graag een stand van zaken ontvangen met de volgende informatie. 
 
1. De projecten die in 2007 vastgelegd werden in overeenstemming met het indicatief 

driejarenprogramma 2007-2009 / jaar 2007. Voor deze projecten graag met vermelding van zowel 
het gebudgetteerde als het effectieve vastleggingsbedrag. Voor belangrijke afwijkingen (meer dan 
10 %) graag met vermelding van de reden (uitbreiding van project, inkrimping van project, ...). 

 
2. De projecten die in 2007 vastgelegd werden maar die niet voorkomen in het indicatief 

driejarenprogramma 2007-2009 / jaar 2007. Voor deze projecten graag met vermelding waarom ze 
in 2007 uitgevoerd werden (uitgesteld project jaar X, vooruitgeschoven project jaar X, nieuw 
project, ...). Voor nieuwe projecten graag hun score volgens de objectieve behoefteanalyse die hun 
"spoedopname" kan verantwoorden. 

 
3. De projecten die niet in 2007 vastgelegd werden maar die nochtans wel voorkomen in het 

indicatief driejarenprogramma 2007-2009 / jaar 2007. Voor deze projecten graag vermelden 
waarom ze geschrapt werden (reeds eerder vastgelegd, tekort aan middelen, stand van zaken 
procedure). Voor de projecten die uitgesteld worden omwille van de stand van zaken van de te 
doorlopen procedure, graag een opgave van het knelpunt in de procedure. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 368 van 13 februari 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
1. Voor het antwoord op deze vraag werden in bijlage 1 alle projecten van het goedgekeurde 

investeringsprogramma 2007 die in 2007 effectief worden vastgelegd, groen gemarkeerd. Bij die 
projecten waarbij er afwijkingen van meer dan 10% waren op het vastgelegde bedrag ten 
opzichte van de raming (zie ‘X’ in de kolom ‘afwijking bedrag?’), werd in de kolom ‘reden van 
afwijking/niet vastlegging’ hiervoor een verklaring gegeven. 

 
2. Voor het antwoord op deze vraag werden alle projecten die in 2007 werden vastgelegd, maar die 

niet voorkwamen op het goedgekeurde investeringsprogramma 2007, opgelijst in bijlage 2. In de 
betreffende kolommen wordt aangegeven in hoeverre dit project op het 3-jarenprogramma 2007-
2009 was opgenomen, in welk jaar, welke de eventuele score is volgens de objectieve 
behoefteanalyse, en wat de reden is waarom dit project toch in 2007 werd vastgelegd. 

 
3. Voor het antwoord op deze vraag werden in bijlage 1 alle projecten die voorkwamen op het 

goedgekeurde investeringsprogramma 2007, maar die in 2007 niet werden vastgelegd, oranje 
gemarkeerd. In de betreffende kolom wordt aangegeven waarom dit project in 2007 niet kon 
worden vastgelegd. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Effectieve projecten 2007 
2. Realisaties buiten programma 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/368/antw.368.bijl.002.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/368/antw.368.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 416 
van 21 februari 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Kabinetten   -   Dienstvoertuigen 
 
1. Hoeveel dienstwagens hadden de ministeriële kabinetten in gebruik in 2007? Graag een overzicht 

per kabinet met aanduiding van het merk, model, bouwjaar en motorisatie (cilinderinhoud en 
brandstofsoort). Graag ook specificeren welke dienstwagen werd gebruikt door de minister. 

 
2. Hoeveel kilometer werd in 2007 gereden met elk van deze wagens? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 36, Van Mechelen nr. 78, 

Vandenbroucke nr. 143, Anciaux nr. 51, Bourgeois nr. 56, Keulen nr. 93, Van Brempt nr. 99, 
Vanackere nr. 99, Crevits nr. 416 en Ceysens nr. 42). 



-1350-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 416 van 21 februari 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord werd verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering; Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij 
en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 478 
van 6 maart 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Onbevaarbare waterlopen   -   Beheers- en onderhoudskosten 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 161 van 14 maart 2002 in verband met de onbevaarbare 
waterlopen (Bulletin van Vragen en Antwoorden nr. 16 van 12 juli 2002, blz. 1821) zou ik graag 
volgende vragen stellen. 
 
1. Welk totaalbudget werd besteed aan het beheer en onderhoud van de waterlopen eerste categorie 

de afgelopen vijf jaar? 
 
2. Kan de minister een overzicht geven van de kosten voor de afgelopen vijf jaar op het vlak van 

personeel en administratie, studies, jaarlijkse onderhouds- en herstellingswerken, buitengewone 
werken van verbetering of wijziging? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 478 van 6 maart 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 

 
 

1. De afdeling Operationeel Waterbeheer van de Vlaamse Milieumaatschappij beschikte voor de 
uitvoering van onderhouds-, herstellings- en investeringswerken van de onbevaarbare 
waterlopen 1e categorie over een gemiddeld jaarlijks budget van ongeveer 28,0 miljoen euro 
welke evenredig verdeeld is over de investerings- en onderhoudsuitgaven. 

 
 Hiervan werd gemiddeld 23,7 miljoen euro gefinancierd op de reguliere begrotingsartikels en de 

overige uitgaven werden gefinancierd via het FFEU. 
 
 Deze cijfers zijn exclusief personeelskosten. Het personeelseffectief bedraagt momenteel 60 

VTE. 
 

Tabel 1: middelen per begrotingspost afgelopen 5 jaar (bedragen in miljoen euro) 
     

begrotingsjaar 

artikel 12.11 / 
artikel 12.36 
(1) 

artikel 73.20 / 
artikel 70.02 
 (1) 

artikel 73.02 
/      -        (1) FFEU 

2003 7,98 11,89 5,32 9,02 
2004 7,46 11,14 5,68 0 
2005 7,85 11,3 3,06     5,1 
2006 8,5 11,5 3,07     3,93 
2007 13,8     (2) 10,24     (2)    (3) 3,27 

(1) bovenste artikel: AMINAL begroting (tot 1 april 2006). Na 1 april 2006: 90% 
van vermelde kredieten op VMM begroting (onderste artikel) en 10% restant op 
LNE begroting 
(2) na kredietherschikking    
(3) geïntegreerd in artikel 70.02    

 
2. Naargelang de noden van de afdeling treden jaarlijks verschuivingen op tussen de aard van de 

gemaakte kosten. Volgende bedragen (in miljoen euro) geven de grootteorde van de verdeling 
weer: 

• Grote investerings- en belangrijke verbeteringswerken inclusief grondverwerving: 10,0 
• Onderhouds- en herstellingswerken aan waterlopen inclusief slibruimingen: 9,0 
• Onderhouds- en herstellingswerken elektromechanica: 2,5 
• Alle erelooncontracten en opdrachten van diensten voor de realisatie van werken 

(bodemonderzoeken, milieueffectrapporten, ontwerpen, modelleringen): 3,5 
• Exploitatie pompstations en kunstwerken: 2,0 
• Werkingskosten rattenbestrijding: 1,0 

 
Specifiek wat de slibruimingen betreft vindt u hieronder de bestede middelen: 

 
  12.11 12.36.10 73.02 FFEU totaal 

2003   2.141.978 €    9.229.002 €   11.370.981 €  
2004  738.100 €   3.899.491 €     4.637.591 €  
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2005  114.747 €      328.218 €    5.155.059 €     5.598.025 €  
2006    76.407 €     3.093.260 €     3.169.667 €  
2007   4.082.036 €    3.169.924 €     7.251.960 €  

totaal  929.255 €   4.082.036 €  6.369.688 €  20.647.245 €   32.028.224 €  
 

 
Wat het personeel betreft zijn er vergeleken met het jaar 2000 ongeveer 15 VTE bijkomend 
ingezet om de steeds complexer wordende opdracht uit te voeren. De totale personeelsinzet, 
administratieve ondersteuning inbegrepen, komt daarmee op ongeveer 60 VTE. 
 
De bewakings- en voorspellingssystemen voor hoogwatersituaties zijn immers in volle 
ontwikkeling gekomen en functioneren ondertussen in een systeem van continue bezetting met 
een permanentie- en interventieregeling die een extra personeelsinzet van een hydrologenteam 
noodzakelijk maakt.  
De bijkomende aanleg van gecontroleerde overstromingsgebieden vereist ook meer 
personeelsinzet om de sturing en datacommunicatie en afstandsbewaking te kunnen garanderen.  





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1355- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 653 
van 6 mei 2008 
van VERA DUA 
 
 
 
Erosiebestrijding door landbouwers   -   Stand van zaken 
 
Erosie blijft een probleem in een aantal gemeenten gelegen in het zuiden van Vlaanderen. Op de 
Erosiekaart van Vlaanderen staan ruim dertig gemeenten aangeduid als zeer sterk erosiegevoelig; 
ongeveer evenveel als sterk en matig erosiegevoelig. 
 
In al dan niet grote delen van die gemeenten veroorzaakt de bodemerosie jaarlijks heel wat schade, 
gaande van wegspoelen van teeltlaag en kiemplantjes, tot verstoppen van straatkolken en overlast in 
rioolwaterzuiveringsstations. De Vlaamse overheid biedt nochtans een aantal mogelijkheden om de 
schadelijke gevolgen ervan te beperken. De gemeente kan een Erosiebestrijdingsplan opmaken met 
steun van het gewest en na goedkeuring ervan ontvangt ze ook nog subsidies voor de uitvoering. Dit 
valt onder de bevoegdheid van het departement Leefmilieu, Natuur en Energie. Landbouwers 
werkzaam in getroffen gebieden kunnen ondersteuning ontvangen langs verschillende wegen. Vanuit 
de EU en Vlaanderen worden premies toegekend, waaraan randvoorwaarden gekoppeld zijn voor 
landbouw in erosiegevoelige gebieden. De uitvoering gebeurt via het departement Landbouw en 
Visserij. Vanuit het departement Leefmilieu, Natuur en Energie, via de Vlaamse Landmaatschappij 
worden beheersovereenkomsten afgesloten met landbouwers. Een aantal van die 
beheersovereenkomsten richten zich zeer specifiek op erosiebestrijding.  
 
In een aantal gemeenten blijkt dat beheersovereenkomsten voor erosiebestrijding zeer weinig 
succesvol zijn. Nochtans kan een provincie of gemeente die een protocol heeft afgesloten met de 
VLM, een supplement bovenop de beheersvergoeding toekennen. Dit gebeurt wel met inachtneming 
van het maximum van 30 % voor de oude en 20 % voor de nieuwe beheersovereenkomsten.  
 
Ondanks de verschillende mogelijkheden blijft in een aantal gemeenten het probleem van  steeds 
weerkerende bodemerosie bestaan. 
 
1. Welke gemeenten vallen volgens het Erosieplan onder de noemer zeer sterk, sterk en matig 

erosiegevoelig? 
 

Welke van deze gemeenten beschikken over een goedgekeurd erosiebestrijdingsplan? Sedert 
wanneer? 
 
En welke subsidies zijn in de verschillende jaren goedgekeurd en uitbetaald aan die gemeenten in 
het kader van de uitvoering van hun erosiebestrijdingsplan? 
 

2. Hoeveel beheersovereenkomsten voor erosiebestrijding werden per gemeente afgesloten en 
uitgevoerd? 
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Met welk percentage van de erosiegevoelige oppervlakten komt dit overeen voor de betrokken 
gemeente en voor het totaal van de erosiegevoelige plekken in Vlaanderen? 
 
Welke van deze beheersovereenkomsten werden aangegaan in combinatie met de maatregelen 
binnen de randvoorwaarden van het EU-programma Plattelandsontwikkeling? 
 

3. Welke provincies en gemeenten kennen ter zake een supplement toe en hoeveel? 
 
N.B. Een vraag over dit onderwerp werd gesteld aan minister-president Peeters (vraag nr. 73) en aan 

minister Crevits (nr. 653). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 653 van 6 mei 2008 
van VERA DUA 
 
 
 
1. Het antwoord op vraag 1 is opgenomen in de tabellen 1, 2 en 3 in bijlage 1. Het betreft de stand 

van zaken op 30 april 2008. 
  
2. De beheerovereenkomsten erosiebestrijding werden vooral gesloten in de provincie Vlaams-

Brabant. 58% van de gesloten beheerovereenkomsten liggen in deze provincie. 20% van de 
gesloten beheerovereenkomsten liggen in de provincie Limburg. De overige 22% zijn voor 
rekening van de provincies West- en Oost-Vlaanderen.  

 
 In bijlage 2 vindt u een overzicht van het aantal beheerpakketten gesloten per gemeente.  
 In Vlaanderen werden 500 ha grasbufferstroken en 72 ha grasgangen aangelegd op gronden die 

door landbouwers gebruikt worden. Op 1.611 ha wordt ‘niet-kerende bodembewerking’ als 
brongerichte maatregel toegepast. Ruim 120 ha gronden maken het voorwerp uit van een 
beheerovereenkomst ‘directe inzaai’.  

 
 Vlaanderen telt samen bijna 160.500 ha erosiegevoelige gronden. Dit betekent dat de 

oppervlakte die ingenomen is door maatregelen ter bestrijding van erosie, gelijk is aan 1,5% van 
de totale oppervlakte erosiegevoelige grond (erosiegevoeligheidskaart 2007). Bij de interpretatie 
van dit percentage moet rekening gehouden worden met onderstaande toelichting.  

 
 Grasgangen en grasbufferstroken zijn maatregelen die op bepaalde delen van percelen worden 

toegepast. Ze nemen een bepaalde oppervlakte in van een groter geheel. Niet-kerende 
bodembewerking en directe inzaai worden op het volledige perceel toegepastOnder 
erosiegevoelige gronden wordt verstaan, gronden die licht tot sterk erosiegevoelig zijn volgens 
diezelfde kaart.  

 
 In bijlage 3 en 4 vindt u de gegevens per gemeente voor elk van de beheerpakketten en de 

oppervlakte erosiegevoelige gronden; voor directe inzaai bestaan er geen gegevens op 
perceelsniveau omdat deze techniek elk jaar op andere percelen kan toegepast worden. 

 
 Landbouwers moeten op sterk erosiegevoelige percelen minstens één 

erosiebestrijdingsmaatregel nemen. Landbouwers die een beheerovereenkomst erosie sluiten of 
gesloten hebben, voldoen volledig of deels aan deze verplichtingen. De teelt op dergelijke 
percelen bepaalt de maatregelen die verplicht zijn. Op de erosiegevoeligheidskaart zijn deze 
percelen paars ingekleurd: 

 
- er zijn 46 ‘paarse’ percelen waarop grasgangen werden aangelegd; 
- er zijn 394 ‘paarse’ percelen waarop grasbufferstroken werden aangelegd;  
- er zijn 62 ‘paarse’ percelen die niet-kerend bewerkt worden.  
 

 Elke maatregel overlapt minstens 50% met een sterk erosiegevoelig perceel.  
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3. In het besluit van de Vlaamse Regering van 21 oktober 2005 betreffende het sluiten van 

beheersovereenkomsten in uitvoering van de Verordening (EG) nr. 1257/1999 van de Raad van 
17 mei 1999 inzake steun voor plattelandsontwikkeling is voorzien dat gemeenten en provincies 
facultatieve verhogingen kunnen toekennen voor sommige beheerpakketten uit dit besluit. Voor 
de beheerdoelstelling erosiebestrijding kan de verhoging enkel worden toegekend voor 
beheerovereenkomsten die kaderen in een door de bevoegde Vlaamse overheid goedgekeurd 
erosiebestrijdingsplan. 

 
 Hetzelfde besluit voorziet dat het totale bedrag van de verhogingen of stimulansen die worden 

gegeven, niet hoger mag zijn dan 20 procent van de beheervergoeding.  
 
 Wat betreft de beheersdoelstelling erosiebestrijding worden de facultatieve verhogingen alleen 

toegekend door gemeenten. De gemeenten voorzien allemaal in een facultatieve verhoging van 
de beheersvergoeding van de pakketten erosiebestrijding met 20 procent, behalve een gemeente 
die 30% heeft voorzien. Het gaat om een al bestaand protocol tussen de VLM en die gemeente, 
dat verlengd werd. 

 
 De facultatieve verhoging van de beheersvergoeding (‘supplementen’) van de pakketten 

erosiebestrijding geldt enkel voor de beheersovereenkomsten die gesloten werden 
overeenkomstig het Besluit van de Vlaamse Regering van 10 oktober 2003 of het Besluit van de 
Vlaamse Regering van 21 oktober 2005.  Dit zijn beheersovereenkomsten met als uiterste 
startdatum 1 oktober 2006.  Voor deze beheersovereenkomsten kan de facultatieve verhoging 
toegekend worden tot het einde van de looptijd van de overeenkomst. 

 
 Op 1 januari 2007 werd immers de Verordening (EG) Nr. 1257/1999 op basis waarvan de 

beheersovereenkomsten werden gesloten, vervangen voor een nieuwe verordening.  De nieuwe 
Verordening (EG) Nr. 1698/2005 staat het geven van supplementen niet langer toe.  Voor de 
beheersovereenkomsten met startdatum 1 januari 2007 of later op grond van het Besluit van de 
Vlaamse Regering van 6 juni 2008 kan bijgevolg geen facultatieve verhoging worden 
toegekend. 

 
 Een overzicht van de gemeenten die een facultatieve verhoging geven, is weergegeven in bijlage 

5. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Erosiebestrijdingsplannen en subsidies per gemeente: stand van zaken op 30-4-2008 
2. Overzicht van het aantal beheerpakketten gesloten per gemeente 
3. Overzicht oppervlakte gesloten beheerpakketten in een gemeente 
4. Oppervlakte erosiegevoelige gronden in een gemeente 
5. Gemeenten die facultatieve vergoeding toekennen voor beheerpakketten erosie 
 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/653/antw.653.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/653/antw.653.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/653/antw.653.bijl.003.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/653/antw.653.bijl.004.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/653/antw.653.bijl.005.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 656 
van 6 mei 2008 
van JOHAN DECKMYN 
 
 
 
Gracht Destelbergen   -   Waterkwaliteit 
 
Bewoners nabij een gracht in Destelbergen langs de Petegemstraat en de Spoorwegstraat klagen al een 
tijdje over de waterkwaliteit, die nefast zou zijn voor de omgeving. Ook de vzw Hydrangeum heeft 
hieromtrent diverse instanties aangeschreven (waaronder OVAM), vanwege het feit dat de 
stelselmatige achteruitgang van de waterkwaliteit nefast zou zijn voor de plantenverzamelingen van 
deze vzw. 
 
De betrokken gracht diende oorspronkelijk enkel voor de afwatering van de aanpalende percelen, maar 
vervoert nu een aanzienlijke vuilvracht. De hoge zoutconcentratie van het water leidt lokaal tot de 
verzilting van de gronden en het grondwater. 
 
1. Zijn de diensten van de minister op de hoogte van dit probleem? 
 
2. Werden deze klachten reeds onderzocht? 
 
3. Werd er reeds overleg gepleegd met de betrokkenen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 656 van 6 mei 2008 
van JOHAN DECKMYN 
 
 
 
1. In november 2007 ontving de VMM een aangetekende brief waarin de stelselmatige 

achteruitgang van het water in de gracht langs de Petegemstraat en de Spoorwegstraat werd 
gemeld.  

 
2. De voorbije jaren werd regelmatig chlorose vastgesteld in de hydrangea-culturen van het bedrijf 

Piens en bij de verzameling van de vzw Hydrangeum.  
 Na onderzoek bleek dat de kwaliteit van het beregeningswater aan de oorzaak lag. De laatste 

jaren is het geleidingsvermogen stelselmatig toegenomen evenals de zuurtegraad. Het 
beregeningswater wordt betrokken uit een vijver die gevoed wordt door regenwater en 
grondwater en via een filterput van +/- 8m diep. Voor deze winningen is bij de VMM geen 
grondwatervergunning bekend. Het probleem zou zich geleidelijk aan gesteld hebben sinds de 
inwerkingtreding van het waterzuiveringsstation van Amando en Culinor die stroomopwaarts 
hun gezuiverd afvalwater lozen in de hogervermelde gracht.  

 Het bedrijf Piens en de vzw Hydrangeum stellen voor om een rechtstreekse effluentleiding vanaf 
het bedrijf tot aan de Ledebeek te voorzien zodat de gracht gevrijwaard wordt van chloriderijk 
water wat infiltratie van zoutrijk water naar het grondwater toe zou verhinderen. 

 
Tot op heden lozen de bedrijven Culinor en Amando samen via de waterzuiveringsinstallatie 
van Amando op de gracht die afwatert naar de Ledebeek. 
Amando beschikt over een vergunning voor deze lozing: 
 
- Debiet : 50 m³/u – 200 m³/dag 
- Algemene voorwaarden lozing oppervlaktewater 
- Sectorale voorwaarden (51 a vleeswarenverwerking) voor lozing in oppervlaktewater 
- BZV : 25 mg/l 
- CZV : 150 mg/l 
- Ntot : 30 mg/l  
- Ptot : 10 mg/l 
- Zn : 2 mg/l 
- Cu : 0.1 mg/l 
- Chloriden : 1000 mg/l 
- Noodaansluiting op de riolering 

 
De waterzuiveringsinstallatie werd in gebruik genomen op 20/01/2000. Afkoppeling van de 
riolering werd door de VMM in het kader van de werkgroep optimalisatie opgelegd. 
 
Zoals hierboven wordt aangegeven, bedraagt de vergunde chloride concentratie 1000 mg/L. 
Analyseresultaten van het bedrijf geven waarden voor Cl (2005-2006)  
- 471 mg/l 
- 547 mg/l 

 Het bedrijf voldoet dus perfect aan zijn vergunning. 
 
 Het water in de gracht dient te voldoen aan de basiskwaliteit (Chloriden 200 mg/l en 

geleidingsvermogen 1000 µSiemens/sec). Metingen in de gracht geven 3000 µS/cm wat 
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ongeveer evenredig is met 600 mg/l chloride. Dit kan dus inderdaad grotendeels afkomstig zijn 
van de lozingen van het bedrijf. 

 
3.  Op 07/01/08 werd op initiatief van de VMM enerzijds een overleg georganiseerd met 

Hydrangeum en anderzijds met Amando, telkens in aanwezigheid van de gemeente 
Destelbergen. 

 Verschillende mogelijke oplossingen werden daarbij onderzocht.  
 
 Amando gaf toen aan dat Culinor mogelijk in de toekomst niet meer via hun waterzuivering zou 

lozen. Ook werd door Amando gesteld dat gelet op de wijziging in het productieproces 
(september 2007), namelijk geen productie meer van zoutwaren, de geloosde zoutconcentratie 
gedaald is tot maximaal 200-300 mg/l. Ook werd gesteld dat het opgepompte water reeds 100 
mg/l bevatte.  

 
 Aan de vzw Hydrangeum werd gesuggereerd dat een diepere grondwaterwinning (Ieperiaan 

Aquifer) mogelijks een oplossing voor de beregening van de planten zou kunnen zijn. Door 
Hydrangeum werd gesteld dat dit voor de vzw financieel niet haalbaar is. Ook het tijdelijk 
gebruiken van leidingwater voor de beregening is niet haalbaar. Zij overwegen wel om zich 
binnen een periode van 2 à 3 jaar te herlokaliseren. 

 
 Aan Culinor werd op 21/02/2008 een milieuvergunning afgeleverd door de Deputatie van de 

provincie Oost-Vlaanderen waarbij de lozing van 14m³/uur, 214m³/dag en 47 500 m³/jaar 
bedrijfsafvalwater met 2C stoffen zonder zuivering in de riool werd vergund (tot 26/06/2023). 

 
 Op 30/01/2008 werd met Amando overlegd: zij overwegen om, gelet op de afkoppeling van 

Culinor van hun zuiveringsinstallatie, zelf zonder zuivering te lozen op de openbare riolering. 
Tot op heden werd echter door hen nog geen dossier ingeleid. De vergunning voor de lozing van 
Amando loopt tot 31.08.2011. Een hernieuwing van de vergunning werd nog niet ingeleid. Deze 
dient ten laatste 1 jaar voor het verstrijken van de vergunning ingediend te worden. Op 19 
september 2008 wordt er echter een vooroverleg gehouden met alle adviserende instanties 
betreffende de hernieuwing van de vergunning. 

 
 Na contact met Culinor blijkt de aansluiting op de riolering nog niet gerealiseerd en wordt er 

nog geloosd via de waterzuiveringsinstallatie van Amando. 
 
 Conclusie: er kan gesteld worden dat op middenlange termijn beide effluentlozingen (zowel van 

Culinor als van Amando) waarschijnlijk zullen afgekoppeld worden van de gracht aan de 
Spoorwegstraat en de Petegemstraat.  Meer duidelijkheid zal waarschijnlijk verschaft worden op 
19 september 2008 wanneer Amando zijn hervergunning voorstelt en een keuze moet maken 
tussen de verschillende opties.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 687 
van 23 mei 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Buitenlandse reizen   -   Overzicht 
 
Geregeld ondernemen leden van de regering buitenlandse reizen, vaak met een uitgebreide delegatie. 
 
1. Welke buitenlandse reizen hebben er onder leiding van de minister of een lid van zijn/haar kabinet 

tijdens de zittingsjaren 2006-2007 en 2007-2008 plaatsgevonden of zijn er nog gepland? 
 
2. Wat waren de respectieve doelstellingen? 
 
3. Wat was de kostprijs van deze buitenlandse reizen? 
 
4. Op welke wijze was de delegatie samengesteld? 
 

Was er deelname van personen die vreemd waren aan het kabinet of aan de administratie? 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 79), Van Mechelen (nr. 152), 
Vandenbroucke (nr. 264), Anciaux (nr. 136), Bourgeois (nr. 107), Keulen (nr. 177), Van Brempt 
(nr. 191), Vanackere (nr. 222), Crevits (nr. 687) en Ceysens (nr. 85). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 687 van 23 mei 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, 
Zeevisserij en Plattelandsbeleid.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 711 
van 29 mei 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Steden en gemeenten   -   Ondersteuningsbeleid 
 
Wij kunnen ons niet van de indruk ontdoen dat de investeringspolitiek van de regering vooral gericht 
is op de (13) steden (Oostende, Brugge, Roeselare, Kortrijk, Aalst, Sint-Niklaas, Leuven, Hasselt, 
Genk, Mechelen en Turnhout) en de grootsteden (Antwerpen en Gent). 
 
Er werden allerlei initiatieven genomen die met name deze steden extra middelen gaven op meerdere 
terreinen. 
 
Een goede zaak, zolang er ook voldoende aandacht is voor de kleinere gemeenten. Net daar ontbreekt 
het vaak aan. 
- Planlasten zijn voor kleine gemeenten nochtans van hetzelfde kaliber als voor de grote steden. 
- Werkloosheid is voor de inwoner van een kleine gemeente, in verhouding, een even groot probleem 

als voor de stadsbewoner. 
- De uitbouw van culturele infrastructuur op schaal van een kleine gemeente is even hard nodig als 

voor een grootstad. 
- Het Stedenfonds is er enkel voor een beperkt aantal steden. 
- De ontwikkeling van een buurtwinkel lijkt tegenwoordig zelfs de grote multinationals ten goede te 

komen. Ook zij ontwikkelen immers systemen van buurtwinkels. 
 
Dit zijn enkele stellingen die genoegzaam bekend zijn. 
 
Het leek in dit verband nuttig de vergelijking te maken van de inspanningen die geleverd worden door 
de respectieve ministers inzake betoelaging, subsidies, enzovoort, voor de grote steden enerzijds en 
voor de overige gemeenten in Vlaanderen anderzijds. 
 
Aansluitend bij mijn eerdere vraag over deze problematiek (vraag nr. 67, Websitebulletin 
publicatiedatum 10-03-2006) en het gecoördineerde antwoord van minister Keulen, graag dezelfde 
vragen voor de periode vanaf 2006. 
 
1. Welk specifiek beleid voeren de administraties vanaf 2006 onder de bevoegdheid van de minister 

ten behoeve van de dertien steden en de grootsteden Gent en Antwerpen enerzijds, en ten behoeve 
van de overige gemeenten in Vlaanderen anderzijds? 

 
2. Welke specifieke kredieten werden vanaf 2006 binnen de bevoegdheden van de minister reeds 

aangewend voor de dertien steden en grootsteden Antwerpen en Gent enerzijds, en voor de 
overige gemeenten anderzijds? 

 
3. Welke specifieke projecten worden vanaf 2006 betoelaagd ten behoeve van de dertien steden en de 

grootsteden Antwerpen en Gent enerzijds, en ten behoeve van de overige gemeenten anderzijds? 
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4. Zijn er vanaf 2006 objectieve criteria op basis waarvan gemeenten in Vlaanderen ondersteund 

worden? Zo ja, welke? 
 
5. Zijn er vanaf 2006 objectieve criteria op basis waarvan de dertien steden en de grootsteden 

Antwerpen en Gent extra ondersteund worden? Zo ja, welke? 
 
6. Welke fondsen bestaan er in die zin binnen de bevoegdheden van de minister en op welke wijze 

worden deze fondsen vanaf 2006 verdeeld? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 82, Van Mechelen nr. 162, 

Vandenbroucke nr. 274, Anciaux nr. 151, Bourgeois nr. 114, Keulen nr. 180, Van Brempt nr. 205, 
Vanackere nr. 234, Crevits nr. 711, Ceysens nr. 88). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 711 van 29 mei 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Marino Keulen, Vlaams minister van 
Binnenlands bestuur, Stedenbeleid, Wonen en Inburgering.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 735 
van 10 juni 2008 
van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
Opleiding “Energiebewuste Architecten”   -   Inschrijvingen 
 
Om te beantwoorden aan de vraag van kandidaat-bouwers naar een lijst met architecten die ervaring 
hebben met het ontwerpen van lage-energiewoningen, werd door de minister het project 
“Energiebewuste Architecten” gelanceerd. 
 
Het gaat om een opleiding, in samenwerking met de twee grootste architectenorganisaties, NAV en 
BVA, die kandidaat-bouwers in staat moeten stellen architecten te onderscheiden die ervaring hebben 
met of geëngageerd zijn voor het ontwerpen van lage-energiewoningen. 
 
Voor de opleiding trekt de minister 138.000 euro uit. 
 
Bestaat er interesse bij de architecten om een dergelijke opleiding te volgen? 
 
Hoeveel architecten hebben zich reeds ingeschreven? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 735 van 10 juni 2008 
van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
Er bestaat bij de architecten duidelijk interesse om deze opleiding te volgen. In de eerste fase van dit 
project was voorzien dat de opleiding zou worden georganiseerd voor 500 architecten. Bij het openstellen 
van de inschrijvingsmodule was dit aantal op 1 voormiddag bereikt. Gelet op dit succes overweeg ik de 
toekenning van een bijkomende projectsubsidie om in totaal aan 1000 architecten de opleiding te kunnen 
aanbieden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 739 
van 10 juni 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Lichthinderbeperking   -   Stand van zaken 
 
In het hoofdstuk “landschappelijke inpassing van de infrastructuur” van het document “Mobiliteitsplan 
Vlaanderen. Stand van zaken najaar 2007” lezen we in de paragraaf “beperking lichthinder” : “Ter 
hoogte van natuurgebieden, o.a. ten behoeve van ontsnipperingsmaatregelen, wordt rekening 
gehouden door volgende maatregelen te nemen: minder licht plaatsen, de verlichtingspalen lager te 
maken ter hoogte van faunapassages,… 
 
In het Milieurapport Vlaanderen (MIRA-T) van 2007 werd ruime aandacht besteed aan lichthinder en 
in het bijzonder aan de negatieve milieu-impact van wegverlichting. De wegverlichting voorziet bij 
benadering genoeg licht om het hele Vlaamse grondgebied tot ongeveer drie keer het vollemaanniveau 
te verlichten en heeft een niet onbelangrijk aandeel in de hemelgloed, de verhoging van de helderheid 
van de hemel boven het natuurlijke achtergrondniveau door lichtverstrooiing van buitenverlichting in 
de atmosfeer. Om de lichthinder voor de natuur te beperken, kan volgens MIRA-T geopteerd worden 
om naar analogie met stiltegebieden donktertegebieden af te bakenen, wat zou kunnen door de 
verlichting in omliggende zones te beperken. “Een doelgerichte aanpak van lichthinder in 
natuurgebieden en hun onmiddellijke omgeving beperkt de mogelijke nadelige ecologische impact van 
lichtvervuiling, zoals het aantrekken of afstoten van insecten en dieren”, aldus MIRA-T. In het 
milieubeleidsplan 2003-2007 werd inzake lichthinder de volgende doelstelling opgenomen : “In 2007 
komen geen gebieden meer voor met een kunstmatige hemelluminantie groter dan negen keer de 
natuurlijke hemelluminantie (tussen 00.30u en 5u).” 
 
Daarnaast is er ook het probleem van fysiologische verblinding door interactie van verschillende 
vormen van buitenverlichtingsinstallaties zoals wegverlichting, monumentenverlichting, 
reclameverlichting, enzovoort. Vooral in een stedelijke omgeving is er de neiging tot opbod van 
verlichting (extra verlichten om gezien te worden). 
 
Een algemeen ontwerp waarbij bepaald wordt welke verlichting wanneer voor welke installaties nodig 
is, met name de opmaak van een lichtplan, kan hieraan verhelpen. 
 
1. Wat is de stand van zaken m.b.t. de geciteerde doelstelling van het milieubeleidsplan inzake 

lichthinder?  
 

Wat is de totale oppervlakte van de gebieden met een kunstmatige hemelluminantie van meer dan 
900 % van de natuurlijke achtergrondstraling? 
 

2. Welke initiatieven en maatregelen werden tot op heden door de minister genomen om de 
lichthinder door wegverlichting te beperken?  

 
Welke middelen staan daar tegenover? 
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3. Welke initiatieven en maatregelen werden tot op heden genomen m.b.t. de afbakening van 

donkertegebieden, in het bijzonder ook wat de aanbevelingen zoals uitgewerkt in CIE 126-1997 
betreft? 

 
4. Welke initiatieven en maatregelen werden tot op heden genomen m.b.t. de implementatie van 

lichtplannen en m.b.t. de opvolging van de aanbevelingen zoals opgenomen in CIE 150-2003? 
 
5. Wat is de stand van zaken m.b.t. de uitvoering van het urgentieplan voor lichthinder zoals 

goedgekeurd door de Vlaamse Regering in 1997? Wordt dit plan nog steeds gehanteerd en ook 
geactualiseerd? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 739 van 10 juni 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 

 
 
 
1. De doelstelling - ‘In 2010 komen er geen gebieden meer voor met een kunstmatige 

hemelluminantie groter dan 9 keer de natuurlijke hemelluminantie (tussen 0u30 en 5u00): dit is 
de categorie gebieden waar de kunstmatige hemelgloed nu het grootst is.’ – is een 
richtinggevende doelstelling. Ze werd geformuleerd op basis van de hemelluminantiekaarten 
van Cinzano en Falchi. Dit was echter een éénmalige publicatie uit 2000 gemaakt op basis van 
satellietbeelden genomen om 21u30. Hierdoor was er nood aan een actualisatie van deze 
kaarten. 

 In 2007 werd in opdracht van MIRA de studie ‘Methode voor bepalen van hemelluminantie’ 
uitgevoerd. Deze studie had tot doel om een methode te ontwikkelen om lichtvervuiling te 
meten, op te volgen en te controleren en op deze manier de kaarten van Cinzano en Falchi te 
actualiseren.  

 Uit het besluit van deze studie kunnen we noteren dat de hemelluminantie in belangrijke 
brongebieden zoals industriezones en stedelijke gebieden veel hoger ligt dan weergegeven in de 
bovengenoemde kaarten uit 2000. Dit is waarschijnlijk te wijten aan relatief grote bijdragen van 
lichtbronnen andere dan wegverlichting (reclameverlichting, binnenverlichting, monument-
verlichting, industriële verlichting, sportverlichting, …). Bovendien wordt de hemelluminantie 
in deze zones sterk beïnvloed door lokale lichtbronnen waardoor het moeilijk is om de 
hemelluminantie exact te bereken zonder metingen. Daarnaast moet men ook rekening houden 
met het feit dat de kaarten uit 2000 ondertussen gedateerd zijn. 

 Op basis van deze studie kan geconcludeerd worden dat bovengenoemde indicator moeilijk 
opvolgbaar is, zeker wat betreft brongebieden zoals stedelijke gebieden en industriezones. 

 
2. Om de lichtvervuiling te beperken, plaatst de Vlaamse overheid sinds meerdere jaren enkel 

verlichtingstoestellen van het afgeschermde type zonder rechtstreekse opwaartse lichtuitstraling. 
Wanneer in natuurgebieden moet verlicht worden, wordt gebruik gemaakt van een lamellen-
systeem. Dat systeem zorgt ervoor dat de verlichting enkel op een bepaalde plaats gericht wordt. 

 
3. Ik gaf de opdracht om dit jaar te starten met een beleidsonderbouwende studie lichthinder. 

Binnen het bestek van deze studie dient onder andere een aanzet gegeven te worden tot detectie 
en behoud van potentiële donkertegebieden. Het einde van de studie is voorzien tegen midden 
2009. 

 
4. In de studie, beschreven in deelvraag drie, wordt onder andere ook gevraagd om de 

aanbevelingen uit het document CIE 150-2003 om te zetten naar de Vlaamse situatie. 
 
5. In december 1997 keurde de Vlaamse Regering een urgentieplan voor lichthinder goed. Onder 

andere ten uitvoering van dit plan zijn een aantal acties ondernomen. Op het vlak van informatie 
en sensibilisatie werd bijvoorbeeld meer aandacht besteed aan lichthinder in het REG-beleid en 
werd een brochure over reclameverlichting gepubliceerd (zie ook www.milieuhinder.be). Ook 
de beslissing om tussen 0.00 uur en 6.00 uur de middenbermverlichting -tussen op -en afritten- 
van autostrades te doven en het gebruik van afgeschermde verlichtingstoestellen, dateert uit die 
periode.  

 Het urgentieplan lichthinder wordt niet meer geactualiseerd omdat lichthinder sinds 2003 is 
opgenomen in het milieubeleidsplan.  
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 Wat betreft de uitvoering van het milieubeleidsplan lag de nadruk tot nu toe voornamelijk op 

informatie en sensibilisatie. Enkele voorbeelden: 
 

- lichthinder is mee opgenomen in de cluster hinder van de samenwerkings-
overeenkomst tussen gemeenten, provincies en het gewest. Bovendien werd er in 
2004-2005 een DULOMI-project (Duurzaam Lokaal Milieubeleid) met de naam 
‘Gemeenten verlichten zonder hinder’ uitgevoerd. De gemeenten die intekenden op 
het charter lichthinder kregen extra begeleiding bij de aanpak en evaluatie van 
problemen rond lichthinder. 

- de publicatie van een brochure ‘Wegverlichting zonder lichthinder’ waarin naast meer 
specifiek over wegverlichting ook wordt ingegaan op enkele algemene aspecten van 
lichthinder (zie ook www.milieuhinder.be). 

- ontwikkeling van de website www.emis.vito.be/lichthinder. Naast een overzicht van de 
geldende normen en aanbevelingen krijg je als gebruiker een opsomming van 
maatregelen en technieken voor het beperken van lichthinder. 

 
Aan de hand van de resultaten van de MIRA-studie over hemelluminantie en de op te starten 
beleidsonderbouwende studie lichthinder zal het te voeren beleid rond lichthinder verder worden 
uitgestippeld. 
 
Het verlichtingsniveau van de openbare verlichting langsheen de autosnelwegen en 
gewestwegen werd de voorbije jaren al merkelijk verminderd. De actueel door het Vlaamse 
Gewest toegepaste verlichtingsniveaus zijn in overeenstemming met de Europese norm 
EN13201-2 van 2003. De gehanteerde verlichtingsniveaus houden rekening met de 
wegcategorie (o.m. volgens het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen) en met de aard van de 
wegsectie (doorgaande sectie, kruispunt). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 762 
van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Uitbreiding luchthaven Bierset   -   Stand van zaken 
 
Op 21 mei jongstleden richtte ik mij tot de minister met een actuele vraag over de start van de 
voorbereidende werkzaamheden voor de verlenging van de startbaan van de luchthaven van Bierset 
ondanks de lopende juridische procedures (Handelingen plenaire vergadering nr. 42 – 21 mei 2008, 
blz. 1 – 3). 
 
Voor een actuele stand van zaken kreeg ik van de minister graag een antwoord op volgende vragen. 
 
1. Wat is de stand van zaken van het “verzoek tot schorsing” en het “beroep tot nietigverklaring” bij 

de Raad van State? 
 
2. In haar antwoord verklaarde de minister: “Er is contact opgenomen met de kabinetten van de 

ministers Antoine en Lutgen. Er is overleg over de naleving van de afspraken.” 
 

Op welke wijze wordt dit overleg concreet gevoerd? 
 
Op welke data vond er reeds overleg plaats en wat is de verdere planning? 
 
Welke resultaten leverde dit overleg tot op heden concreet op? 
 

3. De minister verklaarde eveneens: “De raadsmannen van het Vlaamse Gewest onderzoeken 
intussen hoe we aan eventuele werken op het terrein via een burgerlijke procedure een eind 
kunnen maken.” 

 
Wat is hier de stand van zaken? 
 
Welke concrete stappen zal het Vlaams Gewest zetten? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 762 van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 

 
1. Op 13 juni 2008 werd het arrest nr. 183.671 van 30 mei 2008 ontvangen waarin de Raad van 

State de vordering tot schorsing van de door minister Antoine op 13 september 2006 
afgeleverde stedenbouwkundige vergunning aan de SRWT verwerpt. Op 25 juni 2008 werd 
door het Vlaamse Gewest het verzoek tot voorzetting per aangetekende brief neergelegd bij de 
Raad van State. De Raad zal nu het beroep tot nietigverklaring volgens de normale procedure 
verder ten gronde behandelen. 

 
2. Er vond tot op heden overleg plaats met de kabinetten van minister Lutgen en minister Antoine 

op 20, 21 en 28 mei, 17 juni, 3 juli en 25 september 2008. Het overleg met de kabinetten werd 
per telefoon, e-mail en brief gevoerd. Op 3 juli 2008 werd door mijn kabinet voorgesteld om 
nog vóór het zomerreces een overlegmoment te organiseren met minister Antoine, met name op 
17 juli 2008.  In antwoord liet hij weten dat hij op het voorziene overlegmoment van 17 juli 
2008 wegens andere verplichtingen niet aanwezig kon zijn. Bovendien stelde minister Antoine 
voor om eerst een technisch overlegmoment te organi-seren op het niveau van de medewerkers 
alvorens de ministers elkaar zouden ontmoeten over dit punt. Vervolgens vond op 25 september 
2008 een overleg plaats tussen de gewestelijke milieukabinetten in zake allerlei 
gewestgrensoverschrijdende dossiers, o.a. ook over Bierset. In uitvoering van dit overleg zal 
kabinet Lutgen, gelet op een mogelijke schending van het Samenwerkingsakkoord van 11 
augustus 1994 betreffende de uitwisseling van informatie over projecten met 
gewestgrensoverschrijdende milieu-effecten, een vergadering beleggen met vertegenwoordigers 
van de kabinetten Antoine en Crevits over de toepassing van dit Samenwerkingakkoord in 
verband met het dossier Bierset. Uit het overleg tot op heden blijkt dat minister Antoine bereid 
is om te antwoorden op al onze vragen, maar dat hij voorlopig in de overtuiging blijft dat het 
Samenwerkingsakkoord van 1994 niet geschonden is. Hij baseert zich hiervoor op de verslagen 
van de auditeur van de Raad van State in het kader van de vroegere en de huidige procedure. 
Minister Antoine stelt dat in de vroegere procedure de auditeur niet verwezen heeft naar een 
schending van het Samenwerkingsakkoord. Hij verliest echter uit het oog dat een auditeur zich 
kan beperken tot het (onderdeel van het) middel dat de oplossing van het geschil mogelijk 
maakt en dat leidt tot de ruimste vernietiging. In verband met het Samenwerkingsakkoord werd 
door de auditeur dus simpelweg niets gezegd, omdat een andere inbreuk zo flagrant was dat de 
auditeur zich enkel op basis van die inbreuk zelfs niet beperkte tot het voorstellen van de 
schorsing, maar meteen om de vernietiging vroeg. Uit het stilzwijgen van de auditeur over het 
Samenwerkingsakkoord kan dus verder niets worden afgeleid. In de huidige procedure heeft de 
auditeur, gevolgd door de Raad van State, enkel gezegd dat het Vlaamse Gewest onvoldoende 
heeft aangetoond dat het een persoonlijk moeilijk te herstellen ernstig nadeel ondervindt 
waardoor een schorsing niet aangewezen is, maar wat de grond van de zaak onverlet laat. Het 
onderzoek van het middel in verband met het Samenwerkingsakkoord dient dus nog te gebeuren 
tijdens de behandeling ten gronde, reden waarom de auditeur daar tot op heden ook nog niets 
over heeft gezegd. Opnieuw interpreteert minister Antoine dit stilzwijgen alsof dat de auditeur 
geen inbreuk op het Samenwerkingsakkoord vaststelt. Wat dat persoonlijk nadeel betreft. Dit is 
vaak een moeilijk probleem. Dit is ook de reden waarom de advocaat die de gemeente Riemst 
raadpleegde, adviseerde dat niet de gemeente zelf, maar wel een aantal inwoners, het best een 
procedure bij de Raad van State zouden instellen, opdat dan makkelijker dit persoonlijk nadeel 
zou kunnen worden aangetoond. Tevens werd de gouverneur van Limburg voorafgaand aan zijn 
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bezoek aan de luchthaven van Bierset ingelicht en uitdrukkelijk gevraagd om de belangen van 
het Vlaamse Gewest en de inwoners van Zuid-Limburg ter sprake te brengen, wat na 
terugkoppeling ook effectief gebeurd blijkt te zijn. 

 
3. De mogelijkheid om eventueel bijkomende gerechtelijke stappen te ondernemen werd in de 

maanden juni en juli zowel onderzocht door een advocatenkantoor als door de juridische dienst 
van het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie. Er werd onderzocht of een 
gemeenrechtelijk kortgeding, een vordering op eenzijdig verzoekschrift of een 
milieustakingsvordering mogelijk was. Voor elk van deze mogelijkheden werd onderzocht of 
een eventuele vordering ontvankelijk zou kunnen worden verklaard, en zo ja, wat dan eventueel 
de problemen zouden kunnen zijn bij de eigenlijke grond van de zaak. Samengevat komen hun 
bevindingen neer op hetgeen volgt. In verband met het kortgeding waren er problemen wat 
betreft het vereiste subjectieve recht, het voldoende, actueel, rechtstreeks en persoonlijk belang 
en het hoogdringend karakter. Een kortgeding kan ook enkel uitspraak doen bij voorraad wat 
betekent dat het geen nadeel mag toebrengen aan de zaak zelf. Er valt niet in te zien hoe de 
kortgedingrechter een bouwverbod zou kunnen opleggen tot aan de uitspraak ten gronde door de 
Raad van State, die nog een lange tijd op zich kan laten wachten, in weerwil van het verbod om 
de zaak ten gronde te beslechten.  Ook voor het eenzijdig verzoekschrift stelt zich het probleem 
van de hoogdringendheid, maar bovendien ook om in casu te kunnen aantonnen dat een 
uitspraak bij wijze van beschikking op eenzijdig verzoekschrift volstrekt noodzakelijk is, wat in 
de rechtspraak en de rechtsleer bijzonder streng wordt ingevuld. Volstrekte noodzakelijkheid 
houdt immers in dat de maatregel zodanig dringend is dat wordt afgeweken van een 
contradictoire procedure. Bij de milieustakingsvordering is er ten eerste een probleem in 
verband met het territoriale aspect, waarbij zal aangetoond moeten worden dat de bouwwerken 
met voldoende zekerheid hinder tot gevolg zullen hebben op het grondgebied van het Vlaamse 
Gewest. De bouwwerken op zich veroorzaken deze hinder echter niet, wel eventueel de latere 
exploitatie van deze infrastructuur, waartegen dan op die moment passend zal moeten worden 
opgetreden. Ten tweede dient het bestaan van een kennelijke inbreuk “op één of meer 
bepalingen van wetten, decreten, ordonnanties, verordeningen of besluiten betreffende de 
bescherming van het leefmilieu” in de zin van de wet van 12 januari 1993 te worden 
aangevoerd. Een Samen-werkingsakkoord wordt niet vermeld in de opsomming, wat dus al een 
eerste strijdpunt zou worden. In casu worden de werken bovendien uitgevoerd in het kader van 
een rechtsgeldige bouwvergunning (totdat de Raad van State daar eventueel anders over zou 
oordelen), waardoor het quasi onmogelijk is om het bewijs van een milieu-inbreuk te leveren. 
De meest haalbare kaart lijkt prima facie het gemeenrechtelijke kortgeding, maar ook daarbij 
ligt de weg, alleen al wat de ontvankelijkheid betreft, dus vol wolfsijzers en schietgeweren. 
Tevens dient er op gewezen te worden dat een eventuele procedure gevoerd zou worden voor de 
rechtbank van Luik. Gelet op al de hierboven aangehaalde problemen en voorbehouden die door 
het advocatenkantoor en de juridische dienst naar voren werden geschoven in verband met een 
eventuele bijkomende burgelijke procedure, werd voorlopig besloten geen verdere stappen te 
ondernemen omdat de kans dat één van bovenstaande procedures tot resultaat zou leiden 
bijzonder klein, om niet te zeggen uitgesloten is. De vorderingen zouden waarschijnlijk niet 
eens ontvankelijk verklaard raken. Verder werd ook onderzocht of eventueel een procedure tot 
het bevelen van voorlopige maatregelen voor de Raad van State kon gevoerd worden. 
Dergelijke vordering kan evenwel slechts worden ingesteld zolang een vordering tot schorsing 
hangende is, wat niet meer het geval was door het tussenkomende vonnis van 30 mei 2008. Ten 
slotte werd ook nog onderzocht of een procedure voor een Samenwerkingsgerecht in 
overeenstemming mat artikel 92bis, §5, van de Bijzondere wet tot hervorming der instellingen 
van 8 augustus 1980 juncto artikel 6 van het Samenwerkings-akkoord van 4 juli 1994 kon 
gevolgd worden. Een dergelijk Samenwerkingsgerecht werd tot op heden nog niet opgericht en 
zou dus nog eerst moeten samengesteld worden. Er bestaat echter grote onduidelijkheid over de 
bevoegdheid van dergelijk gerecht, de eventuele samenloop met andere rechterlijke 
beslissingen, de uitvoerbaarheid van de beslissingen,…. Het belangrijkste is echter dat dergelijk 
Samenwerkingsgerecht slechts gezag van gewijsde heeft tussen de betrokken partijen en dus 
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niet een rechtsgeldige bouwvergunning van een derde kan treffen. Het Samenwerkingsgerecht 
zou dus nooit de werken op het terrein kunnen stil leggen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 769 
van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Noord-Zuidverbinding Limburg   -   Verkeersstromen 
 
De realisatie van de Noord-Zuidverbinding in Limburg is een lang aanslepend en heikel dossier. De 
realisatie van deze ‘missing link’ is nu voorzien via Via-Invest en alternatieve financiering (PPS). 
Vooraleer overgegaan kan worden tot realisatie moeten echter nog een aantal knelpunten opgelost 
worden en knopen doorgehakt. Het is daarom de bedoeling om in 2008 alle relevante en noodzakelijke 
studies af te werken. Een en ander doet echter nog vragen rijzen. 
 
Pas als er een definitieve beslissing is over fase 2 starten de werken aan de Noord-Zuidverbinding. 
Momenteel onderzoekt een MER-studie voor fase 2 de verschillende mogelijke opties. 
 
Op basis van deze studie zal er moeten gekozen worden voor het tunnelscenario of de omleidingsweg. 
 
Aan de hand van het definitieve milieueffectenrapport kiest de Vlaamse Regering dan in de zomer van 
2008 voor het beste tracé. 
 
Er kunnen vragen rijzen rond de relevantie/het belang van een Noord-Zuidverbinding. We stellen vast 
dat de oorspronkelijke vraag (1975) kwam van Eindhoven (Nederland), dat om een 
viervaksverbinding vroeg tussen Eindhoven en Hoei (A24). Ondertussen hebben de stad Eindhoven en 
de Nederlandse minister van Verkeer en Waterstaat al laten weten dat ze niet meestappen in de “beton-
cultuur” en geen vragende partij meer zijn voor een Noord-Zuidverbinding. 
 
De Noord-Zuidverbinding is derhalve nuttig voor het verkeer komende vanuit Lommel: in het plan-
MER wordt onder meer in punt 10.2.3.4 omschreven wat de toekomstige ontwikkeling zal zijn van het 
Kristal-park in Lommel en welke invloed dit zal hebben op de verkeersintensiteit. Vast staat dat een 
vlotte verbinding tussen Noord-Zuid extra verkeer met zich zal meebrengen, waardoor er op korte tijd 
opnieuw een mobiliteitsprobleem dreigt: echter, door het verkeer minder vlot door Houthalen-
Helchteren te loodsen, zoekt men misschien andere oplossingen, waardoor de verkeersintensiteit op de 
Noord-Zuidas vanzelf zal afnemen. 
 
1. Werd er onderzocht of het probleem van Noord-Zuidverkeer niet kan worden opgelost door een 

herverdeling van de verkeersstromen? 
 
2. Waarom wordt het verkeer komende van het noorden niet aangemoedigd om via de balendijk, 

richting Mol-Geel aan te sluiten op de E313? 
 
3. En waarom wordt het verkeer komende uit Maaseik-Bree niet aangemoedigd om via de nieuwe 

voorziene ringweg rond Meeuwen en de weg naar Opglabbeek aan te sluiten in Genk op de E314? 
 
4. Is een dergelijke herverdeling onderzocht? 
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Zo ja, met welke resultaten? Zo neen, acht de minister bijkomend onderzoek wenselijk? 
 

5. Wat is de stand van zaken in Nederland, met name m.b.t. de verbinding naar Eindhoven? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 769 van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
In het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen (RSV), dat werd goedgekeurd door het Vlaamse 
Parlement op 17/12/1997 en waar voor de Vlaamse overheid bindende bepalingen uit volgen, is de 
Noord-Zuid Limburg gecategoriseerd als primaire I weg. Heel de categorisering binnen het RSV heeft 
juist tot doel om het verkeer af te wikkelen op de meest geschikte wegen voor de gekozen 
verplaatsing. Zo wordt onder andere getracht om interregionaal verkeer vlot te houden door 
performante primaire I wegen uit te rusten volgens een vormgeving die vlot en veilig verkeer toelaat. 
Hierdoor zal dit doorgaande verkeer dan ook niet meer over kleinere wegen rijden, wat positief is voor 
de leefbaarheid in de bebouwde omgevingen. 
Voor de Noord-Zuid verbinding in Limburg ontbreekt een deel dat voldoet aan de eisen van een 
kwalitatieve primaire I verbinding waardoor zich op dit traject en in de omgeving problemen voordien 
met leefbaarheid, verkeersveiligheid en vlotte doorstroming. Het realiseren van een volwaardige 
primaire I verbinding voor de hele Noord-Zuid as is ook voorzien binnen het RSV. 
 
1. Deze analyse werd uitgevoerd. Door het ontbreken van goede alternatieven biedt dit geen 

oplossing. De toekomstmodellen houden al rekening met een verbeterde N71 richting 
Antwerpen en een opgewaardeerde N76, maar deze ingrepen volstaan zeker niet om aan alle 
doelstellingen van het RSV te voldoen. Het verkeer gaat bovendien gebruik maken van wegen 
die absoluut niet gewenst of geschikt zijn voor interregionaal verkeer, zoals de route N746-N73-
N72. In plaats van een oplossing te vinden voor een groot gebied rond de Noord-Zuid as, 
worden de problemen verspreid over een nog groter gebied. 

 
2. De bewegwijzering is aangepast aan de categorisering. Richting Antwerpen zal het verkeer al 

naar deze route worden geleid. Het probleem is dat vanuit Antwerpen komende de route vanaf 
complex 23 – N71 via Geel – Mol voorlopig niet aangepast is als primaire weg en er 
sluipverkeer vastgesteld wordt via complex 25 Ham, N141 – N73 Leopoldsburg-Hechtel-Bree-
Kinrooi, zijnde de historische route Antwerpen-Ruhrgebied. 

 
3. Vanuit Bree verdeelt het verkeer zich via N73 Peer naar de N74, via de N76 naar Meeuwen en 

verder richting Genk (E314 complex 31)of via N719 (lokale weg I) richting Helchteren en zo 
via N74 naar de E314. De bewegwijzering stuurt het verkeer volgens het Ruimtelijk 
Structuurplan Vlaanderen via de primaire weg N73 naar de N74. Als de nieuwe omleidingsweg 
N76 rond Meeuwen klaar is zal de route N719 naar Helchteren nog sterker dienen te ontraden 
worden. Om de route via de N73 te ontraden is echter een wijziging van de categorisering nodig 
in het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen, met name een omwisseling N76 – N73 als primaire 
weg II. 

 
4. Deze herverdeling wordt onderzocht in het model 2020 dat recent beschikbaar is gesteld door 

het verkeerscentrum. 
 
5. Het Rijk zal de N69 overdragen aan de Provincie. De N69-studie wordt vanaf 2008 getrokken 

door de provincie Noord-Brabant In 2008 worden door de Provincie twee proceslijnen opgestart, 
resulterend in twee documenten: Gebiedsopgave Grenscorridor N69 (november 2008) vanuit de 
pilot-MIRT-verkenning Zuidoostvleugel BrabantStad en Startnotitie-Tracé/MER-N69 (wellicht 
eind 2008). Daarna volgt een planstudie/MER tegen het einde van het jaar.  
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 De opzet van de projectorganisatie voorziet geen participatie van Vlaanderen meer in de 
Projectgroep maar wel in een bilateraal overleg met Vlaamse overheid, Provincie Limburg en 
Stad Lommel. Een eerste overleg vond plaats op 19 mei te Hasselt.  

 Vanuit Vlaanderen is er aangedrongen op de aanleg van de N69 volgens de inrichtingsprincipes 
van primaire wegen en zo mogelijk volgens deze van het TEN-netwerk. Ten slotte had 
Vlaanderen al gevraagd dat de MER in de modelberekeningen rekening zou houden met 
gelijktijdige aanleg N74 Houthalen-Helchteren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 770 
van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Noord-Zuidverbinding Limburg   -   Communicatie 
 
De realisatie van de Noord-Zuidverbinding in Limburg is een lang aanslepend en heikel dossier. De 
realisatie van deze ‘missing link’ is nu voorzien via Via-Invest en alternatieve financiering (PPS). 
Vooraleer overgegaan kan worden tot realisatie moeten echter nog een aantal knelpunten opgelost 
worden en knopen doorgehakt. Het is daarom de bedoeling om in 2008 alle relevante en noodzakelijke 
studies af te werken. Een en ander doet echter nog vragen rijzen. 
 
Pas als er een definitieve beslissing is over fase 2 starten de werken aan de Noord-Zuidverbinding. 
Momenteel onderzoekt een MER-studie voor fase 2 de verschillende mogelijke opties. 
 
Op basis van deze studie zal er moeten gekozen worden voor het tunnelscenario of de omleidingsweg. 
 
Aan de hand van het definitieve milieueffectenrapport kiest de Vlaamse Regering dan in de zomer van 
2008 voor het beste tracé. 
 
Onlangs ontvingen de inwoners van Houthalen-Helchteren een brief van de Vlaamse overheid. De 
brief werd opgesteld door Groep C & Slangen (communicatieadviseurs) op vraag van de Vlaamse 
overheid (via de Noord-Zuid Adviesgroep). Er zou immers een tekort aan evenwicht in de 
communicatie rond de plan-MER bestaan. De brief werd aangekondigd als antwoord op de verwarring 
die ontstaan zou zijn door de verschillende actiegroepen rond de Noord-Zuidverbinding en moest 
duidelijke informatie geven aan de inwoners van de gemeente. 
 
1. Op welke wijze zal de communicatie door Groep C over de N-Z worden gevoerd? Op basis van 

welke strategische nota’s of studies? Graag een afschrift. 
 
2. Is er democratische controle over inhoud en aard? Op basis van welke procedure? Met andere 

woorden: wie stuurt aan, waar ligt de beslissingsbevoegdheid rond communicatie, enzovoort? 
 
3. Waarom werd er tot op heden geen contact genomen door Groep C met de mensen die zich kanten 

tegen een omleidingsweg en die zich in een zeer breed maatschappelijk draagvlak verzamelden in 
de actiegroep “het gaat OM-U”: communiceren impliceert immers ”samen” spreken en mag geen 
“monoloog” worden? De mensen van Lillo en omgeving zijn tot op heden nooit gehoord. 

 
4. Welke vergoeding ontvangt Groep C als verantwoordelijke voor de communicatiebegeleiding van 

het hele project? Graag een volledig en gedetailleerd overzicht. 
 
5. Welke vergoedingen werden tot op heden reeds betaald? Graag een volledig en gedetailleerd 

overzicht. 
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6. Welke kwaliteitscriteria gelden voor de communicatie door Groep C? 
 
7. Op welke wijze wordt de objectiviteit wat de communicatie betreft gewaarborgd? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr.770 van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1-2. De communicatieacties en – middelen worden door het communicatiebureau voorbereid in 

actienota’s. Deze voorstellen worden besproken met het Agentschap Wegen en Verkeer en met 
mijn kabinet. Bovendien worden binnen de Noord-Zuidadviesgroep, opgericht om het 
bestuurlijk draagvlak te vergroten, de communicatie-acties op voorhand besproken, af-getoetst 
en eventueel bijgestuurd. Communicatieplannen, die een langere werkingsperiode omvatten, 
worden bovendien geagendeerd en besproken op het Managementcomité Noord-Zuid. 
De communicatie over de Noord-Zuidverbinding gebeurt zowel algemeen (via advertenties en 
mailings) als naar specifieke doelgroepen (via brieven en infosessies) en dus steeds in overleg 
met de opdrachtgever.  
 

3. Er is wel degelijk een communicatielijn geopend met het actiecomité, dat de belangen verdedigt 
van zij die tegen een eventuele oplossing van een omleidingsweg zijn. Een eerste overleg met 
een afvaardiging van dit actiecomité, waarbij naast het communicatiebureau ook de gemeente 
Houthalen-Helchteren en Wegen en Verkeer Limburg aanwezig waren, vond plaats op 22 mei 
2008 in de kantoren van Wegen en Verkeer Limburg.   

 
4. Voor de permanente taken zoals persmonitoring, telefonische adviezen, opvolging drukwerken, 

website en 1700, ontvangt het communicatiebureau en haar onderaannemer een vergoeding van 
830 euro per week.  
 
Het communicatiebureau factureert alleen die prestaties die door de administratie zijn goed-
gekeurd. Hiervoor worden per trimester gedetailleerde activiteitenverslagen opgemaakt, die ter 
goedkeuring worden voorgelegd. De prijzen voor de prestaties zijn gebaseerd op de BAFO-
tarieven, die Groep C indiende tijdens de onderhandelingsprocedure. Voor de globale 
communicatie (inclusief drukwerken, informatietentoonstellingen, adviezen, enz.) is door de 
administratie 622.977 euro (excl. BTW) vrijgemaakt. De opdracht van de opdrachtnemer ving 
aan op 10 januari 2006 en is het resultaat van een onderhandelingsprocedure met openbare 
bekendmaking. 

 
5. De facturatie van de opdrachthouder gebeurt trimestrieel op basis van activiteitenverslagen. 

Hierin wordt telkens per trimester een gedetailleerd overzicht gegeven van alle meetings, nota’s, 
uitgewerkte middelen, redactie, persaanpak, enz.  
In totaal werd door de opdrachthouder tot op heden een totaalbedrag gefactureerd van 
330.229,60 euro excl. BTW.   
 

6-7. De objectiviteit en kwaliteit van de opdrachthouder is verzekerd door de volgende werkwijze en 
projectwerking : 

 
- Wegen en Verkeer Limburg stuurt het communicatiebureau aan en geeft hen de 

opdracht omtrent een bepaalde problematiek of situatie een advies uit te werken; 
- voorstellen op gebied van communicatie worden in strategische meetings met Wegen 

en Verkeer Limburg besproken, bijgestuurd en/ of goedgekeurd; 
- communicatieadviezen en communicatieplannen worden gepresenteerd in het 

Managementcomité Noord-Zuid. Het Managementcomité heeft beslissingsbevoegd-
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heid en kan aldus beslissen om bepaalde acties te schrappen, toe te voegen of anders 
aan te pakken ; 

- de communicatieplannen worden ook voorgesteld aan de Noord-Zuidadviesgroep. In 
deze laatste zetelen, naast de verantwoordelijke administraties ook de betrokken 
gemeentes en afgevaardigden van de Limburgse werkgeversorganisaties. Zij geven 
advies en input op de voorgestelde communicatieaanpak ; 

- de facturatie door de opdrachthouder gebeurt niet op basis van gepresteerde uren. De 
facturatie gebeurt volledig op basis van goedgekeurde output en een kwalitatief 
eindresultaat.  

 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht output groep C 1/1/08  -  30/04/08 
2. Overzicht output groep C 10/1/06  -  1/6/06 
3. Overzicht output groep C 1/6/06  -  1/10/06 
4. Overzicht output groep C 1/10/06  -  31/12/06 
5. Overzicht output groep C 1/1/07  -  30/04/07 
6. Overzicht output groep C 1/5/07  - 31/08/07 
7. Overzicht output groep C 1/9/07  -  31/12/07 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.003.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.004.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.005.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.006.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/770/antw.770.bijl.007.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 779 
van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Autosnelwegparkings   -   Taalgebruik (2) 
 
Ik verwijs graag naar het antwoord van de minister op mijn schriftelijke vraag van 14 juni 2007 (nr. 
491, Websitebulletin publicatiedatum 24-09-2007). 
 
De minister stelt dat de berichten en mededelingen aan bezoekers van autosnelwegparkings op 
Nederlandstalig grondgebied uiteraard in het Nederlands dienen opgesteld te zijn. 
 
Anderzijds stelt zij dat deze berichten eveneens in andere talen “vertaald” mogen worden om aan de 
behoeften van het cliënteel te voldoen. 
 
1. Op welke (taal)wettelijke basis berust de stelling dat deze berichten eveneens in andere talen 

“vertaald” mogen worden om aan de behoeften van het cliënteel te voldoen? 
 
2. Artikel 11 § 3 van de op 18 juli 1966 gecoördineerde wetgeving op het gebruik van de talen in 

bestuurszaken stelt: “§ 3. De gemeenteraden van de toeristische centra mogen beslissen dat de 
berichten en mededelingen die voor de toeristen bestemd zijn, ten minste in drie talen gesteld 
worden. Binnen acht dagen delen zij de inhoud van hun beraadslagingen mede aan de Vaste 
Commissie voor Taaltoezicht”. 

 
Op welke wijze heeft de gemeenteraad van Tienen een beslissing in die zin genomen? 
 
Voldoet Tienen en/of de parking in kwestie aan de criteria om in aanmerking te komen als 
“toeristisch centrum”? 
 

3. Heeft de minister kennis van het standpunt van de Vaste Commissie voor Taaltoezicht in deze? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 779 van 18 juni 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. De concessie m.b.t. de dienstenzone langs de autosnelweg E40 richting Brussel ter hoogte van 

Tienen (Hoegaarden) valt op zich niet onder het toepassingsgebied van de Gecoördineerde 
wetten van 18 juli 1966 op het gebruik van de talen in bestuurszaken. 

 
 Het enige mogelijke aanknopingspunt met de Taalwet Bestuurszaken is art. 1 §1, 2° Taalwet 

Bestuurszaken m.b.t. de “concessiehouders van een openbare dienst”. 
 
 De concessie in casu maakt echter een “concessie voor openbare werken” uit, waarbij de 

concessie de uitvoering van een bouwwerk betreft gekoppeld aan de verlening (als 
tegenprestatie) van een exploitatierecht aan de concessiehouder. Deze concessie dient te 
onderscheiden worden van de “concessie van een openbare dienst”, waarbij de overheid een 
particulier of publiek orgaan er tijdelijk mee belast, onder haar gezag en mits naleving van de 
door haar bepaalde voorwaarden, een openbare dienst op eigen kosten en risico te exploiteren 
tegen een vergoeding die normaliter op de gebruikers wordt verhaald. 

 
 De concessiehouder in casu kan derhalve niet gekwalificeerd worden als “concessiehouder” in 

de zin van art. 1 §1, 2° Taalwet Bestuurszaken en is aldus niet onderworpen aan de regels van de 
Taalwet Bestuurszaken. 

 
2. Gezien de Taalwet Bestuurszaken niet van toepassing is, is er uiteraard geen noodzaak om de 

uitzonderingsbepaling van art. 11 §3 Taalwet Bestuurszaken i.v.m. de toeristische centra toe te 
passen. 

 
 Het Vlaamse Gewest heeft echter zelf in de concessievoorwaarden regels m.b.t. de exploitatie 

opgelegd aan de concessiehouder, waaronder o.m. voorwaarden m.b.t. het taalgebruik. Door de 
aanvaarding van de concessievoorwaarden gaat de concessiehouder de verbintenis aan om voor 
zijn uithangborden, berichten en mededelingen aan het publiek, in alle gevallen de taal (talen) te 
gebruiken, die krachtens de Taalwet Bestuurszaken, voor de berichten en mededelingen aan het 
publiek voorgeschreven is (zijn) aan het bestuur van de gemeente op het grondgebied waarvan 
de dienstenzone is gevestigd (in casu het Nederlands) en wordt het hem bovendien toegelaten 
om andere talen te gebruiken om aan de behoeften van het cliënteel te voldoen. 

 
3. Bij de administratie zijn ter zake geen adviezen van de Vaste Commissie voor Taaltoezicht 

bekend. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 783 
van 20 juni 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Noord-Zuidverbinding Limburg   -   Stand van zaken 
 
In het verleden informeerde ik reeds herhaaldelijk naar de stand van zaken van het dossier Noord-
Zuidverbinding in Limburg. 
 
In een antwoord op mijn vorige vraag van augustus 2007 antwoordde de minister dat de 
studieopdracht voor het plan-MER toegewezen was en kondigde zij een aantal tijdelijke maatregelen 
aan om de verkeerssituatie te verbeteren. 
 
Daarom zou ik de minister volgende vragen willen stellen. 
 
1. Wat is de stand van zaken van de opmaak van het plan-MER? 
 
2. Welke zijn de conclusies die uit het plan-MER getrokken kunnen worden? 
 
3. Houdt het plan-MER rekening met vogelrichtlijn- en habitatgebieden? 
 
4. Wat zijn de geschatte kosten van het project? 
 
5. Welke uitvoeringstermijn wordt er voorzien? 
 
6. Wat is de stand van zaken van de tijdelijke maatregelen: 
 

a) het omvormen van de rotonde ter hoogte van Hechtel-Eksel tot een middenberm; 
 

b) het voorzien van een afslagstrook ter hoogte van de handelszone Colruyt-Dreamland; 
 

c) het voorzien van een opstelruimte ter hoogte van de Peersedijk; 
 

d) de herinrichting van het gevaarlijk punt Eikendreef – Winningstraat; 
 

e) de plaatsing van een tijdelijke brug ter hoogte van het kruispunt van de Grote Baan met de 
N719; 

 
f) een beveiligde voetgangers- en fietsoversteek aan de Technische Schoolstraat; 

 
g) een aansluiting van het bedrijventerrein Centrum – Zuid op de afrit van de E314? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 783 van 20 juni 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1. Op basis van de opmerkingen geformuleerd tijdens de ontwerptekstbespreking van 20 juni 2008 

werd de definitieve versie van het plan-MER op 10 juli 2008 aan de dienst MER overgemaakt. 
 
2. In het plan-MER werden 2 alternatieven weerhouden: de doortocht met ondertunneling 

enerzijds, en de omleiding anderzijds. Bekijken we de mate waarin de tracés en hun inrichting 
een antwoord bieden aan de uitbouw van een primaire weg van categorie I, en dus beantwoorden 
aan de gewenste functie van de weg op Vlaams niveau, dan voldoen beide tracés. 
Beide tracés hebben op milieuvlak uitgesproken voor- en nadelen. Beide tracés zijn volgens de 
conclusies van de plan-MER verdedigbaar. De belangrijkste effecten van het omleiding- en 
doortochttracé situeren zich niet zozeer op het vlak van rechtstreeks habitatverlies, dan wel op 
het vlak van versnippering van gebieden en het doorsnijden van grote ecologische relaties. Door 
een programma dat erop gericht is deze ecosystemen te verbeteren, verbinden en 
vergroten/verdichten worden de effecten van het omleiding- zowel als doortochttracé tot onder 
de drempel van een betekenisvolle aantasting van de natuurlijke kenmerken van de Speciale 
Beschermingszones gebracht. 

 
3. Het project van de N74 situeert zich in een gebied met belangrijke natuurwaarden van Europees 

en Vlaams niveau en beide tracés die thans voorliggen, kunnen een verstoring betekenen van 
deze natuurwaarden en een versnippering van deze natuurkernen. De grootteorde van deze 
effecten en de manier waarop deze effecten kunnen worden gemilderd, zijn voor beide tracés 
nauwgezet in beeld gebracht in het plan-MER. Alle elementen die kunnen bijdragen aan het 
waarborgen van connectiviteit, zoals een uitbouw afgestemd op de corridors (tunnel, 
overbrugging, e.a.), lokale ontsnipperende maatregelen en versterking door natuurontwikkeling 
van bepaalde ecologische corridors, zijn hierbij onderzocht. 

 
4. De geschatte aanlegkost ligt voor beide alternatieven in dezelfde grootteorde en bedraagt 

ongeveer 300 miljoen euro. 
 
5. De geschatte uitvoeringstermijn verschilt per alternatief. Voor het omleidingstracé wordt, gezien 

de uitvoering zich grotendeels buiten de bewoonde kernen en de verkeersassen bevindt, 
gerekend op een termijn van 2 jaar. Het doortochttracé met ondertunneling kent een 
uitvoeringstermijn van ± 2 jaar. Het is duidelijk dat hinderlijke factoren, zoals de aanwezigheid 
van bebouwing nabij en druk verkeer langs de werf, hierin een rol spelen. 

 
6. Stand van zaken : 

a-b-c.  Zijn in uitvoering op het terrein vanaf 5 augustus 2008. Het voorziene einde der werken 
is eind oktober 2008. 

 
d. Dit project is al eind 2007 uitgevoerd. 
 
e-f. Dit wordt een gecombineerde maatregel. Omwille van de ontwerpvisie is er nog overleg 

met De Lijn gepland alvorens een bouwaanvraag in te dienen. 
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g. De bouwaanvraag voor de aansluiting van het industriegebied Centrum Zuid op de E314 
is ingediend op 16 juni 2008. Het uitvoeringsdossier is in opmaak. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 790 
van 24 juni 2008 
van JACKY MAES 
 
 
 
Bescherming kustpolders   -   Stand van zaken 
 
Er wordt aangedrongen op een betere bescherming van de kustpolders. Politici staan daar niet alleen in 
en die noodkreet is zeker niet recent.  Want uit onderzoek blijkt dat de natuurbeweging én de 
wetenschappelijke instanties minstens sinds 1965 maatregelen vragen voor de bescherming van onze 
kustpolders.  
 
In de rand van de  beslissingen van de Vlaamse Regering bij het “Decreet houdende diverse 
bepalingen inzake leefmilieu en energie (verzameldecreet)” staat het volgende: “…de Vlaamse 
minister, bevoegd voor Openbare Werken, Energie, Leefmilieu en Natuur te gelasten om een 
voorontwerp van besluit voor bespreking voor te leggen in uitvoering van artikel 25 van het 
Jachtdecreet, evenals, rekening houdend met de beslissing van de Vlaamse Regering van 31 maart 
2006 rond de afbakening van de agrarische en de natuurlijke structuur van de buitengebiedregio 
Kustpolders-Westhoek en na evaluatie van het bestaande wettelijke en feitelijke regime terzake, 
concrete voorstellen tot optimalisatie van het beschermingsregime van de historisch permanente 
graslanden voor te leggen, die dan desgevallend ook tot een decretale vertaling kunnen leiden”.  
 
Als termijn werd toen afgesproken dat de minister tegen juni 2008 maatregelen zou voorstellen.  
 
1. Welke stappen ondernam de minister, sinds de beslissing rond het “verzameldecreet”, om een 

concreet beeld te krijgen van de bedreigingen voor de kustpolders en van de nodige maatregelen 
om de kustpolders beter te beschermen? In hoeverre zijn de concrete beleidsopties al uitgewerkt? 

 
2. Tegen welke datum wil de minister concrete voorstellen neerleggen om de levensnoodzakelijke 

betere bescherming van de kustpolders te realiseren? 
 
3. Was er contact tussen de Vlaamse overheid en de Europese Commissie over de mogelijke 

consequenties als Vlaanderen onvoldoende maatregelen neemt voor de bescherming en het herstel 
van waardevolle en bedreigde gebieden als de polders? Zo ja, wat waren de conclusies en de 
richtlijnen? 

 
4. Nam de minister concrete stappen om te onderzoeken wat de rol is van de poldergebieden als 

“klimaatbuffer” ten opzichte van de opwarming van het klimaat, de stijging van de zeespiegel? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 790 van 24 juli 2008 
van JACKY MAES 
 
 
 
1. Wij hebben steeds gesteld dat de sleutel voor een betere bescherming ligt in een omvattende 

aanpak met een integraal pakket van maatregelen zowel op het vlak van de regelgeving en 
handhaving als de ondersteuning door middel van beheerovereenkomsten en natuurherstel. De 
stappen die wij al ondernomen hebben en nog wensen te zetten situeren zich dan ook op 
verschillende vlakken. 

 
 Op het vlak van regelgeving evalueren wij thans het besluit van 23 juli 1998 tot vaststelling van 

nadere regels ter uitvoering van het decreet van 21 oktober 1998 betreffende het natuurbehoud 
en het natuurlijk milieu (natuurdecreet).  Het besluit is wat de natuurvergunning betreft alleszins 
complex en blijkbaar niet effectief genoeg. Er dringen zich ook aanpassingen op als gevolg van 
gewijzigde en toegevoegde bepalingen in het natuurdecreet. Het aanpassen van de regelgeving 
ten behoeve van een betere bescherming van de poldergraslanden zal in lijn liggen met het 
gebiedsgericht natuurbeleid en het beleid betreffende soortenbescherming. Dat betekent dat 
aanpassingen zullen gebaseerd zijn op de bestaande gebiedscategorieën van het natuurdecreet en 
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen. 

 
 Wij zouden alleszins de klemtoon willen leggen op het instandhouden van de bestaande 

waardevolle graslanden binnen gebieden met een adequate beschermingsstatus en meteen op 
een adequaat handhavingsbeleid met betrekking tot de regelgeving. De instrumenten die werden 
ontwikkeld in het kader van het naleven van randvoorwaarden door landbouwers voor het 
verkrijgen van Europese inkomenssteun zullen mede gehanteerd worden voor het doeltreffend 
opvolgen en handhaven van randvoorwaarden.  

 
 Een ander element in het voorgestane integraal beleid omvat de maatregelen gericht op een 

beter beheer en ontwikkeling van waardevolle graslanden. Dat kadert binnen de globale 
ondersteuning van beheerovereenkomsten voor weidevogelbeheer en botanisch beheer.  

 
 Op 6 juni 2008 keurde de Vlaamse Regering op mijn voorstel het besluit betreffende het sluiten 

van beheerovereenkomsten en het toekennen van vergoedingen ter uitvoering van de nieuwe 
plattelandsverordening definitief goed. Met het ministerieel besluit van 11 juni 2008 heb ik 
tevens een actualisatie van de afbakening van de weidevogelgebieden doorgevoerd. De 
complexen van poldergraslanden zijn opgenomen in deze nieuwe afbakening. Zij krijgen tevens 
een prioriteit voor de inzet van de bedrijfsplanners van de Vlaamse Landmaatschappij. Ik ben 
ervan overtuigd dat de beheerovereenkomsten weidevogelbeheer een meer gerichte en 
belangrijker bijdrage kunnen leveren aan het soortenbeschermingsbeleid en het gebiedsgericht 
natuurbeleid. 

 
2. De evaluatie van de regelgeving met betrekking tot de natuurvergunning en het evalueren van 

voorstellen voor een bijstelling van het besluit van 23 juli 1998 tot vaststelling van nadere regels 
ter uitvoering van het decreet van 21 oktober 1998 betreffende het natuurbehoud en het 
natuurlijk milieu wensen we af te ronden in het najaar.  

 De maatregelen betreffende het ondersteunende beleid voor het afsluiten van beheerovereen-
komsten, heb ik zoals hoger gesteld in juni genomen. 
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 In het najaar moet de administratie met gebruik van alle beschikbare informatie over polders en 
graslanden een geïntegreerd voorstel voorleggen wat het optimaliseren van de handhaving 
betreft.  

 
3. De Europese Commissie stelde op 3 juli een schriftelijke vraag om informatie betreffende het 

behoud van de vogelstand van de Oostkustpolder. Dit gebied is in 1988 aangewezen als speciale 
beschermingszone in artikel 4 van de Vogelrichtlijn. In 1996 werd een habitat 
“Poldergraslanden en hun microreliëf” toegevoegd. Volgens de klager hebben deze de 
aanwijzingen de achteruitgang van de vogelstand in deze gebieden niet kunnen voorkomen, 
waarbij ook aangestipt zou zijn dat de habitat van Kleine Rietgans – met name permanente 
graslanden – aanzienlijk kleiner zou zijn geworden. De Europese Commissie vraagt daarom 
naar de reeds genomen maatregelen in dit verband. 

 
4. Een ander onderdeel van het integraal pakket van maatregelen zijn die maatregelen die verband 

houden met de adaptatie van de poldergebieden aan de klimaatveranderingen. De concrete 
stappen die hier werden gezet situeren zich op twee niveaus, beschermd worden en bescherming 
verlenen.  

 
 Een van de voornaamste gevaren die de poldergebieden bedreigen in het kader van de 

klimaatveranderingen is zoals de heer Maes terecht opmerkt de zeespiegelstijging. Mijn 
diensten hebben zich aangesloten bij de CLIMAR-studie. Hierin komt duidelijk naar voor waar 
de verschillende zwakkere zones liggen in de kustverdediging of met andere woorden in de 
bescherming van de poldergebieden. Aan de hand van de gegevens uit deze studie worden de 
prioriteit bepaald voor kustverdedigingswerken zodat de achterliggende poldergebieden 
beschermd worden tegen de zeespiegelstijging. 

 
 De poldergebieden zelf spelen ook een belangrijke rol in de adaptatie aan de klimatologische 

veranderingen. De intense buien zorgen vaker voor wateroverlast. Daarom werden 
overstromingszones aangeduid. Ook worden de overstromingsrisico’s automatisch ingeschat en 
de resultaten hiervan kunnen via het internet geraadpleegd worden op overstromingsvoorspeller 
van de VMM.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 800 
van 25 juni 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Emissierechten   -   Allocatieplan (2) 
 
In antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 370 van 13 februari 2008 (Websitebulletin publicatiedatum 
29-04-2008) stelt de minister dat niet aan elk bedrijf minder emissierechten toegewezen werd dan de 
geverifieerde emissies van het bedrijf in de jaren 2005 en 2006. Hiermee antwoordt de minister op de 
eerste deelvraag van de schriftelijke vraag nr. 370, met name of alle bedrijven al dan niet minder 
emissierechten werden toegewezen dan de geverifieerde emissies van deze bedrijven in 2005 en 
2006. Het tweede deel van de vraag, namelijk welke bedrijven voor de periode 2008-2012 gemiddeld 
per jaar meer emissierechten toegewezen krijgen, bleef echter onbeantwoord. 
 
Ondertussen werd op de Vlaamse Regering het Vlaamse gedeelte van het allocatieplan goedgekeurd. 
 
1. Kan de minister preciseren welke installaties voor de periode 2008-2012 gemiddeld per jaar meer 

emissierechten toegewezen krijgen dan hun geverifieerde emissies uit het jaar 2005, gecorrigeerd 
voor de uitbreiding van het toepassingsgebied voor de periode 2008-2012?  

 
2. Kan de minister preciseren over hoeveel meer emissierechten dit gaat: gemiddeld per jaar in de 

periode 2008-2012 en per installatie met specificatie van de code die gebruikt wordt in het 
nationaal emissierechtenregister en de bedrijfsnaam voor elk van de betrokken installaties? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 800 van 25 juni 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
1-2.  In mijn antwoord van 15 april 2008 op uw schriftelijke vraag nr. 370 verwees ik naar het 

Vlaams Toewijzingsplan CO2-emissierechten 2008-2012, zoals het door de Vlaamse regering op 
22 februari 2008 werd goedgekeurd. Op 30 juni 2008 keurde de Europese Commissie het 
aangepaste Belgische Toewijzingsplan CO2-emissierechten 2008-2012 goed, waar het Vlaams 
Toewijzingsplan CO2-emissierechten integraal deel van uitmaakt. 

 
 Wat betreft uw twee bijkomende specifieke vragen, dien ik op te merken dat uw vorige vraag nr. 

370 wel degelijk volledig is beantwoord: enerzijds bevestigde ik dat inderdaad niet aan alle 
bedrijven minder emissierechten zullen worden toegewezen dan hun geverifieerde emissies in 
2005 en 2006, anderzijds bezorgde ik het Vlaams Parlement een lijst van deze bedrijven. 
Belangrijk hierbij is dat de bezorgde lijst conform uw vraag de vergelijking maakte tussen de 
toegewezen emissierechten 2008-2012 en de gemiddelde geverifieerde emissies 2005-2006 (i.e. 
zoals ze in het Nationaal Register der broeikasgassen zijn opgenomen, en dus excl. de 
uitbreiding van het toepassingsgebied tussen de eerste en tweede handelsperiode). 

 
 De bijkomende vraag heeft een andere invalshoek en inhoud: nl. welke bedrijven in 2008-2012 

méér emissierechten zullen worden toegewezen dan hun emissies 2005 (incl. de uitbreiding van 
het toepassingsgebied), en zo ja hoeveel méér emissierechten. 

 
 Voor een goed begrip is het totaalplaatje van belang. Dit leert ons dat het Vlaamse Gewest in de 

periode 2008-2012 aan bestaande installaties méér dan 5 miljoen minder emissierechten zal 
toewijzen dan de emissies 2005 (incl. de uitbreiding van het toepassingsgebied). Zoals u weet 
hangt de efficiëntie en de werking van het EU ETS volledig af van de totale cap en diens relatie 
tot verwachte of werkelijke emissies, en niet zozeer van individuele toewijzingsmethodes. De 
totstandkoming van een prijs per emissierecht is cruciaal aangezien dit één van de meest 
doorslaggevende factoren is om bedrijven aan te zetten tot investeringen ter verbetering van de 
energie-efficiëntie (en dus tot het vermijden van CO2-emissies). De toewijzingsmethodes (en de 
hieruit voortvloeiende al dan niet afwijking tussen de individueel toegewezen emissierechten en 
de individuele emissies) zijn dit niet.  

 Vandaar dat alle gegevens bezorgd worden om u in staat te stellen om de bijdrage van het 
Vlaamse Gewest tot het effectief tot stand brengen van een ‘goede’ prijs per emissierecht op de 
Europese emissiehandelmarkt, te evalueren. In het bestand als bijlage vindt u voor alle 
deelnemende bedrijven in de handelsperiode 2008-2012 zowel de emissies 2005 (incl. de 
emissies n.a.v. de uitbreiding van het toepassingsgebied), alsmede de toegewezen 
emissierechten 2008-2012, zoals ze werden vastgelegd door de Vlaamse regering op 16 mei 
2008. 

 
BIJLAGE 
 
Overzicht emissies 2005 en toegewezen emissierechten 2008-2012 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/800/antw.800.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 801 
van 25 juni 2008 
van VEERLE HEEREN 
 
 
 
Wegen- en openbare werken   -   Limburg 
 
In de indicatieve investeringsprogramma’s worden de projecten en middelen vastgelegd voor wegen- 
en openbare werken. In het verleden heb ik reeds vragen gesteld naar specifieke projecten hieromtrent. 
Een globaal beeld over de stand van zaken van deze projecten, specifiek voor wat de provincie 
Limburg betreft, zou duidelijk kunnen aangeven waar zich nog knelpunten bevinden en welke 
financiële middelen in welke gemeente zijn geïnvesteerd voor welke openbare werken tijdens deze 
legislatuur 2004 t.e.m. 2008. 
 
Graag vernam ik van de minister dan ook wat volgt. 
 
1. Wat is de verhouding per provincie inzake verdeling van middelen voor wegen- en openbare 

werken sinds het begin van deze legislatuur (2004)? 
 
2. Specifiek voor Limburg: welke projecten zijn gepland, in uitvoering en/of gerealiseerd in welke 

gemeente sinds het begin van deze legislatuur? Welke middelen werden hiervoor vastgelegd? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 801 van 26 juni 2008 
van VEERLE HEEREN 
 
 
 
1.  De indicatieve programma’s betreffen het investeringsartikel 73.11. Bijgaand overzicht betreft 

dit artikel:  
 

Afdeling 2004 2005 2006 2007 2008 
Antwerpen 48.705.618 34.728.861 60.935.597 56.394.370 52.762.000 
Vl.-Brabant 29.762.201 26.710.788 36.209.785 (1) 50.816.069 (1) 64.680.000 (1) 
Limburg 24.023.837 21.607.214 26.986.446 28.931.332 39.813.000 (²) 
O-Vlaanderen 33.869.542 34.997.028 40.823.834 (³) 50.198.695 (³) 52.976.000 (³) 
W-Vlaanderen 29.178.865 30.307.702 40.212.492 47.175.727 51.600.000 
 Totalen 165.540.065 148.351.592 205.168.154 233.561.193 261.833.008 

 
(1) inclusief middelen voor het START-programma (circa 25 miljoen jaarlijkse voor de periode 2006-2009) 
(²) inclusief middelen voor het Limburplan (5 miljoen in 2008 voor de N76 te Meeuwen-Gruitrode) 
(³) inclusief middelen voor het project Gent-Sint-Pieters (4 miljoen jaarlijks voor de periode 2006-2009) 
 
Deze verhoudingen kunnen nog verschuiven, gelet op mijn intentie om de aanbesteding van het 
complex Lummen in één keer uit te voeren (raming 30.000.000 euro). 

 
2. Hierna worden enkel de specifieke investeringswerken per gemeente op het investeringsartikel 

73.11. opgesomd. Naast de projecten op het investeringsprogramma 73.11 zijn er nog de 
gesubsidieerde projecten (fietspaden en schoolomgevingen) waar gemeenten zelf initiatiefnemer 
zijn (art. 63.01). 

 
BIJLAGE 

 
Overzicht projecten wegen- en openbare werken Limburg (tabel) 

 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/801/antw.801.bijl.001.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 805 
van 27 juni 2008 
van VERA DUA 
 
 
 
Bolveerput Semmerzake (Gavere)   -   Natuurinrichting 
 
Langs de Milieufietsroute (opgezet met steun van alle milieuadministraties) in Semmerzake geeft een 
infobord duiding over het gebied “Bolveerput”. Dit voormalige slibstort kreeg als nabestemming 
natuur. Op het bord staat te lezen dat het slib zal worden afgedekt en dat het gebied bestemd is voor 
natuurontwikkeling. 
 
Een paar jaar geleden werd een ambitieus natuurinrichtingsplan opgemaakt door de Vlaamse 
Landmaatschappij. Het gebied zou worden heringericht en zou samen met de Kriephoek, een 
nabijgelegen oude Scheldemeander, één natuurgebied vormen. De toegang zou beperkt worden maar 
met mogelijkheden voor zachte recreatie. 
 
Tot nog toe is er echter nog geen enkele ingreep gebeurd. Het gebied is (of beter gezegd: 
was) spontaan ontwikkeld tot een mooi natuurgebied, met een afwisseling van open water, riet en 
wilgenstruweel. Zeldzame vogels als rietgors, blauwborst en waterral zijn jaarlijkse broedvogels. De 
laatste twee jaar wordt het gebied echter intens gebruikt door motocrossers, quads en 4x4 
terreinwagens. De rust is volledig verstoord en het gebied is doorsneden met tracks van crossers. Van 
een nabestemming “natuurgebied” is totaal geen sprake meer, integendeel. 
 
1. Wat is de stand van zaken van het natuurinrichtingsplan voor dit gebied? 
 

Wanneer zal werk worden gemaakt van een concrete invulling van het 
natuurontwikkelingsproject? 
 

2. Is een gebruik door motocrossers, quads en 4x4 terreinwagens verzoenbaar met de vastgelegde 
nabestemming? 

 
Hebben deze harde recreanten daarvoor toestemming gekregen? Zo ja, van wie en op basis van 
welke procedures? 

 
Zo neen, zal hiertegen opgetreden worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 805 van 27 juni 2008 
van VERA DUA 
 
 
 
1. De inrichting van de Bolveerput is als maatregel opgenomen in het inrichtingsplan Gaverse 

Scheldemeersen van het pilootlandinrichtingsproject Leie en Schelde. Met de goedkeuring van 
dit inrichtingsplan op 22 april 2002 belastte de minister bevoegd voor landinrichting de 
toenmalige administratie Waterwegen en Zeewezen, nu de afdeling Bovenschelde van 
Waterwegen en Zeekanaal N.V., met de uitvoering van deze maatregel. Het basisinrichtingsplan 
voor dit gebied (natuurontwikkeling en passieve recreatie) werd opgemaakt door de voormalige 
afdeling Natuur, nu Agentschap voor Natuur en Bos, in samenwerking met de vzw 
Natuurreservaten, nu Natuurpunt vzw, en het gemeentebestuur van Gavere. Het werd 
overgemaakt aan Waterwegen en Zeekanaal N.V. . 

 
 Door de interferentie met de milieuvergunningsvoorwaarden die op deze site rusten, kon tot op 

heden niet worden gestart met de herinrichting ervan. In het kader van de Vlarem-wetgeving 
dient de site immers afgewerkt conform de sectorale voorwaarden voor stortplaatsen. Het 
inrichtingsplan wijkt hier echter van af, zodat bij de bevoegde minister een goed onderbouwd 
dossier dient ingediend om een afwijking op deze sectorale Vlarem-voorwaarden te verkrijgen. 
De nodige studies werden hiervoor ondertussen uitgevoerd en de afwijkingsaanvraag is in 
voorbereiding. Van zodra deze procedures zijn afgerond, kan tot realisatie worden overgegaan 
binnen de perken van de beschikbare budgettaire middelen.  

 
2. Het probleem van de voertuigen op het terrein is mij bekend. Het is geenszins de bedoeling dat 

dit terrein als crossterrein wordt gebruikt. De afdeling Bovenschelde heeft als beheerder diverse 
acties ondernomen om de voertuigen op het terrein te weren. Er wordt echter vastgesteld dat al 
deze maatregelen niet afdoende zijn om de voertuigen de toegang tot het terrein te ontzeggen. 
Momenteel worden de resultaten van een verhoogd politioneel toezicht afgewacht vooraleer 
verdere acties te ondernemen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 807 
van 27 juni 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Dierencrematoria   -  Emissiemetingen (2) 
 
In schriftelijke vraag nr. 446 van 27 februari 2008(Websitebulletin publicatiedatum 23-04-2008) vroeg 
ik de minister naar de resultaten van de emissiemetingen die werden uitgevoerd bij de 
dierencrematoria in Vlaanderen. 
 
1. Kan de minister de resultaten meedelen van de metingen die werden uitgevoerd bij de 

dierencrematoria door de erkende laboratoria? 
 
2. Zal de afdeling Milieu-inspectie zelf emissiemetingen laten uitvoeren als emissiemetingen wijzen 

op problemen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
Op vraag nr. 807 van 27 juni 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
1.  Hieronder volgen de resultaten van de emissiemetingen bij de drie actieve dierencrematoria in 

Vlaanderen. 
 
 Voor het Eerste Belgische Huisdierencrematorium te Boom werden de metingen uitgevoerd 

door het labo Tauw op 30 januari 2008. 
 

O2: 11,5% 
NOx: 171 mg/Nm³ 
SO2: 50 mg/Nm³ 
stof: 13 mg/Nm³ 
debiet: 1120 Nm³/h 
PCDD/PCDF: 0.17 ng TEQ/Nm³ 
De afdeling Milieu-inspectie zal hier in de loop van 2008 de rookgassen (inclusief dioxines en 
furanen) bemonsteren. 

 
Bij dierencrematorium Antverpia te Zandhoven werden de laatste metingen uitgevoerd door 
labo Tauw op 23 juni 2008. 
O2: 18,4 % 
NOx: 126 mg/Nm³ 
SO2: 38 mg/Nm³ 
stof: 11 mg/Nm³ 
debiet: 1300 Nm³/h 
PCDD/PCDF: 0.08 ng TEQ/Nm³ 

 
Bij dierencrematorium Dirk & Dogs te Lummen werden de laatste metingen uitgevoerd op 13 
februari 2007 door labo Tauw. 
O2: 9,6 % 
NOx: 131 mg/Nm³ 
SO2: 120 mg/Nm³ 
stof: 17 mg/Nm³ 
debiet: 1350 Nm³/h 
PCDD/PCDF: <0.005 ng TEQ/Nm³ 

 
2.  Volgens artikel 5.2.3bis.3.8.§1. van Vlarem II moeten bij dierencrematoria de parameters totaal 

stof, SO2 en NOx jaarlijks gemeten worden door een hiervoor erkend labo, de massaconcentratie 
aan dioxines en furanen wordt ten minste tweejaarlijks gemeten. 

 Artikel 5.2.3bis.3.8.§2. van Vlarem II zegt het volgende: “Indien uit de verrichte metingen blijkt 
dat een of meer emissie-grenswaarden zijn overschreden, meldt de exploitant dat onmiddellijk 
aan de toezichthoudende overheid en neemt de nodige maatregelen om te voldoen aan de 
emissiegrenswaarden.” 

 De afdeling Milieu-inspectie zal bij meldingen of vaststellingen van normoverschrijdingen, de door het 
bedrijf genomen maatregelen op de voet volgen. Het is onnodig om een normover-schrijding, die gemeten 
werd door een labo dat meet in opdracht van een bedrijf, een tweede maal te laten vaststellen door een 
erkend labo dat in opdracht van de overheid werkt. 
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 De afdeling Milieu-inspectie zal bij deze bedrijven op een regelmatige basis zelf metingen laten 
uitvoeren, los van de verplichte zelfcontrole door het bedrijf. De frequentie van de metingen in 
opdracht van de afdeling Milieu-inspectie wordt nog vastgelegd 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 808 
van 27 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Klokkenluidersprotocol   -   Implementatie 
 
Tussen de Vlaamse Regering en de Vlaamse Ombudsdienst werd op 4 juli 2005 een Protocol 
overeengekomen tot regeling van de bescherming van de klokkenluiders, dat op dezelfde datum in 
werking is getreden. 
 
Dit Protocol is van toepassing op de Vlaamse overheidsdiensten, d.w.z. alle ambtenaren, stagiairs en 
contractuele personeelsleden van alle departementen van het Ministerie van de Vlaamse 
Gemeenschap, alle Vlaams wetenschappelijke instellingen, alle Vlaamse openbare instellingen (VOI), 
alle interne of externe verzelfstandigde agentschappen en het secretariaatspersoneel van de 
strategische adviesraden. 
 
Het Ombudsdecreet bepaalt in artikel 17bis “De Vlaamse Regering neemt in haar regelingen 
betreffende de rechtspositie van het personeel bepalingen op ter implementatie van het protocol”. 
 
Ondertussen is het protocol bijna drie jaar in werking getreden en de vraag naar een stand van zaken 
van deze implementatie is dus aan de orde. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven wat betreft de implementatie van het Protocol in de 

personeelsstatuten/rechtspositieregelingen van de entiteiten die onder de bevoegdheid vallen van 
de minister: 
- het eigen departement van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap; 
- Vlaamse Wetenschappelijke instellingen; 
- Vlaamse openbare instellingen; 
- interne en externe verzelfstandigde agentschappen; 
- secretariaatspersoneel van de strategische adviesraden? 
 

2. Kan de minister een overzicht geven van alle entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid, die de inhoud 
van het protocol nog niet hebben opgenomen in de rechtspositie van het personeel? 

 
3. Bieden het Ombudsdecreet en het vermelde protocol de nodige klokkenluiders-bescherming aan 

personeelsleden, als de betrokken entiteit de inhoud van dit protocol nog niet opnam in de 
rechtspositie van het personeel? 

 
4. Waarom of waardoor is er vertraging bij de implementatie van het protocol? 
 

Neemt de regering initiatieven opdat het departement, de wetenschappelijke instellingen, de 
VOI’s, de IVA’s en alle andere entiteiten het protocol op het terrein uitvoeren? 
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5. Welke timing voorziet de minister voor de implementatie van artikel 17bis van het Ombudsdecreet 
in de entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 95, Van Mechelen nr. 181, 

Vandenbroucke nr. 309, Anciaux nr. 171, Bourgeois nr. 142, Keulen nr. 206, Van Brempt nr. 234, 
Vanackere nr. 262, Crevits nr. 808, Ceysens nr. 101). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 808 van 27 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Geert Bourgeois, Vlaams minister van 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en Toerisme.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 828 
van 8 juli 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Fijn stof   -   Samenwerking met Noordrijn-Westfalen 
 
Onlangs werd in de pers gemeld dat de minister en haar collega minister Eckhard Uhlenberg van 
Noordrijn-Westfalen gaan samenwerken in de strijd tegen de verontreiniging door fijn stof. Eind 2008 
willen ze een gemeenschappelijk werkprogramma onderschrijven.  
 
De samenwerking bevat de klassieke ingrediënten zoals het uitwisselen van informatie en 
beleidsplannen. Maar een opmerkelijk punt betreft het beleid van Noordrijn-Westfalen rond 
“Umweltzones”. Dit betekent dat regio’s of steden de mogelijkheid krijgen om bepaalde types van 
auto’s en vrachtwagens te weren of financieel te ontmoedigen wegens hun milieuschadelijkheid. Dit 
systeem wordt in verschillende Duitse steden met succes toegepast. 
 
De minister verwees voor haar beleid naar het CAR-model. Dit model is een soort van digitaal 
hulpmiddel om de fijnstofbelasting in zogenaamde hotspots en streetcanyons in kaart te brengen.  
 
1. Welke concrete maatregelen en actiepunten zijn afgesproken buiten het uitwisselen van 

informatie, plannen en kennis? 
 
2. Wat is het standpunt van de minister m.b.t. het systeem van Umweltzones? Overweegt de minister 

dit model ook in te voeren in Vlaanderen om het fijnstofprobleem aan te pakken? 
 
3. Hoe evalueert de minister het gebruik van het CAR-model door steden en gemeenten? Door wie 

en hoe vaak wordt het gehanteerd? Tot welke concrete beleidsingrepen heeft dit model geleid? 
 
4. Natuurlijk gaat er ook fijn stof van Vlaanderen naar Noordrijn-Westfalen (NRW).  
 

Wat doet Vlaanderen om de belasting van Vlaams stof in NRW te drukken? Want een instrument 
als het CAR-model is uiteraard niet even effectief als de Duitse milieuzones. 

 
5. De regio Noord-Frankrijk is vergelijkbaar met Vlaanderen en het Ruhrgebied.  
 

Zijn er ook hier plannen voor het opzetten van een samenwerking inzake fijn stof? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 828 van 8 juli 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
1. In december zullen we elkaar ontmoeten. Op dat moment zullen we concrete afspraken maken. 

Nu zullen deze afspraken zich precies vooral op het niveau van informatie, plannen en kennis 
situeren, vermits dat net het typische product is van zo’n ontmoetingen.  

 
2. De steden en gemeenten worden via de samenwerkingsovereenkomst 2008 – 2013 ondersteund 

voor het nemen van maatregelen. Voor het instellen van lage-emissie-zones door steden en 
gemeenten is er vandaag onvoldoende juridische basis. 

 
3. Bij het overleg met steden en gemeenten over het CAR-model werd er steeds op gewezen dat 

grootsteden best een grootschaliger model gebruiken waarbij verschillende straten ineens 
worden doorgerekend en waarbij er ook rekening wordt gehouden met andere bronnen . 
Dergelijke modellen zijn gespecialiseerd en hiervoor kan men in Vlaanderen terecht bij 2 
onderzoeksinstallingen (TM Leuven en Vito). Een dergelijke globaalstedelijke analyse laat ook 
toe om andere bronnen dan verkeer mee te nemen. Naast verkeer hebben ook de huishoudens en 
industriële bronnen immers een invloed op de grootstedelijke achtergrondniveaus van PM10 en 
NO2. 

 De eerste steden die aan het werk gegaan zijn met een model zijn net de grootsteden. Brugge en 
Gent lieten reeds de luchtkwaliteit doorrekenen met een gespecialiseerd grootstedelijk model 
waarbij er mogelijke bijkomende maatregelen worden opgelijst. In Gent is er een vervolgproject 
lopend, meer bepaald de opmaak van een luchtkwaliteitsplan. Hiervoor zal CAR-Vlaanderen 
ook ingezet worden.  

 In Antwerpen is momenteel een onderzoek met een gespecialiseerd model lopend. De opmaak 
van een luchtkwaliteitsplan in navolging hiervan is ook voorzien.  

 Van de kleinere steden heeft Roeselare het mobiliteitsplan doorgerekend met het CAR-model en 
gevisualiseerd in GIS. Ook in kader van de MER voor de herinrichting van de 
stationsbuurt wordt CAR-Vlaanderen ingezet om de impact op straatniveau van de verschillende 
mogelijkheden na te gaan.  

 Verder zijn er een aantal steden die het CAR-model hebben gebruikt om specifieke knelpunten 
in kaart te brengen: Leuven en Sint-Katelijne-Waver. Hiernaast hebben Haacht en Hasselt 
contact opgenomen rond het gebruik van het CAR-model.  

 Ook wordt in kader van MER's (Milieueffectenrapporten) al dan niet voor het ontwikkelen van 
RUP's (Ruimtelijke Uitvoeringsplannen) voor of door de gemeenten op eigen initiatief of op 
vraag van de administratie CAR-Vlaanderen steeds meer ingezet.  

 In het kader van de nieuwe samenwerkingsovereenkomst (2008-2013) tussen de Vlaamse 
overheid en steden en gemeenten kunnen in het kader van subsidies extra punten verkregen 
worden voor het uitvoeren van een knelpuntanalyse met CAR-Vlaanderen, of een gelijkwaardig 
model en voor de opmaak van een actieplan "luchtverontreiniging door het verkeer". Ook 
kunnen er subsidies verkregen worden voor het uitvoeren van maatregelen om 
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luchtverontreiniging door verkeer in knelpuntstraten aan te pakken of voor het verbreden, 
verdiepen of herzien van het mobiliteitsplan (rekening houdend met de luchtkwaliteit). De 
verwachting is dat CAR-Vlaanderen hierdoor meer zal aangewend worden.  

 
4. Vlaanderen beschikt over een groot aantal maatregelen, beschreven in het Vlaams stofplan 

(2008), het Actieplan hotspots (2007) en het Ontwerp-Actieplan haven en stad Antwerpen 
(2008). Belangrijke maatregelen zijn deze naar verkeer en vervoer, vandaar dat ik deze extra wil 
stipuleren: de ecologiepremie voor roetfilters voor vrachtwagens en voor nieuwste generatie 
(Euro V) vrachtwagens, snelheidsbeperking op bepaalde delen autosnelweg bij SMOG-alarm, de 
hervorming belasting personen- en vrachtwagens op basis van het milieuvriendelijk karakter van 
een voertuig (principiële goedkeuring; in ontwikkeling), dynamisch verkeersmanagement (in 
onderzoek), subsidies voor de retrofit van personenwagens met een roetfilter (in ontwikkeling). 

 
5. Momenteel is er nog geen samenwerking opgezet met Frankrijk, maar het is interessant dit in 

overweging te nemen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 841 
van 8 juli 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Energie- en klimaatbeleid   -   Genderperspectief 
 
In Vlaanderen wordt het energie- en klimaatbeleid nog niet bekeken vanuit genderperspectief. Energie 
en klimaat worden tot nu toe als gender-neutraal beschouwd. Nochtans blijken mannen en vrouwen op 
een andere manier met energie om te gaan. Alleenstaande mannen verbruiken bijvoorbeeld – ongeacht 
de leeftijd - beduidend meer energie dan alleenstaande vrouwen. Ook voor hun vrijetijdsbesteding 
verbruiken mannen meer energie dan vrouwen.  
 
Volgens de Duitse ingenieur en genderexperte Ulrike Röhr zijn vrouwen meer gemotiveerd om hun 
gedrag aan te passen en verschilt de risicoperceptie van vrouwen ten opzichte van bijvoorbeeld 
kernenergie van die van mannen. Nochtans wordt de complete energiesector nog gedomineerd door 
mannen, niet alleen in Vlaanderen maar in heel Europa, wat als gevolg heeft dat hun perceptie 
doorweegt bij beslissingen. 
 
Wat de klimaatverandering betreft, blijken vooral vrouwen in armere landen het eerste slachtoffer te 
worden. De impact van de klimaatverandering is groter voor vrouwen wegens hun sociaal 
ondergeschikte rol, hun lagere scholing en beperkter inkomen. 
 
1. Zijn er gegevens beschikbaar omtrent het verschil in enerzijds energieconsumptiegedrag en 

anderzijds energiebesparingsgedrag tussen mannen en vrouwen? Zo ja, kan de minister die geven? 
 
2. Wordt er in Vlaanderen onderzoek gevoerd naar de verschillen tussen mannen en vrouwen op het 

gebied van energie en klimaat? Zo ja, welk? 
 
3. Zal de minister in de toekomst een meer gendergericht energie- en klimaatbeleid voeren? Zo ja, op 

welke manier? 



-1418-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 841 van 8 juli 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
1. Als bijlage bezorg ik u de resultaten van de meest recente enquête naar het energiebewustzijn en 

het energiegedrag van de Vlaamse huishoudens (uitgevoerd in maart-april 2008) geanalyseerd op 
genderniveau.   

 
2. Op dit ogenblik gebeurt er, voor zover ik daarvan op de hoogte ben, geen specifiek onderzoek naar 

de invloed van het geslacht op energiebeslissingen of bijvoorbeeld standpunten ten aanzien van 
klimaatverandering. Anderzijds is het wel zo dat in elk zichzelf respecterend onderzoek ten 
aanzien van particulieren gepolst wordt naar het geslacht van de bevraagde respondent. De 
resultaten kunnen met andere woorden specifiek op dit sociodemografisch kenmerk geanalyseerd 
worden. Zowel het eigenlijke energieverbruik als het al dan niet overgaan tot de uitvoering van 
energiebesparende investeringen blijven echter voornamelijk huishoudengegevens en niet zozeer 
een individueel (en dus mogelijk man/vrouw) gegeven.   

 
3. Ik heb momenteel niet het voornemen om het energie- en klimaatbeleid bij te sturen zodat het 

meer gendergericht zou worden.  Ik ben er namelijk van overtuigd dat, ondermeer omwille van 
een goede man/vrouw verhouding bij mijn administratie, het energie- en klimaatbeleid al rekening 
houdt met eventuele verschillen tussen mannen en vrouwen. Net als voor bijvoorbeeld de 
doelgroep van de ouderen die eveneens andere noden/behoeften/belemmeringen hebben dan de 
jongere generatie, gaat er automatisch ook aandacht naar een specifieke benadering van 
bijvoorbeeld vrouwen.  

 
 Zo werkt het Vlaams Energieagentschap al een jaar samen met de KVLV voor het opzetten van 

energieavonden. Een gastvrouw laat haar woning doorlichten door een erkend energiedeskundige 
die de resultaten ’s avonds toelicht aan een groep geïnteresseerde vrouwen, verbetersuggesties 
voorstelt, ingaat op veel voorkomende energieverliezen en informatie geeft over investeringen die 
de moeite lonen. Op het einde van de avond wordt er een dvd getoond waarin tante Kaat (Elma 
Dalhuijsen) een drietal gezinnen bijstaat met goede, praktische raad bij het energiezuinig 
renoveren van hun woning (plaatsing van dakisolatie, voorzien van hoogrendementsbeglazing, 
vervangen van een oude verwarmingsketel). De voorbereidingen voor dit project zijn intussen 
afgerond, de energieavonden zelf gaan van start vanaf september.   

 
Ik ben ervan overtuigd dat de klimaatproblematiek een globale aanpak vereist, weliswaar met 
doelgroepaccenten waar mogelijk, maar steeds met het uiteindelijke doel voor ogen. Het expliciet 
uitwerken van aparte stimuleringsinitiatieven voor mannen en vrouwen (zoals het ook betoelagen 
van gedragsveranderingen en niet enkel ondersteunen van investeringen omdat vooral 
alleenstaande vrouwen niet de financiële middelen hebben om investeringen uit te voeren), is 
mijns inziens geen goed idee, aangezien dit de verschillen enkel zal versterken en dit de 
uiteindelijke doelstelling, namelijk minder energie verbruiken, niet ten goede komt.  
 
Tegemoetkomen aan financieringsnoden door het opzetten van slimme vormen van financiering 
(zoals bijvoorbeeld het recent uitgewerkte energierenovatiekrediet of de premie voor niet-
belastingbetalers) daarentegen zal er eerder voor zorgen dat ook de minder begoeden (mannen of 
vrouwen) hun woning energiezuiniger kunnen maken. Gedragsverandering mag dan wel 
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noodzakelijk zijn, het nemen van de zogenaamde ‘harde’ maatregelen (zijnde de energiezuinige 
investeringen) blijft prioritair. 
 

BIJLAGE 
 

Resultaten enquête energiebewustzijn en energiegedrag van de Vlaamse huishoudens geanalyseerd op 
genderniveau. 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/841/antw.841.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 848 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 848 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters,  Minister-president van 
de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, 
Buitenlands Beleid, Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 862 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 862 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering en Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, Buitenlands 
Beleid, Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 865 
van 31 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Ecoducten   -   Zoniënwoud 
 
Een woordvoerder van de afdeling Natuur, Water en Bos van Leefmilieu Brussel - BIM, heeft laten 
weten dat men voorstander is van de aanleg van ecoducten in het Zoniënwoud. Ecoducten zijn 
doorgangen over of onder verkeerswegen die de dieren in staat stellen veilig over te steken. Een 
voorbeeld hiervan bevindt zich in het Meerdaalwoud.  
 
Door de aanleg van de Ring en andere verkeersassen zijn verschillende stukken van het woud 
helemaal afgesneden van elkaar. Vaak vormen de (asfalt)wegen een fysieke barrière voor dieren, die 
vaak het leven laten bij de oversteek wegens het drukke verkeer. Dit heeft nefaste gevolgen voor de 
biotoop van dieren. Dit is niet een typisch Brussels probleem, want ook in Vlaanderen en Wallonië is 
het Zoniënwoud op verschillende plaatsen doorsneden met wegen.  
 
Het lijkt daarom nuttig en noodzakelijk om samen te werken rond de zware verkeersinfrastructuur in 
het bos: bijvoorbeeld samenwerking voor de bouw van één of meerdere ecoducten aan de Ring, E411, 
en dergelijke. 
 
1. Hoe heeft de minister het concept van ecoducten geïntegreerd in het structuurplan van het 

Zoniënwoud? Is er een inventarisatie opgemaakt van de locaties waar ecoducten kunnen worden 
aangelegd? Hoe zal deze lijst van ecoducten worden geïmplementeerd? 

 
Zijn er intergewestelijke ecoducten in deze lijst? 

 
2. In hoeverre is er al overleg geweest met de bevoegde Brusselse en Waalse minister over de bouw 

van ecoducten? Is er bijvoorbeeld overleg geweest over de inventarisatie van ecoducten?  
 

Tot welke resultaten heeft dit overleg geleid? Zijn er in het bijzonder afspraken met betrekking tot 
de financiering gemaakt? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 865 van 31 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1.  Het Agentschap Wegen en Verkeer nam deel aan de stuurgroep voor het opstellen van de 

‘Structuurvisie Zoniënwoud” dat werd uitgevoerd in een gezamenlijke opdracht van de drie 
gewestelijke ministers.  De inter-gewestelijke afstemming werd verder bewerkstelligd door de 
deelname aan de stuurgroep van vertegenwoordigers uit het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
(BIM), uit Wallonië en uit Vlaanderen waarin ook het Agentschap Wegen en Verkeer was 
vertegenwoordigd. Het ontwerp van ‘Structuurvisie Zoniënwoud’, zoals het door een 
consortium werd uitgewerkt in een gezamenlijke opdracht van de drie gewestelijke ministers 
voor Leefmilieu, behandelt inderdaad het thema ‘versnippering’. Naast een inventaris van de 
infrastructuren die de versnippering veroorzaken wordt ook in kaart gebracht op welke locaties 
ontsnipperingsmaatregelen nuttig en mogelijk zijn. 

 Er moet daarbij worden aangestipt dat ontsnipperingsmaatregelen breder zijn dan de bouw van 
‘ecoducten’ sensu stricto. Zo wordt, afgestemd op de situatie op het terrein, ook voorgesteld 
om een bestaande waterkoker (duiker) te verbreden tot een onderdoorgang voor klein wild, om 
ecotunnels aan te leggen of bestaande tunnels aan te passen, de (snel)weg op palen te plaatsen 
en zo door de vorming van een viaduct vroegere opvullingen van valleien ongedaan te maken 
en dergelijke.  

 In de voorstellen zijn geen ‘inter-gewestelijke’ ecoducten opgenomen in zoverre deze 
begrepen zouden worden als bruggen (of tunnels) over infrastructuren die aan beide zijden van 
de (spoor)weg ingeplant worden op een verschillend gewest. De enige uitzondering is het 
Léonard-kruispunt, dat zowel een knooppunt is in ons verkeersnetwerk als een belangrijk 
litteken in het Zoniënwoud met een sterk versnipperende werking. 

 Aan Vlaamse zijde is een aanbesteding lopende om de ruwe voorstellen uit de Structuurvisie 
verder in detail op hun haalbaarheid te onderzoeken, de prioriteiten te verfijnen en de opmaak 
van uitvoeringsplannen mogelijk te maken. Wij hebben dus de ambitie dit aspect van de 
structuurvisie in elk geval ernstig te nemen en op relatief korte termijn tot realisaties te komen.  

 
2.  De Structuurvisie is voorlopig een ontwerp, dat nog maar recent werd afgewerkt door het 

consortium. Onze administraties en kabinetten hebben de voorbije maanden overlegd om de 
structuurvisie formeel te kunnen laten aannemen en goedkeuren door elk van de drie 
gewesten. De gewenste en/of noodzakelijke ontsnipperingsmaatregelen zullen immers door 
elk gewest, op wiens grondgebied of onder wiens beheer de maatregel valt, moeten 
gerealiseerd worden. Er zijn geen ontsnipperende maatregelen voorzien die op een grens 
tussen de gewesten vallen.  

 Voor het Vlaamse gewest is de haalbaarheidsstudie in opdracht van het Agentschap Wegen en 
Verkeer, die in het najaar zal starten, een eerste en onontbeerlijke stap in de realisatie. Deze 
studie zal mee opgevolgd worden door het Agentschap voor Natuur en Bos.  

 Voor de realisatie werden tot op heden nog geen budgetten voorzien op de meerjarenplanning. 
De haalbaarheidsstudie zal onder meer een indicatie van raming geven. Daarna kunnen de 
maatregelen eventueel in een planning worden opgenomen en kunnen concretere afspraken 
voor uitvoering gemaakt worden tussen de beleidsdomeinen MOW en LNE. 

 Overleg tussen de betrokken ministers is er alleen geweest voor het samenwerken aan de 
structuurschets. Evenmin zijn er financiële afspraken gemaakt. Het is onze bedoeling om op 
korte termijn inderdaad de beide collega’s te ontmoeten en de structuurvisie als basis aan te 
nemen voor verdere ontwikkelingen in en rond het Zoniënwoud. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 867 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr 867 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering; Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, Havens, Landbouw, Zeevisserij 
en Plattelandsbeleid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 869 
van 31 juli 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
Luchthaven Oostende-Brugge   -   Woonzone Schoolstraat 
 
In het Vlaams Parlement werd het ontwerp van decreet over het beheer en de uitbating van de 
luchthaven Brugge-Oostende besproken en goedgekeurd. Tijdens de besprekingen in de Commissie 
voor Openbare Werken, Mobiliteit en Energie op 18 juni ondervroeg ik minister Crevits, bevoegd voor 
de luchthaven, over de situatie in de Schoolstraat in Oostende (Stuk 1703 (2007-2008) – Nr. 2). De 
inwoners van de Schoolstraat vreesden dat hun woning zou worden onteigend om plaats te maken 
voor luchthaventerreinen. 
 
Volgens minister Crevits is het niet de intentie van het Vlaams Gewest om woningen te onteigenen. 
De woonzone heeft wel een uitdovend karakter en het aantal woongelegenheden mag niet worden 
uitgebreid. Dit is ook zo geregeld in het kader van het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan voor de 
afbakening van het regionaal stedelijk gebied Oostende. 
 
Bij de inwoners van de Schoolstraat bestaat er echter nog grote onzekerheid. 
 
De geldende voorschriften zouden als volgt klinken: 
Woongebied: bestemd voor wonen en aanverwante voorzieningen, bijkomende woongelegenheden 
zijn niet toegestaan. 
Op de deelzone, is een overdruk bestemming voorgesteld met als voorschrift: “in deze zone zijn aan 
het wonen verwante activiteiten en voorzieningen niet toegestaan”. 
 
Aansluitend bij de bespreking in de commissie zou ik graag volgende vragen stellen. 
 
1. Wat wordt verstaan onder “uitdovend karakter”? 
 
2. Welke rechten hebben deze woningen nog bij renovatie, verkoop, vererving, enzovoort? 
 
3. Kunnen de ministers specificeren wat bedoeld wordt met “aan het wonen verwante activiteiten en 

voorzieningen”? 
 
4. Is een onteigening ten gunste van de luchthaven hiermee afgewend? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Mechelen (vraag nr. 203) en Crevits (nr. 869). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 869 van 31 juli 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
1. In het kader van het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan voor de afbakening van het 

regionaalstedelijk gebied Oostende (dat op 18 juli 2008 door de Vlaamse Regering voorlopig 
werd vastgesteld en waarvan het openbaar onderzoek lopende is vanaf 5 september 2008 tot en 
met 3 november 2008) werd een oplossing gezocht voor de zonevreemde woningen gelegen ten 
zuiden van de Nieuwpoortsesteenweg, aansluitend bij de luchthaven, in luchthavengebied. Met 
het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan wordt duidelijkheid gecreëerd voor alle partijen. Er is 
geopteerd om deze woningen te bestendigen en te herbestemmen naar woongebied waarbij het 
creëren van bijkomende woongelegenheden (gezien de ligging) hierbij absoluut uitgesloten is. 
Bovendien wordt een differentiatie naar toegelaten functies voorzien. De woningen 
onmiddellijk gelegen langs de Nieuwpoortsesteenweg, krijgen, overeenkomstig de huidige 
bestaande situatie, ook bestemmingsmogelijkheden voor aan het wonen verwante activiteiten. 
Op de braakliggende percelen aan het einde van de Schoolstraat is geen bebouwing mogelijk. 
Hier is een groene inrichting in functie van het bufferen van de woningen naar de luchthaven 
aangewezen. Er is hier geen sprake van een uitdovend karakter van deze woningen.  

 
2. Aangezien er geen sprake is van een uitdovend beleid ten opzichte van deze woningen en deze 

woningen worden bestemd als woonzone, kunnen de woningen blijven bestaan en krijgen ze 
mogelijkheden voor uitbreiding en verbouwen. Het creëren van bijkomende woonmogelijk-
heden wordt echter uitgesloten. Het opsplitsen van huizen in meerdere woningen is met andere 
woorden onmogelijk. Bij renovatie, uitbreiden en verbouwen moet extra aandacht gaan naar het 
gebruik van geluidsisolerende materialen. 

 
3. Onder “aan het wonen verwante activiteiten en voorzieningen” worden verstaan: handel, horeca, 

bedrijven, kantoren en diensten, openbare en private nuts- en gemeenschapsvoorzieningen, 
openbare groene ruimten en openbare verharde ruimten, socio-culturele voorzieningen en 
recreatieve voorzieningen. De voorziening van een functie, voor zover zij vergunningsplichtig 
is, zal steeds nog bij de concrete vergunningsaanvraag beoordeeld moeten worden.  

 
4. De Vlaamse Overheid heeft geen plannen om in de woonzone Schoolstraat te onteigenen ten 

behoeve van de luchthaven Oostende.  
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VLAAMS PARLEMENT 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 870 
van 5 augustus 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Heraanleg Klaverblad Lummen   -   Budget 
 
De verkeerswisselaar in Lummen, beter bekend als “het Klaverblad”, wordt omgevormd tot een veiligere 
verkeersturbine. In 2012 zal het verkeer nergens meer kruisen. Dat verhoogt de veiligheid aanzienlijk. Het zorgt 
ook voor een vlottere doorstroming van het verkeer.  
 
In december 2007 werd de eerste fase afgerond, namelijk de aanleg van het op- en afrittencomplex naar het 
industriegebied Zolder-Lummen op de E313. De werken voor de verkeersturbine zijn gestart.  
 
De Vlaamse overheid is opdrachtgever en volgens de website van de Vlaamse overheid bedraagt de totale 
kostprijs 40 miljoen euro. Het budget voor de realisatie van deze werken is gespreid over verschillende 
begrotingsjaren en verschillende begrotingsartikels.  
 
Omdat bij een realisatie van dergelijke grote werken vaak ook een deel van de werken begroot wordt op het 
provinciaal verdeelde budget “wegenonderhoud”, kan een degelijk onderhoud van de gewestwegen in de 
provincie Limburg in het gedrang komen.  
 
1. Hoe wordt de totale kostprijs van de realisatie van de totale werken aan de verkeerswisselaar in 

Lummen over de verschillende budgetten verdeeld voor de jaren 2007 tot 2012?   
 
2. Wordt het reguliere budget wegenonderhoud aangewend voor de realisatie van de werken aan de 

verkeerswisselaar in Lummen? Graag had ik per jaar (2007 – 2012) een zicht gekregen op het 
totale budget en het deel van het budget aangewend voor de realisatie van de werken aan de 
verkeerswisselaar. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 870 van 5 augustus 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
1. In de meerjarenbegroting wordt jaarlijks een bedrag voorzien voor de realisatie van de 

verkeerswisselaar. Vanaf 2009 wordt jaarlijks 5 miljoen extra toebedeeld aan de afdeling 
Limburg omwille van dit belangrijke project. 

 
2. De verkeerswisselaar wordt gefinancierd met het reguliere investeringsbudget: 

 
 Totaal 

investeringsbudget 
Limburg 

Deel voor 
verkeerswisselaar 

2006 25.000.000 3.332.537 

2007 28.750.000 10.356.576 

2008 37.200.000 8.500.000 (1) 

2009 44.705.000 10.000.000 

2010 44.625.000 10.000.000 
 
 (1) Voor 2008 plan ik, indien de Vlaamse Regering dit goedkeurt, de aanbesteding van het complex Lummen in één 

keer (raming: 30 miljoen euro). Dit zal gebeuren met extra kredieten die door omstandigheden niet kunnen 
aangewend worden voor de bedoelde projecten (o.a. STAR ombouw van de Ring om procedurele redenen). De 
kredieten die verder niet aangewend kunnen worden, zullen later worden gecompenseerd teneinde de oorspronkelijke 
doelstelling als nog te verwezenlijken. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 871 
van 5 augustus 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
Brusselse Ring   -   Uitbreidingsplannen 
 
Net voor het zomerverlof maakte de Vlaamse administratie bekend dat er concrete plannen zijn om de 
Ring rond Brussel te verbreden met een aantal rijstroken. Op bepaalde stukken van het traject zou er 
een opdeling gemaakt worden tussen enerzijds doorgaand verkeer tussen de grote verkeerswisselaars 
en lokaal verkeer dat gebruikt maakt van alle op- en afritten, met aangepaste snelheidsbegrenzingen.  
 
De Vlaamse administratie Wegen en Verkeer heeft een eerste ontwerp op tafel gelegd, dat past in het 
START-plan. Een milieueffectrapport is in de maak. 
 
Dit is zeer ambitieus plan voor een prangend probleem: de mobiliteit rond en in Brussel. Hoewel het 
duidelijk is dat een meerderheid van de bevolking vindt dat de uitbreiding van de capaciteit van de 
Ring nodig is om iets zinnigs aan de monsterfiles te doen, toch blijven er heel wat vragen over. Over 
het effect op de lange termijn, over de toename van het aantal voertuigen en van de overlast, over de 
gevolgen voor de verkeersstromen in en rond het Brussels hoofdstedelijke gewest.  
 
De Ring mag dan een Vlaamse slagader zijn voor het verkeer van West naar Oost en vice versa en elke 
dag vitale zuurstof in de economie van de regio pompen, toch is de Ring ook een onmisbaar deel van 
de Brusselse bloedsomloop. 
 
Daarom is het van groot belang alle overheden bij dit project te betrekken die partners kunnen zijn in 
een sociaaleconomische belangengemeenschap van en rond de hoofdstad. 
 
1. Welke trajecten werden reeds door de administratie voorbereid en welke zullen volgen? Waar 

precies wordt een ontdubbeling voorzien en het wordt doorgaand verkeer van het plaatselijke 
gescheiden? Waar verschuiven de zogenaamde flessenhalzen? 

 
2. Wat is de termijnplanning van deze projecten? Wanneer starten en eindigen de eerste werven? 
 
3. Hoe werd het huidige verkeer gemeten? Wat zijn de aantallen voor doorgaand verkeer aan de 

knooppunten en wat zijn ze voor het verkeer aan de op- en afritten van de Ring? 
 
4. Is er al overleg geweest met de regering van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest? Tot welke 

resultaten en afspraken heeft dit geleid? Werd er reeds gesproken over onteigeningen van 
woonzones en beschermde gebieden? 

 
5. Gaat de minister ervan uit dat enkel een toename van het aantal baanvakken op bepaalde stukken 

van de Ring, geen afdoende oplossing kan bieden aan de mobiliteitsproblemen in en rond de 
hoofdstad en er daarom ook investeringen noodzakelijk zijn in het GEN of het Diaboloproject én 
ook bijkomende investeringen voor de zachte weggebruiker? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 871 van 5 augustus 2008 
van SVEN GATZ 
 
 
 
1.  Binnen het START-project worden op de ring van Brussel (R0) drie infrastructuurprojecten 

voorbereid: optimalisatie van de R0 zone Zaventem, optimalisatie van de R0 Noord vak 1 en R0 
Noord vak 2. Momenteel is er nog geen beslissing genomen over de uitvoering van deze projecten 
en zijn er ook nog geen engagementen genomen met betrekking tot de financiering van deze 
projecten.  
De voorbereidingen van het project zone Zaventem zijn het verst gevorderd. Hiervoor is een 
voorontwerp uitgewerkt dat als basis is meegenomen in de kennisgevingsnota. Dit project behelst 
een optimalisatie van het autosysteem door fysieke en functionele ontdubbeling van de R0 door de 
uitbouw van een parallelstructuur tussen de verkeerswisselaar met de A3/E40 in Sint-Stevens-
Woluwe en de verkeerswisselaar met de A1/E19 in Machelen, en met aansluiting van de R22 
Woluwelaan hierop t.h.v. de verkeerswisselaar met de A1/E19 in Machelen. In het kader van deze 
MER-procedure die juist is opgestart, zullen ook alternatieven worden bestudeerd om zo te komen 
tot de meest optimale oplossing. 
Voor de zone R0 Noord vakken 1 en 2 zal ten gepaste tijde ook een MER-procedure worden 
opgestart met de nodige inspraak van alle betrokken partijen van en rond de hoofdstad. Momenteel 
is dit dossier echter in voorbereiding en worden dan ook overlegmomenten gepland met het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Voor de zone R0 Noord vak 1 zijn in het verleden reeds 
voorontwerpen opgemaakt die eveneens zijn gebaseerd op het principe van scheiding van 
verkeersstromen door de uitbouw van een parallelstructuur tussen de verkeerswisselaar met de 
A12 in Strombeek-Bever en de verkeerswisselaar met de A10/E40 in Groot-Bijgaarden. Voor de 
zone R0 Noord vak 2 zal een studie worden opgestart teneinde de mogelijkheden binnen deze 
zone in detail te bestuderen.  

 
2.  Gezien de vele en complexe procedures die nog dienen te worden doorlopen in het kader van deze 

START-projecten én gezien de voorziene inspraakmomenten, is het momenteel niet mogelijk een 
concrete timing voorop te stellen. 

 
3.  Het multimodaal model Vlaams-Brabant dat als instrument is ingezet om een prognose te maken 

van de verkeersstromen in 2020 rekening houdende met geplande ontwikkelingen, is geijkt op de 
recentst beschikbare intensiteitstellingen van de permanente tellussen op de R0 en aansluitende 
(autosnel)wegen. Deze permanent beschikbare tellingen werden aangevuld met gerichte tellingen 
waar er lacunes waren. 
Uit de verkeersstudie die in de voorbereiding van het voorontwerp is uitgevoerd, kan voor elk 
segment van de R0 en de parallelstructuur, ook op de aansluitende wegen en op- en afritten de 
intensiteit tijdens de spitsuren worden gegeven, zowel voor de huidige situatie als voor de 
toekomstige situatie 2020. 

 
4. Op de stuurgroepvergaderingen die de voorontwerpprocessen begeleidden, is steeds het 

toenmalige BUV (nu Brussel Mobiel) van het MBHG uitgenodigd. 
Er heeft half maart 2008 ook een overleg plaatsgevonden in aanwezigheid van het kabinet Crevits, 
het kabinet P. Smet, het kabinet C. Picqué, AWV en BUV Mobiel Brussel met eerste verkennende 
gesprekken. Het doel was een zicht te krijgen op de projecten die op stapel staan langs Brusselse 
en Vlaamse zijde. Tijdens de verdere uitwerking van de projecten zal er bijkomend overleg 
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worden gepland. Een volgend overlegmoment zal plaatsvinden in het kader van het Principieel 
Akkoord op 8 oktober. 

 
5. Het mobiliteitsprobleem op de R0 Noord dient globaal te worden aangepakt. Naast de 

infrastructurele aanpassingen zijn ook inspanningen nodig op het vlak van openbaar vervoer en 
van de zwakke weggebruiker. Het Diabolo-project met de rechtstreekse treinverbinding van de 
luchthaven naar Antwerpen via de middenberm van de E19 is momenteel reeds in uitvoering. 
Verder zijn de 13 radiale busverbindingen naar de luchthaven gerealiseerd en staan de 8 GEN-
lijnen op het programma. Daarnaast zijn en worden ook maatregelen voorzien voor de zwakke 
weggebruiker. De fietsverbindingen en –voorzieningen over de R0 worden bestudeerd samen met 
de opmaak van de ontwerpplannen voor de vakken. Zo maken een fietsbrug over de E19 en een 
fietstunnel onder de N211 Luchthavenlaan integraal deel uit van het Diabolo-project. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 875 
van 7 augustus 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Bandenspanning voertuigen   -   Verkeersveiligheid en milieu 
 
Volgens een Japanse bandenproducent rijdt 90 procent van de Europese autobestuurders met een te 
lage bandenspanning rond. Hierdoor verbruiken heel wat wagens meer dan normaal en is er een extra 
CO2-uitstoot van 4,6 gram per kilometer. Bovendien is het ook gevaarlijk want er is minder grip bij het 
remmen, de waterafvoer verloopt minder snel en de banden verslijten vlugger. Banden kunnen tot 6 
procent spanning verliezen per maand zonder dat de bestuurder iets merkt. Bij een onderhoud in de 
garage wordt de bandenspanning lang niet altijd gecontroleerd. Aan een tankstation kan een bestuurder 
zelf de spanning van zijn banden controleren, best één maal per maand. Dat is onder andere één van de 
tips uit de campagne “Spaar het milieu, bespaar brandstof” die de koepel van Europese 
petroleummaatschappijen Europia in samenwerking met de Europese Commissie onlangs lanceerde. 
Folders worden via benzinestations verspreid. 
 
De Europese Commissie wil nog een stap verder gaan en wil tegen 2012 in elke nieuwe wagen 
verplicht een elektronische meter die waarschuwt voor te lage bandenspanning. Zo'n meter moet 
ongelukken helpen voorkomen en de CO2-uitstoot verminderen. 
 
1. Hoe vaak worden de voertuigen van de Vlaamse overheid op bandenspanning gecontroleerd? 

Bestaat hiervoor een systeem? Om hoeveel voertuigen gaat het? 
 
2. Heeft de minister een zicht op het aantal ongevallen dat er jaarlijks in Vlaanderen gebeurt als 

gevolg van klapbanden of slecht onderhouden banden? Zo ja, hoeveel? Welke gevolgen heeft dat 
voor de wegen? 

 
3. Overweegt de minister hierrond een campagne te voeren naar particulieren en bedrijven, steden en 

gemeenten? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR  
__________________________________________________________________________________ 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 875 van 7 augustus 2008  
van JOKE SCHAUVLIEGE 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
1. In totaal beschikt men binnen het Beleidsdomein Leefmilieu, Natuur en Energie (LNE) over 1713 

dienstvoertuigen. Voor het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken (MOW) gaat het om 
een vloot van 1.601 voertuigen (personen-, bestel- en vrachtwagens, tractoren en graaf- en 
kraanmachines). 
 
Er bestaat binnen beide beleidsdomeinen momenteel geen richtlijn of uniform systeem, waarmee 
wordt opgelegd om systematisch de bandenspanning te controleren. Iedere bestuurder van een 
dienstvoertuig en iedere verantwoordelijke voor een poolwagen of een regievoertuig heeft de taak 
dit voertuig optimaal te (laten) onderhouden. 
Bij alle wagens wordt de bandenspanning gecontroleerd bij het jaarlijkse nazicht voor de keuring 
en bij iedere bijkomende onderhoudsbeurt. Uit rondvraag blijkt dat naast de genoemde 
onderhoudsmomenten in de meeste gevallen de bandenspanning regelmatig gecontroleerd wordt. 
Dit varieert van tweemaal per jaar tot tweewekelijks.  
De bandenspanning wordt daarenboven preventief gemeten wanneer bijvoorbeeld een zware 
aanhangwagen moet worden getrokken. 
Een aantal voertuigen is ook uitgerust met een elektronische bandenspanningcontrole. 
 
De bandenspanning van de voertuigen binnen het Beleidsdomein LNE wordt variabel 
gecontroleerd, afhankelijk van afspraken gemaakt op verschillende niveaus, van de 
agentschappen tot buitendiensten. De verschillende entiteiten vragen hun personeelsleden het 
voertuig te behandelen volgens het principe van de goede huisvader. Sommige agentschappen 
geven wel aan bezig te zijn met het ontwerpen van een wagenreglement (ANB) of dienstorder 
(VREG) die regelmatige controle voorziet. 

 
Bij het Beleidsdomein MOW zijn een aantal voertuigen uitgerust met een elektronische 
bandenspanningcontrole wat systematische controle op geregelde tijdstippen mogelijk maakt.  Bij 
de rest van het wagenpark is er geen systeem beschikbaar en dient de bandenspanning te worden 
gecontroleerd bij onderhoud van de wagen en/of bij het tanken. 
Bij de bussen van de Vlaamse Vervoersmaatschappij De Lijn gebeurt de controle van de 
bandenspanning systematisch bij het uitvoeren van het onderhoud van de voertuigen. Afhankelijk 
van het merk en het type van voertuig, gebeurt het onderhoud elke 10.000 of 15.000 km. In tijd 
uitgedrukt gebeurt het nazicht elke 2 à 3 maanden met een maximum van 4 maanden. Bij wijze 
van test heeft De Lijn op enkele voertuigen een systeem geïnstalleerd dat de chauffeur 
waarschuwt voor een te lage bandenspanning. 

 
2. Het NIS (nu ADSEI) houdt hierover informatie bij voor de “ongevallen met slachtoffers”.  

Hierbij wordt als volgt tewerk gegaan: de agent die het ongeval met slachtoffers rapporteert, geeft 
maximum twee factoren aan die volgens hem / haar een rol hebben gespeeld bij het ongeval. De 
agent kan zich hiervoor baseren op getuigenverklaringen en vaststellingen. Klapband en versleten 
banden zijn twee mogelijke factoren. 
 
Uit de cijfers van 1999 tot 2005 blijkt dat er per jaar op de Vlaamse wegen gemiddeld ongeveer 
103 ongevallen gebeuren waarbij “klapband” als één van de oorzaken wordt gemeld. In het totaal 
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zijn er gemiddeld 227 ongevallen per jaar waarbij klapband of versleten banden een rol hebben 
gespeeld. 

 
Relatief bekeken betekent dit dat volgens deze statistieken bij gemiddeld 0,29% van de 
ongevallen waar slachtoffers bij vallen, een klapband een rol speelt. “Versleten banden of 
klapband” spelen bij gemiddeld 0,65% van de ongevallen een rol. 

 
3. Het stimuleren van een juiste bandenspanning maakt deel uit van de ROB-campagne. ROB staat 

voor Rustig Op de Baan. Deze campagne wil de automobilist aanzetten tot een energiezuinig 
rijgedrag. Het instellen van een juiste bandenspanning behoort tot de concrete tips die worden 
gegeven om het brandstofverbruik en dus de CO2 emissies van een wagen te verminderen. U 
vindt alle tips terug op de website www.ikbenrob.be. 
 
Sinds 2003, toen het ROB-initiatief in het leven werd geroepen door de Vlaamse overheid, nemen 
steden en scholen geregeld initiatieven rond deze campagne. De verspreiding van ROB-stickers 
en -folders aan burgers en de verkoop van grotere aantallen aan gemeenten, scholen en dergelijke, 
loopt verder.  

 
Naast de ROB-campagne die vanuit mijn administratie wordt gevoerd, bestaan er diverse andere 
initiatieven. Ik denk daarbij aan de campagne Ik rij e-positief van FEBIAC en de Eco-drive 
campagne van de Bond Beter Leefmilieu. Ook deze campagnes besteden aandacht aan de tip om 
de bandenspanning op peil te houden. U vindt hierover informatie op de websites www.eco-driving.be 
en www.e-positief.be. 
 
Vanuit de voorbeeldfunctie die de Vlaamse overheid inneemt kan ik nog toevoegen dat in het 
Actieplan 2007-2010 'Milieuzorg in het voertuigenpark van de Vlaamse overheid' de volgende 
actie werd opgenomen: 

  
 Actie Trekker Betrokkenen Timing Doelgroep 
3.1.7  Een pilootproject opzetten rond 

het voorzien van een 
parkeerplaats dicht bij ingang, 
voorbehouden voor 
milieuvriendelijke voertuigen en 
voorzien van stopcontact en 
bandenspanningsmeter en 
bandenspanningspomp. 

Agentschap 
Facilitair 
Managment 

Department 
LNE 
(afdeling 
LHRMG / 
afdeling MIS,
CCM) 

2007 alle 
ambtenaren

 
Status: nog niet uitgevoerd 
Binnen de Vlaamse overheid zijn geen wagens bekend die baat kunnen hebben bij de installatie 
van een stroompunt voor het opladen van de batterijen. Daarom werd dit actiepunt nog niet 
uitgevoerd. Een bandenspanningsmeter en -pomp zouden evenwel voor elke chauffeur 
toegankelijk moeten zijn, als aandachtspunt voor energiezuinig en veilig rijden. Dit zal 
opgenomen worden in het geactualiseerde actieplan. Het regelmatig controleren en aanhouden 
van de juiste bandenspanning is ook vermeld in het wagenreglement. 
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Vraag nr. 876 
van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Milieuhandhavingsbeleid   -   Aanbevelingen Ombudsdienst 
 
In het Jaarverslag 2007 van de Vlaamse Ombudsdienst zijn een aantal concrete aanbevelingen 
geformuleerd betreffende leefmilieu. Zo stelt de Vlaamse Ombudsdienst dat de minister van 
Leefmilieu samen met de gemeenten in het kader van het nieuwe milieuhandhavingsdecreet de lokale 
expertise en het lokale draagvlak moet versterken en met de gemeenten de handhaving van milieu-
inbreuken in het volledige Vlaamse gewest dient te verzekeren. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister inmiddels genomen om aan deze aanbeveling tegemoet te 

komen? 
 

Op welke wijze heeft de minister initiatieven genomen om de lokale expertise en het lokale 
draagvlak te versterken? 

 
2. Op welke wijze gebeurt de samenspraak met de gemeenten om de handhaving van milieu-

inbreuken te verzekeren? Op welke wijze krijgen de gemeenten vanuit het departement van de 
minister hierbij ondersteuning? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 876 van 7 augustus 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. Op 12 december 2007 keurde het Vlaams Parlement het decreet houdende aanvulling van het 

decreet van 5 april 1995 houdende algemene bepalingen inzake milieubeleid (verder: “het 
DABM”) goed. Dit decreet voegt een titel XVI “Toezicht, handhaving en 
veiligheidsmaatregelen” toe aan het DABM. Het voorontwerp van uitvoeringsbesluit (verder: 
“het uitvoeringsbesluit”), dat de Vlaamse Regering op 18 juli 2008 in eerste lezing en op 26 
september 2008 in tweede lezing heeft goedgekeurd, geeft uitvoering aan voornoemd decreet 
van 21 december 2007.  
Artikel 16.3.4 van het DABM voorziet inderdaad in de mogelijkheid om, binnen de perken van 
de begrotingskredieten, de aanstelling te subsidiëren van lokale toezichthouders, alsook 
ondersteuning te geven voor de opleiding en permanente vorming van die toezichthouders.  
 
Het op 18 juli 2008 principieel goedgekeurde uitvoeringsbesluit geeft al een kader aan voor de 
gemeenten. Zij hebben de mogelijkheid om zich op verschillende manieren te organiseren. Zo 
kunnen lokale toezichthouders worden aangesteld via een politiezone of een intergemeentelijke 
verenging, telkens met het aangegeven tijdspad. Deze regeling is terug te vinden in artikel 16 
van het uitvoeringsbesluit. 
 
Het uitvoeringsbesluit voorziet dat elke gemeente beroep moet kunnen doen op een bepaald 
minimumaantal lokale toezichthouders. Dat aantal is afhankelijk van het aantal inrichtingen 
en/of het aantal inwoners op het betrokken gemeentelijk grondgebied. Zo zal een gemeente van 
meer dan 300 klasse 2-inrichtingen en/of meer dan 30.000 inwoners beroep moeten kunnen doen 
op 2 toezichthouders, terwijl een gemeente met minder klasse 2-inrichtingen en/of minder 
inwoners beroep moet kunnen doen op slechts 1 lokale toezichthouder.  
 
Voorts zullen de gemeenten zich op verschillende manieren kunnen organiseren. Zo kunnen 
gemeenten er voor opteren hetzij één of meerdere lokale toezichthouders, al dan niet de reeds in 
dienst zijnde gemeentelijke milieuambtenaar of -ambtenaren, aan te stellen, hetzij  beroep te 
doen op toezichthouders die zijn aangesteld binnen een politiezone of een intergemeentelijke 
verenging, hetzij een combinatie van de twee vorige opties.  
 
Bovendien voorziet het uitvoeringsbesluit overgangstermijnen voor gemeenten om zich te 
organiseren. Deze termijnen zijn vastgesteld in functie van het aantal toezichthouders waarop 
een gemeente beroep kan doen. Indien een gemeente beroep moet kunnen doen op 1 lokale 
toezichthouder, beschikt de gemeente over een termijn van 1 jaar vanaf de inwerkingtreding van 
dit besluit. Gemeenten die beroep moeten kunnen doen op 2 lokale toezichthouders beschikken 
over een overgangstermijn van 2 jaar vanaf de inwerkingtreding van dit besluit om zich te 
organiseren. Deze gefaseerde aanpak moet voorkomen dat er lokaal mensen worden 
aangeworven zonder dat het voor de gemeenten duidelijk is hoe zij zich het best organiseren bij 
de aanduiding van lokale toezichthouders. 
 
Met het nieuwe ’milieuhandhavingsdecreet’ heeft de Vlaamse overheid een sluitend juridisch 
kader gecreëerd voor de gemeenten om de typische vormen van openbare overlast aan te 
pakken. De toevoeging van titel XVI aan het DABM heeft het Afvalstoffendecreet met 
onmiddellijke ingang gewijzigd, zodanig dat gemeenten nu onmiddellijk gemeentelijke 
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administratieve geldboetes kunnen opleggen voor kleine overlastvormen die onder het 
toepassingsgebied van het Afvalstoffendecreet vallen. Daaronder vallen het vervuilen van de 
openbare weg en van plaatsen die voor het publiek toegankelijk zijn en het niet naleven van de 
inzamelregels voor huishoudelijk afval. Het gaat hierbij concreet om bij voorbeeld het 
achterlaten van allerlei zwerfvuil, het niet opruimen van uitwerpselen van rijdieren, sluikstorten 
en sluikstoken, althans van huishoudelijk afval in kleine hoeveelheden. Tegen alle andere 
vormen van overlast, zoals wildplassen of gemotoriseerde grasmaaiers zullen gemeenten in de 
nabije toekomst kunnen optreden, van zodra het milieuhandhavingsdecreet volledig in werking 
treedt. 
 
Terzelfdertijd met de principiële goekeuring van het voormelde uitvoeringsbesluit op 18 juli l.l., 
werd ik door de Vlaamse Regering gelast “een overleg te organiseren met de Vlaamse 
Vereniging van Steden en Gemeenten teneinde na te gaan wat de noodwendigheden zijn van de 
lokale besturen inzake subsidiëring voor de aanstelling van lokale toezichthouders alsook de 
ondersteuning, opleiding en permanente vorming van die toezichthouders en aan de Vlaamse 
Regering verslag uit te brengen over het resultaat van dat overleg.” 
 
In uitvoering hiervan, heb ik op 27 augustus 2008 een eerste vergadering gehad met de Vlaamse 
Vereniging van Steden en Gemeenten (afgekort “VVSG”), waar werd afgesproken dat de VVSG 
een enquête houdt onder de gemeenten, die het volgende inhoudt:  
 
1) een opmeting van de bestaande toestand bij alle gemeenten over:  het aantal te controleren 

bedrijven, het aantal toezichthouders en de tijdsbesteding voor toezicht, het aantal gevoerde 
controles per jaar; alsook  

2) het steekproefsgewijs vragen naar de nood aan extra personeel, de samenwerkings-
mogelijkheden (via politiezone of intergemeentelijk), de nood aan opleiding, vorming, 
ervaringsuitwisseling, na de inwerkingtreding van het Milieuhandhavingsdecreet- en besluit.  

 
Bedoeling is het voeren van de enquête en de verwerking van gegevens af te werken tegen eind 
november 2008.  Hiervan zal ik uiteraard verslag uitbrengen aan de Vlaamse Regering. 
 
Op basis van de resultaten van die enquête zal de Vlaamse Regering dan moeten oordelen hoe 
op een optimale en efficiënte manier subsidies en ondersteuning kunnen worden verleend aan de 
lokale besturen. Hierbij moet uiteraard rekening worden gehouden met de beschikbare 
begrotingsmiddelen.  

  
In de marge kan ook nog de Samenwerkingsovereenkomst 2008-2013 met de gemeenten 
vermeld worden die op 1 januari 2008 van start ging. Handhaving is een onderdeel van de 
verplichte basis van de Samenwerkingsovereenkomst.  
Dit onderdeel bevat bepalingen aangaande: 
– aanstelling van personeel; 
– pro-actieve en reactieve controles; 
– logistieke ondersteuning; 
– samenwerking met een aangrenzende gemeente, een intergemeentelijke vereniging of een 

politiezone. 
Voor de uitvoering van de basis krijgt elke gemeente een vast subsidiebedrag dat afhankelijk is 
van het inwonersaantal en de gemeenteopppervlakte. 
 
Er werd bij de voorbereiding van de Samenwerkingsovereenkomst beslist om de verdere 
ondersteuning van de gemeenten inzake handhaving via het DABM te laten verlopen 
(subsidiëring aanstelling lokale toezichthouders, opleiding en permanente vorming). 
 
De samenwerkingsovereenkomst met de gemeenten biedt een geschikt kader en moet een 
stimulans worden voor gemeenten om hun verantwoordelijkheid op te nemen en effectief werk 
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te maken van lokale geurwrevel. De minister nam de beslissing om de samenwerkings-
overeenkomst met de gemeenten zowel vormelijk als inhoudelijk bij te sturen, wat intussen heeft 
geleid tot een nieuwe generatie samenwerkingsovereenkomsten, waarvan het eerste 
uitvoeringsjaar lopende is. In ruil voor Vlaamse subsidies kan een gemeente die intekent op deze 
samenwerkingsovereenkomst zich engageren om te investeren in degelijke opleidingen voor 
haar personeel, om een milieuhandhavingsprogramma of/en een hinderinventaris met bijhorend 
actieplan op te maken en uit te voeren. De Vlaamse overheid stelt hiertoe handleidingen ter 
beschikking die gemeenten moeten helpen concreet uitvoering te geven aan deze taken. In het 
kader van deze samenwerkingsovereenkomst zijn intussen ook typepolitiereglementen m.b.t. 
milieuhinder (geluidshinder, geurhinder, luchtverontreiniging en lichthinder) ter beschikking 
gesteld van de gemeenten. 
 

2. In de voorbereidingsfase die voorafging aan de eerste, principiële goedkeuring van het 
uitvoeringsbesluit, inclusief de milieu-inbreuken die als bijlage bij dit besluit zijn gevoegd, werd 
de VVSG betrokken en geraadpleegd. Met hun opmerkingen werd bij de eindredactie van het 
uitvoeringsbesluit maximaal rekening gehouden. 

 
Binnen het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie van de Vlaamse overheid zal ook een 
nieuwe afdeling Milieuhandhaving, Milieuschade en Crisisbeheer worden opgericht. Deze 
oprichting is een noodzakelijk gevolg van de goedkeuring van het Milieuhandhavingsdecreet 
eind vorig jaar en de uitvoering ervan. Deze nieuwe afdeling, die – naar ik hoop – tegen het 
voorjaar 2009 operationeel zal zijn, zal een belangrijke actor worden in het vernieuwde 
milieuhandhavingsbeleid. Ook in de ondersteuning van het door de lokale besturen te voeren 
lokale milieuhandhavingsbeleid.  
 
Preventieve handhaving klasse 2 en 3 inrichtingen is een kerntaak van de gemeenten. Voor 
garagisten, carrosseriebedrijven en schrijnwerkerijen is in dit verband sinds 1 februari 2007 het 
kader van de integrale milieuvoorwaarden ingevuld en operationeel. De afdeling Milieu-
inspectie stelde alvast een handig inspectie-instrument ter beschikking van gemeentelijke 
Vlarem-toezichthoudende ambtenaren dat hen moet helpen bij de preventieve handhaving van 
de integrale milieuvoorwaarden bij standaardgarages en carrosseriebedrijven. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 883 
van 13 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Sigmaplan   -   Stijging zeespiegel 
 
De uitvoering van het Sigmaplan is momenteel volop bezig. Deze werken moeten eens voltooid 
veiligheid garanderen tegen het wassende water van de Schelde.  
 
De laatste jaren stond het thema van de opwarming van de aarde en de gevolgen daarvan op de stijging 
van de zeespiegel sterk in de kijker. Onder meer door de grote media-aandacht voor de film An 
Inconvenient Truth. Ook op onze eigen Schelde zou het vloedpeil de afgelopen tientallen jaren veel 
sterker gestegen zijn dan in de voorgaande periode.  
 
Bij het plannen van de waterveiligheidswerken die nu worden uitgevoerd, werd de piste van een 
stormvloedkering op de Schelde, naar het voorbeeld van de Nederlandse Deltawerken, verlaten en 
werd geopteerd voor een uitgebreid programma van dijkverstevigingen en -verhogingen in combinatie 
met waterbuffering in GOG’s (gecontroleerd overstromingsgebied) en GGG’s (gecontroleerd 
gereduceerd getijdengebied).  
 
Links en rechts duikt ook de piste van de “Overschelde” wel eens opnieuw op: de aanleg van een 
kanaal tussen Ooster- en Westerschelde dat ervoor zorgt dat in geval van stormvloed de Oosterschelde 
als bufferbekken voor de Westerschelde kan dienstdoen.  
 
1. In welke mate werd het effect van het verhogen van de zeespiegel in de komende jaren mee 

opgenomen bij het opmaken van de waterveiligheidswerken van het Sigmaplan? 
 
2. Werd de relatie tussen het verhogen van de zeespiegel en de waterveiligheid in het Schelde-

estuarium afdoende onderzocht? Welke studies werden daarnaar uitgevoerd? 
 
3. Is het vloedpeil van de Schelde inderdaad aan het stijgen? Zo ja, in welke mate? 
 
4. Voor hoe lang zullen de huidige Sigmawerken volstaan om de waterveiligheid te garanderen? 
 
5. In welke mate is de aanleg van de “Overschelde” nog een reële piste naar de toekomst? Werd 

hiernaar nog onderzoek uitgevoerd?  
 
6. Is de aanleg van een volwaardige stormvloedkering op de Scheldemonding niet het ultieme middel 

om op een meer absolute manier de waterveiligheid te garanderen? Werden de vroegere studies 
reeds geactualiseerd? Is dit niet wenselijk? 
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HILDE CREVITS  
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 883 van 13 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. In de besluitvorming rond het Sigmaplan werd een gemiddelde stijging van het zeeniveau van 60 cm 

over een periode van 100 jaar in rekening gebracht. Voor de stijging van de hoog- en laagwaters werd 
gerekend met respectievelijk 90 cm en 55 cm. Tevens werd het Sigmaplan getoetst aan zowel een 
tragere als een snellere zeespiegelstijging. Deze manier van werken garandeert ons dat het Sigmaplan 
een robuust antwoord is op de problematiek van beveiliging tegen wateroverlast in het Zeeschelde-
bekken. 
 

2. De relatie tussen de zeespiegelstijging en de beveiliging tegen wateroverlast in het Zeescheldebekken 
werd afdoende onderzocht. Eén van de studies die in dit verband werd uitgevoerd, is een 
maatschappelijke kosten-batenanalyse (MKBA) voor de actualisatie van het Sigmaplan. In deze 
MKBA werden alle mogelijke antwoorden op het vlak van beveiliging tegen wateroverlast in het 
Zeescheldebekken in het licht van een al dan niet versnelde zeespiegelstijging bestudeerd. Op basis 
van deze MKBA werd door de Vlaamse Regering op 17 december 2004 de Ontwikkelingsschets 2010 
goedgekeurd en op 22 juli 2005 het geactualiseerde Sigmaplan. 

 
3. Het gemiddeld hoogwater is inderdaad aan het stijgen. Op basis van gemeten waterstanden in de 

Zeeschelde en zijrivieren kan duidelijk aangetoond worden dat de jaarlijkse gemiddelde hoogwaters, 
zowel bij middeltij, springtij als doodtij een stijging kennen. In de tweede helft van vorige eeuw 
kende het gemiddeld hoogwater te Antwerpen een stijging met ongeveer 40 cm. Voor het gemiddeld 
hoogwater bij springtij is deze stijging 50 cm.  

 
4. In het geactualiseerde Sigmaplan is de aanleg na 2030 van extra GOG’s voorzien. Een 

evaluatiemechanisme wordt opgezet om de noodzaak van deze werken ten gepaste tijde te 
onderbouwen. De verwachting is dat dit zal gebeuren via een monitoringprogramma met evaluatie om 
de 6 jaar, conform met de actualisatie-intervallen voor de Kaderrichtlijn Water en van de Europese 
Hoogwaterrichtlijn die momenteel omgezet wordt naar Vlaamse Wetgeving. 

 
5. Op 17 december 2004 werd door de Vlaamse Regering in het kader van de Ontwikkelingsschets 2010 

reeds beslist dat de aanleg van een “Overschelde” geen reële piste is. De aanleg van een 
“Overschelde” werd uitgebreid onderzocht in de MKBA voor de actualisatie van het Sigmaplan. 

 
6. Zoals hierboven aangegeven (in punt 2), werd de relatie tussen de zeespiegelstijging en de beveiliging 

tegen wateroverlast in de Zeescheldebekken afdoende onderzocht. De kostenraming voor een 
stormvloedkering te Oosterweel werd in de MKBA voor het Sigmaplan geactualiseerd op basis van 
de actuele technologische kennis. Op basis van dat uitgebreide studiewerk werd door de Vlaamse 
Regering op 17 december 2004 de Ontwikkelingsschets 2010 goedgekeurd en op 22 juli 2005 het 
geactualiseerde Sigmaplan. 
Uit deze recente studies blijkt dat de aanleg van een stormvloedkering niet de beste oplossing is. 
De combinatie van lokale dijkverhoging en overstromingsgebieden leidt immers tot een voldoende 
hoge overstromingsbeveiliging tegen een lagere kost. Deze overstromingsgebieden dragen bovendien 
bij tot  het halen van de Europese richtlijnen inzake Natura 2000. Deze investeringen hebben 
bijgevolg een dubbele doelstelling wat bij een stormvloedkering niet het geval is. 
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Van het ultieme middel is in elk geval geen sprake. Indien een stormvloedkering operationeel zou 
zijn, blijft de combinatie van lokale dijkverhogingen en overstromingsgebieden vereist bij 
gedeeltelijke of gehele faling van de stormvloedkering, of bij een bediening waarbij gedurende de 
vloed een grote hoeveelheid water, als tegendruk, in het opwaartse pand zou worden toegelaten. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 884 
van 13 augustus 2008 
van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
Albertkanaal   -   Uitstapplaatsen voor dieren 
 
Het aantal reeën dat jaarlijks in het Albertkanaal verdrinkt, is aanzienlijk.  Door de rechte betonnen 
oevers in het Albertkanaal maken reeën geen kans om uit het water te geraken.  De bestaande 
“reetrappen” helpen naar verluidt niet.  De dieren zouden deze “reetrappen” niet zien.   
 
Een betere oplossing zou bestaan in aanleg van schuine oevers op bepaalde plaatsen.  Dit gebeurt dan 
best in samenspraak met jagers omdat de dieren altijd dezelfde routes nemen. 
 
1. Hebben de bestaande “reetrappen” hun nut reeds bewezen? 
 
2. Gaat de minister ervan uit dat de aanleg van schuine oevers op bepaalde plaatsen in het 

Albertkanaal een betere oplossing zou zijn? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 884 van 13 augustus 2008 
van PIETER HUYBRECHTS 
 
 
 
1. Het functioneren van fauna-uitstapplaatsen (fup’s, bv reetrap)  is type- en locatieafhankelijk. Op 

locaties waar uitstapplaatsen in achteruitbouw aangelegd werden, stelt men vast dat het aantal 
verdrinkingsslachtoffers aanzienlijk daalt. Alle signalen die ik krijg van de jagers van de 
wildbeheereenheden (WBE’s) langs het kanaal Dessel-Turnhout-Schoten van de zones die al 
ontsnipperd zijn, zijn uitermate positief. Dit samen bewijst het nut en de werking van dergelijke 
fauna-uitstapplaatsen. 

 De aanleg van fup’s langs de Vlaamse kanalen gebeurt nu systematisch op basis van 
ontsnipperingstudies voor alle kanalen. Bij de exacte locatiebepaling van de al gerealiseerde en 
geplande uitstapplaatsen worden door de cel Natuurtechnische Milieubouw (Departement LNE) 
telkens mensen van de wildbeheereenheden (WBE’s) en ANB, die de omgeving goed kennen, 
betrokken bij het overleg om de best mogelijke locaties vast te stellen. 

 
 Uit onderzoek blijkt dat een in het water zwemmende ree de trappen in het Albertkanaal wel 

degelijk herkent als een mogelijkheid om uit het water te komen, maar volgens het huidige 
ontwerp kan ze er geen optimaal gebruik van maken. In samenwerking met het vogel- en 
zoogdieropvangcentrum van Heusden-Zolder wordt momenteel onderzocht hoe dit probleem 
kan opgelost worden. Hoogst waarschijnlijk volstaan een aantal kleine wijzigingen aan het 
concept om de trap wel optimaal te laten functioneren.  

 Er werd hiervoor in samenspraak met de waterwegbeheerder een trap gedemonteerd.  
 Nadat de aanpassingen uitgevoerd zullen zijn om de werking van dit type uitstapplaats te 

verbeteren, wens ik dat er meer gestructureerd zal onderzocht worden hoe goed de verschillende 
types fup’s werken. 

 
2. Vanuit het oogpunt van in het water terechtgekomen mens of dier, lijken schuine oevers tot 50 

cm onder het waterniveau een betere oplossing maar ook op dit type oever moeten bijkomende 
maatregelen genomen worden om gemakkelijk in en uit het water te laten klimmen. Zo zijn 
dwarsbalkjes van beneden tot bovenaan de helling nodig om de grip te verhogen. Stevige 
natuurvriendelijke oevers kunnen zodoende ook als uitstapplaats dienen, zoals op het 
Albertkanaal bijvoorbeeld in Oelegem en Bilzen, zelfs al is de eigenlijke oever achter de 
plasberm nog redelijk hoog.  

 Vanuit veiligheidsoogpunt voor de scheepvaart is de keuze voor schuine oevers echter in een 
groot kanaal met zwaar vrachtvervoer als het Albertkanaal, niet evident. Plaatselijk een schuine 
oever maken is een dure oplossing en enkel mogelijk in die zones waar er al een 
onderwatertalud aanwezig is.  

 
 Om een specifieke, plaatselijke aanpak van de oevers te onderbouwen vormt de 

ontsnipperingsstudie van het Albertkanaal een stevige basis met effectieve faunagegevens. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 888 
van 21 augustus 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Dassenpopulatie Zuid-Limburg   -   Beschermingsmaatregelen 
 
Ik heb vernomen dat er de voorbije vijf jaar zo’n twintig dassen doodgereden zijn op de E313 tussen 
Bilzen en Tongeren. Er zijn aan weerszijden van de autosnelweg rasters geplaatst om deze bedreigde 
diersoort te beschermen.  
 
In één van die rasters bevindt reeds meer dan een jaar een gat. 
 
1. Zijn de diensten van de minister op de hoogte van de beschadigingen aan het raster? 
 

a) Zijn er meerdere beschadigingen bekend? 
 
b) Hoe worden deze beschadigingen tegenwoordig hersteld? 
 
c) Door wie worden deze herstellingen uitgevoerd? 
 
d) Hoe komt het dat er momenteel nog geen actie tot herstelwerken ondernomen is? 

 
2. Hoe is het gesteld met de dassenpopulatie in Zuid-Limburg? 
 

a) Hoeveel burchten zijn er? 
 
b) Hoeveel dieren zijn er? 
 
c) Hoeveel dode dassen zijn er in 2006, 2007 en 2008 geteld op de Limburgse wegen?  

 
3. Welke andere maatregelen zijn er nog genomen of worden er voor de toekomst gepland om de  

dassenpopulatie in Zuid-Limburg te beschermen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 888 van 21 augustus 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1.a) De dassenrasters aan weerszijden van de autosnelweg E313 in het zuiden van de provincie 

(afrit 31 tot grens met Waals gewest) werden geplaatst in opdracht van het Agentschap voor 
Natuur en Bos (ANB). Dit agentschap beheert deze inrichtingen, als eigenaar. De plaatsing 
gebeurde met toelating van de gewestwegenbeheerder, het Agentschap Wegen en Verkeer 
(AWV). 

 
Er is geen systematische, periodieke inspectie voorzien door de wegenwachters van het 
Agentschap Wegen en Verkeer. In geval van aanrijdingen bij ongevallen e.d. wordt het ANB 
hiervan verwittigd door de wegenwachters van het AWV. Het ANB hield als gevolg daarvan 
recent een terreininventarisatie op het uitgerasterde deel van de E313 waarbij op een drietal 
plaatsen beschadigingen aan het dassenraster bleken, veroorzaakt door aanrijdingen met 
wagens. Die aanrijdingen hadden plaats na de installatie van het raster in de periode 2006 tot 
heden. 

 
 b-c)  Het plaatsen van dassenrasters langsheen gewestwegen en autosnelwegen is een innovatief 

project voor Vlaanderen met het oog op de bescherming van ondermeer de dassenpopulatie in 
Zuid-Limburg en de ontsnippering van hun leefgebied. Het beleid ten aanzien van de das heeft 
de bedoeling de verspreiding van de dassenpopulatie over een ruimer leefgebied mogelijk te 
maken zodat de populatie minder kwetsbaar, en dus stabieler zal worden. Het plaatsen van 
dassenrasters heeft, naast overwegingen van soortbescherming, ook raakvlakken met 
verkeersveiligheid vermits aanrijdingen met materiële schade aan voertuigen en lichamelijke 
schade aan personen ten gevolge van overstekende dassen worden vermeden.  

 Gelet op het innovatieve karakter van het project stond het ANB in voor het plaatsen van de 
ecorasters langsheen de E313. Dit gebeurde in de periode 2004-2006. Het project werd 
gefinancierd via het Departement Leefmilieu, Natuur en Energie (Dienst Natuurtechnische 
Milieubouw, Mina-fonds). 

 In de periode 1997-1998 (herstel en onderhoud in 2005) werden door de afdeling Natuur als 
rechtsvoorganger van het ANB de eerste dassenrasters (en amfibietunnels) gerealiseerd in 
Voeren (Weg op Altembroek). In de periode 1999-2004 werd de autosnelweg E313 tussen 
Riemst en de grens met het Waalse Gewest (7,5 km) uitgerasterd om verkeerslachtoffers bij 
dassen te vermijden. In 2004 werden om barrière-effecten op te heffen en verkeerslachtoffers 
bij migrerende dassen te reduceren onderboringen aangebracht op enkele gewestwegen in 
Tongeren, Hoeselt, Voeren en Riemst (investering 39.748,5 euro). Tenslotte werd in 2004-
2006 de autosnelweg E313 tussen Riemst en Bilzen (20 km) uitgerasterd om 
verkeerslachtoffers bij dassen te vermijden (investering 29.826,22 euro). 

 Bij de aanleg van het raster langsheen autosnelwegen en gewestwegen in de provincie 
Limburg werd tussen het AWV en het ANB de afspraak gemaakt dat het Agentschap Natuur 
en Bos verantwoordelijk zou zijn voor de uitvoering, de controle en de herstelling van het 
dassenraster. Schaderegelingen worden administratief en financieel met de verzekering 
afgehandeld door het AWV. De schade wordt hersteld in een samenwerking tussen het AWV 
(verkeersveiligheid, signalisatie) en het ANB (technisch herstel, onderhoud). 

 
d)  Op heden werden de hoger vermelde beschadigingen nog niet hersteld om reden dat voor het 

werken op of nabij autosnelwegen de nodige voorzorgen dienen genomen te worden op het 
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vlak van signalisatie, verkeer- en arbeidsveiligheid. Ook is het noodzakelijk om een 
raambestek voor herstellingen van ecorasters volgens de wetgeving overheidsopdrachten op te 
maken. Volgens dergelijk raambestek zullen dan aansluitend op aanrijdingen met 
beschadigingen, op eenvoudige afroep, herstelwerken aan de ecorasters kunnen worden 
uitgevoerd.  

 
2.  Dassenpopulatie Zuid-Limburg: algemene context. 
 Voor het onderzoek naar de verspreiding of het voorkomen van dassenpopulaties gelden 

permanent bezette burchten als criterium. Terwijl de soort zowat een eeuw geleden nog 
nagenoeg overal in België gevestigd was, is haar huidige areaal sterk ingekrompen en 
hoofdzakelijk in Wallonië gelegen. Dit areaal reikt enkel in zuidelijk Limburg tot in 
Vlaanderen (zie kaart in bijlage), meer bepaald enerzijds in Haspengouw en anderzijds in 
Voeren. Fysisch-geografisch zijn beide regio’s van elkaar gescheiden door de Maas. Samen 
met de autoweg E25 (Luik – Maastricht) en het Albertkanaal fungeert deze als een barrière 
tussen de Haspengouwse (Zuid-Limburgse) en de Voerense populatie.  

 
 Beide populaties hebben hun eigen dynamiek, o.a. bepaald door hun respectievelijke 

inbedding in het ruimere verspreidingsareaal. De Voerense populatie vormt een ‘naadloze 
schakel’ in het continuüm van de zuidelijkere Waalse regio en het Nederlandse Zuid-Limburg, 
waarbinnen de soort gebiedsdekkend voorkomt. 

 De Haspengouwse populatie vormt daarentegen een ‘frontzone’: de noordelijke areaalgrens 
van waaruit verdere noord- of noodwestelijke uitbreiding (herkolonisatie) in Vlaanderen 
mogelijk is.  

 
 Met het oog op een gewenste toename van de das in Vlaanderen, o.m. als Rode-Lijstsoort, is 

de Haspengouwse populatie van zeer groot belang. Naast een (langzame maar gestage) lokale 
areaaluitbreiding, worden inderdaad ook regelmatig individuele dassen (o.m. als 
verkeersslachtoffers) verspreid over nagenoeg geheel Vlaanderen gesignaleerd. Een deel van 
dergelijke zwervende dieren zijn met zekerheid afkomstig van de Haspengouwse populatie 
(lopend genetisch onderzoek van het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek, INBO). 

 
 De actuele populatieontwikkeling van de das in Vlaanderen wordt globaal opgevolgd door het 

INBO, o.m. op basis van verkeersslachtofferonderzoek. Voor de Limburgse dassenpopulaties 
kan daarvoor gerekend worden op een reeds meerdere jaren bestaande enthousiaste 
vrijwilligerswerkgroep, ingebed in de Limburgse Koepel voor Natuurstudie (Likona). Tegelijk 
maakt specifiek de Haspengouwse dassenpopulatie het voorwerp uit van een lopend 
doctoraatsonderzoek (Scheppers, in prep.). 

 
a)  Dassen zijn groepsterritoriale dieren, waarbij een groep of ‘clan’ gezamenlijk gebruik 

maakt van dezelfde set burchten gelegen binnen het territorium. Binnen deze burchten is 
er meestal een duidelijke ‘hoofdburcht’. Populatiedichtheid bij dassen wordt aldus 
uitgedrukt in aantallen bezette hoofdburchten, overeenkomend met het aantal territoria. 

 
 In Haspengouw waren er in 2005 en 2006 telkens 52 hoofdburchten. In Voeren zijn er 

sinds 2003 ruim 60. 
  
b)  De grootte van een dassengroep of clan kan variëren van 2 (1) tot meer dan 10, maar ligt 

doorgaans in de orde van 3 tot 6. Voor Haspengouw komt dit overeen met een range van 
156 tot 312 dieren, terwijl dit voor Voeren neerkomt op minimum 180 tot 360 dieren. 

 
 Op basis van een gedetailleerde populatiegenetische studie kan Scheppers (in prep.) dit 

voor Haspengouw verfijnen tot volgende waarden (zowel jong als oud): 
2005: 232 dassen (range: 208-260) 
2006: 242 dassen (range: 217-307) 



-1454-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

 
Dit komt overeen met een clangrootte van 4 – 5. 

 
c) het aantal dode dassen is hieronder per jaar weergegeven: 

 
Jaar  Haspengouw  Voeren 
2006  20   34 
2007 22   28 
2008 12  16 
 
Voor de Haspengouwse populatie betekent dit dat bijna 10 % van de dieren jaarlijks onder 
het verkeer sneuvelt. De E313 geldt als een belangrijke potentiële oorzaak van 
verkeersterfte, gezien deze het verspreidingsgebied in het midden kruist. 
 

3.  In Limburg kent de das, dankzij veelvuldige beschermingsinitiatieven, enig herstel van de 
populatie. In de Voerstreek komt de soort inmiddels gebiedsdekkend voor en is ook de 
dichtheid toegenomen. In Haspengouw is eveneens een areaaluitbreiding naar het Westen aan 
de gang. De belangrijkste betrokken gemeenten zijn Heers, Borgloon, Tongeren en Riemst, 
met uitlopers tot Kortessem, Hoeselt, Bilzen en Lanaken. 

 In het kader van een actieve bescherming werd in 1993 een dassenbeschermingsplan voor 
Haspengouw en Voeren opgemaakt. In navolging hiervan werd anno 1996 een gelijkaardige 
studie gemaakt voor Vlaams-Brabant.  

 De geschiktheid van het leefgebied van dassen wordt bepaald door de aanwezigheid van 
enerzijds geschikte burchten, anderzijds moeten ook goede voedselgebieden (weilanden, 
fruitaanplanten en akkers) beschikbaar zijn. In zijn leefgebied leidt de das een zwervend 
bestaan. Een gevarieerd landschap, waarin kleinere en grotere bossen, weiden en akkers met 
bijhorende kleine landschapselementen elkaar afwisselen, vormt in principe een ideaal 
dassenbiotoop. In de Voerstreek is dergelijk kleinschalig landschap nog aanwezig. In zuidelijk 
Haspengouw staat dergelijk landschap onder druk. Geschikte habitats voor de das komen 
hierdoor in de verdrukking en de levensruimte van dassenpopulaties in landbouwgebieden 
wordt ingeperkt. Op de grenzen van dassenhabitats met omliggende percelen kan schade 
ontstaan aan vnl. landbouwgronden en landbouwgewassen. 

 
 Beleidsmatig worden de herstelprogramma's voor de dassenpopulatie georiënteerd op: 

- het afbakenen van leefgebieden; 
- het ontwikkelen en beschermen van typische habitats (verblijfs- en fourageerhabitats) voor 

de das; 
- het veilig stellen van de verplaatsingen en migraties. 

 
De Vlaamse en Provinciale overheden beschikken hiertoe over een aantal instrumenten die 
voor de actieve bescherming van dassen kunnen worden ingezet : 
- Samenwerkingsovereenkomsten met Vlaamse Overheid: gemeenten of provincies die 

intekenen op de cluster ‘Natuurlijke entiteiten’ kunnen subsidies aanvragen voor 
inrichtingsmaatregelen en andere inspanningen voor het behoud van de das ('acties ter 
bescherming van soorten’). 

- Subsidie bebossing van landbouwgronden (Vlaamse overheid - ANB): eigenaars van 
landbouwgronden kunnen van de Vlaamse overheid subsidies ontvangen voor de 
bebossing van landbouwgronden met loofboomsoorten. Ook het aanplanten van een rand 
met struiken rond een loof- of naaldbos kan worden gesubsidieerd. 

- Subsidie voor (her)bebossing (Vlaamse overheid - ANB): eigenaars van openbare bossen 
of privé bosbeheerders kunnen een subsidie aanvragen om een bebossing of herbebossing 
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uit te voeren met inheemse boomsoorten. De aanplant en de bezaaiing als natuurlijke 
bosverjonging worden gesubsidieerd mits voldaan is aan een aantal voorwaarden. 

- Aankoopbeleid (Vlaamse overheid - ANB): de toenmalige afdeling Natuur (het huidige 
ANB) heeft enkele graften aangekocht waarin zich dassenburchten bevinden. De 
inrichting en het beheer van het dassenbiotoop in deze graften verloopt via samenwerking 
met verschillende partners. 

- Beheerovereenkomsten (Vlaamse overheid - VLM): landbouwers kunnen bij de Vlaamse 
landmaatschappij (VLM) een beheerovereenkomst afsluiten voor de aanplanting en het 
onderhoud van heggen, houtkanten en perceelsranden. In ruil voor natuurgericht beheer 
van zijn landbouwgronden ontvangt de landbouwer jaarlijks een vergoeding. 

- Ondersteuningsovereenkomsten (provincie Limburg): om bestaande dassenburchten zo 
goed mogelijk te beschermen, kan de provincie Limburg een ondersteuningsovereenkomst 
afsluiten met de eigenaars/beheerders van percelen waarop een bewoonde hoofd- of 
bijburcht gelegen is. In ruil voor een subsidie beheert de eigenaar/beheerder zijn perceel 
volgens in de overeenkomst bepaalde voorwaarden die de burcht en omgeving behoeden 
tegen verstoring. 

 
Verkeer blijft momenteel nog altijd één van de grootste doodsoorzaken voor dassen in 
Limburg. Gelet op de rondtrekkende levenswijze van dassen is het noodzakelijk om 
belangrijke verkeerswegen te voorzien van ecorasters en aandacht te besteden aan het 
verwijderen van migratieknelpunten.  
Niet alleen vanuit verkeersveiligheid, maar ook met het oog op areaaluitbreiding van de soort 
zal het plaatsen van dassentunnels en -rasters de druk op de bestaande populatie in Zuid-
Limburg aanzienlijk verminderen en de migratie van de dassen binnen zijn leefgebieden, en de 
(her)kolonisatie van andere geschikte gebieden, mogelijk maken. 
 
Het is de betrachting om in de toekomst ontsnipperingsprojecten ten behoeve van de das (en 
andere gevoelige soorten) geïntegreerd te realiseren binnen de bouwdossiers van het AWV. 
Het ANB en de dienst Natuurtechnische Milieubouw (Departement LNE) zullen de expertise 
hiervoor aanbrengen.  
 

BIJLAGE 
 
Actueel verspreidingsareaal van de das in België op basis van permanent bezette burchten (kaart). 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/888/antw.888.bijl.001.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 889 
van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Ruilverkavelingsprojecten   -   Stand van zaken 
 
Ruilverkaveling herschikt landbouwpercelen binnen een afgebakend gebied. Hierbij wordt gestreefd 
naar aaneengesloten, regelmatige en gemakkelijk toegankelijke kavels om zo de rendabele en 
duurzame landbouwuitbating te bevorderen. 
 
Het instrument ruilverkaveling werd in de naoorlogse periode gecreëerd voor de ontwikkeling van de 
landbouwsector en de verbetering van de externe landbouwstructuren. Einde '88 werd de Vlaamse 
Landmaatschappij belast met de uitvoering van ruilverkavelingsprojecten in Vlaanderen.  
 
De doelstellingen zijn inmiddels veel ruimer geworden: ruilverkaveling past zich in in het ruimtelijke 
ordenings-, het milieu- en natuurbeleid en het plattelandsbeleid. Er wordt gezocht naar mogelijkheden 
om bij te dragen aan natuur- en landschapszorg, zorg voor cultuurhistorisch en archeologisch erfgoed, 
recreatief medegebruik, enzovoort, in evenwicht met de landbouwkundige verbeteringen. 
 
Een ruilverkavelingsproject is een project van lange duur: de volledige procedure kan meer dan tien 
jaar in beslag nemen waardoor het overzicht op de kosten en de stand van zaken van de vele projecten 
soms zoek kan geraken. 
 
1. Welke ruilverkavelingsprojecten werden gerealiseerd sinds 1988? Graag een overzicht per 

provincie met de totale kostprijs en opgave van het per project betrokken aantal hectares.  
 
2. Welke ruilverkavelingsprojecten zijn nog lopende? Graag een overzicht per provincie met per 

project de geschatte totale kostprijs, een opgave van het aantal betrokken hectares, de huidige 
stand van zaken en de verdere timing van de uitvoering. 

 
3. Welke evaluatie maakt de minister van de gerealiseerde projecten?  
 

Welke toekomst ziet zij voor het instrument ruilverkaveling?  
 
Is er een bijsturing van het beleid te verwachten?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 889 van 28 augustus 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1.  Sinds het decreet van 21 december 1988 houdende de oprichting van de Vlaamse 

Landmaatschappij werd de ruilverkavelingsakte voor 42 ruilverkavelingsprojecten (67.504 ha) 
verleden. Het verlijden van deze ruilverkavelingsakte betekent de officiële bekrachtiging van de 
nieuwe kavelstructuur voor eigenaars en gebruikers. In tabel 1 in bijlage 1 staan per provincie 
deze 42  projecten chronologisch geordend. De totale en per partner gedetailleerde kostprijs is 
enkel weergegeven voor de projecten ‘nieuwe stijl’. Dit zijn de projecten afgewerkt conform de 
ministeriële richtlijn van 13 april 1990 betreffende de planvoorbereiding en milieu-
effectbeoordeling voor ruilverkaveling. Voor de meest recente projecten is de definitieve 
kostprijs nog niet bekend, omdat deze nog niet volledig zijn afgewerkt en de kostenomslag mij 
bijgevolg nog niet ter goedkeuring kon worden voorgelegd. 

 
2.  Voor de lopende ruilverkavelingsprojecten dient onderscheid gemaakt te worden tussen de 

projecten in uitvoering (nuttig verklaard) en projecten in onderzoek. De tabellen in bijlage 2 en 3 
geven de gevraagde  informatie per provincie. Figuur 1 in bijlage 4 geeft een overzicht van de 
projecten uit tabellen 2 en 3 binnen de ruilverkavelingsprocedure. 

 
3.a) De opmaak van een geïntegreerd ruilverkavelingplan is een werk van lange adem waarin 

verschillende belangen moeten worden afgewogen en visies in overeenstemming moeten 
worden gebracht. Dit proces is te typeren als evaluerend ontwerpen waarbij voorgestelde 
maatregelen continu geëvalueerd worden naar hun gewenste en ongewenste effecten, op de 
verschillende relevante thema’s en actoren en naar financiële implicaties. Daarnaast is het plan 
in verschillende stadia onderworpen aan openbare onderzoeken en verplichte toetsen, waaronder 
de milieueffectrapportering. Een eerste en heel belangrijke evaluatie gebeurt met andere 
woorden tijdens de planvorming. 

 
 Maar uiteraard moeten ook gerealiseerde projecten geëvalueerd worden naar hun impact en 

efficiëntie. Dit gebeurt systematisch voor de ecologische implicaties van de projecten via een 
ecologische monitoring. Deze werd ingevoerd voor alle ruilverkavelingprojecten met de 
ministeriële richtlijn van 14 maart 2000. Het monitoringprogramma wordt opgesteld in 
samenspraak met mijn administraties, met name het Agentschap voor Natuur en Bos en de 
dienst Land en Bodembescherming van het Departement LNE. Het heeft als doel de effectiviteit 
van de maatregelen voor natuur die in de ruilverkaveling uitgevoerd werden, na te gaan. Het 
monitoringprogramma start net voor de aanvang van de werken. Gezien de ontwikkelingstijd die 
nodig is, zal men doorgaans pas geruime tijd na de beëindiging van de ruilverkaveling kunnen 
beoordelen of de natuurdoelstellingen van de ruilverkaveling ook werkelijk gehaald werden. Het 
monitoringprogramma gaat door zolang als nodig voor een effectieve beoordeling. 

 
 Er gebeurt geen systematische analyse van de landbouweconomische effecten na afloop van het 

project. In 2003 gebeurde een tevredenheidsonderzoek bij landbouwers betrokken bij de eerste 
ruilverkavelingsporjecten “nieuwe stijl”. De bevraagde landbouwers waren globaal genomen 
tevreden over de gerealiseerde ruilverkaveling. Het garanderen van voldoende baten voor de 
landbouw creëert bij de landbouwers een draagvlak voor de geïntegreerde aanpak en is hiervoor 
een randvoorwaarde. Driekwart van de betrokken landbouwers begreep dat bij de inrichting van 
het landelijke gebied ook rekening wordt gehouden met de wensen van andere ruimtegebruikers. 
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Mede door het ruilverkavelingsproject groeit het besef bij de landbouwers dat de geïntegreerde 
aanpak een van de voorwaarden is voor een duurzame landbouw en een duurzaam platteland. 

 
 Wat wel blijkt is dat gemeenten niet steeds de middelen en organisatorische capaciteit hebben 

om op een voldoende wijze de nazorg en beheer te doen van realisaties. Vanuit de middelen van 
ruilverkaveling kan hieraan echter niet tegemoet worden gekomen. Oplossingen kunnen worden 
gezocht in een betere begeleiding van beheerders en aanvullende partnerschappen (bijvoorbeeld 
landbouwers, natuurverenigingen, wildbeheerseenheden, …), zowel tijdens de planopbouw als 
na de realisatie van de inrichtingswerkzaamheden. Tot slot en zeker niet onbelangrijk, merken 
we dat nieuwe ruilverkavelingen worden gevraagd op basis van positieve ervaringen met 
aanliggende projecten. Dit is een duidelijk teken dat de recente ruilverkavelingsprojecten 
positief worden geëvalueerd door de betrokkenen. 

 
 b)  Ruilverkavelingsprojecten zijn de laatste jaren geëvolueerd naar meer geïntegreerde projecten.  

Deze evolutie volgt noodzakelijkerwijs uit de veranderende maatschappelijke context waarin de 
landelijke gebieden een steeds grotere diversiteit aan functies vervullen. Vroeger kende 
ruilverkaveling weerstand vanuit natuursector. In recente ruilverkavelingen merken we dat de 
integrerende benadering van de ruilverkaveling soms vragen oproept vanuit landbouwkringen. 
Te veel middelen, financieel maar ook wat grondoppervlakte betreft zouden gaan naar 
maatregelen die niet direct landbouwgerelateerd zijn. 

 Een uitsluitend agrarische ruilverkaveling is momenteel echter niet meer denkbaar en agrarische 
maatregelen dienen op zich geflankeerd te worden door ingrepen voor andere functies. Niet 
enkel om aan alle wettelijke eisen te voldoen, maar ook om een draagvlak te creëren voor het 
project. Zo zal elke ruilverkaveling noodzakelijkerwijze in een meer integrale inrichting 
resulteren. 

 De huidige realisaties van ruilverkaveling moeten in deze context gezien worden en tonen dan 
ook de sterkte van het instrument. Landbouwpercelen worden nog steeds structureel verbeterd, 
maar dit gebeurt nu binnen een steeds complexer wordende context én met winst voor o.a. 
natuur en milieu, water, recreatie, erfgoed … Voor mij heeft het instrument in die context zeker 
toekomst. Ruilverkaveling vergt een flexibele inzetbaarheid van de beschikbare middelen en 
bereidwilligheid van de verschillende actoren om positief bij te dragen tot een meer geïntegreerd 
ruilverkavelingsplan.  

 
 c)  Ik ondersteun de integrerende benadering die wordt gevolgd in actuele 

ruilverkavelingsprojecten. Wel probeer ik tegemoet te komen aan de verzuchting van de 
landbouwsector om afgewogen met de beschikbare middelen van ruilverkaveling om te 
springen.   
Recent heb ik tevens de budgetten van ruilverkaveling kunnen verhogen.   
Daarnaast wordt er actief gezocht naar alternatieve financiering door verschillende 
projectpartners. In de recent opgestarte ruilverkaveling Gooik heb ik gevraagd tegelijk een 
plattelandsproject op te starten zodat een instrumentenmix kan ingezet worden waarbij voor elke 
maatregel het meest efficiënte instrument en de meest gepaste financieringsstroom kan worden 
aangesproken.   
Op mijn vraag bereidt de VLM momenteel een ontwerp van decreet “instrumentenmix” voor. 
Dit ontwerp zal een set van flexibel inzetbare instrumenten geven voor inrichtingsprojecten in 
het landelijk gebied. Ik meen dat de ruilverkaveling in combinatie met deze instrumentenkoffer 
kan worden ingezet. Ruilverkaveling heeft immers gedurende decennia bewezen een geschikt 
instrument te zijn om relatief grote landelijke gebieden te herstructureren via een 
welomschreven procedure.  

 Uiteraard hebben niet alle in het verleden opgestarte onderzoeken naar het nut van een 
ruilverkavelingsproject effectief tot de uitvoering van een ruilverkaveling geleid. Ik meen dat 
het wenselijk is om voor de zogenaamde slapende projecten, waarvoor nog niet uitdrukkelijk 
een beslissing is genomen om het onderzoek naar het nut van de ruilverkaveling te stoppen, op 
een redelijke termijn een beslissing te nemen. Mogelijk kunnen projecten die stil liggen omdat 
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men binnen de beschikbare marge van het instrument niet tot een consensus kwam een oplossing 
vinden in de combinatie met andere instrumenten. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Tabel 1: ruilverkavelingsprojecten waarvoor de ruilverkavelingsakte werd verleden sinds de 

oprichting van de Vlaamse Landmaatschappij (21/12/1988) 
2. Tabel 2: nuttig verklaarde ruilverkavelingsprojecten waarvoor de aanvullende ruilverkavelings-

akte nog niet werd verleden 

3.  Tabel 3: ruilverkavelingsprojecten in onderzoek 

4. Figuur 1: ruilverkavelingsprojecten in onderzoek en in uitvoering: stand van zaken 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/889/antw.889.bijl.001.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/889/antw.889.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/889/antw.889.bijl.003.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/889/antw.889.bijl.004.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 890 
van 28 augustus 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
“Buitenland” Bornem   -   Bodemverontreiniging 
 
Uit de pers verneem ik dat er een bodemonderzoek komt waaruit moet blijken of er een grondige 
sanering nodig is van de bodem in het Bornemse gehucht “Buitenland”, wegens de aanwezigheid van 
een oude stortplaats. 
 
1. De afdeling Natuur van de Vlaamse Gemeenschap zou in 2004 al op de hoogte zijn geweest van 

de vervuiling met zware metalen, naar aanleiding van een oriënterend onderzoek. Er zou toen al 
sprake zijn geweest van aanwijzingen dat de bodemverontreiniging een ernstige bedreiging zou 
vormen. Het gemeentebestuur zegt daarvan nooit op de hoogte te zijn gesteld.  

 
Kan de minister dat bevestigen? Zo ja, hoe komt dat? 

 
2. De bewuste gronden werden enige tijd geleden door de Vlaamse Gemeenschap aangekocht. 
 

In hoeverre werd bij die aankoop rekening gehouden met de vervuiling? 
 
Werd er een bodemattest afgeleverd? 
 
Treft de vorige eigenaar enige aansprakelijkheid? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 890 van 8 augustus 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Kennis van de bodemverontreiniging in 2004 

 
De Vlaamse volksvertegenwoordiger verwijst wellicht naar drie kadastrale percelen in Buitenland, 
Bornem, kadastraal bekend als Bornem 1ste afdeling sectie A nummers 58B, 60 en 61G, samen 
5,0815 hectare groot.  
 
De toenmalige afdeling Natuur van de Vlaamse Gemeenschap diende op 9 maart 2004, samen met 
een melding van overdracht, een verslag over het oriënterend bodemonderzoek met betrekking tot 
de voornoemde percelen, bij de OVAM in. Op basis daarvan werden de drie percelen opgenomen 
in het register van verontreinigde gronden. De OVAM was van oordeel dat op basis van het 
verslag van het uitgevoerde bodemonderzoek nog geen definitieve uitspraak kon worden gedaan 
over de ware ernst van de bodemverontreiniging. Op 21 juni 2004 werd daarom een aanmaning tot 
uitvoering van een beschrijvend bodemonderzoek verstuurd ter attentie van de eigenaar van de 
percelen. De gemeente werd hiervan op de hoogte gesteld op 30 juni 2004 . 
 

2. Inschatting van de vervuiling bij aankoop. 
 
Op 19 juli 2004 ontving de OVAM, als antwoord op de eerder verstuurde aanmaning via 
aangetekend schrijven, de aanvraag voor het statuut van onschuldig eigenaar. De eigenaar meende 
te voldoen aan de voorwaarden gesteld door artikel 31, §2 en §3 van het decreet van 22 februari 
1995 betreffende de bodemsanering om beschouwd te kunnen worden als ‘eigenaar niet verplicht 
tot sanering’, het zogeheten onschuldig eigenaarschap. Op 26 juli 2004 werd hierop als antwoord 
de juridische uitspraak verstuurd waarin werd aangegeven dat de eigenaar niet verplicht was om 
tot bodemsanering over te gaan. Dit houdt in dat het uitvoeren van het beschrijvende 
bodemonderzoek ambtshalve door de OVAM zal gebeuren. 
 
Daaropvolgend werden verder de stappen gezet om het terrein te verwerven. De akte van 15 
september 2005 vermeldt voor de drie betrokken percelen dat ze werden opgenomen in het register 
van verontreinigde gronden en dat de eigenaar voldoet aan de voorwaarden van artikel 31, §2 en 
§3. Dit betekent dat het Vlaamse Gewest de eigendommen verwierf als ‘onschuldig eigenaar’ 
binnen de context van het Bodemsaneringsdecreet. 
 
De OVAM heeft de ambtshalve aanpak van de site in haar voorstel van planning voor 2009 
opgenomen en het voorstel is mij voorgelegd. Na goedkeuring van de planning van de OVAM zal 
in de loop van 2009 de site ambtshalve aangepakt worden door de OVAM. 

 
Afleveren van bodemattesten 
Op 3 december 2004 werden op verzoek van de verwerver de drie attesten overeenkomstig de drie 
kadastrale percelen verstuurd waarin de beslissingen van 26 juli 2004 over het onschuldig 
eigenaarschap opgenomen zijn. 
 
Aansprakelijkheid 
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De juridische uitspraak die verstuurd werd door de OVAM op 26 juli 2004 naar de overdrager, 
houdt enkel een beoordeling in betreffende de saneringsplicht. Een eventuele uitspraak over de 
aansprakelijkheid gebeurt niet door de OVAM. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 891 
van 28 augustus 2008 
van MARGRIET HERMANS 
 
 
 
Kruispunten N132 Beerse   -   Heraanleg 
 
In het kader van “Veilig Verkeer Vlaanderen” (TV 3V) heeft het Agentschap Wegen en Verkeer van 
de Vlaamse overheid in de periode juni 2006 tot februari 2007 openbare werken laten uitvoeren op het 
traject van de N132 Beersebaan en de E34 aan de op- en afritten. Het betrof hier de aanleg van 
rotondes, fietstunnels, fietsbrug over de E34, halte voor De Lijn, ter hoogte van een geplande P + R en 
voetgangerstunnels. Het doel van dit project sluit aan bij het overkoepelende project TV 3V, namelijk 
het “wegwerken van de gevaarlijke punten en wegvakken in Vlaanderen”.  
 
Nu blijkt dat de verdere aanleg van de N132 op het grondgebied van de gemeenten Beerse en 
Vosselaar en de aanleg van een carpoolparking aan de voet van de rotondes nog steeds niet werden 
uitgevoerd. Deze werkzaamheden werden echter in het vooruitzicht gesteld. Bovendien zijn zij 
noodzakelijk vermits de kruispunten Bax en Kempenlaan in Beerse over een levensgevaarlijke 
reputatie beschikken. 
 
Deze kwestie werd op 9 februari 2006 aangekaart in een onderhoud tussen toenmalig minister van 
Openbare Werken, Energie, Leefmilieu en Natuur Kris Peeters en vertegenwoordigers van de 
gemeentebesturen van Beerse, Vosselaar en Lille (Administratie Wegen en Verkeer Antwerpen, 
Projectvereniging Regionaalstedelijk Gebied Turnhout, Janssen Pharmaceutica, Het GielsBos, De 
Lilse Bergen en Woongemeenschap voor personen met een verstandelijke handicap te Gierle (Lille)). 
Tijdens het onderhoud werd een toelichting gegeven over de noodzaak van heraanleg van de twee 
gevaarlijke kruispunten op de N132. De minister heeft zich toen geëngageerd om deze 
werkzaamheden tegen 2008 te laten uitvoeren en hiervoor de nodige budgetten beschikbaar te stellen.  
 
Tot op heden blijkt er weinig vooruitgang te bestaan inzake de beloofde werkzaamheden op de 
kruispunten Bax en Kempenlaan. 
 
1. Wat is de stand van zaken en het tijdpad van de werkzaamheden voor de betrokken kruispunten?  
 
2. Zijn de nodige budgetten hiervoor voorzien? 
 
3. Welke andere mogelijkheden ziet de minister om de veiligheid op de betrokken kruispunten te 

garanderen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 891 van 28 augustus 2008 
van MARGRIET HERMANS 
 
 
 
1. Momenteel zijn voor dit dossier de onteigeningen lopende. Het agentschap Wegen en Verkeer 

hoopt dat deze medio 2009 zijn afgerond. Eenmaal dat deze zijn afgerond, staat niets nog de 
aanbesteding in de weg. Er wordt getracht ten laatste in augustus 2009 met deze werken te 
kunnen starten. 

  
2. De nodige budgetten zijn hiervoor voorzien op het programma van 2008, maar zullen opnieuw 

in de begrotingsvoorstellen voor 2009 worden opgenomen. 
  
3. Een verhoogd toezicht is de enige maatregel die op korte termijn de veiligheid kan verhogen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 892 
van 28 augustus 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Dender   -   Opwaardering transportfunctie (2) 
 
In haar antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 366 van 8 februari 2008 (Websitebulletin 
publicatiedatum 04-04-2008) betreffende de opwaardering van de transportfunctie van de Dender 
tussen Dendermonde en Aalst, stelt de minister dat in 2008 een budget voorzien is van 350.000 euro 
voor de opmaak van een landsschapsstudie en milieueffectenrapport (MER) zodat de noodzakelijke 
infrastructuurwerken die gepland staan vanaf 2010 verder kunnen worden geconcretiseerd. 
 
1. Wat is de stand van zaken van de landschapsstudie en de opmaak van een MER?  Is de studie 

reeds voltooid? Is het MER reeds voltooid? Welke zijn de voornaamste conclusies ervan?  
 
2. Blijven de infrastructuurwerken nog steeds gepland vanaf 2010? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 892 van 28 augustus 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
1. Het aanbestedingsdossier voor de opmaak van een voorontwerpstudie en MER is opgemaakt en 

werd gepubliceerd. De opening van de offertes vindt plaats op 30 september 2008. 
 De studie zal worden uitgevoerd in de loop van 2009 en 2010.  
 
2. De realisatie van de infrastructuurwerken worden in het indicatief meerjarenprogramma nog 

steeds gepland vanaf 2010.  
 Ik vestig er de aandacht op dat de effectieve realisatie afhankelijk zal zijn van het op dat ogenblik 

beschikbare krediet. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 895 
van 28 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
Oosterweelverbinding   -   Manege Linkeroever 
 
Naar aanleiding van het project Oosterweelverbinding werd de manege op de Linkeroever in 2006 
verzocht om een nieuwe locatie te zoeken. 
 
Omdat dit toen al geen gemakkelijke opdracht leek, werd aan de eigenaars en de klanten van de 
manege voorgesteld om hun grond te ruilen met een grond gelegen ook op de Linkeroever en 
eigendom van “Waterwegen en Zeekanaal”. 
 
Enkele maanden geleden heeft de dienst Onteigening aan de eigenaars en klanten van de manege laten 
weten dat een ruil niet echt mogelijk is maar dat de manege de grond wel kan huren. Dit bleek al snel 
een financieel onhaalbare piste te zijn voor de eigenaars. 
 
Vandaag hebben de 120  gezinnen die gebruik maken van de manege geen volwaardig alternatief. 
 
Kan de minister meedelen waarom het ruilen van de gronden niet meer mogelijk is? 
 
Wordt er gezocht naar haalbare alternatieven voor de gebruikers van de manege? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 895 van 28 augustus 2008 
van MIEKE VOGELS 
 
 
 
Zich bewust van de belangrijke sociale en culturele rol van de manege Alberdienst, heeft de 
Beheersmaatschappij Antwerpen Mobiel (BAM) het nodige gedaan om overleg te organiseren tussen 
alle betrokkenen in dit dossier teneinde aldus tot een voor iedereen bevredigende oplossing te komen. 
Tijdens deze overlegmomenten werd gepolst naar de intenties van de eigenaar/uitbater van de manege 
om zijn exploitatie verder te zetten en werd actief gezocht naar alternatieve locaties, rekening houdend 
met de behoeften van een manege van die omvang en met geldende en toekomstige bepalingen van 
ruimtelijke ordening. 
 
Finaliter werd één site weerhouden, met name een locatie aan de Dwarslaan, naast het 
seniorencentrum Top Hat en niet ver van de huidige locatie. De weerhouden locatie betreft openbaar 
domein.  
 
Deze gronden worden door de Dienst Afzonderlijk Beheer Linkerscheldeoever (DAB LSO) beheerd. 
Deze dienst wordt in de nabije toekomst ontbonden. Het beheer komt in handen van de Waterwegen 
en Zeekanaal NV (W&Z). De volle eigendom blijft na de overdracht in handen van het Vlaams 
Gewest. Waterwegen en Zeekanaal NV kan ook na de overdracht zelf geen gronden vervreemden van 
het Vlaams Gewest. Dit kan slechts nadat het agentschap hiertoe expliciet de opdracht heeft gekregen 
van de Vlaamse Regering. Een definitieve vervreemding van deze gronden werd door W&Z niet 
overwogen, ten einde toekomstige ontwikkelingen op lange termijn ten bate van de gemeenschap, 
open te houden. 
 
Een grondruil is dus nooit een echte mogelijkheid geweest. De onteigening van de manege kan niet in 
natura plaatsvinden, enkel tegen een vergoeding. De onteigende krijgt een vergoeding en kan met de 
nieuwe middelen wel een andere grond aankopen. Dit kan niet in één stap gebeuren, omdat dit in een 
verschillend juridisch kader plaatsvindt. Namens de onteigenaar BAM, noch vanwege W&Z als 
beheerder, zijn er nooit formele engagementen inzake een ruil van grond geweest. 
 
Waterwegen en Zeekanaal NV heeft al een hele tijd geleden stappen gezet om de continuïteit van de 
activiteiten van de manege te kunnen garanderen. Het mag dan onmogelijk zijn de grond aan de 
eigenaar van de manege te verkopen, een langdurige concessie ligt wel binnen de mogelijkheden.  
W&Z heeft al een eerste voorstel gedaan, waarover uiteindelijk niet ten gronde is gediscussieerd, 
omdat de eigenaar er geen heil in zag. De tarieven die W&Z hanteert voor concessies zijn 
marktconform en worden ook gehanteerd op andere plaatsen.  
 
Bovendien lijkt de oorspronkelijke beoogde doelstelling van behoud van de manege thans 
voornamelijk gehypothekeerd door de eigendomssituatie over het onroerend goed waarop de manege 
gevestigd is en door het feit dat er tussen de mede-eigenaars van de BVBA Alberdienst die de manege 
exploiteert klaarblijkelijk geen eensgezindheid bestaat omtrent de herinvestering van de onteigenings-
vergoeding in een nieuwe manege. 
 
Waterwegen en Zeekanaal NV blijft bereid de grond aan de Dwarslaan in concessie te geven om het 
voortbestaan van de manege te verzekeren. Omdat de beschikbare grond echter niet exclusief voor dat 
doel kan blijven gereserveerd worden, werd een deadline gesteld die eind september 2008 afliep.  
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Als binnen de organisatie van de club mensen opstaan die de fakkel van de heer Alberdienst willen 
overnemen, kan de club haar activiteiten voortzetten en kan de paardensport verder gepromoot worden 
aan de Dwarslaan. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 896 
van 28 augustus 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Nutriëntenemissierechten   -   Knelpunten (2) 
 
De aanpak van het Vlaamse mestoverschot is al jaren een geregeld weerkerend onderwerp van 
discussie. De laatste wijziging in het beleid hierrond dateert van nog niet zo lang geleden. Begin 2007 
trad het nieuwe Mestdecreet in werking, waardoor het gebruik van de nutriëntenhaltes vervangen werd 
door de nutriëntenemissierechten (NER), maar de idee van een maximum hoeveelheid geproduceerde 
mest en een verplicht minimum van verwerking van mest is hetzelfde gebleven. 
 
Het lijkt vanzelfsprekend dat in een doordacht beleid rond de mestproductie in Vlaanderen, die 
doordachtheid ook in de toepassing ervan moet terug te vinden zijn. In het licht daarvan verneem ik 
dat de (administratieve) procedures die landbouwers bij overdrachten moeten doorlopen nodeloos lang 
zijn en dan ook nog eens geregeld vertraging oplopen, met alle gevolgen vandien. 
 
Het grootste probleem lijkt zich te bevinden bij de overdrachten in het kader van een eerste installatie 
en de overdrachten van een melkquotum. De rigiditeit van de procedures heeft tot gevolg dat de 
landbouwers de nutriëntenemissierechten van de eerste maanden na aanvraag ontnomen worden. Zo is 
de datum van de werkelijke overdracht van nutriëntenemissierechten ten vroegste negentig dagen na 
indiening van het dossier. Maar in de praktijk kan dit oplopen tot het eerste half jaar en in het slechtste 
geval blijft er door het uitblijven van de beslissing nog een kwart over van de rechten waar ze eigenlijk 
recht op zouden hebben. 
 
Een landbouwer die wil opstarten, moet bijvoorbeeld ook op voorhand laten weten of hij voldoet aan 
de VLIF-voorwaarden voor steun in het kader van een eerste installatie (VLIF: Vlaams 
Landbouwinvesteringsfonds). Maar voor die VLIF-steun mag iemand maar landbouwer worden op het 
ogenblik van de overname van de nutriëntenemissierechten. Daardoor kan op het 
overdrachtenformulier nooit de rubriek “eerste installatie onder voorwaarden VLIF-steun” ingevuld 
worden. Ook de aanvraag van een landbouwer- en BTW-nummer moet maanden op voorhand 
gebeuren. Vanuit de landbouwsector komt dan ook de klacht dat het allemaal stroever verloopt in 2008 
dan in 2007. Het is zelfs zo erg dat er naar verluidt nog geen enkel dossier is afgerond in 2008 en de 
Mestbank ook niet kan meedelen wanneer dat wel zal gebeuren. De landbouwers zouden ondertussen 
ook van hun belangenorganisaties het advies gekregen hebben om klacht in te dienen bij de 
Ombudsdienst om op die manier de problematiek op de agenda te plaatsen. 
 
De administratieve mallemolen zorgt dus voor heel wat wrijving in de sector. Dit heeft de minister zelf 
reeds toegegeven in een antwoord op een vraag om uitleg van de heer Callens in commissie op 4 juni 
2008 (Handelingen C 274 – LEE 31 – 4 juni 2008). Toen maakte de minister gewag van een 
informaticaprobleem dat op 26 mei eindelijk opgelost was geraakt. Ook werd toen gemeld dat aan de 
VLM (Vlaamse Landmaatschappij) en Mestbank nadrukkelijk de opdracht was gegeven om deze 
dossiers prioritair te behandelen. 
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Opvolging van dit dossier lijkt dan ook aangewezen. 
1. Heeft de minister weet van klachten vanuit de landbouwsector over de procedure voor 

overdrachten van nutriëntenemissierechten? 
 
2. Heeft de minister weet van klachten bij de Ombudsdienst rond deze problematiek? 
 
3. Is de procedure voor de overdrachten van nutriëntenemissierechten te lang, of waren de 

knelpunten volgens de minister volledig te wijten aan de informaticaproblemen? Acht de minister 
het noodzakelijk om deze procedure te herbekijken? 

 
4. Hoe staat het nu met de opvolging van deze dossiers? Is de behandeling ervan ook in de praktijk 

prioritair? Heeft de Mestbank nu termijnen voor afhandeling beschikbaar en werden deze reeds 
gecommuniceerd aan de betrokkenen? Zijn er compensatiemaatregelen voorzien, meer specifiek 
voor landbouwers wier dossiers enkel door informatica (en andere, procedurele?) problemen 
vertraging hebben opgelopen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR  
__________________________________________________________________________________ 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 896 van 28 augustus 2008   
van JAN PEUMANS 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
1. Wat de overnames van nutriëntenrechten betreft stellen zich verschillende problemen en ik volg 

deze problematiek op de voet omdat ik van oordeel ben dat zeker in het kader van de nieuwe 
opstelling van de Mestbank en het door het Mestdecreet vooropgezette partnerschap met de 
landbouwers, de landbouwers recht hebben op een uitstekende service.   
 
Vooreerst heb ik ook vastgesteld dat er nog enkele problemen zijn op het vlak van de 
informatica en ik heb de Mestbank de opdracht gegeven daaraan onmiddellijk te verhelpen.  
 
Vervolgens kan ik nog enkele andere problemen signaleren.  
1)  De problematiek van de overdracht van de nutriëntenemissierechten (NER) die gepaard gaat 

met de overdracht van het melkquotum voor de campagne 2008-2009 hangt samen met het 
feit dat de wetgeving betreffende de quotumoverdrachten 2008 nog niet werd gepubliceerd, 
dus kunnen momenteel de bijhorende NER ook niet overgedragen worden. Voor deze 
overdrachten zal dan ook een uitzondering worden voorzien via een aanpassing van het 
uitvoeringsbesluit  
nutriëntenemissierechten voor wat betreft de overdrachtsdatum van de NER. Na goedkeuring 
van de melkquotumoverdracht, zal de landbouwer nog één maand tijd hebben om het 
overdrachtsdossier van de bijhorende NER in te dienen, waarbij hij de overnamedatum van 
de NER retroactief kan vragen, ten vroegste op het moment van de quotumoverdracht.  

2)  De vereiste van het NER-besluit waarbij het indienen van een overnamedossier minimum 90 
dagen vóór de effectieve overdracht van de NER moet gebeuren wat gezien werd als een 
struikelblok in de vlotte verhandeling van de NER zal worden aangepast.  

3) Ten slotte bevat het ontwerp van verzameldecreet, dat kortelings aan het Vlaams Parlement 
zal voorgelegd worden, ook een aantal bepalingen betreffende de overdracht van nutriënten, 
meer bepaald zal een oplossing gegeven worden aan de problematiek van de overgang van 
nutriëntenhaltes naar nutriëntenemissierechten op de overgang tussen oud en nieuw 
Mestdecreet. 

 In overleg met de landbouwsector en met mijn administratie wil ik blijven zorgen voor een 
werkbaar en sensibiliserend nutriëntenbeleid, waarvan de nutriëntenemissierechten één van 
de hoekstenen is. 

2. Momenteel werden 3 klachten betreffende de NER ingediend bij de Ombudsdienst, waarvan 2 
in verband met de lange behandeltermijn van de overnamedossiers. 

 
3-4. Het is zo dat er voor 2007-2008 uitzonderlijk veel overnamedossiers werden ingediend 

(ongeveer 3500) en dan nog binnen een zeer korte periode (eind 2007, begin 2008).  
 Positief vind ik dat eind augustus de Mestbank er in geslaagd was alle overnamedossiers 2007 

die konden afgewerkt worden (85%), af te werken. 15% van de dossiers konden nog niet 
afgerond worden, doordat er bv nog een beroep lopende is met betrekking tot de toekenning, er 
nog een wachtermijn moet gerespecteerd worden ingeval van opeenvolgende overnames enz. 
Een belangrijk deel van de openstaande dossiers kunnen ook pas afgehandeld worden na 
goedkeuring van het ontwerp van verzameldecreet.   
Het onderzoek van de beroepen betreffende nutriëntenemissierechten, die reeds einde 2007 
werden ingediend, heeft nog een grote achterstand. Ik heb de Mestbank opdracht gegeven 
daaraan prioriteit te geven.  
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Er zijn geen compensatiemaatregelen voorzien. De betrokkene moet inderdaad lang wachten, 
doch de vertraagde afhandeling zorgt niet voor een verlating van de overnamedatum. Deze 
datum wordt door de landbouwer aangegeven in het overnamedossier, en dit is ook de datum 
waarop de NER effectief van eigenaar veranderen. Hij verliest bijgevolg geen 
nutriëntenemissierechten.   
De Mestbank moet erop toezien dat geen onterechte boetes worden opgelegd aan mensen die het 
slachtoffer waren van de vertraging, die zeker niet aan hen te wijten was. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1477- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 899 
van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Overstromingsgebied De Bunt Hamme   -   Stand van zaken 
 
In de cluster Durme van het Sigmaplan krijgen, zal De Bunt functioneren als een gecontroleerd 
overstromingsgebied met gereduceerd getij (GOG-GGG). Daarvoor zal een nieuwe ringdijk worden 
aangelegd en zal de bestaande rivierdijk langs de Schelde worden verlaagd. Men schat dat slechts 
tweemaal per jaar bij een uitzonderlijk hoog waterpeil het hele gebied onder water zal lopen. Via een 
in- en uitwateringssluis zal in een beperkter deel het getij in het gebied kunnen stromen. 
 
Tijdens de aanleg van de dijken zal het landgebruik, voornamelijk landbouw, nog enkele jaren 
voortgezet kunnen worden. Tevens wordt er voorzien in een gefaseerde uitvoering: een tijdelijke 
compartimenteringsdijk zal De Bunt verdelen in een noordelijk en een zuidelijk deel. Het noordelijk 
deel zal reeds eerder in werking treden als GGG, terwijl het zuidelijk deel een tijdelijke functie krijgt 
als GOG. Na het verwijderen van de compartimenteringsdijk zal het volledige gebied in werking 
treden als een GGG. Het domeinbos kan grotendeels blijven bestaan. Het zal vrijwel nooit 
overstromen en blijft toegankelijk voor wandelaars. Daarbij wordt gezocht naar een specifieke zone 
met een functie als speelbos voor jeugdverenigingen. 
 
We vernemen nu dat het schetsontwerp werd afgerond en dat de detailontwerpen in opmaak zijn. Ook 
het milieueffectenonderzoek en ruimtelijk uitvoeringsplan werden opgestart. Na afronding van deze 
procedures in 2009, schat men de werken te starten in 2010.  
 
Na intensief overleg met buurtbewoners, gemeentebestuur en plaatselijke actiegroep, werden er tot 
tevredenheid van deze betrokkenen ten opzichte van de inrichtingsplannen een aantal wijzigingen 
aangebracht.  
 
1. Op welke momenten in de komende procedures hebben het gemeentebestuur en/of de 

buurtbewoners nog de mogelijkheid om tussen te komen en gehoord te worden? 
 
2. In welke mate worden de effecten op de waterhuishouding buiten het projectgebied mee 

opgenomen in de procedures? 
 
3. Tot wanneer zal in het zuidelijke deel nog landbouw mogelijk zijn? 
 
4. Waarom wordt voor de gehele ringgracht geen winterbedding voorzien, zodat de bufferingzone 

een stuk beperkter gehouden kan worden? 
 
5. Hoe groot is het gedeelte van het domeinbos dat niet langer toegankelijk zal zijn voor het publiek?  
 

Hoe groot is het voorziene speelbos?  
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6. Welke technische redenen maken het noodzakelijk om de fysieke eenheid die het domeinbos 
momenteel vormt, te doorsnijden met de aanleg van een uitwateringssluis? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 899 van 3 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. Er zijn nog inspraakmomenten mogelijk voor het gemeentebestuur en de buurtbewoners tijdens de 

procedure tot vaststelling van het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan en de procedure tot 
toekenning van een stedenbouwkundige vergunning: 

 
In de procedure voor het vaststellen van een gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan is voorzien dat 
de Vlaamse Regering het voorontwerp van gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan onder andere 
naar de colleges van burgemeester en schepenen van de betrokken gemeenten stuurt. Uiterlijk op 
de kort daaropvolgende plenaire vergadering kunnen de colleges van burgemeester en schepenen 
advies uitbrengen. Tevens is voorzien dat onder andere de gemeenteraad van de gemeenten 
waarvan het grondgebied door het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan geheel of ten dele wordt 
bestreken, hun advies kunnen bezorgen aan de Vlaamse commissie voor ruimtelijke ordening 
(Vlacoro) uiterlijk de laatste dag van het openbaar onderzoek.  
In het kader van de procedure voor het opstellen van een gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan 
wordt tevens de mogelijkheid gegeven aan de burger om inspraak te hebben. Het voorlopig 
vastgestelde ruimtelijk uitvoeringsplan wordt namelijk onderworpen aan een openbaar onderzoek. 
Tijdens dit openbaar onderzoek kan de burger zijn bezwaren en opmerkingen meedelen. 
 
Een stedenbouwkundige vergunning dient ook nog te worden bekomen voor het realiseren van het 
project. Tijdens het openbaar onderzoek heeft de burger het recht om bezwaarschriften en 
opmerkingen in te dienen. 
Het college van burgemeester en schepenen kan advies uitbrengen in het kader van de procedure 
tot aanvraag van een stedenbouwkundige vergunning ingediend bij de gewestelijk 
stedenbouwkundig ambtenaar. 

 
Naast deze formele inspraakmomenten zullen de betrokken gemeenten en administraties die 
hebben gereageerd op de kennisgeving van het lopende project-MER, door de dienst Mer worden 
uitgenodigd opmerkingen te geven op het ontwerp MER voor dit project. Een oplijsting van deze 
administraties zal aangegeven worden in bijlage van de bijzondere richtlijnen voor het project (zie 
ook antwoord op deelvraag 2).  
 
Verder zal Waterwegen en Zeekanaal NV gedurende de verdere voorbereiding en realisatie van 
het project informatie blijven verstrekken over de geplande werken en de stand van zaken. 
 

2. De kennisgeving van het project-MER “Groot Broek, Klein Broek en De Bunt” heeft  ter inzage 
gelegen vanaf half juni in de betrokken gemeenten telkens voor de periode van een maand, en bij 
de dienst Mer. De kennisgeving is de eerste procedurele stap in de opmaak van het 
milieueffectrapport. De kennisgeving geeft een beschrijving van de voorgenomen activiteit, de 
specifieke milieuaspecten die zullen worden onderzocht, inclusief de verdere aanpak voor de 
beoordeling van deze aspecten. 
 
Deze kennisgeving gaf reeds (in § 6.4.2 Water: Grond- en Oppervlaktewater) aan dat het 
studiegebied voor de discipline grondwater niet enkel het projectgebied zelf bevat, maar ook de 
omgeving tot waar wijzigingen in de grondwaterstand worden waargenomen.  
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Het studiegebied voor de discipline oppervlaktewater betreft voornamelijk de Zeeschelde, de 
Durme en de waterlopen t.h.v. het projectgebied. 

  
 Bij de afwateringsstudie van het oppervlaktewater zijn alle zones afgebakend – en in het bijzonder 

ook de bebouwde en onbebouwde zones rondom het overstromingsgebied - waarvan de afvoer in 
de toekomst mogelijks wordt beïnvloed door het geplande overstromingsgebied en de ringdijk. De 
afmetingen van de ringgracht en de bijhorende afwateringsinfrastructuur (pompstations, grachten, 
bufferruimtes…) zijn zodanig bepaald dat er compensatie wordt geboden voor de bestaande afvoer 
die door de ringdijk zal worden onderbroken. Daarbij is het uitgangspunt dat de afwatering van de 
omgeving nooit mag verslechteren ten opzichte van de bestaande situatie, en waar mogelijk dient 
te verbeteren  

 Verder wordt expliciet aangegeven dat het wijzigen van het afvoerregime van de waterlopen een 
aandachtpunt is.  
Het eindrapport van de studies grondwatermodellering en oppervlaktewatermodellering in dit 
gebied zal worden geraadpleegd bij het opstellen van de MER. 

 
Naar aanleiding van de terinzagelegging ontving de dienst Mer een aantal inspraakreacties en 
adviezen van administraties, waarin onder andere ook aandacht werd gevraagd betreffende 
aspecten van waterhuishouding buiten het projectgebied.  
De dienst Mer houdt rekening met deze reacties en adviezen bij het vaststellen van de bijzondere 
richtlijnen voor dit project. Deze richtlijnen vormen samen met de kennisgeving het eigenlijke 
onderzoekskader waar de m.e.r.-deskundigen mee moeten werken bij het opstellen van het MER. 
Deze richtlijnen zijn openbaar en zullen worden gepubliceerd op de website van de dienst Mer 
(www.mervlaanderen.be). 
 
De dienst Mer staat in voor de kwaliteitsbeoordeling van het MER. Als het ontwerp MER 
beschikbaar is, wordt dit rondgestuurd naar de betrokken gemeentebesturen en administraties (zie 
bijlage van de richtlijnen) en worden zij uitgenodigd opmerkingen te geven op dit ontwerp. 
Wanneer het definitieve MER is afgewerkt, zal de dienst Mer het MER aftoetsen of voldoende 
invulling is gegeven aan de richtlijnen (dus ook op de beoordeling van de effecten op de 
waterhuishouding buiten het projectgebied) en de opmerkingen op het ontwerp MER en het MER 
goed- of afkeuren. 
 

3. Bij de realisatie van het project de Bunt wordt rekening gehouden met een stapsgewijze realisatie 
van het overstromingsgebied.  De start der werken wordt gepland in 2010 met de aanleg van de 
ringdijk. Rond 2015 wordt de laatste stap in de werken gepland, te weten het in verbinding stellen 
van het noordelijk en zuidelijk deel van De Bunt om de einddoelstelling inzake veiligheid en 
natuurlijkheid te bereiken. Vanaf dan zullen  landbouwactiviteiten er niet meer mogelijk zijn. 

 
4. Om functioneel te kunnen zijn, dient een ringgracht (al dan niet in combinatie met een 

winterbedding) steeds te beschikken over een bepaald bodempeil. Het beschikbare 
bergingsvolume wordt dan bepaald door de breedte en de diepte van de ringgracht, waaruit kan 
worden afgeleid of het creëren van bufferruimte op een bepaalde plek al dan niet daadwerkelijk 
bijdraagt aan de bescherming tegen wateroverlast. De ringgracht dient dan zodanig te worden 
ontworpen (breedte, bodempeil, langshelling…) dat het aangevoerde water steeds tijdig wordt 
afgevoerd. Omwille van o.a. de veiligheid, de integratie in de omgeving en de ligging van het 
grondwaterpeil dient tegelijk te worden vermeden dat deze ringgracht te diep of landschappelijk te 
prominent wordt.  

 
Gelet op de hoogteligging en het vlakke terrein van het projectgebied, is het technisch niet overal 
mogelijk noch zinvol om een winterbedding aan te leggen naast de ringgracht. Bij piekdebieten 
wordt het overtollige water uit de ringgracht immers naar het geplande pompstation gevoerd. Gelet 
op de terreinhoogte is de geplande zone voor pompstation en bufferruimte op technisch vlak de 
optimale locatie voor de aanleg van een buffer die landschappelijk zal worden geïntegreerd als 
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winterbedding bij de ringgracht. Daardoor is deze bufferruimte ook slechts een beperkt gedeelte 
van het jaar effectief in gebruik als buffer. Bovendien zal de concentratie van de afvoer op de 
geplande locatie - in combinatie met een pompstation - een hoger veiligheidsniveau bieden én met 
minder ruimtebeslag, dan wanneer een verbrede winterbedding wordt aangelegd over de ganse 
lengte van de ringgracht.  
 

5. Conform het scenario dat momenteel in het milieueffectenrapport wordt onderzocht, kan ca. 2/3 
van het bestaande domeinbos behouden blijven. Aangezien de hoogteligging van het domeinbos 
gelegen is boven het gemiddeld hoogwaterpeil van de Schelde, zal dit gedurende het grootste deel 
van het jaar en binnen nog verder uit te werken randvoorwaarden, toegankelijk blijven. De zone 
van het bestaande domeinbos die aan de landzijde van de geplande ringdijk is gelegen, kan 
ingericht worden en integraal toegankelijk worden als speelbos (1,2 ha). 

 
Aangezien de zone van het domeinbos beduidend hoger ligt dan het achterliggende maaiveld (met 
name de zone waar het overstromingsgebied gepland wordt) en zelfs hoger dan het gemiddeld 
hoogwaterpeil op de Schelde, kan het zuidelijk gedeelte van De Bunt niet op een natuurlijke 
manier (gravitair) uitwateren. Het is van belang dat het zuidelijk deel van De Bunt, nadat het bij 
een stormtij in gebruik is genomen als gecontroleerd overstromingsgebied, zo snel mogelijk terug 
kan uitwateren naar de Schelde. Daartoe is een voldoende brede uitwateringsgeul doorheen het 
domeinbos vereist, die qua diepte is afgestemd op het achterliggende maaiveld én op de verwachte 
waterpeilen van de Schelde, om zo een efficiënte afwatering van het geplande overstromings-
gebied te garanderen. 

 
6. In een gecontroleerd overstromingsgebied wordt ingeval van extreme omstandigheden rivierwater 

geborgen om zodoende een verhoogde veiligheid te creëren op kwetsbare lokaties zoals bvb 
dorpskernen. Aangezien een extreme situatie meerdere getijden kan aanhouden is het noodzakelijk 
om voldoende uitwateringsconstructies te hebben die verspreid zijn over het traject van de 
rivierdijk waardoor het gecontroleerd overstromingsgebied de mogelijkheid krijgt om maximaal te 
ledigen op het moment van laagwater. Op deze manier wordt optimaal gebruik gemaakt van het 
gegeven dat er geïnvesteerd wordt in een gecontroleerd overstromingsgebied. In het geval van de 
Bunt heeft dit als gevolg dat het domeinbos doorsneden wordt door een uitwateringsconstructie. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 902 
van 4 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Luchtverkeer   -   Milieuhinder 
 
Op 25 mei laatstleden is op de nationale luchthaven in Zaventem een toestel van Kalitta Air van de 
startbaan geschoven. Ongelukken kan men nooit helemaal voorkomen, maar wanneer men het lijstje 
opmaakt van de incidenten met vliegtuigen van deze luchtvrachtmaatschappij, rijzen er vragen omtrent 
de veiligheidsrisico’s bij het toelaten van Kalitta Air tot ons luchtruim. Naast die gevaren voor de 
veiligheid van de bevolking zijn er ook gevaren voor het leefmilieu. Indien de verkeerde vracht op de 
verkeerde plek te pletter zou storten, zijn de gevolgen allicht niet te overzien. Anderzijds is deze 
maatschappij met haar gebruik van oude Boeing 747’s nog eens extra belastend voor het grondgebied 
en dan vooral inzake luchtvervuiling en lawaaihinder. 
 
Het gebruik van die oude toestellen is trouwens een omvattender probleem. Wanneer recentelijk nog 
bericht werd dat de luchtvaartmaatschappij El Al voor haar vrachtvluchten van Schiphol naar Bierset 
verhuisde omdat hier geen boetes gelden voor het gebruik van oude, meer lawaaiige en meer 
vervuilende vliegtuigen, wordt het duidelijk dat de psychische en lichamelijke gezondheid van de 
bevolking in gevaar is ten gevolge van de aantasting van de leefomgeving. Bijvoorbeeld: vliegtuigen 
die op Bierset landen, scheren daarvoor over Limburg en zorgen daar dus voor extra vervuiling en 
lawaai. Daarnaast wordt het ook moeilijker voor Vlaanderen om de Kyoto-doelstellingen te halen, 
wanneer men vanuit een reeds zeer vervuilende sector de minst milieuvriendelijke spelers aantrekt 
wegens een lakse wettelijke omkadering aangaande de impact van de luchtvaart op het milieu. 
 
De bevoegde federale staatssecretaris heeft op 9 juli verklaard dat er volgens hem geen grond is om 
Kalitta Air te weren uit ons luchtruim. Inspecties zouden niets opgeleverd hebben en de bevoegdheid 
ligt op het Europese niveau. In Nederland zijn er nochtans in 2005 drie tekortkomingen gemeld tijdens 
gelijkaardige inspecties. Aangezien deze maatschappij in vier maanden tijd 200 keer langskomt op 
Zaventem en ook de luchthaven van Bierset (dalen voor de landing boven Limburg) frequenteert, lijkt 
waakzaamheid geboden. 
 
1. Hoe staat de minister vanuit haar specifieke bevoegdheden ten opzichte van het toelaten van dit 

soort luchtvrachtmaatschappijen in het Vlaamse luchtruim? 
 
2. Heeft de minister cijfers ter beschikking die een vergelijking tussen de verschillende 

luchtvaartmaatschappijen maken op het vlak van luchtvervuiling en lawaaihinder? 
 
3. Zijn er maatregelen van kracht of gepland met als doel dit type risico’s (gevaar, luchtvervuiling en 

lawaaihinder) te bestrijden? Wordt hierover actief overleg gevoerd met de federale bevoegde 
staatssecretaris  en/of op het Europese niveau (cfr. Nederlandse inspectierapporten)? 

 
4. Heeft de minister weet van andere maatschappijen waarvan de lijst met incidenten vergelijkbaar 

is? Zo ja, hoe wordt die opgevolgd? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 902 van 4 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Inleidende opmerking: 
 
Bij het situeren van de vraag wordt gesteld dat het moeilijker wordt voor Vlaanderen om de Kyoto-
doelstellingen te halen wanneer men milieuonvriendelijke spelers, zoals luchtvaartmaatschappij El A1, 
aantrekt wegens een lakse wettelijke omkadering aangaande de impact van de luchtvaart op het milieu.  
Hierbij dient opgemerkt te worden dat de reductiedoelstellingen van het Kyoto-protocol (KP) enkel 
betrekking hebben op binnenlandse luchtvaart (vluchten die zowel vertrekken als aankomen in België) 
en niet op internationale luchtvaart. De vermelde maatschappij doet geen binnenlandse vluchten en zal 
dus geen invloed hebben op het al dan niet halen van de Kyoto-doelstelling door België. 
 
1. De gewesten hebben geen bevoegdheid over het luchtruim. Deze bevoegdheid behoort toe aan 

de federale overheid (Belgocontrol). Het Vlaamse Gewest heeft ook geen appreciatie-
bevoegdheid over het "soort" luchtvaartmaatschappijen die het Belgisch luchtruim doorkruisen 
en gebruik maken van luchthavens die niet in het Gewest gelegen zijn of die niet onder zijn 
bevoegdheid vallen.  

 
 Voor de luchthaven van Zaventem wordt de Vlaamse bevoegdheid bepaald door wat in de 

milieuvergunning is opgenomen. Wat de Vlaamse regionale luchthavens betreft zou de Vlaamse 
overheid als eigenaar en exploitant bepaalde restricties kunnen leggen op het gebruik van deze 
luchthavens maar enkel op basis van niet-discriminatie, zoals bepaald in artikel 15 van het 
Internationaal Verdrag over de burgerluchtvaart (Verdrag van Chicago). 

 
2. Wat betreft geluidshinder is er een verschil tussen de geluidemissie en de geluidimmissie van de 

luchtvaartuigen. Bovendien dient onderscheid gemaakt tussen informatie over alle 
vliegbewegingen die een luchtvaartmaatschappij uitvoert en over de vliegbewegingen die 
worden uitgevoerd op een specifieke luchthaven. 

 
 Algemene emissiecijfers van luchtvaartmaatschappijen zijn niet voorhanden. Wel kunnen 

gegevens achterhaald worden over de geluidsemissiekenmerken van de vliegtuigen waaruit de 
vloot van een bepaalde vliegtuigmaatschappij is samengesteld. Bronnen hiervoor zijn de 
geluidscertificatiegegevens uitgereikt en beheerd door de landen waarin de vliegtuigen zijn 
ingeschreven in de registers. Voor vliegtuigen ingeschreven in België kan hiervoor verwezen 
worden naar de federale overheidsdienst Mobiliteit en Vervoer (Directoraat-generaal 
Luchtvaart). Voor de niet-Belgische luchtvaartmaatschappijen bestaan er commerciële organisa-
ties die dit soort informatie wereldwijd up to date houden en verdelen. Voor aantallen 
vliegbewegingen per vliegtuigtype en per luchtvaartmaatschappij zijn het Eurocontrol Central 
Route Charge Office en Central Flow Management de beste bronnen, aangezien zij deze 
informatie verzamelen met het oog op facturatie. Deze gegevens zijn echter niet publiek 
toegankelijk. 

 
 Een andere bron is de geluidboekhouding die de luchthavenbeheerders bijhouden in het kader 

van de berekening van geluidgerelateerde opstijg- en landingsvergoedingen, de toepassing van 
het geluidsquotasysteem, ... Deze informatie is echter steeds luchthavengebonden en geeft geen 
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globaal beeld van de emissiekenmerken van een volledige vloot van een luchtvaartmaatschappij 
die uiteraard nog met andere vliegtuigen op meerdere luchthavens kan opereren.  

 
 De actuele samenstelling en kenmerken van de vloot van een specifieke luchtvaartmaatschappij 

is wel te achterhalen uit jaarlijks gepubliceerde overzichtsdocumenten als JP Airline Fleets; de 
informatie is echter beperkt tot gegevens over het model en de uitvoering, de motorisatie en het 
maximaal opstijggewicht (MTOW) van de vliegtuigen en bevat niet de precieze geluidsemissie-
kenmerken zoals vermeld op het geluidscertificaat van elk vliegtuig afzonderlijk. Steunend op 
algemene tabellen met geluidemissie per vliegtuigtype, gepubliceerd door de Amerikaanse 
‘Federal Aviation Administration’ of FAA (Advisory Circulars AC-36), kan een algemeen beeld 
gevormd worden van de emissiekenmerken van de actuele vloot van de betrokken 
luchtvaartmaatschappij. Er bestaan echter geen eenduidige criteria om de gemiddelde emissie 
van een vloot te karakteriseren. 

 
 Wat de geluidshinder betreft in de omgeving van specifieke luchthavens, te beoordelen op basis 

van immissiegegevens, kan verwezen worden naar de periodieke berekening van 
geluidscontouren zoals deze voor de Vlaamse luchthavens in het kader van de Vlarem-
verplichtingen jaarlijks wordt uitgevoerd. De geluidscontouren zijn echter een weergave van de 
immissiebijdragen van alle vliegbewegingen van alle luchtvaartmaatschappijen, zodat hier geen 
onderlinge vergelijking tussen maatschappijen mogelijk is. 

 
 Ook wat luchtverontreinigende polluenten betreft beschikken we niet over emissiecijfers voor 

de verschillende vliegtuigmaatschappijen. Wel bestaan er ook hier cijfers in verband met de 
emissies door de verschillende vliegtuigtypes. 

 
 Het vergelijken van maatschappijen inzake de impact op het klimaat is eveneens niet evident. 

Eerst moet er bepaald worden wat men wil vergelijken: de broeikasgasuitstoot (BKG-uitstoot) 
van maatschappijen in hun geheel, de gemiddelde BKG-uitstoot per vervoerde ton.km of de 
CO2-efficiëntie van de vliegtuigen in de vloot van een maatschappij.  

 
 Er zijn binnen de Vlaamse overheid geen specifieke gegevens aanwezig wat betreft de BKG-

uitstoot of CO2-efficiëntie door individuele luchtvaartoperatoren. De EU laat op dit ogenblik 
een studie uitvoeren naar “CO2 performantie”. Deze studie zal afgewerkt zijn tegen begin 2009. 

 
 Er zijn in principe 2 manieren waarop men deze vergelijking zou kunnen maken: 
 

1) De CO2-uitstoot van vliegtuigen is sterk gerelateerd aan de brandstofconsumptie. De CO2-
uitstoot wordt bekomen door de brandstofhoeveelheid te vermenigvuldigen met een 
emissiefactor. In België wordt een kerosine-emissiefactor = 3,15630315 kg CO2/kg 
brandstof gehanteerd voor het berekenen van de pro memorie emissies van internationaal 
luchtverkeer voor de nationale broeikasgasinventaris. Wanneer we de brandstofconsumptie 
uitdrukken per gevlogen ton.km zouden we een vergelijking kunnen maken van de CO2 
performantie van de maatschappijen en/of vliegtuigen. 

 
Er bestaat op dit ogenblik echter geen regelgeving, ook niet van de federale overheid, die 
toelaat het brandstofverbruik van vliegtuigen te registreren, zelfs niet van de in België 
gevestigde luchtvaartmaatschappijen. In de regelgeving rond technische exploitatie staat wel 
dat de luchtvaartmaatschappijen moeten bijhouden met hoeveel brandstof aan boord ze 
opstijgen, dit vooral omwille van de veiligheid van de passagiers, d.w.z. om voldoende lang 
in de lucht te kunnen blijven bij onvoorziene omstandigheden. Dit is echter niet hetzelfde als 
het verbruik gedurende de vlucht. 
Vanaf 2010 zijn operatoren die van/naar de EU vliegen wel verplicht in het kader van de EU 
CO2-emissiehandel  hun CO2-emissies te monitoren en te rapporteren. 



-1486-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

Het aantal gevlogen ton.km is commercieel vertrouwelijke informatie waar de Vlaamse 
overheid niet over beschikt. In 2011 zal deze informatie wel beschikbaar zijn voor het jaar 
2010 voor alle operatoren die onder het toepassingsgebied van het EU-emissiehandelschema 
(EU-ETS) vallen. De gevlogen ton.km in 2010 dienen te worden gerapporteerd in de 
aanvraag voor gratis toewijzing van emissierechten op basis van een ton.km benchmark. 

 
2)  Een tweede piste is te kijken naar de samenstelling van de vloot van een maatschappij en 

naar de kenmerken wat betreft brandstofefficiëntie en CO2-efficiëntie van specifieke 
vliegtuigtypes.  

 DG Luchtvaart certificeert de Belgische luchtvaartmaatschappijen en beschikt dus over 
informatie m.b.t. de vlootsamenstelling van de verschillende Belgische luchtvaart-
maatschappijen. Voor de niet-Belgische luchtvaartmaatschappijen bestaan er commerciële 
organisaties (zie hoger) die dit soort informatie beheren. De actuele samenstelling van de 
vloot van een specifieke luchtvaartmaatschappij is beschikbaar in documenten als JP Airline 
Fleets 2008/200 (zie hoger). Deze documenten bevatten wel geen specifieke informatie rond 
brandstofefficiëntie en CO2 -efficiëntie van vliegtuigtypes. Betrouwbare en overzichtelijke 
informatie hieromtrent is op dit moment niet voorhanden. Eurocontrol Environmental 
Domain werkt momenteel wel op dit domein voor de Europese Commissie.  

 
 Indien men maatschappijen wenst te vergelijken op basis van brandstofefficiëntie zou men in 

feite naar de gemiddelde brandstofefficiëntie van de vloot moeten kijken. Dit kan door het 
aantal gevlogen ton.km of het aantal vluchten gevlogen door elk vliegtuigtype in rekening te 
brengen. (zie piste 1). Er zijn enkele private initiatieven die hiernaar onderzoek gedaan 
hebben, zoals de consumentenbond in Nederland. Deze organisatie heeft een ranglijst van 
luchtvaartmaatschappijen gemaakt op basis van de gemiddelde uitstoot van CO2 per 
passagier op een gestandaardiseerde vlucht van 1500 km. Hierbij waren de CO2-uitstoot per 
vliegtuigtype, het aantal stoelen en de bezettingsgraad van belang.  

 
3. De toegang tot luchthavens verbieden aan specifieke vliegtuigen met een relatief hoge 

geluidemissie kan enkel op grond van internationale regels en afspraken. De toegang van 
civiele, subsonische straalvliegtuigen op luchthavens van de Europese Unie is onderworpen aan 
geluidemissie-eisen, beschreven in bijlage 16 – boekdeel I, deel II, van het Verdrag betreffende 
de internationale burgerluchtvaart (‘Verdrag van Chicago’) van de Internationale Luchtvaart-
organisatie (ICAO). Civiele, subsonische vliegtuigen moeten minstens voldoen aan de eisen van 
‘Hoofdstuk 3’ of de strengere eisen van ‘Hoofdstuk 4’ die van kracht zijn voor nieuwe 
prototypes vanaf 1 januari 2006. 

 
 Het weren van specifieke luidruchtige vliegtuigen op Europese luchthavens, die weliswaar 

voldoen aan Hoofdstuk 3-eisen, is gereguleerd op grond van de Europese richtlijn 2002/30/EG, 
betreffende de vaststelling van regels en procedures met betrekking tot de invoering van 
geluidgerelateerde exploitatiebeperkingen op luchthavens in de Gemeenschap. Deze richtlijn is 
van toepassing op civiele luchthavens met meer dan 50.000 vliegbewegingen per jaar van 
civiele subsonische straalvliegtuigen. Gelet op het aantal uitgevoerde vliegbewegingen op 
Belgische luchthavens is het toepassingsbereik van de richtlijn 2002/30/EG in België beperkt tot 
de luchthaven Brussels Airport. De exploitatiebeperkingen hebben betrekking op de 
uitdienstneming van marginaal conforme Hoofdstuk 3 vliegtuigen12 op specifieke luchthavens, 
evenals partiële exploitatiebeperkingen van civiele subsonische vliegtuigen in bepaalde 
tijdsperioden (vb. tijdens de nachtperiode). 

 
                                                      
12 Marginaal conforme vliegtuigen (‘marginally compliant aircraft’) zijn civiele subsonische straalvliegtuigen die 
weliswaar voldoen aan ICAO Hoofdstuk 3-normen, maar slechts met een cumulatieve marge van niet meer dan 
5 dB. De cumulatieve marge is de waarde uitgedrukt in EPNdB die verkregen wordt door het optellen van de 
individuele marges, zijnde de verschillen tussen het certificatieniveau en het maximaal toegestaan niveau op 
elk van de 3 ICAO referentiegeluidsmeetpunten. 
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 De richtlijn 2002/30/EG biedt op Europees niveau een gemeenschappelijk kader dat voorziet in 
regels en procedures voor de invoering van exploitatiebeperkingen op luchthavens in de 
Gemeenschap, als onderdeel van een evenwichtige aanpak van het geluidsbeheer, zoals 
voorgesteld door de Internationale Luchtvaartorganisatie ICAO in haar resolutie A/33-713. De 
evenwichtige benadering (‘balanced approach’) gaat ervan uit dat de geluidbeheersing rond 
luchthavens gebaseerd moet worden op 4 evenwaardige pijlers zoals beschreven in ICAO Doc. 
982914: 

 
g) evenwichtige aanpak: aanpak waarbij de lidstaten de beschikbare maatregelen 
bestuderen om de geluidsproblematiek van een luchthaven op hun grondgebied aan te 
pakken, namelijk het te verwachten effect van een beperking van het vliegtuiglawaai bij de 
bron, maatregelen in de sfeer van ruimtelijke ordening, operationele procedures voor 
lawaaibestrijding en exploitatiebeperkingen. 

 
 De EU-richtlijn 2002/30/EG[1] heeft deze benadering als globaal afwegingskader overgenomen 

bij het vaststellen van de regels voor de invoering van geluidgerelateerde exploitatiebeperkingen 
voor ICAO Hoofdstuk 3 vliegtuigen op EU-luchthavens, waarbij naar de meest kostenefficiënte 
combinatie van deze vier maatregelen moet gezocht worden om een bepaalde milieudoelstelling 
te realiseren.  

 
 De omzetting van de Richtlijn 2002/30/EG gebeurde in België door het koninklijk besluit van 

25 september 2003 tot vaststelling van regels en procedures met betrekking tot de invoering van 
exploitatiebeperkingen op de luchthaven Brussels Airport. Op grond hiervan werden met het 
Ministerieel Besluit van 3 mei 2004 betreffende het beheer van de lawaaihinder op de 
luchthaven Brussels Airport de toegestane nachtelijke geluidsquota per seizoen en de toegestane 
geluidshoeveelheid per beweging (QC 12 tussen 23 en 06 u, QC 24 tussen 06 en 07 u) voor de 
luchthaven Brussels Airport vastgesteld. Door dit besluit wordt tijdens de nachtperiode (23-07u) 
het opstijgen en/of landen van marginaal conforme Hoofdstuk 3 vliegtuigen in belangrijke mate 
beperkt. 

 
 Het vliegtuig van Kalitta Air dat recent op Brussels Airport van de startbaan is geschoven is een 

cargovrachtvliegtuig van het type Boeing 747-200, dat op basis van beschikbare vluchtinfo 
sinds april 2004 frequent tussenlandingen uitvoert op de luchthaven Brussels Airport. Sinds 
april 2004 vonden met dit toestel 218 vliegbewegingen (landing/opstijging) plaats. Het vliegtuig 
is een cargovliegtuig van het type 747-200 met geluidhoeveelheid per beweging QC van 45.2 
bij opstijging en 10.7 bij landing. Rekening houdend met de huidige exploitatiebeperkingen op 
de luchthaven mag het toestel niet tijdens de nachtperiode van 23u00 tot 07u00 opstijgen. Het 
vliegtuig voldoet aan ICAO Hoofdstuk 3 – normen, weliswaar met een marge van minder dan 5 
dB. Het is dan ook een ‘marginaal conform Hoofdstuk 3 vliegtuig’ volgens de definitie van 
richtlijn 2002/30/EG. In 2006 werden meer dan 1200 vliegbewegingen met dit vliegtuigtype 
(747-200) uitgevoerd op de luchthaven Brussels Airport. 

 
 Hoewel nachtelijke bewegingen van marginaal conforme Hoofdstuk 3 vliegtuigen op grond van 

de nachtelijke exploitatiebeperkingen op de luchthaven Brussels Airport in belangrijke mate 
beperkt zijn, gelden deze beperkingen niet voor vliegbewegingen op de regionale luchthaven 
van Bierset, die niet onder het toepassingsdomein van richtlijn 2002/30/EG valt, en waar geen 
specifieke exploitatiebeperkingen van kracht zijn voor het weren van marginaal conforme 
Hoofdstuk 3 vliegtuigen. Weliswaar is op grond van art. 4 van het besluit van de Waalse 
Regering van 8 november 2000 de exploitatie van gerecertificeerde subsonische straal-

                                                      
13 Assembly Resolution A33-7: Consolidated Statement of Continuing ICAO Policies and Practices related to 

Environmental Protection (October 2001) 
14 Guidance on the Balanced Approach to Aircraft Noise Management, ICAO International Civil Aviation 
Organization, 1st edition, 2004, Doc 9829 AN/451 
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vliegtuigen (‘hushkits’) op Waalse luchthavens tussen 23u en 07 u verboden. Ook heeft de 
Waalse overheid specifieke maatregelen getroffen in de sfeer van de ruimtelijke ordening 
(geluidzonering met onteigening van woningen en isolatieprogramma’s binnen de meest belaste 
geluidszones). Op de luchthaven Oostende-Brugge, die tijdens de nachtperiode geopend is, zal 
het opstijgen en/of landen van marginaal conforme Hoofdstuk 3 vliegtuigen in de toekomst wel 
gradueel beperkt worden op grond van de voorziene afbouw tegen 2015 van het toegestaan 
individueel geluidquotum per beweging tijdens de nachtperiode, volgens het afbouwschema 
opgenomen in de vigerende milieuvergunning.  

 
 Voor wat betreft luchtverontreiniging dienen vliegtuigmotoren te voldoen aan de ‘engine 

certification standards’ van ICAO  (bijlage 16 bij het Verdrag van Chicago). Deze standaarden 
werden oorspronkelijk opgesteld om de luchtkwaliteit in de buurt van luchthavens te 
garanderen. De recentste ICAO NOx-emissiestandaarden dateren van november 2005 en zijn 
van toepassing op motoren gebouwd vanaf 2008. Deze NOx-emissiestandaarden worden nog 
verstrengd. 

 
 Wat betreft de klimaatproblematiek bereikten het Europees Parlement (EP) en de Raad op 26 

juni 2008 een compromis inzake de opname van de luchtvaartsector in het EU-ETS. Op 8 juli 
werd het compromis plenair goedgekeurd door het EP. Goedkeuring door de Raad Leefmilieu 
volgt in het najaar 2008.  

 
 Door de opname van de luchtvaartsector in het EU-ETS zal de CO2-uitstoot van alle vluchten 

die vertrekken van of landen op een luchthaven gelegen in de EU in 2012 beperkt worden tot 
97% van het gemiddelde emissieniveau tijdens de jaren 2004-2006. Voor de periode 2013-2020 
wordt de jaarlijkse uitstoot beperkt tot 95% van het gemiddelde emissieniveau tijdens de jaren 
2004-2006. Een groei van de sector zal moeten opgevangen worden door emissierechten uit 
andere sectoren bij te kopen, aangezien de reductieopties in de sector zelf op korte termijn zeer 
beperkt zijn. Een deel van de luchtvaartemissierechten zal gratis worden verdeeld over de 
operatoren d.m.v. een ton.km benchmark. Het andere deel zal geveild worden. Luchtvaart-
operatoren zullen dus moeten betalen voor de CO2 die ze uitstoten 

 
 Het compromis tussen het EP en de Raad houdt in dat luchtvaartoperatoren jaarlijks 

emissierechten moeten inleveren voor de CO2-emissies van alle vluchten die vertrekken van of 
aankomen in een Europese luchthaven. Van het ETS gaat dus een sterke incentive uit om 
vliegtuigoperaties CO2-efficiënter te maken.  

 
4. De Europese Commissie houdt, in samenspraak met de luchtvaartinspectiediensten van de 

verschillende lidstaten een lijst bij van luchtvaartmaatschappijen die verbod krijgen om binnen 
het Europese luchtruim te opereren omdat kon worden aangetoond dat ze niet veilig zijn.  

 
 Deze lijsten worden regelmatig geactualiseerd en openbaar gemaakt in het Publicatieblad van de 

Europese Unie, waarin ze zijn opgenomen als bijlagen A en B bij de verordening van de 
Commissie (voor de meest recente aanpassing: zie Verordening Nr. 715/2008 van de 
Commissie van 24 juli 2008 gepubliceerd in PB L 197/36,  

 http://eur-lex.europa.eu/LexUriServ/LexUriServ.do?uri=OJ:L:2008:197:0036:0051:NL:PDF).  
 
 De opvolging van incidenten met vliegtuigen op Belgisch grondgebied behoort tot de 

bevoegdheid van de federale overheid (Directoraat-generaal Luchtvaart). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 903 
van 4 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Energiebesparing   -   Supermarkten 
 
De Belgische warenhuisgroep Delhaize kondigde dit jaar aan dat ze fors gaat investeren in 
energiebesparingsprogramma’s voor haar vestigingen (699 in België eind 2007). Met een reeks 
maatregelen wil de keten tegen 2020 het energieverbruik in haar supermarkten met 35 procent 
verminderen. In de nieuwe winkels en in winkels die gerenoveerd worden, installeert Delhaize waar 
mogelijk vernieuwende, energiezuinige systemen. Voor de verwarming van de winkels wordt de 
warmte gerecupereerd die de koelinstallaties afgeven. Waar mogelijk worden supermarkten uitgerust 
met zonnepanelen die aangesloten worden op boilers voor de verwarming van water. De vernieuwde 
supermarkt aan de Sterre in Gent kreeg een glazen gevel gevuld met fotovoltaïsche zonnecellen voor 
de opwekking van elektriciteit. Als het minder dan 20° C is, wordt de buitenlucht gebruikt om te 
koelen. De winkels worden beter geïsoleerd en de koeltogen met glazen deuren worden systematisch 
afgesloten. Open  
diepvriestogen worden vervangen door gesloten exemplaren met schuifdeuren. Er wordt waar 
mogelijk gebruik gemaakt van natuurlijk licht door de installatie van lichtstraten (horizontale 
dakvensters in het plafond) en zonnetunnels. Lichtsensoren zorgen ervoor dat het kunstlicht 
automatisch uitgaat bij voldoende daglicht. 
 
Ook Colruyt voert al jaren een doorgedreven politiek van energiebesparing op alle niveaus, met naar 
verluidt uitstekende resultaten. 
 
1. Hoe worden grote supermarkten genre Colruyt, Delhaize,… , kleinere supermarkten genre Aldi, 

Okay,… en superettes uitgebaat door zelfstandigen gestimuleerd tot het nemen van 
energiebesparende maatregelen? 

 
2. Voert de minister een afzonderlijke campagne specifiek naar de doelgroep van deze supermarkten 

en superettes? Zo ja, met welk resultaat? Zo neen, overweegt de minister om dergelijke campagnes 
op te zetten? 

 
3. Beschikt de minister over cijfers m.b.t. het energieverbruik in grote en kleinere supermarkten en 

superettes uitgebaat door zelfstandigen? 
 

Welk potentieel aan energiebesparing zit hierin? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 

 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 903 van 4 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 

 
 
 
1. Binnen de regelgeving bestaan 3 maatregelen om energiebesparende ingrepen te ondersteunen. 

Deze maatregelen zijn niet specifiek voor de distributiesector maar gelden voor alle sectoren: 
a. ecologiepremie. Een rechtstreekse subsidie (10% voor grote ondernemingen; 20% voor 

KMO’s) op de meerkost van de investeringen in energiebesparing en hernieuwbare energie 
met een plafond van 1,5 Mln euro subsidie per dossier. Voor 2008 is hiervoor een budget 
uitgetrokken van 75 Mln euro. Op 18 juli 2008 heeft de Vlaamse Regering principieel beslist 
deze percentages op te trekken tot 40% voor KMO’s en 20% voor grote ondernemingen. Het 
plafond wordt opgetrokken van 1,5 Mln euro naar 1,75 Mln euro. Het totale budget wordt 
opgetrokken tot 120 Mln euro voor 2009. 

b. verhoogde investeringsaftrek voor energiebesparende investeringen. Dit is een fiscaal 
voordeel waarbij de ondernemingen een extra aftrek mogen doen van de belastbare winst. 
Voor 2008 bedraagt de extra aftrek 13,5% van het investeringsbedrag in energiebesparende 
maatregelen.  

c. premies van de netbeheerder. Door het besluit van de Vlaamse Regering van 2 maart 2007 
zijn de netbeheerders verplicht bij hun niet-residentiële klanten minimaal 1,5% primaire 
energiebesparing te realiseren. Dit kunnen ze doen door voor REG-maatregelen een premie te 
voorzien. 
 

2. Sinds 2006 maak ik een budget vrij voor de cofinanciering van  energieconsulenten bij de 
interprofessionele werkgeversorganisaties. Het actieplan van deze energieconsulenten omvat 
samengevat volgende krachtlijnen: 

⇒ Het gratis uitvoeren van pre-audits door de energieconsulenten. Een pre-audit brengt 
op basis van een plaatsbezoek het energiegebruik en de belangrijkste verbruiken in 
kaart.  

⇒ Het geven van informatie omtrent de diverse steunmaatregelen op federaal en 
gewestelijk vlak en vanwege de distributienetbeheerders. 

⇒ Eerstelijnsadvisering en –begeleiding met betrekking tot rationeel energiegebruik en 
milieuvriendelijke energieproductie. 

⇒ Het organiseren van diverse regionale en lokale infosessies, soms met 
ervaringsuitwisseling en/of medewerking van experten op het vlak van welbepaalde 
topics (bijv. koeling, verlichting). 

 
In het kader van het actieplan voor het energieconsulentenproject van UNIZO is ook een 
belangrijk sectorieel luik opgenomen. Met diverse beroepsorganisaties, waaronder de 
beroepsorganisatie voor zelfstandige voedingswinkeliers VDV, zijn concrete afspraken gemaakt 
over op welke wijze de energieconsulent de sector specifiek bijstand kan verlenen. In de voorbije 
periode werden in “Super Magazine”, het vakblad van de buurtsuper, diverse energietips 
opgenomen op het vlak van koeling, isolatie, verlichting, enz. Ook redactionele artikels met 
voorbeeldbedrijven kwamen aan bod. 
 
Een benchmarktool voor de sector is in ontwikkeling. Bedoeling van een dergelijke tool is in 
essentie de mogelijkheid te bieden aan een ondernemer uit de branche om zich te situeren ten 
opzichte van het gemiddelde energieverbruik van de collega’s (per m² verkoopoppervlakte, per m² 
koeltoog, …). Tot op heden moesten hiervoor vooral gegevens uit het buitenland worden gebruikt. 
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Ondertussen bestaat een database van 40 representatieve bedrijven die de basis zal vormen voor 
een verdere uitwerking van deze tool. Gelet op de vertrouwelijkheid van specifieke 
bedrijfsgegevens, zullen wel enkel bedrijven die gegevens beschikbaar stellen, toegang hebben tot 
deze informatie.  

 
3. Het energieverbruik in de voedingskleinhandel bedroeg in 2006 3200 TJ, zijnde 10% van het 

energieverbruik in de totale handel. 73% van het verbruik in de voedingskleinhandel is 
elektriciteit. Er is tot op heden geen grootschalige studie inzake het energiebesparingspotentieel in 
de voedingskleinhandel uitgevoerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 904 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten    -   N44a Maldegem 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N44a Aalterbaan-Speyestraat / Krommeweg voorziet in 
het aanleggen van een middengeleider. 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 904 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd door de Provinciale Commissie Verkeers-

veiligheid op 9 maart 2007. De startnota is te consulteren bij de afdeling Wegen en Verkeer 
Oost-Vlaanderen van het Agentschap Wegen en Verkeer. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een viertal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien in de eerste helft van 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor dit project zijn geen 

onteigeningen nodig. De stedenbouwkundige vergunning zal na voltooiing van het ontwerp 
aangevraagd worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 905 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten    -   N47 Lokeren (1) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N47 Koningin Fabiolalaan-Hilarestraat: “Het bestaande 
lichtengeregeld kruispunt blijft behouden met de bypasses, de rechtsafslagstroken worden verbeterd. 
Tevens wordt in nadering van het kruispunt de toegelaten maximum snelheid tot 70 km/u 
teruggebracht. 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 905 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid  

van 21 april 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 70 werkdagen. De start van de werken is voorzien begin 2009. 

 
3. Het dossier werd aanbesteed op 6 juli 2007, op heden zijn de werken nog niet gegund. 

 
4. Het voorontwerp en het ontwerp werden goedgekeurd. Er zijn geen onteigeningen nodig. De 

stedenbouwkundige vergunning werd aangevraagd en is verkregen op 13 februari 2008. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 906 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N47 Lokeren (2) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N47 Koningin Fabiolalaan-Sterrestraat: “Sluiten 
middenberm + rechts-in & rechts-uit.”  
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
 



-1498-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 906 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

22 september 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. Het dossier zal niet uitgevoerd worden wegens gewijzigde visie gemeente.  Over de 

voorgestelde oplossing was er met andere woorden geen consensus. 
 

3. Het dossier werd aanbesteed op 6 juli 2007 maar wordt niet gegund. 
 

4. Het voorontwerp en het ontwerp werden goedgekeurd. Er waren geen onteigeningen nodig. 
De stedenbouwkundige vergunning werd aangevraagd en is geweigerd op 15 juli 2008. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 907 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N70 Gent 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N70 Antwerpsesteenweg-Drieselstraat en N70 
Antwerpsesteenweg-Orchideestraat in Gent: “Herinrichten N70 tussen Teirlinckstraat en grens 
Lochristi met kluifrotonde tussen Orchidee- en Drieselstraat waarbij de op- en afrit R4 op de 
kluifrotonde worden aangesloten. Verder wordt de Orchideestraat tussen de N70 en de op- en afrit van 
de R4 heringericht en wordt de afrit in de Groenstraat afgesloten.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 907 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) werd goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 27 

augustus 2004. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt geschat op ca 1,5 jaar. Deze moet nog vastgelegd worden, 

rekening houdend met noodzakelijke faseringen. 
  De realisatie van het dossier kan voorzien worden vanaf de tweede helft van 2010. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2010. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is afgewerkt. Het Ministerieel Besluit 

voor de onteigeningen is goedgekeurd, de onderhandelingen zijn lopende. De stedenbouw-
kundige vergunning werd nog niet aangevraagd omdat een bestemmingswijziging nodig is en 
bijgevolg een gewestelijk Ruimtelijk Uitvoeringsplan (GRUP). Voor de opmaak van het 
GRUP werd de procedure geïnitieerd, eerst dient er nog een screeningsnota plan-MER 
opgemaakt te worden in functie van het gewijzigd plan-MER decreet. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1501- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 908 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   John Kennedylaan Gent (1) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt John Kennedylaan-Smishoekstraat in Gent: “De bestaande 
lichtenregeling blijft behouden. Aan de zijde Smishoekstraat zal een dubbele opstelstrook 
gematerialiseerd worden. Rondom het kruispunt worden omgelegde fietspaden aangelegd.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 908 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

9 december 2005. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 40 werkdagen. De werken zijn gestart op 18 augustus 2008. 

 
3. De aanbesteding is achter de rug. 

 
4. Alle noodzakelijke procedures werden afgerond. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 909 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -    John Kennedylaan Gent (2) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt R4 J. Kennedylaan-“Eurosilo’s”-Eisenhowerlaan in Gent: 
“Verlengen opstelstroken ter hoogte van conflictvrij geregeld kruispunt + weren van fietsers langs R4 
door aanleg van vrijliggend en afgescheiden dubbelrichtingsfietspad en aanleg van fietsbrug.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 909 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 24 maart 

2006. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringsperiode wordt geschat op ca 1 jaar in functie van nog finaal af te stemmen 

faseringen. De start van het project kan voorzien worden vanaf midden 2009. 
 

3. De aanbestedingsprocedure is voorzien voor eind 2008. 
 

4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is quasi afgewerkt. Voor de onteigeningen 
werd het Ministerieel Besluit ontvangen op 15 mei 2007 en de onderhandelingen zijn lopende. 
De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het ontwerp. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 910 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   John Kennedylaan Zelzate (1) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt R4 J. Kennedylaan-op- en afrit richting Brugge: 
“Kruispuntconfiguratie blijft behouden waarbij de lichtenregeling conflictvrij wordt gemaakt. Tevens 
wordt de fietsinfrastructuur geoptimaliseerd.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 910 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

24 februari 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 70 werkdagen. De werken zijn gestart op 5 augustus 2008. 

 
3. De aanbesteding is achter de rug. 

 
4. Alle noodzakelijke procedures werden afgerond. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 911 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   John Kennedylaan Zelzate (2) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt R4 J. Kennedylaan-Traktaatweg/Leegstraat: “De 
Kanaalstraat wordt haakser aangesloten op de R4 en voorzien van een nieuwe lichtenregeling. De 
bestaande lichtenregeling ter hoogte van de Leegstraat blijft behouden.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 911 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) werd goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid 

van 24 februari 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van 
het Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een zestal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf midden 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor de onteigeningen werd 

het Ministerieel Besluit aangevraagd op 22 augustus 2008. De stedenbouwkundige vergunning 
zal aangevraagd worden na voltooiing van het ontwerp. 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 912 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N70 Sint-Niklaas (1) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N70 Prins Boudewijn-Glycinenplein/Goudenregenlaan/ 
Kleine Breedstraat: “Compacter maken van het kruispunt waarbij het verkeer wordt geconcentreerd op 
de westelijke tak van het Glycineplein + plaatsen VRI thv Goudenregenlaan en aanpassen 
fietsinfrastructuur.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 912 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 23 juni 

2006. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een negental maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbestedingsprocedure is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Er zijn geen onteigeningen 

nodig. De bouwvergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het ontwerp. 
 
 Dit dossier loopt samen met het project N70 Sint-Niklaas Koningin Astridlaan – Parklaan – Prins 

Alexanderlaan. Beide dossiers worden als één geheel bestudeerd en uitgevoerd (cfr. vraag nr. 914 van 
4 september 2008). 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 913 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N70 Sint-Niklaas (2) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N70 Kon. Astridlaan/Prinses J. Charlottelaan-Tereken: 
“Compacter maken van lichtengeregeld kruispunt + verbeteren van fietsinfrastructuur.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 913 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

23 juni 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 100 werkdagen. De start van de werken is voorzien begin 

2009. 
 

3. Het dossier werd aanbesteed op 4 april 2008. 
  

4. Het voorontwerp en ontwerp werden goedgekeurd. Er zijn geen onteigeningen vereist. De 
stedenbouwkundige vergunning werd op 7 maart 2008 ontvangen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 914 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -    N70 Sint-Niklaas (3) 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N70 Koningin Astridlaan-Parklaan/Prins Alexanderlaan: 
“De bestaande rotonde wordt aangepast tot een dubbelstrookrotonde met dubbele toerit vanuit de 
richting Beveren. Het fietspad rond de rotonde zal vrijliggend en uit de voorrang worden aangelegd.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 914 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 23 juni 

2006. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een negental maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Er zijn geen onteigeningen 

nodig. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp 

 
Dit dossier loopt samen met het project N70 Sint-Niklaas Koningin Astridlaan – Parklaan – Prins 
Alexanderlaan. Beide dossiers worden als één geheel bestudeerd en uitgevoerd (cfr. vraag nr. 912 van 
4 september 2008). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 915 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -    N9 Maldegem 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N9 Koningin Astridlaan-Stationsstraat: “Fietspad 
vrijliggend rond bestaande rotonde brengen met fietsers uit de voorrang.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 915 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

8 december 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een viertal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Er zijn geen onteigeningen 

nodig. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 916 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N41 Aalst 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N41 rechttrekking-Boudewijnlaan: “Herinrichten van de 
aansluiting van de op- en afritten van de R41 met de N41. Aanleggen van twee rotondes.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 916 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 9 

december 2005. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op ca 1 jaar. Deze moet nog vastgelegd 

worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan voorzien worden 
vanaf de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor de onteigeningen werd 

het Ministerieel Besluit goedgekeurd op 15 mei 2007, de onderhandelingen zijn momenteel 
lopende. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 917 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   Heilig Hartlaan-Verbrandhofstraat Aalst 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt Heilig Hartlaan-Verbrandhofstraat in Aalst voorziet in de 
aanleg van een rotonde. 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 917 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd in Provinciale Audit Commissie van 9 

december 2005. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 150 werkdagen. De werken zijn gestart op 1 juni 2008. 

 
3. De aanbesteding is doorgegaan op 19 oktober 2007. 

 
4. Alle noodzakelijke procedures werden afgerond. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 918 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N45 Aalst 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N45 Geraardsbergsesteenweg-Churchillsteenweg: 
“Vrijliggend maken van het fietspad rond de rotonde waarbij de fietsers uit de voorrang gehaald 
worden + afsluiten van de Olmenstaat van de rotonde.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 918 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

2 september 2005. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een zestal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden vanaf tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Er zijn geen onteigeningen 

nodig en de stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1523- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 919 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N8 Ninove 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N8-2 kruispunten met Roesbeke en Eggerstraat: 
“Herinrichting wegvak tussen Kwadestraat en de Poelkveldstraat met sluiten van de middenberm en 
maken van keerpunten.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 919 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 22 juni 

2007. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn ligt nog ter studie in ontwerp. Deze moet vastgelegd worden, rekening 

houdend met noodzakelijke faseringen. Het dossier staat momenteel niet op de 
uitvoeringsplanning. 

 
3. Momenteel staat het dossier niet op de aanbestedingsplanning. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Het onteigeningsplan is in 

opmaak en de stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 920 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N255 Ninove 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N225 Edingsesteenweg-Brielstraat/Bosveld/Heirebaan: 
“Ter hoogte van het kruispunt worden middengeleiders aangelegd en worden deels aanliggende, deels 
vrijliggende fietspaden aangelegd. Tevens worden de zijstraten haakser aangesloten op de gewestweg 
en worden de bushaltes vernieuwd.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 920 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

9 december 2005. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een zestal maanden. Deze moet vastgelegd 

worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan voorzien worden in 
de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien begin 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor de onteigeningen werd 

het Ministerieel Besluit ontvangen op 2 juli 2008 en de onderhandelingen zijn lopende. De 
stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 921 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N45 Ninove 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N45 Expresweg-Kapittelstraat: “Aanleggen van 
middengeleiders langs de N45 en verkeersdruppels in de Kapittelstraat.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 921 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

9 maart 2007. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een viertal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden in de tweede helft van 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien voor de eerste helft van 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor dit project zijn geen 

onteigeningen nodig. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na 
voltooiing van het ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 922 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N35-N60-N439 Nazareth 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N35, Steenweg Deinze, N60, Gentsesteenweg/N439  
Stationsstraat /N60 Gentsebaan: “ De kruispuntconfiguratie blijft behouden waarbij de lichtenregeling 
wordt omgebouwd tot een semi-conflictvrije lichtenregeling.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 922 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

27 april 2007. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een zestal maanden. Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien vanaf eind 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien vanaf midden 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Het onteigeningsplan is in 

opmaak. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 923 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N35-E17 Nazareth 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N35-E17 (op- en afritten): “Rotondes op de E35 ter hoogte 
van op- en afritten E17 – dubbelrichtingsfietspad tussen Karreweg en Warandestraat + fietstunnel 
onder op- en afrit kant Deinze – aanpassen lichtenregeling ter hoogte van Karreweg.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 923 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 23 maart 

2007. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op ca 1 jaar. Deze moet nog vastgelegd 

worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan voorzien vanaf 
begin 2010. 

 
3. De aanbesteding is voorzien voor midden 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Het onteigeningsplan is in 

opmaak. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 924 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   Aansluingscomplex E17 De Pinte 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt Kruispunt Steenweg - op- en afritten E17 in De Pinte 
voorziet dat het aansluitingscomplex aan de zijde Nazareth wordt vervolledigd met de ontbrekende 
takken en aan de zijde Gent met de aanleg van een rotonde.  
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 924 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 9 

december 2005. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op ca 1 jaar. Deze moet nog vastgelegd 

worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan voorzien worden 
vanaf eind 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien voor de eerste helft van 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Het onteigeningsplan is in 

opmaak. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 925 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -    N419-N16 Temse 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N419 Krijgslaan-N16-Vrijheidsstraat-Viaduct: “Het 
kruispunt wordt uitgerust met verkeerslichten, waarbij: 
- conflictvrije lichtenregeling van de aansluitende takken, 
- invoeren van éénrichtingsverkeer via viaduct, 
- aanleg van rotonde t.h.v. Kasteelstraat en aanpassingen aan fietsinfrastructuur.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 925 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 26 

november 2004. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een vijftal maanden Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. Het dossier wordt 
geïntegreerd in een groter project dat door Aquafin wordt uitgewerkt. De realisatie kan 
voorzien worden in 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien voor eind 2008. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor dit project zijn geen 

onteigeningen of stedenbouwkundige vergunning nodig. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 926 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N9-N42-N417 Wetteren 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N9 Brusselsesteenweg - N42 Oosterzelesteenweg - N417 
Zuidlaan: “De bestaande kruispuntconfiguratie wordt vervangen door een tweestrooksrotonde en 
waarbij een vrijliggend fietspad rond de rotonde en uit de voorrang wordt aangelegd.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 926 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 26 

november 2004. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op ca 1 jaar. Deze moet nog vastgelegd 

worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan voorzien worden 
vanaf eind 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien in de eerste helft van 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is afgewerkt. Het Ministerieel Besluit is 

ontvangen op 14 november 2006 en de onderhandelingen zijn lopende. De 
stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 927 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N35-N494 Deinze 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N35 Gaversesteenweg - Driesstaat - N494 - 
Oudenaardsesteenweg - Rijbroekstaat - Ten Rodelaan: “Herinrichting voorrangsgeregeld kruispunt 
met aanpassen fietsinfrastructuur.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 927 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

20 oktober 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn wordt momenteel geschat op een vijftal maanden Deze moet nog 

vastgelegd worden, rekening houdend met noodzakelijke faseringen. De realisatie kan 
voorzien worden in 2009. 

 
3. De aanbesteding is voorzien voor de eerste helft van 2009. 

 
4. Het voorontwerp werd goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Voor dit project is het 

onteigeningsplan in opmaak. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na 
voltooiing van het ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 928 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N46 Geraardsbergen 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N46 Aalstersesteenweg-Moeneboekstraat: “Aanleg van 
een rotonde.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 928 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 24 maart 

2006. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt een vijftal maanden.  De realisatie is voorzien voor midden 

2009. 
 

3. Het dossier werd aanbesteed op 4 april 2008. 
 

4. Het voorontwerp en het ontwerp werden goedgekeurd. Voor de onteigeningen werd het 
Ministerieel Besluit ontvangen op 9 mei 2008. De stedenbouwkundige vergunning is 
aangevraagd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 929 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N459 Zulte 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N459 Oudenaardsestraat-Boswegel/Bocht: “Invoeren van 
snelheidsbeperking (vroeger starten van bebouwde kom) met poorteffect + plaatsen van 
snelheidscamera.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 929 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

14 oktober 2005. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 40 werkdagen. De start van de werken is voorzien op 20 

september 2008. 
 

3. Het dossier werd aanbesteed op 23 november 2007. 
 

4. Alle noodzakelijke procedures zijn inmiddels afgerond. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 930 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N17 Dendermonde 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N17 Mechelsesteenweg-Korte Dijkstraat: “Deel van 
herinrichting N17: sluiten middenberm + aanleg keerpunten.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 930 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (projectnota) is goedgekeurd op Provinciale Audit Commissie van 24 maart 

2006. De projectnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringsperiode ligt nog ter studie in ontwerp. Het ontwerp omvat in totaal 4 gevaarlijke 

punten langsheen de N17 die in hun totaliteit aangepakt worden. De realisatie kan voorzien 
worden vanaf de tweede helft van 2010. 

 
3. De aanbesteding is gepland voor begin 2010. 

 
4. Het voorontwerp is goedgekeurd en het ontwerp is in opmaak. Het onteigeningsplan is in 

opmaak. De stedenbouwkundige vergunning zal aangevraagd worden na voltooiing van het 
ontwerp. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 931 
van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   N42 Oosterzele 
 
Sedert het begin van deze legislatuur worden door de regering meer middelen ingezet voor de aanpak 
van de “zwarte punten”, via de oprichting van TV3V (Veilig Verkeer Vlaanderen). Terecht staat 
verkeersveiligheid en bijgevolg het verbeteren van de verkeersinfrastructuur hoog op de 
prioriteitenlijst van de Vlaamse Regering.  
 
De uitdaging is niet min. Een derde van de geselecteerde 800 zwarte punten op gewestwegen zou 
tegen eind 2007 effectief heringericht zijn. Voor alle overige punten zou een start- en projectnota zijn 
opgemaakt, zo liet de administratie in de Mobiliteitsbrief van september 2007 weten. Tegen eind 2007 
zouden ook alle voorstudies van de nog niet weggewerkte zwarte punten klaar zijn.  
 
Ondertussen is 2008 al ver gevorderd en staan we aan de vooravond van het laatste zittingsjaar (2008-
2009) van deze legislatuur. De vraag rijst dan ook naar een stand van zaken voor een aantal zwarte 
punten. 
 
De projectbeschrijving van het zwarte punt N42 Wettersesteenweg-Reigerstraat/Korte Ambachtstraat: 
“Compacter maken van het kruispunt + aanpassen fietsinfrastructuur + plaatsen van roodlichtcamera’s 
en snelheidscamera’s.” 
 
1. Is de start- en projectnota van dit project al gerealiseerd? Zo ja, waar is ze te consulteren?  
 

Zo neen, waarom niet? 
 
2. Wat is de uitvoeringsperiode voor dit project? Voor wanneer staat de realisatie van dit project 

gepland? 
 
3. Voor wanneer is de start van de aanbestedingsprocedure voorzien? 
 
4. Welke procedures zijn inmiddels al afgerond en welke procedures dienen nog doorlopen te 

worden? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 931 van 4 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het voorontwerp (startnota) is goedgekeurd op Provinciale Commissie Verkeersveiligheid van 

23 juni 2006. De startnota is bij de afdeling Wegen en Verkeer Oost-Vlaanderen van het 
Agentschap Wegen en Verkeer te consulteren. 

 
2. De uitvoeringstermijn bedraagt 20 werkdagen. De start van de werken is voorzien in oktober 

2008. 
 

3. Het dossier is aanbesteed op 23 november 2007. 
 

4. Alle noodzakelijke procedures zijn inmiddels afgerond. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1549- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 935 
van 5 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Bodemverontreiniging E17 Rekkem/Aalbeke   -   Stand van zaken 
 
In het verleden ondernam ik diverse parlementaire initiatieven om de zware chroomverontreiniging  
van een terrein langs de E17  ter hoogte van de Brun Cornet straat in Rekkem aan de orde te stellen en 
te streven naar een definitieve oplossing.  
 
Vandaag is dit terrein afgedekt met een folie om verwaaiing, rechtstreeks contact en afspoeling van de 
chroom-verontreiniging te vermijden. Er is ondertussen een voorstel van saneringstechniek voor deze 
bodemverontreiniging. Ook zijn er plannen voor een “pilootproef”. 
 
1. Wat zijn de bevindingen rond de “pilootproef” met injectering van koolstofbronnen? Is deze proef 

reeds afgelopen? Zal deze saneringstechniek de chroomverontreingiging effectief doen 
verdwijnen?  

 
2. Wanneer zal de eigenlijke bodemsanering kunnen aanvangen? Wat is de concrete planning? 

Welke fasen moeten nog worden doorlopen alvorens er gesaneerd wordt? 
 
3. Wat is de kostprijs van deze sanering? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR  
__________________________________________________________________________________ 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 935 van 5 september 2008  
van CARL DECALUWE 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
1. De pilootproef is gestart in juni 2008 met de injectie van melasse (koolstofbron). Op basis van de 

tussentijdse resultaten wordt de proef verder bijgestuurd en geoptimaliseerd. Een tweede injectie, 
met name de injectie van HRC (Hydrogen Releasing Compound), zal gebeuren na overleg eind 
september 2008 tussen de bodemsaneringsdeskundige (OVAM), de afdeling Wegen en Verkeer 
West-Vlaanderen en de eigenaar van het betrokken buurperceel. De pilootproef kan, afhankelijk 
van de resultaten, nog lopen tot de zomer van 2009.   
Momenteel zijn er nog onvoldoende gegevens gekend om al conclusies te trekken over de toe te 
passen saneringstechniek.  

 
2. Een concrete planning en startdatum voor het bodemsaneringsproject kan pas gegeven worden als 

de pilootproef is afgerond. 
 
3. Er kan geen kostenraming worden uitgevoerd omdat de saneringstechniek nog niet kan bepaald 

worden. Deze is immers afhankelijk van de resultaten van de pilootproef. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 943 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Weegbruggen   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vragen nr. 75 van 14 november 2003, nr. 454 van 18 maart 2005, 
nr. 534 van 4 mei 2005 en nr. 629 van 13 september 2007 in verband met de weegbruggen zou ik 
graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Hoeveel weegbruggen zijn er in Vlaanderen momenteel beschikbaar?  
 

Waar zijn ze precies gelokaliseerd? 
 

2. Zijn er nog bijkomende weegbruggen gepland in de komende jaren in Vlaanderen? 
 

Zo ja, waar? Wanneer zullen deze weegbruggen afgewerkt zijn? 
 

3. Kan de minister een overzicht geven van het aantal controles (wegingen) en opgemaakte 
processen-verbaal (pv) per provincie voor het jaar 2007? 

 
4. Wat is de stand van zaken rond de realisatie van de geplande weegbruggen in de Denderstreek 

enerzijds en op de verkeerspost van de verkeerspolitie in Turnhout anderzijds? 
 
5. Is er ondertussen al een timing opgesteld om de weegbrug langs de N31 ter hoogte van de 

Legeweg in Brugge over te brengen naar het oude tracé van de N31, de voormalige “dodenbocht” 
ter hoogte van de Blauwe Toren? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 943 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. De wegeninspectie kan gebruik maken van 39 weegbruggen, verspreid over de vijf Vlaamse 

provincies. De installatie te Steenokkerzeel is momenteel niet operationeel omwille van de werken 
aan het Diabolo-project te Machelen. 
Het merendeel van de aswegers is gelegen langs autosnelwegen (ongeveer 70%), maar ook op 
verschillende belangrijke gewestwegen zijn installaties aanwezig. 

 
Weegbrug Ligging weegbrug Provincie 
Thijsmanstunnel R2-A12 Antwerpen 
Brecht E19 Antwerpen 
Geel R14 Antwerpen 

Grobbendonk N702 Antwerpen 
Minderhout E19 Antwerpen 
Puurs N16-N177 Antwerpen 
Ranst (richting Antwerpen) E313 Antwerpen 
Ranst (richting Hasselt) E313 Antwerpen 
Diepenbeek N702 Limburg 
Dilsen-Stokkem N75 Limburg 
Houthalen N74-N715 Limburg 
Tessenderlo (richting Antwerpen) E313 Limburg 
Tessenderlo (richting Lummen) E313 Limburg 
Zonhoven E314 Limburg 
Aalter E40 Oost-Vlaanderen 
Gentbrugge E17 Oost-Vlaanderen 
Hamme N470 Oost-Vlaanderen 
Beervelde E17 Oost-Vlaanderen 
Beveren E17 Oost-Vlaanderen 
Kruishoutem (richting Gent) E17 Oost-Vlaanderen 
Kruishoutem (richting Kortrijk) E17 Oost-Vlaanderen 
Maarkedal N60 Oost-Vlaanderen 
Wetteren (richting Brussel) E40 Oost-Vlaanderen 
Wetteren (richting Gent) E40 Oost-Vlaanderen 
Zelzate N49 Oost-Vlaanderen 
Aarschot R25-N223 Vlaams-Brabant 
Bekkevoort E314 Vlaams-Brabant 
Everberg E40 Vlaams-Brabant 
Herent N26 Vlaams-Brabant 
Boutersem E40 Vlaams-Brabant 
Zellik R0 Vlaams-Brabant 
Ruisbroek R0 Vlaams-Brabant 
Steenokkerzeel E19 Vlaams-Brabant 
Brugge N31 West-Vlaanderen 
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Ieper N38 West-Vlaanderen 
Jabbeke E40 West-Vlaanderen 
Kortrijk Verkeerspost West-Vlaanderen 
Rumbeke E403 West-Vlaanderen 
Westkerke E40 West-Vlaanderen 

 
2. Er zijn twee extra weegbruggen gepland. Eén in de Denderstreek, op de grens tussen Ninove en 

Geraardsbergen en één te Eeklo aan de N49. 
 
 De weegbrug te Geraardsbergen is momenteel in voorontwerpfase en zal in 2009 worden 

aanbesteed. 
 

De weegbrug te Eeklo zal in het najaar 2008 worden aanbesteed en in 2009 worden uitgevoerd. 
 
3. 

Resultaten 2007 per weegbrug 
Provincie / Weegbrug controles pv’s (aslasten) procentueel 

Antwerpen  
Brecht 115 29 25%
Geel 71 15 21%
Grobbendonk 2 2 100%
Puurs 224 45 20%
Ranst (richting Antwerpen) 111 25 23%
Ranst (richting Hasselt) 39 12 31%
Thijsmanstunnel 195 43 22%
 757 171 23%

Limburg    
Diepenbeek 146 36 25%
Dilsen-Stokkem 126 22 17%
Tessenderlo (richting Antwerpen) 206 42 20%
Tessenderlo (richting Lummen) 34 10 29%
Zonhoven 96 24 25%
 608 134 22%

Oost-Vlaanderen    
Beervelde 103 27 26%
Beveren 78 20 26%
Hamme 266 29 11%
Kruishoutem (richting Gent) 168 45 27%
Kruishoutem (richting Kortrijk) 140 43 31%
Maarkedal 112 21 19%
Wetteren (richting Brussel) 141 61 43%
Wetteren (richting Gent) 160 25 16%
Zelzate 360 53 15%
 1528 324 21%

 
Vlaams-Brabant    

Aarschot 222 37 17%
Bekkevoort 259 37 14%
Boutersem 78 15 19%
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Ruisbroek 71 10 14%
Steenokkerzeel 45 9 20%
Zellik 237 43 18%
Herent 146 14 10%
 1013 156 15%

West-Vlaanderen    
Aalter 543 60 11%
Brugge 155 27 17%
Ieper 76 20 26%
Jabbeke 110 22 20%
Kortrijk 52 17 33%
Rumbeke 260 39 15%
Westkerke 18 7 39%
 1214 192 16%
Totaal 5172 986 19%

 
4. Wat de weegbrug in de Denderstreek betreft, wordt naar het antwoord op vraag 2 verwezen. 
 Er zijn momenteel geen plannen om een weegbrug aan te leggen op de verkeerspost van de 

verkeerspolitie te Turnhout. 
 
5. Momenteel zijn er geen plannen om de weegbrug langs de N31 te verplaatsen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 944 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Natuurcentrum De Nachtegaal (De Panne)   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vragen nr. 277 van 8 februari 2006 en nr. 241 van 24 januari 2007 
in verband met het Vlaams Bezoekers- en Natuureducatiecentrum “De Nachtegaal” in De Panne zou 
ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Wat waren de bezoekersaantallen in 2007? 
 
2. Wat was het totaal jaarbudget om het centrum te runnen in 2007?  
 
3. Wat was de personeelsbezetting in 2007?  
 

Hoeveel personeelsleden hadden een vast contract? 
 
Hoeveel personeelsleden hadden een tijdelijk of ander contract? 
 

4. Wat zijn de te bereiken doelen voor 2009?  
 

Wat zijn de stappen om de naambekendheid van het centrum in de toekomst nog te vergroten? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 944 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. In 2007 bedroeg het bezoekersaantal van het Vlaams Bezoekers- en Natuureducatiecentrum De 

Nachtegaal te De Panne 43.934. In vergelijking tot 2006 met 34.214 bezoekers betekent dit een 
stijging van meer dan 28%. In 2005 telde het centrum 22.241 bezoekers. In twee jaar tijd is er 
m.a.w. een verdubbeling van het aantal bezoekers. (zie bijlage 1) 
 
Niet enkel het aantal bezoekers maar ook het aantal deelnemers aan de NME-ativiteiten stijgt (zie 
bijlage 2). In 2007 waren er meer dan 44% personen die konden genieten van een begeleide NME-
activiteit. Door het inschakelen van externe gidsen en door een extra personeelslid is dit ook 
haalbaar. In 2007 bleken het gebouw en infrastructuur een aantal malen te beperkt in omvang om 
de tegelijkertijd plaatsvindende activiteiten op te vangen. 

 
Uit de cijfergegevens m.b.t. het educatieve aanbod en de gekozen onderwerpen kan het volgende 
worden afgeleid: 
- Ongeveer 33% van alle bezoekers nam actief deel aan een activiteit, georganiseerd door de 

educatieve dienst. 
- Een bezoekje aan het centrum met zeeklassen of vanuit een jeugdhotel wordt stilaan een vaste 

waarde. 
- De zelfstudieboekjes (route 27 en route 54) blijken een groot succes te zijn en zijn de ideale 

werkvorm bij een (kort) museumbezoek. Elke groep krijgt bij de aanvang een korte 
toelichting. 

- Het aantal deelnemers van de vormingen is bijna verdubbeld. Mede door de organisatie van de 
cursus ‘nachtegaalgids’ is het aantal sterk gestegen. Het is opvallend dat we meerdere malen 
werden gevraagd om vormingen te geven op verplaatsing.  

- Het formule om enkele avondsessies voor gidsen en geïnteresseerden te organiseren en dit 
onder de vorm van een gastcollege blijkt ook aan te slaan. Op het einde van de tweede reeks 
konden we rekenen op onze trouwe bezoekers. 

- Het aantal activiteiten onder begeleiding van een gids is opnieuw serieus gestegen. Dit 
betekent een stijging van 1230 (2005) naar 3965 (2006) tot 6696 (2007) kinderen uit het basis- 
en secundair onderwijs. 

 
 
2. Het totaal jaarbudget bedroeg 79 380,98 euro (exclusief personeelskosten). 

 
Het jaarbudget om het centrum uit te baten in 2007 met budgetten van het Agentschap voor 
Natuur en Bos bedroeg 60 618,12 euro.  
Dat bedrag omvat de vaste kosten zoals de energie-, communicatie- en onderhoudskosten, zowel 
aan het gebouw als aan de tentoonstelling, de kosten voor de promotie van het centrum, de 
bekendmaking van het aanbod en tijdelijke tentoonstellingen, copyrightkosten, vertaalkosten, 
bibliotheekkosten en de begeleiding van groepen in opgenomen. 
 
Het jaarbudget in 2007 voor de educatieve werking in het centrum op budgetten van de afdeling 
Milieu-integratie en –subsidiëringen van het departement Leefmilieu, Natuur en Energie 
bedroeg 18 762,86 euro. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1557- 
 
 

 

Dat bedrag omvat aanmaak en aankoop educatief materiaal, organisatie van vorming en vooral de 
betaling van externe gidsen voor de educatieve begeleiding. 
 

 
3. In totaal werken in het Vlaams Bezoekers- en Natuureducatiecentrum De Nachtegaal 8 (9 vanaf 

september 2007) voltijdse personeelsleden en 1 halftijdse. Dit personeel is afkomstig uit drie 
verschillende instanties: 
- 5 voltijdse personeelsleden van het Agentschap voor Natuur en Bos waarvan één adjunct van 

de Directeur (de centrum- en communicatieverantwoordelijke), één deskundige (de adjunct-
centrumverantwoordelijke), één medewerkster (balie), één assistente (de balie) en één 
groenarbeider (de onderhoudstechnicus); 

- 1 halftijdse en 2 (+ 1 vanaf september 2007) voltijdse personeelsleden van de afdeling Milieu-
integratie en -subsidiëringen van het Departement voor Leefmilieu, Natuur en Energie waarbij 
de voltijdse betrekkingen ingevuld zijn door gedetacheerde leerkrachten (2 secundair 
onderwijs en 1 lager onderwijs) volgens een overeenkomst met het departement Onderwijs; 

- 1 voltijdse administratieve medewerkster van de gemeente De Panne, gedetacheerd vanuit de 
Dienst voor Toerisme. 

 
5 personeelsleden hadden een ‘vast’ contract waarvan één personeelslid statutair. 
4 (5 vanaf september 2007) personeelsleden hadden een arbeidsovereenkomst van onbepaalde 
duur. Bij deze tijdelijke of andere contracten zijn er 2 startbaansters en 2 (3 vanaf september 2007) 
gedetacheerde leerkrachten. 

 
 

4. De te bereiken doelen voor 2009: 
- het vormingsaanbod verder uitbouwen en doelgerichte vormingen organiseren voor (natuur-

)gidsen, NME-werkers en (lokale) overheden; 
- aanbieden van een gevarieerd en uitgebreid aanbod van tijdelijke tentoonstellingen; 
- Educatie voor Duurzame Ontwikkeling implementeren in het bestaande aanbod en in nieuwe 

initiatieven; 
- het bestaande educatieve aanbod uitbreiden en actualiseren: 

 het uitbouwen van een vast aanbod voor hogescholen en groepen leerkrachten; 
het uitwerken van een programma voor pedagogische studiedagen voor leerkrachten uit de 
verschillende onderwijsniveaus; 

- netwerking en de samenwerking met andere actoren verder aanhalen: 
in samenwerking met provinciale en lokale overheden en NGO’s worden evenementen en 
activiteiten georganiseerd en wordt er overleg gepleegd. Enkele voorbeelden: Maand van de 
netheid, Week van de Zee, Zeetrefdag, Dag van de Natuur, Week van het Bos, Natuurfestival, 
…; 

- de organisatie van infoavonden voor het brede publiek; 
- opnieuw organiseren tijdens de maanden juli en augustus 2009 van de zomerwedstrijd en -

zoektocht doorheen de permanente tentoonstellingen, natuurtuin en/of natuurgebieden; 
- het aanbod van de geleide wandelingen ‘Ontdek de Nachtegaal en omgeving’ voor het brede 

publiek uitbreiden. Deze wandelingen worden ook opgenomen in de wandelkalender van de 
gemeente De Panne.  

  
Om de naambekendheid van het centrum te vergroten dragen in 2008 ondermeer nog de volgende 
initiatieven bij:  
-  Eerste editie van het Natuurfestival (4 en 5 oktober 2008) (zie bijlage 3) 

Dit natuurfestival is een samengaan van de vroegere initiatieven Pannerama en de lokale start 
voor de Week van Bos. Samen met het Departement LNE, ANB en verschillende diensten van 
de gemeente De Panne wordt een gevarieerd programma aangeboden.  

-  KLASSEdagen.  
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In samenwerking met het vaktijdschrift Klasse voor leerkrachten en met de Dienst Toerisme 
van de gemeente De Panne wordt op zaterdag 25 en zondag 26 oktober 2008 een tweedaagse 
ontdekking georganiseerd in De Panne. Het is een mooie samenwerking tussen het VBNC De 
Nachtegaal, Klasse en de gemeente waarbij alle natuur- en cultuurtroeven in De Panne in de 
kijker gezet worden.  

 
Voor 2009 staan de volgende initiatieven op het getouw: 
- ontwerpen en laten drukken van affiches om het centrum bekend te maken (algemeen aanbod 

– continue beeldvorming); 
- de website van het VBNC De Nachtegaal verder aanvullen waardoor meer en meer informatie 

online beschikbaar wordt. Stappen ondernemen om links te laten opnemen vanuit andere 
websites naar die van het VBNC De Nachtegaal; 

- deelname aan een aantal symposia en ontmoetings - of trefdagen om het aanbod van het 
centrum bij zowel professionelen als het brede publiek bekend te maken; 

- samenwerkingsverbanden met andere centra en musea afsluiten om gezamenlijke 
arrangementen uit te werken. 

- deelnemen aan beurzen en grote manifestaties: Lenteprikkel, Dranouter aan zee, Week van de 
zee, Week van het bos; 

- zomerwedstrijd editie 2009; 
- ontwikkelen van een nieuwe educatieve poster; 
- verdere uitwerking van de ‘Diamant-actie’, een educatief project om schoolmateriaal te 

hergebruiken; 
- herdrukken en verspreiden van de brochure rond het educatief aanbod; 
- op regelmatige basis de pers halen met verschillende natuur- en milieuactiviteiten; 
- in samenwerking met de kustgemeenten het ‘akkervogelproject’ en het ‘project: educatief 

natuurbeheer’ verder kenbaar maken. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Bezoekersaantal van De Nachtegaal  
2. Aantal deelnemers aan de NME-ativiteiten  
3. Affiche eerste editie van het Natuurfestival 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/944/antw.944.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/944/antw.944.bijl.002.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/944/antw.944.bijl.003.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 945 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Gevaarlijke punten   -   West-Vlaanderen 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 1 van 26 september 2007 in verband met de gevaarlijke 
punten in West-Vlaanderen zou ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Hoeveel gevaarlijke punten zijn er momenteel nog in West-Vlaanderen? 

 
2. Hoeveel zijn er afgelopen jaar in West-Vlaanderen weggewerkt en bijgekomen? 

 
3. Hoeveel zwarte punten in West-Vlaanderen zijn al weggewerkt sinds de start van het 

programma? 
 
4. Kan de minister een overzicht geven van de gevaarlijke punten in West-Vlaanderen: 

 
- die dit jaar zijn voltooid;  
- die momenteel in uitvoeringsfase zitten; 
- waarvan een voorstudie of (voor)ontwerp lopende is; 
- die aanbesteed zijn; 
- die in voorstudie zijn? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 945 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Momenteel zijn er in West-Vlaanderen nog 71 gevaarlijke punten die binnen het project 

Gevaarlijke Punten aangepakt dienen te worden. In dit cijfer zijn de punten die in uitvoerings-
fase zitten, inbegrepen. 

 
2. In 2007 zijn er in West-Vlaanderen 11 gevaarlijke punten weggewerkt. De programma’s voor 

het project werden in 2006 afgesloten. Er zijn in 2007 dan ook geen bijkomende punten 
geselecteerd. 

 
3. Sinds de start van het programma zijn er in West-Vlaanderen al 50 punten weggewerkt. 

Daarnaast zijn er 13 punten waarvan door AWV zelf reeds ingrepen zijn gebeurd. 
 
4. Bijgaande tabel geeft het gevraagde overzicht. 
 Er zijn geen punten die nog in voorstudie zijn. Hiermee is de doelstelling gehaald om tegen eind 

2008 een voorontwerp te hebben voor alle gevaarlijke punten. 
 
BIJLAGE 
 
Overzicht gevaarlijke punten in West-Vlaanderen 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/945/antw.945.bijl.001.doc 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 950 
van 11 september 2008 
van JOS STASSEN 
 
 
 
Vrachtverkeer in havengebieden   -   Milieumaatregelen 
 
Havens zijn belangrijke attractiepolen voor vrachtverkeer. De aan- en afvoer van goederen gebeurt in 
belangrijke mate over de weg. Voor de Antwerpse haven gaat zowat 30% van de goederenstromen 
over de weg en voor containers, het belangrijkste groeisegment, bedraagt het aandeel van het 
wegverkeer zowat 60%. 
 
Aangezien het Federaal Planbureau verwacht dat tegen 2030 het vervoerde tonnage over de weg met 
45% zal stijgen ten opzichte van 2005 en prognoses veronderstellen dat in 2030 de containertrafiek 
(uitgedrukt in TEU) meer dan dubbel zo groot zal zijn dan in 2007, is en blijft – rekening houdend met 
het feit dat het aandeel van het wegtransport slechts langzaam afneemt – de milieu-impact van het 
goederentransport over de weg een belangrijk aandachtspunt. 
 
Om de luchtkwaliteit in positieve zin te beïnvloeden, dienen allerlei beleidsmaatregelen ontwikkeld te 
worden die het totale vrachtverkeer, maar ook de uitstoot van het vrachtverkeer kunnen verminderen. 
Een beleidsinstrument dat daarbij, bijvoorbeeld in Nederland, regelmatig wordt ingezet, is de 
milieuzonering. Milieuzonering is in dit kader gericht op verbetering van de luchtkwaliteit, waarbij 
private en publieke partijen worden aangespoord sneller te zorgen voor een schoner wagenpark. Een 
milieuzone is een ruimtelijk begrensd gebied waar vrachtauto’s selectief worden toegelaten. 
 
Aangezien er in en om havens een concentratie aan vrachtwagens is, de luchtkwaliteit hier zwaar 
onder druk staat en prognoses aantonen dat de intensiteit van het vrachtverkeer van en naar havens nog 
sterk zal toenemen, komen deze gebieden uiteraard in aanmerking om het instrument van de 
milieuzonering in te zetten. 
 
Zo heeft het college van burgemeester en wethouders van Rotterdam beslist om een milieuzone voor 
de Maasvlakte in te stellen. Vanaf 1 januari 2013 zullen alleen vrachtwagens die voldoen aan de Euro 
5-norm tot Maasvlakte 1 en 2 worden toegelaten. Vrachtauto’s die niet aan deze norm voldoen, mogen 
de milieuzone niet meer in, omdat ze de lucht te veel vervuilen. De invoering van deze maatregel werd 
nu al bekendgemaakt, om de transportsector voldoende tijd te bieden om zich hierop voor te bereiden. 
 
Een ander voorbeeld zijn de havens van Los Angeles en Long Beach in de Verenigde Staten. Vanaf 1 
oktober 2008 worden vrachtwagenmodellen die dateren van voor 1989 geweerd uit deze havens en in 
2012 geldt dit verbod voor alle vrachtwagens van voor 2007. Deze maatregel past in het beleid van de 
havens om tegen 2012 de pollutie door het vrachtverkeer met 80% te reduceren. 
 
In Vlaanderen zitten we op dit moment nog niet in een gelijkaardig stadium. In de beleidsbrief 2008 
wordt evenwel een eerste aanzet gegeven: “In 2008 worden richtlijnen opgesteld en verspreid die een 
correct gebruik van het milieuzoneringsinstrument bevorderen.” 
 



-1562-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

1. Zullen de richtlijnen inzake het gebruik van het milieuzoneringsinstrument nog dit jaar worden 
afgewerkt en verspreid? 

 
2. Gaat de minister ervan uit dat het inzetten van het instrument milieuzonering voor vrachtverkeer 

een stimulans kan zijn om het vrachtwagenpark op een versnelde manier milieuvriendelijker te 
maken? 

 
3. Zijn er volgens de minister beleidsinitiatieven noodzakelijk om de negatieve invloed op de 

luchtkwaliteit van het vrachtverkeer in concentratiegebieden als havens te beperken? 
 
4. Zijn er plannen om de invoering van milieuzones voor vrachtwagens in de Vlaamse havens op 

korte termijn te onderzoeken? 
 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1563- 
 
 

 

HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 950 van 11 september 2008 
van JOS STASSEN 
 
 
 
1. De richtlijnen waar u naar verwijst inzake het correct gebruik van het milieuzoneringsinstrument 

zijn niet meteen van toepassing op het instellen van milieuzones zoals bedoeld in Nederland 
waarbij bepaalde vrachtwagens worden geweerd uit een zone.  

 
 Milieuzonering wordt gedefinieerd als het aanbrengen van de noodzakelijke ruimtelijke 

scheiding tussen milieubelastende en milieugevoelige functies ter bescherming of vergroting van 
de leefkwaliteit. De richtlijnen waar u naar verwijst zijn bedoeld voor milieuhinderaspecten 
(geluid, geur, grof stof). Voor het opstellen van deze richtlijnen wordt nog dit jaar een 
studieopdracht opgestart. De studie heeft tot doel een gids uit te werken die een meer uniforme 
en beter onderbouwde aanpak stimuleert en ondersteuning biedt aan vergunningverleners, 
concessiehouders, beleidsadviseurs, opstellers, toetsers en uitvoerders van plan-MERs en RUPs.  

 
2. De milieuzonering waar u op doelt is de instelling van emissie-arme zones. Ik heb hierover reeds 

een gesprek gevoerd met mijn collega uit Noord-Rein Westfalen. Dergelijke zones worden in 
Duitsland vooral ingevoerd in stedelijk gebied. Vooralsnog zijn er in Vlaanderen geen concrete 
plannen om dergelijke zones in te voeren, noch in stedelijk gebied, noch in havengebieden.  

 
3. Ik acht beleidsinitiatieven om de negatieve invloed op de luchtkwaliteit van het vrachtverkeer in 

concentratiegebieden als havens te beperken noodzakelijk. Daarom heb ik mijn administratie de 
opdracht gegeven een ontwerpactieplan “fijn stof en NO2 in de Antwerpse haven en de stad 
Antwerpen” uit te werken. Dit ontwerp van actieplan werd begin juli afgewerkt in 
samenwerking met het Havenbestuur en de stad Antwerpen maar moet nog formeel worden 
goedgekeurd. Het omvat een geheel van maatregelen zowel gericht naar de industrie als naar 
wegverkeer, scheepvaart en huishoudens. Het deel wegverkeer maakt een belangrijk onderdeel 
uit van het ontwerp actieplan. Eén van de maatregelen die hierin zijn opgenomen, is het 
verkennen van de mogelijkheid om het gebruik van voertuigen, die niet aan bepaalde 
standaarden voldoen, te ontmoedigen of te bannen uit het havengebied. Naast deze maatregel 
zijn nog heel wat andere maatregelen opgenomen en ook het generiek beleid dat wordt gevoerd 
zorgt er voor dat de druk van de emissies van vrachtwagen op de luchtkwaliteit vermindert. Ik 
denk hierbij in het bijzonder aan de ecologiepremie voor Euro V vrachtwagens en voor 
roetfilters en aan de voorbereidingen die worden genomen voor het invoeren van een 
kilometerheffing gedifferentieerd naar de emissiekenmerken van de vrachtwagen.  

 
4. Ik hoop u met mijn antwoorden op voorgaande deelvragen voldoende te hebben aangetoond de 

nodige beleidsinitiatieven te nemen om het vrachtwagenpark op een versnelde manier 
milieuvriendelijker te maken. De mogelijkheden nagaan voor de instelling van emissie-arme 
zones die door het Havenbestuur zullen worden uitgevoerd, vormt hier slechts een onderdeel 
van.  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 952 
van 11 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Prins Boudewijnlaan Edegem   -   Ecotunnel 
 
Tijdens de zomervakantie werd de Prins Boudewijnlaan op de grens tussen Edegem en Kontich drie 
weken lang onderbroken voor verkeer. Aanleiding hiervoor was het herstel van de ecotunnels, sleuven 
in de rijweg die kikkers en amfibieën een veilige oversteek garanderen. Nochtans was niet iedereen 
even enthousiast over deze werken. Zowel Natuurpunt, omwonenden als automobilisten begrepen niet 
het nut van dit project. 
 
Natuurpunt meent dat er bijkomende maatregelen noodzakelijk zijn om de padden en andere diertjes te 
begeleiden naar de ecotunnel. 
 
1. Welke werken moesten uitgevoerd worden aan de ecotunnel? 
 
2. Wat was de kostprijs van deze werken? 
 
3. Zullen er begeleidende maatregelen genomen worden vanuit het Vlaams Gewest? Zo ja, welke, en 

wanneer? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 952 van 11 september 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
1. Dit project is uitgevoerd door het Agentschap Wegen en Verkeer en de dienst Natuurtechnische 

Milieubouw van het departement Leefmilieu, Natuur en Energie was hier bij betrokken. 
Ontsnipperingsprojecten worden steeds uitgevoerd op basis van voorbereidend studiewerk. Vaak 
worden bepaalde zones of regio’s of bepaalde wegsegmenten beoordeeld op versnippering. 
Hierbij worden gegevens van verspreiding van fauna en/of verkeersslachtoffers gebruikers, maar 
ook (natuur)technische mogelijkheden geanalyseerd. Daarbij gaat het vaak over waterlopen en 
hun valleien. 

 
 De ecotunnels werden aanvankelijk aangelegd in 2002 tijdens de vernieuwingswerken van de 

N173 Prins Boudewijnlaan. Zij kaderden in de ontsnippering van de vallei van de Edegemse 
beek. In de ontsnipperingsstudie voor de E19-zuid door Wegen en Verkeer Antwerpen in 2001, 
werden voor dit valleigebied ontsnipperingsmaatregelen uitgewerkt. Ook werd vermeld dat voor 
wegen parallel aan de E19 in het gebied, ontsnipperende maatregelen nodig waren. De 
oorspronkelijke bedoeling was om in de duiker van de Edegemse beek passerellen aan te leggen. 
Omdat dit om technische redenen niet mogelijk was, werden amfibieëntunnels gerealiseerd. De 
noodzakelijke bijhorende rasters zouden later worden voorzien. De huidige werken waren 
noodzakelijk om de inmiddels ontstane verzakkingen te herstellen.  

 
2. De aanvankelijke kostprijs was 57.685,80 euro (excl. Btw). De herstellingswerken waren 

kostenloos, gezien de waarborgperiode. 
 
3. Als begeleidende maatregel zullen ecorasters worden voorzien. Deze zullen bestaan uit een 

fijnmazig raster tot 1 meter boven het maaiveld. De onderzijde van dit raster zal voorzien 
worden van een amfibieëndicht scherm. De werken zijn gepland voor dit najaar of het voorjaar 
2009. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1567- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 954 
van 11 september 2008 
van BART CARON 
 
 
 
Leiewerken en rivierherstel   -   Stand van zaken 
 
De groene Leievallei vormt een groene long in het Zuiden van West-Vlaanderen. Omdat er over dit 
dossier al een tijdje niets meer wordt vernomen, wil ik graag enkele vragen aan de minister stellen. 
 
1. Hoe ziet de planning van de Leiewerken en het rivierherstel eruit? Is hier een fasering voor? Zo ja, 

welke? 
 
2. Wanneer komen de Leiemeersen in Marke aan bod? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 954 van 11 september 2008 
van BART CARON 
 
 
 
1. Indien met de Leiewerken de huidige werken in de doortocht van de Leie in Kortrijk worden 

bedoeld, kan daarover worden meegedeeld dat verwacht wordt dat de vaarweg in eind 2010 uit 
oogpunt van de scheepvaart af zal zijn. 
 
Het project Seine–Schelde omvat in Vlaanderen, voor wat het binnenvaartluik betreft, de 
verbetering van de bevaarbaarheid van de waterwegen tussen Gent en Wervik, meer bepaald via 
het Noordervak van de Ringvaart om Gent, het kanaal Gent–Brugge tussen de Ringvaart om Gent 
en Schipdonk, het Afleidingskanaal van de Leie tussen Schipdonk en Deinze en de Leie tussen 
Deinze en Wervik. Tussen Deinze en Wervik zullen dus ook “Leiewerken” worden uitgevoerd. 
Volgens de huidige planning zouden deze werken op de Leie worden uitgevoerd in de periode 
2010-2016. 
 
Wat het onderdeel rivierherstel Leie betreft, leggen de betrokken administraties (Agentschap 
Waterwegen en Zeekanaal NV, Agentschap voor Natuur en Bos en Vlaamse Landmaatschappij) 
een laatste hand aan een voorstel van beslissing van de Vlaamse regering. In de nota voor de 
Vlaamse regering is een fasering van de werken opgenomen. Ik verwacht het voorstel van 
beslissing in de loop van dit najaar.  
Het luik rivierherstel Leie binnen het project Seine–Schelde wordt uitgevoerd in de periode 2008-
2027, waarbij wordt gefocust op de mijlpalen uit de Europese Kaderrichtlijn Water. Dat betekent 
in de periode tot 2015 het bouwen van natuurvriendelijke oevers, vispassages en 
verbindingsconstructies met de oude meanders, in de daaropvolgende periode tot 2021 het 
baggeren van de oude meanders, en verspreid over de periode 2009 – 2027 het opengraven van 
opgevulde meanders en allerhande inrichtingsprojecten in de vallei. 

 
2. De werken van rivierherstel ter hoogte van Marke zijn gepland in de periode 2015-2016. Een 

precieze timing van de werken is in voorbereiding en zal worden vertaald in een 
meerjarenprogramma. Duit uitvoering ervan is uiteraard afhankelijk van de budgettaire middelen 
die hiervoor dan ter beschikking zullen worden gesteld.  
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MARINO KEULEN, 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, 

 STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 97 
van 27 februari 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Begraafplaatsen   -   Samenwerkingsakkoord met Brussel en Wallonië 
 
Vooreerst verwijs ik naar mijn schriftelijke vraag nr. 156 van 20 juni 2007 inzake het 
samenwerkingsakkoord met Brussel en Wallonië met betrekking tot de begraafplaatsen die de grenzen 
van een gewest overschrijden of die gelegen zijn in een ander gewest dan de gemeente waartoe het 
behoort. 
 
In zijn antwoord, in september 2007, stelde de minister: “Dit ontwerp van samenwerkingsakkoord 
werd nog niet ondertekend en bijgevolg nog niet goedgekeurd bij decreet. Ik zal contact opnemen met 
het kabinet van de eerste minister en vragen hoe ver het staat met de uitvoering van dit 
samenwerkingsakkoord.” (Websitebulletin publicatiedatum 28-09-2007) 
 
1. Heeft de minister hierover contact gehad met de eersteminister? Wat bleek hieruit? 
 
2. Graag een stand van zaken betreffende het samenwerkingsakkoord. Welke timing stelt de minister 

voorop? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 97 van 27 februari 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Er is contact geweest met de diensten van de vorige eerste minister. Daar werd ons meegedeeld 

dat hieromtrent geen initiatieven in het vooruitzicht stonden. 
 
2. Met het kabinet van de huidige eerste minister was hierover nog geen contact. Ik zal hierover het 

kabinet van de eerste minister contacteren. 
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Vraag nr. 157 
van 6 mei 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Provinciegouverneurs   -   Bijkomende mandaten 
 
De online-encyclopedie www.wikipedia.be vermeldt op haar pagina over Limburgs provinciegouverneur 
Steve Stevaert: “Stevaert is voorzitter van de bestuursraad van de verzekeringsmaatschappij Ethias, het 
vroegere OMOB. De € 30 000 die aan het voorzittersmandaat vasthangt, schenkt hij naar eigen zeggen 
weg aan een goed doel.” 
 
Indien waar, is dit duidelijk in strijd met artikel 62 van het Provinciedecreet, dat stelt: “De 
provinciegouverneur kan geen enkel financieel voordeel verwerven uit zijn deelname aan raden van 
bestuur of andere vergaderingen van private vennootschappen of openbare instellingen.” 
 
In de laatst gepubliceerde mandatenlijst (betrekking hebbende op het jaar 2006, voor art. 62 van het 
Provinciedecreet in werking trad) wordt het voorzittersmandaat van Ethias van de heer Stevaert 
nochtans als “onbezoldigd” vermeld. 
 
Heel wat andere gouverneurs oefenden in het jaar 2006 nog steeds bezoldigde mandaten uit naast hun 
functie van gouverneur. 
 
1. Welke bijkomende mandaten oefenen de vijf Vlaamse gouverneurs uit naast hun ambt van 

gouverneur? 
 
2. Worden zij hiervoor bezoldigd en hoe is dit in overstemming met artikel 62 van het 

Provinciedecreet? 
 
3. Hoe en door wie wordt de controle op dit cumulverbod uitgeoefend? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 157 van 6 mei 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1. Het overzicht van de bijkomende mandaten die de vijf Vlaamse gouverneurs uitoefenen naast hun 

ambt van gouverneur is als bijlage toegevoegd. 
 
De mandatenlijsten van de gouverneurs zijn ook bekendgemaakt in het Belgisch Staatsblad 
aangezien de gouverneurs de verplichting hebben om hun mandaten, ambten en beroepen aan te 
geven in het kader van de bijzondere en gewone wetten van 2 mei 1995 en 26 juni 2004. Deze 
mandatenlijsten dienen jaarlijks te worden ingediend bij het Rekenhof tussen 1 januari en 31 
maart.  
Het Rekenhof publiceert de lijsten in het Belgisch Staatsblad voor 15 augustus. 
 
 

2. Van de in de bijlage vermelde functies betreft het volgens de bekendmaking in het Belgisch 
Staatsblad van 14 augustus 2008 slechts bij provinciegouverneur Breyne in drie gevallen een 
bezoldigde functie. Ik vraag de provinciegouverneur om uitleg erover. 
 
 

3. De controle van dit cumulverbod werd, aan de hand van de jaarlijkse bekendmaking van de 
mandatenlijst in het Belgisch Staatsblad, toevertrouwd aan het departement Bestuurszaken. 

 
 
BIJLAGE 
 
Bijkomende mandaten provinciegouverneurs 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/157/antw.157.bijl.001.pdf 
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Vraag nr. 226 
van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
www.premiezoeker.be   -   Evaluatie 
 
In de Beleidsbrief Wonen (Stuk 1389 (2007-2008) – Nr. 1) lees ik op pagina 92: “De webapplicatie 
www.premiezoeker.be vertelt gebruikers op welke tegemoetkomingen ze in hun situatie aanspraak 
kunnen maken. Anderhalf jaar nadat ik de premiezoeker op mijn website geplaatst heb, is deze 
internettoepassing gegroeid tot een volwassen informatiekanaal met informatie over meer dan 2.000 
huisvestingspremies van de Vlaamse, de federale, de provinciale en de gemeentelijke overheden. De 
website heeft tussen september 2006 en september 2007 meer dan 500.000 unieke bezoekers voor de 
premiezoeker over de vloer gehad, de eerste stormloop na de lancering niet eens meegerekend. De 
technische toepassing die door de Vlaamse overheid werd ontwikkeld, was bij de start een ‘lege doos’. 
Het opvullen van die doos met alle mogelijke woonpremies, kon én kan enkel door een succesvolle 
samenwerking tussen de deelnemende partners: de Vlaamse overheid, de Vlaamse provincies en de 
steden en gemeenten.” 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van het gemiddeld aantal bezoekers van 

www.premiezoeker.be per dag voor de maanden oktober 2007 tot nu? Kan dat overzicht ook 
worden gegeven voor het totaalaantal bezoekers per maand? Graag indien mogelijk ook een 
overzicht per provincie. 

 
2. Op welke manier evalueert de minister de samenwerking/input door de verschillende overheden 

op dit moment?   
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 226 van 31 juli 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
1. De Vlaamse Volksvertegenwoordiger vindt een aantal relevante statistieken van de maanden 

september 2007 tot juli 2008 in het bijgevoegde pdf-bestand. In het bijgevoegde exelbestand 
wordt het aantal bezoekers per provincie weergegeven die het volledige traject hebben doorlopen 
en waarvan de gemeente en het contactmoment waarvoor zij een premie zochten werd opgeslagen 
in de databank. 

 
2. Uit de cijfers die de Vlaamse Volksvertegenwoordiger in het overzicht vindt, blijkt al meteen dat 

“premiezoeker” een succes is. De site wordt frequent geraadpleegd en er is veel informatie op 
terug te vinden. Op dit ogenblik zijn er meer dan 2.000 premies opgenomen in premiezoeker. Dit 
wijst erop dat de samenwerking met de andere overheden goed verloopt. Premiezoeker.be streeft 
ernaar om op elk ogenblik toegankelijk te zijn, zo volledig mogelijk te zijn in het geven van 
informatie, enkel correcte informatie te geven en bovendien op een klantvriendelijke manier te zijn 
opgesteld zodat de gebruiker er gemakkelijk zijn weg in vindt. 
Op al deze aspecten wordt permanent gewerkt. In augustus heeft mijn administratie een schrijven 
gericht aan alle gemeenten om hen een stand van zaken te geven van “Premiezoeker”. In dit 
schrijven wordt ook toegelicht waar “Premiezoeker” in de toekomst naar toe wil en wordt om 
verdere samenwerking gevraagd. Tegelijkertijd werden de milieuambtenaar en de 
huisvestingsambtenaar aangeschreven met de vraag om de gegevens die op dit ogenblik van haar / 
zijn gemeente zijn opgenomen in Premiezoeker na te kijken op correctheid. Mochten er fouten in 
zitten, dan wordt gevraagd om dit te melden aan het redactieteam van premiezoeker. Eens die 
informatie verzameld is, kan de status van de informatie verder verbeterd worden.  
Een zelfde schrijven wordt gericht aan de provincies, de gewestelijke en federale instanties die 
premies bekend maken via premiezoeker en eventuele derden (zoals energiedistributeurs, 
intercommunale samenwerkingsverbanden enz…).  

 
BIJLAGEN 
 
1. Statistieken premiezoeker september 2007-juli 2008 (pdf-bestand) 
2. Aantal bezoekers per provincie die het volledige traject hebben doorlopen en waarvan de 

gemeente en het contactmoment waarvoor zij een premie zochten werd opgeslagen in de databank. 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/226/antw.226.bijl.001.pdf 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/KEULEN/226/antw.226.bijl.002.xls 
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KATHLEEN VAN BREMPT, 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, 

 SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1579- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 220 
van 17 juni 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Actieplannen open coördinatiemethode 
 
Het Vlaamse gelijkekansenbeleid stelt zich tot doel achterstand(en) te voorkomen of te compenseren. 
Het richt zich daarbij in het bijzonder op het bestrijden van achterstellings- en 
uitsluitingsmechanismen die veroorzaakt worden door gender, seksuele oriëntatie en 
ontoegankelijkheid. Het wil deze zichtbaar en bespreekbaar maken, ze bestrijden en de totstandkoming 
van nieuwe dergelijke mechanismen voorkomen. 
 
De Vlaamse overheid past in het Vlaamse gelijkekansenbeleid de open coördinatiemethode toe. De 
diverse actieplannen worden om de twee jaar vastgelegd. Tegen 1 december 2007 moesten de nieuwe 
actieplannen (met de looptijd van 1 januari 2008 tot en met 31 december 2009) opgemaakt zijn. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven van de nieuwe actieplannen – die tegen december 2007 

opgemaakt moesten zijn – die betrekking hebben op zijn/haar beleidsdomein?  
 
2. Hoeveel middelen voorziet de minister hiervoor (per actieplan)? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 87, Van Mechelen nr. 173, 
Vandenbroucke nr. 292, Anciaux nr. 160, Bourgeois nr. 121, Keulen nr. 187, Van Brempt nr. 220, 
Vanackere nr. 245, Crevits nr. 758 en Ceysens nr. 92). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 220 van 17 juni 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Minister Bert Anciaux 
 
1. Holebi’s en de sportsector: 20.000 euro  
2. Campagne en databank ‘Iedereen kan zetelen’: 42 000  euro 
3. Participatiesurvey Cultuur, Jeugd en Sport: 480.000 euro (voor de onderaanneming van de 

dataverzameling)  
4. Ondersteuning Steunpunt Allochtone Meisjes en Vrouwen: 220 000 euro (zonder indexcijfer) 
5. Structurele ondersteuning Holebifederatie: 401 950 €. 
6. Wel Jong, Niet Hetero: 380 000 euro (zonder indexcijfer)  
7. Opmaak en uitgave van brochure 'Sport zonder grenzen': 6.278 euro 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
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Vraag nr. 223 
van 18 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Slechthorenden   -   Ringleidingen 
 
Een ringleiding zorgt voor een ware innovatie voor de slechthorenden. 
 
Op deze manier kan deze doelgroep met een hoortoestel het geluid van televisie, radio of het geluid in 
een concertzaal of kerk aanhoren.  
 
Voor mensen die een hoorapparaat dragen, rijst vaak het probleem dat ze geconfronteerd worden met 
niet enkel het geluid van de tv, radio of een voorstelling, maar ook met de klanken in de woonkamer, 
naast het podium, enzovoort. 
 
Een ringleiding bestaat uit een kastje (de versterker zelf) en een gewone elektriciteitsdraad (de 
eigenlijke ringleiding). Deze draad ligt langs de wanden van de betrokken kamer/zaal. Het in 
elektrische stroom omgezette geluidssignaal wordt naar deze draad geleid. Slechthorenden kunnen dan 
hun hoortoestellen, indien deze voorzien zijn van een ingebouwde luisterspoel, afstellen op de 
ringleiding. Op deze manier wordt enkel het geluid van de voorstelling of uitzending versterkt. 
 
De meeste hoorapparaten zijn voorzien van zo’n ingebouwde luisterspoel, maar tot op heden is het 
allesbehalve een garantie dat concertzalen of bioscopen voorzien zijn van een ringleiding. 
 
De voordelen van een ringleiding zijn dat het systeem draadloos werkt en dat andere mensen er geen 
hinder van kunnen ondervinden. Bovendien kunnen meerdere mensen tegelijkertijd van dezelfde 
ringleiding genieten. 
 
In Vlaanderen zijn er reeds enkele steden waar openbare ruimten voorzien worden van een dergelijke 
ringleiding. Ringleidingen in gebouwen, waar concerten, films en dergelijke plaatsvinden, zijn immers 
een hele verbetering voor de situatie van slechthorenden. 
 
1. Welke subsidies zijn er voorzien vanuit de Vlaamse overheid om dergelijke investering voor 

particulieren en gemeenten aan te moedigen?  
 
2. Zijn er naast subsidies voor particulieren en lokale overheden, subsidies voorzien om 

slechthorenden te steunen in de voorziening van een ringleiding in de woning?  
 

Zo ja, welke criteria gelden dan om in aanmerking te komen voor deze subsidies? 
 
3. Welke stappen worden er (eventueel naast subsidies) genomen om het gebruik van ringleidingen 

te stimuleren bij particulieren en gemeenten? 
 



-1582-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

4. Heeft de minister er zicht op in welke gemeenten er reeds gebruik wordt gemaakt van 
ringleidingen in openbare gebouwen ? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 223 van 18 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
1. Vanuit het Vlaamse Gelijkekansenbeleid worden subsidiemiddelen ter beschikking gesteld voor 

projecten inzake toegankelijkheid. Deze subsidies worden toegekend op basis van de criteria 
zoals vermeld in de subsidiegids van Gelijke Kansen in Vlaanderen. De omvang van deze 
subsidiemiddelen is echter niet van dien aard dat ze ook ingezet kunnen worden voor 
infrastructurele aanpassingen inzake toegankelijkheid. Er wordt dus ook niet voorzien in 
subsidiemiddelen voor de aankoop van ringleidingen. 

 
2. Het voorwerp van deze vraag behoort niet tot mijn bevoegdheden. Ik verwijs u hiervoor door 

naar mijn collega Vlaams minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, Steven Vanackere.  
 
3. Bij de uitwerking van het Vlaamse gelijkekansenbeleid en in de dagelijkse werking wordt steeds 

aandacht besteed aan het systeem van de ringleiding. Meer in het bijzonder zullen de technische 
adviesbureaus toegankelijkheid, waarmee het Vlaamse gelijkekansenbeleid structureel 
samenwerkt, in hun contacten met de lokale besturen het gebruik van de ringleiding steeds 
aanraden en promoten.  

 
 Anderzijds wordt momenteel door het Vlaams Expertisecentrum Toegankelijkheid, Enter vzw, 

ook de uitgave van een Vlaams Handboek Toegankelijkheid voorbereid. Dit handboek zal de 
vernieuwde Vlaamse toegankelijkheidsregelgeving flankeren en een leidraad vormen voor de 
realisatie van een integraal toegankelijke infrastructuur. In dit handboek zal er ook de nodige 
aandacht besteed worden aan de ringleiding.  

 
4. Een rondvraag bij de Provinciale Steunpunten Toegankelijkheid leert ons dat er reeds een – zij 

het nog beperkt – aantal steden en gemeenten zijn die een ringleiding hebben aangebracht in een 
of meerdere van hun publieke infrastructuren. Een aantal lokale besturen geven ook aan dat zij 
projecten in de pijplijn hebben zitten waarbij ringleidingen zullen worden aangebracht. Tot slot 
blijken lokale besturen ook gebruik te maken van mobiele ringleidingen die aangekocht of 
ingehuurd worden. Een exhaustieve lijst van de gemeenten die gebruik maken van de ringleiding 
is echter niet voorhanden.  





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1585- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 230 
van 25 juni 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gewestelijk Expresnet   -   Integratie openbaar-vervoeraanbod 
 
Het Gewestelijk Expresnet (GEN), een samenwerking tussen de federale overheid, het Vlaams 
Gewest, het Waals Gewest en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest moet, leiden tot een verbetering van 
het aanbod van gemeenschappelijk vervoer en tot het aanbod van een geïntegreerde dienstverlening. 
Tegen 2012 moet het GEN bestaan uit nauw met elkaar verbonden spoorwegverbindingen en buslijnen 
die een gebied in een straal van 30 km rond Brussel moeten bedienen.  
 
De GEN-overeenkomst werd door alle betrokken partijen ondertekend op 4 april 2003. Volgens artikel 
4 (3de gedachtestreepje) van de “Overeenkomst met het oog op de verwezenlijking van het 
programma van het Gewestelijk Expresnet van, naar, in en rond Brussel” engageren de partijen zich 
om “maatregelen te nemen en de nodige overeenkomsten af te sluiten voor de integratie van het 
aanbod aan openbaar vervoer vanuit het oogpunt van de gebruiker”. 
 
1. Welke maatregelen heeft de minister (sinds de ondertekening van de GEN-overeenkomst) al 

genomen om, conform bovenvermeld artikel 4, maatregelen te nemen en de nodige 
overeenkomsten af te sluiten voor de integratie van het aanbod aan openbaar vervoer vanuit het 
oogpunt van de gebruiker? 

 
Zijn deze maatregelen al geëvalueerd? Zo ja, wat zijn de resultaten? Zo neen, waarom niet? 

 
Wat is de kostprijs (per maatregel) van deze maatregelen en overeenkomsten? 

 
2. Voorziet de minister nog maatregelen en overeenkomsten om bovenvermeld engagement na te 

komen? 
 



-1586-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008
 
 

 

KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 230 van 25 juni 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Artikel 6 van de GEN overeenkomst van 4 april 2003 met het oog op de verwezenlijking van het 

programma van het GEN bepaalt dat de operationele coördinatie door de maatschappijen voor 
gemeenschappelijke vervoer verzekerd wordt in een “Operationele Groep”. De startvergadering 
van de “Operationele Groep” had plaats op 17 januari 2008 en een tweede vergadering op 20 
maart 2008. 

 Tijdens de startvergadering werden de volgende werkgroepen opgericht: 
o werkgroep "Product" 
o werkgroep "Prijs" 
o werkgroep "Promotie" 
o werkgroep "Plaats" 

 De operationele Groep en elk der werkgroepen is samengesteld uit leden van de vier betrokken 
openbaarvervoermaatschappijen. 

 De taken van de Operationele Groep worden gedefinieerd in de art. 10 en 23 van de GEN-
overeenkomst. 

 
 De uitkomst van de studie bedoeld in artikel 13 van de GEN-overeenkomst zal een belangrijke 

input geven voor de verschillende werkgroepen. 
 In het bestek van de studie art.13 is ook voorzien dat in het voorstel van exploitatieprogramma 

van het GEN voor 2015, er expliciet suggesties moeten gebeuren voor het aanpassen van het 
openbaar vervoer aanbod dat onder de bevoegdheid valt van andere inrichtende overheden dan 
de federale regering, wanneer de studie aantoont dat zij de doelstelling inzake modale 
verschuiving naar de GEN-lijnen efficiënt in de hand werken. 

 
 Naast het overleg in het kader van het GEN, is er ook nog overleg tussen het Vlaamse en het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest in het kader van het Principieel Akkoord over de regeling van 
de samenwerking inzake gemeenschappelijke mobiliteitsproblemen (d.d. 10 juni 1998). Het 
betreft onderwerpen als de uitvoering van het onderdeel “tram- en busnetwerk van het GEN, de 
verbetering van de doorstroming van het stads- en streekvervoer, evenals de bevordering van de 
tariefintegratie tussen de diverse openbaar vervoermaatschappijen. 

 
2. Alvorens bijkomende maatregelen te nemen in het kader van artikel 4 van de GEN 

overeenkomst van 4 april 2003, zal er eerst werk worden gemaakt van het voorbereiden en 
opstarten van de studie die voorzien is in het kader van artikel 13 van de overeenkomst. Uit deze 
studie moet een optimaal netwerk voortkomen.  Ik verwacht het rapport van de studie artikel 13 
met het optimale GEN-netwerk tegen begin 2009. Op dat moment zal ik bepalen welke 
maatregelen zullen genomen worden en wat die zullen kosten. Deze overeenkomst is gestemd 
door dit parlement. Het spreekt voor zich dat ik dat engagement wil nakomen. 
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Vraag nr. 235 
van 3 juli 2008 
van LOUIS BRIL 
 
 
 
Arbeidszorg   -   Sociale werkplaatsen 
 
In november 2001 werd het decreet inzake sociale werkplaatsen gewijzigd. Arbeidszorg wordt als 
functie ondergebracht in sociale werkplaatsen.  
 
Sociale werkplaatsen die minstens een erkenning hebben voor tien voltijdse arbeidsplaatsen kunnen 
een beroep doen op een omkaderingspremie voor de begeleiding van arbeidszorgmedewerkers. 
Arbeidszorgprojecten die in aanmerking willen komen voor ondersteuning zijn met andere woorden 
genoodzaakt zich om te vormen tot een sociale werkplaats. De sector beweert vreest echter dat deze 
aanvragen geen kans meer maken tijdens deze legislatuur. 
 
1. Kunnen arbeidszorgprojecten effectief enkel in aanmerking komen voor omkaderingssteun indien 

zij deel uitmaken van sociale werkplaatsen? 
 
2. Klopt het dat een transformatie tot sociale werkplaats niet meer zal worden erkend tijdens deze 

legislatuur? 
 

Zo ja, om welke reden worden er geen nieuwe sociale werkplaatsen meer erkend? 
 
3. Wat is de stand van zaken betreffende het opstellen van een apart decreet inzake arbeidszorg? 
 

Wordt daar deze legislatuur nog werk van gemaakt? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 235 van 3 juli 2008 
van LOUIS BRIL 
 
 
 
Arbeidszorg wil arbeidsmatige activiteiten aanbieden aan personen die nood hebben aan of de 
behoefte voelen om te werken, maar die (nog) niet (meer) in staat zijn om in het reguliere of 
beschermde arbeidscircuit te functioneren. In arbeidszorg staat het arbeidsmatige centraal, maar de 
zorg voor de persoon is ook zichtbaar aanwezig. In het ideale geval vormt arbeidszorg een opstap naar 
betaalde arbeid.  
Omwille van de verschillende individugerichte invalshoek, m.n. personen die (nog) niet (meer) in staat 
zijn om in het reguliere of beschermde arbeidscircuit te functioneren, is arbeidszorg terug te vinden in 
diverse domeinen: geestelijke gezondheidszorg, de gehandicaptensector, het algemene welzijnswerk, 
de sociale werkplaatsen, de beschutte werkplaatsen en in samenwerkingsverbanden tussen beschutte 
en/of sociale werkplaatsen met welzijnsvoorzieningen. Structureel is arbeidszorg enkel verankerd in 
de regelgeving sociale werkplaatsen (domein werk en sociale economie) en in de dagcentra voor 
personen met een handicap in het kader van begeleid werk (domein welzijn, volksgezondheid en 
gezin).  
 
Arbeidszorg is sinds 2001 ingeschreven in de regelgeving van de sociale werkplaatsen. In het kader 
van het Meerbanenplan van de Vlaamse Regering zijn sinds 1 april 2007 nieuwe plaatsen arbeidszorg 
voorzien, waarvan: 

a. Toewijzing van 92,4 VTE arbeidszorgplaatsen aan erkende sociale werkplaatsen ingebed in de 
reguliere regelgeving; 

b. Toewijzing van 289.856 uren arbeidszorg (ongeveer 178 VTE) aan erkende beschutte 
werkplaatsen of samenwerkingsverbanden tussen beschutte en/of sociale werkplaatsen met een 
welzijnspartner (= experimentele arbeidszorg meerbanenplan).  

 
1. Binnen werk en sociale economie kunnen sociale werkplaatsen omkaderingssubsidies ontvangen 

voor de begeleiding en ondersteuning van arbeidszorgmedewerkers.  
In het kader van het meerbanenplan, werd naast deze regelgeving, ook een experimenteel kader 
opgezet om de opening te maken naar beschutte werkplaatsen (gegeven de expertise die ook deze 
werkvorm kan aanbrengen naar begeleiding van deze groep personen met een verre afstand tot de 
arbeidsmarkt) en naar samenwerkingsverbanden waarbij beschutte en/of sociale werkplaatsen 
samenwerking mochten zoeken met andere arbeidszorginitiatieven en welzijnsactoren om 
zodoende de expertise naar de doelgroep nog te verhogen. Ook binnen dit experimenteel kader 
werden enkel omkaderingssubsidies voorzien voor de promotoren op basis van de 
begeleidingsuren van doelgroepwerknemers. 
 
Arbeidszorginitiatieven die dus geen beschutte of sociale werkplaats waren, konden enkel in 
aanmerking komen voor omkaderingssubsidies indien ze in partnerschap traden met een BW of 
SW. Het is dus niet zo dat enkel sociale werkplaatsen subsidies genereren, ook beschutte 
werkplaatsen of samenwerkingsverbanden konden subsidies toegekend krijgen.  
Beleidsmatig werd de optie genomen om een duidelijke link met Sociale Economie te bewaren (al 
ervaring met tewerkstelling van personen met een verre afstand tot de arbeidsmarkt). In die optiek 
werd er geen opening gemaakt om ook ‘onafhankelijke’ initiatieven (niet erkend binnen de sociale 
economie) subsidies te geven. 
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2. Het is beleidsmatig nooit de bedoeling geweest om alle erkende arbeidszorgplaatsen op termijn 
enkel te voorzien in sociale werkplaatsen. Dit is ook duidelijk in de uitbreiding voorzien naar 
aanleiding van de toegekende middelen in het kader van het Meerbanenplan. Daarbij wordt naast 
een uitbreiding van plaatsen arbeidszorg binnen de sociale werkplaatsen ook de opening gemaakt 
naar beschutte werkplaatsen en samenwerkingsverbanden.  
Arbeidszorg is een aparte werkvorm die een eigen regelgevend kader nodig heeft. De beschikbare 
arbeidszorgplaatsen dienen immers ter beschikking blijven voor toekomstige personen die 
omwille van hun medische, mentale of psychiatrische problematiek en/of andere problemen niet 
gerelateerd aan de arbeidsmarkt, een verre afstand tot die arbeidsmarkt hebben en nog geen 
betaalde tewerkstelling (met de eraan verbonden verplichtingen) aankunnen.  
Waar er wel wordt naar gestreefd, is dat arbeidszorgmedewerkers kunnen doorgroeien naar een 
betaalde job in een sociale economie of een reguliere onderneming en hiervoor dus de nodige 
kansen en mogelijkheden krijgen. Zodoende kunnen de daardoor openstaande arbeidszorgplaatsen 
opnieuw ingevuld worden door de toekomstige doelgroeppopulatie. 

 
3. Ik heb binnen mijn beleid nooit gesproken van een decreet arbeidszorg. Het is wel mijn 

doelstelling om via de erkenning van voormelde experimenten binnen sociale en beschutte 
werkplaatsen een inhoudelijke en kwalitatieve verdieping te realiseren en zodoende op termijn te 
komen tot een standaarderkenning arbeidszorg met kwalitatieve en kwantitatieve vereisten. 
Binnen het experiment wordt hierbij gestreefd naar het realiseren van partnerschappen waarbij 
minstens 1 beschutte werkplaats of 1 sociale werkplaats betrokken is. Andere initiatieven die 
arbeidszorg aanbieden, kunnen aansluiten. Dit partnerschap biedt de garantie op een gevarieerd 
aanbod van onbetaalde tewerkstelling in verschillende contexten. Hierdoor is mogelijks maatwerk 
te bieden afhankelijk van de problematiek van de betrokkene. De evaluatie van het experiment 
(dat momenteel haar tweede jaar ingaat) zal moeten duidelijk maken of de momenteel uitgewerkte 
vorm goed is. Uit de reacties vanuit het werkveld is duidelijk geworden dat de partnerschappen 
zonder twijfel een meerwaarde bieden, maar dat er nog moet geschaafd worden aan een aantal 
elementen. 
In afwachting van de evaluatie van het voormelde experiment arbeidszorg is er al gestart met 
overleg om knelpunten binnen dit experiment te verhelpen. Zo werd er o.m. overleg gepleegd met 
de RVA met het oog op vrijstelling van stempelcontrole voor de arbeidszorgmedewerker. 
Naar het statuut van de arbeidszorgmedewerkers wordt momenteel een nieuw overleg opgestart 
met de bevoegde federale instanties.  
Alle elementen samen moeten de basis vormen voor een toekomstig regelgevend kader, maar 
momenteel zijn we nog niet zo ver. 
Gezien de verschillende individugerichte problematieken en invalshoeken vergt dit afstemming en 
afspraken tussen verschillende beleidsdomeinen op Vlaams niveau (Welzijn in bijzonder) maar 
ook met federale instanties op het vlak van de inkomensvervangende tegemoetkomingen en het 
statuut van de arbeidszorgmedewerker.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 240 
van 4 juli 2008 
van ANDRE VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
Chauffeurs De Lijn   -   Criteria medische geschiktheid 
 
In 2007 werd een kandidaat-buschauffeur bij De Lijn medisch ongeschikt verklaard wegens te klein. 
De persoon is kleiner dan 1,60 meter. 
 
Er zijn veel chauffeurs in andere sectoren die kleiner zijn dan 1,60 meter. 
 
Is dit geen criterium van discriminerende aard? Waarop is dit criterium gebaseerd? Is dit voldoende 
medisch-wetenschappelijk onderbouwd? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 240 van 4 juli 2008 
van ANDRÉ VAN NIEUWKERKE 
 
 
 
De algemene aanwervingsvoorwaarden bij de V.V.M. – De Lijn zijn beschreven in de collectieve 
arbeidsovereenkomst van 6 november 1992.  
 
Als algemene toelatingsvoorwaarde is in punt 4.1.e. van deze CAO bepaald dat men moet voldoen aan 
de specifieke toelatingsvoorwaarden voor de functie (diploma, medische vereisten, slagen voor de 
voorziene proeven). 
 
De medische criteria voor chauffeurs zijn de minimumnormen inzake de lichamelijke en geestelijke 
geschiktheid voor het besturen van een motorvoertuig (kandidaat voor groep 2-rijbewijs). 
Deze criteria zijn bepaald in het “Vademecum V.V.M. De Lijn - C.B.M.T. vzw”, waarvan de laatst 
herwerkte versie dateert van 1 maart 2005. C.B.M.T. vzw is de E.D.P.B. (Externe Dienst voor 
Preventie en Bescherming op het werk) van De Lijn.  
 
In dit vademecum, opgemaakt door de werkgever en de preventieadviseur-arbeidsgeneesheer van 
C.B.M.T. vzw, is de minimale lengtenorm van 1,60 m. voor toelaatbaarheid als chauffeur omschreven.  
 
Artikel 7 van de Wet van 10 mei 2007 ter bestrijding van bepaalde vormen van discriminatie bepaalt 
dat elk direct onderscheid op grond van een fysiek kenmerk een directe discriminatie vormt, tenzij dit 
directe onderscheid objectief wordt gerechtvaardigd door een legitiem doel en de middelen voor het 
bereiken van dat doel passend en noodzakelijk zijn. 
 
De minimumlengte van 1,60 m als vaste en objectieve aanwervingsvoorwaarde is ingegeven door zulk 
legitiem doel, te weten: redenen van welzijn en productiviteit van de chauffeur en de veiligheid van de 
chauffeur, de klanten en andere weggebruikers.  
 
Ik heb De Lijn gevraagd de minimumlengte van 1,60 m als aanwervingscriteria te herzien. Aangezien 
de veiligheid van de chauffeur, de klanten en de andere weggebruikers als argumentatie wordt 
gebruikt, dienen ook de aanwervingscriteria op die manier te worden vertaald. De Lijn onderzoekt nu 
op welke manier het mogelijk is haar chauffeurs te testen op basis van de volgende 3 criteria: 

- Kan de persoon op 1 meter afstand voor de bus een object op 1 meter hoog zien? 
- Kan de persoon op 4 meter voor de bus een object op de grond zien? 
- Kan de persoon voldoende zien bij het achteruit parkeren? 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 250 
van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Bushaltes De Lijn   -   Toegankelijkheidsonderzoek 
 
Een optimale toegankelijkheid van het openbaar vervoer hangt niet alleen af van de toegankelijkheid 
van bus en tram, maar ook het bushokje kan een belangrijke rol spelen. 
 
In februari heeft de directeur van De Lijn West-Vlaanderen aangekondigd dat vrijwilligers van de 
adviesgroep Toegankelijkheid de bushaltes in de stad Roeselare zullen onderzoeken naar 
toegankelijkheid, met speciale aandacht voor de nood aan en de mogelijkheid tot het plaatsen van een 
schuilhuisje en/of een fietsenstalling. 
 
1. De Lijn werkt hier samen met vrijwilligers om dit onderzoek uit te voeren. 
 

Kan de minister meedelen of en op welke wijze dit initiatief door haar wordt ondersteund? 
 

2. De Lijn plant dit initiatief in één stad in West-Vlaanderen.  
 

Gebeuren er soortgelijke onderzoeken in andere steden en andere provincies? Zo ja, graag een 
opgave van de plaatsen waar dit gebeurt. 

 
Zo neen, neemt de minister initiatieven om ook in andere provincies dergelijke onderzoeken te 
laten plaatsvinden? 
 

3. Kan de minister een overzicht geven per provincie van het aantal halteplaatsen die uitgerust zijn 
met een schuilhuisje? 

 
Wat is de planning om systematisch meer bushaltes ter zake uit te rusten? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 250 van 17 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
1. De stad Roeselare werkt inderdaad met vrijwilligers om de inventaris te maken van de 

toegankelijkheid van de bushaltes. Deze vrijwilligers behoren zelf tot de groep minder mobiele 
personen. 

 
Dit project wordt vanuit de Vlaamse overheid gesteund doordat het initiatief er is gekomen door 
de invoering van drie nieuwe stadslijnen in combinatie met een nieuw voertuigenpark. Deze 
bussen zijn toegankelijk voor rolstoelen. Dit initiatief is dus een gevolg van een samenwerking 
tussen de stad Roeselare, De Lijn en het Vlaams Gewest. 

  
Volgens het ‘Besluit van de Vlaamse regering betreffende de exploitatie en de tarieven van de 
VVM’ van 14 mei 2004 is het de gemeente die schuilhuisjes plaatst, onderhoudt en herstelt. In dit 
geval heeft de stad Roeselare nauw contact met De Lijn, ook voor het bepalen van de locatie en de 
inplanting van de schuilhuisjes.  

 
De stad Roeselare is de halteuitrusting in haar totaliteit aan het optimaliseren en momenteel 
worden de buskaders herschilderd. Het herschilderen van de buskaders is een eerste stap in het 
optimaliseren van toegankelijkheid van het openbaar vervoer. Buskaders op de weg vormen een 
referentiepunt voor de chauffeur om op de correcte plaats te stoppen aan de halte. Voor de overige 
weggebruikers toont een buskader ook aan dat er een bus kan stilstaan op die locatie; bovendien 
werkt een buskader ook preventief om foutparkeerders te vermijden. 

 
Daarnaast heeft de stad Roeselare een overeenkomst met een publicitaire firma waardoor er 
recentelijk een 10-tal nieuwe schuilhuisjes werden bijgeplaatst. 

 
2. In andere provincies werden geen initiatieven met vrijwilligers opgestart zoals in Roeselare, maar 

heeft De Lijn de verbetering van de toegankelijkheid in haar beleid opgenomen. 
De verbetering van de toegankelijkheid van de haltes is een permanente bezorgdheid bij De Lijn. 
Bij elke nieuwe aanleg van een halte wordt de toegankelijkheid bestudeerd. Daarnaast is De Lijn 
gestart met het strategisch project 'interne haltemetingen', waardoor binnenkort de halte-uitrusting 
van alle haltes zal zijn geïnventariseerd. Ook voert De Lijn een sensibiliseringscampagne om 
steden en gemeenten er toe aan te zetten te investeren in veilige en comfortabele halte-
infrastructuur (zie ook antwoord op vraag 3). 

 
3. De Lijn beschikt momenteel over precieze cijfers van het aantal gesubsidieerde schuilhuisjes. Van 

het aantal publicitaire schuilhuisjes en het aantal schuilhuisjes “eigen ontwerp” bestaat enkel een 
schatting. De optelling van deze gegevens, levert per provincie het volgende resultaat: 

 
 Antwerpen: 2524 
 Oost-Vlaanderen: 1941 
 Vlaams-Brabant: 1722 
 Limburg: 2966 
     West-Vlaanderen: 1597 
 Totaal 10750 
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De inrichting van de halteplaatsen is de verantwoordelijkheid van de wegbeheerders. Zij nemen de 
beslissing om een halte wel dan niet uit te rusten met een schuilhuisje. De Lijn heeft hierbij een 
belangrijke adviserende rol. En het spreekt voor zich dat De Lijn nauw toekijkt op de kwaliteit: 
niet alleen van de haltes, maar ook van de schuilhuisjes. 

 
De Lijn startte in 2008 met de inventarisering van de halte-uitrusting. Doelstelling van dit project 
is het in kaart brengen van de situatie aan de halte-uitrusting over heel Vlaanderen. Dit zowel wat 
betreft kwaliteit op het vlak van inrichting en informatie als wat betreft veiligheid en 
toegankelijkheid. Op dit ogenblik is een nulmeting aan de gang. Op basis van de resultaten worden 
in een later stadium concrete actieplannen uitgewerkt. 

 
De Lijn voert ook systematisch een sensibiliseringscampagne om steden en gemeenten er toe aan 
te zetten te investeren in veilige en comfortabele halte-infrastructuur. Ondermeer via een 
informatiebrochure, via het magazine Op 1 Lijn en via een jaarlijkse mailing worden de 
gemeenten geïnformeerd over de mogelijkheid om gesubsidieerde schuilhuisjes in te planten. Het 
Vlaams Gewest en De Lijn nemen 75 % van de kostprijs voor hun rekening. De gemeente betaalt 
de resterende 25 %. Deze aantrekkelijke voorwaarden stimuleren zeker het inplanten van 
schuilhuisjes aan de haltes. 

 
De gemeenten in Vlaanderen kunnen op drie manieren schuilhuisjes aan hun haltes plaatsen: ze 
kunnen schuilhuisjes (met genot van een subsidie) bestellen via De Lijn, een overeenkomst sluiten 
met een publicitair firma voor de plaatsing van publicitaire schuilhuisjes of ze kunnen zelf een 
schuilhuisje ontwerpen en bouwen (dit laatste noemen we een schuilhuisje “eigen ontwerp”). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 254 
van 25 juli 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Verkeersveiligheid   -   Sensibiliseringscampagnes 
 
Deze vraag betreft de sensibiliseringscampagnes en participaties in de ontwikkeling van nieuwe 
technieken ter voorkoming van verkeersslachtoffers. 
 
Het verkeer blijft helaas nog steeds een zware tol eisen, ondanks de infrastructurele verbeteringen, de 
sensibiliseringscampagnes en het gevoerde handhavingsbeleid. 
 
Ook vanuit het wetenschappelijk en technologisch onderzoek worden inspanningen geleverd om 
innovatieve systemen in onder meer voertuigen te ontwikkelen die bijdragen tot een veiliger verkeer. 
 
1. Welke sensibiliseringscampagnes ter voorkoming van verkeersslachtoffers werden de voorbije 

vier jaar ondernomen? 
 
2. Wat was de kostprijs per project en per jaar van deze sensibiliseringscampagnes? 
 
3. Zijn er statistieken beschikbaar die meetbare resultaten weergeven van de gevolgen van deze 

sensibiliseringscampagnes? 
 
4. Participeerde de Vlaamse overheid de voorbije vier jaar in wetenschappelijke en technologische 

projecten die opgezet werden om onder meer innovatieve systemen in voertuigen te ontwikkelen 
die moeten bijdragen tot meer verkeersveiligheid? 

 
Zo ja, in welke projecten? In welk samenwerkingsverband gebeurde de participatie? Welke 
budgetten werden hiervoor aangewend? 
 
Zo neen, overweegt de Vlaamse overheid dergelijke participaties op korte termijn? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 254 van 25 juli 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
1. Campagnes sinds 2004: 

 

2004 

- 6 affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een ander medium 

- Affichecampagne “parkeren” 

- 9e Week van de zachte weggebruiker 

- 9e Week van vervoering 

- Campagne Levenslijn Kinderfonds 

  

2005 

- 6 Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een ander medium (*) 

- Campagne “motorrijders” (*) 

- 10e week van vervoering 

- Zone 30, De Maxx! (*) 

 

2006 

- 6 Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een ander medium, “Wat is uw 

excuus?” (*) 

- Campagne “motorrijders” (*) 
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- Hoffelijkheid op de weg en het openbaar vervoer 

- Mobiel4Real 

- Gordeldracht 

- Levenslijn Kinderfonds  

 

2007 

- 6 Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een ander medium, “Wat is uw 

excuus” (*) 

- De mobiliteitsweken: Heen-en-weer week (week van de zachte weggebruiker, nieuwe vormgeving) 

en Aardig op Weg (week van vervoering, nieuwe vormgeving) 

 

2008 

- 6 Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een ander medium, “Wat is uw 

excuus” (*) 

- De mobiliteitsweken: Heen-en-weer week (week van de zachte weggebruiker, nieuwe 

vormgeving) 

en Aardig op Weg (week van vervoering, nieuwe vormgeving) 

 

Campagnes aangeduid met een “(*)” werden gerealiseerd onder de gedeelde bevoegdheid van de 
minister van Mobiliteit, Sociale Economie en Gelijke Kansen en de minister van Openbare Werken, 
Energie, Leefmilieu en Natuur.  

 

Het doel van de jaarlijkse affichecampagnes is om gedurende een kalenderjaar 6 geïntegreerde en 
samenhangende campagnes te ontwikkelen die de weggebruikers bewustmaken van de 
mobiliteitsproblematiek, hen sensibiliseren en hen aansporen tot meer verantwoord rijgedrag. 

Sinds 2006 worden de thema’s voorgesteld onder de noemer “Wat is uw excuus?”.  

Volgende thema’s kwamen aan bod: 

• 2003:  Eerste hulp bij ongevallen, carpooling, week van de zachte weggebruiker, week van 
vervoering, hoffelijkheid in het verkeer, verantwoord rijgedrag bij wegenwerken; 
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• 2004: hoffelijkheid in het verkeer, werken Antwerpen, Veiligheid van kinderen in het verkeer, 
ozonvriendelijk rijgedrag, verantwoord rijgedrag bij wegenwerken, week van vervoering; 

• 2005: winterdienst, werkzaamheden op de Antwerpse Ring, zuinig rijden, zwerfvuil langs de 
Vlaamse wegen, week van de zachte weggebruiker, week van vervoering; 

• 2006: verantwoord rijgedrag (links rijden), verantwoord rijgedrag bij wegenwerken, zacht 
weggebruik, verantwoord rijgedrag (gebruik pechstrook), openbaar vervoer, verantwoord 
rijgedrag (snel rijden); 

• 2007: verantwoord rijgedrag (rechts inhalen), verantwoord rijgedrag bij wegenwerken, zacht 
weggebruik, motor afzetten bij korte stop, carpoolen. 

 

In aanvulling op de 6 campagnes wordt jaarlijks ook een affichecampagne uitgewerkt in 
samenwerking met het BIVV en de gewesten. Volgende thema’s kwamen aan bod: 

• 2003: Aandacht voor de zwakke weggebruiker; 
• 2004: parkeergedrag; 
• 2005: motorrijders. Deze campagne had tot doel de autobestuurders attent te maken op een 

goede houding ten opzichte van de motorrijders; 
• 2006: motorrijders. Deze campagne had tot doel de autobestuurders attent te maken op een 

goede houding ten opzichte van de motorrijders; 
 

Verder ondersteunt de Vlaamse overheid sinds 1996 jaarlijks de week van de zachte weggebruiker en 
de week van vervoering. Tijdens de week van de zachte weggebruiker promoot Komimo vzw het 
fietsen en het te voet gaan als deeloplossing voor het mobiliteitsprobleem. De week van vervoering 
ondersteunt, naast tal van acties rond vormen van gemeenschappelijk vervoer, ook de Europese week 
van mobiliteit. De organisatie in Vlaanderen is in handen van Komimo. De doelstelling van de week 
van vervoering is drieledig: iedereen doen stilstaan bij duurzaam vervoer doorheen de stad, een 
gedragsverandering teweeg te brengen en de aanzet te geven tot manieren van verplaatsen die het 
milieu en de veiligheid beter vrijwaren. In 2007 kregen de weken een nieuwe look-and-feel.  

 

In 2004 en 2006 werkte de Vlaamse overheid ook mee aan de campagne en acties van het “Levenslijn 
Kinderfonds”. Het Levenslijn Kinderfonds werd in 2001 in de schoot van de Koning 
Boudewijnstichting opgericht. Het fonds wil met brede acties bijdragen tot een verhoogde 
verkeersveiligheid voor kinderen en jongeren. Levenslijn werft enerzijds fondsen die het besteed aan 
verkeersveiligheidacties, wetenschappelijk onderzoek en een project rond verkeersslachtofferhulp. 
Anderzijds wil Levenslijn kleinschalige mobiliteitsprojecten op het terrein met een financiële bijdrage 
ondersteunen. 

De administratie werkt ook éénmalige campagnes uit die tot doel hebben om specifieke elementen uit 
het mobiliteits- of verkeersveiligheidsbeleid te ondersteunen. In 2005 werd de campagne “Zone 30, de 
maxx!” gerealiseerd. Deze campagne had tot doel om de invoering van de snelheidsbeperking in de 
schoolomgeving bekend te maken en een draagvlak te realiseren. Mobiel4Real (2006) had dan weer 
tot doel om jonge verkeersdeelnemers (12-21 jaar) door middel van een interactieve campagne op een 
leuke manier te betrekken bij het beleid en hen te laten nadenken over hun verkeersgedrag en 
verantwoordelijkheden.  

  

2. Kostprijs van de campagnes 

 

Campagnes 2004 Bedrag  (incl.btw) 
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Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een 

ander medium 

142.474,27 € 

Campagne “parkeren” 27.378,00 € 

9e Week van de zachte weggebruiker 61.055,67 € 

(mediaruimte) 

9e Week van vervoering 69.998,50 € 

(mediaruimte) 

Campagne Levenslijn Kinderfonds 111.179,15 € 

  

 

Campagnes 2005 Bedrag  (incl.btw) 

Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een 

ander medium (*) 

147.396,94 € 

Campagne “motorrijders” (*)  39.963,07 € 

10e week van vervoering 160.641,34 € 

Zone 30, De Maxx! (*) 103.446,00 € 

 

 

Campagnes 2006 Bedrag  (incl.btw) 

Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een 

ander medium, “Wat is uw excuus?” (*) 

245.556,84 € 

Campagne “motorrijders” (*)  39.708,32 € 

Hoffelijkheid op de weg en het openbaar vervoer 117.807,92 € 

Mobiel4Real 239.190,18 € 
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Gordeldracht   39.966,30 € 

Levenslijn Kinderfonds 217.800,00 € 

 

Campagnes 2007 Bedrag  (incl.btw) 

Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een 

ander medium, “Wat is uw excuus” (*) 

261.627.84 € 

De mobiliteitsweken: Heen-en-weer week/ Aardig op week (2 

campagnes: bestek plus mediaruimte 

298.001,42 € 

 

Campagnes 2008 Bedrag  (incl.btw) 

Affichecampagnes langs gewest- en snelwegen, ondersteund door een 

ander medium, “Wordweermens” (*) 

205.439,00 € 

De mobiliteitsweken: Heen-en-weer week/ Aardig op week  253.883,30 € 

 

3. Evaluatie 

 

Meetbare effecten, zoals bijvoorbeeld de stijging van het aantal reizigers op de bussen, worden in de 
regel door meerdere factoren bepaald. Wat daarbij precies het aandeel van de campagneboodschappen 
bewustmaking en sensibilisering is, zou dus in een bijkomend expliciet onderzoek moeten worden 
nagegaan. Dergelijk onderzoek is wel zeer tijdsintensief en kostelijk, zodat de kosten en de baten goed 
tegen elkaar moeten worden afgewogen. 

 

Omdat het uitvoeren van een kwantitatieve en kwalitatieve evaluatie van een communicatiecampagne  

een dure en ingewikkelde opdracht is, werden meestal geen evaluatieopdrachten of effectmetingen 
uitbesteed. Wel zijn de campagnes na afloop intern geëvalueerd met aandacht voor het verloop van de 
campagnes en de samenwerking met de opdrachtnemers.  

 

Binnen een raamcontract van de Cel Externe Communicatie van de Vlaamse overheid werd in 2004 de 
affichecampagne rond verantwoord rijgedrag bij wegenwerken geëvalueerd op bereik en kwalitatieve 
waardering. De campagne werd opgemerkt door 28% van de Vlamingen. Bijna 1/3 daarvan kon ook 
de juiste zender aanduiden. 9% van de Vlamingen werd effectief bereikt. De respondenten 
beoordeelden de campagne overwegend positief. 67% van de ondervraagden gaf de campagne een 
eerder goede tot zeer goede globale waardering.  
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Met het oog op het verhogen van de interne kennis, werden in 2005 en 2006 twee 
onderzoeksopdrachten uitbesteed aan de Universiteit Leuven. Met de resultaten van deze studies zal 
door de administratie rekening worden gehouden bij het uitwerken van nieuwe campagnes. 

 

Het eerste onderzoek van de KUL brengt met behulp van een meta-analyse het effect van campagnes 

in beeld. Verder worden aspecten die een invloed hebben op het effect van een campagne 
geïdentificeerd. Het tweede onderzoek “Mobiliteitscommunicatie in Vlaanderen: Actoren en 
doelgroepen” bestaat hoofdzakelijk uit twee delen. Het eerste deel gaat over de actoren die een 
belangrijke rol spelen in het communicatieproces rond verkeersveiligheid en mobiliteit. Het tweede 
deel focust op de thema’s waarrond de verschillende doelgroepen informatie willen ontvangen en op 
welke wijze deze informatie dan het beste kan worden gegeven.   

 

4. Participatie innovatieve veiligheidstechnologie in voertuigen 

 

In het Steunpunt Mobiliteit en Openbare Werken  - spoor verkeersveiligheid - werd een overzicht en 
analyse gemaakt van ITS-ontwikkelingen en hun effecten op verkeersveiligheid op basis van 
internationale literatuur en projecten. Tevens werd de methodologie uitgewerkt voor een 
pilootonderzoek dat een relatie zal leggen tussen het rijgedrag en verkeersveiligheid, waarbij tevens de 
impact van nieuwe voertuigtechnologieën ter bevordering van de verkeersveiligheid kan worden 
bestudeerd. Verder zal de administratie in het najaar van 2008 een onderzoek opstarten naar de 
effecten van ‘Daytime Running Lights’ op de verkeersveiligheid (d.i. lichtgebruik van voertuigen 
overdag). 
 
Voor meer gedetailleerde informatie wordt verwezen naar het meerjarenprogramma van het steunpunt 
en naar de website www.steunpuntmowverkeersveiligheid.be.  
 
Overzicht publicaties van 2005 tot 2008: 
 
gepubliceerde rapporten 2005: 
• Vooronderzoek relatie ongeval - type voertuig. Vooronderzoek naar de relatie tussen ongevallen 

en het type voertuig: beschikbaarheid van gegevens.' 
• Veiligheidsverhogende voertuigtechnologie voor gemotoriseerde tweewielers. Overzicht, 

beschrijving en technische aspecten van voertuigtechnologie die de veiligheid van bestuurders van 
gemotoriseerde tweewielers verhoogt.' 

• 'Systemen ter verbetering van het zicht van de bestuurder. Technische beschrijving en effect op de 
verkeersveiligheid.' 

  
gepubliceerde rapporten 2006: 

• 'Voertuigtechniek ter verhoging van de baanvastheid en de voertuigstabiliteit. Overzicht en 
effectiviteit van technologie die de baanvastheid en stabiliteit van personenwagens tracht te 
verhogen.' 

• 'Passieve veiligheid beoordeeld met botsproeven: EuroNCAP. Toelichting en evaluatie van het 
European New Car Assessment Programme.' 

• 'Relatie tussen type voertuig en ongevalsernsttype voertuig en ongevalsernst. Internationale 
literatuurstudie over de ernst van ongevallen in relatie tot de types van voertuigen die erbij 
betrokken zijn.' 

• 'Voertuigtechniek voor automatische hulpoproep: eCall. Stand van zaken van het Europese 
initiatief rond de automatische hulpoproep eCall.' 

 
gepubliceerde rapporten 2007: 
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• 'Veiligheidsverhogende voertuigtechnologie voor zwaar vervoer: Overzicht, beschrijving en 
technische aspecten van veiligheidstechnologie voor vrachtwagens en bussen.' 

• Nieuwe veiligheidstechnologie en impact op technische keuring. Evaluatie van efficiëntie van 
huidige testen op keuring voor nieuwe technologieën.' 

 
gepubliceerde rapporten 2008 
• 'Verband tussen rijparameters en verkeersveiligheid. Identificatie van de parameters veilig versus 

onveilig rijgedrag.'  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 258 
van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
De Lijn   -   Verkeerskussens 
 
In het tijdschrift “Op 1 Lijn”, het magazine van De Lijn voor de gemeente, in het nummer mei-juni 
2008, behandelt men het aspect doorstroming. 
 
Inzake verkeersremmende kussens, inzake verkeersremmende maatregelen zegt de afgevaardigde van 
De Lijn Limburg: “Verkeersdrempels zijn voor ons uit den boze want onze nieuwe lagevloerbussen 
van het toegankelijke type lopen op die drempels gevaar om met de buik de grond te raken”.  
“Ondanks de overduidelijke voordelen van de verkeersremmende kussens moet De Lijn, naar eigen 
zeggen, moeite doen om de gemeenten te overtuigen.” 
 
De aarzeling van de gemeenten is echter gebaseerd op een aantal overwegingen. 
 
Ten eerste is het vervangen van de verkeersremmers door verkeerskussens een dure ingreep. 
 
Ten tweede vreest men dat de verkeerskussens veel minder een ontradend effect gaan hebben dan de 
verkeersdrempels. Dit zou tot de bizarre situatie leiden dat woonstraten opnieuw verkeersstraten 
worden wegens het feit dat de snelheidsremming veel minder is dan voorheen en dit om het openbaar 
vervoer tweemaal per dag of driemaal per week (belbus) sneller te kunnen laten rijden. 
 
Ten derde: verkeerskussens remmen de snelheid van het busverkeer niet, terwijl er op vele plaatsen 
klachten zijn over te hoge snelheid van het openbaar vervoer. 
 
1. Welke richtlijnen  heeft de minister gegeven aan De Lijn via de beheersovereenkomst of andere 

kanalen om de verkeersdrempels te laten vervangen door verkeerskussens? 
 
2. Is er bij de aankoop van de lagevloerbussen rekening gehouden met het feit dat er in Vlaanderen 

duizenden verkeersdrempels zijn geplaatst? 
 
3. Hoeveel beschadigingen aan lagevloerbussen zijn er reeds gebeurd sinds de invoering ervan?  
 
4. Beschikt de minister zelf als minister dan wel de vervoermaatschappij over juridische middelen 

om de vervanging van de verkeersremmers door verkeerskussens af te dwingen ten opzichte van 
de gemeenten? 

 
5. Welke zijn de resultaten van wetenschappelijke studies inzake het verkeersremmend effect van 

verkeersdrempels en verkeerskussens? 
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6. Gaat de minister er niet van uit dat de inrichting van het openbaar domein een afweging moet zijn 
die tegelijkertijd de zwakke weggebruiker beschermt én  maatregelen inhoudt ten opzichte van het 
autoverkeer én doorstroming voor het openbaar vervoer verbetert? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 258 van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1 en 4. De volgende wettelijke elementen bestaan er in verband met snelheidsremmers en openbaar 

vervoer: 
− Volgens de regels in het KB van 09.10.1998 (BS 28.10.1998), gewijzigd bij KB van 

03.05.2002 (BS 31.05.2002) mogen er geen drempels voorkomen op routes van geregeld 
openbaar vervoer. Erratum van BS 26.02.2003. De aanpassingstijd werd voorzien tot 
01.11.2007 (en werd één jaar later verlengd).  

− Ministeriële omzendbrief 03.05.2002: snelheidsbeperking op verhoogde weginrichtingen 
en reglementering van rijbaankussens 

− Andere verhoogde weginrichtingen zoals plateaus kennen geen gereglementeerde 
afmetingen en zijn wel toegestaan op routes van openbaar vervoer mits de expliciete 
toestemming van het openbaar vervoerbedrijf. 

 
2. Bij de aankoop van de lage vloerbussen wordt wel degelijk rekening gehouden met het feit dat 

er in Vlaanderen duizenden verkeersdrempels geplaatst zijn. Hieronder worden de teksten 
opgenomen in de lastenboeken in verband hiermee weergegeven.  

 
1. Lastenboek gelede bussen 27.06.2006 
 
Het koetswerk geeft een bodemvrijheid van 200 mm. 
Geen enkel opgehangen deel mag lager komen dan 180 mm. Deze 180 mm mag onderschreden worden 
in de omgeving van de wielen voor zover voor en achter elk wiel een vrije hoek blijft van bgtg1/8. 
Geen enkel onderdeel mag de grond raken wanneer aan een reglementaire snelheid over een 
reglementaire verkeersdrempel gereden wordt.  
 
2. Lastenboek citybus 5.09.2006 
 
Geen enkele opgehangen onderdeel mag lager komen dan 180 mm. 
Deze 180 mm mag overschreden worden in de omgeving van de wielen voor zover voor en achter elk 
wiel een vrije hoek blijft van bgtg 1/8. 
Bovendien mag deze 180 mm onderschreden worden in de omgeving van de wielen voor zover het 
voertuig, in belaste toestand, zonder problemen een brug kan op en af rijden waar de helling bgtg 1/8 
bedraagt over de eerste 2 meter en daarna overgaat naar een helling van bgtg 1/8. Dit mag bekomen 
worden in dynamische toestand. 
Indien de constructeur opteert voor een stijgsysteem dient dit aan volgende voorwaarden te voldoen: 
-het voertuig kan slechts stijgen binnen de snelheidszone van 0 tot 15 km/h 
-de halterem mag niet opstaan  
-de deuren mogen niet opgaan. 
-zowel het stijgen als het dalen van het voertuig gebeurt door tussenkomst van de chauffeur.  
 

3. Er kan niet met 100% zekerheid worden gezegd dat beschadigingen aan lagevloerbussen het 
gevolg zijn van verkeersdrempels, zo kunnen beschadigingen ook het gevolg zijn van 
manoeuvres uitgevoerd door de chauffeur. Exacte cijfers zijn hiervan niet gekend. De meeste 
vouwbalgen van gelede bussen zijn echter beschadigd. 

 
5. Wetenschappelijke studies inzake het verkeersremmend effect van verkeersdrempels en 

verkeerskussens werd niet teruggevonden. Het verkeersreglement schrijft voor dat de 
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maximumsnelheid op een verhoogde weginrichting 30 km/uur bedraagt. De bedoeling van 
verkeerskussens is de snelheid te remmen, ook van de bussen, maar zonder het comfort van de 
busreiziger te verlagen. 

 
6. Ik ga akkoord met de stelling dat de weginrichting een afweging moet zijn van de veiligheid 

en doorstroming van alle weggebruikers. Niet alleen in het mobiliteitsbeleid, maar ook in bij 
de weginrichting, blijf ik voorstander van het STOP-principe. Een weginrichting met 
verkeerskussens is hiervan een goed voorbeeld. Verkeerskussens remmen de snelheid, ook van 
bussen, maar zonder het comfort van de busreiziger te verlagen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 259 
van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Gratis openbaar vervoer   -   Hasselt 
 
In “Het magazine van De Lijn voor uw gemeente, Op 1 Lijn” nr. 65 zegt de verkeersdeskundige van 
de stad Hasselt: “In 1996 telden wij in Hasselt 360.000 busreizigers, vorig jaar (2007) waren dit er 4,5 
miljoen”. 
 
1. Kan de minister deze cijfers bevestigen? Waarop zijn deze tellingen gebaseerd (ontwaardingen, 

feitelijke tellingen,…)? 
 
2. Hoeveel automobilisten hebben in Hasselt dankzij het gratis openbaar vervoer de auto laten staan 

en nemen geregeld de bus in de plaats? 
 
3. Hoeveel voetgangers en fietsers nemen intussen de bus in plaats van hun vroegere 

verplaatsingsmiddel? 
 
4. Wat heeft het gratis openbaar vervoer van 1996 tot en met 2007 gekost aan de Vlaamse 

belastingbetaler (dotatie in De Lijn inbegrepen) en aan de Hasseltse belastingbetaler? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 259 van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1.  De in het artikel aangehaalde cijfers zijn correct. De telling van de reizigers is gebaseerd op 

ontwaardingen die door de chauffeurs worden uitgevoerd. 
 
2-3.  Vijf maanden na de invoering van het gratis openbaar vervoer in Hasselt (dit onderzoek dateert 

van januari 1998) werd een evaluatie opgemaakt (aan de hand van een ondervraging van 4.525 
busreizigers). Hieruit blijkt dat 22,8% van de bestaande verplaatsingen vroeger met de auto 
gebeurde, 13,9% van de bestaande verplaatsingen te voet werden afgelegd en 18,4% met de 
fiets. 

 
4.  

 Kost voor 
De Lijn (in euro) 

1997 967.881,96 
1998 1.487.519,18 
1999 1.363.821,85 
2000 1.614.654,23 
2001 2.688.930,39 
2002 2.819.725,47 
2003 2.425.034,99 
2004 2.525.997,96 
2005 2.631.682,46 
2006 3.451.133,30 
2007 3.453.479,06 

 
Het komt aan de stad Hasselt toe om informatie te geven over de tussenkomst van de stad 
Hasselt. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 262 
van 13 augustus 2008 
van JOHAN DECKMYN 
 
 
 
Waaslandhaven   -   Openbaar vervoer 
 
Op 7 mei heeft het ACV een enquête gehouden over de bereikbaarheid van de Waaslandhaven via het 
openbaar vervoer. Volgens persberichten zou de enquête uitwijzen dat 80 % van de ondervraagden in 
de haven bereid is om het openbaar vervoer te gebruiken indien er tenminste openbaar vervoer zou 
zijn. 
  
Het ACV ziet twee mogelijke oplossingen. Ofwel moeten de bedrijven, eventueel met medewerking 
van de gemeente Beveren, zelf voor bussen zorgen. Ofwel moet de gemeente Beveren samen met De 
Lijn iets op poten zetten. Ondertussen blijken enkele bedrijven zelf initiatieven te nemen ter zake, 
aangezien “De Lijn geen actie onderneemt”. 
  
Het is niet de eerste keer dat er gepleit wordt voor openbaar vervoer in de Waaslandhaven. Ook de 
gouverneur is hier een overtuigd voorstander van. Het Beverse gemeentebestuur wil een oplossing 
uitwerken, maar stelt dat dit niet eenvoudig is. 
 
Er zijn met De Lijn blijkbaar al enkele gesprekken gevoerd, maar de situatie blijkt complex te zijn. 
 
1. Er werden hieromtrent blijkbaar reeds verschillende besprekingen gevoerd. Met welke partners 

wordt er door De Lijn dienaangaande onderhandeld? 
 
2. Wat zijn de voorlopige resultaten van deze besprekingen? Wat is de timing voor volgende 

initiatieven ter zake? 
 
3. Is de minister op de hoogte van de voorstellen en de resultaten van bovenvermelde enquête? 

Welke conclusies verbindt zij hieraan? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 262 van 13 augustus 2008 
van JOHAN DECKMYN 
 
 
 
1. Gesprekspartners: 
 
 De mobiliteit en de bereikbaarheid van de Waaslandhaven is vooreerst het thema van een 

werkgroep “Mobiliteit Waaslandhaven”, een werkgroep die in 2007 werd opgestart door 
RESOC Waas & Dender Deze werkgroep is o.a. samengesteld uit lokale overheden (schepenen 
van Beveren, Stekene, Sint-Gillis-Waas, provincieraadsleden), sociale partners, VDAB, 
Vooruitzenden, het Provinciaal Mobiliteitspunt Oost-Vlaanderen en afgevaardigden van 
RESOC. De Lijn behoort in principe niet tot dit overlegforum.  

 Daarnaast vormt het openbaar vervoer in die regio ook het gespreksthema in het overleg van De 
Lijn met het gemeentebestuur van Beveren 

 
2.  Stand van zaken overleg: 
 
 2.1 Werkgroep “Mobiliteit Waaslandhaven” 
 De Lijn werd uitgenodigd op de vergadering van de Werkgroep “Mobiliteit Waaslandhaven” op 

29 februari 2008 om er een toelichting te geven omtrent netmanagement en de eventuele 
vooruitzichten voor een bediening van de Waaslandhaven. 

 De Werkgroep besliste, om op korte termijn een dossier ‘bediening Waaslandhaven’ in te dienen 
bij het Pendelfonds.  

 Om dit te realiseren werd een beperkte werkgroep (leden VDAB, Vooruitzenden, Provinciaal 
Mobiliteitspunt Oost-Vlaanderen, VOKA en RESOC) opgericht die in eerste instantie gegevens 
(herkomst werknemers) zou verzamelen en tegelijk een draagvlak zou zoeken bij bedrijven en 
interim-kantoren. Er zou gestart worden met een kleinschalig project. 

 
 2.2 Overleg met gemeentebestuur Beveren 
 Op 24 december 2006 startte De Lijn Oost-Vlaanderen het basismobiliteitproject ‘Beveren – 

Kruibeke – Temse’ op. Dit project omvatte het implementeren van enerzijds de belbus Beveren 
– Kruibeke – Temse en anderzijds het centrumnet Beveren (2 nieuwe buslijnen). 

 Daarbovenop werden ook wijzigingen aan de bestaande buslijnen in de regio doorgevoerd.   
 Het centrumnet Beveren bestaat uit :  
 Lijn 8   Beveren Begraafplaats – Melsele Pauwstraat 
 Lijn 88 Beveren Begraafplaats – Kallo Dijkgravenstraat 
 
 De eerste evaluatie van dit project werd voorgelegd aan de Openbaar vervoercommissie van 4 

maart 2008.  In haar evaluatierapport stelt De Lijn Oost-Vlaanderen dat het centrumnet Beveren 
niet de vooropgestelde norm van gemiddeld 8 reizigers per rit behaalt. De Lijn dringt aan op een 
reorganisatie van het Beverse centrumnet. De OVC gaf daartoe haar goedkeuring.  

 Vervolgens werkt De Lijn in samenwerking met de lokale overheid Beveren een nieuw voorstel 
uit. Daar waar De Lijn een optimalisatie van het centrumnet beoogt, wenst de gemeente Beveren 
een betere bediening van de Waaslandhaven. 

 Het voorstel ‘aanpassing centrumnet Beveren’ werd voorgelegd aan Openbaar Vervoer-
commissie van 01 juli 2008 waar het een positief advies kreeg. 

 De aanpassing gaat in voege op 14 december 2008 en behelst het volgende: 
- lijn 8 wordt afgeschaft; 
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- lijn 88 blijft behouden (deze lijn heeft haar eindhalte aan de ingang van de Waaslandhaven). 
- daarboven zal het deeltraject Kallo - Antwerpen LO van lijn 89 Doel – Kieldrecht – Kallo – 

Antwerpen LO, die momenteel een functioneel karakter heeft, opgewaardeerd worden tot een 
uurfrequentie. Deze lijn bedient deels het zuiden van het industriepark (Canadastraat, 
Scheldedijk) 

 Deze aanpassingen dragen de goedkeuring van het gemeentebestuur Beveren. 
 
 Met de bestaande budgetten is het niet mogelijk de huidige exploitatie – die afgestemd is op het 

klassieke woon-werk en woon-school vanuit het Waasland naar Antwerpen – te combineren met 
een gericht aanbod van de Waaslandhaven (zeer grote oppervlakte en veel bedrijven met 
verschillende begin- en einduren).   

 
3.  Van de resultaten van de vermelde enquête werden noch De Lijn, noch de minister in kennis 

gesteld. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 263 
van 21 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Veiligheidsplan De Lijn   -   Sanitaire voorzieningen 
 
De Lijn voert sinds 1999 een geïntegreerd veiligheidsbeleid. De toename van agressie in de 
samenleving en meer specifiek het incident op buslijn 23 van zaterdag 24 juni 2006 heeft De 
Lijn ertoe aangezet een geactualiseerd veiligheidsplan voor de reiziger en het personeel van 
De Lijn op te stellen.  
 
De voorgestelde maatregelen in het veiligheidsplan “Veilig op weg” zijn logisch gebundeld tot 
zestien deelprojecten en zijn toegekend aan een projecteigenaar en -manager. Deelproject 
acht slaat op het voeren van een diversiteitsbeleid. Dit deelproject voorziet diverse 
actiepunten die werden ondernomen en ook passen in het veiligheidsplan.  
 
Een van de actiepunten bestaat erin dat samen met een extern bureau een voorbereidende 
presentatie wordt gemaakt in verband met het onderzoek naar de norm rond sanitaire 
voorzieningen, de aanpassing en concrete uitwerking ervan. Ik heb over dit actiepunt aan de 
minister recentelijk een schriftelijke vraag gesteld, met name de deelvragen 3 en 4 van 
schriftelijke vraag nr. 216 van 11 juni 2008. In het antwoord van de minister zijn enkele van 
mijn vragen onbeantwoord gebleven. Ik wil ze hier dan ook graag opnieuw stellen. 
 
1. Waar is het resultaat, met name de presentatie, raadpleegbaar van de studie die het extern bureau 

in het kader van het onderzoek naar de norm rond sanitaire voorzieningen heeft gemaakt? Kan de 
minister hiervan een exemplaar bezorgen? 

 
2. Kan de minister een overzicht geven van de plaatsen (per provincie en gemeente) waar de sanitaire 

voorzieningen zich bevinden?  
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 263 van 21 augustus 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. De studie uitgevoerd door het extern bureau in het kader van het onderzoek naar de norm rond 

sanitaire voorzieningen wordt in de huidige fase door De Lijn beschouwd als intern 
werkdocument.  

 Aan de hand van het interne rapport beraadt De Lijn zich momenteel over de volgende stappen 
(plan van aanpak, budgettering, …) voor de aanpak van de verbeterpunten die uit de studie naar 
voren zijn gekomen. Het intern en sociaal overleg binnen De Lijn is nog volop aan gang in de 
projectgroep en stuurgroep diversiteit.  

 
2. De lijsten van sanitaire voorzieningen per regio zijn opgenomen in bijlage. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Sanitaire voorzieningen provincie Antwerpen 
2. Sanitaire voorzieningen provincie Limburg 
3. Sanitaire voorzieningen provincie Oost-Vlaanderen 
4. Sanitaire voorzieningen provincie Vlaams-Brabant 
5. Sanitaire voorzieningen provincie West-Vlaanderen 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/263/antw.263.bijl.001.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/263/antw.263.bijl.002.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/263/antw.263.bijl.003.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/263/antw.263.bijl.004.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/263/antw.263.bijl.005.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 96 
van 25 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Nationale Delcrederedienst en Finexpo   -   Vlaamse dossiers 
 
Uit antwoorden op schriftelijke vragen aan haar voorgangster leidt ik af dat de Vlaamse Regering geen 
zicht heeft op het aandeel van de Vlaamse dossiers in de totale omzet van de Nationale 
Delcrederedienst (NDD).  
 
Omtrent Finexpo, dat door middel van kredieten van staat tot staat het exportgebeuren ondersteunt, 
beschikte de regering evenmin over gegevens met betrekking tot de regionale verdeling van die 
kredieten. Finexpo houdt ter zake blijkbaar geen statistieken bij. 
 
Het gaat hier om twee niet onbelangrijke instrumenten inzake ondersteuning van de export. 
 
Vindt de minister het niet noodzakelijk dat ze over gegevens m.b.t. Vlaanderen zou beschikken? 
 
Heeft ze ter zake al op meer openheid bij die twee instellingen aangedrongen? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 96 van 25 juni 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
De Nationale Delcrederedienst heeft de taak de risico’s op het gebied van invoer, uitvoer en 
investeringen te verzekeren. Ze richt zich tot alle bedrijven binnen de Europese Unie. De Belgische 
staat garandeert de verplichtingen die Delcredere op zich neemt, behalve wanneer het gaat om 
activiteiten die ook zonder overheidssteun door particuliere kredietverzekeraars zouden uitgevoerd 
worden. In deze gevallen moet Delcredere concurreren met privé-bedrijven.  
 
Over het aandeel van de Vlaamse dossiers in de totale omzet van de Nationale Delcrederedienst werd 
door Professor Ludo Cuyvers  van de Universiteit Antwerpen een studie gedaan die de periode 1995-
1997 besloeg. De berekeningen zijn opnieuw gedaan voor de periode 2000-2002 en staan in het 
werkstuk dat Professor Cuyvers presenteerde op het colloquium “Naar een grensverleggend Vlaams 
Buitenlands Beleid” in de Universiteit Antwerpen op 1 oktober 2004. De verdeling van de 
transactiebedragen voor kredietverzekeringsdossiers van Delcredere was als volgt: 37,8 % Vlaanderen, 
14,1 % Wallonië en 48,1 % Brussel. Recentere cijfers zijn niet beschikbaar. De gedelegeerd 
bestuurder van FIT heeft dit punt reeds ter sprake gebracht bij Yves Windelinckx, CEO van 
Delcredere.  
 
Finexpo verzekert de financiële steun aan de export van Belgische uitrustingsgoederen en aanverwante 
diensten met meer dan enkel leningen van staat tot staat. Zij beschikt ter ondersteuning van de export 
over vier types instrumenten. Naast de leningen van staat tot staat zijn er ook nog rentestabilisaties, 
interestbonificaties en interestbonificaties met aanvullende gift. Alle ondernemingen die in België 
uitrustingsgoederen en daarmee verbonden diensten produceren kunnen bij Finexpo hetzij 
rechtstreeks, hetzij via hun bankier, een aanvraag om overheidstussenkomst indienen wanneer ze over 
een uitvoercontract onderhandelen. De aanvragen worden door het Comité Finexpo onderzocht op 
basis van economische en financiële criteria met name de Belgische inbreng, aanwezigheid van 
concurrentie, budgettaire mogelijkheden, ontwikkelingsrelevantie indien het om uitrustingsgoederen 
bestemd voor een ontwikkelingsland gaat, enz...).  
 
Bij de betrokken uitvoercontracten zijn vaak meerdere ondernemingen betrokken en bevatten een 
aantal niet-Belgische componenten (consortia, tijdelijke verenigingen, lokale onderaanneming…). Het 
Comité Finexpo onderzoekt de Belgische inbreng sensu lato zonder onderscheid naar de regio waar de 
uitrustingsgoederen worden geproduceerd, en heeft tot doel om na te gaan of deze inbreng voldoende 
is om voor een overheidstussenkomst in aanmerking te kunnen komen. Om de spreiding van de 
tussenkomsten over de drie gewesten na te gaan, moet rekening worden gehouden met de uitsplitsing 
van het contract waarop de tussenkomst slaat. Dit geldt in het bijzonder voor de aanvragen ingediend 
door meerdere ondernemingen of ondernemingen met vestigingen in meer dan één gewest. Finexpo 
heeft niet zelf nog niet de middelen om deze spreiding weer te geven. Het lijkt echter interessant om 
over deze gegevens te kunnen beschikken. Ik zal via de twee gewestelijke vertegenwoordigers in het 
Comité Finexpo aansturen op meer openheid in verband met de interregionale verdeling van de 
middelen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 101 
van 27 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Klokkenluidersprotocol   -   Implementatie 
 
Tussen de Vlaamse Regering en de Vlaamse Ombudsdienst werd op 4 juli 2005 een Protocol 
overeengekomen tot regeling van de bescherming van de klokkenluiders, dat op dezelfde datum in 
werking is getreden. 
 
Dit Protocol is van toepassing op de Vlaamse overheidsdiensten, d.w.z. alle ambtenaren, stagiairs en 
contractuele personeelsleden van alle departementen van het Ministerie van de Vlaamse 
Gemeenschap, alle Vlaams wetenschappelijke instellingen, alle Vlaamse openbare instellingen (VOI), 
alle interne of externe verzelfstandigde agentschappen en het secretariaatspersoneel van de 
strategische adviesraden. 
 
Het Ombudsdecreet bepaalt in artikel 17bis “De Vlaamse Regering neemt in haar regelingen 
betreffende de rechtspositie van het personeel bepalingen op ter implementatie van het protocol”. 
 
Ondertussen is het protocol bijna drie jaar in werking getreden en de vraag naar een stand van zaken 
van deze implementatie is dus aan de orde. 
 
1. Kan de minister een overzicht geven wat betreft de implementatie van het Protocol in de 

personeelsstatuten/rechtspositieregelingen van de entiteiten die onder de bevoegdheid vallen van 
de minister: 
- het eigen departement van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap; 
- Vlaamse Wetenschappelijke instellingen; 
- Vlaamse openbare instellingen; 
- interne en externe verzelfstandigde agentschappen; 
- secretariaatspersoneel van de strategische adviesraden? 
 

2. Kan de minister een overzicht geven van alle entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid, die de inhoud 
van het protocol nog niet hebben opgenomen in de rechtspositie van het personeel? 

 
3. Bieden het Ombudsdecreet en het vermelde protocol de nodige klokkenluiders-bescherming aan 

personeelsleden, als de betrokken entiteit de inhoud van dit protocol nog niet opnam in de 
rechtspositie van het personeel? 

 
4. Waarom of waardoor is er vertraging bij de implementatie van het protocol? 
 

Neemt de regering initiatieven opdat het departement, de wetenschappelijke instellingen, de 
VOI’s, de IVA’s en alle andere entiteiten het protocol op het terrein uitvoeren? 
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5. Welke timing voorziet de minister voor de implementatie van artikel 17bis van het Ombudsdecreet 
in de entiteiten onder zijn/haar bevoegdheid? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 95, Van Mechelen nr. 181, 

Vandenbroucke nr. 309, Anciaux nr. 171, Bourgeois nr. 142, Keulen nr. 206, Van Brempt nr. 234, 
Vanackere nr. 262, Crevits nr. 808, Ceysens nr. 101). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 101 van 27 juni 2008 
van RUDI DAEMS 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 105 
van 9 juli 2008 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Project “De vliegende ondernemer”   -   Steun 
 
Veel zelfstandigen hebben het al meegemaakt: ziekte, ongeval, overlijden in de familie, ... onvoorziene 
omstandigheden waardoor een zelfstandige tijdelijk haar of zijn zaak niet kan runnen. 
 
Mogelijkheden voor zelfstandigen op het gebied van werkonderbreking, zijn er zo goed als niet. 
In feite zijn er volgende opties: de zaak sluiten, echtgeno(o)t(e), partner, helper of familielid laten 
inspringen, een interim-bediende aannemen, een intern personeelslid de zaken laten opvolgen. 
 
Een bedrijfsleider vervangen, is niet vanzelfsprekend. Om deze problematiek hiervan beter in kaart te 
brengen, werd een proefproject door Unizo en markant uitgewerkt. Hierbij werd eerst een profiel 
uitgeschreven voor personen die geschikt zijn om een tijdelijk werkonbekwame zelfstandige zo goed 
mogelijk te vervangen. Het ging om gewezen werknemers, gewezen zelfstandigen, meewerkende 
echtgenoten, vroeggepensioneerden of werklozen met de nodige ervaring. Op die manier gaf het 
project ook nieuwe kansen aan mensen met ervaring. Voor hen werd daarom een bedrijfseconomische 
bijscholing georganiseerd voor zogenaamde “aspirant-vliegende ondernemers”. 
 
Volgens Unizo en markant zijn de vliegende ondernemers “een essentieel onderdeel voor een 
aangepast sociaal vangnet”. Volgens beide organisaties is het integreren van het systeem in de sociale 
zekerheid noodzakelijk om het succesvol te kunnen uitbouwen, zowel inzake financiering als inzake 
de noodzakelijke infrastructuur. Voorts dient het systeem aangepast te worden naargelang de 
betrokken sector. 
 
Daarom startten Unizo en markant vier jaar geleden het project “Vliegende Ondernemer”onder meer 
met de steun van de Vlaamse Gemeenschap. Er werden in totaal 150 vliegende ondernemers 
bijeengebracht. De organisaties wijzen op de economische noodzaak aan vervanging voor tijdelijk 
arbeidsongeschikte zelfstandigen. Vorig jaar waren er naar schatting 18.000 uitkeringsgerechtigde 
langdurig zieke zelfstandigen. Gemiddeld zijn die twee jaar werkonbekwaam. Om de vliegende 
ondernemers een echte kans te geven, moet het systeem ook meer bekendheid genieten bij de 
verschillende doelgroepen. Verder lijkt ook intergouvernementeel overleg rond deze problematiek 
aangewezen. 
 
 
1. Op welke wijze steunt de minister het systeem van “vliegende ondernemers”? 
 
2. Is er in dit verband overleg met de federale minister van Middenstand? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 105 van 9 juli 2007 
van PATRICK DE KLERCK 
 
 
 
Het project wordt niet door mij ondersteund.  
 
Het project ontving een ESF-financiering van september 2004 tot december 2006. Vanuit VESOC 
(Vlaams Economisch Sociaal Overleg Comité) werd cofinanciering verkregen. 
 
In het kader van de recente oproep van het Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling (EFRO) 
Prioriteit ondernemerschap, Operationale Doelstelling 2 verkreeg Markant een Europese financiering 
ten bedrage van 212.889 euro en een Vlaamse cofinanciering van 239.500. Het zal daarmee samen met 
Unizo een Platform voor zelfstandig ondernemende vrouwen als centraal knooppunt rond vrouwelijk 
ondernemerschap oprichten. Het Platform bestaat uit een kenniscentrum, netwerkruimte, 
mediacampagne, webshop en businessgame. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1627- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 110 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 110 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 111 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Departementen   -   Politisering 
 
Een doctoraatsstudie uit 2008 over de hervorming van de Vlaamse ambtenarij, door Christophe 
Pelgrims (KU Leuven), maakt gewag van het feit hoe almachtig de politieke partijen de afgelopen 
jaren de benoeming van Vlaamse topambtenaren bleven manipuleren. Jaren na de invoering van de 
“Nieuwe Politieke Cultuur” en de operatie “Beter Bestuurlijk Beleid” blijft de invloed van politieke 
partijen op de benoemingen in de ambtenarij nog steeds heel groot. 
 
In dit kader, en in het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van 
bestuur, en het gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister 
vernomen m.b.t. de departementen die onder zijn/haar bevoegdheid vallen en m.b.t. de Studiedienst 
van de Vlaamse Regering: 
 
1. a)  hoeveel medewerkers die daar deze legislatuur werkzaam zijn/waren, naast deze job ook een 

politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b)  om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c)  voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de departementen nog steeds gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de departementen een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 103 , Van Mechelen nr. 196 , 

Vandenbroucke nr. 332 , Anciaux nr. 180 , Bourgeois nr. 150 , Keulen nr. 221 , Van Brempt nr. 
247 , Vanackere nr. 285 , Crevits nr. 849 , Ceysens nr. 111). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 111 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door minister Kris Peeters, minister-president van 
de Vlaamse Regering. 
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VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
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Vraag nr. 113 
van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Delokalisatie van bedrijven   -   Brussel-Vlaanderen 
 
Begin mei is er een studie van het “Institut de Gestion de l’environnement et d’aménagement du 
territoire” (IGEAT) van de Université Libre de Bruxelles (ULB) verschenen waaruit blijkt dat de 
voorbije tien jaar tien procent van de grote bedrijven in Brussel verhuisd is naar de Rand rond Brussel. 
Bedrijven die gelegen zijn in de commerciële of financiële kern van de stad verhuizen zelden omdat 
hun activiteiten hen verplichten om in het stadscentrum te blijven. Een verhuizing van bedrijven naar 
de Vlaamse Rand die elders in het Brusselse gewest zijn gevestigd, gebeurt echter op geregelde basis.  
 
Daaruit besloten de (Franstalige) onderzoekers dat de grenzen van Brussel op administratief vlak niet 
overeenstemden met de economische uitbreiding van de stad. 
 
1. Was de minister op de hoogte van deze studie? Hebben de betrokken departementen van de 

Vlaamse overheid meegewerkt aan deze studie? Zo ja, op welke manier? 
 
2. Heeft de Vlaamse overheid een soortgelijke studie gedaan en komt deze tot dezelfde resultaten? 

Zo neen, tot welke wel? Is er ook onderzocht hoeveel bedrijven verhuizen van Vlaanderen naar 
Brussel?  

 
In hoeverre hangt deze beweging naar Vlaanderen samen met het groeiend aantal pendelaars 
vanuit Brussel die in Vlaanderen komen werken? 

 
3. Zal de minister deze ULB-studie gebruiken in zijn/haar beleid? In welke zin? 
 
4. Is er (structureel) overleg tussen de betrokken ministers van beide gewesten over 

verhuisbewegingen van bedrijven? Is er een gezamenlijk beleid uitgestippeld om de 
verhuisbewegingen beter te kunnen stroomlijnen, aangezien dit soms overlast (bijvoorbeeld 
mobiliteitsproblemen) berokkent aan de buurten waar de bedrijven vertrekken en aankomen?  

 
5. Werd de verhuis van bedrijven tussen de regio’s besproken tijdens de interregionale 

banenconferentie die georganiseerd werd in juli laatstleden? Welke resultaten zijn daaruit 
voortgevloeid voor toekomstig beleid? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Vandenbroucke (vraag nr. 344) en Ceysens (nr. 113). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 113 van 25 juli 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. De minister en de betrokken departementen waren niet op de hoogte van de studie van het ‘Institut 

de Gestion de l’environnement et d’aménagement du territoire’ (IGEAT) van de Université Libre 
de Bruxelles (ULB). Hieruit volgt dat de betrokken departementen van de Vlaamse overheid dus 
ook niet hebben meegewerkt aan deze studie.  

 
2. De Vlaamse overheid heeft geen soortgelijke studie gedaan en kan geen cijfers voorleggen over de 

delokalisatie van bedrijven van Brussel naar het Vlaamse Gewest of omgekeerd. 
 
3. Als minister van Economie, Ondernemen, Wetenschap, Innovatie en Buitenlandse Handel geloof 

ik in een flankerend economisch beleid dat alle ondernemingen gevestigd in het Vlaamse Gewest 
ten goede komt. Een speciaal beleid gefocust op delokalisatie van bedrijven tussen de regio’s past 
niet in deze visie. 

 
4. Er is noch overleg tussen de twee gewesten noch gezamenlijk beleid over de verhuisbewegingen 

van bedrijven. 
 
5. Op de interregionale banenconferentie werd de Vlaamse overheid vertegenwoordigd door 

minister-president Kris Peeters, minister van Werk Frank Vandenbroucke en minister van 
Mobiliteit Kathleen Van Brempt.  
Zoals vermeld in punt 4 is er geen intergewestelijk overleg over verhuisbewegingen en de daarmee 
gepaard gaande verhuis van banen. Dit punt werd dan ook niet besproken.  
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 114 
van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Bereikbaarheid via e-government 
 
In het memorandum van de Vlaamse Ombudsdienst voor de Vlaamse Regering werd een duidelijke 
algemene aanbeveling geformuleerd betreffende de bereikbaarheid van de Vlaamse overheidsdiensten. 
 
Zo werd er duidelijk gesteld dat de Vlaamse overheid resoluut moet kiezen voor e-government op 
zoveel mogelijk terreinen en in een zo klantvriendelijk mogelijke vorm. Daarbij moet wel voor ogen 
worden gehouden dat die ontwikkeling geenszins alle andere vormen van meer fysieke dienstverlening 
kan vervangen en dat de initiatieven niet in de sfeer van de planning mogen blijven steken. 
 
1. Welke initiatieven heeft de minister ter zake genomen sinds het begin van de legislatuur? 
 
2. Wat zijn de resultaten? 
 
3. Is er inmiddels een evaluatie gebeurd wat de concrete resultaten op het terrein betreft? Zo ja, 

welke conclusies kunnen hieruit getrokken worden? 
 
4. Wat is de budgettaire weerslag geweest van deze maatregelen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 106, Van Mechelen nr. 199, 

Vandenbroucke nr. 345, Anciaux nr. 185, Bourgeois nr. 156, Keulen nr. 223, Van Brempt nr. 256, 
Vanackere nr. 301, Crevits nr. 862, Ceysens nr. 114). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 114 van 25 juli 2008 
van MARIJKE DILLEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door minister Kris Peeters, minister-president van 
de Vlaamse Regering. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 115 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 115 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 116 
van 28 augustus 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
KMO-innovatieactieplan   -   Stand van zaken 
 
De Vlaamse Regering heeft een KMO-innovatieactieplan aangekondigd in “Vlaanderen in Actie”. Het 
KMO-innovatieplan schoof een aantal belangrijke deelaspecten naar voren zoals administratieve 
vereenvoudiging, kennisverspreiding, verruiming van subsidieerbaar innovatietraject, enzovoort. Het 
KMO-innovatieactieplan is een traject dat op de sporen dient te worden gezet teneinde de innovatieve 
draagkracht van Vlaanderen sterk te verhogen en te verankeren. Het innovatiepotentieel situeert zich 
immers niet bij enkele grote multinationale spelers, maar bij het gros van de eigen Vlaamse – in 
hoofdzaak kleine – ondernemingen. 
 
De Vlaamse overheid startte begin 2007 met een doorlichting van het volledige innovatiebeleid in 
Vlaanderen. De doorlichting gebeurde via twee verschillende invalshoeken. De Vlaamse Raad voor 
Wetenschapsbeleid evalueert de verdeling van de beschikbare publieke O&O-middelen (onderzoek en 
ontwikkeling). Daarnaast werd onder leiding van professor Luc Soete een evaluatie voorbereid door 
een expertgroep – bijgestaan door een klankbordgroep – van de bestaande innovatie-instrumenten. 
Beide evaluaties dienen het bestaande innovatiebeleid te optimaliseren en moeten het startpunt zijn 
voor het KMO-innovatieactieplan. Dit plan werd reeds aangekondigd bij de eerste vermelding van 
“Vlaanderen in Actie”, het businessplan voor Vlaanderen in juli 2006. 
 
Daarna werd het KMO-innovatieactieplan hernomen in zowel de beleidsbrief van voormalig minister 
van Innovatie Fientje Moerman, alsook in de beleidsbrief van de huidige minister van Innovatie. 
 
Tot op vandaag leeft het KMO-innovatieactieplan echter enkel op papier. 
 
Welke stappen moeten nog worden ondernomen om het KMO-innovatieactieplan te operationaliseren? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 116 van 28 augustus 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
In antwoord op deze vraag kan er verwezen worden naar de recente beslissingen van de Vlaamse 
Regering inzake “Vereenvoudiging van het KMO-Programma (bij het IWT)” en “bijsturing van de 
ondernemerschapsportefeuille BEA, het Budget voor Economisch Advies (bij AE)”, beide beslist op 
18 juli 2008.  
Bondig samengevat houden beide regeringsnota’s volgende belangrijke elementen in: 
 
1.  Wat  de  bijsturing  van  het  KMO‐Programma  van  het  IWT  betreft, werd  beslist  om  volgende 

belangrijke bijsturingen en vereenvoudigingen door te voeren: 
a)  De  7  bestaande  KMO‐projecttypes  (6  studies  en  1  projecttype)  alsook  het  product GTA 

(grondige  technologische  adviezen  door  kenniscentra  ten  behoeve  van  KMO’s) worden 
geïntegreerd en vereenvoudigd. Meer bepaald als volgt :  
o de KMO-Innovatiestudies type 2, 3, 4, 5 en 6 worden geïntegreerd in één enkel nieuw 

projecttype KMO-Haalbaarheidsstudies.  
 binnen deze KMO-Haalbaarheidsstudies wordt nog steeds de mogelijkheid voorzien 

om een eerste technisch hooggeschoolde aan te werven (vroegere type 5).  
 idem voor wat betreft voorbereidende werkzaamheden ten gronde voor een project 

met internationale samenwerking (vroegere type 4).  
 de specifieke mogelijkheden die een type 6 studie bood voor een starter, worden 

geïncorporeerd in een starterspakket voor jonge en innovatieve ondernemingen tot 6 
jaar. 

o de KMO-Innovatiestudies type 1 en de GTA’s worden geïntegreerd tot één nieuw 
projecttype, KMO-Technologieverkenningen genaamd en afgestemd met de hervorming 
van BEA (zie verder) 

o de KMO-Innovatieprojecten blijven als projecttype ongewijzigd behouden. Wel worden 
conform de nieuwe Europese Kaderregeling een aantal modaliteiten van deze steunvorm 
aangepast. 

 
b) de verruiming van het steunbare innovatietraject wordt over het volledige KMO-Programma 

geïmplementeerd. De beperking tot de technologische component valt dus weg: “alle 
kennisverwervende activiteiten (ook deze van niet technologische aard) nodig om de 
innovatie te doen slagen, zijn steunbaar”. 

 
c)  De nota  stelt verder expliciet dat deze bijsturing moet bijdragen  tot een eenduidiger en 

transparantere communicatie van de aangeboden steunvormen en –modaliteiten naar de 
klant  toe. Bijzondere aandacht moet daarbij gaan naar administratieve eenvoud voor de 
klant,  met  in  het  bijzonder  een  aangepaste  informatiebevraging  in  functie  van  de 
gevraagde steun, evenals een snelle behandeling van de steunaanvragen.  

  De  handleidingen,  aanvraagdocumenten  en  evaluatieprocedures  zullen  overeenkomstig 
uitgewerkt worden. 

 
2.  De door de Vlaamse Regering goedgekeurde bijsturing van de ondernemerschapsportefeuille 

(BEA)  is  eveneens  ingegeven  vanuit  een  streven  naar  integratie  en  vereenvoudiging  van  de 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.1 - Oktober 2008  -1639- 
 
 

 

diverse  steunmaatregelen.  Schematisch  kan  de  door  de  Vlaamse  Regering  goedgekeurde 
bijsturing voorgesteld worden als volgt: 

 

Vereenvoudiging KMO-steuninstrumenten

huidig 
gescheiden
systeem

nieuwe
geïntegreerde
systeem

opleiding kennis KMO-type 1 Grondig technologisch
advies (GTA)

mentorschap

Opleiding

advies

Vier pijlers ondernemerschapsportefeuille (BEA) Twee instrumenten voor KMO’s van IWT

afschaffing Business-
verkenning

Technologie-
verkenning

BEA = afkorting voor Budget voor Economisch Advies en betreft een subsidiemaatregel voor kleine en 
middelgrote ondernemingen voor de ondernemerschapsbevorderende diensten “mentorschap, 
opleiding, advies en opleiding” (de zgn. “vier pijlers” van BEA) door erkende of aanvaarde dienstverleners. 
Via BEA kan tot 35% steun worden ontvangen op de in aanmerking komende kosten. De subsidie is 
beperkt tot max. 5.000 € per cyclus (= twee kalenderjaren) en maximaal 2.500 € per pijler. BEA is een 
volledig webgebaseerde applicatie. De subsidie kan enkel aangevraagd worden via het internet 
aangezien de aanvraag, verwerking, toekenning en beheer van de subsidie volledig gebeurt via een 
elektronische portefeuille. Het stelsel wordt beheerd door het Agentschap Economie.

KMO-type 1 en en GTA betreffen een subsidiemaatregel voor kleine en middelgrote ondernemingen voor 
innovatiebevorderende diensten, zijnde kleine studies en adviesverstrekking vanuit een erkende 
kennisinstelling (steun beperkt tot 6.000 à 6.500 €). Het stelsel wordt beheerd door het IWT.

In het nieuwe systeem wordt geïntegreerd en drastisch vereenvoudigd van zes steunmaatregelen tot 
nog drie.

 
- De ‘concurrentie’ tussen de kennispijler enerzijds en de grondige technologische adviezen 

(GTA’s) en KMO-innovatiestudies van het type I van het IWT anderzijds wordt weggewerkt 
door de verschillende instrumenten te integreren tot één instrument: een nieuwe pijler 
technologieverkenningen binnen het BEA-systeem;  

- de pijler technologieverkenningen moet worden beschouwd als een eerste stap om bedrijven 
op weg te helpen om trapsgewijs een technisch/technologisch innovatieproces te ontwikkelen. 
Na een technologieverkenning kan een (diepgaander) vervolgtraject bij het IWT worden 
aangeboden;  

- het inperken van de focus tot technologische thema’s laat toe om het verschil met de 
adviespijler duidelijk te maken. Daartoe worden de dienstverleners in de pijler 
technologieverkenningen door het IWT erkend. 

 
3.  Implementatie van de bijsturingen 
 
 De bijsturingen inzake BEA vereisen een aantal programmatorische aanpassingen aan het 

systeem, waarmee actueel reeds gestart is. Gepland wordt het nieuwe systeem (BEA+) vanaf 1 
januari 2009 open te stellen. Ook het bijgestuurde KMO-Programma van het IWT zal op 
diezelfde datum opengesteld worden.  

 
 Bijzondere aandacht zal worden gegeven aan de communicatie met de beoogde KMO 

doelgroep, alsook naar de intermediaire organisaties die zoveel mogelijk zullen betrokken 
worden bij de promotie van de nieuwe maatregelen. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 117 
van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Subsidies aan bedrijfsgroeperingen   -   Niet-gevolgde adviezen 
 
Bedrijfsgroeperingen die voor hun leden projecten organiseren ter bevordering van het internationaal 
ondernemen kunnen daartoe subsidies ontvangen van de Vlaamse overheid. 
 
De projecten moeten een welbepaalde strategische doelstelling voor ogen hebben die een economische 
meerwaarde schept voor het Vlaamse bedrijfsleven. Ze worden beoordeeld door een 
evaluatiecommissie, maar uiteindelijk is het de minister die beslist. 
 
Ik had graag vernomen of er de voorbije jaren door de minister of haar voorgangster projecten niet 
werden goedgekeurd die door de evaluatiecommissie gunstig werden geadviseerd. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 117 van 5 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Sinds begin 2006 kunnen bedrijfsgroeperingen inderdaad voor projectfinanciering in aanmerking 
komen via FIT, conform het besluit van de Vlaamse Regering van 10.02.06. De evaluatiecommissie is 
samengesteld uit vertegenwoordigers van het kabinet van de minister, van FIT en van het departement 
internationaal Vlaanderen. De commissie formuleert de adviezen betreffende de ingediende 
steunaanvragen die dan aan de minister ter goedkeuring worden voorgelegd. 
 
Tot op heden werd er geen enkel van de door de commissie gunstig geadviseerde projecten door de 
minister afgekeurd. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
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Vraag nr. 118 
van 5 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
Buurtwinkels en winkelcomplexen   -   Beleidsvisie 
 
In “De Tijd” van 12 augustus 2008 lezen we dat de buurtwinkels in Vlaanderen in de eerste jaarhelft 
gemiddeld 10 procent meer klanten trokken. De omzet klom met 8 procent. Dat blijkt uit een enquête 
van Unizo. Vooral de dure brandstof doet klanten dichter bij huis winkelen. Ook demografische 
veranderingen, zoals de vergrijzing en de kleinere gezinnen, spelen een rol. Het marktaandeel van de 
buurtwinkels bedraagt nu, volgens de studie van Unizo, 30 procent. Veelal gaat het om 
franchisewinkels van de bekende ketens zoals Carrefour en Delhaize. 
 
De onafhankelijke kleinere buurtwinkels blijven het echter moeilijk hebben. Ze leveren nochtans een 
belangrijke bijdrage aan het sociaal weefsel in de gemeenschap en zijn een belangrijke aanbieder van 
diensten zowel in de steden als op het platteland. Zo fungeren ze soms als postpunt of zetten ze 
mensen aan om boodschappen te doen met de fiets of te voet in plaats van met de wagen. 
 
Om de buurtwinkels een kans te geven, lijkt het noodzakelijk een geïntegreerde visie te ontwikkelen 
op het distributiebeleid. De reeds opgestarte projecten zijn een goed begin, maar er is meer nodig, en 
dit vooral in stedelijke gebieden. Geslaagde proefprojecten kunnen de regering aanzetten tot 
structurele maatregelen waarvan alle buurtwinkels kunnen genieten. 
 
Het lijkt tevens noodzakelijk om een duidelijke visie te ontwikkelen inzake grootschalige 
winkelcomplexen en om de regionalisering van de IKEA-wet voor te bereiden. 
 
1. Wanneer mag een geïntegreerde visie inzake grootschalige winkelcomplexen worden verwacht? 
 
2. Kunnen de initiatieven die hun nut hebben bewezen bij de buurtwinkels op het platteland, ook 

ingang vinden in de steden? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 118 van 5 september 2008 
van ERIK MATTHIJS 
 
 
 
1. De lokale besturen hebben de belangrijkste sleutels in handen gekregen om het detailhandelbeleid 

aan te sturen. Hierbij denken we in de eerste plaats aan de socio-economische vergunning, de 
bevoegdheden inzake ruimtelijke ordening, stedenbouw en mobiliteit en de mogelijkheid om 
projectmatige initiatieven op te starten in het kader van stadsontwikkeling of centrummanagement.  

 
Een geïntegreerde visie dient uiteraard tot stand te komen op het niveau waar men beleidsmatig 
het meeste  impact kan hebben op grootschalige winkelcomplexen. Bijgevolg hebben de lokale 
besturen momenteel een hoofdrol gekregen in het tot stand komen van een geïntegreerde visie op 
grootschalige winkelcomplexen. 
 
In de praktijk stelt men echter vast dat een beleidsmatige aansturing van ontwikkelingen in de 
detailhandel een complex gegeven is waarbij heel wat belangen tegenover elkaar moeten 
afgewogen worden. Zo ook moeten bijvoorbeeld bij de toekenning van een socio-economische 
vergunning verschillende criteria tegenover elkaar afgewogen worden.  Dit maakt dat de 
ontwikkeling van een geïntegreerde visie op grootschalige winkelcomplexen een hele uitdaging 
kan zijn voor de lokale besturen.  
 
Daarom ben ik van mening dat binnen de huidige beleidscontouren op federaal en gewestelijk 
niveau, het Vlaamse economische beleid zich moet toeleggen op de ondersteuning van de lokale 
besturen in hun visieontwikkeling op detailhandel. Zo is dank zij de financiële steun van mijn 
voorgangster in de huidige Vlaamse Regering in 2005 het pilootproject “kenniscentrum voor het 
distributiebeleid” opgestart binnen het project ondernemingsvriendelijke gemeenten. Dit project 
werd getrokken door Unizo in samenwerking met de VVSG en Voka. Het kenniscentrum heeft 
zowel via een digitaal platform als via opleidingsdagen en netwerksessies gedurende meer dan 
twee jaar bijgedragen tot kennisoverdracht bij de lokale besturen. Naar timing toe van dit project 
was dit een perfecte keuze, gelet op de ingrijpende hervormingen van de wetgeving op de 
handelsvestigingen in 2004. Ik ben ook van plan om de ondersteuning van de lokale besturen 
verder te zetten en voorzie in een vervolgtraject binnen het project “ondernemingsvriendelijke 
gemeenten”. De inhoudelijke afbakening van dit vervolgtraject bereid ik momenteel voor met mijn 
administratie. 

 
2. Ik neem aan dat u de initiatieven bedoelt, die steun ontvingen in het kader van het 

Programmeringsdocument voor Plattelandsontwikkeling. Indien de evaluatierapporten van deze 
projecten nuttige elementen bevatten voor het stedelijke beleid, kan tijdens de uitvoering van het 
vervolgtraject binnen het project “ondernemingsvriendelijke gemeenten” bekeken worden hoe de 
disseminatie van de resultaten naar de lokale besturen dient te geschieden.  
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Vraag nr. 120 
van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
BEA-subsidieregeling   -   Bedrijven met hoofdzetel in Brussel 
 
De subsidiemaatregel BEA "Budget voor opleiding, advies, mentorschap en kennis" biedt de 
mogelijkheid aan kleine en middelgrote ondernemingen om met steun van de Vlaamse overheid de 
ondernemerschapsbevorderende diensten opleiding, advies, kennis en mentorschap in te kopen. 
 
Het gaat hier om een Vlaamse steunmaatregel voor kleine en grote ondernemingen. 
 
In concreto betekent dit echter ook dat bijvoorbeeld een zelfstandig hotel, in Vlaanderen gevestigd, 
met een grootte die voldoet aan de criteria om in aanmerking te komen voor de BEA-subsidie, geen 
gebruik kan maken van deze steunmaatregel als de hoofdzetel in Brussel is gevestigd. Dit in 
tegenstelling tot de subsidies van Toerisme Vlaanderen, waarbij de in Vlaanderen vergunde vestiging 
wel aanspraak kan maken op subsidies niettegenstaande de hoofdzetel in Brussel is gevestigd.  
 
Hierdoor vallen heel wat Vlaamse exploitatiezetels uit de boot en voelen bedrijven zich te kort gedaan. 
Er zijn wellicht ook nog andere sectoren die met dergelijke problemen kampen.  
 
Is de minister op de hoogte van dit concrete probleem?  
 
Acht zij het opportuun om deze subsidiemaatregel in deze richting uit te breiden?  
 
Zo neen, welke zijn de argumenten? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 120 van 11 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
De BEA-steun is gereglementeerd door het besluit van de Vlaamse Regering van 16 december 2005 
tot toekenning van steun aan kleine en middelgrote ondernemingen voor ondernemerschaps-
bevorderende diensten. Dit besluit vindt haar rechtsgrond in het decreet van 31 januari 2003 
betreffende het economisch ondersteuningsbeleid.  
 
Voor de definitie van een onderneming wordt in het artikel 1, 4° van het besluit van de Vlaamse 
Regering van 16 december 2005 integraal verwezen naar het artikel 3, 1° van het decreet van 31 
januari 2003, dat stelt zelf ondernemingen definieert als “de natuurlijke personen die koopman zijn of 
een zelfstandig beroep uitoefenen, de handelsvennootschappen met rechtspersoonlijkheid (…) die 
beschikken over een exploitatiezetel in het Vlaamse Gewest (….).” 
 
De BEA-wetgeving voorziet nergens als een voorwaarde om van de steun te kunnen genieten, dat de 
hoofdzetel van een onderneming moet gevestigd zijn in het Vlaamse Gewest. Het volstaat een 
exploitatiezetel te hebben in het Vlaamse Gewest. Het spreekt evenwel voor zich dat de ondernemer-
schapsbevorderende dienst die het voorwerp uitmaakt van BEA-steun, enkel mag aangewend worden 
ten behoeve van de vestiging(en) in het Vlaamse Gewest. 
 
De webapplicatie die de BEA-maatregel ondersteunt, controleert via de Graydondatabank bij de 
Kruispuntbank voor Ondernemingen of de aanvrager van BEA-steun een exploitatiezetel in het 
Vlaamse Gewest heeft. Indien dit het geval is, kan de aanvrager zijn aanvraag verderzetten op de site. 
Is dit niet het geval, dan krijgt de aanvrager een boodschap met de vraag om contact op te nemen met 
de afdeling Economisch Ondersteuningsbeleid van het Agentschap Economie. Blijkt, na voorlegging 
van een stavingsdocument, dat een onderneming toch een vestiging in het Vlaamse Gewest heeft, dan 
zal de aanvrager alsnog de mogelijkheid krijgen om een BEA-portefeuille te openen. 
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II. 
 

VRAGEN WAARVAN DE REGLEMENTAIRE TERMIJN VERSTREKEN IS 
EN WAAROP NOG NIET WERD GEANTWOORD 

 
(REGLEMENT ARTIKEL 81, 6) 
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III. 
VRAGEN WAARVAN DE REGLEMENTAIRE TERMIJN VERSTREKEN IS 
EN DIE OP VERZOEK VAN DE VRAAGSTELLERS WERDEN OMGEZET 

IN VRAGEN OM UITLEG 
 

(REGLEMENT ARTIKEL 81, 4) 
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